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Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska rådets kulturutskott:

K ulturu tsko tte t  tacka r  för möjligheten att få tillfälle att avge ett y tt rande  
till k om m unika t ionsu tsko t te t  över medlemsförlaget om förbä ttrade  k o m 
m unikationsm öjligheter för hörselskadade, A 902/t.

Utskotte t ä r  av den uppfat tn ingen  att  alla å tgärder företagna för att 
förbättra  m änniskors  tillgång till ku ltu ru tbud  och m edia  ä r  positiva och i 
sam svar  med a llm änna  regler om mänskliga rättigheter.

K ulturpoli tiken  i N orden  h a r  som ett grundläggande element ömsesidig 
respekt för alla de nordiska folkens språk, kultur, his toria och tradit ioner.  
Hörselskadade utgör en grupp i varje land med speciella behov och krav 
när det gäller att ta del av ku ltu ru tbud  och m ed ia in fo rm at io n  inom N o r
den. men som självklart om fa ttas  av den  nordiska kulturpolit ikens modell.

Utskottet ä r  enigt med förslagsställarna om  att N ord iska  organisationer 
och nationella m yndighe te r  måste  gå före när det gäller att  säkra hörselska
dades tillgång till ku ltu r och media. Medlemsförslaget ta r  inte upp  vilka 
å tgärder m an  bör vidta för att de nationella  m yndigheterna  skall förverkli
ga förslagets intentioner. Utskotte t pekar  på möjligheten av speciella avtal 
när  det gäller g em ensam m a nordiska åtgärder  och nationell lagstiftning 
vid nationella behov.

U tskottet vill fästa upp m ärksam h e t  vid att teckenspråket ä r  ett  fullt 
utvecklat naturligt språk och för döva  har teckenspråket m odersm åle ts  
ställning. Landets talspråk har  ett f r äm m an de  språks s ta tus och döva kan 
lära sig det med hjälp av teckenspråket. Teckenspråket varierar även något 
i de olika länderna, vilket innebär  att det inte enbart  finns ett teckenspråk 
utan flera m ed  var sin nationella  prägel.

U tskottet anser dessutom  att N ord iska  m in is terrådet bör utveckla to lk
ningen av teckenspråk, förbättra  den teckenspråkliga in fo rm ationen  och
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utveckla undervisningen av teckenspråk sam t ge detta  om råd e  större eko
nom iskt stöd samtidigt m ed  att m an  strävar till a tt förbättra  de tekniska 
kom m unika t ionsm öjl ighe te rna  för döva.

U tskotte t  pekar även på möjligheten att an v änd a  texttelefoner. I t. ex. 
D an m ark  kan alla döva få en skr iv -com puter  till te lefonen. Samtliga 
abo nn en te r  i D an m ark  beta lar  solidariskt ex trakostnaderna  så a tt texttele
fonerna endast betingar e tt norm alt  abonnem angspris .

Eftersom hörselskadorna un der  senare å r  ha r  ökat betydligt, särskilt 
b land yngre människor,  anser utskotte t att  det är viktigt att det satsas på 
förebyggande å tgärder för att  m inska dessa skador. Bland anna t  bör ung
d o m a r  in form eras om de skador som den höga l judnivån på bl. a. diskotek 
och bruket av s. k. free-styles kan förorsaka.

M ed hänvisning till dessa synpunk ter  rek om m en dera r  utskotte t en posi
tiv behandling  av medlemsförslaget.

Stockholm den 16 m ars  1990

För N ord iska  rådets ku lturutskott

J.K . H ansen  
Förman

Nordisk Ministerråd, Styringsgruppen for kultur- og massmediesamar- 
bejde m eddelar i an ledning av m edlem sförslaget i skrivelse av den 8 februari 
1990 alt m an  in te  anser sig  kunna  bidra m ed  synpunkter som  ytterligare  
belyser förslaget.

Foreningene Nordens Forbund:

Foreningene N orden s  Forb un d  gir sin tils lutning til medlemsforslagets 
in tensjoner om  en forbedring  av hørselskadedes muligheter til deltagelse i 
ku ltu r og sam funnsliv  på en fullverdig måte. Særlig viktig m ener  en det er 
at offentlige samlingslokaler har ti ls trekkelig hørselteknisk u trustn ing som 
letter kom m unikas jonsm ulighetene  og gjør kulturformidlingen tilgjengelig 
for hørselskadede.

F N F  gir også sin tils lutning til forslaget om at nordisk produserte  
TV-program  bør tekstes.

Im idlertid  vil en u nder  henvisning til arbeidet med nordiske språkfor
ståelse be nordiske TV-m yndigheter vurdere om slik teksting kan företas 
på originalspråket.
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En forbedring av hørselskadedes ti lgjengelighet til nordiske T .V.-pro- 
gram kan derved også bli et generelt språkpolit isk ti ltak som kan styrke 
den nordiske språkforståelse.

Oslo, 6. februar 1990

Dorte Bennedsen
Lars S. H auge

Nordiska nämnden for handikappfrågor (N N H ):

N ordiska n äm nd en  för handikappfrågor (N N H ) anslu ter  sig till vad som 
sägs i medlemsförslaget om hörselteknisk u trustn ing  i offentliga samlings
lokaler sam t om hörselskadades rätt till tolk och textade TV-program .

Medlemsförslaget hand la r  ytterst om alla m änn iskors  lika rätt att delta i 
samhällslivet. Det borde  därför vara självklart att fungerande hörselslingor 
finns i alla offentliga samlingslokaler. Medlemsförslaget tar också upp 
rätten till tolk. D en n a  rätt bö r  självfallet gälla för både  barndom sdöva ,  
vuxendöva, hörselskadade och dövblinda. Kravet på textade  TV-program 
ställs av hörselskadade och vuxendöva, men det behövs också teckenspråk 
för b arndom sdöva .  I detta  sam m an han g  bör ytterl igare ett viktigt behov 
framhållas, nämligen behovet av bildtelefon för barndom sdöva .  Det rör 
sig sam m anfa ttn ingsv is  om viktiga nordiska  frågor som med fördel kan 
angripas gemensamt.

I detta  sam m anh ang  kan näm nas  att N N H  med en skrivelse den 15 
novem ber 1989 reko m m end erade  de nordiska länderna  att genom na t io 
nellt ansvariga organ sprida kännedom  om, och rekom m end era  för a n 
vändning, m etoder  för leveranskontroll av slingor och slingförstärkare 
(kvalitets- och funktionskontroll),  som u tarbeta ts  av en till N N H  knuten 

nordisk arbetsgrupp. — — —

Vällingby den 14 februari 1990

N ord iska  n äm n den  för handikappfrågor

F inn Petrén  
Kanslichef
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Nordens Hus i Reykjavik:

V årt y tt rande  ä r  kort och gott: Vi ha r  beställ t en anläggning till en 
kostnad  av cirka 800 00  isländska kronor.

Reykjavik den 15 februari 1990

Lars- E ngblom

Nordens H us på Färöarna:

H er på N ord ens  Hus på Færøyane har  vi eit induksjonsanlegg, altså eit 
t rådlaust anlegg i største møtesalen vår. D ette  anlegget kan avlyttast av alle 
nyare typer høyreappara t ,  sam e kor folk sit i salen.

Også i den mellom ste salen (amfisalen) vår kan ein bruke anlegget, om 
det blir kopla på anlegget i den største salen. Vi forsøker så langt vi kan å 
legge m øte  m ed eldre folk og elles der  vi veit det er tunghøyrde tils tades til 
den store salen.

N å r  det gjeld døvetolk  har vi ikkje hatt spørsmål e tter  det i den korte 
t ida  eg har vore her, m en  eg har  skaffe meg kontak t med folk i miljøet som 
kan skaffe tolk når behovet kjem.

Eg håpar  dette kan vere svar på forslaget, som vi fullt ut s tø tter  både i 
teori og praksis i N ordens  Hus på Færøyane.

Torshavn, den 22. j a n u a r  1990

Jan  K lovstad  
Direktor

D a n m a r k

Socialministeriet:

Socialministeriet har hørt Socialstyrelsen om  forslaget, og kan herefter 
udtale følgende:

A f forslaget fremgår, at de nordiske høreskadeorganisa tioner i 1989 har 
afholdt et m øde  i Reykjavik over tem aet,  hvordan  m an  gør ku ltu rudbud  
tilgængelige for personer m ed  hørehandicap.

Konferencen resulterede i, at m an  fra organisationernes side fremkom 
m ed krav om
1) at der forefindes høretekniske h jæ lpemidler i alle offentlige m ødeloka

ler
2) at svært tunghøre og døve også i forbindelse m ed  ku ltu ra rrangem enter  

ha r  ret til offentligt finansieret tolkebistand, og
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3) at nordisk  producerede  T V -p ro g ram m er tekstes.
a d  I) A f en a f  Socialstyrelsen i 1989 foranlediget undersøgelse fremgik, 

at der  for D anm ark s  v edk om m en de  ikke forefindes nogen registrering af, i 
hvilket omfang, der i offentlige bygninger er etableret teleslynge, m en  en 
rundspørge hos teleslyngeinstalla tørfirmaer synes at vise, at høretekniske 
h jæ lpemidler er ved at v inde indpas  ikke blot i priva te  v irksom heder ,  men 
også i offentligt benyttede  lokaler,  som f.eks. i kirker, teatre, b iblioteker 
m .v .  Således har eksempelvis K irkem in ister ie t  i cirkulære a f  21. marts
1986 om  trådløse høreanlæg i kirker udtalt,  at der a f  hensyn til hø rehæ m 
mede kirkegængere i fo rnødent om fang  skal være tidssvarende høreanlæg i 
kirken.

På dag- og døgnins ti tu t ioner,  der drives i henhold  til b is tandslovens 
Kap. 16 og 17, forudsættes der  at være sådanne  h jæ lpem idler til rådighed, 
der sædvanligvis anvendes  på ins ti tu t ioner  a f  den pågældende type. På de 
almindelige plejehjem påregner m an  at 1/3 er forsynet m ed  teleslynge og 
på plejehjem for ældre henved halvdelen.

Det er regeringens mål på han d icapo m råde t ,  at p rob lem erne  løses inden 
for den sektor,  hvor de opstår, således at det er de forskellige sektorer, der 
tager initiativ  på de forskellige om råder .  Løsningen på de konkre te  proble
m er  forudsættes således iværksat og gennem ført  lokalt gennem henvende l
se til de ansvarlige myndigheder.  D et Centra le  H a nd icap råd  h a r  erklæret 
sig enig i denne  opfattelse, og ha r  tidligere i forbindelse m ed  en forespørg
sel til socialministeren om , hvorv id t  m an  ville stille krav om , at alle 
offentlige lokaler skulle være forsynet m ed  teleslynge, udtalt,  at nå r  der 
lokalt er konsta tere t et behov, skal m an  henstille til de lokale m yndigheder,  
at im ød eko m m e dette  behov i så vid udstræ kning som overhovedet muligt.

a d  2) Siden særforsorgens udlægning i 1980 er behovet for to lkebistand 
for døve steget fra ca. 23.000 t im er  til ca. 63.000 t im er  i 1984, hvoref ter  
det igen faldt til ca. 51.000 t im er  i 1986. F or  de tunghøres vedk om m end e  
har der været tale om  en t i lsvarende udvikling  fra 140 t im er  i 1980 til 
4.690 t im er  i 1987. Sam tid ig  m ed denne  stigning i behovet for to lkning er 

der også sket en geografisk forskydning, således at 65%  a f  to lketim erne  
ligger i provinsen.

H o vedparten  — ca. 9 0 %  — a f  to lke tim erne  anvendes i forbindelse med 
længerevarende uddannelser,  og de res terende to lketim er bruges i fo rb in 
delse med sygehus- og lægebesøg, m ø d e r  m ed  offentlige myndigheder,  
h erunder  dom stolene , arbejdsp ladser  og mere  generelle mødeaktiv i te ter .

Tolkning i forbindelse m ed  kulturelle ak tiv ite ter  ha r  hidtil udgjort en 
beskeden del a f  det sam lede forbrug a f  tolketimer, og Socialministeriet 
finder,  at det f rem satte  forslag til udvidelse  a f  to lkeb is tanden  til også at 
o m fatte  kulturelle a r rangem enter  ikke er urimeligt, m en  at en yderligere 
udvidelse på baggrund a f  den s ted fundne  eksplosive vækst i forbruget a f  
to lketim er m å  ske gradvis u n der  hensyntagen til de  derm ed  fo rbundne  
merudgifter, tolkenes antal og klienternes store geografiske spredning.



6

ad  3) Socialministeriet er ikke alene bekendt m ed  det i forslaget frem sat
te krav om, at nordisk producerede  T V -program m er tekstes, m en  gennem 
dagspressen er m an  også bekendt med, at frem m edsprogede naturfilm  
altid udsendes med dansk tale. Tekstede film vil være til fordel dels for de 
mange, der foretrækker at høre den oprindelige tale og dels a f  stor be tyd
ning for den hørehæ m m ede  seer.

Socialministeriet kan for sit vedk om m end e  anbefale at dette sker, men 
prob lem et m å  løses a f  D an m ark s  R ad io  og T V  2. der  ligeledes a f  N ordisk  
R åd  er bedt om en udtalelse i sagen.

K øbenhavn ,  den  23. ja n u a r  1990

P oul Vorre

Danmarks Radio:

Indledningsvis bemærkes, at D an m ark s  R ad io  ikke tidligere ha r  m o d ta 
get høringen i an ledning a f  forslaget.

V edrørende dette kan følgende oplyses:
D an m ark s  Radios tv-ledelse har gennem  m ange å r  været opm æ rksom  på 

de særlige hensyn, som m å tages, for at hø rehand icappede  medborgere  
(døve såvel som hørehæ m m ede) kan have udbytte  a f  tv ’s p rogram virksom 
hed. D an m ark s  R adio  bliver til stadighed orienteret om  de hørehandicap- 
pedes ønsker til tv gennem løbende kontak t mellem D an m ark s  R ad io  og 
hørehandicaporganisa tionerne: D anske  D øves L andsforbund  og Landsfor
eningen for Bedre Hørelse. Bl. a. med baggrund i disse henvendelser har 
D R /T V  til s tadighed søgt — indenfor  de til rådighed værende ressource- 
mæssige ra m m er  — at forbedre tv 's  service for hørehandicappede .  D et er 
bl.a. sket gennem øget udbygning a f  t i lbudene  via Tekst-TV-systemet, 
gennem  hørehandicap teks tn ing  a f  et stadig stigende anta l dansk-produce
rede tv -p rogram m er og ved gennemførelsen a f  en daglig hørehandicapteks- 
tet nyhedsudsendelse  fra TV-Aktualitetsafdelingen.

M ed hensyn til omfanget a f  teks tn inger kan det nævnes, at i 1989 var 
740 udsendelser m ed  en samlet varighed på ca. 300 t im er  tekstet for 
hø rehand icappede  via konventionel tekstning (den såkaldte TH-tekst-  
ning), m ens 159 p rogram m er m ed en samlet varighed på  104 t im er  var 
hørehandicap-tekste t via Tekst-TV-systemet. D erud ov er  var godt 900 t i 
mers p rogram sto f  gennemtekstet -  h e ra f  var godt 700 t im er  udenlandsk 
programstof. D R /T V ’s sam lede sendetid  var  i 1989 3.070 timer, og i alt ca. 
1.300 t imers p rogram sto f  — eller godt 4 0%  a f  tv ’s sendeflade — var 
um idde lbar t  tilgængelig for de hørehandicappede.
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U d ov er  o vennæ vnte  foranstaltn inger har  D R /T V  i mere beskedent o m 
fang nogle særlige foranstaltn inger for døve seere. Det gælder et særligt 
døvemagasin, som bringes seks gange om  året. og en række specialproduce- 
rede udsendelser for døve børn.

K øbenhavn , den 14. m ar ts  1990

L ene  Thylstrup  
Kontorchef

Landsforeningen for Bedre Hørelse:

Vi skal herm ed takke N ordisk  Råds danske delegation for henvendelsen 
og i det følgende give supplerende oplysninger til det forslag om forbedre
de vilkår for hø rehæ m m ede  og døvblevne, som er rejst a f  Lena Ö hrsv ik  og 
G re the  Lundblad. Som det fremgår a f  forslaget, er det f rem kom m et under  
indtryk a f  den konference om  h ø rehæ m m edes  adgang til ku ltu rudbuddet ,  
som N ordiske Høreskadedes Sam arbe jdskom ité  afholdt i Reykjavik 
5, — 11. juli 1989. Landsforeningen for Bedre Hørelse, som er den organ i
sation de r  varetager hø rehæ m m edes  interesser i D an m ark ,  er det danske 
medlem af  den nordiske organisation.

1. H øretekn isk  udstyr i alle offentlige sam lingsloka ler

D er findes skønsmæssigt mere  end én million h ø rehæ m m ede  i N orden. 
Næst efter h ø reappara te t  er teleslyngen  det hjæ lpemiddel,  de ha r  størst 
gavn af. Teleslyngen bruges både i priva te  hjem og i s tørre samlingslokaler: 
biografer,  teatre, kirker, forsamlingshuse m .v .  Teleslyngen om sæ tte r  den 
akustiske lyd til et magnetfelt, som høreappara te t  kan indstilles til at 
opfange. Teleslyngen ti llader derm ed den hørehæ m m ed e  at opfatte  ” det 
rene lydsignal” , altså uforstyrret a f  den baggrundsstøj , som ellers um ulig
gør aflytning i forsamlinger med mange mennesker.

Den 21. m ar ts  1986 udsendte  k irkem inisterie t et cirkulære med oplys
ning og krav til st iftsøvrighederne om, hvorledes teleslynger skal opsættes 
og fungere i k irker og menighedssale. Siden 1986 er der  sket store f rem 
skridt på dette enkelte om råde, og hovedparten  a f  D an m ark s  kirker har  i 
dag tidssvarende høre teknisk  udrustning. N å r  udviklingen på dette  o m rå 
de er gået ret stærkt,  skyldes det. at teleslynger kan etableres forholdsvis 
billigt og uden store bygningsmæssige indgreb.

Men på alle øvrige o m råd e r  mangler de love eller cirkulærer, d e r  kunne 
yde hørehæ m m ede  en ti lnærmelsesvis ligestilling m ed norm althørende .  
D ebatten  i byrådssalen, den politiske vælgermøde, generalforsamlingen i 
le jerforeningen m .v .  vil være forbeholdt no rm althø rende ,  m ed m in d re  te 
leslynge eller ande t  ti lsvarende udstyr er installeret i lokalet.  Det er et led i 
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dansk ku ltu r — i dette  ords bredeste betydning — at udlændinge i danske 
retssale hjælpes med en tolk. En hørehæ m m et i et dansk retslokale hjælpes 
ikke med teleslynge, men er henvist til at klare sig med mangelfuld k om 
m unika tion  og gætterier.

2. R etten  til tolk

Svært h ø rehæ m m ede  og døvblevne kan ikke klare sig med høreappara t  
og andre  tekniske hjælpemidler. Deres hjælpemiddel vil i en lang række 
ti lfælde være en tolk.

Alle tekniske h jælpmidler udleveres gratis til handicappede: hø reap p ara 
ter, kørestole m. v. Den svært h ø rehæ m m ede  og døvblevne m å im idlert id  i 
de fleste tilfælde selv betale for tolkning. Det bevirker, at de ikke har 
ligestilling med dem , der kan hjælpes ad teknisk vej.

I socialministeriets  bekendtgørelse nr. 555 a f2 0 .  novem ber 1981 hedder 
det om tolkning i forbindelse med lægebesog, at tolk kan rekvireres, når 
leegen skønner  det nødvendigt.  Vi ønsker, at også brugeren skal kunne 
skønne, om der er tolkebehov. D ette  er et eksempel på et begrænset 
problem, som det ville være helt ukompliceret at afhjælpe.

N å r  det gælder tolkning i forbindelse med kulturelle aktivite ter , stiller 
sagen sig anderledes. N år  h ø rehæ m m ede  forældre deltager i konsul ta t ioner 
på deres barns skole, når der er guldbryllup i familien osv., er der  kun den 
hørehand icappede  selv til at registrere, at her er kom m u n ika t io n  uladsig
gørlig. I et antal danske k o m m u n e r  har  m an  derfor etableret en ordning, 
hvorved m an  ti lbyder hø rehand icappede  offentligt betalt tolkning efter et 
” ta xam ete r” -system. K o m m u nen  stiller altså x antal gratis to lketim er til 
rådighed pr. år. Det er Landsforeningen for Bedre Hørelse’s håb, at en 
sådan ordning kan gøres generel. Den er nem og billig at adm in is trere ,  og 
den sikrer brugeren en valgfrihed i forhold til interesser og behov. Svært 
h ø rehæ m m ede  og døvblevne er — eller ønsker at være — aktive deltagere i 
samfundslivet som alle andre. De nordiske politikere kan være med til at 
lægge de retningslinjer, de r  skaber denne mulighed.
NB. Døvblevne er mennesker, som i modsætning til døve har erhvervet deres 
handicap, efter at en normal sproglig udvikling har fundet sted. De benytter derfor 
ikke tegnsprogstolk. men Mund-Håntlsy.stem-tolk eller skrivctolk.

3. Tekstede TV -program m er

I slutningen a f  ja n u a r  1990 sendte D an m arks  TV 2 filmen ” Midt om 
na t ten ” . Prisen for at udsende denne film var ca. 1.800.000 kr. H avde man 
valgt at sende den tekstet, var udgiften blevet ca. 10.000 kr. højere. Vi vil 
naturligvis ikke påstå, at dette  ta lforhold gælder generelt,  men det fortæller 
i hvert fald, at økonom ien  ikke er en afgørende faktor for. om TV sender 
deres p rogram m e r tekstet eller utekstet.
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TV er i dag det vigtigste in form ationsskabende og ku ltu rform id lende  
medie. D er ligger en skævhed i, at frem m edsprogede p ro g ram m er i kraft a f  
oversættelsestekstningen når ud til alle, m ens dansksprogede p rogram m er 
a f  mangel på tekst kun henvender  sig til norm althørende .  Ud over en kvart 
million egentligt h ø rehæ m m ede  vil m indst lige så mange med m indre  
høretab  have gavn a f  tekstning. Hertil k om m er andre  grupper, in dv and re 
re m. fl.

Landsforeningen for Bedre Hørelse har igennem mange år opbygget et 
godt sam arbejde  med D an m arks  Radio, som har betydet øget tekstning, 
øgede ti lbud via Tekst-TV osv. Det største ønske nu er tekstning a f  nyheds
udsendelserne.

Vi er v idende om , at poli tikerne ikke direkte  har  indflydelse på de 
danske TV-selskabers ti lbud og tekst-polit ik . Vi så im idlert id  gerne fra 
politisk side en tilkendegivelse af, at m an  sto tter  vores ønsker på dette 
punkt. Det ville give os en inspiration og et rygstød. Og det ville bringe os 
endnu  et skridt næ rm ere  ligestilling også pa dette  punkt.

Frederiksberg, den 12. februar 1990

Landsforeningen for Bedre Hørelse

N ete Rasm ussen  
H o v e d  b e s ty r e l s e s m e d le m

Jørgen Carl 
Redaktør

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:1

I F in land installeras allt flera teleslingor fór hörselskadade i offentliga 
lokaler. I bes täm m elserna  om byggandet av offentliga lokaler finns en 
rekom m enda t ion  om  installering av teleslingor. If rågavarande b es täm m el
ser reformeras som bäst, och syftet ä r  att  rekom m en da t ion en  om tele
slingor skall kunna ändras  till en b indande  bestämmelse.

F in lands rundrad io  u tsänder  nu för tiden förutom  textade te legram ny
heter och T V -nyheter  i huvud sänd n ing ar  också finskspråkiga textade p ro 
gram 4,5 t im m a r  i veckan och svenskspråkiga textade program 2,5 t im m a r  
i m ånaden . I TV -program m et to r  barn ingår i veckan en sagoberättelse på 
teckenspråk. T V -program m et ” V iikkokatsaus" (Veckoöversikt) som red i
geras för hörselskadade åhörare  i synnerhet har  både textats och försetts

'  Y ttra n d e t översa tt Iran  lin ska .
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med teckenspråk. Föru tom  o v a n n äm n d a  för hörselskadade avsedda tex ta
de program står även text-TV.s övriga u tbud med nyhetssidorna o. dyl. till 
förfogande för de hörselskadade.

G rav t hörselskadade och hörsel- och synskadade får sedan 1979 tolk
service på samhällets kostnad. K o m m un erna  förpliktades genom lag år
1987 att o rdna  tolkservice (L380/87). Enligt detta  förpliktigande skall 
k om m u n e rn a  fram till 1.1.1994 o rdna  tolkservice för sina hörselskadade 
och talskadadc k o m m u n inv ånare  minst 120 to lkn ings tim m ar om året och 
för hörsel- och synskadade minst 240 to lkn ings tim m ar om året. En arbets
grupp  som social- och hälsovårdsm inister ie t har tillsatt för att utveckla 
tolkscrvicen kom m er att u nd er  de närm aste  dagarna framlägga sina förslag 
om  organisering av tolkservice i synnerhet.

U töver  detta  föreslår social-och hälsovårdsm inister ie t att F in lands dele
gation i N ordiska rådet inbegär av trafikm inisterie t ett y tt rande om  en 
ökning i antalet textade TV-program  och a\ miljöministerie t ett yttrande 
beträffande en reform av bes täm m elserna  om offentliga möteslokaler (in
stallering av teleslingor).

Helsingfors den 9 februari 1990

M a lm  M ie t/im  n 
Social- och hälsovårdsministcr

N ina  R ekola  
Vik. överinspektör

Oy Yleisradio AI>:

Oy Yleisradio Ab önskar avge följande utlå tande  med anledning av det 
till N ordiska rådet in läm nade medlemsförslaget om förbättrande  av de 
hörselskadades kom m unikationsm öjligheter:

A llm änt

Oy Yleisradio Ab har un der  de senaste åren aktivt strävat till att fö rbätt
ra de hörselskadades möjligheter att på  sam m a villkor som den övriga 
befolkningen följa med nyheter och övriga TV-program .

Inledandet av Text-TV-verksamheten  på hösten 1981 in n eb a ren  föränd
ring av fundam enta l  betydelse för de hörselskadade. Lika snabbt som 
radion förm edlar information , får de hörselskadade via Text-TV:n nyheter 
i realtid, värderapporter ,  inform ation  om T V-program , de hörselskadades 
föreningsm eddclanden, samt övrig aktuell information .

Finsk- och svenskspråkiga program har textats i Text-TV sedan början 
av 1983 och nyheter på finska sedan hösten 1986. En viktig förbättr ing



skedde i decem ber 1989 n ä r  Text-TV började  texta hu vu dnyhe ts sändn ing
en kl 20.30 i TV 1 till finska.

Det nordiska p rogram utbude t har av trad it ion  så gott som alltid över
satts och textats till finska for de vanliga sändningarna.

R edan  u nder  flera å r  har TV 1 sänt veckoöversikter på teckenspråk.

T ext-T V

I jan ua r i  1983 inleddes textningen av inhem ska finsk- och svenskspråki
ga program i text-TV. I dagens läge textas fyra t im m a r  i veckan av de 
finskspråkiga program som Yleisradio p roducerar  och två och en halv
t im m e i m ånaden  av de svensk-språkiga. Program på a nd ra  språk textas 
eller speakas av t rad it ion  för de norm ala  sändningarna.

För Text-TV textas inhem ska filmer, TV -tea terns p rem iärer  och i så vid 
om fattn ing  som möjligt också andra  program, t. ex. dokum entärer .

N är  textningen av huvudnyhe tssändningen  inleddes, ökade Text-TV:s 
textningar med nästan  tre t im m a r  i veckan. M an har  för avsikt att utvidga 
textningen av p rogram m en  i någon m ån  varje år.

T elegramnyhetssändningen (5') i TV-1 textades första gången i d irek t
sändning  den 1.9.1986, och ha r  sedan dess textats  varje dag. Textningen av 
huvudnyhetssändningen  kl 20.30 (30') i TV 1 inleddes 18.12.1989 med 
anslag som beviljats för en prövotid .  D en na  textn ing k om m er att fortsätta 
regelbundet även från början  av följande budgetperiod 1.6.1990.

De hörselskadade har således så gott som lika om fa t tand e  möjligheter 
som de h örande  fin ländarna  att följa m ed  både  inhem ska och utländska 
nyhetshändelser i Y leisradios program.

Text-TV har nu dagligen över 600 rutor, dvs. sidor m ed  nyheter och 
aktuell inform ation , allt från tid tabel ls in form ation  från Helsingfors-Van- 
da flygfält till matrecept.

Y leisradio har således aktivt förbättra t servicen for de hörselskadade, 
och s trävar även i fortsättningen till att vidareutveckla  den.

Helsingfors i februari 1990

Oy Yleisradio Ab

Ålands landskapsstyrelse:

Ålands landskapsstyrelse konsta tera r  att hörselskadade i princip  har 
sam m a rätt att få ta del av det kulturella u tbude t som ickehandikappade 
personer har.

1 fråga om de i medlemsförslaget n ä m n d a  a tg ärdsom rådena  kan man 
konstatera , att  tex tn ing av TV-program  och installering av hörselteknisk
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utrustn ing i samlingslokaler redan nu blir allt a llmännare, men att utveck
lingen kunde  stödas t. ex. genom att byggnorm erna för vissa offentliga 
lokaler, hä r  inbegripet också skolor, kunde kom ple tteras  med bes täm m el
ser om installering av hörselteknisk utrustning. Likaså kunde samhället 
med lämpliga medel befräm ja också en ytterligare utvidgad textn ing av 
TV-program .

Beträffande tolkservice kan framhållas, att en generell rätt till sådan 
antagligen skulle m edföra  stora ekonom iska  och organisatoriska problem, 
som m an inte kan ta ställning till u tan en vidare utredning. Landskapss ty
relsen förhåller sig principiellt positiv till en förbättrad  service, men förbe
håller sig rätten  att ta slutlig ställning, när de ekonom iska  och organ isa to
riska prob lem en bättre  kan överblickas.

M ar ieham n  den 25 januar i  1990

M a y Flodin  
Vicelantråd

S ten -E rik  A braham sson  
Utbildningschef

Förbundet för hörselvård rf:1

Förbundet för hörselvård rf, som är  av intresse och serviceorganisation 
för ca 300000  döva och andra  hörselskadade framför som sitt y ttrande  
följande:

F ö rbunde t  för hörselvård rf, som ti llhör N ord iska  hörselskadades sam- 
a rbe tskom m itté  (N HS) som m edlem sorganisation , deltog på Island under  
som m aren  1989 i en av N H S  tillsatt arbetsgrupp, som uppgjorde en 
kom m un ik é  som nu ä r  ute  på remiss.

F ö rbunde t  b e trak ta r  förslagen i den na  k o m m u n iké  som mycket viktiga 
med tanke på hörselskadades deltagande. Förb un de t  önskar dessutom  
fram häva  följande frågor:

H örseltekn isk  u trustn ing  i alla offentliga lokaler

Induktiv t  system för lyssnande är viktigt för personer  som an v än d er  
hörappara t  med tanke på deras samhälleliga och sociala deltagande samt 
tillgänglighet till in form ation , eftersom de personer som med hjälp av 
induktiv  förstärkning an v än d er  hö rappara t  (i Fin land ca. 100000) kan 
höra tal som hålles i t.o .m . stora offentliga lokaler och på m öten  utan

'  Y ttra n d e t ö versa tt frä n  f in s k a .
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störande ljud från omgivningen. U tan  induktionssystem  skulle det vara 
nästan  omöjligt för dem  att höra  tal och musik, eftersom h örappara t  

förstärker alla ljud.
Förbunde t b e to na r  att  redan i byggnadsskedet borde  if rågavarande ap 

parat kunna installeras i alla offentliga lokaler. Installeringen m edför  inte 
stora kostnader. Även i byggnadslagen borde  nödvändiga  ändringar  göras. 
Ytterligare borde  teleslingor installeras i de nu va ran d e  offentliga lokaler-

R ätten  till to lk

Tolkservice behövs av dem  som blivit tidigt döva  — ca 5 000 som 
anv änd er  teckenspråk — samt av ca 11 000 lom hörda  eller döva, eftersom 
deras tillgång på in form ation  inte kan tryggas m ed tekniska hjälpmedel.

Teckenspråket ä r  tidigt dövas språk m edan  språket för dem  som blivit 
döva senare i livet ä r  finska språket m ed  hjälp av antingen det finska 
teckenspråket, to lkning till skrift eller bruket av M H S-m etoden . Enligt 
denna  m etod  visas konsonan terna  m ed handröre lser  som stöd till talet. 
F ö rbundet för hörselvård. D övas förbund  och F in lands dövblinda  har 
t i l lsam m ans m ed skolstyrelsen och socialstyrelsen u ta rbe ta t  ett treårigt 
to lkutbildningsprogram  for gravt hörselskadade. G en om fö rand e t  av detta 
p rogram  har påbörjats.

Enligt lagen om  service for han d ikap pad e  ä r  k o m m u n e rn a  förpliktade 
att fram till 1994 o rdn a  tolkservice för gravt hörselskadade. Som intresse
organisation  för döva  och hörselskadade föru tsä t ter  fö rbundet för hörsel
vård att  k o m m u n e rn a  skall in rä tta  så m ånga to lk tjänster a tt ti llräcklig 
tolkservice kan garanteras  även för dessa grupper.

Textade TV-program

F örbundet fö ru tsä t ter  att  an tale t textade  TV -program  skall ökas. D et är 
också av vikt att från ta lp rogram  eliminera bakgrundsm usik  och -bul

lerljud, som stör dem  som an v än d er  hörappara t .

Helsingfors den  31 jan uar i  1990

Förbu nd e t  för hörselvård  rf.

Seppo M atinvesi 
Verksamhetsledare

M arja-L iisa  R o n tu  
Orgamsationsledare
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Dövas förbund rf:

D övas förbund  tackar för begäran om utlå tande. Vi in s täm m er till fullo 
m ed  kraven fram förda  av N ord iska  hörselskadades kom m it té  gällande 
hörselskadade. F ö r  dem är t. ex. teleslingorna i offentliga byggnader av 
verkligt stor betydelse. S ituationen är dock en annan  för döva med tecken
språk  som sitt första språk. Den if rågavarande tekniken ger inte döva 
möjlighet att ta del av kultu ru tbudet.  Vi vill framföra några ytterligare 
synpunk ter  på förbättrandet av kom m unika t ionsm öjl ighe te rna  för perso
ner med hörselskada.

U tgångspunkten är. att varje m änn iska  bör ha rätt att delta och få 
samhällsservice på sitt eget språk. D öva bör kunna  agera, få inform ation  
och ta del av ku ltu ru tbude t på teckenspråk.

D övas egna kultur bör stödas. Å andra  sidan bör dövas kultur genom 
teckenspråkstolkar även göras tillgänglig för hörande, samt det a llm änna 
ku ltu ru tbude t för döva.
— F ö r  döva är den egna teckenspråkiga kulturen  speciellt viktig. D övas 

förbund ha r  ett eget ku ltu rcen trum , som producerar  teaterföreställning
ar  på teckenspråk. En förbättr ing av ku lturcentrets  v e 'ksamhetsför- 
u tsä ttn ingar fö rbättrar  på ett synbart sätt dövas tillgång till kultur.  
Målet är att även översätta  nordisk  li t te ra tur till teckenspråk: prosa, 
d ram a  och lyrik. D enna art av översä ttn ing  har tills vidare inte under- 
stötts  på något sätt.  V ideoinspelningar av l i tteratur på teckenspråk är 
på grund av kostnaderna  nästan obefintliga.

— För att döva skall kunna vara jäm lika  med den övriga befolkningen för 
ku ltu ru tbude ts  del, behövs både teckenspråkigt ku ltu ru tbud  såväl som 
översä ttn ingar från talspråk. D etta  förutsä t ter  en ökning av to lku tb i ld 
ningen samt en förbättr ing  av for tbildningsmöjligheterna för bl. a. spe
cialtolkar. U tb ildningen skulle kunna  unders tödas  m ed sam nord iska  
medel. En förmedling av den teckenspråkiga m inori te tens kultur med 
hjälp av to lkar även till hö rande  anhöriga, s tuderande  inom  detta 
om råde, m yndigheter och till personer som ägnar sig åt kultur ä r  m yc
ket viktigt, till och med nödvändigt.

— De olika m ediernas p rogram utbud  och betydelse ökar  ständigt. D öva 
blir å tm ins tone  helt u tanför  u tbudet av radioprogram . D ärfö r  ä r  u tb u 
det av TV-program av större betydelse än norm alt  för dem. Antalet 
textade program ha r  u nder  den senaste tiden  ökat på ett g lädjande sätt. 
även om detta  inte är tillräckligt. Dc textade p rogram m ens relativa 
andel har i stället minskat. Televisionen är tills vidare det enda mediet, 
dä r  teckenspråkig inform ationsförm edling  ä r  möjlig, och som kan be
tjäna den döva kultur- och språkliga m inorite ten . D ärför anser vi det 
som ytterst viktigt, att u tbude t av TV-program  på teckenspråk ökas.
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Dövas förbund önskar, att N ord iska  rådet i sin rek om m end a t io n  beak
ta r  o v an n äm n d a  pu nk te r  och behovet av teckenspråkigt ku ltu ru tbud  för 
den döva befolkningen.

Helsingfors den 6 februari 1990

Dövas fö rb u n d  r f .

R uno  Savisaari 
Ordförande

P irkko  R ytkönen  
Stf. verksamhetsledare

Förbundet Finland svenska hörselskadade r.f.:

N ordiska hörselskadades sam arbe tskom m it té  o rdn ade  senaste so m m ar  
tem adagar  på Island angående ku ltu ru tbude ts  tillgänglighet för hörselska
dade. En hörselskadad har m ånga gånger svårt att ti llgodogöra sig det 
u tbud  som ges i radio  och TV. I a l lm änna  samlingslokaler ä r  det likaså 
svårt att höra vad som sägs om inte teleslinga finns installerad.

De diskussioner som fördes på Island sam m an fa t tad es  i följande resolu
tion:
1. Såväl N ordiska rådet som de nationella m yndigheterna  måste gå före 

när det gäller att installera teleslingor eller annan  m o tsvarande  hörsel
teknisk u trustn ing i alla samlingslokaler. D etta  ä r  en viktig fö ru tsä t t
ning för att hörselskadade skall kunna ta del av aktuellt ku ltu ru tbud  på 
sam m a jäm lika  villkor som norm alhörande.

2. Alla gravt hörselskadade och döva  har  rätt till sam hällsfinansierad  tolk 
för att kunna delta i samhällets  olika kulturaktiviteter.

3. TV är det informations- och ku ltu rförm edlande  m ed ium  som kan gå ut 
till hela befolkningen. D ärfö r  kräver vi a tt de TV-program  som p ro d u 
ceras i de nordiska  länderna skall textas. Särskilt anser  vi det angeläget 
att nyhetsprogram m en förses m ed  text.

F örbundet F in lands  svenska hörselskadade r.f. om fa t ta r  Lena Öhrsviks, 
Sakari K nuutti las  och G re the  L undblads  medlemsförslag och anser att 
N ordiska rådet skall sträva till att m ed lem sländerna  a n ta r  en konvention 
om  att u tbude t av textade TV-program skall ökas. tolkservicen för hörsel
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skadade och döva tryggas, sam t att m an  genom lagstiftning gör det obliga
toriskt att i nya a llm änna samlingslokaler installera teleslinga för hörsel
skadade.

F örbunde t F in lands svenska hörselskadade r.f.

Tryggve E k lu n d  
Förbundsordförande

M artin  N ygård  

Verksamhetsledare

Ålands handikappförbund r.f.:

Det ä r  angeläget a tt utrusta  offentliga lokaler m ed  teleslingor eller annan  
m o tsvarande  teknisk utrustning. På Åland ä r  få offentliga lokaler u trustade 
med teleslingor. Enligt § 8, Lag om  service och stöd på grund av h a n d i
kapp. stadgas rätten till tolk för gravt h and ikappad  som på grund av sitt 
han d ikapp  eller sin s jukdom  behöver  sådan service for att klara en norm al 
livsföring.

D etta  m o m en t i § 8 träder  i kraft 1 janu a r i  1994.
I dag kan gravt hand ikappad  person hänvisa  till § 8 m om en t 1 for att få 

tolkservice.
Angående textade TV-program hänvisas till g I Lag om service och stöd 

på g rund av hand ikap p  som stadgar att man skall förebygga och undanrö ja  
olägenheter och h ind e r  som hand ikappe t medför.

H änvisade  till o vanstående ställer sig Ålands h and ikappfö rbund  positivt 
till förslaget om förbättrade  kom m unika t ionsm öjl ighe te r  för hörselskada
de.

M arieham n den 26 jan uar i  1990

Göran H ansen  
Ordförande

Per L ycke  
Sekreterare
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Ålands hörselskadade r.f.:

Styrelsen beslöt enhälligt stöda förslaget i samtliga tre n äm n d a  punkter:
— att hörselteknisk u trustn ing installeras i alla offentliga samlingsloka

ler,
— att gravt hörselskadade och döva vid behov får rätt till samhällsfinan- 

sierad tolk,
— att TV-program förses med text.

M arieham n den 16 jan uar i  1990

Ålands hörselskadade r.f.

C ordi-M aj Ö hm an  
Sekreterare

Hörselskadade barns föräldraförbund rf:

Hörselskadade barns fö rä ldraförbund  ins täm m er i medlemsförslaget om 
förbättrade  kom m unika t ionsm öjl ighe te r  för döva och hörselskadade men 
vill påpeka att tex tade TV-program  inte helt e rsätte r  tecknade sådana, med 
tanke på t. ex. icke läskunniga barn.

Helsingfors den 15 februari 1990

H ilkka  L auri la 
Verksamhetsledare

I s l a n d

Rikskringkastingen — Fjernsynet:'

Rikskringkastingen har som retningslinje at flest mulig skal kunne følge 
uh indre t med i F jernsynets program. D ette  har foreløpig begrensninger 
hva hørselsskadde angår. Her bor fremfor alt nevnes direkte  sendinger og 
nyheter, som stort sett blir hurtig fremstilt i siste øyeblikk.

1 de andre  nordiske land ha r  m an  gått den  vei å tekste utvalgte p ro g ram 
poster i repriser, særlig teaterstoff , men på grunn av ugunstige avta ler  med 
scenekunstnere er repriser uhyre sjeldne her på grunn av kostnaden. Det

' Y ttra n d e t ö versa tt frä n  is lä n d ska .
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pågår nå forhandinger om  nye avtaler  som gjør det lettere å få i stand 
repriser. Det ville da godt kom m e i betrak tn ing  å tekste is landske skuespill 
i repriser.

M an har ofte diskutert fordelene og u lem pene ved å tekste innenlandsk 
programstoff. Det viktigste argum ent imot teksting av innenlandsk stoff er 
at en tekst på sam m e språk som tales, er betydelig forstyrrende for alle 
andre  seere enn de hørselshemmede.

U ten landsk  stoff er enten forsynt med is landsk tale eller tekst. Man 
søker å utstyre med is landsk tale alt stoff for yngre barn som ikke er blitt 
leseferdige, men for øvrig er det en vurderingssak i hvert enkelt tilfelle 
hvilken fremgangssmåte blir valgt, teksting eller is landsk tale.

D en tekniske utvikling gir gode løfter hva angår løsning på tekstspørs- 
m ålene for de hørselssvekkede. Ved tekst-tvs frem kom st blir det mulig å 
sende tekst med fjernsynssending. Seerne kan da selv velge hvorvidt tekst 
k o m m e r  frem på skjermen eller ikke. Det arbeides nå m ed å planlegge 
tekstfjernsyn på Island, men det er ennå  ikke bestemt når det begynner. 
Ventelig blir det ikke lenge å vente på det.

Reykjavik, den 12. februar 1990

Runar Gunnarsson 
Ass. adm. direktør

Den Islandske Døveforening:1

H er i landet er det stor mangel på muligheter for døve/hørse lshem m ede 
hva disse spørsmål angår.

Slik situasjonen er i dag, er fjernsynet det viktigste e te rm ed ium  for 
døve/hørselssvekkede da det er visuelt og tekstet stoff'som appellerer mest 
til døve /hørse lshem m ede. Islandsk tale blir ikke tekstet, slik at de 
døve/hørse lshem m ede går glipp av det som skjer i deres sam funn  nå til 
dags.

Det er meget maktpåliggende at alt islandsk stoff blir tekstet. Vi legger 
også særlig vekt på at nyhetsti lknyttet stoff blir tekstet, og at det blir 
oppre t te t  et te letekstsystem.

Vi stø tter  fullt ut dette forslag.

Reykjavik, den 13. februar 1990

S. M argrét S igurðardóttir 
Sosialsjef

'  Y ttra n d e t ö versa tt tran  is ländska .
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Hørehæmmedes forældre- og støtteforening (Foreldra- og styrktarfélag 
heyrnardaufra):'

Vi glædes over, at dette  forslag skulle være frem ko m m et og pointerer ,  at 
der også her i landet er ringe vilkår på dette  om råde.

Det er magtpåliggende at forbedre døves m anglende k om m u n ik a t io n s 
evne med tekstede fjernsynsudsendelser, te letekstsystem og vi lægger sær
lig vægt på, at alt nyhedss tof  bliver tekstet.

Vi går helhjertet ind for dette  medlemsforslag.

Reykjavik, den 23. j a n u a r  1990

Bestyrelsen for hø rehæ m m edes  
forældre- og støtteforening

Jóhann  Ólafsson

N o r g e

Sosialdepartementet:

S osia ldepartem ente t ha r  forelagt medlemsförslaget for Samferdselsde
partem ente t ,  Kirke- og K u ltu rdep ar tem en te t  og U ndervisnings- og forsk- 
n ingsdepartem ente t .

Sam ferdselsdepartem entet, Undervisnings- og forskn ingsdepartem en te t 
og Sosialdepartem entet har ingen merknader.

Kirke- og ku lturdepartem entet anfører at m an  i prinsippet stiller seg 
positive til ovennevn te  medlemsforslag, og opplyser at i Norge blir som 
hovedregel alle større offentlige bygninger utstyrt m ed  relevant hørseltek- 
nisk anlegg. Fjernsynsprogram tekstes i atskillig utstrekning, og Norsk 
rikskringkasting a rbe ider  aktivt for å ko m m e frem til teknikker som gjør 
det mulig med teksting av d irek tesendte  fjernsynsprogram. Også døvetol- 
king vil i større uts trekning bli benytte t ved sending av viktige fjernsyns
program.

Sosia ldepartem entet er for sin del enig i at forholdene bø r  legges til rette 
for de hørselsskadede gjennom bruk av teknisk uts tyr og på annen  måte. 
Nordisk  m in is terråd  kan im idlert id  neppe vedta ti ltak av den karakter 
som medlemsförslaget skisserer. Det m å  være nasjonale og lokale myndig
heter og andre  berørte  ins tanser i de enkelte land som sørger for ti lretteleg
gingen på sine respektive ansv a rso m råder  så langt økonom iske  ressurser

' Y ttra n d e t ö versa tt frä n  is lä n d ska .
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og teknikk m. v. tillater. I nordiske organer vil det først og fremst være av 
interesse å ta saken o pp  med sikte på utveksling av erfaringer og eventuelt 
u tform ing  av forsøksprosjekter m. v.

Oslo, 20. februar 1990

E.f.

T hom as M auritzen

R eidunn  Faksvåg Selm er

Norges døveforbund:

Vi slutter oss til kravene om  hørselstekniske uts tyr i alle offentlige 
samlingslokaler, rett til tolk og tekstede T V -program m er.

Vi ber om  at medlemsförslaget tas til følge.

Oslo, 29. ja n u a r  1990

Bjørn Stensvoll 
Forbundskonsulent

Norsk forbund for hørselshemmede (NFH):

Norsk forbund for hørse lshem m ede (N F H ) var representert ved fo rbun
dets adm in is tra t ive  og politiske ledelse under  konferensen på Island som 
det er referert til i forslaget.

H ørse lshem m ede er trolig landets største gruppe av funksjonshem m ede 
og stadig større og yngre g rupper  får hørselsproblemer. Et eksempel på 
dette  er at av 18 års gutter  som var til sesjon i 1982 var det ca. 15 % som var 
hørselsskadd, m ens det i 1987 var hele 36%  som hadde hørselsproblemer. 
P rosentandelen  er trolig ikke m indre  hos jenter.  D ette  betyr at det er flere 
hundre  tusen n o rd m enn  som har hørselsproblemer og at antallet høreap- 
parat-brukere vil stige raskt.

Et alvorlig kom m unikas jonsprob lem  som hørselstap fører til sosial isola
sjon om ikke forholdene legges til rette for den  som er hørselshem met. Vi 
s lutter derfor fullt opp  om medlemsförslaget til N ordisk  Råd.

Oslo, 22. ja n u a r  1990

Norsk  forbund  for hørselshem m ede

K nu t M agne Ellingsen  
Generalsekretær
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S v e r i g e

Statens handikappråd:

Statens han d ikap p råd  stödjer förslaget.
D öva  och hörselskadade har sam m a  rätt som a nd ra  att ta  del av verk

samhet, men kan i regel inte an vän da  d en na  rätt.  Samlingslokaler ä r  inte 
anpassade till deras behov, to lkhjälp går inte att  få, och TV -program  görs 
ej begripliga för dem . Det är angeläget m ed  insatser så att  h indren  försvin
ner. En rek o m m end a t io n  från N ordiska rådet h ä rom  liksom en lag om 
funktionsh indrades  rättigheter ä r  betydelsefulla å tgärder. F in land har re
dan en rättighetslag som inbegriper rä tten  till tolk för döva. I Sverige har  
kravet på en rättighetslag för funk t ionsh indrade  driv its  i flera å r  av h an d i
kapprörelsen. Frågan behandlas  av handikappu tredn ingen .

R ätten  till tolk b ör  gälla alla si tuationer,  nä r  tolk behövs. F ö r  sam tal 
med dövb linda  behövs to lkar som behärskar  deras k om m unika t ionssä tt ,  
och för k o m m u n ika t io n  m ed vuxendöva behövs skrivtolk.

A m bit ionen  m åste  vara att alla offentliga lokaler har hörselteknisk u t 
rustning. Eftersom fungerande hörslingor och ann an  utrustn ing  saknas på 
de flesta håll krävs o m fa t tan de  installationer. Vid planeringen av lokaler 
måste hänsyn tas till att  hörselskadade och döva  skall k un na  an v än d a  dem . 
Hörslinga bö r  byggas in i s tan da rd en  från början . D et m åste  också u tveck
las en kunskap  o m  vilken teknik  som är  bäst . F ör  att  installa tionen skall få 
en bra funktion  m åste  ansvariga få en teknisk  u tbildning. Alltför ofta 
fungerar hörslingan ej när  den ska tas i bruk.

Det är viktigt a tt T V -program m en  ä r  tillgängliga för döva och hörselska
dade. Textade TV -program  är  bra för dem  som förstår skriven svenska. 
Men p rogram m en  m ås te  också vara teckentolkade.

Forskningens landvinn ingar  inom  elektronik  och te leteknik ö p p n a r  nya 
möjligheter för döva  och hörselskadade. F jä r rk o m m u n ik a t io n  för döva  på 
det egna språket — teckenspråket — är  snart verklighet. Bildtelefon på 
arbetsplatser, i h em m en  och i an d ra  miljöer fö rbä ttra r  dövas k o m m u n ik a 
tionsmöjligheter. D et är viktigt att  ny tekn ik  k o m m e r  till snabb  an v ä n d 

ning.
H and ikapporgan isa t ionernas  kunskaper  och erfa renhe te r  b ö r  anli tas i 

allt förnyelsearbete som behövs inom  angivna  om råden .  Statens h a n d i
kappråd  anser det angeläget att  det a l lm än n a  ger o rgan isa tionerna  erfor
derligt finansiellt  stöd härför.

Som medlemsförslaget fram håller in ta r  de nord iska  länderna  en f r am 
skjuten ställning i fråga om  insatser för funk tionsh indrade .  Inom  Europa 
har de ett gem ensam t ansv a r  a t t  verka för a tt funk t ionsh indrade  får



sam m a möjligheter som andra  att delta i samhällets olika verksam heter -  

också över gränserna.

Stockholm den 15 februari 1990

Statens handikappråd

A nne  B ohm an

G erd E kho lm

Handikappinstitutet:

H andikapp ins ti tu te t  anslu ter sig helt till medlemsförslaget om hörsel- 
teknisk u trustn ing i offentliga samlingslokaler samt om hörselskadades rätt 
till tolk och textade TV-program . I anslu tn ing härtill vill vi läm na följande 
k om m entarer .

H andikappins ti tu te t  har i sam arbete  med Svensk byggtjänst nyligen 
publicerat handboken  ” Bygg ikapp H a n d ik a p p ” . H andboken  ger konkreta  
råd om hur gångvägar, parkeringsplatser, lekmiljöer och uteplatser skall se 
ut. H är  får m an  veta hur stor en toalett skall vara för att passa for en 
rullstol, var hörselslingor skall placeras, vilka material som inte s tör aller
giker, vilka ljusinsläpp som fungerar u tan  att b lända m. m. Den är avsedd 
att anv ändas  som uppslagsbok vid planering och projektering. Boken 
redovisar bl. a. krav från olika g rupper  av funk tionsh indrade  och vissa 
installationsan visningar.

Vi bifogar utdrag ur handboken  som rör hörse lskadade1. H örse lfräm jan
dets r iksförbund (num era  Hörselskadades Riksförbund, H R F) har  vidare 
under  1988 i sam arbete  med Svensk byggtjänst gett ut handboken  ” Bygg 
hörselvänligt” som också ger värdefull inform ation  om behov och installa
t ioner av tekniska hjälpmedel for hörselskadade. I detta  sam m anh ang  får 
också n äm nas  att N ordiska n äm n den  för handikappfrågor (N N H ) under
1989 har  rekom m endera t  m etod er  for leveranskontroll av teleslingor och 
slingförstärkare för använd n ing  i de nordiska  länderna.

H u r  bra  hörselteknisk u trustn ing som än finns i samlingslokaler eller 
m otsvarande  fungerar det dock ej ti llfredsställande om den som talar ej gör 
det i mikrofon. Del ä r  därför av största vikt att  tillskapa dels ett bra system 
för m ikrofoner  och dels söka uppnå en fungerande mikrofonkultur .

'  H är är ej tryckt.
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Överenskom m elsen  mellan socia ldepartem ente t  och landstingsförbun
det (prop 1980/81:187) om vissa ersä ttn ingar frän s jukvårdshuvudm ännen  
under  åren 1982 — 83 förutsatte att s jukvård sh uv ud m änn en  successivt 
byggde upp  en sam o rd nad  tolktjänst för döva och dövblinda  m.fl.  och 
svarade tor kostnaderna  därför.

Med denna överenskom m else  som grund utfärdade H andikappins ti tu te t  
1981-12-16 en rekom m endat ion  till s jukvård sh uv ud m änn en  om sa m o rd 
nad tolktjänst lor döva, dövblinda  m.fl.  G eno m  den sam ord nad e  to lk 
tjänsten är döva m.fl.  i princip  ti llgodosedda med sam hällsfinansicrad 
tolktjänst i Sverige i mänga s i tua t ioner  — dock i regel ej för deltagande i 
samhällets olika kulturaktiviteter.

I sam band  med insti tute ts rekom m end a t io n  om sam ordnad  tolktjänst 
klargjordes ej betalningsansvaret . S jukvård sh uv ud m än nen  fortsatte i hu 
vudsak med att svara för kostnaderna  i mera vardagliga si tuationer. S tatli
ga m yndigheter har svarat för kostnaderna  under  utbildning, i arbetslivet, i 
sam band  med polisärenden och vid rättegångar. I den uts träckning tolk
ning sker vid ku lturakt iv i te te r  har i huvudsak  s jukvårdshuvudm ännen  
svarat för kostnaderna . Brist på medel och to lkar samt oklart betalnings
ansvar m edför dock svårigheter att erhålla  tolk vid många kulturaktivite-

En begränsning i s jukvård sh uv ud m änn ens  to lkverksam het är att denna 
enbart svarar for to lkkostnader  inom Sverige. Inom den s. k. rikstolktjäns- 
ten, som med statliga medel finansierar viss tolkning för döv- och hörselor
ganisationer, finns möjlighet att betala to lkkostnader  som u p p k o m m er  i de 
nordiska länderna. Behovet av rikstolktjänst har emellertid  ökat i en sådan 
accelererande takt att medlen ej täcker organ isa tionernas to lkbehov för sin 
norm ala  verksamhet inom landet.

Inom socialstyrelsen pågår för närv a ran de  en översyn av tolkv erksam he
ten. 1 denna översyn kom m er sannolikt även betalningsansvaret att utrc-

Beträffande textade TV-program  anv änd s  num era  det system som bl. a. 
institutet tog fram för skrivtolkning för vuxendöva — Velotype -  vid 
d irekttextn ing av R apport.

Vällingby den 1 5 februari 1990

Eva Jacobsson

De handikappades riksförbund (DHR):

De h and ikappades  r iksförbund — D H R  -  har beretts tillfälle att yttra 
sig över rubricerade förslag.

Hörselskada är en funktionsnedsä ttn ing  som leder till svårigheter att
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kom m unice ra  m ed  omgivningen. K om m u nika t ion  a r e n  forutsättn ing för 
ett aktivt deltagande i samhällslivet.

M ot bakgrund av detta  ser D H R  det som positivt att N ordiska rådet 
u p p m ä rk sam m ar  de hörselskadades si tuation. Många av våra m ed lem m ar 
ha r  olika funktionsnedsättn ingar,  ofta rörelsehinder kom binera t  med olika 
fo rm er av hörselnedsättningar.  Det ä r  därfö r  angeläget att offentliga och 
an d ra  lokaler även görs tillgängliga for dessa grupper. I dag är all tför få 
lokaler handikappanpassade .  hissar och annan  nödvändig  teknisk u trus t
ning saknas vilket bland anna t  m edför  svårigheter för rullstolsburna.

D H R  ser det som mycket angeläget att större satsningar görs för m ä n n i
skor m ed  funktionsnedsättn ingar.  Ö kade  resurser måste  tillföras så att 
sam hällets  u tbud blir tillgängligt för dessa grupper.

Sam m anfat tn ingsv is  tillstyrker D H R  medlemsförslaget.

S tockholm den 13 februari 1990

De han d ikappades  riksförbund

Kerstin D enkert 
Förbundsordförande

Ingvar Edtin 

Förbundssekreterare

Sveriges dövas riksförbund:

Medlemsförslaget har väckts utifrån ett krav ställt i ett u tta lande  av 
N ord iska  hörselskadades kom m itté .  Det kan därför vara förståeligt att 
b a rndom sdövas  behov ej beakta ts så att döva även om fa ttas  av den före
slagna rekom m endationen .

Det är viktigt att döva och hörselskadade skall ha likvärdiga rättigheter 
nä r  det gäller samhällets u tbud  som andra  har.  att de brister som finns när 
det gäller tillgängligheten till det kulturella u tbudet åtgärdas. D ärför är 
förslaget om hörselteknisk u trustn ing  i alla offentliga lokaler mycket bra 
när det gäller hörselskadade.

D öva och hörselskadade som är  beroende av tolk ä r  dock ej hjälpta av 
hörselteknisk utrustning. Därför är rät ten till tolk oerhört viktig, dock ej 
endast för att kunna  delta i samhällets  olika ku lturaktiv i te te r  utan än m er 
för att kunna  delta överhuvudtaget i de  s i tua t ioner  där både  döva och 
hörande finns med, dvs. i alla s i tua t ioner  m åste  rätten  till sam hällsfm an- 
sierad tolk garanteras.

N ä r  det gäller textade TV-program  ställer vi oss självklart bakom försla
get men måste tillägga att vi saknar  en diskussion kring program och 
nyheter på teckenspråk.
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SD R har upprepade  gånger krävt att svensk TV  skall sända dagliga 
nyheter på teckenspråk. Idag finns en sam m anfa t tn ing  av veckans hände l
ser 20 m in u te r  i veckan på teckenspråk.

Teckenspråket är b a rn do m sd öv as  första sprak. alltså dövas modersmål.  
Teckenspråket bygger på synen, det är visuellt.

Det media som passar bäst tor döva är TV. Det är idag i stort sett stängt 
for döva. Endast ett fåtal program är tillgängliga, därib land  ovan n äm nd a  
nyhe tssam m andrag  på teckenspråk.

Eftersom utbildningen för döva i Sverige fram till 1980-talet ej skedde 
på dövas eget språk — teckenspråket — utan via den s. k. ta lm etoden 
(undervisning på talat språk och munavläsning),  är det idag inånga vuxna 
döva som har  stora kunskapsbris ter, f ram för allt nä r  det gäller att läsa och 
skriva svenska. Mycket av tiden i skolan användes  till ta l trän ing  och 
läppavläsning, m indre  till k un skaps inhäm tande .  D ärfö r  är textade ny
hetsprogram ej tillgängliga for en stor g rupp  ba rndom sdöva .  Språket är för 
svårt,  m an  h inner  ofta ej läsa och förstå betydelsen av det lästa, eftersom 
det sker på ett språk som for en stor grupp m åste  betraktas som ett 
f r äm m a nd e  språk.

D öva m ed teckenspråk som första språk är en språklig och kulturell 
m inorite tsgrupp, som har behov av och rätt till bl. a. dagliga nyheter och 
program på sitt eget språk.

För döva medborgare  liksom för hö ran de  medborgare , är det viktigt att 
kunna delta i sam hällsdebatten . D öva måste fa sam m a möjlighet som 
an d ra  att själva kunna  bilda sig en uppfa t tn ing  för att kunna delta i det 
dem okratiska  samhället.

SD R  anser därför a tt rekom m en da t io nen  även bör om fatta  dagliga 
nyhetssändningar i de nordiska länderna  pä teckenspråk, samt att dövas 
behov av an d ra  program på teckenspråk (både d irek tp roducerade  för döva 
och program med teckenspråkstolk) tillgodoses.

Sam m anfat tn ingsv is  vill Sveriges dövas riksförbund föreslå att den före
slagna lydelsen av N ordiska rådets rek om m end a t io n  till Nordiska m in is
terrådet kom pletteras  i enlighet med vad ovan framförts, dvs. rätt till tolk i 
alla si tuationer, tex tade TV-program. dagliga nyheter på teckenspråk samt 
program pä teckenspråk.

Leksand den 1 mars 1990

Enligt uppdrag

G u n n e l S trä n g  

Intressepol it isk sekreterare

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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Medlemsforslag
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B ILA G A  1

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

Till social- och m iljöutskottet har överläm nats ett medlem sforslag angå
ende upprätthållande av de nordiska skogarnas nationalekonom iska vär
de. M edlem sförslaget syftar till en rekom m endation om ett effektivt sam 
nordiskt forsknings- och åtgärdsprogram i syfte att m otverka skador i 
skogsmiljön i Norden så att skogarnas nationalekonom iska värde säkras. I 
förslaget framhålls att skogsskadorna m edför allvarliga konsekvenser för 
skogsbruket. Skogarnas långsammare växt och trädens sämre kvalitet in
skränker produktionen och marknaden. Även jakt och fiske som sam m an
hänger med skogarna äventyras. D et är allmänt känt att luftföroreningarna 
är en huvudorsak till skogsskadorna, men man bör få en heltäckande bild 
av skogarnas tillstånd i N orden och de följder utsläppen av luftförorening
ar har på skogens kvalitet och därmed för skogsindustrin.

Utskottet instäm m er i förslagsställarnas yrkande men vill framhålla att 
åtgärder i enlighet med förslaget ej bör inriktas enbart på den direkta 
ekonom iska lönsam heten utan även ta hänsyn till skogarnas värde ur 
miljö- och rekreationssynpunkt. U tskottet finner det ej uteslutet att en 
sådan något ändrad betoning kan få konsekvenser för uppläggningen av ett 
forskningsprogram.

Vid Nordiska rådets internationella luftföroreningskonferens i septem 
ber 1986 ägnades avsevärd uppmärksamhet åt luftföroreningarnas effekter 
hos skogar och vegetation. D et konstaterades därvid att luftföroreningarna 
hade allvarliga effekter på skogarna, särskilt kom binationseffekterna m el
lan svaveldioxid och kväveoxid. I Västeuropa räknade man med att voly
men av skadade träd motsvarade mellan 5 och 6 årsavverkningar. Luftför
oreningarna m edförde minskad tillväxt i skogen, och det virke man fick ut
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var ofta av säm re kvalitet. Dessa frågor s tuderas  inom  ram en  för E C E ’s 
T im b e r  C om m ittee ,  som utfört undersökningar  av kvaliteten hos skadade 
träd, utvecklingstrenderna m .m .  U tskotte t  anser därför att ett nordiskt 
forskningsprogram i enlighet m ed  medlemsförslaget lämpligen kunde 
koordineras  m ed  arbetet inom  ECE. D etta  gäller i synnerhet som de 
nordiska länderna  aktiv t a rbe ta r  inom  E C E ’s konvention  om  gränsöver
skr idande luf tföroreningar och aktiv t m edverka t i att  å s tad ko m m a t i l 
läggsprotokollen om  minskning  av u ts läppen av svaveldioxid och kväve
dioxid.

N ord iska  rådets  luf tföroreningskonferens u p p m an ad e  de deltagande 
länderna  att ratificera svavelprotokollet och arbeta  för ett kväveprotokoll 
sam t dessutom  att  öka det in ternationella  forskningssamarbetet för att 
klarlägga orsaksförhållandena mellan luf tföroreningar och miljöskador. 
U tskotte t  no terar  att medlemsförslaget innehåller  flera detaljerade uppgif
ter om olika miljöskador och an taganden  om  dessas sam band  m ed  olika 
luftföroreningar. U tskotte t anser  därför att förslaget b ö r  ingå i planeringen 
av ett nordiskt forsknings- och å tgärdsprogram  för att  m otverka  skador i 
skogsmiljön och att de tta  program, i den uts träckning  så ä r  lämpligt,  bör 
sam ordnas  med pågående arbete  inom  ECE.

Stockholm den 30 jan u a r i  1990

För social- och miljöutskotte t

M arja tta  Väänänen  
Ordförande

Nordisk Skovunion:

Forslag A 903/e, om ” upprä t thå l lande  av de N ord iska  skogarnas natio- 
na lekonom iske v ärde” , har udgangspunkt i luftforureningens indvirkning 
på skovene. Skovenes eksistens trues, hvis belastningen fra lu f tforurenin
gen fortsætter  på sam m e niveau som nu eller stiger. For  at undgå en 
yderligere svækkelse a f  skovene er det nødvendigt at arbejde for at reduce
re den  nuvæ rende luftforurening.

N ordisk  Skovunion er meget enig i de ovennæ vnte  betragtninger. Det er 
væsentligt, at vi hele tiden ho lder  os skovenes sundhedsti ls tand  for øje.

1 EF- og ECE-regi er der im idlert id  iværksat forskellige p rogram m er og 
projekter, ne top  m ed det formål at undersøge, overvåge og forbedre skove
nes sundhedstils tand. Flere a f  disse ti ltag er allerede meget langt fremme.

N ord isk  Skovunion vil gerne ti ls lutte sig, at skovenes sundhedstils tand 
overvåges og eventuelt forbedres. D ette  bø r  dog ske u n der  skyldig hensyn
tagen til allerede igangværende projekter, således at dyr og unødvendig  
dobbeltregistrering undgås. Vi m ener  således, at det foreliggende m e d 
lemsforslag i sin nuvæ rende form er for løst og generelt til, at det er muligt
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ti llväxten vid a lternat iva  belastningsscenarier. D etta  arbete  innefa ttar  
använd n ing  av m odeller  och b ör  inriktas på en förd jupning  av de 

europeiska s tud ie r  som gjorts.
-  Skogsvitalisering. F ö r  a tt säkra den långsiktiga p roduktionsförm ågan  

k om m er det att bli nödvändig t att tillföra näringsäm nen  till vissa skogs
marker.  Ett om fa t tan d e  FoU -arbe te  ha r  in letts i Sverige (ledning: N a 
turvårdsverket)  för a tt  skapa underlag för sådana  åtgärder. D et skulle 
sannolikt vara motivera t  m ed  ett ökat nordiskt sam arbete  på detta  
område.

— K lim ateffekter. Dessa frågor behandlas  inte direkt i medlemsförslaget. 
Det finns starka skäl för en ökad insats från N ord iska  m inis terrådets  
sida med syfte att s am o rdn a  de nationella aktiv ite ter  som nu d ra r  i 

gång.
Det ä r  lämpligt att  ökade  insatser enligt ovan  knyts till äm be tsm ann a-  

k om m it tén  för miljöfrågor för att  kunskapsuppbyggnaden  skall kunna 
styras u p p  m ot så snabba å tgärder som möjligt.  Arbetet som bedriv its  
hitti lls har också varit mycket framgångsrikt och resultaten har  fått om e 
delbart genomslag både nationellt och in ternationellt .

Solna den 20 april 1990

Valfrid Paulssort
Jan  N ilsson

Skogsägarnas riksförbund:

De luf tburna  föroreningarnas påverkan  av skog och skogsmark i N orden  
ä r  a larm erande. R app o r te rna  visar på en snabb  försurning av skogsmarken 
med långtgående förändringar av m arkens  väx tnäringss tatus  som följd. I 
sydvästra  Sverige beräknas över 1/2 milj. hek ta r  skogsmark redan ligga 
inom  ett kritiskt pH-intervall.  M ed n uv arand e  trend  k o m m er  betydligt 
större arealer att nä rm a  sig detta  kritiska s tad ium  inom några decennier. 
Aven om Europas s ta ter a ll tm er vaknar upp  inför detta  allvarliga hot mot 
vår gem ensam m a fram tid  vet vi att  u ts läppsm inskningar  ko m m er  att  ta tid 
att få genomförda. Åtgärder för att  skydda skogsmarken, som kalkning och 
vitaliseringsgödsling, ger också eftersträvad effekt först på sikt. Det är 
enligt r iksförbundets  uppfa t tn ing  nödvänd ig t att de nord iska  länderna  
agerar gem ensam t både  genom att kraftfullt verka för in ternationella  över
enskom m elser om u ts läppsbegränsningar och genom att via FoU -insatser 
skapa verkningsfulla  medel för a tt b rom sa  försurningseffekterna.

Vi vill särskilt unders tryka  behovet av att  göra sam hällsekonom iska  
u tvärderingar av de skador som luftföroreningarna förorsakar de nordiska
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ländernas ekonom i. Sådana ekonom iska  scenarier kan också påvisa vilka 
ekonom iska  resurser som m åste  ställas till förfogande.

M ed hänsyn till vad som anförts  ti llstyrker r iksförbundet de rek o m m e n 
derade  åtgärderna.

Stockholm den 23 april 1990

Skogsägarnas riksförbund 

E rik  L undh

B ILA G A  2

I efterhand inkommet yttrande 

D a n m a r k

De Danske Skovdyrkerforeninger m eddelar i skrivelse av den 22 ju n i
1990 a tt m an  in te har några synpunkter  i an ledning  av m edlem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordens Fackliga Samorganisation (N FS)

N FS har nyligen behandla t  de nordiska  t ranspor te rna  i rappor ten  ” U t
veckla de nordiska transporterna!” . R apporten ,  som tidigare ha r  översänts 
till presidiesekretaria tet,  bifogas.

N F S ’ syn på transportfrågorna  och jä rnväg arnas  utveckling sa m s tä m 
m er i stort med vad som ges uttryck i medlemsförslaget.

Vi anser bl. a. att  ett övergripande nordiskt investeringsprogram för 
transportsek torn  skall utarbetas . Strategin m åste  vara sam m antagen  for 
samtliga t ransportg renar  och ha ett nordiskt perspektiv  dä r  N o rden  ses i 
ett större sam m anhang .  U tgångspunkterna  för N F S ’ uppfa t tn ing  och för
slag ä r  (1) a tt vårt geografiska läge i Europas u tkan t inte får bli en kon
kurrensnackdel och (2) att  det är centralt för vår konkurrenskraft att vi kan 
ti llvarata miljökravens inc i tam ent till förnyelse och utveckling av t rans
portsektorn.

Enligt vår uppfa t tn ing  är  jä rnv ägarn a  det för nä rv a rand e  mest m iljövän
liga a lternativet och de bö r  därför få en ökad roll i t ransportarbete t .  D etta  
gäller f ram för allt vid långa t ransporte r  med stor u tny ttjandegrad.

Vi m en ar  att sam arbete t mellan de nordiska järnvägsbolagen måste 
utökas. Det befintliga sam arbete t  u nder  beteckningen N E R U  (N orthern  
European  Rail U nit)  syf tande till att  effektivisera kom bitranspor te rna  till 
Europa  ä r  värdefullt och bör kunna  utvecklas ytterligare, exempelvis ge
nom  gem ensam m a nordiska bolag på vissa m arkn adsom råden .

Ett nära  sam arbete  mellan de nordiska  järnvägsbolagen är angeläget i en 
tid när  kon tak terna  med och transporte rna  till EG k o m m er att  öka. S am ar
betet skulle underlä tta  ett sam o rdn a t  nordiskt investeringsprogram och 
införandet av snabbtåg.

Ett utökat sam arbete  skulle också kunna  leda till a t t  kostnadsbesparing-
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ar kan uppnås via gemensam nordisk upphandling och genom ett system  
for gem ensam t utnyttjande av fordon och materiai.

Möjligheterna att gemensamt utnyttja de nordiska järnvägsnäten tillva
ratas inte i någon större omfattning. Detta beror till stor del på att investe
ringsplanerna i första hand är nationella. I gränsområdena skulle ett ut
vecklat samarbete betyda mycket för den gränsregionala utvecklingen.

Avslutningsvis vill NFS dock kraftigt markera en annan uppfattning än 
förslagsställarnas. Det gäller hur det nordiska transportnätet skall knytas 
till det europeiska.

N FS anser att en sammantagen bedöm ning av transportbehov, m iljö
hänsyn och finansieringsmöjligheter gör att en kombinerad bro och tunnel 
för både bil- och järnvägstrafik skall byggas. En sådan förbindelse över 
Öresund måste finnas på plats före sekelskiftet.

Styrelsen för NFS har därför uppmanat Nordiska ministerrådet, och då i 
första hand ministrarna från Danmark och Sverige, att ta upp konkreta 
diskussioner med berörda intressenter för att under 1990 klarlägga de 
återstående frågetecknen rörande en bro över Öresund. Dessa överlägg
ningar får inte fortsätta i all oändlighet, utan regeringarna måste snabbt 
komma till beslut. Den ovisshet som nu råder skapar en osäkerhet hos 
näringslivet när det gäller lokaliseringsbeslut och exportsatsningar.

Enligt vår uppfattning är det angeläget att även Nordiska ministerrådet 
aktivt verkar för ett beslut om en bro över Öresund.

Stockholm den 19 april 1990

Nordens Fackliga Samorganisation  

S u n e  Ahlen

C hrister Jansson

Foreningene Nordens Forbund:

Foreningene Nordens presidium gir sin tilslutning til medlemsforsiagets 
intensjon om at nordiske og nasjonale myndigheter må se nærmere på 
hvilke tiltak som må iverksettes for at det nordiske jernbanenett skal få en 
større andel av den nordiske gods og persontrafikken. En utvikling av det 
nordiske jernbanesystemet slik at en får en mer efFektiv tilknytning til det 
europeiske jernbanesystem et vil være en nyttig investering. F .N .F . vil 
særlig understreke den miljøm essige betydning av en satsning på jernba
netransport i forhold til veitransport særlig når det gjelder godstranspor-

Imidlertid vil det også være godt i samsvar med Nordens pådriverrolle i 
miljøpolitikken å stimulere til økt persontrafikk på jernbane. F .N .F . vil
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derfor også i denne  sam m en hen g  m inne  om behovet for a tt rak t ive  nord is
ke raba t to rdn inger  særlig for ungdom.

F .N .F. ta r  ikke stilling til detaljene i medlemsförslaget men peker på 
behovet for en samlet nordisk vurdering og planlegging av den framtidige 
je rnban e tran sp o r t  i N orden  som viktig element i den europeiske integra
sjonsprosess.

Oslo i mars 1990

(E js ig n .)

Nordiska transportarbetarefederationen hänvisar i skrivelse av Jen  24 
januari 1990 till y ttrande av N orsk jernbaneforbund (se nedan).

Stiftelsen for industriutvikling i Norden:

Stiftelsen for industriu tv ik ling  i N orden  er bedt om  å gi en vurdering av 
medlemsförslaget om det nordiske je rnbanesystem et .  Etter å ha konferert 
med Stiftelsens m edlem sbedrif ter  vil styret uttale følgende:

1. Næringslivet vil kunne støtte ethvert initiativ  som kan forbedre 
infrastrukturen  i N orden  og mellom N orden  og det øvrige Europa, og som 
kan gi et sam ordne t je rnbane transportsys tem . For  næringslivet er det også 
viktig at det finnes valgmuligheter mellom alternat ive  t ransportform er,  
høy transports ikkerhet og fleksibilitet og god transportøkonom i.

2. Det foreliggende medlemsforslag utgår fra at trafikken utgjør et stort 
og stigende miljøproblem og a rgum ente t  fanger ikke opp  de m iljøforbed
ringer som kan oppnås  ved energibesparende f ram drif tsm oto rer  med redu
sert uts lippsnivå, og ved bedre organisering av transport t i lbudene.  Et 
viktig argum ent for en større satsing på je rnbane tra f ikk  ligger i de treng- 
selsproblemer som er voksende i Europa, både  når det gjelder veg transpor
tene og flytrafikken. Dessuten innebæ rer den manglende koordineringen 
og sam ordningen  av ulike transpo r t fo rm er  (veg-, sjø- og luf ttransport)  at 
den tradisjonelt mest fleksible transportfo rm en , vegtransporten , overbe
lastes.

En større satsing på je rnbane- t ran sp o r ten  m å derfor også ha som formål 
å inngå i et integrert og sam m enhengende  t r an spo r tm ø ns te r  basert på 
anvendelse  av veg-, sjø- og luft-transport.

3. Det bør ikke være noe formål å legge restriksjoner på visse fo rm er for 
transport ,  slik det nevnes i prem issene for medlemsförslaget. En langt 
bedre løsning vil være å redusere risikofaktorer, ved bedre t r an sp o r t tekn o 
logi, forbedret kapasitet og bedre organisering av transportsystem et.

4. 1 forslaget om tales  også angivelig monopol-innflytelse som container-  

t l  — A 907/t Supplement
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selskapene skal ha på combi- og con ta inertranspor ten .  Det siktes trolig her 
til de avtaler som eksisterer mellom combiselskapene og jernbaneselskape
ne. Internasjonale  avtaler i regi av G A T T  og blant annet R om atrak ta ten  
setter  forbud mot monopoler.  Det vil derfor være viktig å fastholde de 
regler som allerede finnes på dette om råde t,  og det kan ikke være noe 
formål ut over dette å begrense mulighetene for å skape effektive og sterke 
operatør-  og spedisjonsselskaper.

5. Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden  er enig i at miljøaspektet i 
s tørre u ts trekning bør vurderes ved investering på transportsektoren  og 
ved organiseringen av transport t i lbudene. Im idlertid  er ikke je rn b a n eu t
byggingen lett å håndtere  fra miljøsynspunkt dels fordi den krever store 
arealer særlig i befolkningsrike o m råder  og dels fordi den m edfører en 
rekke u lem per i form av støy, sikkerhetsproblem osv. F. eks. kan m iljøhen
syn k o m m e til å tvinge en betydelig del av det framtidige T GV -system et i 
Vest-Tyskland u n d e r jo rd e n ,  noe som k om m er til å forhøye investerings
kostnadene.

En fornyelse av je rnbane tra f ikken  m å i første rekke baseres på dens 
sam funnsøkonom iske  konkurransekraft .  Her kunne imidlert id  m yndighe
tene ved de bebudede miljøavgiftene gi disse en form som klarere avspeiler 
t ransportm id lenes  miljøbelastninger og derm ed gi viktige signaler for in- 
vesterings-beslutningene. Et m o m en t som også m å være med i vurderingen 
er at utvikling av et høyhastighetstog (TG V) i N orden  vil kreve investe
ringer som nok ikke kan forrentes med det trafikkunderlaget N orden  
representerer, bortsett fra på et meget begrenset antall trafikkstrekninger.

6. Stiftelsen for industriu tv ik ling  i N o rden  vil sterkt unders treke  beho 
vet for et nært sam arbeid  mellom myndighetene  og næringslivets represen
tan te r  i det fortsatte arbeidet med å utvikle je rnbanesystem et i N orden. Vi 
forutsetter derfor at represen tan ter  for t r ansportb rukerne  vil bli trukket 
med i oppfølgingen av en eventuell rekom m endas jon  til N ordisk  M inister
råd.

Vi forutsetter  dessuten at den redegjørelsen medlemsförslaget ber om, 
også skal om fatte  status for det europeiske utviklingsarbeidet. Medlems- 
forslaget legger opp  til at m in is terrådet skal u tarbeide en plan for investe
ringer og foreslå investeringer som kan knytte det nordiske je rnbanene tte t  
til det europeiske. I den  forbindelse vil Stiftelsen henvise til det u tred 
n ingsarbeidet og de forslag som næringslivet har  frem m et gjennom  Scandi
navian  Link.

7. Stiftelsen vil sterkt unders treke at det vil være av betydning for hele 
det nordiske transportsystemet at p lanene om  faste forbindelser ved Ø re
sund nå realiseres. En fast forbindelse er riktig nok en klarere konkurranse
faktor for je rnbane tra f ikken  enn  for b il trafikken m en av hensyn til finansi
eringen av prosjektet vil det likevel være nødvendig  å bygge en kom binert  
veg- og jernbaneforbindelse .
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8. På d enne  bakgrunn  vil Stiftelsen for industriu tv ik ling  støtte en o p p 
fordring  til N ord isk  M inis te rråd  slik medlemsförslaget legger o pp  til.

Oslo. 24. m ars  1990

Stiftelsen for industriu tv ik ling  i N orden

U lfSundqvist 
Styrets formann

D a n m a r k

Trafikministeriet:

--------- skal vi efter brevveksling med G enera ld irek to ra te t  for D anske
Sta tsbaner (DSB) udtale  følgende:

Udgangspunkte t  for forslagstillerne, Margrete  Auken (SF) og Lilli G yl
denkilde (SF), er, at de r  til trods  for et stort og stigende m iljøproblem  fra 
trafikken ikke foreligger tiltag, ” som fortjener at blive nævnt, problemets 
om fang  taget i be tragtn ing” .

DSB h a r  i den forbindelse påpeget, at de r  for så vidt angår forslagsstiller
nes tre opfordringer til N ord isk  M inisterråd  allerede er foretaget en række 
initiativer. Disse in i tia tiver blev til dels o m ta lt  ved besvarelsen a f  spørgs
mål E 35 fra Margrete  Auken til N ord isk  M inisterråd  ved N ord isk  Råds 
37. session om  et effektivt og miljøvenligt je rnbane transportsys tem  i N o r 
den, sam t i rappor ten  K om binere t  Transport ,  sep tem ber 1989. D er  er 
siden da foretaget en række yderligere skridt, som er belyst i det følgende.

F o r  D an m ark s  v e dk om m end e  er fordelene og m ulighederne for at satse 
på je rn ban e  ved godstransport  fra N orden  og til K ontinen te t  belyst i b l.a .  
D SB’s Plan 2000.

Den netop  indgåede ram m eaf ta le  for DSB 1990 — 93 mellem regeringen, 
Socialdemokratie t,  Kristeligt Folkeparti  og C en trum -D em ok ra te rn e  knyt
ter  an til den dagsorden, som aftaleparterne tils luttede sig i forbindelse 
med  Folketingets debat den 30. m ar ts  1989 om DSB's Plan 2000.

I henhold  til ram m eaf ta len  er afta leparterne  ” op m æ rkso m m e på den 
udbygning a f  je rnbaneserv ice  og -infras truktur,  som sker i en række eu ro 
pæiske lande i erkendelse a f  stigende miljø- og kapaci te tsprob lem er for vej- 
og flytrafikken. R am m eafta len  lægger endvidere  vægt på, at den danske 
je rnbaneudv ik l ing  sker i t råd  med udviklingen i det øvrige E uropa".

H v ad  angår  udarbejdelsen a f  en plan for nødvendige  investeringer i et 
fælles nordisk  je rn ban ene t  skal det bemærkes, at det for D an m ark s  ved
ko m m en de  i D SB ’s Plan 2000 foreligger belyst, hvad der  i forhold til 
transit trafikkens krav og behov skal foretages a f  investeringer.

M ed finansloven for 1990 er det vedtaget at gennemføre elektrificering
en i D an m ark  fra Helsingør til O dense  i 1993 sam tidig  m ed åbningen a f  
Storebæltsforbindelsen.
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På tysk side nå r  elektrificeringen i dag kun til H am burg.
I ram m eaf ta len  for DSB 1990 — 93 indgår, at der skal søges opstil let en 

fælles d a n s k - t y s k  udviklingsplan for je rnbaneforb inde lsen  mellem Tysk
land og det sydlige D a n m a rk  (Syd- og Sønderjylland). D ansk  erhvervsliv 
øst og vest for Storebælt kan hægte sig på denne  transportvej gennem 
D an m ark ,  som vil kunne  betjene hurtige gods- og persontog.

N å r  enighed opnås med de vesttyske m yndigheder er par terne  indstillet 
på at videreføre den danske elektrificering fra O dense  til Padborg.

M ed hensyn til Ø resund  kan det oplyses, at der  i den seneste udvalgsrap
port  fra februar 1989 er redegjort for de trafikale, økonom iske  og miljø
mæssige konsekvenser a f  to  typer a f  faste forbindelser:

1. En kombinere t  forbindelse for vej og bane, som anlægges som sænke
tunnel mellem A mager og Saltholm, som lavbro i en afs tand på 700 m syd 
om  Saltholms sydspids og som højbro  mellem Saltholm og Sverige.

2. En ren jernbaneforb indelse  udført som boret tunnel på hele stræk
ningen mellem de to  kyster.

D e r  er ikke peget på det ene a f  a lternat iverne  frem for det andet,  m en  
de r  er fremhævet de økonom iske  fordele ved en kom binere t  forbindelse (1) 
og de miljømæssige fordele ved en ren jernbaneforb indelse  (2). Begge 
forbindelser er dog økonom isk  og miljømæssigt mere  fordelagtige end 

fortsat færgedrift.
I forbindelse m ed  Folketingets forespørgselsdebat den  11. ja n u a r  1990 

vedrørende fast Ø resundsforbindelse  blev der tilkendegivet bred politisk 
t ils lutning til at trafikm inisteren  indleder forhandlinger m ed  den svenske 
regering om  etablering a f  en fast forbindelse.

D et er den danske regerings holdning, at de r  sam m en  m ed den svenske 
regering findes en løsning, hvis rentabil ite t — både samlet og på dansk  side
— er i orden, hvis miljømæssige påvirkninger er acceptable, og som trafi
kalt indebærer væsentlige forbedringer både for de lokale sam fund  og for 
den mere overordnede trafik.

D er er, som det fremgår, ikke taget stilling til, hvilket a f  de nævnte 
alternativer, som b ør realiseres, og dette  er et spørgsmål, der  skal d iskute
res mellem den danske og den svenske regering. Det findes derfor ikke 
hensigtsmæssigt at N ord isk  M inisterråd  ud trykker støtte for ét a f  de næ vn
te forbindelsesalternativer frem for det andet.

K øbenhavn , den 30. ja n u a r  1990

E rling Christensen
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Greenpeace:

G reenpeace  ser positivt på alle tiltag, hvor  sigtet er en omlægning a f  det 
n uvæ rende transportsystem  m od  et transportsystem  med m in d re  energi
forbrug og forurening. G reenpeace  håber  at de frem sendte  k o m m en ta re r  
til medlemsförslaget vil indgå i de k om m en d e  overvejelser.

Det sam lede energiforbrug og forureningen fra hele transportsek toren  
udgør et stort og stigende miljøproblem. G reenpeace  m å i lighed med 
forslagsstillerne m ed stor beklagelse konstatere , at N ord isk  R åds  planer, 
r e ko m m en d a t ion e r  og udtalelser på det trafikale om råd e  langt fra er fulgt 

op a f  konkrete  tiltag.
G reenpeace  s tø tte r  det fremlagte medlemsforslag, m en  finder at det ikke 

er tilstrækkeligt kun at ” vurd e re” begrænsninger der bø r  indføres på gods
trafikken på vej. Forslaget vil resultere i det første skridt h en im od  en ny 
in frastruk tur for transportsek toren , m en  skridtet kan blive større, hvis 
N ord isk  M inisterråd  opfordres  til at fremlægge konkrete  forslag til hv o r
dan  godstransport  overflyttes fra vej til j e rn b an e  og person transport  fra bil 
til kollektive transportsystemer.

I dag er je rn b an en e  den  mest energi- og miljøvenlige transportfo rm , men 
den hidtil førte trafikpolit ik  har ikke bevirket at je rn b an en  har  fået den 
position i sam funde t,  som den burde  have. U dviklingen har istedet ført til 
mere a f  den energiforslugende og fo rurenende vejtransport.

Årtiers fejlslagen trafikpolit ik  har  bragt sam fundet i en s i tuation, hvor 
det ikke er muligt fra den ene dag til den anden , at æ ndre tran sp o r ts tru k tu 
ren. Men der k om m er æ ndringer og jo  tidligere de første ti ltag tages, jo  
hurtigere og lettere vil en omlægning ske.

D en voksende bekym ring for k lim aæ ndringer — drivhuseffekten — og 
dens følger, har  ført til in i tia tiver for at få en in ternational aftale om 
beskyttelse a f  klimaet (IPCC, In tergovernm enta l  Panel on C lim ate  
Change). I dag tales der om  nødvendigheden  a f  60 — 80 procen t reduk
tioner a f  kuld iox idm æ ngderne  på globalt plan. I dag forurener t r an sp o r t
sektoren i D an m ark  m ed cirka 9 mill ioner tons kuldioxid, cirka 15 procent 
a f  det samlede danske udslip.

G reenpeace  o pfo rd re r  Nordisk  Råd til foruden de nævnte opfordringer, 
at bede M inisterråde t om at fremlægge konkrete  tiltag, som sigter på en 
m arkan t overflytning a f  godstrafik  fra vej til je rn b an e  og persontraf ik  fra 
vej til kollektive systemer.

K øbenhavn , den 14. maj 1990

Jean  R asm ussen

t2  — A 907/t Supplement



8

Dansk Speditørforening:

D et er foreningens opfattelse, at det nordiske jernbanesystem bedst frem
mes ved øjeblikkelig igangsættelse a f etablering af faste forbindelser over 
Øresund og Femernsund med både spor for banetrafik og vejbaner for 
biltrafik.

D et er endvidere foreningens opfattelse, at der bør ske en øjeblikkelig 
privatisering a f de nordiske jernbaner, i hvert fald a f banernes godsdivi
sioner, som påfører statskassen betydelige underskud, og som bringer 
arbejdspladser på det private arbejdsmarked i transportsektoren i fare, 
fordi banerne kan konkurrere uden at tage hensyn til økonom iske realite-

K øbenhavn, den 6. marts 1990

Per E ke lu n d

Industrirådet:

Industrirådet ser gerne udviklet et europæisk jernbanesystem, som uden 
konkurrenceforvridning og på komm ercielt grundlag kan være med til at 
sikre en hurtig og effektiv transport a f de voksende godsmængder i og 
mellem Europas lande.

D enne målsætning forekom mer dårlig foreneligt med forslagsstillernes 
opfordring, som IR derfor ikke kan støtte.

København, den 4. maj 1990

Jean  H enn ild

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd er enig i, at en række forhold — 
herunder miljøhensyn, energihensyn, hensyn til svage trafikanter m .v . — 
tilsiger, at jernbanens stilling i det sam lede trafikbillede styrkes mest 
muligt, jvf. iøvrigt Erhvervsrådets tidligere udtalelser til Nordisk Råd 
vedr. jernbanespørgsmål.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd har bl. a. i vedlagte pjece fra maj 1989 
”Forbindelsescenter Danmark” ' fremhævet betydningen af en fast øre
sundsforbindelse og af, at Danmark — og dermed Norden — knyttes til et 
kom m ende europæisk højhastighedstognet.

' H är ej tryckt.
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I den sam m enhæ ng  m å en elektrificering a f  de danske  hoved je rn ban e
strækninger tillægges stor betydning.

Vedr. øresundsforbindelsen  skal det præciseres, at det er Erhvervsrådets 
opfattelse, at en fast øresundsforbindelse  — både udfort som en ren 
jernbaneforb indelse  eller som en kom binere t  vej- og baneforbindelse  — vil 
indebære fordele for je rn b anern e  sam m enh o ld t  m ed  fortsat færgefart. Et 
synspunkt, som b l.a .  også fremlægges a f  DSB i ” Plan 2000 -  m oderne  
transport  på sk inner” fra jun i 1988, hvori det om  en fast ø resundsforb in
delse siges, at ” Målt i tid og penge er færgefarten dyr for banerne, som her 
vil o pnå  en konkurrencefordel fremfor lastbiltrafikken, også hvis de r  sa m 
tidig bygges en vejforbindelse. M ed muligheden for at køre på en ubrudt 
skinnestreng uden afbrydelser undervejs vil ruten gennem D an m ark  ko m 
me til at stå meget stærkt i forhold til d irekte  færgeruter mellem Sverige og 
Tyskland.”

K øbenhavn, den 30. m ar ts  1990

F riih io f H agen

Landbrugsraadet:

Landbrugsraadet ser positivt på en udvikling a f  det europæiske je rn b a 
nesystem med henblik på en effektivisering a f  transporten  a f  de voksende 
godsmængder.

K øbenhavn , den 16. maj 1990

Landbrugsraadet 

Ib  H undah l

Dansk Jernbaneforbund:

D ansk Je rnbanefo rbund  er i sagens na tu r  stærkt optaget af, at je rn b an e r 
ne skal udføre så meget transport  som vel muligt. Fo rbunde t har  da også 
principgodkendt DSBs Plan 2000, som belyser mulighederne for at satse 
på je rnb anen  ved specielt godstranspor t  fra N orden  til K ontinen te t  via 
D anm ark .

R am m eafta len  for DSB for 1990 — 93 burde  have fulgt op på Folke
tingets godkendelse a f  DSBs Plan 2000, men desværre er planen for vagt 
formuleret, således at DSB står m ind re  stærkt end nødvendig t er.

Med baggrund i den voksende debat om faste forbindelser mellem 
N orden  og K ontinen te t  og D a n m a rk  som forbindelsesled har  D ansk J e rn 
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baneforbund  etableret et tæt sam arbejde  m ed de faglige je rnbaneorgan isa 
tioner i D anm ark ,  Sverige og Vesttyskland. Det er konkret aftalt, at en 
arbejdsgruppe i løbet a f  et par  m ånede r  skal f rem kom m e med de tre landes 
holdning til faste forbindelser, trafikken fra N orden  til K ontinen te t  etc. 
F ra  vor side er der peget på det nødvendige i, at den fremtidige trafikpoli
tik skal tage hensyn til miljøet,  og at det er nødvendigt at udbygge je rn b a 
netrafikken kraftigt.

D er er som grundlag for arbejdet enighed om,
— at D anm ark  er forbindelsen mellem N orden  og K ontinentet
— at Øresundsforbindelsen  mellem K øbenhavn  og M alm ø bygges som en 

ren jernbaneforbindelse
— at R ø d b y - P u t tg a r d e n  udbygges således, at overfarten kan tage en øget 

trafikmængde. D er  må i den forbindelse arbejdes på at udbygge stræk
ningen mellem Fehm arn  og Hamburg.

Øvrige transporte r  ledes via Padborg, hvilket aktualiserer behovet for at 
fortsætte elektrificeringen udover O dense sam t udbygge strækningen i Syd- 
og Sønderjylland og mellem Pinneberg og Elmshorn.

Det er vor hensigt at udarbejde  et nyt færgekoncept for Rødby — Puttgar- 
den-overfarten. således at denne overfart kan leve op til de krav og 
forventninger, der stilles i forbindelse med, at den er en del a f  forbindelsen 
mellem N orden  og Kontinentet.  Det er forbundets  opfattelse, at det er 
afgørende nødvendigt for udviklingen a f  jernbanetrafikken  i ikke alene 
D an m ark  men også i Sverige og Norge, at D anm ark  kobles til det eu ro 
pæiske højhastighedsnet.

Vi er naturligvis enige i. at de nordiske je rnbanesystem er må sam ordnes 
og styrkes, men de virkelige muligheder for at skabe fremgang for je rn b a 
nerne ligger i. at D a n m a rk  hægtes fast til Europa ved effektive forbindelser 

til Vesttyskland.
Hele spørgsmålet bør iøvrigt ses i sam m enhæ ng  med det oplæg, der 

ligger om  Fællesskabets fremtidige politik på je rnbane transpor tom råde t .

K øbenhavn, den 20. m ar ts  1990

E rik  N ygaard Jespersen
Johnny  B ids trup

Danmarks Naturfredningsforening:

Indledningsvis vil foreningen udtrykke sin ti ls lutning til medlemsforsla- 
get. Foreningen kan desuden fuldt ti ls lutte sig de begrundelser, der fremfø
res for forslaget. Foreningen vil, som det også gøres i forslaget, unders tre 
ge, at miljøhensynene og miljøargum enterne  er særlig vigtige for de no rd is
ke lande. Miljøhensynene må inddrages nu. så der kan tages højde for dem



i planlægningen a f  de k o m m end e  års transport-  og trafikudvikling  og 
-s truktur. D ette  gælder både  indenfor  de nordiske lande og inden for det 
øvrige Europa og mere globalt. A ndre  hensyn, som foreningen finder er a f  
stor vigtighed at få inddraget i overvejelserne om fremtidens t ran sp o r t
s truktur ,  er energi- og ressourcehensynene.

A f den danske regerings handlingsplan  for miljø og udvikling fra d ecem 
ber 1988 fremgår det, at s i tua t ionen  i dag er den, at den eksisterende 
regulering a f  transportsek toren  ikke kan sikre opfyldelsen a f  målene for en 
bæredygtig udvikling, som de er opstil let a f  F N ’s verdenskom m ission  for 
miljø og udvikling. Ifølge den danske regerings handlingsplan  m å det 
forventes, at et mål om fastholdelse a f  transportsek torens nuvæ rende 
energiforbrug i sig selv kan kræve en æ ndring a f  den eksisterende politik i 
videste  forstand og b l.a .  m edføre  indgreb i valget a f  t ransportm iddel.

O verføres målet fra verdenskom m issionens rapport (B rundtlandrappor-  
ten) om  en 50%  reduktion  a f  industri landenes energiforbrug over de næste 
50 å r  til transportsek toren , be tyder  det yderm ere, at de r  frem over m å  ske 
en aktiv og målrette t omstilling til transp o r t fo rm er  m ed lavt energifor
brug. Det er åbenlyst, at der må ske en styrkelse a f  je rn bane tran sp o r ten  på 
bekostning a f  de energitunge transp o r t fo rm er  h e ru n d e r  specielt personbil- 
og lastb iltransporten . Energiforbruget ved je rn ban e tran sp o r t  er omkring  
en sjettedel a f  energiforbruget ved vejtransport pr. transportere t  enhed 
gods og ca. to  tredjedele pr. transportere t  person.

D en nødvendige omstilling kan ikke gennemføres overalt. Men det er 
vigtigt, at den gennemføres, hvor  det er muligt, d. v .s . i forbindelse med 
hovedtrafik lin ierne, både de eksisterende og planlagte eller påtænkte.

Luftforureningen er et a f  vores største m iljøproblemer, med skadevirk
ninger ikke bare på særlig sårbare na tu r typer  og skove, men tillige på 
m enneskers  helbred, bygninger m .v .  I D a n m ark  tegner trafikken sig for 
2 0%  a f  energiforbruget og for 35%  a f  kvælstofilteforureningen.

En betydelig reduktion  a f  energiforbruget er nødvendig  for at få reduce
ret luftforureningen.

Skal vi ned på et niveau, som ikke skader miljøet, må der ske en 75% 
reduktion  a f  kvælstofilteudslippet. F o r  svovloxid er reduktionsm åle t 
ti lsvarende 90%. K uldioxidudslippet skal mere end halveres, hvis vi skal 
undgå de d ram atiske  klimaændringer,  som en forøgelse a f  drivhuseffekten 
kan føre med sig. Foreningen har næ rm ere  redegjort for disse forhold i de 
to  tem ahæ fter  "M iljøe ts  Energi” og ” L uftm il jøet” udgivet i 1989.

En vis reduktion  a f  luftforureningen kan ske ved rensning a f  uds tød
ningsgasserne fra bilerne. For benzindrevne  bilers vedk om m end e  vil dette 
delvis opnås, e fterhånden  som bilparken udskiftes til nye biler med 3-vejs- 
katalysator, hvilket i D an m ark  er et lovkrav fra ok tober  1990. D er vil 
im idlert id  gå en længere årrække, inden udskiftningen til katalysatorbiler 
er fuldstændig. H vad angår dieselbilernes udslip  er m an  i stigende grad 
opm æ rksom  på indholdet a f  kræftfrem kaldende stoffer, de såkaldte
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P A H ’er. M en for de d ieseldrevne bilers vedko m m en de  ligger indførelsen 
a f  en forureningsbegrænsende teknologi noget længere ude i fremtiden.

Rensningsteknologi kan bidrage til reduktion  a f  luftforureningen fra 
bilerne. Men slet ikke nok til at nå ned på den nødvendige 75 % reduktion  i 
udslippet a f  kvælstofilterne. 1 å r  2000 vil vi være i en si tuation, hvor 
kvælstofilteudslippet fra bilerne trods reduktionen  stadig er m ere end 2 
gange over det nødvendige miljømæssige reduktionsm ål.  Med andre  ord 
skal der,  ud over indførelse a f  rensningsteknologi, ske mere end en halve
ring a f  biltrafikken for at vi kan nå målet.  Fra å r  2000 forværres s i tua tio
nen  igen på grund a f  trafikstigningen. Disse forhold gælder for D a n m ark  
og er illustreret i den vedlagte figur (se B ihang).

M odsat bilerne kan jernbane tra f ikken  allerede nu drives m ed  elektrici
tet. D ette  indebæ rer -  udover  energibesparelsen — langt større tekniske 
muligheder for at nedbringe luftforureningen, både ved overgang til ikke 
fossile brændstoffer og ved rensningsteknologi.

Afgørende beslutninger med vid træ kkende indflydelse på transport-  og 
trafikudviklingen m å træffes, så de e r  miljø- og energimæssigt forsvarlige 
og bæredygtige for fremtiden. En m ålrette t styrkelse a f  je rn b an e tra n sp o r
ten og dens muligheder, som de r  er lagt op til med medlemsforslag A 907/t , 
m ener D an m ark s  N aturfredningsforening er absolut nødvendig  for at 
opnå  den nødvendige reduktion  i energiforbruget, den nødvendige reduk
tion a f  luftforureningen og den nødvendige omstilling a f  transportsekto-

A f sam m e grunde kan D anm ark s  N aturfredningsforening også støtte 
medlemsförslaget, hvad angår en fast forbindelse over Ø resund. Det eneste 
forsvarlige er en jernbaneforb indelse  i en boret tunnel u nder  Øresund.

K øbenhavn , den 29. m ar ts  1990

P.f .  V.

A llan A ndersen
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B IH A N G

Luftforurening fra biler i Danmark

N O x-em ission fra benzindrevne personbiler (øverst) og tunge dieseldrev
ne køretøjer (nederst) i perioden 1 9 8 0 -2 0 1 0 . Basisår 1986. Trafikudvik
ling 1,4% pr. år for personbiler og 1,8% pr. år for tunge køretøjer.

(Fra ”Orientering fra M iljøstyrelsen” nr. 3, 1989, indsat det miljøm æs
sigt betingede reduktionsmål for N O x).

Personbiler ( benzin )- NOx
1000 tons

Tunge køretøjer (diesel) - NOx
1000 tons

uden rensning

med 3-vejs 
katalysator

75 % reduktionsmål

uden rensning

mulig teknisk 
udvikling

75 % reduktionsmål
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F i n l a n d

Trafikministeriet:1

I an ledning av N ordiska rådets o v an n ä m n d a  medlemsforslag konsta te
rar  trafikm inisterie t att jä rnvägarna  också ur finsk synpunkt har blivit ett i 
allt s törre grad in tressant och beak tansvärt  alternativ  både i inrikes och 
in ternationell trafik. Till detta  har  bidragit f ram för allt kapacitets-, säker
hets- och m iljöproblem en i vägtrafiken samt eventuellt  in förande av terri- 
tor ia lbeskattn ing i den in ternationella  vägtrafiken.

De finska jä rnvägarna  a rbetar  fr. o. m. början  av de t ta  å r  som ett affärs
verk. På detta  sätt ha r  föru tsä t tn ingar skapats för en effektiv utveckling av 
den nationella järnvägstrafiken. Då m o tsvarande  reform er ha r  genomförts 
också i de övriga nordiska länderna ha r  fö rutsä t tn ingarna  för det nordiska 
järnvägssam arbete t  på ett avgörande sätt förbättrats . Också inom  EG 
övervägs reform er som syftar till att  skapa ett särskilt jä rnvägsm arknads-  
o m råde  i Europa. Trafikministerie t anser a tt det ä r  angeläget att de nord is
ka länderna  följer d enna  utveckling och v id ta r  å tgärder för att  säkerställa 
sitt t i ll träde till d enna  m arknad  också i framtiden.

För  finskt v idkom m ande  beror möjligheterna a tt  öka den in ternat ionel
la jä rnvägstrafiken västerut närm ast på hur tågfärjetrafiken utvecklas och 
de tekniska förutsättn ingarna för den direkta  järnvägsförbindelsen  i norra  
F inland förbättras. Förra  året inleddes trafiken m ed två nya tågfärjor 
mellan Finland och Sverige.

Trafikministeriet anser att  ett u tökat och mera  effektivt sam arbete  be
hövs mellan både s ta tsm akterna  och järnvägsföretagen för att utveckla 
strategiska verksam hetsplaner och konkreta  sam arbetsform er. D etta  är 
särskilt angeläget m ed  tanke på de krav som ställs på transportsystem  av 
integrationsutvecklingen i Europa. Särskilt med tanke  på F in lands geogra
fiska förhållanden ä r  det av största betydelse att  utveckla kom binerade  
transporter ,  d .v . s .  å s tadk om m a enhetliga och konkurrenskraft iga t rans
portked jor i sam arbete  mellan de olika trafikform erna.

Helsingfors den 5 janu a r i  1990

Juhan i Korpela

M arkku  Leh tinen

Miljöministeriet:

Planläggnings- och byggnadsavdelningen anser a tt förslaget till nordiskt 
sam arbete  för att utveckla järnvägstrafiken ä r  av betydelse både  u r  miljö- 
och säkerhetssynvinkel.

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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Den i forslaget efterlysta redogörelsen torde för Finlands del sam m an
ställas av den parlamentariska trafikkom m ittén, som  forbereder sitt Trafik 
2000-betänkande, som skall vara färdigt den 31 mars 1990. Betänkandet 
avser att definiera de trafikpolitiska allm änna målsättningarna, samt ge 
förslag till principiella ställningstaganden i fråga om skötseln av trafikpoli
tiken.

D en centralaste frågan när det gäller utvecklandet av det internationella  
järnvägsnätet har för Finlands del att göra med förbättrade förutsättningar 
inom järnvägstrafiken mellan Finland och Sverige, sam t, med beaktande 
av de aktuella internationella förändringarna, koppling av det nordiska 
järnvägsnätet till Central- och Sydeuropa, via Sovjetunionen och Öst
europa.

U töver detta borde planering och förverkligande av internationella tra
fikbeslut beakta följande synpunkter:
— fjärrtrafikens transporter borde överföras på ett enhetligt järnvägstrans

portsystem, genom  vilket dubbla väginvesteringar undviks
— transporten av speciellt skadliga ämnen borde koncentreras till järnvä

garna och på landsvägarna borde tillåtas enbart distributionstransport 
längs med speciella rutter, i enheter som från miljö- och säkerhets
synvinkel är tillräckligt små

— möjligheten att behandla skadliga ämnen borde tas till ett av kriterierna 
för att utveckla järnvägsnätet, samt

— ökningen av lastbilstrafikens axelvikter och storleksklasser borde hej
das, speciellt med tanke på underhållet av det finska vägnätet och på 
grund av trafiksäkerhetsrisker.

Helsingfors i mars 1990

M ikko  M a n sikka
Biträdande avdelningschef 

Byggnadsrådet

Paavo M ikko n en  
Överinspektör

Finska statsjärnvägarna:

I Nordiska rådet har man väckt ett m edlem sforslag om det nordiska 
järnvägssystem et. Finska statsjärnvägarna (VR) framlägger följande syn
punkter rörande medlemsförslaget.

I Nordiska rådet har även tidigare väckts liknande medlemsforslag, som  
VR har gett utlåtande om . VR anser att Nordiska rådet är det riktiga 
forumet för utarbetandet av en nordisk transportpolitik (dvs. ur nordiska 

t3  —A 907/t Supplement
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samhällspoli tiska målsä t tn ingar härledda transportpo li t iska  mål sam t å t 
gärder för att  uppnå  målen). Det föreligger inga uppgif ter  om resultaten av 
de tidigare medlemsförslagen.

Förslagsställarna ha r  rätt då de p ekar  på utvecklingen i fråga om  miljö 
och trafik tä thet (m ed trafiksäkerhetsprob lem  i landsvägstrafiken) och 
järnvägstransporte rnas  fördelar i jäm före lse  m ed  landsvägstransporter.  I 
sina egna (nationella) m ålsä t tn ingar  s trävar  VR att ta  den naturliga och 
den byggda miljön i beaktande.

O m  konkreta  å tgärder  inte v id tas och inga resultat presteras på nordisk  
nivå, kan m an  söka orsaken i två om ständigheter:
— det exis terar ingen gem ensam  nordisk  t ransportpo li t ik  eller
— m an  ha r  inte reserverat til lräckliga resurser för a tt uppnå  målen.

Två tågfärjeförbindelser mellan F in land  och Sverige ha r  grundats.  M o t i
veringen till dem  torde  närm ast vara företagsekonomisk.

Järnvägen  ä r  ett trafikpolit iskt medel och inte e tt mål i sig. Medlets 
värde  bestäm s av målen. O m  de trafikpolit iska m ålsä t tn ingarna  inte är 
klara eller om  m an inte ä r  ense om  dem , ä r  det omöjligt att bli ense om de 
trafikpolit iska medlen (t. ex. in f rastrukturinvesteringar)  och prioriteringen 

av dem. D et verkar som om  de nord iska  transportpo li t iska  m ålsä t tn ingar
na  inte vore tillräckligt klara och som om  m an  inte tillräckligt engagerat sig 
i målen genom  diskussion på nordisk  nivå.

För  att få en b ä ttre  bas för u tvecklandet av det nordiska  transportsyste
m et borde N ord iska  rådet:
— utgående från nordisk  region-, handels-, industri-, social-, kultur- samt 

(inte minst)  miljö- och energipolitik  ställa upp  mål för det nordiska  
transportsystem et

— arrangera tillfällen för beslu tsfa ttarna  att genom diskussion bli engage
rade i den nordiska  transportpo li t iken

— åtm ins ton e  grovt inventera  och uppsk a t ta  de nordiska  gods- och per
so n s tröm m arna  i dag och i f ram tiden

— utarbe ta  en sam nord isk  å tgärdsplan  m ed resursreserveringar för u p p n å 
endet av målen.

En gem ensam  nordisk  transportpo li t ik  ä r  en förutsättn ing för att m an  
skall ku nn a  m otivera  gem ensam m a nordiska  järnvägsinvester ingar och 
u ta rbe ta  p laner  för investeringar i det sam nord iska  järnvägsnäte t.

D en  viktigaste  å tgärden ä r  inte teknisk, t. ex. u tv idgning av jä rn väg sn ä 
tet, u tan  organisatorisk dvs. u tvecklande av företag för marknadsföringen  
av järnvägstransporter .  H ärv id  bö r  m an  bli fri från det transportslagsvisa 
tänkande t.  M an bö r  sträva till att å s tad k o m m a  konkurrens mellan företag 
som  m arknadsfö r  transpo r te r  och inte mellan transportslagen.

D etta  fö ru tsä t ter  avtal mellan företag m ed  olika know-how (och som 
represen terar flera transportslag). På basen av dylika avtal bildas organisa
tioner  som m arknadsfö r  och styr p roduk tionen  av total transportservice 
även internationellt .  Endast så kan m an  ti llräckligt effektivt befrämja
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kom binerade  transporter .  En förutsättn ing är  att s ta tsm akten  ger sitt j ä r n 
vägsföretag frihet att  verka som ett affärsdrivande verk.

Helsingfors cjen 5 februari 1990

Panu H aapala  
Vice generaldirektör

Ålands landskapsstyrelse m eddelar i skrivelse av den 5 april 1990 a t t  

m an beslutat a tt in te  y ttra  sig i an ledning  av m edlem sförslaget.

Industrins centralförbund:1

Fin lands delegation i N ordiska rådet har skickat medlemsförslaget om 
det nordiska järnvägssystemet till Indus tr ins  cen tra lförbund på remiss. 
Fö rbunde t hänvisar  till sina y t t ran d en 2 i sam m a fråga den 15 ju n i  1988 
och den 24 jan uar i  1989. Redan i dessa y t t randen  tog förbundet en positiv 
inställning till u tvecklandet av det nordiska  järnvägssam arbete t.

Jä rnvägstransporte rna  h a r  fått ökad betydelse som transportfo rm  i utri- 
kestrafiken, vilket visar sig bl. a. i form av ökad färjetrafik. N ordiskt 
sam arbete  inom  jä rnvägssektorn  ä r  så lunda mest önskvärt.

D ärem o t ä r  förslagen till en begränsning av landsvägstransporterna  inte 
begrundade. G en o m  internationella  överenskom m elser  försöker m an  hela 
tiden reducera landsvägstransporternas miljöpåverkningar,  och positiv 
utveckling kan förväntas inom denna  sektor relativt snart.  Å tgärder som 
inskränker ett fritt val mellan t ransporte r  höjer t r an sportkos tnade rna  och 
innebär  att  det går långsam m are  att organisera  t ranspor te rna  på en nivå 
som stöder industrins  konkurrenskraft .

Järnvägstrafiken borde  utvecklas i trafiken inom  N ord en  samt i riktning 
mot Mellaneuropa. I detta  sam m anh ang  borde  m an på järnvägssidan 
förbättra  även privata  transportföretags verksamhetsbetingelser såväl i 
kom binerade  transporte r  som i tågfärjetrafiken.

Helsingfors den 23 mars 1990

Indus tr ins  cen tra lförbund  

E sa Tom m ila

1 Yttrandet översatt frå n  fin ska .
2 S e  A 827/ t  och A 858/t. Supplem ent. N ordiska  rådets 3 7:e session 1989.
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Suomen kuorma-autoliitto r.y . — Finlands lastbilsforbund:

Vi har studerat medlemsförslaget om det nordiska järnvägssystemet och 
ser inte något principiell t h inder tor en utveckling av järnvägssam arbete t  
mellan Finland, Norge och Sverige i den om fa ttn ing  och i den form som 
järnvägsföretagen anser det ändamålsenligt och sinsemellan k om m it  över

ens om.
Utvecklingen av det nordiska järnvägssystemet bör dock inte ske på 

vägtrafikens bekostnad eller genom att med tvångsåtgärder och skatte- 
eller trafikpolitiska medel styra godstranspor ter  från landsvägen till j ä r n 
vägen. såsom anförs i medlemsförslaget. T ranspor tkunderna  bör fortsätt
ningsvis ha möjlighet att välja den transportfo rm  som bäst läm p ar  sig för 
ändam åle t .

M ålsättningen i medlemsförslaget ä r  att genom tvångsåtgärder överf lyt
ta godstransporter från landsvägen till järnvägen. M otiveringarna till för
slaget är delvis felaktiga, m otstrid iga och baserar sig i högre grad på 
fantasier än på fakta. I förslaget beaktas inte heller de särdrag och krav 
som F inlands geografiska läge medför.

D en främ sta  u tgångspunkten i förslaget, dvs. att jä rnvägstrafiken inte 
förorenar eller orsakar miljöproblem men vägtrafikens miljöbelastning 
samtidigt ökar, är felaktig. De miljöproblem som uppstår  då energi p ro d u 
ceras för järnvägstrafiken, likaså tågbuller och den inverkan jä rnvägen  har 
u r  landskapssynpunkt,  bör beaktas då miljösynpunkter granskas.

De senaste åren har  mycket arbete  utförts för att minska vägtrafikens 
miljöbelastning, tvär tem ot vad m an låter förstå i medlemsförslaget. I de 
nordiska länderna har bilfabriker, m yndigheter och bilägare samt bräns- 
leproducenter tvär tom  oförtrutet arbetat för att m inska miljöproblemen.

F ö r  avgasutsläpp gäller i F in land  låga gränser som de närm aste  åren 
k om m er att skärpas avsevärt. M an har börjat använ da  blyfri bensin, 
personbilsparken förnyas i rask takt med katalysatorbilar  och dieseltekni- 
ken ha r  minskat utsläppen från den tunga trafiken. Till exempel har 
uts läppen av kväveoxid från godstrafikens lastbilar minskat med 27%  från 
å r  1980 till 1987 och när det gäller paketbilarna med 35%. Lastbilarnas 
andel av partikelu tsläpp i trafiken är för nä rvarande  50%  men utveckling
en av motortekniken  speciellt inom dieselsektom kom m er de närm aste  
åren att  avsevärt minska partikelutsläppen. Avgasutsläppen från dieselm o
torn  i dagens personbilar  ä r  till och m ed m indre  än från en bensindriven 
bil med katalysator.

Den internationella  väg transportorganisationen IRU har senast fäst 
u ppm ärksam he ten  vid en minskning av den miljöbelastning som den 
tunga trafiken förorsakar. IRU har grundat en speciell arbetsgrupp som 
skall koncentrera  sig på miljöskydd. Arbetsgruppen har bland annat till 
uppgift a tt styra den tunga trafiken att på frivillig väg minska onödig 
tom gång av bilm otorerna  och b idra  till en ökning av kom binerade  lands
vägs- och järnvägstransporter.
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D essutom  strävar  arbetsgruppen till ett världsom fa ttande  sam arbete  
med fordonstillverkare, däck industrin ,  b räns leproducenter  och vägbygga
re. Målsättningen är att avsevärt m inska  uts läpp och buller som forsorsa- 
kas av trafiken.

Även i de nordiska länderna ha r  lastbilsorganisationerna fäst u p p m ärk 
sam het vid denna  fråga. N ordisk  lastbilsunion N L U  har  i en resolution 
konstatera t att de nordiska trafikföretagen vill verka for en bätt re  och 
renare miljö  och ha r  föreslagit m ånga å tgärder i syfte att m inska förore
ningarna. Också de nationella lastbilsorganisationerna har i respektive 
land fört kam pan jer  i miljöfrågor.

I medlemsförslaget låter man förstå att m iljöproblem  uppstår  enbart 
genom vägtrafiken. Största delen av föroreningarna  i luften speciellt i 
Fin land ko m m er med lu f ts t röm m arna  och v indarna  från andra  länder. 
Också industrins  andel i luftföroreningarna ä r  betydande.

Vägtrafikens andel av svaveldioxidutsläppen i F in land  ä r  endast 2 % och 
av part ikelu tsläppen 14%. Av de totala uts läppen av kolväte är trafikens 
andel 36%  och av kväveoxid 44%. K olm onoxid  är det enda  faktiskt 
be tydande u ts läppet i vägtrafiken och av de totala uts läppen av ko lm onox
id är vägtrafikens andel 90%.

Utvecklingen av fordonstekniken, strängare bestäm m elser om utsläpp 
och de skat te lä ttnader s ta tsm akten beviljar för b ilar  som inte förorenar 
miljön kan ytterligare b idra  till att  m inska  utsläppen. Även genom p lane
ringen av trafikmiljön, så att  trafiken blir smidigare, bör m an  i högre grad 
minska vägtrafikens miljöbelastning.

Trafikförhållandena i M ellaneuropa avv iker i väsentliga delar från för
hållandena i N orden. Trafik tätheten  i de mellaneuropeiska länderna  är äv
en helt annan  klass. Till exempel har  Förbundsrepubliken  Tyskland 1,3 
m iljoner lastbilar och F inland 52000. Per kvadra tk ilom eter  ä r  antalet 
lastbilar i Förbundsrepubliken  5.2 m edan  m otsvarande  antal i Fin land ä r  
0,17.

Ett problem för länderna  i M ellaneuropa ä r  transit trafiken, då fordonen 
belastar vägnät och miljö. 1 de nordiska länderna  ä r  en transit trafik  av 
denna typ ringa. För att m inska olägenheterna och även av rent fiskala skäl 
har de mellaneuropeiska länderna avsevärt skärpt beskattningen av den 
u tländska tunga trafiken. D etta  har speciellt i M ellaneuropa ökat de såsom 
transit trafik  utförda kom binerade  transporterna .

I de relativt glest bebyggda nordiska länderna  och speciellt i F in land är 
det enligt u tredningarna  inte lätt att öka de kom binerade  transporte rna  
och inte heller viktigt u r  miljöskyddssynpunkt.  De begränsade järnvägsför
bindelserna föru tsä t ter  nästan alltid en lokal lastbilstrafik. D essutom  sker 
detta  i a l lm änhet från godsterm inalerna  i tä to r terna , som redan nu har en 
mycket belastad trafikmiljö.

I stället för att öka begränsningarna för och beskattningen av den tunga 
trafiken borde staten och även k o m m u nern a  förbättra  trafikmiljön. G e
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nom  effektivare trafikplanering och utbyggnad av vägnätet blir trafiken 
smidigare och trafikflödet utjämnas. G eno m  tä to r te rnas  omfartsvägar 
minskas effektivt antalet inbromsningar,  s ta rter  och accelerationer. Även 
avgasutsläppen m inskar  då i väsentlig grad.

Å tgärderna kunde vidtagas u tan  skat tehöjningar genom att en större del 
av skat te in täk terna  från trafiken använ ds  till att  utveckla trafikm iljön . Till 
exempel används  inte de skat te in täk ter som i F in land från början av året 
uppbärs  av vägtrafiken och som går under  nam net "m il jö ska t t"  till att 
m inska  de miljöproblem som trafiken förorsakar.

I och med att s ta tsjärnvägarna i början  av å r  1990 om vand lades  till 
affärsföretag kom m er detta  alldeles uppenbart  a tt öka det nordiska  och det 
internationella  järnvägssam arbete t .  Vi ta r  inte ställning till h u r  järnvägsfö
retagens sam arbete  vid utbyggandet av järnvägsnäte t  och utvecklingen av 
organisationen borde genomföras men vill framhålla a tt kostnaderna  för 
underhåll av bannätc t  i första hand bör betalas av dem  som använder  
bannäte t.

Vi vill dock framhålla a tt F in lands läge även i fram tiden  förutsätter  flera 
a lternativa förbindelser till kon tinen ten . Frågan om hu r  förmånliga för
bindelserna ä r  bö r  granskas också ur finländsk synpunkt.  Vårt land ligger 
ju  i varje fall ett halvt till ett transportdygn  längre bort från kon tinen ten  än 
de övriga nordiska länderna.

Vi unders töder  valfrihet inom godstransporten  och anser det strida mot 
dagens anda  att införa forbud for en viss transportform . Enligt vår uppfa t t
ning är den i medlemsförslaget anförda  motiveringen, att de nordiska 
länderna är tvungna att använ da  miljöargum ent om  en alternativ  u tveck
ling av transportsystem et skall k om m a i gång tids nog, helt f r äm m an de  för 
ett m odern t och i medlemsförslaget i övrigt om fatta t  öppet tänkesätt ,  och 
vi kan inte godkänna detta.

Helsingfors den 27 m ars  1990

Suom en kuorm a-au to li i t to  ry — F inlands lastbilsförbund

Seppo Sa in io  
VD

Juha N orppa-Rahkola  
Informationschef

N o r g e

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem ente t  har vurdert forslaget ut fra miljøpolitiske hen
syn.
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Transportsektoren er en vesentlig bidragsyter til forurensende utslipp til 
luft. I Norge bidrar sektoren med ca. 45 % av C'02-utslippene og ca. 85 % av 
N O x-utslippene.

Ett av flere aktuelle tiltak for å redusere forurensningene fra transport
sektoren er å overføre en større andel av transportarbeidet til transportfor
mer som  forurenser mindre. Fordelingen m ellom  transportformene må 
også gjenspeile de m iljøkostnadene hver enkelt transportform påfører 
samfunnet.

D et er for innenriks samferdsel i Norge dokumentert at jernbanen er den 
m iljøm essige mest gunstige transportformen, målt både i utslipp pr. tonn- 
kilometer og pr. passasjerkilometer. D ette gjelder spesielt for elektrisk 
drevet jernbane, men også for dieseldrift.

Ved behandlingen av St. meld. nr. 46 (1 9 8 8 - 8 9 )  M iljø og utvikling og 
St. meld. nr. 54 (1988 — 89) Norsk Jernbaneplan 1990 — 94 har Stortinget 
sluttet seg til følgende mål:
— jernbanens rolle i persontrafikken i og omkring de store byområdene

styrkes
— jernbanens andel av godstransporten over lengre avstander økes

For å nå disse m ålene er det nødvendig å gi både jernbanen og de andre 
transportformene økonom iske ramm ebetingelser som gjør at m iljøkostna
der og -fortrinn gjenspeiles i de relative transportprisene. Videre er det 
viktig at infrastrukturen er tilstrekkelig utbygd i områder og på strekninger 
der trafikkgrunnlaget ligger til rette for økt jernbanetransport. Ved slike 
vurderinger er det helt avgjørende at det sam arbeides internasjonalt, både 
i Norden og med resten av Europa for å sikre en best mulig tilknytning til 
det jernbanenettet som  nå bygges ut i EF-landene. Internasjonalt samar
beid er også nødvendig for å endre eventuelle institusjonelle forhold som i 
dag er til hinder for effektive jernbanetransporter på tvers av landegrense
ne. For Norges vedkom m ende er det spesielt viktig å videreutvikle bruken 
av kombinerte transporter, for fullt ut å kunne nytte de m ulighetene 
jernbanen gir.

På denne bakgrunn vil M iljøverndepartem entet støtte intensjonene i 
forslaget. Vi har heller ingen merknader til de arbeidsoppgavene det fore
slås at N ordisk Ministerråd skal utføre.

Vi vil likevel understreke at vi med dette ikke tar stilling til hvilke 
forbindelser m ellom  Skandinavia og resten av Europa som bør prioriteres.

Oslo, 28. mars 1990

Trygve H allingstad  
E.f.

E li M arie  Åsen
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Samferdselsdepartementet:

--------- ble følgende instanser bedt om å avgi uttalelse i saken:
Norges Statsbaner 
Norsk  Jernbanefo rbund  
T ranspor tbrukernes Fellesorgan 
Norges Speditørforbund 
Norges Lastebileier-Forbund
Innen fristen u tløp  er m ot ta t t  uttalelser fra alle unn ta t t  N orsk  Je rn b an e

forbund. Kopi av uttalelsene vedlegges (se nedan).
N S B  peker i sin uttalelse på at e tableringen av det indre m arked  i EF vil 

føre til økning i godss trøm m ene innenfor og ti l/fra om rådet.  K ravene til 
frekvens og kvalitet vil også stige. F o r  å m øte  denne  u tfordringen ha r  de 
nordiske je rnbaneforval tn inger  startet et nært sam arbeid  bl. a m ed  sikte på 
å få sam ordne t de nordiske godstranspor tene  til og fra de store europeiske 
m arkedene, i heltog og i kom binerte  transp o r te r  b il/bane. D ette  arbeidet 
h a r  på det organisatoriske plan ført til opprette lsen  av N E R U  (N ordic  
European  Rail Unit) ,  et nordisk  je rnbanee id  markedsføringsselskap. Det 
arbeides nå med etablering av nasjonale selskaper e tter  m ø ns te r  av det 
danske K om bi-D an  som vil inngå som et viktig ledd i satsingen på ko m b i
nerte transporter .  1 NSB’s uttalelse omtales videre det norsk —svenske 
utredningsarbeidet om forbedring av k om m unikas jonene  mellom Oslo og 
Gøteborg, bl. a med en dobbeltsporet je rnbane.

Norges Lastebileier-Forbund  m ener  at utgangspunktet for en u tredning  
ikke m å være å finne ut hvordan  je rnb anen  kan styrkes, m en  hvo rd an  m an 
totalt sett kan få g jennom ført sam funnets  behov for godstransport på en 
minst mulig ressurskrevende måte, og derm ed  med m inst mulig belastning 
på miljøet.  Det er galt å framstille je rn b an e  og lastebil som konkurrerende 
transportm id ler .  De er først og fremst tran spo r tm id le r  som supplerer 
hverandre. Det offentlige vegnett i Norge utgjør 8 5 0 0 0  km. I tillegg kom 
m er  de private  veger. Je rnbanens  s trekninger utgjør litt over 4 2 0 0  km. 
Hovedtyngden  av vegtransportene er utpreget lokale hvor je rnb anen  har få 
eller ingen muligheter for å u tny tte  sine konkurransemessige fortrinn. 
Disse fortr inn utnyttes i dag på noen hovedstrekninger hvor  je rn ban en  
også er dom inerende.

Norges Speditørforbund  hevder at det overo rdnede  mål i valg av fremfø- 
r ingsmåte av gods m å være hensynet til norsk næringslivs krav til effektive 
transpo r te r  og m arkedets  krav til høy leveringsservice. Forbu nd e t  er klar 
over at det i stigende grad m å tas hensyn til miljøet ved organisasjon og 
gjennom føring av godstransport.  I likhet med Lastebile ierforbundet peker 
Speditø rforbundet på at je rnb ane tran sp o r t  bare i svært begrenset omfang 
er et reelt a lternativ  til vegtransport. Veg- og s jø transport utgjør ca. 92%  
av godstransportarbeidet i Norge. Forbindelsen mellom Norge og det 
kontinen ta le  je rnb anen e tt  blir  stadig forbedret g jennom etablering til tyske
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je rnbanene tt .  T ranspor tt id  og regularitet er like god som direkte  togforb in
delse fra v e dk om m end e  s teder i Norge. Ved konsentrasjon  av store enhets- 
laster på m oderne  skip i kom binasjon  med je rnb ane  op pnås  store miljø
messige forbedringer.

Transportbrukernes Fellesorgan  kan i det alt vesentlige slutte seg til det 
fremsatte  medlemsforslag. Institusjonen ser det som viktig at de in te rn a 
sjonale containerselskapenes m onopolaktige innflytelse kan brytes så je rn 
banene blir stilt fritt i markedsføringen. Videre hevder T.F. at en sam o rd 
ning av transportoppleggene på nordisk  plan ikke vil få full effekt med 
m indre  m an sam tid ig  m ed Øresunds-forbindelsen bedrer forbindelsen 
gjennom D am ark  og Nord-Tyskland.

Sam ferdselsdepartem entet viser til de faktiske opplysninger som er gitt i 
disse uttalelser om strukturen  i norsk godstransport som for en stor del er 

bestemt av landets beliggenhet,  topografi og bosetting. Det arbeides med å 
få ti lført je rn ban en  større m engder av godstranspor tene  både  på innland 
og utland av miljømessige grunner, men en er klar over at de forhold som 
er beskrevet setter grenser for hvor mye en kan oppnå  i retning av en 
omlegging, spesielt over kortere s trekninger hvor den alt overveiende  del 
av t ransportene  foregår.

N år det gjelder godstranspor te r  over lengre s trekninger derim ot,  gis 
arbeidet med å få tilført je rnbanen  større andele r g jennom utvikling av 
kom binerte  t ransporte r  meget høy prioritet.

Regjeringen har satt som mål at godstrafikken skal dekke sine særkost- 
nader  innen 1992. D ette  mål bygger bl. a. på den forutsetning at den avgift 
som godstransporten  skal betale for bruk av kjørevegen, blir korrigert ut 
fra je rn ban ens  miljøfortr inn  i forhold til vegtransport. 1 en stortingsmel
ding om  saken fremlagt i mai 1989, ” Norsk je rn ban ep lan  1990 — 93” , heter 
det følgende:

” 1 tråd med den store vekt som departem en te t  legger på miljøpolitikken 
blir det i denne  melding også lagt stor vekt på je rn ban ens  miljømessige 
fordeler.  Je rnbane transp o r t  med elektrisk drift skaper ingen luftforurens
ninger, den er en trafikksikker transportfo rm , og har  stor t r ansportkapasi
tet i forhold til arealforbruket. Disse fordelene er det viktig å dra  nytte av 
der  m iljøproblem ene fra vegtrafikken er størst, og der  det er traf ikkgrunn
lag for å utnytte  je rn ban ens  kapasitet.  På dette  grunnlag foreslår dep a r te 
mente t  u tv idet satsing på nærtrafikk og intercity-trafikk i det sentrale 
Ø stlan dsom råde t ."

Medlemsforslag A 907/t  er dater t 11. des. 1989, og således u tarbeidet før 
EF-kom m isjonens jernbanem eld ing ,  som ble offentliggjort i slutten av 
novem ber, og før denne hadde fått særlig utbredelse. EF hadde imidlert id  
lenge arbeidet m ed  å frem m e bruk av kom binerte  transpo r te r  b il /bane; de 
første regler om støtte ti ltak for formålet ble gitt for 15 år siden. I de senere 
å r  ha r  arbeidet på dette  o m råde  blitt  ytterl igere intensivert,  både  av 
hensyn til miljøet og frem kom m eligheten  på land og i lufta. Dette vil 
fremgå av K om m isjonens  melding.
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Med vår store handel med EF-land, legger den norske regjering vekt på å 
få utviklet effektive transporter til og fra disse markeder. Det er her vel så 
mye spørsmål om bedre organisering av transportene som investeringer i 
infrastruktur og utstyr. Av m iljøm essige grunner søkes utviklet former for 
” kollektiv varetransport” , hvilket i praksis vil si kombinerte transporter 
med jernbane og med skip. Hele 3/4 av vareeksporten til Fellesmarkedet 
går på kjøl (regnet i volum ), og m ulighetene for skipninger med store 
enhetslaster ut over dagens nivå er store. På dette område skjer det 
allerede forbedringer i transportoppleggene.

Samferdselsdepartementet slutter seg til uttalelsen fra Transportbruker
nes Fellesorgan om betydningen av en fast veg- og jernbaneforbindelse 
over Øresund og bedre forbindelser gjennom Danmark og Nord-Tyskland. 
Minst like viktig er det å få gjennomført forbedringer på det organisatori
ske plan.

Det første konkrete resultat av arbeidet med å få organisert kombinerte 
transporter bil/bane til kontinentet gjennom en felles nordisk innsats, kom 
med den såkalte N E R U  — N ordic European Rail U nit. På senvinteren  
1989 undertegnet generaldirektørene for de fire nordiske jernbaneforvalt
ninger en samarbeidsavtale for å fremme bruken av kombinerte transpor
ter bil/bane. Avtalen tar sikte på å få opprettet direkte express godsruter 
m ellom  de nordiske land og Ruhr-området, Nord-Italia, Frankrike og Be — 
N e — Lux.

For at kombinerte transporter skal ha håp om å kunne drives på lønn
som basis, kreves meget store godsmengder. D isse kan skaffes ved å få 
samlet gods fra de nordiske land, f. eks. fra Helsingborg, i hele tog (blokk- 
tog) som ikke rangeres underveis, og som ikke får unødige opphold ved 
grensepasseringene. Finske laster som i hovedsak føres over på jernbane
nettet i Nord-Tyskland kan sam les opp der. D e første togene vil gå til 
Ruhr-området, hvor terminalen er Bochum. Transporttiden fra Oslo er 30 
timer.

Jernbaneforvaltningene er sterkt innstilt på å følge opp utviklingen på 
kontinentet, og målet er å få bygget opp et nordisk tilbud til 1992 som  
motsvarer EF’s. Jernbaneforvaltningene driver ikke markedsføriung m. v. 
gjennom N ER U . D e er kom m et til at det mest praktiske vil være å overlate 
dette til nasjonale selskaper bl. a. etter mønster av det danske Kombi-Nor. 
D et nye nasjonale selskapet vil bli tilsluttet det europeiske selskapet U IRR  
(International Road —Rail U nion). D ette vil lette adgangen til markedet. 
UIRR har sam men med Intercontainer en form for m onopol på grense
overskridende kombitrafikk i Europa. Man er på nordisk side klar over at 
det kan bli reist spørsmål om denne virksomhet kan aksepteres som  
grunnlag for det videre samarbeid innen EF. Under om stendighetene kan 
det være grunn til å se på de to institusjonene som en basis i oppbyggings
fasen for kombinerte transporter i Europa.
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Sam ferde lsdepartem ente ts  a rbeid  m ed  disse spørsm ål sam svarer  godt 

med  in tensjonene i medlemsförslaget. D e konkrete  oppgaver  som er skis

sert i de 3 avslu ttende pun k te r  er for en s tor del ta t t  o pp  og i arbeid.

Oslo, 30. m ars  1990

K arin M . B ruzelius
E rik  R ibu

Norges statsbaner (NSB):

1 den om fa ttende  internasjonaliseringsprosessen som nå foregår i E uro
pa. settes søkelyset i økende grad på godstranspor tenes betydning for 
miljø, fo rurensning og trafikksikkerhet. Vegene på kontinen te t  tåler ikke 
en ytterligare trafikkøking, det sam m e gjelder luftkorridorene. Det er 
allerede registrert store fo rurensningsskader langs de store motorvegene. 
Disse forhold ha r  fått en sentral plass i den harm oniser ingsprosess  som nå 
foregår på kontinentet .

D et indre m a rked  — Europa 92

Et bæ rende elem ent i det indre m arked  er fri flyt av varer, tjenester, 
kapital og personer. Det tas sikte på å fjerne alle avgifts- og skattebeskrank- 
ninger som i dag finnes i om råde t.  D ette  forventes å gi økonom isk  vekst og 
styrket konkurrensedyktighet.  Industrien  vil oppleve en omstruk turering . 
Fo r  å u tnytte  s tordriftsfordelene, antas  fabrikkene å bli færre, større og 
m er  spesialiserte. K onsekvensene vil bli at godss trøm m ene  innenfor  og 
til/fra om råde t  vil øke. K ravene til frekvens og kvalitet vil også stige.

For  de store trans it ts ta tene  og tunge industri- og befolkningsom rådene 
synes det klart at denne  økingen i g odss trøm m ene  ikke kan fanges opp  av 
vegsystemene. Eksem pler på dette  er Østerrike, som stiller som betingelse 
for et m edlem skap  i EF, betydelige investeringer for å bygge opp  kom b iner
te transporter for je rn b an e  og Sveits  som gjennom sitt o m fa ttende  program 
” Bahn 2000” vil investere inntil 25 — 30 m rd. k roner  i banesystem er fram 
til år 2000.

E F -K om m isjonen  ha r  på sin side u tarbeidet en foreløpig je rn b an em e l
ding, hvor  m an  etterlyser en opp-priorite r ing  av in ternasjonal je rnbane tra -  
fikk og an tyder  behov for et overnas jonalt styringssystem å op pn å  de 
ønskede resultater.

N ordisk sam arbeid

De nordiske je rnbaneforva l tn ingene  ha r  startet et nært sam arbeid  for å 
kunne  m øte  denne  utfordringen.

Et sentralt  ønske er å sam o rd ne  de nordiske  godss trøm m ene  og utvikle 
felles styringssystemer for å sikre høy kvalitet ti l/fra de store europeiske
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m arkedene. S am m en  er de nordiske banene  store nok til å kjøre d irekte 
heltog for kom binerte  t ransporte r  ti l/fra store deler av kontinentet .  
Scan-Link — Per G y llenham m ars  vis joner om  et landfast Skandinav ia  — 
d an n e r  en felles p lattform  for banenes engasjement. Det er etablert et nært 
sam arbeid  mellom Scan-Links styre og banene.

Men økonom isk støtte fra EF-kom m isjonene har Scan-Link og de fire 
nordiske je rnbaneforval tn ingene engasjert det danske konsulentfirm aet 
COW I-Consult ,  som har  foretatt en analyse av godss trøm m ene  mellom 
N orden  og kontinente t og sam tid ig  vurdert je rnbanenes  varierende k on
kurranseevne mellom de ulike m arkedsom rådene .  Analysen konkluderer 
med  at hele 27 mill. tonn  (4 mill. tonn  fra Norge alene) egner seg for 
kom binerte  transporter ,  over s t rekninger h vo r  je rnb anen e  er konkurranse
dyktig. På dette grunnlag foreslår konsulentfirm aet at det etableres en 
nordisk  enhet for å organisere, m arkedsføre  og produsere kom binerte  
t ransporte r  mellom hovedstedene  i N orden  og de tunge m arkedsom rådene  
på kontinentet .  Banene vil i løpet av som m eren  foreta en næ rm ere  v urde
ring av analysemateriale t og vil i løpet av høsten frem m e forslag til konkre
te tiltak.

Siktemålet er at banene  innen 1992 skal ha bygd opp  en felles plattform 
for et transportsystem som er tilpasset en ny situasjon på kontinentet .  Det 
m å  forventes at en slik nordisk  løsning vil styrke nordisk  industris  k onkur
ranseevne og b idra  til en bedring  av miljøsituasjonen.

Som en første fase i denne satsingen ble det høsten 1989 dann e t  et 
nordisk  je rnbanee id  markedsføringsselskap — N E R U  (Nordic  European 
Rail U nit)  — for markedsføring  av kom binerte  t ransporte r  mellom Oslo/ 
S tockholm og Ruhr-om rådet .  T ilbudet utv ides i 1990 til Nord-Ita lia  og 
Frankrike. Det arbeides også m ed en ti lsvarende løsning (heltog) til/fra 
F jerne Ø sten over Finn land . Forhandlinger  er også startet m ed  de Øst- 
Europeiske je rn ban ene  for å styrke forbindelsene til disse om rådene.

N orske kom biselskap

Dannelsen  av et norsk kombiselskap — K om bi-N or  — med Norges 
Lastebileierforbund. Norges Speditø rforbund  og Norges Sta tsbaner som 
eiere, inngår som et viktig ledd i den sam m e satsing.

Selskapet vil være operativ t i løpet av som m eren  i år.
D erm ed  er det e tablert K om bise lskaper både i D an m ark  (K ombi Dan), i 

Sverige (Swe Combi) og i Norge.

N orsk-svensk sam arbeid

Parallelt m ed  disse aktiviteter , pågår en norsk/svensk u tredning  om 
forbedring av kom m unikas jonene  m ellom Oslo og Gøteborg. D enne  u tred
ning tar  for seg både veg og je rnbane; sam m enhengende  m otorveg og en 
dobbeltsporet je rnbane.
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SJ, Banverket og NSB h a r  engasjert konsulentfirm aet VBB i G øteborg  
for bl. a. å vurdere  a lte rnative  traséer for en m oderne  jernbaneløsning.

Fylker og k o m m u n d e r  både på norsk og svensk side av grensen er sterkt 
engasjert i saken. S lut trapport  fra VBB vil foreligge p rim o  mai i år.

Foreløpige grove kostnadsoverslag viser at en dobbeltsporet je rn b an e  fra 
Moss til Gøteborg, en ten  over K ornsjø  eller i ny trasé over Svinesund vil 
ha en inves teringsram m e på 2 —3 m d r  kr på norsk side og 6 —9 m rd  kr på 
svensk side.

Vi viser forøvrig til K ontaktutvalgets  behandling  av disse spørsmål og de 
opplysninger og orienter ingsm ateria le  som tilflyter dette  organ.

Oslo, 26. m ars  1990

RolJ'G illebo

Norges lastebileier-forbund:

G al problem stilling  
U tgangspunktet for medlemsförslaget er e tte r  vårt syn galt.
Målsettingen m ed et u tredningsarbeid  må ikke  være å finne ut hvordan 

m an  skal styrke je rnb anen ,  men å finne ut hvordan  m an  to ta lt se tt kan få 
g jennom ført sam funnets  behov for godstransport på en minst mulig res
surskrevende måte, og derm ed  også med minst mulig belastning på miljø-

N å r  lastebil og je rn b an e  stadig fremstil les som to konkurre rende  t rans
portm idler,  så er dette  i g runnen galt. Ikke m ins t  her  i Norge m å vi slå fast 
at vegtransport og je rn ban e tran sp o r t  først og fremst er t r ansport fo rm er 
som supplerer hverandre. Konkurransefla ten  er i realiteten langt m indre  
enn  folk flest tror. På de strekningene der det er reell konkurranse  viser 
im idlert id  ta llene at je rn b a n e n  allerede ha r  en betydelig andel av det 
samlede transportvo lum .

B åt og bil gjør hovedtyngden av jobben  

G ods transpor ten  i Norge bygger i realiteten på to  hovedfundam enter .  
Det ene hovedfu nd am en te t  er bå tt ranspor ten  langs vår langstrakte kyst, 

der massegods og mye annet blir ført frem på far tøyer i rutefart og i løsfart. 
H er utføres 57%  av godstranspor tarbeidet i Norge.

D et andre  hoved fu nd am en te t  er vegtransporten  som baserer seg på et 
offentlig vegnett på 85 000 km og i tillegg en m engde private  veger. Dette 
betyr at det fører veg frem til nesten hver eneste bosetning og industri  over 
hele landet. På dette  vegnettet u tfører lastebilene 35%  av g odst ranspor ta r
beidet i Norge. I tillegg til disse to hoved transpor t fo rm ene  ha r  vi je rn 
banen på noen relativt få, men viktige strekninger, i alt litt over 4 200 km.
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Med bakgrunn i den topografi og det bose tn ingsm ønster vi har  her i 
Norge, er det idag ikke mulig å se at det kan bli noen radikale endringer i 
dette  bildet.  Sjø og veg vil fortsatt være hoved fun dam en ten e  i norsk 
godstransport.

Vegtransporten dom ineres av lokaltransport 

Hovedtyngden av vegtransporten er lokaltransport. Den siste landsom 
fattende tellingen vi har fått resultatene fra viser at 88%  av det godset som 
legges på en lastebil ikke krysser noen fylkesgrense. I tillegg er mye av de 
resterende 12% også lokaltransport , f. eks. over fylkesgrensen mellom Oslo 
og Akershus. Det er således bare 3%  av godset på lastebiler som fraktes 
lengre enn  200 km.

Erfaringene fra Norge — og fra andre  land — viser at m an  minst m å  opp 
i en strekning på 4 — 500 km før je rn ban en  er reelt konkurransedyktig  på 
norm ale  transportoppdrag . (På spesielle typer  regelmessig t ransport  av 
store masser kan selvsagt je rn ban en  være konkurransedyktig  på kortere 
distanser.)

L ite  eller ingenting å spare ved overføring fra  bil til bane 

H vo r  små sparemulighetene er ser vi klart i en u tredninng  som TØI 
fremla i jun i 1979 på oppdrag  fra Sam ferdselsdepartem entet.  TØ I skulle se 
på virkningene av en m aksim al overføring av gods fra veg til bane. De 
konkluderte  med at det foreligger:

” ___et maksim alt sparepotensial på 19 mill. liter eller 0 ,6 %  av samlet
energiforbruk i transport .  De reelle sparemuligheter er vesentlig m indre  
fordi,  for det første, endel av disse 1 135 mill. tonnkm . vanskelig lar seg 
overføre til bane, og fordi mye av de t ransporte r  som kan overføres vil 
kreve til- og fra transporte r  m ed  m indre  biler og omlastinger. I noen tilfel
ler kan også samlet t ransportavs tand  bli lenger. Begge deler reduserer den 
o vannevn te  energivinst .”

M ye å oppnå ved bedre veger og m er effektiv vegtransport 

Det er fr istende å stille dette opp mot hva som kan oppnås  ved en bedre 
utnyttelse av vegene og vegtransportmaterie l le t .  Vi har i Norge et o m fa t
tende vegnett med 8 tonn  m aksim alt tillatt aksellast. På en del av dette 
vegnettet er tillatt to talvekt begrenset til 39 tonn, m ens det på en del av 
vegnettet er tillatt 50 tonns  totalvekt. Ved en slik okning av totalvekten får 
vi 58%  økning av nyttelasten på et vogntog. D ette  legger grunnlaget for å 
redusere drivstoff-forbruket med ca. 2 0%  i forhold til utført t ran spo r ta r 
beid.

I Norge har vi også den nesten utrolige situasjonen at vår nord/sørgåen- 
de hovedåre  — E6, i te leløsningsperioden nedsettes til 6 tonns  aksellast på 
en del strekninger i N ordland. Dette  betyr at drivstoff-forbruket for å få 
g jennom ført en bestemt godstransport fordobles, med en ti lsvarende for-
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dobling av forurensningen. T ilsvarende situasjon ha r  vi også for en lang 

rekke andre  riksveger og fylkesveger.

N S B  dom inerer på en del lange transportstrekninger  

Vi har foran nevnt at je rn b an en  i Norge ha r  en betydelig andel av 
godstransporten  på en del av de lange strekningene. D ette  kan belyses m ed  
noen tall fra en u tredning  som TØ I la frem i 1988. Hvis m an  f. eks. ser på 
den landverts  godstranspor ten  mellom H ord a lan d  og fylkene Østfo ld / 
Akershus/Oslo så fordeler denne seg m ed 68%  på je rnb anen  og 32%  på 

vegtransport.
Mellom Sør-Trøndelag og de sam m e østlandsfylkene ta r  je rn b an en  56%  

av transporten  og vegene ta r  44 %.
Mellom N ord lan d  fylke og de sam m e østlandsfylkene foregår 7 8 %  av 

transporten  med je rnb an e  og 2 2%  på vegen.
Disse tallene viser at m arkedet allerede idag ha r  funnet frem til noe vi 

t ro r  er en op tim al deling mellom veg- og b ane transport  på noen av de 
viktige hovedstrekningene i Norge.

G alt å regulere vegtransporten ut fra fo rho ldet til jernbanen  

Ut fra de overs ik ter  vi har, vil det derfor være galt å regulere vegtrafik
ken ut fra en beskjeden konkurransefla te  m ellom bil og bane. D ette  vil i 
realiteten bare  bety at vi legger p rob lem er og økede kostnader  på de 9 5 %  
av vegtransportene  som i realiteten ikke ha r  noe alternativ .  D ersom  m an  
virkelig skal gjøre noe som m o n n e r  for miljøet, m å  dette  være å legge 
forholdene best mulig til rette for at vegtransporten  kan foregå så rasjonelt 
som mulig, m ed  ti lsvarende m inst mulig fo rbruk av energi.

Jernbanen m å  utvikles i ta k t m ed  m arkedets behov

Vi m ener  allikevel at det er riktig at NSB og de øvrige nordiske je rn b an e r  
får anledning  til å utvikle seg videre i takt m ed  m arkedets  behov. Vi vil i 
denne  forbindelse nevne at vi h a r  innledet et sam arbeid  med NSB og 
Norges Speditø rforbund  for å oppre t te  et kom bitransportse lskap  i Norge. 
D ette  er prim æ rt med sikte på et sam arbeid  med det in ternasjonale  kom- 
b itransportselskapet U IR R . Det vil im id lert id  også kunne  bli interessant 
for en del av de lengste transports trekn ingene  i Norge og N orden .

Ø resundsforbindelsen m å ha både veg og bane  

Det må være en klar forutsetn ing at en fast forbindelse over Ø resund 
bygges for både  veg og bane. Vi vil i d enn e  forbindelse  m in ne  om at 
u tredninger har  vist at den nye Storebelt-broen vil føre til redusert luft
forurensning. D ette  skyldes at fergene alt i alt forurenser m e r  enn  det 
trafikken med bil og bane  over den nye broen vil gjøre. Med den raske 
utvikling vi har sett av m oto rene  for både personbiler  og lastebiler de siste
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årene, regner vi med at dette regnestykket vil bli enda m er i favør av en fast 
forbindelse for både veg og bane i fremtiden.

K apasitetsproblem er på  jernbanene tte t i E F  

N år  man skal vurdere  en videre utbygging av je rnbanene tte t  i N orden , er 
det også viktig at m an  ser på videreføring sørover. Det er idag periodevis 
store kapasi te tsproblem er på je rnbanene tte t  i de nordlige delene av 
EF-området.  Det må derfor klarlegges hvilke muligheter som foreligger for 
å få fremført en eventuell øket godstransport med je rn b an e  til og fra 
N orden  i konkurranse  med EFs in terne transporter .

Jernbanen bruker lite vannkraft 

N å r  vi i N orden  snakker om je rn b an e  og energiforbruk, har  vi lett for 
bare å tenke på elektrifisert je rnbanedrif t .  Men selv i Norge ha r  vi fortsatt 
lange s trekninger som ikke er elektrifisert. Innenfor EF er hydroelektriske 
je rn b an e r  en sjeldenhet. Jernbanens  energiforbruk er her fordelt slik: 
Konvensjonelt brensel: 57,2%
Atomkraft:  38.0%
Hydro-Geo-Termisk: 4 ,8%

(Kilde: EF-kom m isjonens je rnbanem eld ing  av 23. novem ber 1989).

Oslo, 12. februar 1990

Norges lastebileier-forbund

G unnar E igeland  
Adm. direktør

Norges speditørforbund:

Norges speditø rforbunds syn er at det overo rdnede  mål i valg av fremfø- 
ringsmåte av gods m å være hensynet til norsk næringslivs krav til effektive 
transporte r  og markedets krav til høy leveringsservice. F orbunde t er dessu
ten oppm erksom  på at det i stigende grad må tas miljømessige hensyn ved 
organisasjon og gjennom føring av godstransport.

Selv om  je rnbane tran sp o r t  i seg selv er m er miljøvennlig enn enkelte 
andre  transportform er, er det viktig å ha klart for seg at je rnbane transport  
bare i svært begrenset omfang er et reelt a lternativ  til ve itransport.  H o ved 
tyngden av veitransporten  i N orden  og Norge er lokal- og næ rtransport  på 
strekninger under  200 km, der  je rn b a n e  av tekniske/økonom iske  grunner 
ikke e r noe alternativ.

Vei- og sjø transport utgjør ca. 9 2%  av godstransportarbeidet i Norge. 
D ette  forhold er bestemt av norsk topografi og bosetningsm ønster.  J e rn 
banen har  også en svært begrenset markedsandel når  det gjelder t r ansport
arbeidet mellom Norge og K ontinente t.
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Norges sped itø rforbund  e r  av den oppfa tn ing  at det er begrensede mulig
heter for en d ram atisk  økning av je rnb anen s  andel av godstransportarbei-  
det mellom N orden  og K on tinen te t  g jennom  et nordisk  sam arbeid . D ette  
har  sam m enheng  m ed at de op tim ale  transport løsn inger  fra de ulike no r
diske land er forskjellige ut fra geografi og næringsstruktur.

Dessuten er alle de nordiske land avhengig av hvilke løsninger Tyskland 
ønsker å prioritere. Det er her ti ls trekkelig å vise til de ulike synspunkter 
som de nordiske je rnbanefo rva l tn inger  g jennom  de siste par år har gitt 
uttrykk for nå r  det gjelder muligheter for valg av felles nordiske je rnbane-  
t ransportveier  til K ontinen te t .

Ut fra sin geografi og sin tradisjonelle lokalisering av den tunge ekspor t
industri ,  har  s jø transport g jennom alle å r  spilt en vesentlig rolle for norsk 
godstransport — også til og fra K ontinen te t .  G jen n o m  etablering av stadig 
m er frekvente og regulære fergeruter er forbindelsen mellom Norge og de 
kontinentale  je rn ban ene t t  stadig forbedret. En ti lknytning til det vesttyske 
kombitransportse lskapet,  K om bi-V erkehr  i N ord-Tyskland, gir daglige 
forbindelser til mellom 30 og 40 dest inasjoner i ulike land på K ontinente t.

T ranspor tt id  og regularitet er like god som direkte togforbindelser fra 
vedk om m end e  steder i Norge. Kostnadsmessig  er denne løsningen gunsti
gere. De miljømessige effekter ved konsentrasjon av store cnhets laster  på 
m oderne  skip i kom binas jon  m ed je rnb ane ,  er like gunstige som ute luk
kende bruk av jernbane.

Norges sped itø rforbund  m ener  på denne bakgrunn  at det fra norsk side 
vil være m er å o pp nå  med hensyn til å skape m er  miljøvennlige transporte r  
mellom Norge og K ontinen te t ,  ved satsing på videre utbygging av fergefor
b indelser enn å forsøke å etablere direkte  togforbindelser g jennom  Sverige 
og/eller D anm ark .

Oslo, 23. m ars  1990

Norges sped itø rforbund

Trond E ngstrøm  
Direktør

Transportbrukernes fellesorgan:

Transpor tb rukernes  fellesorgan (TF) kan i det alt vesentlige slutte seg til 
det fremsatte  medlemsforslag.

Vi m ener  je rn b an en  ha r  et betydelig potensiale  i in ternasjonal godstra
fikk, men som ikke er utnytte t ,  som det heter, ” 1 mangel på in ternasjonal 
tenkning og fleksible systemer. Je rnbanenes  organisasjonsform er er u til
strekkelig og strengt bundet av nasjonale formål og prioriteringer” .

Vi ser det likeledes som viktig at containerselskapenes m onopolaktige 
innflytelse på kom bitrafikken blir b ru t t  og at je rnbanefo rva l tn ingene  blir
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stillet fritt i markedsføringen av sine produkter.  D ette  er spørsmål som 
ikke alene henger på de nordiske je rn ban er ,  m en  som må løses på europe
isk basis.

Vi ser store fordeler i at je rnbanesystem ene  sam ordnes, ikke bare på 
nordisk  nivå, m en  enn  m er  på europeisk nivå, fordi styrking av kapasite
ten i de nordiske land ikke vil få full effekt m ed  m indre  m an sam tid ig  med 
Ø resundsforb indelsen  og utbedring  av andre  nordiske flaskehalser, bed rer  
forbindelsen gjennom D anm ark  og Nord-Tyskland.

T F  stø tter  forslaget om  at det fremlegges en redegjørelse for det nas jona
le utviklingsarbeidet i de nordiske land innenfor  je rn b ane transpo r t  og at 
det u tarbeides en plan for de nødvendige investeringer.

Også sett fra norsk side er det viktig at det etableres fast forbindelse over 
Ö resund  og som bør være en kom binert  løsning for bil- og banetrafikk.

Oslo, 27. mars 1990

T ranspor tb rukernes  fellesorgan

E gil K illi 
Adm. direktør

Norsk jernbaneforbund:

Medlemsforslag A 907/t  om  det nordiske je rnbanesystem et er drøftet i 
J e rnbanefo rbunde ts  ledelse, og vi gir forslaget vår fulle tilslutning.

Je rnbanefo rbunde t vil ikke unnla te  å bem erke  at vi stadig og i stigende 
uts trekning føler at Norge er m indre  o pp ta t t  av miljøproblem ene langs 
våre veier enn  Europa for øvrig.

D en gamle gode målsettingen fra Stortingets side om å føre tungtrafik 
ken fra veien til je rnbane ,  blir dessverre m er og m er  ta lem åter  og lite 
realiteter. Ikke minst derfor gir  vi o vennevn te  forslag vår tilslutning.

Oslo, 27. mars 1990

Norsk je rn ban efo rb un d

(E j sign.)

S v e r i g e

Statens järnvägar (SJ):

SJ vill dä rv id  påpeka att de fyra nord iska  järnvägsföretagen redan s tar
ta t ett sam arbete  för att utvidga och förbättra  t ransporte rna  mellan N o r
den och kontinenten. D et ä r  det g em ensam m a företaget N ord ic  European
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Rail U nit (N E R U ) som satsar på direktgåcndc heltåg fór kom binerad  
trafik mellan N orden  och kontinen ten .  Till en början  går tågen till och från 
R uhr-om råde t m en  skall utvidgas till a tt o m fa tta  d irektgående heltåg till 
N ordita lien , Frankrike, Spanien och BeNeLux.

I övrigt hoppas SJ att  N orden  skall få bättre  föbindelser med ko n tin en 
ten, vilket ä r  nödvändig t om  vårt näringsliv skall kunna konkurrera  effek
tivt på de europeiska m arknaderna .

Det kan ske antingen genom utbyggd farjetrafik som går d irekt mellan 
Skåne och N ordtysk land , eller en fast förbindelse över Fehm ern  Bält och 
Öresund. En fast förbindelse över Ö resund  löser inte våra t ran spo r tp ro 
blem. utan lika viktig är  en fast förbindelse över Fehm ern  Bält. D ärfö r  bör 
samtidigt beslut fattas om båda  projekten, om syftet ä r  a tt förbättra  
förbindelserna mellan N orden  och kontinen ten . I annat fall är färjeförbin- 
delserna mellan Skåne och N ord tysk land  att föredra for m erparten  av 
jä rnvägstransporte rna .

Stockholm den 5 februari 1990

S tig  Larsson

Banverket:

Förslaget syftar till att  låta utreda och satsa på ett nordiskt jä rnvägsnät,  
p r im ärt  för godstrafiken, som skulle öka järnvägens  konkurrenskraft  gent
em ot vägtrafiken. Ett väsentligt inslag är därv id  att forbinda det nordiska 
järnvägsnäte t  d irekt med kontinen ten  genom en fast förbindelse över 

Öresund.
Enligt banverkets  mening  synes Sverige ha ko m m it  längst i genom föran

det av goda ad m in is tra t iva  och ekonom iska  föru tsä t tn ingar for att öka 
järnvägstrafikens konkurrenskraft bl. a. genom uppdelningen av gamla SJ i 
en statlig in frastrukturhållare  (Banverket) och olika trafiku tövare  (SJ + 
länens tra f ik hu vu dm än )  som betalar  banavgif ter  för a tt u tnyttja  banorna . 
D etta  synes ligga i linje med förslagsställarnas in ten tioner  att  ha ett ökat 
statligt engagemang i in f rastrukturen u tan  att in terferera i tågdriften.

Det svenska systemet möjliggör att fler trafiku tövare  skulle kunna  trafi
kera spåren varigenom ökad konkurrens skulle kunna  främja utveckling av 
bättre  kvalitet, lägre priser och nya transp o r t fo rm er  även på järnvägssi- 
dan. De nationella jä rnvägsnä ten  skulle kunna  upplå tas  för såväl de övriga 
ländernas järnvägsbolag  som för seriösa privata  trafikutövare . Efter rege
ringens prövning  av parallell trafikeringsrätt  skulle exempelvis NSB och 
DSB i konkurrens m ed SJ kunna  trafikera linjen K öp enh am n  —G ö te 
b o rg —Oslo.

Beträffande de fram förda  konkreta  förslagen önskar verket anföra föl

jande.
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1. Det har tidigare redovisats resultat av nordiskt sam arbete  beträffande 
såväl sam traf ikering  som utbyggnadsbehov for de nordiska  järnvägarna . 
Sålunda ä r  e tablerandet av forbindelsen D anLink  (Helsingborg —K öp en
h am n) resultatet av ett sådant sam arbete .  År 1988 publicerades rapporten  
” Vägen till K on tin en ten ” med redovisning bl. a. av de nordiska jä rn v ä 
garnas utbyggnadsmöjligheter. V idare har utvecklats det nordiska sam ar
betet N E R U  (N ordic  European Rail IJnit) med säte i Helsingborg for 
kom bitrafiken till och från kontinenten . Enligt uppgift pågår diskussioner 
inom de nordiska järnvägsförvaltn ingarnas godssidor om  ytterligare sam 
arbete  och gem ensam t agerande visavi de kontinen ta la  bolagen.

2. På bansidan står sedan länge klart att inom Sverige så är det fö rbä tt
r ingar och dubbelspår på V ästkustbanan  mellan G öteborg  och Helsing
borg /M alm ö som är det mest angelägna investeringsbehovet. H är  utgör 
bevisligen den enkelspåriga banan  och de bran ta  lutningarna vid H allands
åsen en reell kapacitetsbegränsning för u tökad gods- och persontrafik. 
Även om medel har anslagits i särskild o rdn ing  för viss v idare dubbel- 
spårsutbyggnad (Åbro —Kungsbacka), så krävs ytterligare väsentliga för
bättringar. Sådana är väl u tredda  och förberedda genom banverket. F ort
satta insatser av minst storleksordningen 2 m iljarder SEK u nder  90-talet 
behövs för a tt avhjälpa de akuta  prob lem en och därigenom främja såväl 
Norges som G öteborgsom rådets  jä rnvägsförbindelser m ed  kontinenten .

För  närvarande  pågår dessutom i sam verkan  mellan Banverket, NSB 
och SJ u tredningar  om förbindelsen G öteborg  —Oslo i syfte att klarlägga 
en utbyggnadsstrategi för denna  viktiga nordiska banlänk. De berörda 
avser att å te rkom m a med konkreta  förslag om denna upprus tn ing  och dess 
finansiering när utredningsresulta ten föreligger under  våren 1990.

V idare bö r  järnvägsfär jeförbindelserna mellan Sverige och F in land/B al
tikum  studeras med bl. a. den utgångspunkten  att  finna ett färjeläge på 
svensk sida söder om  Stockholm för att m inska på det tryck som godstrafi- 
ken i dag orsakar på det kapacitetssvaga avsnitte t från Stockholm Central 
till Älvsjö. Oxelösund kan hä r  vara ett in tressant a lternativ  när  m alm tra f i
ken nu upphör.  Banverket ä r  berett  m edverka  i sådana studier.

3. En fast Öresundsförbindelse  med direkt fortsättning till K ontinenten 
via F ehm arn  ä r  enligt Banverkets mening det mest angelägna nordiska 
projektet för att främja kontinen ttrafikens utveckling. Som framgår av 
Banverkets y ttrande  över Ö resundsu tredningen  förordas därvid en k om bi
nerad förbindelse väg/järnväg som synes vara det enda  realistiska frän 
finansieringssynpunkt. En sådan förbindelse skulle stärka järnvägens kon
kurrenskraft gentem ot vägen dä dagens färjehantering ä r  ett större p ro 
blem för järnvägstrafiken än vad det ä r  för vägtrafiken.

4. Det ä r  viktigt att skapa bättre fö rutsä ttn ingar for att s tärka jä rnvägs
trafikens konkurrenskraft .  Ett medel ä r  som n äm nts  ovan att staten tar 
över  ansvaret för infrastrukturen  så som skett i Sverige. I detta  sam m an 
hang bör också klarläggas om i synnerhet den tunga vägtrafiken betalar



sina sam hällsekonom iska  m arg ina lkostnader  vad gäller miljö, olyckor och 

vägslitage.

Borlänge den 2 februari 1990

Jan  Brandborn

Transportrådet:

T ranspor trådet (T P R ) har  an m od a ts  yttra sig över ovanstående  m e d 

lemsforslag.

1. Det nationella  utvecklingslänet avseende järnvägstransporterna i D an
m ark, Sverige, Norge och F in land

1988 års svenska trafikpolit iska beslut innebär  a tt p laneringen av inves
ter ingar i och underhåll av jä rnvägens  in fras truk tu r  skall ske på sam hälls
ekonom iska  grunder .  V idare bö r  en satsning göras på att bygga upp  ett 
" tu ng tra f ik nä t” för snabbtåg, kom bitåg  och godsexpresser.

1 den sam o rdn ade  investcringsplanering som nu bedrivs görs avvägning
ar  både mellan trafikgrenarna samt mellan transportsek to rn  och andra  
samhällssektorer. H ärigenom  kan m an  sträva mot en u tfo rm ning  av infra
s t rukturen  som m edverkar  till en utveckling av samhället i enlighet m ed  
övergripande samhällsmål.

2. Utarbeta en p lan  fö r  nödvändiga investeringar i e tt g em en sa m t nordiskt 
järnvägsnät

D en fram tida  t ransport in fras truk tu ren  i N orden  ä r  i första hand  beroen
de av näringslivets efterfrågan på transport t jänster .  Näringslivets snabba 
tekniska och ekonom iska  om struk tu rer ing  och en ök ande  in ternat ional ise
ring kan här  orsaka stora och snabba efterfrågeförändringar.

F ö r  närva ran de  a rbe ta r  både SJ och banverket m ed  hu r  2000-talets 
jä rnvägsnät bör utformas. Enligt T P R s  mening  får investeringarna inte ses 
i ett isolerat svenskt perspektiv  utan m åste  knytas till de övriga nordiska  
länderna. Ett exempel på detta  ä r  u tform ningen  av en förbättrad  jä rnväg  
Göteborg  —Oslo. H är  u treder  SJ, banverket och NSB f. n. olika a lternativ ,  
antingen en upprus tn ing  av den befintliga banan  över Kornsjö  eller en i 
praktiken ny bana genom Bohuslän.

Västkustbanan  G ö te b o rg —H elsingborg/M alm ö är den södra for tsä t t
ningen av den ovan n ä m n d a  banan . En utbyggnad till d ubbe lspår  är 
nödvändig  av flera skäl och ä r  också högt p r iorite rad  av banverket.  U t
formningen av den södra delen blir beroende av placeringen av en eve n tu 
ell fast Ö resundsförb indelse  och/eller fär jeförbindelserna till kontinenten. 
(Se vidare punkt 3).
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Sveriges järnvägsnät är rent fysiskt in tegrerat endast  med det norska. 
Trots skilda spårv idder  finns emellertid  en godstrafik på jä rn väg  mellan 
F in land  och Sverige om fa t tand e  c:a 400 000 to n /å r  dels via H ap a ran d a  och 
dels via  de nyöppnade färjelederna H argsham n —N ystad  och Stockholm — 
Åbo. Investeringar i färjor och därtil l hö rande  anläggningar ligger något 
vid sidan av investeringar i jä rnvägens infrastruktur ,  d ärem ot h a r  järn-  
vägsutbyggnad till Kapellskär för en ytterligare tågfärjeled nyligen aktual i
serats.

M ot bakgrund av ovanstående förordar  T P R  ett ökat sam arbete  om 
vissa konkreta  å tgärder eller projekt särskilt vad gäller in fras truk tur inve
steringar. Ett utvidgat sam arbete  rö rande  vissa konkreta  projekt liknande 
förbindelsen G öteborg  —Oslo kan då vara en lämplig början.

3. Föreslå nödvändiga investeringar för a tt kn y ta  det nordiska järnvägsnätet 
till det europeiska

Inledningsvis vill T P R  framhålla  att knytningen av det nordiska j ä r n 
vägsnätet till det europeiska inte nödvändig tv is  m åste  ses i form av en fast 
bro- eller tunnelförbindelse. Utvecklingen av nya tågfärjeförbindelser med 
allt större färjor går snabbt och m an  skall här  även observera  tågfärjeleder- 
na Norge —D a n m a rk  och F in la n d -V ä s t ty s k la n d  (BRD).

En fast Ö resundsförbindelse  har senast aktualiserats  under  1989. D ebat
ten kring en fast förbindelse ha r  mycket kretsat kring de regionala eifekter- 
na i ” Ö res tad” något som ligger vid sidan av frågan om knytningen 
N o r d e n - E u r o p a .  T P R  vill här framhålla att en fullödig förbindelse måste 
inkludera  en bro över Fehm arn  Bält. U tan  en sådan ko m m er järnvägstraf i
ken att besväras av antingen en omväg över  (den delvis enkelspåriga) 
b anan  över Jylland eller fortsatt färjetrafik Rödby — Puttgarden.

T P R  har i en tidigare prognos konsta tera t att  det finns en stor potentiell 
m arknad  för ökade godstransporter  på jä rnväg  mellan N orden  och konti
nenten. Fö r  a tt  po ten t ia lerna  skall kunna  u tnyttjas  krävs emellertid  bä tt re  
förbindelser i form av högre kapacitet och högre kvalitet i olika avseenden.

I avvaktan  på ett aviserat beslut om  fasta Ö resundsförb indelser under  
våren 1990 u treder SJ i sam arbete  med T P R  olika färjeförbindelser Sveri
g e —K ontinen ten . Det bör i sam m anhange t  u pp m ä rk sam m as  a tt  behovet 
av in frastrukturinves teringar är stort även i B R D  och D D R . Jä rnvägarna  
till Sassnitz, Puttgarden och Flensburg är delvis enkelspåriga och icke 
elektrifierade.

4. I  övrigt m edverka till a tt de nordiska järnvägsbolagen kan  utveckla ett 
konkurrenskra  ftig t a lternativ fö r  godstrafiken  i N orden och m ellan N orden  
och det övriga Europa. Överväga vilka begränsningar ur säkerhets- eller 
m iljöaspekter som  bör införas på godstrafiken  pä väg

U tvecklingen av billiga, snabba och tillförlitliga t ransport t jäns te r  krävs 
för att jä rnvägen  skall kunna  utgöra ett a ttrak t iv t  a l ternativ  till främst
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vägtransporter .  En föru tsä t tn ing  ä r  dock a tt  in f rastruk turen  h a r  sådana 

kvanti ta t iva  och kvali ta t iva egenskaper att  jä rnvägsföre tag  m ed flera kan 
ta fram transportp roduk ten .

Vad gäller miljöeffekterna bör observeras att ,  som nä m n ts  ovan , de 
aktuella jä rn väg arna  i B R D , D D R  och D a n m a rk  endast  delvis ä r  elektrifi
erade. V idare h a r  u ts läppen  av främst kväveoxide r  och svaveldioxider 
från fär jorna i Ö resund  och mellan N ord en  och B R D /D D R  u p p m ä rk sa m 
m ats  i s am band  m ed Ö resundsförb indelserna .

S am m anfat tn ingsv is  anser T P R  att de redan pågående sam verkanspro- 
jek ten  mellan SJ och banverket och järnvägsföretagen i de  övriga nordiska 
länderna  bö r  kunna  utvidgas och fördjupas. Utvecklingen av m etod ik  för 
investeringsplanering, prognoser och konsekvensbeskrivn ingar kan därv id  
b idra  till att  skapa u tgångspunkter för e tt sam nord isk t agerande.

Solna den 15 februari 1990

Claes-Eric N orrbom

Industriförbundet:

A llm än t

Som vi ha r  framhållit  t idigare i y tt rand e  över likartade medlemsforslag 
(jäm för t. ex. vårt y t t rande  över A 82 7 /t, 1988-06-15)' ä r  det självfallet 
angeläget för indus tr in  a t t  jä rnvägen  kan e rb juda ett  konkurrenskraftig t 
a lternativ  till sjö- och väg transporter  båd e  inom  N o rden  och mellan N o r 
den och kontinen ten .  F rån  Indus tr i fö rbunde ts  sida har också lagts ned ett  
be tydande arbete  — bl. a. inom  ram en  för Svenska privatvagnföreningen 
och i sam arbete  m ed  SJs godsdivision och m ed våra systerorganisationer i 
de övriga nordiska  länderna  -  på att  få till s tånd ett effektivt jä rnvägs
transportsystem.

Vi anser  emeller tid  a tt varje t ransportm edel b ö r  få utvecklas efter sina 
egna förutsä ttn ingar,  dvs. u tan  stöd av subven t ioner  eller extra pålagor och 
reglerande ingrepp m o t konkurre ran de  transportm edel .  Enligt vår up p fa t t 
ning främjas således effektiviteten inom  transportnäringen  bäst av ett fritt 
val av transportm edel för t ran spo r tk öp arna  och en fri konkurrens  på så 
långt möjligt lika villkor mellan t ransportm ed len .  Vi delar  således förslags
ställarnas uppfa t tn ing  att  den råd and e  monopoliseringen inom  kom bitra- 
fiken i Europa  ä r  olycklig och m ås te  brytas. Vi tro r  också att  EG-kom m is- 
sionens förslag och in ten tioner  på jä rnv ägsom råd e t  m edför  fördelar även 
för t ransp o r tkö parn a  i N orden ,  om  de genomförs.

Vi ta r  därem ot bestäm t avs tånd  från förslagsställarnas krav på  förbud i 
vissa fall m ot t ransport  av gods på väg. Skadliga em issioner från trafiken

'  S e  supplem entet. N ordiska  rådets 37:e session 1989.
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till lands, till sjöss och i luften bör enligt vår uppfa t tn ing  i första hand 
angripas vid källan, dvs. genom åtgärder som s t im ulerar  till utveckling och 
använd n ing  av m er miljövänliga bränslen, m o to re r  och fordon. Försök till 
tvångsmässig överflyttning av gods mellan transportm edel m ed  hjälp av 
adm in is tra t iva  regleringar ä r  som regel både  kostsamt och ineffektivt, 
särskilt som endast en mycket begränsad del av väg transporterna  kan 
ersättas av andra  transporter.

Av det som hitti lls f ram ko m m it  i miljöarbetet på traf ikom rådet tyder 
också allt på att  det på sikt bör vara tekniskt och ekonomiskt möjligt att 
e l im inera  i stort sett alla skadliga uts läpp från vägtrafiken. U ndantage t är 
koldioxidutsläppen (som i sig inte är skadliga för vare sig m änn iskor eller 
växtlighet). Bidraget till koldioxidutsläppen och därm ed  till den s .k .  växt
huseffekten från den del av lastbilstrafiken inom N orden  och mellan 
N orden  och kontinen ten  som konkurre ra r  m ed  jä rnvägstransporte rna  är 
dock i sig helt betydelselöst och kan därför inte rimligen m otivera  några 
särskilda åtgärder.

S a m ordnad  nordisk investeringsplan fö r  bannäten  

Indus tr i fö rbundet har inget att invända mot förslaget om en sam ordnad  
nordisk  investeringsplan för jä rnvägsutbyggnaderna . Vi förutsä t ter  att i 
den nu pågående s. k. sam ord nad e  investeringsplaneringen i Sverige för 
vägar, järnvägar,  flygplatser och sjötrafikleder m. m. hänsyn tas till beho
vet av sam ordn ing  med grannländerna . Men vi ser gärna att ökad vikt 
läggs vid en sådan sam ordning. I en sådan sam o rdn ad  plan bör enligt vår 
uppfa t tn ing  ingå en fast väg- och järnvägsförbindelse  både  över  Ö resund 
och F ehm arn  Bält. D äru tö ve r  ä r  det även angeläget a tt bl. a. sådana  å tgär
der vidtas på bannätc t  som gör det möjligt att utveckla järnvägsfärjeför- 
b indelserna mellan Skåne och kontinenten  och mellan G öteborg  och Fred- 
rikshamn.

O rganisatoriska förändringar

N är det gäller frågan om organisatoriska förändringar  vill vi hänvisa till 
vad som sagts i det föregående beträffande kombitrafiken  och till vårt 
tidigare åberopade yttrande. På förekom m en an ledning vill vi också u n 
derstryka vikten av att p rivatägda och statsägda järnvägsfär jeförbindelser 
behandlas  lika av jä rn  vägsförvaltningarna så att t r anspor tköparna  fritt kan 
välja transportvägar  baserat pä faktiska kostnader,  transport t id  och -kvali-

Stockholm den 8 februari 1990

Sveriges industrifö rbund

Lars K rit:

Bo C arlsund
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Svenska åkeriförbundet:

Medlemsförslaget u tm y n n a r  i fyra punkter ,  om  vilka SÅ anser följande: 
Punkt I Inga särskilda synpunkter.
Punkt 2 Inga särskilda synpunkter.
P unk t 3 Ingen erinran i vad avser förslag till nödvändiga  investeringar.

Emellertid avstyrks förslag att igångsätta byggande av en Öre- 
sundstunnel för järnväg. I u tredningen Fasta Öresundsförbindel-  
ser (SOU 1987:41) förordades inte en sådan förbindelse.

I SÅ y ttrande  häröver, som bilägges, och som avser en kom bi
nerad  v ä g —järnvägsförbindelse  framhålles att förbundet inte 
m ota rbe ta r  men heller inte verkar för tillkomst av en fast fö rb in
delse över Ö resund. (Se B ihang.)

Punkt 4 SÅ ha r  in tet att  erinra  m ot att jä rnv ägarn a  utvecklar effektiva 
alternativ  för godstrafiken på sunda ekonom iska  betingelser. 
Men särskilda begränsningar av godstrafiken på väg av miljö- 
eller säkerhetsskäl får inte k o m m a i fråga i annan  form än kon- 
kurrensneutra lt  europeiskt sam arbete  på EG-nivå. Konstlade å t
gärder till förmån för visst trafikmedel skall således avvisas. 
Trafikmedlen skall kunna om besörja  godstrafiken utifrån respek
tives särskilda förutsättningar.

D anderyd  den 5 februari 1990

Svenska åkeriförbundet 

B ertil W endler

BIHANG

PM  till kommunikationsdepartementet ang. fasta Öresundsförbindelser 
(SO U  1987:41) och miljökonsekvenser av desamma (SO U  1987:42)

Svenska åkeriförbundet redovisar följande synpunkter:

Delegationerna anser  sig ha funnit,  a tt fasta förbindelser över Ö resund 
skulle medföra stora trafikala och ekonom iska  fördelar jäm fö r t  med fort
satt färjedrift . Det ä r  därv id  att märka, hu rusom  a rgum enta t ionen  för en 
broförbindelse  under  senare år svängt från att unders tryka  biltrafikens 
behov till att  framhålla  brons nytta för jä rnvägen. En röd tråd ä r  den 
m arkerade  am bi tionen  att e rnå  en större m arknadsande l för järnvägen  
ifråga om såväl person- som godstransporter.

Den dom in erand e  delen av persontraf iken över Ö resund, med eller utan 
fasta förbindelser, ä r  av regional karaktär.  Delegationen redovisar önske
mål om en m er  sam m anhållen  region kring Ö resund  med en gemensam 
dansk —svensk arbets- och bo stadsm arknad  och med ökat kulturutbyte. 
G oda  trafikförbindelser till och från K astrups flygplats framhålls som
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särskilt viktiga och behövliga. Det kortväga kollektiva resandet m ed  tåg 
anges vara  av alldeles speciellt intresse.

Vad gäller fö ru tsättn ingarna för jä rnvägens internationella  trafik uppges 
en fast förbindelse ge stora kvali te tsfördelar och d ito  tidsbesparingar. 
T idsvinsten  för godstrafik m ed  jä rnv äg  Stockholm — Paris kalkyleras dock 
till b lygsamma 4 t im m ar  och föru tsä t ter  ändå. att fast förbindelse tillska
pas över såväl Stora Bält som Öresund.

I dag ligger tyngdpunkten  för trafiken över Ö resund  i HH-leden. 1986 
skedde 80%  av personresandet den vägen, som också an vändes  av 80%  av 
personbilarna samt 67 % av lastbilarna och bussarna. O m  en fast fö rbindel
se inte k o m m er till stånd, förväntas  om 25 å r  for tfarande 73%  av personre
sandet,  78%  av personbilarna samt 83%  av lastbilarna och bussarna ta 
sam m a väg. Trafikanterna ser uppenbarligen fördelar i denna förbindelse 
och i trafiksystemet till och från Helsingborg jäm fö r t  m ed  t. ex. M almö.

I Helsingborg och K öp enh am n  ha r  mycket stora investeringar nyligen 
gjorts för in rä ttandet av D an  Link. som är  en ny färjeled för heltåg med 
stor kapacitet.  Med Dan Link och andra  genom förda  eller p lanerade 
investeringar i andra  järnvägsfär jo r  och h a m n a r  synes det fram över bli 
m e r  än väl försörjt med tågfärjor från Sverige till D an m ark ,  Västtyskland, 
Ö sttyskland och Polen.

G eno m  D anm ark  får järnvägen  vidare bä tt re  förutsättningar,  när för
bindelsen över Stora Bält kom m it  till stånd. För den internationella  per- 
son- och godstrafiken med jä rnväg  behövs därför knappast nya stora 
investeringar i en fast K —M förbindelse.

F ö r  godstrafiken med lastbil till och från D an m ark  finns ett betydande 
antal färjeförbindelser med god service u tefter den svenska väst- och 
sydkusten. För m erparten  av lastbilstrafiken till och från and ra  länder i 
Europa  är transitering av D an m a rk  dock inget a ttrak t iv t  alternativ , om 
inte först en fast förbindelse över Fehm arn  Bält kom m er till stånd. 
T idsvinsten  kan röra s ig o m  m inu te r  jäm för t  m ed  direktfärja till Västtysk
land. Även med K — M bro  å ters tå r  nämligen en färja D an m a rk  —Tyskland 
eller 15 mils tid södande  om väg  över  Stora Bält, om en vägförbindelse 
skulle k o m m a till stånd där.

För  godstransporter från och till Skandinavien  görs stora satsningar på 
kombitrafik . som minskar direktgående lastbilstrafik. För kvarvarande 
lastbilstrafik finns som sagt flera goda färjeförbindelser. T ranspor ter  konti
n e n te n —Norge och vice versa går för övrigt i stor uts träckning D a n m ark  — 
Göteborg. Antalet finska lastbilar i transit  Sverige k om m er att  minska 
genom beslutad upplåtelse av transitväg genom Sovjetunionen till centrala 
Europa.

Ekonom in  för en fast förbindelse K — M för b i l—järnväg  blir uppenbarl i
gen helt beroende av att  en om fa ttand e  biltrafik kom m er till stånd. Vi 
anser det tveksamt, om prognoserna för biltrafiken infrias. I varje fall 
lastbilstrafiken torde inte k om m a att få beräknad  om fa ttn ing  vad gäller 
K —M läget. Järnvägen torde då inte m ed  tyngdpunkt i sin främst ko rtvä
ga, regionala trafik, förm å att  finansiera en K —M bro, än m indre  en ännu  
dyrare  K —M tunnel.

Å keriförbundet a rbe ta r  inte för m en  m ota rbe ta r  inte heller ti llkomsten 
av fasta förbindelser över Ö resund. Sett u r  den  yrkesmässiga lastbilstrafi- 
kens synvinkel är behovet inte särskilt stort, innan brofrågan över Feh
m arn  har lösts. Miljöproblem i anslutning till dagens och m orgondagens 
transporter ,  som diskuteras ingående, to rde  få sin lösning oberoende av 
fasta förbindelser eller fortsatt färjedrift .
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U tredningen  ha r  all tså inte övertygat oss om  ekonom in  i projektet. Den 
viktiga kontak ten  m ed inte m inst E G -m ark nad en  kan enligt vår upp fa t t
ning transportm äss ig t  upprä t thål las  m ed  dagens teknik, som vad gäller 
fordon, färjor och godshantering  dessutom  säkerligen utvecklas och för
bättras. Viktigast, enligt vår mening, är att  i första hand  försöka rikta den 
politiska upp m ärksam h e ten  på de o m fa ttand e  behoven att fö rbättra  infra
strukturen för t ranspor te rna  inom  Sverige. Mycket stora å tgärder behöver 
vidtas inte minst på vårt vägnät, som nu och i f ram tiden  ha r  att  klara den 
dom ineran de  delen av person- och godstranspor tarbete t  inom  vårt land.

D anderyd  den 17 nov em b er  1989

Svenska åkeriförbundet 

Ivan S junnebo

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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Nordiska institutet fór samhällsplanering (N O R D PL A N ):

I. B akgrunn

N O R D P L A N  er blitt bedt om å uttale seg om medlemsförslaget A 909/k 
til Nordisk Råd om  "utv ik l ing  og forsterking av N O R D P L A N " .  I denne 
planen konsen trerer vi oss derfor om m otivene  for å forsterke høyere 
u tdann ing  og forskning innenfor  samfunnsplanlegging på nord isk  basis og 
skisserer en ønskelig utvikling av N O R D P L A N  på bakgrunn av sam- 
funnsplanleggingens p rob lem er og u tfordringer i de k o m m end e  tiårene. 
Spørsmålene om organisatoriske detaljer  og finansiering tas ikke opp  her. 
Vi m ener  at det på nåvæ rende t idspunkt er riktig å ta stilling til det 
prinsipielle spörsmålet om videreutvikling og forsterking av 
N O R D P L A N , og at formene og finansieringen må drøftes grundig senere.

N O R D P L A N  i dag
N O R D P L A N  har  17 ansa t te  hvorav 3 professorer, 1 adjungert profes

sor, 3 lektorer, 2 dok to rand er  sam t forskere på eksterne bevilgninger.
Det faste undervisningsti lbudet ved N O R D P L A N  om fa t te r  først og 

fremst et v idereu tdanningskurs  for yrkesaktive samfunnsplanleggere fra 
hele N orden. Hittil  har over 1 000 personer m ed  bred  bakgrunn fra p lan
leggingsorganer på k om m unalt ,  regionalt og sentralt nivå, sektorm yndig
heter osv g jennom gått den 3 m ån ede r  lange u tdann ingen .  V idereutdan- 
ningskurset kjennetegnes av nær kopling mellom teori og praksis og en 
utpreget tverrvitenskapelig  og tverrsektoriell tenkning.

N O R D P L A N  driver egen forskeru tdanning  og har doktoreksam ensre t t .  
Hittil ha r  10 d o k to rand er  avlagt sin doktorgrad, hvilket m å  anses som en 
høy produktiv i te t  for et så lite institutt.

N O R D P L A N  har g jennom årene  g jennom ført kurser og konferenser for 
planleggere, politikere og forskere. N O R D P L A N  fungerar som sen trum  og 
knu tepunk t for m ange nordiske nettverk  mellom planleggere og forskere.

Forskningen ved N O R D P L A N  o m fa tte r  følgende tema: U rbane  s tu
dier /byutvikling; ko m m u n ik as jon e r  og næringsliv, kollektivtransporter;



hverdagsli\ også i k jønnsperspektiv; planleggingst'ilosofi og ctikk. 
N O R D P L A N  har  nylig oppre t te t  en gruppe for na turressurser og miljø.

Begrepet samfunnsplanlegging har en vid betydning og N O R D P L A N  
har  en viktig funksjon for å formidle en planleggingskritisk diskusjon og 
fornyelse til planleggere i praksis.

2. Sammendrag
En visjon for utviklingen av N O R D P L A N  på lang sikt, er et Nordisk  

A kademi for avanserte  studier, ” advanced s tudies"  innen sam funnsp lan 
legging. Akademiet ti lbyr akadem isk  m eriterende, tverrfaglig v idereu tdan
ning for nordiske planleggere, tverrd is ip linæ r forskeru tdanning  m ed dok
toreksam en, og driver forskning i sam arbeid  med ledende internasjonale 
forskere.

A kademiet skiller seg fra universitet og høgskoler ved at underv isn ing  og 
forskning forankres i planleggingens praksis, og det skiller seg fra nasjonale 
kurstilbud ved et læringsmiljø som er ti lknyttet forskning og h a r  en p e rm a
nent lærerstab.

G jenn om  en nordisk v idereu tdanning  for samfunnsplanleggere, kan 
sam m enliknende  studier og internasjonalt sam arbeid  erfares i praksis. 
Utveksling av nasjonale ulikheter og likheter i planleggingens organisering 
og løsninger gir grobunn for kreativitet og nytenkning.

G jennom  et tverrfaglig perspektiv  kan problemene -  b l.a .  m iljøproble
mene — ses i sam m enheng  og på tvers av sektorer og faggrenser. Planleg- 
g ingsproblemer som er felles for de ulike fagdisipliner kan studeres i en 
konkret, nordisk hverdag.

En forsterkning av N O R D P L A N  i de nærmeste  årene kan være det 
første skritt til å realisere et slikt akadem i og bø r  ha denne visjonen for 
øyet. De kortsiktige strategier for forsterkning omfatter:
— Forsterke tem aom råden e  for forskning og undervisning, ved nye forsk

ningsprogram på: Miljøplanlegging i tverrfaglig perspektiv. In ternasjo
nalisering og regional utvikling. Kulturelle endringsprosesser og ku ltu 
rell identitet.  U rbane  s tudier — byutviklingsprosesser.

— Forsterke vekselvirkningen mellom teori og praksis, b l .a .  ved å legge 
m er  vekt på m etodekri tikk  og metodeutvikling.

— Forsterke nettverk  og sam arbeid  med forskningsmiljøer i N o rden  og 
Europa, og med de nasjonale insti tusjoner som driver m ed  e t te ru tdan 
ning av planleggere.

N O R D P L A N s virksomhet bør ses som et kom ple tterende  ti lbud til 
nasjonale u tdanninger og vurderes på bakgrunn av sam funnsutviklingen, 
som internasjonalt og nasjonalt har  endret samfunnsplanleggingens grunn
lag. Samfunnsutvik lingen viser m er enn noen gang behovet for en politisk 
forankret offentlig planlegging, om enn i endre t  form. Særlig de voksende 
miljøproblemer, politiske og økonom iske  internasjonaliseringsprosesser, 
store private investeringer i bygd miljø, forhandlingsplanlegging, vedlike-
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hold og utbygging av in fras truk tu r  og kom m u n ikas jon e r  krever helhetlige 
løsninger på tvers av sektorer og n ivåer, og m ed forankring i folks hver
dagsliv.

Tradisjonell planlegging og etablerte m e tod er  strekker ikke til for å løse 
problemene. Det trengs ny kunnskap  for å forstå de nye sam m enhenger ,  og 
for å fornye samfunnsplanleggingens m e to der  og sam arbeidsform er. Det 
trengs kvalifisert v idereu tdann ing  for praktikere ,  som sørger for en dy na
misk vekselvirkning mellom teori og praksis.

3. F rem tidsvisjon: ”N ordisk  a ka d em i fo r  sam funnsp lan legg ing"

Et nordisk akadem i for "adv anced  s tud ies” innen sam funnsplanleg
gingens om råd e  ha r  som målsetting å drive kunnskapsutvik l ing  for forstå
else og fornyelse av samfunnsplanleggingen. A kademiet d river forskning 
og u tdann ing  slik at teori og praksis møtes  på fruktbare måter. Det har  en 
tverrfaglig og tverrvitenskapelig  profil. A kadem ie t tilbryr akadem isk  meri- 
te rende v idereu tdanning , tverrd is ip linæ r forskeu tdanning  m ed dok to rek
sam en og driver  forskning i sam arbeid  m ed  ledende internasjonale  forske-

A kademiet skiller seg fra universite t og hogskoler ved at undervisning og 
forskning forankres i planleggingens praksis — planlegging forstått i vid 
mening. Det skiller seg fra nasjonale kurs tilbud ved et lærermiljø ti lknyttet 
forskning og en egen p e rm anen t  lærerstab.

Akademiet er kom petansesen te r  og k nu tepunk t for forskning og v idere
utdanning  i planlegging i N orden. De nasjonale v idereu tdanninger  fo ru t
setter at N O R D P L A N  finnes. G jen n o m  akadem iets  u tdanninger,  sem inar 
og sam arbeid  med nasjonale  og internasjonale  universitets- og forsknings
miljøer i og u tenfor N orden ,  skjer utveksling av. A kadem ie t er et nordisk  
b rohode til europeiske og internasjonale  forskningsmiljøer på sam fu nn s

planleggingens om råde.
A kademiet er en ressurs i det nordiske ku ltu rsam arbe ide  og organiserer 

konferanser om  aktuelle sam funnsu tv ik l ingsproblem er — også in ternasjo
nalt — for nordiske politikere og tjenestem enn på høyt nivå.

A kadem iets  undervisning og forskning er organisert om kring  en kjerne 
av grunnforskningskarakter og et praksisorientert kunnskapsfelt  av te m a 
om råder.  T em ao m råd ene  og deres sam m ense tn ing  vil endres  over tid, 
e tter hva som er mest aktuelt innenfor  planleggingens praksis — f.eks. 
k om m unikas joner  og næringsliv, regionalpolitikk, hverdagsliv og sosialpo
litikk, miljøplanlegging og ku lturlandskap, urbane  stud ier — eksploate- 
ringsprosesser og kulturelle endringsprosesser.

4. F orsterkning fo r  å realisere visjonen ved et nordisk akadem i

N O R D P L A N  er idag ett godt utgangspunkt for et N ord isk  Akademi. En
forsterkning av N O R D P L A N  i de nærm este  årene kan være det første 
skritt til å realisere et slikt akadem i og bø r  ha denne visjonen for øyet. De 

t l  — A909/k Supplement
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kortsiktige strategier for forsterkning om fa tte r  vitenskapelig utvikling og 
s truk tu r  for virksomheten.

4.1 V itenskapelig u tvikling  

Satsing på nye tem ao m råd er  og punktvis  forsterkning av de eksisteren
de, forsterkning av vekselvirkningen mellom forskning og u tdann ing  på 
den ene siden og planleggingens praksis på den andre  og økt sam arbeid  
med andre  insti tusjoner innenfor  underv isn ing  og forskning.

F orsterkning av tem aom råder  

T em ao m råder  forsterkes både  ved bruk av adjungerte  professorsti llinger 
og utbygging m ed forskere ansatt på programbevilgninger, foruten  ved 
nyansettelse av fast personale, og uavlønnete  dosenter.

Følgende tem aom råder  bør prioriteres i perioden:
— M iljøplanlegging  er allerede prioritert i perioden og to  lektorstil linger er 

tilsatt innen dette om råde.
— R egional utvikling. Forskning og u tdann ing  om regional utvikling bør 

forsterkes i lys av de internasjonaliseringsprosesser som nå er igang. 
Miljøaspektet på regional utvikling blir stadig m er  vesentlig, særlig i de 
marginale o m rådene  i Norden. T em aom råde t vil bli ti lknyttet et eget 
forskningsprogram m ed ansat te  forskere og en adjungert professor med 
k om petanse  innen sam funnsøkonom i.  Et te t tere  sam arbeid  — i første 
omgang ved en samlokalisering — med N o rd R E F O  vil være et naturlig 
ledd i en forsterkning av om råde t.

— K ulturelle endringsprosesser. Et vesentlig aspekt ved in ternasjonalise
ring av sam funn  og næringsliv, økt innvandr ing  og økt mobili te t av 
arbeidskraft er aksellererte kulturelle  endringsprosesser. Behovet for å 
fastholde og utvikle  en regional identitet vil påkreve k unnskap  om 
kulturlandskapets  endring. Den omstilling som en bærekraftig utvikling 
krever, innebærer kulturelle  omstillingsprosesser i folks hverdagsliv. Til 
dette  forsterkningsprogram trengs kom petanse  innen kultursosiolo- 
gi/antropologi.

— Urbane studier — byutviklingsprosesser. Internasjonale  økonom iske  
prosesser gjør byutvikling til en strategi for å ti ltrekke seg private  
investeringer. Bylandskapet og de store punktvise  satsninger av finans
kapital i p ressom råder  stiller det offentlige overfor store muligheter, og 
behov for nye sam arbeidspartner.

Vekselvirkning m ellom  praksis og teori; behovet fo r  m etodekritisk  fo rskn in g  

En forsterkning av forskningen og en intergrasjon mellom tem ao m rå d e 
ne ved N O R D P L A N  bør blant annet gi seg uttrykk i en økt op p m erk so m 
het på m etodeutvik ling  og m etodkritisk  forskning. ” Forhandlingsplanleg- 
ging, utviklingen av miljøkonsekvensanalyse og miljøplanlegging, planleg
ging for ” bærekraftig utvikling” er eksem pler på trend er  i sam funnsp lan-
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leggingen hvor behovet for metodeutv ik ling  og m etodekri t ikk  er meget 
store. Eksisterende ins ti tu t te r  for planlegging i N orden  m angler i s tor grad 
den tverrfaglige basis som er nødvendig  for et slikt arbeid.

O kt sam arbeid  m ed  andre institusjoner  

N O R D P L A N  b ø r  knyttes sterkere til eksisterende forskningsmiljøer i 
N orden . Et system av adjungerte  professorer vil være et viktig e lem ent i 
oppbyggingen av et akadem i. Den kontak t som etableres ved bruk av 
adjungerte  professorer /professor II-stillinger er en form for m er fo rp lik ten
de sam arbeid , som gir fasthet og kontinu ite t  i kon tak t m ed  andre  ins ti tu
sjoner.

A kadem ie ts fo rskn in g sfo rm id len d e  rolle: ”th in k  ta n k "

Planleggingsmyndighetene i de nordiske  land h a r  stort behov for forsk- 
ningskontakt. N O R D P L A N  fyller allerede den  rollen overfor m ange m yn 
digheter som sender  deltagere til v idereu tdanningskurse t  og i noen grad til 
forskerutdanningen.

Ved å utvikle  N O R D P L A N s kurser og sem inar  for politikere og høyere 
tjenestem enn bør denne  rolle forsterkes. Det kan nevnes at N O R D P L A N  
allerede e r  blitt kon tak te t  for å fylle en slik funksjon av enkelte sentrale 
planmyndigheter.

A kademiet bø r  også være et organ for kontak t til in ternasjonale  forsk
ningsmiljøer. N O R D P L A N s  fo rskeru tdanning  har jevnlig  lagt en del av 
sine sem inar  til kjente lærersteder i Europa og Amerika. N O R D P L A N  er 
sam m en  m ed K T H , vert for neste konferanse til den europeiske sa m m en 
slutning av planleggingsskoler, AESOP, i 1992.

4.2 V irksom  hetsstruktur

Et program for forsterkning innebæ rer profilering og synliggjøring, for
nyelse av kurstilbud, personellmessig og økonom isk  forsterkning og nye 
finansier ingsform er i tillegg til fast grunnfinansiering.

P rofilering  betyr rendyrking og utbygging av den  nordiske  og tverrfaglige 
a rbeidsm åte , og av faglig og pedagogisk profil. D et m å  skje en faglig 
profilering innad, hvor  de prioriterte  tem ao m råd ene  innarbeides i s tud ie
planer og kursplaner på en systematisk måte. N O R D P L A N s profil må 
tydliggjøres og synliggjøres bedre i forhold til nasjonale  tilbud, i den grad 
slike eksisterer.

Fornyelse av videreutdanningen. N y  s tud iep lan  e r  u n d e r  utarbeid ing, og 
legges fram for kollegium og styre høsten 1990, og vil gradvis bli g jen no m 
ført fra kursåret 1991. Stud iep lanen  ta r  også sikte på  en fornyelse av det 
pedagogiske opplegget.

Fornyelse av forskeru tdannelsen . N y  studieplan  for forskeru tdanningen  
er vedtatt av kollegium og styre våren 1990. U nderv isn ingen  legges opp  
som felles underv isn ingsperiode  første år, parallelle fordypningslin jer  an-
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net år, foruten forberedelse for avhandlingsarbeidet.  Selve avhandlingsar-  
beidet utføres vanligvis i h jem landet ,  men N O R D P L A N  arbeider  for å få 
nasjonale dok torandstipend .  som også kan dekke opphold  ved 
N O R D P L A N . Lærerressurser og veiledningskapasitet forutsettes styrket 
ved etablering av 4 adjungerte  professorsstill inger i perioden. Disse skall 
pr im ärt  knyttes til de praksisorienterte  tem aom rådene .  For disse stillinge
ne søkes nasjonal finansiering. Nye tidsbegrensede forskerstillinger inn re t
tes til fo rskningsprogram m ene innen te m ao m rå d e r  og finansieres via m id 
ler fra nordiske eller nasjonale kilder. — Forskeru tdannelsen  tar  opp  neste 
kull høsten 1991. Ny kursplan u tarbeides 1990 — 91 med opplegg for for
dypningslinjene.

Vår konklusjon er at det på kort sikt vil være helt nødvendig  å sikre 
N O R D P L A N s budsjett  og rimelig stabile arbeidsforhold  ved ins ti tu tte t for 
at den utvikling som vi ser som ønskelig og nødvendig  skal kunne  skje. 
G runnfinansie r ing  for løpende drift av o rd in æ r  v irksomhet m å  derfor 
sikres. F o r  å beholde den universite tskarak ter som N O R D P L A N  har, er 
det ønskelig med finansiering over N ordisk  M inisterråds kulturbudsjett .  
De planlagte forsterkningene kan deis gjennom føres innen exis terende 
ram m er  dels krever de også økte ressurser.

5. Begrunnelse fo r  N O R D P L A N

5 .1 V idereutdanningen i det nordiske system et fo r  planlegge/ u tdann ing

N O R D P L A N s v irksom het bør ses i sam m enheng  med nasjonale u td a n 
ninger. 1 Finland og Norge finnes v idereu tdanning  for planleggere, der 
N O R D P L A N  går inn som et kom pletterende ti lbud. Form alisert kontakt 
finnes allerede med den finske v idereu tdanningen . Det e r ønskelig at sam 
arbeid opprettes  med de andre  u tdanningsins ti tus jonene  i N orden ,  slik at 
N O R D P L A N s kom pletterende  rolle klarlegges.

5 .2  N ye behov fo r  sam funnsplanlegging

Flere trekk ved sam funnsu tv ik l ingen  in ternasjonalt og nasjonalt stiller 
samfunnsplanleggingen i de nordiske land i en annerledes situasjon sam 
menliknet med den perioden da planleggingsinstitutsjonene ble bygget opp 
på 60- og 70-tallet. De voksende m iljøproblemer, politiske og økonom iske  
internasjonaliseringsprosesser. store private  investeringer i bygd miljø, 
forhandlingsplanlegging, vedlikehold og utbygging av in fras truk tur  og 
kom m unikas joner ,  innebærer store u tfordringer på nasjonalt,  og særlig 
k om m unalt  nivå.

M iljøproblem ene på lokalt, regionalt og globalt nivå stil ler store u tfo rd 
ringer til samfunnsplanleggingen. 1 de nordiske  landene er miljøvernets 
tekniske oppryddingsfase langt på vei overstått .  Punk tu ts l ipp  og eldre 
industri  som har dom inert  arbeidet,  utgjør ikke lenger de mest u tfo rdrende 
oppgavene. Diffuse og komplekse forurensningsproblem — utslipp fra 
biltrafikk, landbruk, hushold etc. — kan ikke løses som tekniske proble
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mer. Vi trenger en sam funnsplanlegging som gir helhetlige løsninger på 
trafikk, miljø, urban og regional fornyelse og som ha r  forankring i folks 
hverdagsliv. Satsing av privat  finanskapital på o m rå d e r  som hitti l vært det 
offentliges ansvar  — trafiksystemer, e ldreomsorg, ku ltu r etc. — forsterker 
behovet for en politisk forankret offentlig planleggingsvirksomhet.

"Planleggingens krise" er ikke en krise for samfunnsplanlegging som 
sådan, men en krise for bestem te  form er for planlegging. De nye u tfo rd 
ringer og endre te  betngelser for planleggingen viser seg blant annet som 
manglende funksjonsdyktighet i planleggingsorganene. Planleggingens o r
ganisering er ikke tilpasset de problem som må løses. Nye form er for 
planlegging som vokser frem reiser nye problemer.

K unnskapsbehovet øker og forsterker behovet for v idereu tdann ing  av 
planleggere i praksis. Vekselvirkningen m ellom forskning og planleg
gingens praksis er her av helt sentral betydning. Utvikling  av nye m etoder  
for miljøkonsekvensanalyse, for planlegging på tvers av fag- og sektorgren
ser forutsetter  både  praktiske eksper im ente r  og utvikling basert på forsk
ning.

N å r  det tradisjonelle grunnlag for planlegging er under  omstilling og 
om prøv ing  trengs også en reorientering av de grunnleggende forestill inger 
om  offentlig styring. De etiske og filosofiske prob lem ene  som knytter seg 
til sam funnets  forandring  og forandringen av planleggingens praksis er 
derfor e tterspurt  av praktisk  v irksom m e planleggere.

N O R D P L A N  har  årelang erfaring fra underv isn ing  og forskning hvor 
ne ttopp  de p rob lem er som er felles for planlegging innefor de ulike sekto
rer tas opp. Det sektorovergripende, det tverrfaglige og det nordiske kjen
netegner N O R D P L A N s faglige og pedagogiske profil.

5.3 Behov fo r  en nordisk u tdann ing

In ternasjonal kontak t er av stor betydning både  for intern fornyelse og 
for den ti lpassing til en økt internasjonalisering  av sam funnet som vi kan 

se foran oss.
P raktikere  innenfo r  planleggingens ulike sektorer ha r  erfaringsmessig 

stor nytte av en nord isk  u tdann ing  hvor sam m enl iknende  s tud ie r  og in te r
nordisk sam arbeid  kan erfares i praksis. Utveksling av nasjonale likheter 
og ulikheter i planleggingens organisasjon og løsninger gir g robunn for 
kreativitet og nytenking.

In ternasjonal kom para t iv  forskning ha r  i N orden  unike muligheter fordi 
det er mulig å arbeide  m ed ad m in is tras jonens  og planleggingsinstitusjone- 
nes p rim æ rm ateria le ,  såvel som m ed besøk og intervjuer. G jen no m  årene 
har N O R D P L A N  bygget opp  en kom petanse  som gir den nødvendige 
dybde til bruk av kom para tive  s tud ie r  i undervisningen. De nordiske 
regionalpolitiske min is trene  — N E R P  — har  i Forslag til nordisk  sa m ar
beidsprogram  for regionalpolitikk 1990 — 94 pekt på en lang rekke problem 
innen samfunnsplanleggingen som krever nordisk  sam arbeid: m iljøproble



m er i storbyregionene, sikring av økologisk og økonom isk  optim al natur- 
ressursutnytt ing i dc svakest utbygde regioner. M inistrene påpeker beho
vet av forskning innenfor tre om råder: desentralisering — sam ordn ing  — 
styring av offentlig v irksomhet,  m iljøproblem , og hvordan  de nordiske 
land berøres av integrasjonsprosessene i Europa.

På samtlige av disse om råden e  d river  N O R D P L A N , eller har p laner om 
å drive forskning. Behovet for v idereu tdann ing  vies ikke oppm erk so m h e t  i 
sam m e grad av ministrene. N O R D P L A N  ivare tar allerede idag dette 
behov.

5.4 Behov fo r  tverrfaglig u tdanning

I den nye komplekse planleggingsvirksomheten trengs ny kunnskap  for å 
forstå det offentliges nye rolle og muligheter for styring. Prob lem ene er for 
komplekse til at løsninger finnes innenfor  de enkelte fagdisipliner og 
sektorer.

Forskning og u tdann ing  for samfunnsplanlegging står ikke særlig sterkt i 
de nordiske land. G runnleggende u tdann ing  skjer ved forskjellige ins ti tu t
te r  ved universite ter  og høyskoler og er vanligvis dis iplinorienter t.  K ob
lingen til forskning, som idag står helt sentralt i universitetspoli tikken, er 
ikke sterk.

Tanken om  et tverrfaglig, nordisk  insti tutt  for samfunnsplanlegging hvor 
u tdanning, praksis og forskning vekselvirker,  er idag enda  m er  aktuell enn 
da N O R D P L A N  ble opprette t .  En utvikling m ot et ” insti tute  for advanced  
studies” som vi skisserer som vår visjon for N O R D P L A N , er i forkant av 
en generell utviklingstendens for høyere u tdann ing  og forskning som vi ser 
internasjonalt ,  og som f.eks. den forskningspolitiske proposisjonen 1990 i 
Sverige og Hernesutvalgets instill ing i Norge gir uttrykk for.

En evaluering av N O R D P L A N s forskeru tdanning  har pekt på N O R D 
PLAN s ti lbud som en fruk tbar  modell for konkret nordisk  tverrv itenska
pelig u tdannings- og forskerutbytte. N O R D P L A N  ti lbyr muligheter til 
utveksling og forskeru tdanning  innen et om råd e  som ikke dekkes av de 
insti tusjoner som inngår i N ordplus-sam arbeidet .  N O R D P L A N  burde 
også kunne inngå som sam arbe idspartner  for universite ts institusjoner in
nen N ordplus.

Stockholm den 23 maj 1990

Sigrun K aul 
Föreståndare för NORDPLAN

A nja  Porseby 
Avdelningsdirektör
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Nordiska samarbetsnämnden för sam hällsforskning (N O S-S):

N ordiska  sam arb e tsn äm n d en  för samhällsforskning (NOS-S), som  är  ett 
sam arbetsorgan för de fem nordiska samhällsvetenskapliga forskningsrå
den, har tagit del av den rapport om ins ti tu t ioner  och sam arbetsorgan på 
ku lturbudgeten  som u tarbeta ts  av den nordiska äm b e tsm an n ak o m m it tén s  
programgrupp. Med anledn ing  av de i rappor ten  fram förda  förslagen till 
nedläggning av ett antal samhällsvetenskapliga ins ti tu t ioner  vill NOS-S 
framföra följande.

1. NOS-S vill först framhålla  som sin a l lm änna  inställning att nordiskt 
forskningssamarbete  ä r  värdefullt och att det på m ånga om råden  ha r  visat 
sig vara mycket fruktbart .  N ågon a llmän nedskärn ing  av resurserna till 
sådant sam arbete  vore därför i allra högsta grad beklagligt, snarare  borde 
m an eftersträva att  öka resurserna till sådant sam arbete  inte bara  via 
N ord iska  m in is terrådet u tan  också via de olika NOS-organen.

2. Efter att  ha deklarerat detta  vill NOS-S också framhålla att man 
mycket väl kan behöva vid ta  om organisa t ioner  och om struk tu rer ingar  av 
pågående verksam heter  och kanske också i vissa fall vidta nedläggningar, 
n ä r  dessa ä r  väl m otiverade . NOS-S ställer sig således inte i alla lägen 
negativt till förslag om  nedläggning av viss verksamhet.  Det ä r  emellertid 
NOS-S uppfattn ing att sådana  förslag bör vara vä ldokum enterade  och 
grundade pä saklig b edöm ning  av den verksam het som skall läggas ner.

3. NOS-S f inner att den nu föreliggande rappor ten  inte ger ett tillräckligt 
sakligt och vä ldokum entera t  underlag för att m an  skall kunna  fatta beslut 
om  att lägga ner de ins ti tu t ioner  som pekas ut i rapporten . P rogram grup
pen konsta te ra r  att förslaget till nedläggning inte innebär  att in s ti tu t ioner
nas uppgiftei har nedpriori te ra ts  eller a tt kvali teten i deras verksamhet 
skulle ha ifrågasatts. Den fråga som då inställer sig ä r  varför ju s t  dessa 
insti tu t ioner skall läggas ned. Anser p rogram gruppen  att  den verksamhet 
ins ti tu t ionerna  står för inte längre behövs? O m  så inte ä r  fallet, hu r  tänker  
m an  sig då att den skall kunna fortsätta?

4. NOS-S anser  att innan principbeslut om nedläggningar fattas borde 
det undersökas hu ruv id a  berörda  nationella fö rvaltn ingsm yndigheter är 
beredda att överta  det ekonom iska  ansvare t för verksam heten . V idare 
borde  m an  u treda  konsekvenserna för personalen  av en nedläggning innan 
beslut om  en sådan  träffas.

5. NOS-S finner det också märkligt a tt p rogram gruppen  till nedläggning 
väljer ut ins ti tu t ioner  som nyligen blivit föremål för en om fa t tand e  extern 
evaluering och på grundval av denna  genomgått eller genom går be tydande 
om struktureringar.  Det förefaller vara befogat a tt ins ti tu t ionerna  ges till
fälle att fungera under  en rimligt lång tid efter om struk ture r ingen  innan 
m an på nytt ta r  ställning till verksamheten.

6. En generell u tgångspunkt för p rogram gruppens arbete  ha r  varit en 
önskan att innanfö r  ku lturbudgetens ram  få tillgång till en större andel 
flexibla medel. b l .a .  till stöd för olika projekt.
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NOS-S håller m ed  om  behovet av ökade projektm edel,  m en  saknar  en 
precisering av ändam ålen  och ställer sig tveksam till tanken att  sådana 

projektm edel bäst kanaliseras via  N ord iska  m in is terrådet.  NOS-S anser att 
de olika NOS-organen ä r  bä ttre  läm pade  tor bedöm ning  av enskilda forsk
ningsprojekt. NOS-organen har emellertid inga som helst resurser för att 
stödja p e rm an en ta  gem ensam m a nord iska  forskningsinstitutioner.  Som 
bas för forskningsverksamhet krävs emellertid fungerande och goda forsk
ningsmiljöer m ed  viss ämnesmässig  bredd. På vissa o m råden  kan det vara 
svårt och oekonom iskt att  bygga upp nationella insti tu tioner.  I sådana 
sam m anh ang  har  det visat sig rationellt m ed  ett  nordiskt samarbete.

7. Sam m anfat tn ingsv is  anser NOS-S, att  avsaknaden  av p laner för hu r  
de möjligen fr igjorda medlen skall användas  gör det svårt att ta  ställning 
till det framlagda förslaget i dess nu varande  form.

Som ett bidrag till ä rendets  v idare beredning vid N ord iska  ministerrådet 
kunde NOS-S
— uppställa kri terier för val av den verksamhet,  som genom t. ex. en 

om struk ture ring  kunde b idra  till a tt frigöra medel till annan  forskning 
inom  samhällsvetenskaperna,

— undersöka a lternativa finansieringsmöjligheter för de i rapporten  u tpe
kade forskningsinstitu tionerna,

— uppgöra en prioriteringslista för nu varande  och nya s töd fo rm er med 
beak tande av k om m a n d e  ändringar  av m in is terrådets  budget.

Helsingfors den 10 april 1990

För N ordiska sam arb e tsn äm n den  för samhällsforskning

B engt-E rik Andersson  
Ordförande

E ili E rvelä-M yreen  
Sekreterare

D a n m a r k

Undervisnings- og Forskningsministeriet:

------— skal foreløbig oplyses, at den svenske U nderv isn ingsm in ister
u nder  Rådssessionen i Reykjavik på spørgsmål E 2 8  svarede, at der for 
nærværende ikke var taget stilling til nedlæggelse a f  nordiske insti tutioner, 
h erunder  N O R D P L A N . Spørgsmålet om en eventuel styrkelse a f  
N O R D P L A N  er derfor ikke m o den t  til besvarelse.



Den 9. maj skal der afholdes sam råd  mellem U ndervisnings- og K u l tu r 
min is trene  og Kulturudvalget. H eru n der  vil spørgsmålet om  nedlæggelse 
a f  nordiske ins ti tu t ioner  blive droftet.

Man vil efter denne  da to  vende tilbage til sagen.

K øbenhavn, den 26. m arts  1990

P.m.v.

Ida M. Boisen  
Fuldmægtig

Danske Arkitekters Landsforbund:

Ved presse inform ation a f  17. novem ber 1989 fra N ordisk  M inisterråd  
fremgår det, at den nordiske em b edsm and sk om ite  for kulturelt sam arbe j
de har nedsat en arbejdsgruppe, som har foreslået nedlæggelse a f  b l.a .  
N ordplan .

Forslaget er fremsat for at skabe større fleksibilitet i den nordiske ku ltu r
budgettering.

Forslaget om  nedlæggelse er, som der s tår  i presse inform ationen , baseret 
på en vurdering  a f  N ordp lans  relevans soin nordisk  sam arbejdsorgan i 
relation til betydningen, da ins ti tu tionen oprettedes.

For D anske  Arkitekters Landsforbund  er den nordiske kulturem beds- 
m andskom ités  støtte til a rbejdsgruppens forslag om nedlæggelse a f  
N ordplan  uforståelig, såfremt m an  reelt ønsker et kulturelt sam arbe jde  til 
gavn for de nordiske sam fund inden for planlægningsområdet.

N ordp lan  har gennem en årrække virket velfungerende som et cen te r for 
videreuddannelse ,  forskning og erfaringsudveksling inden for sam funds
planlægning i N orden .  Ikke blot som ct kreativt m ødes ted  for udveksling 
og udvikling a f  ideer mellem de nordiske landes fagfolk, men gennem sit 
tværfaglige virke har  N ordp lan  været til uvurderlig  gavn med hensyn til 
dannelsen a f  et nødvendig t helhedssyn på planlægningen.

Det stærke faglige miljø  på N ordp lan  m ed længerevarende kom petence
givende indhold har stor be tydning såvel fo rd e n  enkelte som for kvalitets
niveauet i planlægningen, og den fælles nordiske kontak t vedligeholdes 
ved at der hvert å r  afholdes faglige m ød er  for de enkelte årgange.

Planlægningsuddannelscn  på de nordiske landes ark itektskoler er ne top  i 
disse å r  inde i en krise, idet søgningen til s tud ie rne  i g ru nduddanne lsen  er 
svigtende. På denne baggrund er det vigtigere end nogen sinde ikke at 
nedlægge en insti tution, som kan være med til at vedligeholde og udbygge 
a rk i tek ts tandens  høje kvalitetsniveau.

DAL m å kraftigt anbefale, at ønsket om fleksibilitet i budgetlægningen 
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ikke fører til nedlæggelse a f  en velfungerende nordisk  ku lturinsti tu t ion  
som N ordplan .

K øbenhavn ,  den 24. novem ber 1989

Jens R osenkjæ r 

Formand

Jo rgen Pers 
Direktør

F i n l a n d

Undervisningsministeriet hänvisar i skrivelse av den I I  ju n i  1990 lill 
yttrande av den 5 ju n i  1990frå n  m in isteriets högskol-.och vetenskapsavdel- 
n ing  (se nedan) och m eddelar sam tid ig t a tt slu tlig  stä lln ing  till m edlem sför- 
slaget tas i sa m b a n d  m ed  behandlingen i det nordiska kultursam arbetets  
organ.

Undervisningsministeriet, högskole- och vetenskapsavdelningen:

Enligt högskole- och vctenskapsavdelningens uppfa t tn ing  har 
N O R D P L A N  fortfarande en betydelsefull uppgif t som nordisk samhälls- 
p lanerande  forsknings- och u tb ildningsinsti tu tion . F in ländska p lanerare 
och forskare ha r  aktivt deltagit i N O R D P L A N s verksam het och speciellt 
u nd er  de senaste åren ha r  det funnits  talrika finländska sökande till 
N O R D P L A N s utbildningsakt i viteter.

Högskole- och vetenskapsavdelningen ti llstyrker varm t de å tgärder  som 
syftar till att  s tärka och utveckla N O R D P L A N s ställning.

Helsingfors den 5 jun i 1990

M a rkku  L inna  
Överdirektör

H eid i K uusi 
Överinspektör

Miljöministeriet:

N O R D P L A N  är  en sam nord isk  forsknings- och u tb i ldningsinrä ttn ing 
som inledde sin verksam het å r  1968 och som speciellt har  koncentrera t  sig 
på frågor i sam band  med planering av m ark anv änd n ing  och den byggda
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miljön. Enligt m iljöministerie ts  uppfa t tn ing  har N O R D P L A N  haft en 
viktig position som innovato r  och föregångare inom sitt om råde . U n d e r  de 
senaste åren har verksam heten  inom N O R D P L A N  dock varit i behov av 
förnyelse, och därfö r  har det till och m ed varit fråga om  att lägga ned 
inrättningen.

Enligt de uppgifter som m iljöm inis terie t har fått finns det dock beslut pä 
att  N O R D P L A N  skall utvecklas vidare, eventuellt i sam råd  m ed högsko
lorna i S tockholm strakten . Miljöministeriet anser en sådan lösning till
fredsställande och ser fram em ot att N O R D P L A N  kan åta  sig nya uppgif
ter också i s am band  med miljöskydd och miljöekonomi.

Helsingfors den 16 maj 1990

Olli Ofala  
Överdirektör

Peter von B oguslaw sky  
Byråchef

Helsingfors universitet, institutionen lor planeringsgeografi:1

På ins ti tu tionen för geografi vid Helsingfors universitet känner  m an  väl 
till N O R D P L A N  och m an har haft olika kontak te r  med institutet: besök, 
forskningssamarbete  och fortbildning. Jag stöder det i N ord iska  rådet 
väckta medlemsförslaget som syftar till att  s tärka och utveckla N O R D 
PLANs verksamhet.

Helsingfors den 18 maj 1990

På vägnar av lärostolen i planeringsgeografi

M aim o Kosonen  
Vik. professor i planeringsgeografi

Helsingfors universitet, socialpolitiska institutionen:

Socialpolitiska insti tu t ionen  vid Helsingfors universite t har  länge haft 
sam arbete  med N ordp lan  i olika former. Våra s tuderanden  och forskare 
ha r  s tudera t vid N ordp lan ,  denna  vår k o m m e r  en av dem  att d ispu tera  i 
Helsingfors. Ins ti tu tionens professorer har varit med om  att handleda  och 
granska avhand lingar  som u tkom m it via N ord p lan  och vi har kunnat 
försäkra oss om att deras vetenskapliga nivå varit hög. Våra lärare och 
forskare har fo r tlöpande föreläst vid N ordp lans  olika kurser och samarbe-

1 Y ttra n ite t ö versa tt frän  f in s k a .
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tet skall fortsätta. Vi foljer m ed  intresse det arbete  som görs på N ordplan  
och vår uppfa t tn ing  ä r  att det ä r  fråga om en insti tu tion  som fungerar 
mycket väl och vars inflytande sträcker sig mycket v idare än vad som kan 
m ätas  i direkt aktivitet och publika tioner  etc., vilka även ä r  im ponerande. 
Vi anser  också att N ordp lans  nuvaran de  ledare, professor Ciunnar Olsson, 
är en u tom ordentlig t inspirerande och skapande  person, vars personliga 
betydelse och auktorite t har varit mycket viktig för insti tu t ionen  som 

helhet.
1 ljuset av detta finner vi det obegripligt att en nedläggning av insti tu t io 

nen föreslås och anser att medlemsförslaget om s tärkande av N ordplans  
ställning är u tom ordentlig t och värd allt möjligt stöd.

Helsingfors i april 1990

Olavi R iih incn  
Professor, institutionens föreståndare

Tekniska högskolan, fortbildningscentralen för sam hällsplanering:1

N ordp lan  och fortbildningscentralen för sam hällsp lanering  ha r  en ge
m ensam  bakgrund och ett nära sam arbete  fortgår. U tbyte  av in form ation  
om forskning och underv isn ing  samt sam arbetet beträffande planering och 
idégivning har varit f ruktbringande för båda  parterna. Fortb ildn ingscen
tralen och N ordp lan  arrangerar u tb ildning av sam m a typ men många 
kursdeltagare h a r  genomgått bådas kurser.

Fortb ildningscentralen  o m fa t ta r  in itia tiv tagarnas s tånd pu nk t  att 
N ordp lan  ä r  en viktig och uppska ttad  sam nord isk  forsknings- och u tb i ld 
n ingsinstitution för sam hällsp lanering  och att dess ställning borde  stärkas 
och utvecklas.  F in ländarnas  erfarenheter  av N ordp lan  har också varit 
positiva. U r fortbildningscentralens synvinkel är det likaså positivt att 
N ordp lans  verksamhet fortgår.

Helsingfors den 19 april 1990

Pekka  1. Virtanen  
Professor i samhällsplanering

Tekniska högskolan, arkitektavdelningen:

N O R D P L A N  har under  sina tjugotvå verksam hetsår  utvecklats till en 
ytterst betydelsefull insti tution för forskning och utbildning. N O R D P L A N

' Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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ä r  den enda nordiska insti tu tion  som ger u tb ildning över yrkesgränscrna åt 
sam hällsp lanerare  och -forskare. N ivån  på avlagda exam ina och på u nd er
visningen har varit hög. N O R D P L A N  har  haft en betydelsefull uppgift att 
öka och sprida kunskap  inom om råde t  och har  befrämjat förståelsen 
mellan personer med olika grundutbildning. G eno m  sin verksamhet har 

den också bidragit till att  skapa och upprä t thå l la  ett fungerande kontak tnät 
mellan sakkunniga både  på professionell och på social nivå vilket är 
förutsättn ingen för ett framgångsrikt sam arbete .  Det ä r  N O R D P L A N s 
förtjänst att verksam heten  kunna t ske pa sam nord isk  niva.

Arkitektavdelningen ä r  fö rvånad  över de förslag som syftat till att even
tuellt försäm ra N O R D P L A N s verksamhetsbetingelser eller att nedlägga 
verksamheten. Arkitektavdelningen stöder alla de förslag och åtgärder, 
som stärker N O R D P L A N s ställning och utvecklar den som en sam nordisk  
forsknings- och utb ildningsinsti tu tion .

O tan iem i den 23 april 1990

Jouko  M ähönen
Professor i samhällsplanering 

Arkitektavdelningens viceforeståndare

Tekniska högskolan, avdelningen för byggnadsteknik och lantmäteritek- 
nik:1

Enligt vad vi fått veta har  f in ländare  fått positiva erfarenheter av 
N ordplan. Också ur vår avdelnings synvinkel ä r  det positivt att inom 
ram en för en sam nord isk  arbetsfördelning styrka dess ställning och allsi
digt utveckla dess verksamhet.

Helsingfors den 29 maj 1990

Tekniska högskolan

Au!is Tcnkancn  
Professor

Uleåborgs universitet, arkitekturavdelningen:

Behovet av m ultivetenskaplig u tb ildning och forskning gällande a rkitek
tu r  och sam hällsp lanering samt d ithö rand e  inform ationsförm edling  har 
ökat kraftigt. Det har ändå  inte varit möjligt att öka de till buds stående 
resurserna så att de m otsv a ra r  behovet. Det ä r  därför ändamålsenlig t att

' Y ttra n d e t ö versa tt Iran lin ska .
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utveckla och förstärka de redan befintliga och i saken insatta ins ti tu t ioner
nas, såsom N O R D P L A N s,  verksamhet.

Arkitekturavdelningen vid Uleåborgs universitet är den nordligaste a r 
kitektskolan i världen. D etta  accen tuerar  så lunda arkitektskolans betydel
se vid forskning gällande lokala särdrag  som är  in tim t fö rknippade med 
det nordliga klimatet, samt vid utvecklingen av tyngdpunk tsom råden  
inom utbildningen i förhållande till den a llm äneuropeiska  synvinkeln. 
Även i detta  sam m an han g  bö r  den centralisering av resurserna, som sker 
inom ram en lor N O R D P L A N , ses som en s tor tillgång och en möjlighet för 
u tvecklingen av innehållet i a rk i tek tu r  och samhällsplanering.

A rkitekturavdelningen vid U leåborgs universite t anser det därfö r  m o t i
verat att  ena  sig om  H ans  Gustafssons och Per O lof  Håkanssons m ed lem s
forslag, enligt vilket N ordiska m in is terrådet borde se utvecklingen och 
förstärkningen av N O R D P L A N  som en viktig uppgift och vidare borde 
börja väcka medlemsförsiag i frågan.

Uleåborg den 10 april 1990

Aarne Tarumaa 
Sektionschef

Tammerfors universitet meddelar i skrivelse av den 17 m aj 1990 au man 
inte har något att anföra m ed anledning av medlemsförslaget.

Bostadsstyrelsen:1

Samhällsplanering innebär  sam arbete  mellan olika o m råden  och yrkes
kårer. Fort- och forskarutbildning i sam band  med den är inte förenlig med 
tradit ionella  akadem iska  indelningar. N ordp lan  har genom sin verksam 
het mångsidigt kom plettera t brister  i det exis terande utbildningssystemet 
och ti llgodosett sektorns behov Institu tionen har arrangerat såväl for tbild
ningskurser för dem som sysslar m ed  sam hällsplanering  i praktiken som 
egentlig forskarutbildning. Fortb ildningskurserna  har varit N ordplans 
mest om fa ttan de  verksamhetsform . M era än tio f in ländare har  varje år 
deltagit i N ordp lans  kurser.  D enna  u tbildning har mycket sannolikt givit 
dem  nya synvinklar och lösningsmodeller för p laneringsarbetet i p rak t i
ken.

Som en ny verksamhetsform och som bevis på ins ti tu tionens förmåga 
att förnya sig kan n äm nas  en lilosollkurs avsedd för planerare. Den var 
mycket popu lär  u nd er  våren 1990. Speciellt från F inland har  synnerligen

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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många som sysslar med sam hällsp lanering  sökt sig till N ordp lans  u tb i ld 
ning. D etta  om råde  befinner sig ju  på m ånga sätt i en kris och söker nya 
perspektiv.

N ordplans  forskarutbildning har visat sig vara viktig for bostadsstyrel- 
sens egen verksam hetsbild  och forskning i bostadsfrågor. U n d e r  inn eva
rande å r  har denna  forskarutbildning lett till fyra dok to rsavhand lingar  om 
boende  och bostadspolitik: nämligen Kaj N ym ans.  Matti  Nivas, Hilkka 
S um m as och Anneli Jun tos  avhandlingar.  I F in land ha r  bostadsforsk
ningens trad it ion  varit svag, och N ordp lans  u tb ildning har  fyllt ett u pp en 
bart tom ru m , vilket de inhem ska högskolornas utbildningssystem inte 
kunnat göra.

N ord iska  planerings- och förvaltningssystem är  i sina h uvuddrag  likada
na, men delvis olika i sina detaljer. N ordp lans  tvärvetenskapliga och 
tvärfackliga sam arbete  fungerar som ett effektivt forum för utbyte  av 
erfarenheter. Samtidigt ä r  det fór f inländska p lanerare  ett första steg mot 
Europa och internationella  idéer. Bostadsstyrelsen anser att N ordplans  
verksam het ä r  mycket be tydande  ur F in lands synvinkel och unders töder  
förslag till fö rbä ttrade  verksamhetsbetingelser fór insti tu tionen.

Helsingfors den 28 maj 1990

Olavi Syrjänen 
Generaldirektör

Ulla Saarenheim o  
Direktör

Samfundet för sam hällsplanering rf:'

Som represen tan ter  för Sam fundet för samhällsplanering, som består  av 
nästan  600 m ed lem m ar,  ti llstyrker vi medlemsförslaget om N ordplans  
verksamhet. N ordp lan  bör stärkas och utvecklas som sam nord isk t  forsk
nings- och utbildningsinsti tut .

N ordp lan  spelar en viktig roll som sam nord isk t  forsknings- och u tb i ld 
ningsinstitut i synnerhet för finnar nä r  det gäller a tt överv inna  språk- och 
kontaktsvårigheter och skapa nordiska kontakter.  Inom  N ordp lan  mötes 
forskare och p lanerare  som före träder olika sektorer och u tby ter  åsikter.  
Inom  N ordp lan  sker forskning och underv isn ing  i fruk tbärande  växelver
kan. I synnerhet för f in ländare skulle det vara en stor förlust om  N rodplan  
nedlägger sin verksamhet.

Vad beträffar and ra  m otiver ingar  hänvisar  vi till bifogad kom m un ik é  
som Sam fundet for sam hällsp lanering  u ta rbe tade  i novem ber  1989 (se

' Y ttra n d e I ö versa tt frän  lin sk a .
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ta verksamhet.

Helsingfors den 25 maj 1990

S am fundet for sam hällsplanering r f

T im o  I uolanto  
Ordförande

M arjatta  K aurala  
Sekreterare

Bl HANG

Kommuniké om Nordplans fortsatta verksamhet. Samfundets for sam hälls
planering r.f. ordinarie höstmöte den 23 november 1989'

M ed oro  har  vi kunnat läsa i m edia  om en hemlig t jäns tem annarappor t  
dä r  det föreslås att N ordiska min is terrådet skall nedlägga N ordplan  (N or
diska institutet for samhällsplanering), en central u tb ildningsenhet på vårt 
om råde .

Vi, som representerar Sam fundet for samhällsp lanering  i F in land — en 
facklig-vetenskaplig organisation m ed 600 m ed lem m ar — anser  a tt de 
fram förda  a llm änna  sparforpiiktelserna to r nordiskt sam arbete  inte kan 
anses som befogade m otiver ingar  for nedläggning av det på vårt om råde  
viktigaste nordiska sam arbetsorganet.

U n d e r  sin 20-åriga existens ha r  N ordp lan  fungerat inte enbart som 
multivetenskapiig utbildningsenhet för olika yrkesgrupper inom sam hälls
planering utan även varit en s tödpunk t för ett flertal nordiska forsknings
projekt samt arrangerat tvärvetenskaplig  sam nord isk  forskarutbildning.

De första f in ländarna  har redan d ispu tera t  för doktorsgraden vid detta 
nordiska ” m in ia ty run ivers i te t” . M er än tio f inländska "d o k to ra n d e r” a r 
betar  med sina doktorsavhandlingar.  Varje å r  deltar  tiotals f inländska 
professionella sam hällsp lanerare  i N ordp lans  for tbildningskurser i sam 
hällsplanering och i övrig u tbildning vid institutet.

Det ä r  nödvändig t att denna  viktiga verksam het kan fortgå. U tb ildning 
vid N ordplan  har givit impulser, förbättra t och utvidgat y rkeskom peten
sen hos hundrata ls  f inländska planerare. N ordp lans  verksamhet har obe
stridligt återspeglats i att den fackligt-vetenskapliga diskussionen vitalise
rats i Finland.

N ordplan  utgör for vår  yrkeskår en nödvänd ig  bro till omvärlden . I 
tillägg till undervisning och utbyte av erfarenheter i N orden  har  N ordplan  
under  hela 1980-talet aktivt verkat för u tökade kontak ter  från vårt om råde  
till det övriga Europa. En ökning av direkta  landvisa eu rokon tak te r  t jänar 
inte som någon m otivering  för nedläggning av ett sådant sam nordiskt 
institut som Nordplan!

Även framdeles skall m in is terrådet u r  sina budgetm edel trygga finansi
eringen av N ordp lans  verksamhet på minst den n uv arande  nivån. 1 framti-

1 K o m m u n ik é n  översa tt frä n  lin ska .
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dens integrerande Europa behöver  yrkesgrupperna inom  sam hällsp lane
ringen en egen multivetenskaplig  nordisk  utb ildnings- och forskningsenhet 
som överskrider fö rvaltn ingsom rådenas och yrkeskårernas gränser!

Sam fundet för sam hällsp lanering  r.f.

T im o  Vuolanto  
Ordförande

Lantmäteriingenjörernas forbund:

L antm äter i ingenjörernas  fö rbund  in s täm m er i de synpunk ter  som i 
medlemsförslaget anförts  om  N O R D P L A N s verksam het och unders töder  
förslaget a tt stärka dess ställning och utveckla det till en sam nord isk  
forsknings- och utbildningsanstalt .  1 F in land  verkar  en s tor del av d ip lo m 
ingenjörerna m ed  lan tm äteriu tb i ldn ing  inom  sam hällsp laneringen såväl 
inom  stats- och k om m unförva l tn ingen  som den priva ta  sektorn. U n d e r  det 
gångna decenniet ha r  speciellt den k o m m un a la  sektorn  expanderat .

De enda  for tb ildningsanstalterna i branschen är Fortb ildningscentralen  
för sam hällsplanering i O tnäs  samt N O R D P L A N . M ed tanke på u tveck
landet av sam hällsp laneringen och speciellt vad gäller s t rävandena  att 
garantera  miljökvali te ten  erb juder  ansta lterna  en enas tående  grund, vars 
tvärvetenskapliga utgångsläge ger en absolut nö dvänd ig  växelverkan m el
lan fackfolket m ed  olika u tb i ldning verksam m a inom  om rådet.  
N O R D P L A N  är  viktigt särskilt för F in land, eftersom utvecklingen inom 
sam hällsplaneringen i de övriga nordiska  länderna  i m ånga avseenden 
ligger fram om  den i Fin land. N O R D P L A N s finansiering har dryftats. Ett 
a lternativ t sätt a tt sköta finansieringen av verksam heten  på kunde vara att 
lå ta beställare stå för projektfinansiering.

1 f ram tiden  blir m an  inom  sam hällsp laneringen allt mera  tvungen att 
koncentrera  sig på miljöskyddet, av vilket skyddet av Östersjön och de 
internationella  miljöfrågorna k o m m er i förgrunden. En försämring av 
N O R D P L A N s verksam hetsföru tsä t tn ingar  vore ett svårt bakslag for d e n 
na utveckling.

Helsingfors den 8 maj 1990

Lantm äter i ingen jö re rnas  fö rbund  r.f.

Jiirgen Grönfors 
Ordförande

S ten  Ö hm an  
Verksam hetsledare
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Finlands arkitektforbund:

Med hänvisning till t idigare u tta landen  (se B ihang ) framhåller  F in lands 
ark i tek tforbund , a tt medlemsförslaget s töder sådana synpunkter,  som tid i
gare understrukits ,  och delar förslagsställarnas uppfa t tn ing  gällande beho
vet av att stärka och utveckla N ordp lans  ställning, som en sam nordisk  
forskar- och u tb i ldningsinsti tution.

F in lands ark i tek tförbund  unders tryker  särskilt den betydelse för de fins
ka deltagarna som N ordp lans  for tbildningskurs har  och är för egen del 
beredd att m edverka  till att F in lands f inansieringsandel ökas, om  N o rd 
plans utveckling så kräver.

Helsingfors den 15 jun i 1990

E sko  Kahri 
Ordförande

A la t li Val i lo 
Generalsekreterare

B IH A N G
Skrivelse till utbildningsministrarna i de nordiska länderna, samlade vid 
Nordiska rådets session i Reykjavik 1990

N ordiska  institu te t fö r  sam hällsp lanering  behövs!

D e nordiska  a rk i tek tförbundens  rep resen tan te r  var nyligen sam lade  till 
m öte i K öpenham n och konsta terade  då att frågan om N ordp lans  fortsatta 
existens snart ko m m e r upp  vid N ord iska  rådets  session. F ö rbunden  har 
var för sig tidigare reagerat i respektive land m ot tanken  på nedläggning. 
Vi vill nu gem ensam t upprepa våra krav att  N ordp lan  får leva kvar och 
utvecklas.

N ord iska  institutet för samhällsp lanering ä r  en av de viktigaste gem en
sam m a nordiska  satsningarna. H är  utb ildas årligen nordiska sam hällsp la
nerare  som i sin yrkesgärning tillgodogör sig m etoder,  kunskaper och 
sam hällserfarenheter från hela N orden. Det är dessutom  den enda efterut- 
b ildningen av detta  slag i våra länder. De som utbildats dä r  utgör en viktig 
resurs i sina respektive länder.

1 perspektive t det ” nya” Europa har  de nordiska  länderna  en intressant 
position vad gäller samhällsplanering. N ordp lans  in ternordiska och tvär
fackliga efteru tb ildning är i detta  sken en viktig kompetensm öjlighet för 
sam hällsp lanerare  från de nordiska länderna. N ordplans  am bition  och 
insatser för a tt få in en bred  ekologisk kom petens  hos sam hällsp lanerarna  
ä r  speciellt in tressant i detta  sam m an h a n g  och av s tor betydelse inför 
framtiden.

Vi vill på detta  sätt och m ed hänvisn ing  till våra  tidigare kontak ter  med
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och skrivelser till de  nordiska  u tb i ldn ingsm in is tra rna  än en gång framföra 
våra fö rhoppningar  att N ordp lan  får leva kvar  och utvecklas!

Stockholm den 25 februari 1990 

Arkitektafélag Islands, AÍ

F inlands ark i tek tfö rbund /Suom en  

arkkitehtil ii t to ,  SAFA

Svenska arkitekters  r iksförbund.
SAR

E.u.

M ats B eckm an  
Generalsekreterare SAR

Helsingfors stadsstyrelse:1

Stadsstyrelsen konsta tera r  efter att  ha blivit a n m o d a d  att avge utlå tande  
om det o v an n ä m n d a  förslaget att N ordp lan  ä r  en bekant insti tu tion  for 
många p lanerare  och forskare i Helsingfors. De har  dä r  kunna t vidga sina 
vyer inom kom m unforskningen  och -planeringen, dessa tenderar  ju  ofta 
att bli snäva i det dagliga arbetet. S taden har  stått för sina anställdas 
deltagarkostnader m en  inte varit med om  att finansiera verksam heten  vid 
N ordplan .  D enn a  praxis ä r  ändam ålsen lig  och följs därfö r  också i for tsätt
ningen. Den av N ordp lan  arrangerade  yrkes inrik tade  v idareutbildningen 
har inspirerat m ånga deltagare att fortsätta också sina vetenskapliga s tu
dier tills de kunna t framlägga sin doktorsavhandling . N ordp lan  har  långa 
tr ad it ioner  inom det tvärvetenskapliga och sam nord iska  arbetet och kan 
inte ersättas av a nd ra  läroanstalter .

O rganisationen N ordp lan  har  för de f inländska sam hällsp lanerarna  haft 
stor betydelse for att den vidgat deras  vyer men fram för allt för att den har 
skapat ett nät av yrkeskontak te r som täcker hela N orden. De finländska 
p lanerarnas intresse för N ordp lan  har av dessa orsaker hela tiden ökat.

Stadsstyrelsen anser  m ed  tanke på fram tiden  att det ä r  viktigt att förstär
ka sådana ins ti tu t ioner  som kan fungera som arenor för fin ländarnas 
internationella  kontakter.  De nordiska kon tak te rna  ä r  härvid  de mest 
naturliga. Ett sam arbetsnät av det slag som N ordp lan  kan erbjuda behövs 
för att kunskapens betydelse inom planeringen skall förstärkas, för att

D anske  arkitekters  landsforbund , 
DAL

Norske arkitekters landsforbund. 
NAL

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  lin ska .
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forskningssamarbetet skall bli mångsidigare och överhuvudtaget för att 
behovet att snabbt få kän n edo m  om nya forskningsrön och planerings- 
s tröm ningar  skall bli tillgodosett.

Stadsstyrelsen unders töder  medlemsförslaget. Vi ä r  också bäst rustade 
för ett integrerat Europa om vi ha r  starka egna och nordiska insti tutioner.

Helsingfors den 13 jun i 1990

R aim o Ilaskivi 
Stadsdirektör

E rkk i K okkonen  
Finansdircktör

Ålands landskapsstyrelse:

N ordp lan  som sam nord isk  forskar- och u tb ildningsinsti tu tion  ha r  stor 
positiv betydelse såväl för sam hällsplaneringen generellt i N orden , som 
särskilt för samhällsplaneringen på Åland. Vid N ordp lan  sam m anförs  
p lanerarerfarenheter från olika håll i N orden  på ett  kvali tat ivt nytt plan.

Inom  smala o m råden ,  vilket sam hällsplanering onekligen är, blir  sa m 
nordiska insti tu t ioner särskilt viktiga för de självstyrda om rådena .  För  
Å land innebär  N ordp lan  tillgång till en kvali ta t ivt högts tående v idareu t
bildning och ett flertal sam hällsp lanerare  från Åland har också v idareu tb i l
dat sig vid insti tutionen.

N ord iskheten  är en förutsä t tn ing  för det som gör N ordp lan  unikt, näm li
gen att  praktisk t verksam m a p lanerare  kritiskt granskar, analyserar och 
o m p rö var  sin egen verksamhet.  I tradit ionell universitets- och högskoleut
bildning ä r  yrkespraxis och kritisk teori mestadels åtskilda.

Att låta N ordp lan  om bildas till en svensk insti tution vore ett steg bakåt, 
eftersom detta  kunde innebära  att utb ildningen i fram tiden  d om ineras  av 
svenskt planeringstänkande. P laneringstraditionen är mycket olika i de 
nordiska länderna, vilket idag berikar N ordplanm il jön .

O m  den n uv arande  sam nord iska  finansieringen av N ordp lan  av någon 
anledning måste ändras  till finansiering över nationell budget, bör m an  
dock säkra det sam nord iska  innehållet i ledning, undervisning och forsk
ning. Man frågar sig dock om inte bättre  resultat i så fall nås genom större 
nationella insatser inom den nordiska budgeten.

Sam m anfat tn ingsv is  vill landskapsstyrelsen in s täm m a i medlemsförsla- 
gets o m dö m en  om N ordplan , och i att  N ordp lan  bör stärkas och utvecklas. 
Den nyligen inledda satsningen på ekologisk kunskap  i planeringen, med
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två lektorat i äm net ,  ser landskapsstyrelsen som något kvali ta t ivt nytt, väl 
anpassat till t idens krav, och synnerligen praktiskt nyttigt även för Åland.

M arieham n den 27 april 1990

M a y  F lodin  
Vicclantråd

S t en -E rik  A braham sson  
Utbildningschef

I s l a n d

Statens plankontor (Skipulag rikisins):1

Siden N O R D P L A N -in s t i tu t te t  blev opre tte t i Stockholm for 20 ä r  siden 
er 8 funk tionæ rer  fra S tatens p lank on to r  blevet v id e reuddannede  dér  
indenfor  regionalplanlægning. D enne  v idereuddannelse  eller e f te ru dd an 
nelse, som det er rigtigere at kalde den, har været til s tor gavn. idet der ikke 
tilbydes noget ti lsvarende andre  s teder i N orden .

De, som arbe jder  med planlægningsspørgsmål for de statslige ins ti tu t io 
ner, k o m m u n e r  eller private  v irksom heder ,  har i langt de fleste tilfælde en 
meget forskellig baggrund og grunduddanne lse .  N O R D P L A N  har været 
det helt rigtige forum for disse m ennesker  for at m ødes i et uddannelses
miljø, udveksle erfaringer og lære a f  dc erfaringer, andre  har  gjort, som til 
daglig arbejder  m ed  lignende opgaver. D en ne  meningsudveksling har  
udvidet folks horisont og har  gjort alt sam råd  og sam arbejde , som er 
nødvendigt i planlægningsarbejdet, meget lettere.

1 Island findes de r  som bekendt ingen arkitektskole, og det e r  meget 
begrænset, hvad Islands U nivers ite t kan tilbyde a f  underv isn ing  indenfor 
regionalplanlægning. Foruden  ansat te  ved Statens p lank on to r  har ansatte  
fra b l .a .  Byplanlægningsdirektoratet (Borgarskipulag) og Det regionalpoli
tiske Institut (Byggðastofnun) deltaget i efteruddannelseskurser i N O R D 
PLANs regie. I 1990 vil d irektøren  for Ø stlandets  p lank on to r  (Skipulags- 
stofa A usturlands) i Egilsstaðir således besøge N O R D P L A N .

Islændinge har hentet og vil forhåbentlig  k om m e til at hente  megen 
viden og erfaring fra N O R D P L A N .

D er udtrykkes derfor oprigtig støtte til idéerne om  styrkelse a f  N O R D 
PLANs position som fællesnordisk forsknings- og uddannelsesins ti tu t ion .

Reykjavik, den 21. maj 1990

Stefän Thors

1 Y ttra n d e t ö versa tt frä n  is lä n d ska .
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N o r g e

Utdannings- og forskningsdepartementet:

O venfornevnte  medlemsforslag ta r  til o rde  for en styrking og videre 
utvikling av N O R D P L A N ’s stilling som sam nord isk  forsknings- og u td an 
ningsinstitusjon.

Forslaget er frem m et parallelt med at N ord isk  M inisterråd  arbeider  med 
en reorganisering av delar av det nordiske forskningssamarbeidet .

R ap po r ten  fra EK-Kulturs  programgruppe: Insti tusjoner og sam arbe ids
organer på kulturbudsjette t,  berører  b l .a .  N O R D P L A N ’s framtidige stil
ling. Kultur-  og underv isn ingsm in istrene  drøftet denne  rappor ten  på sitt 
siste m øte, 8 . - 9 .  mai 1990, i lys av budsje ttp rognosene  for k u l tu rsam ar
beidet i å rene  framover.  M an drøftet i den forbindelse bl. a. muligheten for 
a lte rnat iv  finansiering av faste insti tusjoner på ku lturbudsjette t.  I ti ls lut
ning til dette  bag m in is terrådet em betsm ann sk om iteen  i oppdrag  å arbeide 
videre m ed  spørsmålet om  a lternat iv  finansiering og organisatoriske refor
m er  av de enkelte organer /insti tusjoner  på kultursektoren.

M inisterråde t vedtok videre på m øte t  8 . - 9 .  mai 1990 å bygge ut det 
nordiske forskeru tdanningssam arbeidet.  Også i denne sam m en hen g  blir 
N O R D P L A N ’s framtidige oppgaver  vurdert.

D epar tem en te t  finner det derfor hensiktsmessig at det nå foretas en 
samlet vurdering  av de nordiske sam arbeids ins t i tus jonene innen forskning 
og høgre u tdann ing  med sikte på å k om m e fram til nye og m er  fleksible 
s trukturer. I denne  sam m enheng  m ener  vi det er uheldig å ta fram en 
bestemt insti tutsjon og gi denne  en sæ rbehandling i forhold til den prosess 
som pågår. En vurdering  av N O R D P L A N ’s framtidige stilling bø r  finne 
sted i lys av en samlet g jennom gang av de nordiske  og nasjonale ins ti tusjo
nene og sam arbeidsoganene på feltet.

På denne  bakgrunn kan departem en te t  ikke støtte medlemsförslaget.

Oslo, 6. ju n i  1990

S tig  K lingstedt 
Ekspedisjonssjef

Tom as Øvergaard

Norges Almenvitenskapelige forskningsråd:

På bakgrunn av den betydning  virksom heten  ved N O R D P L A N  har, 
henstil les det i det om talte  forslaget til N ord isk  M inisterråd  om  å frem m e 
tiltak m ed sikte på å styrke og utvikle N O R D P L A N ’s stilling som sam no r
disk forsknings- og u tdanningsinsti tus jon .

Forslaget s tår  i kontrast til de forslag som reises i en rappor t  u tarbeidet
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av en program gruppe nedsatt av E m b e tsm annkom iteen  for nordisk  kultu

relt sam arbeid , der  det foreslås å nedlegge et antall fellesnordiske ins ti tu 
sjoner, deriblant N O R D P L A N .

N ord iska  sam arb e tsn äm d en  fór samhällsforskning (NOS-S), som NAVF 
V/ R ådet for sam funnsvitenskape lig  forskning (RSF) er m edlem  i, har gitt 
en uttalelse om program gruppens forslag om nedleggelse av disse ins ti tu 
sjonene. D enne  uttalelsen støttes av NAV F/RSF.

Det er en viktig og prioritert oppgave for NAVF å stø tte  internasjonalt 
forskningssamarbeid. Det in ternordiske sam arbeidet  står her sentralt .

Det er im id lert id  av avgjørende betydning  at de mid lene  som går til 
disse formålene benyttes på en effektiv m åte.  En om fa t ten de  endring  av 
N O R D P L A N 's  omfang, f inansiering og v irkem åte  ville eventuelt m åtte  
forutsette en næ rm ere  utredning.

Pa denne bakgrunn er Norges A lmenvitenskapelige forskningsråd av 
den oppfatn ing  at N O R D P L A N  inntil videre bør oppre t tho ldes på om  lag 

sam m e ak tiv ite tsn ivå som nå.

Oslo. 11. mai 1990

Norges Almenvitenskapelige forskningsråd

Jostein  M ykle tun  
Avdelingsdirektør

Terje E m blem  
Avdelingsleder

S v e r i g e

Universitets- oeh högskoleämbetet (UHÄ):

U H A  har rem it tera t  forslaget till universite ten . In kom na y t t randena  
översänds h ärm ed  (se nedan).

För egen del vill U H Ä  anföra  följande. N o rdp lan  u tgör m ed  sin tv ä r
fackliga och tvärvetenskapliga ansats och sitt nord iska  perspektiv  ett k om 
plement till universite tens insti tu t ioner inom  sam hällsp laneringsom rådet.  
Som universite te t i U m eå  påpekar  ä r  emeller tid  det rem it te rade  förslaget 
inte tillräckligt utförligt för att kunna  ligga till grund för någon m era  
konkret bedöm ning  av verksam heten  vid N ord p lan  och för ställningsta
gande till dess fram tida  utveckling.

Stockholm den 21 maj 1990

G unnar Brodin

L ars M öller



26

Stockholm s universitet, institutionen for socialt arbete — Socialhögskolan:

Ins titu tionen för socialt arbete  — Socialhögskolan vill m ed  detta  remiss
y ttrande  stödja förslaget om en vidareutveckling av N ordp lans  verksam 

het.
Historiskt ha r  N ordp lan  haft stor betydelse för kunskapsuppbyggnaden 

n ä r  det gäller sociala aspekter på samhällsplanering. Det har givit stöd och 
inspira t ion  i utvecklingen av den underv isn ing  om strukturella insatser 
inom  socialtjänsten som t .ex .  socialtjänstlagen förutsätter . Bl.a. ha r  ett 
sam arbete  kom m it  till stånd mellan N ordp lan  och Socialhögskolan i 
Stockholm om en av inr ik tn ingarna  på den nya påbyggnadsutbildningen i 
socialt arbete  (den s trukturinrik tade) .

N o rdp lan  har med sin tvärfackliga och tvärvetenskapliga ansats och sitt 
nordiska perspektiv  mycket att ge i f ram tiden  n ä r  det gäller sam hällsp lane
ring. En vidareutveckling  förordas starkt.

Stockholm den 2 maj 1990

För insti tu t ionen  för socialt arbete  — Socialhögskolan

T hom as L indstein  
Prefekt

Uppsala universitet:

Efter hö rande  av kulturgeografiska institu tionen  vill rek torsäm bete t  
framhålla  att  N O R D P L A N  främst stärker det nordiska  sam arbete t  för 
sam hällsp lanerare  och därv id  utgör ett kom plem en t till universite tens 
forskningsinstitu tioner på de tta  om råde.

U ppsala  den 15 maj 1990

På rek torsäm bete ts  vägnar 

R o la n d  Edwardsson

Elans M odig

Lunds universitet m eddelar i skrivelse av den 11 m a j 1990 a tt m an  avstår 
från a tt y ttra  sig  i anledning  av m edlem sförslaget.

Universitetet i Umeå, sam hällsvetenskapliga fakulteten:

Vi ha r  hört  geografiska institu tionens  mening  avseende ett förslag om 
N ordp lans  verksamhet från m ed lem m ar av N ord iska  rådet. Ins titu tionens 
synpunk te r  bifogas (se nedan).
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För egen del vill faku lte tsnäm nden  anföra. I remissen saknas helt be
skrivningar av N ordp lans  verksamhet,  t. ex. uppgifter om verksam hetens 
inriktning och om fattn ing, analyser och u tvärderingar  av up p n åd d a  resul
ta t inom verksamheten . Det s is tn äm nd a  materialet ä r  inte minst n ö d v än 
digt att ha, om m an  vill göra en allsidig och seriös bedöm ning  av verksam 
heten. I avsaknad  av detta  viktiga bedömningsunderlag , som vi av tidsskäl 
inte själva har  hunn it  att  ta  in, avstår vi från a tt  y ttra  oss i ärendet.

U m eå  den 14 maj 1990

För  fakulte tsnäm nden  

Ingem ar W edm an R une  Åberg

R o land  Lundgren

Universitetet i Umeå, utbildningsbyrån, fö rk la rar i skrivise av den 15 m aj
1990 a ll m an  in s tä m m er i y ttrande av sam hällsvetenskapliga fa ku lte ten  (se 
ovan).

Universitetet i Umeå, geografiska institutionen:

Vi anser liksom de m e d le m m a r  vilka väckt förslag om  s tärkande och 
utveckling av N O R D P L A N s ställning som en sam nord isk  forskar- och 
u tb ildningsinsti tu tion
— att N O R D P L A N  har  ett mycket stort värde för den a l lm änna  kunskaps- 

höjningen inom p laneraryrkena  i N orden,
— att N O R D P L A N  har s tor betydelse för den  sektorsövergripande förstå

elsen inom sam hällsplaneringen och ger stort bidrag  till den in ternat io 
nella förståelsen i skilda samhällsfrågor.

N O R D P L A N  är  en bra  u tb ildare  av u tb i ldade  planerare.
Vårt förslag ä r  att förslaget tillstyrkes m ed  stort gillande.

U m eå den 3 maj 1990

F ör  geografiska ins ti tu tionen 

B ertil H am m arberg

Boverket:

N O R D P L A N  bildades 1968. Institutet ti llkom mot bakgrund av d å t i
dens stora planläggningsinsatser i de olika nordiska  länderna. Det fanns ett 
stort behov av en kvalificerad och specialiserad v idareu tb i ldn ing  av sam 
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hällsplanerare. U tbildningsm åle t var a tt  förse p lanerarna  med teoretiska 
och praktiska verktyg för planerarprofessionen. G eno m  att göra en gem en
sam satsning från fyra länder skulle m an  få större resurser och en effektiva
re resursanvändning. Institutet skulle också föra sam m an  före trädare  för 
olika fack på samhällsplaneringens falt och ge dem  en möjlighet att träna  
ömsesidig förståelse.

Verket delar den bedöm ning  av N ordp lans  betydelse som görs i m ed
lemsförslaget.

I brev till N ord iska  min is terrådet (D n r  459 — 342/90) har Boverket 
u p p m ä rk sam m at  N ordplans  betydelse för främst v idareu tb i ldn ing  av no r
diska samhällsplanerare. Verket anförde  dä r  b l .a .  följande:

” Boverket vill hävda behovet av ett sam nord isk t institut för fo rskaru t
bildning och v idareu tb i ldn ing  från följande utgångspunkter.
— samhällsplaneringen är ett komplext arbetsfält. Det finns ett särskilt 

stort behov av prövande  analyser om  dess förutsättningar, möjligheter 
och begränsningar a tt m edverka  till att  skapa goda betingelser för 
samhällsutvecklingen. Ett nordiskt institut e rb juder  unika möjligheter 
till detta  eftersom likheten i de nordiska  ländernas samhällsskick gör 
olikheter i p laneringsresultat särskilt in tressanta  för sådana  analyser.

— samhällsplaneringen står vidare inför helt nya u tm aningar .  M iljöpro
blemen ha r  i dag antagit nationella och globala d im ensioner.  D et räcker 
inte längre med att i efterhand  söka begränsa skadeverkningar på n a tu 
ren. De måste förebyggas genom fram åtb lickande samhällsplanering. 
Att utveckla ett långsiktigt bärkraftigt samhällsbyggande ä r  en uppgift 
d ä r  sam nordisk  u tb ildning kan å s tadk om m a be tydande resultat. S am t
liga nordiska länder utvecklar nu parallellt på m yndighetsnivå t. ex. 
fo rm er för m iljökonsekvensbeskrivningar som stöd för p lanering och 
beslutsfattande. H är  finns givna möjligheter till erfarenhetsutbyte.

— planlagstiftningen i N orden  ha r  liksom samhällsskicket be tydande lik
heter. Inom loppet av m indre  än ett decennium  har lagstiftningen 
genomgått mycket stora fö rändringar i samtliga nordiska länder u tom  
Island. P laneringens legala föru tsä t tn ingar ä r  naturligtvis av största 
betydelse för dess möjligheter att  m edverka  till en god bebyggelse
utveckling och för hushållning med m ark  och vatten. Också av detta 
skäl ä r  en sam nord isk  u tb i ldningsverksam het särskilt befogad."

Förslagsställarna hemställer  att förslag läggs som syftar till att s tärka och 
utveckla N ordp lans  ställning som en sam nord isk  forskar- och utb ildnings
institution.

Boverket har  ti l lsam m ans m ed K o m m un fö rb un de t  u nder  våren genom 
fört överläggningar med samtliga u tb ildn ingsinsti tu t ioner som u tbildar 
sam hällsplanerare  på högskolenivå. Den bild som därvid  fram träder  är 
d jup t o roande  för sam hällsplaneringens möjligheter att i fram tiden  förses 
m ed  tekniskt inr ik tade planerare  med ti llräcklig g rundkom petens  och i 
tillräcklig omfattning.

F ö r  närvarande  läm nar  endast ett drygt tiotal färd igutbildade sam 
hällsplanerare de tekniska högskolorna varje år. Samhällsplanerare  med
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samhällsvetenskaplig bakgrund p roduceras  i tillräcklig om fattn ing, deras 
kom petens  ä r  emellertid  främst ägnad för analys och u tredningsarbete  och 
inte helt läm pad  för det delvis tekniska, all tid kreativa och gestaltande 
syntesarbete som leder fram till p lanp rod uk te r  av skilda slag.

Samhällsp lanerare  m ed  ekologisk/naturvetenskaplig kom petens  börjar  
u tb ildas i Sverige m en utb ildningen ä r  idag främst in r ik tad  m ot m iljö
skyddsverksam het och i m indre  u ts träckning förebyggande sam hällsp lane
ring.

Med ovan skisserade s i tuation  som bakgrund  ä r  verkets slutsats bl. a. att 
det u nder  1990-talet kan förvän tas  uppstå  en be tydande  brist på sam 
hällsplanerare, som m ed erforderlig kom petens  kan ta sig an de allt m er 
komplexa p laneringsuppgifter som vi står inför. Även om  g rundu tb i ld 
ningen med olika förbättr ingsinsatser kan dra till sig ökat intresse ä r  risken 
överhängande att  det uppstå r  e tt ” g lapp” mellan den generation  sam 
hällsplanerare som u texam inerades  u nd er  1970-talet och den nya genera
tionen som tidigast kan finnas ute på a rbe tsm ark nad en  mot slutet av 
innevarande decennium .

D en möjlighet som åters tå r  för at t  m ildra  verkningarna  av glappet ä r  att 
satsa på vidareutbildning. En del av detta  behov b ör  kunna fyllas genom 
en förstärkning av N ordplan .  Det gäller enligt verkets bedöm ning  särskilt 
den m iljö inrik tade  sam hällsplanering  som börja r  växa fram parallellt  i 
samtliga nordiska länder  b l.a .  som en följd av a tt  kraven på m iljökon
sekvensbeskrivningar skrivs in i plan- och miljölagstif tningen i respektive 
land.

D en  likartade utvecklingen, som delvis ä r  en följd av EG-direktiven och 
som även påverkar  de icke E G-anslu tna  nordiska länderna, kan i ett 
förstärkt N ordp lan  få ett lämpligt forsknings- och utbildningsstöd.

Boverket föreslår med anledning  av det ovan sagda att N ord iska  m in is
terrådet u treder  fö ru tsä t tn ingarna  att förstärka N ordp lans  vidareutbild- 
ningsresurser med en professur i ekologiskt inr iktad samhällsplanering  
sam t att b redda  v idareu tb i ldn ingsu tbudet till fler kursform er än den nu va
rande trem ånadersu tb i ldn ingen .

K arlskrona den  5 ju n i  1990

Gästa Bliicher

Carl-Johan E ngström

Byggforskningsrådet:

Rådet delar förslagsställarnas uppfa t tn ing  att  N ordp lan  är en unik no r
disk insti tu tion  som ha r  stor betydelse för att  höja den a llm änna  kunskaps
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n ivån  inom  p laneraryrkena  i N orden . N ordp lan  ha r  också genom sitt sätt 
a t t  a rbeta  m ed  både  forskarutbildning och vidareu tb i ldn ing  skapat ett 
nordiskt nä tverk  av sam hällsplanerare ,  dä r  forskare och prak t iker kan byta 
erfarenheter och utveckla synpunk ter  och s tåndpunkter .

R ådet ser mycket positivt på förslag som syftar till a tt s tärka och u tveck
la N ordp lans  ställning som en sam nord isk  forskar- och u tb ildn ingsinsti tu 
tion.

Stockholm den 8 jun i 1990

För Statens råd för byggnadsforskning

Rune Olsson 
Föreståndare

Britt Olofsclotter 
Enhetschef

Statens institut för byggnadsforskning:

N ordp lan  har byggts u pp  u n der  en tjugoårsperiod. Kurser och sem ina 
rier där  har varit av stort värde för SIBs forskare på samhällsplanerings- 
om rådet,  liksom många av de forskningsprojekt som bedriv its  i anslu tn ing 
till insti tutionen. V erksam heten  ha r  goda föru tsä t tn ingar  att  utvecklas 
ytterligare, bland anna t  genom den kom petensu tv idgning  som nyligen 
skett inom o m råden a  ekologi och miljö.

Samhällsplanering ä r  ett om råd e  som rym m er m ånga vetenskapliga 
discipliner. En insti tu tion  som N ordp lan  d ä r  olika forskningsperspektiv  
kan brytas m ot varandra  i ett tvärvetenskapligt sam arbete  ä r  därfö r  viktig.

Enligt SIBs mening  utgör N ordp lan  genom  sin nordiska  status en unik 
p lattform  för nordiska, men också för a n d ra  internationella, kon tak te r  på 
sam hällsp laneringsom rådet.  Särskilt vill SIB unders tryka  de möjligheter 
till ett jäm fö ra n d e  perspektiv  på den nationella utvecklingen som sådana 
kontak ter  kan ge.

SIB ins täm m er i förslagsställarnas bedö m n ing ar  och ti llstyrker att N o r
diska rådet hos N ordiska min is terrådet begär förslag som syftar till att 
s tärka och utveckla N ordplans  ställning som sam nord isk  utbildnings- och 
forskningsinstitution.

G ävle den 21 maj 1990

Statens institut för byggnadsforskning 

Göte Svenson

Nils Antoni
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Svenska kommunförbundet:

D ecentraliseringen av ansv a r  och uppgif ter  från staten till k om m u n e rn a  
i förening m ed en ökad självstyrelse ha r  fått stora konsekvenser för det 
k om m u na la  arbetet.  K o m m u n e rn a  ha r  på det hela taget fått m er  att göra 
och de ha r  nu ett sam lat ansv a r  för såväl den fysiska som den sociala 
miljön.

Den nya si tua t ionen  innebär  att k o m m u n e rn a  i besluts- och p lanerings
processen m er  än tidigare m åste  inr ik ta  sig på att  klargöra hu r  olika 
funktioner,  verksam heter  och miljöer beror  av va rand ra  och samspelar. En 
bris tande sam ord n ing  mellan exempelvis bebyggelse, tekniska och andra  
infrastrukturella  försörjningssystem leder till dålig resurshushållning, 
miljöproblem och välfärdsförluster.

Det är uppenb ar t  att  det n uv arand e  arbetssä tte t i k om m u n e rn a  måste 
utvecklas för att bä tt re  svara upp  m ot behovet att  formulera  nya strategier 
för den k o m m u na la  utvecklingen, hålla en överblick över de strukturella 
förändringarna  och sa m ord na  olika insatser.

H anteringen av all tm er kom plicerade  problem och sam band  i den k o m 
m unala  verksam heten  fordra r  kom petens  att b l .a .  han te ra  och utveckla 
ana lysm etoder  m ed  ett systemanalytiskt angreppssätt .  D et krävs också 
kom petens  att han tera  stora dataf löden och inform ationssystem  eftersom 
in fo rm ationsm ängden  i k o m m u n e rn a  växer explosionsartat .  P lanering i 
1990-talets inform ations- och kunskapssam hälle  ä r  en kreativ kunskaps
process d ä r  olika typer av lokala fö ru tsä t tn ingar  formuleras, handlingsal
ternativ  analyseras och konsekvenser värderas  i dialog m ed  olika aktörer. 
H ädanefte r  gäller det således att  inte op tim era  varje åtgärd för sig.

Vem eller vilka besitter  kunskaper  för att arbeta  på ett sådant sätt som 
ovan beskrivits? H a r  det stora flertalet k o m m u n e r  den kom petens  för 
planering som efterfrågas?

Svaren på dessa båda  frågor ä r  m ed  få un dan tag  troligen nej. Behov av 
u tb ildning förefaller uppenbart .

N O R D P L A N  är  ett institut u n der  N ord iska  m in is te rråde t med m å lsä t t
ningen att ” utveckla sam hällsp laneringen som ku nskapsom råde  genom 
s tud ie r  av p lanering i olika fo rm er och med stöd av olika vetenskapliga 
synsätt, särskilt genom jäm före lse  mellan de olika nord iska  län d e rn a” .

V erksam heten  bedrivs i form av en ettårig  v idareu tb i ldn ing  och en 
treårig forskarutbildning.

V idareu tb ildn ingen  som pågått sedan 1968 och som årligen lockat fem 
till sju svenska k om m u n a la  p lanerare  u tgår från
— ett helhetsperpektiv  på miljö- och samhällsutveckling
— tvärsektoriell planering som arbetsredskap
— behovet av att förena teori och praktik
— övertygelsen om att de sam lade  e rfarenheterna  inom  N orden  är en god

grund för jäm före lse- och förståelse, samt
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— deltagarnas egen bakgrund och erfarenhet som resurs i utbildningen.
V idare ger u tbildningen möjligheter till en koppling till p lanerarutbild- 

ning i andra  länder, b l .a .  inom  EG. 1 u tb i ldn ingsprogram m et för å r  1991 
ha r  europeiseringsprocessen angetts som en av 1990-talets u tm aningar .

N O R D P L A N s verksam het ligger således väl i linje m ed  vad som  ovan 
anförts angående behovet av kom petens  och kom petensutveckling  hos 
k o m m u na la  sam hällsp lanerare  u nd er  1990-talet. Det nord iska  perspek ti
vet liksom utblickarna m ot utvecklingen i E uropa  för tjänar att  särskilt 
framhållas.

K o m m u nfö rbu nd e t  tillstyrker därfö r  medlemsförslaget o m  N O R D 
PLAN s verksamhet.

Stockholm den 31 maj 1990

Svenska kom m u nfö rbu nd e t

Lars Eric Ericsson

Svenska arkitekters riksförbund (SAR):

Medlemsförslaget, som innebär  a tt N ordp lan  skall förstärkas och u t
vecklas, ligger helt i linje m ed  av SAR tidigare f ram förda  synpunkter.  Så 
ha r  SAR genom sin ord fö rande  Kerstin  W esterlund gjort ett u tta lande  till 
nordiska  m in is tra rna  inför dess m öte  i K öp enh am n  den 27 nov em ber
1989 m ed innehållet att  N ord p lan  bö r  bevaras (se B ihang) och t i llsam
m ans med övriga nordiska ark i tek torganisa tioner  tillskrivit m in is te rråde t i 
s am m a ärende (se Bihang till F in lands  a rk i tek tförbund  ovan).

SAR önskar  således än en gång fram föra att N ordp lan  ä r  en viktig 
insti tu tion  för kom petensutvecklingen för nordiska  ark i tek ter och sam 
hällsplanerare. SAR deltar  gärna i det for tsatta  arbetet m ed  att  lägga 
förslag till hu r  N ordp lan  skall förstärkas och utvecklas vidare.

Stockholm den 22 maj 1990

Svenska arkitekters r iksförbund

M als B eckm an  
Generalsekreterare
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B IH A N G

Öppet brev till ministrarna ansvariga for utbildning och samhällsplanering

SARs styrelse och fullmäktige har med oro  tagit del av signaler som 
kom m it om en nedläggning av N ordplan . Vi anser att N ordp lan  ä r  en 
viktig u tb i ldn ingsinsti tu tion  som bör stödjas och utvecklas. Det finns inte 
m ånga ins ti tu t ioner  som bedriver  e f teru tb ildning for sam hällsplanerare .  
Vi ser det som särskilt in tressant att N ordplan  a rbe ta r  på nordisk bas och 
anser att N ordp lans  arbetssätt,  med deltagare från olika nordiska länder 
och med fältperioder förlagda till olika delar  av N orden ,  ger en ökad 
förståelse och insikt och en möjlighet att få ett perspektiv  på förhållanden i 
det egna landet. N ordp lan  har också fungerat som en länk för vidare 
europeiska och internationella  kontakter.

Att N ordplan  sa m m an fö r  sam hällsp lanerare  m ed  olika yrkeserfarenhet 
och u tb ildning och därigenom  fö rbä ttra r  fö ru tsä t tn ingarna  för sam verkan  
mellan företrädare  för olika sam hällssektorer ser vi som ytterst värdefullt.  
Bristande förståelse och sam arbete  mellan olika förvaltn ingar och organ är 
ett stort problem i dagens samhälle, b land an na t  inom  den offentliga 
sektorn.

N ordplan  har byggts upp  under  en loljd av är, lokalfrågan har nu lösts på 
ett t i l lfredsställande sätt och verksam heten  ha r  i huvudsak  funnit lämpliga 
former. Det vore resursslöseri och förstöring av ett kunskapskapita l att 
lägga ned denna  uppska ttade  insti tution. T em porä ra  satsningar på olika 
samhällsplanerings- eller v idareutbildningsprojekt kan aldrig ersätta  en 
insti tution, som på ett helt anna t  sätt kan verka kontinuerlig t för k u n 
skapsuppbyggnad och erfarenhetsåterföring.

Även sett ur ett m er  renodlat svenskt perspektiv , m ed  utgångspunkt från 
svensk lagstiftning och svenska förhållanden, ä r  N ordp lans  fortsatta  exi
stens viktig. Många k o m m u n e r  och länsstyrelser ha r  idag svårt att  få 
kom peten ta  p lanerare  och möjligheterna skulle försämras i synnerhet på 
längre sikt om N ordplan  lades ner. I b l.a .  den nya plan- och bygglagen, 
socialtjänstlagen, lagen om hushållning m ed naturresurser  m .m .  finns 
tankegångar om sam verkan; t. ex. ta las i socialtjänstlagen om  socialt jäns
tens deltagande i sam hällsplaneringen. Ins ti tu tioner  som N ordplan  som 
kan hjälpa till att överbrygga klyftor som finns m ellan skilda professionella 
g rupper  med  olika u tb i ldning och synsätt blir i de t ta  perspektiv  allt väsen t
ligare. Vi upp fa t ta r  också den satsning som N ordp lan  gjort på senare tid, i 
form av ökad ekologisk kom petens, som ett värdefullt ti llskott till övrig 
kom petens inom bl.a .  sociologi och fysisk planering.

F ör  att uppnå  god ekologisk balans och finna lämpliga k om m unika t ions-  
och andra  in fras truk tu re r  krävs såväl en aktiv översiktlig p lanering som 
u tvecklande av fo rm er för m edverkan  och inflytande från olika befolk
ningsgrupper och organisationer.  N ordp lan  ha r  genom sin inr ik tn ing och 
kom petens  goda föru tsä t tn ingar  a tt arbeta  inom  hela detta  fält.

Det är mot bakgrund av N ordp lans  tvärfackliga betydelse och sam hälls
planeringens breda inverkan som SAR med detta  brev vän d er  sig till 
ansvariga fackm in is tra r  och inte enbart  till u tb i ldn ingsm in is tern  och bo
stadsminis tern .

SAR är  en ideell yrkesorganisation som a rbe ta r  för m änn iskors  rätt till 
en god miljö. Ansvaret för brukaren  ä r  en viktig del av ark i tek ternas 
y rkesam bit ioner  och en sam verkan  m ed and ra  yrkesgrupper ä r  nödvänd ig
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för ett gott resultat. N ordplan  h a rg e n o m  sin verksam het förbättra t möjlig
heterna  för en sådan sam verkan  och vi ser det som mycket angeläget, att 
både  v idareu tb i ldn ing  och do k to randu tb i ldn ing  kan fortsätta att bedrivas 
vid N ordplan .

Vi vill m ed  detta  brev vädja  till samtliga berörda  m in is tra r  a tt inom 
N ord iska  m inis terrådets  ram verka för en satsning på N ordp lans  for tbe
stånd och utveckling i stället för på dess avveckling.

Stockholm den 11 januar i  1990

Svenska arkitekters  riksförbund

K erstin W esterlund  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B ILAG A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska investeringsbanken (N IB )1:

Föreliggande sam nordiska  finansieringsm öjligheter

U n d er  det senaste året ha r  min is terrådet beslutat om  vissa sam nord iska  
ekonom iska  satsningar som delvis är inr ik tade på de p rob lem om råden  
som om talas  i medlemsförslagen. Följande konkreta  å tgärder  som berör 

NIBs verksamhet kan framhävas:

(i) Förhöjning av beloppsram en för projektinvesteringslån (PIL)

M inisterrådet beslöt i m ars  1990 att höja be loppsram en för PIL från 700 
till 1 000 milj. SDR. PIL-lånen baseras på 90%  kreditr iskgarantier  från de 
nordiska länderna. Lånen ä r  avsedda som stöd för nordisk  projektexport 
till kreditvärdiga utvecklingsländer samt länder i Öst- och C entra leuropa . I 
m inis terrådets  ekonom iska  handlingsplan 1990 — 92 beslöts a tt PIL kan 
läm nas för miljöprojekt av nordiskt intresse i N orden s  n ä rom råden ,  även 
om ett leveransintresse föreligger från endast  ett nordiskt land. Detta 
innebär en u tv idgning av NIBs verksam hetsm öjligheter inom  detta  speci
ella om råde. Dylika miljölån kan läm nas med en återbetalningstid  på upp  
till 20 år m ed  en m arknadsm ässig  ränta. NIB har i sam arbete  med de 
nordiska  exportkredit-  och garanti insti tu ten  e rbjudit en ram kred it  för 
miljöinvesteringar till Sovjetunionen. M o tsvarande  förslag avses bli p re
senterat för Tjeckoslovakien. Därtill k o m m er  kreditofferter till enskilda 
projekt även i Ungern  och D D R . Tills  vidare  ha r  NIBs miljökrediter  
u tnyttja ts  i liten uts träckning, främst beroende på att  de berörda  länderna  
inte synes ha im portera t  m iljöu trustn ing  från N orden  m ed en lånefinansie
ring på  m arknadsm ässiga  räntevillkor. Därti ll är det i dagens läge inte

1 Yttrandet avser även m edlem storslag  A 915 /e om  öka t nordiskt eko n o m isk t och 
ku lture llt sam arbete m e d  länderna kring  Östersjön.
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möjligt att  e rb juda  PIL till Polen och i p raktiken inte heller till Baltikum 
på grund av att de inte uppfyller det grundläggande kravet på kreditvärdig

het.

(ii) N ord iska  miljöfinansieringsbolaget N E F C O

I m ars  1990 beslöt min is terrådet att bilda ett särskilt miljöfinansierings- 
bolag N EFC O . N E F C O s syfte är att  m ed  riskkapital stöda samföretag med 
nordiska  foretag som etableras i Ö steuropa , vilka ti llverkar insatsvaror 
som behövs för m iljö förbät trande investeringar i Östeuropa. N EFC O s 
g rundkapita l blir 36 milj. SD R  m ed inbetaln ingar över sex år. Bolaget 
förväntas inleda sin verksam het u nd er  1990. NIB skall adm in is trera  
N E F C O . För n ä rvarande  ha r  N E F C O  erhålli t ett tjugotal ansökningar  om 
investeringsstöd, varav om kring  hälf ten avser p lanerade samföretag i Po
len och Baltikum. I och med att  N E F C O  i huvudsak  avses läm na riskkapi
tal till samföretag, utgör in te ländernas egen kreditvärdighet ett avgörande 
h inder  för N EF C O s insatser.

(iii) N ordiska projek texportfondens (N oPE F) miljöstöd

I m inis terrådets  handlingsplan 1990 — 92 fick N o P E F  ca 3 milj. SDR 
som särskilda anslag för att stöda miljöprojekt av nordiskt intresse. Ett 
prioriterat om råde  är härvid  Östeuropa. I huvudsak  läm nas stödet till 
nordiska  exportföretag som utför  fö rstud ier av konkre ta  projektförslag.

Sam m anfat tn ingsvis  föreligger således etablerade sam nord iska  finansie
ringsmöjligheter på i huvudsak  komm ersiella  villkor som är tillgängliga för 
projekt av nordiskt intresse — i synnerhet inom  miljösektorn — i Ö stersjö
om rådet.  För  Polens och Baltikums v id ko m m an d e  föreligger emellertid  i 
praktiken endast finansieringsmöjligheter för etablering av samföretag för 
lokalproduktion  av insatsvaror för miljösektorn. D etta  innebär  a tt NIB 
(eller N E F C O ) varken kan finansiera nordisk  export till Polen och Balti
kum av kapita lvaror inom  miljösektorn eller generellt.

N ationella  och m ultila terala  finansieringsordningar

U n d er  senaste tid h a r  e tt  antal nya finansieringsmöjligheter t i l lkomm it 
b l.a .  för Ö stersjö länderna  i Östeuropa.

V ärldsbanksgruppen ( IB R D  och IFC) och Europeiska Investeringsban
ken (EIB) har påbörja t  en utlåning till Polen. Den nybildade Europeiska 
Utvecklingsbanken (EBRD ) ko m m e r snart a tt kunna  läm na  till beloppet 
betydande lån till främst Polen b land Ö stersjö länderna. De nordiska län
derna  har delvis m ed  b is tåndsm edel gått in för bilateral f inansiering till 
Polen. Som exempel kan näm nas  Sveriges b is tånd till Polen på 300 milj. 
SEK för miljösektorn och utbildning. Västtyskland, EIB och EG har bety
d ande  finansieringsresurser tillgängliga för D D R .

F ör  Sovjetunionens del ä r  s i tua tionen m era  oklar. Sovjetunionens kre
ditvärdighet på de in ternationella  kap i ta lm arknaderna  h a r  u nd er  senaste
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tid försvagats m ed  dyrare  och m er  begränsad tillgång på upplån ing  som 
följd. Sovjetunionen har dock for tfarande tillgång till exportkredi ter .  D e t
ta gäller också NIBs projektinvesteringslån. E BR D  kom m er i begränsad 
uts träckning att ku nn a  låna till Sovjetunionen. 1 dagens läge kan Sovjet
unionen  knappast  från något håll erhålla s .k. m juka krediter  för t. ex. 
miljöinvesteringar. Vissa p laner  på bilateralt stöd från N orden  lär dock 
föreligga.

B altikum s särproblem

Såsom ovan n äm nts  ä r  Polen respektive Baltikum i mycket olika s i tua
tioner  vad avser tillgång till valutafinansiering, tro ts  avsaknad  av kre
ditvärdighet för kommersiell  upplåning. Polens största behov inom  t. ex. 
miljösektorn kan delvis täckas genom det stöd som på senaste tid och i 
ökad uts träckning blivit tillgängligt från olika bilaterala och multi la terala  
källor. För  Baltikums del ä r  valutafinansierings- och därm ed  im p o r tm ö j
ligheterna emellertid nästan  obefintl iga i dagens si tuation. 1 och m ed att 
bes täm m elserna  om  en utvidgad ekonom isk  s jä lvbes täm m ande  för b l.a .  
Balt ikum infördes från början  av 1990, ha r  de tidigare valutaupplånings- 
möjligheterna för projekt i Baltikum via den sovjetiska u tr ikeshandelsban- 
ken (som är den enda  betydande va lu taupplåningskanalen  för Sovje tunio
nen) i praktiken försvunnit .  En särskild allokering av E B R D s fram tida  lån 
för Sovjetunionen till Balt ikum synes föga sannolikt. Bilateralt har D a n 
m ark genom IF U  och Sverige genom BITS skapat vissa, om också begrän
sade finansieringsmöjligheter av sam företag resp. u tb ildningssam arbete .  
Därti ll  föreligger p r iva ta  initiativ , oftast dock med mycket begränsade 
ekonom iska  resurser.

M an kan inte heller räkna  med att Balt ikum eller dä r  verksam m a f inan
sieringsinstitut inom  överskådlig fram tid  skulle k un na  up pn å  en tillräcklig 
k reditvärdighet för kommersiell  upplån ing  på kap ita lm arknaderna .  En 
kredi tvärdighet ä r  resultatet av en långvarig process, som för Baltikums 
del dessutom  på  grund av den råd and e  politiska och ekonom iska  osäkerhe
ten är svår att  igångsättas, i synnerhet då länderna  saknar  im portm öjlighe
ter för t. ex. export in r ik tade  industri investeringar.

O beroende  av den politiska utvecklingen ä r  det svårt att se realistiska 
möjligheter för att Baltikum u n der  de närm aste  åren u tan  stöd från Sovjet
un ionen och/eller indus tr i läner  kan erhålla valutalån för im port  som skulle 
behövas för infrastruktur- ,  industri-  och miljöinvesteringar. En m o d e rn i
sering och uppbyggnad av regionens in fras truk tu r  och industri  ä r  en n ö d 
vändig föru tsä t tn ing  för att Balt ikum skulle få igång en m arknadsanpassad  
ekonom isk  utveckling, en utr ikeshandel inom  b l .a .  Ö ste rs jöom råde t samt 
en förbättrad  miljösituation.

Som ett led i d iskussionen om  möjligheterna för sam nord iska  konkreta  
insatser för investerings- och m iljövårdss töd i Ö steuropa kunde  en särskild 
u tredning  ti llsättas med uppdrag  att kartlägga möjligheterna för nordiskt
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finansieringsstöd för infrastrukturinvesteringar,  utvecklandet av en mark- 
nadsanpassad företagsverksamhet och utrikeshandel samt miljövård pri
m ärt i Balt ikum.

Behovet av en dylik u tredning m otiveras  av att:

(i) Baltikums möjligheter att erhålla valutafinansiering för behövlig 
im port  för investeringar och företagsverksamhet för en uppbyggnadsfas är 
ytterst begränsade och a lte rnat iva  källor veterligen inte föreligger;

(ii) Balt ikums behov torde vara av en sådan s torleksordning att en 
sam lad nordisk  resursbas kan vara av stor betydelse för Balt ikums ekono
miska utveckling;

(iii) en sam ordnad  regional, multi la teral insats kan an tas  ge bättre 
resultat både för N orden  och Baltikum än spridda  enstaka åtgärder; och

(iv) N orden  har ett egenintresse i en ekonom isk  utveckling och miljö- 
vårdsinvesteringar i Baltikum.

En u tredning  enligt ovan borde  även om fa tta  en kartläggning av Balti
kum s investeringsplaner och -behov; en uppskat tn ing  av finansieringsbe
hov, i synnerhet vad avser valutafinansiering; sam t en kartläggning av 
sam arbetsmöjligheter med Norden. Av stor vikt ä r  att  skapa väl fungeran
de f inansier ingsm ekanismer i syfte att  de tillgängliga begränsade finansie- 
ringsresurserna ko m m er till en ekonomiskt försvarlig användning.

En dylik u tredning  kunde ske i nära  sam arbete  mellan berörda  m yndig
heter och näringslivet i N orden  och Baltikum.

Det kan eventuellt hävdas att den nuvarande  politiska utvecklingen 
skapar en sådan osäkerhet avseende Baltikums fram tida  ekonom iska  u t
vecklingsmöjl igheter att en u tredning  därför inte vore m otiverad . Å andra  
sidan kan det i så fall även vara befogat att  nu genom föra u tredningen 
således att konkreta  handlingsplaner föreligger i beredskap för eventuella 
senare politiska beslut att skapa valutafinansier ingsm öjligheter för Balti
kum.

Helsingfors den 14 maj 1990

N ordiska investeringsbanken

Ja n n ik  L indback  
Verkställande direktör

H arro P itkänen  
Biträdande direktör
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Foreningene Nordens Forbund:

Foreningene N orden s  F o rb un d  (F N F ) ser meget positivt på nordiske 
myndigheters interesse for og vilje til m edv irkn ing  når  det gjelder miljø- 

vernproblem ene i Øst-Europa.
De finansieringstiltak som er foreslått iverksatt b l .a .  i regi av N ord isk  

Investeringsbank og opprette lsen  av et eget miljøfinansieringsselskap er 
verdifulle konkrete  tiltak som forslagsstillerne m ener  b ø r  suppleres med 
form er for d irekte investeirngsstøtte eller såkalte mjuke kreditter. F N F  er 
enig m ed forslagsstillerne i at det nå er viktig å se alle mulige ti ltak  og 
in itia tiv  i sam m enheng , i tråd  m ed uttalelsen fra den internasjonale  hav- 
forurensningskonferansen som oppfordre t  til sam arbe id  m ellom nærings
liv, regjeringer og and re  m yndigheter for å løse forurensn ingsproblem ene i 

Øst-Europa.
Forslagsstillerne konsen trerer  oppm erksom he ten  om  Baltikim og Polen 

når de foreslår et investeringsstøtte og m iljøvernprogram  m ed sikte på lån 
og bidrag til miljøinvesteringer.

F N F  gir sin tils lutning til et slikt forslag m en vil sam tid ig  påpeke at et 
slikt program gradvis b ø r  utvikles til å gjelde hele Øst-Europa.

K øbenhavn ,  30. april 1990

D orte Bennedsen

Lars S. H auge

D a n m a r k

Miljøministeriet:

Som det bem ærkes a f  forslagsstillerne, har de nordiske miljøministre  
fremlagt M inisterrådsforslag om en miljøfinansier ingsordning for Ø st
europa. Forslaget blev positivt m odtaget a f  N ord isk  Råd  på sessionen i 
Reykjavik i februar-m arts  1990, og overenskom sten  om  denne  ordning 
blev underskrevet a f  m in is trene  i forbindelse m ed  det efterfølgende m in i
s term øde den 2. marts. Miljøfinansieringsordningen vil træ de i kraft,  når 
alle lande har meddelt  endelig godkendelse a f  overenskomsten .

1 forbindelse m ed  udarbejdelse  a f  Ministerrådsforslaget har Nordisk 
Investeringsbank udarbejdet ti l lægsudredninger — dels om  nordiske fir
m aers  interesse i investeringer i Ø steu ropa  og dels om eksem pler på inve
steringsprojekter. Det vil være naturligt, at d e r  i forbindelse m ed  godken
delse a f  p ro jek ter u n d er  m iljøfinansier ingsordningen foretages grundige
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vurderinger af, hvordan  investeringerne bedst kom m er miljøet og derm ed  
den østeuropæiske befolkning til gode. Der e r nedsat en forelobig bestyrel
se for m iljøfinansier ingsordningen bestående a f  repræsentanter m ed  stor 
indsigt i miljøforhold. Det er endvidere  hensigten i forbindelse med vurde
ring a f  pro jek ter at inddrage den ekspertise, som i dag findes i nordiske 
arbejdsgrupper, he runder  aflaldsgruppen, luftgruppen og vandgruppen.

H vad angår spørgsmålet om  udvælgelse a f  lande — sigter miljøfinansie
ringsordningen klart på de østeuropæiske lande  i bred forstand. Dog er et 
væsentligt k ri terium  som bekendt,  at investeringer støttet a f  denne o rd 
ning skal være til gavn for miljøet i N orden . D ette  kan betyde, at specielt 
de nærmeste  lande vil k om m e på tale. Dog m å  det erkendes, at når der er 
tale om luftforurening -  særligt SO-2 -  er o m råd e r  som D D R  og T jek
koslovakiet meget belastede.

M ed hensyn til forslaget om  at etablere et investeringsstøtte- og miljøbe
skyttelsesprogram er det Miljøministerie ts  opfattelse, at en intensiveret 
formidling a f  miljøviden fra de nordiske  lande til Ø steuropa er ønskelig og 
nødvendig  i en eller anden  form. Nordisk Råds havmiljøkonference var et 
konkret initiativ  i den sam menhæng. D er m å  arbejdes for, at det nordiske 
arbejde på m iljøom rådet i langt højere grad formidles til o m råd er  uden for 
N orden . På den baggrund fo rekom m er de r  snarere  at være behov for et 
nordisk  program for, hvordan  m iljøviden formidles til de østeuropæiske 
lande.

Forslagsstillerne a rgum enterer  endelig for, at der  er behov for yderligere 
finansiel investeringsstøtte. I den sam m enhæ ng  må det erindres, at de 
nordiske lande hver for sig har e tableret om fa ttende  stø tteordn inger for 
udvalgte østeuropæiske lande eller for Ø steuropa  som helhed. Det danske 
Folketing ha r  således besluttet at etablere en miljøstø tteordn ing  for Ø st
europa på op  til 500 mio. D D K  over 5 år.

Sam m enfa t tende  e r  det Miljøministerie ts  opfattelse, at der ikke på 
nuvæ rende tidspunkt er behov for en dn u  et s tø tteprogram  til miljøinveste
ringer. Det er derim od  a f  stor betydning  at udnytte  nordisk  miljøekspertise 
i realiseringen a f  den nordiske m iljøfinansier ingsordning sam t generelt at 
styrke formidlingen a f  nordisk miljøviden til Østeuropa.

K øbenhavn , den 27. april 1990

John Htrk Sørensen

Dansk-Polsk Grønne Kors Hjælp:

” Dansk-Polsk G rø n n e  Kors H jæ lp” er en idealis tisk organisation, der 
med officiel polsk ti ls lutning arbejder på et konkret projekt med oprettelse 
a fh jæ lp es ta t io ne r  for landbefolkningen inden for nærm ere  bestem te loka
liteter i Polen. Form åle t  er at yde en form for ” hjælp til selvhjælp” ved at
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medvirke til en større anim alsk  produk tion  og herm ed forøge fødevarepro
duktionen , til en bedre  forsyning m ed landbrugsm askiner  og til fo rbed
ringer a f  sundhedsti ls tanden  hos m ennesker og dyr, he runder  også forbed
ringer a f  m iljøsituationen på længere sigt. Vi vil endvidere  arbejde  for, at 
nordiske landbrug og deres serviceorganer kan modtage udvalgte unge 
polske borgere i p raktikophold . Sam tidig  er det vores ønske på længere 
sigt, at ti lbyde yngre såvel som ældre landm æ nd  fra N orden ,  at k om m e til 
Polen i kortere eller længere perioder, for derved at få en større forståelse 
for Polen, og kunne modtage betaling for underv isn ing  i m arkdrif t  og 
norm aldrift  — dette  vil vi gerne tilbyde, nå r  vi længere hen i projektopbyg- 
ningen får overdraget et s tatsbrug. Som en anerkendelse  a f  vor v irksom hed 
har vi netop fra Østpuljen, via landbrugs- og udenrigsministerie t modtaget 
tilsagn om en bevilling på 1,2 mill. kr.

Vi har siden 1985 arbejdet i Polen og ha r  gennem vort arbejde med 
bis tand til polske landbrugsv irksom heder fået et tydeligt indtryk a f  miljø
forholdene i og om kring  de polske landbrug. De er i uhyggelig grad præget 
a f  m anglende forståelse for miljøet og dets betydning, forureningstoppen 
vil kunne afhjælpes med en effektiv og pædagogisk indsats her og nu. 
Forurening og manglende hygiejne er i s tort om fang  baggrunden for mange 
a f  de vanskeligheder, som landbrugsv irksom hederne  m å kæmpe med. Som 
eksempel kan nævnes, at forureningen a f  vandløbene ofte i Polen er årsag 
til forgiftningstilfælde hos husdyrene, der i som m ert iden  drikker a f v a n d 
løbene, — også m enneskene i landsbyerne forgiftes a f  dårligt vand. Dette  
skyldes b l .a . ,  at m an  ikke på landbrugene har  ajlebeholdere, m en  at 
” husdyrgødningen" siver ned til grundvandet .

"S ta tion  G rø n n e  Kors H jæ lp"s veterinærafdeling ha r  kom petence  til at 
lukke en v irksomhed ved obligatoriske offentlige kontrolbesøg, især ved 
m anglende hygiejne og forurening a f  vandløb, — en svær beslutning, hvis 
m an  ikke kan ti lbyde løsningsforslag.

Landbrugsafdelingen vil lære de polske landm æ nd  at bruge mindst ska
delige kemikalier, kun de i N orden  godkendte.

"S ta tion  G rø nn e  Kors H jælp" vil u nder  sit a rbejde  virke som en de- 
m ostra t ionsm odel for landbruget i Polen.

F orureningen præger i høj grad floder og vandløb. Det er vor opfattelse, 
at der er et stort behov for investeringsstøtte — og miljøbeskyttelses 
program i Polen ikke m indst i landbrugsom råderne , og at det vil være i de 
nordiske landes interesse at udvikle m iljø indsatser for derigennem  at 
m edvirke  til den tekniske b is tand, uddannelsesv irksom hed m.v., og de 
holdningsændringer, der skal til for at reducere den forurening, som i 
sidste instans vil have sit udløb i Østersøen.

Vejle, den 8 maj 1990

G rø n n e  K ors-komiteen

M arianne H augstrup  
Præsident
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Ett synnerligen hektiskt nationell t och internationellt  utrednings- och 
beredningsarbete  pågår for nä rvarande  i syfte att förbättra  miljön och 
förstärka m iljövården i Ö steuropa och östra C entraleuropa. D etta  arbete 
om fa t ta r  även Östersjön, i synnerhet dess sydkust.  Arbetsfördelningen 
mellan olika äldre och nyti llkomna internationella  organisationer ä r  långt 
ifrån klar. Sam m a gäller förhållandet mellan multilateralt och bilateralt 
sam arbete  med  de berörda  länderna för att  hjälpa dem i å teruppbyggnaden 
av ekonom in  och i m iljövården. Det ä r  således knappast rationellt att i 
de tta  skede sätta i gång ett program arbete  i nordisk regi av föreslagen 
omfattn ing. D ärem ot ä r det viktigt att i alla sam m anh ang  betona  vikten av 
m iljökonsekvensanalyser av investeringar, av forskning, m iljöm onitering  
och -uppföljning och av åtgärder för att förstärka miljöförvaltningen, 
-lagstiftningen, -undervisningen och - inform ationen i dessa länder.

Det i förslaget avsedda program m et kan övervägas så fort läget klarnat. 
U n der  det närm aste  året k o m m er m iljöm yndigheterna i de berörda  län
d erna  att på hög nivå ha möjlighet a tt diskutera  fo rm erna  och målen för 
m iljösam arbetet .  I de tta  sa m m an han g  vill m iljöministerie t speciellt peka 
på det m in is term öte  om m iljöinvesteringar och -finansiering i Öst- och 
Centra leuropa som miljöm in ister  Kaj Bärlund sam m ankalla t  till i Helsing
fors den 29 — 30 ok tober  1990. På m ötet ko m m er miljöm in istrarna  från de 
nordiska länderna  samt Polen, Sovjetunionen, Tjeckoslovakien, Tyska 
D em okrat iska  Republiken och Ungern  att  diskutera  både  det N ordiska 
miljöinvesteringsbolagets (Nefco) roll och and ra  möjligheter till miljösa
m arbete  och -investeringar.

Helsingfors den 27 juli 1990

L auri Tarasti 
Kanslichef

Peter von Boguslaw sky  
Byråchef



9

Industrins centralförbund:1' 2

N är det gäller a tt stöda de ekonom iska  refo rm erna  i Ö steu ropa  spelar 
m iljösam arbete t  en synnerligen central roll. M iljövården ä r  en sektor, på 
vilken sam arbete t  m ed  östeuropeiska länder fö ru tsä t ter  s tödåtgärder  och 
sam verkan  både från F in land  och de övriga nord iska  länderna. D e tta  ä r  
nödvändig t uttryckligen därfö r  a tt  m iljövården  i ös teuropeiska länder  inte 
ges tillräckligt m ed  resurser, u tan  huvudde len  av resurserna inr iktas på 
sådana investeringar som t jänar  den ekonom iska  tillväxten.

De berörda  länderna  ha r  sällan tillgång till ti llräckligt effektiv och m o 
dern  teknologi för att  kunna  lösa sina miljöproblem. G en o m  nordiskt 
m iljösam arbete  kan m an  också m edverka  till a t t  det nordiska kunnan de t  
och teknologin bekantgörs i dessa ländet, något som på lång sikt kan vara 
till s törre nytta  för produktionsl ive t  och u tr ikeshande ln  i N orden .

D e för F in land  viktigaste frågorna sam m an hän ger  m ed  en m inskn ing  av 
de uts läpp som k o m m er  till F in land från om råde t  bakom  Fin lands östra 
gräns och från Ö stersjöom rådet .  U r  F in lands  synvinkel ä r  Polen, Karelen, 
Leningradsom rådet och Baltikum b land de viktigaste m iljövårdsom 
rådena. Alla dessa o m råden  ingår också i medlemsförslagen.

G en om fö rand e t  av m iljö investeringarna  fö ru tsä t te r  även förmånliga 
finansier ingsarrangem ang som föreslaget i medlemsförlagen. S ta tsm aktens 
m edverkan  i vaije  nord isk t land spelar en central roll för a tt sådana  skall 
k un na  ås tadkom m as.

V erksam hetsform er som är  möjliga u r  m iljösam arbete ts  synpunk t är 
b l .a .  a t t  användningssyftena  m ed olika slags räntestöds lån  utvidgas och 
verksam hetsform erna  i sam band  m ed dem  utvecklas och att  särskilda 
anslag reserveras för ändam åle t .  C entra la  s tö d fo rm er  innefa tta r  även bi
s tånd för a t t  forsknings- och utb i ldn ingsverksam het skall k un na  arrangeras 
för a tt m iljöförvaltning, m i l jönorm er sam t bedö m ning  av m iljö ti lls tåndet i 
b is tånd s län dem a  skall ku nn a  utvecklas.

Indus tr ins  cen tra lförbund  ti llstyrker därfö r  a tt å tgärderna  i N ord iska  
rådets medlemsforslag utvecklas av N ord isk a  m in is terrådet.  Samtid ig t 
bprde  m an  dock koord inera  planeringen av å tgärder  och projekt på en 
bredare  bas. 1 synnerhet borde  projekten  ankny tas  till de åtgärder  som 
överenskom m its  vid ett m öte  m ed s ta tsm in is tra rna  i Ö stersjö länderna. 
C entra lförbundet anser  a tt H e lsingforskom m issionen och dess sekretariat

1 Yttrandet översatt från fin ska .
2 Yttrandet avser även m edlemsförsTag A 929/s o m  förd ju p a t sam arbete  m ellan  N or
den och de  östeuropeiska länderna sa m t Sovjet o m  m iljö.
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som genom för Ö stersjökonventionen  ä r  ett lämpligt forum  for koord ine
ring och vidareforing av projekten.

Helsingfors den  24 sep tem ber 1990

Indus tr ins  cen tra lförbund

E sa Tom m ila  
Direktör

Ålands landskapsstyrelse:

Enligt landskapsstyrelsens åsikt ä r  samtliga å tgärder som vidtas för att 
nedbringa vatten- och luf tföroreningarna i Östersjön viktiga. L andskaps
styrelsen om fa t ta r  de i medlemsförslaget f ram förda  m otiver ingarna  att 
uppgöra en lista över  angelägna projekt som skulle stödas genom miljö
investeringar i Balt ikum och Polen.

Landskapsstyrelsen stöder därfö r  medlemsförslaget a t t  i n ä ra  sam arbete  
m ed  näringsliv och m yndigheter u tform a ett investeringsstöds- och 
m iljövårdsprogram  som skulle initiera  investeringar i Balt ikum och Polen 
för att  nedbringa vatten- och luf tföroreningarna i Östersjön.

M ar ieham n  den  10 maj 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

C arl Storå  
Byråchef

N o r g e

Utenriksdepartementet:

U tenriksdepartem en te t  ser positivt på forslaget om  et miljöfinansie- 
ringsselskap.

Et program for investeringsstøtte og miljøvern  som skal b idra  til investe
ringer i Balt ikum og Polen for å redusere vann- og luf tforurensningene i 
Østersjøen imøteses m ed  velvilje, og an tas  å kunne  lede til ytterl igere 
konkrete  m iløv em  prosjekter.
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U tenriksdepartem en te t  ha r  ikke vurdert p rogram m ets  økonom iske  im 
plikasjoner.

Oslo, 15. ju n i  1990

O dd Fosseldbråten  
U nderdirektør

Inger L a v ik  O pdahl 
Fung. byråsjef

S v e r i g e

Kommerskollegium:'

Inom  ram en for kollegiets uppgifter på om råd en a  handelspoli tik , u tr i
keshandel och övrigt internationellt  och ekonom isk t sam arbete  följer kol
legiet noga utvecklingen i Sovje tun ionen  och övriga Öst- och C entra leuro
pa. Tradit ionellt ha r  kollegiets arbetsuppgif ter  varit a t t  adm in is tre ra  utri- 
keshandelsregleringar — importregler ingar — m ot Ö st och i nära  sam ver
kan med näringslivet fö rbereda b ilaterala m öten  m ed den aktuella län- 
derkretsen. I s is tnäm nd a  sa m m an han g  rappo r te ra r  kollegiet till u tr ikesde
partem ente ts  handelsavdelning respektive indus tr idepar tem en te t  som le
der  ifrågavarande handelskonsu lta t ioner  och s. k. b landkom m iss ionsm ö- 
ten som kollegiet också deltar  i.

Kollegiet ha r  i nuläget regeringens uppdrag  ” a tt  från sedvanliga handels- 
och näringspolitiska utgångspunkter,  u tföra  sam m anstä lln ingar  och u tred 
ningar sam t ink om m a m ed förslag, som kan föranledas av den nya ekono
miska politiken i Ö steu ropa  och som ligger inom  kollegiets ansva rsom rå
de” . Regeringen ha r  gett kollegiet ett l iknande övergripande rem issupp
drag vad gäller Sverige och den västeuropeiska integrationen. Dessa u p p 
drag ha r  kom ple tte ra ts  m ed  m er  specialinrik tade uppdrag  från U D :s  h a n 
delsavdelning t. ex. vad avser E F T A -ländem as relationer till de öst- och 
centraleuropeiska länderna. Dessa u tredn ingar  görs efter hö rande  av nä
ringslivet och a n d ra  svenska intressenter.

Vad gäller sam arbete  på det kulturella och m iljövårdsom råde t avstår  
kollegiet från att läm na  synpunk te r  på de förslag som i de tta  sam m anh ang  
framförts  till N ord iska  rådet. Kollegiet vill dock a llmänt framhålla  att 
ku ltu rom råde t ti llhör de om råd en  dä r  sam arbe te  mellan de nord iska  län
derna och de åsyftade ös ters jö länderna inte k o m m er  i konflikt m ed  andra

1 Yttrandet avser delvis även m edlem sforslag  A 915/e om  öka t nord iskt ekon o m isk t 
och ku lture llt sam arbete  m ed  länderna kr ing  Östersjön.



12

nord iska  s trävanden . Sak sam m a gäller m iljöom rådet,  d ä r  länderna  kring 
Östersjön ha r  g em ensam m a in tressen inte m inst  beträffande d en  m arina  

miljön.

Kollegiet föreslår a tt N ord iska  rådet överväger a tt  inb juda  före trädare  
för länder och regioner kring Ö stersjön  till e tt sem inarium , vars tem an  
skulle vara  kultur, miljö  och handel.  Platsen kunde  vara  Visby.

Stockholm den 2 maj 1990

Enligt kommerskollegiets beslut 

B engt A gild

EKN — Exportkreditnämnden:1

Frågan om  särskilda m iljögarantier  ha r  nyligen prövats  av den  svenska 
riksdagen dels i decem ber 1989 m ed  anledning av tre  m o t io ne r  
(1989/90 :U U 7 s. 14f) och dels i m ars  1990 m ed  anledning  av regeringens 
proposition  1989/90:44 (1989 /90 :N U  19 s. 11 — 12). Riksdagen h a r  därv id  
beslu tat a t t  särskilda m iljögarantier  inte skall införas.

H u vu dm otive t  till a tt  särskilda m iljögarantier  avvisats ä r  a t t  garanti inte 
kan  ges n ä r  det rö r  sig o m  export  till länder  som inte ä r  kreditvärdiga. 
Skulle garanti beviljas till p rem ie  som inte bed öm s m osvara  risken, skjuter 
m an  den subvention  som  ligger i garantigivningen på  f ram tiden  och bry ter 
dessutom  m o t  gällande GATT-regler.

E K N  vill emellertid  fram hålla  a tt garan tier  kan  läm nas ino m  gällande 
system båd e  för export, inkl. export av miljöteknik, och investeringar i de 
if rågavarande länderna  efter sedvanlig riskprövning. D å  det gäller investe
ringar kan  endast s. k. politiska risker täckas. E K N  h a r  emellertid  fått i 
uppdrag  av regeringen a tt  u treda  h u ruv ida  också vissa komm ersiella  risker 
b ö r  täckas i sam band  m ed investeringar.

Allm änt sett anser E K N  det väsentligt a t t  m o t tagar länder  m ed  kn appa  
valutaresurser noga prio ri te ra r  insatser som finansieras m ed  kred i ter  eller 
investeringar från u tlandet och bevakar  a tt balans uppnås, b l .a .  mellan 
insatser som är  valu tafräm jande eller -besparande och sådana som kan 
tä ra  på f ram tida  valutatillgångar.

1 Y ttrandet avser även m edlem sforslag  A  915/e om  öka t nordiskt eko n o m isk t och 
ku lture llt sam arbete  m e d  länderna kring  Östersjön.
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F o rm er  finns redan  u tvecklade för a t t  de nord iska  ex portk red it in s ti tu 
ten, garan ti ins ti tu ten  och N ord iska  investeringsbanken i sam arbe te  skall 
kunna  läm n a  nord iska  lån e ram ar  till k reditvärdiga mottagare. D iskussio
ner förs om  en möjlig sådan  låneram  ö ro nm ärk t  för miljöteknik.

Vad avser utvecklandet av det ekonom iska  sam arbete t  mellan de nord is
ka länderna  och regionerna kring Östersjön m ed sikte på att skapa ett 
s am arbe tsom råde  kring Östersjön to rde  garan ti ins ti tu ten  kunna  m edverka  
inom  gällande system m ed  garantigivning efter prövning  fall för fall. O m  
särskilda program  utvecklas, som lämpligen finansieras m ed  krediter , kan 
sådana eventuellt  främjas genom att g em ensam m a nord iska  låneram ar 
utarbetas.

Av de övriga insatser som görs från svensk sida m ed anknytn ing  till 
frågorna i medlemsförslagen vill E K N  särskilt er in ra  om  att Beredningen 
för In ternationell t  Tekniskt-ekonom iskt S am arbete  (BITS) fått i uppdrag 
att  bereda gåvoinsatser för miljö-, utb ildnings- och ku ltu rsam arbe te  med 
Ö steuropeiska  länder  m ed  koncen tra tion  på Ö stersjöom rådet .  Fö r  Polen 
finns en av regeringen särskilt beslutad beloppsram.

Stockholm den 2 maj 1990

E K N -E xp ortk red i tn äm nd en  

R agnar Soh lm an

Jörgen H allsénius

Statens naturvårdsverk:

Inledningsvis kan n äm n as  att  na turvårdsverket sedan 1971 har ett 
m iljövårdsavtal m ed  m otsva ran de  m yndighet i Sovje tun ionen  in ne fa t tan 
de bl. a. forskarutbyte  och kunskapsöverföring. I april 1989 övergick detta  
avtal i ett regeringsavtal för en intensifiering av m iljösam arbete t .  Vid det 
första m öte t  i nov em b er  1989 m ed den m iljökom m itté ,  som u pprä t ta ts  
under  regeringsavtalet, fastställdes ett om fa t tan d e  sam arbetsprogram . 
M ötet beslöt även att  fö rhandlingar  om  ett m e r  åtgärdsin rik ta t  program 
skulle äga rum  i Stockholm u nd er  våren 1990. Så planeras även a tt  ske 
sista veckan i ju n i  1990.

Även m ed Polen har  natu rvårdsverke t ingått m iljövårdsavta l m ed  det 
polska m iljöm inisterie t avseende forskar- och inform ationsu tby te .

N atu rvårdsverke t delar  förslagsställarnas u ppfa t tn ing  om  katas trofsi tua
tionen på m il jöom råde t i Ö steu ropa  och att  m iljö insatser d ä r  också får 
positiva effekter i N orden . Som ett led i arbetet a tt fö rbättra  miljösi tua
tionen i Ö steu ropa  h a r  na tu rvårdsverke t fått regeringens uppdrag  att u ta r 
beta  ett förslag till p rogram  för ett intensifierat m iljösam arbete  m ed  Öst-
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europa. Ett sådant forslag, som slu tar på ca 79 milj. SEK ha r  nyligen 
färdigställts  och verket avvak ta r  f. n. regeringens reaktion  på detta.

Vad gäller direkta  miljö inves teringar för att  nedbringa vatten- och luft
föroreningar krävs miljardbelopp. N atu rvårdsverke t s töder tanken  på för
bä ttrade  finansieringsmöjligheter för m iljö investeringar i Ö steu ropa  samt 
att ett samlat nordiskt m iljövårdsprogram  utarbetas .

Samtid ig t vill naturvårdsverket hänvisa  till verkets o v an n ä m n d a  pro
gramförslag, avsnitt  1.3'. D ä r  framhålls  bl. a. a t t  kunskaperna  om  orsaker
na till prob lem en ä r  ofullständiga och effekternas o m fa ttn ing  dåligt kar t
lagda. Även om de berörda  länderna  av förståeliga skäl helst såge att 
Sverige b id ra r  till de  troligen m assiva investeringar, som m åste  genom fö
ras för at t  m inska belastningen på miljön och m inska  slöseriet m ed  n a tu r 
resurser, ä r  i nu varan de  kunskapsläge riskerna be tydande  för icke kost- 
nadseffektiva investeringar.

Solna den  21 maj 1990

Valfrid Paulsson

Lars B jörkbom

Industriförbundet:

G en o m  sam m anstä lln ing  och överblick över fö roreningssituationen i 
norra  Europa framgår klart den allt m inskande  delen föroreningsbidrag 
som k o m m er  från svenska källor. V åra egna bidrag  till den sam lade förore
ningsbelastningen på Sverige ä r  idag mycket blygsamma. D etta  ä r  h u v u d 
sakligen en följd av de kraftigt m inskande  u ts läppen från s. k. punktkällor. 
Indus tr in  ä r  den sam hällssektor som i m ånga avseenden kan uppvisa  de 
största u ts läppsm inskningarna .

1 de tta  läge ä r  det viktigt att  fortsatta  insatser på m il jöom råde t avvägs 
m ot den sam hällsekonom iska  nyttan . D e medel som kan avsättas till 
m iljöskyddsarbete  m åste  satsas d ä r  de ä r  mest kostnads- och miljöeffek
tiva. M an  kan exempelvis fråga sig om de å tgärder  som föreslås i den 
svenska ak tionsp lanen  L U F T  90, nämligen a tt  m inska  den svenska in d u 
strins del av nedfallet av kväveoxider från 4 primille till ca 2,5 prom ille  till 
en kostnad av 1,5 m ilja rder  kr., ä r  sam hällsekonom isk t försvarbart.  En 
sådan  åtgärd, som inte m edför  några påv isbara  m iljöförbättr ingar,  får 
endast  en negativ effekt på p roduk tp r ise r  och svensk industris  konkurrens

1 H ä r  e j tryck t.
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förmåga. Indus tr ifö rbunde t ser positivt på N ord iska  rådets förslag till 
m iljövårdsinsatser i Balt ikum och Polen, m en  for a tt  bli trovärdigt krävs 
en ny syn på kostnads- och miljöeffektivitet från svenska myndigheter.

Svensk industri ser flera fördelar m ed  att m edverka  i jo in t-ven ture-  
företag sam t b idra  m ed  kunskaper  och erfarenheter  om  förebyggande och 
förbättrande miljöåtgärder. D en m åste  dock bygga på en allm än  a tt i tyd fö r
ändring  till stöd för N ord iska  rådets  syn att det kan vara m er  effektivt att 
stödja miljöskyddsinsatser i Ö steu ropa  än  att genom föra  ytterligare å tgär
der i N orden .  M an  m åste  då  släppa på  a m b i t ion en  a tt  k räva  ytterligare 
utsläppsbegränsningar av de redan sm å punk tu ts läppen  från svensk in du 
stri. En sådan ansats skulle sannolikt st im ulera  svensk industri  i vil jan att 
på flera sätt  ak tiv t b idra  till m iljöskyddsarbete  i Ö steuropa. O m  inte så 
sker begränsas kraftigt de finansiella möjligheter svensk industri  h a r  a t t  
m edverka  i ett Ö steuropasam arbete .

Avslutningsvis bö r  o m n äm n a s  vikten av a lt  svensk industri  m ed verka r  i 
u ta rbe tande t av den lista på projekt inom  m iljöom råde t i Ö steu ropa  som 
anges i medlemsförslaget.

S tockholm den 7 maj 1990

Sveriges indus tr i fö rbund  

Lars G. Larsson

S ven -O lo f R yd in g

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991





N O R D I S K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 91 l / t
SUPPLEMENT

Medlemsforslag

om skärpta regler beträffande vägtrafikens miljö
effekter
(V äckt av Olle Ö strand sa m t L ah ja  E xner, A n ita  Johansson, Ulla Johans
son, M ats N yby, Berit Oscarsson och K aj Poulsen)

B ILAG A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

Till social- och miljöutskotte t har för u tta lande  överläm nats  m ed lem s
forslag A 91 l / t  o m  skärpta  regler beträffande vägtrafikens miljöeffekter.

Social- och miljöutskotte t som behandla t  frågor om  trafikens miljöeffek
ter i sam band  m ed olika ministerrådsförslag, dels B 85 /s  om  nordiskt 
miljöprogram , dels B  106/s om handlingsplan  m ot luf tföroreningar och 
delvis också B  104/s om  handlingsplan m ot havsförorening, vill i princip  
anslu ta  sig till förslagsställarnas bedöm ning . I sitt be tän kan de  över  m in is
terrådsförslag B 85/s om  nordiskt m iljöprogram  noterade  utskotte t med 
tillfredsställelse att  m in is te rråde t k o m m it  fram till en tidsgräns för infö
randet av USA-krav för avgaser för alla typer  av nya fordon även om 
tidsgränsen ä r  satt så sent som 1995.

U tskottet såg gärna att m an  genom olika s t im ulanser  fö rm ådde  fordons
ägare att frivilligt övergå till avgasrening tidigare. Stockholmskonferensen 
om luftföroreningar 1986 tog upp  frågan om  grundläggande förändringar  i 
trafikpolit iken och m in is terrådets  u tta landen  gick i denna  riktning, även 
om de var  mycket a llm änt hållna. U tskotte t  framhöll dock att även om 
avgasrening skulle genomföras,  skulle den ökade t ra f ikm ängden  fram till 
å r  2000 och fram över leda till ökade  kväveuts läpp. Ö kningen av koldiox
iden begränsades inte av avgasrening. D etta  m edförde  att tra fiks truk turen  
måste  förändras.

U tskottet efterlyste därfö r  en beskrivning av ekonom iska  styrmedel, 
investeringar m .m .  för att påverka  den relativa lönsam heten  hos olika 
trafikslag. Miljön borde  ges en starkare  ställning vid beslut angående 
landsvägstransporterna. I sitt be tänk an de  om  förslaget till handlingsplan
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m ot luftförorening, B 106/s, unders trök  utskotte t vad gällde lokala luftför
oren ingar särskilt vikten av att  s toppa  u ts läppen av kväveoxid  från tunga 
fordon i tä to r te r  snarast möjligt. Avsnitte t om  lokala luftföroreningar 
borde  också kom ple tteras  t. ex. m ed  utgångspunkt i resultaten av den av 
WHO arrangerade  m inis terkonferensen (europeiska hälsovårds- och 
m iljöm in istrar)  i F rankfurt 7 — 8 d ecem ber 1989.

U tsko tte t  ansåg också att luf tföroreningsplanen sannolikt skulle v inna 
på a tt  utvidgas m ed en v idare  analys av erforderliga sam hällsekonom iska  
förändringar  för att  de o m ta lade  stora s truk tu rändringa rna  särskilt inom 
transport-  och energisektorerna skulle uppnås. Hittil ls har m in is terrådet 
inte visat hu r  långt m an  ä r  villig a tt  följa upp utskottets synpunk te r  m en  i 
det presenterade  konsoliderade program m et ”N orden i Europa 1989— 
1992” ta r  m in is terrådet upp  frågorna om  miljövänliga fordon  i tä to r te r  
sam t å tgärder för att m inska  koldioxidutsläppen. Vad gäller fordon i 
tä to r te r  avser min is terrådet a tt låta undersöka vilka tekniska lösningar 
som kan vara lämpliga och u ta rbe ta  nord iska  d efin it ioner  och kriterier för 
att  kunna påverka fram tida  europeiska bestämm elser ,  där ib land  inom  EG.

Även om  det så lunda varit u tskotte ts  h uv udsynpunk t  i anslu tn ing till 
frågan om förhållandet mellan trafik och miljö att de väsentliga miljöeffek
terna uppnås  genom begränsning av den totala volymen av den trafik som 
drivs m ed  fossila bränslen, finner utskotte t varje åtgärd för att  begränsa 
fordonsu ts läppen  väsentlig. Särskilt gäller de tta  s i tua t ionen i tä to r terna . 
U tsko tte t  vill därför varm t ti llstyrka medlemsförslaget, både  vad gäller 
tidigast möjliga in förande av skärpta  bestäm m elser  och sam o rdn ad  forsk
ning och utveckling.

Stockholm den 5 jun i  1990

F ör  social- och miljöutskotte t

M arja tta  V äänänen

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS):

N FS ha r  nyligen behandla t  transportfrågorna  i rappor ten  ” Utveckla  de 
nord iska  transporte rna!” . R ap po r ten ,  som tidigare översänts  till presidie- 
sekretariatet, bifogas'.  En av u tgångspunkterna  för N F S ’ syn på transport-  
frågorna ä r  miljökravens ökade betydelse.

Vi m en a r  att  det ä r  centralt för de nord iska  ländernas konkurrenskraft  
a t t  vi kan tillvarata  miljökravens inci tam ent till förnyelse och utveckling 
av transportsektorn . Det gäller dels a tt u tny tt ja  de befintliga transporte rna  
på ett m er  energi- och m iljöoptim alt  sätt och dels a tt genom  hårda

1 H ä r ej tryckt.
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gränsvärden s t im ulera  fram  ny teknik. D en  in ternationella  konkurrensen  
gör emeller tid  a t t  det m åste  vara balans mellan vad som ä r  teoretiskt 
möjligt och vad som är  realistiskt att  up pn å  m ed rimliga anpassn ingst ider 

fór a tt utveckla ny teknik.
M ed den senare u tgångspunkten  ä r  vi tv ek sam m a till medlemsförslagets 

första att-sats, dvs. en tidigareläggning av in förandet av skärpta  b es täm 
melser beträffande fordons och då  speciellt dieselfordons miljöeffekter.  Vi 
kan för n ä rv a ran de  inte se a tt något tekn iskt /industr ie ll t  genom bro tt  skett 
som innebär  att  avgaskraven skulle kun na  u ppnås  tidigare än vad de 
nordiska  länderna  gem ensam t fastställ t i m i ljöp rogram m et från 1989. N FS  
anser  därfö r  att  någon ny grund  för ett rev idera t  s tä llningstagande ej 
föreligger. O m  d ä rem o t ett sådan t genom bro tt  k o m m e r  att äga rum  före 
1995 bör en snabb  anpassn ing  av t id pu nk ten  för avgaskraven ske.

N FS ti llstyrker medlemsförslagets a n d ra  att-sats om  en sam ordn ing  av 
F o U -verksam heten  som bedrivs  i de nord iska  länderna  på fordons- och 
bränsleom rådet.  D et ligger helt i linje m ed  vårt förslag om  att ett  nordiskt 
transportforskn ingscen ter  skall inrättas.

Stockholm den 31 maj 1990

N ord ens  Fackliga Sam organisa tion  

S u n e  A hlén

D a n m a r k

M iljøministeriet:

1. Generelle bem æ rkninger 

D en  danske politik  vedrø rende  indsatsen for at m indske  støj- og luftfor
ureningen fra m oto rkøre tø je r  fremgår a f  Regeringens t r ansporthand lings
plan for miljø  og udvikling, som netop  er offentliggjort.

Ifølge p lanen er de r  store muligheder for at forbedre t ransportm id le rnes  
miljøpåvirkn ing  ad teknisk vej. Det e r  nødvendig t ,  at m ynd ighederne  
presser på den ne  udvikling, m en  hvis det skal have  en afgørende virkning 
m å det især ske på in te rna t iona l t  plan, b land t andet i EF.

F o r  så vidt angår  luf tforurening fra køretø jer ha r  D a n m a rk  vedtaget at 
indføre skærpede krav til nye personbiler  og små varebiler  pr. 1. o k tober  
1990, svarende til de krav som er indført i b l .a .  USA og Sverige.

Regeringen vil d e rud ov er  i E F  arbejde  for indførelse a f  yderligere skær
pede em iss ionsnorm er m ed io  90’erne (Califonien-krav  for personbiler  og 
m indre  varebiler og US-94-krav for større varebiler  og lastbiler) , særligt 
m ed  henblik  på at nedbringe forureningen m ed  N O x, H C  og partikler. 
D esuden  vil regeringen i EF arbejde  for, at det b liver muligt gennem
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økonom iske  v irkem idler og andre  fo rm er for favorisering at f rem m e 
udviklingen og markedsføringen a f  de køretøjer , de r  opfylder de skrap
peste emissionsnorm er.

Med hensyn til støj vil Regeringen arbejde for fortsat skærpelse a f  de 
støjemissionsgrænser, som fastlægges i EF, b land t andet gennem  sam arbe j
de m ed de mest ” progressive” m edlem slande  og landegrupper.  D er  vil 
fortsat blive arbejdet for, at de nordiske landes såkaldte 80 dB mål realise
res i EF om kring  1995. De teknologiske m uligheder for at reducere støjen 
yderligere, b landt andet gennem indførelse a f  støjsvage dæk og vejbelæg
ninger, vil blive undersøgt.

2. Vedrørende frem skyn d e t indførelse a f  skæ rpede krav  

For  så vidt angår fremskyndet indførelse a f  skærpede krav i den n a t io n a 
le lovgivning vil D an m ark  følge de krav, der  fastsættes a f  EF, m ed m in d re  
EF -norm erne  udfra en miljømæssig betragtn ing ikke e r  ti ls trækkelige. De 
danske  regler, det er vedtaget at indføre den I. ok tober  1990, er vedtaget 
ud  fra s idstnævnte  betragtning.

D et skal bemærkes, at EF-ins ti tu t ionernes ho ldning til spørgsmålet for 
tiden  er inde i en hastig udvikling. D er  er derfor ikke foretaget en næ rm ere  
vurdering  a f  de danske  m uligheder for na tionalt at indføre skærpede krav 
til tunge køretøjers støj- og luftemission i en hurtigere takt end  det hidtil 
har været drøftet.

4. Vedrørende sam ordn ing  aJ F O U -aktivitet 

For  så vidt angår sam ordn ing  a f  F O U -v irksom hed  i de nordiske lande 
på køretøjs- og bræ ndsto fom råde t med henblik på at frem m e miljømæssige 
hensyn, m å en sådan bestræbelse anbefales.

D e r  foregår allerede i dag et udstrakt sam arbejde  mellem forskellige 
ins ti tu t ioner  og v irksom eder  på o m råde t ,  hvo r  d e r  b landt ande t  kan henv i
ses til det igangværende fællesnordiske projekt om  udvikling og afprøvning  
a f  na turgasdrevne busser. D er  kan også henvises til det nordiske sam arbe j
de om  det såkaldte LETT-projekt,  som sigter m od  udvikling a f  et marked  
for lavem itterende , tunge bykøretøjer.

K øbenhavn , den 17. ju li 1990

(E j sign.)

Forenede Danske Motorejere:

P roblem et m ed  vejtrafikkens luftforurening kan der  m ed  en del forsig
tighed siges, at selvom vognparken i de nordiske lande e r  stigende, er det 
p r im æ rt de ældre biler, der hæfter for den største forurening, og m ed en
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tommelfingerregel siges der,  at en udskiftning a f  den gamle vognpark, vil 
have en varighed på ca. 15 år.

Årsagen til m in d re  forurening med nye biler er naturligvis den  stigende 

anvendelse  a f  reguleret 3-vejskata lysatorer m ed  lam bdasonde ,  det er jo  
iøvrigt vedtaget ved lov, at alle biler fra 1. o k tober  1990 skal være m o n te 
ret m ed katalysator.

Prob lem et m ed  de ældre biler er nok vanskeligere at løse da m uligheden 
for begrænsning a f  em issionsforureningen i stort om fang  vil give an ledning  
til politisk debat.

Evt. løsningsforslag:

1) Nedsætte  afgiften på au tom obile r  så der fås en hurtigere udskiftn ing a f
vognparken.

2) Ombygge ældre biler til at køre med katalysator.
3) Foretage en periodisk  kontrol a f  C O  % og tændingstidspunkt .

D en  tunge lastbilstrafik er også en a f  de store forurenere, og det vil da 
være en ide også at gribe ind her.

M o torf irm aer ha r  i labora toriem iljø  foretaget p røvekørsler  m ed  m oto rer  
m on tere t  m ed  katalysator. Disse reducerer part ikeludslippet og m æ ngden 
a f  uforbræ ndt hydrokarboner ,  og derm ed  forsv inder også diesellugten.

På en an d en  prøve var  m oto rerne  m ontere t  m ed  et metallisk filter 
m ontere t  i udstødningssystem et.  D enne  prøve viste en renlighed, de r  var 
60 % bedre end  en m o to r  uden efterbehandlingsudstyr.

D ette  betyder, at der  også forskes om kring  foruren ing  indenfo r  større og 
tungere trafik, og at der ved en m indre  investering kan gøres ret store 
miljømæssige fremskridt.

Også indenfor stø jprob lem et t i lbyder en større fo rhandler  nu lastbiler 
med en lyddæ m pet 9-liters m otor,  der er certif iceret til et støjtal på 80 
dBA, altså under  de k o m m e n d e  m yndighedskrav på 84 dBA.

Til slut vil jeg nævne, at ka talysatorløsningen er en nødforansta ltn ing, 
der  kan reducere ud ledningen a f  kulilte, kvælstof og kulbrinte.

K uldioxiden er ikke giftig, m en  er stærkt m edv irkende  til at øge den 
uønskede o p v arm n in g  a f  jo rdk loden  — ” drivhuseffekten” . A f den  grund 
forskes der stadig på højtryk i b il industrien  for at udvikle m otorer ,  der 
indeholder  m in d re  kuldioxid. Sam tid ig  skal det nævnes, at d iese lm otorer  
ikke ud leder  så meget kuldioxid  som benzinbiler .

En forbedring a f  miljøet vil således i nogen grad være mulig indenfo r  en 
periode, der er kortere end til 1995.

Evt. sam arbejde  m ed de andre  nordiske lande i en F oU -v irksom hed  vil 
være en positiv og gavnlig ide.

Lyngby, den 15. august 1990

A llan Kronborg

t l  —A91 l/ t  Supplement
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D ansk Arbejdsgiverforening:

I den anledning  skal vi bem æ rke, at de r  efter D A ’s opfatte lse  bø r  gives 
berørte  v irksom heder  en rimelig frist til opfyldelse a f  nye skærpede krav. 
Vi kan derfor ikke støtte det Socia ldem okratiske  forslag, m en  f inder  d en  a f  
de nord iske  m iljøm in istre  angivne frist for opfyldelse a f  de am erikanske 
krav til køretø jer nemlig 1995 for r imelig.

H e ru do v er  ønsker DA ikke at f rem k o m m e  m ed  bemærkninger.

K øbenhavn ,  den  11. ju li  1990

D ansk  Arbejdsgiverforening

Torben A. Sørensen

W W F Verdensnaturfonden m eddelar i skrivelse av den 14 m ars 1990 a tt 
m an  in te  avser a tt y ttra  sig  i an ledning  av m edlem sförslaget.

F i n l a n d

Trafikministeriet:

T rafikm inisterie t ha r  s tudera t  N ord iska  rådets  medlemsforslag och k on
s ta tera r  följande i sitt u tlå tande:

Olle Ö strands  medlemsforslag om  skärp ta  regler beträffande vägtrafi
kens miljöeffekter kan betrak tas  som logiskt och angeläget. D en  tunga 
trafiken orsakar  idag stora m iljöproblem  och dess relativa andel som 
orsakare av dessa p rob lem  k o m m e r  sannolik t a t t  öka i f ram tiden  n ä r  bl. a. 
personbils traf ikens u ts läpp kan  begränsas m ed  hjälp  av ny teknik. Sett u r  
d enn a  synvinkel borde  de tunga d ieselfordonens avgaskrav naturligtvis så 
snabbt som möjligt skärpas.

N ä r  vi emellertid  vet att  de avgaskrav som  träd e r  i kraft i USA år  1991 
för s tadsbussar och å r  1994 för den övriga tunga trafiken ä r  så stränga att 
m an  inte m ed  dagens teknik  klarar av a tt  u p p n å  dem , kan  vi inte i N orden ,  
som  än d å  ä r  e tt relativt litet m ark nad so m råd e ,  t i l läm pa dessa krav  innan  
de ä r  i kraft i USA. V år åsikt ä r  a tt å r  1995 i de tta  avseende ä r  en lämplig 
t id p u n k t  för a tt  ta  i b ruk  avgaskrav på  s. k. U S ’94-nivå.

Att koord inera  det nord iska  forsknings- och utvecklingsarbetet inom  
fordons- och bräns leom råde t ä r  en naturlig  tanke och kunde  vara speciellt
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nyttigt till exempel då  m an  undersöker  h u r  nya em issionstekniska  lösning
ar  fungerar i N ordens  klimat.

Helsingfors den 8 maj 1990

Ju h a n i Korpela  
Kanslichef

M a rkku  L eh tinen  
K onsultativ tjänstem an

M iljöministeriet':

N ordiska  rådet antog vid sin 38:e session en handlingsplan  m o t  luftför
oreningar. Enligt den na  skall de  nord iska  länderna  så snar t  som möjligt 
och före 1995 införa avgasbestäm m elser m o tsv a rand e  U SA -norm erna  för 
alla nya d ieselfordon. I F ören ta  S ta terna  k o m m er  dessa n o rm e r  a tt  t räda  i 
kraft u n der  åren  1 9 9 1 -1 9 9 4 .  I p lanen föreslås ytterligare a tt  m an  borde  
u treda  bl. a. in förandet av än n u  strängare n o rm e r  i N o rd en  före å r  2000 
sam t b ed ö m a  införandet av alternat iva  bränslen  i bussar och lastbilar.

Trafik- och miljöforskning h a r  effektiviserats och den  behandlas  av 
N ord iska  äm b e tsm an n a k o m m it té n s  för t ransport frågor  m iljögrupp sam t 
N ord iska  äm b e tsm an n k o m m it tén s  för m iljövårdsfrågor trafikgrupp. D es

sa bedriver  ett nä ra  sam arbe te  och försöker främ ja  m iljövården  i trafiken 

även i det övriga Europa.
På basen av det ovan  an fö rda  anser m iljöm in ister ie t  att  medlemsförsla- 

get inte ger anledning  till särskilda åtgärder.

Helsingfors den 28 maj 1990

Olli Ojala
Avdelningschef,

överdirektör

Seppo S arkk inen  
Överinspektör

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund; Industrins centralförbund':

F rån  och m ed  m it ten  av 1980-talet h a r  m a n  i F in land  gjort kraftiga 
satsningar för a tt  m inska  avgasutsläppen från vägtrafiken. Ino m  oljeraffi- 
reringen h a r  m an  gjort b e tydan de  investeringar för a tt  öka p rod uk t io nska 
pacite ten av blyfri bensin  och d is tr ibu tionsaffärerna  ha r  gjort nödvänd iga  
ändringar  i t ransportm aterie len  och serv icesta tionernas anläggningar. F ör

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .



närva ran de  utgör den blyfria bensinen över 50 % av totalförsäljningen av 
bensin och dessa andel ökar  for tfarande. Antalet personbilar  fö rsedda med 
katalysatorer ha r  sam tidigt ökat kraftigt.

F örutsättn ingar fö r  rening av bitarnas avgaser

Det ha r  blivit möjligt att  rena bensind rivna  personbilars avgaser i och 
m ed att  en lämplig teknologi har  utvecklats . Vad beträffar tunga fordon 
har  utvecklingen dock inte kom m it  lika långt. På försöksstadiet finns dock 
olika slags avgasfiltrar som en del p roducen te r  har  utvecklat. Dessa är 

närm ast avsedda för nya bilar. Föru tsa tt  att  dessa experim ent lyckas kan 
nya filtrar fö rvän tas  på reservdelsm arknaden  för bilar.

P lanering av lu ftvårdspolitiken

H u vudm ålsä t tn ingar  för lu f tvården i F in land  har uppsat ts  av två  bety
d and e  kom m issioner ,  som tillsatts av miljöministerie t.  Den ena k o m m is 
sionen u ta rbe tade  i m itten  av 1980-talet r iktlinjer för begränsning av 
svavelutsläpp och den a n d ra  offentliggjorde i början  av maj m å n a d  i å r  sitt 
förslag för begränsning av uts läppen av kväveoxider. K om m iss ionernas  
tvärfackliga sam m an sä t tn ing  och höga nivå ger förslagen en mycket stor 
vikt. Svavelutsläppen h a r  också halverats från 1980 års nivå u n der  m indre  
än 10 år. D etta  har  skett i sam arbete  mellan myndigheter, industri- och 
energibolag.

Eftersom svavelpolitiken i F in land, som bygger på frivillighet och en 
naturlig  förnyelse av p roduk tionsm ed len ,  har lett till u tm ärk ta  resultat, är 
det vettigt, även vad kväveoxiderna beträffar, att följa m otsva ran de  prax-

O m  bestäm m elserna om  dieselfordons avgaser och deras inverkningar.

K väveoxidkom m iss ionen  föreslog en skärpning av bestäm m elserna  om 
tunga dieselfordon när  tekniska möjligheter det ti llåter och senast 1995. 
K om m issionen  begrundade sina förslag m ed följande argument:

Lastbilarnas andel av vägtrafikens kväveoxidu tsläpp  å r  1988 var o m 
kring 5 00 00  ton ( N 0 2) dvs. om kring  3 7 % . På m o tsvarande  sätt var 
lastbilarnas andel av to ta lu ts läppen av kväveoxider i F in land  om kring 
18 % 1988.

K väveoxidkom m iss ionen  bedöm de  att en rening av tunga d iese lm oto
rers avgaser i enlighet m ed  den i E uropa  i a llm änhet an tagna linjen leder 
till kos tnader  av 8 — 10000 m k per varje kväveoxidton som elimineras. I 
F in land skulle detta  innebära  en minskning  av kväveoxidu tsläppen  m ed  ca 
10000 ton.

D e gränsvärden som k o m m er att  träda  i kraft i F ö ren ta  S ta terna  1994 är 
om kring  50 % strängare än de i Europa i a llm änhet antagna gränsvärdena 
(ECE R-49/01 -normen). Begränsningarna m o tsvarande  utsläppsbe- 
g ränsn ingarna  i Fö ren ta  S taterna skulle enligt kväveoxidkom m issionen
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kosta 24 — 27 000 m ark per  varje kväveoxidton som elimineras. I enlighet 
m ed  detta  skulle kostanderna  m ed begränsningar m otsva ran de  n o rm erna  i 

F ören ta  S ta terna  vara i F in land  om kring  2,5 gånger större i jäm före lse  
med de i Europa i a l lm änhet antagna begränsningarna. 1 praktiken innebär 
detta  att investeringskostnader, om ca 2 900 m iljoner mark. Största delen 
av kostnaderna  skulle uppstå  i och med att  b ilparken skulle tas ur b ruk i 
forcerad takt. En vinning av detta  skulle vara att  ca 30 00 0  ton N 0 2 skulle 
minskas fram till å r  2000.

N ä r  saken granskas från en helhetssynpunkt kan följande slutsatser dras:
— införandet i F in land  av Fören ta  Staternas n o rm er  skulle leda till att 

m inskningen av N 0 2 skulle vara 20 0 0 0  ton m indre  per  år i jäm före lse  
med de i Europa i a llm änhet antagna  norm erna .  D etta  skulle vara ca 
7 % av to ta lu ts läppen i Fin land.

— den n uv arand e  lastbilsparken ger inte så m ånga föru tsä t tn ingar for 
up pn åend e  av stränga avgasbestämmelser.

— en forcerad förnyelse av fordonen skulle innebära  en extra kostnad om 
flera m iljarder m ark  för nationa lekonom in

— eftersom om kring  16 — 2 0 %  av nedfallet av n it ra tkväve  på F in lands 
jo rd m å n  ä r  k o m m er från inhem ska källor, skulle de positiva inverk
ningarna på nitra tkvävenedfalle t i F in land vara endast  1 — 2 % enligt de 
strängare bestäm m elserna  om tunga dieselfordon.

G runder Jor den av F in land  valda linjen fö r  begränsning av avgaser 

K väveoxidkom issionens förslag till s trängare bes täm m elser  om tunga d i
eselfordons avgaser inom  de gränser som tekniska möjligheter ti llåter från 
och med 1995 så att  bestäm m elserna  m otsva ra r  de bes täm m elser  som 
träd e r  i kraft för lastbilsmodeller från och m ed 1994 i F ören ta  Staterna är 
noga övervägt. U n d e r  fem år  k o m m er  dieselfordon i F in land  att förnyas 
effektivt redan genom naturlig minskning. K om m iss ionens  enhällighet i 
denna  fråga ger också ett slags garanti för a tt de  olika hållen förb inder  sig 
till bestäm m elserna  enligt kom m issionens förslag.

C entra lfö rbunden  anser att  F in land i sina begränsningar m ed  direkt 
inverkan på t r an sportkostnade rna  inte bör avvika från de viktigaste eu ro 
peiska indus tr i ländernas  m o tsvarande  bestämm elser .  Å an d ra  sidan bör 
beaktas a tt de nordiska ländernas åsikter kan avvika  från va ran d ra  på 
grund av skillnaderna i dieselfordons tillverkningskapasitet.

O m  bes täm m elserna  i F in land  ä r  strängare än i de andra  länderna  skulle 
detta  vara en extra kostnadsfak tor som skulle inverka på den finländska 
p roduk tionens  konkurrensskraft och accelerera vår inflationsutveckling, 
som redan nu är högre än i flera av våra konkurren tländer.

En betydande tillverkning av dieselfordon fö rekom m er i Sverige. Såväl i 
F in land som i de övriga nordiska länderna  fö rekom m er en mycket m indre  
produktion . Den viktigaste konkurren ten  ä r  Tyska Förbundsrepubliken .  

De nord iska  länderna  idkar  redan nu en mycket nära  sam arbe te  m en  en
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ännu  större koordinering av resurserna skulle tämligen säkert förstärka de 
nord iska  fordonsti llverkarnas position. C en tra lfö rbunden  anser  att  detta 
skulle vara fördelaktigt även för F in lands bilindustri .

S a m m andrag

Industrins  Centra lförbund  och Arbetsgivarnas i F in land  C entra lförbund  
anser att  förslaget av kväveoxidkom m issionen , som nyligen slutförde sitt 
arbete  beträffande bes täm m elserna  om  en begränsning av kväveoxider 
från tunga dieselfordon från och m ed 1995, ä r  vettigt och genomförbart .  
S am m a tidtabell föreslogs även av nordiska m iljöm in is tra rna  i fjol. Efter
som m otsvarande  tidtabell har  i a l lm änhet antagits  även annan s tans  i 
Europa, ligger besluten i linje m ed  integrationsutvecklingen.

K ostnaderna  i begränsn ingsprogram m et om  fordons avgasutsläpp är 
mycket stora med hänsyn till den nytta  som därigenom  uppnås. Tilläggs
kostnaderna  som ett forcerat p rogram  in neb är  skulle vara betydligt större 
delvis på grund av den outvecklade teknologin. D ärfö r  borde  F inland 
prioritera  sina begränsade resurser för sådana  ändam å l d ä r  inp u t /ou tp u t  - 
re lationen är mycket större än enligt de å tgärder som föreslogs i m ed lem s
förslaget. Av denna  anledning ti llstyrker C entra lfö rbunden  inte förslaget 
om  skärpta  regler beträffande vägrafikens miljöeffekter.

C entra lfö rbunden  tillstyrker in itia tivet om en förbättr ing  nä r  det gäller 
att  s a m ord na  den F O U -verksam het som bedrivs i de nordiska  länderna  på 
fordons- och bränsleom rådet.  Ett resulta trikt sam arbete  skulle leda till 
änn u  miljövänligare lösningar och samtidigt förstärka den  nordiska  for
donsindustr ins  konkurrensposition .

Helsingfors den 21 jun i 1990

Indus tr ins  c en tra lförbund  Arbetsgivarnas i F in land
cen tra lförbund

Seppo R isk i Tarm o Korpela

Suomen kuorma-autoliitto r y (Finlands lastbilsforbund)1:

M an borde  eftersträva en m in im ering  av m iljöskador som olika förore
ningskällor förorsakar. D e mest be tydande  uts läppen från tunga fordon i 
vägtrafiken ä r  kväveoxider och olika partiklar. Enligt m iljöministerie ts  
beräkningar var uts läppen av kväveoxider i F in land  å r  1980 ca 504 00  ton 
och å r  1987 ca 37 0 00  ton. M inskningen i kväveoxidm ängden  beror  hu 
vudsakligen på en teknisk utveckling i tunga fordons motorer.

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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En av m iljöm inisterie t 10.1.1989 tillsatt arbetsgrupp  för trafikens 
kväveoxider föreslog i sitt b e tänk and e  att U S A -norm erna  för tunga for

dons uts läpp skall införas senast 1995. I detta  sam m an h an g  önskar  vi 
be tona  att F in land ä r  helt avhängigt av den in ternationella  utvecklingen av 
tunga fordonsm otorer ,  eftersom m o to re r  till tunga lastbilar inte tillverkas i 

Finland.
Vi anser  a tt de mest ändam ålsenliga medlen  för en m inskning  av miljö

skadorna  är  olika tekniska bestämm elser ,  som borde  fastställas på realistis
ka nivåer, sam t t id tabel ler  för deras ik raf t t rädande.  Vi anser  att k rav n iv å 
erna  kan också vara m ålin r ik tade  i viss m ån , i vilket fall det går betydligt 
snabbare att  finna olika tekniska lösningar.

N ä r  åtgärder  vid tas  för att m inska  u ts läppsn ivån  borde  uppm ärksam h e t  
fästas även vid bränslenas kvalitetskrav. Vi ti llstyrker N ord iska  rådets 
förslag att de nordiska  länderna  skall sa m ord na  den FoU -verksam het som 
bedrivs i de nord iska  länderna  på fordons- och bräns leom rådet.

Helsingfors den 6 ju n i  1990

Suom en kuorm a-au to li i t to  ry (F in lands  lastbilsförbund rf)

Seppo Sa in io  
Verkställande direktör

M a rkku  M aukonen  
Avdelningschef

I s l a n d

M iljøministeriet (Umhverfisráðuneytið) m eddelar i skrivelse den 31 ju li
1990 att m an  in s tä m m er i de syn p u n kter  som  fram förs i S ta tens D irektorat 

Jor levnedsm iddelkontro l og m iljøværn y ttrande  den 23 ju l i  1990 (se nedan).

Statens Direktorat for levnedsmiddelkontrol og miljøværn (Hollustuvernd 
rfkisins):'

M an udbed er  sig udtalelse om  forslag, som drejer sig om  at skærpe 
reglerne o m  miljøværn i forbindelse m ed  køretøjer . D er  foreslås, at N o r 
disk Råd  rek o m m an d ere r  N ord isk  M inisterråd , at
— krav om  skærpede regler om  køretøjers, især dieselkøretøjers, miljø

effekter t ræ der  i kraft før end  tidligere vedtaget
— koordinere  den videnskabelige og udviklingsmæssige v irksom hed, som 

finder sted i forbindelse med køretø jer  og b ræ n d s to f  i N orden.

1 Y ttra n d e t ö v e rsa tt f r å n  is lä n d ska .
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Ifølge den nordiske miljøhandlingsplan er det planen, at de am erikanske  
n o rm er  t ræ der  i kraft senest 1995 for alle nye bil typer. I det is landske 
regulativ om miljøbekæmpelse  kræves, at alle bil typer fra og m ed  årgang 
1992 skal opfylde disse krav. 1 betragtn ing af, at e rfaringer a f  disse regler 
ikke ko m m er til at foreligge før 1991, er det ikke realistisk at regne med 
kortere tid end til 1995 til at indføre reglementer om relevant renseudstyr 
og kontrolsystem gældende alle biltyper. Det er derfor vor vurdering, at 
m an  ikke bø r  frem skynde t id s ram m ern e  i den nordiske miljøhandlings- 
p lans bestemm elser .  H andlingsplanen indebæ rer da også, at de nordiske 
landes regler for udstødning  skærpes så hurtigt som muligt og senest 1995.

D er im od  er det meget vigtigt, at koordinere  den videnskabelige og 
udviklingsmæssige v irksom hed i N ord en  indenfo r  om råde t  køretø jer  og 
brændstof,  med det mål at øge en sådan v irksom heds effektivitet. Det er 
desuden vigtigt at øge den gensidige in form ationsv irksom hed  på dette 
om råde.

Reykjavik, den  23. juli 1990

Sigurbjörg G ísladóttir  
Afdelingskemiker

Ó la fir  Pétursson  
Leder

Islands Bilbrancheforbund (Bílgreinasambandið)1:

Islands B ilbrancheforbund har ikke haft mulighed for at sætte sig ind i 
de nøjagtige tidssætninger og ta lvæ rd ier i de andre  nordiske landes miljø- 
regulativer,  og hvordan  de s tem m er overens med m in is terrådets  vedtagel-

F o r  Islands ved ko m m en de  står det klart,  at ifølge tilføjelse 6 i sundheds- 
og forsikringsministeriets  miljøregulativ er talværdien for ti lladt fo rure
ning fra de personbilers udstødning, som im porteres  fra og med 1. ja n u a r  
1992, i overensstem m else  m ed am erikansk  s tandard , dvs. s tandard  US-87.

D en  is landske målsætning synes at være indenfor  de grænser, de r  stile
des mod. Det kan også påpeges, at det har været foreslået , at m a n  frem 
skynder denne  udvikling ved straks at im porte re  biler, som opfylder disse 
krav, og at der  ydes en særlig rabat på importafgiften på disse biler, så de 
ikke bliver dyrere end andre  biler.

1 Y l/ra n d e t ö versa tt f r ä n  is lä n d ska .
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V edrørende  F o U ’s v irksom hed  kender  vi ikke nok  til denne  v irksom hed 

til at se os i s tand til at udtale  os herom.

Reykjavik, den  8. ju n i  1990

Islands B ilbrancheforbund  

Jónas Þór S te inarsson

Norge

Samferdselsdepartementet:

Sam ferdselsdepartem ente t  st iller seg positiv  til forslaget om  å fram skyn
de innføringen av strengere krav til k jøretøyenes miljøegenskaper. D ep a r 
tem en te t  kan i denne  forbindelse forøvrig opplyse:

Norske m yndighe te r  h a r  allerede gitt sin ti ls lutning til frem skynding  av 
t idspunkte t  for innføring  av skjerpede avgasskrav til tunge dieseldrevne 
kjøretøy før 1995. 1 henhold  til St. meld. 32, N V V P  1990 — 93 skal 
U S H D V  1991-krav innføres innen utgangen av 1993. G jen n o m  b eh an d 

lingen av St. meld. 46 ” Miljø  og u tv ik ling” h a r  Stortinget sluttet seg til at 
strengere avgasskrav skal innføres for hele k jøre tøyparken i Norge i løpet 
av 1993.

Foru tse tn ingen  for en skjerping av støykravene til tunge kjøretøy m å 
være at den  er teknologisk oppnåelig  og økonom isk  akseptabel på det 
t id spunk t de nye krav  t re r  i kraft.  O m  et fastsatt ik rafttredelsestidspunkt 
viser seg å bryte den ne  forutsetning, vil m yndighetene  kunne  utsette  ikraft
tredelsen.

Det er ved ta t t  at norske støyforskrifter for k jøretøyer vil bli b rak t o p p  på 
EF-nivå fra 1. ok tober  d .å .  D essuten ha r  Stortinget gitt sin tils lutning til 
m ålet 80 dBA for de tyngste bilene senest fra 1995.

Sam ferdselsdepartem ente t  s tø tte r  også initia tivet for å bedre koord ine
ringen av F oU -virksom heten .

Oslo, 29. mai 1990

Olav P restm o
Ola O m enås

Motorførernes avholdsforbund:

M otorførernes avho ldsfo rbund  (MA) ha r  i stadig sterkere grad engasjert 
seg i deba tten  om  m iljø  og samferdsel, og h a r  b lant anne t  u tarbeidet  et eget 
miljøpolitisk program.
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G jen n o m  dette  engasjement ha r  vi, i likhet m ed  forslagsstillerne, funnet 
grunnlag for å hevde at den  filosofi som råd e r  i enkelte s ta ter  i USA, der  
transportsek to ren  stilles overfor til dels meget strenge krav for å redusere 
forurensning, før vissheten om  at tilgjengelig teknologi er til stede, ha r  vist 
seg å være m e r  effektiv enn  den  europeiske m odellen  de r  kravene  stilles 
først e tter  a t m an  m ed sikkerhet vet at kravene  kan oppfylles.

G enere lt  sett m ener  vi derfor at de nordiske  myndighetene  i s tørre u t
s trekning bø r  anv end e  noe av den  sam m e praksis som enkelte s ta ter  i USA 
kan  vise til. D erm ed  kan vår søken e tte r  større politisk handlekraft ,  u tover  
evnen  til å  innføre  nye avgifter, i s tørre  grad bli ti lfredsstillt.

N å r  det gjelder det konkrete  forslaget om  å innføre  de nye støy- og 
avgasskravene for tyngre kjøretøy på et tidligere t id spunk t enn  1995, 
fo rstår  vi det slik at Norge ønsker å innføre disse kravene i 1991 for lette 
varebiler , kom binertb ile r  og dieseldrevne personbiler, og i 1993 for tyngre 
kjøretøy.

Det er derfor naturlig  at medlemsförslaget om  at de skjerpede bes tem 
melsene blir innført på et tidligere tid spunk t ,  får vår tils lutning.

Forslaget om  å sam ordne  F oU -v irksom heten  innen N ord en  gir vi også 
v å r  tils lutning til. D en  skisserte fram drif tsp lanen  for å få dette  realisert 
virker også riktig. I tillegg bø r  m an  drøfte  m ulighetene for en sam ordn ing  
m ed land også u tenfor  N orden.

Oslo, 5. mai 1990

M otorførernes avholdsforbund

A lf-C ato  G aaserud  
Direktør

Johan Tore Solberg  
Servicesjef

Norges automobil-forbund:

Norges au tom obil-fo rbund  gir Råde ts  medlemforslag  sin fulle tils lutning 
i in tensjonen om  å forsere ikrafttredelse av skjerpede bes tem m elser  om 
avgassutslipp på kjøretøy. D et er også gledelig at det søkes å sam o rdn e  den 
forskning og utvikling som skjer i de nordiske land.

Vi takker for at vi er gitt an ledning  til å u ttale oss.

Oslo, 14. mai 1990

N orges au tom obil-forbund

A kse l B ruun  
Adm. direktør
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Kongelig norsk automobilklub (KNA):

--------- og kan opplyse at K N A  ikke h a r  invendinger  m ot at m an  fo re ta r  en
sam ordn ing  av det arbeid  som utføres i de nord iske  land m ed  tank e  på  å 
redusere veitrafikkens skadelige effekter på miljøet. Felles nord iske  krav, 
eller ti lnæ rm et felles krav på dette  o m rå d e t  vil ku nn e  ha  større g jen no m 
slagskraft overfor b ilp rodusen te r  og drivstoffprodusenter,  og kan  derfor 
føre til at a rbeidet m ed  å redusere de skadelige effekter på miljøet, går 
raskere.

K N A  vil sam tid ig  forbeholde seg rett till å  vurdere,  på fr itt grunnlag, de 
eventuelle konkre te  forslag som m åt te  legges frem på  felles nord isk  g runn
lag. Vi vil også påpeke at bil- og drivstoffpriser i de nordiske land allerede 
er så høye at m an  m å  vise s tor m åteho ld enh e t  nå r  de t  gjelder eventuell 
innføring av nye avgif ter, eller and re  d irek te  o m kos tn inger  for bilistene.

Som en ansvarlig  organisasjon er K N A  selvfølgelig o pp ta t t  av miljøet, og 
m an  er innstilt på å sam arbe ide  for å få til en reduksjon  av de miljømessige 
negative effekter fra veitrafikken.

Oslo, 10. mai 1990

Kongelig norsk  au tom obilk lub

H enn ing  S trøm
Advokat

S verige

Statens naturvårdsverk:

I forslaget fram förs  a tt  m an  önskar  a t t  N ord iska  rådet skall re k o m m en 
dera N ord iska  m in is te rråde t att
— tidigarelägga in förandet av skärp ta  bes täm m elser  beträffande fordons 

och då  speciellt d ieselfordons miljöeffekter,
— sa m ord na  den F oU -verksam het  som bedrivs  i de  nord iska  länderna  på 

fordons- och bränsleom rådet.

Tidigarelagda krav  

Medlemsförslaget m otiveras  m ed  a tt  de  flesta am er ikanska  kraven  på 
tunga fordons avgaser skall gälla från 1991 och att  det därfö r  to rde  vara 
tekniskt möjligt a t t  i N o rd en  införa dessa regler tidigare  än 1995. M in is te r
rådet ha r  i jan u a r i  1989 lagt fast ett  sam arbe tsp rogram  inom  m iljövårds
om råde t  d ä r  det b land  a n n a t  sägs a tt  avgaskrav m o tsv a rand e  de  am er i
kanska skall vara  fullt g enom förda  för alla type r  av fordon  senast 1995.
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N är det gäller in förande av avgaskrav ” m otsv a rand e  de am er ikan ska” 
på tunga fordon före 1995 (egentligen på d iese lm otorer till tunga vägfor
don) så måste m an  ha klart för sig
— Vilka am erikanska  krav m an  syftar på samt
— H u r  si tuationen ser ut i Europa i a l lm änhet och i N orden  i synnerhet

vad gäller in förande av avgaskrav på tunga fordon.
I USA skall kraven skärpas u nder  90-talets första hälft i tre steg, 1990,

1991 och 1994. De två första stegen har främst effekt på u ts läppen av 
kväveoxider m edan  det tredje steget även reducerar  partike ln ivån  i så hög 
grad att e f terbehandling av avgaserna m åste  an vän das  (partikelfilter eller 
ox iderande  katalysator).

D e nordiska  länderna  u to m  Island ä r  m ed lem m ar  i den s. k. Stock- 
holm sgruppen  (Efta-länderna u tom  Island, D an m ark ,  K anada  och USA är 
m ed lem m ar,  Västtyskland och N ederländerna  deltar  som observatörer). 
G ruppen  ha r  för de tunga fordonen hitti lls u tarbeta t  ett gem ensam t 
ram verk  för h u r  avgasregler skall u tfo rm as nationellt.  M an ha r  också 
påbörja t ett arbete  för att  form ulera  gem ensam m a gränsvärden för avgas
regler som kan införas i m ed lem sländerna  från 90-talets m itt  och framåt. 
U tgångspunkt för detta  arbete  är att kravnivån  skall m otsvara  bästa  till
gängliga teknik. G rup pen  ha r  hitti lls funnit  att  den kravnivå  som skall 
införas i USA 1994 bäst represen terar dagens k änn edo m  om bästa  tillgäng
liga teknik.

Flera av länderna  i g ruppen ha r  redan innan  arbetet m ed  ett gem ensam t 
ram verk  s tar tade  b u n d it  sig m ed  politiska beslut vid några olika avgas- 
kravnivåer för införande un der  90-talets första hälft, vilket omöjliggjorde 
en tidigare total sam ordn ing  runt ett gem ensam t regelverk än den som nu 
ä r  aktuell. Flera nordiska länder  hö r  till den grupp  som redan fattat beslut 
av detta  slag.

N orge  skall från -94 införa krav som kan anses m otsvara  USA 91- 
kravnivån.

Sverige  skall från -92 (frivilligt) och -93 obligatoriskt införa krav som 
kan anses m otsvara  USA 90-nivån i stort. Partikelkravet är dock något 
strängare. N atu rvårdsverke t har u nder  våren -90 föreslagit att  de tta  krav 
bör följas av ett nytt steg som införs obligatoriskt från -96. D etta  steg bör 
ö verenss täm m a m ed det gem en sam m a kravsteg som Stockholmsgruppen 
siktar m ot,  dvs å tm ins tone  vara jäm fö rba r t  m ed  USA 94-nivån.

F in land  ha r  infört n uv arande  EG -kravnivå  och reglemente.
U n d e r  våren har även E G -kom m iss ionen  lagt fram förslag till ett nytt 

kravsteg som skall införas för samtliga d iese lm otorer till tunga fordon från 
-93. K ravnivån  på nya m o to re r  m o tsv a ra r  i stort USA -90 nivån. Hållbar- 
hetskrav saknas dock. H u r  D an m a rk  kan k o m m a  att agera i de tta  sam 
m anh ang  ä r  osäkert.

Det ä r  viktigt att poängtera  att de regler som nu successivt införs på 
basis av S tockholm sgruppens arbete  inte d irekt kan jäm fö ra s  m ed  de regler
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som beslutats i USA. Skälet härtil l ä r  främst att  m an  i Europa an v än d e r  sig 
av en annor lu nd a  m ä tm e to d  vilket omöjliggör direkta  översättn ingar.  
Istället har m an  lagt vikt vid att  ta ti llvara den tekniska utveckling som 
krävs for a tt m öta  USA-kraven och försökt översä tta  vad detta  m otsvara r  
m ätt  enligt den europeiska m ätm etod en .

Stockholmsgruppens verksam het inom  om råde t  tunga vägfordon ä r  inte 
enbart inr iktad m ot att formulera  g em ensam m a obligatoriska avgasregler. 
U n der  1989 ha r  även s tartat ett arbete  som syftar till att ta fram en 
gemensam definit ion av ett så kallat L ågEm itterande Tungt Tätortsfordon . 
Den definit ion skall innehålla emissionsn ivåer både  för buller och avgaser 
och den skall kunna  utgöra underlag för inköpare  och grund för olika 
fo rm er av styrmedel som t. ex. särskilda o m rådesbestäm m elser  och ekono
miska bidrag. D en  här formen av styrning m o t /u p p m u n tran  av fordon 
med bättre  miljöegenskaper har börjat t i l läm pas i Västtyskland och Ö ste r
rike. I Sverige har na turvårdsverket u tform at en s. k. LETT-defin it ion  som 
utgår från S tockholmsgruppens arbete, M iljöavgiftsutredningen och Stor- 
s tads tra f ikkom m ittén  har  lagt förslag som om  de genomförs kan stim ulera  
in troduk tionen  av L ETT-fordon  — fordon som  ha r  bä tt re  miljöegenskaper 
än vad ko m m an d e  beslu tade obligatoriska avgas- och bullerkrav ger. D es
sa fordon ä r  främst tänk ta  att an vän das  i tä tortsmiljön .

Till som m aren  an tas  S tockholm sgruppen enas om  en gem ensam  defin i
tion av detta  slag för en mycket snar a nv änd n ing  i g ruppens samtliga 
medlemsländer.

Att för svenskt v id ko m m an d e  tillstyrka att avgaskrav för tunga fordon 
införs tidigare än 1995 m edför  inga svårigheter eftersom detta  redan 
beslutats. D ärem o t ä r  det olämpligt att direkt anknyta  till am erikanska  
krav m ed de översättn ingssvårigheter detta  medför.  Det vore i stället 
lämpligare att inr ikta  ett  nordiskt agerande m ot S tockholmsgruppens k o m 
m and e  beslut dvs. in förande av avgaskrav m o tsvarande  bästa  tillgängliga 
teknik samt förtida st im ulans med olika styrmedel av fordon med lägre 
em issioner än vad de obligatoriska avgas- och bullerkraven ger ("LE T T - 
fo rdon” ).

S a m o rd n a d  F oU -verksam het

N är det gäller den an d ra  att-satsen i medlemsförslaget, dvs. den som 
h and la r  om nordisk  F oU -verksam het inom  fordons- och bränsleom rådet.  
så kan m an  konstatera  att  det arbete  som nu pågår under  ÄK-m iljö  och 
N Ä T  i stort har  den inr iktning som anges i medlemsförslaget. Som exem 
pel bifogas det p rogram ' som ÄK-miljös trafikgrupp för närva ran de  a rbe
ta r  efter.

Även sam ordningsfrågorna  ä r  beak tade  genom en särskild " s a m o rd 

1 H ä r  e j tryck t.
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ningsgrupp” u nd er  N ÄT. I den na  grupp  finns före trädare  för bl. a. NÄT, 
ÄK-miljö  och ÄK-energi.

Vi vill dock påpeka risken m ed  a tt  d r iva  sam ordn ingen  för långt. Det 
finns ett behov av att  belysa vissa frågeställningar utifrån  flera aspekter 
och en alltför långt driven  sam ordn ing  kan försäm ra dessa möjligheter. Vi 
anser  därfö r  a tt dagens s i tuation  m ed en särskild g rupp  m ed rep resen tan 
ter  för olika in tresseom råden  — som k ä nn er  ett  ansvar  a tt  övergripande 
följa vad som pågår nordiskt — i kom bin a t ion  m ed särskilda arbetsgrup
per un der  respektive äm b e tsm an n a k o m m it tée r  ger en god möjlighet att 
å s tad k o m m a  det som avses i medlemsförslaget. Även denna  fråga ä r  belyst 
i bifogade r a p p o r t .1

Solna den  5 jun i  1990

Valfrid Paulsson
Jan  Karlsson

Statens väg- och trafikinstitut (VTI):

VT1 ha r  av k o m m un ik a t ion sdep ar tem en te t  an m od a ts  att  avge ett ytt
rande  över  ett medlemsforslag till N ord iska  rådet från Olle Ö strand  m. fl. 
om  skärpta  krav på avgasem iss ionerna från tunga fordon. M otionärerna  
föreslår a tt  skärpta  sam nord iska  miljökrav på tyngre dieselfordon skall 
börja  t i l lämpas tidigare än 1995.

I Sverige skall skärpta  krav ti l läm pas från 1994 års modeller . N a tu r 
vårdsverket ha r  i det nya ak t ionsp rogram m et m ot luf tföroreningar och 
försurning föreslagit en tidigareläggning av kravskärpningen  till 1993. I 
förslagen ingår även krav på sänkta  partikel- och svavelemissioner från 
dieselfordonen. D en senare effekten ås tad ko m m es  via en sänkning av 
svavelhalten i bränslet.

U n d e r  det senaste åre t  ha r  VTI deltagit i ett  av TFB sam ord na t  projekt, 
” Ett m iljöanpassat t ransportsys tem ” . Inom  ram en  för projektet ha r  olika 
åtgärders effekt på avgasutsläppen från vägtrafiken s tudera ts  (VTI M ed de
lande 618). Störst effekt på avgasutsläppen ha r  fordonstekniska åtgärder. 
Tyngdpunkten  i p rob lem atiken  m ed vägtrafikens u ts läpp av kväveoxider, 
kolväten och ko lm onoxid  k o m m e r  att successivt förskjutas u n d e r  1990- 
talet,  från bensinb ilar  till tunga dieselfordon. D en  stora potentia len  för 
ytterligare sänkningar av u ts läppen av dessa äm n en  från vägtrafiken k om 
m er  därför a t t  finnas hos de tyngre fordonen. En an nan  viktig slutsats, för 
svensk del, ä r  att  det finns goda möjligheter för vägtrafiken a tt  up pn å  de

'  H ä r  e j tryck t.
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miljömål som uppsat ts  av riksdagen, m en  att ytterligare å tgärder  troligen 
krävs. M ot ionärerna  ha r  därfö r  tagit upp  en väsentlig frågeställning.

En viktig fråga ä r  om  en tidigareläggning av införandet av skärp ta  krav 
på tyngre fordon ha r  no tab la  positiva miljöeffekter. In trod uk tion en  av 
fordon med renare fö rbränningsteknik  ä r  en process som ha r  full effekt 
först på lång sikt, eftersom det ta r  lång tid  att  byta ut vagnparken. I 
p raktiken utförs t ranspor ta rbe te t  m ed  tunga fordon ute på de svenska 
vägarna av tolv till tre t ton  fordonsårgångar. O m  in t roduk t ionen  av skärp
ta krav på nordisk basis i enlighet med m otio nä re rn as  förslag tidigareläggs 
med fyra år till 1991, k o m m e r  andelen  av 1995 års svenska trafikarbete  
med  dieselfordon som utförts  m ed  fordon  m ed  bä ttre  avgasrening att  öka 
från 20 till 23 procen t till mellan 47 till 57 procent,  beroende på vilken 
klass av fordon  det gäller. År 2000 k o m m e r  andelen  att  änd ras  från mellan 
62 till 67 procen t till mellan 80 till 92 procent.  Beräkningen ä r  gjord med 
VTIs schablon för trafikarbetets  fördelning mellan dieselfordon av olika 

åldersklasser (VTI N o ta t  T  74).
O m  åtgärden tekniskt och ekonom isk t ä r  möjlig förbättras  u ts ik terna att 

inom  transportsek to rn  up pn å  kväveoxidm åle t  om  tre tt io  procents  reduk
tion av u ts läppen  mellan 1980 och 1995. Störst effekt to rde  en tidigarelägg
ning av skärpningen av em issionskraven få på u ts läppen  av avgaspartik lar 
från vägtrafiken, eftersom dieselfordonen ä r  den d om in e ran d e  källan. I 
tä to r te r  kan förslaget leda till att  m ängden  cancerf ram kallande  äm n en  i 
omgivningsluften m inska r  tidigare än vad som ann ars  vore fallet.

VTI ställer sig därfö r  positivt till förslaget om  det ä r  tekniskt och 
ekonom isk t möjligt a t t  genomföra. Av tidsskäl to rde  det inte gå att genom 
föra för 1991 års m odeller  u tan  först från och med 1992 års modeller.

L inköping den  18 maj 1990

K åre R u m a r  
Tjf. generaldirektör

H arald  Perby 
Forskningsledare

Vägverket:

Vägverket ställer sig positiv t till syftet m ed  de två  a tt-satserna som 
presenteras i medlemsförslaget. N ord isk t sam arbe te  ä r  värdefull t b l .a .  
genom att ekonom iska  resurser för F o U  kan sam ordnas. D e nordiska  
länderna  blir t i l lsam m ans dessu tom  s tarkare  som påtryckare och u tgör en 
tyngre m arkn ad  än varje land för sig.

Angående första att-satsen så d river  regeringen frågan om  avgaskrav och 
fordonsutveckling  i Sverige. Fö rm odligen  ä r  det inte realistiskt a t t  ställa
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högre krav i dag än de som SNV föreslår i L U F T  90. D et ä r  angeläget a tt  de 
nordiska länderna  anslu ter sig till s am m a kravnivå. D etta  kan underlä ttas  
genom  en gem ensam  utveckling.

Ett lämpligt objekt för nordisk  forskning och utveckling på fordons- och 
b räns leom råde t ä r  a tt för vägtrafik och arbetsfordon  u tfo rm a  en gem en
sam nordisk  modell för beräkn ing  av em issioner  och spridning av avgaser.

D et ä r  viktigt a tt skärpn ing  av m iljökrav  och F oU -verksam het  sker 
inom  hela transportsek torn , även inom  t. ex. luft- och sjöfart . M er forsk
ning och utveckling krävs också för a tt  vidareutveckla  hela transportsyste
m et i miljövänlig r iktning för a tt undvika  suboptim eringar .

Borlänge den  18 maj 1990

Per A nders Ö rtendahl

Svenska åkeriförbundet:

De frågor som behandlas  i förslaget ingår i s ta tens naturvårdsverks 
u tredning  ” Luft -90” som utsän ts  på remiss för y t t rande  senast 1 ju l i  1990. 
SÅs y ttrande  föreligger än nu  inte i slutligt skick. D ärfö r  föreslås a tt  N o r 
diska rådets  pres id ium  av vak ta r  utfallet av remissen.

D anderyd  den 30 maj 1990

Svenska åkerifö rbundet 

B ertil W endler

Biltrafikens arbetsgivareförbund:

M ed anledning  av a tt  vi beretts  tillfälle a tt  y ttra  oss över  rubr. förslag får 
vi h ä rm ed  anföra  följande.

R eko m m en d a tio n en  om  F oU  

M otiven för a tt ” sam o rdn a  den F o U -verksam het  som bedrivs  i de 
nordiska  länderna  på fordons- och b rän s leom råd e t” anser  vi vara m e
ningsfulla och vi ställer oss positiva till en reko m m en da t ion  till N ord iska  
m in is te rråde t i denna  del.

R eko m m en d a tio n en  om  dieselfordons m iljöeffekter  

Vi konsta te ra r  a t t  de  nordiska  m iljöm in is tra rna  i jan u a r i  1989 fastställ
de ett sam arbetsprogram  inom  m iljövårdsom råde t ,  som b l .a .  innebar  
avgaskrav som skall vara genom förda  senast 1995. Vi n o te ra r  att det



21

föreliggande förslaget är obes täm t vad gäller innehållet av fö rändringar  i 

de tidigare beslutade reglerna och ej heller anger någon t id pu nk t  för 
tidigareläggandet. V idare inn ebär  förslaget att  m an  skulle angripa ett  visst 
m iljöproblem  utan att ha en bild av dess effekter. Vi hänv isa r  till vad 
förslaget anför  beträffande skälen för F o U -verksam heten  ” att m an  hitti lls 
angripit endast ett m iljöproblem  åt gången” och svårigheten ”a tt  få en bild 
av de olika lösningarnas to tala  m iljöpoten t ia l” .

Det h a r  kom m it  till vår  kän ned om  att de frågor som behandlas  i försla
get ingår i Statens na tu rvårdsverks  u tredn ing  ” Luft 90” , som f. n. är 
föremål för rem issbehandling  . Vi anser  a tt  resultatet av d enna  utredning  

bör avvaktas.
Sam m anfat tn ingsv is  anse r  vi a tt förslaget ” a tt  tidigarelägga införandet 

av skärpta  bes täm m elser  beträffande fordons och då speciellt dieselfor
dons miljöeffekter” bö r  avvisas.

Stockholm den 29 maj 1990

Biltrafikens a rbetsgivareförbund 

R o lf  Greger H öglund

Motormännens riksförbund — M:

U n d er  ju n i  m ån ad  1987 uppvak tad e  M oto rm ä n n en s  r iksförbund miljö- 
och energ idepartem ente t  och öve r läm n ade  en skrivelse med förslag om 
å tgärder för att påskynda en utveckling m ot miljövänliga och energisnåla 
fordon. D å  vårt förslag till vissa de lar  överen ss täm m er m ed synpunk terna  
i remissen, bifogar vi skrivelsen i kopia  (se B ihang).

D en i remissen f ram förda  åsikten att  de största m iljöproblem en från 
vägtrafiken, både vad det gäller buller och avgaser, to rde  härröra  från 
tunga dieseldrivna fordon, de lar  vi helt. N ä r  nu m er än 30 procen t av 

personbilarnas trafikarbete  i Sverige sker m ed  ka ta lysa torrenade  fordon, 
har u ts läppen av avgasföroreningar från den to tala  personbilsparken  m in s
kat m ed  m er än  20 procen t och andelen kata lysa torrenade bilar ökar 
m ån ad  för m ånad ,  vilket ger en for tlöpande reduktion  av avgasförorening- 
ar från personbilarna. R edan  om  cirka två å r  sker hälften av personbilar
nas transporta rbe te  m ed  kata lysa torrenade  b ilar  och då först blir de skärp
ta avgaskraven obligatoriska for de lätta  lastbilarna.

D en teknik, som nu ä r  tillgänglig, m edger dessu tom  inte sam m a  effekti
va avgasrening för dieselbilar som katalysatorn  möjliggjorde för personb i
len med bensinm otor.

V ad det avser förslagen ä r  F ö rb u n d e t  i p rincip  positivt till a tt t id igare
lägga införandet av skärpta  bestäm m elser  beträffande fordons och då
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speciellt d ieselfordonens miljöeffekter.  En förutsä t tn ing  är dock att  det 
sam tidigt sker en europeisk harm oniser ing  av de nya bestäm m elserna  så 
att dessa inte resulterar i h ande lsh inder  eller a n d ra  icke önskade effekter.

Förbu nd e t  ställer sig också klart positivt till det and ra  förslaget att 
sam o rd n a  den F oU -verksam het som bedrivs  i de nord iska  länderna  på 
fordons- och bräns leom rådet.  Ett resultat av en sådan sam ord n ing  skulle 
kunna  ge enighet inom  N orden  och d ä rm ed  större möjlighet att påverka 
övriga länder i Europa än om  varje nordiskt land arbe tade  självständigt 

m ed  att  få gehör för synpunk te r  och krav.

Stockholm den 7 maj 1990

M oto rm än n en s  r iksförbund 

Bo Lundgren
Börje H enningsson

B IH A N G

Skrivelse till miljö- och energidepartementet ang. åtgärder för att påskynda 
en utveckling mot miljövänliga och energisnåla fordon, som även kan köras 
på inhem skt producerat bränsle

M o to rm än n en s  riksförbund  a n m o d a r  regeringen a tt  v id ta  å tgärder  för 
att  påskynda utveckling, ti l lverkning och försäljning av bränslesnåla  och 
miljövänliga bilar. Fö ru tom  på dagens bränslen  skall dessa bilar även 
kunna  drivas m ed  inhem skt bränsle, framställ t av vegetabiliska oljor eller 
någon ann an  form av förnybar energi.

S ta tsm akterna  i olika länder, b land dem Sverige, ha r  genom att upprä t ta  
lagkrav på m axim alt  uts läpp av avgasföroreningar och riktl injer för en 
högsta energiförbrukning, i viss m ån  driv it  utvecklingen så att  vi ha r  fått 
a l l tm er miljövänliga och energisnåla bilar. Ett lovvärt arbete  som för 
svenskt v id ko m m an de  b l.a .  innebär  a tt nya personbilar f r .o .m .  1989 års 
modell skall vara försedda m ed u trus tn ing  för katalytisk rening. Katalysa
torn  innebär  a tt m an  u p p n å r  en näst intill fu llständig rening av avgaserna 
nä r  det gäller koloxid, kolväten och kväveoxider.

Att m ed  lagkrav styra utvecklingen har  dock vissa begränsningar, f ram 
för allt beroende på a tt  sådana  åtgärder  inte s t im ulerar  m arknadskraf te rna  
att  utveckla nya system.

På energisidan ha r  u nd er  det senaste å r t ionde t gjorts en m ängd u tred 
ningar, speciellt beträffande a lte rnat iva  bränslen. Alla dessa ha r  resulterat 
i bedöm ningen  att  det för fo rdonsdrif t  för närva ran de  inte finns något 
bränsle som  är  konkurrenskraftig t gentem ot de pe tro leum baserade , dvs. 
bensin och diesel. Slutsatserna ha r  g runda t sig på den teknik  som finns i de 
m o to re r  som produceras  i dag.

Inom  b ilindustrin  världen över ha r  det sam tidig t satsats stora pengar, 
internationellt  sett miljarder,  varje år i forsknings- och utvecklingsarbete
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inom o m råd en  som miljöförbättr ing , energiförbrukning och möjligheterna 
att  köra på alternat iva  bränslen. D etta  för a tt  säkerställa  den fram förhåll
ning som krävs för att  m öta  eventuella  nya skärp ta  lagkrav och eventuella 
energikriser som kan påverka  försörjningen av ett visst bränsle.

R esulta ten  som nås i de tta  utvecklingsarbete  hålls mycket hemliga. De 
k o m m er ytterst sällan u tan fö r  en mycket begränsad krets inom  bilfabriker
nas utvecklingsavdelningar. M arknadsm ässig t  saknas föru tsä t tn ingar  att 
lansera de nya m o to r typerna  så länge m ark nad en  inte ställer krav, eller det 
vidtas ekonom isk t s t im ulerande  åtgärder  som kom pen se ra r  b il fabrikan ter
na för ökade konstruktions- och p roduktionskos tnader .

De ökade p roduk tion sk os tn ade rn a  beräknas visserligen bli å terbeta lade  
genom lägre drif tskostnader .  Det betyder a tt ko nsum en tens  to talkos tnad, 
sett under  bilens hela livslängd, inte ökar. Vid konsum en te rnas  beslut av 
bilval är det dock bilens nypris  som är avgörande  och liten hänsyn tas till 
to ta lekonom in  u nder  bilens hela livslängd.

Enligt vad M o to rm än n e n s  r iksförbund ha r  erfarit  från b l .a .  Volvos 
tidigare utvecklingschef R o lf  Mellde i sam ban d  m ed  förbundets  kongress i 
å r  i H alm stad , finns det redan i dag teknik  som, om  den fick möjlighet att 
ytterligare utvecklas, kunde  ge klara fördelar från såväl miljö- som energi
synpunkt.  ---------

En förutsä t tn ing  för den  for tsatta  utvecklingen ä r  dock att s ta tsm akterna  
k om b in e ra r  vil je inriktningen m ot en förbättrad  miljö och bä ttre  energi
hushållning m ed klara ekonom iska  styrmedel.

Med hänvisn ing  till ovanstående,  föreslår M o to rm än n en s  riksförbund 
a tt regeringen skapar  inci tam ent för utveckling av energieffektivare och 
miljövänligare bilar som, föru tom  att de kan köras på dagens bränslen, 
också kan drivas m ed  inhem skt p roducerad  förnybar energi.

D etta  kan å s tadk om m as  genom  a tt  de b ilar  som uppfyller följande krav, 
får en skattesubvention  i s torleksordningen 10 procen t av bilens nypris. 
D etta  kan exempelvis ske genom accisbefrielse eller lägre mom s.

Krav:
1. Bränsleförbrukningen får för en m edelstor personbil uppgå till högst

0,6 l/mil vid b landad  körning och för en liten personbil till högst 0,5 1/ 
mil. Vid alternat iva  bränslen  m åste  fö rbrukningen o m räkn as  m ed hä n 
syn till bränslets  energiinnehåll.

2. F ö r  m inst ett  a lte rnat iv t bränsle framställt från en förnybar  p r im ä r 
energikälla skall ku n na  uppvisas  m in ska d e  u ts läpp  av 
kväveoxider med 30 procent och
partik lar  m ed  50 procent
i förhållande till gällande lagkrav (övriga lagkrav skall givetvis uppfyl
las).

3. U tan  någon ombyggnad skall såväl dagens bränslen  (bensin alt. diesel) 
som bränslen framställda av förnybar p rim ärenergi (av såväl alkohol
som oljetyp) ku nn a  an vän das  som drivm edel .  Möjligen kan  det bli 
nödvändig t att  ställa om  reglage på in s tru m en tb rädan ,  för att  på detta  
sätt få största möjliga flexibilitet vid fram tida  val av alternat iva  b räns
len.

För att  s t im ulera  b il fabrikan terna  att börja  tillverka energisnålare  och 
m er  miljövänliga bilar krävs, som tidigare näm nts ,  a tt inc i tam ent skapas 
som påskyndar en sådan utveckling. Sådana  å tgärder kan vara  av olika 
slag.
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Incitam ent:
1. Bränslen som framställs av fornybar primärenergi befrias u n der  ett 

in troduktionsskede på t. ex. 5 å r  från hela d r ivm edelsskatten . Efter den 
in ledande perioden läggs en halverad  drivm edelsskatt på bränslet.

2. Beslut om  hu r  det statl iga inkom stbortfalle t skall kom penseras  bör 
fattas torst nä r  denna  nya typ av fordon finns ute på m arkn aden  i m er 
o m fa ttand e  utsträckning. F ö r  närva ran de  kan detta inkomstbortfall  
täckas genom att medel tas från det överskatteuttag , f. n. 9 m iljarder 
kronor,  som årligen d rab b a r  bilismen.

3. De föreslagna skat te l indringarna  föreslås för en period av 10 å r  för att 
motivera  industrin  att göra de investeringar som är  nödvänd iga  för den 
föreslagna utvecklingen. Senast 3 å r  innan  1 O-årsperioden u tlöper skall 
beslut fattas om skat tebestäm m elser för näs tko m m and e  10 år.

Det är nödvändig t att  garanti läm nas efter första 1 O-årsperioden beträf
fande högsta skattesats, både  nä r  det gäller d enn a  typ av fordon samt 
bränslen som inte produceras  av fossil primärenergi.

S tockholm den 30 jun i 1987

Bo Lundgren  
Vcrkst. direktör

Börje H enningsson  
Teknisk chef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B ILAG A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska nämnden för handikappfrågor (N N H ):

N N H  delar uppfattn ingen att stora mänskliga värden står att v inna 
genom en förbättrad  epilepsivård. D etta  gäller också många andra  grupper 

medicinskt eller på anna t  sätt handikappade.
N N H  förordar  a tt den föreslagna u tredningen om epilepsi vården k o m 

m er  till stånd. N N H  anser därv id  att frågan om ökade resurser för forsk
ning etc. bör ingå i u tredningsuppdraget.

N N H  anser vidare att  de nordiska länderna, också inom det här aktuella 
om rådet,  ha r  mycket a tt lära av varandra ,  och förutsätter  därför att det 
sam arbete  i form av kunskaps- och e rfarenhetsutbyte  som redan har e ta 
blerats över g ränserna vidareutvecklas och fördjupas.

Vällingby den 15 ju n i  1990

Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk forskning (N O S-M ):

Medlemsförslagets syfte ä r  att  u treda  föru tsä t tn ingarna  för en gem en
sam sam nord isk  epilepsivård och ett samlat vårdprogram , samt att anslå 
erforderliga resurser för ökad forskning och in form ationsu tby te  och u p p 
lysning till a llmänheten.

N ordiska n äm nd en  för handikappfrågor

Finn Petrén  
Kanslichef
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NOS-M finner initiativet lovvärt och stöder forslaget om en sam ordning  
av den nordiska forskningen på om råde t.  En analys av den forskning som 
gjorts i N orden  forordas.

Förslaget om en gem ensam  sam nordisk  epilepsivård och ett samlat 
vårdprogram  kräver ett stort förarbete för att  det skall kunna  genomföras. 
D etta  arbete  måste göras grundligt och kunde utföras i form av ett projekt.  
NOS-M  vill påpeka att den av NOS-M tillsatta  planeringsgruppen för 
hälso- och sjukvårdsforskning. vars o rd fö rande  är professor Björn Sm ed
by, Uppsala  universitet,  vore läm pad  för ett  dylikt uppdrag.

Helsingfors den 23 april 1990

För  nordiska sam arb e tsn äm n den  för medicinsk forskning

Pirjo /Id en a  M äkelä  
Ordförande

Eili Ervelä-Myreen 
Sekreterare

Danmark

Socialministeriet hänvisar i skrivelse av den 9 m aj 1990 till Socialstyrel
sens yttrande i saken den 3 april 1990 (se nedan).

Socialstyrelsen:

Socialstyrelsen ha r  mærket sig, at baggrunden for forslaget væsentligst 
bygger på ønsket om  at udveksle erfaringer om  og at sam ordne  og udbygge 
den kirurgiske og medicinske behandling  og forskning, og at U denrigsm i
nisteriet ha r  sendt en ti lsvarende høring til Sundhedsm inister ie t ,  D ansk 
Epilepsiforening m. fl.

D er  peges i forslaget også på de psykologisk-sociale aspekter for denne 
patientgruppe, hvor  sygdom m en kan indvirke på livskvaliteten alt efter 
sygdom mens sværhedsgrad og behandlingens effekt og bivirkninger. F or
slaget næ vner  som eksempler, at der  kan opstå behov for befordring i 
individuelle t ransportm id le r  og behov for tekniske hjælpemidler, f. eks. 
tryghedsalarmer.

Socialstyrelsen mener, at således som det sociale system vedrørende 
hjælp til enkeltpersoner i D an m ark  er bygget op, hvor behovet for hjælp 
vurderes ud fra den enkelte persons si tuation m ed hensyn til bolig, h jem 
mehjælp, hjælpemidler, befordring, før tidspension m. m., vil der  også være 
taget højde for de særlige behov, som m åtte  opstå ved specielle lidelser, 
h erunder  også epilepsi. Socialstyrelsen skønner, at der ikke er behov for 
særlige tiltag inden for det sociale område.
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For så vidt angår  forslagets opfordring  til at øge befolkningens kendskab 
til sygdom m en gennem oplysning og inform ation  m ener Socialstyrelsen, at 
et større kendskab til sygdom m en og den måde, sygdom m en kan give sig 
udslag på, kan øge forståelsen for denne persongruppes særlige vanskelig
heder og m edvirke  til norm alisering  a f  den daglige tilværelse.

K øbenhavn, den 3. april 1990

Margit Jespersen
B irgitte Sehlegel 

Eksp.sekr

Sundhedsministeriet:

Sundhedsm in ister ie t  har  hørt Sundhedsstyrelsen  i sagen, som udtaler  
følgende:

” 1 D anm ark  findes 60 00 0  — 650 00  personer, som har eller på et eller 
andet t idspunkt i deres liv har  haft epilepsi. Da mange pa tien te r  im idler
tid bliver anfaldsfrie og derm ed raske, er antallet a f  personer med 
behandlingskrævende epilepsi væsentligt m indre , formentligt ca. 30000.

Ved særforsorgens udlægning fandt m an  det væsentligt at decentralise
re epilepsibehandlingen, bl. a. for at lette sam arbejdet med de sociale 
forvaltninger på p rim æ rk om m u n a l t  plan. De fleste epilepsipatienter kan 
således behandles på de am tsko m m un a le  neurom edic inske  og pæ dia tr i
ske afdelinger. Patien ter m ed  svær epilepsi visiteres til neurologiske 
afdelinger med landsdelsfunktioner 4 steder i landet. H erud ov er  findes 
et epilepsihospital,  Kolonien Filadelfia. som m odtager  pa tien ter  fra hele 
landet, hvor der  er behov for at lægge særlig vægt på behandlingens 
sociale og pædagogiske indhold. Hospitalet har  i foråret 1988 etableret et 
egentligt epilepsicenter.

Behandlingsmulighederne for epilepsi er i stadig udvikling. Mulighe
derne for f. eks. opera tiv  behandling  a f  epilepsi er således blevet større 
gennem de senere år. Sundhedsstyrelsen har derfor nedsat en ekspert
gruppe, som skal vurdere  den fremtidige organisation a f  opera tiv  be
handling  a f  p a tien te r  med epilepsi . Ekspertgruppen forventes at afgive 
redegørelse i efteråret 1990.

Sundhedsstyrelsen har endvidere  i foråret 1990 etableret en koord ina
tionsgruppe for referenceprogrammer. K oord inat ionsgruppen  skal bl.a . 
formidle m etoder  for udarbejdelse a f  referenceprogram m er og igangsæt
te og rådgive om arbejdet vedrørende referenceprogrammer. S undheds
styrelsen vil an m o de  koord inationsgruppen  om at overveje, om  epilepsi 
er et muligt em ne  for et referenceprogram.
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Det er Sundhedsstyrelsens vurdering, at det ikke for øjeblikket er 
hensigtmæssigt at søge at etablere et fælles-nordisk referenceprogram for 
epilepsibehandlingen. D er er således store forskelle i opbygningen a f  
sundhedsvæsenet i de nordiske lande, og indsatsen for at nå til en fælles 
opfattelse vil formentlig  være væsentlig større end udbyttet.  U darbe jde l
se a f  fe l lesnordiske referenceprogram m er må i hvert fald baseres på 
nationale  p rogram m er og erfaring med udvikling a f  sådanne p rogram 
mer. Sundhedsstyrelsen vil im idlert id  orientere  koord inationsgruppen  
om forslaget fra N ordisk  Råd, således at koord inationsgruppen  får lejlig
hed til at udtale sig om m ulighederne for fælles-nordiske referencepro
gram mer.

Sundhedsstyrelsen kan ikke ud fra foreliggende viden pege på speciali
serede behandlingsm etoder  for epilepsi , som egner sig for en fælles 
nordisk  behandlingsindsats , men dette spørgsmål vil naturligt blive 
overvejet i ekspertgruppen om epilepsikirurgi.  Et evt. fælles nordisk 
behov bør således først beskrives på nationalt plan.

S am m enfa t tende  kan Sundhedsstyrelsen ikke på nuvæ rende tidspunkt 
støtte medlemsförslaget i Nordisk  Råd om  et egentligt fælles vårdpro- 
g ram /referenceprogram. Im idlertid  er et fælles nordisk sam arbejde  na
turligvis vigtigt, og det er derfor væsentligt at st imulere den igangværen
de faglige kontakt og forskningssamarbejdet i N orden  med henblik på 
udnyttelse a f  både faglige og økonom iske  ressourcer. Sundhedsstyrelsen 
kan således støtte punkt 2 i medlemsförslaget.”
Sundhedsm in ister ie t  kan henholde  sig til Sundhedsstyrelsens udtalelse. 
S undhedsm inister ie t kan yderligere oplyse, at m an  ikke har modtaget 

bem ærkninger vedrørende medlemsförslaget fra Socialministeriet og 
Forskningsdirektoratet .

K øbenhavn , den 30. maj 1990

E ster Larsen
D orthe Lysgård

Københavns M agistrats 2 afdeling:

— — —E ndvidere er Magistraten an m o de t  om  eventuelt at stille supple
rende oplysninger til rådighed, således at sagen kan belyses bedst muligt 
for rådet.

1 denne an ledning fremsendes en fra H vidovre  Hospitals neurom ed ic in 
ske afdeling modtagen redegørelse a f  23. juli 1990 vedrørende kirurgisk 
behandling a f  epilepsi, hvortil m an  skal henvise (se Dansk Epilepsi Sel
skab. Bihang).

Magistraten kan iøvrigt ti ls lutte sig A mtsrådsforeningens udtalelse i
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sagen a f  22. ju n i  1990 (se nedan) hv o ra f  fremgår, at det er vigtigt, at der 
sker en faglig og forskningsmæssig udveksling a f  oplysninger mellem de 
nordiske lande, men at det må anses for tvivlsomt, om  det er realistisk at 
søge ti lvejebragt en fællesnordisk ep ilepsibehandling samt udarbejde  et 
samlet behandlingsprogram, hvorfor Sundhedsstyrelsen b ør  anm odes  om 
en vurdering  heraf, inden der tages stilling.

K øbenhavn, den 9. august 1990

Jorgen Frederiksen
A. Johannsen

Dansk Epilepsi Selskab:

Selskabets bestyrelse har drøftet det f rem sendte  forslag til fællesnordisk 
sam arbejde  om epilepsibehandling.

D ansk Epilepsi Selskab ser meget positivt på et politisk in itiativ til 
fællesnordisk sam arbejde  til gavn for et bedre behandlingstilbud for perso

ner m ed  epilepsi i de nordiske lande
Til orientering om  danske forho 'd  vedlægges D ansk  Epilepsi Selskabs 

betænkning fra 1986'. I den mellemliggende tid ha r  forholdene for den 
kirurgiske behandling  a f  epilepsi ændret sig. og der  vedlægges derfor et 
supplerende nota t herom  (se Rihang).

Aalborg, den 6. jun i 1990

B irthe Pedersen

B IH A N G

Samnordisk indsats for epilepsi-patienter

H istorisk  udvikling
Kirurgisk behandling  a f  epilepsi har været anv en d t  i mange år i D a n 

mark. Overlæge K. Værnet. Rigshospitalet,  indførte  i sin tid en ny opera
tion, der bestod i fjernelse a f  spidsen a f  t indingelappen hos patienter ,  der 
led a f  epilepsi med komplekse partielle anfald (psykomotorisk  epilepsi).

Med udviklingen a f  mange nye m ed ikam en te r  m od epilepsi har  denne 
behandling, der tidligere stort set kun har  været udført på Rigshospitalet,  i 
de senere å r  kun været brugt i begrænset omfang. Den nye teknologiske 
udvikling med indførelsen a f  en række nye undersøgelsesmetoder (EEG 
med zygomaticus-afledning. EEG med sphenoidal-afledning, Video-tele-

1 Här  ej tryckt.
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metrisk EEG, SPECT-scanning, CT-scanning, MR-scanning, Wada-test,  
se nedenfor), der  meget præcist kan kortlægge lokalisationen a f  årsager til 
epilepsi , har bevirket at den opera tive  behandling  er genoptaget i større 
om fang  med en mere forfinet operativ teknik.

1. K irurgisk behandling a f  tindingelaps-epilepsi 

H vem  skal opereres?
Kriterierne for opera t ionen er en medicinsk ikke-kontrolleret epilepsi,

— hvilket vil sige at pa tienten  har  mere end  2 anfald a f  kompleks partiel 
type om m åneden  med eller uden kram peanfald . — eller svær m ed ic in 
påv irkning betinget a f  et energisk forsøg på at kontrollere anfaldene. En 
svær m edic inpåvirkn ing  vil sløve hjernens funktion  og derved invalidere 
patienten . Det nytter  ikke at behandle  pa tienten  så intensivt med antiepi- 
leptisk medicin, at anfaldene nok svinder, m en  at pa tien ten  er ude a f  stand 
til at fungere.

Jo  yngre pa tien te rne  er, desto bedre bliver de efter opera tionen. Det 
hænger sam m en  med. at deres h jerner ikke har nået at blive beskadiget a f  
mange anfald gennem mange år. M an bør derfor stile efter at operere 
patien terne  to  å r  efter epilepsiens start. — og helst mellem 10 og 20 års 
alderen.

Hvilke undersøgelser skal m an  gennemgå før operation?
Den prim æ re  undersøgelse ved epilepsi er EEG (elektroencephalografi). 

hvor m an  afleder de elektriske svingninger, enhver hjerne afgiver. Ved 
epilepsi vil m an  her ofte kunne bes tem m e lokalisationen a f  fokus ved at 
placere en række elektroder spredt på hovedet efter et bestemt system. 
Hvis ikke et almindeligt EEG kan afsløre stedet,  hvor  epilepsien udgår fra, 
kan m an optage EEG under anfald, eventuelt suppleret med video-optagel
se, hvorved m an  kan sam m enho lde  E EG -forandringerne med det, m an  ser 
på video-optagelsen, og derved finde ud af, om de optagede anfald er dem. 
patienten  norm alt lider af.

I visse tilfælde kan m an  med fordel optage EEG over 24 timer, hvilket 
kan foregå am bulan t,  da m an  kan give et lille EEG -appara t m ed  hjem, 
efter at have sat e lektroder på hovedet for 24 t imers konstant optagelse.

Dernæst foretager m an  altid en CT-scanning, hvor man med en co m p u 
terstyret røntgenundersøgelse kan undersøge hjernen m inutiøst og påvise 
misdannelser, arvæv eller svulster, der kan være årsag til epilepsi.

En anden  ny undersøgelsesmetode er M R-scanningen, der på sam m e 
m åde  detaljeret kan kortlægge hjernen for s trukturelle forandringer, men 
uden brug a f  røntgenstråler , da undersøgelsen bygger på et stærkt m agnet
felt og radiobølger. D enne metode, der  e r langt bedre end CT-scanning til 
udredning  a f  epilepsi-patienter, har kunnet afsløre forandringer, som det 
førhen h a r  været umuligt at se.

En mere dynam isk  undersøgelse e r  SPECT-scanning (= Single-Photon- 
Emissions-Computerassisteret-Tomografi),  hvor  m an  indsprø jter  et rad io
aktivt kon tras ts to f  i en blodåre og derefter følger stoffet i hjernen. Ved 
epilepsi vil m an  mellem anfald finde nedsat aktivite t i det om råde  (fokus), 
hvor  de epileptiske anfald starter , m en  m an  u n der  anfald ser en øget 
aktivitet.

M an udfører  også en psykiatrisk undersøgelse for at sikre sig, at pa tien 
ten kan tåle operationen.
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I en udredning  a f  pa tien te r  til eventuel opera t ion  hører  udover  de 
nævnte  undersøgelser desuden en bestemm else a f  talecentrets  beliggenhed 
(Wada-test), hvilket gøres med indsprø jtn ing  a f  et afs lappende s to f  (en 
barbitursyre) i en halspulsåre og vurdering  a f  virkningen på talen, forskel
lige psykologiske funktioner  og bevægelsen a f  en arm. De fleste m ennesker 
har  ta lecentret i venstre hjernehalvdel. Sprøjter  m an  det let bedøvende  s tof 
ind i venstre halspulsåre, vil pa tienten  forbigående ikke kunne tale og ikke 
kunne bevæge sin højre arm , da banerne  fra venstre hjernehalvdel krydser 
over til højre arm  og ben.

Endelig undersøges patien terne  m ed psykologiske undersøgelser, da 
man altid kun kan operere på een tindingelap, og kun hvis den modsidige 
er rask. Hvis begge er syge vil en opera t ion  resultere i. at man mister 
hukomm elsen.

Hvor mange bliver raske?
P.g. a. denne teknologiske udvikling ha r  m an  taget den operative be

handling op igen med et forbløffende godt resultat. I ud landet har  man 
helbredelsesprocenter på helt op til 70 — 90%.

H vo rnå r  skal m an  operere?
Da de epileptiske anfald (partielle anfald og kram peanfa ld , men næppe 

absencer) i sig selv skader hjernen med ti lgrundegåen a f  nerveceller, er det 
vigtigt, at m an  ikke venter for længe med at tage stilling til. om  en 
operation  kunne ko m m e på tale. I dag anbefaler  m an. at m an  kun b eh an d 
ler medicinsk i 1 —2 år  før m an  tager stilling til eventuel kirurgisk b eh an d 
ling. 1 dette t idsrum  skal man stille en præcis diagnose a f  anfald og 
forløbsform og deref ter  behandle  m ed  de relevante m edikam enter .  Bliver 
patienten  ikke anfaldsfri eller kom m er ned på u nder  2 komplekse partielle 
anfald om m åneden  med eller uden kram peanfald , må m an gå videre med 
udredning  med henblik  på operation.

H vor mange har behov for operation?
D er er ca. 40 00 0  patien ter  m ed  aktiv  epilepsi i D anm ark .  M an skønner 

at 20 — 30%  a f  dem har epilepsi, der  ikke kan kontrolleres m ed  medicin. 
Ikke alle med epilepsi, der ikke lader sig kontrollere med medicin, kan 
opereres. Visse forudsætninger skal være opfyldt.  Det er b l.a .  det, man 
undersøger i de mange undersøgelser, der går forud for en eventuel opera
tion. Behovet for opera t ion  på t indingelappen skønnes at være ca. 400 0  
patienter, med ca. 60 — 70 nye kand ida te r  om året i D anm ark .

Idag foretages der ca. een tindingelaps-operation  og een callosotomi om 
m åneden  på neurokirurgisk afdeling, H vidovre  Hospital.  K apacite ten  til 
udredning  og behandling  a f  flere pa tien te r  er på nuvæ rende t idspunkt ikke 
til stede. Tværtim od er de deltagende afdelinger for tiden inde i en fase. 
hvor ” personaleforbruget jus teres  til de aktuelle budge tte r” , resulterende i 
en yderligere nedsat kapacitet.

H vor foregår undersøgelserne henne?
I dag koordineres  disse undersøgelser kun på Epilepsihospitalet i D iana- 

lund og på neurom edic insk  afdeling. H vidovre  Hospital i et sam arbejde 
med fysiologisk/nuklear-medicinsk afdeling, Bispebjerg Hospital og neuro 
medicinsk afdeling. Rigshospitalet. O pera t ionerne  udføres på neurokirur-



gisk afdeling, H vidovre  Hospital, hvor man indtil nu har opereret ca. 30 
patienter. Ca. 65%  er helt anfaldsfrie . — men observationstiden er endnu  
kun ca. 1 år.

H vad  er risikoen?
Den operative teknik er blevet mere forfinet. M an fjerner således nu kun 

sjældent hele spidsen a f  tindingelappen, men i stedet kun en m indre  del på 
indersiden a f  tindingelappen, mens m an lader hjernebarken urørt.  D ette  
har medvirket til. at der ikke findes større udfald eller neurologiske sym p
tom er  efter denne operation. Man kan se bortfald a f  lugtesansen på den 
ene side, derim od  er det sjældent at man, som ved de gamle operationer, 
får bortfald a f  noget a f  synsfeltet.

R isikoen er derfor ikke større end ved en operation  for en b lind tarm .

2. K irurgisk behandling a f  m eget svær epilepsi m ed  gennem skæ ring a f  
hjernebjæ lken (C allosotom i)

H vem  har glæde a f  denne operation?
På H vidovre  Hospital har m an  som det første sted i Skandinavien  

indført en anden  kirurgisk behandling  a f  meget svær epilepsi. Det drejer 
sig dels om pa tien te r  med psykisk retardering, der lider a f  en bestemt 
epilepsi-type. hvor de pludseligt falder og slår sig med hyppige t r au m er  til 
følge (Myoklon-astatisk-epilepsi), dels om andre  meget svære epilepsi
typer med generaliserede anfald (krampeanfald).

H vad består  opera t ionen i?
O perationen  består i en gennemskæring a f  de forreste 2/3 a f  h jernebjæl

ken, der forbinder de 2 hjernehalvdele. Det m an  ønsker at opnå, er at 
æ ndre  de generaliserede anfald til små partielle anfald, hvor patienten  
bevarer bevidstheden. N år m an  delvis har gennemskåret hjernebjælken, 
kan de elektriske im pulser ikke sprede sig til hele hjernen.

H vordan  er resultaterne?
R esulta terne er ligesom i udlandet meget lovende, idet de generaliserede 

anfald ikke blot er ændret til sm å partielle anfald uden bevids thedstab  eller 
generaliserede kram per,  men de er også gået meget ned i hyppighed. 
Konsekvensen er en betydeligt behageligere tilværelse for pa tienten , der nu 
kan gå frit omkring  i stedet for konstant at være u nder  opsigt eller nærmest 
konstant at være holdt i hånden a f  forældre eller plejepersonale.

De nævnte opera t ionstyper har betydet et stort fremskridt for mange 
pa tien te r  med svær epilepsi. De prak tiserende læger, pa tien terne  og deres 
pårørende bør være opm æ rksom m e på denne behandlingsmulighed.

Ø nsker fo r  frem tiden  
M ed hensyn til operativ  fjernelse a f  det epileptiske fokus kan man 

desværre kun operere på ar i tindingelappen i dag. På nuvæ rende t idspunkt 
har vi hverken expertise eller a p p a ra tu r  til at finde de epileptiske forand
ringer i andre  dele a f  hjernen og deref ter  behandle  dem.

Vi håber  i løbet a f  nogle å r  at være i stand til at foretage o pera t ioner  på 
pandelappen  og andre  om råd er  a f  hjernen, således at m an  kan spare landet
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for de store udgif ter, der er fo rbundet med at sende disse pa tien te r  til 
udlandet (ca. 700000  kr. per patient) .

En indførelse a f  disse muligheder vil dog kræve anskaffelse a f  nyt a p p a 
ra tu r  og mere expertise, hvad det offentlige med de aktuelle bevillinger 
ikke er indstillet på at ofre.

D er vil im idlert id  være store besparelser at opnå  ved disse operative 
behandlinger. Hvis man kan undgå at en patient bliver så invalideret a f  sin 
epilepsi, at han skal have førtidspension, sparer man mange penge, ofte 
mere end 1 million kroner per patient, da 75% a fa l le  epilepsier starter  i 
barnealderen. Dernæst sparer m an  udgifter til medicin , da patienter, ope
reret for tindingelapsepilepsi i a lm indelighed kan tages helt ud a f  den 
medicinske behandling  ca. 1 1/2 år efter operationen.

Patienter ,  der har fået foretaget callosotomi, kan ofte klare sig med 
betydeligt m indre  doser end før operationen.

Man må derfor håbe, at vore politikere vil leve op til deres ansvar og 
være med til at give patienterne  lignende behandlingsm uligheder i D a n 
mark, som man har i andre  lande, vi norm alt ønsker at sam menligne os 
med!

Fælles nordisk initiativ 
Til operation  a f  epilepsi-patienter med focus uden for tindingelappen, 

hvor der kræves expertise og dyrt ap p a ra tu r  kunne m an godt forestille sig 
et fælles nordisk sam arbejde, idet denne gruppe pa tien te r  er relativt meget 
m indre  end patien ter  med focus i tindingelappen. Et fælles nordisk center 
ville kunne gore indsatsen billigere for de enkelte lande, sam tid ig  med at 
man ved at samle disse patien ter  i eet center kunne oparbejde  en betydelig 
viden og expertise med m uligheder for videre forskningsmæssig udvikling 
af  de anvendte  metoder.

Imidlertid  er jeg bekendt med. at Det Svenske Epilepsiselskab går ind 
for en decentraliseret kirurgisk behandling  med centre lokaliseret til alle 
universite tshospita lerne ( 4 - 5 ) .  D ette  vil muligvis være hensigtsmæssigt 
med henblik på behandling af de mange patien ter med tindingelapsepilep
si. men næppe for de få med focus uden for tindingelappen.

Baggrundsmateriale
1. Mogens D am  & Lennart G ram : Epilepsi — fo rdom m e og facts. Munks- 

gaard 1984.
2. Mogens D am , Lennart G ram  & Mogens Lund: Epileptologi. Munks- 

gaard 1986.
3. Mogens D am , Svein I . Johannessen, Bengt Nilsson & Matti Sillanpää: 

Epilepsy: Progress in Treatm ent.  John  Wiley & Sons 1487.
4. Mogens D am . Lennart G ram  iV Kaare Schmidt: Surgical T rea tm ent o f  

Epilepsy. Acta Neurol. Scand., suppl..  1 17. vol. 78, 1988.

Amtsrådsforeningen:

A m ts rå d s fo re n in g e n  skal i den  fo rb in d e lse  m e d d e le ,  at m a n  f in d e r  det 

vigtigt,  at d e r  ske r  e n  faglig og fo rsk n in g sm æ ss ig  u d v e k s l in g  a f  o p ly sn in g e r  

m el lem  de n o rd i sk e  lan d e  på de t  s u n d h e d sm æ ss ig e  o m r å d e ,  h e r u n d e r  også

+1 — A 912/s Supplement
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for så vidt angår epilepsibehandling. Imidlertid  anser Amtsrådsforeningen 
det for tvivlsomt, om det er realistisk at søge tilvejebragt en fællesnordisk 
epilepsibehandling sam t udarbejde et samlet behandlingsprogram, hvorfor 
m an  skal foreslå, at Sundhedsstyrelsen anm o des  om en vurdering heraf, 
inden der  tages stilling.

K øbenhavn , den 22. jun i 1990

Per K aalund
Torben S ten to ft

Kommunernes Landsforening:

I forbindelse med gennemførelse a f  sygehusreformen i 1970’erne blev 
diagnostisering og behandling a f  personer med epilepsi henlagt til am ts 
k om m unernes  sygehusvæsen — neurom edicinske/neurologiske afdelinger.

D en sociale behandling og rådgivning blev i forbindelse m ed  den a lm in 
delige decentralisering a f  hidtidige statsopgaver henlagt til kom m un erne /  
social- og sundhedsforvaltningerne.

D iagnose stilles ved hjælp a f  et appara tu r ,  elektroencefalograf, der  i 
1960’erne blev udviklet a f  Rigshospitalet i sam arbejde  med teknikere.

Man er dog tilbageholdende med at stille diagnosen epilepsi, for så vidt 
angår små børn, idet også det kliniske sygdomsbillede kan forveksles med 
sædvanlige børnekram per.

Ved gennemførelse a f  decentraliseringen til am te r  og k om m u n e r  o p n å 
ede m an, at undersøgelse, behandling og eventuelle sociale stø tteforan
staltninger ti lvejebringes nær borgeren. Herved undgås endvidere ,  at per
soner med epilepsi klassificeres som en særlig patientgruppe.

Den medicinske målforskning sker således overvejende i sygehusvæse
nets specialafdelinger, hvorved målforskningen også får et klinisk islæt.

For  så vidt angår de i medlemsförslaget nævnte kirurgiske indgreb, 
foretages sådanne her i landet kun i beskedent omfang, idet den antiepilep- 
tiske medicin  efterhånden er blevet så effektiv, at de allerfleste personer 
m ed  epilepsi kan holdes helt eller delvis fri for anfald.

K o m m unernes  skolelægeordninger er meget opm æ rksom m e på proble
merne.

Skolelægen orienterer skolerne/lærerstaben. Ved forekomst a f  Petit mal 
(børneabcenser) vejledes lærerstaben i konkrete tilfælde, således at m an  
ikke forveksler kortvarige abcenser med uopm æ rksom hed, og ved fore
komst a f  G ran d  mal, m /u  aura, vejleder skolelægen lærerne om , hvad et 
anfald indebærer, og hvorledes m an  skal forholde sig.

Endelig skal landsforeningen oplyse, at der i D an m ark  findes en est im e
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ret patientforening, D ansk  Epilepsiforening, Korsgade 16, 2200 K øben

havn N, der  har nedsat et lægeråd, der er ti l trådt a f e n  række frem trædende 
neurom edicinere/neurologer ,  og som udgiver et tidsskrift F rem  i lyset.

D er er derm ed flere målgrupper, der m å  tages i betragtning ved en 
ønsket, forstærket indsats over for personer med epilepsi.

K øbenhavn, den 18. april 1990

E ske Groes
K aj H olst

Fi nl a nd

Social- och hälsovårdsministeriet:

Vården av personer m ed  epilepsi har i Fin land förverkligats som en del 
av ett regionalt vårdsystem och är relativt väl täckande. Det exis terar en 
arbetsfördelning mellan de olika vårdenheterna .

Ansvaret för diagnosticeringen, vården och rehabiliteringen av epileptis- 
ka barn  innehas i F in land av läkare som specialiserat sig på barnneurologi. 
N äte t  av dylika barnneurologiska a rbetsgrupper  inom  sjukvårdsdistr ikten 
och centrals jukhusen ä r  dock inte änn u  fullt täckande.

Då det gäller vuxna epileptiker är vårdsystem et både täckande och väl 
fungerande. H älsovårdscentra lerna  utgöi en del av vårdsystem et och sva
rar ti l lsam m ans med centrals jukhusen för vården.

Universite tscentrals jukhusen tar hand  om epileptiker med behov av 
högspecialicerad vård. Behandlingen av epileptiker som behöver kon tinu 
erlig insti tu t ionsvård  har  i F in land koncentrera ts  till Vaajasalo sjukhus i 
Kuopio, dä r  även diagnosticeringsberedskapen ä r  på en mycket hög nivå. 
Kirurgisk behandling ges systematiskt vid K uopio  och Uleåborg universi-  
te tscentrals jukhus. Enskilda kirurgiska ingrepp m ot epilepsi utförs vid 
T am m erfors  universite tscentralsjukhus.

Urvalet av epileptiker till kirurgisk vård och därm ed  förkn ippad  special
undersökning  kan skötas inom alla universitetssjukhus.

Ministeriet konsta tera r att det i F in land  ä r  ändamålsenlig t att koncen
trera den epilepsikirurgiska verksam heten  till två eller tre centran . Efter
som epilepsikirurgin är en v idtagande behandlingsform är antalet pa tien 
ter i behov av opera t ion  idag stort. Men när detta  behov tillgodosetts kan 
behandlingen av nya fall ske vid två enhete r  — eller kanske vid en enda 
enhet. Vid sidan av kirurgin har också läkem edelsbehandlingen utvecklats 
vilket lett till a tt an talet platser för kron iker  inom  den slutna vården 
radikalt kunna t skäras ned.

Social- och hälsovårdsm inister ie t anser att det kunde vara motivera t  att 
tillsätta en sam nord isk  arbetsgrupp med uppgift a tt u treda  såväl nuläget av
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vården av epilepsi i de nordiska länderna  som ländernas särskilda behov. 
A rbetsgruppen kunde också höra  u tländska sakkunniga.

Helsingfors den 6 jun i  1990

M auri M iettinen  
Social- och hälsovårdsminister

R a lf  E kebom  
T f. överinspektör

Ålands landskapsstyrelse:

Epilepsi ä r  en gem ensam  b enäm ning  på ett flertal olika typer  av å te r 
k o m m an d e  u tbrott av stö rn ingar i h järnans funktion, som karakteriseras 
av plötsliga a ttacker  av förändringar i m edvetande, motorisk  aktivitet, 
sensoriska fenom en eller oändamålsenlig t beteende. O rsakerna  till dessa 
anfall ä r  mångskiftande.

Som av medlemsförslaget framgår kan epilepsi , oavsett vilken orsak som 
ligger i bakgrunden, skapa en m ängd socialmedicinskt betingade problem 
för de personer, som drabbars  av dessa sym ptom . Ålands landskapsstyrel
se finner det ändamålsenligt att  fö rutsä t tn ingarna  för en gem ensam  sam 
nordisk  epilepsivård och ett eventuellt samlat vårdprogram  utreds m en att 
ställning till anslående av resurser för forskning och inform ationsu tby te  
tas först då en sådan u tredning  föreligger.

M arieham n den 7 jun i 1990

S u n e  Eriksson  

Lantråd

Birger Ch. Sandell 
Landskapsläkare

Epilepsialiitto r.y . (Epilepsiforbundet)1:

Epilepsi: in sjuknande och prevalens 

I F in land  finns rätt färska epidemiologiska undersökningar om epilep
sifrekvens b land  barn  och vuxna. Enligt undersökningarna  är förekomsten 
av epilepsi i b a rnaå r  0 ,8 %  och i vuxen å lder 0 , 7 - 0 , 8 % .  Dessa prevalens-

1 Y ttra n d e t ö versa tt frå n  f in s k a .
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siffror s täm m er väl överens m ed uppgif terna från folkpensionsanstaltens 
register över specialersättningsberätt igade lakemedel for epilepsi som o m 

fa t tar  nyregistrerade fall och tidigare bevil jade rättigheter.
Antalet personer berättigade till specialersättning for läkemedel för ep i

lepsi var i Fin land 1.1.1990 respektive 1989 enligt följande:

A lla på  grund  av epilepsi till specialersättning berättigade  

1.1.1990 0 —15 år  1 6 - 6 4  år 65 år Totalt
4691 27 174 5475 37345

På grund  av epilepsi år 1989 beviljade rättigheter 

0 - 1 5  år 16 —64 år 65 år Totalt
853 2 582 378 3057

Således fanns i F in land 1.1.1990 totalt ungefär 37 000 personer med 
konstaterad  epilepsi som hade ansökt om, och fått beviljad, rätt till spe
cialersättning för läkemedel. Nya epilepsifall som anslöts till de tta  ersä tt
ningssystem uppgick till 3000, varav 850 personer under  16 år. Å andra  
sidan upphörde  rätten till specialersättning på grund av avslutad medici
nering i 20 0 0  fall.

Den i medlemsförslaget n äm n d a  epilepsiprevalensen i Sverige, ungefär 
100000 personer, framhålls  ofta i dessa sam m anhang .  Det förefaller dock 
vara en ovanligt hög prevalens och kan endast  förklaras av att alla, även 
sådana  som drabba ts  av epilepsianfall enbart  en gång, ä r  in räknade i 
sum m an.

Vårdorganisation

Vård av vuxna epileptiker och barn  m ed epilepsi ä r  in tegrerad i den 
a llm änna  hälsovårdsorganisationen och är därm ed  landsom fat tande .

Sjukhusvård  för vuxna patien ter  ä r  organiserad i fem universite tssjuk
hus och fem ton centrallasarett.  Vid alla centrallasarett bortsett  från Ålands 
finns en neurologisk enhet. En neurologisk enhet finns även i ungefär en 
tredjedel av regionsjukhusen, dvs. i minst fem regionsjukhus, inom cen
trallasarettens upptagningsom råden  på de största och folkrikaste orterna. 
Vid de flesta av de regionsjukhus som inte har en neurologisk enhet finns 
vuxenneurologisk konsulta tion. Varje  centrallasarett  ansvarar  inom sitt 
o m råde  för vård och habilitering av epileptiker och an d ra  neurologiska 
patienter. D ärför finns vid varje centrallasarett en habil iteringsgrupp med 
representanter för olika fackom råden.

Diagnostik, vård och habilitering på s jukhusnivå  av barn med epilepsi 
sker på barnavdeln ingar  vid landets alla centrallasarett och regionsjukhus. 
Vid nästan alla centrallasarett finns en specialist i barnneurologi som 
ansvarar  för vården. Vid avsaknad av sådan tjänst o rdnas  vård inom 
ram en för konsulta tionsverksam het.
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Av specialsjukhusen  ä r  bara  ett avsett för epileptikerhabilitering. näm li
gen Vaajasalo sjukhus för epilepsi och habilitering i '.ärheten av Kuopio, 
som tar  em ot både vuxna och barn för diagnostiska undersökningar och 
habilitering. Lastenlinna (Barnborgs sjukhus) i Helsingfors erb juder  d ia 
gnostiska undersökningar och habilitering för barn med epilepsi.

Ö ppenvård

Vid alla centrallasarett finns både för vuxna och separat för barn  en 
poliklinisk mottagning. Speciellt bör i detta  sam m an han g  beaktas att i 
F in land  finns en välfungerande privat sektor.  Det finns neurologiska 
priva tm ottagn ingar  speciellt på södra F in lands folkrika orter  och i un iver
sitetsstäder. Inom  öppenvård  utgör besöken på de p rivata  m ottagningarna  
ca 25%. Siffran torde inte vara avv ikande vad gäller epilepsi.

A ka d em isk  neurologi

I F in land  finns fem m edicinska fakulteter och universitetskliniker. Vid 
alla dessa finns en professur i vuxenneurologi. Vid Helsingfors universitet 
finns en barnneurologisk klinik och professur i barnneurologi, vid Åbo 
universitet en professur i barnneurologi och en barnneurologisk ö p p en 
vårdsenhet. F ör  tillfället täcks utbildningsplatsbehovet i både vuxen- och 
barnneurologi.

A nta le t neurologer

I F in land  finns för närva rand e  ungefär 140 specialister i vuxenneurologi 
och 45 i barnneurologi.

Fri villigorga n i sa tion er nas verks a m het 

D en första epilepsiföreningen i F in land  grundades år 1899. D ärefter  
s tartades några föreningar i södra Finland. I nu varande  form bedrivs 
epilepsiföreningarnas verksam het sedan 20 år. Då grundades Epilepsialiit- 
to  r. y. (Epilepsiförbundet), som nu har totalt 30 lokala m edlem sföreningar 
eller -klubbar. Den viktigaste verksam hetsform en för förbundets  m ed
lemsföreningar är  social habilitering inom  prim ärhä lsovården , i synnerhet 
handledning i anpassningsträning och habilitering. Epilepsiförbundet har 
för n ä rvarande  fem d is tr ik tsekreterartjänster i olika delar av landet. Epi
lepsiförbundet an o rd n a r  årligen tiotals kurser för ca 400 epileptiker och 
deras anhöriga, och för 80 — 90 personer vid Vaajasalo sjukhus’ Roinila 
kurscentrum . D äru töv e r  a n o rd n a r  centrallasaretten årligen flera kortkur
ser av typ in troduktionskurser.  K urserna  finansieras m ed  medel kanalise
rade  via Penningautom atfören ingen , folkpensionsanstalten och tjänster 
köpta  enligt VALTAVA-lagen.

F örbundets  m edlem santa l  växer årligen m ed 10% och uppgår nu till 
5 500. K on tak te r  med m ed lem m arna  upprätthålls  och in form ation  gent
em ot samhället sker via t idningen Epilepsialehti (Epilepsitidningen) som
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u tko m m er sex gånger per år, m en  också otaliga tryckta guider, in fo rm a
tionsblad, tidningsartiklar, firandet sedan 13 å r  av s. k. epilepsivecka med 
olika tem an samt offentliga upp trädan den  i m assm ed ier  ä r  ägnade att  ge en 
bild av epilepsiorganisationernas verksamhet. F örbunde t har  å tagit sig att 
o rdna u tbildning for neurologisk vårdpersonal.

På uppdrag av förbundet pågår sedan över 10 å r  vetenskaplig forskning, 
som speciellt har handla t  om den stora a l lm änhetens kunskaper om epilep
si och attityder. Forskning pågår också om  epilepsi ur  individuell aspekt, 
om effekten av anpassningskurserna m. m.

Epilepsiförbundets centralkansli ligger i Helsingfors. D är  a rbetar  å tta  
helt idsanställda t jänstem än. D äru töv e r  verkar u nd er  fö rbunde t ovan 
n äm n da  fem distriktsekreterare  och hab il iteringshandledare i olika delar 

av landet.

D iagnostik och vård av nyligen in s juknad  epilepsipatient

Varje centrallasarett ansvarar  för diagnostik, vård och habilitering av 
befolkningen inom sitt upp tagningsom råde. Fem universitetssjukhus, som 
förutom sitt eget upptagningsom råde ansvarar  för större o m råden  och 
därigenom för vård av hela befolkningen, har anskaffat eller håller på att 
anskaffa app ara tu r  för epilepsidiagnostik, som kvalitetsmässigt ä r  modern  
men som kvanti ta t iv t  for tfarande ä r  otillräcklig. M öjligheterna för en ny 
patient att erhålla  all erforderlig medicinsk och social vård samt habil ite
ring kan anses kvalitativt tillräckliga men kvanti ta t iv t  bristfälliga.

Behoven. Fördelningen av vårdansvare t enligt den nya lagen om special
sjukvård  som träd e r  i kraft i början  av 1991 k o m m er  att vålla problem 
geografiskt på det individuella planet. I synnerhet pa tien te r  med svår 
epilepsi från små k o m m u n er  kan bli u tan  erforderlig vård. D etta  beror  på 
att samhällets  resurser till k o m m u n e r  för hälso- och sjukvård  liksom 
socialvård fördelas efter befolkningsmängd. D ärm ed  kan det bli nö d v ä n 
digt att göra avkall på relativt resurskrävande vård av en patient. Särskilt 
sådana  pa t ien te r  borde  garanteras  sam m a vård som pa tien te r  från större 
och rikare kom m uner.

Epilepsikirurgi ä r  till stora delar oorganiserad. Diagnostisk beredskap 
för att  upptäcka  epilepsikirurgiska fall k o m m er  inom  de n ärm aste  två  tre 
åren att  vara kvalitativt ti llfredsställande, men det kan ifrågasättas om  den 
kvantita t iv t ä r  tillräcklig. O m  själva kirurgin finns erfarenheter vid Uleå- 
borg, Kuopio, Tam m erfors  och Helsingfors universitetssjukhus, delvis 
även vid Åbo universitetssjukhus. Ä nnu så länge är det olöst vid hur 
m ånga universitet och med vilken kapacitet opera t ioner  k om m er att kun
na utföras.

Det finns inte tillräckligt m ånga t jänster  i neurologi och barnneurologi i 
landet. U tb ildningen speciellt i epilepsifrågor är for tfarande bristfällig. 
Särskilt bör påpekas att u tb ildning i epilepsi av övrig vårdpersonal är 
otillräcklig.
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I lagstiftningen finns for tfarande luckor. En epileptikers olycksfalls- och 
livförsäkringsskydd ä r  bristfälligt. Samhällets engagemang for att  lösa 
de tta  problem borde övervägas.

Vetenskaplig forskning om epilepsi har for tfarande stora ekonomiska 
problem. Enkannerligen rekrytering av assistenter slukar forskarens resur
ser. Individuella s t ipendier har det varit nästan omöjligt att få. Att kunna 
koncentrera  sig några m ånad e r  på forskning skulle ändå gagna flera syften.

N ordiskt sam arbete

N ordiskt sam arbete  har utövats i form av epilepsikongresser och -konfe
renser,  ungdomsläger och besök.

Varje nordiskt land har sina egna starka om råden  inom epilepsiforsk
ning och -vård. D etta  borde tillvaratas. Mycket betydelsefullt skulle vara 
stöd från N ordiska rådet för att öka möjligheterna till nationell finansi
ering och resursanskaffning inom epilepsi. För  att garantera kontinuerligt 
in form ationsu tby te  borde  ett uppföljningssystem skapas, så att alla nord is
ka länder kunde  ta del av och dra  nytta av varandras  kunskaper och 
erfarenheter. I det avseendet skulle det vara befogat att ge en rek om m en 
dation  o m  ett gem ensam t vårdprogram  och dess kontinuerliga upp da te 
ring. Konferens- och kongressverksamhet tilldelas mycket knappa resur
ser. U tan  ekonomisk hjälp från läkemedelsföretag skulle deltagande i 
kongresser avsevärt minska på grund av höga deltagaravgifter och andra  
kostnader och skulle i vissa fall kunna upphöra  helt. Språkproblem borde 
uppm ärksam m as.  Med tanke på att det i Sverige finns ungefär 4 00000  
personer m ed  finska som m odersm ål ,  av vilka de flesta inte klarar sig på 
svenska, kan alltså beräknas att det i Sverige finns ungefär 3 000 finskta
lande epileptiker. Att o rdna  to lkhjälp vid sidan av förkovran av språkkun
skaperna ä r  nödvändigt. Fö ru tom  tor kontak ter  som direkt har med vår
den att göra behöver de aktiva föreningarna ekonomisk hjälp tor sina 
möten. Det vore befogat att börja harm oniser ing  av lagstiftningen med att 
kodifiera nu varande  lagstiftning i alla nordiska länder, däref ter  kunde 
regelverken harm onieras.

Slu tord

D et ä r  helt på sin plats och tacknämligt att svenska riksdagsledamöter 
har  tagit upp  epilepsifrågan på detta tydliga sätt. Tonen i deras m edlem s
forslag lär dock vara litet för pessimistisk. Alla nordiska länder har inter
nationellt sett en förhållandevis hög nivå på diagnostik och vård av flerta
let personer med epilepsi. D etta  undanrö jer  naturligtvis inte behovet att 
göra den änn u  bättre. V idare måste konstateras att  en del av befolkningen i 
varje land befinner sig i en svår si tuation t ex på grund av stora avstånd.
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Det finns all an ledning att hoppas att medlemsförslaget leder till positiva 
resultat inom flera av epilepsins delom råden.

Helsingfors i maj 1990

Epilepsiforbundet r. f.

M a tti S illanpää  
Ordförande

L eena  H yvärinen  
Verksamhetsansvarig

Finlands stadsförbund1:

Okat nordiskt sam arbete  inom hä lsovårdsom råde t ä r  nödvändig t i syn
nerhet i fråga om små sjukdom sgrupper och/eller då m an behöver särskilt 
k unnande  eller undersökning, som lönar sig att  koncentrera  t. ex. på en 
plats. Det är också möjligt att avtala om sam nord isk  arbetsfördelning i 
vården av sådana s jukdomar.

F in lands stadsförbund  tillstyrker medlemsförslaget, dä r  min is terrådet 
rekom m enderas  att u treda  föru tsä t tn ingarna  for en gem ensam  sam nordisk  
epilepsivård och ett samlat vårdprogram  sam t att anslå erforderliga resur
ser för ökad forskning och in form ationsu tby te  rö rande läkemedel och 
behandlingsm etoder samt for in form ation och upplysning till a llmänhe-

Helsingfors den 29 maj 1990

F inlands s tadsförbund

Jyrk i K ivistö  
Avdelningschef

M a tti L a iho  
C hef tor hälsovården

Suomen kunnailisliitto (Finska kommunförbundet):

I alla de nordiska länderna pågår ak tiv ite ter  för att förbättra  epilepsivår- 
den. M odern  diagnostik och behandling  av pa tien te r  med epilepsi krävar 
avancerad utrustning, vilket i sin tu r förutsä t ter  en koncentra tion  av- 
resurserna. Ett samlat vårdprogram  samt ett utökat forsknings- och infor
m ationsu tby te  skulle ge stora mänskliga och sam hällsekonom iska  vinster.

' Y ttra n d e t ö versa tt frä n  f in s k a .
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1 det m edlemsfbrslag som avses i rubriken foreslås, a t t  fö rutsä t tn ingarna  
för en gem ensam  sam nord isk  epilepsivård och ett sam lat vårdprogram  
utreds och a tt  erforderliga resurser anslås för ökad forskning och in form a
t ionsutbyte  rö rande  läkemedel och behand lingsm etoder  sam t för in form a
t ion  och upplysning till allmänheten.

Suomen kunnallis liitto  rekom m enderar ,  att medlemsförslaget god
känns.

Helsingfors den 14 maj 1990

Suom en kunnallis li tto

Olli Kerola 
Avdelningschef

R aou l Sundqvist 
Ekonomiplanerare

Finlands svenska kommunförbund:

--------- M ed anledning härav  får fö rbundets  byrå meddela  att vi stöder
fbrslagsdelen 2. angående resurser för ökad forskning och in fo rm ationsu t
byte sam t ökad upplysning till a llm änheten . D ärem ot kan förslaget 1. om 
gem ensam  sam nord isk  ep ilepsivård enligt vår uppfa t tn ing  vara svårare  att 
genomföra.

Helsingfors den 18 ju n i  1990

Fin lands svenska kom m u nfö rbu nd

K. J. B runström
E rik  N y lund

Finlands läkarförbund:

Karakteristiskt för vårdprogram  för olika s jukdom ar  ä r  enligt Fin lands 
läkarförbunds uppfattn ing, a tt de skall göras upp  på nationell grund. I 
de tta  avseende avviker epilepsin inte från m ånga andra  s jukdomsgrupper. 
D å  det ä r  fråga om  krävande specialbehandling kan det i vissa fall vara 
motivera t  a tt koncentrera  verksam heten sam nord isk t till en plats. N u v a 
rande nordiska förbindelser ha r  redan gjort sådan verksam het möjlig. Då 
det gäller epilepsi kan epilepsikirurgin näm nas  som exempel på en sådan
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verksamhetsform . På grund av o v an n ä m n d a  om ständ ighe te r  anser  F in 

lands läkarförbund, att  de föreslagna å tgärderna  i medlemförslaget inte 
som sådana  ä r  behövliga.

F in lands läkarförbund

Klas W inell 
Vice ordförande

Santera  Kujala  
Bitr. verksamhetsledare

Epilepsiforeningen på Åland:

Den på Åland nybildade epilepsiföreningen har  vid styrelsemöte den 17 
april beslutat om följande yttrande:

Föreningen o m fa tta r  innehållet och k läm m arn a  i förslaget, som vi anser 
synnerligen viktiga. Vi vill i synnerhet f ram hålla  behovet av att  vården 
garanteras på vårdtagarens eget språk, för Ålands del på svenska.

Föreningen anser också att  möjlighet till vård i anna t  nordiskt land bör 
undersökas.

M arieham n den 11 ju n i  1990

Enligt uppdrag

Lars R ögård  
Ordförande

I s l a n d

Sundheds- og forsikringsministeriet (H eilbrigðis- og tryggi ngamálaráðu- 
neytið:)1

I forslaget henstil les på den ene side til, at det undersøges, om det er 
realistisk at få sam nord iske  regler om  behandling  a f  epilepsi-patienter, 
h erunder  særlig behandlingsprogram m er, og på den anden  side, om  det er 
muligt at få bevil linger til at forøge forskning og in form ation  om kring 
medicin og anden  lægebehandling i forbindelse m ed  denne  sygdom.

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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Ministeriet anser alt id nordiske analyser og sam arbejde  på sæ rom råder  
som dette  for at kunne kom m e Island til gode.

Reykjavik, den 16. maj 1990

G uðm undur B jarnason
PålI Sigurðsson

N o r g e

Sosialdepartementet hänvisar i skrivelse den 9 ju l i  1990 till y ttrande av 
S ta ten s senter fo r  epilepsi av den 26 ju n i  1990 (se nedan).

Sta tens senter for epilepsi:

Jeg h a r  m ed  interesse lest Lena Öhrsviks og G re the  Lundblads forslag 
o m  en sam ordn ing  av ressursene for å bedre livskvaliteten for m ennesker 
m ed  epilepsi i de nordiske land. Jeg har også gitt en kopi av forslaget til 
overlege Yngve Løyning, som tidligere har engasjert seg i spørsmål om 
in ternordisk  e p i l e p s i s a m a rb e id . ---------

M in um iddelbare  reaksjon på forslaget er at vi naturligvis bør sam arbe i
de over landegrensene. Pr. idag er det vel allerede et visst sam arbeid , 
riktignok uformelt, mellom de ulike lands epilepsiforbund, og det er også 
et visst sam kvem  mellom fagfolk som arbeider  innenfor  epileptilogi, kfr. 
de nordiske epilepsikonferansene. I Öhrsviks og Lundblads forslag savner 
jeg noe m er  konkret som går på sam arbeidets  form og innhold. Det 
forekom m er meg å være mange felt innenfor epileptologien hvor man 
kunne ha nytte av å sam arbeide, jeg tenker f. eks. på informasjonsbrosjy
rer, videofilmer, m ed ikam entu tprøv inger ,  epilepsi-kirurgi,  førerkortfor- 
skrifter m. m.

K ort sagt er det mange uløste uppgaver som sannsynligvis (?) lettere vil 
finne sin løsning når vi er flere.

Sandvika, 2. mai 1990

Statens senter for epilepsi

Karl O. N akken  
Overlege

Vi h a r  den 5. ds. m otta t t  Deres oversendelse av ovennevnte  forslag med 
anm od n ing  om m erknader  så snart som mulig. A nm odningen  kom m er på
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et ubeleilig t idspunkt ,  da vi er nedlesset av presserende oppgaver med 
allerede oversittede frister. Imidlertid  vil vi gjerne avgi en kortfatte t k om 
m en ta r  til forslaget og k o m m er gjerne tilbake med et m er utfyllende svar 
senere om  det er ønskelig. Vi har følgende bemerkninger.

Epilepsiservicen i de nordiske land

Det er riktig som fremstil t i det svenske forslaget at epilepsiservicen er 
forskjellig u tform et i de nordiske land. D en  forskjelligartede utvikling av 
denne service har  vært styrt av mange krefter.

I Norge fikk vi en heldig utvikling. Det pleiehjem med 64 plasser som 
Det Norske D iakonfo rbund  oppret te t  på gården Solberg i Sandvika  i 1910 
etter m øns ter  av lignende insti tusjoner i D an m ark ,  Sverige og Tyskland, 
hadde kort avstand til de kom m en de  to regionsykehus. R ikshospitalet og 
Ullevål. U tviklingen av insti tusjonen fra 1954 av til et m oderne  epilepsi- 
senter for "com preh ens iv e” service (integrert,  tverrfaglig, heldekkende 
service for somatiske, psykososiale, og habiliteringsmessige problemer) 
kunne derfor skje m ed  løpende sam arbeid  med disse regionsykehus for 
supplerende u tredninger  og behandlinger. Spesielt viktig kom dette  til å bli 
for den delen av epilepsiservicen som kirurgisk behandling  utgjør og som 
ivaretas av et tverrfaglig team fra de tre insti tusjonene. Vårt epilepsisenter 
har derved kunnet utvikle seg e tter forutsetningene til et senter på høyeste 
spesialiseringsnivå. og blitt  en modcll som har  ti l trukket seg betydelig 
interesse in ternasjonalt med mange besøk fra land m ed lignende s truk tur  
for helseservice. V i m o t ta r  også en del pasienter fra de andre  nordiske land 
hvor kjerner til lignende sentra har  bli tt  nedlagt eller ikke utviklet, og hvor 
epilepsiservicen på høyeste spesialiseringsnivå er ivaretatt av pediatriske 
og neurologiske regionsykehusavdelinger. Disse har vanskeligere for å gi 
en comprehensive  service enn det et eget epilepsisentrum har.

Som nevnt i det svenske forslaget, er det sterke krefter i Sverige for å 
oppre t te  epilepsisentra for comprehensive  service og for epilepsikirurgi.  I 
D an m a rk  er den tidligere kolonien Filadelf ia  u nder  utbygging til et slikt 
senter, og i F in land ha r  de etablert et slikt senter.

Forslaget om  en sam nordisk innsats fo r  bedre epilepsiservice

Vi m ener at den modell vi har utviklet i Norge, er særlig godt egnet for 
service til den aktuelle pasient-gruppe. Forovrig anbefaler de store in te rna 
sjonale epilepsiorganisasjoner en slik modell.  De nordiske land har allere
de et godt sam arbeid  m ed utveksling av informasjon på nordiske epilepsi- 
møter. men dette  kan og bør utvikles og utvides. Videre har det allerede 
vært praktisert in ternordisk  sam arbeid  om u tprøving av m edikam enter ,  
men dette kan også utvides. Dessuten er det som nevnt i forslaget en del 
diagnostiske u tredninger som krever meget kostbart uts tyr (f.eks. PET 
SCAN), og som derfor e tter vårt skjønn bør sentraliseres i ct lite o m råde  
som Skandinavia. Sam arbeid  om m etodeutvik ling  og forskning er klart
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ønskelig og mulig i større uts trekning enn  det til nu ha r  vært praktisert.
På denne  bakgrunn anbefaler vi det aktuelle forslag til N ord isk  råd. 

Forutsetn ingen er at en iverksettelse av eventuelle forslag ikke m edfører  
noen innskrenkninger i den v irksomhet vårt senter møysomm elig  har 
bygget opp  og fått sanksjon for i D en nasjonale helseplan frem m ot år 
2000.

Sandvika, 26. jun i 1990

Yngve L ø y n in g / P h /D ..
Direktør/overlege

N orsk  epilepsiforbund hänvisar i skrivelse den 15 m a j 1990 till y ttrande  
avgivet av S ta tens senter för epilepsi (se ovan).

Den norske lægeforening:

D en  norske lægeforening stiller seg positiv til alle ti ltak som kan bedre 
s i tuasjonen for kronisk syke, h e run der  økt forskning, informasjon og bedre 
behandling og omsorg. Lægeforeningen er klar over at det foreligger en 
rekke udekkede behov på dette  om rådet.

1 forslaget fra den svenske delegasjonen til N ordisk  Råd er spesielt 
behovet hos pasienter m ed  epilepsi ta t t  vare på. Lægeforeningen har ikke 
noe grunnlag for å vurdere dette opp  m ot andre  behov, m en  ser ikke bort 
fra at andre  g rupper  av kronisk syke kan ha like store udekkede behov. 
H vis  N ord isk  R åd  ønsker å styrke omsorgen for pasien ter m ed  kronisk 
sykdom, ville det derfor e tter  Lægeforeningens mening  være riktig å se på 
hele p roblem kom plekset og dere t ter  eventuelt forsøke å foreta en pr io ri te 
ring mellom de mest på trengende behov.

Lysaker, 14. mai 1990

B engt-Lasse L u n d  
Generalsekretær

H ans Asbjørn H olm  
Avdelingsleder, dr. med.

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

Förslaget ta r  upp behovet att  u treda  förutsä t tn ingarna  för en gemensam 
sam nord isk  epilepsivård och ett sam lat vårdprogram  sam t föreslår att
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erforderliga resurser anslås (or forskning och att ett in ternord isk t  forsk

ningssamarbete  etableras.
Som förslagsställarna fram håller är epilepsivård, särskilt i dess speciali

serade form, ett lagarbete där  olika yrkeskategorier och specialister b idrar 
med sin särskilda kompetens. Tillgången på specialister är mycket vari
erande i de nordiska länderna. Som exempel kan näm nas  stora skillnader i 
utbyggnaden av neurologin, barnneurologin  och ti llgången på kliniska 
neurofysiologer, tre nyckelfunktioner inom  epilepsivården.

Socialstyrelsen har  tillsatt en expertu tredning  av epilepsivärden i Sveri
ge. U tredningen arbe ta r  för n ä rvarande  med att få fram svenska ep idem io
logiska grunddata .  Parallellt genomförs en inventering  av vårdresurser och 
epilepsiforskning i landet. U tredningen s tartade  för ett å r  sedan och beräk
nas slutföra sitt uppdrag  hösten 1991.

D äru töver  har M edicinska forskningsrådets in itia tivgrupp för m ed i
cinsk teknologi beslutat att  redan hösten 1990 sam m anstä lla  en rapport 
beträffande den internationella  kunskapsfronten och göra en bedöm ning  

av epilepsikirurgins nuvaran de  status.
I avvaktan på pågående utredningars s lutförande finns det för svenskt 

v idk om m and e  inget underlag för ett sam nord isk t in itiativ. Enligt social
styrelsens uppfa t tn ing  saknas för närvarande  förutsä ttn ingar för ett ge
m ensam t nordiskt vårdprogram . En välfungerande epilepsivård måste 
planeras utifrån de faktiska förutsä ttn ingar som råder  i respektive land. 
Socialstyrelsen anser därför att det för nä rvarande  inte är m otiverat med 
en epilepsiutredning u töver  de nu pågående.

Det finns dock ett starkt intresse för nordiskt sam arbete  kring sam- 
hällsviktiga frågor. Det naturliga forumet för vetenskapligt utbyte är re
spektive lands sam m anslu tn ingar  med p rim ärt  syfte att främja forskning 
inom epileptologin. De olika ländernas epilepsisällskap sam arbe ta r  i In ter
national League Against Epilepsy. U töver  detta  har de nordiska epilepsi
sällskapen sinsemellan ett mycket nära  sam arbete  för vetenskapligt utbyte.

Ett viktigt forum för in ternordiskt vetenskapligt utbyte är de regelbun
det å te rko m m an de  skandinav iska  epilepsikongresserna. Dessa kongresser 
har dessutom  den unika u tform ningen att vara sam arrangerade  av de 
vetenskapliga epilepsisällskapen och patien tförbunden . Den 7 :eoch  senas
te Skandinaviska Epilepsikongressen avhölls i Tylösand 1989 och sam lade 
cirka 500 deltagare. Socialstyrelsen deltog som delfinansiär. Det finns 
sålunda redan idag ett om fa t tan de  och nära nordiskt sam arbete  kring 
epilepsiforskning.

Socialstyrelsen anser sam m anfa ttn ingsv is  att ett gem ensam t nordiskt 
vårdprogram  för epilepsi för n ä rvarande  inte är aktuellt och att det, mot 
bakgrund av att en svensk epilepsiu tredning pågår,  inte är m otivera t  att
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särskilt utreda förutsä t tn ingarna  för en gemensam sam nordisk  epilep
sivård.

Stockholm den 8 maj 1990

L ennart R inder  
Direktör

M arianne R am bro  
Avdelningsdirektör

Landstingsförbundet:

Som näm n s  i förslaget pågår u tredningar  om epilepsivården i landet. 
Vad gäller kirurgisk behandling  av epilepsi har Statens Beredning för 
u tvärdering  av Medicinsk M etodik  (SBU) av socialstyrelsen och L ands
tingsförbundet fått i uppdrag  att u tvärdera  denna  behandlingsform.

Inom  socialstyrelsen pågår en u tredning av epilepsivården i ett vidare 
perspektiv. Ett om fa t tand e  medicinskt underlag k o m m er att tas fram och 
m ed detta  som utgångspunkt k om m er om fattn ingen av erforderliga m ed i
cinska å tgärder att anges. Först nästa å r  beräknas detta vara färdigställt. 
N är  förteckning R till riksavtalet för hälso- och sjukvård för år 1990 
behandlades av förbundsstyrelsen i decem ber 1989 beslöts att  avvakta  
m ed  ställningstaganden till dess erforderligt medicinskt underlag finns att 
tillgå. Förteckning R, som om p rö vas  varje år. o m fa t ta r  högspecialiserad 
vård d ä r  hela landet ä r  upptagningsom råde.

Rent principiell t ser förbundsstyrelsen positivt på sam arbete  över grän
serna. N u pågående u tredn ingar  om  epilepsivård får utvisa om  viss del av 
vården ä r  av så högspecialiserad karak tä r  att det egna landet ä r  för litet 
som upptagningsom råde eller om det av an d ra  skäl finns anledning över
väga ett nordiskt samarbete.

Stockholm den 17 maj 1990

Landstingsförbundet 

G unnar H ofring
U 'alter S /unge

Svenska läkaresällskapet:

--------- vill efter hö rande av sina sektioner för klinisk neurofysiologi,
neurokirurgi, neurologi samt pediatrik  och skolhygien anföra följande. 

Svenska läkaresällskapet vill inledningsvis unders tryka att gruppen epi-
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leptiker är stor. I de skandinav iska  länderna  torde det sam m anlag t finnas 
2 00000  — 3 00000  epilepsisjuka med starkt varierande  svårighetsgrad och 
d ärm ed  mycket varierande  behov av medic insk t och socialt stöd. Läkare
sällskapet vill läm na följande ko m m en ta re r  till de enskilda medlemsförsla- 
gen.

1. G em ensam  epilepsivård och sam la t vårdprogram

Epilepsivården i Sverige befinner sig sedan cirka 5 å r  i snabb utveckling 
både när  det gäller sjukhusvård  och övrigt om händ er tag and e  av patien ter 
och anhöriga. Hittil ls har framstegen framförallt gällt utveckling av d ia 
gnostik och kirurgisk terapi, där  i vissa avseenden Sverige f. n. to rde  ha ett 
visst försteg framför övriga nordiska  länder. D ärem o t finns i Sverige 
fortfarande brister  när det gäller det sociala om händer tagande t  (ar
betsvärd, habilitering, rehabilitering, familjestöd m. m.), i synnerhet för de 
vuxna, m edan  s i tua tionen för epilepsisjuka barn  och deras familjer är 
bättre. Regionala olikheter vad gäller basala resurser föreligger bl. a. be
träffande vissa nyckelkategorier inom läkarkåren.

Den svenska epilepsivården är for närva ran de  föremål för en av social
styrelsen tillsatt bred u tredning m ed uppgift a tt avge y ttrande  u nder  1991, 
förhoppningsvis m ed  förslag om åtgärder for att b redda  och förstärka 
epilepsivårdens nationella bas. Det vore enligt Svenska läkaresällskapet 
olyckligt att föregripa resultatet av detta  arbete genom att gå in i en ny 
u tredning om förutsä t tn ingarna  for en gem ensam  sam nord isk  epilepsivård 
och ett samlat vårdprogram . O m  det ä r  ett nordiskt cen trum  for avancerad  
epilepsivård som föresvävar förslagsställarna kan ett sådant leda till u t tu n 
ning av de nationella resurserna i en s i tuation då basen och inte toppen  
behöver  förstärkas. R edan  nu finns möjligheter att skicka p a tien te r  mellan 
de nordiska länderna  då olika typer av specialå tgärder är medicinskt 
indicerade.

2. F orskningssam arbete och in form ationsu tbyte

Forskningssamarbete  har  sedan m ånga år fö rekom m it mellan olika
forskningsinstitu tioner i de nordiska länderna. D etta  har bl. a. manifes
terat sig i skandinaviska epilepsikongresser, senast i Tylösand 1989. S am 
arbetet har  fr. o. m. 1990 utvidgats till att  om fa tta  också S torbritann ien  
och Holland. D äru tö ve r  finns ett stort antal europeiska och andra  in te rna
tionella kongresser,  dä r  forskningsrön presenteras och kontak ter  knyts. 
Sam arbetet behöver emellertid intensifieras och tillföras resurser.

Ett initiativ från N ord iska  rådet a tt bereda  yngre forskare möjlighet att 
vistas vid u tländska universitet d ä r  högklassig epilepsiforskning bedrivs 
skulle var värdefullt.  I förslaget tangeras p roblem et att det tyvärr  trots alla 
ansträngningar sannolikt k o m m er att kvarstå en grupp  barn  som inte kan 
hjälpas till anfallsfrihet vare sig m ed  m edicinering  eller kirurgiska ingrepp. 
Dessa barn är ofta f le rhandikappade med såväl fö rs tåndshand ikapp  som
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rörelsehinder. Habili tering av dessa barn  liksom rehabilitering av operera
de pa tien te r  måste prioriteras  i ett k o m m and e  utvecklingsarbete. Även här 
kan den svenska u tredningen bidra  m ed  synpunkter  på behov och in r ik t
ning.

Läkaresällskapet vill därför föreslå att även frågan om gem ensam m a 
nordiska  forskningsresurser upptas  i ett senare skede för n ärm are  b earbe t
ning av konkreta  förslag.

Sam m anfat tn ingsv is  finner Svenska läkaresällskapet a tt man b ör avvak
ta med de föreslagna sam nord iska  insatserna rö rande  epilepsi tills resulta
tet av den pågående svenska utredningen om epilepsivård föreligger.

Stockholm den 12 jun i 1990

För Svenska läkaresällskapet

Sven Dahlgren  
Ordförande

H ans H allander  
Sekreterare

Regionsjukhuset i U meå, neurokirurgiska kliniken:

Vi v ä lkom nar  förslagen
” 1. att u treda  föru tsä t tn ingarna  för en gemensam sam nord isk  epilep
sivård och ett samlat vårdprogram
2. a tt anslå erforderliga resurser för ökad forskning och in fo rm ationsu t
byte rörande läkemedel och behandlingsm etoder  samt för in form ation
och upplysning till a l lm änhe ten .” 

och framhåller följande;
I. U tgående från internationella  och nordiska data  har  ca 100000 ind i

v ider i Sverige epilepsi, 10% av dessa ä r  barn <  I 7 år. Årligen ins juknar ca 
4 0 0 0  personer, de svårbehandlade  utgör ca 50%. Ca 2 60 00  pa tien te r  <  60 
år behöver utredas inför eventuell kirurgisk behandling, 4 500 av dessa är 
barn. Årligen t i l lkom m er 1 500 nya sådana  fall.

II. 1 5 0 0 —5 200 personer <  60 å r  med partiell epilepsi bör opereras. 
5 5 0 — 1 200 är  barn. Ca 150 barn med epilepsi har CP-skada, m erparten  av 
dessa borde opereras. Årligen ti l lkom m er 150 — 350 nya epilepsifall.

Farm akoresis ten t partiell epilepsi b ö r  efter adekvat antiepileptisk be
handling icke få fortgå längre än 1—5 år  utan att epilepsikirurgisk vård 
övervägs.

III. Den preoperativa u tredningen är tids- och resurskrävande och o m 
fattar  anfallsanalys. neuroradiologi, ofta invasiv neurofysiologi med regist
rering frän kroniska EEG elektroder direkt från hjärnan, speciell neuropsy
kologi. neuropsykiatri  och psykosocial bedömning. U tredningen kräver 
avancerad  ap para tu r  och teknisk expertis.
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IV. Den första enkla epilepsikirurgiska opera t ionen  i Sverige gjordes 
1901. Mellan 1 9 2 5 -  1979 utfördes ca 690 operationer ,  dvs. 1 l /å r ,  149 
gjordes på harn. 3/år. U n der  1980-talet har m odern  epilepsikirurgi utförts 
pä ca 250 patienter,  25/år, huvudsakligen på fyra av landets sex neuroki- 
rurgiska kliniker. U m eå, i sam arbete  m ed  Göteborg , ha r  haft högsta pro
duktion. Ca 70 barn har  opererats , 7/år. N u v a ra n d e  årliga opera t ionskapa- 
citet är < 50 fäll.

V. Internationella  och svenska resultat visar att ca 6 0 %  blir helt an- 
fallsfria, ytterl igare 25 — 30%  avsevärt förbättrade. U töver  resektiv kirurgi 
mot partiell epilepsi, kan pa tien te r  m ed  diffus epileptisk h järnskada hjäl
pas med l indrande ingrepp, avskärning av nervbanor ,  ca 70%  förbättras 
därav delvis. Vinsten av ett sådant ingrepp kan vara m inskad  vårdtyngd 
och frigjorda vårdresurser.

Livskvaliteten förbättras av opera t ion  genom forbätting av intelligens, 
minne, spräkformåga. beteende, s jälvförtroende, fysisk aktivite t och soci
alt engagemang. Ö vergående sociala problem kan fö rekom m a efter o pera
tion. Ofta är dessa rela terade till en alltför utdragen preoperativ  s jukdom s
tid. Hjälp med kura tor  och yrkesvägledare kan postopera tiv t  bli n ö d v ä n 
digt.

K om plikationer  i sam band  med epilepsikirurgi u p p träde r  i 5 —17%. 
Dödligheten ä r  0 — 4%. D ödligheten på sikt ä r  dock högre hos dem  som 
inte opereras.

VI. Högkvalitativ, p roduktiv  epilepsikirurgi kan enligt mångårig in ter
nationell erfarenhet bedrivas bäst vid E pilepsicentra  där utvecklingen 
drives framåt i in tim t sam arbete  m ed  grundforskningen. Det mest kända 
och ledande Epilepsicentret finns i Montreal,  K anada.  Typiskt for ett 
högproduktiv t Epilepsicenter är dess m ultid iscip linära  expertorganisation. 
Det finns även and ra  kända C en tra  m ed  mångårig  erfarenhet,  dock med 
lägre p roduktion . Helt nyligen har i USA ett stort anta l ” cen tra” ti l lkom
mit vilket lett till organisatoriska m å t t  och steg för att  värna  om  verksam 
hetens kompetens.

VII. Ett Epilepsicenter skall emellertid  inte enbart  behand la  kirurgiska 
patien ter  utan även kom plexa icke-kirurgiska fall m ed  pene tre rande  an a 
lys. behandling  och psykosocial hjälp. C entrets  verksam het skall vara 
allomfattande, av typen com prehensive epilepsy care.

VIII. Ekonomiska överslagsberäkningar har visat att  etablerings- och 
drif tkostnaderna  för högkvalitativ epilepsivård utgör blott en del av de 
tunga kostnader (produktionsbortfall)  som kvars tår  å tm ins ton e  o fö rm in 
skade om  ingen satsning göres på förbättrad  epilepsi vård.

IX. Skapandet av ett Epilepsicenter gem ensam t för de nordiska länder
na för utredning, intensiv m edicinsk  och högkvali tat iv  kirurgisk terapi och 
rehabilitering av pa tien te r  m ed  epilepsi , skulle driva utvecklingen framåt. 
Epilepsicentret skulle även ha de bästa fö ru tsä t tn ingarna  att upplysa all
m änhe ten  och bryta den negativa bild m an  fortfarande har  om  epilepsi
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s jukdom arna .  Tillräckliga resurser skulle ställas till förfogande, så att ett 
fullständigt epileptologiskt team  m ed  nödvändiga  resurser kunde skapas.

Jag hänv isar  till rapporten  ” Epilepsikirurgi av Idag” som jag  u tarbetat 
för Statens Beredning för U tvärder ing  av Medicinsk Teknologi, SBU. Den 

ger en detaljerad analys av epilepsikirurgins möjligheter till behovsrela- 
terad, högkvalitativ epilepsivård.

Neurologiska kliniken. Regionsjukhuset i U m eå  den 6 maj 1990

Dessa synpunk te r  ha r  kliniken i U m eå  m ed några avvikelser i detalj 
in läm nat till Svensk neurokirurgisk förening. Enligt uppgifter har förslaget 
ej beaktats. Ett annat för oss okänt y tt rande har  avfatta ts  och insänts.

Jag ber därför att få in läm na förslaget 1990.05.06 till N ordiska rådets 
svenska delegation.

U m eå  den 31 maj 1990

H erbert S ilfven ius
Docent, överläkare 

Ordf., Commission on Neurosurgery o f Epilepsy,
International League Against Epilepsy

Svenska epilepsiförbundet:

Förbundet finner förslaget intressant och värt att stödja.
Svenska epilepsiförbundet har i olika sam m an han g  framhållit  a tt epilep

sisjukvårdens resurser ä r  oti llräckliga. D etta  ha r  bl. a. utförligt framförts i 
fö rbundets  tidning Svenska Epilepsia nr 2 - 3  1989, dä r  även patien tkrav  
på förstärkningar formulerats.

Svenska epilepsiförbundet verkar  för förbättrad  epilepsivård lokalt och 
regionalt. Samtidigt anser fö rbundet att  det ä r  synnerligen angeläget, att  en 
kraftsamling av s jukvårdsresurser ko m m er till stånd för utredning, m ed i
cinsk och kirurgisk behandling  sam t rehabili tering av personer m ed  svår- 
behandlad  epilepsi. D etta  gäller framför allt barn men även vuxna med 
epilepsi, eftersom stora vinster i form av förbättrad  livskvalitet för den 
sjuke och besparingar för samhället står a t t  v inna  vid en intensiv beh an d 
ling av s jukdom en i ett tidigt skede. Vi har därför vädjat till såväl socialsty
relsen som socialdepartementet om resurser u töver dem  som en enskild 
sjukvårdsregion kan ställa till förfogande. Vi har föreslagit in rä ttande t av 
ett Epilepsicentrum i första hand  vid ett av våra regionsjukhus. I enlighet 
m ed  utländska förebilder skulle ett lag av specialister på ep idem is jukdo
m arn a  knytas till detta  cen trum . Arbetet med epilepsi skulle vara deras 
huvuduppgif t,  och de skulle ha behövlig om  än dyrbar  u trustn ing och 
teknisk assistans till sitt förfogande. U tform ningen  av ett sådant centrum , 
liksom skälen för a tt inrätta  de tsam m a, har n ärm are  utvecklats av docent 
Herbert Silfvenius i en u tredning  m ed titeln Epilepsikirurgi av i dag.
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vilken in läm nats  till Statens Beredning för U tvärder ing  av Medicinsk 

Metodik. Eftersom dagens kunskaper  om  epilepsis jukdom arna  ä r  otill
räckliga för en framgångsrik behandling  av s jukdom arnas  svårare former 
är det angeläget att forskningsresurser får såväl kliniska som experim ente l
la studier knyts till ett b livande Epilepsicentrum.

Svenska epilepsiförbundet vill i första hand verka för ti llkomsten av ett 
Epilepsicentrum vid något av våra svenska regionsjukhus. Vi är emellertid 
m edve tna  om  de be tydande kostnader,  som är fö rbundna  med ett sådant 
projekt,  och vårt arbete  för ett svenskt Epilcpsicentrum får därför ses på 
längre sikt.

Svenska epilepsiförundet f inner l iksom förslagsställarna att intresset för 
epilepsi och de problem som epilepsin m edför  för den enskilde och sam 
hället har ökat påtagligt under  senare tid. F ram steg  har nåtts  när det gäller 
behandlingsm etoder,  och aktiv ite ter  pågår för att söka förbättra  epilep
sivården. Men den svenska epilepsisjukvården är splittrad. D etta  gäller 
helt naturligt i ännu  högre grad om m an  ser frågan i ett nordiskt perspek
tiv. De befintliga vårdresurserna är o jäm nt fördelade mellan länderna. 
Forsknings- och erfarenhetsutbyte  sker sporadiskt. Vi anser liksom för
slagsställarna att en gem ensam  kraftsamling av resurserna, ett samlat vå rd 
program samt ett u tökat forsknings- och inform ationsu tby te  skulle ge stora 
mänskliga och sam hällsekonom iska  vinster. Ö kade  möjligheter för enskil
da att u tnyttja  vårdresurser över gränserna skulle också vara av värde.

Svenska ep ileptikerförbundet tillstyrker de förslag som framförs i med- 
lemsförslaget och dess två att-satser. F ö rbundet  anser a tt  ett genom förande 
med all sannolikhet k om m er att öka såväl kom petens som kapacitet inom 
epilepsivården.

Stockholm i maj 1990

För Svenska epilepsiförbundet

Å ke  Fors 
Förbundsordförande

Svensk kuratorsforening:

Sedan våren 1988 finns 1.0 kura torst jänst på neurologiska kliniken i 
U m eå avsatt för pa tien ter  med epilepsisjukdom. Målsättningen är att 
undertecknad  skall a rbeta  både med patien ter  som är aktuella för epilepsi
kirurgi (post- och preoperativ t)  samt övriga pa tien te r  med epilepsi.

U ndertecknad  som innehar  tjänsten har varit verksam som kurator  på 
neurologiska kliniken sedan 1979 och har i och med detta  haft möjlighet 
att få en uppfa t tn ing  om den psykosociala problematik , som finns hos 
patien ter  med både epilepsi och övriga neurologiska s jukdomar.
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Vid genom läsning av m edlem sförslaget om  sam nord iska  insa tser för 
personer m ed epilepsi kan jag  bara  y tterligare understryka  denna p a tien t
grupps u tsa tta  situa tion , som  har både hög dödlighet och lägre m edellivs
längd jäm fö rt m ed övrig befolkning.

Jag a rb e ta r huvudsakligen m ed en grupp av patien ter, som  har svårt att 
få anfallsfrihet m ed m ed ic iner och som  i och för sig ä r  bara  en del av hela 
pa tien tg ruppen .

M ina erfa renhe te r ä r  a tt dessa p a tien te r och även anhöriga i m ånga fall 
ä r  en m ycket tyst grupp  och d ä r m an som  k u ra to r själv får vara ak tiv / 
engagerad. D enna patien tg rupps patien tfö ren ing  har kanske in te  heller 
tid igare  lyckats göra sig tillräckligt synlig och hörsam , jäm fö rt m ed and ra  
patien tfö ren ingar. Förhoppn ingsv is håller det på a tt ske en positiv  fö rän d 
ring i de tta  avseende.

P a tien te r som  jag  m ö ter beskriver ofta bl. a. m obbing  både i skolan och 
på arbetsp la tsen , dåligt sjä lvförtroende, fö rsäm rat m inne, trö tth e t, d ep res
sion, nedstäm dhet, ensam hetskänsla , nedsatt koncen tra tionsfö rm åga, då
lig skolunderbyggnad och svårighete r på arbetsm arknaden . M ed dessa 
erfa ren h e te r och upplevelser får m an  som  k u ra to r ofta ägna lång tid  för a tt 
bara  göra en bedöm ning  av pa tien tens psykosociala situa tion  för a tt senare 
kunna gå v idare  m ed å tgärder i form  av exem pelvis olika fo rm er av sam tal 
och rehab iliteringsåtgärder. I de tta  arbete  ä r  kon tak ten  m ed närm ast an h ö 
riga ofta av sto r vikt.

F ör p a tien te r som  ä r aktuella för ep ilepsik irurgi är det synnerligen 
viktigt m ed fu llständig  psykosocial u tredn ing , eftersom  de m edicinska 
u tredn ingarna  ofta sträcker sig över lång tid  och det ä r  även viktigt att 
even tuella  rehab ilite ringsåtgärder b lir ak tualiserade  innan  opera tionen  ge
nom förs.

E tt axplock av m ina erfa ren h e te r ä r  a tt m ånga av dessa p a tien te r ä r  en 
ekonom isk t svag grupp, ofta beroende på a tt deras löner är fö rhållandevis 
låga på grund  av avsaknad  av u tb ildn ing . V idare ä r  sjukb id raget/fö rtid s
pensionen förhållandevis låg, eftersom  A TP saknas i m ånga fall. Även 
arbetsm arknadsfö rsäk ringar saknas hos en del av  p a tien te rna .

H an d ikappersä ttn ing  ä r y tterligare e tt om råde, som  jag  anser viktigt a tt 
fler och fler av pa tien te rn a  får p rövat, eftersom  det i regel finns ett 
h jälpbehov (tillsynsbehov) och m erkostnader, m en dessa är i lite and ra  
fo rm er än hos an d ra  h and ikappade  personer.

På grund  av a tt innehav  av körkort ofta ej ä r m öjligt m edfö r det m ånga 
gånger oanade svårigheter a tt förfly tta  sig både  till och från arbetsp la tsen  
och även på fritiden . F ä rd tjän st ä r  ingalunda en självklarhet för dessa 
pa tien ter. D enna patien tg rupp  har o fta  begränsade m öjligheter på arb e ts
m arknaden  och till m in  förvån ing  har jag  träffat p a tien te r, som  uppbu rit 
ersä ttn ing  från arbetslöshetskassa, d ä r sjukskrivn ing  m ed föreskrift om  
arbe tsvårdande  åtgärder ä r  e tt b ä ttre  a lte rna tiv , vilket också åtgärdats från 
neurologiska kliniken.
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M ina erfa renhe te r/re flek tioner ä r  förm odligen endast en bråkdel av de 
psykosociala konsekvenserna som  epilepsisjukdom  kan ha för pa tien ter. 
M in förhoppn ing  är a tt d enna pa tien tg ru p p  äntligen  uppm ärksam m as 
ordentlig t i fram tiden  vad beträffar resurser på olika plan.

U m eå den 27 maj 1990

F ör Svensk kura to rsfö ren ing

A nita  E rkki
Kurator vid neurologiska kliniken.

Umeå regionsjukhus

Norstedts Tryckeri. Stockholm 1990





N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 913/e 
SUPPLEMENT

Medlemsforslag

om gemensamma nordiska åtgärder för att uppnå 
effektivare el-användning i hushållen
(V äckt av M arianne Sam uelsson  och Krister Skånherg  sa m t A nneli Jäät- 

teenm äki)

BILA G A

Yttranden över medlemsforslaget 

Nordel:

M edlem sforslaget ta r  opp  flere forslag til tiltak  for a oppnå  en effektivere 
elbruk i husholdninger.

D et vesentlige er å o ppnå  en effektiv energibruk, at det velges løsninger 
for energiforsyningen som  to talt sett er energieffektive og m iljøm essig 
a ttrak tive . N ordel ad v a re r m ot en ensid ig  fokusering på elbruken. Ø ket 
elbruk fører i m ange tilfelle til reduksjon  av den to tale  energibruk. D et må 
legges opp  til et to talsyn på energiforsyningen.

N ordel er enig i at det kreves sam arbeide  innen energ iom rådet for å 
gjennom føre tiltak  for å oppnå effektiv bruk av el og annen  energi. Slikt 
sam arbeide pågår også på m ange plan og m ellom  flere o rganisasjoner, 

både nasjonalt og in ternasjonalt.
N ordel m ener at tiltak  innen elhusholdnings-sek toren . både på konsu- 

m ent- og p roduksjonssiden , m å baseres pa frivillighet, og styres av m ar
kedskrefter basert på sunne økonom iske p rinsipper.

D e tiltak  som  er foreslått i m edlem sforslaget er i s to r u ts trekn ing  i 
sam svar m ed tiltak  de enkelte land i N orden  har innført eller planlegger 
inn fø rt i sine handlingsp laner. Vi er k jent m ed at de nord iske energ im in ist
re har beslu tte t et forsterket sam arbeide  på energ iom rådet der flere av de 
foreslåtte tiltak  inngår.

K raftselskapene a rbe ider m ed stu d ie r av energ ibruk  bl. a. i hu sho ld 
ningene for å få et realistisk grunnlag for hvilke tiltak  som  er økonom isk  
hensiktsm essige. D et er et u ts trak t sam arbeide innen b ransjen , både d irek 
te m ellom  kraftselskaper og i b ransjeorgan isjonene. K raftselskapenes in n 
sats koord ineres også g jennom  N ordel-sam arbeidet. De nord iske energi- 
fo rvaltn ingsinstitu sjonene  har videre ta tt in itiativ  til et sam arbeide  som  vil 
kunne om fatte  tiltak  innen de tte  om rådet.
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Det er således god grunn til å fo rvente at den allerede igangsatte ak tiv ite t 
i bestående o rganer og i bransjen  vedrø rende effektiv energ ibruk  i hus
holdningssek toren  vil bli forsterket i tiden  frem over. N oen spesiell sam 
ordn ing  av v irksom heten  u tover det som allerede er, anser N ordel derfor 
ikke nødvendig.

N år det gjelder flere av de tiltak  som  er nevnt, b l.a . arbeide  m ed 
eltariffsystem er og elregninger, m ener N ordel at de tte  er oppgaver som i 
første rekke kraftselskapene selv og deres b ransjeo rgan isasjoner m å være 
ansvarlige for i sam spill m ed kundene.

O slo. 29. august 1990

R o lf  H ’iedswang
O ddm und  Larsen

D a n m a r k

Energiministeriet:1

De foreslåede rek o m m an d a tio n e r til N ord isk  M inisterråd  er allerede 
om fatte t a f  den danske regerings energ ihandlingsp lan , "E nergi 2000” a f 
april 1990. På side 95 i energ ihandlingsp lanen  frem går det, at den  danske 
regering sto rt set s tø tte r de sam m e tiltag , som  er foreslået a f  N ord isk  R åd.

Regeringen an fø rer b l.a ., at ” energ im æ rkn ingsordn inger for e lfo rb ru 
gende ap p ara te r sikrer fo rbrugeren  relevante  og sam m enlignelige oplys
ninger om  appara te rnes elforbrug. D e le tter derved forbrugerens m ulighe
der for at vælge ap p a ra te r m ed et lavt energiforbrug, og er derfo r et vigtigt 
led i en fastholdelse og en udbygning a f  energibev idst adfæ rd. D er findes i 
dag kun regler om  energim æ rkning a f  elbageovne.

Fastlæggelsen a f  no rm er for energianlæ g og for energiforbrugende ap p a
ra te r kan effektivt begrænse energiforbruget for nyt udstyr. Sam tid ig  giver 
no rm er m ulighed for at besparelserne kan slå igennem  i forbrugerleddet 
inden for en kortere  årræ kke, i tak t m ed udsk iftn ing  a f  den eksisterende 
ap para tbestand .

Regeringen vil:
— G ennem føre  en energ im æ rkningsordning  for en række a f  de vigtigste 

elektriske husho ldn ingsappara ter. D et d re je r sig i første om gang om 
varm luftsbageovne, køleskabe, frysere, vaskem askiner og opvaskem a
skiner. O rdningen  indføres i 1990.

' Gem ensam t yttrande for A 913/e samt A 918/3 om gemensamt nordiskt el-hög- 
spänningsnät tillgängligt för alla och A 919/e om inriktning för en gemensam nordisk 
energipolitik.



3

— Indføre n o rm er for det m aksim ale elforbrug i e lektriske husho ldn ings
ap p ara te r og ande t e ludstvr. N orm erne  vil blive udfo rm et således, at 
græ nserne tr in v is  s tram m es i tak t m ed den tekniske udvikling, og d e r
m ed anspo rer til yderligere p roduk tudv ik ling .

— Frem skynde den igangvæ rende udvikling  a f  m ere in fo rm ative  energi
regninger.

— A rbejde for indførelse a f  afregning a f el og varm e efter ind iv iduelt m ålt 

forbrug.
— Skabe grundlag  for. at der i an noncer for energ iforbrugende ap p ara te r 

og udsty r oplyses om  ap p ara te rn es energ iforbrug  og energieffektiv itet. 
Den danske indsats for at indføre no rm er for energ iudsty r skal ses i

sam m enhæ ng m ed E F -K om m issionens in itia tiv e r vedro rende effektivi
te tsno rm er for energiudstyr. Regeringen vil m edv irke til at frem m e kom 
m issionens in itia tiv e r m est m uligt for at opnå en effektivisering a f  a p p a ra t
bestanden  i EF. for på denne m åde at opnå et væ sentligt b idrag  til at 
opfylde de globale m iljøm ålsæ tninger.

V edrørende det 6. led i rek om m endationen , nem lig ” at give konsum en
terne rab a tte r på de m est energieffektive a p p a ra te r” , skal E nerg im in isteri
et anføre, at flere danske elselskaber forsøgsvis g ratis har udleveret lave
nergipæ rer til forbrugerne eller via favorable indkøbsordn inger har været i 
stand  til at tilbyde konsum en terne  disse lavenerg ipæ rer til en favorabel 
pris. E nerg im in isterie t vil desuden pege på, at m an ud fra en sam let 
m iljøm æ ssig vurdering  bør undersøge m ulighederne for at indføre "p a n te 
o rdn in g er” for visse energ iforbrugende ap p a ra te r m ed henblik  på hu rtige
re udsk iftn ing  a f  æ ldre, ineffektive appara ter.

K øbenhavn , den 10. maj 1990

P .m .v .

E.b.
K jeld M oltke-Leth

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet:

I m edlem sförslaget foreslås å tgärder främ st for a tt m inska hushållsm a
sk inernas energ ikonsum tion  och to r a tt sporra  k onsum en terna  att skaffa 
sig sådana ap p a ra te r som  m ed tanke  på energ ikonsum tionen  ä r effektiva 
och a tt spara el sam t för a tt få igång ett gem ensam t nord isk t koord inerings- 
projekt.
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H andels- och in d ustrim in is te rie t fram for högaktningsfullt som  sitt u tlå
tan d e  över de sju p unk terna  i m edlem sforslaget punkt för punkt följande:
1. N um era  s trävar m an efter a tt göra stan d a rd e rn a  in te rna tione llt sett 

tillräckligt täckande för a tt m an skall kunna ha stö rsta  m öjliga ny tta  av 
dem  i handeln  m ellan länderna . D en eu ropeiska in tegrationsu tveck- 
lingen ä r också i ett sådan t skede a tt det vore bäst att försöka kom m a 
överens om  stan d ard e rn a  in te rna tione llt sett m inst på europeisk  nivå. 
B ehovet av och m öjligheterna att förenhetliga de nord iska  s tan d a rd e r
na kan vid behov u tredas p re lim inärt pä åtgärd  av N ord iska m in is te rrå 
det.

2. U ppg ifter om  elappa ra te rs energ ikonsum tion  kan delges köparna  ge
nom  att ap p a ra te rn a  förses m ed en energ idek laration  (labelling). U ta r
betande t av dek la ra tionerna  kan ske på frivillig basis på åtgärd  av 

tillverkarna , varvid  det främ st an vänds som  en m arknadsfö ringsm etod , 
eller också kan det göras ob ligatorisk t genom  att m an lagstiftar om  det. 
På frivillig verksam het baserar sig bl. a. det av tal om  fö renhetligande av 
p resen ta tionssä tte t för tekn iska data  som  de europeiska elm ateriel- 
tillverkarnas kom m itté  (T he E uropean C om m ittee  o f  M anufactu rerers 
o f  D om estic  E lectrical E qu ipm ent) har ingått. D etta  av tal gäller p resen
ta tionen  av uppgifter om  kylskåps, frysboxars, tvä ttm ask iners, -to rk ap 
para ters, d iskm askiners och elsp isars energiförbrukning.

O m  m an gjort energ idek lara tionen  obligatorisk  genom  att lagstifta 
om  den skulle de tta  garan te ra  a tt tillverkarna  anv än d e  den på sina 
p roduk ter. Sam tidig t kunde m an stadga om  hur m ycket och vilka slag 
av uppgifter som skulle an tecknas i dek lara tionen . F ör a tt kunna garan 
tera  enhetliga och tillförlitliga energ idek la ra tioner vore m an  tvungen 
att skapa en s tandard ise rad  testn ingsm etod  och ett tillräckligt o m fa t
tande, opartisk t övervakningsorgan om  m an in te  kunde lita på de 
uppgifter tillverkarna  m eddelade.

H andels- och industrim in is te rie t anser det viktigt a tt k o nsum en ter
na, då de fa tta r beslut om  köp av app a ra te r, till sitt förfogande har 
sådana uppgifter om  dessa som  gör det m öjligt a tt jäm fö ra  dem  sins
em ellan också i fråga om  energ iförbrukningen . M ed beak tande av in- 
tegrationsu tveck lingen  inom  den in te rna tione lla  handeln  och den ö k an 
de in fo rm ationen  som  basera r sig på frivillighet anser m in isterie t att 
det in te  ä r  aktuellt a tt göra energ idek lara tionen  for e lap p a ra te r obliga
torisk  genom  att lagstadga om  den på nord isk  nivå.

3. G em ensam m a nord iska eller nationella  no rm er för högsta tillå tna  el
fö rb rukn ing  för de vanligaste typerna  av hushå llsappara te r och forsälj- 
n ingsförbud för ap p a ra te r m ed a lltfö r låg elefFektivitet skulle troligen få 
oönskade bieffekter, eftersom  den nord iska m arknaden  in ternationellt 
sett ä r re la tiv t liten. Å an d ra  sidan m åste  m an, då m an jäm fö r olika 
p ro d u k te r m ed tanke pä deras to ta lfö rb rukn ing  av energi, b eak ta  p ro 
duk tens hela livslängd inklusive tillverkn ingen  och urbruktagningen  av
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den. Först då kan m an bedöm a den energ iförbrukning  och inverkan på 
m iljön p roduk ten  i sin helhet fö rorsakar.

D en energ iekonom iska u tvecklingen för de nyare hushållsm ask iner
na verkar synnerligen lovande och det ä r  troligt a tt nya in n o v a tio n er 
fo rtsättn ingsv is kom m er ut på m arknaden . 1 jäm fö re lse  m ed de kostna
der som  u ta rb e tan d e t och övervakningen  av nord iska norm er m edför 
sam t de eventuella  negativa b ieffekterna verkar ny ttan  av dem  in te  bli 
så sto r a tt det å tm in sto n e  tills v idare skulle finnas skäl a tt börja  bereda 

ett ib ruk tagande av sådana.
4. I F in land  levereras el till hushållen  av lokala elverk och främ st då 

sådana som  ägs av kom m unerna  eller ä r kom m unala . E lpriserna regle
ras inte. u tan  elverken får själva fastställa  priset på den el de säljer. I 
F in land  verkar m er än 140 d is tribu tionse lverk . vilkas d is trib u tio n so m 
råden avsevärt avv iker från varandra . F ör a tt ett enhetlig t tariffsystem  
skulle kunna skapas skulle det fö ru tsä tta  någon form  av reglering och 
de tta  vore i p rak tiken  m ycket arbetsdrygt.

H ushållens vanor då det gäller e lkonsum tion  och eltariffernas inver
kan på dessa har undersökts och undersöks som  bäst. E lsparandet och 
en effektivering av elförbrukningen  har de bästa  m öjligheterna att 
lyckas då både konsum enten  och elverket d ra r ny tta  av dem . H andels- 
och in d ustrim in is te rie t anser a tt det i F in land  tills v idare  in te  finns 
m öjligheter a tt ta  i b ruk  enhetliga eltariffer. M in isterie t följer m ed hur 
fö rsäljn ingstariffcrnas s tru k tu r u tveck lar sig och försöker påverka att 
konsum enten  också ekonom isk t kan dra ny tta  av sparandet.

5. Som bäst pågår i H elsingfors och O slo en undersökn ing  om  inverkan  av 
in fo rm ation  och feedback på hushållens e lkonsum tion . I denna u nder
sökning u treds också sam bandet m ellan den in fo rm ation  som  ingår i 
e lräkningen och energ isparandet. D et finska handels- och in d u s trim i
n isterie t sam t den energ ispargrupp  som är underställd  N ord iska m in is
te rråd e t finansie ra r och följer hu r undersökningen  fram sk rider och 
s träv ar e fter a tt u tny ttja  de resu lta t m an k om m er a tt få av denna under 
åren 1990 och 1991. I F in land  håller m an dessu tom  på a tt s ta rta  en 
litte ra tu rundersökn ing  som finansieras av handels- och ind u s trim in is
terie t och där sam bandet m ellan den feedback och in fo rm ation  m an får 
från  energ ikonsum tionen  och energ iförbrukningen  utreds.

H andels- och ind u strim in is te rie t an ser det viktigt a tt också den som 
säljer energi, såsom  det lokala elverket, ger konsum en ten  sådan in fo r
m ation  och feedback att denne enkelt kan bedöm a sin energ ifö rb ruk
ning och de än d rin g ar som skett i den sam t undv ika  onöd ig  an v ändn ing  
av energi. På no rd isk  n ivå kan undersökn ingar som  g jorts i de olika 
länderna  och de e rfa renhe te r som  erhållits genom  olika fak tureringssätt 
u tny ttjas. D et to rde  em ellertid  in te  finnas något skäl a tt ta  i b ruk  en 
enhetlig  fak tu reringsprax is och -in fo rm ation , u tan  det m er deta ljerade  
u tvecklingsarbetet ä r det bäst a tt göra på nationell nivå.

1 1 — A 913/e Supplement
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6. I m edlem sforslaget foreslås att konsum en terna  skulle beviljas raba tt om 
de skaffar sig sådana hushållsm ask iner som  an v än d er m inst energi. I 
F in land  har sta ten  stö tt och stöder fo rtsä ttn ingsv is olika nationa leko 
nom iskt lönsam m a energ isparinvesteringar. som tro lig tv is in te  skulle 
genom föras om  de inte fick stöd. H ushållsm ask inerna  ingår in te  i de tta  
stödsystem . Inte heller elverken har in tresse av a tt stöda anskaffningen 
av hushållsm ask iner som  fö rb rukar lite energi, i m otsa ts till vad som 
tycks vara fallet i USA. H andels- och in d u strim in is te rie t anser att det 
v ik tigaste ä r  a tt öka konsum entupp lysn ingen  och in fo rm ationen  och a tt 
det i d e tta  skede inte ä r nödvändig t att u tv idga den föreslagna ra 
battp rax isen  till att gälla F in land .

E nerg isparande och i an slu tn ing  till d e tta  också elsparande behandlas 
vid olika no rd iska fora, såsom  arbetsg rupper och projekt som  verkar i 
sam band  m ed N ord iska  m in is te rråde t. Å and ra  sidan anser handels- 
och in d u strim in is te rie t, av de skäl som ovan  har m otivera ts  punk t för 
punk t, a tt de p rak tiska åtgärderna  i det m edlem sforslag  som  väckts i 
N ordiska rådet om  gem ensam m a nord iska å tgärder för a tt uppnå effek
tivare  e lanvändn ing  i hushållen  in te  i de tta  skede är nödvänd iga  på 
nord isk  nivå. D etta  gör a tt in te heller p ro jek tet for koord inering  av- 
no rd iska å tgärder behövs. In fo rm ationsu tby te t och koord ineringen  av 
u tredn ingsarbete t inom  N orden  i anslu tn ing  till energ ianvändningen  
och -sparandet inom  hushållssek torn  kan om besörjas inom  ram en för 
de arbetsg rupper som  redan nu verkar i sam band  m ed N ord iska  m in is
terrådet.

H elsingfors den 27 april 1990

Taisto Turunen
Avdelningschef.

Ö verdirektör

Pentti P uhakka  
Specialforskare

Miljöministeriet:

De förslag som  o m fattas av m edlem sforslaget ä r  delvis enkelspåriga, 
delv is for de ta ljerade to r att kunna u tvärderas u tan  tilläggsu tredn ingar vad 
deras ändam ålsen lighet beträffar. Förslagen ä r även behäftade  m ed m o t
strid igheter. B land annat ä r  p rod u k tm ärk n in g ar nu fö rtiden  obligatoriska i 
alla e lappara ter. V isserligen fram går in te  alla i m edlem sforslaget avsedda 
uppgifterna av dem . A tt defin iera  en hushållsm askins energieffektiv itet är 
betydligt svårare  än att bestäm m a den till exem pel genom  m ätn ing . Att 
fornya tariffsystem et är ett synnerligen m ångfasetterat problem . I stället 
for a tt ge konsum en terna  rab a tte r  på de energ isnålaste  hushållsm askinerna
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kunde det snarare  kom m a i fråga att de m est energ ifö rb rukande hushålls
m askinerna beläggs m ed produk tavg ifter.

P rob lem et to rde  ej heller vara till exem pel den ensk ilda disk- eller 
tv ä ttm ask inens specifika elfö rb rukn ing  om  dessa inte används m er eller 
m indre  sam tid ig t och därtill sam tid ig t som  service- och hushållssektorn  
även i övrigt fö rb rukar m ycket energi. Reglerings- eller besparingsbehovet 
ligger alltså på anna t håll än vad som  å tm in s to n e  delv is tycks vara utgångs
punkten  to r m edlem sförslaget.

Trots anm ärk n in g a rn a  ovan anser m iljöm in isterie t a tt m edlem sförslaget 
kan stödas till den del som det går ut på a tt föreslå en u tredn ing  som skulle 
företas i sam arbete  för a tt undersöka m öjligheterna till en fö rbä ttring  av 
effektiv iteten  av energ ip roduk tionen  och förb rukn ingen  sam t till a tt u p p 
m un tra  hushållen att spara energi.

A tt stävja ökningen av energ ifö rb rukn ingen  i hushållen  är m iljöpolitisk t 
viktigt b land an n a t m ed an ledn ing  av att de för m iljövården  positiva 
a ttity d e rn a  som  fram går av op in io n sm ätn in g a rn a  fo rtfa rande  stå r i k lar 
konflikt m ed konsum tionsbe teende t. O m  industrin  vet m an å an d ra  sidan 
att effektiv iteten  av den fin ländska in dustrin s  energ ifö rb rukn ing  ä r i näs
tan alla b ranscher klart b ä ttre  än till exem pel den svenska industrin . Bland 
annat dylika o m ständ ighe te r gör cn u tredn ing  av frågan påkallad.

Enligt m iljöm in isterie ts  u p p fa ttn ing  bör det in te  tillsä ttas ett särskilt 
organ för u tredn ingen . En lednings- eller m o tsv aran d e  grupp  behövs n a tu r
ligtvis m en den b ö r sortera  u nder e tt redan ex isterande organ av N ord iska 
m in is te rråde t.

I den finska översä ttn ingen  finns enligt vår upp fa ttn ing  inexakta to lk 
ningar även om  också den ursprungliga svenska texten  to rde  på sina ställen 
vara m ångtydig.

H elsingfors den 8 maj 1990

OI Ii Ojala
Avdelningschef,

Ö verdirektör

Peter von Bogu.slawsky
Byråchef



Ålands landskapsstyrelse:
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Förslaget ta r  sik te på a tt genom  in fo rm ation , reglering och p rissä ttn ing  
uppnå en effektivare energ ihushålln ing  i de nord iska länderna.

L andskapsstyrelsen  k onsta te ra r a tt en gem ensam  insats för a tt öka m ed
vetenheten  om  energ ihushålln ing  kan vara m otiverad . Sam tid ig t bedöm er 
landskapsstyrelsen  förslaget a tt inom  N orden  u tfä rda  gem ensam m a n o r
m er sam t gem ensam m a g runder för p rissä ttn ing  av elenergi och elproduk- 
te r som orealistisk . A tt u ta rbe ta  och upp rä tthå lla  gem ensam m a norm er 
och p rissä ttn ingsg runder to rde  bli både byråkratisk t och oflexibelt.

V idare to rde  en anpassn ing  till EG försvåra  in fö randet av särskilda 
nord iska regler i d e tta  sam m anhang .

M ed an ledn ing  av ovansagda s töder landskapsstyrelsen  förslaget att 
inom  N orden  gem ensam t u ta rbe ta  in fo rm ation  om  effektiv e lenergi
användn ing . D ärem ot s töder landskapsstyrelsen  in te  förslaget till den del 
det avser in fö rande av gem ensam m a no rm er för e lanvändn ing  och elpro- 
dukter, sam t gem ensam m a g runder för p rissättn ing .

M arieham n den 3 m aj 1990

S u n e  Eriksson  
Lanträd

Göran F rantzén  
Ö verinspektör

Elforsörjningsdelegationen på Åland:

M odell till de föreslagna å tgärderna  har lånats från USA d ä r m an i vissa 
dels ta te r redan kom m it långt m ed dylika åtgärder. Ett ökat m edvetande 
om  h u r elenergi an vänds ra tionellt och effektivt b ö r e ftersträvas även i 
N orden  och de föreslagna å tgärderna  kom m er, om  de genom förs, a tt få en 
sådan  effekt. V issa av åtgärdsförslagen innebär dock ob ligatoriska krav 
och m axim alt tillå tna  g ränsvärden  för t. ex. appara tens elförbrukning , 
vilket ej ä r  vare sig önskvärt eller nödvänd ig t eftersom  det endast ä r  m ed 
frivilliga åtgärder, som  ind iv iden  v id ta r i eget intresse, som  m an kan få 
långsiktiga effekter. Ett sam nord isk t projekt i dessa angelägenheter bö r 
endast sam ordna  och pådriva  u tvecklingen i respek tive m edlem sland  m e
dan  ett in fö rande av ett gem ensam t nord isk t regelsystem  endast kom m er 
a tt innebära  by råk rati och kom prom isslösn ingar som inte är o p tim ala  för 
de olika m ed lem sländernas skilda fö ru tsä ttn in g ar och u tgångspunk ter på 
energ iom rådet. D en fö restående in teg ra tionen  m ed EG och anpassn ing  till
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regelsystem  som  d ä r  tilläm pas, gör a tt e tt särskilt no rd isk t gem ensam t 
regelsystem  te r sig m ycket kom plicerat.

M arieham n den 19 april 1990

H enn ing  L indström  
Elförsörjningsdelegationens sekreterare

I s l a n d

Statens energistyrelse:

Forslaget er opdelt i 7 punk ter. H vert p unk t for sig kom m enteres.
P unkt I: Ind fo r fælles nord iske m ålem etoder for husho ldn ingsappara ters 

elefFektivitet og tag dem  i brug.
Til de tte  punkt kan vi fuldt ud tils lu tte  os.

P unkt 2: Ind fø r ob ligatorisk  fo rb rugerin fo rm ation  på alle e lappara ter.
Også på dette  punk t er vi fu ld t ud enige m ed forslagsstillerne.

P unkt 3: Ind fø r fælles no rd iske n o rm er før m aks. tilladeligt e lforbrug hos 
de gængse typer h u sho ldn ingsappara te r og et salgsforbud for 
ap p ara te r m ed en alt for lav el-effektivitet.

D et frem går ikke a f  forslagets o rdlyd om  m an m ed ” ap p ara te r m ed en 
alt for lav el-effek tiv ite t" m ener ap p a ra te r hvis e lforbrug ligger over det 
m aksim alt, tilladelige eller om  m an tæ nker på en anden  forbrugsreference.

Vi har en stø rre  tillid  til elprisen som  værn m od ueffektive e lap p a ra te r 
end regulativer. Vil m an virkelig opnå elbesparelser for at m odvirke de 
m iljøeffekter som  elp roduk tionen  leder til så b ø r m an e fter vo r opfatte lse  i 
størst m uligt om fang forsøge at " in te rn a lise re "  de m iljøom kostn inger som 
d er er tale om  således at e lprisen  virkelig  genspejler de totale  om kostn inger 
ved p roduk tion , overføring  og d is trib u tio n  a f  el. Vi m ener derfo r at de tte  
punk t en ten  bør styges helt eller om skrives til et forslag for en fæ llesnor
disk indsats for at kunderne  snarest m ulig stilles overfo r en "to ta lk o stn ad s- 
rigtig" elpris.

Ved vurdering  a f  m iljøom kostn ingerne  ved e lp roduk tion  m å d e r tages 
hensyn til dels at elanvendelse  ikke m edfører m iljøp rob lem er — i m odsæ t
ning til anvendelse  a f  m ange an d re  energislag — og dels at højere e lp riser 
har en negativ effekt på økonom ien  og at en svag økonom i generelt svæ k
ker bestræ belser til m iljø fo rbed rende ak tiv ite te r . D er er altså ta le  om  feed
backeffekter som  m an ikke kan se bort fra. D et som  efterstræ bes er jo  
m aksim al indsats for m iljøet fra  sam funde t som  helhed , ikke fra hver 
sek tor for sig. N egative feedbackeffekter som  svæ kker denne indsats m å 
tages m ed ved vurderingen  a f m iljøom kostn ingerne.
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P unkt 4: Ind fo r e ltariffer som  belønner elbesparelser.
H er henviser vi til det ovenfo r om ta lte  om  "lokalkostnadsrig tige” e lp ri

ser. S ådanne e lp riser vil jo  a f  sig selv lede til sådanne elbesparelser som  er 

op tim ale  set fra sam fundets side. O m  m an d erfo r om sk river punk t 3 som 
foreslået ovenfo r kan de tte  punkt stryges.
P unkt 5: Ind fø r e lregninger m ed letlæst in fo rm ation  om  elforbrug og 

sparem uligheder.

Vi er helt enige m ed forslagsstillerne på de tte  punkt.
P unkt 6: G iv  forbrugerne rab a tte r  på de h u sho ldn ingsappara te r som  b ru 

ger m indst energi.

D et frem går ikke a f  forslaget hvordan  disse rab a tte r skal finanseres. Vi 
næ rer en vis tvivl om  en sådan rabato rdn ing , bl. a. fordi at den kan lede til 

en hel del bu reauk ra ti som der jo  findes nok a f  i forvejen. H vis m an 
in d fø rer en to ta lkostnadsrig tig  p ris behøves der heller ingen sådan o rdn ing  
fordi kunden  da i egen in teresse vil vælge de ap p ra te r som  giver det for 
ham  p rivatøkonom isk  bedste resu lta t, som  da også er det fra sam fundets 
side bedste  resu lta t. D ette punkt kunne indordnes u n d er det om skrivne  
punkt 3 som  ovenfo r er om talt.
P unkt 7: Igangsæt et fæ llesnordisk projekt for at koord inere  nord iske 

fo ransta ltn inger for at opnå  effektivere elanvendelse indenfo r 
forskellige sek torer m ed begyndelse i husholdn ingssek toren .

H er m in d er vi om  at der a llerede foregår et om fangs^ 'et no rd isk  sam ar
bejde på energ iom rådet, b l.a . i N ord isk  M in isterråds regi. En a f  de g rup 
per som er nedsat inden fo r ram m erne  a f  de tte  sam arbejde  a rbejder ne top  
m ed energibesparelser. Vi kender ikke til de ta ille rne  i denne gruppes 
program  så vi ved ikke om  den allerede har særlig besparelser i husho ld 
ningssektoren på sit program . M en vi foreslår at de tte  punkt henvises til 
denne gruppe hvis forslaget i sin helhed b liver vedtaget.

Til slut vil vi igen betone at vi anser e lprisen  for at være det allervigtigste 
e lem ent til at styre elforbruget. Vil m an lægge stø rre  vægt på m iljøet i 
denne styring  end m an gør i dag m å m an se til at m iljøaspek terne genspej
les i e lprisen  på en sam fundsm æ ssigt rigtig m åde. Vi er klar over at de tte  er 
ikke nogen sim pel opgave, m en sam tid ig  er vi overbevist om  at det ville 
være d u m t at sæ tte m arkedskræ fterne ud a f  spil i d enne sam m enhæ ng; de 
k ræ fter som  jo  sty rer brugen a f  an d re  varer og tjenester. At gøre brug a f 
m arkedskræ fterne er im id le rtid  ikke ensbetydende m ed at tro  b lind t på 
dem . M yndighederne vil frem deles have en sto r opgave. D en består i 
tilrettelæ ggelse, tilsyn og overo rdnet kontro l snarere  end i daglig styring. 
D er er m illioner a f  beslu tn ingstagere på e lfo rbrugsom rådet. D et er sim 
pelthen  for tungt at skulle styre dem  alle centralt!

R eykjavik, den  16. maj 1990

F o r S tatens energistyrelse

Jakob  Björnsson  
G eneraldirektør
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N o r g e

Olje- og energidepartementet:

D epartem en te t vil inn ledningsv is vise til at R egjeringen h a r i flere 
m eldinger som  i St. meld nr. 46 (1988 — 89) om  m iljo  og u tvikling, u nder

streket behovet for en m er effektiv u tny tte lse  av energiressursene. Regje
ringen har i denne forbindelse påpekt betydningen  av å u tv ik le et m er 
effektivt k raftm arked . R egjeringen regner m ed at et k raftm arked  vil føre til 
en stø rre  satsning på energ iøkonom isering  og investering  i m er energieffek- 
tiv energi-teknologi. Et effektivt k raftm arked  vil føre til at energ iøkonom i
sering både på tilgangssiden og hos abonnen tene  i langt større grad bli 
vurdert på linje m ed kostnadene for nyutbygging. Regjeringen har i forsla
get til ny energilov (O t. prp . nr. 43 ( 1989 — 90)) trukke t opp  retn ingslin jene 
for et m er effektivt k raftm arked .

D epartem en te t vil videre vise til at flere av punk tene  i m edlem sförslaget 
er allerede u tredet eller e r under u tredn ing  i N ord isk  M in isterråds Enøk- 
gruppe. D ette  gjelder tiltak  nr. 1 om  m ålem etoder for eleffektivitet i 
husho ldn ingsappara ter, tiltak  nr. 2 om  obligatorisk  konsum entin fo rm a- 
sjon og tiltak nr. 5. e lregninger m ed lettlest in form asjon  om  elforbruk  og 
sparem uligheter.

N år det gjelder tiltak  nr. 3 om  å innføre no rm er for husho ldn ingsappara
ters elforbruk, er det flere forhold som  bør kartlegges. D et er b lan t annet 
m ye som  ta ler for at økonom iske v irkem id ler som  f.eks. avgifter er m er 
kostnadseffektive enn ad m in is tra tiv e  v irkem id ler som  norm er, s tan d a rd e r 

etc. D en norske regjeringen har nedsatt en in te rdepartem en ta l a rbe id s
gruppe som  blan t annet har til m andat å finne fram  til kostnadseffektive 
tiltak  for å begrense u tslippet av klim agasser. D epartem en te t ønsker ikke å 
kom m entere  dette  forslaget ytterligere før g ruppens arbeid  er avslu tte t.

N år det g jelder tiltak  nr. 4 , innføring  av eltariffer som  stim u lerer sparing 
så vil D epartem en te t vise til R egjeringens arbeid  m ed å skape et m er 
effektiv k raftm arked . I et m er effektiv kraftm arked  vil forbrukere m øte de 
reelle kostnadene fo rbundet m ed p roduksjon  og overføring  av kraft, og 
forbrukere vil få de riktige in c itam en te r til å foreta enøkinvesteringer.

M edlem sförslaget ta r  også opp  spørsm ålet om  å gi konsum entene  rab a t
te r på de m est energieffektive appara tene , tiltak  nr. 6. F or N orges vedkom 
m ende er det ikke aktuelt å gå inn på en o rdn ing  som  vil kreve statlig 
m edvirkning. R ab a tte r er erfaringsm essig  ikke avgjørende for å få konsu
m en tene  til å velge de m est energieffektive produk tene.

T iltak  nr. 7 i m edlem sförslaget går ut på å sta rte  et no rd isk  prosjek t for å 
sam ordne nord iske tiltak  for å oppnå m er effektiv elb ruk  i husho ldn ings
sektoren. En rekke av de foregående punk tene  om fattes av dette . Vi stiller 
oss positive til forslaget som bør gjøres om  til et program  og u tv ides til også
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å om fa tte  oppvarm ingssiden . P rogram m et bø r styres av  N ord isk  M in iste r
råds E nøkgruppe som , som  det frem går, allerede a rbe ider m ed p rob lem 
stillinger som  natu rlig  faller inn u n d er et slikt p rogram . P rogram m et bør 
koord ineres m ed em betsm annskom iteen  for Byggsektoren.

O slo, 14. m ai 1990

E.f.

S igurd  Tveitereid
Tore Gjerløw

S v e r i g e

Konsumentverket:

K onsum entverket in s täm m er i att det ä r  viktigt a tt energin används så 
effektivt som m öjligt i hushållen. U ngefär 10% av elkraften  i Sverige 
nyttiggörs fór drift av elektriska ap p ara te r och belysning m edan  20%  åtgår 
för uppvärm n ing  av bostäder.

K onsum entverket har u n d er de senaste 15 åren  engagerat sig för a tt 
påverka p roduk te rnas u tfo rm ning  och in form era konsum en terna  om  ener- 
g ibesparande användning . D etta  arbete  har bidragit till det faktum  att 
förbrukningen  i hushållen m inskat m edan  den  ökat på an d ra  om råden  
såsom  fastighetsel och annan  gem ensam  konsum tion . G enom  K onsum en t
verkets p rovn ingar h a r låg energ ifö rb rukn ing  b liv it ett frekvent använ t 
forsäljn ingsargum ent, vilket y tterligare  fö rstärk t budskapet till a llm änhe
ten om  att hushålln ing  m ed energi ä r  nödvänd ig t i vardagslivet. En faktor 
som  m otverkat besparingarna är a tt hushållen b lir allt m ind re  och därm ed  
fler.

Y tterligare besparingar i s to rleksordn ingen  10% går att ås tadkom m a 
genom  a tt allt fler av de gam la, m er energ ikrävande ap p ara te rn a  byts ut 
m ot nya. D et ä r  dock in te  hushållsekonom isk t lönsam t att sk ro ta  ap p a ra 
te r  i fö rtid  för a tt installera  de nya även om  dessa fö rb rukar m indre . Ett 
fö rtida  u tby te  är in te  heller fö rsvarbart u r ett sam lat m iljöperspek tiv . 
Inom  en 10-årsperiod kan m an ändå räkna m ed att huvuddelen  av det 
befintliga beståndet i hushållen ligger på en genom snittlig t låg förbruk- 
ningsnivå.

K onsum entverket h a r sedan 1 1/2 å r ansvaret för ett 5-årigt projekt för 
att få fram  rep roducerbara  p rovn ingsm etoder för de m est energ ikrävande 

hushållsappara terna . Syftet m ed de tta  ä r  a tt tillv erkarna  skall kunna prova 
sina p rod u k te r på ett enhetligt sätt och dek larera  både energ iförbrukning  
och vissa an d ra  p restanda. Ett ob ligatoriskt system  kan i dagens läge inte 
införas ensidigt i e tt land, knappast heller no rd isk t, u tan  m åste u tfo rm as i 
sam arbete  m ed an d ra  länder i E uropa för a tt in te resa handelsh inder. M an
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m åste  således enas om  p rovn ingsm etoder på ett in te rn a tio n e llt p lan , vilket 
ä r  ett tid södande  arbete . M ålsättn ingen  ä r dock k lar och i de in te rn a tio n e l
la kom m ittéerna  räk n ar Sverige m ed stöd av de övriga no rd iska  länderna .

1 avvak tan  på a rbete t m ed den in te rna tione lla  sam ordn ingen  kan m an i 
N orden  infora en frivillig positiv  m iljöm ärkn ing  på hushållsappara ter, 
som  ta r hänsyn till energ iförbrukningen . Frågan h a r ak tua lise ra ts  inom  
den svenska m iljöm ärkningsstyrelsen .

F ör a tt öka konsum en ternas m edvetande  om  att de själva h a r stort 
infly tande på fö rbrukningen  har K onsum entverket läm nat in fo rm ation  
regelbundet i sam band  m ed redovisn ing  av p rovn ingsresu lta te t i tid sk rif
ten R åd & R ön och handböckerna . Speciella insa tser har gjorts såsom  
exem pelvis R åd & R önbilagan "Bli E l-vis” tryckt i 300000  ex. K onsu
m entverket har b id rag it m ed kunskaper i sam band  m ed an d ra  pub lik a tio 
ner och u ts tälln ingar. F ö r närv a ran d e  sa tsar e ld is trib u tö re rn a  på att till
handahålla  ökad in fo rm ation  till sina k u nder och de p lan e ra r att fram stä l
la ett slags energ ibarom eter, dä r det snabb t går att avläsa vilken p roduk t 
som fö rb rukar m inst energi.

D et fö rtjän a r a tt påpekas a tt det in te  a lltid  ä r  den m est energisnåla 
p roduk ten , som  är den bästa  för konsum enten . Låg energ ifö rb rukn ing  kan 
ib land innebära  ökad m iljöbelastn ing , t. ex. när det gäller kylskåp. G od 
isolering fö ru tsä tte r än så länge högt freon innehåll. M an får heller inte 
köpa för sto r tvä ttm ask in  d ärfö r a tt den har lägst fö rb rukn ing  eftersom  
åtgången i prak tiken  då  b lir stö rre  än m ed en m ind re  m askin.

N är det gäller in fo rm ation  pä e lräkn ingarna  har d iskussioner förts m el
lan K onsum entverket och Svenska elverksföreningen, som  b ed river ett 

arbete  på d e tta  om råde. M öjligheterna a tt subven tionera  energisnåla ap p a
ra te r har också övervägts och försök pågår avseende upphand ling  för 
flerbostadshus.

Sam m anfattn ingsv is har en sto r del av den m öjliga elbesparingsv insten  
när det gäller energ ifö rb rukn ing  i hushållen redan  gjorts. D et ä r  inte 
relevan t a tt hänvisa  till USA, d ä r ap p a ra te rn a  fö rb rukar avsevärt m er än i 
E uropa. Enligt verkets u p p fa ttn ing  ligger de nord iska  länderna  betydligt 
före USA såväl n ä r det gäller funk tion , han terlighet, bu ller eller energ iför
brukning . F rågorna behandlas av konsum ento rganen  i N orden  inom  
N Ä K -utskotte t V aror och tjän ste r u n d er N ord iska m in is te rråde t for kon
sum entfrågor. D en y tterligare  besparing  som  går att göra kom m er att 
påskyndas m ed de a rbeten  som  är pä gång och det finns ringa u ts ik te r att 
nå längre m ed ett särskilt no rd isk t projekt för hushällens e lanvändning .

Stockholm  den 16 niaj 1990

A x e l E dling
Inger N orstedt
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Statens energiverk:

A llm än t

V älfungerande m arknader är enligt sta tens energiverks upp fa ttn ing  en 
grundläggande fö ru tsä ttn ing  for effektivt ny ttjande  och god resu rsan v än d 
ning. E tt nödvänd ig t dock ej tillräckligt v illkor för en välfungerande el
m arknad  bedöm s vara  p risb ildn ing  d ä r såväl p rod u cen te r som  an v än d are  
av el får riktiga signaler om  elp roduk tionskostnader. N är m arknaden  av 
o lika skäl visar trögheter eller in te  fungerar, fo rdras y tterligare insatser. 
G em ensam m a nord iska å tgärder för a tt uppnå effektivare e lanvändn ing  i 
hushållen  bedöm s härv id lag  utgöra en sam hällsekonom isk t sund  satsning. 
E tt gem ensam t agerande bör leda till såväl ett ökat flöde av viktig  in fo rm a
tion  som  en fö rbä ttr ing  av h ande lsre la tionerna  m ellan de nord iska  länder-

S tatens energiverk  vill unders tryka  ny ttan  av ett nära  no rd isk t sam arbe
te vad gäller u tby tet av e rfa renhe te r och in fo rm ation . D etta  bö r vara 
verksam hetens v iktigaste uppgift i bö rjan  och utgör g runden  till allt fo rt
satt arbete. Sam arbetet m ed b l.a . databasen  N EI bör därfö r u tv idgas och 
dess innehåll bö r göras m er lättillgänglig.

D en föreslagna verksam heten  bör d rivas inform ellt i form  av ett pro jekt 
m ed en pro jek tledare  från respek tive land och berörd  m yndighet. En 
arbetsg rupp  kan bestå  av rep resen tan te r från  m ed lem sländerna . E tt m er 
form ellt organ bör eventuellt p rövas sedan, i sam råd  m ed fö re trädare  för 
ak tö re rn a  på de olika m ed lem sländernas elm arknader. I de tta  avseende 
anses det vara viktigt a tt ett even tuellt nord isk t ” e lan v än d n in g sråd ” har 
bred  fö rankring  i de olika elm arknaderna .

Förslagets olika in fo rm atio n sin sa tse r anses således vara rim liga m ål som  
borde  kunna accepteras av de olika ak tö re rna  på e lm arknaden .

Specifika  åtgärder

G em ensam m a m ätm eto d er för hushå llsappara te rs eleffektivitet (pkt 1) 
bö r tas fram  och tilläm pas enligt förslaget. EG s m ä tm eto d e r bör beaktas, 
m en om  dessa saknas borde  gem ensam t nord isk t agerande vara av värde i

O bligatorisk  k o n sum en tin fo rm ation  på alla e lap p a ra te r kan införas 
(pkt 2), m en ett program  av frivillig in fo rm ation  bör övervägas i början  
som  en första e tapp.

G em ensam m a no rm er (pkt 3) bö r eftersträvas. Även försäljn ingsförbud 
för ap p a ra te r m ed a lltfö r låg eleffektivitet kan införas. D et bö r poängteras i 
d e tta  sam m anhang  a tt en överenskom m else om  gem ensam m a m ätm eto 
der för de olika e lappara te rnas p res tanda  kan ställa stora  krav  på sam arbe-

N är det gäller eltariffsystem  som  belönar sparande  (pkt 4), in fo rm ativa  
elräkn ingar (pkt 5) sam t rab a tte r på energisnåla h ushå llsappara te r (pkt 6),
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bör dessa å tgärder införas, dock endast e fter o m fa ttan d e  överläggningar 
m ellan e lp roducen ter, e ld is trib u tö re r och k o n sum en to rgan isa tioner från 

m edlem sländerna . M in is te rråde ts  "e lan v än d n in g sråd ” b ö r ta  in itia tiv  till 
dessa överläggningar.

Pågående aktiv ite ter i Sverige

Det pågår ett o m fa ttan d e  arbete  m ed e lhushålln ing  i Sverige. N edan 
följer en sam m anstä lln ing  av några p ro jek t inom  v itvaruom rådet:

Vattenfall p lanera r tillsam m ans m ed flera an d ra  en am b itiö s uppfö lj
ning av hushållse lanvändn ingen  i 100 sm åhus. I övrigt avkasta r U ppdrag  
2000 m ycket an v än d b art m aterial.

B yggforskningsrådet (B FR ) h a r ett forsknings- och experim entbygg- 
nadsprogram  för e lanvändn ing  i bebyggelsen. Inom  ram en för de tta  har 
b land anna t en in ternationell stud ie  över v itv a ro r och e lanvändn ing  gjorts. 

Svensk  E nergi U tveckling  (SEU ) finansie ra r ett p ro jek t inom  om rådet. 

S tockho lm  Energi har genom fört några projekt m ed in rik tn ing  m ot 
v itvaro rnas e lanvändn ing  i flerbostadshus.

M a lm ö  Energi genom för e tt projekt m ed syfte a tt få e lab o n n en te rn a  att 
köpa de elsnålaste v itvarorna .

ElverksfÖreningen  u p p rä tta r  en da tabas för v itvaror.
K onsum entverket utveck lar p rovn ingsm etoder inom  ram en för det s ta t

liga e lhushålln ingsprogram m et.
K ansliet fö r  effektivare energianvändning  vid S tatens energiverk  har 

sedan sin start a rbeta t m ed att påverka eleffektivisering i t. ex. hushållsap 
para te r. K ansliet svarar b l.a . för e tt p rogram  m ed in r ik tn ing  m ot tek n ik 
upphandling . Bland flera projekt här kan näm nas en tekn ikupphand ling  av 
ett elsnålt kyl- och frysskåp. T illverkarna  om beds leverera e tt skåp som  har 
avsevärt lägre elfö rb rukn ing  än det norm ala på m arknaden  m en också 
lägre än det bästa på m arknaden .

K ansliet u p p rä tta r  också för n ä rvarande  en da tabas m ed sam tliga svens
ka elhushålln ingspro jek t. D ärv id  har också förts d iskussioner om en u t
vidgning till N orden.

Sam arbete  m ellan de nordiska energim yndigheterna

I februari 1990 träffades rep resen tan te r för de nord iska energ im yndig
heterna  för a tt dels in fo rm era  varand ra  om  pågående verksam het i respek
tiv t land  dels för a tt p röva  m öjligheten  av d jupare  sam arbete .

Till m ötet i februari 1991, vilket äger rum  i S tockholm , kom m er en 
nord isk  rappo rt om  effektivare energ ianvändn ing  a tt tas fram . S tatens 
energiverk  d e lta r i d e tta  arbete  och h a r därm ed  redan  s ta rta t upp  ett 
prak tisk t no rd isk t sam arbete .
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N ordiska  rådets E nergiekonom iseringsgruppens översikt 

S tatens energiverk  h a r även tagit del av  översik ten  u tfö rd  på uppdrag  av 
E nerg iekonom iseringsgruppen inom  N ord iska rådet i februari 1990. 
Ö versik ten  gällde no rd iska m etoder för m ätn ing  av vissa hushå llsappara
te rs energ iförbrukning , m öjligheter till enhetlig  no rd isk  m ätn ing  av hus
h å llsappara te r sam t sam bandet m ellan energ im ärkn ing  och m iljöm ärk 
ning av appara te r.

S tatens energiverk  finner rappo rten  in tressan t, dock i behov av kom plet

tering.

A vslutande synpunkter

Statens energiverk  ställer sig positiv  till sam arbetsförslaget N O R D E F F  
och till m edverkan  i ett projekt av den föreslagna typen.

Stockholm  den 27 april 1990

H ans Nilsson  
Kanslichef

R anda ll Bowie

Energiforskningsnämnden m eddelar i skrivelse av den 19 ju n i  1990 att 
m an avstår från a lt y ttra  sig  i an ledning  av m edlem sforslaget.

Vattenfall:

G enerellt vill V attenfall påpeka a tt den  rem isstid  som  har ställts till 
förfogande har varit a lltfö r kort for en m er in trängande behandling .

I m edlem sforslaget ges ett an tal förslag till å tgärder fö r a tt u ppnå  effekti
vare e lanvändn ing  i hushållen.

Vi in s täm m er i förslagsställarnas u p p fa ttn ing  att det krävs sam arbete  
inom  energ iom rådet för a tt genom föra alla goda idéer om  elhushålln ing. 
E tt sådan t sam arbete  pågår också på m ånga p lan och m ellan flera o rgan isa
tioner. D etta  gäller både nationellt och in ternationellt.

De å tgärder som näm ns i förslaget (u tom  punk t 3) är för närvarande  
u n d er bearbetn ing  dels inom  Sverige m en även  inom  branscho rgan isa tio 
ner i E uropa (E G -anpassning) och m ed USA och K anada. N ågon speciell 
sam ordn ing  av verksam heten  inom  N orden  anser vi d ärfö r in te ä r  nöd vän-

Vi vill också betona a tt e lhushålln ingsåtgärderna såväl på konsum en t
som  tillverkarsidan  m åste stå på friv illighetens g rund , styrd av m arknads
krafter som  baseras på sunda ekonom iska principer.
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V år upp fa ttn ing  grundas på fö ljande fakta och pågående ak tiv ite ter: 
E lförbrukningen  inom  den s. k. v itvaru sek to rn  u p p ska ttades i Sverige år 

1989 till 8,8 TW h inklusive belysning. E lbesparingspo ten tia len  i denna 
sek tor bero r på an v än d arv an o r, in fo rm ation  till hushållen , tillgång på 
energieffektiva appara te r, vem som u p p h an d la r app a ra te r, p riser osv.

A ppara t- och u tru stn ingsm arknaden  inom  elom råde t kan påverkas ge
nom  kundernas beteende. De konsum en ter som  i rea lite ten  kan bestäm m a 
vilken typ av ap p a ra te r som  de skall anv än d a  ä r de som  bor i sm åhus och 
lägenheter som  de äger själva. I övriga fall sker vanligen upphand ling  
genom  byggherrens eller byggentreprenörens försorg. I Sverige är endast 
20%  av v itv a ru m ark n ad en  sm äkunder. O m sättn ingen  inom  ap p a ra tb e 
s tånde t är dock täm ligen långsam .

V attenfall genom för flera stu d ie r av e lfö rbrukningen  i olika typer av 
fastigheter. D e tta  för a tt få en u p p fa ttn ing  om  hushållssek torns e lan v än d 
ning och för a tt fä ett realistisk t underlag  för in fo rm ation  om  vilka ekono
m iskt gångbara å tgärder som  kan v id tagas för a tt sänka elfö rbrukningen . 
B land s tud ie rna  kan näm nas en som  skall kartlägga e lfö rbrukningen  för de 
m est energ ik rävande ap p a ra te rn a  som  kyl och frys, tv ä tt och torkn ing , 
m atlagning  och disk sam t belysning.

En arbetsg rupp  sam m ansa tt av rep resen tan te r frän  V attenfall, K onsu
m en tverket, Svenska E lverksföreningen. S tockholm s Energi b ea rb e ta r frå
gor som
— fö rbä ttrad  e ls ta tistik
— energ idek lara tion  för e lappara te r
— in fo rm ation  till hushållen
— m ä tm eto d er fö r hushå llsappara te rs e lfö rb rukn ing  och effektivitet
— sam råd  m ed tillverkare.

G ruppen  u tgår från erfa ren h e te r som  v u nn its  i de övriga no rd iska  län 
derna. USA. V ästtyskland. H olland  m .fl.

S tockholm  den 26 april 1990

C-E N yquist

Statens naturvårdsverk:

Förslagsställarna föreslår N ord iska m in is te rråd e t a tt en rad å tgärder 
genom förs i syfte a tt effektiv isera hushållens e lförbrukning . Förslaget o m 
fa tta r  gem ensam m a m ätm etoder, obligatorisk  ko n su m en tin fo rm atio n , 
no rm er för högsta e lförbrukning , eltariffsystem  som  belönar energ isparan 
de, e lräkn ingar m ed lättläst in fo rm ation , rab a tte r  pä energisnåla ap p a ra te r 
sam t ett sam nord isk t pro jekt för effektivare e lanvändn ing  inom  olika 
sek torer m ed början  i hushållssek torn .
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O lika stu d ie r h a r visat a tt det finns en be tydande  tekn isk  p o ten tia l till 
sänk t elförbrukning , in te  m inst inom  hushållssek torn . D et ä r  dock i m ånga 
fall svårt för hushållen att väga in e lbesparingar vid inköpsbeslu t. E kono
m iska överväganden  kan också m edfö ra  a tt låg inköpskostnad  värderas 
högre än god driftekonom i. D et krävs d ä rfö r y tterligare  styrm edel om 
po ten tia len  till sänkt e lfö rb rukn ing  skall tillvara tas, och då kan de föreslag
na å tgärderna  ge e tt viktigt bidrag . D et är dock viktigt a tt u tfo rm ningen  av 
konsu m en tin fo rm atio n  och no rm er görs så a tt även övriga m iljö frågor 
beak tas (t. ex. C FC -innehåll, tungm etaller, lösningsm edel). N a tu rv å rd s
verket tillsty rker h u v u d tan k arn a  i förslaget m ed den reservationen  att 
konsu m en tin fo rm atio n  och no rm er även  bör ta  hänsyn till övriga tänkbara  
m iljöprob lem .

Solna den 5 ju n i 1990

Valfrid Paulsson

L e i f  Bernergård

Svenska kraftverksföreningen:

Fören ingen  vill e rin ra  om  a tt det sedan 1963 finns ett väl fungerande 
nord isk t e lk raftsam arbete  inom  ram en för N ordel. Inom  N ordel sam las 
och u tbytes erfa ren h e te r om  b l.a . e lk ra ftp roduk tion , e ld istribu tion  och 
elförbrukning . En sto r del av N ordels verksam het bedrives i o lika u tsko tt. 
P erm anen ta  u tsko tt ä r  drift-, p lanerings- sam t m iljö- och p roduk tionsu t- 
sko tte t. D essutom  finns inom  N ordel ko m m ittéer för in fo rm ation , b rän s
lefrågor och kraftfö rsö rjn ingssta tistik .

N ä r det gäller förslaget A 913/e  om  gem ensam m a nord iska å tgärder för 
a tt uppnå effektivare e lanvändn ing  i hushållen  an fö r K raftverksföreningen 
de synpunk ter som  fram går av bifogade PM  (se Bihang).

Stockholm  den 31 maj 1990

Göran A hlström

N ils A ndersson
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B I H A N  G

PM  ang. gemensamma nordiska åtgärder for att uppnå effektivare elanvänd
ning i hushållen

K raftverksfören ingen  in s täm m er i förslagställarnas påstående  a tt det 
finns ett behov av effektivare energ ianvändning . D etta  får dock ej leda till 
en ensidig effektivisering av elanvändn ingen . 1 m ånga energieffektivise- 
ringsprojekt kan m ycket väl e lanvändn ingen  öka.

Sam ordn ing  av nordiska projekt fö r  effektivare elanvändning
K raftverksfören ingen  anser a tt det ä r  m ycket betydelsefullt a tt pro jekt 

för effektivare e lanvändn ing  sam ordnas. E tt ra tione llt u tby te  av erfa renhe
te r inom  och m ellan de nord iska länderna  och m ed om världen  ä r önskvärt 
för a tt befintlig  kunskap  skall kunna tillv a ra ta s  och v idareu tveck las. En 
da tabas som  är öppen for m yndigheter, energ iföretag  och forskare inom  
energ iom rådet kan vara  ett kraftfu llt verktyg fö r ett sådan t e rfa ren h e tsu t
byte och som K raftverksfören ingen  gärna ser kom m a till stånd  snarast 
m öjligt.

Sam ordningen  och databasen  bör dock redan  från  början  in rik tas  på att 
om fa tta  in te  bara  hushållssek torn , u tan  även industri- och serv icesek torer
na. Två befintliga p ro jek td a tab ase r kan fungera som  u tgångspunk ter för en 
gem ensam  databas: NE1 vid S tudsv iksb ib lio teket och C A D D E T s Register. 
S tatens energiverk  har redan  u tfö rt en del a rbete  på det h ä r o m råde t och vi 
föreslår a tt S tatens energiverk  får an svara  för den  svenska insatsen .

G em ensam m a nordiska m ä tm etoder  
K raftverksfören ingen  anser a tt det ä r  positiv t om  gem ensam m a no rd is

ka m ätm eto d er för hushållsappara ters e leffektiv itet u ta rbe tas . I det arbete t 
bör erfa ren h e te r och m e to d e r från övriga E uropa och USA tas till vara 
genom  a tt m an  väljer någon av de m e toder som  redan  används. V id valet 
av m etod är det viktigt a tt beak ta  a tt m an  får e tt sm idigt system , u tan  för 
m ycket by råkra ti. Vi fö reslår a tt K onsum en tverket får an svara  för den 
svenska insatsen.

Obligatorisk konsum en tin fo rm a tion  
K raftverksfören ingen  s töder förslaget a tt leveran tö rer av stö rre  hushålls

ap p ara te r bö r åläggas a tt el-deklarera  sina varor. Ä ven h ä r finns erfa ren h e
te r u tom lands a tt ta till vara på och i Sverige har K onsum entverket och 
Svenska elverksföreningen a rb e ta t m ed frågan. Vi föreslår a tt K onsum en t
verket får ansvara  för den svenska insatsen.

G em ensam m a  norm er fö r  högsta tillå tna elförbrukning
K raftverksfören ingen  anser in te  a tt gem ensam m a no rm er för e lfö rb ruk

ning och förbud för försäljn ing  av p ro d u k te r m ed låg eleffektiv itet är 
önskvärda. M ed en läm plig u tfo rm n ing  av e l-dek la ra tioner ger k o n k u rren 
sen tillräcklig  effekt och förbud  b lir onödiga. V aro r m ed  hög elfö rb rukn ing  
kan ha någon an n an  relativ  fördel, och a tt enbart in rik ta  sig på eleffektivi- 
te ten  leder då  till en suboptim ering .

Eltariffsystem  som  belönar sparande  
K raftverksfören ingen  anser in te  att eltariffernas u tfo rm n ing  är en fråga 

för N ord iska rådet. E lsystem et har stora  fasta ko stn ad er och sm å rörliga
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kostnader. E ltarifferna b e lönar redan  nu sparande  genom  att de rörliga 
avgifterna ä r  högre än  de rörliga kostnaderna . A tt d riva  d e tta  längre skulle 
leda till slöseri m ed resurser. T våprissystem  för el h a r ingående analyserats 
av såväl vetenskapsm än  som  branschfo lk  och av färdats som  o rä ttv is t och 
krångligt. E tt o m fa ttande  nord isk t sam arbete  finns redan m ellan elleve
ran tö re rn a  på om rådet eltariffer.

E lräkn ingar m ed  lättläst in form ation
K raftverksfören ingen  de la r uppfa ttn ingen  att e lräkn ingarna  bör bli m er 

in fo rm ativa  m en anser inte a tt u tveck lingsarbetet skall cen treras till N o r
d iska rådet. Försök pågår också hos flera av fö reningens m edlem sföretag  
och på an d ra  håll m ed a tt ge både hushålls- och in d u s trik u n d er bä ttre  
in fo rm ation  om  sin elfö rb rukn ing  och om  m öjligheter a tt påverka  denna. 
E tt no rd isk t sam arbete  finns redan och vi anser a tt u tvecklingen också 
fo rtsä ttn ingsv is bö r ske inom  befin tliga b ranschfö ren ingar och hos lokala 
leveran tö rer i sam spel m ed kunderna.

Svenska elverksföreningen:

E lverksföreningen stä ller sig bakom  förslaget a tt s ta rta  e tt gem ensam t 
nord isk t projekt m ed uppläggning enligt p u n k te rn a  a-c. Vi vill dock fö ro r
da a tt sam arbete t u tv idgas till a tt o m fa tta  hushållens energ ianvändn ing  i 
a llm änhet. D et finns enligt vår m ening en be tydande  hushålln ingspo ten tia l 
för uppvärm n ing  av bostäder m ed å tfö ljande m inskad  m iljöbelastn ing  och 
god ekonom i för an vändarna .

D e övriga sex å tgärder som  specificeras kom m en teras i det följande:

P unkt 1 och 2

Vi vill in ledningsvis upplysa om  att det finns in te rna tione lla  no rm er för 
p rovn ing  av energ ip restanda för kylar, frysar och ugnar.

E lverksföreningen stöder förslagen om  gem ensam m a nord iska  m ä tm e
to d e r och obligatorisk  konsum en tin fo rm atio n , å tm in sto n e  för övriga el
a p p ara te r som  svarar för en be tydande del av hushållens elanvändn ing . Vi 
anser dock att alla e lap p a ra te r in te  skall ink luderas m ot bakgrund  av att 
insatsen  för sådana m ätn in g ar och för in fo rm ation  i m ånga fall ä r m ycket 
stö rre  än den hushålln ing  som  kan åstadkom m as. B egreppet "a lla  e lap p a
ra te r” m åste enligt vår m ening nyanseras och preciseras.

I de tta  sam m anhang  vill vi in fo rm era  om  a tt vi h a r långtgående e rfa ren 
he te r om  olika e lappara ters e lanvändning . Vi kan om  så önskas m edverka 
v id urval av de v ik tigaste ap p a ra te rn a  inom  det föreslagna projektet.

Vi vill också näm na a tt vi inom  kort i sam arbete  m ed konsum entverke t 
k om m er a tt p resen tera  en sam m anstä lln ing  över alla på svenska m ark n a
den  förekom m ande kylar och frysar m ed en m ycket snabbto lkad  redov is
ning av den ind iv iduella  energ iförbrukningen  för respektive appara t.

Vi vill även in fo rm era om  a tt vi för n ä rv a ran d e  d riv er e tt projekt m ed
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en analys av energ iförbrukningen  för de m est försålda kyl- och frysskåpen 
på den svenska m arknaden . P ro jek tet d rivs i sam råd  m ed k o n sum en tver
ket och energiverket m edan  m ätn ingarna  u tförs av SEM K O .

P unkt 3

Vi är tveksam m a till förslaget a tt införa  no rm er för högsta tillå tna 
elfö rbrukning  och försäljn ingsförbud för ap p ara te r m ed a lltfö r låg eleffek- 
tiv ite t. För det första strid er förslaget m ot den upp fa ttn ing  Ni själva 
fram för u nder rub riken  ” E ffektivare energ ianvändn ing  lönar s ig ...”  d ä r  Ni 
fram håller a tt ” Investeringar i ökad effektiv itet kom m er m ycket o fta a tt 
löna sig bäst om  det råder fri och hederlig  konkurrens på lika v illkor på 
m arknaden".

För det and ra  refereras till e rfa renhe te r från USA. Enligt vår m ening har 
norm erna  i USA m edverkat till a tt m ycket dåliga ap p ara te r slagits ut, 
vilket givetvis är positiv t. S ta rtfö ru tsä ttn in g arn a  i USA var dock att det 
fanns ett m ycket sto rt u tbud  av d irek t dåliga appara te r. V år erfarenhet är 
a tt hela so rtim en te t som  erb juds i Sverige m ycket lätt skulle klara de 
no rm er som  gäller i USA.

Enligt vår m ening  bör frågan om  eventuella  no rm er och förbud tas upp  
först sedan verkn ingarna  av förslagen enligt punk t 1 och 2 u tvärdera ts.

P unkt 4

E lverksföreningen anser in te  a tt p rissä ttn ingen  av el ä r en fråga för 
N ord iska rådet. Vi ta r  helt avstånd  från de ” life line” -tariffer som tilläm 
pas på vissa håll i USA. Vi vill e rin ra  om  a tt ett av skälen för dessa tariffer 
h a r en stark  social koppling. I N orden  finns an d ra  sociala ” skyddsnä t” 
varför någon g rundandel el till lågt pris in te  ä r  m otiverad . I N orden  gäller 
dessu tom  att el om fa ttas  av m ervärdeskattesystem en  varfö r konsum en ter
na redan nu b eta lar ett pris som ä r högre än kostnaden  för tillkom m ande 
produk tionsresu rser.

I sam m anhanget vill vi dessu tom  erin ra  om  a tt hyresgäster i flerbostads- 
hus inte själva beslu tar om  investeringar för t. ex. kyl och /eller frys. D et är 
således inte den som  b eta lar e lräkningen som  gör investeringen.

P unkt 5

E lverksföreningen anser in te  a tt frågan om  eventuella  rab a tte r  eller 
be lön ingar till dem  som  väljer en energ isnålare  appara t ä r  en fråga för 
N ord iska  rådet.

Vi anser a tt frågan ä r av nationell karak tä r och att den är en m arknads- 
fråga som bör överläm nas till m arknadens aktörer.

P unkt 6

Vi delar uppfa ttn ingen  a tt det behövs aktuell och pedagogisk in fo rm a
tion , särskilt rik tad  m ot konsum en terna . V årt in tryck ä r dock a tt alla
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ak tö rer var och en på sitt håll a rb e ta r frenetisk t ju s t inom  de tta  p rob lem 
om råde d ä r vi för vår del vill kanalisera  in fo rm ationsflödet till lokal nivå 
hos respektive elleveran tö r rik tat m ot dennes kunder. N är det gäller in fo r
m ation  på eller tillsam m ans m ed e lräkn ingar pågår flera försöksverksam 
heter. Vi tro r  att dessa in n o v a tio n er leder till m ycket goda resu lta t, alla vill 
ju  vara b ä ttre  än sin granne, täv lingsm om ente t ä r  stim u lerande  och to rde  
leda till m ycket goda resultat.

1 dessa delar sker kon tinuerlig t erfarenhetsu tby te  m ellan de nord iska 
länderna , b l.a . genom  oss och våra  nord iska systerföreningar. M ot denna 
bakgrund  anser vi a tt eventuellt e rfarenhetsu tby te  inom  ram en för N o rd is
ka rådet in te behöver p rio riteras .

Stockholm  den 7 maj 1990

Svenska elverksföreningen 

K aj L indho lm

Per Cleverdal

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B ILA G A

Yttranden över medlemsforslaget 

Nordiska rådets kulturutskott:

U tsko tte t h a r  m ed lem sfb rs lag ^  927/ k om  ku ltu rsam arb e te  m ellan N o r
den  och de östeu ropeiska  länderna  och S ov je tun ionen  u n d e r behandling . 
U tsk o tte t h a r  i b e tän k an d e t över d e tta  förslag fram hållit a tt den  nord iska  
ku ltu rm odellen  ä r  un ik  och väl ägnad till a tt snabb t bygga upp  gräsrots- 
och nätverk ssam arbete . U tsk o tte t b e to n a r em ellertid  v ik ten  av a tt u tby te t 
inom  k u ltu ro m råd e t m ed B altikum /Ö steu ropa  b o rde  vara  rik ta t å t båda  
hållen så a tt N o rden  in te  en b art tillfö r an d ra  län d e r någonting  u tan  också 
ta r  em o t nya in tryck  och im pulser på  om rådet.

U tsk o tte t fram håller a tt ovan fram fö rda  sy npunk ter också gäller delvis i 
fö rhållande till m edlem sförslag  A 915/e  om  ökat no rd isk t ekonom isk t och 
ku ltu re llt sam arbe te  m ed  länderna  kring  Ö stersjön .

U tsk o tte t h än v isa r till det redan  u p p rä ttad e  arb e tsp ro g ram m et fö r B alti
ku m /Ö steu ro p a  n ä r det gäller u tväx lingsprogram  och stipen d ieo rd n in g ar 
på  u tb ildn ingssidan .

B eträffande sam arbe te  på d e t a llm änku ltu re lla  o m råd e t m ed länderna  
kring  Ö stersjön  vill u tsko tte t fram föra  fö ljande.

D et ku ltu rella  sam arbe te t inom  Ö ste rsjöom råde t h a r  an o r redan  från 
1200-talet och hade  sin hö jd p u n k t på  1300-talet i och m ed ex istensen av 
H ansafö rbunde t. Ö ste rs jöom råde t h a r v arit rä tt hom ogen t i s itt ku ltu rarv  
genom  tid e rn a  även  om  varje land  h a r  sin särprägel.

U tsk o tte t ä r  av den upp fa ttn ingen  a tt den  delv is gem ensam m a h isto rien  
och ländernas nä rh e t u tgö r en stab il g rund  fö r e tt ku ltu re llt sam arbete  
kring  Ö stersjön . U tsk o tte t ä r  sam tid ig t väl m edvete t om  de o lika fö ru tsä tt
n ingarna  för Ö ste rs jö länderna  a tt kunna  sä tta  igång och u tveck la  ett sam 
a rbe te  på om råde t. D e no rd iska  län d ern a  m ed sitt redan  välfungerande
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sam arbete  på k u ltu rom råde t ä r  väl ägnade som  in itia tiv tag are  till e tt 
ku ltu rellt sam arbete .

Ä ven E uroparåde t bed riv e r e tt ak tiv t sam arbe te  på k u ltu rom råde t. 
Inom  E uroparåde t äger nu vissa fö rän d rin g a r rum  i och m ed  a tt de öst
europeiska länderna  b lir fu llvärdiga m ed lem m ar i råde t u n d e r den n ä r
m aste  tiden . U tsko tte t fram håller a tt sam arbete  m ellan de nord iska  orga
nen  och E u roparåde t ä r  e tt läm plig t fo rum  n ä r  det gäller Ö ste rsjö sam arbe
tet.

F rån  E u roparåde ts  p a rlam en tariska  ku ltu rk o m m itté  h a r N ord iska  rådet 
in b ju d its  a tt sam arbe ta  rö rande  e tt o m fa ttan d e  k u ltu rp ro jek t kring  tem at 
” T he H anseatic  F o u rteen th  C en tu ry  R o u te” , en k u ltu rru tt i det gam la 

H an sao m råd e t som  det såg ut på 1300-talet. P ro jek te t som  ä r  e tt av 
E u ro p aråd e ts  m ånga ku ltu rru ttsp ro jek t, h a r till syfte a tt s tärka  den  eu ro 
peiska iden tite ten  hos E uropas invånare  inom  den  b erö rda  regionen. A tt 
göra ku ltu ra rv e t synligt och a tt s tim ulera  ku ltu rtu rism en  ä r  d rivk raften  
bakom  pro jek tet. U tsk o tte t an ser p ro jek te t synnerligen ak tuellt och av 
sto rt in tresse fö r de no rd iska  länderna . P ro jek te t ankny ts även  till län d er
nas tu rism  och u tgör d ä rfö r ett ku ltu rtu ris tisk t p ro jek t. Således kopplas det 
v idare  till ländernas ekonom iska sam arbete .

M edlem sförslaget fö ro rd a r a tt N o rd iska  m in is te rråd e t i skyndsam  o rd 
n ing u ta rb e ta r en konkre t hand lingsp lan  fö r u tveck landet av det ekono
m iska och ku ltu rella  sam arbe te t m ellan  de no rd iska  län d ern a  och de 
övriga länderna  och reg ionerna kring  Ö stersjön  m ed sik te på a tt skapa ett 
sam arbe tsom råde  kring  Ö stersjön .

U tsko tte t u tta la r  sitt k raftfu lla  stöd  fö r m edlem sförslagets syfte och 
an se r det ku ltu rella  sam arbe te t på om råd e t vara av v ik t m ed  hänvisn ing  
till det ovan näm n d a  om  de no rd iska  ländernas in itia tiv tagande . U tsko tte t 

hem stä ller särskilt a tt N o rd iska  rådet även i rek om m endationen  föreslår 
a tt N ord iska  m in is te rråd e t i sam arbe te  m ed N ord iska  råde t och E u ro p arå 
det igångsätter och d riv e r e tt p ro jek t kring  tem a t k u ltu rru tt i det gam la 
H ansaom rådet.

S tockholm  den  29 jan u a ri 1991

F ö r N ord iska  rådets ku ltu ru tsk o tt

J. K. H ansen  
Förman
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Föreliggande sam nord iska  finansieringsm öjligheter

U n d er det ekonom iska  året har m in is te rråd e t beslu ta t om  vissa sam n o r
diska ekonom iska sa tsn ingar som  delvis ä r  in rik tad e  på de p rob lem om rå
den som  om ta las i m edlem sförslagen. F ö ljande konkre ta  å tgärder som  
berö r N IB s verksam het kan fram hävas:

(i) F örhö jn ingen  av beloppsram en  fö r p ro jek tinvesteringslån  (PIL)

M in isterråde t beslö t i m ars 1990 a tt hö ja  be loppsram en  för P IL  från  700
till 1 000 m ilj. SD R . P IL -lånen baseras på 90%  k red itriskgaran tie r från de 
nord iska  länderna . L ånen ä r  avsedda som  stöd fö r no rd isk  p ro jek texport 
till k red itvärd iga  u tveck lingsländer sam t län d er i Ö st- och C en tra leu ropa . I 
m in is te rråde ts  ekonom iska  hand lingsp lan  1990 — 92 beslö ts a tt P IL  kan 
läm nas fö r m iljöp ro jek t av no rd isk t in tresse  i N o rdens n ä rom råden , även 
om  ett leveransin tresse föreligger från  endast e tt no rd isk t land. D etta  
innebär en u tv idgn ing  av N IB s verksam hetsm öjligheter inom  de tta  speci
ella om råde. D ylika m iljö lån  kan läm nas m ed en å te rbe ta ln ingstid  på  upp  
till 20 å r m ed en m arknadsm ässig  rän ta . N IB  h a r i sam arbete  m ed  de 

nord iska  expo rtk red it- och ga ran tiin stitu ten  e rb ju d it en ram k red it för 
m iljö investeringar till Sov je tun ionen . M otsvarande  förslag avses bli p re
sen tera t för T jeckoslovakien . D ärtill k om m er kred ito fferter till enskilda 
p ro jek t även i U ngern  och D D R . T ills v idare  h a r N IB s m iljök red ite r 
u tn y ttja ts  i liten  u ts träckn ing , främ st beroende på a tt de b erö rda  länderna  
in te  synes ha im p o rte ra t m iljöu tru stn ing  från  N orden  m ed en lånefinansie
ring  på m arknadsm ässiga  rän tev illko r. D ärtill ä r  det i dagens läge in te  
m öjligt a tt e rb juda  PIL  till Polen och i p rak tiken  in te  heller till B altikum  
på  grund  av a tt de in te  uppfy ller det g rundläggande k rave t på k red itvärd ig-

(ii) N ord iska  m iljö finansieringsbolaget N E FC O

I m ars 1990 beslöt m in is te rråd e t a tt b ilda  e tt särskilt m iljöfinansierings- 
bolag N EFC O . N E FC O s syfte ä r  a tt m ed riskkap ita l s töda  sam företag  m ed 
nord iska  företag som etab leras i Ö steu ropa, vilka tillverkar in sa tsvaro r 
som  behövs fö r m iljö fö rb ä ttran d e  investeringar i Ö steu ropa. N E FC O s 
g rundkap ita l b lir 36 m ilj. SD R  m ed inb e ta ln in g ar över sex år. Bolaget 
fö rvän tas in leda sin verksam het u n d er 1990. N IB  skall ad m in is tre ra  
N EFC O . F ö r n ä rv a ran d e  h a r  N E FC O  erhå llit e tt tjugo tal ansökn ingar om  
investeringsstöd , varav  om kring  hälften  avser p lanerade  sam företag  i Po
len och B altikum . I och m ed a tt N E F C O  i h uvudsak  avses läm na  riskkap i

1 Yttrandet avser även A 910/e om  m iljövårdsinsatser i B a ltiku m  och Polen.
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tal till sam företag , u tgör in te  ländernas egen k red itvärd ighe t e tt avgörande 
h in d e r fö r N E F C O s insatser.

(iii) N ord iska  p ro jek texpo rtfondens (N oP E F ) m iljöstöd

I m in is te rråde ts  hand lingsp lan  1990 — 92 fick N oP E F  ca 3 m ilj. SD R  
som  särsk ilda anslag fö r a tt stöda  m iljöp ro jek t av no rd isk t in tresse. E tt 
p rio rite ra t o m råd e  ä r  härv id  Ö steu ropa. I h uvudsak  läm nas stö d e t till 
n o rd iska  exportfö re tag  som  u tfö r fö rstu d ie r av konk re ta  p rojektförslag .

S am m anfattn ingsv is föreligger således e tab lerade  sam nord iska  finansi
e ringsm öjligheter på  i h uvudsak  kom m ersiella  v illkor som  ä r  tillgängliga 
fö r p ro jek t av no rd isk t in tresse  — i synnerhet inom  m iljösek tom  — i 
Ö stersjöom rådet. F ö r Polens och B altikum s v idkom m ande  föreligger 
em ellertid  i p rak tiken  endast finansieringsm öjligheter fö r e tab lering  av 
sam företag  fö r lokalp roduk tion  av in sa tsv aro r för m iljösek tom . D etta  
in n eb är a tt N IB  (eller N E FC O ) varken  kan finansiera  no rd isk  expo rt till 
Polen  och B altikum  av kap ita lv a ro r inom  m iljösek to rn  eller generellt.

N ationella  och m ultila terala  finansieringsordningar

U n d er senaste tid  h a r e tt an ta l nya finanseringsm öjligheter tillkom m it 
bl. a. för Ö ste rsjö länderna  i Ö steuropa.

V ärldsbanksgruppen  (IB R D  och IFC ) och E uropeiska Investeringsban
ken (EIB) h a r p åbö rja t en u tlån ing  till Polen. D en nyb ildade E uropeiska 
U tvecklingsbanken  (E B R D ) ko m m er snart a tt k unna  läm na till be loppet 
be tydande  lån till främ st Polen  b land  Ö stersjö länderna . D e nord iska  län
dern a  h a r delvis m ed b is tåndsm edel gått in för b ila tera l finansiering  till 
Polen. Som  exem pel kan näm nas Sveriges b is tån d  till Polen på 300 m ilj. 
SEK  för m iljösek torn  och u tb ildn ing . V ästtysk land , EIB och EG  h ar bety
d an d e  finansieringsresu rser tillgängliga för D D R .

F ör S ov je tun ionens del ä r  s itu a tio n en  m era oklar. S ov je tun ionens kre
d itvärd ighe t på de in te rna tione lla  kap ita lm ark n ad ern a  h a r u n d er senaste 
tid  försvagats m ed dyrare  och m er begränsad  tillgång på upp lån ing  som  
följd. S ov jetun ionen  h a r dock fo rtfa rande  tillgång till exportk red iter. D et
ta  gäller också N IBs p ro jek tinvesteringslån . EB R D  k om m er i begränsad 
u ts träckn ing  a tt kunna låna till Sov je tun ionen . I dagens läge kan  Sovjet
un ionen  knappast från  något håll erhålla  s. k. m juka k red ite r för t. ex. 
m iljö investeringar. V issa p lan e r på b ila te ra lt stöd från  N orden  lär dock 
föreligga.

B a ltiku m s särproblem

Såsom  ovan näm n ts  ä r  Polen  respek tive B altikum  i m ycket o lika s itu a 
tio n e r vad avser tillgång till valu tafinansiering , tro ts  avsaknad  av kre
d itvärd ighe t för kom m ersiell upplån ing . Polens stö rsta  behov inom  t. ex. 
m iljösek torn  kan delv is täckas genom  det stöd  som  på senaste tid  och i 
ökad u ts träckn ing  b liv it tillgängligt för olika b ila tera la  och m u ltila tera la
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källor. F ö r B altikum s del ä r  va lu tafinansierings- och därm ed  im p o rtm ö j

ligheterna em ellertid  nästan  obefin tliga i dagens s itua tion . I och m ed  att 
b estäm m elserna  om  e tt u tv idgat ekonom isk t sjä lvbestäm m ande  fö r bl. a. 
B altikum  in fördes från  bö rjan  av 1990, h a r de tid igare  valu taupplån ings- 
m öjligheterna för p ro jek t i B altikum  via den  sovjetiska u trikeshande lsban- 
ken (som  ä r den enda be ty d an d e  va lu taupp lån ingskanalen  fö r Sov jetun io 
nen) i p rak tiken  fö rsvunn it. En särskild  allokering  av E B R D s fram tid a  lån 
för S ov je tun ionen  till B altikum  synes föga sannolik . B ilateralt h a r D an 
m ark  genom  1FU och Sverige genom  BITS skapat vissa, om  också begrän
sade finansieringsm öjligheter av sam företag  resp. u tb ildn ingssam arbete . 
D ärtill föreligger p riv a ta  in itia tiv , o ftast dock m ed m ycket begränsade 
ekonom iska resurser.

M an kan in te  heller räkna m ed  a tt B altikum  eller d ä r  verksam m a finan 
sieringsinstitu t inom  överskådlig  fram tid  skulle kunna uppnå  en tillräcklig  
k red itvärd ighe t för kom m ersiell upp lån ing  på k ap ita lm ark n ad ern a . En 
k red itvärd ighe t ä r  resu lta te t av en långvarig  process, som  fö r B altikum s 
del dessu tom  på grund  av den  råd an d e  po litiska  och ekonom iska  o säkerhe
ten ä r svår a tt ingångsätta, i synnerhet då  län d e rn a  saknar im portm ö jlighe
te r för t. ex. ex p o rtin rik tad e  industriinvesteringar.

O beroende av  den po litiska  utvecklingen ä r  det svårt a tt se realistiska 
m öjligheter för a tt B altikum  u n d er de närm aste  åren  u tan  stöd  från  Sovjet
un ionen  och /e ller in d u s trilän d er kan erhålla  va lu ta lån  fö r im p o rt som  
skulle behövas för in frastruk tu r-, industri- och m iljö investeringar. En m o
dern isering  och uppbyggnad av regionens in fra s tru k tu r och industri ä r  en 
nödvänd ig  fö ru tsä ttn in g  för a tt B altikum  skall få igång en m arknadsanpas- 
sad ekonom isk  utveckling , en u trikeshande l inom  bl. a. Ö stersjöom rådet 
sam t en fö rb ä ttrad  m iljö situa tion .

Som ett led i d iskussionen  om  m öjligheterna fö r sam nord iska  konkre ta  
insatser för investerings- och m iljövårdsstöd  i Ö steu ropa  kunde en särskild  
u tredn ing  tillsä ttas  m ed  u p pd rag  a tt kartlägga m öjligheterna för nord isk t 
finanseringsstöd  för in frastruk tu rinves te ringar, u tveck landet av en m ark- 
n adsanpassad  företagsverksam het och u trikeshande l sam t m iljövård  p ri
m ärt i B altikum .

B ehovet av en dylik u tredn ing  m o tiveras av att

(i) B altikum s m öjligheter a tt erhålla  va lu ta finansie ring  för behövlig  im 
p o rt för investeringar och fö re tagsverksam het för en uppbyggnadsfas är 
y tterst begränsade och a lte rn a tiv a  källo r veterligen in te föreligger;

(ii) B altikum s behov to rd e  vara  av en sådan  sto rlekso rdn ing  a tt en sam lad 
nord isk  resursbas kan vara  av s to r betydelse fö r B altikum s ekonom iska 
utveckling;

(iii) En sam ordnad  regional, m u ltila te ra l insats kan an tas  ge bä ttre  resul
ta t både för N orden  och B altikum  än  sp ridda  enstaka  åtgärder; och
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(iv) N orden  har e tt egenintresse i en ekonom isk  utveckling  och m iljö- 
vårdsinvesteringar i B altikum .

En u tredn ing  enligt ovan borde även o m fa tta  en kartläggning av B alti
kum s investeringsp laner och -behov; en u p p ska ttn ing  av finansieringsbe
hov, i synnerhet vad avser va lu tafinansiering  sam t en kartläggning av 
sam arbetsm öjligheter m ed N orden . Av sto r vikt ä r  a tt skapa väl fungeran 
de finansieringsm ekan ism er i syfte a tt de tillgängliga begränsade finansi- 
e ringsresu rserna k om m er till en ekonom isk t försvarlig  användn ing .

En dylik  u tredn ing  kunde ske i n ära  sam arbete  m ellan b erö rda  m yndig
h e te r och näringslivet i N orden  och B altikum .

D et kan even tuellt h ävdas a tt den nuv aran d e  po litiska u tvecklingen 
skapar en sådan  osäkerhet avseende B altikum s fram tid a  ekonom iska u t
veck lingsm öjligheter a tt en u tredn ing  d ä rfö r in te  ä r  m otiverad . Å an d ra  
sidan  kan det i så fall även vara  befogat a tt nu genom föra u tredningen  
således a tt konkre ta  hand lingsp laner föreligger i beredskap  för eventuella  
senare po litiska beslut a tt skapa valu tafinansieringsm öjligheter för B alti
kum .

H elsingfors den  14 m aj 1990

N ord iska  investeringsbanken

Ja n n ik  L indbaek  
Verkställande direktör

H arro P itkänen  
Biträdande direktör

Foreningene Nordens Forbund:

Foren ingene N ordens F o rbund  (F N F ) ser m eget positiv t på forslaget om  
a t no rd iske m ynd igheter skal u ta rb e id e  en konkret hand lingsp lan  for u t
vikling av det økonom iske og kultu relle  sam arbeid  m ellom  de nord iske 
land  og de øvrige land  og regioner ru n d t Ø stersjøen .

Som folkelig no rd isk  organisasjon  vil F N F  særlig betone  behovet for 
u tvekslingsordninger m ellom  organisasjoner, k u ltu rg rupper og enke ltper
soner i N o rden  og B altikum , u tvekslingsordninger, som  vil være til gavn 
for det folkelige og ku ltu relle  liv i begge om råder.

1 denne sam m enheng  vil F N F  også peke på vennskapskom m unesyste- 
m et og m ulighetene for regionalpolitiske sam arbeid stiltak  m ed sikte på 
erfarings- og kunnskapsoverfø ring  av kom m unalfo rvaltn ingskarak ter. 
Særlig viktig  vil det være å e tab lere  eller v idereu tv ik le  ungdom sutveks- 
lingsprogram  av N ord jobb , N ordp lu s og N o rd p rak tik  karak ter.
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F N F  im øteser en snarlig  igangsetting av a rb e id e t m ed  en slik hand lings
plan  og d e lta r gjerne i det nødvendige koord inering - og k o n tak ta rb e id  til 
det no rd iske organisasjons- og kulturliv .

Oslo, 30. april 1990

Lars S. Hauge

Nordens institut på Åland:

N ordens in s titu t på Å land stiller sig m eget positiv t til ovennæ vnte  
m edlem sforslag. Vi vil i d enne sam m enhæ ng næ vne, a t vi a llerede har 
engageret os stæ rkt i Ø stersø-sam arbejde, næ rm ere bestem t ø-sam arbejde 
m ellem  de 6 sto re  øer i Ø stersøen: B ornholm , D agö, G o tlan d , Ö land , Ösel 
og Å land. Ø -sam arbejdet, som  blev fo rm aliseret ved en konference i V isby 
2 7 . - 2 9 .  sep tenber 1989, o m fa tte r ifølge slu td o k u m en te t fra konferencen  
” ak tuella  frågor av gem ensam t in tresse inom  ku ltu r, näringsliv , ekonom i 
och m iljö , sam t an d ra  för öarn a  gem ensam m a v erk sam h etso m råd en .”

N ordens in s titu t planlæ gger en række arran g em en ter inden  fo r denne 
ram m e. I løbet a fu g en  16. —22. ju n i 1991 vil d e r b live a rrangere t en m iljø- 
og ku ltu rkonference, et fo lkedansstæ vne og flere udstillinger m ed deltagere 
fra de 6 øer. D er vil også b live venskabsøudveksling  (sandsynligvis m ellem  
Å land og Ö sel) og in s titu tte t h a r også taget in itia tiv  til en bog om  Ø stersø
ens h is to rie  m ed  særlig vægt på  folkeliv og h is to risk  udvik ling  på de 6 øer.

In s titu tte t m ener, a t det e r vigtigt, a t de gam le fo rb indelser m ellem  lande 
og regioner ved Ø stersøen  b liver genoplivet, således a t m an  a tte r  kan få et 
frug tbart handelsm æ ssigt og ku ltu re lt sam arbejde  i om råde t. D e store 
m iljøp rob lem er i Ø stersøen  vil også le ttere  k unne  løses ved et sådan t 
sam arbejde. D en foreslåede konkre te  hand lingsp lan  er uden  tv iv l et ud 
m æ rket udgangspunkt fo r de tte  sam arbejde . Forslaget om  udarbejdelse  a f  
en hand lingsp lan  h a r in s titu tte ts  fu lde stø tte.

M arieham n, den 11. m aj 1990

Søren H venekilde  
Institutchef

D a n m a r k

Udenrigsministeriet, Sekretariatet for ministeren for nordisk samarbejde:

------ ---- følger ned en fo r en redegørelse for den danske ho ldn ing  til

m edlem sförslaget:



M edlem sforslag (A 915/e) om  øget økonom isk  og ku ltu re lt sam arbejde  
m ellem  landene om kring  Ø stersøen  in deho lder be trag tn inger, som  m an  fra 
dansk  side i v id t om fang kan stø tte , idet dog bem æ rkes, a t forslaget i høj 
grad træ nger til en præ cisering.

U denrigsm in isteren  har ved flere lejligheder gennem  det sidste halve års 
tid  peget på de perspek tiver fo r et frug tbart sam arbejde  i Ø stersøreg ionen , 
som  e r åbne t m ed den politiske udvik ling  i Ø st- og C en tra leu ropa.

U denrigsm in isteren  h a r således påpeget behovet for en styrkelse a f  den 
trafika le  in fra s tru k tu r m ellem  N orden  og kon tin en te t. D en  danske Balti- 
kum -po litik  sigter i høj grad ne to p  på  at styrke det kultu relle  og økonom i
ske sam arbejde  i regionen.

F o ruden  en række danske in itia tiv e r, som  næ rm ere om tales i vedlagte 
bilag (se B ihang ), kan næ vnes, a t d e r er taget flere in itia tiver, som  sig ter på 
a t styrke det m ultila tera le  sam arbejde  m ellem  landene om kring  Ø stersøen . 
E ksem pler: A fholdelse a f  en Ø stersøkonference  i sep tem ber i å r  og Sles- 
vig-H olstens forslag om  en ræ kke kultu relle  ak tiv ite te r  u n d er fæ llesbeteg
nelsen ”A rs B altica” . H ertil kan tilføjes, at N ord isk  M in iste rråd  har 
ivæ rksat et p ilo tp ro jek t m ed  henb lik  på a t undersøge forudsæ tn ingerne  for 
a t op re tte  no rd iske  ku ltu r- og in fo rm ationscen tre  i B altikum .

D en  hand lingsp lan , som  om tales i m edlem sforslaget, m å fo rm entlig  i 
høj grad kom m e til at bestå  a f  en  sam ordn ing  a f  disse og m ange an d re  
p riva te  og statslige in itia tiver.

D et vil væ re natu rlig t — b l.a . u n d er hensyn til Ø stersø landekredsens 
geografiske sam m ensæ tn ing  — a t E F  m edv irker ved gennem førelsen  a f  en 
eventuel no rd isk  hand lingsp lan  for Ø stersøom rådet.

F ra  dansk  side vil m an  s tø tte  bestræ belser på  at sam ordne disse in itia 
tiver, ligesom  m an  kan stø tte , a t der skabes stø rst m ulig  opm æ rksom hed  
om kring  de nye m uligheder, som  e r åbne t fo r et øget sam arbejde  i Ø stersø 
regionen.

K øbenhavn , den 14. m aj 1990

A n ita  H ugau

B IH A N G

Danske initiativer

R egeringens Ø steu ropa-hand lingsp lan  a f  22. sep tem ber 1989 m ed en 
ind ika tiv  ram m e på 300 m io. kr. over 3 å r  h a r ført til vedtagelse a f  
følgende in itia tiver:
— opre tte lse  a f  en fond, IØ -fonden, fo r investeringer i østlandene;
— en investeringsgarantiordning  dæ kkende østlandene, tilsvarende o rd 

ningen o p re tte t om  Lov om  In te rn a tio n a lt U dvik lingssam arbejde  fra 
1971;
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-  en Østlandepulje m ed m id le r til p ro jek te r inden  fo r bl. a. landbrug , 
m iljø, arbejdsm iljø , energi og uddannelse .

D e danske in itia tiv e r h a r i første række taget sigte på Polen  og U ngarn . I 
feb ruar 1990 er k redsen ud v id e t til også a t om fa tte  T jekkoslovakiet og de 
baltiske republikker.

U den rig sm in isteren  udnæ vn te  i ja n u a r  1990 m ed lem m erne a f  IØ-fon- 
dens bestyrelse sam t fondens d irek tø r. IØ -fonden  har påbegyndt sit a rbe j
de i ja n u a r  1990.

Østlandepuljen, som  ad m in is tre res  a f  D et In term in isterie lle  Ø stlande
udvalg (IM Ø ), h a r ligeledes påbegyndt sin  v irksom hed  i ja n u a r  1990.

E fter en forespørgselsdebat om  D an m ark s østpo litik  vedtog Folketinget 
den  26. o k to b er 1989 en m otiveret dagsorden, h v o refte r regeringen fo rtsa t 
skal føre en ak tiv  og k onstruk tiv  østpo litik .

Fo lketinget tr a f  den  8. feb ruar 1990 p rinc ipbeslu tn ing  om  en m iljøstø tte
ordning  o m fa ttende  en s tø tte  på 500 m io. kr. over 5 å r  fra 1. ja n u a r  1991. 
Endelig afgørelse om , hvorledes ordn ingen  skal finansieres og ad m in is tre 
res, e r endnu  ikke truffet.

Som supp lem en t til den  o m ta lte  investeringsgaran tio rdn ing , d e r e r  en 
fo rsik ringsordn ing  m ellem  den  danske sta t og danske v irksom heder, in d 
går D anm ark  også m ed  an d re  lande  b ila tera le  investeringsbeskyttelsesafta- 
ler, som  går ud på at frem m e investeringer m ellem  de to  lande  sam t a t sikre 
investere t kap ita l og beskytte re tten  til a t h jem tage kap ita l og overskud. 
D er er indgået afta le r m ed U ngarn  og Polen , og fo rhand linger er i gang 
m ed B ulgarien, S ov je tun ionen  og T jekkoslovakiet.

Endelig  h a r D an m ark  taget in itia tiv  til sem inare r og p rak tikan topho ld  
for østeuropæ iske eksperter, m ellem ledere og teknikere.

Dagbladet Politiken:

P olitiken  er selvfølgelig p rinc ip ie lt sym patisk  indstille t over for forslaget 
om  øget sam arbejde  m ellem  Ø stersø-landene.

U d over de tte  s tan d p u n k t h a r vi ingen k o m m en ta re r til forslaget. H vis 
d e r — hen ad vejen — skulle opstå  s itua tioner, der kræ ver en kom m en tar, 
vil vi befordre  den  i avisens spalter.

K øbenhavn , den 7. m aj 1990

Herbert Pundik

Det Danske Kulturinstitut1:

D e ind ledende, m eget generelle bem æ rkn inger kan vi følge, — m en 
kunne ønske, a t beg rundelserne fo r et styrket økonom isk  og ku ltu re lt 
sam arbejde  uddybes væ sentligt.

D et D anske K u ltu rin s titu t h a r fo r længst helt konkre t m æ rket ønskerne

1 For et år siden ændrede Det danske Selskab sit navn til Det Danske Kulturinstitut.
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om  og de konkrete  m uligheder for øget og styrket økonom isk  og kultu relt 
sam arbejde  om kring  Ø stersøen.

F ra  1. ju n i begynder vi således det daglige arbejde  i en ny afdeling, et 
dansk  k u ltu rin s titu t i B altikum . D et p laceres i R iga, L etland, m en  skal 
betjene alle tre  baltiske republikker. Vi h a r en lang række ønsker, både a f  
økonom isk , erhvervsm æ ssig  og kulturel karakter.

Både Sverige og F in land  er også ak tive i det baltiske o m råd e  — især i 
E stland . M en både R usland  (L eningrad) og Polen  og D D R  h a r ønsket en 
livligere m enneskelig, kulturel og økonom isk  forbindelse.

D er er ingen tvivl om , at Ø stersøreg ionen  er et po ten tie lt k raftcen ter.
I Slesvig-Flolsten e r m an , som  form entlig  bekendt, langt frem m e m ed en 

ku ltu rel handlingsp lan  ” M are B altica” , der bygger på de gam le hanseatiske 
re la tioner og sigter på a t skabe et dynam isk  sam arbe jd som råde  om kring  
Ø stersøen .

D et ville være velkom m ent, hvis m edlem sforslag  A 915/e hurtig t kan 
føre til en konkret no rd isk  handlingsp lan .

D et D anske K u ltu rin stitu t m ed v irk er gerne til ud fo rm ningen  a f  en 
sådan  hand lingsp lan , ligesom  vi a ltid  e r  til rådighed m ed yderligere oplys
n inger og forslag; vi deler gerne vore p rak tiske erfaringer.

K øbenhavn, den 30. A pril 1990

Per H im m elstrup  
Generalsekretær

Industrirådet:

D ansk industri og de øvrige nord iske  landes erhvervsliv  er allerede 
sæ rdeles ak tiv t engageret i den økonom iske udvik ling  i østersøom rådet.

F ra de danske m yndigheder og fra EF udfoldes d e r desuden  et betydeligt 
og væ rd ifu ld t arbejde  i denne sam m enhæ ng.

På denne baggrund fø ler In d u s triråd e t in te t behov fo r det sk itserede 
nord iske in itia tiv  på det økonom iske om råde. Ind u s triråd e t kan således 

ikke stø tte  forslaget.

K øbenhavn , den  9. april 1990

Søren Krohn

D et Danske Handelskammer:

Ind ledningsvis skal bem æ rkes, at vi føler det be tydningsfu ld t, at der 
indledes in tensiverede  k o n tak te r m ed landene om kring  Ø stersøen  og i 
særlig grad m ed de tre  baltiske lande. I erhvervsm æ ssig  sam m enhæ ng 
skønner vi sidstnæ vn te  sæ rdeles re levan te  som  d irek te  sam handels- og
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sam arbe jd spartnere . D e tte  ikke m in d st på baggrund a f  de allerede vedtag

ne økonom iske selvbestem m elseslove, d e r b l.a . o m fa tte r et stæ rkt in c ita 
m ent til øget sam handel m ed de nord iske  lande, jfr . de  særlige ” B order 
T rade” regler.

Vi skal dernæ st i skem atisk  form  n edenstående  skitsere vore erhvervsak
tiv ite te r  i landene om kring  Ø stersøen . D isse er baseret på  følgende hoved
elem enter:
1. U ddannelse  a f  erhvervsledere  fra B altikum  i in te rn a tio n a l handel
2. Øget d irek te  sam handel

3. M uligheder for sam arbejde  i form  a f  jo in t ven tu res og licensproduk- 
tionssam arbejde .

B altikum

K onkret er der tilre tte lag t følgende ak tiv ite te r  m ed E stland , L etland og 
L itauen:
1. K ortlæ gning a f  de erhvervsm æ ssige m uligheder ved udsend t dansk 

ekspertg ruppe fra 22. til 27. april 1990.

2. T ræ ningssem inar fo r 30 baltiske v irksom hedsledere  (10 fra hver repu
blik) i in te rn a tio n a l handel fra 24. —29. ju n i 1990 i K øbenhavn .

3. G ennem føre lse  a f  et stø rre  dansk  handels- og ku ltu rfrem stød  i de tre  
baltiske lande i sam arbejde  m ed D et D anske K u ltu rin stitu t fra 20. 
august 1990.

4. E tablering  a f  handels- og sam arbe jd safta le r m ed vore søstero rgan isa
tioner.

Polen

Vi har p lanlagt d irek te  erhvervsfrem stød  (im p o rt/ek sp o rt) i de polske 
Ø stersøbyer S te ttin , K ozalin  og G dansk , hvo r fø rstnæ vn te  allerede er 

gennem ført.

D D R

Vi planlægger e rhvervsfrem stød  m ed  vor søstero rgan isa tion  i R ostock. 
Som en slags generel m an ifesta tion  har vi p laner om  i sam arbejde  m ed 

andre , h e ru n d er vore svenske kolleger, a t gennem føre en B altic C onferen 
ce i ju n i 1991, hvis form ål er at fokusere på de gensidige erhvervsm æ ssige 
m uligheder i o m råd e t, h e ru n d er sam arbejde  i tred je lande. K onferencen 
skal finde sted i K øbenhavn , idet vi til den  tid  fo rudser konkre te  politiske 
beslu tn inger om  en kom m ende Ø resundsfo rb indelse  sam t en erhvervs- 
frem m ende dansk  skattere fo rm . (D en svenske reform  forudses snarligt 
ivæ rksat.) D isse to  e lem en ter og an d re  føler vi e r afgørende for vore 
m uligheder for her i landet at kunne fungere som  drejesk ive i en k om m en
de udv idet Ø stersøhandel og derm ed  m uligheder for at kunne betrag te  
N orden  som  et sam let no rd isk  k ra ftcen te r m ed ca. 30 m ill. indbyggere på 
lige fod m ed an d re  kom m ende  reg ioner i E uropa.



12

D et er en betydelig  opgave, som  ingen kan løfte alene. D en kræ ver 
forståelse og sam arbejde de nord iske  lande im ellem . D en  kræ ver politisk  
forståelse og handling, ellers b liver N orden  ” u n d erlev e ran d ø rn a tio n e r” til 
H am burg  og Berlin.

Vi er gerne til rådighed for evt. yderligere d iskussioner.

K øbenhavn , den 26. april 1990

D et D anske H ande lskam m er

Vagn Jensen 
Vicedirektør

F i n l a n d

U trikesm inisteriets handelspolitiska avdelning:'

1 E uropa pågår en o m fa ttan d e  förändringsprocess. Å ena sidan  in ten si
fieras det ekonom iska, sociala och po litiska sam arbe te t inom  E uropeiska 
G em enskapen . EG :s inre m arknad  k om m er a tt realiseras å tm in s to n e  i 
huvudsak  enligt tid tabellen , alltså i bö rjan  av 1993. Å an d ra  sidan  p å g å re n  
kraftfull ekonom isk  och politisk  reform utveckling  i de östeu ropeiska  län
derna.

M otsa tsfö rhållandet m ellan Ö st och V äst i E uropa har m inskat och 
fö ru tsä ttn in g a r för sam arbete t ökat. D etta  gäller lika väl det ekonom iska 
som  an n a t sam arbete .

Sam tidig t som  F in land  d e lta r tillsam m ans m ed de an d ra  E fta-länderna  i 

a tt skapa E uropeisk  E konom isk  Sfär (EES), ä r  det v ik tig t a tt öka ansträng 
n ingarna  för a tt s tärka  det ekonom iska sam arbe te t och m inska sk illnader
na i den ekonom iska utvecklingen i E uropa som  helhet. P rin c ip ern a  i ESK 
u tgör en bra  u tgångspunkt fö r de tta .

Sam tidig t som  EES-avtalet skulle b ilda nya ram ar för sam arbe te t m ellan 
E fta-länderna  och EG, skulle det kunna tilläm pas även på fö rb indelser 
m ellan E fta-länderna, m ed an d ra  o rd  även de no rd iska  länderna . EES- 
av ta le t lägger inga h in d er för v idareu tveckling  av  det nord iska  sam arbete t 
till exem pel inom  det ekonom iska och handelspo litiska o m råd e t. Även 
inom  EG  finns det ju  exem pel på regionalt sam arbete  bl. a. m ellan Be- 
nelux länderna.

EES-avtalet lägger in te  heller h in d e r för F in land  eller de an d ra  nord iska 
länderna  a tt u tv idga det ekonom iska eller an n a t sam arbete  till a tt om fa tta  
an d ra  länder kring Ö stersjön . Av dessa o m fa tta r  EES u tö v er F in land , 
N orge och Sverige E G -länderna  D anm ark  och det fö renade Tyskland.

1 Y ttra n d e t ö versa tt fr å n  fin ska .
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D et fin ländska näringslivets in tressen  rik ta r  sig m ycket till län d e r m ed 
m arknadsekonom i, även om  vår handel m ed Sovjet ä r  av synnerligen 
o m fa ttan d e  storlek  och k lart stö rre  än i de an d ra  no rd iska  länderna. 
A nnars ä r  den  regionala fördeln ingen  av F in lands, N orges, Sveriges och 
D anm arks handel täm ligen  enhetlig . In te rn o rd isk  handel u tgör ca en fem 
tedel och handeln  m ed EG  ca hälften  av den to ta la  exporten  av varje 
no rd isk t land.

Ö stersjöom rådet skall in te  ses som  ett a lte rn a tiv  till EES. D et u tgör ett 
betydelsefullt po ten tie llt m arknadsom råde , vilket m an  k än n er ökat in tres
se fö r även i de an d ra  västliga in d u strilän d ern a . D ärfö r bo rde  m an  u treda  
m öjligheterna till ökat ekonom isk t sam arbe te  m ed länderna  kring Ö ste r
sjön. U tgångspunk ten  b o rde  vara  ett p rak tisk t b e to n a t sätt a tt angripa 
frågan. S eparata , av ta lsb u n d n a  handelspo litiska  lösn ingar för Ö stersjöom 
rådet vore in te  ändam ålsen liga.

M ed tanke  på det no rd iska  sam arbe te t verkar speciellt m iljöp ro jek t och 
utveckling  av trafik fö rb indelserna  a tt träd a  i fö rg runden , å tm in s to n e  i 
in ledn ingsstad ie t. Inom  dessa om råden  h a r  de no rd iska  länderna  e tt ty d 
ligt gem ensam t intresse.

H elsingfors den 4 m aj 1990

A n tti Sa tu li 
Avdelningschef

B IH A N G

Samarbetet med Sovjetunionen

K reditgivning
I sep tem ber 1988 vidtogs i be taln ingssystem et m ellan  F in land  och Sov

je t ändringar, som  m öjliggör k red itg ivn ing  i b ila te ra lt clearing-handel. F ör 
tillfället ä r  expo rtk red itstocken  ca 2,7 m rd  m ark . I ja n u a r i 1987 överfördes 
av  F in lands c lea ring-fordringar 285 milj rubel till specia lkon to fo rd ringar i 
F in lands Bank. Av dessa fo rd ringar Finns för tillfället 110 m ilj. rubel kvar.

Sam företag
O m  fin ländsk-sovjetiska sam företag  h a r  ingåtts 190 av tal. Av dessa 

kom m er 75 a tt e tab leras i E stland  och 31 i L eningradreg ionen .

Pågående projekt
U töver p ro jek t som  basera r sig på  handelsav ta l h a r fö rhand linga r in letts 

m ellan F in land  och Sovjet om  gem ensam m a p ro jek t inom  m iljövård . T ill 
dessa k om m er förm odligen a tt anv isas även  budgetm edel från  F in land . 
D essu tom  skall m öjligheterna  till sam nord isk  Finansiering av m iljöpro jek t 
u tredas.

F ö rhand lingarna  h a r kom m it längst angående rekonstruering  av nickel
sm ältverken  i K olahalvön .
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M iljöpro jek ten  i K olahalvön , L eningradreg ionen , de baltiska repub li
kerna och i K arelen kom m er sannolik t a tt b ilda  ett jä tte lik t fö rem ål för 
sam arbete , fö r vilket m an  borde  söka även  sam nord iska  finansieringslös
n ingar u töver de nationella.

F ör närv a ran d e  förs fö rhand linga r om  m anagem en tu tb ildn ing  för sovje
tisk  företagsfolk (400 personer/år). M an ä r beredd  a tt å tm in s to n e  i början  
anv isa  budgetm edel för de tta .

D essu tom  h ar m an  fö rhand la t om  u tb ildn ings-, konsult- och m önster- 
gårdssam arbete  inom  jo rd b ru k  m ed h jälp  av finskt statsbidrag .

Finlands bistånd till länderna i öst- och Mellaneuropa

F in lands deltagande i G-24 
F in land  h a r deltag it i sam arbete t för koord inering  av b is tånd  till Polen 

och U ngern  som  sker i ledning av E G -kom m issionen . F örsta  m in is te rm ö te  
fö r den n a  s. k. G -24-grupp var 13.12.1989. G -24-gruppens verksam het 
be trak tas värdefull fö r b id ragstagande länderna , och F in lands deltagande 
nödvänd ig t fö r F in lands b ild  u tå t. F in lands verksam het h a r g ru n d a t sig på 
Polens och U ngerns egna förslag. På G -24 -m in is term ö te t i ju n i kom m er 
a tt beslu tas om  a tt u tv idga verksam het även till T jeckoslovakien , Jugosla
vien, B ulgarien, Ö sttysk land  och R um änien .

A. B ilateralt b istånd  
Polen
L everanser av livsm edel 

F in land  levererar livsm edel till P olen  u n d er som m aren  fö r 33 m ilj. 
m ark . L ivsm edel o m fa tta r  vete, m odersm jö lksersä ttn ing , b a rn m a t och 
korv. F ör försä ljn ingsinkom sterna  av dessa livsm edel kom m er a tt grundas 
en fond för finansiering  av lokala u tg ifter för energibesparings- och m iljö 
p ro jek t m ellan F in land  och Polen. T ill Polen h a r levererats eller lovats a tt 
leverera från  G -24 -ländem a livsm edelsh jälp  för 350 m ilj. E C U . D e stö rsta  
leveran tö rerna  ä r EG, USA och Italien .

E nergibesparing och m iljösam arbete  
I m iljöm in isterie ts  budget finns 90 m ilj. m ark  för energibesparings- och 

m iljöp ro jek t i Polen 1990—1992. I den n a  o rdn ing  ingår a tt F in land  e fter
skänker Polens skuld till F in land  m ed o v an n äm n d a  sum m a. M inskningen 
av skulden överförs till zlo tybaserad  fond för finansiering  av gem ensam t 
överenskom na lokala kostnader. D en egentliga exportleveransen  finansi
eras på företagsekonom iska villkor. Som  garan ti fö r exportleveransen  
finns e tt kolgaran tisystem . F ö r a tt u tveck la  fö rfaringssätt och koo rd inera  
p ro jek ten  h a r en b ila teral a rbetsg rupp  tillsa tts . System et in leds som m aren  
1990, n ä r riksdagen an tag it lagen om  detta.

U tbildningssam arbete  
I ju n i s ta rtas  i F in land  u tb ildn ingsprogram  inom  jo rd -  och skogsbruk 

m ed Polen. D et finns också p laner på m iljösam arbete .
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Ungern
S truk tu ranpassn ingsk red it 

F in lands E xportk red it och ungerska banker undertecknade  19.1.1990 en 
struk tu ranpassn ingsk red it på 100 m ilj. U S $. D en finska sta ten  h a r gått i 
borgen fö r k red iten , som  h a r  g jorts så förm ånlig  som  m öjligt fö r m o ttag ar
landet på den kom m erciella  rän ten ivån . L änderna  sk river u n d er av ta le t 
u n d e r våren.

U tb ildn ingssam arbete  

I bö rjan  av  åre t h a r m ed U ngern  s ta rta ts  sex u tb ildn ings- och företags- 
pro jekt. D essa gäller u tb ildn ing  av  företagsledning inom  te lekom m un ika
tion , energi- och liv sm edelsindustri. P ro jek ten  sam ordnas av handels- och 
in d u s trim in is te rie t.

R um ä n ien
F in land  h a r u n d er åre t gett b is tån d  via R öda  korsets in te rna tione lla  

k om m itté  till offer fö r R um än iens n ö d situ a tio n  m ed 6 m ilj. m ark.

B. M ultila tera lt b is tånd  
E uropas om byggnads- och u tvecklingsbank 

I E G :s to p p m ö te  beslu tades 9.12.1989 om  a tt g runda en europeisk  
om byggnads- och u tveck lingsbank . D ess syfte ä r  a tt e fter konsu lta tion  av 
IM F och V ärldsbanken  främ ja  lönande  inves te ringar i m ellan- och ö st
eu ropeiska länder. I d e tta  skede finns m ed 42 länder, m ed  an d ra  o rd  ESK- 
länderna  och Jap an , Sydkorea, Israel, Egypten, M arocko , M exico, A ustra 
lien och N ya Z eeland. D okum en te t om  banken  undersk rivs i P aris i slutet 
av m aj. V erksam heten  s ta rtas  n ä r  2/3 av ländernas p a rlam en t godkänt 
dokum en te t. B ankens kap ita l ä r  10 m rd . E C U  eller nästan  50 m rd . m ark . 
A ndelen  som  skall beta las nu i in ledn ingsskedet ä r  ca 20%  eller 2 m rd. 
ECU . F in lands andel av den  nya bankens kap ita l ä r  1,25%  eller ca 185 
m ilj. m ark . D en  k om m er a tt be talas u n d e r fem  å r m ed  ca 37 m ilj. m ark  
årligen. I bankens 2 3 -m annad irek tion  de la r F in land  p la ts m ed  N orge.

Polens stab iliseringsfond  
S tab iliseringsfonden  ingår i P olens nya ekonom iska  p rogram , som  syftar 

till i fö rsta  hand  a tt sä tta  stopp  fö r in fla tionen , stab ilisera  landets valu ta  
zloty och d ra  ned b u dge tundersko tte t som  e tt led i änd ring  av landets 
ekonom iska system . F onden  ä r  knu ten  till av ta le t om  stab iliseringspro
g ram m et och därtill kn u tn a  k red itg ivn ingen , som  Polen  och In te rn a tio n e l
la V alu tafonden  k om m it överens om . D et s truk tu re lla  anpassn ingspro- 
g ram m et undersk revs m ellan Polen  och IM F  i bö rjan  av  feb ruari. D et 
u p p sa tta  m ålet m ed 1 m rd . do lla r h a r redan  u p p n å tts . F in lands andel ä r  20 
m ilj. m ark .

E fta-fond  i Jugoslavien  
P å  E ftas m in is te rm ö te  i decem ber 1989 beslu tades om  a tt g runda en 

Jugoslav ienfond  m ed kap ita l på 100 m ilj. U S$. F in lands andel av fonden , 
vars syfte ä r  a tt s töd ja  den ekonom iska  och industrie lla  s tru k tu ro m v an d 
lingen i Jugoslav ien , ä r  ca 55 m ilj. m ark , som  räknas som  u tvecklingsb i
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stånd . F ondens verksam het s ta r ta r  i bö rjan  av 1991. — I Jugoslavien  
ad m in is tre ras  fonden  av  Jugobanka D .D .

H elsingfors den 14 m aj 1990

U trikesm in is te rie t 
H andelspo litiska  avdeln ingen

Utrikesministeriets press- och kulturavdelning:

M edlem sförslaget 9 1 5/e fö ru tsä tte r a tt N o rd iska  m in is te rråde t u ta rb e ta r 
en hand lingsp lan  för ekonom isk t och ku ltu re llt sam arbete  m ellan de n o r
diska länderna  och de övriga länderna  kring Ö stersjön.

N ord iska  m in is te rråde ts  sek re taria t h a r h ittills koo rd inera t de nord iska  
ländernas kultu rella  sam arbete  och u tby te  m ed u to m nord iska  om råden  
genom  den  sam nord iska  ledningsgruppen för ku ltu rellt sam arbete  m ed 
u tlandet. G ruppen  h a r till s itt fö rfogande en konsulent.

Av den n a  an ledn ing  kan m in is te rråd e t självt kartlägga de p ro jek t och 
p laner, vilka fo r tillfället ä r  ak tuella  inom  ram en  for de tta  sam arbete .

I e tt fo rtsa tt beredn ingsarbete  bo rde  m in is te rråd e ts  sek re ta ria t utgå från  
e tt kartläggande av vad som  k o n stitu e ra r särsk ilda nationella  in tressen  och 
vad som  e rb juder m öjligheter till no rd isk  sam verkan , gällande både länder 
och äm nesom råden .

D et ä r  till exem pel up p en b art a tt F in land , som  u p p rä tth å lle r n ära  och 
perm an en ta  fö rb indelser m ed E stland  h a r e tt in tresse  a tt på språk- och 
ku ltu rgem enskapens grund  bygga ut e tt na tione llt basera t sam arbete .

D ärem o t to rde  F in land  vara  bere tt a tt i L ettland  och L itauen  ingå som  
part i e tt no rd isk t ku ltu rellt u tbyte. N ä r det gäller Ö ste rsjöom råde t i sin 

helhet h a r F in land  e tab lerade  och välfungerande k o n tak te r m ed de no rd is
ka g rann länderna  och F örbundsrepub liken  T yskland sam t av talsreglerat 
u tby te  m ed D D R . I fo rtsä ttn ingen  to rde  det finnas skäl a tt b e trak ta  ku ltu r
u tby tet inom  det Ö stersjö tyska u trym m et som  en helhet.

E tt steg för a tt skapa fungerande k u ltu rk o n tak te r inom  hela Ö stersjöom 
rådet rep resen te ra r dels taten  Schlesw ig-H olsteins inb judan  till en rådpläg
ning kring  pro jek te t Ars B altica i K iel den 24 — 26.4 .1990. D et kan bedö 
m as som  sannolik t a tt Ars B altica kom m er a tt förverkligas i någon form .

I den konkre ta  d iskussionen  å te rs tå r  då frågan om  hu ru v id a  N ord iska 
råde t och N ord iska  m in is te rråd e t bo rde  m edverka  till skapandet av per
m an en ta  ku ltu r- och in fo rm ationscen tra , närm ast i de baltiska repub liker
na. O ckså den n a  fråga h a r ak tualiserats. T rots a tt F in land  in rä tta r  e tt slags 
ku ltu rcen tra  i blygsam t fo rm at i ankny tn ing  till s ina u tlandslek to rers verk
sam het i E stland, to rde  inga h in d e r föreligga fo r a tt F in lan d  i e tt nord isk t 
sam m anhang  också m edverkar till e tt slags N ordens H us i B altikum  om  
dylika bedöm s vara  realise rbara m ed hänsyn till de nord iska  sam arbets- 
budgeterna  och behoven i övrigt.
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D et b ö r understrykas, a tt fråga om  e tt k u ltu ru tby te  inom  Ö ste rsjöom rå
det in te  enbart gäller no rd isk  verksam het och n ärvaro  t. ex. i de baltiska 
sta te rna . I hög grad gäller spörsm ålet också h u r vissa Ö stersjö reg ioners 
kultu rella  m an ifesta tio n er skall kunna  äga rum  t. ex. i de no rd iska  län d er
na. D ärfö r vore det önskvärt a tt kunna  ö ro n m ärk a  no rd iska  sam arbetsm e- 
del för a tt finansiera  ku ltu rexpo rt från  t. ex. Polen och B altikum  till N o r
den, inklusive N orge, Island och G rön land .

E tt sä tt a tt föra frågan v idare  vore därför, fö ru tom  ovan näm n d a  å tgär

der, a tt avsä tta  en k o n su len ttjän st för det ku ltu re lla  Ö stersjö sam arbete t i 
alla dess aspekter.

A tt det i o m råde t finns e tt nyvaknat, m en  livligt in tresse sam t länge 
e fte rsa tta  behov fö r e tt ny tt slag av ku ltu rellt sam arbete  kring  Ö stersjön , 
förefaller vara  u tom  allt tv ivel.

H elsingfors den 20 ap ril 1990

R a lf  Friberg 

Avdelningschef

Finansministeriet:

F inansm in iste rie t y ttra r  om  rubrikens m edlem sförslag  fö ljande.
D et väckta m edlem sforslaget åsy ftar a tt i skyndsam  o rdn ing  u ta rb e ta  en 

konkret handlingsp lan  för u tveck landet av  det ekonom iska  och kultu rella  
sam arbe te t m ellan de nord iska  länderna  och de övriga länderna  och regio
nerna kring Ö stersjön  m ed sikte på a tt skapa ett sam arbe tsom råde  kring 
Ö stersjön .

D en po litiska och ekonom iska  s itua tionen  fö r län d e rn a  kring Ö stersjön  
h a r m ycket snabb t fö ränd ra ts . D etta  h a r e rb ju d it ökade m öjligheter till a tt 
u tv idga sam arbe te t m ellan länderna  kring Ö stersjön  och N orden . F ö ru t
sä ttn ingar för e tt effektivare sam arbete  h a r redan  skapats genom  a tt u p p 
rä tta  nya verktyg för en ökad växelverkan m ellan Ö ste rsjö länderna  och 
N orden . I europeiska d im ensionen  sker u tvecklingen fort och resu rser som  
h a r p lanera ts för a tt ge u tvecklingsim pulser till Ö steu ropa  ä r m arkan ta . 
H är kan t. ex. n äm n as p lanerande t av g ru ndande t av en europeisk  å te ru p p 
byggnads- och u tvecklingsbank  vars syfte ä r  a tt stöda  de östeu ropeiska  
ländernas ekonom iska refo rm er och u tveckling  i rik tn ing  m ot e tt m ark- 
nadshushålln ingssystem  och i vars finansiering  de nord iska  länderna  kom 
m er a tt ta  del i.

En ren nord isk  o rdn ing  för östeu ropeiska  stöd  ä r g ru n d an d e t av ett 
no rd isk t m iljö finansieringsbolag  fö r a tt främ ja  sådana  m iljö investeringar i 
Ö steu ropa som  ä r  betydelsefulla u r de no rd iska  ländernas synvinkel sam t 
a tt finansiera  sam arbetsbo lag  i dessa länder.

På k u ltu rom råde t h a r m in is te rråd e t s ta rta t u tredn ingsarbe te t be träffan 
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de ökade ku ltu rfö rb inde lse r m ellan  N o rd en  och B altikum regionen . U tre d 
n ingen kan leda till fasta sam arbe tsfo rm er i k u ltu rsam arbe te  m ellan  ifråga
v arande  om råden .

I m edlem sforslaget h a r  föreslagits om  e tt skyndsam t u ta rb e tan d e  av en 
konkre t handlingsp lan . N ord isk t sam arbete  h a r  på  sistone basera t sig på  av 

m in is te rråd e t faststä llda hand lingsp laner. U tgångspunkten  h a r  sedvanlig t 
va rit a tt en  hand lingsp lan  o m fa tta r  en sektor. Ä ven tvärsek to rie lla  h an d 
lingsp laner h a r  ad m in is tra tiv t eller i budgetbeslu t p resen te ra ts  som  sek
to rv isa  p rogram  t. ex. den nya ekonom iska  hand lingsp lanen , sam arbets- 
p rogram  fo r b io teknologi och no rd iska  m iljöprogram . F inansieringen  av 
o lika hand lingsp laner h a r v isat sig vara  p rob lem atisk ; m edel h a r in te  räckt 
till alla hand lingsp laner enligt deras u rsprungliga finansieringsp laner.

A lte rna tiv t kan övervägas om  det t. ex. u tan  en högtidlig  p rok lam ation  
av en ny tvärsek torie ll hand lingsp lan  fo r sam arbete  m ed  länderna  och 

reg ionerna kring  Ö stersjön  kunde öppnas m öjligheter fo r dessa län d e r och 
reg ioner a tt ta  del i de nuv aran d e  eller k o m m ande  sek torv isa  sam arbets- 
p rogram m en . I och for sig skulle det vara  en fo rtsä ttn ing  av den  lin je  som  
redan  h a r  s ta rta ts  m ed  m iljö- och k u ltu rsam arbe te t. M öjligheter kunde 
öppnas särskilt inom  k u ltu rav ta le ts  o m råd e  m ed pågående eller sta rtan d e  
elev- och s tu derandeu tby te , högskolesam arbete  och forskningsprogram . 
M iljösam arbete  ä r  i m ånga avseenden  överna tione llt i den  m eningen a tt 
gem ensam m a å tgärder behövs över g ränserna. I sam nord isk t m iljö sam ar
bete  kunde det vara  m öjligt a tt s ta rta  sam arbetsp ro jek t m ed länderna  
u tan fö r N orden  eller lå ta  länderna  eller reg ionerna u tan fö r kom m a in i 
vissa sam nord iska  projekt.

D et ovansagda gäller förm odligen också an d ra  sek to re r i N ord iska  m i
n is te rråd e ts  regi. M in iste rråde t h a r u p p m an a t sina äm b etsm an n ak o m m it- 

tée r a tt kom m a m ed förslag på sam nord isk  bas för a tt in leda sam arbete  
m ed Ö steuropa. F in an sm in is te rie t an ser a tt även dessa sek to rer e rb juder 
m öjligheter a tt ås tad k o m m a sådana sam arbe tsp ro jek t m ed län d em a  kring 
Ö stersjön  som  har ekonom isk  betydelse och således främ ja r den m ålsä tt
ning som  ställts i det n äm n d a  m edlem sforslaget.

H elsingfors den 2 m aj 1990

M a tti Louekoski 
Finansm inister

Eino Keinänen  
Statssekreterare
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Undervisningsm inisteriet1:

Ett sam arbete  m ellan N orden  och länderna  kring Ö stersjön  ä r av stor 
betydelse i det in teg rerade  E uropa. D en po litiska u tvecklingen m ellan 
Ö steu ropa och B altikum  skapar fö ru tsä ttn in g a r fö r a tt på  ny tt rev ita lisera  
det ekonom iska  och ku ltu re lla  sam arbete t.

N ord iska  m in is te rråd e t (underv isn ings- och k u ltu rm in is tra rn a ) sam t 
äm b e tsm an n ak o m m ittén  fö r no rd isk t ku ltu rellt sam arbete  och ledn ings
g ruppen  för k u ltu rin fo rm a tio n  u tan fö r N o rd en  h a r  e rfa renhe te r av  kon
k reta  k u ltu rsam arbe tsp ro jek t m ed N orden  och de övriga Ö stersjö länder-

M ed hänv isn ing  till det ovan  an fö rd a  tillsty rker u n d erv isn ingsm in is te ri
et in itia tiv e t till u ta rb e tan d e  av en hand lingsp lan  fö r u tveck landet av  det 
ekonom iska och ku ltu rella  sam arbe te t och fö reslår a tt vad  ku ltu rre la tio 
nerna  beträffar b o rde  sam arb e tso m råd e t kring  Ö stersjön  an fö rtro s åt de 
ovan näm n d a  organen.

H elsingfors den 7 ju n i 1990

U nderv isn ingsm in iste rie t

Jaakko N um m inen  
Kanslichef

Fredrik Forsberg 
Äldre regeringssekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Å land h a r trad itio n e llt haft e tt livligt sam röre  m ed  o lika om råden  kring  
Ö stersjön . D etta  gäller också de baltiska  o m råd en a . R eval (nuvarande  
T allinn) var e tt v ik tig t hande lscen trum  speciellt fö r den  ö stå ländska  skär
gården.

E konom i

D et åländska  näringslivet ä r  sta rk t beroende av  om givande regioner och 
det ligger i å ländsk t in tresse  a tt u tveck la  det ekonom iska  u tby te t och 
sam arbe te t m ed nya regioner, vilket den pågående u tveck lingen  i B altikum  
tycks kunna ge m öjligheter till.

U töver ren t kom m ersiella  fö rb indelser m ed län d ern a  kring  Ö stersjön  
b ö r i det konkre ta  sam arbe te t be tonas sam arbete  kring  teknologi, u tb ild 
ning och forskning.

R edan  idag finns ett sam arbete  m ellan  Ö stersjöns ö a r och m ellan  de 
trad itio n e lla  H ansa-länderna , främ st i form  av sem in arie r m ed  in rik tn ing  
på  in fo rm ationsu tby te .

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  fin ska .
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K ultur

R edan  före den nu  ak tuella  utvecklingen i B altikum  hade Å land vissa 
officiella kultu rella  kon tak te r m ed de baltiska  o m rådena. D etta  sam arbete  
h a r främ st skett inom  m useiverksam heten  sam t sjö fartsu tb ildn ingen .

U n d er våren 1990 — efter besök av officiella rep resen tan te r för Ösel — 
ställde landskapsm ynd igheterna  i u ts ik t två elevp la tser vid Å lands lan t
m annasko la  fö r e lever från Ösel. L andskapsstyrelsen  avser ge e tt u töka t 
s tud iestöd  för dessa elever i enlighet m ed de specialbestäm m elser som  
gäller i F in land  i m o tsvarande fall.

U n d er fö rsom m aren  1990 kom m er en grupp  åländska  lärare  och elever 
sam t två u tbH dningsadm in istra tö rer a tt de lta  i det p lanerade  ölägret (Bal- 
tic  Sea C am p) på G o tland . Syftet m ed lägret ä r  a tt öka kännedom en  om  
östersjöom råde t och freds- och m iljö frågor s tå r på  p rogram m et.

Sam m anfattn ingsv is ser landskapsstyrelsen  positiv t på a tt det no rd iska 
sam arbe te t u tv idgas i fråga om  ekonom isk t och ku ltu rellt sam arbete  m ed 
övriga regioner kring Ö stersjön  och s töder förslaget a tt u ta rb e ta  konkre ta  
hand lingsp laner för sam arbetet.

M arieham n den  27 april 1990

M ay Flodin  
Vicelantråd

S ten-E rik  A braham sson  
U tbildningschef

I s l a n d

Udenrigsministeriet1

---------- næ vnte förslag er i fuld overensstem m else m ed dek lara tionen
fra de no rd iske udenrigsm in istres m øde i T urku 6 . - 7 .  m arts i år, se 
vedlagte fo tokopi. D ette  m in is te rium s ho ldn ing  til de punk ter, som  frem 
k om m er i forslaget, e r p rinc ip ie lt positiv , skønt der tages forbehold  m ed 
hensyn til udg ifter i d enne förbindelse. M an skal dog gøre opm æ rksom  på, 
a t det om talte  sam arbejde i förslaget kun synes a t o m fatte  sam arbejde 
m ellem  landene om kring  Ø stersøen , og det s tå r derfo r ikke k lart, hvilken 
rolle Island kunne kom m e til at spille i næ vnte sam arbejde.

R eykjavik, den 18. april 1990

P.m .v .

Sveinn Björnsson

' Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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N o r g e

Utenriksdepartementet:

D agens økonom iske  sam arbe id sram m e, i fo rho ld  til landene ru n d t Ø s
tersjøen  o m fa tte r a llerede flere bi- og m u ltila tera le  tiltak .

M ultila tera lt fo rh an d le r m an  nå om  etab lering  av en  E uropeisk  B a n k  fo r  
G jenoppbygging og U tvikling. Alle no rd iske land  d e lta r  i fo rhandlingene 
som  nå går inn  i sin slu ttfase. M ålsettingen  e r at banken  skal være opera tiv  
fra årssk ifte t 90 — 91. B anken vil m uliggjøre p rosjek tfinansiering  og lån for 
bl. a. landene ru n d t Ø stersjøen.

På nord isk  p lan  y ter N ordisk  Investeringsbank  (N IB ) lån på  bankm essige 
betingelser til investeringsprosjek ter m ed no rd isk  in teresse. G jennom  pro- 
sjek tinvesteringslåneordn ingen  kan banken  finansiere  p ro sjek ter m ed n o r
d isk in teresse i k red ittverd ige  u tv ik lingsland  og øst-europeiske land. Til 
Ø st-E uropa kan banken  også yte m iljø lån  på  særlige betingelser.

N ordisk P rosjekteksportfond  (N O P E F) y te r s tø tte  til p ro sjek ter av n o r
disk in teresse m ed tanke  på  å styrke no rd iske  foretaks in te rnasjona le  
konkurranseevne. Innen  ram m en  av den  ved ta tte  hand lingsp lan  for 
1990—1992 h a r P rosjek tekspo rtfondet få tt tild e lt ø rem erkede m id le r for 
m iljøstud ier. En vesentlig  del av  disse m id lene  vil bli kanalisert m ot 
p ro s jek tak tiv ite te r i Ø st-E uropa, inklusive de baltiske  sta ter.

N ordisk  M iljø jlnansieringsselskap  — N ordic E nv ironm en t F inance Co- 
operation  (N E FC O ) er et selskap som  er u n d e r e tab lering  og som  ad m in i
s tra tiv t vil kny ttes til N IB . F o rm åle t m ed  selskapet er å frem m e investe
ringer av nord isk  m iljø in teresse i Ø st-E uropa, inklusive de baltiske stater.

B ilateralt, e r N orge iferd m ed  å inngå avtaler om  gjensid ig  fr e m m e  og 
beskyttelse av investeringer m ed de fleste øst-europeiske land . N orge har 
også tekniske, ø ko n o m iske  og industrielle sam arbeidsavtaler m ed alle lan
dene i Ø st-E uropa. I tillegg a rb e id e r Norges E ksportråd  m ålre tte t m ot Ø st- 
E uropa og B altikum  g jennom  hovedkon to re t i O slo  og sine u tekon to rer. 
N orges E kspo rtråd  a rrangerer nå også delegasjonstu rer til de baltiske sta te r 
i tillegg til trad isjonelle  ak tiv ite te r  ru n d t ø stersjøom råde t.

G aranti-Institu tte t fo r  E ksportkred itt (G IE K ) kan i p rin sip p e t yte ek- 
sp o rtk red ittg a ran tie r til alle land  ru n d t Ø stersjøen . F o r P olen  er det ved
ta tt en særligt statlig  g a ran tio rdn ing  på  N O K  150 m illioner.

På bakgrunn  av nevn te  ek sisterende sam arbe id sfo rm er m ener U tenriks- 
dep a rtm en te t at det for tid en  ikke e r grunnlag  fo r en egen økonom isk  
hand lingsp lan  for landene ru n d t Ø stersjøen . M an b ø r først søke å u tn y tte  
eksisterende ram m everk  og de v irkem id le r m an  h a r til råd ighet før m an  
u ta rb e id e r et even tue lt ny tt ram m everk  og en egen hand lingsp lan  for 
denne regionen.

N år det gjelder de baltiske s ta te r  er det vanskelig, innen fo r det vanlige
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bila tera le  sam arbeidet m ed S ov jetun ionen , å fo rm alisere  et slikt regionalt 
sam arbeid .

O slo, 2. m ai 1990

H arald  Tørurn 
Byråsjef

John Petter Opdahl 
Konsulent

Utenriksdepartementet, presse- og kulturavdelingen:

U ten rik sd ep a rtem en te t anser et økt ku ltu relt sam arbeid  m ed landene 
ru n d t Ø stersjøen  fo r å være positiv t e lem ent i arbeidet m ed å etab lere  en 
bred  kon tak tfla te  m ed disse landene. D enne positive ho ldn ing  reflekteres i 
den  norske respons til de in itia tiv  som  allerede er igangsatt i no rd isk  regi. 
D et kan her nevnes a t N ord isk  M in iste rråds sty ringsgruppe for ku ltu rin 
fo rm asjon  i u tlan d e t h a r p lanlagt en stud iere ise  til de baltiske republikker 
fo r å kartlegge m uligheter for næ rm ere sam arbeid  på  ku ltu rsiden . L ikele
des h a r den tyske dels taten  Schlesw ig-H olstein ta tt et in itia tiv  til et k u ltu r
sam arbeid  u nder titte len  ” Ars B altica” m ellom  landene som  grenser til 
Ø stersjøen.

U ten rik sdepartem en te t an ser nevnte  nord iske utspill og in itia tiv  for å 
være av passende om fang i dagens situasjon  og vil tilrå  at m an  fra norsk 
side følger u tv ik lingen her før den nord iske kultu relle  ak tiv ite t trappes 
ytterliger opp.

O slo, 10. april 1990

L iv  Mørch Finborud 
U nderdirektør

Tore Tanum  
Byråsjef

S v e r i g e  

Kommerskollegium1:

Inom  ram en för kollegiets uppgifter på o m rådena  handelspo litik , u tr i
keshandel och övrig t in te rna tione llt och ekonom isk t sam arbete  följer kol

1 Yttrandet avser även m edlem sforslag  A 910/e om  m iljövårdsinsatser i B a ltiku m  och 
Polen.
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legiet noga u tvecklingen i S ov je tun ionen  och övriga Ö st- och C en tra leu ro 
pa. T rad itionellt h a r kollegiets arbetsuppg ifter varit a tt ad m in is tre ra  u tri- 
keshandelsregleringar — im portreg leringar -  m ot Ö st och i nära  sam ver
kan m ed näringslivet fö rbereda  b ila tera la  m öten  m ed den ak tuella  län- 
derkretsen . I s is tn äm n d a  sam m anhang  rap p o rte ra r kollegiet till u trikesde
partem en te ts  handelsavdeln ing  respek tive in d u s trid ep a rtem en te t som  le
der ifrågavarande h an d e lskonsu lta tioner och s. k. b landkom m issionsm ö- 
ten  som  kollegiet också d e lta r i.

K ollegiet h a r i nuläget regeringens uppdrag  ” a tt från  sedvanliga handels- 
och näringspolitiska u tgångspunkter, u tfö ra  sam m anstä lln ingar och u tred 
n ingar sam t inkom m a m ed förslag, som  kan föran ledas av den nya ekono
m iska po litiken  i Ö steu ropa  och som  ligger inom  kollegiets an svarsom rå

de” . R egeringen h a r gett kollegiet e tt liknande  överg ripande rem issupp
d rag  vad gäller Sverige och den  västeu ropeiska in teg ra tionen . D essa u p p 
d rag  har k om ple tte ra ts  m ed  m er spec ia lin rik tade  uppd rag  från  U D :s han 
delsavdelning, t. ex. vad avser E FTA -ländernas re la tioner till de öst- och 
cen tra leu ropeiska  länderna . D essa u tred n in g ar görs e fter hö ran d e  av  nä
ringslivet och an d ra  svenska in tressen ter.

V ad gäller sam arbe te  på det ku ltu rella  och m iljövårdsom råde t av stå r 
kollegiet från a tt läm na  synpunk ter på de förslag som  i d e tta  sam m anhang  
fram förts till N ord iska  rådet. Kollegiet vill dock a llm än t fram hålla  att 
ku ltu rom råde t tillh ö r de om råd en  d ä r  sam arbete  m ellan  de no rd iska  län 
derna  och de åsyftade Ö stersjö länderna  in te  kom m er i konflikt m ed an d ra  
nord iska  s trävanden . Sak sam m a gäller m iljöom råde t, d ä r  länderna  kring 
Ö stersjön  har gem ensam m a in tressen  in te  m inst beträffande den  m arina  
m iljön.

V ad gäller förslaget om  ett ekonom isk t sam arbete  m ellan de nord iska 
länd erna  och övriga län d er kring  Ö stersjön  m ed sik te a tt skapa ett sam ar- 
be tsom råde kring Ö stersjön  kan fö ljande anföras.

E tt ökat ekonom isk t sam arbete  m ellan g ran n län d ern a  kring  Ö stersjön  
b ö r g ivetvis främ jas. E tt sådan t sam arbete  m åste  ses som  en del av det 
fö rd jupade  ekonom iska  sam arbete  som  pågår i hela E uropa.

D et ä r  em ellertid  in te  m öjligt a tt nu u tpeka  den rä tta  lösningen på 
sam arbe te t m ellan länderna  kring Ö stersjön . D e tta  bero r på a tt u tveckling
en inom  Ö steu ropa än n u  in te  stab ilisera ts. D ärtill k om m er osäkerheten  
om  h u r det ekonom iska sam arbe te t både  i Ö st och V äst skall f inna  sina nya 
m önster.

V issa insa tser och nya sam arb e tsin stru m en t läm p ar sig bäst för b reda 
in te rna tione lla  sa tsn ingar, t. ex. genom  O E C D  eller det av EG  ad m in is tre 
rade s. k. G 2 4 -in itia tiv e t. A nnat sam arbete , t. ex. fram tid a  frihandelsar- 
rangem ang, kanske bäst läm p ar sig för å tgärder gem ensam t från  EFTA- 
ländernas sida even tuellt paralle llt eller m ed  koppling  till m o tsvarande 
arrangem ang  från  EG :s sida, dvs. genom  e tt fram tid a  E E S-arrangem ang. 
Viss typ  av ekonom isk t sam arbete  sker m est ändam ålsen lig t i sam verkan
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inom  den nord iska  kretsen  m edan  an d ra  in sa tser även fortsä ttn ingsv is bö r 
ske inom  b ila tera la  ram ar. D et b ö r dock fram hållas a tt det in te  ä r  realis
tisk t inom  överskådlig  tid  m ed  en vidgning till be rö rda  länder av k ä rn o m 
råden  i det nord iska  sam arbe te t såsom  den gem ensam m a a rb e tsm ark n a
den och de öm sesid iga å tagandena ifråga om  den sociala tryggheten.

Enligt kollegiet ä r  det m ot ovanstående  bakgrund  i nuläget in te  m öjligt 
a tt avgöra h u r  e tt ekonom isk t sam arbe te  m ellan de no rd iska  och övriga 
län d er kring  Ö stersjön  skall inpassas i pågående strävanden  m ot e tt ökat 
sam arbe te  m ellan V äst- och Ö steu ropa. A rbetet på svensk och nord isk  sida 
få r u n d er den  närm aste  tiden  b l.a . in rik tas på  kunskapsuppbyggnad och 
etab le rande  av en så bred  k on tak ty ta  som  m öjligt m ellan  de berö rda  
länderna  i dessa frågor.

Kollegiet föreslår a tt N ord iska  råde t överväger a tt inb juda  fö re trädare  
fö r länder och regioner kring  Ö stersjön  till e tt sem inarium , vars tem an  
skulle vara  ku ltu r, m iljö  och handel. P latsen  kunde vara  Visby.

S tockholm  den 2 m aj 1990

Enligt kom m erskollegiets beslut 

Bengt A gild

Exportkreditnämnden:1

Frågan om  särskilda m iljögaran tier har nyligen p rövats av den svenska 
riksdagen dels i decem ber 1989 m ed an ledn ing  av tre  m o tioner 
(1989/90 :U U 7 s. 140 och dels i m ars 1990 m ed an ledn ing  av regeringens 
p roposition  1989/90:44 (1989/90:N U  19 s. 11 — 12). R iksdagen h a r därv id  
beslu ta t a tt särsk ilda m iljögaran tier in te  skall införas.

H u vudm otive t till a tt särsk ilda m iljögaran tier avv isats ä r  a tt g aran ti in te 
kan ges n ä r det rö r sig om  export till länder som  in te  ä r  k red itvärd iga. 
Skulle garan ti beviljas till p rem ie som  in te  bedöm s m o tsvara  risken, skju
te r  m an  den  subven tion  som  ligger i garan tig ivn ingen  på fram tiden  och 
b ry te r dessu tom  m ot gällande G A TT-regler.

EK N  vill em ellertid  fram hålla  a tt g aran tie r kan läm nas inom  gällande 
system  både fö r export, inkl. export av m iljö tekn ik , och investeringar i de 
ifrågavarande länderna  efter sedvanlig  riskprövning . D å det gäller investe
ringar kan endast s. k. po litiska risker täckas. EK N  h ar em ellertid  fått i 
uppd rag  av regeringen a tt u tred a  hu ru v id a  också vissa kom m ersiella  risker 
bör täckas i sam band  m ed investeringar.

A llm änt sett anser EK N  det väsentligt a tt m o ttagarländer m ed knappa

1 Y ttrandet avseräven  m edlem sforslag  A 9 10/e om  m iljövärdsinsatser i B a ltiku m  och 
Polen.
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v alu taresu rser noga p r io rite ra r in sa tse r som  finansieras m ed k red ite r eller 
investeringar från  u tlan d e t och b evakar a tt ba lans uppnås, bl. a. m ellan 
insa tser som  ä r  va lu ta främ jan d e  eller -besparande och såd an a  som  kan 
tä ra  på fram tid a  valu tatillgångar.

F o rm er finns redan  u tveck lade fö r a tt de no rd iska  ex p o rtk red itin s titu 
ten , g a ran tiin stitu ten  och N ord iska  investeringsbanken  i sam arbe te  skall 
kunna  läm na no rd iska  lån e ram ar till k red itvärd iga  m ottagare . D iskussio
ner förs om  en m öjlig  sådan  låneram  ö ro n m ärk t fö r m iljö tekn ik .

V ad avser u tveck landet av det ekonom iska  sam arbe te t m ellan  de no rd is
ka länderna  och reg ionerna kring  Ö stersjön  m ed  sik te på a tt skapa ett 
sam arbe tsom råde  kring Ö stersjön  to rd e  g a ran tiin s titu ten  kunna  m edverka  

inom  gällande system  m ed garan tig ivn ing  efter p rövn ing  fall för fall. O m  
särskilda program  u tvecklas, som  läm pligen finansieras m ed  kred iter, kan 
sådana  even tue llt främ jas genom  a tt gem ensam m a no rd iska  låneram ar 

u tarbetas .
Av de övriga in sa tse r som  görs från  svensk sida m ed ankny tn ing  till 

frågorna i m edlem sförslagen vill E K N  särsk ilt e rin ra  om  a tt B eredningen 
för In te rn a tio n e llt T ekn isk t-ekonom isk t S am arbete  (BITS) få tt i uppdrag  
a tt bereda  gåvo insatser fö r m iljö-, u tb ildn ings- och ku ltu rsam arb e te  m ed 
östeu ropeiska  län d e r m ed k o n cen tra tion  på Ö ste rsjöom råde t. F ö r Polen 
finns en av regeringen särskilt beslu tad  beloppsram .

Stockholm  den 2 maj 1990

E K N -E xport k red itn äm n d en  

R agnar Soh lm an

Jörgen H allsénius

Statens kulturråd:

K u ltu rråd e t h a r i dag y ttra t sig över e tt m edlem sförslag  om  ” K u ltu rsam 
arbejde  m ellem  N orden  østeuropeiske lande og S ov je tu n io n en ” (A 927/k). 
R åde t vill hänv isa  till det y ttran d e t, eftersom  det u r e tt b redare  perspektiv  
ta r  upp  frågor som  behand las i m edlem sforslaget om  ökat Ö stersjö sam 
arbete  (se N ordiska rådet, supp lem en t A 92 7/k).

Förslaget om  a tt N ord iska  m in is te rråd e t skulle u ta rb e ta  en ” konkret 
handlingsp lan  för u tveck landet av det ekonom iska  och ku ltu rella  sam arbe
te t m ellan de nord iska  och de övriga länderna  och reg ionerna kring  Ö ste r
sjö n ” ä r råde t tveksam t till, e ftersom  det saknas fö ru tsä ttn in g a r för a tt 
göra en överg ripande p lanering  av e tt sam arbete  som  bed riv s av en  rad 
självständ iga in s titu tio n e r och o rg an isa tioner i de berö rda  länderna . M i
n is te rråde t b ö r d ärem o t, som  sägs i y ttran d e t över m edlem sförslag  A 927/k ,
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fö ru tsä ttn ingslöst p röva  m ed vilka m edel det sam nord iska  sam arbete t 
m ed Ö steu ropa  kan främ jas.

S tockholm  den  24 sep tem ber 1990

Göran L ö fdah l

Carl-Johan Kleberg

Sveriges allmänna exportförening:

— — — E xportfören ingen  de la r förslagsställarens u p p fa ttn ing  a tt sådan t 
sam arbe te  ä r  av  värde  och b ö r stim uleras på läm plig t sätt.

U r in dustrin s  synpunk t ä r  främ st de ekonom iska  ko n tak te rn a  av in tres
se. Vi anser a tt m an  bö r ställa m edel från b l.a . N ord iska  investeringsban
ken till förfogande för å teruppbyggnadsarbete t i särskilt B altikum  sam t 
beroende på om fattn ingen  av tillgängliga m edel i viss m ån  även Polen. 
A nledningen  till a tt vi fö ro rdar en k o n cen tra tion  på B altikum  ä r a tt det 
förefaller d rö ja  innan  EG  och den  nya E uropeiska banken  för å teruppbygg
nad  och utveckling  kan engagera sig i p ro jek t i dessa republiker, sam tid ig t 
som  nord iska insatser av geografiska och po litiska skäl har goda fö ru tsä tt
n ingar a tt bli fram gångsrika. F ram fö r allt bö r de no rd iska  in sa tserna  stöd ja  
de baltiska repub likernas strävan  m ot ökade ekonom iska ko n tak te r m ed 
om världen , ökat inslag av m arknadsekonom i och överföring  av teknik , 
dock ej nödvänd ig tv is av högteknologi. P ro jek t fö r fö rb ä ttrad  in fra stru k 
tu r, fö rb ä ttrad e  fysiska och te lek o m m u n ik a tio n er m ed de nord iska  län d er
na sam t m arknadsin rik tad  företagsekonom isk  u tb ildn ing  bö r p rio rite ras . 
N ord iska  investeringsbanken  b ö r också kunna gå in som  p a rtn e r i no rd isk 
baltiska sam företag  på m arknadsekonom iska  villkor. M ed hänsyn till den 
snabba u tvecklingen i B altikum  b ö r fö ru tsä ttn in g ar fö r in sa tser av denna 
typ  föreligga innevarande  eller nästa  år. E ftersom  det u r utvecklingssyn- 
punk t ä r  angeläget a tt dessa p ro jek t kom m er igång så snart som  m öjligt 
fö ro rdar vi ett skyndsam t nord isk t in itia tiv  på de tta  om råde.

B eträffande de båda snart enade tyska s ta te rna  sam t den ryska rådsre- 
publiken bö r sam arbete t främ st in rik tas på kultu rella  och po litiska ko n tak 
te r  så länge de ekonom iska anslagen till sam arbete t fö rb lir begränsade, 
m en även insa tser gen tem ot Polen bö r göras.

S tockholm  den 28 m ars 1990

Sveriges a llm änna exportfö ren ing

M agnus L e m m e l

H ans E kd a h l

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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A 916/j
SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om anvendelse af genetiske test ved ansættelser
(Stillet a f  M argrete A u ken  og L illi G yldenkilde sa m t Claes Andersson, 
D orte Bennedsen, K n u d  Glønborg, Inger H arm s, Tora A asland  Houg, 
Birgitte H u sm a rk  og Sa ka ri K nuuttila)

B ILA G A

Yttranden över medlemsforslaget

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

Social- och m iljöu tsko tte t har för u tta lan d e  erhållit m edlem sförslag  
A 916/j om  anv än d n in g  av genetiska test vid anställn ing . Förslaget u t
m y n n ar i en rek o m m en d a tio n  a tt N ord iska  m in is te rråd e t a rb e ta r för för
bud  m ot genetiska test i sam band  m ed anstä lln ing  och av tal om  pension 
och försäkring.

Förslagsställarna e rin ra r om  de projekt som  pågår i USA, E uropa och 
Jap an  för a tt kartlägga m änn iskans arvsm assa  och de etiska prob lem  dessa 
nya kunskaper stä ller m änskligheten  inför. M edlem sforslaget berö r ej de 
p rob lem  som  b erö r fosterd iagnostik  m . m. u tan  k o n cen tre ra r sig på två 
om råden  d ä r  förslagsställarna anser, a tt genetiska tes t inom  en sn a r fram 
tid  kan tänkas ge avgörande in fo rm ation , näm ligen vid anstä lln ing  och i 
sam band  m ed av ta l om  pension , liv försäkring  etc. B akgrunden  ä r a tt — 
även  om  de re levan ta  generna ännu  ej ä r  u p p täck ta  — vissa sju k d o m ar 
som  gör en ind iv id  m ind re  anpassbar till vissa a rbe tsm iljöer sam t att 
livslängd och a llm än t hälso tills tånd  anses genetisk t betingade och a tt m o t
svarande gener ä r  m öjliga a tt upp täcka  innan  deras effekter m anifesteras. 
Som  ett Färskt exem pel kan n äm n as a tt m an  enligt uppg ifter i pressen anser 
sig ha upp täck t en gen för alkoholism . Test för den n a  gen to rd e  bli 
fö rödande för m ånga m änn isko rs  u ts ik te r på arb e tsm ark n ad en .

U tsko tte t anser ej a tt h in d e r b ö r läggas för den fria  forskningen m en att 
tilläm pningen  av genetiska test på  m än n isk o r m åste  om gärdas m ed strik ta  
regler och endast fö retas på m ed ic inska  in d ik a tio n er. D en  inbyggda osä
kerheten  i sam bandet m ellan vissa gener och sam m an sa tta  egenskaper som 
känslighet för vissa m iljöer och livslängd gör det rim lig t a tt te s te r  för de 
syften som  m edlem sforslaget ta r  upp  helt fö rb juds. D et m åste  enligt u t
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sko tte ts  upp fa ttn ing  fastställas en legitim  gräns för gen teknikens an v än d 
ning.

U tsko tte t vill således tillsty rka m edlem sforslaget och fin n er det väsen t
ligt a tt de etiska och legala frågorna i sam band  m ed genetiska undersök
n ingar av m änn isko r tas upp  på no rd isk t p lan i god tid  för a tt undv ika  att 
rä ttssystem et överrum plas av den vetenskapliga u tvecklingen. U tsko tte t 
no te ra r, a tt m in is te rråde t tillsatt e tt u tsko tt for etik  inom  bioteknolog in  
m ot bakgrund  av rekom m enda tion  nr 24 /1987  ang. sam arbete  kring  gen
teknologi. U tsko tte t anser dock att det föreliggande m edlem sförslaget 
b e rö r g rundläggande frågor om  etik  och m änskliga rä ttig h e te r som  b ö r tas 
upp  i bred  d iskussion på no rd isk t plan.

V isby den 29 ju n i 1990

F ö r social- och m iljöu tsko tte t

M arja tta  Väänänen  
Ordförande

D a n m a r k

Justitsministeriet:

D et er Ju s titsm in iste rie ts  opfatte lse , a t op lysn inger om  de m enneskelige 
gener er a f  en sådan  p riva t karak ter, a t de ikke b ø r kunne kræ ves a f  en 
arbejdsg iver eller et forsikringsselskab i fo rb indelse  m ed ansæ ttelse  eller 
tegning a f  forsikring  og pension.

Ju s titsm in iste rie t fin d er dog ikke, at de r på  nuvæ rende tid sp u n k t er 
behov fo r i lovgivningen a t fo rbyde genetiske test i fo rb indelse  m ed ansæ t
telse og tegning a f  forsikring  og pension.

B aggrunden herfo r er, a t der ifølge oplysn inger fra A rbejd sm in isterie t og 
Indus trim in is te rie t ikke i D an m ark  foreligger tilfæ lde, hv o r der har væ ret 
stillet k rav  om  foretagelse a f  genetisk  test i fo rb indelse  m ed ansæ ttelse  eller 
tegning a f  forsikring  og pension . H ertil kom m er, a t den nuvæ rende u d v ik 
ling inden for genteknologien  endnu  ikke er så langt frem skreden , at 
anvendelse  a f  gentest i de næ vnte s itu a tio n e r er aktuel.

Spørgsm ålet om  anvendelse  a f  genetisk  test, h e ru n d er i fo rb indelse  m ed 
ansæ ttelse  og tegning a f  fo rsik ring  og pension , vil i øvrig t b live overveje t a f  
D et E tiske R åd , som  fo rven te r a t afgive en  rap p o rt herom  i e fteråre t 1990, 
og skal endv idere  overvejes i en a rbejdsg ruppe u n d e r E u roparådet.

Ju s titsm in is te r ie t e r  på denne baggrund indstille t på at følge udviklingen 
på o m råde t nøje.
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I øvrig t kan det oplyses, at spørgsm ålet om  anvendelse  a f  genetisk  test, 
h e ru n d er i fo rb indelse m ed ansæ ttelse og tegning a f  pension  og forsikring , i 
1989/90 h a r væ ret behand le t i Folketinget, idet det i et p riva t forslag til 
fo lketingsbeslu tn ing  blev foreslået, at fo rbyde anvendelse  a f  genetisk  test i 
de næ vnte tilfæ lde.

U n d er F olketingets behand ling  a f  forslaget var der b red  enighed om , at 
det ville væ re betæ nkelig t, hv is genetiske test blev an v en d t i forb indelse 
m ed ansæ ttelse og forsikrings- og pensionstegning. D et var im id le rtid  
flerta llets opfatte lse , a t lovgivning, som  fo rbyder anvendelse  a f  gentest på 
de tte  om råde, ikke e r ak tuel på nuvæ rende tid spunk t.

B eslutningsforslaget blev  efter behand lingen  i Folketinget henvist til 
tingets R etsudvalg , m en er ikke fæ rd igbehandlet og bo rtfa ld e r here fte r ved 
udløbet a f  fo lketingsåret.

K øbenhavn , den  17. ju li 1990

P .m .v .

E.b.

H a n n e  S ch m id t

Dansk Arbejdsgiverforening:

D ansk  A rbejdsg iverforen ing  kan ikke tils lu tte  sig ovennæ vnte  m ed lem s
forslag om  forbud  m od  genetisk  screening.

D N A -undersøgelser h a r i dag ingen stø rre  p rak tisk  be tydn ing  på  grund  
a f  deres ringe evne til at forudsige helbredsrisic i ved specielle eksposi
tioner. Øges deres p red ic tive  væ rdi im id le rtid , vil disse test kunne an v en 
des til rådgivn ing  a f  an sa tte  og arbejdssøgende.

M an vil fo rm oden tlig  også i m ange tilfæ lde herved  kunne undgå at 
udsæ tte  arbejdstagere for lave ekspositioner, der tru e r n e to p  denne a r
bejdstagers helbred , m en  som  alle ” n o rm ale” vil væ re upåv irkede  af, jf. 
f.eks . m angel på enzym et an titry p z in  inh ib ito r.

K øbenhavn , den 8. m aj 1990

D ansk  A rbejdsg iverforen ing  

K ai G runnet

Foreningen af Gensidige Forsikringsselskaber hänvisar i skrivelse den 1 
m a j 1990 till Assurandør-Societetets y ttrande av den 23 april 1990 (se 

nedan).
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Assurandør-Societetet:

A ssurandør-Societetet e r a f  den opfatte lse , at der ikke på nuvæ rende 
tid sp u n k t er behov for en lovgivning, som  den forslagsstillende ønsker 
gæ ldende for livs- og pensionsfo rsik ringsom rådet.

D e danske forsikringsselskaber kan i den  forb indelse  oplyse, at m an  ikke 
h a r aktuelle p laner om  at anvende genetiske test ved tegning a f  fo rsik 
ringer, og det e r e fter A ssu randør-Societetets opfatte lse  heller ikke san d 
synligt, at der på denne side a f  å r  2000 vil være udvik let m e to d er og 
opsam let tilstræ kkelig  v iden, d e r gør det m ulig t at anvende genetiske test 
ved tegning a f  livs- og pensionsforsikringer.

Selv om  en gennem førelse a f  et fo rbud  som  det ønskede således ikke vil 
få um idde lbare  konsekvenser, m å A ssurandør-S ocie te te t stæ rkt fraråde  en 
vedtagelse. Såfrem t genetiske test b liver udb red te , vil en lovgivning som  
den  ønskede have til følge, at forsikringsselskaber m. fl. ikke — som  for alle 
an d re  helbredsundersøgelsers vedkom m ende — vil kunne få oplysn inger 
om  resu lta te t a f  gennem førte  genetiske test. En forsikringssøgende vil 
således kunne m isbruge a t være den  eneste, d e r har kendskab  til testens 
resu lta t. E ndv idere  kan m an, hvis genetiske test b liver alm indelige, risike
re, a t personer fra lande, hv o r genetiske test anvendes i fo rb indelse  m ed 
forsikringstegningen, i stedet tegner fo rsik ringer i lande, hvo r såd an n e  test 
ikke m å anvendes, hvis den pågæ ldende h a r m istanke om  eller dokum en
ta tio n  for arvelige defekter.

S am m enfattende m å de danske forsikringsselskaber på denne baggrund 
k lart advare  m od, at der på de tte  felt gennem føres en lovgivning, som  i 
bedste  fald er klart overflødig  og i væ rste fald lægger op  til m isbrug  og 
spekulation  over for forsikringstagere og forsikringsselskaber.

A ssurandør-S ocietetet har gjort det danske folketing, der b ehand le r et 
forslag iden tisk  m ed det foreliggende, opm æ rksom  på tilsvarende syns
pun k ter, ligesom  m an tid ligere har brevvekslet m ed D et Etiske R åd i 
D an m ark  om  sagen.

K øbenhavn , den 23. april 1990

Claus Tønnesen

F i n l a n d

Justitieministeriet:

A llm än t

Enligt m edlem sforslaget har foretag  i vissa länder börjat k räva a tt a r
betssökande underkastas D N A -analyser, för a tt kunna u teslu ta  sådana
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arbetssökande som  på grund  av sina arvsan lag  kom m er att ha svårighete r 
a tt trivas i fö retagens a rbetsm iljö . D e tta  ä r  enligt förslaget e tt långt steg 
m ot a tt m an  i stället fö r a tt fö rb ä ttra  a rbetsm iljön  b ö rja r sovra m änniskor. 
M edlem sforslaget in n e fa tta r e tt in itia tiv  enligt vilket N ord iska  råde t borde 
rekom m endera  N ord iska  m in is te rråd e t a tt verka för å stad k o m m an d e  av 
förbud m ot gentest i sam band  m ed anstä lln ing  sam t då pensioner och 
försäkringar beviljas.

Ju s titiem in is te r ie t ko n sta te ra r a tt ifrågavarande sak endast delv is hör 
till m in is te rie ts  verksam hetsom råde. F rågan  h ö r också till social- och 
hä lsovårdsm in isterie ts , a rbe tsm in is te rie ts  sam t handels- och in d u s trim i
n is terie ts verksam hetsom råden .

Ju s titiem in is te rie t beg ränsar sig i s itt u tlå tan d e  främ st till en rättslig  
bedöm ning  av förslaget. M in isterie t vill dock göra en anm ärk n in g  vad 
gäller sakens m ed icinska sida. U ttrycket ” trivas i a rb e tsm iljö n ” som  a n 
vänds i m edlem sforslaget ä r  knappast ändam ålsen lig t. På den nuvarande  
kunskapsn ivån  ä r det in te  ens inom  synhåll a tt m änn iskans karak tärsd rag  
k unde ” d iagnostiseras” m ed h jälp  av D N A -analys. D ärem o t är det redan 
m ed nuv aran d e  m ed icinska resu lta t å tm in s to n e  p rincip ie llt m öjligt a tt 
genom  gentest u tred a  vissa s jukdom ar (t. ex. h jä rt- och kärlsjukdom ar, 
cancer, H un ting tons korea, sickle-cell-anem i) eller vissa m ed sjukdom ar 
jäm fö rb a ra  anlag  (alkoholism , sch izo fren isyndrom  sam t m öjligtvis dep res
sion).

Ju s titiem in is te rie t stä ller som  utgångspunkt för sitt u tlå tande  att o m 
n äm n an d e t i förslaget om  trivsel på a rbe tsp la ts skall u pp fa ttas  som  en 
hänv isn ing  till en på D N A -analys baserad  d iagnostisering  av sjukdom ar 
eller anlag  av det slag som  näm ns ovan.

G ällande lagstiftn ing

I F in lands lagstiftn ing finns inga u ttryck liga stadganden  om  an v än d an d e  
av gentest. U tfö ran d e  av gentest ä r  i p rin c ip  tillå te t. V år lagstiftning 
m öjliggör dock ett ing ripande i saken om  ifrågavarande tests resu lta t 
används i d isk rim in e ran d e  syfte.

I vå r regeringsform s 5§ finns e tt d isk rim ineringsfö rbud  på grundlags- 
nivå, enligt vilken finska m edborgare ä r  likställda in fö r lagen.

1 13 kap. 6§  strafflagen finns en straffbestäm m else som  b e rö r d isk rim i
nering. I denna bestäm m else ä r  e tt sådan t fö rfarande belagt m ed straffhot 
a tt en näringsidkare  eller en tjän stem an  in te  b e tjän a r en kund  på a llm än t 
gällande v illkor på grund  av  dennes ras, na tionella  eller e tn iska  ursprung  
eller religion. E ftersom  hälso tillstånd  in te  näm n ts  i bestäm m elsens rekv i
sit, och eftersom  rekvisite t ä r  u ttö m m an d e , skall bestäm m elsen  to lkas så 
a tt den in te  kan tilläm pas på an v än d n in g  av gentest t. ex. vid försäkrings- 
verksam het.

D ärem o t finns det i arbets- och tjän stem annalagstiftn ingen  vissa s tad 
ganden, genom  vilka d isk rim inering  på grund  av resu lta t av ett gentest kan 

1 1-A 916/j Supplement
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fö rh indras . F in land  har ra tificera t (fö ro rdn ing  831/80) ILO :s konven tion  
angående d isk rim inering  i fråga om  anstä lln ing  och yrkesu tövn ing  (FördrS  
63/70). På grund av  konven tionen  h a r i 17 § lagen om  arbetsav ta l in tagits 
e tt stadgande enligt vilket en person vid anstä lln ing  i a rbete  in te  u tan  fog 
får ges en an n an  ställn ing än  an d ra  på grund  av börd , religion, ålder, 
politisk  verksam het eller fackfören ingsverksam het eller annan  därm ed  
jäm fö rlig  om ständighet. I 54 § lagen om  arbe tsav ta l finns en straffbestäm 
m else angående denna sak. I sjöm anslagen finns m o tsvarande  stadganden . 
D et ä r  m öjligt a tt det i lag tilläm pningen anses att a rbetsd isk rim ineringens 
rekvisit på grund  av dess öppenhet även  täcke r an v ändn ing  av gentest.

Enligt artikel 25 i den in te rna tione lla  konven tionen  om  m edborgerliga 
och po litiska rä ttighe te r (FörfS 30.1 .1976/108, Förd rS  8) skall varje m ed 
borgare äga rätt och m öjlighet a tt u tan  någon av de å tsk illnader som  
angetts i artikel 2 och u tan  oskäliga in sk ränkn ingar få tillträde , på g rund 
val av princip iell likställdhet, till offentlig tjän st i sitt land. I k o nven tio 
nens 2 artikel näm ns som  fö rb judna  d isk rim ineringsgrunder ras, hudfärg, 
kön, språk, religion, politisk  eller an n an  åskådning , na tionell eller social 
härkom st, egendom , börd  eller ställn ing  i övrigt.

I 13 § s ta tstjän s tem annalagen  finns ett stadgande som  u ttryckligen för
b ju d er d isk rim inering . M ed stöd av de tta  stadgande får sökande av tjänst 
in te  u tan  fog ges en an n an  stä lln ing  än  m edsökandena på grund  av börd , 
religion, kön, ålder, politisk  verksam het eller fackfören ingsverksam het 
eller av någon annan  därm ed  jäm förlig  orsak.

Enligt 75 § kom m unallagen  u tfä rdas bestäm m elser angående villkoren 
för tjän s te in n eh av am as anställn ingsfö rhållande  även i tjänstestadga. 1 den 
s. k. m odelltjänstestadgan  ingår o m n äm n an d en  om  läkarin tyg  och hälso
kon tro ller som  krävs för tjänsten . Enligt erhållen  u tredn ing  beak tas vid 
bedöm ning  av arbetstagares hälso tillstånd  endast sju k d o m ar som  redan 
kan konstateras, och även  för deras del räk n ar m an m ed risken fö r sjuk le
dighet endast för tv å  å r  fram åt.

1 2§ lagen om  företagshälsovård  sam t i 25 § sta tstjänstem annalagen  
stadgas om  skyldighet a tt u nderkasta  sig hälsoundersökningar. N äm n d a  
lagrum  gäller dock personer som  redan b efinner sig i arbets- eller tjänste- 
förhållande.

I försäkringsverksam het, som  gäller p riva t, frivillig försäkring  gäller 
p rincip iell av ta lsfrihe t m ellan försäkringsgivare och försäkringstagare. So
cial- och hälsovårdsm in isterie t kan dock ingripa i av försäkringsgivaren 
uppstä llda  oändam ålsen liga betaln ingsgrunder.

A ktuella  revideringsplaner

D en p ro jek to rgan isa tion  som  b ereder en to ta lrev ision  av strafflagen, det 
s. k. strafflagsprojektets ledningsgrupp har 24.5.1989 till ju s titiem in is te rie t 
avgett e tt förslag ” R ikoslain  kokonaisuud istu s II. R ikoslak ip ro jek tin  eh- 
d o tu s” (T otalrev ideringen  av  strafflagen II. S trafflagsprojektets förslag) 
(ju stitiem in iste rie ts  lagberedningsavdelnings pub likation  1/1989).
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I ifrågavarande förslag finns två  straffbestämmelser, som möjligtvis 
även kan t i lläm pas på d iskrim iner ing  som gru nd ar  sig på an v än d n in g  av 
gentest.

Det a l lm änna  d iskrim ineringss tadgandet i förslagets 11 kap. 9§ gäller 
bl. a. näringsverksam het,  yrkesutövning, kundbe tjän ing  och tjänsteverk
samhet. Enligt stadgandet bestraffas bl. a. den som underlå te r  a tt be tjäna  
någon person på gängse villkor eller försätter  någon i en uppenb ar t  ojämlik 
eller väsentligt säm re ställning än a n d ra  på grund av de särskilt n äm n d a  
d iskrim ineringsgrunderna . I rekvisiten ä r  även hälsotillstånd uttryckligen 
n äm nt .  Enligt förslagets m otiver ing  anses bl. a. vägran att u p p ta  som sin 
kund  eller a tt k räva ofördelaktigare villkor än av andra  som d isk rim ine
ring.

Som i förslaget avsett godtagbart skäl att förvägra någon liv- eller sjuk
försäkring kan å tm ins to ne  knappast  anses ett sådan t resultat av en gene
tisk diagnos, enligt vilket en person någon gång i f ram tiden  m ed större 
sannolikhet än an d ra  kanske ins juknar i en viss sjukdom. Möjligtvis skulle 
sådana gentest vara  i en särställning m ot bakgrunden  av det föreslagna 
lagrum m et genom  vilka redan exis terande s juk do m ar  kunde fastställas — 
försäkringstagarens hälsotillstånd u treds ju  redan  nu på olika sätt.

1 det if rågavarande förslaget finns även ett särskilt s tadgande angående 
d iskrim inering  i arbetslivet (47 kap. 4 §). I förslaget till s tadgande stadgas 
det straff bl. a. för arbetsgivare som vid valet av arbetstagare  utan vägande 
och godtagbara skäl som ha r  sam band  m ed arbete t försätter  a rbe tssökan
dena  i inbördes o jäm lik  ställning. Som d iskrim ineringsgrund nä m n s  u t 
tryckligen även hälsotills tånd. Enligt motiveringen  kan ett vägande och 
godtagbart skäl som ha r  sam b and  m ed arbetet ankny ta  till a rbetsuppgif ter
nas beskaffenhet.

Det föreslagna s tadgandet om  diskrim iner ing  i arbetslivet krim inaliserar 
uppenbarligen även sådan d iskrim iner ing  som gru nd ar  sig på genanalys. 
Å tm instone  anv ändn inge n  av sådana  a l lm änna  test m ed  vilka en persons 
hela genbild undersöks och på grund  av vilken så uthålliga ind iv ider som 
möjligt väljs till arbetstagare  b ör  uppfa t tas  som en sådan  diskrim iner ing  i 
arbetslivet som avses i det föreslagna s tadgandet.  Det kan dock tänkas att 
an vän dn in g  av resultat av genetisk diagnostik  som ett u rvalskriter ium i 
vissa undantagsfall inte ä r  diskrim inering . Frågan ku lm in e ra r  i frågan om 
en s jukdom  eller ett  anlag för s jukdom , som utvisas av ett gentest,  kunde 
anses som ett sådant vägande och godtagbart skäl att  försätta  if rågavaran
de a rbetssökande i en säm re ställning som ha r  sam band  m ed arbetet.

Behovet av lagstiftn ing  om  gentest

Enligt 43 § lagen om  arbetsavta l kan arbetsgivaren häva arbetsavtal då 
a rbets tagaren  av for tgående orsak  ä r  arbetsoförmögen. Enligt 46 § stats- 
t jäns tem annalagen  får myndighet säga u p p  en t jän s tem an  om  s jukdom  
förorsakat en väsentlig och varaktig  nedgång i t j äns tem annens  a rbetsför
måga och t jän s tem ann en  på grund  härav  har  rätt till invalidpension.
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Eftersom arbetsgivaren då ovan nä m n d a  föru tsä t tn ingar  uppfylls inte är 
skyldig att hålla en insjuknad arbetstagare i sin tjänst och eftersom det 
finns m ånga svåra etiska problem i anknytn ing  till gentesterna förhåller sig 
justi t iem in isterie t  i princip  negativt till an vän dn in g  av genteknik vid an 
ställning. DNA-analys borde dock inte helt förbjudas ens vid anställning, 
eftersom det i vissa undantagsfall kan vara relevant att  testa en arbetssö
kande med DNA-analys. U tfö rande  av gentest borde dock bli beroende av 
tillstånd.

1 Sverige föreslog G en-e t ikkom m it tén  i sitt b e tänkande  (SOU 1984: 88) 
en lag om använ d n ing  av genteknik på m änniska. I be tänkande t föreslås 
att  genteknik inte får an vändas  för diagnostiska ändam ål utan socialstyrel
sens ti llstånd. F ör  u tförande av test krävs vederbörandes  skriftliga sam 
tycke. Ett ti llstånd får begränsas på det sätt som m ed hänsyn till o m s tän 
d igheterna är lämpligt och det får också förenas med villkor.

Den genetiska diagnostikens rättsliga och etiska användningsv il lkor bil
da r  ett mångfacetterat problem. I detta  sam m anh ang  är det inte möjligt att 
i detalj u treda vilka förutsättn ingar som skall uppställas för användningen  
av DNA-analys. Vissa principiella linjedragningar kan dock göras.

T illstånd att utföra gentest vid anställning borde  medges endast i u n d a n 
tagsfall och under  särskilda förutsättningar. H uvudregeln  borde  vara att 
förutsättn ingen för bevil jande av tills tånd ä r  a tt m an  genom DNA-analys 
endast får söka efter en enskild egenskap och inte u treda  arbetssökandens 
hela genbild. Den egenskap som söks borde  möjligtvis begränsas till säkra 
eller mycket sannolika anlag att  få ett plötsligt eller på anna t  sätt oberäkne
ligt sjukdornsanfall som i if rågavarande uppgift kan äventyra  arbetstaga
rens egen eller andras  säkerhet.

Det borde  också förutsättas att  den betungande omständighet i arbetet 
för vilken testet görs inte avskaffas genom en skälig förbättr ing  av arbets
förhållandena. D essutom  och delvis i anknytn ing  till de två ovan n äm n d a  
synpunkterna  borde  tillstånd inte beviljas om  det finns fara för a tt tes tre
sultaten används  i d isk rim inerande  syfte. D en  arbetssökande som u nd er
söks borde även samtycka till gentestet.

På m otsvarande  sätt borde även möjligheten att an v änd a  gentest i 
försäkringsverksamhet förutsätta  ti llstånd. I försäkringsverksam het ä r  det 
alltid fråga om  risker. Det vore m ot försäkringsverksam hetens grundidé  
om försäkringstagarna grundligt tes tades m ed  DNA-analyser. Trots den 
principiella avtalsfriheten kan det inte anses vara godtagbart att  med hjälp 
av DNA-analys fram tagna osäkra och möjligtvis först långt i f ram tiden  
u tb ry tande  s jukdom ar  inverkar på bevil jande av försäkring och på försäk
ringspremien.

Jus tit iem inister ie t anser dock att det inte finns skäl att  särskilt for sig 
reglera två olika delfrågor angående den genetiska diagnostiken, dvs. an 
vändningen av gentest vid anställning och i försäkringsverksamhet. F ö r 
u tom  d iskrim ineringsproblem et ankny te r  även an d ra  synpunk te r  till den
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genetiska diagnostiken, t. ex. olika frågor om  datasekretess. Det finns 

också ankny tn ingspunk te r  mellan gentest och det skydd fór personlig 
integritet som grun dar  sig på 6 § regeringsformen sam t det skydd av in t im i
teten som gru nd ar  sig på in ternationella  konven tioner  om de mänskliga 
rättigheterna.

Frågan om  en lagstiftning angående genetisk diagnostik borde, möjligen 
på sam nord isk  nivå, utredas även mera  a llm änt,  t. ex. inom ram en för ett 
lagprojekt som berö r  gentest.  En an nan  möjlighet vore att sam m ankopp la  
den rättsliga regleringen av den genetiska diagnostiken m ed en särskild 
”genlag” , vari även s tadganden om  genteknologi och genterapi skulle 
samlas. Av de näm n d a  de lom rådena  har  regleringen av genteknologin 
kom m it längst i de nordiska länderna  (i D a n m ark  finns sedan 1986 en lag 
om miljö och genteknologi sam t sedan 1987 en lag som reglerar b io m ed i
cinska försök; i Sverige fungerar den 1989 g rundade  Delegationen för 
hybrid-DNA-frågor). D en genetiska diagnostikens snabba  utveckling och 
det fak tum  att  tes ten blivit billigare ger orsak att även norm ativ t  fastställa 
användn ingsfö ru tsä t tn ingarna  för gentest.

Helsingfors den 7 jun i  1990

Jan Törnqvist
Biträdande avdelningschef, 

lagstiftningsdirektör

Tuula Linna  
Lagstiftningsråd

Social- och hälsovårdsministeriet:

D e frågor som tas upp  i medlemsförslaget ha r  också tangerats av Euro
parådets  kom m it té  för bioetik  (CAHB1) i u tkastet till rekom m enda t ion  
beträffande ” Prenata l G ene tic  Screening, Prenata l G enetic  Diagnosis and 
Associated G enetic  Counsell ing” . R ek om m end a tio nen s  princ ip  nr 9 lyder 
som följer:

F ör  a tt m an  skall k un na  trygga kv innans  fria val skall hon inte av 
nationell legislatur eller förvaltningspraxis tv ingas att  samtycka eller 
vägra sitt samtycke till screening eller diagnos. R ätt till m edicinsk  för
säkring eller socialbidrag får inte vara beroende av att m an  genomgått 
dessa tester.

N ä m n d a  utkast till rek om m en da t io n  ha r  varit un der  behandling  vid 
E uroparådets  m in is te rkom m itté .

F ö ljande tem a  på CAH BI:s agenda ä r  beredningen av en re k o m m en d a 
tion om genetisk screening av barn  och vuxna. Troligen ko m m er motsva-
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rande  synsätt att bli registrerade i detta  sam m anhang .  Det är klart att  m an  
inte i sam band  nied prenatalscreeningar tagit ställning till tes ter  vid a n 
ställning, m en  en s tåndpunk t som på ett l iknande sätt unders tryker ind iv i
dens s jä lvbestäm m anderä t t  och hälsa är att  förvänta. Frågan är fo r tfaran
de under  beredning vid Europarådet.

Till hä lsovårdsm yndigheternas kän n edo m  har inte kom m it  att det tills
vidare skulle ha förekom m it särskilda problem inom o m råde t i Finland.

Ministeriet anser att  behandlingen av medlemsförslaget i N ordiska rådet 
borde ske med beak tande av Europarådets  reko m m en da t ion e r  och de 

nordiska ländernas förhållande till dessa.

Helsingfors den 31 maj 1990

M auri M iettinen  
Social- och hälsovårdsminister

R a lf  E kebom  
T. f. överinspektör

A rbetsministerie t :1

Det konstateras i medlemsförslaget a tt företag i m ånga länder har börjat 
kräva att arbetstagare skall underkas tas  D NA -analyser för att kunna u te
sluta dem  som på genetiska g runder  k o m m er att ha svårt att tr ivas i 
företagens arbetsmiljö. I förslaget hänvisas ytterligare till risken att m an  
börjar  utvälja m änn iskor  som kan överleva i en dålig arbetsmiljö  i stället 
för att förbättra  arbetsmiljön. V idare hänvisas till m issförhållanden som 
kan uppstå  ifall gentester använd s  som villkor för bevil jandet av livförsäk
ringar, pensioner osv. Med dessa m otiver ingar föreslås att N ord iska  rådet 

skulle rekom m endera  N ordiska m in is terrådet att arbeta  för förbud m ot 
genetiska tester i förbindelse med rekrytering och n ä r  pensioner och för
säkringar beviljas.

Arbetsministerie t konsta tera r  med anledning av förslaget att  m an  sedan 
länge anv än t  olika slags anlags-, personlighets- och psykom otoriska tester 
för yrken och olika arbe tsom råden ,  ifall vissa egenskaper såsom god iak t ta
gelseförmåga eller exakt behärskning av rörelser krävs för att  klara sig i 
yrket eller arbetsuppgiften i fråga. Av trad it ion  använ ds  sådana  tester vid 
val av yrkesgrupper vilkas arbetsuppgif ter  och eventuella fel ä r  fö rbundna 
m ed be tydande ekonom iska  eller andra  risker. Resultatet av även dessa 
redan etablerade urvalsm etoder  ä r  beroende av arvsfaktorer. N ä r  fördelar 
och nackdelar i bruket av tes ter bedöm s bö r  sam tidigt deras användnings- 
syfte beaktas, m. a. o. huruv ida  urvalsm etoden  i fråga förbättrar  allmänhe-

'  Y ttra n d e t ö versa tt frå n  fin ska .



11

tens eller indiv idens säkerhet och dessu tom  vem s intresse eller riskbe
härskning som främjas genom testen i fråga.

Ytterligare ä r  det skäl a tt  konsta tera  a tt  det i s am band  m ed  u rva lsm eto 
der är ytterst svårt att  skilja mellan deras  positiva och negativa följder. 
Alla tes ter  ä r  d isk rim inerande  m en  det anses att m an  genom  dem  kan 
up pn å  fördelar som ligger i såväl arbetsgivarens som arbetstagarens in tres
se. D ärigenom  är  det mycket svårt att  a l lm änt taget ta  ställning till hu ru v i
da urva lsm etoderna  ä r  acceptabla  eller borde  förbjudas.

Ifall bedöm ningen  avgränsas enbart  till rekry te r ingsm etodem a, ä r  det 
svårt att  se någon principiell skillnad mellan gentester och an d ra  urva lsm e
toder. En be tydande  del av m änn iskans  be tee ndem önste r  ä r  å tm ins tone  
delvis genetiskt betingad och därigenom  är  det svårt a t t  i p raktiken åtskilja 
deras inverkningar från t. ex. inlärt beteende. N ä r  det gäller försäkringar 
och pensioner  ä r  frågan av an nan  typ och gäller en kollektiv fördelning av 
ekonom iska  fördelar och ansvar.

Det ä r  sannolikt att  nä r  genforskning och dess ti l läm pningar fram skrider 
u ppstå r  nya frågeställningar. Vi anser  a tt det i detta  skede ä r  för tidigt a tt  i 
al lm änhet ta  ställning m ot bruket av gentester  eftersom m an  u ppenbarl i 
gen genom att a n v änd a  dem  kan uppnå  t. ex. konsekvenser som ökar 
allm änhetens och ind iv idens säkerhet. Betydande m issförhållanden k o m 
m er  sannolik t till offentligheten och detta  inverkar på antalet sökande till 
if rågavarande uppgifter. Det ä r  inte möjligt att  ställa så höga krav att 
lämpliga sökande knappast  står till förfogande.

Helsingfors den  28 maj 1990

A rbetsministerie t

K im m o N issilä  
Avdelningschef

A ntti Tapaninen 
Överinspektör

Ålands landskapsstyrelse:

G enteknologins snabba  utveckling ställer nu och i f ram tiden  mänsklig
heten och våra sam hällen inför hitti lls ok ända  etiska problemställningar. 
Ålands landskapsstyrelse framhåller vikten av att m an  in i t ie rar  en sam n o r
disk etisk debatt  och eventuellt ett u ta rbe tande  av sam nord iska  etiska 
regler rö rande forskning och t i l läm pning av forskningsresultat inom  detta 
om råde. D ä rem o t finner landskapsstyrelsen det inte ändam ålsenlig t att
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m an lösryckt u r  större sam m an han g  går in för punktinsa tse r  såsom m an  
föreslår i rubricerade  medlemsförslag.

M ar ieham n  den 7 ju n i  1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

Birger Ch. Sandell 
Landskapsläkare

Finska försäkringsbolagens centralförbund:

---------- I sitt u t lå tande  har  C entra lförbundet särskilt inriktat sig på frågan
angående u tny t t jandet av genundersökningar  vid prognoser om  sannolik
heten  för försäkringsfall.

En princip  inom  den frivilliga personförsäkringen är, a tt sannolikheten  
för försäkringsfall uppskat tas  individuellt  utgående ifrån den försäkrings- 
sökandes ålder, kön och vissa m ått som avspeglar sökandens hälsa. Som 
m åt t  på hälsa kan m an  an v änd a  sökandens egen hä lsoutredning och resul
ta ten  av läkarundersökningar,  labora tor ieprov  och rön tgenundersökningar  
sam t uppgifter om sökandens tidigare sjukdom ar. P rem ierna  baserar sig 
på sannolikheten  för försäkringsfall.

Den försäkringssökandes ärftliga s jukdom sanlag  har inte alls u ppska t
ta ts  och ha r  inte beakta ts  nä r  försäkringsavtal ingås. Hittil ls  skulle de för 
övrigt ha kunna t uppskattas  bara  ungefärligt genom förfrågningar om  
släktingars s jukdomar. Allteftersom gentekniken utvecklas kan den gene
tiska benägenheten för en rad s jukdom ar  sannolik t påvisas m ed  hjälp av 
DNA-analyser. 1 en del av fallen m edför  en konsta terad  avvikelse endast 
en ökad benägenhet att  insjukna i den s jukdom  som avvikelsen indikerar, i 
a n d ra  fall leder avvikelsen oundvikligen till a tt s jukdom en bryter ut med 
stigande ålder. Att k räva genundersökningar  för värdering  av risker vid 
ansökan om försäkring ä r  inte etiskt godtagbart, eftersom sådana  u n d e r 
sökningar kan avslöja latenta egenskaper hos sökanden som det skadar  
h on om  att känna  till. Även om  lagstiftning som gäller skydd av arvsanlag 
tills vidare  saknas i F in land, har  det ansetts  att  m änn iskan  ha r  rätt a tt vara 
ovetande om  sina egna ärftliga (goda eller dåliga) egenskaper.

Försäkringsbolagen i F in land kräver alltså inte, vare sig nu eller i f ram ti
den, att genundersökning skall utföras i sam band  med försäkringsansökan.

Vid riskurval gäller som allmän princip  i fråga om  alla m å t t  på hälsa att  
försäkringsanstalten har rätt att  få sam m a  inform ation  om  försäkringssö- 
kandens  hälsa som han själv besitter. Syftet m ed  principen är a tt fö rh indra  
s. k. antiselektion, varm ed avses aktivt kringgående av det riskurval som 
försäkringsanstalten ti llämpar. Försäkringsanstalten har  så lunda rätt a tt få



13

veta resultatet av en genundersökning, ifall den  sökande själv ha r  känne
d om  om  det.

Helsingfors den 31 maj 1990

Finska  försäkringsbolagens cen tra lförbund  

M a tti L . A ho

I s l a n d

Sundheds- og forsikringsministeriet (H eilbrigðis- og tryggingamálaráðune- 
ytið):1

I forslaget tales om  de nye muligheder genetikken åb ner  m ed  analyser a f  
tænkelige arveegenskaber ved stil lingsansættelser, og hvad  det ville føre til, 
hvis D N A -analyser tages i brug som  analyser ved stillingsansøgninger, ved 
ansøgning om  livsforsikring og andet lignende.

Ministeriet er enig m ed forslagsstillerne i, at det på dette  s tad ium  er 
naturligt at forbyde, at sådanne  analyser stilles som betingelse ved stillings- 
ansøgning og ved tegnelse a f  livsforsikring.

Ministerie t anser a ltid  nordiske analyser og sam arbejde  på sæ rom råder  
som dette  for at kunne  k o m m e Island til gode.

Reykjavik, den  16. maj 1990

G uðm undur B jarnason

Páll Sigurðsson

Islands arbetsgivarförening m eddelar i skrivelse av den 4 april 1990 att 
m an in te  har några synpunkter  i an ledning  av m edlem sförslaget, då fråge
stä lln ingen fö r  foren ingens del ej är aktuell.

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d sk a .



14

Islandske Forsikringsselskabers Forbund (Samband islenskra Trygginga- 
félaga):1

---------- Samtidig  m ed at Forsikringsselskabernes F o rbu nd  takker for at få
lejlighed til at udtale sig om denne  sag, skal m an  fremhæve følgende:
1) Almindeligvis m å lovgiveren udføre  sit a rbejde  således, at næringslivet i 

v edk om m ende  land kan tilpasse sig nye a rbejdsm etoder ,  som bygger på 
s tørre kendskab og forbedret teknik, og som yderligere kan styrke drif
ten. Som regel m å  lovgiveren gå meget forsigtigt til værks, hvis han med 
lov vil begrænse v irksom heders  muligheder i denne  henseende. En 
sådan  indgriben vil bl. a. kunne  medføre, at konkurrenceevnen  i forhol
det til uden landske  k on kurren te r  forrykkes. D ette  bør m an  tænke på i 
dag, hvor  al sam handel lande im ellem forøges m ed raske skridt, og den 
in ternat ionale  konkurrence  bliver hårdere.

2) I det forslag, som her behandles,  ser det ud til, at forslagsstillerne med 
lovgivning ha r  i sinde ubetinget at forbyde forsikringsselskaberne at 
benytte  sig a f  genetiske analyser a f  forsikringstagere. Et så u forbehol
dent fo rbud  m å der være meget delte m eninger om. Der m å  f. eks. 
skelnes m ellem  om  forsikringsselskaberne på  den ene side stiller krav om, 
at forsikringstageren undergår genetisk  analyse inden forsikringen  god
kendes, og på den anden side, om  forsikringsselskabet i sin  vurdering  
benytter sig a f  resultatel a f  sådanne analyser, som  ku n n e  være fore taget i 
anden an ledning  uden tilkn y tn in g  til en tæ nkelig  forsikringstegnelse. D er 
er naturligvis en meget s tor forskel på disse 2 ting. D er er g rund  til at 
fremhæve, at b land t m ed lem m erne  i Forsikringsselskabernes Forbund  
er der i øjeblikket ingen p laner frem m e om  at kræve genetiske analyser 
a f  folk i forbindelse m ed  tegnelse a f  livsforsikring eller anden  personfor
sikring. D er synes heller ikke a lm en t at være p laner om  at stille krav om 
noget sådant i de andre  nordiske lande.

På den  anden  side skal det nævnes, at i forsikringsansøgninger (eller i 
lægeerklæringer), specielt til livsforsikringer, stilles m ange forskellige 
spørgsmål om  vedk om m end e  ansøgers helbredsti ls tand, og de r  tages 
sigte på, at forsikringsselskabet s idder inde m ed oplysninger, som m å 
anses for at være naturlige og rimelige set i forhold til den risiko, som 
selskabet tager o ver  for forsikringstageren. Fors ikringsvirksomhed byg
ger for en s tor dels vedk om m end e  på gensidig tillid mellem den forsik
rende, forsikringstageren og den  forsikrede. I forbindelse m ed  person
forsikring kan siges, at der  gælder den uskrevne regel, at forsikringssel
skabet har ret til at få de helbredsmæssige oplysninger, som ved ko m 
m ende  forsikringsansøger selv m åt te  være i besiddelse af. H vis  ansøge
ren derfor har  undergået genetiske analyser, har  han  pligt til at oplyse 
forsikringsselskabet herom , og ligeledes h a r  han  pligt til at  opgive resul

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  is lä n d ska .
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tatet a f  disse analyser, hvis han  ha r  kendskab  til dem . 1 den ne  forb indel
se skal det understreges, at de t  er en fast fo rankret og in ternat ional 
t rad it ion  ved tegnelse a f  livsforsikring, at d e r  fra forsikringsselskabets 
side indhentes  oplysninger om  ansøgerens nærm este  pårø rendes  hel
breds tils tand, for det m este  forældres og søskendes, sam tid ig  m ed , at 
der  indhentes  oplysninger om  ansøgeren selv. Erhvervelse a f  sådanne 
oplysninger b land t slægtninge, som faktisk ik ke  har været anset for 
upassende, er nært beslægtet m ed  målsætningen om  at benytte  genetiske 
analyser ved tegnelse a f  forsikring.
Forsikringsselskabernes F o rb u n d s  bestyrelse anser  N ord isk  R åds  m e d 

lemsforslag om  forbud m od  benyttelse a f  genetiske analyser for at være 
uaktuelt og dårligt begrundet hvad  angår  forsikringer. U n d e r  henvisning 
til ovenstående sætter Forsikringsselskabernes F o rb un d  sig im od en yderli
gere gennemførelse a f  forslaget.

Reykjavik, den 13. jun i  1990

Islandske Forsikringsselskabers F o rbu nd  

S ig m a r Å rm annsson

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

---------- Ju s t isdepartem en te t  e r  an m o d e t  om  å foreta nødvendig  koord ine
ring av d epartem en tenes  uttalelser.

Sosia ldepartem entet ha r  nedsat t  et utvalg for u tredn ing  av etiske re t
ningslinjer for bio- og genteknologisk forskning og utvikling i t i lknytning 
til m ennesker  (” E tikkutvalget” ). Utvalget skal e tte r  sitt m an d a t  bl. a. u tre 
de o m  det fra pe rsonvem shensyn  er særskilt behov for å lovregulere 
bruken  av de opplysninger som det vil være mulig å skaffe til veie om 
enke ltm ennesker  på grunn  av utviklingen innen bioteknologien og gentek
nologien. Utvalget ble nedsat t 8 april 1988, og det er ventet at u tredningen 
vil bli avgitt høsten  1990. N å r  utredningen  foreligger, vil det bli ta t t  stilling 
til eventuelle lovforbud m o t  bestem te  fo rm er  for anvendelse  av genetiske 
tester, he ru nd er  også anvendelse  ved tilsettinger og ved tegning av forsik
ring.

Spørsmålet om  anvendelse  av genetiske tes ter i forbindelse m ed  tegning 
av livsforsikring v a r  berørt i forbindelse  m ed  vedtagelsen av den nye 
forsikringsavtaleloven (lov 16. ju n i  1989 n r  69). Jus t isdepar tem en te t  u tta l
te i O t p rp  n r  49 (1988 — 89) følgende (s. 119):
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” Etter det d epartem en te t  k jenner til er det ikke noe norsk forsikringssel
skap som spør eller ha r  p laner om  å begynne å spørre  om  genetiske 
undersøkelser i forbindelse m ed  inngåelse av livsforsikringsavtaler. Særlig 
på bakgrunn av livsforsikringens sosiale karakter, ta r  for øvrig departe 
m ente t  det som en selvfølge at seriøse forsikringsselskaper ikke vil stille 
spørsmål av denne karak ter  til sine kunder,  eller stille krav om  genetisk 
undersøkelse som vilkår for å få forsikring. Det kan im idlert id  ikke u te luk
kes at m indre  seriøse selskaper vil trekke inn slike forhold i r is ikovurde
ringen i forsøk på å selektere de ”gode” risiki.

En slik fremgangsm åte vil e tter  d epar tem en te ts  oppfa tn ing  være i strid 
med  forsikringens grunnleggende ide og sosiale oppgave. Et lovforbud m ot 
å trekke inn genetiske undersøkeler i r isikovurderingen, reiser spørsmål 
som im idlert id  ikke er næ rm ere  utredet.  Spørsmålet ha r  som nevnt ikke 
vært tatt opp  av forsikringsavtalelovutvalget, og er heller ikke berørt under  
den ord inære  høringen. D epartem en te t  har derfor ikke foreslått regler om  
spørsmålet i den proposisjonen som legges fram her. D epar tem en te t  vil 
im idlert id  følge utviklingen nøye, og k o m m e tilbake til spørsmålet om  
lovregulering dersom det skulle vise seg å bli et praktisk p ro b lem .”

Vi vedlegger uttalelser fra K o m m u na ldep ar tem en te t  og Sosialdeparte
mentet (se nedan).

Oslo, 15. jun i 1990

E irik  A kerlie  
Lovrådgiver

Espen Bergh 
Førstekonsulent

Kommunaldepartementet:

Arbeidsmiljøloven inneholder ingen bestem m elser vedr b ruk  av genetis
ke tester ved ansettelser. I utgangspunktet s tår  arbeidsgiver fritt til å kreve 
opplysninger, tester o. 1. av arbeidstaker før ansettelse, så lenge dette  ikke 
er uttrykkelig forbudt.

K o m m u na ld epar tem en te t  ser det som betenkelig at gentesting skal ku n 
ne være en del av ansettelsesprosedyren.

På den annen side er K om m un a ldep ar tem en te t  skeptisk til å ta et forbud 
om akkura t  denne type ansettelsesvilkår inn i a rbeidsmiljø loven nå r  det 
sikkert finnes mange andre  vilkår som kan være like betenkelige.

Begrensningen i adgangen til gentesting b urde  kanskje heller foretas m er 
generell og ut fra medisinsk/etiske retningslinjer. Arbeidstakere ville da 
indirekte  kunne bli beskyttet mot slike krav fra arbeidsgivers side.

Oslo 25. mai 1990

Sissel M arkhus  
U nderdirektör

Gurnila K vam
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Sosialdepartementet:

Sosia ldepartem ente t  anser  det ikke som ønskelig å avgi noen uttalelse 
om  dette medlemsforslaget nå.

Som kjent er det ventet at utvalget for u tredning  av etiske retningslinjer 
for bio- og genteknologisk forskning og utvikling i ti lknytning til m en n e 
sker vil avgi sin u tredn ing  hosten 1990. E tler  vår  oppfa tn ing  vil det være 
riktigst å  vente m ed  en uttalelse om  dette  medlemsforslaget til u tredn ing
ens forslag foreligger.

Oslo, 29. mai 1990

Ø ysten O pdahl

H anne N ym oen

Administrasjonsdepartementet:

D epar tem en te t  s tø tte r  medlemsförslag A 916/j om  forbud m ot b ruk  av 
genetiske tester ved ti lsettinger. Et eventue lt forbud m å  ti lpasses regelver
ket. Aktuelle lover her e r  f. eks. a rbeidsm iljø loven og personregisterlov. I 
a rbeidet m ed  en eventuell endring  av regelverket bør ansvarlige instanser 
som f. eks. D ata ti lsynet trekkes inn.

Oslo, 28. mai 1990

E.f.
Jorn S k ille

G unvor K. K opperud

S v e r ig e

Socialstyrelsen:

Socialstyrelsen ha r  an m o d a ts  att  y ttra sig över ett medlemsförslag från 
N ord iska  rådet till N ord iska  m in is te rråde t m ed  begäran att de tta  skall 
verka för att anv änd n ing  av genetiska test vid anställn ing och i sam band  
m ed  tecknande  av olika försäkringar förbjuds.

G en-e t ikkom m it tén  har i sitt be tän ka nde  G ene tisk  integritet, SOU 
1984:88, d iskuterat anv änd n ing  av genetiska test vid anställning. D iskus
sioner pågår all tjämt om den na  fråga.

Socialstyrelsen anser, a tt genetiska test vid anställn ing m. m. ä r  en fråga 
som m åste  d isku teras  i ett s törre  sam m anh ang .  Socialstyrelsens rådgivan
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de n ä m n d  för etiska frågor p lanerar  därfö r  a tt  vid senare tillfälle, troligen 
hösten  1990, ta  upp  frågan till diskussion.

På grund av den korta rem iss tiden sam t m ed hänvisning till vad som 
ovan  sagts har  socialstyrelsen for n ä rv a rand e  ingen möjlighet a tt ta ställ
ning i frågan.

Stockholm den 28 maj 1990

O lo f E dhag

B irgitta  B jörck

Statens medicinsk-etiska råd:

Statens medicinsk-etiska råd finner a tt det väckta förslaget ta r  u p p  en 
viktig aspekt av samhällets fram tida  förhållningssätt gentem ot den  predik- 
t iva  (förutsägbara) medic inens roll i f ram tiden .

I samtliga nord iska  länder pågår for närv a ran de  en d iskussion o m  grän
serna for u tny tt jande  av genteknik  på  m änniska.

D e resta frågeställningarna ä r  en del i de tta  p rob lem kom plex  som inte 
m ins t  från etiska u tgångspunkter borde  belysas i ett sam m anhang .

Statens medicinsk-etiska råd  h a r  för sin del inte genom fört  någon syste
matisk  analys av den pred ik tiva  m edic inens  etiska aspekter  och kan  m ed 
hänsyn  till den korta  rem iss tiden inte ge den  allsidiga belysning som frågan 
förtjänar.

Statens medicinsk-etiska råd avstår  därfö r  från att ytterligare k o m m e n 
tera  förslaget.

Stockholm den 10 maj 1990

Statens medicinsk-etiska råd

L illy  H ansson  
O rdförande

W anja Gavelin

Arbetsmarknadsstyrelsen:

Till N ord iska  rådet ha r  framställ ts  förslag a tt  verka for fö rbud  m ot 
D N A -analyser  i s am ban d  m ed  anställning. Förslagsställarna vill varken att 
arbetsgivare skall ha rätt  att  k räva  D N A -analyser  eller e rb juda  sådana  
analyser till a rbetssökande. Förslagsställarna ser de t ta  som ett s tort steg i 
r ik tn ing m ot att välja ut m än n isk o r  som klarar en dålig arbetsmiljö ,  i 
stället for a tt  fö rbä ttra  arbetsmiljön .
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U tan  att  ha  m edicinsk  sakkunskap  eller a tt  fo rd jupa  oss i etiska öve rvä 
ganden vill arbetsm arknadsstyre lsen  ändock  fästa u p p m ärk sam h e ten  på 
ett pa r  saker.

O m  m ånga foretag a n v ä n d e r  gentest for a tt  u tes lu ta  a rbe tssökande  m ed 
icke önskvärda  anlag, så k o m m er  dessa personer  a tt anställas av foretag 
som inte an v än d er  sig av gentester och även belasta sam hällsbudgeten  
genom ökade arbetslöshetstider. Företagens kos tnade r  ö k a r  i form av 
längre tider för a tt  ti llsätta lediga platser. O m  tes tn ingar  blir vanligt före
k o m m and e  får vi därfö r  räkna  m ed  ökad arbetsbelastn ing på a rbetsför
m edlingarna  och också ö kade kostn ade r  för arbetslöshetsersättn ingar .

Å a nd ra  sidan m åste  vi också fråga oss om  gentest kan ses u r  positiv 
synvinkel.  Alltså om  det finns speciella r iskfak torer som  kan orsaka sjuk
do m  och m an  kan  uteslu ta  från anställning de ind iv ide r  som  riskerar att 
d rabbas  av s jukdom en  i fråga genom en DNA-analys,  så kan ju  de t ta  i sig 
vara något gott.

Benägenheten hos företagen a tt  fö rbä ttra  arbetsm iljön  t ro r  vi k o m m er  
a tt  fortsätta. Vid h ögkon junk tu r  kan en b ra  arbetsm iljö  vara  avgörande för 
a t t  k un na  rekrytera arbetskraft.  Vid lågkonjunktur  kan en bra  a rbetsm iljö  
vara  viktig för a tt  d ra  den  bästa  arbetskraf ten  till företaget.

Att i nuläget införa  ett generellt fö rbud  m ot D N A -ana lyser  i sam band  
m ed  anställning, ställer vi oss därfö r  tv eksam m a till. D ä rem o t  kan det vara  
av vikt a t t  be rö rd a  pa r te r  och m yndighe te r  redan  nu följer utvecklingen 
inom  om råde t  och h u r  det k o m m er  att påverka  arbetslivet.

Solna den 31 augusti 1990

Göte Bernhardsson
M argareta M alm borg

Arbetarskyddsstyrelsen:

Enligt arbetsmiljölagen 3 kap. 15 § kan föreskrift m eddelas  om  förbud 
att till arbete  anli ta  den  som vid läkarundersökning  ha r  företett sjuklighet 
eller svaghet som gör h on o m  särskilt mottaglig  för risk för ohälsa eller 
olycksfall vid visst slag av arbete .  Arbetsgivare ha r  m ed  hänsyn  till b es täm 
melsen i 3 kap. 2 § ett  a l lm änt ansva r  a tt  se till att  hä lsoövervakning och 
m edic inska  kontro ller  k o m m e r  till s tånd  i behövlig  om fattn ing . A rbe ta r
skyddsstyrelsen ha r  m eddela t  föreskrifter o m  förbud  a tt  sysselsätta den 
som vid läkarundersökning  visat sig vara  oläm plig  för arbete t ifråga med 
b l.a .  rökdykning (AFS 1986:6) och isocyanatarbete  (AFS 1980: 10).

F rån  etisk synpunk t ä r  skillnaden mellan en vanlig hälsoundersökning  
och genetisk d iagnostik  a tt  hä lsoundersökningen  ger in fo rm at ion  o m  pe r
sonens hälsostatus vid undersökningstil lfället m ed an  en genetisk diagnos
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ger upplysning om  personens ä rvda anlag beträffande b land annat sjuk- 
dom sbenägenhet.  En praktisk skillnad kan dessu tom  vara att genetisk 
screening fbrmodligen, rent tekniskt, k o m m e r  att kunna  utföras i stor 
o m fa ttn ing  och till låg kostnad. Styrelsen ser en risk i att  genetisk 
screening, genom att den ä r  billig och enkel att använda ,  an vän ds  för att 
insamla a l lm änna  uppgifter om personers sjukdom sbenägenhe t u tan  att 
dessa har någon koppling till krav som är specifika för ett speciellt arbete 
eller arbe tsm om ent.

Att sysselsätta en person m ed arbete  som m edför  mycket stora påfrest
n ingar och som m edför  en påtaglig risk for den som inte är läm pad  för 
arbetet eller omgivningen är oansvarigt om inte personens föru tsä t tn ingar 
att klara arbetet undersökts. O m fa t tan d e  m edic inska  undersökningar,  in
klusive adekvat genetisk testning nä r  sådan finns att tillgå, bör genom föras 
i sådana  fall. Generell genetisk screening för att kunna bedöm a personers 
a l lm änna  sjuklighet,  t. ex. benägenhet att  åd ra  sig infektionssjukdomar, 
m ed  hänsyn till bl. a. risk för hög s jukfrånvaro, kan därem ot inte accepte
ras.

Inte heller kan gentisk testning accepteras för att sortera fram särskilt 
” res is tenta” personer för att u tföra farliga arbeten  istället för a tt göra dem 
m indre  farliga genom olika typer  av förebyggande åtgärder.

Sam m anfat tn ingsv is  konsta te ra r  arbetarskyddsstyrelsen  att genetisk 
testning kan vara en värdefull del i en läkarundersökning  som behövs för 
att förebygga att en person sysselsätts med arbete  som genom hans sjuklig
het eller svaghet gör ho no m  särskilt mottaglig för risk för ohälsa eller 
olycksfall. D etta  förutsä t ter  att den genetiska testningen kan göras specifik 
för de egenskaper/svagheter som är vitala för det aktuella arbetet. G enetisk  
testning för generell kartläggning av en persons s jukdom sbenägenhet kan 
d ärem ot inte accepteras. G enetisk  testning utan koppling till ett visst 
arbete  som m edför särskilda risker kan inte heller accepteras.

En reglering av om rådet bör innebära  att arbetarskyddsstyrelsen får 
möjlighet att genom föreskrifter ange när genetisk testning skulle kunna 
k o m m a ifråga.

Solna den 27 augusti 1990

L ennart W. H olm
M agnus B lom qvist

M edicinska forskningsrådet (MFR):

Medlemsförslaget innebär  att N ord iska  rådet bör rek om m end era  N o r
diska min is terrådet att arbeta  for ett förbud m ot genetiska test i sam band  
med anställning och i sam band  med att m an  tecknar  pensionsförsäkringar, 
l ivförsäkringar etc.
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D en nya DNA-teknologin  ger möjlighet till a tt upp täcka  anlag för flera 
genetiska sjukdom ar. M an  kan förvän ta  sig att denna  utveckling av möjlig
heter till diagnostik  av anlag k o m m er  a tt  gå mycket snabbt.  D et ä r  troligt 

att m an  i f ram tiden  k o m m e r  att  kunna  diagnostisera ett mycket stort antal 
anlagsbärare till s jukdom ar. D et k o m m er  att råda  s tor osäkerhet om  vad 
det innebär  att  vara anlagsbärare. Vissa ind iv ider  kanske längre fram i 
livet k o m m er att u tveckla s jukdom  m ed an  a n d ra  aldrig ha r  något besvär 
av att  vara anlagsbärare.

K ännedom  om  att  m an  ä r  anlagsbärare  kan ha positiva och negativa 
konsekvenser och det är särskilt viktigt a tt vara m edve ten  om  ju s t  risken 
för de negativa effekterna. Sådana  effekter kan, som framhålles i m o t io 
nen, vara att  D N A -analyser u tnyttjas  av arbetsgivare  eller försäkringsbolag 
för att selektera bort högriskpersoner vilket skulle m edverka  till en ökad 
segregation och ojäm likhet i samhället.  M ot ionärerna  förbiser samtidigt 
a tt  D NA -analyser också kan ligga i a rbets tagarens intresse — om  genspeci
fika skadliga m iljöfaktorer inte kan undv ikas  på g rund av brist på a lte rna
tiv teknologi i arbeten m ed synnerlig sam hällsnytta  eller om  teknologiska 
förändringar m otverkas av ett mäktigt statligt eller komm ersiell t  system.

M F R  anser emellertid  i likhet m ed  m o t io nä re rna  att  å tgärder behövs för 
att  m otverka  tänkbara  sociala risker m ed  genetiska test. Mest ändam å lsen 
ligt torde härv id  — enligt erfarenhet från an d ra  liknande p rob lem om råden
-  vara att etablera etiska riktlinjer genom överenskom m elser  mellan 
berörda  ak töre r  sam t genom en övervakning  och uppföljning av att  dessa 
regler följs.

I jäm före lse  m ed  ett  sådan t system erb juder  en lagstiftning ett all tför 
stelt och betydligt säm re alternativ . D irek t olyckligt vore också att  ingripa 
m ed förbud i början  av en utveckling dä r  m an  än nu  inte kan överblicka 
avvägningen mellan positiva möjligheter och risker.

Sam m anfat tn ingsv is  vill M F R  ins täm m a i behovet av å tgärder  för att 
öka m edvetenhe ten  och beredskapen  inför de etiska konflikter som kan 
uppstå  genom utvecklingen av molekylärgenetisk kunskap  och teknologi.  
R ådet avstyrker dock bes täm t förslaget att  a rbeta  för ett lagfäst förbud mot 
genetiska test i sam m an h an g  m ed  anställning eller tecknande  av pension 
eller försäkring.

Stockholm den 1 jun i 1990

Ivar Vallin 
Kanslichef

Svenska arbetsgivareföreningen (SA F) m eddelar i skrivelse av den 27  
m ars 1990 a tt m an  in te  har några synpunkter i an ledning  av m edlem sför
slaget.
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Svenska försäkringsbolags riksförbund:

Svenska försäkringsbolags riksförbund har beretts  tillfälle fram föra  syn
punk te r  på o v an n ä m n d a  medlemsförslag som även innefa ttar  förslag att 
förbjuda an vändn ing  av genetisk test vid tecknande av försäkring.

R iksförbundet får meddela  att sådan test inte fö rekom m er vid tecknan
de av försäkring hos svenska livförsäkringsbolag och att  frågan h ä rom  över 
huvud  taget inte diskuterats.

Stockholm den 25 april 1990

Svenska försäkringsbolags riksförbund 

R ichard  Schönm eyr

Linnea Pertlu

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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(l ackt av H e ikk i R iih ijärvi sam t A rne M elchior)

B ILA G A  1

Yttranden över medlemsforslaget

Nordens folkliga akademi:

N ordens  folkliga akadem i lägger stor vikt på en noggrann uppföljning av 
demokratiseringsprocessen i Ö steuropa  och dess å terverkn ingar på hela 
E uropas samhälls- och kulturliv. D et ä r  även nödvändig t för de nordiska 
länderna att  m edverka  i Ö steuropas å teruppbyggnad vars mål ä r  ett d e m o 
kratiskt samhälle och att aktivt delta i kultur- och u tb ildningssam arbetet.

A kademien anser dock att undertonen  i medlemsforslaget är tvivelak
tigt: u tgångspunkten för fruktbart sam arbete  kan aldrig vara ett u tny t t jan 
de av östeuropeiska s tuderande  i syfte a tt fylla finska eller a nd ra  nordiska  
folkhögskolor som ha r  svårt att värva ett tillräckligt elevunderlag. Även i 
folkhögskolesamarbetet måste u tgångspunkten  vara en öpp n are  planering 
som tar  hänsyn till båda  parters behov. A kadem ien  vill unders tryka  att  de 
nordiska  länderna  har  mycket a tt lära av de östeuropeiska ländernas rika 
kulturarv.

N ordens  folkliga akadem i deltar  gärna i u tvecklandet av vuxenutbild- 
n ingssamarbetet mellan Ö steuropas länder och N orden  och är beredd att 
m edverka  i sam arbete ts  konkretisering.

Kungälv i maj 1990

Nordiska kommittén för öststatsforskning:

Från N ordiska kom m it téns  för öststa tsforskning sida f inner vi det du b b 
la m otiv  för den m ot iverade  verksam heten , dvs. u tb ildningsstödet till 
Ö steuropa  och stödet till N ordisk  folkhögskoleverksamhet, vara aspekter 
som var for sig m otivera r  en N ordisk  insats.

(E j sign.)
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Vi vill poängtera att  fór att en sådan här  insats skall få avsedd effekt 
m åste  förarbetet ges resursmässig priorite t och vi m en ar  också att p lane
ringen bör igångsättas omgående.

U ppsala  den 24 april 1990

Peter de Souza  
Sekreterare

Foreningene Nordens Forbund:

Foreningene N ordens Forb un d  (F .N .F .)  er positivt innstilt  til konkrete  
forslag som kan skaffe ungdom  fra Ø steuropa  en eller annen  form for 
opplærings- eller erfaringsutveksling i N orden. Forslagsstillerne peker på 
m ulighetene for å lokalisere spesielt ti lrettelagte studier for østeuropeere til 
folkehøgskoler i Norden.

Det vises til at endel folkehøgskoler særlig i F in land har  vanskeligheter 
med å skaffe tilsrekkelig elevgrunnlag. Slike skoler skulle e tter  forslagsstil
lernes oppfa tn ing  kunne  gjøres om til skoler for s tuderende fra Østeuropa.

F .N .F . er positiv til at s tuderende fra Ø steuropa  får plass i nordiske 
folkehøgskoler — noe flere av foreningene har  m edvirket aktivt til.

Særlig har en i den seinere tid formidlet studieplasser for elever fra 
Baltikum. F.N .F. vil im idlert id  advare  m ot forslaget om  å gjøre om  ledig 
folkehøgskolekapasitet til skoler for s tuderende  fra Ø steu ropa  der  elev
grunnlaget skal være 100% østeuropeisk.

D erim ot kan ne ttopp  folkehøgskolen som skoleslag med sine frie s tud ie 
p laner og sine rike muligheter for aktiv deltaking i folkelige kultu rak t iv i te
ter, egne seg svært godt for ti lrette lagte s tud ie r  på folkehøgskolens egne 
prem isser som retter seg m ot s tuderende  både fra Ø steuropa  og Norden.

Et slikt ti lbud ville kunne egne seg særlig godt for ungdom  fra Baltikum 
og øvrige Ø steuropa  som vil ti legne seg — studere et nordisk språk.

Behovet for slike ti lbud kom bl. a. klart fram under  det kurs i nordisk 
språk og li t te ra tur som ble arrangert i Leningrad 5 . - 8 .  april av N ordisk  
M inisterråd  og Nordisk  Språksekretariat.

K øbenhavn , den  22. mai 1990

Dorte Bennedsen
Lars S. H auge
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Danm ark

Foreningen for Folkehøjskoler:

Foreningen for Folkehøjskoler i D an m ark  takker for den udviste  interes
se blandt rådsm ed lem m erne  for at øge de nordiske folkehøjskolers indsats 
over for centraleuropæiske lande.

Baggrund

1 D anm ark  har der  gennem årene  været mange kontak te r  med specielt 
polske og ungarske folkeoplysningsorganisationer. Foreningen for Folke
højskoler har i foråret 1990 haft gæster fra USSR, Polen og Ungarn , og i 
foreningens regi har der  været afholdt et velbesøgt 1-dags møde, hvor 
tem aet har været folkehøjskolernes in itia tiver over for de nye dem okra tie r  
i Centraleuropa.

Det danske K ulturm in is te r ium  har i maj 1990 bevilget 2 polske og 2 
ungarske folkeoplysere delvis ophold i 4 m ånede r  på danske folkehøjsko
ler. D anske folkehøjskoler finansierer resten a f  deres ophold. De 4 folkeop
lysere vil påbegynde opholdet sep tem ber 1990.

Overvejelser om  frem tiden

Prim o jun i 1990 har den danske udenrigsm in is ter  ansøgt Folketingets 
f inansudvalg om  60 mio. Dkr. til en mellemfolkelig fond, hvis formål er at 
uddybe ikke-kommercielle kontak ter  mellem D an m ark  og den øvrige ver
den. Det er Foreningen for Folkehøjskolers håb, at fonden — der  støttes a f  
et bredt flertal i Folketinget — vil finansiere en del a f  folkehøjskolernes 
påtænkte  aktiviteter.

Principielle bem æ rkninger

Foreningen for Folkehøjskoler anser ikke nordiske højskolers eventuelle 
ledige kapacitet som et argum ent for en indsats over for de cen tra leuro
pæiske lande.

Det er vores opfattelse, at der er behov for to  typer aktiviteter . Den ene 
type aktivitet er beskrevet i medlemsförslaget A 917, som vi kan tils lutte 
os. jf. dog bem æ rkningerne  ovenfor.

Den anden  type aktivitet retter sig den m odsa tte  vej: at nordiske folke- 
højskolefolk får lejlighed til som rådgivere at bis tå p rojekter i de central
europæiske lande. Vi anser det for særdeles vigtigt at s tøtte de initiativer, 
som vi ugentligt i de  sidste m åned e r  skriftligt har m odtaget i Foreningen 
for Folkehøjskoler, og som an m o d e r  om vejledning til oprettelse a f  folke
højskoler eller folkehøjskolelignende ins ti tu t ioner  i Polen, Ungarn  og Ø st
tyskland. Vi opfa t ter  det som den bedste hjælp til selvhjælp vi fra nordisk 
side kan give. idet denne m etode  også respekterer de enkelte landes og 
regioners forudsætninger og mål for fremtiden.
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M ed ønsket om at kom binere  disse to  typer a fh jæ lp  til de nye d em o kra 
tier  i C entra leuropa anbefaler vi herm ed medlemsforslaget i N ord isk  Råd.

K øbenhavn , den 6. jun i 1990

Ole Borgå 
Konsulent

Dansk Folkeoplysnings Samråd hänvisar i skrivelse den 17 ju n i 1990 till 
yttrande som  avgivits av Foreningen for F olkehøjskoler den 6 ju n i  1990 (se 
ovan).

D anske Studerendes Fællesråd:

Ideen om at hente  østeuropæiske s tuderende op til nordiske folkehøjsko
ler er god. D S F  vil gerne stø tte  dette  ti ltag fra N ord isk  Råds side. DSF 
betragter tiltaget som et første skridt m od et egentligt udvekslingsprogram. 
D ette  ikke kun på det skitserede folkehøjskole plan, m en  også på et 
v ideregående uddannelsesniveau.

D SF m ener  dog, at det er for snævert kun at ti lbyde s tudiem uligheder 
inden for lærer-, sundheds-, økonomisk- og landbrugsvidenskabelige 
emner. D er  bør etableres en o rdn ing  de r  vil give østeuropæiske studerende 
mulighed for at kunne studere på alle nordiske højskoler og universiteter. 
D ette  begrundet i, at et fremtidigt sam arbejde  med Ø steuropa på u d d a n 
nelsesområdet vil kunne frem m e forståelsen for forskellene i de enkelte 
sam fundsm odeller  og kulturer.

D FS vil derfor opfordre  Nordisk  Råd  til en ten  at danne  en parallel til det 
europæiske T E M P U S -program  under N ordp lus  eller på anden  m åde  sikre 
en kontak t på universite tsp lan  mellem Ø steuropa og Norden.

Forslaget ” om placering av östeuropeiska s tuderande  i nordiska folkhög
skolor” lægger op til s tudieophold  a f  et halvt til et helt års længde. D SF 
opfa t ter  disse kurser som et supp lem en t til og en del a f  s tudier der læses i 
Ø steuropa, baseret på de forudsætninger de enkelte s tuderende ha r  e rhver
vet i h jem landet.  Kurser der  er opbygget efter nordisk model kræver 
fo rkundskaber  erhvervet i N orden  og ikke Ø steuropa , hvilket der  bø r  tages 
hensyn til i tilrettelæggelserne a f  kurserne.

D er  vil formodentlig  opstå  en del sprogproblemer, hvilket der  skal tages 
hensyn til i udarbejdelsen a f  de enkelte kurser og deres indhold. H vor store 
de sproglige prob lem er vil blive, finder vi det svært at udtale os om, men 
de vil sandsynligvis være betragtelige. En mulig løsning kunne være at
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anvende engelsk som arbejdssprog, m en  det er vist evident,  at engelsk

kundskaberne  i de østeuropæiske lande lader en del ti lbage at ønske.
D er vil være forskellige p rob lem er a f  social karakter. B l.a. f inder DFS 

det uheldigt at samle de østeuropeiske s tuderende  på for få skoler, idet 
dette kunne skabe geh tto ’er og isolere de østeuropæiske s tuderende  fra de 
nordiske. D SF vil derfor opfordre til at kurserne spredes vidt ud på 
forskellige skoler, dog un der  skyldig hensyntagen til en fornuftig ressource
udnyttelse. D er  bør dog iagttages opm æ rk so m h ed  om  ikke at skabe ensom - 
hedsproblem er ved at placere de østeuropæiske s tuderende  for individuelt.  
På den anden  side bø r  m an  nok — for at m indske  en evt. isolation a f  de 
østeuropæiske s tuderende — gennem føre  kurserne på skoler med andre  
nordiske s tuderende.

Et andet p roblem  er niveauet a f  leveom kostningerne  i de nordiske lande. 
Det vil være nødvendig t at skabe st ipendier a f e n  størrelse, der kan dække 
de østeuropæiske s tuderendes leveom kostninger og rejser i forbindelse 
med et nordisk s tudieophold.

DSF vil gerne sluttelig opfordre  til a t m an  ikke kun hen ter østeuropæiske 
s tuderende til N orden , m en  også hjælper nordiske s tuderende til Ø s t
europa. En sådan indsats vil gensidig frem m e forståelsen a f  de kulturelle, 
sociale og politiske forskelle og ad den vej m indske  isolationen a f  de 
østeuropæiske lande.

K øbenhavn, den 31. maj 1990

På vegne a f  DSF 

E rik  Dath H arbo

Dansk Magisterforening:

Som helhed finder vi forslaget godt og i tråd  med de kontakter,  mange 
danske folkehøjskoler allerede har  etableret til personer og ins ti tu t ioner  i 
lande i Mellem- og Østeuropa. Helt naturligt vil de nordiske landes erfa
ringer med folkeoplysning og folkeligt styrede bevægelser være a f  interesse 
for lande, der  i å r t ie r  ha r  været fo rh indrede  i naturlig  dem okratisk  udv ik 
ling. Vi har den opfattelse, at danske  folkehøjskoler kan bidrage gennem 
såvel kortere som længere kurser, d e r  knytter  den alm ene folkeoplysning 
sam m en med tem aer  som miljø  og m enneskerettigheder ,  og således at der 
kunne opstå en integration a f  udenlandske elever og danske.

I denne  forbindelse vil vi gerne pege på, at det vil blive nødvendig t med 
en smidiggørelse a f  reglerne for uden landsk  deltagelse og s ta tss tø ttem ulig
heder, hvis et øget antal a f  udenlandske elever skal indgå i norm ale  
højskoleophold u nder  den nuvæ rende højskolelov.
1 1 -  A 9 17/k Supplement
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Vi er også a f  den opfattelse, at en hurtig realisering a f  forslaget må 
medføre ekstra bevillinger til v idereuddannelse  a f  lærere.

Endelig er vi betænkelige over, at forslaget så udpræget skal lanceres 
med hjælp til svagt kørende nordiske folkehøjskoler.  Det er vigtigt, at en 
bevilling først og fremmest ko m m er styrkelsen a f  folkeligheden i m o d ta 
gerlandene til gode.

K øbenhavn , den 22. maj 1990

7 Lorichs lla n scn

Fin land

AKAVA (Finlands akademikers centralorganisation):1

I medlemsforslaget hemställs att N ord iska  rådet skall rekom m endera  
N ordiska min is terrådet att skyndsam t bereda ett förslag till s ta r tande  av 
ett sam nordiskt projekt i syfte att ge östeuropeiska s tuderande utbildning 
vid nordiska folkhögskolor. I motiveringen hänvisas till den politiska och 
ekonom iska  omvälvn ingen  i Ö steuropa , ett genom bro tt  som även o m fa t
tar  ku ltu r och utbildning. Enligt medlemsförslaget har  speciellt folkhög
skolorna i F in land stora problem med att  få tillräckligt elevunderlag för att 
kunna  garantera  en fullödig verksamhet. Många folkhögskolor hotas d ä r 
för av nedläggning inom en nära fram tid  på grund av elevbrist.

Som utbildning föreslås ett halvt års eller ett års kurser i äm n en  med 
anknytn ing  till hälsovård, huslig ekonom i, undervisning, lan tbruk  samt 
företagsverksamhet. U tbildningen föreslås finansieras genom n orm ala  bi- 
s tåndsmedel eller via specialbistånd.

AKAVA anser det viktigt att  utveckla u tb i ldn ingssam arbete  m ed  andra  
länder. Det centrala för n ä rvarande  är att i synnerhet utveckla det no rd is
ka u tb i ldningssam arbetet sam t u tb i ldningssam arbete  med EFTA- och EG- 
länderna.

Som den centrala  motiveringen för u tb ildn ingssam arbete  kan enligt 
AKAVA inte anföras det som föreslås i medlemsförslaget, nämligen att 
u tb ildningssam arbete  skulle startas för att  garantera  läroansta ltens for tsat
ta  verksamhet. AKAVA anser det inte riktigt att u tb i ldningssam arbete  
med östeuropeiska länder förverkligas med hjälp av bis tåndsmedel.

AKAVA anser det inte nödvändig t att  N ordiska m in is terrådet skynd
sam t bereder  ett förslag till ett sam nord isk t projekt i den aktuella frågan. 
U tb ildn ingssam arbete  mellan Ö steuropa  och F inland kan enligt AKAVA,

1 Y tlra n d e l ö versa tt f r ä n  f in s k a .
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även vad gäller de o m råden  som åsyftas i medlemsforslaget, utvecklas och 

förverkligas på sedvanligt sätt vid sidan av anna t  u tb ildningssam arbete .

Helsingfors den 30 maj 1990

A K AVA r. f.

R eim o  L ehtinen  
Ordförande

Olli Saariaho  
Planeringschef

Lärarnas fackorganisation LFO (Opettajien ammattijärjestö O A J):1

U tbildning av s tuderanden  från Ö steuropa inom nordiska folkhögskolor 
och fo lkakademier ä r  enligt OAJ:s åsikt i p rinc ip  värt att stöda och kunde i 
i frågavarande länder b idra  till att h jälpa den pågående samhällsutveckling
en till ett gott slutresultat.

O m  m an försöker b edöm a de finländska folkhögskolornas lämplighet 
som i förslaget avsedda skolor kan OAJ konstatera  a tt de från tidigare 
redan har erfarenhet av denna  typ av verksamhet närm ast i form av 
bilaterala internationella  utbytesprogram för s tuderanden .  Som in te rna t
skolor skulle folkhögskolorna utan tvivel vara läm pade som arbetsenheter  
där  m an  kan stifta bekantskap  med nordisk  dem okratisk  praxis. D ärem ot 
lyckas den i förslaget n äm n d a  yrkesutbildningen bäst i yrkesläroanstalter- 
na. Också av detta  har  vi redan praktiska erfarenheter. O m  folkhögskolor
na skulle u tnyttjas som sådana skolor som avses i medlemsforslaget så bör 
verksamheten  enligt OAJ grundas på det egna kunnand e t  och den egna 
sakkunskapen, vilket i a l lm änhet skulle betyda a l lm änb ildande  utbildning.

I förslaget anser m an, att finansieringen av skolningen skulle kunna ske 
mest ändamålsenligt via utvecklingshjälp eller genom speciell utvecklings
hjälp. Enligt OAJ:s åsikt kan inte denna verksamhet anses höra till u tveck
lingssamarbetets om råde. Viktigt ä r  emellertid  att resurserna till alla delar 
är tillräckliga. Såvida lärarna behöver tilläggskompetens i t. ex. f r ä m m a n 
de språk, bör denna  ges i form av personalutb i ldning på arbetsgivarens 
bekostnad.

OAJ anser inte den i förslaget f ram förda  uppfa t tn ingen  att mänga folk
högskolors verksamhet hotas av indragning på grund av elevbrist som 
riktig. N är  vuxenutb i ldn ingen  nu kraftigt utvidgas k o m m er folkhögskolor
na enligt OAJ:s uppfa t tn ing  att ha fullt tillräckligt med uppgif ter  inom  sina 
nationella ramar. En om fa ttand e  u tb i ldning av u tlänn ingar  kan därför inte

' Y l t ru n d e l över.sull frun  lin.sku.



utgöra någon central utbildningsuppgift för folkhögskolorna som skulle 
rättfärdiga deras existens.

Helsingfors i maj 1990

O petta j ien  am m att i jä r jes tö  OAJ

1'oitto R anne  
Ordfo rande

A slak L indström  
Avdelningschef

Finlands folkhögskolförening r.y.:

A llm ä n t

Fin lands folkhögskolförening anser den i hela Europa pågående poli
tiska och ekonom iska  utvecklingen betydelsefull och unders töder  ett u t 
ökande  av dialogen och sam arbete t  mellan de olika ideologierna och 
s ta terna  och deras medborgare. De nästan  400 folkhögskolorna i de no rd is
ka länderna  b ildar ett täckande  nätverk, som redan nu i p raktiken fungerar 
som en befordrare  av den inbördes gemenskapen mellan m edborgarna  i 
Europa  och de an d ra  världsdelarna, och b id ra r  till att  avlägsna fö rd o m ar
na. U nder  en tid av genom gripande politiska, andliga och ekonom iska  
o m vand lingar  behövs å tgärder som stöder kulturutbytet ,  också på det 
nordiska  planet.

Östeuropa och vuxenutbildningen  

Den samhälleliga utveckling som begynte i slutet av ått iotalet har visat 
a t t  de östeuropeiska s ta terna  har stora politiska och ekonom iska  problem 
liksom miljöproblem; för att lösa dessa behövs hjälp  av s ta terna  i Europa, 
också de nordiska. Behovet av sam arbete  är synnerligen stort, nä r  det 
gäller utbildning. De n uv arande  vuxenutbildningssys tem en i Ö steuropa 
kan inte svara på de aktuella u tm aningarna , och de flesta östeuropeiska 
s ta terna  har  inte de ekonom iska  och övriga resurser,  som behövs för en 
nyorganisation av vuxenutbildningen. Det ä r  också sannolikt att m an  i 
utb ildningen u nder  de k o m m a n d e  åren av ekonom iska  skäl blir  tvungen 
att lägga tyngdpunkten  på p roduktionen .  Samtidigt exis terar i dessa länder 
ett behov av u tb ildning både  när  det gäller allmänbildning, livsåskådnings
frågor och andliga värden, detta  som en följd av händelserna  i den nyare 
historien och av den pågående om vandlingen.

Folkhögskolornas m öjligheter  

Folkhögskolorna, som i relation till s ta tsm akten  bygger på principen om 
ideologisk och pedagogisk frihet och alltså innehar  en au ton om  ställning, 
kan u tm ärk t  väl svara på behovet av a llm änb ildande  utb ildning och sam ti
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digt förmedla dem okratiska  funktionsm odeller .  Vid sidan av den u tb i ld 
ning som ger orienter ing  för yrkesinstitut och universitet kan också en 
facklig utbildning k om m a i fråga på de om råden  dä r  fo lkhögskolorna ger 
facklig och yrkesbildande utbildning. Övrig yrkesmässig u tb i ldning ombe- 
sörjes naturligast av de läro inrä ttn ingar,  som specialiserat sig på sådan 
utbildning.

Utgångspunkten  vid utb ildningen av s tuderande  från Ö steuropa  bör i 
varje händelse  vara s tuderandens  behov — inte den nytta det m edför  att de 
b id rar  till att  fylla platserna i fackliga eller a lläm nbildande  skolor i Fin land 
eller de övriga nordiska länderna.

S tuderande från Ö steuropa kan i u tbildningen utgöra också en g ivande 
part: folken i Ö steuropas s ta ter har mycket långa k u l tu rtrad it ioner  och 
kontakt med dessa kan andligen berika de nordiska länderna. Att koncen
trera all verksamhet i en eller flera folkhögskolor till att  utbilda m edborga
re från Ö steuropa skulle h ind ra  sådant kulturinflytande. Samtidigt kunde 
det leda till en inskränkning av de lärdom serfarenheter  vilka in te rn a t
skolan, i sin likhet m ed  ett öppet miniatyrsam hälle ,  kan e rb juda  m ä n n i
skor med olika bakgrund och världsåskådning.

Den nuvarande situa tionen  och problem en

Enligt föreliggande uppgifter ha r  folkhögskolorna i alla nordiska länder 
redan nu bilateralt utbyte av såväl lärare som elever m ed  sta terna  i Ö s t
europa, och detta  utbyte är statt i stark ökning, när  fria s tudier blir möjliga 
i Östeuropa. Särskilt i Baltikum har  intresset för de 93 folkhögskolorna i 
Fin land oavbru te t  tilltagit, och förbindelser uppstå r  hela tiden, då språkge
menskapen  u nderlä tta r  kom m unika t ionen .

I de andra  nordiska länderna  ä r  projekt aktuella vilka syftar till att 
grunda en folkhögskola på östeuropeiskt om råde.

Den främsta svårigheten vid utbytet är avsaknaden  av ett ekonomiskt 
stödsystem. Medborgare  i de östeuropeiska länderna  har inga ekonom iska  
möjligheter att klara av studieavgiften. O beroende  härav s tuderade  u nder  
arbetsperioden 1989/90 i de finländska folkhögskolorna elever från Ö st
europa, å tm ins ton e  från Estland, Polen och Ungern, m edan  folkhögskolor
nas bakgrundssam fund  eller stödorganisa tioner om besörjde  finansiering
en. Också när det gäller språket och möjligheten att k om m a in i landet har 
det uppstått  problem.

Instä lln ingen till m edlem sförslaget

Folkhögskolföreningen unders töder  ett u tv idgande av möjligheterna för 
medborgare  i östs ta terna  att få u tb ildning i folkhögskolorna, både genom 
kontakt mellan två länder och genom sam nord iska  åtgärder. Föreningen 
ger i p rincip  delegaterna Riihijärvis och Melchiors förslag till be redande 
av ett sam nord isk t projekt sitt stöd, men anser a tt förslaget behöver 
preciseras. Med hänvisn ing  till förslagets m otiver ingar framhåller  för
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eningen, att utbildningen alltid bör utgå från s tuderandenas  behov och på 
deras egna villkor. För n ärvarande  föreligger ingen klar bild av u tb i ld 
ningsbehovet eller av s tuderandenas  motiv.

M ed hänsyn till u tb ildningens effektivitet vore det m otiverat att  koncen
trera e rb judande t om utbildning till sådana s tuderande  som planerar att 
efter s tudierna å tervända till hemlandet.  Å andra  sidan är det i praktiken 
svårt att  klargöra u tb ildningsm otiven. Ytterligare kan flyttningen till Väst 
å tm in s to ne  för en del av de östeuropeiska s tuderandena  vara den enda 
möjligheten till en tryggad framtid , och folkhögskolorna erb juder  inflyttar
na en möjlighet till en m jukare  placering i samhället.

Det mest konkreta  sättet på vilket N ord iska  rådet kan befordra  ös teuro
peiska medborgares studier i nordiska folkhögskolor, ä r  att  s träva till att 
anslå medel för att stödja dessa s tuderandes långvarigare eller kortvarigare 
studier. Av geografiska skäl fram träder  de östeuropeiska ländernas p ro 
blem m er accentuerat än utvecklingsländernas. De norm ala  stödanslagen 
för utvecklingssamarbetet bör oberoende av detta  också i fortsättningen 
u tan o rdn as  till hjälp för u tvecklingsländerna, m edan  frågan om Ö steuropa  
utgör en helhet för sig.

Helsingfors den 28 maj 1990

Tapani Kuronen  
Ordförande

H eikki Sed erlö f 
Generalsekreterare

Samverkande bildningsorganisationerna ry:

V apaan  sivistystyön yhteisjärjestö — Sam verkande  b ildningsorganisa
tionerna  ställer sig tvekande till den punkt i if rågavarande förslag, enligt 
vilken eventuella östeuropeiska s tuderande  kunde väsentligen lindra p ro
blem en för de finska folkhögskolor som k äm par  med tillfälliga rekryte- 
ringssvårigheter. Ävenså finner VSY-SBO det i någon m ån överdrivet,  att 
flera  folkhögskolor skulle hotas av nedläggning.

Det är därför mera  ändamålsenligt att  granska medlemsförslaget ur en 
ann an  synvinkel,  nämligen den, hu ruvida  de nordiska folkhögskolorna 
kan stöjda utbildnings- och b ildningssträvanden i de östeuropeiska länder-

1. Alla nordiska folkhögskolor ä r  privaträ tts liga sam fund , som fritt får 
besluta om sin verksamhet och sin elevintagning. Sålunda bör varje skola i 
sista hand själv avgöra, om den vill vara med i den här  avsedda elevutby
tesverksam heten . VSY-SBO anser det mycket möjligt,  att  det finns intres
se för saken, men förutsätter dock. att i det följande behand lade  p rob lem 
frågor kan lösas.
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2. I medlemsförslaget föreslås u tb i ldningssam arbete  på följande o m rå 
den: hälsovård  av olika slag, huslig ekonom i, underv isn ing  och lantbruk 
samt företagarverksamhet.  En del av dessa o m råd en  hör uppen bar t  i 
Fin land till y rkesutbildningsanstalternas revir, och finska lantbruksskolor 
har redan an o rd na t  kurser för finskkunniga sovjetiska elever. Folkhögsko
lorna har inte behövliga undervisn ingsredskap  och andra  föru tsä t tn ingar 
för att svara för alla i medlemsförslaget n ä m n d a  kurser.  Sålunda måste 
fo lkhögskolorna -  om  de i övrigt är hugade för sam arbete  -  begränsa sina 
kurser till sina egna kom petensom råden .

3. 1 medlemsförslaget utgår m an  från, att ett sådan t arrangem ang kunde 
skötas relativt ekonom isk t via det norm ala  b is tåndet eller, alternativ t ,  via 
specialbistånd. Det kan inte anses ändamålsenlig t ,  att det n o rm ala  u tveck
lingsbiståndet används  i detta  syfte, u tan  det ä r  skäl att  o rdna  finansiering
en antingen med hjälp av specialbistånd eller på an na t  sätt. Väsentligt från 
de m edverkande folkhögskolornas synpunkt är, att de får ersättn ing för 
varje elevs uppehälle  och andra  nödvändiga  kostnader.

4. Intagning av östeuropeiska s tuderande  vid de nordiska folkhögsko
lorna föru tsä t ter  oundgängligen, att vederbörande  ha r  nödiga sp råk ku n 
skaper. Sådana to rde  det dock finnas tillräckligt av. U tom  dem  som kan 
finska bör beaktas från Estland k o m m an d e  eventuella svenskspråkiga 
s tuderande.

Helsingfors den 31 maj 1990

V apaan  sivistystön yhteisjärjestö 
Sam verkande  b ildn ingsorganisationerna r. y.

Christoffer G rönholm  
Styrelseordförande

Tin io  Toiviainen  
Generalsekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Inom Ålands folkhögskola har  m an  sedan länge insett värdet av att 
skapa en internationell miljö u nd er  skolans vinterkurs . Enligt erfarenhet 
blir behållningen för de u tländska eleverna störst, om de får m ö ta  den 
lokala kulturen och det lokala samhället på dess egna villkor. Eleverna får 
uppleva och leva med. H ärm ed  sam m anh äng er  också — liksom naturlig t
vis att  ” gästeleverna” varit relativt sett få — att också elever m ed  svaga 
kunskaper i svenska snabbt lärt sig språket.

Det aktuella medlemsförslaget ha r  tydligen något andra  utgångspunkter: 
Hela skolor skulle in rättas  för u tb i ldning av ös teuropeiska s tuderande  i 
praktiska äm n en  såsom hälsovård, huslig ekonom i, lan tbruk  m. m.
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D c akuta  utbildningsbehov som förslaget ta lar  om finns säkert,  men 
landskapsstyrelsen tro r  att de nordiska folkhögskolornas möjligheter att 
b id ra  till utvecklingen i Ö steuropa  mera  ligger i att e rb juda  det ku ltu rm öte  
som konkretiserades i det å ländska exemplet ovan.

Enligt landskapsstyrelsens mening kunde alltså relativt sett sm å grupper 
östeuropeiska s tuderande  in lem m as i den ord inarie  undervisningen i de 
nordiska folkhögskolorna, som ju  erb juder  en om väx lande  flora av stud ie
möjligheter, b l .a .  också inom de om råden  som n äm ns i förslaget. D essut
om  kan folkhögskolestudier också for ” gäs ts tuderande” leda v idare  till 
m era  yrkesinrik tade studier.

M ed sin frihet och flexibilitet kan folkhögskolorna säkerligen anpassa  sig 
till ett växande antal östeuropeiska s tuderande. Det b lir  ett viktigt infor
m ationsbehov  att finna de skolor som m otsvarar  de s tuderandes  intressen 
och behov. Ett annat problem gäller de s tuderandes  ekonom i; ett system 
av friplatser och st ipendier borde  antagligen skapas.

Ålands landskapsstyrelse anser att de nordiska länderna  genom statliga 
och sam nord iska  medel bör befrämja möjligheten för östeuropeiska elever 
att gå folkhögskolekurser i N orden. A dm in is tra tionen  av medel och stud ie
vistelse bör handhas  av N ord iska  folkhögskolerådet och de nationella 
folkhögskoleorganisationcrna.

M arieham n den 14 jun i 1990

S u n e  Eriksson  
Lantråd

S ten -E rik  A braham sson  
Utbildningschef

Medborgarinstitutet:

Eftersom medborgarinsti tu te t  och folkhögskolan är helt olika ins ti tu t io 
ner  ligger det formellt u tanför  m edborgarinsti tu te ts  behörighet att  konkret 
ta  ställning till medlemsförslagets kläm. Helt a llmänt anser d irektionen 
likväl, att ett sam arbete  mellan N orden  och övriga Ö stersjö länder inom 
det fria bildningsarbetet för vuxna ä r  en viktig del av den positiva u tveck
lingen i Europa.

M arieham n den 29 maj 1990

1 tjänsten  för d irektionen

L eena  R a itanen  
Rektor
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Ålands folkhögskola:

Ålands folkhögskola ser, sedan länge, ett värde i att skapa en in te rna t io 
nell miljö under  skolans vinterkurs . Enligt vår mening  blir behållningen 
för de u tländska eleverna störst när de får m ö ta  det å ländska samhället och 
den åländska kulturen på dess egna villkor. De får uppleva och leva med. 
H ärm ed  sam m an h äng er  också att  även elever som inte ha r  några kunska
per i svenska snabbt lär sig språket.

Ålands folkhögskola p lanerar  nu att försöka rekrytera elever från mino- 
r i te tsom råden i Europa  med tanke  på det särskilda intresse landskapet 
Åland har genom sin status som självstyrt o m råde  och småskaligt sam häl
le. Detta bör också vara av intresse för östeuropeiska s tuderande.

Det aktuella medlemsförslaget har  andra  utgångspunkter: Hela skolor 
skulle inrättas för u tbildning av östeuropeiska s tuderande  i praktiska 
äm nen  såsom hälsovård, huslig ekonom i, lantbruk m. m.

De akuta  utbildningsbehov som förslaget ta lar  om finns säkert men vi 
tror att de nordiska folkhögskolornas möjligheter att b id ra  till u tveckling
en i Ö steuropa mera ligger i att e rb juda  det ku ltu rm öte  och den inspiration 
som vi försökt konkretisera  med det å ländska exemplet ovan. Ett ku ltu r
möte och en inspiration  som kanske leder till fortsatta s tudier vid någon 
yrkesskola — jo rdbruksskolor  och hälsovårdsskolor har  f. ö. idag också 
överkapacitet.

De nordiska folkhögskolorna erb juder  en mycket rik och om växlande  
flora av studiemöjligheter, b l.a .  också inom  en del av de o m råden  som 
näm ns i förslaget. Med sin frihet och flexibilitet kan skolorna också an pas
sa sig till ett växande antal östeuropiska s tuderande. Det blir ett mycket 
viktigt inform ationsproblem  att finna de skolor som bäst m otsvarar  de 
östeuropeiska s tuderandenas  intressen och behov. Ett annat problem gäl
ler de s tuderandes ekonom i, och här  finns knappast an d ra  möjligheter än 
ett system av fr iplatser och stipendier.

D irekt ionen för Ålands folkhögskola anser att de nordiska länderna 
genom statliga eller sam nord iska  medel bör främja möjligheten för öst
europeiska elever att gå folkhögskolekurser i N orden. A dm in is tra tionen  av 
medel och studievistelse bör handhas  av N ord iska  folkhögskolerådet och 
de nationella folkhögskoleorganisationerna.

M arieham n den 31 maj 1990

E rik  Sundberg  
Direktionsordforande

S ten -E rik  Fagerlund  
Rektor, sekr.
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Ålands bildningsförbund m eddelar i skrivelse av den 4 april 1990 a tt m an  
stöder m edlem sförslaget.

Arbetarnas bildningsförbund på Åland:

A rbetarnas b ildn ingsförbunds på Åland d irektion  anser att  förslaget a tt 
placera östeuropeiska s tuderande  i de nord iska  folkhögskolorna är en 
ypperlig idé för att utveckla k on tak te rna  mellan oss i N orden  och Ö steu ro 
pa både  inom  bildning och kultur.

De fria b ildningsorganisationerna vilka ABF represen terar har  ingen 
beslu tanderä tt  i dessa frågor. Vi ä r  en helt olik organisationsform än 
folkhögskoleväsendet och kan bara vara en rådgivande instans.

Innan  s tudiepla tserna  kan beredas för de östeuropeer  som är  intressera
de att k o m m a  och studera vid våra folkhögskolor, bör möjligheten till 
specialtillstånd utredas, det är i första hand  s ta tsm akten  som kan ta 
ställning till frågan.

M arieham n den 28 maj 1990

På A rbetarnas b ildningsförbunds vägnar

Inga-Britt W irta  
Studiesekreterare

Ålands lärarförening r.f.:

Frågan verkar väckt för a tt  säkerställa  de finska folkhögskolornas f ram 
tid. R ent a llm änt ha r  styrelsen svårt att  föreställa sig hu r  det föreslagna 
kursu tbude t skulle leda till en snabbt u tökad  baskunskap  på de äm n eso m 
råden dä r  behovet ä r  stort, men som de ö s teuropeiska länderna  inte själva 
fö rm år  k lara av.

V år åsikt ä r  a tt språkproblem en och den snabba utvecklingen i Ö steu ro 
pa ökar  risken för att  det p lanerade  kursu tbude t i eventuella nordiska 
folkhögskolor blir  ett föråldrat materia l innan  det h inn e r  prövas.

F ör  vår del ha r  vi ingenting att invända  ifall N R  vill satsa på en hjälp  till 
östländerna . Risken för att dylikt arrangem ang inte får den snabba effekt 
m an  önskar kan inte bortses från, då det ä r  fråga om ett in ternnord isk t 
projekt.

M arieham n den 2 maj 1990

K urt L indh  
Ordförande

Ingalill K aranko  
Sekreterare
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Island

Undervisnings- og kulturministeriet (M enntamáiaráðuneytið):1

U n d er  henvisning til den udvikling, som nu har fundet sted i d em o k ra 
tisk retn ing i de østeuropæiske lande, anser minis terie t det for ønskvæ r
digt. at folk fra disse lande får mulighed for at studere ved nordiske 
folkehøjskoler.  Ved at åbne  for tilgang til disse skoler gives disse m e n n e 
sker mulighed for at gøre sig bekendt med nordisk  ku ltu r og nordisk 
dem okrati .  Det kunne endog muligvis lette driften a f  visse skoler, som har 
været i vanskeligheder pga. for lille elevgrundlag.

Reykjavik, den 17. maj 1990

P.m.v.

Ste fán  Ól. Jonsson

N o r g e

Samnemnda for studiearbeid:

S am n em n d a  for s tudiearbe id  stø tter  in tensjonen i forslaget, og vil 
unders treke betydningen av å utvikle et bredt folklig og kulturelt sam ar
beid mellom m ennesker  i Øst-Europeiske land og N orden.

Et nærm ere  sam arbeid  innen u tdanningsek toren  vil avgjort kunne være 
et viktig bidrag for å unders tø tte  en positiv økonom isk  og sam funnsm essig  
utvikling i disse landene.

Med sine solide pedagogiske og miljømessige trad is joner  har folkehøg
skolene vist at de m ak te r  å bringe m ennesker  fra ulike ku ltu rer  sam m en  i 

et u tv ik lende fellesskap. Slike muligheter b u rde  også kunne tilrettelegges 
for s tuden te r  fra land i Øst-Europa.

Vi vil im idlert id  reservere oss m ot den  sam m enhengen  forslaget reises. 
Ledig kapasitet ved folkehøgskolene kan ikke være en begrunnelse for å 
ti lrettelegge slike ti lbud. Vi vil også advare  mot å legge til rette for å 
oppre t te  egne klasser for disse studentene . Skal t i lbudet gi et ønsket utbytte  
og folkehøgskolene u tny tte  sine for trinn, m å  undervisningen legges til rette 
slik at s tudentene  kan integreres i den ord inære  opplæringen. 1 denne 
sam m enhengen  m å s tuden te r  fra Ø st-Europa vurderes  på sam m e m åte 
som andre  u tenlandske  studenter.

S am n em n d a  for s tudiearbe id  vil s tøtte forslag om  et u tv idet sam arbeid  
mellom Ø st-Europa og N orden  i u tdanningssektoren . Vi vil im idlert id

' Y ttra n d e t o versa tt f r ä n  is lä n d sk a .
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unders treke  at et slikt sam arbeid  bør planlegges over et b redt spekter av 
u tdann in gsom råd er  og nivåer.

Oslo, 26. april 1990

Ole Ormseth  
Generalsekretær

S verige

Skolöverstyrelsen (SÖ):

R ådet fram håller  att flera östeuropeiska länder har  behov av u tb i ld 
ningsinsatser, for att sam hällena skall bli funktionsdugliga efter den senas
te tidens omvälvningar .  I regel saknas emellertid ekonom iska  föru tsä t t
n ingar därtill.

Förslagsställarna ha r  därvid  haft de nordiska  folkhögskolorna i åtanke. 
Dessa ha r  möjlighet att e rb juda  kurser av varierande längd och stud iep la
ner, som kan ” skräddarsys”  efter aktuella behov. Ä m nen  som näm ns  är 
hälsovård, huslig ekonom i, lantbruk, företagsekonomi osv. Östeuropeiska 
s tuderande  skulle genom s tudier vid skolorna snabbt kunna  inhäm ta  
nödvändiga  baskunskaper  och samtidigt skulle problem med svik tande  
elevunderlag vid folkhögskolor kunna elimineras.

SÖ har  inget att erinra  m ot att s tuderande  från östs ta ter  får möjlighet att 
s tudera vid svenska folkhögskolor. R edan  nu ä r  intresset för kontak ter 
m ed  östs ta terna  stort. Flera skolor ta r  em ot frielever, dvs. s tuderande  m ed 
gratis kost och logi, och s tudieresor och elevutbyte fö rekom m er mellan 
folkhögskolor i Sverige och l iknande skolform er i Polen, Sovjet, baltiska 
sta ter  osv. Det föreslagna projektet skulle kunna  leda till ökad ömsesidig 
inform ation  mellan länderna  och ett s törre engagemang för internationella  
frågor på skolorna.

De äm n en  som angetts för stud ierna  är emellertid  endast i undantagsfall 
aktuella för Sveriges folkhögskolor. SÖ anser att s tudier i samhällsfrågor, 
speciellt de som rör  dem okrati ,  ekonom i, miljö m. m. också ä r  efterfrågade 
i östs ta terna  och m ed fördel kunde förläggas till Sverige.

Frågan om  på vilket språk undervisningen skall ges kan i vissa fall 
ko m m a att utgöra problem. Flera u t landss tuderande  har  troligen förberett 
sig för s tudier i Skandinavien , så att  respektive lands språk kan användas. 
I andra  fall m åste  engelska eller eventuellt tyska eller ryska användas. 
R edan  nu förbereder folkhögskolor, som börjat arbeta  för en nära kontakt 
med öststater, lärarresurser i ryska.

Vad som hittills orsakat problem för u tländska s tuderande  i Sverige är 
de studiesociala villkoren. Det ä r  oftast omöjligt för dem att finansiera 
s tudierna, även om  kostnaderna  för kost och logi vid svenska folkhögsko-
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lor ä r  relativt blygsamm a. F ö r  att ku nn a  rekrytera deltagare från östs ta ter
na till folkhögskolekurser m åste  således i första hand  en lösning av dessa 

problem k om m a till stånd.
SÖ finner frågan om hur projektet skall finansieras grundläggande. O m  

undervisningen skall organiseras i större skala, bör den  enligt SÖ:s b ed ö m 
ning få fo rm en av uppdragsutbildning, och läggas på folkhögskolor, som 
har en lämplig och efterfrågad ämnesinrik tn ing . Något förslag till f inansi

ering föreligger dock inte.

Stockholm den 29 maj 1990

A nders Franzén
G unhild  H ellström

Svenska folkhögskolans lärarförbund:

Vi ä r  mycket positiva till sam arbete  med Ö steu ropa  och känner  till en 
lång rad svenska och nordiska  folkhögskolor som redan etablerat olika 
form er av sam arbete  m ed  främst de baltiska sta terna . Polen, Ungern och 
R um änien .

Det ä r  viktigt att framhålla  att folkhögskoleidén föru tsä t ter  oberoende 
från myndighetsstyrning och lärop lanstänkande. D ärfö r  avvisar vi tanken 
på att genom centrala  beslut förelägga folkhögskolorna i N orden  en så stor 
verksam hetsförändr ing  som det här  skulle bli tal om, ifall projektet verkli
gen skulle fylla de behov som säkerligen finns. D essu tom  är  det av språkli
ga skäl svårt att genomfora.

Det sam arbete  som redan är i gång genom regionala och lokala initiativ  
bö r  stödjas. Det gäller studerande-  och lärarutbyte , kurser, s tudiebesök. På 
p laneringsstadiet finns också s tar tande t av folkhögskolor i b l.a .  Vitryss
land, Estland och R um änien .  Det bästa  sättet att  s tödja Ö steuropas  stora 
behov av utb ildning och k on tak te r  ä r  kanske att s tödja sådana  projekt. 
D essutom  finns t. ex. i Polen befintliga folkhögskolor som k ä m p a r  med 
stora ekonom iska  svårigheter och som behöver  del av ku lturstöd  till Ö s t
europa.

S FH L  förordar  därfö r  v arm t att sam arbe te  m ed  Ö steu ropa  utvecklas 
och stödjes av b is tåndsm edel.  m en  avvisar  det framlagda medlemsförsla-

Sundbyberg den 31 maj 1990

K erstin M ust el 
Förbundsordförande i SFHL



Förbundet Sverige-Sovjetunionen:

I yttrandet kom m er F örbunde t av naturliga skäl att begränsa sig till att 
diskutera  fö rutsä t tn ingarna  for att realisera i förslaget f ram förda  tanke
gångar inom svensk folkhögskola.

D en  forordning som fastställer villkoren för den svenska folkhögskolan 
innebär  inga h inder för att icke-svenska e lever an tas  oeh utgör underlag för 
statsbidrag. Beslut h ärom  fattas av den enskilda skolan. Den möjligheten 
ha r  setts som ett led i en s trävan mot ökad in ternationell m edvetenhet.  I de 
fall då någon skola önskat genom föra längre kurser for en grupp  elever från 
an n a t  land ha r  dock i a llm änhet krävts att  m o tsvarande  antal s tuderande  
bereds möjlighet till kostnadsfri underv isn ing  i det an d ra  landet. Den 
principen ä r  dock inte lo ro rdn ingsbunden  och i en s i tuation dä r  landet på 
an d ra  sätt ä r  berett stödja den aktuella utvecklingen to rde  den inte utgöra 
något hinder.

Svensk folkhögskola har erfarenhet av i viss mening  jäm fö rb a ra  s i tua tio
ner. Efter a nd ra  världskriget u tb ildades några tiotal tyskar kring frågor om 
svensk dem okra ti  och svensk folkutbildning. Dessa personer förutsattes 
k om m a att få visst inflytande i det tyska å teruppbyggnadsarbetet.  Den 
utb i ldningsuppgiften ansågs folkhögskolorna ha särskilda förutsä ttn ingar 
att  lösa.

U n d e r  1980-talet ha r  några av flyktingarna från L atinam erika  m ed hjälp 
av folkhögskolekurser förberett sina elever for att kunna  organisera folk
bildningsverksam het,  då det blivit möjligt a t t  å tervända. S itua tionen i 
hem län dern a  har nu ändra ts  så att den na  verksam het ha r  kunna t k o m m a i 
gång på plats.

De anförda  exemplen an tyder  också att äm nes inrik tn ingen  för en even
tuell fram tida  kursverksam het för s tuderande  från Ö steuropa inte behöver 
ligga inom de om råden  som tas upp  som exempel i förslaget. Det är 
tvär tom  så att graden av yrkesutbildning ä r  begränsad inom  den svenska 
folkhögskolan. Det ä r  angeläget att varje nordiskt lands folkhögskoleprägel 
tas till vara om  förslagsställarnas in ten tioner  realiseras.

Beslut om vilka kurser en skola skall genom föra fattas vid varje enskild 
skola, som har  att bedöm a om  planerad verksam het ö ve renss täm m er med 
den inr iktning folkhögskolekurser skall ha enligt folkhögskoleförordning
en. Varje folkhögskola har ett sta tsbidragstak för sin verksamhet. Eftersom 
efterfrågan på folkhögskoleplatser ä r  s tor i Sverige, tvingas en skola ofta 
besluta o m  vilka kurser som skall tas bort  u r  u tbude t i en s i tuation dä r  nya 
kurser skall införas. Kurser med rekrytering frän östs ta ter fö ru tsä t ter  alltså 
ett påtagligt intresse hos styrelser och lärare. Ett sådant intresse är redan 
dokum ente ra t  på flera sätt. Ett pa r  skolor ha r  redan organiserat särskilda 
linjer för s tudier av östeuropaproblem . Ett par  sem inarier  har o rdna ts  av 
och för folkhögskollärare som behöver fördjupa sina kunskaper om  vad 
som h ä nd er  i Ö steuropa. Många skolor har en eller två friplatser för elever
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från andra  länder. Dessa har  i å r  huvuddelen  av fallen erb judits  till elever 
från östeuropiska länder.

Vari ligger svårigheterna? Det avgörande h indre t  för att  om gående ge
nom föra  föreslagna kurser ä r  av studiesocialt slag. Enligt vår mening  är 
förutsättningen för a tt föreslagen u tb ildning skall organiseras a tt sådana 
s tudiestödsförm er skapas att s tuderande  från Ö steu ropa  kan delta i kurser-

Då den frågan är löst krävs vissa förarbeten: hu r  skall rekryteringen 
genomföras? Vilka grupper bör utbildningen rikta sig till? H u r  in form erar  
man? H ur  klaras språkfrågorna?

Förbundet Sverige-Sovjetunionen har en inte obetydlig erfarenhet som 
kontaktskapare  mellan sovjetiska u tb i ldn ingsverksam heter  -  skolor, a d 
m inis tratörer,  lärare etc. D en verksam heten  förutsätts  öka u nd er  ko m 
m ande  tvåårsperiod enligt ett i början av april tecknat avtal. O m  här 
behandla t förslag innebär  behov av kom ple tte rande  utredning  b id rar  F ö r 
bundet gärna.

De synpunkter  Förb u nd e t  Sverige-Sovjetunionen ha r  på rubricerat ä ren 
de kan sam m anfa t ta s  på följande vis:

Förbundet anser att behovet av stöd till olika utb ildningsinsatser i det 
nya Ö steuropa vara stort. Den nordiska folkhögskolan läm par  sig väl för 
vissa av dessa uppgifter.

att inriktningen av verksam heten  bör präglas av respektive lands folk
högskolas särdrag. 

att verksam heten  för svensk del inte förutsä t ter  än d rad  lagstiftning, 
att be tydande intresse finns för ökad kontakt m ed  Ö steuropa  hos styrel

ser och lärare inom  folkhögskolan, 
att N ordiska rådet m åste  finna lösning på de studiesociala frågorna, 
a tt Fö rb un de t  Sverige-Sovjetunionen gärna b iträd e r  i eventuellt fortsatt 

konkretiseringsarbete: målgrupper, kurstyper, inform ation  och språkfrå-

Stockholm den 21 maj 1990

För  F örbundet Sverige-Sovjetunionen

Bo G öthberg  
Ordförande

Lennart Prottas 
Förbundssekreterare



I efterhand inkomna yttranden 

D a n m a r k

Kulturministeriet:

D irektoratet finder, at der med den politiske udvikling i Centra leuropa  
er behov for, at unge fra dette  om råde  i højere grad kan deltage på 
højskolekurser i de nordiske lande.

D e danske folkehøjskoler har langvarig trad it ion  for kontak ter til især 
Polen og Ungarn . Og mange unge fra disse lande har deltaget på højskole
kurser i D anm ark .

D er  er brug for, at disse k on tak te r  udbygges ved, at de r  bl. a. stilles øgede 
m id ler  til rådighed fra det offentlige. De danske folkehøjskoler er private  
og selvejende insti tutioner, der vanskeligt magter at ti lbyde ophold  til 
reduceret betaling. U den  økonom isk  hjælp er unge fra C entra leuropa ikke i 
s tand til at kom m e på nordiske højskoler.

Medlemsförslaget er værd at støtte under  den klare forudsætning, at der 
stilles økonom iske  m id ler  til rådighed for såvel kursusbetaling som til 
øvrige udgifter som ophold  og rejse.

K øbenhavn , den 21. ju n i  1990

P. d. v.

K jeld Krarup

F i n l a n d

Undervisningsministeriet1:

U ndervisningsm inister ie t har gjort en p re l im inär  u tredning i frågan. På 
basen av d enna  u tredning konsta tera r  minis terie t följande: 

U tgångspunkten ä r  snabb placering. Endast de n uv arande  resurserna 
och deras flexibla använd n in g  k o m m er  i fråga.

S tuderande bör erbjudas undervisning, studiesociala fö rm åner  (kost, 
logi och resor) och eventuellt tolkning.

Inkvarteringen ä r  den mest prob lem atiska  frågan. 1 alla andra  avseenden 
ä r  utbildningssystemet flexibelt. N ärm as t sådana utbildningsorganisa
tioner  som även kan erb juda  inkvarter ing  för s tuderande  kom m er i fråga.
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'  Y ttra n d e t ö versa tt frå n  fin ska .
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På vuxenutb i ldn ingsom rådet finns det två  sådana organisationer,  näm li
gen folkhögskolor och även yrkeskurscentraler. Båda kan e rb juda kost och 

logi.
Folkhögskolorna ger närm ast a llm änb ildande  u tbildning, m en  enligt 

undervisningsm inisterie ts  direktiv  kan de föru tom  u tb i ldning även ge 
yrkesutbildning, inklusive officiell yrkesmässig grundutbildning.

Y rkeskurscentralerna kan an o rdn a  mycket flexibel yrkesutbildning, som 
varierar enligt behov. Problem et är att  sådan u tb i ldning inte leder till 
officiella intyg som skolsystemet känner  till.

Inom utbildningen kunde m an också an v änd a  underv isn ingsansta l ter
nas sam verkan  så att s tuderande  skulle inkvarteras  på en anstalt m en  få 
undervisning — eller en del därav  — på en annan .

Följande beskrivning av resurserna utgår ifrån att underv isn ingsansta l
terna skulle ge ungefär sådan sedvanlig underv isn ing  som för närv a ran de  
riktas till fin ländarna. Beskrivningen gäller således den fria kapacite ten 
och dess eventuella variation vid olika t idpunkter .

Beskrivningen innefa ttar  underv isn ingsansta l terna  i östra  F in land , som 
i detta  sa m m an han g  avser de ansta lter  som ligger ungefär öster  om  linjen 
Päijänne-Helsingfors. Vid behov kunde  m an  få extra kapacite t genom att 
m an  från dessa överflyttar norm al underv isn ing  till ans ta lte rna  väster  om 
linjen eller genom att ifrågavarande underv isn ing  placeras även på ansta l
terna väster om  linjen. U nderv isn ing  kan överflyttas relativt lätt, men 
jo rdbruksunderv isn ing ,  som speciellt to rde  k o m m a  i fråga här, kräver 
naturligtvis lämpliga u trym m en , redskap och maskiner. D ärem o t riktas 
den utb ildning som folkhögskolorna u tb juder  i p r incip  till hela landet och 
de s tuderande  k o m m er  ofta från olika håll i landet. D essu tom  är  deras 
u tb ildning till en stor del klassundervisning, som kan lätt överflyttas till 
andra  anstalter.

Bifogad s ta tis t ik1 visar underv isn ingsansta l te rnas (och filialens) lokali
seringsort,  kapacitet och användningsgrad. D ärav  kan m an  dra  slutsatsen 
att det finns möjligheter a tt på dem  placera flera tusen s tuderande. U n d e r  
som m art id en  m ångdubblas  placeringsmöjligheterna.

(E j clat.)

U nderv isn ingsm in ister ie t

O/e Norrback 
Undervisningsm inister

R im o  Luom a-A ho  
Överinspektör

1 H ä r  ej tryck t.
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N o r g e

Utdannings- og forskningsdepartementet:

O venfor  nevnte  sak er ved en inkurie  ikke besvart tidligere. Vi skal 
likevel få gi noen forsinkede k o m m en ta re r  til medlemsförslaget.

En undersøkelse som det norske Folkehøgskoleråd nylig ha r  gjennom 
ført,  viser at det allerede i dag e r  et ikke ubetydelig innslag av elever fra 
Ø st-Europa i norske folkehøgskoler. For  skoleåret 1990/91 er det således 
hittil ta t t  opp  i alt elever ved 17 forskjellige skoler, kf. vedlagte s ta tis t ikk .1 
Innslaget av østeuropeiske elever ved norske folkehøgskoler vil trolig bare 
øke i å rene framover. Medlemsforslag A 917/k er derfor helt i tråd  med 
interesser og utvikling i norsk folkehøgskole i dag.

Et interessant trekk i dette  bildet er at det ikke bare er tale om  enveis- 
kontakt.  Agder folkehøgskoler ha r  f. eks. e tablert et nært sam arbeid  med 
H viterussland for å bistå ved oppstartingen av en folkehøgskole der. Fol
kehøgskolen skal åpnes 1. ok tober  1990.

D epartem en te t  hilser for sin del denne utvikling velkom men, og gir 
gjerne sin tils lutning til det foreliggende medlemsforslag. Vi unders treker 
im idlert id  at folkehøgskolen er et fr itts tående skoleslag som selv s tår  for 
opplegg og inntak. Et eventuelt u tv idet  sam arbeid  østover vil derfor i 
første rekke m åtte  tilrettelegges av folkehøgskolens egne organer, f. eks. 
Folkehøgskolerådet og Internasjonalt utvalg. D epartem en te t  b is tår  for sin 
del også gjerne i det videre arbeid  dersom  forslaget blir tiltrådt.

Oslo. 18. juli 1990

Tom as Overgaard
B rynhild  Sirevåg

F. konsulent

Sverige

Folkbildningsförbundet:

Folkhögskolor kan utgöra en lämplig s tudiem iljö  för östeuropeiska stu
derande. Folkbildningsarbetet ha r  betytt mycket vid u tform ningen  av den 
nordiska dem okra tin ,  och genom folkhögskolemiljön kan en del av denna  
trad it ion  också k om m a deltagare från Ö steuropa ti llgodo. Ett sådant a r
rangem ang synes värdefullt i sig och behöver  inte — som i medlemsförsla
get — m otiveras  med rekryteringssvårigheter vid skolorna.

V erksam heten  skulle kunna  organiseras på olika sätt. En förutsättn ing är 
a tt myndigheterna  löser de studiesociala p roblem en m. m.

1 H ä r  e j tryck t.
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M ed hänsyn till folkhögskolornas fria ställning bö r  de inte åläggas a tt 
m edverka, u tan  erbjudas a tt  delta i verksamheten .

Stockholm den 29 ju n i  1990

Folkbildningsforbundet

Peter Engberg
A lexandra  B en n d o rf

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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BILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordel:

Forslaget innebæ rer at det iverksettes en undersøkelse  av muligheter for 
å innføre "c o m m o n  carr ie r” i det nordiske høyspenningsnette t.  Det an be 
fales i forslaget at høyspenningsnette t overføres til et eget nettselskap i 
hvert land.

De nordiske land ha r  sam menlignet m ed  det øvrige Europa  nådd  langt i 
spørsmål om felles utnyttelse av elnettet og optim al utnyttelse av kraftpro- 
duksjonskapasite ten . U tveksling av el på kort sikt skjer løpende innen de 
enkelte land og mellom naboland . Tilfeldig kraf tom setn ing  innen de enkel
te land foregår innen ram m en e  for de nasjonale samkjøringssystemer. 
Mellom de nordiske land skjer den tilfeldige om setn ingen  i henhold  til 
rek om m endas joner  u tarbeidet innen Nordel. Tidligere undersøkelser ind i
kerer at det nordiske kraftsystemet utnyttes meget nært optimalt.

U tvekslingen av el på lengre sikt, s. k. kontrak tsbasert  overføring, skjer i 
stor u ts trekning innenfor de nasjonale samkjøringssystemer. Fast k ra f tom 
setning mellom nabolandene forekom m er, men ikke i sam m e store om fa tt
ning som for tilfeldig kraft. Vilkårene for faste kraftleveranser avtales 
mellom de berørte  parter.

Spørsmålet om  ” co m m on  carr ier”  på el- og na turgassom rådet har vært 
behandle t  inngående i EF, og EF’s M in isterråd  kom i mai 1990 frem til et 
direktiv-forslag om transit t  av el. Forslaget fastsetter adgang til transit t  på 
det overo rdnede  nett , og betingelser for slike overføringer skal forhandles 
om og fastsettes ved avtale mellom de elforsyningsenheter som er ansvarlig 
for det aktuelle nett. Kraftselskapene ha r  etablert et eget sam arbeidsorgan, 
EU R ELEC TR1C , for å ta seg av forhandlingene med EF-K om m isjonen  i
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sentrale energispørsmål. N ordel er representer t i E U R E L E C T R IC  (i tillegg 
til dansk representasjon) og følger således utviklingen innen EF meget 

nøye.
Nordel undersøker til stadighet mulighetene for å videreutvikle  det 

nordiske elsamarbeid. U tviklingen innen EF samt de m er  vidtgående 
spørsmål som forslaget har reist, inngår naturlig  i overveielsene. Spesielt 
vu rdere r  Nordel for tiden  spørsmål knyttet til fremtidig m arkedsutvikling  
og transit t  over de nordiske nettsystemer.

Oslo, 29. august 1990

Roll W iedsw ang
O d dm und  Larsen

Danm ark

Energiministeriet:

Spørgsmålet om ” com m on  carr ier”  behandles  b l .a .  i EF-m in is terrådet i 
Bruxelles. De nordiske energiministre  planlægger at undersøge mulighe
derne for at udnytte  erfaringerne om kring  dette  EF-arbejde m ed  henblik 
på et mere effektivt nordisk  sam arbejde  på e lom rådet.  Det er hensigten, at 
det pågældende projekt skal indgå i rækken a f  EF relaterede energiprojek
ter i lys a f  det nordiske sam arbejde , N orden  i Europa.

Energiministeriet gør o pm æ rksom  på, at energim arkedsgruppen, de r  er 
en arbejdsgruppe u nder  N ordisk  M inisterråd , planlægger et sem in a r  i 
august 1990 om effektivisering a f  kraf tm arkedet til afholdelse i Norge. 
Bl.a. skal sem inare t belyse det centrale  spørgsmål, hvilken virkning EF's 
indre marked kan få  for k raf tom sætningen i Norden.

K øbenhavn ,  den 10. maj 1990

P. m. v.

E.b.

K jeld M oltke-Leth

Finland

Handels- och industriministeriet:

I Finland hör så gott som alla k raf tvärm everk  med en effekt på m er  än 
1 M W  till systemet m ed  gem ensam t bruk. I enlighet m ed principerna  för
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systemet kan den som äger ett kraftverk efter a tt ha uppfyllt vissa kriterier 

fritt bedriva  tillfällig handel och inom  ram en for d enn a  sälja sin över- 
skottsenergi åt an d ra  u tan  särskild ersä ttn ing  till den som äger nätet. D en  
tillfälliga handeln  ä r  frivillig och nyttan  av den fördelas mellan köparen 

och säljaren. S tadgandena för systemet med gem ensam t bruk har m an  
kom m it  överens om  inom E lproducenternas samarbetsdelegation.

Vid försäljningen av överskottsenergin från kraftverk med en effekt 
under  1 M W  är  det fråga om så små energ im ängder  att  det i a llm änhet inte 
lönar sig att  fora den längre än inom  distr ibu tionsnäte t .

Det statsägda kraftbolaget Im atran  V oim a Oy äger huvuddelen  av det 
finska stam näte t .  Vissa av de kraftbolag som ägs av industrin  g rundade  år
1988 ett gem ensam t nätbolag  Teoll isuuden V oim ans iir to  Oy. H uvuddelen  
av delägarbolagens kraf töverföringsledningar har  övergått i det nya bola
gets besittning. Teollisuuden V oim ans iir to  Oy bygger som bäst en egen 
ledning på 400 kV från den finska västkusten via huvudstadsregionen till 
östgränsen. G ru n d an d e t  av det nya bolaget s tärker industrins  konkurrens
kraft vid p roduk t ionen  och överföringen av el.

E lproducenternas sam arbetsdelegation offentliggjorde i början  av år
1989 en rek om m en da t io n  om princ iperna  tor elöverföringen. R ek o m m en 
dationen gäller rä ttigheterna att överföra  el och principerna  för u träkning
en av överföringskostnaderna. Enligt rekom m end a t ion en  får egen eller 
m o tsvarande  el transporte ras  i ett överforingsnät som ägs av någon an nan  i 
enlighet med p r inc iperna  i rekom m endationen .

I Fin land s trävar m an  efter a tt öka effektiviteten inom e lproduktionen  
och -överföringen genom att göra konkurrensen mellan e lproducenterna  
och nätbolagen effektivare. Den föreslagna överföringen av ägandet av 
nätet till ett  nätbolag  skulle betyda monopolstä lln ing  och dä rm ed  en u t
veckling i m otsa t t  riktning.

Mellan länderna  i N orden  bedrivs tillfällig handel med överskottsel 
inom ram en för N ordel-sam arbete t .  De nordiska kraftbolagen har  också 
ingått avtal på längre tid om  im port  och export.

Inom  ram en  för N ordel-organisationen följer m an  med och utvecklar 

fortsättningsvis den nordiska e lm arknadens  funktionsduglighet.
På basis av ovanstående  anser handels- och industrim inis terie t att det 

inte ä r  nödvändig t att vidta å tgärderna  i medlemsförslaget.

Helsingfors den 27 april 1990

Taisto Turunen
Avdelningschef,

Ö verdirektör

M arkku  K uusio  
Överinspektör

t l  —A 918/e Supplement



4

Miljöministeriet:

Medlemsforslaget ä r  till sin karak tä r  huvudsakligen energipolitiskt. Från 
m iljövårdens synpunkt finns det ingenting att an m ärka  mot förslaget som 
eventuellt kunde genomföras t. ex. genom att utvidga Nordels verksamhet.

Flelsingfors den 12 ju n i  1990

O lli Ojala
Avdelningschef.

Ö verdirektör

Peter von Boguslaw sky  
Byråchef

Ålands landskapsstyrelse:

På anhållan  läm nar  landskapsstyrelsen följande y tt rande  gällande inom 
N ordiska rådet väckta medlemsförslag angående energianvändning.

D å ett gem ensam t elförsörjningsnät inom  N orden  även för Åland kunde 
innebära  nya möjligheter till elanskaffning s töder landskapsstyrelsen för
slaget.

Landskapsstyrelsen föreslår att de ekonom iska  och praktiska föru tsä t t
ningarna utreds.

M ar ieham n  den 3 maj 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

Göran Frantzén  
Överinspektör

Elförsörjningsdelegationen på Åland:

Förslaget innebär  att  överföring av el mellan länderna skulle möjliggö
ras, vilket skulle vara en u tom ordentlig t intressant möjlighet för Åland. 
D etta  skulle innebära  t. ex a tt  Åland kunde  im porte ra  elkraft från Norge 
via det svenska högspänningsnätet .
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En utredning  om h uruv ida  detta  g em ensam m a nordiska  högspännings- 
nät kan forverkligas, understödes.

M arieham n den 19 april 1990

H enn ing  L indström  
Elforsörjningsdelegationens sekreterare

N o r g e

Olje- og energidepartementet:

--------- hvor det foreslås at N ord isk  M inis te rråd  skal u trede  mulighete
ne for å forvandle  det nordiske høyspenningsnette t til et ” c o m m o n  car- 
rier"-system for elektrisitet.

E m be tsm annkom iteen  u nder  de nordiske energiministre  har  satt igang 
et arbeide for å konkretisere  den nordiske energ isam arbeidsp lanen  og vil i 
denne forbindelse u ta rbe ide  et felles nordisk  svar på medlemsförslaget. 
D epartem en te t  f inner det ikke naturlig  å kom m en te re  forslaget før dette 
arbeidet er avsluttet.

D epartem en te t  vil likevel peke på at tanken  om  et ” com m on  carr ie r” - 
system er sentral for utviklingen av et m er  effektivt kraf tm arked. Regje
ringen ha r  nylig lagt fram et forslag om  en m e r  m arkedsbaser t  kraf tom set
ning i Norge. Organiseringen av sentralnette t i Norge og adgangen til dette 
er sentrale e lem enter  i dette  forslaget.

Oslo. 4. mai 1990

Etter fullmakt

S igurd  Tveitereid
Jon  D. Engebretsen

S v e r i g e

Statens energiverk:

Verket anser  att det ä r  angeläget att  s tudera  en om vand ling  av det 
nordiska  högspänningsnätet till en ” co m m o n  carr ie r” . Vi skall själva inom  
statens energiverk s tudera  närliggande e lm arknadsfrågor  u n d e r  de n ä rm as
te åren, men då  m ed tonvikt på det svenska systemet.

O m  den föreslagna utredningen  genomfors ä r  det viktigt a tt den  görs 
förutsättningslöst. De tankegångar som förslagsställarna väcker kan visa
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sig fruktbara, men kan också visa sig leda till olika typer av negativa 
effekter. D ärför b ö r  även ad m in is tra t ionskostnader  beaktas liksom kost
nader  för mätning, kontroll etc. En viktig fråga ä r  givetvis h u r  ett  fall med 
m ånga transitö rer  skulle se ut jäm fö r t  med dagens si tuation. Det kan 
innebära  såväl för- som nackdelar. Kopplingen till sam körningen ä r  också 
viktig i en studie om förhållandena på högspänningsnätet.

Valet av prissättn ingsprincip  for transitering  ha r  en grundläggande bety
delse för studien. Olika princ iper kan ge helt olika resultat. D en n a  fråga 
bö r  därför studeras förutsättningslöst. Vi anser att ett m in im ikrav  är att 
såväl kort- som långsiktig m arginalkostnadsprissä ttn ing samt självkost
nadsprissä ttn ing  studeras.

V idare b ör  fö rändringar i handeln  med elkraft, vilka kan förväntas inom 
EG, beaktas i studien. En friare handel i Europa kan förväntas få effekter 
även på den nordiska elm arknaden .

Avslutningsvis anser verket att  det nu ä r  rätt t idpunk t att  s tudera  en 
friare transitering. D etta  kan vara speciellt in tressant i ett nordiskt per
spektiv eftersom de nordiska länderna  ha r  helt olika fö rutsä ttn ingar när 
det gäller såväl e lproduktion , överföring som elanvändning. Därigenom 
kan det finnas stora samordningsfördelar,  även om  m an  via N O R D E L - 
sam arbetet redan har utnyttja t en stor del av dessa fördelar.

Stockholm den 1 jun i 1990

Tord E ng
B ecky Petsala

Energiforskningsnämnden hänvisar i skrivelse av den 21 m a j 1990 till 
y ttranden  den 23 april 1990 av Ja n e  Sum m erton , L inköp ings universitet 
resp. Försvarets fo rskn ingsansta lt (FOA) den 25 april 1990 (se nedan).

Universitetet i Linköping:

Följande ä r  en kort överblick (med några läshänvisningar) över den 
a llm änna  prob lem atiken  kring ” vidgad e ltransiter ingsrätt” .

Frågan om att göra elnätet tillgängligt för alla på rimliga villkor har 
blivit en u p p m ärksam m ad  policyfråga i en rad västländer under  1980- 
talet. I USA kallas överföring av elkraft över nät som ägs av någon annan 
för ” wheeling” . Flera dels ta ter (Texas, F lorida, W isconsin m .f l .)  har ge
nom  lagstiftning säkerställt  eller vidgat tillgång till e lnätet för tredje part , 
som i USA främst utgörs av (förutom kraftbolag) k raf tvärm eproducenter,
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lokala /kom m unala  elverk, sam t en trep renörer  m ed  småskalig e lp roduk
tion. Inom  EG utreds för närvarande ,  m ed  Frankrike  och S to rb ritann ien  i 
spetsen, frågan om  friare transitering av såväl el som gas över  nationella  
gränser genom ” C o m m o n  Carriage Princ ip le” (C C P ).1 Bland europeiska 
länder har bl. a. S torbritann ien  och N ederländerna  separerat (eller håller 
på att separera) elgenerering från eltransmission. N ya Zeeland ha r  också 
nyligen utrett möjligheterna att om s truk tu rera  sitt d is tr ibu tionsnä t inom  
elsektorn.2

” Transi ter ingsdebatten” ä r  därfö r  en del av den  in ternationella  diskus
sionen om om struk turer ing  av elsektorn m ot ökad konkurrens och ökad 
organisatorisk-teknisk mångfald. M otiv  för att göra elnätet tillgängligt för 
flera parter  på rimliga villkor ä r  bl. a.:
— att främja mångfald av produktionskäl lo r på elom rådet genom att u n 

derlätta  för nya e lproducenter  att nå m arknader ,

— att underlä tta  möjligheterna till regional u t jäm ning  av o likheter i till
gång till — och ibland pris — på elkraft (och dä rm ed  bidra  till ett 
effektivt u tny tt jande  av överkapacite t inom  vissa om råden),

— att öka konkurrens  genom att öp pn a  möjligheter för eldistr ibutörer,  
industrier  och and ra  in tressenter att köpa och överföra  el från andra  
leverantörer än sitt ” lokala” råkraftleverantör/kraftbolag ,

— att möjliggöra för ak törer  m ed  egen e lproduk tion  (kraftvärm e, spillvär
me) att överföra  sin el till sina egna byggnader som ligger på andra  
platser.

I USA fö rekom m er en kategorisering av ” e ltransiter ing” i fyra typer  av 
kraftöverföringar som illustrerar olika typer av t ransak t ioner  (se bifogad 
artikel av S um m erton  och Bradshaw, ” Toward a D ispersed Electrical 

System: Challenges to  the  G r id ” , bil 2 1)- 
För att  kunna  u tform a och genomföra en policy om  vidgad eller ” ö p 

p en ” transiteringsrätt  fordras att en rad kom plexa frågor klarläggs vad 
gäller organisation, pris,  finansiering, leveranssäkerhet, nätkapacite t ,  skyl
dighet att leverera back-up pow er och en m ängd an d ra  villkor. Fö r  en 
diskussion av några av dessa frågor, se bifogade rappor t  från U.S. Congres- 
sional Research Service, ” Wheeling in the Electric Utility Indus try” (bil

D .

I N orden  ä r  tänkbara  a v n äm are  till friare transiteringsrä t ter  bl. a. ko m 
m unala  energiverk, nya e lp roducente r  av t. ex. v indkraft  eller kraf tvärm e, 
industrier  och andra  stora e lkunder  m ed  intresse av att up ph and la  el från 
nya leverantörer i konkurrens  m ed kraftbolag.

M otsä ttn ingar  och konflikter up ps tå r  ofta mellan olika berö rda  intres-

' Se Arne Mogren. ” EG och energi". Vattenfall, oktober 1989, s. 2 3 -2 5 .
Se Lennart H jalmarsson och Sven Lalander, "N ya Zeelands elförsörjning: privatäg

da elverk för högre effektivitet". Elektricitetens Rationella Användning, nr 3 1990 
p. 5 8 -6 3 .
1 Här ej tryckt.



senter i denna  känsliga fråga. De som redan kontro llerar  eller h a r  tillgång 
till elnätet försvarar dess funktionssätt ,  m edan  de som är  u tanför  denna 
möjlighet (eller som av kanske skilda skäl vill öka konkurrens inom  elsek
torn) förespråkar en förändring. D etta  enkla faktum bör självfallet beaktas 
vid eventuell ti llsättning av en u tredningskom m itté .  Att å s tad ko m m a vill
kor och lösningar som är acceptabla för alla innebär  en process som kräver 
t id, även om den kan underlä ttas  om  en stark, engagerad m yndighet kan 
fungera som m edlande part.

Linköping den 23 april 1990

Jane  Sum m erto n

Försvarets forskningsanstalt (FOA):

” C o m m o n  carr ie r” är en intressant idé, eftersom den ö p p n a r  möjlighe
ter  för nya ak tö re r  inom  kraf tp roduktionen .  N ord iska  rådet kan vara ett 
b ra  forum för en u tredning  om ” co m m o n  carr ier” , eftersom det i de 
nordiska länderna  finns skilda idéer och inställningar till an v änd and e t  av 

elnätet.

Stockholm den 25 april 1990

E. u.

M aria Rosengren

Vattenfall:

Förslaget innebär  att  möjligheterna att förvandla  det nordiska högspän- 
n ingsnätet till en " co m m o n  carr ier"  för els tröm bör utredas. Man har även 
i bakgrundstexten  gjort vissa to lkn ingar av com m on-carrier-principen. 
Bl. a. påstås att ett vil lkor ä r  att högspänningsnätet i varje land överförs till 
ett icke v ins tdr ivande  driftbolag. V idare  påstås att N orde lsam arbe te t  idag 
inte ger tillräckliga möjligheter för sm å p ro ducen ter  att  överföra el på 
nätet.

Vattenfall håller m ed  om att frågan bö r  studeras. I själva verket b id ra r  vi 
redan mycket aktiv t till en studie i Nordels  regi i ju s t  d en na  fråga. U tred 
ningen ko m m er att  vara klar och presenteras vid Nordels å rsm öte  den 24 
augusti i år.

Vattenfall anser inte att det ä r  självklart vilken organisationsform som 
s torkraf tnä te t skall ha i framtiden. Idag drivs det svenska s torkraftnä te t i
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Vattenfalls regi. F rågan om  den fram tida  organisa tionsform en för s to r
kraftnätet ha r  s tudera ts  u n d e r  de senaste åren bl. a. av Statens energiverk. 
D å ha r  fram k om m it  olika tänk bara  lösningar. Något beslut ha r  dock än nu  
inte fattats om  den fram tida  inriktningen. Frågan ä r  således u nd er  bered
ning. R ådet bör avvakta  det u tredn ingsarbete  som pågår både på nationellt 
och nordiskt plan innan  beslut fattas i frågan. D essu tom  bö r  m an  beakta 
vad som h än der  inom  EG på detta  o m råd e  och anpassa  eventuella krav på 
åtgärder i Sverige och N orden  till det regelverk som dä r  k om m er att 
finnas.

Stockholm den 26 april 1990

C -E  N yquist

Statens naturvårdsverk:

Förslagsställarna föreslår Nord iska  m in is te rråde t a tt u treda  möjligheter
na till att högspänningsnätet i N orden  görs tillgängligt för alla som vill 
överföra el. N a tu rvårdsverke t ha r  inte möjlighet att överblicka samtliga 
konsekvenser av ett sådant system. Verket ha r  dock den  bedöm ningen  att 
om detta  genomförs bör även hänsyn tas till m iljökraven i de olika länder
na, så att det inte m edför  en ökad drift  av anläggningar m ed  höga uts läpp 
och låga kos tnader  för rening.

Solna den 5 jun i 1990

Valfrid Paulsson
L e i f  Bernergård

Svenska kraftverksföreningen ansluter sig  i skrivelse den 31 m a j 1990 till 
de synpunkter som  fram förs i Vattenfalls y ttrande av den 26 april 1990 (se 
ovan).

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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A 919/e
SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om inriktning för en gemensam nordisk energi
politik
(V äckt av M arianne Sam uelsson  och K rister Skånberg  sa m t A nneli Jäät- 
teenm äki)

B ILAG A

Yttranden över medlemsforslaget 

Nordel:

Forslaget innebæ rer at N ordisk  M inisterråd  skal u trede  mulighetene for 
å pålegge kraftselskapene i N orden  i hvert enkelt tilfelle å velge den 
fremgangsmåte som gir laveste om kos tn inger  for å oppfylle sine leverings- 
forpliktelser. Det hevdes at en effektivere energibruk er viktig og i visse 
tilfelle m er lønnsom t enn investeringer i ny produksjonskapas ite t .

Nordel slutter seg til grunntanken  i forslaget om en effektivere bruk av 
energi. Kraftselskapene har  de senere år satset store beløp på u tredninger 
og undersøkelser sam t p laner for energihusholdning. Det pågår et kon tin u 
erlig arbeide på dette  om rådet.  Kraftselskapene har i stigende grad enga
sjert seg i informasjon, undervisning og rådgivning om energ iøkonom ise
ring. M ålgruppene er både  private  husholdn inger og offentlig privat næ
ringsvirksomhet.

Med stigende elpriser blir det stadig m er interessant å investere i effek
tivere elbruk. D ette  tjener kraftselskapenes kunder  på, dels gjennom at 
derers elbruk reduseres, og dels g jennom at kraftselskapene unngår/kan 
utsette å bygge ut ny kostbar p roduksjonskapasite t .  Kraftselskapene tar  i 
sine p laner for fremtidig kapasitet hensyn til disse forhold.

Nordel m en er  at kraftselskapene i N orden  i stor grad lever o pp  til 
in tensjonene i det foreliggende medlemsförslag. Utvik ling  av prissettings- 
system og planlegging av kraftsystem samt elbruk. gjøres ut fra den m ålset
ting at alle forpliktelser skal oppfylles til så lave totale kos tnader  som 
mulig. T iltak for utvikling av et m er effektivt internasjonalt kraf tmarked
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vil kunne effektivisere energiforsyningen ytterligere, og derm ed  gi g runn
lag for lavere kraftpriser.

Oslo. 29. august 1990

R o lf  W iedsw ang
O ddm und  Larsen

D a n m a r k

Energiministeriet:

Den danske regering kan principielt acceptere ideen bag medlemsforsla- 
get, idet den danske el-udbygning bør baseres på ” least cost p lanning” . 
Erfaringsmæssigt er det im idlert id  svært nøjagtigt at præcisere, hvordan  
princippet vil influere på den fremtidige el-udbygnng. Hvis formuleringen 
” lägsta totala kostn ad” tages i vid betydning, og derfor også om fa tte r  
m iljøreparationsskader,  vil D an m ark  imidlert id  kunne støtte rek o m m a n 
dationer.

K øbenhavn ,  den 18. maj 1990

P.m.v.

E.b.

K jeld  M oltke-Leth

Finland

Handels- och industriministeriet:

Energisparandet k om m er fram for allt av miljöskäl att vara en av nyckel
faktorerna då u ts takningen av den k o m m an d e  finska energipolitiken och 
energihushållningen och u tbudet av m etoder  planeras. Med tanke  på ener
gisparandet ä r  det en väsentlig faktor att  kunna d äm p a  tillväxten inom 
elförbrukningen. Å andra  sidan måste  m an  ko m m a ihåg att genom att öka 
e lanvändningen i vissa ti l läm pningar är det möjligt att minska den to tala 
energikonsumtionen.

1 dagens in frastruk tur ä r  el ofta en livsviktig fö rnödenhet och därför 
finns det inga m otiv  till att avstå från kraftbolagens leveransskyldigheter. 
Med hjälp av elförsäljningstarifferna kan m an försöka styra konsum tionen  
till en annan  tidpunk t än under  toppbelastn ingarna.

Såsom det också konstateras i m otiver ingarna  till förslaget har det i
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flertalet av dels ta terna i USA tagits i b ruk  en s. k. least cost-planering och 
genom denna  försöker m an  d ä m p a  tillväxten i e lkonsum tionen  och m ins
ka behovet av nya kraftverk. En dylik op tim er ing  av kostnaderna  för 
elförsörjningen läm par  sig i synnerhet tor sådana  förhållanden där
— eldistr ibutionsverket självt svarar för p roduk tionen  av den el det d is tr i

buerar,
— industrin  inte h a re g e n  elproduktion,
— myndigheterna  fastställer elförsäljningstarifferna,
— det är svårt att bygga nya kraftverk och
— det behövs ti llstånd för att m an  skall få bygga nya kraftverk.

De finska förhållandena m otsva ra r  endast i ett fåtal fall de ovan beskriv
na. H är finns stora kraftbolag som säljer el både  åt s to rabonnen te r  och 
d is tributionsverk. En del av d is tr ibu tionsverken  har antingen inte alls eller 
bara i liten grad egen e lproduktion . D essu tom  har  industrin  rikligt med 
egen produktion . En dylik heterogenitet i fråga om e lproduktions- och 
-d istr ibu t ionsorganisa t ionerna  gör sitt till tor att  försvåra det a llm änna 
genom förandet av en leasl cost-planering.

1 Fin land fastställer myndigheterna  inte forsäljningstarifferna för cl. 
Problem i sig utgör också möjligheterna att i tarifferna beakta  f inansiering
en av investeringar i sparandet.  I synnerhet som m an i fråga om  tarifferna 
hittills i a llm änhet har strävat efter kos tnadsm otsvarighet.

I Fin land behövs ti llstånd av m yndigheterna  fór att bygga kraftverk 
endast för sådana som till sin eleffekt överstiger 250 MW. I fråga om 
m indre  kraftverk baserar sig m yndigheternas övervakning  på ett förfaran
de med anm älningar .  I fråga om kärn- och va ttenkraf tverk  krävs dock 
ti llstånd oberoende av kraftverkets storlek.

Ibruktagandet i F in land av ett sådant a r rangem ang som det som fram 
förs i medlemsforslaget och som skulle vara obligatoriskt är inte lätt och 
utgående från den n u varande  lagstiftningen är det inte ens möjligt. O m  
m an gjorde arrangem anget obligatoriskt skulle det uppenbarligen kräva en 
ganska stor ändring  i den nu varan de  inställningen till k ra f tp roduktionen  
som näring och kostnadsinbesparingar  to rde  inte kunna anv änd as  som 

motiv eringar till detta.
Miljöskälen kan dock tala för ibruktagandet av en dylik m etod  för att 

däm p a  tillväxten i energ ikonsum tionen . Troligtvis skulle den vara läm pli
gast om den genom fördes på frivillig basis i den verksam het som s tädernas 
k om m unala  energiverk bedriver, eftersom de ofta har  svårigheter med 
förläggandet av nya kraftverk.

Om m an tog i bruk arrangem anget som obligatoriskt skuile det u p p en 
barligen leda till en hel del byråkrati ,  eftersom antalet d is tr ibu tionsverk  i 
Fin land är stort. A rrangem anget skulle inte heller få genomföras i en sadan 
form att det försvårar möjligheterna att förnya kraftverken, eftersom detta 
kunde få oönskade följder m ed  tanke pa miljön.

I a rbetsgrupper som är underställda den nordiska  energipolitiska tjäns-
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tem a n n ak o m m it tén  har  m an  under  de senaste åren i någon m ån  utrett 
g runderna  för en least cost-planering. Handels- och industrim in is terie t  ser 
inga h inder  för att ett dylikt u tredningsarbete  skulle kunna  fortgå i dessa 
arbetsgrupper. De andra  å tgärderna  anser minis terie t inte vara nödvändi-

Helsingfors den 27 april 1990

Taisto Turunen
Avdelningschef.

Överdirektör

Jussi M ann inen  
Vik. byråchef

Miljöministeriet:

Miljöministerie t stöder förslaget, i synnerhet vad beträffar h u v u d m å l
sättningen, dvs. en möjligast effektiv energiförsörjning. Ministeriet på
pekar dock, att alla m i ljövårdskos tnader  uttryckligen bör beaktas som en 
integrerad del av den ” to tala  kostnaden” för alla fo rm er av elproduktion  
och -förbrukning.

Helsingfors den 12 jun i 1990

Olli Ojala
Avdelningsdirektör,

Överdirektör

Peter von B oguslaw sky  
Byråchef

Ålands landskapsstyrelse:

På anhållan  läm n ar  landskapsstyrelsen följande y ttrande gällande inom 
N ordiska rådet väckta medlemsförslag angående energianvändning.

Förslaget ta r  sikte på att de nordiska länderna  skulle u tarbeta  en gem en
sam energipolitik.

Landskapsstyrelsen uppfa t ta r  att de nordiska länderna  har relativt vari
erande  förutsä ttn ingar för sin energiförsörjning. D essutom  varierar förut
sät tn ingarna  med hänsyn till näringslivet och miljöfaktorer.

M an kan vidare konstatera  att länderna  även inom  egna gränser har 
svårigheter att u tarbeta  en långsiktig energipolitik.

Mot denna  bakgrund och med hänsyn till att energifrågorna intimt 
s a m m a n h ö r  med bl. a. ländernas ekonom iska  politik bed öm er  landskaps
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styrelsen att det f. n. inte är  möjligt att u tarbeta  en gem ensam  energipolitik 
inom de nordiska länderna.

M arieham n den 3 maj 1990

Su n e  Eriksson  
Lan träd

Göran F rantzén  
Överinspektör

Elförsörjningsdelegationen på Åland:

Förslagsställarna vill ålägga kraftbolagen i N orden  skyldigheter att agera 
enligt vissa riktlinjer som skall m in im era  den totala kostnaden  för elleve- 
ransen till kunderna. F ör  åländskt v id k o m m a n d e  fram stå r  förslag av d en
na art som onödiga, em edan  vi all tid strävat till att m in im era  kostnaden 
för e lleveranserna. och ko m m er även framdeles att ha  den grundinstä ll
ningen.

M arieham n den 19 april 1990

H enning  L indström  
Elforsörjn i ngsdelegat ionens sekreterare

I s l a n d

Statens Energistyrelse:

Forslaget lyder som følger:
N ordisk Råd rek om m an dere r  Nordisk  M inisterråd  at udrede  mulig

hederne til at pålægge kraftselskaberne i N orden  at vælge i hvert tilfælde 
den m etode  til at opfylde sine pligter om  elleverancer til sine kunder  
som giver de laveste to ta lom kostn inger  sådan som beskrevet i forslaget. 
Forslagets beskrivelse a f  to ta lom kostn inger går ud på at kundens  o m 

kostninger ved slu tanvendelsen  a f  energien skal medregnes i tillæg til 
kraftselskabets om kostn inger  og su m m en  skal minim eres.

Hertil er der  for det første det at sige at kraftselskaberne i N orden  har en 
lang trad it ion  for at m in im ere  sine  om kos tn inger  før de får deres tariffer 
godkendt a f  de behørige myndigheder.  Det er der ikke noget som kan 
klages over. Det gøres heller ikke i forslaget. Pointen  i dette er ne top  at 
om fanget a f  de om kostn inger  som skal tælles med ikke er tilstrækkeligt.

For  det andet må det påpeges at i m ark edsøk on om ie r  som de nordiske  er 
det kunden  som b es tem m er hvad han vil have; naturligvis efter at have
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gjort sig bekendt med prisen. I fri konkurrence  forsøger leverandøren i 
egen interesse at m in im ere  prisen; i en m onopols i tua t ion  som når  det 
gælder elselskaberne er det myndighederne  (monopoltilsyn o. lign.) som 
ser til at priserne er så lave som muligt. Det er kunderne  og ikke elselska
berne som bestem m er efterspørgslen efter el. Elselskabernes pligt er så at 
leverere den efterspurgte cl til en lavest mulig pris u nder  hensyntagen til de 
a f  myndighederne  fastsatte love og regler og til en forsvarlig forsyningssik
kerhed. D enne pligt bør ikke fratages dem.

Det ville ikke være i overensstem melse m ed sam fundss truk tu ren  i de 
nordiske lande hvis myndighederne  fratog kunden  denne  au tonom i; denne 
ret til selv at bestem m e sin efterspørgsel.  Og på grund a f  kraftselskabernes 
monopolis tiske stilling kan m an heller ikke fratage dem leveringspligten. 
K unden  har jo  ikke andre  m uligheder til at få hvad han forlanger.

P roblem et ved forslagets idé om  at kraftselskaberne skal m in im ere  su m 
men a f  deres og kundens  om kos tn inger  ved at skaffe de elt jenester som han 
ønsker er dels at selskaberne ikke ha r  nogen formel adgang til oplysninger 
om disse og dels at de en d nu  m indre  har  nogen magt til at påvirke dem. 
Begge parte r  m å  således være m edv irkende  i det som efter forslaget skal 
være alene selskabernes opgave.

Im idlertid  er det ikke sikkert at kunden  altid vælger sin efterspørgsel på 
basis a f  mininering  a f  sine  omkostninger.  Dels kan det være at hans mål er 
noget andet end lavest mulige omkostninger; dels — og det er det vanligste
— har  han måske ingen eller kun mangelfulde oplysninger til at m in im ere  
sine om kostn inger  skønt han gerne vil. På dette  punkt kunne  og burde 
m yndighederne  i de nordiske lande gøre en større indsats end de gør. De 
kunne initiere en stærkt forbedret oplysningstjeneste for forbrugere a f  el og 
anden  energi således at de kunder  hvis prim æ re  mål er lavest mulige 
udgifter til energi får de dertil  nødvendige  oplysninger, enten  gratis eller til 
en forholdsvis lav pris. Nogle a f  disse oplysninger kunne sikkert ko m m e 
fra kraftselskaberne, men største delen dog formodentl ig  fra andre  såsom 
leverandører a f  appa ra te r  og udstyr til forbruget, rådgivere og andre. Det 
er nemlig ingenlunde givet at kraftselskaberne, som sidder inde m ed den 
største ekspertise i p roduktion ,  overføring og d is tr ibution  a f  el også sidder 
inde med den største ekspertise når  det gælder o m vand l ing  a f  el’en til 
nyttiggjort energi som varme, lys og m ekanisk  energi, dvs. på forbrugsom
rådet.

En anden  ting er at kraftselskaberne selvfølgelig kan skaffe sig viden på 
forbrugsom rådet,  og det vil de sikkert også gøre hvis de finder at der er en 
efterspørgsel b landt kunderne  efter en sådan viden. Derfor kunne — og 
burde  — myndighederne  give kraftselskaberne m and a t  til at sælge ikke 
bare el til sine kunder,  men også eltjenester, dvs. sælge nyttiggjort energi til 
de kunder som  m å tte  ønske det. K unden  bør derim od  ikke tvinges til at 
købe sådanne  tjenester. K undens  au ton om i til at vælge bø r  være det 
ledende princip. Men han skal gives adgang til tils trækkelige oplysninger.
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Det som en oplyst kunde vælger — eller rettere — samlingen a f  sam fundets  
oplyste kunder,  vil per definit ion være det samfundsmæssigt ” rigtige” ; 
langt rigtigere end hvad en nokså velm enende myndighed vælger hen over 
hovedet på dem.

U n der  hensyn til ovenstående kunde det ti lrådes at m an  omskrev forsla
get noget således at det fik o m tren t følgende ordlyd:

Nordisk Råd rek o m m an dere r  Nordisk M inisterråd  at man initierer en 
stærkt forbedret kundeservice på elforbrugsområdet — og når  det gælder 
forbrug a f  andre  energiform er også — således at k underne  får let adgang 
til de oplysninger som behøves for at kunne  indre tte  sit el- og energifor
brug iøvrigt — på den m åde  at m an  op når  så stor en effektivitet i 
s lutforbruget som muligt og kunden ønsker at opnå. Samtid ig  burde  
kraftselskaberne gives m and a t  til at sælge ikke bare  el, m en  også elt jene
ster til de kunder  som ønsker at købe sådanne  tjenester.

Reykjavik, den 15. maj 1990

For Statens Energistyrelse

Jakob  Björnsson  
Generaldirektør

N o r g e

Olje- og energidepartementet:

Den norske regjeringen ha r  i flere m eldinger unders treket betydningen 
av å utvikle et effektivt nasjonalt kraf tm arked. Regjeringen har  påpekt 
behovet for et m er rasjonelt kraf tm arked  for å oppnå  en kostnadseffektiv 
produksjon av energi og en bedre sam funnsøkonom isk  ti lpasning mellom 
ti lbud og etterspørsel.

I forslaget til ny energilov (Ot.prp. nr. 43 (1989-90)) legger Regjeringen 
opp  til en m er markedsbasert om setning av kraft. Regjeringen går inn for 
at det skapes et klart skille mellom de aktiv ite ter  som ligger til rette for 
konkurranse  og de aktiv ite ter  som vil være naturlige m onopoler.  Regje
ringen går inn for å utvikle effektive m arkeder  i de ledd hvor dette  er 
hensiktsmessig. I grove trekk utføres det to viktige funksjoner i k ra f tm ar
kedet.  Det ene er transport t jenes te r  og det andre  er kjøp og salg av kraft. 
Overfor naturlige m onopo le r  vil det være m yndighetens oppgave, for 
eksempel g jennom en konsesjonsordning, å sikre at oppgavene løses på en 
kostnadseffektiv måte.

D epartem en te t  deler forslagstillernes oppfa tn ing  om at satsning på ener- 
giøkonomiseringsti ltak både på tilgangssiden og hos forbrukerne  b ør  vur
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deres på linje med investeringer i nyutbygginger. Utvikling av et effektiv 

marked vil m edvirke  til at everkene foretar en økonom isk  avveining 
mellom investering i ny produksjonskapsasite t og satsning på enøk på 
tilgangssiden. Primært bør imidlert id  planlegging og iverksettelse av k on
krete ti ltak hos abonnen tene  være abonnen tenes  eget ansvar, men rådgiv
ning bør stå sentralt i everkenes virksomhet. Everkenes mulighet til å 
engasjere seg i energiøkonomiserm gsti ltak  vil im idlert id  avhenge av verke
nes størrelse og adm inis tra t iv  kapasitet. I forslaget til ny energilov blir det 
stilt m instekrav  til rådgivning til forbrukere  om kartlegging av energiøko- 
nomiseringstil tak og valg av tariffer.

Fra  norsk side legger m an  også vekt på å gjøre "least cost utili ty  plan- 
n ing"-m etoden  m er  kjent og forstått innen energiforsyningen. Det burde 
kunne utform es et nordisk opplegg med sikte på å spre kunnskapen  om 
prinsippet. Dette bør vurderes av Nordisk M inis terråds Enøk-gruppe.

Det e r  av stor betydning at en o p p n å r  en kostnadseffektiv p roduksjon av 
energi og at satsning på enøk på tilgangssiden og hos abonnen tene  vurderes 
på lik linje med investering i ny kapasitet. D epartem ente t  m ener  derfor at 
det vil være riktig å regulere v irksom heten  i d is tr ibusjonsverk p.g.a. m on o
polsituasjonen, men er videre av den oppfa tn ing  at utviklingen av et 

effektivt m arked  er et bedre virkemiddel enn et generelt påbud  til everkene 
om å levere kraft til laveste kostnad. M yndighetenes bruk av v irkemidler 
vil derfor avhenge av hvorvidt en står overfor produksjonsverk, engros- 
verk eller et dis tr ibusjonsverk.

På denne bakgrunn finner D epartem en te t  det ikke riktig å gi sin ti ls lut
ning til forslaget i den form det nå har  selv om en er enig i intensjonen i 
forslaget om at enøk skal vurderes på lik linje med nyutbygging.

Oslo, 9. mai 1990

Etter fullmakt

S igurd  Tv citere id
Jon D. Engebretsen

S v e r i g e  

Statens energiverk:

Enligt forslaget skall alla kraftföretag i N orden  åläggas att , genom att 
ställa m otsvarande  krav som gäller koncession, välja det investeringsalter- 
nativ  som ger lägsta totala kostnad.

Statens energiverk vill an lo ra  följande:

N är  Elanvändningsdclegationen tillsattes 1987, med syfte a tt  undersöka
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olika möjligheter a t t  f rämja en effektiv e lanvändning , behandlades  också 
frågan om hu r  m an  kunde  skapa föru tsä t tn ingar för m arknadso r ien te rade  
aktörer. Enligt u tredningen hade ak törerna  pä e lm arknaden  hitti lls varit 
inr iktade på att tillgodose en växande elefterfrågan genom en ständig 
utbyggnad av elnätet, m en  fram tiden skulle k o m m a  att ställa a nd ra  krav 
på aktörerna. En förskjutning från tillförsel till hushållning var nödvändig  
för att klara omställningen av energisystemet, ansåg elanvändningsdelega- 
tionen.

N u v aran d e  lagstiftning, som bygger på om rådeskoncess ion för d is tr ibu 
tion av el, ger ak törerna  på elom rådet en m onopo l liknande  ställning på 
m arknaden .  Det fanns på grund därav  skäl att  ställa krav på ak törerna  att 
agera efter m arknadens  och abo nnen te rnas  intresse. E ld is tr ibutörerna  b o r 
de åläggas att verka för energieffektiviseringsåtgärder hos kunderna .  Men 
för att nå detta  m åste  först e ld is tr ibu törerna  ges möjlighet att  agera på ett 
affärsmässigt sätt. K om m unallagens princ iper om likställighet och själv
kostnad kunde härvid  vara ett h in de r  for ett sådan t agerande.

E lanvändningsdelegationen föreslog därför att  m an ,  an tingen genom 
kom pletteringar i ellagen eller lagen om kom m unal energiplanering, skulle 
undersöka möjligheterna att upphäva dessa principer, såvitt gällde energi
d is tr ibu tionen  i ko m m un erna .  V idare ansåg delegationen att  m an  borde 
pröva att utvidga områdeskoncess ionskraven  till att även om fatta  förut
sättn ingar att främja en effektivare energ ianvändning  och elhushållning.

Regeringen ställde sig positiv till e ld is tr ibu törernas utveckling m ot ener- 
gitjänstföretag, men ansåg att det in te  fanns något behov av lagändringar. 
Regeringen såg heller inga h inder  for e ld is tr ibu törer a tt ,  inom ram en för 
n uv arande  lagstiftning, e rb juda  olika typer av tjänster. V idare fanns det 
skäl för e ld is tr ibu törer och e lproducente r  att in tensifiera arbetet med 
eleffektiviseringsfrågor. ” G eno m  ett sådant engagem ang tillförs resurser 
som kan skapa föru tsä t tn ingar för att sam hällsekonom iskt m otiverade  
eleffektiviseringsåtgärder kan realiseras” , ansåg regeringen.

Vad m an sam m anfa ttn ingsv is  därfö r  kan säga. m ed  hänvisn ing  till hur 
frågan han tera ts  i Sverige, är a tt vi har  valt den "frivill iga vägen” för att 
å s tad ko m m a en effektivare elanvändning.

Statens energiverk ser ingen anledning  att göra någon an nan  bedöm ning  
än den som regeringen gjorde då. 1 den strategi som regeringen valt har 
dessutom igångsättandet av ett e lhushållningsprogram 1988 en s tor bety
delse.

Statens energiverk har  en central och sam o rd n an d e  roll nä r  det gäller 
implenteringen av e lhushålln ingsprogram m et. Ett speciellt kansli. Kansli
et för effektivare elanvändning , an svarar  för det sedan den 1 juli 1988 
in rä ttade  tekn ikupphandlingsstödet,  vilket skall f rämja anpassning, sp r id 
ning och utny t t jande av elersä ttande  och elbesparande produkter ,  proces
ser och system. Kansliet spr ider e r farenheter  och utvecklar m e tod er  för en 
effektivare e lanvändn ing  inom  sektorerna bostäder,  industri  och lokaler.
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Det faller också inom  ram en för statens energiverks ansvarsom råde  att 
rappor tera  och följa upp  e lhushålln ingsprogramm et, att ta initiativ  till 
överläggningar mellan statliga m yndigheter och a nd ra  stora lokalförvaltare 
om förutsä t tn ingarna  för att å s tad ko m m a en effektivare elanvändning, 
samt sam ordna  dels arbetet i E lanvändningsrådet,  dels in fo rm ationssp rid 
ningen inom statliga myndigheter.

Att lagstifta en skyldighet för kraftbolag att välja den m etod  som ger 
lägsta totala kostnad verkar mot bakgrund av den utveckling som sker 
idag, och som kännetecknas av ett ökat intresse från elföretagens sida att 
övergå till energitjänstföretag, vara all tför skarpt.

Mycket tyder på att m arknadens  ak töre r  engagerat sig aktivt i elhushåll- 
nings- och eleffektiviseringsfrågorna. Inte m inst syns detta  genom de 
m ånga projekt som starta ts  på senare tid, vilket också framgår av statens 
energiverks sam m anstä lln ing  av pågående ak tiv ite ter  på om råd e t  (se ” På
gående aktiv ite ter  för effektivare e lanvä ndn ing” , statens energiverk).

Stockholm den 26 april 1990

Juan  G aray

Energiforskningsnämnden hänvisar i skrivelse den 21 m a j 1990 til! y t t 
randen den 13 april 1990 frä n  L unds universitet, T hom as B. Johansson  
resp. y ttrande den 25 april 1990 frä n  Försvarets forskningsansta lt (FOA) se 
nedan.

Lunds universitet, institutionen for miljö- och energisystem:

Några tank a r  m ed  anledning av det här  aktuella förslaget:
Det handlar ,  som jag  ser det. inte om att ” SPA RA ” utan om att med 

bättre  teknik  erhålla  sam m a nytta m ed  u tny tt jande  av ett m indre  antal 
k ilowattim m ar, dvs. effektivisering eller hushållning.

De a llm änna u tgångspunkterna i förslaget har närm are  analyserats och 
belysts i ” Att välja väg — tekniska a lternativ  for den svenska elsektorn", 
som gjorts i sam arbete  mellan insti tu t ionen  för miljö- och energisystem 
och Vattenfall . Av denna  studie  och Electricity-boken i övrigt framgår att 
det finns många kostnadseffektiva sätt att m inska  elåtgången.

Förslagsställarnas tanke om lägsta totala kostnad ä r  naturligtvis riktig 
men bör inte gälla för leveranser av el utan för produktion  av elt jänster.  
L everanser av el sker redan till lägsta kostnad men detta  beak ta r  inte 
möjligheterna på användars idan ,  och det ä r  väl det som är  syftet med 
förslaget.



För u tform ningen  av en m arknad  för eleffektivitet och de frågor som då 

aktualiseras hänvisas till kapitlet ” Innovative  A pproaches to  M arketing  
Electric Elficiency" av Robert Williams i Electricity-boken.

Lund den 13 april 1990

T hom as B. Johansson

Försvarets forskningsanstalt (FOA):

Förslaget är i föreliggande form mycket oklart.  P rob lem om råde t  ä r  dock 
viktigt och läm par sig väl för nordiskt sam arbete .  Det vore lämpligt att  i 
N ordiska rådets regi ti llsätta en u tredning  om hur m an  kan främja effek

tivisering. Det finns all an ledning att öka inform ationsu tby te t  och finna 
sam arbe tsform er mellan de nordiska länderna  kring detta  problem.

Förslaget att använd a  koncession som s tyrins trum ent är emellertid  oge
n om tänk t.  Koncession ä r  ett trubbigt in s trum en t,  eftersom en indragen 
koncession innebär att abonnen te n  inte får någon el. Det ä r  alltså a b o n 
nenten  och inte d is tr ibu tören  som drabbas  hårdast.

Vad som är "lägsta totala kos tn ad” ä r  inte självklart. Det ä r  ett mångty
digt begrepp där  till exempel olika åtgärders livslängd m åste  beaktas. Inte 
heller begreppet ” effektiv en erg ianvändn ing"  ä r  entydigt.

O m  m an vill ålägga kraftbolagen ” att välja den m etod  som ger lägsta 

kostnad . . . ” , bö r  m an  också kunna  kontrollera  och eventuellt bestraffa 
överträdelser. D etta  to rde  vara mycket svårt i praktiken.

Trots vår kritik i sak anser vi att  förslagets and em e n ing  går att  utveckla.

Stockholm den 25 april 1990

E.u.

M aria Rosengren

Vattenfall:

Förslaget innebär  a tt möjligheterna skall u tredas  för att  ålägga kraf tbo
lagen i N orden  att vid varje tillfälle välja den m etod  att uppfylla sina 
skyldigheter a tt leverera el som ger den lägsta kostnaden. Det konsta teras  i 
bakgrundstexten  att en effektivare energ ianvändn ing  ä r  viktig och i vissa 
fall lönar sig bä tt re  än investeringar i ny produktionskapac ite t .

Vattenfall delar g rund tankarna .  Vi har  u nd er  de senaste åren satsat stora



12

belopp  i u tredningar  och undersökningar  om  sam t p laner på hushållning. 
Det pågår m ed  andra  ord  redan ett kontinuerligt arbete  i frågan.

Vår åsikt ä r  att både  det svenska och det nordiska systemet idag fungerar 
mycket bra. Med andra  ord leder den lösning dä r  varje land och varje 
kraftföretag gör sina egna op tim er ingar  efter m insta  kostnads-principen 
till ett to talt sett op tim alt  system.

F ö r  svensk del styrs vår verksam het av ” Ellagen” . Lagen ä r  från början 
av 1900-talet och det har länge föreslagits att den skall moderniseras.  Vi 
anser  därför att  det är viktigt a tt avvakta  den u tredning om ellagens 
fram tida  u tform ning  som planeras innan  definitiv  ställning tas till frågan.

Vattenfall liksom andra  energiföretag utvecklas a ll tm er mot m arknads-  
o r ien te rade  energitjänstföretag d ä r  både  hushållning och förnyelsebara 
energikällor ä r  viktiga beståndsdela r inför 2000-talet.

Med st igande elpriser blir det allt in tressantare  att  investera i effektivare 
elanvändning. D etta  t jänar våra k under  på dels genom att de får ned 
förbrukningen och dels genom att vi då kan undvika  att  bygga ut ny dyr 
produktionskapac ite t .  I Vattenfalls prognoser över e lanvändningen  i f r a m 
tiden räknar  vi därför m ed  både  hushållning och effektivisering.

I det här sam m anhanget  vill vi dock varna för ensidiga e/hushållningsåt- 
gärder. Det väsentliga är att vi väljer lösningar för energiförsörjningen som 

totalt sett är energisnåla och miljömässigt a tt rakt iva . En ö ka d  elanvänd
n ing  kan betyda en totalt sett bättre energihushållning. Exempelvis kan el 
anv änd as  för vä rm ep u m p ar  och inom  transportsektorn . Det gäller att här  
ha en totalsyn på energiförsörjningen.

Inom kraf tindustrin  arbe ta r  vi redan med s. k. ” D em an d  Side M anage
m e n t” vilket innebär  strategisk elhushållning och effektstyrning. En sam 
hällelig reglering i den riktning som förslaget innebär riskerar att  m inska 
effektiviteten genom att den m otve rk a r  sitt eget syfte.

Stockholm den 26 april 1990

C-E N yquist

Statens naturvårdsverk:

Förslagsställarna föreslår N ordiska m in is terrådet att u treda möjligheter
na att  ålägga kraftbolagen i N orden  att vid varje tillfälle välja den m etod 
att uppfylla sina skyldigheter a tt leverera el som ger lägsta totala kostnad. 
Enligt förslaget skall ti llstånd till kapacite tsutbyggnad endast ges om  detta  
ger lägre kostnader än energieffektivisering.

N aturvårdsverket anser det angeläget att  största möjliga energieffektivi
sering ko m m e r till stånd. Olika s tudier har visat a tt det finns en be tydande
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teknisk potentia l till sänkt elförbrukning. Verket har utifrån tillgängligt 
materia l svårt a tt b edöm a om  åtgärder  i enlighet m ed  forslaget är en 
effektiv väg m ot en sänkt e lförbrukning och kan därfö r  inte i detalj ta 
ställning till medlemsforslaget.

Solna den 5 jun i 1990

Valfrid Pautsson
L e if  Bernergård

Svenska kraftverksföreningen ansluter sig i skrivelse den 3 1 m a j 1990 till 
de synpunkter som  fram förs i Vattenfalls y ttrande  av den 26 april 1990 (se 
ovan).

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990









N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 920/k
SUPPLEMENT

Medlemsforslag

om åtgärder för att bevara och utveckla nordiskt 
hantverk och hemslöjd
(V äckt av K arin Söder sam t Svein  A lsaker, G unilla  André, Ylva Annerstedt, 
G unnar Björk, G ustav B jörkstrand och M arja tta  Väänänen)

BILA G A  I

Yttranden över medlemsförslaget

Foreningene Nordens Forbund:

Foreningene N ordens  Forbund  (F .N .F .)  gir sin tils lutning til in tensjone
ne i medlemsförslaget uten å gå konkret inn på detaljene i forslaget. F .N .F. 
legger særlig vekt på forslagets formulering  om  behovet for å ta  vare på det 
nordiske særpreg i et internasjonaliseringsperspektiv  og vil unders treke 
forslagets formulering om dette  der det heter:

” 1 ett vidare  internationellt  s a m m an han g  ä r  det viktigt att  N orden  
profilerar sig som den kulturella enhet m an  av hävd varit och vill förbli. 
Det ä r  inte m inst inför utvecklingen inom  EG ytterst viktigt a tt bevara  vår 
kulturella särart även i fråga om nordiska  hemslöjds- och hantverksfor- 
mer, så mycket mera  som de pågående m arknadsd iskuss ionerna  bland 
annat rö r  olika näringsgrenars fram tida  utveckling. Vi m åste  hä r  slå vakt 
om det gem en sam m a hantverksarvet för att  ku nn a  läm na  ett kraftfullt 
b idrag  även på detta  o m rå d e ” .

F .N .F . viser til det arbeid Foreningene N orden  ha r  utført og de konkrete  
ti ltak som h a r  vært iverksatt for å styrke den nordiske ku lturidenti te t på en 
rekke om råder .  En viser også til det fo rberedende arbeid  som pågår angå
ende neste N ord iske  Treff i N orrköping  1991 — m ed N ord isk  K u ltu r iden 
titet i et forandret Europa som tema.

F .N .F . ser derfor dette  medlemsförslaget som et viktig elem ent i det 
totale nordiske op in ionsarbeid  som må til for å styrke den nordiske ku ltu 
relle identite t i et europeisk  og in ternasjonalt perspektiv.

K øbenhavn , 22. mai 1990

Dorte B ennedsen
Lars S. H auge



D a n m a r k

Foreningen for Folkehøjskoler:

Jeg skal på Foreningen for Folkehøjskolers vegne oplyse, at vi særdeles 
v arm t kan anbefale medlemsforslaget til vedtagelse, idet et sådant arbejde 
også vurderes at have betydning for folkehøjskolernes arbejde  i N orden  i 
almindelighed.

Vi står gerne til rådighed med yderligere oplysninger, hvis det findes 
nødvendigt under  sagsforberedelsen.

K obenhavn .  den 22. maj 1990

Ebbe L undgaard

Håndværksrådet m eddelar i skrivelse den 30 m a j 1990 a ll m an  in s tä m 
m er i y ttrande av Raadvad. N ordisk C enter i Bevarelse a f  H åndvæ rk (se 
nedan).

Raadvad, Nordisk Center til bevarelse af Håndværk:

Raadvad-C enteret i D anm ark
R aadvad ,  N ord isk  C en te r  til bevarelse a f  H ån dv æ rk  blev etableret i 1987 i 
D an m ark ,  med det formål at arbejde for: '
— at der findes en viden om  tradit ionelle  bygningshåndværk i D anm ark .
— at der findes kom peten te  udøvere  a f  tradit ionelle  bygningshåndværk i 

D anm ark .
— at der  foretages en systematisk d o k u m en ta t io n  a f  h åndvæ rksm etoderne  

samt
— at der etableres en oversigt over de relevante udøvere.

Da een a f  inspirationskilderne til C entere ts  formålsbeskrivelse var  kon
ferencen i N ääs  i Sverige i 1986 om  bevarelsen a f  håndværk, ha r  m an  fra 
dansk side også gerne villet lægge et nordisk  indhold  i Raadvad-C entere t ,  
b l.a .  via høj prioritet a f  nordiske faglige kontakter.

F oruden  kon tak te r  og sam arbejde  m ed  håndvæ rks- inst i tu tioner  og 
-arbejdsgrupper i Norge og Sverige, ha r  Centere t en tæt kontak t til byg- 
n ingsbevaringsm yndighederne i Færøerne  og G rø n land  og delvist også i 
Island.

De organisationer, de r  står  bag oprettelsen a f  R aadvad-C en te re t  er:
— Miljøministerie ts  Planstyrelse, der  adm in is tre re r  bygningsfrednings- 

loven i D anm ark ,
— H åndværksrådet, de r  er en paraplyorganisation  for de m indre  

håndvæ rksv irksom heder  samt
— K øbenhavns Tekniske Skole, der er landets førende grunduddannelses- 

skole for håndværkere.
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Som det vil fremgå, koncen tre re r  R aadvad-C en te re t  sig først og frem 
mest om bygningshåndværks-fagene, fordi D an m ark  m ed over 10.000 
bygninger, som m an ønsker at bevare  bedst muligt, har et reelt behov for, 
at de færdigheder, der skal til for at opre tho lde  og is tandsætte  husene, 
stadig har udøvere her i landet.

Hvis m an  vil bevare et håndvæ rk  er det først og frem m est nødvendig t at 
bevare den levende trad it ion . Mange håndvæ rkstekn ikker  er nemlig så 
specielle eller vanskelige, at de kun kan overleveres fra h åndvæ rker  til 
håndvæ rker  gennem  mange års arbejden  m ed faget. Ingen nok så detaljere
de film, beskrivelser eller teoretiske s tud ie r  kan fremstille alle håndvæ rkets  
mange vigtige finesser, så andre  kan udføre dem  direkte.

Det er R aadvad-C en te re ts  grund-idé, at intet håndvæ rk  kan bevares 
kunstigt, hvis det ikke ha r  tils trækkeligt at lave, idet håndvæ rkerne  hurtigt 
k om m er til at mangle den nødvendige træning. Det har  derfor altafgørende 
betydning, at de tradit ionelle  håndvæ rksfærd igheder bliver brugt profes
sionelt.

D ette  forsøger Centere t at gøre noget ved,
— ved at st im ulere  in teressen for at is tandsætte  ældre bygninger korrekt, 

dvs. med brug a f  tradit ionelle  håndvæ rksm etoder ,
— ved at st im ulere  anvendelsen  a f  tradit ionelle  håndv æ rksm eto der  også i 

nybyggeriet,
— ved at huse enkelte håndværksfag m ed meget få udøvere  på særlige 

vilkår i R aadvad ,  m od at optage lærlinge, samt
— ved at arrangere e fteruddannelses-kurser for håndværkere , a rk itekter

o .a .  især i trad it ionelle  h åndvæ rks-m etoder  og — færdigheder.
De in i tia tiver R aadvad-C en te re t  har taget i den periode, det ha r  eksiste

ret. er bl. a.:
— G ennem føre lsen  a f e n  række efteruddannelseskurser  for håndvæ rkere  i 

tradit ionelle  hånd væ rk sm etod er  og res taure r ingsm etoder  — særligt in
denfor de "s to re "  bygningshåndværks-fag.

— G ennem førelsen  a f  en række e f teruddannelseskurser  for teknikere (ar
kitekter. ku lturhis tor ikere  o .a . )  i t radit ionelle  håndvæ rksm etoder  og 
res taureringsm etoder .

— G ennem førelsen  a f  sem inare r  om de m indre  fags si tuation, m etoder  
etc., f. eks. stenhuggerfaget, s tukkatørfaget m.fl.

— M edvirken  til udarbejdelsen  a f  P lanstyrelsens "In fo rm ation sb lad e  om 
bygningsbevaring” , b l .a .  gennem supplerende rådgivning.

— Etablering a f  kon tak te r  og sam arbe jde  til andre  in s ti tu t ioner  i D an m ark  
og N orden  (samt Europa),  de r  arbe jder  med bevarelse a f  håndvæ rk , 
først og frem m est museer.

— Begyndende etablering a f  en EDB-baseret oversigt over  v irksom m e 
udøvere  a f  tradit ionelle  håndvæ rksm etoder  i D anm ark .

— Begyndende etablering a f  en oversigt over p ro du cen te r  og leverandører 
a f  m ateria ler  til trad it ionelle  håndvæ rksm etoder .

— Centere t ha r  endvidere  m edvirke t til eller stået for en række konkrete  
res taureringsopgaver på bygninger.

Det skal pointeres, at R aadvad-C en te re t  ikke er et m useum  med publi
kums-adgang; m en  derim od  et ” V iden-C en te r” for alle m ennesker,  private  
eller offentlige, der  s tår  med et konkret håndværksm æssigt eller restaure- 
ringsmæssigt problem. De værksteder, der befinder sig i R aadvad ,  arbejder  
ligeledes med konkrete  og praktiske restaureringsopgaver, hvorfor  de ikke 
er indrettet til besøgende.
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S yn sp u n k ter  i forb indelse  m ed  forslaget til N ordisk R å d

R aadvad-C entere t  kan fuldstændig tils lutte sig de forslag og de a rgum en
ter der fremføres i forslag .4 920 /k  til N ord isk  Råd. G ennem føre lsen  a f  de 
fem forslag vil give det allerede spirende nordiske sam arbejde  indenfor  
dette  o m råde  en velfortjent saltvandsindsprøjtn ing.

Mange a f  de foreslåede ting er allerede så sm åt i gang, f. eks. håndvær- 
ker-oversigten, der er u nder  e tablering i Norge, Sverige og D anm ark ,  men 
det vil være en meget stor styrke for de allerede arbejdende ins ti tu t ioner  i 
L il leham mer, Nääs, Landskrona. Århus og R aadvad  — plus mange andre  
med beslægtede formål, at få etableret et helt fast sam arbejde  i.

Visse fag h a r  så få udøvere idag, at der kun er een eller to  personer i hele 
N orden  tilbage. Både for at styrke disses erhvervsmuligheder; m en  også for 
at få u dbred t deres kunnen, er det afgørende, at de kendes og benyttes i 
hele N orden . Det sker eksempelvis m ed  F u r  Rebslåeri i D anm ark ,  der er 
eet a f  de få værksteder, der stadig kan fremstille håndslået reb a f  n a tu rm a 
terialer,  f. eks. ham p, hør, lindebast, hestehår m. m. hvilket bl. a. foretræk
kes på m ange originalt-riggede ældre sejlskibe.

Indenfor  urmagerfaget findes der allerede et nordisk  sam arbejde, der 
bl. a. form idler opgaver til de få end nu  eksisterende "eksperter" .

Det foreslåede fælles nordiske  uddannelses-katalog vil være en meget 
stor hjælp til at få overblik, få kon tak te r  og få videreført mange vigtige 
færdigheder.

Et andet vigtigt aspekt, som ikke nævnes i forslaget til N ordisk  Råd. men 
som det bør suppleres med, er at koordinere  fastholdelsen eller nyetable
ringen a f  en p roduk t ion  a f  de materia ler,  der  indgår i de tradit ionelle  
håndvæ rksm etoder ,  f. eks. noget så e lem entært som lim efter gamle o p 
skrifter eller milebrændt tjære. Det er virkelig en oplagt nordisk  opgave.

H eru nd er  kunne det også være relevant m ed  et nordisk  forum  for gen
brug a f  værktøj, materia ler eller reservedele til håndvæ rksproduk te r ,  nok 
næppe tunge materia ler  som tegl eller tøm m er; m en  f. eks. ur-dele, vin- 
duesbeslag etc.

Selvom de r  allerede sam arbejdes i et vist om fang  mellem de nordiske 
lande indenfor  de om råder ,  der  nævnes i forslaget, sker der  ingen koord i
nering, b l .a .  fordi de r  ikke er etableret et fælles forum, til at diskutere 
tingene i.

Supplerende oplysninger

H vad  angår det europæiske sam arbejde , som nævnes kort i forslaget til 
N ord isk  R åd, har  både  R aadvad-C en tere t  og Planstyrelsen i D an m ark  
gennem flere å r  deltaget i en såkaldt " G ro u p  o f  Specialists” i E uroparådets  
regie, sam m en  m ed andre  europæiske H åndværks-C entre ,  bl. a. i Tyskland, 
Østrig, Italien, Portugal. England og Frankrig. Disse kontak ter  har været 
overordentlig  nyttige.
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Det skal også nævnes, at Restaurerings-Centeret i Venezia e r etableret og 
drevet a f  Europarådet ,  hvilket kunne studeres som en slags m odel for et 
” N ord isk  H åndvæ rk s in s t i tu t” som foreslået. Centere t i Venezia tager sig 
først og frem m est a f  uddanne lse  a f  res taureringshåndvæ rkere , ikke a f  de 
sam ordn end e  ideer om  f. eks. et centralt opslagsværk, et centralt u nderv is
ningskatalog, et centralt  håndværker-regis ter  m .m .  som forslaget til N o r 
disk Råd  indeholder.  Disse e m n e r  drøftes der im o d  i ” T he  group o f  Specia
lists” , som m ødes ca. 2 gange om  året forskellige steder, m ed  økonom isk  
støtte fra E uroparådet .

R aadvad-C en te re t  er også bekendt m ed  at EEC (Fællesmarkedet) er i 
gang med nogle in i tia tiver på de tte  om råde ,  b l .a .  en s tor konference i 
Avignon i F rankr ig  til efteråret om  håndvæ rksuddanne lse  og restaurering.

K onklusion

R aadvad-C en te re t  vil meget stærkt anbefale, at de næ vnte  forslag til en 
koord inerende indsats for håndværks-bevarelsen  i N orden  gennemføres. 
Som nævnt vil C entere t  mene, at en indsats for at fastholde p roduk tionen  
a f  tradit ionelle  materia ler,  eventuelt også organisering a f  genbrug a f  m a te 
rialer og reservedele, bø r  tages m ed  i forslaget.

Samtlige forslag vedrører  em ner ,  som R aadvad-C en te re t  og flere a f  de 
andre  ti lsvarende ins ti tu t ioner  i N ord en  på een eller anden  m åd e  er i gang 
med at få op  at stå. Et initiativ  fra N ord isk  R åd s  eller N ordisk  M inister
råds side vil i den forbindelse  være meget relevant og velkom m ent.

R aadvad-C en te re t  st iller sig naturligvis til fu ldstændig disposit ion, så
fremt m an  ønsker, at nogle a f  forslagene skal drøftes yderligere, viderebe- 
arbejdes eller udbygges. Og Centere t er ligeledes meget interesseret i at 
medvirke, hvis forslagene skal føres ud i livet.

Erfaringerne fra C entere ts  deltagelse i E uroparåde ts  arbejde  viser, at 
f. eks. økonom isk  støtte til fælles m ø d e r  eller sem inare r  er en stor hjælp til 
at få sam arbe jde t og kon tak terne  udbygget.

Skulle R aadvad-C en tere t  derfor pege på noget,  d e r  både  ville frem m e 
forslagenes gennemførelse  og sagen som helhed, var det  nedsættelsen a f  en 
arbejdsgruppe eller etableringen a f  et slags fo rum  m ed samtlige disse 
em ner  på dagordenen.

R aad vad ,  N ord isk  C en te r  til bevarelse a f  H åndværk , deltager som 
nævnt meget gerne selv i en sådan arbejdsgruppe.

R aadvad ,  den 28. maj 1990

På R aadvad-C en te re ts  vegne

Søren Vadstrup  
Centerleder
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Dansk Husflidsselskab:

D ansk  Husflidsselskab er landsorganisation  for husfliden i D an m a rk  og 
derm ed  en a f  de seks m edlem sorganisa tioner  i N orden s  H usflidsforbund. 
D ansk  Husflidsselskab har t i lknytter  130 lokale husflidsforeninger, 18 
am tsforeninger med ti lsam m en ca. 10000 m edlem m er. Selskabet har sek
retaria t og kon to r  for landskonsulenten  i K ertem inde .  Selskabet opre t tede  
i 1952 den selvejende insti tu tion  Den danske Husflidshøjskole i K er tem in 
de, som tilbyder højskolekurser og en sem inarieuddanne lse  som h å n d a r 
bejdslærer. 1 so m m erm åned erne  arrangerer D ansk  Husflidsselskab lærer
kurser i husflidsfag. I august 1990 starter  D ansk  Husflidsselskab en ny 
selvejende insti tu tion  under  navnet: Den danske Husflidsefterskole i 
Skjern, som skal drive skolevirksomhed for 14—18 årige, hvor husflidsfag 
vil indgå i undervisningen som ligeværdige fag med den boglige underv is
ning.

D ansk  Husflidsselskab ser meget positivt på det medlemsförslag, som 
her er lagt frem for N ordisk  Råd. Forslaget ru m m er  store muligheder for at 
f rem m e udviklingen a f  husfliden i Norden.

N ordens  H usflidsforbund er et forum for erfaringsudveksling med bl. a. 
nordiske  ting hvert 3. å r  og en årlig husflidslejr for hele familien. Det 
nordiske husflidssamarbejde e r  meget værdifuldt , m en  mangler i høj grad 
økonom isk  støtte til en videreudvikling. D er  mangler b l .a .  økonom isk 
mulighed for at opre t te  er fællesnordisk hustlidssekretariat til at koord ine
re arbejdet.

D ansk Husflidsselskab er enig m ed forslagstillerne til medlemsforslaget i 
deres generelle bem æ rkninger  og konkrete  forslag omkring:
1. Nordisk  do kum enta t ion  for husflid og håndvæ rk  med bibliotek og

database.
2. Kortlægning a f  nordiske uddannelsesm uligheder  m ed  forslag til fælles 

nordisk  kursus- og uddannelse  i husflids- og håndværksteknikker .
3. S tøtte til et fælles nordisk  husflidssekretariat for N ord ens  Husflidsfor

bund  og til fællesnordiske kurser i specielle em n e r  eller a f  videregående 
art.

K ertem inde ,  den 31. maj 1990

På D ansk  Husflidsselskabs vegne

F lem m in g  K ristensen  
Landsformand

Ih  So l vang  
Konsulent
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Den danske Husflidshøjskole:

Den danske Husflidshøjskole bestyres a f  den danske husflidsbevægelse. 
Skolen består  a f  en folkehøjskole m ed  ca. 100 elever,  et håndarbejdssem i-  
narium  med ligeledes ca. 100 elever. I som m erper iod en  organiseres lærer
kurser a f  én og to  ugers varighed og m ed  deltagelse a f  4 — 500 h ån darb e jd s
lærere. Skolerne t i lbyder underv isn ing  i alle teksti le  fag sam t i keram ik, 
glas, træ, metal og billedarbejde. U nderv isn ing  foregår i alle n iveauer  fra 
begynderstadiet til specialistv irksom hed. D er  er plads til ca. 100 i skolens 
internat,  og de r  e r  gode og rum m elige  værksteder til alle aktiviteter .

Da det er skolens m ålsætning at bevare og udvikle husflid og h ån darb e j
de som vigtige muligheder i menneskers  sociale og folkelige tilværelse, skal 
vi herm ed udtrykke vores anerkendelse  a f  medlemsforslaget.

Vi mener ,  at det nord iske  sam arbejde , som allerede eksisterer på hus- 
fl idsområdet, er meget værdifuldt , og vi vil m ed  glæde se på en styrkelse a f  
dette arbejde. I den anledning  vil Den danske  Husflidshøjskole naturligvis 
gerne give rum  til eventuelle ti ltag fra N ord isk  Råd.

Vi ønsker at unders trege vigtigheden af, at nordiske  husflidsfolk får 
mulighed for at mødes, udveksle erfaringer og give inspiration.

N ordens H usflidsforbund er en vigtig organisation  i dette  arbejde, men 
det er åbenbart ,  at fo rbunde t savner  et fælles sekretaria t.  Et sådant sam len
de organ ville kun give det nordiske sam arbe jde  mere kontinu ite t  og 
styrke.

I øvrigt ti ls lutter vi os de reko m m end a t io ne r ,  som m ed lem m erne  fore
slår N ord isk  R åd  at stile til M inisterrådet.

K ertem inde, den 29. maj 1990

Den danske Husflidshøjskole

F lem m in g  K ristensen  
Form and

F rederik C hristensen  
Forstander

F i n l a n d

Ålands landskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen anser  de i forslagets kläm re ko m m en derade  åtgär
derna  välgrundande och värda  unders töd ,  inte m inst  frågan om  sam n o r
diska u tb ildningsvägar inom  han tverk  och hemslöjd.

Landskapsstyrelsen ställer sig emellertid  i de tta  skede tveksam  till försla
get att  u p p rä t ta  ett  nord isk t hantverksins ti tu t .  U ppgiften  a tt  bevara  och 
utveckla nordiskt han tverk  och nordisk  hem slöjd  ku nd e  enligt landskaps



styrelsens uppfa t tn ing  ges åt redan befintliga ins ti tu t ioner  på om råde t.  I 
stället bo rde  större u p p m ärksam he t  fästas vid organiserandet av lärar- och 
elevutbyte på nordisk bas.

M ar ieh am n  den  7 jun i  1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

Jan-E rik  Å kerfelt 
Skolinspektör

Kotiteollissuuden keskusliitto (Centralförbundet for hemslöjd):1

Medlemsförslaget om  åtgärder  för a tt  bevara  och utveckla han tverk  och 
hemslöjd i N orden  ä r  mycket viktigt och aktuellt . H an tverk  ha r  betydelse 
för m än n isk o r  i m ånga avseenden. A tt ti llverka ett föremål från bö ljan  till 
slut s tä rker insikten om helheten  hos saker och företeelser. H an tve rk  har  
haft och ha r  for tfarande en central plats inom både kultur- och näringsliv i 
alla nordiska länder. EG  erb juder  en u tm an ing  att  bevara  den  nordiska 
kulturens särart och befräm ja  know-how rö rand e  branschen.

1 F in land finns en så gott som heltäckande utb ildnings- och upplysnings- 
organisation. U tb ildn ing  ges i han tverk  och konsthan tverk  (45 läroansta l
ter) vad gäller både m juka och hårda  material, t. ex. det i medlemsförslaget 
n ä m n d a  ins trum entbyggandet ä r  ett u tb i ldn ingsom råde. H emslö jdsupp- 
lysningsorganisationens verksam hetsidé  ä r  att  upprä t thål la  och utveckla 
kunskaper  om  och k u n nan d e  i finskt hantverk. O rganisa tionen  består av 
22 hem slöjdsföreningar och deras över 200 lokala upplysningskontor.  De 
viktigaste verksam hetsfo rm erna  ä r  utbildning, upplysning, inform ation  
och b efräm jande  av marknadsföring . V erksam heten  rik tar  sig till den  stora 
a llm änheten , am atö re r ,  h an tverkare  sam t an d ra  som får inkom ster  i b ran 
schen.

Att bevara  en han tverks trad it ion  innebär  fram för allt att hålla han tv e r
ket levande och utvecklingskraftigt. Til lverkning av tradit ionella  föremål 
och inventering av trad i t io ne r  ä r  bara  en del av detta  arbete. G am la  goda 
arbetssätt  och materia l kan an vän das  till nya föremål och ändam ål.  T rad i
tionen kan utgöra en källa till nya uppfinn ingar  och idéer om helt nya 
p rodukter.  I dag p roducerar  vid morgondagens trad it ion , varor  och tjäns
ter  som är  typiska för vår  tid.

D en  in ternat ionel la  verksam heten  ä r  av s tor och växande betydelse när 
det gäller att  förmedla idéer och kunskaper och på så vis öka kunnan de t  
och förmågan att lära av varandra.

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  J in ska .
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M ot bakgrund av vad som hemställs  i medlemsforslaget in ta r  vi följande 
s tåndpunkt:

1) Inven tering  och koordinering

Vi anser det vara  av vikt a t t  inventera  och sam o rdn a  do ku m en ta t io n  av 
han tverksm ateria l .  En särskilt viktig form av sam arbe te  är att öka tillgäng
ligheten till befintliga kunskapsbanker.  K un skapsbankerna  skulle vi inte 
vilja begränsa till att  enbart  gälla trad it ionellt  han tverk  och kunskaper  i 
de tsam m a, u tan  väsentligt är också att  d ok u m e n te ra  dagens know-how. 
Hela t iden  ä r  det b ra  att k o m m a  ihåg att förmedling  av kunskaper  och 
kunnan de  från en m änniska  till en annan  alltid ä r  det bästa sättet att 
v idarebefordra  och d ok um en te ra  h an tverkskunnande .  I F in land utförs 
detta  arbete  av S uom en koti teollisuusm useo (F in lands  hem slö jdsm useum ) 
i Jyväskylä. Frågan h a r  behand la ts  i ett delprojekt, ” N ordisk  kunskaps
bank  för han tve rk ” , som ingår i N ord iska  rådets N IVU -projekt.

2) U tarbetande av uppslagsverk och undervisningsm ateria l

Liksom på föregående punkt anser vi det viktigt a tt samla materia l och 
öka tillgängligheten till det. K unskapsbanken  k o m m er  att  växa ständigt, 
och den b orde  u tfo rm as så att  den lätt kan kom pletteras .  Att u tarbeta  och 
framställa underv isn ingsm ateria l  ä r  enligt vår mening  utom ordentlig t  vik
tigt. För  n ä rv a rand e  råd e r  stor brist på  undervisningsm ateria l .  Ett no r
diskt sam arbetspro jek t skulle kunna  startas för u ta rbe tande  av u nderv is
ningsmaterial.

3) K artläggning av u tb ildningsm öjligheterna och utvecklande av sam arbete

U tbildningsm öjligheterna  inom  h an tverksom råde t i de olika nordiska
länderna  och problem  förkn ippade  m ed ansökningsförfarandet borde  
skyndsam t kartläggas. Bara att  få fram in fo rm ation  om  u tb i ldn ing  och 
kvalifikationskraven ä r  mycket besvärligt för närvarande .  Dels b o rde  för
u tsä ttn ingarna  för nord isk t sam arbete  inom  ram en  för no rm al underv is
ning kartläggas, dels borde  särskild sa m o rdn ad  utb ildning förbättras, u t
b ildningsprogram  u ta rbe tas  sam t möjligheterna till praktik  ökas. Inom 
hantverk  ä r  det viktigt a t t  inse att fö rd jupade  s tud ie r  i något de lom råde 
kan bedrivas u tom lands . K analer  för detta  bö r  byggas upp, och u tländsk 
u tbildning borde  accepteras som en del i den inhem ska examen.

4) H an tverksinstitu t

Viktigare än ett han tverksins ti tu t  anser vi det vara  a tt införa nordiskt 
perspektiv  i n uv arand e  läroverk  och olika organisationer,  att  få till s tånd 
ett fungerande sam arbete  och att  jäm stä lla  de olika ländernas examina. 
F ör  individuella  s tud ie r  i N orden  borde ett s t ipendiesystem skapas. Även 
möjligheterna att  förena han tverkss tud ie r  med  sp råkstud ie r  borde  utredas.

t l  -A 9 2 0 /k  Supplement
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5) Pohjolan ko titeo llisuusliitto  (N ordiska hem slöjdsförbundet) skulle k u n 
na  koord inera  och utveckla ovan  n ä m n d a  sam arbetsprojekt.  U tvecklandet 
av sam arbete  borde  få fastare fo rm er än för närvarande ,  och N ord iska  
hem slö jdsförbundet vore  den lämpliga organisa tionen för den na  uppgift,  
eftersom den redan ha r  o rganisa tionserfarenhet och utbyggda kanaler. 
O rganisa tionen  borde  garanteras  ekonom iska  möjligheter för upp rä t tand e  
av eget sekretariat sam t erforderliga resurser.

Helsingfors i maj 1990

Finlands folkliögskoleförening r.f.:1

Folkhögskoleföreningen anser  att medlemsforslaget ha r  sakliga m otive
ringar och stöder i p rincip  b ibehållandet och u tvecklandet av hantverks- 
och hemslöjdstradit ionen.

I sitt  y tt rande  ta r  föreningen dock ställning endast  till sådana  förslag till 
p raktiska å tgärder som tangerar  vuxenutb i ldn ing  och hobby in r ik tade  s tu
dier.

Förslag till åtgärder fö r  u tarbetande av undervisningsm ateria l

Trots att  hem slöjden ha r  minskat och trad it ionel la  han tverksyrken för
sv inner  visar m ånga av den vuxna befolkningen intresse för hobby in r ik ta 
de s tudier i hantverk. Föreläsningar och kurser m ed  anknytn ing  till ä m ne t  
arrangeras i F in land  mestadels på m edborgar-  och arbetar insti tu t ,  men 
också på  folkhögskolor och i studiecirklar.

Tillgång till do ku m en te ra t  kunskapsstoff  skulle främja undervisnings
verksam heten  på om råde t,  som nu försvåras av att  an talet personer  som 
behärskar  tradit ionella  y rkeskunskaper håller på  att m inska. Vid sidan av 
do ku m en te ra t  kunskapsstoff  skulle ti llgången på  lättfatt ligt underv isn ings
material underlä tta  undervisningsarbetet.  Materia l som utarbetas  borde  
emellertid  stå till förfogande även på finska, så a tt det kan nå vidare 
kretsar av vuxna som är  intresserade av han tverk  och hemslöjd.

C en tra lfö rbunde t för hemslöjd

Kalle J. Korhonen  
Ordförande

M arketta  Luu tonen  
Verksamhetsansvarig

K irsti K esälä-Lundahl 
Utbildningschef

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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Förslag lill åtgärder fö r  kartläggning av u tb ildningsm öjligheter  

Folkhögskoleföreningen anser att förslaget till en kartläggning av u tb i ld 
ningsmöjligheterna inom  hantverk  och hemslöjd ä r  en ändam ålsen l ig  å t 
gärd och föreslår att  nä tverket av de inem ot 400 folkhögskolorna i N orden  
beaktas i kart läggningen som en möjlighet u töver  de övriga verk
sam hetsform erna  inom  det fria ku lturarbetet.  Folkhögskolorna har erfa
renheter av utb ildningen inom hantverk  samt av det nordiska  s tud en tu tb y 
tet på andra  s tud ieom råden .  Dessa erfarenheter  kan utnyttjas såvitt en 

sam nord isk  u tb ildning anses motiverad.
Avslutningsvis konsta te ra r  folkhögskoleföreningen att  befräm jande t av- 

hantverksyrkena och hemslöjden ur vuxenutb i ldn ingens synvinkel inte 
kan betraktas  som det mest centrala o m råd e t  i nordiskt sam arbete .  F ö r 
eningen föreslår därfö r  att huvudvik ten  i u tbildningen läggs på en förnyel
se av det tradit ionella  hantverket och på nya hantverksyrken och såvitt 
möjligt med b eak tande  av regionalpolitiska synpunkter.

Helsingfors den 11 jun i 1990

Fin lands folkhögskoleförening rf

Tapani Kuronen  
Ordförande

H eikk i S ed er lö f 
Generalsekreterare

Ålands husmodersskola, direktionen:

D irek t ionen  stöder N ord iska  rådets rek om m e n d a t io n e r  till m in is te rrå 
det för bevarandet av tradit ionellt  hantverk  och tradit ionell hemslöjd.

Inventering  och d o k u m en ta t io n  av tradit ionellt  han tverk  och hemslöjd 
bör göras så fort som möjligt och på gräsrotsnivå m edan  det finns verkligt 
k u n nan de  kvar  att  tillgå. Det ä r  inte enbart  de eventuellt  ve rksam m a 
yrkesu tövarna  som besitter  viktig kunskap. K om m u n ern as  k u l tu rn äm nd er  
kunde engageras för att  ta  till vara och bevara  ku nn an d e t  i bygden.

Ett centralt nordiskt uppslagsverk om han tverk  och hemslöjd blir en 
fantastisk slu tprodukt och kan fungera som m oro t för varje nordiskt land 
då det gäller att  d o k um en te ra  sitt eget folks han tverkskunnande .

Traditionellt han tverk  innefa ttar  också överlevnadskonst  och bör abso
lut läras ut t. ex. via lantbruksskolor, husm odersskolor  och folkhögskolor. 
Varje skola kan ha sin egen inr ik tn ing följande i första hand  sin egen bygds 
tradit ioner.
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Ett nordiskt han tverksins ti tu t  kunde säkert bli både  p ådrivande  och 
sam o rd nan de  för h an tverkskunnande t  i N orden.

Saltvik den 11 ju n i  1990

Sigbritt Fagerström  
Föreståndare

Ålands fackskollärare r.f.:

Å lands fackskollärare stöder de s trävanden  som medlemsförslaget om 
åtgärder för att bevara och utveckla nordiskt han tverk  och hemslöjd ger 
uttryck för. Det ä r  ett om råd e  som särskilt väl läm par sig för sam arbete  
och g em ensam m a insatser i hela N orden . Särskilt intressant ä r  möjligheten 
att  dagens han tverk  och näringsliv kan ges miljövänligare alte rnat iv  vad 
gäller processer och råm ateria l  genom s tud ium  av då tida  teknik.

Vi å te rko m m er gärna med ytterligare y tt randen  då N ord iska  rådets 
rek om m en da t io ne r  till m in is terrådet genomförts.

M arieham n den lO ju n i  1990

Ålands fackskollärare r. f.

T o m m y Uhlin 
Ordförande

Ålands hemslöjdsförening r .f .:

Ålands hemslöjdsförening r.f .  om fa t ta r  förslaget till å tgärder  för beva
randet av nordiskt hantverk , m en  vi föreslår att m an  först u treder  förut
sät tn ingarna  för a tt  in rä tta  ett han tverksins ti tu t .  Ins titu te ts  uppgif ter skall

vara:
— att inventera  och sam o rdn a  den nordiska  dokum en ta t ion en  beträffande 

tradit ionellt  han tverk  och tradit ionell hemslöjd samt upprä t ta  förteck
ningar över verksam m a yrkesutövare  på dessa om råden .

— att låta u tarbeta  ett centralt nordiskt uppslagsverk om hantverk  och 
hemslöjd m ed tradit ionell inr ik tn ing i de nordiska länderna  sam t u tfor
m a lättillgängligt upplysningsm ater ial på om rådet.

— att kartlägga nu varande  u tb ildningsm öjligheter i de nordiska länderna, 
utreda förutsä t tn ingarna  för sam nord iska  u tbildningsmöjligheter och 
k om m a m ed förslag på vilket sätt u tbildningen inom  nordiskt han tverk  
och hemslöjd kan genomföras.

— att u treda  och lägga fram förslag om  hu r  o rganisa tioner inom  hant- 
verksrörelsen kan m edverka  i sem inarier  och kurser och u tb ildning
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sam t sam o rdn a  dessa för t. ex. barn , unga sam t b land dem  som på sin 
fritid ägnar sig åt han tverk  och hemslöjd.

Sund den 29 maj 1990

Å lands hemslöjdsförening r. f.

R una-L isa  Jansson  
Ordförande

I s l a n d

Undervisnings- og kulturministerie t (M enntam álaráðuneytið):1

Ministerie t m ener ,  at m an  her ha r  berørt et bemærkelsesværdigt o m rå 
de, idet m an  ved, at m ange fag, som falder indenfo r  dette  om råde ,  er i 
vanskeligheder, og at de r  er fare for, at de — og d erm ed  en del a f  de 
nordiske landes håndvæ rksku l tu r  — vil uddø.

H vert  land for sig e r  ti t ikke i s tand til at yde disse fag den støtte, som er 
både  vigtig og nødvendig, m en  ved en fælles indsats fra alle nordiske lande 
kunne der være en mulighed for, at det lykkedes.

Undervisnings- og ku ltu rm in is ter ie t  anser  derfor de medlemsförslag, 
som fremlagdes på N ord isk  R åds  session, for både  positive og interessante.

Ministerie t har på den anden  side ikke vurderet de enkelte faktorers 
værdi ud fra islandske forhold, m en  anser  dem  for, hvis de gennemføres, 
uden tvivl at have betydning  for Island.

Reykjavik, den 25. maj 1990

P. m. v.

Ste fan  Ól. Jónsson

Is lands Husflidsselskab (Heimilisiðnaðarfélag is lan ds) :1

Islands Husflidsselskab blev grundlagt 1913 og er en am atø rfo ren ing  
m ed 720 m ed lem m er.  Foreningen er landsdækkende, m en  m ed hovedsæde 
i Reykjavik. Foreningens formål er ifølge vedtægterne i par. 2: 

” Foreningen arbe jder  for at bevare, forøge og styrke national islandsk 
husflid, virke for at den udføres m ed  o m hu  og skønhed og vække befolk
ningens interesse for at fremstille kønne og nyttige ting, som im ø d ek o m 
m er  tidens krav, m en  ha r  deres rø d d e r  i den  gamle nationale  ku ltu ra rv ” .

1 Y ttra n d e t ö versa tt frå n  is lä n d ska .
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For at opfylde disse bestem m elser d river foreningen hustlidsskolen, 
hvor der b l .a .  undervises i is landske a rbejdsm etoder ,  som ikke kendes 
andre  steder.  D esuden driver foreningen forretningen Islandsk Husflid 
(íslenskur heim ilis iðnaður) og udgiver årsskriftet ” Hu og h å n d ” (H ugur og 
hönd).

Vi anser de sidste 3 paragraffer for de vigtigste og mener ,  at m an  bør 
lægge megen vægt på at nå ud til de  unge.

Husllidsskolen har velkvalificerede lærere, som f. eks. ville være i stand 
til at formidle  deres særlige is landske kundskaber  på f. eks. nordiske  kur-

Vi ud trykker vor glæde over  dette  medlemsforslag og vil være villige til 
at yde en indsats, hvis dette  forslag gennemføres.

Reykjavik, den 16. ju n i  1989

IIild u r S igurðardóttir  
Form and

Kolbrún F innsdóttir  
Næstformand

N o r g e

Kirke- og kulturdepartementet:

D ep artem en te t  stiller seg positiv til in tensjonene i medlemsförslaget. 
Bevaring og utvikling av gamle håndverk  gjelder sm å yrkesområder ,  hvor 
kontak t og sam arbeid  mellom de nordiske land vil være naturlig og ha stor

betydning.
I Norge er m an  o pp ta t t  av å bevare og videreutvikle  gamle håndverk s tra 

disjoner, og mange av de problemstil linger medlemsförslaget peker på er 
utførlig behandle t  i N O U  1986: 15 ” D okum entas jon ,  vern, videreføring og 
atterreising av gamle handverk" .  Som et resultat av denne u tredning  ble 
det i 1987 ved De Sandvigske Samlinger på L il leham m er oppre t te t  et 
landsom fa t tende  håndverksregis ter. Registrets oppgaver til nå  ha r  hoved
saklig vært å foreta registreringer av håndverksu tøvere  og håndverksdoku- 
m entasjon  og dessuten g jennom føre  opplæringstil tak og forskjellige do ku 
mentasjonsprosjekter .  D et planlegges et register over u tdanningsm ulighe
ter  og en database  med kulturhistor iske opplysninger om det enkelte 
fagområdet.

Et nordisk  sam arbeid  på dette om råde t  bø r  i første rekke ta sikte på å 
legge til rette for en sam ordn ing  av landenes tiltak og in i tia tiver nå r  det 
gjelder registrering av forskjellig dokum entas jon ,  u tdanningsm uligheter 
etc. En viktig oppgave i den forbindelse vil være å u tarbeide  oversikter  
over  sam ordnede  fagbetegnelser og klassifikasjonssystemer.
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Det bør legges opp  til mest mulig fleksible sam arbeidsform er. D et synes 
ikke å være behov for en insti tusjonalisering av sam arbe ide t  på nåvæ rende 
t idspunkt.

Oslo, 11. ju n i  1990

H arald  Synnes  
Statssekretær

H ans Berg  
Første konsulent

Norges husflidslag:

Norges husflidslag slutter seg fullt til de ti ltak som er nevnt u n der  
medlemsförslag A 920/k.

Vi vil gjerne unders treke  at den utvikling vi ser mot EF og den liberalise

ring vi ser i Øst, vil gjøre det end a  viktigere a t N orden  op p tre r  samlet for å 
kunne bevare sin kulturelle identitet.

F or  å kunne  ta vare på  forslagene nevnt fra en til fem, m ener vi det bør 
opprettes  et nord isk  sekretariat i t i lknytning til N ord isk  Råd.

Sekretariatet m å  også kunne  være sekretaria t for den N ord iske  H em - 
sløydorganisasjonen for å bringe det nordiske  arbeidet på dette  o m råde t 
videre. Vi gjør oppm erk so m  på at Norges husflidslag også har utsalg og 
profesjonelle håndverkere  ti lknyttet sin organisasjon. Alle pu nk tene  u nder  

en til fem berører  således vår organisasjon.
Vi ser f rem til en v idere behandling  av forslaget!

Oslo, 14. mai 1990

F or  Norges husflidslag

M orten Berner 
Generalsekretær

Næringslivets Hovedorganisasjon:

Næringslivets H ovedorganisasjon  er i u tgangspunkte t positive til at det 
på nordisk  plan etableres og videreføres opplæringstilbud på fagom råder 
hvor  det i de enkelte nordiske  land ikke er godt nok m arked  for nasjonale 
ti ltak. D en  videre behandling  av dette  forslaget vil derfor bygge på en 
klarere presisering av hvilke håndverksfag og hvilke ferdigheter som skal 
ivaretas på nordisk  plan, sam t en bedre  sam let do kum entas jon  av hvilke 
av de igangsatte kurs og andre  undervisningsti ltak  som  idag har  deltagelse 

fra an d re  nordiske  land.
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N år  dette  er klarere, t ro r  vi at a rgum entas jonen  for et eget nordisk  
håndverksinst i tu tt  s tår svakere. E tter  vårt syn kan N ord isk  Råd  uten 
særlige u tredninger kunne konkludere at ett av de best utviklede hånd- 
verksutdanningssentre  i N o rden  kan få tillagt oppgaver om  bevaring  og 
utvikling av nordisk  håndverk . På den  m åten  kan forslagets hovedm ålse t
tinger raskere nås.

Oslo, 21. mai 1990

Næringslivets Hovedorganisasjon  

H arry B jerken g

S v e r i g e  

Statens kulturråd:

K ultu rråde t vä lkom nar forslaget om  att ta upp  hantverks- och slöjdfrå
gorna till översyn med tanke på såväl t rad it ionsbevarande  insatser som på 
sam ordningsbehov  i de nordiska länderna.

Förslaget beskriver om råde t i b reda  och övergr ipande te rm er  som inte 
alltid tar  hänsyn till de skilda föru tsä t tn ingar som råder och de speciella 
gränsdragningsproblem som finns mellan han tverk , hemslöjd, slöjd och 
manuellt  y rkeskunnande överlag.

Medlemsförslaget utgår från att nordiskt han tverk  och hemslöjd är 
något på förhand definierat och inte ett resultat av olika influenser. In
vandrade  hantverkares  arbete har s tor betydelse liksom det internationella  
utbytet på han tverksom råde t som ständigt fortgår och som bearbetat in
lem m as i ett inhem skt kulturarv  som möjligen kan kallas nordisk  särart.

K ulturrådets u tgångspunkter

K ulturråde t svarar indirekt för kulturpolit iska insatser på berörda  o m rå 
den dels genom bidrag till landets länsm useer med om fa t tan de  d o k u m en 
tation  och även levandegörande av hantverk , dels genom bidrag till för
eningen Svensk Form  till H andarbe te ts  V änner  och till konsthantverks- 
kooperativ . Dessa organisa tioner vetter  i sin verksam het m er mot indus tr i
ell design och konstnärligt yrkesarbete, m en  i historiskt och folkbildande 
perspektiv också m ot hantverks- och hem slö jdsom rådet.  D etta  kunde inte 
minst avläsas i den om fa t tand e  m anifesta tionen  N ord Form  som arrange
rades av Föreningen Svensk Form  och M alm ö stad so m m aren  1990. H är 
kunde  det nordiska perspektivet s tuderas  i all sin rikedom.

K ulturrådet s töder vidare genom det generella t idskrif tsstödet publika
tioner  som från olika u tgångspunkter in form erar  om  och deba tte ra r  h a n t
verk och hemslöjd. H är  kan n äm n as  H em slöjden, Form , Bebyggelsean-
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tikvarisk tidskrift ,  T räbiten  och F o rn t id a  teknik. R ådet h a r  även u n der  en 
period  genom p roduk t ionss töd  till m useernas d o k um en tä rf i lm er  kunnat 
följa resultatet av att han tverksyrken och m e to der  do k um en te ras  och även 
f å r e n  renässans, som t .ex .  i arbetslivsmuseer. En u tökning  av m useernas 
föremålsvård  och konservering  har också inneburit  bä tt re  möjligheter för 
specifikt h an tve rkskunnande .  M o tsvarande  utveckling och å te rh äm tn ing  
har ägt rum  inom den an tikvarisk t m i l jövårdande  sektorn.

Vid ku ltu r ins ti tu t ionerna  ges d ä ru töv e r  möjlighet att  u töva  olika 
hantverksyrken, som t. ex. i dräktateljéer, scenografiverkstäder och utställ- 
n ingsproduktioner.

U n d e r  1980-talet har centra utvecklats för såväl u tb i ldning som för 
u tövande  av han tverk . Tre exempel kan n äm n as  på sådana  levande centra  
som därtil l mycket m edvete t  a rbe ta r  m ed  nordiska kontakter: Stiftelsen 
Skånehantverk  i L andskrona , Stiftelsen August A braham sson  i Nääs och 
H antverke ts  folkhögskola i Leksand. Vid de två senaste har även do k u 
m enta tion  kring olika aspekter av nordiskt han tverksku nn and e  påbörjats. 
Vid S kånehantve rk  förbereds ett forsknings- och utvecklingsarbete i no r
diskt sam m anhang .

K ulturrådets synpunkter på de sam m an  fa ttande förslagen

1. K ulturrådet s töder  tanken  på en förbättrad  inventering  och sam ordn ing  
av d ok um en ta t io nen  beträffande tradit ionella  hantverk. R ådet anser 
att  detta  helst bö r  ske genom stöd till och i sam arbete  m ed  de ins ti tu t io 
ner  som redan påbörja  arbetet. M useerna  ha r  hä r  en viktig roll vid såväl 
do ku m en ta t io n  som levandegörande. Ett särskilt ansva r  och intresse 
ligger hä r  för svenskt v id k o m m an d e  på N ord iska  museet,  Skansen och 
Arbetets  m useum . F ör  den sam iska d o k u m en ta t ion en  och sam o rdn in g 
en av den svarar främst Åjtte m useum , Jokkm okk. (Medlemsforslaget 
berör  ej alls sam iskt hantverk).

Vad gäller behovet av en gem ensam  förteckning över verksam m a 
yrkesutövare  ställer sig rådet tveksam t. Insatserna för inventering  och 
uppföljn ing av aktuella da ta  skulle troligen ställa sig alltför kos tsam m a i 
relation till användningen .  Til lräcklig om rådesorien te r ing  finns redan 
hos de sam lande  organen och inom  respektive fackliga organisationer.

2. In fo rm ationsinsa tse r  kring han tverk  och hemslöjd ä r  angelägna. K ul
tu rråde t kan inte m ed  nu va ran d e  underlag  i medlemsforslaget b edöm a 
om  ett nordiskt uppslagsverk om  h an tverk  och hemslöjd m ed t r ad i t io 
nell inr ik tn ing skulle vara den viktigaste satsningen härvidlag. A ndra  
vägar via medier,  d a tab ank er  och läromedel av olika slag bö r  också 
övervägas.

3. K ulturrådet ser utvecklingsinsatser som mest närliggande och viktigt 
att satsa på i nu varan de  läge, inte m inst för att  nå en u pp växande  
generation. På detta  om råd e  ä r  en kartläggning och sam ordn ing  för 
bätt re  kunskap  och resu rsanvändn ing  angelägen. D e tsam m a  gäller be-

t2  -  A920/k Supplement
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hovet av en översikt vad gäller stud ieb idrag  och s t ipendier  i de olika 
nord iska  länderna. H ä r  behövs också sam råd  för nya och ko m ple t te ran 
de ubildningsvägar.

4. K ultu rråde t anser a tt in itia tiv  och uppdrag  u n d e r  p unk te rna  1 —3 bö r  
genomföras av redan befintliga organ m ed  god orienter ing  inom  h a n t
verks- och s lö jdom rådet.  D etta  b ö r  ske genom  sam råds- eller samar- 
betsförfaranden  eller genom  uppdrag  d ä r  u tredn ingar  och l iknande 
krävs. D en n a  form av nord isk t sam arbete  ha r  förordats  i N ord iska  
min is terrådets  u tredning  om  kulturellt sam arbete  i N orden . K u ltu r rå 
det som i tidigare y tt randen  stött sådana  arbe tsfo rm er anser  a tt  förut
sät tn ingarna  för ett särskilt nordiskt han tverks ins ti tu t  inte behöver 
utredas. I stället bör sam arbete t  mellan redan  verkande organ under lä t
tas.

5. K u ltu rråde t ställer sig bako m  förslaget om  en utökad  versam het på 
nordiskt plan vad gäller olika hantverks- och hemslöjdsorganisationers  
m edverkan  i kurser och u tb i ldning b land barn , unga och ” b land  dem 
som på sin fritid ägnar sig åt h an tverk  och hem slö jd” . I vad m ån  detta  
behöver  u tredas ä r  oklart.  Det verkar  m er  angeläget att  s tödja genom fö
randet av olika initiativ  som tas på om rådet.

Stockholm den 25 sep tem ber 1990

Lars E ngquist

G udrun Vahlquist

Hantverkets folkhögskola:

H antverke ts  folkhögskola i Leksand h a r  an m o d a ts  a tt  y ttra sig över 
rubricerade  medlemsforslag. H an tverke ts  folkhögskola ha r  m ed  stort in 
tresse tagit del av förslaget och får m ed  an ledn ing  härav anföra  följande:

In ledn ing

Initiativ som m edverkar  till att frågor som berö r  han tverkets  utveckling 
lyfts fram är  positiva. Ett flertal rapporter,  u tredn ingar  och projekt u n der  
70- och 80-talet h a r  i en del fall b idragit till a t t  s tärka han tverkets  posi
tioner. Satsningar inom  u tb i ldn ingar  av olika slag ha r  också bidragit till att 
hantverkssek torn  säkrat kontinu ite ten  inom  flera yrken. N o te rb a r t  ä r  ock
så att  några helt ” n ya” yrken ha r  k o m m it  fram  u n d e r  de senaste åren.

I konkurrens  med ny teknik  och en snabb  sam hällsförändring, socialt 
och ekonom iskt,  ä r  det av största vikt a t t  de yrken bereds plats, som  ha r  a tt 
göra m ed  tankens  och handens  skapande.

H antverkaren  ä r  ofta ensam företagare  och h a r  därfö r  en särställning
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gentem ot de medel- och stora företagen. Lagar och föro rdn ingar  ä r  sällan 
anpassade  till det lilla fåm ansföretaget (vissa fö rändringar  ä r  att  v än ta  i 
Sverige i och m ed den nya skattere form  som träde r  i kraft u n der  1991) som 
därför k äm p ar  en o jäm n  k am p  m ot olika regelverk. D etta  till tro ts  ha r  de 
trad it ionella  han tverksyrkena överlevt flera å rh u n d ra d e n  i svenskt n ä 
ringsliv.

Det föreliggande medlemsförslaget ä r  ytterligare ett sätt att påpeka 
nödvändigheten  av han tverkets  roll och betydelse i dagens högteknologi
ska samhälles u tbud  av varor  och tjänster. Förslaget ä r  ett av många 
liknande som förts fram från olika organisationer,  r ik sdagsm än/kv innor 
eller an d ra  från de olika nordiska  ländernas  riksdagar eller sam arbetsor-  
gan.

Förslaget innehåller  flera intressanta  frågeställningar som bö r  k o m m e n 
teras ingående och vi hoppas  att följande kan b idra  till att påverka  denna  
fråga i positiv riktning.

H antverk — konsthan tverk  — hem slö jd  — (bild)konst — fo rm g ivn in g /  
design

M edlemsförslagets rubrik  är: . . .  ” om  åtgärder  för att bevara och u tveck
la nordiskt han tverk  och hem slö jd” .

H ä r  finns två begrepp som ofta an v änd s  för a tt beskriva ett komplext 
och svårdefin ierat om råde .  D et ä r  viktigt att klargöra vilken  yrkesgrupp 
m an rik tar sig till och vilka  utgångskriterier som diskussionen tar  fasta på.

Å ena  sidan kan m an  a n v än d a  följande förutsättning: H antverksyrken  
där yrket h a r  en ekonom isk  bärighet, dvs. han tverksyrken vilka den enskil
de kan bygga en egen verksamhet på.

Å and ra  s idan kan m an  utgå ifrån följande: K u nskap  — Kvalitet — 
K onkurrens  — Kultur. K unskap , att yrket ha r  eller kräver  en gedigen 
utbildning; att de p roduk te r  eller service som hantverkaren  erb juder  skall 
hålla högsta kvalitet; a tt kvalitén håller en så hög s tandard  att  det blir ett 
verkningsfullt konkurrensm edel m ot an nan  oseriös p roduk t ion  sam t att 
erfarenhet och vedertagen yrkeskunskap, ofta m ed  mångårig bakgrund, 
överförs till yngre genera t ioner  och på så sätt b id ra r  till att  bevara  det 
hantverkskulturella  arvet.

Det kan in ledningsvis också vara av intresse att s tanna  inför begreppet 
nordiskt hantverk och hem slöjd.

Vad är nordiskt i detta  sam m anhang?  K ultu rsp ridn ing  ha r  genom  å r tu 
senden skett genom utbyte mellan folk och kulturer. Mellan olika kon ti
nen te r  och genom direk ta  kontak te r  m ä n n isk o r  emellan. D etta  ha r  skett 
u nder  de stora klassiska h is toriska perioderna  liksom det skedde u nd er  
den period i den nordiska his torien då skand inaverna  seglade i öst- och 
västerled samt än d a  bort till K onstantinopel!  D etta  ku ltu ru tby te  sker 
fortfarande  och kanske änn u  m e r  påtagligt i dag genom de m o derna  
k om m unika t ionerna .  Det som är  "typ isk t no rd isk t” kan för an d ra  m änni-
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skor i a nd ra  de lar  av världen innebära  lika typiskt inhem skt,  t. ex. n ä r  det 
gäller tekniska lösningar eller m öns te r  och ornam enter ing .

Att det nordiska  hantverket och/eller hemslöjden skulle inta en unik 
position gentem ot a nd ra  länder  i dessa sam m an h an g  ä r  svårt a t t  påvisa.

Att det finns lokala m öns te r t rad i t io ne r  eller sätt att  an vän da  material 
eller tekniker är självklart. D e tta  visar att  utvecklingen går f ram åt — eller 
att m änn iskor  är kreativa i sin u tövning — och att företeelsen han tverk / 
hemslöjd inte är statisk.

1 medlemsförslagets fortsatta  diskussion använ ds  begreppen hantverk  
och hem slö jd  för att beskriva en företeelse som har varit föremål för olika 
försök till definition.

Bl.a. kan följande rappor te r  och li tte ra tur n äm n as  dä r  m an  diskuterat 
d enna  fråga:

Nylén A nna-M aja, H em slöjd, S tockholm, 1969, H em slö jd  — kulturarbete, 
produktion , sysselsättning. B etänkande av 1977 års hemslöjdsutredning. 
S tockholm 1979. (SOU 1979:77), H antverk — produktion  m ed  tradition. 
Statens Industriv erk. Stockholm 1981. (S IN D  1981:2), K onsthantverk och 
konsthantverkare. Statens kultu rråd . S tockholm 1983. (R appor t  från Sta
tens ku ltu rråd  1983:4). R apport om  Bygningshåndvæ rkere og bygningsres- 
taurering. Fredningsstyrelsen. K ö pen h am n  1979, D okum entasjon , vem , 
videreføring og atterreising av g am le  håndverk. Kirke- og underv isn ingsde
partem ente t .  Oslo 1986. (N O U  1986: 15). N ordisk sam m arbejde  om  de  
sm å  yrkesfag. N ord iska  m inis terrådet.  1987. (Stencilerad rapport).  N or
disk kunskapsbank för hantverk  — ett nätverk m ellan hantverkscentra. 
N ord iska  min is terrådet N IV U -projekte t .  Leksand 1988. (R apport  u ta rbe
tad av G. Ternhag, D alarnas  forskningsråd för C entra la  H antverksrådet,  
Leksand).

Ingen av dessa referenser ha r  kun na t  ge en hållbar och enkel definit ion 
av vad som är han tverk  -  konsthan tverk  -  hemslöjd -  (bild)konst -  
formgivning/design. Samtliga defin it ioner ä r  g ränsöverskridande och be
greppsförvirringen ä r  ibland total.  D etta  gör att  d iskussionen ofta får 
karak tären  av personligt tyckande. Sm aken  blir avgörande.

Det finns också an d ra  orsaker som kan ha bidragit till begreppsförvir
ringen. A vsaknaden  av klart defin ierade avgränsn ingar mellan respektive 
begrepp, hierarkier och am atö rism en .  V idare kan oseriösa företag i sin 
m arknadsför ing  an v änd a  de olika begreppen för att ge p roduk te r  av dålig 
kvalitet en förhöjd status.

Håller y rkeskunnandet på a tt  försvinna?

Det sägs i medlemsforslaget att  det trad it ionel la  y rkeskunnande t ä r  på 
god väg att försvinna. D etta  är ett påstående som finns med i t. ex. flera 
u tredningar  och också i boken H an tverk  i Sverige (LTs förlag i sam arbete  
med N ordiska muséet) som utkom  1989. A t t : . . .  ” yrkeskunnandet num era  
överlever huvudsakligen som repara tio nshan tv e rk "  . . .  är ett påstående 
som inte har  någon förankring i verkligheten.
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Det finns inga belägg för att så ä r  fallet. Varken b ranscherna  inom  olika 
hantverksyrken, Småföretagens R iksorganisation  i Sverige (där de flesta 
hantverksfören ingar i Sverige ä r  anslu tna) eller någon an n an  organisation  
eller m yndighet har  en sådan statistik tillgänglig.

Att m ånga äldre han tverkare  ha r  läm nat sina han tverk  och kunskaperna  
ej överförts  till en ny generation ä r  sant i flera fall. Varför ett långt yrkesliv 
inom ett trad it ionellt  han tverk  slu tar  så ä r  det svårt att  ge något svar på.

Det kan ha att  göra m ed  ett personligt ställningstagande eller a tt yrket 
som sådant ha r  innebur it  ett hårt och slitsamt liv som hantverkaren  inte 
vill a tt den yngre generationen skall få uppleva. En annan  orsak kan vara 
att vi, som utifrån be trak ta r  dessa ” u td ö en d e ” hantverk , h a r e n  glorifierad 
föreställning om hantverksyrket och en önskan  om  en for tsättn ing som ej 
ä r  realistisk i dagens samhälle. Ytterligare en aspekt som ofta glöms bort  är 
de svårigheter egenföretagande innebär .  Alltför sällan d iskuteras  de  före
tagsekonomiska frågorna. K ostnader  och löner ä r  de facto på en väsentligt 
högre n ivå  än bara  för 20 — 30 å r  sedan.

På u tb ildningssidan finns det m ånga belägg för att han tverksyrkena 
lever kvar och får det nödvändiga  ti llskott på yrkeskunniga han tverkare  
som behövs. I Sverige t. ex. har  gymnasieskolan sedan mitten  av 70-talet 
an ordna t  en tvåårig  gymnasial u tb i ldning kallad Kurs i H antverks teknik . 
Dessutom finns det specialskolor som G uldsm edsskolan , O ptiker-  och 
urm akarskolan , G ju ter iskolan (där u tb i ldningspla tser också ä r  reserverade 
för de övriga nordiska länderna) sam t ett flertal a n d ra  u tb i ldn ingsanordna-  
re. S itua tionen för de övriga nordiska länderna  ä r  ungefär l iknande. (Se 
v idare under  rubriken Centra la  Hantverksrådet) .

Vem represen terar vem?

Det ä r  viktigt a t t  k o m m a  ihåg att det sedan flera å r  ti llbaka finns 
organisa tioner och m yndighe te r  som ansvara t  för dessa frågor och aktiv t 
verkar för ” sitt o m råd e” och dess utveckling:

H antverks/Sm åjoretagarorganisa tionerna  i de olika nord iska  länderna: 
H åndværksrådet ,  D an m ark
C entra lförbundet för H an tverk  och Sm åindustri  (P ienteollisuuden
Keskusliitto), Fin land
L andssam band  Iðnaðarm anna ,  Island
Næringslivets H ovedorganisa jon, Norge
(tid. Norges H åndverkerfo rbund)
Småföretagens R iksorganisation, Sverige
(tid. Sveriges Hantverks- och Industrio rgan isa tion) m ed  b l .a .  H antverkets  
folkhögskola och Centra la  hantverksrådet.

H em slöjdsrörelsen  ha r  l iknande organisationer:
C entra lförbundet för Hemslöjd , F in land
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D ansk  Husflid 
Føroyskt H eim avirki 
Heimilisiðnaðarfélag islands, Island 
Norges Husflidslag
Svenska H em slöjdsföreningarnas R iksförbund

I en del av de nordiska länderna  finns också sedan m ånga å r  en konsu
lentverksam het som arbe ta r  på lokalplanet med utbildning, in form ation  
och inventeringar m. m.

Inom konsthantverkssektorn  finns m o tsva ran de  organ isa tioner t. ex. i 
Sverige: KIF, Design C enter (Stockholm, M almö), Föreningen Svensk 

Form .
I D anm ark : D ansk  Design Center,  i Norge L andsforbundet N orsk  form. 

F o rm  Island samt Konstflitföreningen i F in land  sam t dessutom  andra  
intresse- eller fackorganisationer (dessa ä r  anslu tna till Scand ina
vian Design Council). L iknande  organ isa tioner finns för (bild)konst både 
på riks- och lokalplanet.

K ulturpolitik  eller näringspolitik?

Det anförs i medlemsförslaget a tt frågan ä r  kulturpolit isk t viktig. D etta  
är sant. Det finns d ä ru töv e r  en viktig aspekt som inte d iskuteras  och det är 
den näringspolitiska  frågan. H u r  överlever hantverksföretagen (enmansfö- 
retagen) och hur ser fram tiden  ut? F inns det u trym m e i det högteknolo
giska samhället för m urare ,  plåtslagare, dekopörer ,  vävare, k rukm akare , 
s tuckatöre r m fl.?

D en na  fråga ä r  central m ed  hänvisn ing  till vad som tidigare påpekats  
om egenföretagens situation.

Inom hem slö jdsom rådet är det i verkligheten så att  det inte går att 
överleva som slöjdare. Den p roduktionsvolym  som en helt idsslöjdande 
person k om m er upp till ger inte den om sä ttn in g  som behövs för att klara 
en norm alfamilj och norinals tandard .

Ett europeiskt perspektiv

Inom  ram en för det europeiska sam arbete t  pågår det flera d iskussioner 
om  g em ensam m a utbildningsstrategier för f ram tiden. D etta  gäller m e d 
lem m arna  i Europarådet och framförallt de tolv E G -m edlem sländerna . På 
en konferens i m ars  1990 i M unchen  diskuterades bl. a. dessa frågor. Inom  
EG finns det bl. a. ett organ: C E D E F O P  (europeiskt cen te r för utveckling 
av yrkesutbildning) som framförallt a rbe ta r  m ed  jäm förba rhe ts frågor  på 
yrkesutbildningsområdct.  A ndra  förslag ä r  t. ex. att u tarbeta  en form av 
gem ensam t EG-yrkesbevis som skall vara gångbart inom den inre m ark n a 
den.

Vidare finns det olika ins ti tu t ioner  som specialiserat sig på bl. a. bygg- 
han tverk  och restaureringsfrågor (t. ex. Fulda i Västtyskland och Venedig i 
Italien). Flera av dessa satsningar har sitt u rsprung  i konferenser som hölls
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i m itten  av 70-talet b l .a .  i s am ban d  m ed det europeiska byggnadsvårds
året.

Tyvärr saknads det ett fungerande nätverk  mellan de olika länderna  för 
att få ut aktuell och nö dvänd ig  inform ation . L änder  som inte ä r  med i EG 
har  ännu  svårare  a tt hålla sig in form erade om dessa frågor.

Internationell t

Det ä r  viktigt a tt ha in ternat ionel la  u tb lickar och vara  lyhörd för an d ra  
länders kultur, t r ad i t io ne r  och speciella särarter .

Det är ännu  viktigare att vi först på h e m m ap lan  k o m m e r  fram med 
konkreta  och genom förbara  förslag inom  detta  om råde.

Den oro  som förs fram i medlemsforslaget, att den kulturella särarten 
kan k o m m a  att påverkas, ä r  överdr iven . M ed kunniga m änn isk o r  som har 
förmågan att utveckla sig och skaffa sig kunskap  kan m an  se fram åt med 
tillförsikt.

N ordiskt sam arbete

Det har, som det anförs i medlemsforslaget, gjorts satsn ingar inom  detta  
o m råde  b l .a .  genom N ord iska  rådet och N ord iska  m in is terrådet.  Vissa av 
dessa satsningar har riktat sig till u tb ildningsarrangörer,  lärare m .f l.  Det 
räcker dock inte a tt sporadiskt an o rd na  sem inarie r  och konferenser och 
enstaka projekt. H är  skulle en m er  långsiktig satsning göras.

Inom  de n ä m n d a  organ isa tionerna  finns de t en mångfald av möjligheter 
för den som vill förkovra sig i ett yrke eller någon speciell teknik. Det finns 
också inform ation  tillgänglig. Bra exempel på denna  in form ation  ä r  den 
finländska hem slöjdsorganisa tionens kursprogram  för 1990.

Tyvärr ä r  det så att in form ation  om  aktuella  u tb ildningar,  kurser m .m .  
har svårt a tt nå ut. H är  finns det möjligheter att  konkret genom föra  ett 
projekt som syftar till att  skapa ett nordiskt in fo rm at ionsfo rum  dä r  dessa 
frågor presenteras för specialintresserade och för en b redare  publik.

D ok um en ta t io n

Förslagsställarna anser att en väsentlig uppgift för N ord iska  rådet ä r  att  
ta  initiativ  till d o k u m en ta t ion  inom om råd e t  han tverk  och hemslöjd.

N ä r  det gäller dokum enta tionsfrågor ,  så finns det redan flera rappor te r  
och pågående projekt eller e tab lerade  register inom  hantverks- och hem- 
slö jdsom rådet.

På b l .a .  följande p latser finns redan organiserad dokum enta t ion :  
H em slö jdsm uséet i Jyväskylä, F in land 
A arhus tekniske skole, D an m ark
De Sandvigske samlinger. M aihaugen, L il leham mer, Norge
Centra la  H antverksråde t,  Leksand, Sverige
SIF U s H antverksb ib lio tek /N ord .  museet, S tockholm, Sverige
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Nääs H antverkscen trum  — K unskapsbanken  for byggnadsvård, Nääs 

slott. Floda, Sverige
Flertalet av de större m uséerna  i N orden  m. fl.

I detta  sam m anh ang  bör noteras att det redan 1985 disku terades ett: 
N ordisk  kurs- og kultursen ter på  D alåsen i Fjaler i Vest-Noreg 1985 inom 
den nordiska hemslöjdsrörelsen. D ä r  s tår  b l .a .  . . . ” eit nordisk  sen ter for 
husflid” och som arbetsuppgif ter  föreslogs . . .  ” et nord isk  d o k u m e n ta 
sjonssenter og forskningssenter". D etta  projekt har ej genomförts .

1988 presenterades en rappor t  inom  ram en  för N ord iska  m in is te rråde ts  
NIVU -pro jek t.  N ordisk kunskapsbank JÖr hantverk  — ett nä tverk  mellan 
hantverkscen tra ,  Ternhag G, C entra la  H antverksråde t,  Leksand 1988. 
R appor ten  ä r  ett försök till utvecklingsarbete inom hantverkssektorn . Någ

ra d okum enta t ionsp ro jek t  utifrån vad som anförs i rappor ten  har ej ge
nomförts .  I materia let finns det flera uppslag till konkreta  åtgärder.

Vid De Sandvigske samlinger M aihaugen, L il leham mer, Norge pågår ett 
rikstäckande projekt. Ett håndverksregis ter  är u nd er  uppbyggnad och har  
som mål att  bl. a. samla in uppgif ter  om  tradit ionel la  han tverkskunskaper ,  
dokum en ta t io n ,  u tb i ldn ingsu tbud  inom  han tverk  och hemslöjd sam t visa 
på var redan befintlig do ku m en ta t io n  finns i Norge.

Vid Aarhus tekniske skole och R aadvad-cen ter ,  Lyngby finns d o k u m e n 
ta t ion  inom  han tverksom råde t.  Aarhus tekniske skole ha r  dessu tom  tagit 
fram ett an ta l v ideofilmer om  hantverk.

Det finns som synes sedan en tid etablerad  dok um en ta t ion  i de olika 
nordiska länderna. Svårigheterna (om de finns) ä r  att få till s tånd ett 
in fo rm ationssam arbe te  och framförallt ett utbyte  av in form ation  (se rap 
porten om Nordisk  kunskapsbank  för hantverk).

I medlemsförslaget hänvisas b l.a .  till boken H an tverk  i Sverige som ett 
viktigt dokum ent .  Boken ä r  en bra  genom gång av de trad it ionella  h an tv e r 
kens historia och framväxt. Det som saknas är  han tverke ts  roll i dag och en 
beskrivning av hantverksföretaget i det högteknologiskt-postm oderna 
samhället.  Vem beskriver hantverket utifrån denna  aspekt?

H antverk /hem slö jd  och miljön

Det ä r  knappast  någon skrift eller större konferens som inte har med en 
punkt som h and lar  om  miljöfrågor. Det ä r  viktigt och nödvändigt.

N ä r  det gäller hantverks- och hemslöjdssektorn  så kan miljöfrågan vara 
viktig både nä r  det gäller den småskaliga ti llverkningen och m arkn adsfö 
ringen. H är  har t .ex . den unga genera tionen en viktig funktion att fylla, 
dels som m iljöm edvetna  konsum en te r  och dels som kunniga yrkesutövare  
med krav på en god arbetsmiljö.

D ä rm ed  inte sagt a tt vi skall å tergå till gam m aldags föråldrad teknik  som 
gör p roduk te r  och service dyr och svåråtkomlig. D en  m o derna  tekniken får 
inte förringas till fö rm ån för nostalgisk han tverksrom antik .  Skall vi ha 
handhyvla t  virke till m öbelindus tr in  och bannlysa m askinvävt tyg?
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H u r  m ånga han tverkare  finns det?

Påståendet i medlemsforslaget a tt  de trad it ionel la  han tverksyrkena . . .  
” sysselsätter få personer och utövas i regel på am a tö rbas is” . . .  (sid. 2), är 
mycket anm ärkningsvä rt .  V ar finns belägg for ett  sådan t påstående?  Vil
ken statistik kan bevisa att så ä r  fallet?

Inom  vissa hemslöjdstekniker,  ja , kanske . . .  Generell t  går det dock inte 
att  fora fram ett sådan t argum ent.

H ä r  visar det sig att d iskussionen om  han tverk  och hemslöjd inte så lätt 
fållas in i s am m a grupp. D et upp s tå r  genast tvetyd igheter om  vad  m an  
egentligen  åsyftar.

U tb ildn ing  och kunskapsn ivå

1 medlemsforslaget hänvisas till exemplet H antverke ts  folkhögskola i 
Leksand. Sedan ett an ta l å r  bedrivs  d ä r  underv isn ing  i olika han tverksyr
ken (se nedan). Det finns förmodligen flera u tb i ldn ingsanordnare  i N orden  
som bedriver  han tverksu tb i ldn ing  l iknande denna  (se inform ations- och 
fak tapärm en  H antverksu tb ildn ingar) .

G enom gående  för dessa u tb i ldn ingar  ä r  a tt u tb ildningsn ivån  ligger på 
ett mycket högt plan. I de flesta fall ä r  dessa u tb i ldn ingar  öp p n a  för 
s tuderande  från hela N orden .  H an tverksu tb i ldn ingar  m ås te  hållas på en 
hög nivå för att  bli trovärdiga . D ärfö r  ä r  det viktigt a t t  göra åtskil lnad på 
den typ av kursverksam het som i första han d  v ä nd er  sig till icke yrkesin
rik tade  g rupper  och de som valt att satsa på en gedigen han tverksu tb i ld 
ning.

Samtliga nord iska  länder  har  någon form av kom petensbevis  inom  de 
flesta hantverksyrken. 1 b l.a .  D an m ark ,  Norge och Sverige finns gesäll- 
och m ästarbrevsbehörigheten  kvar.

I F in land  har  m an  tagit bort dessa begrepp och kallar motsvarigheten  för 
yrkesexamen och högre yrkesexamen (u tb ildningskraven ä r  på sam m a 
höga nivå som  tidigare).

I detta  sam m an h a n g  ä r  det viktigt a tt k o m m a  ihåg att  vissa yrken i 
dagens sam hälle  inte kräver så m ånga yrkesutövare. K o m m u nik a t ion e r  
och ann an  tekn ik  h a r  gjort att  det idag ä r  lä t tare  både för kunden  och 
han tverkaren  att nå varandra  tro ts  avstånden . Det m åste  också f innas ett 
reellt behov inom  branschen  så a tt  de t  inte blir en overetabler ing  b land 
han tve rka rn a  och som leder till m inskad  lönsam het och att  det blir  svårare 
att överleva på sitt yrke. D en n a  balansgång mellan u tbud  och efterfrågan 
inom  de olika han tverksyrkena  ä r  svår. D et finns ingen enkel lösning på 
hu r  d enn a  in form ation  inom  respektive yrkeskår kan hållas aktuell.

N är  det gäller hemslöjd är dessa farhågor obefogade då de flesta hem- 
slöjdskurser i första hand  inte leder till ett  y rkesutövande.

H emslöjdsorganisa t ionerna  i de nord iska  länderna  ha r  funnits  i många 
år. På senare å r  ha r  t i l ls tröm ningen till kurser och a n d ra  ak tiv ite te r  för
modligen ökat to talt sett. K ursverksam heten  inom  hemslöjdsrörelsen  i de
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olika länderna  ä r  välutvecklad och det ti l lkom m er nya kurser varje år. 
D essu tom  finns det på m ånga håll i N o rd en  hem slö jdskonsu len ter som gör 
stora insatser på lokalplanet.

Förlagsställarna föreslår t. ex. a tt nordiska  hemslöjdsläger skall an o rdn as  
för att  främja gemenskapen och utbytet mellan unga och äldre. Det bör 
påpekas att 1989 hölls det .sjätte nordiska hem slöjdslägret.

Vidare hölls i juli 1989 det 20:e nordiska  hemslöjdstinget i Sunne/ 
V ärm land ,  Sverige. I s am band  m ed detta  ting avgjordes också en nordisk  
hemslöjdstävling.

D et finns sedan m ånga år e tab lerade  organisationer,  myndigheter ,  för
eningar etc. i de nordiska  länderna  som har fungerande organisation  och 
verksamhet.  De a rbe ta r  in tensivt för a tt s tärka hantverks- och hemslöjds- 
om råde t.  Vi t ro r  inte att  ” genom  att gå sam m an  om  resurserna kan 
länderna  uppnå  m er än vad som är  möjligt vart för sig" (sid. 3).

Det är viktigt att det finns fungerande nordiska sam arbetsorgan m ed en 
långsiktig målsättning. Det ä r  också mycket viktigt att  varje land satsar 
sina resurser på att arbeta  m ed  dessa frågor och, via lämpliga gem ensam 
m a  nordiska  projekt etc., u tbyter idéer och e rfarenheter  kring viktiga 
frågor.

E n presentation  av H antverkets fo lkhögsko la  och dess sam arbetspartner 
C entrala H antverksrådet.
H antverke ts  folkhögskola

H antverke ts  folkhögskola ä r  en relativt ung folkhögskola som s tartades 
19 5 3.

Ä nda från början har skolans h uvud in r ik tn ing  varit han tverk  och före
tagsekonomi, med inr ik tn ing på sm å  företag. Inom  konsthan tverksom rå-  
det bedrivs underv isn ing  i keram ik, sm ide  (silver) och textil. U tbildn ingen  
är två-årig.

D å  hantverksu tredningen  kom  1981, d ä r  m an  bl. a. d isku terade  de udda  
och små han tverkens ställning och möjlighet till överlevnad, tog skolan sitt 
ansv a r  och påbörjade  u tb i ldn ingar  inom  en del olika ho tade  hantverk .

På skolan finns idag en kurs på tre te rm ine r  i t rad it ionellt  bokbinderi. 
U tb ildningen genomförs i sam arbete  med Svenska bokbinderiföreningen 
och har pågått sedan 1980. Ett flertal s tuderande  som genom gått u tb i ld 
ningen har erbjudits  arbete  inom bokb inder ib ranschen  eller starta t egna 
företag. D essu tom  genomförs ett an tal fö rd jupningskurser i t. ex. förgyll
ning, m arm ore ring  av papper, för aktiva bokbindare  som önskar vidare- 
och fortbildning.

1982 s tar tade  en fyraårig kurs: A tt bygga och reparera violiner. Den 
första gruppen elever avlade sina gesällprov 1986 och då  rekryterades en 
ny grupp  m ed nordisk  sam m ansät tn ing : fem från Norge, en från F inland 
och fem från Sverige. Dessa har våren 1990 avlagt sina gesällprov.

D enn a  u tb i ldning k o m m er  nu att ti llfälligtvis vara vilande.
Mellan 1985—1988 genom fördes en tre-årig sade lm akaru tb ildn ing  på 

skolan. N io  s tuderande  avlade sina gesällprov våren 1988. Fr. o. m. hösten 
1990 k o m m er en ny tre-årig u tb i ldning i sadelm akeri och läder-/skinnarbe
te att arrangeras. D en na  u tb i ldning röner  stort intresse och över 30 perso
ner  har  ansökt om utbildningsplatser.
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Fr. o. m. jan u a r i  1991 k o m m er  skolan att s tarta en u tb i ldn ing  för p iano 
tekn iker  (repara tion /renovering  och s täm ning  av piano- och klaverinstru- 
mcnt). M ålsättn ingen ä r  att skapa ett cen trum  för u tb i ldn ing  av m us ik in 
s trum en th an tve rk a re  i Leksand och detta  är H an tverke ts  folkhögskola nu 
på god väg att göra. D e n n a  u tb i ldning blir en naturlig  efterföljare till 
v iolinbyggarutbildningen.

Det räcker dock inte enbart  m ed  att  vara en duktig  han tverkare .  H a n t
verkaren m åste  dessu tom  kunna  en del företagsekonom i. D ärfö r  har  sko
lan en två-årig kurs i fö retagsekonom i. T il lsam m an s  m ed Småföretagens 
Riksorganisation har  skolan också utvecklat det s. k. Före tagard ip lom et.  
D etta  fö re tagardiplom  består  av fyra delkurser om  totalt 120 t im m ar.  
K urserna  genom förs  över  hela landet. De elever som genom går en hant- 
verksutbildning på H antverke ts  folkhögskola får också möjlighet till en 
ekonom isk  g rundutb ildn ing ,  för a tt  und er lä t ta  en fram tida  etablering som 
hantverkare  och småföretagare.

Skolan ha r  också en media lin je  med inrik tn ing  på radio- och v ideopro 
duktion.

Meningen ä r  att den na  linje kan vara ett kom p lem en t till hantverkskur- 
serna genom att b l .a .  d ok um en te ra  olika typer  av han tverk  och sprida 
in form ation  om dessa för en v idare  krets.

Skolan ha r  skapat en to talpedagogik d ä r  b l .a .  b ranschundersökn ingar  
och en nära kontak t med yrkesverksam m a han tverkare  (genom b l.a .  C en 
trala H antverksråde t)  under lä t ta r  möjligheterna att i ett senare skede 
starta u tb i ldn ingar inom små och udda  hantverk.

I takt med att behoven fylls med yrkeskunniga han tverkare ,  av vak ta r  
m an  med vidare u tb i ldn ingar  tills dess m an  ser a tt de flesta kan etablera  sig 
och försörja sig inom  yrket. F ö ru tom  de ovan  beskrivna långa hantverks- 
kurserna har skolan en vitt förgrenad kortkursverksam het inom skilda 
hantverksyrken. N äm n as  kan t. ex. specialkurser för p r iva tbokb indare ,  
m urn ing  av kakelugnar, gamla m åleri tekn iker (m arm orering , ådring  
m. m.).

C entra la  H an tverksråde t
C entra la  H an tverksråde t bildades 1983 på in itia tiv  från Småföretagens 

R iksorganisation  (t idigare Sveriges H antverks- och Indus tr io rgan isa tion  — 
Fam iljeförtetagen/SHIO-F). I H an tverksråde t finns ytterligare några tunga 
o rgan isa tioner och m yndigheter  representerade: S tatens Industriverk  
S IN D  (står huvudsakligen för H an tvcrksråde ts  medel), Stiftelsen Institutet 
för Företagsutveckling SIFU  och Svenska H em slö jdsfören ingarnas R iks
förbund  SHR. Sam arbe te  sker också m ed  en referensgrupp bes tående av 
flera andra  organ isa tioner och myndigheter.

H u v u d m an  för C entra la  H an tverksråde t och H an tverke ts  folkhögskola 
ä r  Småföretagens Riksorganisation  via st iftelsen H antverksfräm jande t .  
H an tverksråde t a rbe ta r  i nära  sam verkan  m ed H an tverke ts  folkhögskola.

H antverksrådets  uppgift ä r  bl. a. a tt a rbeta  för att flytta fram  hantverkets  
positioner i Sverige. Arbetet bedrivs b l .a .  genom inform ations- och m ark 
nadsförings insatser för att främ ja  han tverk  och han tverksu tb i ldn ingar .

H antverksrådet genom för också b ranschenkä te r  och undersökningar  
som i sin förlängning kan leda till att  u tb i ldn ingar  kan genom föras t. ex. på 
H antverkets  folkhögskola.

C entra la  H antverksrådet ha r  genom fört en to ta linvente r ing  av h a n t 
verksutbildningar i Sverige. D etta  materia l ha r  sam m anstä ll ts  i in fo rm a
tions- och fak tapärm en  H antverksu tb ildn ingar (1989). P ä rm en  h a r  distri-
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buera ts  till ca 1 500 SYO-konsulenter,  yrkes- och arbetsvägledare , lärare 
sam t a n d ra  ins ti tu t ioner  run t o m  i Sverige.

P ä rm en  ha r  också överläm nats  till olika nordiska o rgan isa tioner  och 
in tressenter sam t till N ord iska  m in is te rråde t i K ö p enh am n .  P ä rm e n  håller 
nu på att  kom pletteras  m ed  in fo rm ation  o m  han tverksu tb i ldn ingar  i N o r 
den sam t en m in d re  del om  övriga E uropa  och ett in ternat ionel lt  perspek
tiv.

H an tverksråde t h a r  som tidigare n äm nts ,  m ed  m edel från N ord iska  
m in is terrådet,  tagit fram en rappor t  om  en nordisk  ku nskapsbank  inom  
han tverksom råde t.

G en o m  att ha kontak t m ed  de olika han tverksorgan isa t ionerna  försöker 
rådet hålla in fo rm ation  om  h an tverk  och u tb i ldning aktuell.

C entra la  H an tverksråde t har, genom att sam la in fo rm ation  och kunskap  
inom  hantverkssektorn , målsä t tn ingen  att  få en rikstäckande funktion  
med syfte a tt  sp rida  kunskap  och aktuell in fo rm ation  till bl. a. p r iva tperso 
ner, organ isa tioner och m yndighe te r  i landet. C entra la  H an tverks råde t  har 
ti l lsam m ans m ed H antverke ts  folkhögskola b l .a .  arrangera t  konferenser 
och sem inarie r  om  hantverk  och han tverksu tb i ldn ingar.

Avslutning

Medlemsforslaget avslu tas m ed  ett an ta l a tt-satser d ä r  N ord iska  rådet 
rek o m m en d e ra r  m in is te rråde t a tt  v id ta  olika å tgärder  inom  hantverks- 
och hem slöjdsom rådet.

Vi vill avslutningsvis läm na  några k o m m en ta re r  till dessa.

1. . . .  ” inventering  av trad it ionel l t  h an tverk  och hemslöjd  sam t u p p rä t 
ta  förteckningar över v erksam m a y rkesu tövare” . . .

Som fram går av vårt svar finns det redan  idag en rad  in s ti tu t ioner  som 
på olika sätt och m ed olika inrik tn ing  a rb e ta r  m ed  d ok um en ta t io n  inom  
detta  om råde t.  D et f ram stå r  som ett gigantiskt arbete  a tt  på nordisk  basis 
genom föra  en sådan d ok um en ta t io n .  D et m ås te  också f innas en m ålsä t t
ning och ett användarin tresse  för en sådan  satsning.

A tt genom föra  förteckningar över v erksam m a yrkesutövare  ä r  orealis
tiskt. H ä r  finns t. ex. mycket viktiga principiella  frågor som ä r  mycket 
svårlösta:

Vem skall ha rätt till a t t  m edverka  i för teckningen? Vem skall b edö m a  
kraven för att  få m edverka?  Vill alla dessa ” y rkesu tövare” delta i en sådan 
registrering? Vem skall an v än d a  de t ta  register?

Vem skall ha ansvar  för a tt  den na  förteckning uppd a te ras  regelbundet 
och hålls aktuell (går det)? Till vilken nytta  ä r  kunskapen  om  att  det finns 
en smyckeslöjdare i Ystad och en träsn idare  i Västfjord — egentligen?

Som in form ation  kan n äm nas  följande:

Sedan C entra la  H an tverksråde t bildades h a r  d iskussioner förts hu ruv ida  
ett  register skall in rättas  över  ” alla” v erksam m a han tverkare  i Sverige. 
Crafts  Council i England ha r  bl. a. varit förebild för de tta  resonemang. 
Med hänvisn ing  till b l .a .  de principiella frågor som också berörs u nd er
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p unk t 1 (ovan) i de t ta  y tt rande ,  h a r  H an tverks råde t  konsta tera t  a t t  denna  
uppgift ä r  ogenom förbar.  D en viktigaste orsaken till s tä llningstagandet är: 
möjligheterna att hålla ett  t i ll tänkt register aktuellt och up pd a te ra t  samt 
h u r  in fo rm at ion en  skulle ku nn a  d is tr ibueras  till p re sum tiv a  användare .

H an tverks råde t  ha r  därfö r  k o m m it  fram  till en an nan  lösning. Ett p ro 
jek t h a r  s tarta ts  d ä r  målsä t tn ingen  ä r  a tt rådet  skall sam la in alla ti llgängli
ga officiella register över  han tverksorganisa t ioner ,  b ranschfö rbund ,  h a n t 
verks* och kons than tverkskoopera t iv ,  hem slö jdsorganisa tioner  (förening
ar, konsulenter,  kursgårdar  m. m.) , in tresseföreningar m. fl.

D en na  för teckning över  redan befintliga register skall sam m anstä llas  i 
en inform ationskata log  m ed  a rbe tsnam net:  Var fin n e r  jag  en hantverkare. 
H ä r  skall den enskilde k o nsum en ten  — kunden ,  o rganisa tionen, skolan, 
ark itekten , föreningen, museet, m yndigheten  etc. kun na  söka sig fram till 
en lämplig kontak t för att  så sm ån ingom  h it ta  den enskilde han tverkaren  
som kan b id ra  m ed  sin speciella yrkeskunskap.

Centra la  H an tverks råde t  ha r  am b i t io nen  att  skaffa sig den na  överblick 
och ä r  övertygat om  att det ä r  lättare a tt ha  en bred kunskap  om  dessa 
k ända  etab lerade  register än över enskilda han tverkare .  H antverksrådet 
hoppas a tt före årets  slut ku nn a  publicera  den  insam lade inform ationen .

2. . . .  ” ett centralt  nord isk t  uppslagsverk sam t upplysn ingsm ater ia l”  . . .

D ok u m e n ta t io n  ä r  nö dvänd ig  och fyller sin funktion  i m ånga s a m m a n 
hang. Att u ta rbe ta  ett centralt  nordiskt uppslagsverk inom  detta  o m råde  
m åste  fö ru tsä t ta  a tt  det finns en stor m ålgrupp  och anv ändn ingsom råde .  
Vilken d enn a  m ålgrupp  ä r  och i vilket sam m a n h an g  det p r im är t  skall 
anv änd as  f ram går ej av m otions texten .

Vi h änv isa r  till befintlig d ok u m e n ta t io n  och efterlyser istället kanale r 
som gör det möjligt a t t  på lämpligt sätt an v ä n d a  redan  insam lat och 
d o k u m en te ra t  materia l.  Lättil lgänglig in fo rm ation  som o m fa t ta r  hela N o r 
den bö r  gå att  få fram  m ed  u tgångspunkt från befintliga publikationer,  
broschyrer, u tb ildningskataloger och anna t in form ationsm ater ia l .

3. . . .  ” kartlägga och beskriva u tb ildn ingsm öjligheter sam t fö ru tsä t t 
n ingar  för sam nord iska  u tb i ldn ingar” . . .

Vi hänv isa r  bl. a. till den do ku m en ta t io n  som C entra la  H an tverksråde t 
gjort på detta  om råde .  D et finns redan  flera in fo rm ativa  och å te rk o m m a n 
de utbildningskataloger som är  lättillgängliga. 1 vissa fall krävs endast 
insatser för översättn ingsarbete .

Å tgärder på de tta  om rå d e  skulle om fa t ta  en systematisk  insamling och 
sam m anstä lln ing  av aktuellt m ateria l,  sam t regelbunden d is tr ibu tion  till 
samtliga nordiska länder. S am nord iska  u tb i ldn ingar  behöver  inte skapas
— de finns dä r  redan. Det gäller snarare  a tt göra dem  kända  för konsum en-
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4. . . .  "u p p rä t ta  ett nordiskt han tve rks in s t i tu t” . . .

Inom de olika nordiska  länderna  finns det ett flertal mycket väl e tablera
de och lämpliga insti tu tioner,  skolor och kursgårdar fór detta  ändam ål.  Att 
u töver  dessa etablera en ny — nord isk  han tverks ins ti tu t ion  — vore att 
slösa en ansenlig resurs som på ett b ä tt re  sätt kan an v än d as  till a tt s tärka 
och v idareutveckla  redan befintliga kunskapscentra .  Även här skulle resur
ser kunna  anv än das  till a tt ta  fram nya u tb ildningar,  kurser m. m. tillgäng
liga för både  den  yrkes inrik tade  och den  am atö r in r ik tad e  publiken.

5. . . .  "k u rse r  bland barn och unga samt b land dem  som på sin fritid 
ägnar  sig åt han tverk  och hem slö jd” . . .

Det ä r  viktigt att  vi förvaltar vårt ku ltu rarv  väl och överför kunskaper  
och erfa renhe te r  till den k o m m an de  generationen. Den sista och avslu tan 
de punk ten  ta r  upp  d enn a  aspekt.

Vi ä r  tveksam m a till förslaget som framförs i den sista att-satsen i 
medlemsförslaget. H är  hänvisas  till barn  och unga sam t till d em  som på sin 
fr i t id  ägnar sig åt han tverk  och hemslöjd.

Vi hänv isa r  till det som tidigare fram för ts  i de tta  y tt rande , särskilt de 
frågor som har  att göra med sm åföretagande, och g rundföru tsä ttn ingarna  
för att ett levande han tverk  skall kunna  överleva.

Istället för att  inom  ram en för det nord iska  sam arbe te t  satsa resurser på 
verksam heter  som redan finns e tablerade i respektive land, och förespråka 
uppbyggandet av tunga ins ti tu t ioner  för a tt bevara  och vidareutveckla  ett 
nordiskt kulturellt hantverks- och hemslöjdsarv , föreslår vi följande:

— att in itia tiv  tas till en genomlysning av nuvaran de  befintliga resurser 
inom  hantverks- och hem slö jdsom rådet i D anm ark ,  F in land (Åland), 
F äröarna , Is land. Norge och Sverige sam t hu r  de kan u tny tt jas  i ett 
nordiskt sam m anhang ,

— att redan etab lerade  organ isa tioner och and ra  ins ti tu t ioner  undersöker  
fö ru tsä t tn ingarna  för ett nordiskt sym posium  d ä r  dessa frågor d iskute
ras, särskilt m ed  tanke  på de d iskussioner som nu förs inom  EG på 
utbildningssidan.

— att på nordisk  basis verka för möjligheterna till ett större s tuderande- 
och kultu ru tby te  mellan de nord iska  länderna  när det gäller han tverk  
och hemslöjd genom att avsä t ta  m edel till s t ipendier  m. m. (vid sidan av 
Nordplus),

— att på nord isk  basis göra det möjligt för redan  etab lerade  organisa tioner 
och an d ra  före trädare  för han tverk  och slöjd, att erhålla medel för 
satsningar inom vissa specia lom råden  (t. ex. M aihaugen för u tveck lan
det av hantverksregistret,  C entra la  H an tverksråde t för genom förandet 
av en inventering av han tverksu tb i ldn ingar  i N orden ,  H emslöjdsniu- 
séet, Jyväskylä för att  genom föra  projekt till gagn för nordisk  d o k u m en 
ta t ion  inom  hemslöjdens om råde, Tekniske skolen Aarhus för att  kunna  
spr ida  in form ation  och d is tr ibuera  olika p ro d u k t ion e r  av videofilmer),
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— att det med hjälp av nordiska medel u tarbetas  en nord isk  in fo rm at ion s
skrift /nyhetsblad om  han tverk  och hemslöjd a tt  u tk o m m a  m ed fyra 
num m er/å r .  Ansvaret kan lämpligen göras ru llande mellan de olika 
länderna  och redaktionsansvare t  skötas av en redak t ionskom m itté  med 
de olika länderna  representerade.

— att medel anvisas till e tt ny inrä tta t  nordiskt h an tverkss t ipend ium  samt 
ett l iknande s t ipendium  för hemslöjd.

Dessa ä r  några konkreta  och praktiskt genom förbara  förslag som H a n t
verkets folkhögskola vill föreslå m ed  anledning  av vårt yttrande.

De frågor som tas upp  i medlemsforslaget har i flera fall att  göra med 
information . D enna  fråga ä r  mycket konkret och in tressant att d iskutera. I 
dagens inform ationssam hälle  ä r  det inte bristen  på  in form ation  som är 
problemet,  u tan  hur  befintlig in form ation  skall nå ut till den intresserade 
kursdeltagaren, den s tuderande  eller konsum enten .

H är finns stora möjligheter att få till s tånd ett f ruktbart nordiskt sam ar
bete. Avslutningsvis vill vi också framföra att vi är beredda att m edverka  i 
k o m m and e  diskussioner i dessa och an d ra  frågor.

Leksand den 25 maj 1950

Jörgen Nilsson  
Rektor, Hantverkets folkhögskola

Börje H agm an  
Konsulent, Centrala Hantverksrådet

Sätergläntan  — H emslöjdens gård:

Sätergläntan, H em slö jdens gård ä r  hemslöjdsrörelsens skola och bedr i
ver underv isn ing  i olika hemslöjds — slö jdäm nen. T erm inskurser  i väv
ning och sö m nad  sam t från och med höst te rm inen  1990 även i träslöjd är 
huvudkurser.  D äru tö ve r  an o rd n as  kortare  kurser i en m ängd olika slöjd
tekniker. 1989 anordn ades  94 kurser m ed  1025 elever. Skolan ä r  en 
in ternatskola  belägen i D ala rn a  i Leksands k om m un .  Sätergläntan ä r  en 
fr istående skola och ha r  s ta tsbidrag  till undervisningen. F rån  Sätergläntan 
ser vi mycket positivt på det medlemsförslag som är  lagt fram i N ord iska  
rådet. Förslaget kan få stor betydelse for hem slöjden i N orden ,  för slöjdens 
utveckling, för att bevara och fördjupa  kunskapen  om  slö jd teknikcr samt 
for hemslöjdens föru tsä t tn ingar  i fram tiden .

Sätergläntan ha r  möjlighet och kapacite t a t t  a rrangera  nordiska  kurser i 
olika slöjdtekniker. 1 skolans ord inarie  verksam het finns redan  nu ett stort 
antal var ierande  kurser i slö jd tekniker och för dessa engageras lärare m ed
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speciell kom petens. Sätergläntan har därfö r  erfarenhet av att  an o rdn a  
kurser efter önskemål. F ör  dessa kan lärare från hela N o rd en  engageras. På 
så sätt kan kunskaper  och e rfarenheter  tas tillvara och förmedlas.

En nordisk  d okum enta t ion  över den tradit ionel la  hemslöjden skulle 
vara  ett värdefullt in s trum en t i a rbete t m ed  att bevara  och utveckla hem 
slöjden i N orden .  Det ä r  dock viktigt att det u töver  slöjden och de olika 
s lö jd teknikerna också finns uppgif ter  om  li tteratur, fi lmer, b ilder och 
råvaruti llgång så att d ok um en ta t ion en  blir så fullödig som möjligt.

Inom  utbildningen finns det stora möjligheter att skapa g em ensam m a 
u tb i ldn ingar  speciellt inom  ” sm ala” o m råd en  d ä r  varje enskilt land ej har 
möjlighet att  an o rdn a  en kvalificerad utbildning. Som exempel kan n ä m 
nas en vävutbi ldn ing  på hög nivå, som kan ge näring  åt exprimentell  
vävning, forskning och utveckling inom  vävom rådet.

N ordens  Husflidsforbund har  sedan 1920-talet utgjort en sam lande  o r 
ganisation för hemslöjdsrörelserna i N orden .  M ed lem m ar är de nordiska 
ländernas centrala hemslöjdsorganisationer.

U n d e r  senare å r  ha r  N ordens  Husflidsforbund sökt b redda  och intensifi
era sin verksam het bl. a. genom utbyte  av e rfarenheter  och genom att varje 
å r  sedan 1984 an o rdn a  ett nordiskt hemslöjdsläger. Hemslöjdslägret är 
öppet för alla inom  N orden .  U n d e r  den vecka som lägret pågår slöjdar 
m an  ti llsam mans, får inblick i värd landets  s lö jd tradit ion  och lever ti l lsam 
m ans u nd er  enkla former. Trots a tt  det arrangerande  landet försöker att  
hålla nere kostnaderna  blir det änd å  relativt dyrbar t  för t. ex. familjer med 
barn , på grund av att  bl. a. resorna kostar  mycket. Ä ndå  deltar  m ånga 
familjer och åldersfördelningen spän ner  mellan 4 — 80 år.

N ord ens  Husflidsforbund har en mycket enkel organisation d ä r  varje 
land svarar för det organisator iska u n der  3 år. N ackdelen  m ed detta 
förfarande ä r  att  det ä r  svårt att  uppehålla  en kontinu ite t  i arbetet. Det 
väljs nya ledam öter  i presidiet och det blir m er  och m er  angeläget att  få en 
fastare organisation för N orden s  H usflidsforbund.

Eftersom hemslöjdsrörelserna i N orden  a rbe ta r  med  mycket sm å ekono
miska medel, m en  m ed m ånga idéer och ett stort engagemang, skulle ett 
ökat sam arbete  m ed  N ord iska  rådet betyda mycket för hemslöjdens u t 
veckling.

N ord ens  Husflidsforbund ä r  berett  att  ta  på sig ett ökat ansvar  för 
ungdom sverksam het,  utbildning, uts tä lln ingar och sam nord iska  hem- 
slöjdsarrangemang.

Sätergläntan, H em slöjdens gård ser m ed  stort intresse fram em o t de 
förslag som den föreslagna u tredningen k o m m e r  fram till. Sätergläntan är 
berett att  m edverka  i ett m e r  in tensivt utbyte  och utveckling av underv is
ningen inom  hemslöjdens om råde. D etta  gäller säkert även a n d ra  skolor i 
N orden  d ä r  respektive hem slöjdsorganisation  ä r  huv ud m an .

Det m åste  vara en viktig uppgift för N ord iska  rådet a tt på olika sätt
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stödja ideella nordiska organ isa tioner som är  b eredda att ta  på sig ett ökat 
ansvar.

Insjön den 25 maj 1990

F ö r  Sätergläntan, H em slö jdens gård

Ingegärd Oskarsson  
O rdförande

Greta Johansson  
Rektor

Småföretagens riksorganisation:

S am m anfat tn ingsv is  anser  Småföretagens r iksorganisation det positivt 
med ett nordiskt sam arbe te  i hantverksfrågor. F ö ru tsä ttn ingarna  för ett 
nordiskt han tverks ins ti tu t  bör k un na  prövas. Vi ställer oss d ä rem o t tvek
sam m a till in rä ttande t av stora gem en sam m a register över v erksam m a 
yrkesutövare.

Småföretagens r iksorganisation anser  det angeläget a tt de trad it ionella  
han tverksyrkena ges möjlighet a tt överleva och utvecklas i sam hället j ä m 
sides m ed  industri  m ed  m o dern  teknik. H an tverke ts  betydelse som kultur- 
bevarare  skall in te underska tta s  m en  dess möjlighet a tt skapa arbetstillfäl
len t. ex. i glesbygd och att  b idraga m ed energisnål och miljövänlig p ro d u k 
tion ä r  också viktiga argum ent i den for tsatta  m arknadsför ingen  av h an t
verket.

G läd jand e  nog tycks han tverke ts  tö rn rosasöm n vara  över. Allt fler, såväl 
p r iva tpersoner  som organisa tioner och myndigheter ,  in tresserar sig idag 
för han tverkets  f ram tid . Ett vidgat nordiskt sam arbe te  i hantverksfrågor 
ha r  därfö r  s tor betydelse för att  det nyvaknade  in tresset för han tverk  skall 
kunna  hållas vid liv.

I förslaget sägs att  de nord iska  ländernas sam lade  resurser kan bidraga 
till a tt  bevara  det hantverksm ässiga  ku nnandet.  M an  föreslår bl. a. nordisk  
d o k u m en ta t io n  av han tverk , en förteckning över  v erksam m a yrkesu töva
re, och en kartläggning av u tbildningsmöjligheter. M an  föreslår även att  
fö ru tsä t tn ingarna  för ett nord isk t  han tverks ins ti tu t  skall prövas.

Samtliga listade å tgärder  ä r  viktiga var och en för sig m en  en del ä r  redan 
gjort å tm ins tone  för svensk räkning. Boken H an tve rk  i Sverige ä r  ett 
sådan t exempel. Likaså ha r  C entra la  H an tverks råde t  kartlagt u tb i ldnings
möjligheter i Sverige. Kartläggningen skall följas u pp  kontinuerlig t och 
uppdateras .  En dylik kartläggning genom förd  av samtliga de nordiska  
länderna  skulle självklart vara  av stort värde. Vi hyser emeller tid  viss 
tveksam het till förslaget a tt  endast  ha stora sam o rd n ad e  register i N orden .
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H u r stora ä r  möjligheterna att  dessa hålls åjour, hu r  skall de an vän das  och 
fór vem görs de?

De konkreta  problem, som Småföretagens riksorganisation nästan  dagli
gen k om m er i kontak t med när det gäller i hantverksfrågor, ä r  i stället 
bristen på in form ation  om olika hantverksyrken, ekonom iska  möjligheter 
för intresserade ung do m ar  att  ägna sig åt han tverkss tud ie r  på heltid samt 
brist på läromedel.

Det saknas också uppgifter över vilka läromedel som de nord iska  län
derna  har inom  hantverksyrken. Det skulle därför var mycket värdefullt 
om N ord iska  rådet bidrog till a tt en dylik genomgång och förteckning kom 
till stånd. I Sverige har  någon enstaka  bransch eller gam m al yrkesman 
dokum ente ra t  ett specifikt y rkesom råde i ins truktiv t upplagda och delvis 
s jä lv instruerande läromedel. D en n a  d o k um en ta t io n  och beskrivning av 
a rbe tsm e toder  kan inom  vissa o m råd en  b rådska  eftersom det finns få 
u tövare  och inga efterföljare.

Ett sam nord isk t projekt för p rodu k t io n  av läromedel, t. ex. m ed  hjälp av 
v ideoteknik  skulle kunna  fylla både  ett d okum enta tions-  och läromedels- 
behov. Den m o derna  ko m m unika t ions tekn iken  i form av TV, video och 
da ta  har överhuvudtaget u tny tt ja ts  för litet i sam ban d  m ed in form ationen  
om  och undervisningen i hantverk.

Det borde  också finnas större ekonom iska  möjligheter för hantverksut-  
övare, lärare och u tbi ldn ingsm yndigheter a tt regelbundet träffas över  g rän 
serna för a tt s täm m a  av respektive lands verksamhet.  S am ordn ing  av 
for tb ildning pågar redan m en  u tb i ldn ingsu tbudet baseras i högre grad på 
m yndigheternas förslag än på u tövarnas  behov.

Slutligen vill vi påpeka  a tt  han tverke t k räver  lång in lärn ing och får inte 
be traktas  som en amatörsyssla  som skall bedrivas på fr itid vilket an tyds i 
medlemsförslaget. H an tverk  som b inäring  ä r  därem o t ett  viktigt inslag i 
sam hällsekonom in. I alla sam m an h a n g  skall emeller tid  k onsum enten  ku n 
na garanteras att a rbete t utförs yrkesmässigt.  Vi vill i detta  sa m m an han g  
u pp m ä rk sam m a  vår kam panj för a tt anli ta  Mästare.

Stockholm den 14 maj 1990

Småföretagens riksorganisation

A nders Åberg C hristina L undh

Svenska hemslöjdsföreningarnas riksförbund:

Svenska hem slöjdsföreningarnas r iksförbund (SH R) h a r  m ed  stort in
tresse tagit del av medlemsförslaget, som ta r  u pp  flera frågor av centralt 
intresse för SHR.
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Sätergläntan, H em slö jdens gård, som är  hemslöjdsrörelsens skola, ha r  
liksom S H R  beretts  tillfälle att  avge y t t rande  över  förslaget (se ovan). 
Sätergläntan har i första hand tagit upp  de olika u tbildningsfrågor som 
aktualiserats. S H R  delar Sätergläntans synpunkter.

SH R  in s täm m er i m ot ionärernas  bed öm nin g  att  han tverke t och h e m 
slöjden är ho tade  verksam heter  i hela N orden .  D et b ö r  dock noteras  a tt  det 
sam tid igt finns ett både  brett och d jup t intresse för om råde t:  att söka sina 
rötter, a tt känna  sam ban den  m ed trad i t io nen  ä r  något m ånga känner  
starkt behov av. H antverks- och s lö jd trad it ionen  ä r  också en grund  för 
skapande verksam het och konstnärlig  förnyelse. SH R  vill be tona  denna  
senare aspekt, som k om m it  något i bakgrunden  i m ot ionärernas  övervä
ganden. Slöjd ä r  t rad it ion  och förnyelse: det ä r  ju s t  k om bina t ionen  som är 
livskraften. Det är inte enbart  fråga om  ett musealt bevarande  u tan  om en 
handens  och ögats kunskap i levande sam m anhang .

Medlemsforslaget u tm y nn ar  i fem konkreta  förslag.

1. D okum en ta tion

S H R  vill va rm t ti llstyrka att  medel satsas på  a tt  stödja de olika d o k u 
m enta tionspro jek t över slöjd, han tverk , tekniker, yrkesutövare, material, 
p roduk ter  etc. som är  u n der  arbete  i de nord iska  länderna , inspirera  till 
u tbyte mellan projekten  och på olika sätt fylla luckorna mellan dem. 
Självklart bö r  data teknik  u tnyttjas  för registrering av doku m en ta t ion en  
och lika självklart bö r  alla typer av m ed ie r  (video, stil lbilder,  film, tryckt 
material, da to rbaserade  register m. m .) an v än d as  och registreras.

F ör  att  nå så goda effekter som möjligt bö r  också m edel satsas på att 
d ok um en ta t ion en  görs tillgänglig och m arknadsförs .  De nord iska  länder
nas hem slö jdsförbund  och lokala föreningar ä r  en naturlig  kanal.  De 
nordiska  länderna  ha r  också en un ik  tillgång i sina väl utbyggda folkbiblio
teksnät, vilka med fördel kan ak tiveras  i sam m anhange t .

2. N ordiskt uppslagsverk

D etta  förslag h a r  nära sam b and  m ed  d okum enta tionsarbe te t .  SH R  
finner för sin del a tt det vore naturligt a tt prio ri te ra  gem ensam  p roduk t ion  
av lättillgängligt upplysningsm ater ial och först i ett senare skede, då doku 
m en ta tionsarbe te t  nå tt  längre, överväga utgivning och presen ta t ionsform  
för ett uppslagsverk.

3. U tbildning

SH R  hänv isa r  hä r  till Sätergläntans synpunk ter  (se ovan).

4. H an tverksinstitu t

SH R  finner det angeläget att  d irektiven till en u tredning  m ed den 
inr iktning som hä r  föreslås ger vida ram ar  och b e to na r  vikten av att bygga 
på redan uppbyggda s trukturer. Inte m inst  på ett om råd e  som lever u nd er
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visst hot ä r  det absolut nödvändig t a tt allt positivt arbete  som utfors 
u p p m u n tra s  och stöds och a tt  alla å tgärder  som vidtas  f räm ja r  sam verkan  
och m otv e rka r  splittring av resurser.

5. U tbildning b land  barn, unga och am atörer

SH R  h ar  i sin verksam hetsplan  prio r ite ra t  a rbete  b land barn  och unga. 
1992 vill förbundet,  i sam band  m ed sitt 80-årsjubileum, göra till ett 
tem aår ,  ” Barnens hem slö jdsår” , fyllt m ed  hem slö jdsak tiv ite ter  för barn  
och inte m inst  för ungdom ar . H em slö jden  ä r  också en naturlig  utgångs
p un k t  för genara t ionsövergripande verksam het.  Ett tem aå r  ä r  ett projekt 
m ed  syftet att  testa idéer och m etoder ,  ge e r farenheter  som sedan an v änd s  
i den ord inarie  verksam heten . SH R  skulle se det som en s tor tillgång att  i 
förberedelse och genom förande  k un na  sam arbe ta  och få stöd på nordiskt 
plan. O m  en möjlighet öp pnas  för stöd till försöksprojekt ä r  det SH R:s 
övertygelse att goda förslag från nordisk  hemslöjd redan  ligger på lager på 
m ånga håll.

6. Övriga synpunkter

Ett stöd från N ord iska  rådet till hem slöjden skulle k un na  betyda  mycket 
för den  fram tida  utvecklingen. Slöjden är, som förslagsställarna mycket 
riktigt påpekar,  i behov av såväl aktivering som stad igvarande medelstill
skott.  S H R  vill fram föra  två förslag u töv e r  dem  som medlemsförslaget ta r  
upp.

SH R  ha r  redan berör t  utveckling och konstnärlig  förnyelse in om  slöj
den. Ett d irekt stöd till goda yrkesutövare  ä r  verkligen av behov påkallat. 
M ånga slöjdare av hög klass h ä m m a s  av rena ekonom iska  bekym m er. Ett 
s t ipend ium  avsett för slöjdare på hög konstnärlig  nivå, av sådan  storlek att  
det ger möjlighet a tt un der  sex m ånader ,  kanske ett år, få ägna sig helt och 
hållet åt egen utveckling, skulle ku nn a  vara ju s t  en sådan  s t im ulans  som 
krävs.

Ett fast stöd från N ord iska  rådet till N o rd ens  H usflidsforbund skulle 
också innebära  en styrka för de nationella  hemslö jdsförbunden .

Stockholm den 29 maj 1990

Svenska hem slöjdsföreningarnas riksförbund

E lvy Olsson 

Ordförande

E xem p e l på  ärende där N ordiska  rådet bör verka fö r  a tt bevara och utveckla  
nord iskt hantverk och hem slö jd

1 so m m ar  an o rd nas  en s tor u ts tällning i M alm ö, N ord  Fo rm  90, dä r  flera 
av N ordens  hemslöjdsföreningar deltar.
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A nsvaret fór hem slö jdens del i u tställningen, även det ekonom iska , 
ligger på Svenska hemslö jdsfören ingarnas riksförbund, SHR.

Vi hade  förvän ta t  oss a t t  N ord isk  ku ltu rfond  skulle finna det angeläget 
att  stödja vårt deltagande i d enn a  utställning, som i om fa t tn ing  m o tsv a ra r  
Stockholmsutställn ingen 1930 och Helsingborgsutställningen 1955.

N o rd  F o rm  90 ä r  e tt enas tående  tillfälle a tt  presen tera  och m arknadsfö ra  
hemslöjd, slöjd och s lö jd trad it ioner  från hela N orden  till en s tor publik.

På grund av uteblivet stöd från N ordisk  ku ltu rfond  ä r  nu den ekon om is
ka s i tua tionen för S H R  prekär.

Svenska hem slöjdsföreningarnas riksförbund

E lvy  Olsson 
O rdförande

August Abrahamsons stiftelse, Nääs:

August A braham sons  stiftelse på N ääs  ha r  fått kän ned om  om rubr icera 
de förslag till N ord iska  rådet och finner m ed  an ledn ing  av förslaget det 
angeläget att redovisa sina erfarenheter  från om rådet.

B akgrund

August A braham sons  stiftelse donerades  till svenska staten av sin stifta
re och lyder sedan 1901 u nder  n uv arand e  u tb i ldn ingsdepartem en te t  som 
fortfarande u tser stiftelsens styrelse. S lö jd läraresem inariet på Nääs 
b lom strade  u n der  perioden  1874—1961 som ett u tb i ldn ingscen trum  for 
slöjd och h an tverk  inte bara  i Sverige, u tan  även in ternat ionel lt  och u nd er  
R urik  H olm s tid  (1 9 1 2 —1943) särskilt m ed  ankny tn ing  till N orden .

1961 förlädes s lö jd lärarutb ildningen i Sverige till L inköping och Nääs 
ha r  sedan dess inte haft reguljär verksamhet.

På grundval av en u tredning  ” N ääs  — trad it ion  med fra m tid ” (Ds U 
1984:14) genom förd  av u ndertecknad  på  upp d rag  av regeringen i Sverige, 
bedrivs sedan 1985 ett u tvecklingsarbete  på N ääs  i syfte att  utveckla N ääs  
till e tt resurscen trum  för hantverk .

N ääs  his toria  och t r ad i t io ne r  beskrivs i bifogade särtryck u r  rappor ten  
” Videnscentre  vedrø rende  gamle håndvæ rksfag” (N ääs 1986), sid. 128 — 
132'.

N ääs som  resurscentrum  fö r  hantverk

Utvecklingen på N ääs  sedan 1985 syftar till att  göra N ääs  till ett hant- 
verkscen trum  m ed han tverk  som sam lande  begrepp inom o m råd en a  u t
bildning, p rod uk t io n  sam t forskning och utveckling.

1 H ä r  e j tryck t.
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Redan  nu finns en treårig hantverkslin je  (enl. Ö G Y ) på egendom en samt 
som m arkurser  i olika han tverkstekniker.  H an tverkare  ha r  goda möjlighe
ter a t t  saluföra sina p ro du k te r  i egendom ens gamla byggnader genom  att 
N ä ä s ä r e t t  a ttrak t iv t  tur istmål.  Den riksom fa ttande  utställningen ” Svensk 
slöjd på N ä äs” pågår varje å r  i m a j —juni .  På utvecklingssidan ha r  Nääs 
följande koncept: ” u tan  att  nödvändig tv is  ha  all kunskap  om hantverk  
själv, med hjälp av bl. a. m odern  datateknologi veta var kunskap  om 
han tverk  finns” .

N ääs hantverkscentrum  — kunskapsbanken

Idén till en hantverkets  kunskapsbank  har  sitt u rsprung i dels Nääs- 

utredningens förslag om Nääs som inform ations- och utvecklingscentrum, 
dels i s lutsatserna från den nordiska konferensen på Nääs 1986.

På Nääs finns sedan 1986 en särskild FoU -grupp  m ed in tressenter från 
universite t/högskolor i västra Sverige, landstingen i Västergötland (kul tur
n äm n d / länsm useum ) och han tverksföre trädare .  D en n a  grupp inledde 
1988 ett försöksprojekt i syfte a tt upprä t ta  ett dator iserat hantverkarregis- 
ter, register över han tverks tekniker  d o k um en te rad e  på video/fi lm och en 
li t teraturdatabas .

Sedan maj 1990 har projektet övergått till " B Y G G N A D S V Å R D  90” , en 
kunskapsbank  med både u ts tällning och hantverksbiblio tek . Utställningen 
ger konkreta  exempel genom föremål och modeller  och denna  kunskap 
dokum ente ras  genom skriftliga m ateria l om  produkter ,  m e to der  och yrkes- 
kunniga hantverkare.  G eno m  m odern  da ta tekn ik  kan in fo rm ationen  an 
passas individuellt efter frågeställarens krav.

Älvsborgs länsm useum  står för själva uts tällningen och ” k unskapsban
ken” ha r  organisatoriskt in o rdna ts  i länsbiblioteket m ed  folkbiblioteket i 
Lerum som lokal värd för N ääs  som ett specialbibliotek i länet. Med detta 
u p p n å r  m an  att kunskapen  kan förmedlas genom  alla Sveriges folkbiblio
tek som ju  b ildar  ett systematiskt nätverk  — också uts träckt till de no rd is
ka länderna.

Några synpunkter

Slöjd och han tverk  k o m m er sannolik t aldrig att kunna bli anna t  än 
ganska sm å sektorer i det m o d e rn a  samhället.  Det ä r  då särskilt viktigt att  
resurserna hålls sam m an  och att  insatserna (t. ex. i do ku m en ta t ion )  sker i 
sam arbete ,  så att dubbelarbete  undviks. N ääs  d okum enta t ionspro jek t  är 
innehållsmässigt än så länge mycket litet. Bristen på sam arbete  u tanför 
den närm aste  regionen hänger sam m an  m ed för sm å resurser.

Tyvärr kom  inte konferensen på N ääs  1986 (inom ram en  för N ord iska  
m in is terrådets  N IV U -pro jek t)  att leda till den skisserade utvecklingen 
med fortsatt nordiskt sam arbete .  August A braham sons  stiftelse på N ääs
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skulle emellertid  gärna se att  tan k a rn a  på nord isk t sam arbe te  på slöjd- och 
h an tverksom råde t å te rupp livades  och ledde till konkre ta  resultat.

N ääs den  1 ju n i  1990

August A braham sons  stiftelse 
Enligt uppdrag

B eate-C harlo tte H a m m a r  
Projektledare

B ILA G A  2

I efterhand inkomna yttranden 

D a n m a r k

Undervisningsministeriet, Erhvervsskoleafdelingen:

D er  henvises til den nordiske t rad it ion  for sam arbe jde  inden for det 
tradit ionelle  håndvæ rk  og en s tærk folkelig interesse i N o rden  for at bevare 
de gamle håndvæ rkstrad it ioner .

Erhvervsskoleafdelingen skal bem ærke, at det i forslaget næ vnte  eksiste
rende nordiske  sam arbejde , vedrø rende  ” de sm å yrkesfack” skal evalueres 
i ok tober  1990. Herefter  skal der tages stilling til en eventuel videreførelse 
a f  dette  sam arbejde  sam t u n d e r  hvilken form  dette  i givet fald skal foregå.

Sam arbejdet om  ” de sm å yrkesfack” er et eksempel på et velfungerende 
nordisk  sam arbe jde  f. s. v. angår  læ reruddannelsen  inden for de tte  om råde. 
I 1989 deltog 13 lærere fra D an m a rk  i fælles nord iske  kurser, inden  for 
næsten lige så mange fagområder.

Erhvervsskoleafdelingen kan ti ls lutte sig at de r  kan være et behov  for en 
udredn ing  og kortlægning a f  de ” tru ed e” håndværksfag  på nordisk  plan. 
Afdelingen er a f  den opfattelse at der  i de  enkelte nordiske lande allerede 
findes oplysninger herom . 1 D a n m a rk  findes der  forskellige registreringer 
b l .a .  en ” H åndvæ rke ts  V idensbank” sam t R aadv ad  H åndværkscen ter .  
H er kan der indhentes  oplysninger om  en række truede  håndværksfag.

I D an m a rk  er det trad it ionel t  a rbe jdsm arkede ts  pa r te r  der er m ed  til at 
sikre de håndværksm æssige kvalif ikationer inden for ” de sm å h ån d v æ rk ” , 
b landt andet gennem  efteruddannelse  a f  håndvæ rkere  fra beslægtede fag. I 
enkelte tilfælde sker dette  gennem  nordiske sam arbejdsaftaler,  her kan 
nævnes form eruddanne lsen  som foregår i Jönköp ing  i Sverige.

Det er erhvervsskoleafdelingens opfattelse, at den i forslaget nævnte  
sam ordn ing  i meget s tor udstræ kning  vil kunne  ske ved at skabe kontak t 
mellem de ins ti tu t ioner/cen tre  der  arbe jder  m ed  tradit ionelle  h ån dv æ rk  og
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som findes forskellige steder i de nordiske lande. O m  der er et behov for 
udarbejdelse  a f  et centralt  nordisk  opslagsværk og kortlægning a f  u d d a n 
nelsesmulighederne kan afdelingen ikke tage stilling til m en  det skal be
mærkes, at gennemførelsen a f  såd ann e  ak tiv ite ter  kræver nødvendige  be
villinger.

Erhvervsskoleafdelingen finder ikke at behovet for et eventuelt nordisk  
håndvæ rksins ti tu t  er tilstrækkeligt belyst. D et er vores u m idde lbare  opfa t
telse, at de ins ti tu t ioner/cen tre  d e r  findes i de enkelte nord iske  lande 
t i lsam m en og i indbyrdes sam arbe jde  m å kunne  opfylde behovet for u d 
dannelse  i de truede  håndværksfag.

K øbenhavn ,  den 28. sep tem ber 1990

E rik  Aggergaard  
Viceinspektør

F i n l a n d

Undervisningsministeriet hänvisar i skrivelse den 28 sep tem ber 1990 till 
Yrkesutbildningsstyrelsens yttrande  av de 1 ju n i  1990 (se nedan). M in is te 
riet m eddelar sam tid ig t a tt slu tlig  stå n d p u n k t till m edlem sförslaget tas när  
saken  behandlas i nordiska  ku ltursam arbetets organ.

Yrkesutbildningsstyrelsen:

Utbildn ingen  inom  om råd e t  för hemslöjd och konst industri  u tgör en 
helhet bestående av en m ängd olika yrken d ä r  avsikten ä r  att  utveckla en 
mångsidig tillverknings-,  planerings- och repara tionsverksam het.  G en om  
ku ltu rkännedom , iakttagelseförmåga, kreativite t och gediget hantverks- 
k u n nan de  upprät thå l ls  och utvecklas den  f inländska sak- och m iljökultu 
ren m ed hjälp av p roduk t ionen  och faktorer i anslu tn ing till den. H e m in 
dustr in  och hemslöjden bildar en del av denna  verksamhet.

Läroansta lterna  för hemslöjd och konst industri  ä r  45 till antalet. Vid 
dem  s tuderar  årligen om kring  5 600 ungdom ar . På skolnivå u tb i ldas arte- 
saner, på ins ti tu tn ivå  a r ten o m er  och inom  lä rarutbildningen hemslöjdslä- 
rare. F ö ru to m  den o m fa t tand e  yrkesutbildningen an ordnas  vid läroansta l
te rna  också u tb i ldning för specialbranscher sam t kursverksam het.  U tb i ld 
ning ges t. ex. för målare, snickare, stenhuggare, k rukm akare , vävare, 
in s trum en tm ak are  och sameslöjdare.

Vid s idan av läroansta lte rna  för hemslöjd och konst industr i  a rbe ta r  
också C entra lfö rbundet för hemslöjd och 22 hem slöjdsföreningar för ett 
bevarande  av hem in du s tr in  och han tverkskunnande t .  Jäm fö r t  m ed  de
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övriga nordiska  länderna  ha r  F in land  således ett enastående täckande  nät 
av läroansta lter  för hemslöjd och konst industr i  och rådgivningsorganisa- 

t ioner  för hemslöjd.
Yrkesutbildningsstyrelsen f inner det angeläget a tt de t  nord iska  sam arbe 

tet utvecklas och a tt  det fortgår utgående från den  grund m in is terrådets  
sam arbetspro jek t om  sm å yrkesfack redan  skapat. I p ro jektet d e lta r  en 
före trädare  för yrkesutbildningsstyrelsen som  nä rm as t  p lanera r  kurser a v 
sedda för lärare. C en tra la  äm n esom råd en  för kurserna  ha r  vari t y rkesom 
rådena för hemslöjd och hem industr i .  M ed i sam arbete t  kunde  i första 
hand  vara de svenskspråkiga läroansta lte rna  och hem slö jdsfören ingarna  i 
vårt land. M ed detta  som utgångspunkt vore det möjligt a t t  utveckla 
verksam heten  till a t t  om fa tta  internationell verksam het u tan fö r  de nord is

ka länderna.
Den d o k u m en ta t ion  av han tverksyrkena  som föreslagits av den f in länd

ska delegationen utgör en viktig del då det gäller bevarande t  av tradit ioner.  
I de tta  arbete  kunde  F in lands  h em slö jdsm useum  fungera som  sam lande  
punkt.  1 m useets uppgif ter  ingår arkiverings-, forsknings-,  undervisnings- 
och publikationsverksam het sam t in ternationell verksam het inom  b ran 

schen.
Yrkesutbildningsstyrelsen om fa t ta r  N ord iska  rådets  reko m m en d a t io n e r  

angående å tgärder för a tt  bevara  och utveckla hem slö jden  och h e m in d u 
strin i de nordiska länderna. D et ä r  viktigt att  hemslöjden och h em in du s t
rin ses som en del av konst industr in ,  varvid  tradit ionel l t  k u n n an d e  förenas 
m ed gedigen p lanering och p roduk t ion  m ed u tny t t jande  av den m od ern a  

teknikens metoder.

Helsingfors den 1 ju n i  1990

Jorm a  Pöyhönen  
G eneraldirektör

H eikk i Jarva  
Byråchef

S v e r i g e

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Skolöverstyrelsen har i sitt förslag till ny s t ru k tu r  för gymnasieskolan 
som läm nades  till regeringen 1989-03-01 föreslagit u tb ildn ingsvägar som 
leder till yrkesverksam het inom  hantverksyrken.

Förslaget innebär  a tt det i den f ram tida  gymnasieskolan  skall finnas en 
treårig han tverksteknisk  linje som kan väljas efter avslu tad  grundskola.

Linjen ger möjlighet a tt bed riva  underv isn ingen  i sam m anhål len  klass 
för flera hantverksyrken. D e tta  innebär  a tt  eleverna i första årskursen  läser
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allm änna  äm n en  och övriga gem en sam m a avsnitt  t i l lsam m ans. Specifika 
val m ot ett han tverksyrke som exempelvis korgm akare  gör eleven efter 
årskurs 1. D enna  utbildning sker sedan antingen i lärlingsform (med 
skolan som h u v ud m an )  för lågfrekventa yrken eller i sam m anhållen  klass.

U tbildn ingen  ger också möjlighet till en helt individuell uppläggning på 
or ter  där  en hel klass inte kan organiseras. I dessa fall läser eleven de 
a llm änna  äm n en a  t i l lsam m ans med någon an nan  utbildningslinje i gym na
sieskolan.

F ör  han tverksyrkena som ha r  m ånga u tövare  u tsp ridda  över landet, 
innebär  SÖ:s förslag att möjligheten för ” riksskolor” skall finnas. Exempel 
på detta  ä r  gu ldsm eder  i Mjölby, glasblåsare i Orrefors.

G e n o m  d enna  flexibla modell anser  skolöverstyrelsen att gymnasiesko
lan i fram tiden  ger möjlighet för ett bevarande  av en god han tverkstrad i-  

tion.

Stockholm den 12 sep tem ber 1990

På Skolövestyrelsens vägnar 

Jan  Thulin

E rik  R öjestå l

Nämnden för hemslöjdsfrågor:

N ä m n d e n  för hemslöjdsfrågor ha r  u n der  hand  in form erats  om  ovan 
rubricerade  medlemsförslag och ber att  få läm na
— dels en a ktuell in form ation  om  den svenska hemslöjdsverksam heten
— dels synpunkter på de i m edlem sförslaget lagda förslagen  till å tgärder  för 

att bevara  och utveckla nordiskt han tverk  och hemslöjd.
N äm n d en  för hemslöjdsfrågor ser det positivt och värdefullt a t t  å tgärder 

för att  bevara och utveckla han tverk  och hemslöjd  d iskuteras  i N ord iska  
rådet och hoppas på realistiska insatser som kan bli av betydelse för 
han tverkets  och hemslöjdens utveckling.

A ktu e ll in form ation  om  hem slöjdsverksam heten  i Sverige

N äm n d e n  för hemslöjdsfrågor in rä ttades å r  1981 enligt förslag i B etän
kande t 1977 års hem slö jdsu tredning  H E M S L Ö JD  — kulturarbete ,  p ro 
duktion , sysselsättning, SOU 1979: 77. N äm n d en s  uppgift är att ta  in itia
tiv, sam o rdn a  och göra insatser för a tt  f rämja hemslöjden. I sin verksam 
het skall näm n d en  bl. a. ta  sig an de ” Vissa särskilda frågor” som  angivits i 
hem slöjdsutredningen. Dessa rör  bl. a. d o k u m en ta t ion  av gam m al slöjd, 
bevarande  av slö jd tekniker som riskerar a tt  försvinna, å tgärdande  av 
råvarus itua tionen  inom  s lö jdom rådet m ed  särskilt beak tande  av sameslöj
dens situation.
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N äm n d e n  står som sam o rd n a re  av den  länshemslöjds-, sameslöjds- och 
spetskonsulen tverksam het som finns i landet. Dessa konsu len te r  fungerar 
som n äm nd ens  "förlängda a rm "  ute i länen och följer regionalt s i tua t ionen  
inom slö jdom rådet.  D e in ven te ra r  och d o k u m e n te ra r  slöjdare och gam m al 
slöjd. De la rm ar  nä r  någon slöjdteknik riskerar att försvinna och nya 
slöjdare behöver läras up p  for att  föra värdefull s lö jd trad it ion  vidare. De 
äldre hantverksskickliga u tövarna  fungerar då som lärare vid dessa speci
alutb ildningar .  U r  det anslag som  n äm n d en  ha r  för Övrig verksam het 
beviljas medel för dessa akuta  insatser.

Vad beträffar råv a ro rna  till slöjden ha r  n ä m n d en  tillsatt särskilda a r 
be tsgrupper som bearbe ta r  p roblem en inom  de olika o m rådena .  N ä m n d e n  
har  en grupp m ed experter  för linfrågor och en grupp for ullfrågorna. De 
framsteg som görs inom dessa om råd en  sker m ed  medel ur n äm nd ens  
anslag och en s tor ideell a rbets insa ts  av ledam öterna  i a rbetsgrupperna .

Vidare har n äm n d en  satsat medel i ett stort pilotprojekt som rör  hård- 
slö jdsom rådet dä r  skogsvårdsskolor, skogs- och m arkägare  i ett län infor
m era ts  om  vilka m ateria l som s lö jdarna ha r  behov  av och h u r  detta  samlas 
in. Materia let,  som  av skogs- och m arkägare  tidigare ha r  be trak ta ts  som 
skräp, tas nu tillvara och saluförs av hushållningssällskapet och ger skogs- 
och m arkägarna  ett värdefullt ekonom isk t tillskott i na tu rvården .

Vidare har  n ä m n d en  givit b idrag  till ett stort antal produktu tveck lings
projekt inom hård  och m juk  slöjd.

N äm n d en  har  även satsat medel i en stor u tredn ing  som rör  sam eslöj
dens utveckling dä r  m a n  särskilt h a r  beak ta t  de kvinnliga sam eslöjdarnas 
a rbetssitua tion , m en  medel till att  genom föra  det föreslagna hand lingspro 
g ram m et saknas.

N ä m n d e n  h a r  dessu tom  ekonom isk t bidragit till m edverkan  i framtag- 
ning av en sam nord isk  specialu tb ildning för sam iska konsulenter,  lärare 
och kursledare i sameslöjd.

N äm n d en  stöder således nordiskt sam arbete .
I höstas hölls en linkonferens i G ålsjö  bruk, V ästernorrland , b en ä m n d  

"L in  över gränser”  d ä r  linexperter från de nordiska  länderna  deltog och 
in form erade  va ran d ra  om  vad som  sker inom  l inom råde t i de olika länder
na. N äm n d en  bidrog med medel till d en na  konferens.

Vidare har n äm n d e n  beviljat Svenska H em slö jdsfören ingarnas R iksför
bund . SH R, medel för a tt stå som sam ord nare  och u tfo rm are  av hem- 
slöjdsdelen i den  nordiska utställningen N ord  Form  -90 i M almö.

1 övrigt s töder näm n d en  SH R  och ger bidrag  till olika projekt som 
b edöm s angelägna för slöjdens utveckling och h a r  även givit bidrag  till de 
barn — hem slö jdsak tiv ite ter  som bedrivs på Sätergläntan  — H em slöjdens 
gård.

Barn — hem slö jdsverksam het ä r  n ä m n d en  synnerligen angelägen om  att
stödja.

En arbetsgrupp  inom  konsulentkåren har m ed  medel från n äm n d e n
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u tfo rm a t  handböcker  och sam m anstä ll t  m a te r ia llådor  som h and la r  o m  lin, 
ull och björk. U tb ildn ingar  hålls för personal inom  forskole- och fr itids
verksam hete rna  om  hu r  barn  skall ku nn a  inspireras till a tt leka och skapa 
m ed  na tu rm ater ia l  och a n v än d a  enkla redskap och verktyg.

Vid det 20:e nordiska hemslöjdstinget 1989 i Sunne, Sverige, p resen tera
de a rbetsgruppen  sitt arbete  för deltagarna från de nord iska  länderna.

D e tta  ä r  en kortfa ttad  in fo rm ation  o m  de insatser som  näm n d en  gör för 
a tt  främ ja  hemslöjden. Mycket m e r  å te rs tå r  a t t  göra m en  de begränsade 
ekonom iska  resurserna lägger h in d e r  i vägen. Så ä r  säkerligen fallet i de 
flesta verksamheter.

S yn p u n k te r  på  de i m o tionen  lagda förslagen  till å tgärder för att  bevara  och 
utveckla nordiskt han tverk  och hemslöjd
1) D o ku m en ta t io nen  av han tverk  och tradit ionell hemslöjd sker till viss 

del redan nu dis triktsvis i vårt land.
De begränsade resurserna h in d ra r  dock en d o k u m en ta t io n  i önsk 

värd omfattn ing. Det ä r  därfö r  angeläget a tt  de m yndigheter /o rgan isa
tioner som a rbe ta r  m ed  d o k u m en ta t io nen  ges ö kade  resurser till d enn a  
verksam het i stället för a tt medel skall satsas på en ny organisation. En 
d iskussion bö r  föras mellan de verksam m a m ynd igheterna/organ isa t io 
nerna  h u r  en samling av en eventuell in fo rm a t io ns inh äm tn in g  från 
varje land skall kun na  ske.

Förteckning över verksam m a yrkesutövare  upp rä t ta s  redan  nu regio
nalt i Sverige för a t t  konsu len terna  skall kun na  nå  slö jdarna  med 
aktuell inform ation  o m  sem inarier,  kurser, u tställningar, mässor, slöj- 
darträffar m. m. D ä r  ä r  för teckningarna  meningsfulla och vardagsnära  
och ä r  möjliga att  uppda te ra  kontinuerligt. En eventuell e fterlysning av 
en u tövare  i en ud da  s löjdteknik är  enkel a t t  göra genom det kon tak tnä t  
som finns hä r  i Sverige.

2) U tarbe tan de t  av ett nordiskt uppslagsverk om  hantverk  och hemslöjd 
synes vara ett gigantiskt arbete  och blir mycket kostsamt. N äm n d e n  
tyder  förslaget som en ren d o k u m en ta t io n  av han tverk  och hemslöjd 
och vilka ä r  i så fall intressenterna? Ett k u nn and e  går aldrig att  fö rm ed
la via ett uppslagsverk, det m ås te  förmedlas  av en m äs tare  till lärling 
eftersom det gäller händernas  arbete.

En sum m arisk  sam m anstä lln ing  av yrken och olika tekn iker  inom 
hantverk  och hemslöjd kunde bli en insp irerande idébank  för ungdo
m a r  som står i en vals ituation  för sin verksamhetsinr ik tn ing.

Idébanken kunde  kom ple tteras  m ed  lättillgängligt upplysningsmate- 
rial som kunde ges en stor spridning. M arknadsföringen ä r  en mycket 
eftersatt del inom  det h ä r  om råde t.

3) En kartläggning av nu varande  u tb ildningsm öjligheter i de nordiska 
länderna  vore värdefull m en  ä r  vansklig a tt  genom föra  p. g. a. de snab
ba förändringarna  som sker inom  u tb i ldn ingsom rådet,  t. ex. hä r  i Sveri
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ge m ed det o ro and e  snabb t m inskad e  antalet vävutb i ldn ingar.  En ko n 
tinuerlig  u ppdate r ing  ä r  således nödvändig .

S am nord iska  u ts tä l lningsvägar ä r  en god lösning för ” sm ala” h an t
verksyrken d ä r  tekn ik m etod erna  ä r  likartade  i de nord iska  länderna. 
G en om  o vanstående  kartläggning kan befintliga u tb i ldningspla tser u t 
nytt jas av hela N orden  oavsett i vilket land de ligger. D etta  fö ru tsä t ter  
att  u tb ildningsbidrag  och st ipend ie r  ges till elever u tan fö r  det land som 
driver utbildningen.

Vad beträffar hem slö jds teknikerna  så ä r  m ånga  av dem  regionalt 
särpräglade. D ärfö r  bö r  den grundläggande kunskapen  in häm tas  i h e m 
landet. Som v idareu tb i ldn ing  är  det värdefull t a tt få tillfälle a tt  s tudera  
regionala sä ra r te r  i de nord iska  länderna. H ä r  bö r  det ges ökade möjlig
heter  till u tb i ldningsbidrag  och stipendier.  En vaksam het bö r  finnas så 
att inte slöjden blir l ikartad  i de nord iska  länderna; då för lorar vi det 
särpräglade som är  känne teck nan de  för varje enskilt land.

4) U p p rä t tan d e  av ett nord isk t han tverks ins ti tu t  b ed ö m e r  n ä m n d e n  inte 
vara ekonom isk t fö rsvarbart eller det mest angelägna. F ö r  att bevara 
och utveckla h an tverk  och hem slöjd  bö r  m era  konkre ta  stöd insatser ges 
till exempelvis de han tverkare  och slöjdare som a rb e ta r  inom  u d d a  och 
a rbets in tensiva  tekn iker  d ä r  b evarande t  av tek n ikk un nan de t  ä r  av kul- 
tu rpoli tisk t värde för f ram tiden  m en  dä r  verksam heten  ä r  svår a tt  få 

lönsam.
N äm n d e n  föreslår även att  de m yndighe te r /o rgan isa t ioner  som re

dan  ä r  v erksam m a m ed att  bevara  och utveckla han tverk  och slöjd i 
respektive land ges ökade resurser för a tt in tensifiera  den na  verksam 

het.
5) Det N ord iska  hem slö jdsförbundet och a n d ra  liknande organ isa tioner 

som ha r  till sin uppgif t a tt s tärka och utveckla det nord iska  sam arbete t  
b ö r  kunna  få en m e r  m arkerad  ställning m ed  ett k larare hand lingspro 
gram  och m ed ett kontinuerlig t stöd av N ord iska  rådet. Alla inom  
N ord en  gem ensam m a ak tiv ite te r  som  rör  han tverk  och hemslöjd, det 
kan gälla kurser, W orkshops, aktiv ite tsveckor o. d., och som bedrivs 
m ed ansv a r  och kontinu ite t  ger en god grund  för b evarande t  och 
u tvecklandet av h an tverkskunnande t .  D etta  ä r  en stor och viktig u p p 
gift för N ord iska  rådet a t t  stödja.

För  a tt organisator iskt ku nn a  lösa sam ordn ingen  av de ovan  skisserade 
förslagen, de verk sam m a org an isa tionerna /m ynd ighe te rna  och för att  k u n 
na skapa en viktig resurs till N ord iska  hem slö jdsförbundet skulle ha n tv e r 
ket och slöjden ku nn a  inkluderas  u nd er  N ord isk t k on tak tcen te r  som arbe
ta r  i anslu tn ing  till N ord iska  m in is terrådets  regionala organisation.

Att arbeta  för a tt f inna och u tnyttja  redan befintlig in fo rm ation  hos 
verksam m a o rganisa tioner/m yndighe te r  skulle ytterligare stärka det kon
tak tnä t  som är av s tor vikt vid in form ationssökning  och in fo rm at io ns
spridning.
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N äm n d e n  för hemslöjdsfrågor ser m ed  stort intresse fram e m ot de beslut 
som k o m m er  att  tas av N ord iska  rådet i dessa viktiga frågor som rör  bl. a. 
nä m n d en s  verksamhets- och ansvarsom råde.

Stockholm i juli 1990

U lf Svensson  
O rdförande

Lalla L undell 
Kanslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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Medlemsförslag

om samarbete mellan de nordiska länderna och • • 
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tarism och demokrati
(Väckt av A nneli Jä ä tteen m ä k i sa m t Claes Andersson, G unilla André, Ylva  
Annerstedt, G unnar Björk, G ustav B jörkstrand, S in ik k a  H urskainen, Elver 
Jonsson, A nne  E nger L ahnstein , A nna-K aarina  Louvo, Sau li N iinistö , 
H ans Nyhage, M irja  R yynänen , K im m o  Sasi, E ino  S iurua inen  och 
M arjatta  1 aänänen)

B ILAG A

Yttranden över medlemsförslaget

Socialdemokratiska gruppen i Nordiska rådet:

Den socialdem okratiska gruppen vill i anslu tn ing  till rubricerade avge 
följande yttrande:

1 ett medlemsförslag, A 921 /j, föreslås att  N ord iska  rådet rek om m end e
rar N ord iska  m in is terrådet a tt inleda sam arbete  m ed  de östeuropeiska 
länderna i frågor som hänger sam m an  m ed p a r lam en tarism  och dem okra-

F ö r  den socialdem okratiska gruppen fram står  det som ytterst angeläget 
med  intensifierade k on tak te r  mellan parlam en t /pa r lam en ta r ike r  i de no r
diska länderna  och i de östeuropeiska.

Av största vikt är också att part ie r  och folkrörelser mobiliseras för ökat 
utbyte och sam arbete  m ed  f ram växande m o tsvarande  rörelser i Ö steu ro 
pa. I detta  sam m anh ang  kan, som vi upp fa t ta r  det, respektive lands 
parlam ent och regeringar göra be tydande  insatser, bl. a. genom att  ekono
miskt och på anna t  sätt stödja detta  utbyte.

I de nordiska länderna  ha r  redan åtskilliga initia tiv  tagits för att utveckla 
sam arbete t i det syfte som medlemsforslaget har. N ord iska  rådet och 
min is terrådet bör u tan  svårigheter kunna  m edverka  till och kom ple ttera  
dessa in itiativ, f ram för allt genom att p resentera  hur mellanstatligt sam ar
bete kan utvecklas.

Vi ser också förslaget om  att u p p rä t ta  kultur- och in form ationscen te r  i
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de baltiska republikerna som led i att  in tensifiera kon tak te rna  mellan 
N o rd en  och Östeuropa.

Stockholm den 6 jun i 1990

Jerry Svensson  
G r u p p s e k r e t e r a r e

Den Venstresocialistiske Gruppe i Rådet:

Den Venstresocialistiske G ru p p e  i R åde t erklærer sig enig i medlemsfor- 
slagets hovedsynspunkter.

D et er g ruppens holdning, at der er såvel et behov for, som en nordisk 
egeninteresse i, s tøtte til opbygningen a f  d em okra tie t  i de østeuropæiske 
lande, såvel som i de Baltiske og i Sovjetunionen.

G rup pen  finder det vigtigt, at et sådant sam arbejde  ikke blot bliver et 
nordisk  forsøg på at eksportere  den nordiske dem okratiske  model. Som 
påpeget i medlemsforslaget, er den nordiske m odel ikke fejlfri — hvilket 
b landt ande t  kan ses a f  det voksende m odsætningsforhold  mellem politi
kerne og befolkningerne i de nordiske  lande.

D en  Venstresocialistiske G ru p p e  er sam tid ig  a f  den grundholdning, at 
dem okra tie t  i Ø steuropa og Sovjet skal bæres a f  et b red t netværk a f  
organsiationer, folkelige bevægelser såvel som a f  formelle s trukturer. H er  
vil det være i N ordens interesse bredt at støtte disse o rganisa tioner og 
folkelige bevægelser, eksempelvis til deres kontak t m ed  ti lsvarende g rup
per i Norden.

D esuden m ener gruppen, at indholdet a f  sam arbejde  m ed Ø steuropa 
skal være mere end opbygningen a f  dem okra tie t  — nemlig et konkret 
sam arbejde  om  miljø, kultur, handel,  udviklingen a f  sociale sikringssy
stemer og så videre.

Iøvrigt henviser g ruppen til sine forslag om  sam arbejde  m ed Ø steuropa 
og Sovjet om  dem okrati ,  kultur, miljø, om prob lem erne  med den nordiske 
velfærdstat og forslaget om  et Østersøscenarie  (A 927/k  til A 930/k), som 
næ rm ere  uddyber  og konkretiserer gruppens holdning til sam arbejdet  med 
Ø steuropa om  såvel dem okra ti  som miljø  og kultur.

K øbenhavn , den 1 ju n i  1990

Anders Andersen  
G r u p p e s e k r e t æ r

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget 

D a n m a r k

Justitsministeriet:

1 den anledning  skal Justi tsm in ister ie t  oplyse, at den danske  konkurslov 
i afsnit IV (kapitlerne 25 — 29) indeholder  regler om  gældssanering for 
skyldnere i og uden for konkurs. Reglerne om  gældssanering, der er u da r
bejdet på baggrund a f  be tæ nkning 957/1982 om gældssanering, er indført 
ved lov nr. 187 a f  9. maj 1984 om  æ ndring a f  konkursloven, gældsbrevs- 
loven og lov om  retsafgifter. Ved lov nr. 387 a f  10. ju n i  1987 er reglerne 
om betingelserne for gældssanering ændret,  således at de r  i flere tilfælde 
end efter tidligere praksis kan afsiges kendelse om  gældssanering for perso
ner m ed  studiegæld.

Efter reglerne i konkurslovens kapitel 25 afsiges kendelse om  gældssane
ring for en skyldner uden for konkurs  a f  skifteretten. Det er en betingelse 
for gældssanering, at skyldneren godtgør, at han ikke er i s tand  til og inden 
for de nærm este  å r  ingen udsigt ha r  til at kunne opfylde sine gældsforplig
telser. E ndvidere  skal skyldnerens forhold og om stæ ndighederne  i øvrigt 
tale for en gældssanering.

En kendelse om  gældssanering kan ifølge konkurs lovens kapitel 25 gå ud 
på bortfald eller nedsættelse a f  skyldnerens gæld. Kendelsen om fa t te r  
fordringer, der  er stiftet inden gældssaneringssagens indledning. De næ vn
te ændringslove vedlægges sam m en  m ed kopi a f  de gældende bes tem m el
ser i konkurslovens afsnit IV.

K onkurslovens regler om  gældssanering for personer, de r  ikke er under
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konkurs , har  efter det oplyste ikke givet anledning til p rob lem er i d o m s to 
lenes praksis.

Jus titsm inister ie t er i øvrigt bekendt m ed, at det i Sverige for tiden 
overvejes at gennemføre en lovgivning om gældssanering, og at der er et 
udvalgsarbejde i gang om spørgsmålet i D epar tem en tens  U tredningsavdel
ning.

Jus titsm inister ie t deltager gerne i en udveksling mellem de nordiske 
lande a f  erfaringer om gældssanering.

K øbenhavn , den 8. ju n i  1990

H ans Engell
E lm er

Forbrugerrådet:

Forbrugerrådet stø tter  forslaget. I D a n m a rk  findes allerede en gældssa- 
neringsordning. Forbrugerrådets  bem æ rkninger til denne lov m edsendes 
(se B ihang).

K øbenhavn, den 31. maj 1990

Inger F ryJendahl 
cand. polit.

B I H A N  G

Forbrugerrådets bemærkninger vedrørende lovforslag nr. L 197 om gældssa
nering

Jus titsm inisterens forslag afviger m arkan t fra betænkningsudkastet ved 
at begrænse reglernes anvendelsesom råde til konkurstilfælde og ti lm ed kun 
sådanne, hvor  konkursen sluttes ved udlodning, jfr. konkurslovens § 151. 
Efter forslaget skal reglerne ikke kunne anvendes,  hvis konkursen sluttes, 
fordi boets m id ler ikke rækker ud over,  hvad der m edgår til dækning a f  
om kostn ingerne  ved konkursbehandlingen, jfr. konkurslovens § 143.

Forslaget indebærer for det første, at skyldneren tvinges til at gennemgå 
en konkurs  og den derm ed fo rbundne  ubehagelige stempling samt realisa
tion a f  aktiver uden  sikkerhed for, at konkursen fører til gældssanering, jfr. 
betænkningen s. 95 samt Forbrugerrådets  vedlagte høringssvar over be
tæ nkn ingen .1

1 H ä r  e j tryck t.
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F o r  det andet indebæ rer forslaget, at skyldnere, som ikke ejer aktiver a f  
betydning, afskæres fra at opn å  gældssanering, selv om  de trods det nævnte 
m åtte  vove sig ind i en konkurs.

Ved jus ti tsm in is te rens  forslag, der i bem æ rkningerne  angives at bygge på 
de sam m e overvejende sociale hensyn som betænkningsudkastet,  er der 
således sket en fuldstændig deformering a f  gældssaneringstanken, således 
som denne er udtrykt ikke alene i gældssaneringsrapporten og b e tæ nkn in 
gen, m en  også i den davæ rende jus ti tsm in is te rs  bem æ rkninger i forslaget 
til konkursloven a f  1977 (citeret i betænkningen, s. 24).

Det foreliggende forslag, der som nævnt angives at ud m øn te  sam m e 
overvejende sociale skyldnerhensyn, fører til den uholdbare  og klart u an ta 
gelige, nærmest groteske retstils tand, at en skyldner for at opnå  gældssane
ring på den ene side skal være håbløst forgældet og på den anden  side skal 
eje tilstrækkeligt med aktiver til at kunne ” f inansiere” k onkursbehand lin 
gen.

Det må betegnes som mere end tvivlsomt, om  m an på grundlag a f  
erfaringerne med så snævert afgrænsede regler om  gældssanering til fordel 
for ” tradit ionel le” konkursskyldnere, dvs. navnlig m indre  e rhvervsdriven
de, hvis v irksom hed er u n der  afvikling, skulle kunne ti lvejebringe et 
erfaringsmateriale, som i noget nævneværdigt omfang kunne indgå i en 
fremtidig vurdering  a f  m ulighederne for at gennem føre  mere  bredt v irken
de regler, som i lighed med betænkningsudkastets  skulle stå til rådighed for 
alle  kategorier a f  skyldnere. Se herved de almindelige bem æ rkninger til 
forslaget pkt. 2 in Fine.

K øbenhavn , den 26. maj 1990

B enedicte Federspiel 
Sekretariatschef

F i n l a n d

Justitieministeriet:

I. S ku ld sä ttn ing  och betalningsstorningar

Hemhushål lens skuldsättn ing har  enligt u tredningar  ökat u nd er  1980-talet. 
Orsaken till de tta  är  speciellt den  kraftiga ökningen av konsum entkred iter .  
P roblem en med betaln ingsstorningar for fysiska personer ha r  blivit allt 
allvarligare och antalet överskuldsatta  personer ha r  ökat. Såsom det k on
stateras i förslaget förorsakas betaln ingsstorningar och överskuldsättn ing 
ofta av sådana förändringar i gäldenärens ekonom iska  s i tuation som m an 
inte har kunnat förutse. Arbete, s jukdom , högre boendekostnader  och 
fam iljeförhållanden ä r  b land de viktigaste av dessa orsaker, 

t l  — A922/j Supplement
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2. Verkställighet enligt gällande lagstiftn ing

U tsökning  ä r  den form av verkställ ighet som anv änd s  i första h and  nä r  det 
gäller enskilda personer. Fysiska personer försätts sällan i konkurs.

1 verkställighet som rik tar  sig gen tem ot fysiska personer  k o m m e r  borge
nären  m ed hjälp av u tsökning i a l lm änhe t till e tt b ä ttre  resultat beträffande 
indrivningen än i konkurs . K onkursen  ä r  e tt långsamt förfarande. K ostna
d erna  för u tsökning ä r  betydligt m in d re  än för konkurs . Även ett u tm ät-  
ningsförsök som inte leder till resultat avbry te r  p reskrip t ionen av skulden.

De följder konkursen ha r  på gäldenären beror  i viss m ån  på o m  gäldenä- 
ren ä r  en fysisk person eller en ju r id isk  person. F ör  den senare innebär  
konkursen  i a l lm änhet en gång för alla ett slut på verksam heten . Verkning
arna  av konkursen för en fysisk person kan ibland vara oskäligt tunga. Ett 
obegränsat personligt ansva r  för sku lderna  efter konkursen leder till att  det 
blir  svårt att  u töva  förvärvsverksam het och skaffa egendom  sam t till att  
personen förlorar m otiva t ionen  a tt  arbeta  och bedriva  företagsamhet. D et 
kan också leda till olika förtäckta  arrangem ang, som inte ä r  önskvärda  ur 
sam hälle ts synvinkel.

A ckordförfarandet förutsä t ter  för att  k un na  anv änd as  att  de flesta av 
borgenärerna  ä r  eniga. Delvis på  grund av den n a  orsak  ha r  anta le t  ackord 
förblivit rä t t  litet och beträffande fysiska personer  k o m m er  det i a llm änhet 
inte i fråga i praktiken. En fysisk person ha r  ju s t  ingen möjlighet a tt  få till 
s tånd ett avtal m ed  sina borgenärer, genom  vilket borgenärerna  skulle 
avstå  från en del av sina fordringar för a t t  garan tera  a tt  resten av skulden 
blir betald.

3. Sociala beta ln ingshinder i gällande lagstiftn ing

I den  lagstiftning som gäller fysiska personers  gä ldsförhållanden h a r  m an  i 
viss m ån  beakta t sådana  s. k. sociala  beta ln ingsh inder  såsom arbetslöshet 
och sjukdom. T. ex. enligt räntelagen (633/82) kan drö jsm ålsrän ta  jäm kas ,  
om  gäldenären bö r  anses ha haft g rundad  anledning  att  vägra betaln ing av 
sin gäld eller om dröjsmålet m ed  betaln ingen berott på  att  gäldenären till 
följd av s jukdom  eller arbetslöshet eller av an n a n  särskild orsak h uvudsak
ligen u tan  egen skuld råkat i betalningssvårigheter. På  l iknande g runder  
kan följderna av dröjsmål m ed  betalningen lindras m ed  stöd av lagen om 
avbeta ln ingsköp (91/66) och konsum entskyddslagen (38/78, 385/86). E n
ligt beskattningslagen (608/82) kan befrielse från statsskatt eller k o m m u 
nalskatt beviljas helt eller delvis b l .a .  om  skattskyldig fysisk persons skat- 
tebetaln ingsförmåga m ed beak tande  av den  inkom st och den förmögenhet 
som står till hans  och hans familjs förfogande av särskilda skäl, såsom 
försörjningsplikt, arbetslöshet eller sjukdom , väsentligen nedgått.  M otsva
rande  s tadganden finns även annors tädes  i skattelagstiftningen.

4. Behovet av en ändring  i lagstiftningen och reform planen  

Verkställigheten (utsökning, konkurs) i sin n u v a rand e  form skyddar  borge
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närernas rätt till betalning av den betaln ingsoförm ögne gäldenären  obero
ende av vad gäldenärens betalningsoförm åga beror på. K onkurs  ä r  i all
m änhe t inte ett ändamålsenlig t förfarande för att lösa en fysisk persons 
betalningsoförmåga. En be tydande  del av konkursboets  förmögenhet kan 
gå åt till betalning av kostnaderna  för förfarandet och den övriga egendo
men räcker ofta inte till betalning av borgenärernas fordringar. Det p ro 
blem som uppstå tt  på  grund av betaln ingsoförm ågan löses inte m ed  hjälp 
av konkurs varken för borgenärernas eller gäldenärens del.

Den ökade överskuldsättn ingen bland enskilda medborgare  och det 
ökade antalet s i tua t ioner  av betalningsoförmåga har lett till ett behov att 
u treda om  det är motivera t  att  beak ta  s. k. sociala betaln ingsh inder även 
inom den a llm änna  verkställigheten. Enligt detta  skall lagstiftningen u t
vecklas i den riktningen att svårt skuldsatta  fysiska personers s i tua tioner 
av betalningsoförmåga i speciella si tua t ioner  skulle kunna  lösas på en gång 
genom ett förfarande som till en del m otsvarar  ackord. G äldenären  skulle 
alltså efter att ha betalat en bestäm d del av sina skulder befrias från resten. 
Förfarandet innebär  att risken för be ta ln ingsstörningar överförs på kred i t
in rä ttn ingar och övriga borgenärer. Då m an överväger en lagstiftning 
liksom den beskrivna borde  m an samtidigt u treda h ur  den kan tänkas 
påverka kreditgivningen i a llm änhet och om den ä r  en riktig och tillräcklig 
åtgärd för a tt fö rh indra  en osund  kreditgivning.

Den a rbetsgrupp som tillsatts den 11.1.1990 för beredning  av en to ta lre
form av konkurslagstiftningen h a r  till uppgif t a tt före den 31.8.1990 upp
göra en arbetsplan för totalreform en. Enligt uppdraget skall man i a rbets
plan speciellt u treda  behovet av förfaranden som ersätte r  konkurs . Efter 

att planen blivit färdig k o m m er justi t iem in isterie t  att precisera arbetsgrup
pens uppdrag. Då k o m m er  m an  att  fatta  ett beslut om  h uruv ida  m an 
ko m m e r att  förverkliga ett s. k. förfarande för u tredning  av skulder för 
fysiska personer och inom vilken tidtabell.

5. Sam nord isk  beredning

Den lagstiftning som gäller för förfarande för u tredning  av skulder hör till 
konkursrä tten , inom vilken det fö rekom m it mycket nordiskt samarbete. 
K om m ittée r  i Norge, D an m ark .  Sverige och F inland förberedde en ny 
konkurslagstiftning på 1950- och 60-talet. Sam arbete t  begränsade sig nä r
mast till den materiella rä tten , inom  vilken avsikten var att  få s tadgandena 
i de olika nordiska länderna  så lika innehållsmässigt som möjligt. Det 
ansågs därem ot inte att det fanns skäl att förenhetliga stadgandena om 
konkursförfarandet,  eftersom förfarandet sen förut varit mycket olika i de 
olika länderna  och det i a l lm änhe t fanns stora skillnader i s tadgandena 
som gäller rättegångsförfarandet.

Beredningen av en sam nord isk  konkurslagstiftning up ph ö rd e  vid över
gången från 1960- till 70-talet, då förslagen till en reform av konkurslag
stiftningen blev färdiga i Norge, D an m ark  och Sverige som sedan ledde till
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en ny lagstiftning. Regeringens proposition  m ed forslag till lagstiftning om 
återv inn ing  till konkursbo  som avlåts  inom  kort grun dar  sig på sam nord isk  
beredning och är till väsentliga delar öv e renss täm m ande  m ed gällande 
s tadganden i Norge, Sverige och D anm ark .

Stadganden om ett förfarande för u tredning  av skulder ha r  i D an m ark  
varit i kraft från å r  1984. Med stöd av s tadgandena kan en person som inte 
ha r  möjligheter att  betala sina skulder genom ett domstolsbeslut få sitt 
skuldbelopp nedsatt så att  han ha r  möjlighet a tt betala dem  inom  en viss 
bes täm d tid. I Sverige ha r  m an  kom m it  långt m ed  beredningen av en lag 
om  ett förfarande för u tredning  av skulder. 1 F in land  beslu tar  m an  inom 
en nära  fram tid  om att påbörja  beredningen.

Inom  den lagstiftning som gäller ett fö rfarande för u tredning  av skulder 
skall m an  enligt justi t iem in isterie t  liksom inom  den övriga konkursrä tten  
sträva till att få till stånd så enhetliga lösningar som möjligt i de materiella 
frågorna i de olika nordiska länderna. Eftersom lagberedningen inom  detta  
om råde ,  såsom ovan konstatera ts , befinner sig i olika skeden i de  olika 
länderna, ä r  det inte förnuftigt att ti llsätta ett sam nord isk t  beredningsor
gan. D ärem ot kunde det vara nyttigt, om beredningsorganen i de  olika 
länderna  och de olika ländernas m in is tra r  håller kontak t m ed  varandra  
under  beredningens gång.

Helsingfors den 1 jun i 1990

L e ifS e v ó n
Överdirektör

L iisa  L eh tim ä k i  
Lagstiftningsråd

H andels- och industriministeriet:

Enligt de u tredningar  som gjorts ha r  p r iva tpersonernas  problem med 
betaln ingsstorningar u nd er  de senaste åren ökat och blivit allvarligare. Det 
ha r  konsta tera ts  a tt  be taln ingsstörningarna och överskuldsättn ingen ofta 
beror på sådana  ändringar  i gäldenärens ekonom iska  s i tuation  som denne 
inte ha r  kunna t förutse. I medlemsförslaget näm ns  som sådana skäl skils
mässa, arbetslöshet, s jukdom  och makes bortgång.

Enligt medlemsförslaget b o rde  konsum enten  i en dylik si tuation ges 
möjlighet till ett nytt arrangem ang beträffande sina skulder, dvs en skuld
sanering. Med ackordförfarande kunde  dom sto l fastställa den sku ldsum 
ma som åters tå r  att  betala samt tidtabellen för återbetalningen. Föru tsa tt  
a tt  konsum enten  efterlever tidtabellen k om m er han  att  befrias från den 
övriga delen av sina skulder.

Den främsta  formen av verkställ ighet i fråga om  enskilda personer  i
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dagens läge ä r  utsökning. Enskilda personer försätts i prak t iken  sällan i 
konkurs , och detta  kan inte heller anses vara  ett ändam ålsenlig t förfarande 
för att  å s tad ko m m a en lösning på fysiska personers betalningsoförmåga. 
P å  grund  av detta  kan det anses m otivera t  a tt i de tta  sam m an h a n g  u treda  
an d ra  förfaringssätt.

Den lagstiftning angående ackordförfarande som avses i m edlem sförsla
get h ö r  till konkursrä tten . K onkursrä t ten  för sin del hö r  till jus ti tiem iniste-  
riets förvaltn ingsom råde. En av jus ti t iem in ister ie t  i jan u a r i  1990 tillsatt 
arbetsgrupp k o m m er  fram  till 1990.08.31 a tt  göra u pp  en arbetsplan  för en 
to talreform av konkurslagstiftningen. Enligt uppgif ter  från ju s t i t iem in is te 
riet kom m er m an  sedan arbetsplanen blivit klar a tt precisera arbetsgrup
pens uppdrag  och fatta ett beslut bl a om  hu ruv id a  m an  k o m m er att 
förverkliga ett  s k  fö rfarande för u tredning  av skulder för fysiska personer 
och inom  vilken tidtabell.

Handels- och industr im in is ter ie t  in s täm m er i åsikten a tt  de s. k. sociala 
betaln ingshindren på ett  ti llräckligt och förnuftigt sätt bör u p p m ä rk sam 
mas då prob lem en m ed fysiska personers betaln ingsstörningar och över

skuldsättning löses. Ministerie t anser det önskvärt a t t  justi t iem in isterie t  
håller kontak t m ed  beredningsorganen i olika länder  då det fortsatta 
arbetet på ifrågavarande lagstiftning planeras och bereds. 1 D an m ark  
trädde  de s tadganden som gäller ett förfarande för u tredning  av skulder i 
kraft å r  1984 och i Sverige bereder m a n  som bäst en dylik lagstiftning. 
Målet bör vara att m an  å tm in s ton e  på nordisk  nivå k om m er till så enhetl i
ga lösningar som möjligt i fråga om  den lagstiftning som  gäller förfarandet 
för u tredning  av skulder.

Helsingfors den 6 ju n i  1990

Pertti Salolainen  
M inister

K ristian Tam m ivuori 
Byråchef

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm inister ie t konsta te ra r  a tt förslagsställarna tagit 
upp  en angelägen fråga. M inisterie t vill dock fram hålla  betydelsen av att 
lagstiftningsberedningen i första hand  inr iktas på bostadslånen  d ä r  de 
största svårigheterna — å tm in s to ne  i F in land  — torde  föreligga.

Det kunde  vara nyttigt a tt i sam band  m ed  beredning  u treda  i vilken m ån 
de nordiska  ländernas lagstiftning innehåller  s tadganden som beak ta r  be
hovet av skälighetsprövning i t ex de fall av sociala be ta ln ingsh inder  som



n äm n s  i medlemsforslaget. Likaså kunde  det vara  skäl a t t  u treda  möjlighe
terna  att förebygga p rob lem en m ed hjälp  av rådgivning.

Helsingfors den 29 ju n i  1990

T uu likk i H äm älä inen  
M inister

R a lf  E kebom  
Tf. överinspektör

Näringsstyrelsen:

Näringsstyrelsen h a r  i sin verksamhet till den del den ans lu ter  sig till 
konsum entupplysn ingen  och konsum entrådgivn ingen  sam t nä r  ä m 
betsverket ha r  deltagit i nordiskt sam arbete  konstatera t,  a tt de nu förelig
gande p rob lem en rö rande  konsum entens  skuldsättn ing ä r  kända  i alla 
nordiska länder. F in land  ä r  dock, i motsa ts  till exempelvis D an m ark  och 
England, ingen lagstiftning angående omreglering av skulder.

Näringsstyrelsen anser, a tt beredningen av den  lagstiftning som avses i 
medlemsforslaget ä r  behövlig.

Helsingfors den 25 maj 1990

P irkko  Varpasuo
Ställföreträdare for 
generaldirektören, 

avdelningschef

Johan S ip inen  
Byråchef

Konsumentombudsmannen:1

Största delen av konsum enternas  svårigheter a tt k lara av sina skulder 
beror på ändringar  i de yttre fö rhållandena, såsom det konstateras i m ed 
lemsforslaget A 922/j . R ättspoli tiska forskningsinstitutet ha r  gjort en un
dersökning, som visar att  sådana  ändringar  i de yttre fö rhållandena kan 
vara exempelvis arbetslöshet, skilsmässa och insjuknande. I tillägg till 
dessa finns det i F in land  även särskilda förhållanden som det ä r  skäl att  
fundera  på  nä r  skuldsaneringsåtgärder planeras.

Enligt kapitel 7 i konsum entskyddslagen kan sta tsrådet,  ifall detta  är 
nödvändig t för a tt fö rh indra  att konsum en te rna  i alltför hög grad skuldsät-

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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te r  sig, införa begränsningar i fråga om  konsum entkred iter .  D ä rem o t  finns 
det i lagstiftningen inte egentliga medel för u n d er lä t tand e  av svårt skuld
satta konsum enters  ställning. Enligt konkurslagstiftningen underlä ttas  en 
skilda medborgares  ställning inte genom konkursförfarande.

B ostadsförhållandena i F in land , dä r  största delen av befolkningen bo r  i 
sk  ägarbostäder, kräver  speciell upp m ärksam he t .  Största delen eller ca 
70 % av hushållens sku ldbörda  består av bostadslån . D etta  ställer egna 
särskilda krav på u tvecklandet av ackord fö rfa rande t för F in lands del. 
Å tgärderna b orde  inte leda till a t t  en familj som lever i sin ägarbostad 
skulle vara tvungen  a tt  avstå  från sin bostad , inte heller till att  det skulle bli 
änn u  svårare  a tt  få en bostadkredit .

Jag anser a tt if rågavarande medlemsförslag ä r  m ycket väl m o tivera t  och 
a tt  F in lands  delegation b orde  ti llstyrka det. D et vore skäl a tt  i det for tsatta  
arbetet beak ta  de erfa renhe te r  som m a n  fått av D an m a rk s  och Islands 
m o tsvarande  lagstiftning.

Helsingfors den 15 maj 1990

G erhard a f  Schultén  
K onsum entom budsm an

E rik  M ickw itz  
Byråchef

Konswnentklagonämnden:

K onsum en tk lago näm n den  ha r  till uppgift a tt avge reko m m end a t ion e r  
för avgörande av klagomål, som k on su m en te r  anför  i enskilda ärenden  
angående kvali teten hos konsum tionsny tt ighe te r  som  de anskaffat och 
som avses i konsum entskyddslagen eller angående näringsidkares p res ta
tioner.  K red ithande lns  ökade  o m fa ttn ing  ha r  ku n na t  observeras också i de 
ä renden  som k o m m e r  till k onsum entk lagonäm nden .  K lagomålen beträf
fande k onsum entk red itav ta l  ha r  gällt nä rm as t  an tingen  betalningsredovis- 
ningar i s am b an d  m ed  förtida  betalning av krediten  eller hävning  av köpet, 
men  också kred itkostnadernas  storlek, indriv ingsbyråernas fak turor  och 
påföljderna av a tt  kred i tkort  ha r  försvunnit .  F rågorna  rö rande  indriv- 
ningsförfarandet hö r  inte till n ä m n d en s  behörighet,  liksom inte heller 

bostadsköp.
Eftersom de klagomål som behandlas  i n ä m n d en  gäller enskilda fall, ha r  

hos näm n d en  inte u p p k o m m it  någon särskild sakkunskap  om  överskuld- 
sättn ingsproblemet.  Såsom i m ed lem sm o tio nen  konstateras,  kan m an  
dock av u tredn ingar  om  överskuldsät tn ing  och be ta ln ingsstorningar lägga 
m ärke  till, a t t  svårigheterna a tt  klara av skulder oftast bero r  på  förändring
a r  i de yttre fö rhållanden såsom arbetslöshet, äk tenskapsskillnad eller
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sjukdom. I lagstiftningen om enskilda personers gäldsförhållanden har 
m an  i nägon m ån beaktat sådana här  s. k. sociala prestationshinder.  Påfölj
derna av dröjsmål m ed  betalningen kan lindras m ed  stöd av bl. a. lagen om 
avbeta ln ingsköp och konsum entskyddslagen, om  betalningsdröjsmålet be
ror  på sjukdom eller arbetslöshet eller ann an  d ärm ed  jäm fö rb a r  o m s tän 
dighet.

Några sådana  medel, varm ed m an  på ett be tydande  sätt skulle kunna  
u nderlä tta  de konsum enters  ställning, som råkat i överm äktiga svårigheter 
m ed  sina skulder,  exis terar dock inte i finsk lagstiftning. S tadgandena om 
frivilligt ackordförfarande ha r  inte ti l läm pats  i praktiken, om  gäldenären 
har  varit en konsum ent.  Då m an överväger att utveckla ackordförfarandet 
borde  man utreda, om bostaden i detta  sam m anh ang  borde  skyddas krafti
gare än konsum entens  övriga egendom.

På grundval av u tredningarna  om  överskuldsättn ing kan m an dra  den 
slutsatsen att antalet betaln ingsstörningar inte näm nv är t  har ökat, men att 
prob lem en för dem  som råkat ut för betaln ingsstörningar ha r  tillspetsats. 
Av denna orsak behövs nya bedöm ningsgrunder  och medel för att lösa 
problem en i sam band  med överskuldsättn ing och, om  möjligt, för att 
förebygga problemen.

K onsum entk lagonäm nden  anser det vara m otivera t  att  utreda, m ed  
vilka slags lagstiftningsåtgärder m an  kan underlä tta  si tuationen för sådana 
k onsum enter  som h am n a t  i en skuldspiral. 1 u tredningsarbete t ä r  det 
viktigt att beakta de erfarenheter, som ti llkomm it i D an m ark  av det så 
kallade skuldregleringsförfarandet som gäller fysiska personer och som 
redan länge varit i kraft där.

Helsingfors den 15 jun i 1990

R iitta  Nordberg  
Vieeordförande

Leena Tulkki 
Tf. sekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen konsta tera r  inledningsvis att  fråga om ett rä t tso m rå 
de inom vilket landskapet Åland saknar  rätt a t t  lagstifta. Eventuell finsk 
lagstiftning inom om råd e t  blir  följaktligen tillämplig även på Åland.

På Åland, liksom på många a nd ra  ställen, finansierar hushållen en 
be tydande del av sin konsum tion  m ed krediter  av olika slag. U n d e r  1980- 
talet synes den kredi tbaserade  konsum tionen  ha ökat, vilket inte kan anses 
helt positivt sett ur samhällsekonomisk synvinkel.  Det ä r  därfö r  tveksamt 
om lagstiftningen bör användas  som ett medel för att f rämja kreditbaserad  
konsum tion.
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1 medlemsforslaget avsedd  skuldsättn ing u tan  eftertanke fö rekom m er 
även på Åland, vilket bl. a. kan bero på hu r  dessa krediter  m arknadsförs .  
P roblem et m ed  att enskilda hushåll skuldsätter  sig i alltför hög u ts träck
ning bö r  lösas genom att  större krav ställs på m arknadsför ingen  av kred i
terna och genom att de kred itbeviljande företagen själva ställer större  krav 
på säkerhet och undersöker  vederbörandes betaln ingsförm åga innan  kred i
terna  beviljas. O m  m arknadskraf te rna  ti llåts arbeta  fritt, dock enligt fast
ställda regler för m arknadsföringen, b ö r  så lunda det pris som gäldenärerna  
betalar för sina kred i ter  bes täm m as u tgående b l .a .  från den risk som 
borgenären tar. D en n a  risk ä r  inte lika s tor i varje enskilt fall, vilket 
följaktligen också b ör  avspegla sig i priset.  D et slag av å tgärder  som 
efterlyses i medlemsforslaget to rde  emellertid  verka i m otsa t t  riktning, dels 
eftersom kostnaderna  redan på förhand  övervältras på k o nsum enterna  
som kollektiv och dels eftersom förslaget v isar a tt  sam hälle t god ta r  ett 
system dä r  gäldenärerna  skuldsätter  sig i en sådan om fa ttn ing  att skulder
na inte kan avkortas  anna t  än m ed hjälp av en kraftig inflation.

N ä r  en gäldenärs betalningsförm åga försäm ras väsentligt av sociala  skäl 
bör det i a llm änhet ligga i borgenärens intresse a tt m edverka  till ändringar  
i avtalsvillkoren, t. ex. genom att medge ans tånd  och förlänga återbetal- 
ningstiden. O m  i ett  sådan t fall pa r te rna  inte kan enas om  ändringar  i 
villkoren, b ö r  även jä m k n in g  kunna  k o m m a  i fråga i enlighet m ed  de i 
av talsrä tten  ingående a llm änna  jäm kningsreglerna. Landskapsstyrelsen 
b edö m er  att  rä ttegångar om  avta ls jäm kning  p. g. a. fö rsäm rad  betalnings
förmåga ä r  ovanligt fö rek om m a nd e  i huv u dsak  beroende  på att  sådana  
frågor löses i sam förs tånd  mellan parterna.

H änv isande  till det ovan  anförda  kan landskapsstyrelsen inte fö rorda  
medlemsforslaget om  åtgärder  för beredning  av lagstiftning angående ac
kordförfarande för privatpersoner.

M ar ieham n  den  1 ju n i  1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

Lars Karlsson  
Tf. lagberedningschef

Kuluttajat — Konsumenterna ry:

R edan  då vår förening 1986 o rd nad e  en diskussion kallad ” Suoja viny- 
ylivelkaa vas taan” kunde  m an  tydligt iaktta  den utveckling som sedan 
bara accentuerades. K red itm arkn aden s  fr igivande och våra höga rän to r  
ledde till ett livligt u tb jud and e  av kredit till konsum enterna .  K o n su m en t
m yndigheterna  hade  sam m a  möjligheter som vi — om  inte bätt re  — att 
följa m ed  vad kreditkortsystem et hade  lett till i a nd ra  länder. Trots det
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gjorde de inga som helst synliga försök a tt  h ind ra  den  utveckling m an  
visste var a tt  vänta. D etta  kan även ha bero t t  på  den uppdeln ing  på olika 
adm in is tra t iva  enhete r  som är  ett h and ik app  i s tatsförvaltningen och ett 
h ind e r  för en konsekvent k onsum entpo lit ik  så länge regeringen inte ha r  ett 
övergripande konsum entpolit isk t  mål.

D å vi nu befinner  oss i den  si tua t ion  som  m ed m yndigheternas tysta 
bifall fått uppstå ,  så ä r  det inte m e r  än rä t t  att  sam hället k o m m er  till deras 
t jänst som råkat i svårigheter. D etta  bo rde  även ske i skyndsam  ordning.

F in lands  N ord iska  rådsdelegations medlemsförslag ä r  u tm ärk t  både  till 
sina m otiver ingar  och sin slutsats och K u lu t ta ja t -K onsum enterna  ry stö
der  det.

Vissa reservationer ha r  vi dock beträffande den svenska texten.
I fjärde stycket på  första sidan talas om  frestelsen att ty  sig  till soci

alhjälp. S am m anhanget  och det finska ”jä t täy tyä” visar att  förslags
ställarna avsett en si tuation dä r  vederbörande  inte längre själv o rkar  göra 
något för sin ekonom i. Naturlig tv is skall socialvårdens t jänster  tas i an 
språk  i en krissituation! ” K e s täm ä tö n ” ä r  ohållbar och kredittagare  vore 
bä tt re  än ” den sku ldsatta”  (st. 2.) eftersom ko nsum enten  vid bevil jandet 
av krediten  inte nödvändig tv is  än nu  ä r  skuldsatt.  D en  valda o rd fo rm en  
syftar dessu tom  på en kv inna  m edan  kredittagaren  ä r  könsneutralt .  Man 
hoppas även att  inte ” beskaffenheten av be ta ln ingsh indre t” ä r  något som 
h in d ra r  förslagets framgång!

Professor T h o m as  W ilhelm sson vid Helsingfors universite t ä r  väl insatt 
i prob lem atiken  ifråga. Som vi i vår  tidskrift be rä t tade  1988 (Kulutta ja- 
puntar i-K-vågen 4/88), så har m an  i Holland planerat ett  ackordsystem . 1 
Bremen utgavs 1986 G iin ter  H ö rm an n s  bok: ” V erbraucherkred it  und  Ver- 
braucher inso lvenz” (Journal o f  C o nsum er  Policy 2/88 s. 251.).

Helsingfors den 17 maj 1990

K ulu tta ja t  K on su m en te rn a  ry

M a ili M ustonen  G un Väyrynen

Bankföreningen i Finland:

I N ord iska  rådets  medlemsförslag föreslås att  m a n  ta r  i b ru k  ett  nytt 
arrangem ang som ger k onsum enten  en möjlighet att  sanera  sina skulder.  
M ed ackordförfarande kunde  dom stol fastställa den sk u ldsum m a som 
åters tå r  a t t  betala sam t tidtabellen för återbetaln ingen. F öru tsa tt  a t t  kon
sum enten  efterlever dom sto lens beslut,  skulle han  befrias från den  övriga 
delen av sina skulder. Bland an na t  kreditföretagets verksam het skulle 
inverka på  det skuldbelopp som  skall betalas.

Bankföreningen i F in land  ser inte något behov av ett  dylikt förslag om
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en allmän lagstiftning angående ackordförfarande. I F in land  h a r  konsu
m enternas  överskuldsä t tn ing inte förorsakat så om fa ttan d e  problem  att 
speciallagstiftning skulle behövas  för att  lösa dem . B ankerna  i F in land  ha r  
förhållit sig smidigt — utan  någon tv ingande  lagstiftning — till sådana  
gäldenärer, som ha r  ett s. k. socialt be talningshinder.

Det föreslagna förfarandet kun de  k o m m a  att skym m a vikten av att  
skulden återbetalas och så lunda försvaga kreditsystem ets hela funktion. 
Även nä r  det gäller rä t tskyddet för de låntagare, som ordentligt be ta lar 
sina skulder, ä r  det synnerligen viktigt, att  in te g runderna  för kreditsyste
met u tan  skäl försvagas. De kostnader,  som förorsakas av de skuldsattas 
vårdslösa hand lande ,  överförs dock i sista han d  på övriga kredittagare. F ö r  
a tt h in d ra  ko nsum en ternas  överskuldsä t tn ing  skulle m an  nå  de bästa  resul
taten genom att öka in form ationen  o m  kredittagningen sam t genom sam 
arbete  mellan m yndigheterna  och finansiärerna.

Ifall ett dylikt föreslaget ackordförfa rande  tro ts  ovan  sagda dock k o m 
mer att  tas i bruk, så bö r  de tillfällen, dä r  ackordförfarandet kan ti llämpas, 
o m n äm n a s  så entydligt som möjligt i lagen. A ckordförfarandet får inte bli 
ett a llm änt sätt a tt bli av m ed  sina skulder. Som föru tsä t tn ing  för ett 
ackordförfarande bör  uppställas å tm in s to ne  följande:

1. D en skuldsttas betaln ingsh inder h a r  varit oförutsett.  O m  den  skuld
satta ha r  tagit upp  lån över  sin betaln ingsförm åga sålunda, att  han  vetat 
om  sin betalningshinder,  så bör inte ackordförfarandet k o m m a  till an 
vändning.

2. D en skuldsattas be ta ln ingsh inder  bö r  ha  orsakssam band  m ed  över
skuldsättningen. A ckordförfarandet borde  an v änd as  enbart  ifall betal- 
n ingshindre t ä r  en da  orsak  till, att  den skuldsatta  inte k unna t  betala sina 
skulder.

3. Betalningshindret ha r  d rab ba t  den skuldsatta  u tan  eget förvållande. 
Ifall den skuldsatta  till exempel sagt u pp  sig från sitt arbete  u tan  i a rbetsav
talslagen avsedd an ledning  eller m ed  avsikt förorsakat sig själv s jukdom , 
så bör inte ackordförfarandet ti llämpas.

I förslaget konstateras, att  b land anna t  kreditföretagets verksam het skul
le i ackordförfarandet påverka  det sku ldbeopp  den skuldsatta  skall betala. 
P r incipen ä r  i och för sig förståelig. Dess t i l läm pning  to rde  dock i p rak t i
ken kunna  förorsaka problem.

Helsingfors den 4 ju n i  1990

B ankföreningen i F in land

M a tti S ip ilä  
Verkställande direktör

E rkk i K ontkanen  
Avdelningschef
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Finlands konsumentförbund r.f.:'

Fin lands ko nsum entfö rbund  ha r  u n d e r  dryga två  års tid givit överskuld
satta k onsum en ter  rådgivning i hushållning. E rfarenheterna  av denna  
verksamhet visar a tt skuldsättn ingsproblem et ä r  svårt och ha r  förvärrats  
avsevärt u n der  de senaste två  åren. E rfarenheten  ha r  även visat a t t  de 
m ä ta re  av överskuldsättn ing som hitti lls anv än ts  inte berä t ta r  om  proble
mets  allvar och omfång. Lån som en ko nsum en t tagit kan  t. o. m. uppgå till 
flera hu ndra tusen  m ark  och de m ånatliga ränte-, amorter ings- o. d. kos tna
de r  överstiga den inkom st som  står  till förfogande. Trots de tta  ha r  de i 
något register inte en enda  registrerad betaln ingsstörning eller an n an  an 
teckning som skulle v it tna om  ekonom iska  problem . Problem et ha r  inte 
aktualiserats  eftersom de tagit nya lån för de gamla lånen och for nö d v ä n 
diga saker.

F in lands ko nsum entfö rbund  ha r  framlagt ett  förslag till ju s t i t iem in is te 
riet om beredning av lagstiftning som skulle möjliggöra ackordförfarande 
enligt medlemsforslaget. Enligt ett  svar som förbunde t fått k o m m er  m an  
inte a tt  i skyndsam ordning  bereda  sådan  lagstiftning.

F in lands  k onsum en tfö rbund  anser  a tt medlemsforslaget ä r  väl m otive
rat och tillstyrker det.

Helsingfors den 30 maj 1990

Fin lands k o nsum en tfö rbund  r. f.

L eena  S im onen  
Verksamhetsledare

Eero O llikainen  
K onsumentpolitisk sekreterare

I s l a n d

Forbrugerorganisationen (Neytendasam tökin):2

Bestyrelsen mener, at der  er  et s tort behov for disse, idet de vil forbedre 
de nordiske forbrugeres stilling væsentligt, ikke m indst de is landske for
brugeres.

1 Yttrandet översatt frå n  fin ska .
2 Y ttrandet översatt frå n  isländska.
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Forbrugerorganisa tionen  opfo rd re r  derfor på det kraftigste til, at disse 
medlemsforslag vedtages.

Reykjavik, den 5. ju n i  1990

På Forbrugerorganisa tionens vegne

Johannes G unnarsson  
Formand

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

Vår uttalelse er sam ordne t  med F am ilie- og forbrukerdepartem en te t og 
avgis på vegne av begge departem enter .

Både Familie- og fo rb rukerdepartem en te t  og Ju s t isdepartem en te t  er 
o pp ta t t  av de problemstil linger som skisseres i medlemsförslaget fra N o r 
disk Råd.

Som følge av dette  vil Familie-  og fo rb rukerdepartem en te t  i sam råd  m ed 
Jus tisdepartem en te t  nedsette  en arbeidsgruppe som  skal vurdere  mulige 
ti ltak til hjelp for enkeltpersoner og fam ilier  m ed  betalingsvansker. E tter  
forslaget til m an d a t  for arbeidsgruppen  ev en ak kordordn ing  ett av flere 
mulige tiltak som vil bli vurdert.  A rbeidsgruppen vil bli bed t om  å avgi sin 
innstill ing innen utgangen av april 1991.

1 medlemsförslaget fra N ord isk  Råd  fokuseres det også på prob lem et 
med  uansvarlig  og aggressiv markedsføring  av kreditt .  H er  kan det nevnes 
at det nylig er nedsatt et utvalg (B anklovkom m isjonen) som b l .a .  skal 
gjennom gå den norske kreditt lovgivningen. K om m is jonen  skal ifølge 
m andate t  b l .a .  ” , . .  fremlegge et utkast til generell lovgivning om b a n k av 
taler slik at pålegget om  rimelige kontrak tsv i lkår  i avtaleloven blir fastlagt 
m er presist for de forskjellige b ank tjenes te r” . Ut fra dette  vil det være 
naturlig  at B anklovkom m isjonen  også vu rderer  hvilke konsekvenser en 
uansvarlig og aggressiv markedsføring  skal få for kontrak tsforho lde t m el
lom kreditty ter  og låntaker.

Oslo, 2. august 1990

K irsti C oward  
Ekspedisjonssjef

B ernt N y  hagen  
Lovrådgiver
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Den Norske Advokatforening:

Saken har  vært forelagt A dvokatforeningens perm anen te  lovutvalg for 
konkurs , akkord og pan tere tt  m ed  K nut Ro, fo rm ann, E inar  Granli ,  Per 
Jan  Selmer og Trine Buttingsrud Mathiesen.

Vi tillater oss vedlagt å oversende lovutvalgets uttalelse, gitt ved brev av 
25. mai 1990 fra K nu t Ro, sam t brev av 30. mai 1990 fra E inar  G ran li  som 
dissenterer på ett av punk tene  (se Bihang).

T iden  ti llater ikke ytterl igere foreningsmessig behandling av saken.

Oslo. 14. jun i  1990

Pål W. L oren tzen  
Form ann

H arald  Halvorsen

R IH A N G

Lovutvalget for konkurs og akkord m .v. — Nordisk Råd — akkordordning 
for privatpersoner

Jeg viser til brev fra N ord isk  R åd  angående forslag til gje ldsordning for 
forbrukere.

Lovutvalget har  sett næ rm ere  på forslaget og vil kom m e med følgende 
bemerkninger:
1. Etter gjeldende konkurs- og akkordlov er en reduksjon av gjelden 

gjennom en gjeldsordning, avhengig av tils lutning fra kreditorene.
Det er ingen mulighet til å  få redusert gjelden ned til et beløp som en 

privatperson ha r  mulighet til å betjene. Svært ofte ser m an  også at 
banker  og f inansins ti tusjoner prinsipielt sett ik ke  e ttergir gjeld overfor 
privatpersoner.  M an ønsker heller ” å sitte på gjerdet” for å se om 
vedk om m en de  senere kan  bli søkegod.

2. O m kostn ingene ved å g jennom føre en gje ldsforhandling ette r  konkurs
lovens system er også relativt store. D ette  er om kos tn inger  som skyld
neren må dekke.

3. Lovutvalget er derfor av den oppfa tn ing  at m an  bø r  se positivt på å 
utrede spørsmålet om priva tpersoner  kan få g jennom ført en gjeldsre- 
duksjon — ned til et beløp som det e r  mulig  å betjene — ved en 
beslutning fra retten. Skal forslaget ha  noen  hensik t m å  det være retten 
som suverent b es tem m er beløpets størrelse. Lovutvalget synes det er 
vanskelig på kort varsel å k o m m e m ed m er  konkre te  forslag, men at 
dette eventuellt bør utredes nærmere.

4. Lovutvalget finner grunn til å påpeke at m an  i flere vestlige land har  
ti lsvarende ordninger. Både i D an m a rk  og USA finnes det systemer, 
hvore t te r  dom sto len  kan nedsette  personlige skyldneres gjeld til et 
beløp de klarer å betjene i løpet av en 3 — 5 års periode.

5. Lovutvalget ønsker også å påpeke at det kan være behov for å se 
nærm ere  på reglene for fritt re t tsråd i forbindelse m ed  privatpersoners
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forhandlinger m ed  sine kreditorer. I dag er vel s i tuasjonen stort sett den 
at det i de fleste fylker ik ke  gis fritt re t tsråd  til å g jennom føre  gjeldsfor
handlinger m ed  kreditorene. D et er også fast praksis at det ikke gis fritt 
re t tsråd n å r  betalingsvanskelighetene skyldes næ ringsvirksom het som 
privatpersonen  h a r  drevet.

D ette  gjør at personer som har  p ådra t t  seg s tor personlig gjeld, også i 
s tor uts trekning ikke h a r  råd til advokatb is tand .

På o venenvn te  bakgrunn stø tter  lovutvalget forslaget o m  at det bør 
u tredes næ rm ere  å innføre slike regler som foreslått i N ord isk  Råd.

Oslo, 25 mai 1990

K nut R o

Jeg viser til m o t ta t t  utkast til brev til A dvokatforeningen i an ledning 
ovennevnte  spørsmål.

I u tkastet gis det i pkt.  3 u ttrykk  for a t  lovutvalget st iller seg positivt til at 
retten på skjønnsmessig basis skal kunne  nedsette  størrelsen på en persons 
gjeld slik at k red i to rene  bare  delvis får dekning.

Jeg finner ikke å kunne  gi m in  tils lutning til de synspunkter som er 
kom m et til u ttrykk i utkastet for såvidt gjelder ovennevnte .

Et regelsett hvor  retten  gis fri adgang til e t te r  skjønn å nedsette  en 
skyldners forpliktelser overfor k red i to rene  vil e t te r  m in  oppfa tn ing  svekke 
rettss ikkerheten i urimelig  grad.

F o r  såvidt gjelder konkurs  gir konkursloven i visse tilfelle adgang til 
såkalt forenklet bobehandling . Det er et spørsmål om  m an  ikke burde  
vurdere  å utbygge lovens regler om  gjeldsforhandling slik at det i særlige 
tilfelle — som ved konkurs  — ble adgang til gjeldsforhandlinger e tter  
enklere regler enn de nå gjeldende.

D a jeg forstår at det haster  m ed  å avgi uttalelse, f inner  jeg ikke å kunne  
gå ytterl igere i detalj.

G jenpar t  av dette  brev er sendt A dvokatforen ingen  og lovutvalgets 
øvrige m edlem m er.

Oslo, 30. mai 1990

E in a r  Granli

S v e r i g e  

Svea hovrätt:

H ovrä t ten  tillstyrker a tt  den  i N ord iska  rådet ak tualiserade lagstiftnings
frågan utreds.

Medlemsforslaget synes innebära  a t t  ackordsförfarandet skall äga rum  
vid dom sto larna .  D etta  ä r  enligt hovrä t tens  m en ing  inte en lämplig lös
ning. En dom stol förefaller vara  m in d re  väl avpassad för a tt syssla m ed  det
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slags u tredningsarbete  som det här kan bli fråga om. Förslaget går också 
em ot de s trävanden  som i vårt land Finns hos s ta tsm akterna  a tt  renodla  
dom aruppgifterna . H ovrä tten  Föreslår därför a tt någon an nan  myndighet, 
t. ex. k ronofogdem yndighe terna , anförtros uppgif ten.

S am m anfat tn ingsv is  anser  hovrä t ten  så lunda att medlemsförslaget, som 
i sig är  lovvärt, bö r  utredas ytterligare innan slutlig ställning tas till hu ruv i
da, och i så fall på vad sätt,  förslaget skall genomföras.

Stockholm den 28 maj 1990

På hovrä t tens vägnar 

B irgitta  B lom

Jan  Vilgeus

Konsumentverket:

K onsum entverke t s töder medlemsförslaget.
Verket in s täm m er i beskrivningen av de ökande  be ta ln ingsproblem en i 

samhället.  I Sverige har dessa bl. a. resulterat i en kraftig ökning av hushåll 
m ed  mycket svåra betaln ingsproblem som vänder  sig till ko m m un ens  
konsum entvägledare  och till socialkontoren för ekonom isk  rådgivning och 

kreditsanering. K onsum entverke ts  erfarenhet ä r  a tt dessa hushåll ofta ä r  i 
stort behov av en kreditsanering som kräver  ett ackordsförfarande (dvs. 
nedskrivning av hela eller del av å ters tående skuld) för att  p roblem en 
överhuvudtaget ska kunna lösas. D äru tö v e r  behövs dock i så gott som 
samtliga fall en relativt om fa t tand e  budgetrådgivning. D en ger hushållen 
de kunskaper och det stöd som behövs för att m inska  risken för ekonom is
ka problem  i f ram tiden  och för att  klara den svåra s i tua tionen det innebär  
a tt  u nder  en längre period  leva på en låg ekonom isk  s tandard .

Enligt K onsum entverkets  mening  bör därför, i s am band  m ed att  person
ligt ackord införs, säkerställs att hushåll m ed  mycket svåra be ta ln ingspro
blem får möjlighet till ekonom isk  rådgivning på sin hemort.

F ör  kännedom  kan n äm nas  a tt  frågan om  ett insti tut för skuldsanering, 
som gör det möjligt för fysiska personer  a tt bli av m ed sin skulder eller del 
av dem , för närvarande  utreds i Sverige av Insolvensutredningen.

Stockholm den 21 maj 1990

A x e l E dling

B irgitta  Fredander
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Konsumentvägledarnas förening:

Det problem som framföres i rubr. remiss, är av synnerligen akut karak
tär. Hos de kom m un a la  konsum entvägledarna  i Sverige ä r  detta  problem 
det största och svåraste att handlägga i dag. Tyvärr  pekar  utvecklingen på 
att problemen snarare  förvärras än förenklas framöver.

Det finns således s tor an ledning att sätta in å tgärder på olika plan i syfte 
att fö rh indra  a tt familjerna slås ut ekonomiskt.

Dessa å tgärder kan göras på olika plan.
Dels kan m an försvåra för k onsum enterna  att förvärva varor pä kredit,  

genom t. ex. en hårdare  kreditprövning. Dels kan m an  kräva en m er  
o m fa ttande  upplysning av säljaren i s am band  m ed köpet om kreditens 
verkliga kostnad. 1 det fall det kan konstateras att  säljaren inte följt gängse 
regler, kan man neka honom  rättigheter att i e fterhand kräva en konsu
ment som råkat i betalningssvårigheter. Ett sådan t förslag ha r  framlagts i 
Sverige redan.

Likaså bör det finnas möjlighet att  undersöka konsum enternas  sam lade 
ekonom iska  å taganden, vilket hittills vara omöjligt i Sverige. Til lkomsten 
av ett engagemangsregister innebär  a tt säljaren får en uppfat tn ing  om 
konsum en tens  ekonom iska  status. Ett sådant register ä r  u nder  införande i 
Sverige.

Ett annat o m råd e  som kräver snabba insatser är to r  att hjälpa dem  som 
redan ha r  fastnat i ” skuldfällan” . H ärv id  h a r  m an  i Sverige englat på det 
danska systemet med ”gäldsanering” , och det förväntas att  den pågående 
Insolvensutredningen k o m m er att framlägga förslag i riktning m ot in rä t
tande  av ett skuldsaneringsinsti tut , dä r  d rabbade  ko nsum enter  kan få 
hjälp.

Även om norm ern a  för säkerheter för k rediter  kan variera mellan de 
olika nordiska länderna, skulle det vara till s tor fördel om ett gem ensam t 
nordiskt förslag kunde väckas i denna  viktiga fråga. F ram fö r  allt ä r  det 
viktigt att e rfarenhetsutbyte  kan ske i stor utsträckning.

K onsum entvägledarnas förening vill därför med stor kraft ti llstyrka alla 
in itiativ som kan leda till en förbättr ing  för konsum enterna  i deras p ro 
blem med att få inform ation  om  krediternas kostnader,  och hur m an  skall 
kunna k o m m a ur den s. k. skuldfällan.

Vi vill d ä r fö r  t ills ty rk a  ru b r. förslag .

M almö den 30 maj 1990

K onsum entvägledarnas  förening 
Styrelsen

Sven-A ke H ansson  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B ILA G A

Yttranden över medlemsforslaget 

D a n m a r k

Justitsministeriet:

I den anledning  skal m an  meddele, at Justi tsm in ister ie t  er indstillet på 
at deltage i et udredningsarbejde, der kan belyse de m ange og kom plicere
de spørgsmål a f  navnlig procesretlig  karakter,  der  vil være forbundet med 
en eventuel indførelse a f  en adgang i lovgivningen til gruppesøgsmål.

Det kan i den forbindelse i øvrigt oplyses, at den nordiske em beds
m and sk o m ite  for lovgivningsspørgsmål på sit m ød e  i maj 1990 besluttede, 
at det svenske Jus ti tsm in is te r ium  skulle indbyde til sådanne drøftelser, der 
er b eram m et til at finde sted i n ovem ber 1990.

K øbenhavn , den 25. jun i 1990

P. m. v.
E.b.

Torsten H esselbjerg
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Forbrugerrådet:

Forbrugerrådet skal indledningsvis henlede o pm æ rksom heden  på, at 
spørgsmålet om ” gruppta lan  i k on su m en tm ål” har været genstand for 
udførlig ud redn ing  og diskussion inden for ram m erne  a f  et fællesnordisk 
projekt initieret a f  E m bedsm andskom iteen  for K onsum entspørgsm ål 
(N E K ) u nd er  N ordisk  M inisterråd . Som led i projektet afholdt N E K  den 
2 2 . - 2 4 .  maj 1989 et sem inar  om em net m ed  deltagelse a f  ca. 30 nordiske 
ju r is te r  (fra b l .a .  retssektoren, forbrugerm yndigheder,  erhvervslivet og 
universiteter).

Som oplæg til sem inare t t jen te  tre udførlige delrapporter,  hv o ra f  den ene 
beskriver hovedtræk ved det særlige anglo-amerikanske retsinsti tut , ” class 
ac tions” , og i øvrigt præsenterer forskellige form er for kollektive søgsmål 
(grupptalan). D en  anden  giver en oversigt over og eksem pler fra (navnlig 
dansk praksis) på retshåndhævelsesproblemer, som kunne afbødes ved en 
udbygning a f  den nordiske model for forbrugerbeskyttelse m ed  kollektive 
procesform er (grupptalan). D en tredje  de lrapport d iskuterer de forskellige 
problemer, der vil være forbundet m ed  indførelse a f  regler om gruppta lan  i 
nordisk  ret, og indeholder  en skitse til lovregler herom.

Diskussionerne på sem inare t efterlod det indtryk, at der var almindelig  
enighed om , at den eksisterende nordiske lovgivning er uti ls trækkelig til 
løsning a f  de forbrugerproblemer, som er på tale i gruppta lan-sam m en- 
hæng, og at det b landt de forskellige løsningsmuligheder i særlig grad er 
regler om  grupptalan , som påkalder sig retspolitisk interesse.

D e nævnte de lrapporter  og diskussionsindlæg m. v. er gengivet i en 
sem inarrapport ,  som forventes offentliggjort i den nærm este  fremtid.

Idet vi i øvrigt henviser til det udførlige materiale, de r  findes i den 
nævnte, snarligt offentliggjorte sem inarrapport ,  skal Forbrugerrådet i det 
følgende kort sam m enfa tte  sine synspunkter på det foreliggende forslag.

I takt m ed  den stigende koncentra tion  og s tandardisering  inden for alle 
led a f  erhvervslivet ha r  det vist sig, at ti ls idesættelser a f  den forbrugerbe- 
skyttende lovgivning i stigende grad ram m er  et stort antal forbrugere på 
s tort set sam m e måde. Som eksem pler herpå  kan nævnes
— tilfælde, hvor samtlige eksem plarer  a f  et massefremstillet p roduk t lider 

a f  sam m e konstruktionsfejl,  som gør det farligt eller mangelfuldt i 
øvrigt,

— tilfælde, hvor  e rhvervsdrivende, f. eks. et pengeinstitut, beregner sig 
højere priser eller gebyrer, end de r  er belæg for i aftale eller lovgivnin
gen,

— tilfælde, h vo r  et s tort antal forbrugere forledes til at indgå aftale m ed  en 
virksomhed, der i sin m arkedsføring anv end er  v ildledende m etoder  
eller m an ipu le rende  salgsformer efter et bestemt, almindeligt fulgt 
mønster,  samt
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— tilfælde, hvor  en v irksomhed anv end er  en s tandard ko n trak t  med
urimelige vilkår.

I langt de fleste a f  disse tilfælde vil samtlige berørte  forbrugere på papiret 
have krav på ti lbagebetaling og/eller ers tatning. U nd er  den gældende rets
ti ls tand m å hver enkelt forbruger om  fornødent gå til dom sto lene  eller 
klage til Forbrugerklagenævnet/et godkendt privat klagenævn for at få sin 
ret. Alle praktiske erfaringer viser im idlert id ,  at det i realiteten kun er en 
meget beskeden del a f  de berørte  forbrugere, de r  i tilfælde a f  den beskrevne 
art nyder godt a f  den retsstilling, de har  på papiret. D ette  skyldes navnlig 
den enkelte forbrugers ukendskab  til lovgivningen sam t psykologiske og 
økonom iske  faktorer, h erunder  at det for den enkelte forbruger hyppigt 
drejer sig om  beløb, der s tår  i et misforhold  til om kos tn ingerne  og besværet 
ved at gå til dom stolene  eller til et klagenævn.

De nævnte faktorer, der  kan afskære den enkelte forbruger fra at nyde 
godt a f  sin ret, gør sig i særlig grad gældende for socialt vanskeligt stillede 
forbrugere, for hvem de økonom iske  tab ved ” massekrænkelser” a f  den 
beskrevne art er mest følelige. Hertil kom m er,  at de  ofte relativt oversku
elige tab, der forvoldes den enkelte forbruger ved ” massekrænkelser” , 
sammenlagt kan udgøre betydelige beløb, som set fra den pågældende 
v irksom heds synsvinkel ofte er ensbetydende med ti lsvarende økonom iske  
fordele. Udsigten hertil kan i særlig grad friste m indre  nøjeregnende er
hvervsdrivende til spekulation  i svaghederne ved retshævelsen og til lige
gyldighed m ed hensyn til overholdelsen a f  den forbrugerbeskyttende lov
givning.

Sager a f  den beskrevne art viser efter Forbrugerrådets  opfattelse m ed  al 
ønskelig tydelighed, at tiden er løbet fra et processystem, som udelukkende 
er indrette t på at påkende sager mellem enkelt individer .  Efter Forbruger
rådets  opfattelse viser de endvidere,  at den eneste effektive (og mest 
hensigtsmæssige) retlige reaktion på retskrænkelser forårsaget ved masse
produk tion  og massekontrahering  er kollektiv retshåndhævelse, som gør 
det muligt at få påkendt og gennem ført  samtlige berørte  forbrugeres krav 
u nd er  én sag.

Behovet herfor er ikke m indst  m æ rkbar t  i en tid præget a f  offentlige 
besparelser, som i D a n m a rk  b l.a .  har givet sig udslag i drastiske forringel
ser a f  det offentliges indsats på forbrugerbeskyttelsesområdet. 1 de senere 
år er der således f. eks. indført en m in im um græ nse  på 500 kr. for ind 
bringelse a f  sager for Forbrugerklagenævnet sam t en m arkan t begrænsning 
a f  den forvaltningens kontrol med bl. a. prismærkningslovens og m ark eds
føringslovens overholdelse.

M od det foreliggende forslag kunne  tænkes rejst den indvending, at det 
lægger op til en transp lan tering  a f  anglo-amerikanske regler, som vil kunne 
give anledning til m isbrug og vanskelig procestekniske problemer, og at det 
i det hele taget er frem m ed for nordisk  rets trad it ion  og mentalitet.

Også Forbrugerrådet er a f  den opfattelse, at der  med hensyn til re tshånd
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hævelses- og konflik tløsningsm etoder er væsentlige forskelle på anglo
am erikansk og nordisk  proceslovgivning, re ts tradit ion  og mentali te t . Bl. a. 
a f  den grund finder Forbrugerrådet det så meget mere vigtigt at unders tre 
ge, at spørgsmålet om  indførelse a f  nordiske regler om  gruppta lan  ikke bør 
angribes, langt m indre  affærdiges, som om det ” blo t”  gik ud på ukritisk 
overtagelse a f  anglo-amerikanske regler.

Spørgsmålet bør efter Forbrugerrådets  opfattelse i stedet behandles  ud 
fra erkendelsen af, at den bestående og i store træk identiske lovgivning om 
forbrugerskyttelse i de nordiske lande, på retshåndhævelsessiden lider a f  
forskellige svagheder, og at nogle a f  disse vil kunne afhjælpes ved etable
ring a f  kollektive procesformer. Regler herom  bør selvsagt udform es såle
des, at de er nøje afs temt m ed forholdene i de nordiske lande, herunder  
den bestående forbrugerbeskyttende lovgivning.

N etop  fordi den forbrugerbeskyttende lovgivning i de nordiske lande, 
bl.a .  som en følge a f  det nordiske sam arbejde, i store træk er skåret over 
sam m e læst, er det en oplagt oppgave for det nordiske lovsam arbejde at 
videreføre og nyttiggøre det fe llesnordiske arbejde, der allerede er udført 
som led i NEK-projektet om  grupptalan.

Forbrugerrådet er således varm  tilhænger a f  forslaget om , at der søges 
gennemført fe l lesnordiske lovgivning om  kollektive procesform er 
("g rupp ta lan” ).

K øbenhavn, den 31. maj 1990

Benedicte Federspiel 
Sekretariatschef

F i n l a n d

Justitieministeriet:

N ordiska  m inis terrådet har  an o rd na t  e tt nordiskt sem inarium  om 
grupptalan i konsum en tärenden  den 22 — 24 maj 1989. En rappor t  om  de 
diskussioner som förts vid sem inariet blir färdig före som m aren  detta  år 
enligt de uppgifter minis teriet fått.

O m  grupptalan  tas i bruk, borde  m an  utreda  bl. a. följande frågor:
— hu r  skall handläggningen av ä renden  som gäller gruppta lan  an ordnas  

vid domstol
— hur skall den grupp av ko nsum enter  definieras som ärende t gäller
— hu r  skall deras deltagande vid rättegången ordnas
— h urdan  verkan ha r  en given dom  i ärende t ur den enskilda konsum en 

tens synvinkel då en näringsidkare  ha r  konsta tera ts  ersättningsskyldig 
och i det fall då det ansetts  a tt det inte föreligger ersättningsskyldighet
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— hurdan  verkan ha r  en dom  som ges till följd av g ruppta lan  på en sådan 
konsum ent,  som inte kan anses vara part i den rättegång som gäller 
g rupptalan

— hu r  skall frågan om  rä t tegångskostnaderna lösas i ä renden  som gäller 
g rupptalan

— vilken är ko nsum e n to m b u d sm an n en s  roll i en rättegång som gäller 
grupptalan.

Jus tit iem inister ie t förhåller sig principiellt positivt till a tt m an  börjar  
u treda  om  det är möjligt att  få till s tånd en sam nord isk  lagstiftning om 
gruppta lan  i konsum entskyddsärenden .

Helsingfors den 22 maj 1990

LeifSevcm
Överdirektör

Ju h a n i H irvonen  
Lagstiftningsråd

H andels- och industriministeriet:

M ed grupptalan  avses sådan talan som käranden  själv för vid domstol 
för en närm are  definierad grupp utan uttryckligt m anda t .  I kon sum en t
ä renden  kan sam m a  tv istemål, t. ex. ett fel i en vara  eller en tjänst eller ett 
orimligt avtalsvillkor, ofta samtidigt gälla flera konsum enter .  För närva
rande  m åste  varje konsum ent särskilt för egen del föra ärendet till en 
a llm än  dom sto l eller till konsum entk lagonäm nden .  I medlemsförslaget 
föreslås det följaktligen att , för att k on sum enternas  ställning skall kunna 
förbättras, det kollektiva konsum entskyddet bo rde  ökas genom att man 
inför ett förfarande m ed grupptalan . I medlemsförslaget anses det också 
att  rä t ten  att föra g ruppta lan  väl skulle läm pa  sig för k on su m en to m b u d s
m annen .

I vissa länder har  m an  erfarenheter av förfarandet med grupptalan. 
Också i N orden  ha r  frågan varit föremål för diskussion. N ord iska  m in is
terrådet arrangerade  våren 1989 ett sem inarium  i äm net .

Med in förandet av förfarandet m ed  g ruppta lan  sam m an hän ger  många 
processuella problem, som borde  avgöras innan m an  övergår till systemet. 
Till förfarandet med grupptalan  som sådant anslu ter  sig många faktorer 
som enligt m inis terie ts  åsikt är positiva ur k on sum enternas  synvinkel.  
Sådana är t. ex. processekonomiska faktorer, möjligheterna att förbättra  de 
s .k .  svaga konsum en ternas  ställning i konflik ts itua tioner och det att k on
sum enternas  rättsskydd troligtvis skulle bli bä tt re  också i sådana  tv is tefrå
gor dä r  det ekonom iska  intresset ä r  ringa.
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På basis av ovanstående förhåller sig handels- och industrim inis terie t i 
princip  positivt till att man börjar  u treda  om det ä r  möjligt att å s tadk om 
m a en sam nord isk  lagstiftning om  grupptalan  i konsum entskyddsärenden .

Helsingfors den 6 jun i 1990

Pertti Salola incn  
M inister

K ristian Tam m ivuori 
Byråchef

Konsumentombudsmannen:

1 k onsum en tärenden  berör  sam m a om tv is tade  omständighet ofta flera 
konsum enter.  Det kan bero på fel i vara eller på ett oskäligt avtalsvillkor. I 
dagens läge an k o m m er  det dock på envar  konsum ent att för egen del föra 
ärendet antingen till k onsum entk lagonäm ndens  eller till dom stols  p röv
ning. Sålunda kan likadana ä renden  behandlas  skilt för sig, vilket leder till 
ökade kostnader  för såväl par te rna  som samhället.  Å an d ra  sidan bringar 
enbart en del av de konsum enter,  som d rabba ts  av t. ex. ett fel i vara, sin 
sak inför konsum entk lagonäm nden  eller domstol. D e tta  to rde  delvis bero 
på att konsum enterna  inte känner  till alla de möjligheter som står till deras 
förfogande. Det ringa ekonom iska  intresset i tv isten  kan också bidra  till att 
konsum enten  antingen inte vill eller inte o rkar  driva ärendet.  Även de 
höga kostnaderna  i en domstolsprocess m edverkar  till en ovilja att  dom- 
stolsvägen utreda ärendet. S lutresultatet blir a tt en s tor del av de till 
ersättning berättigade underlå te r  att  driva sitt ärende. I dylika s i tua t ioner  
skulle konsum enternas  ställning förbättras liksom även kostnaderna  skulle 
m inskas om likadana ä renden  kunde behandlas  genom grupptalan.

Grupptalan i a llm än  dom sto l

Avsikten med konsumentskyddslagstif tn ingen har varit att  för konsu
m enten  skapa en möjlighet a tt på ett så enkelt och förmånligt sätt som 
möjligt få en tvist mellan hon om  och en näringsidkare avgjord. F. n. kan 
en dylik tvist föras till k onsum entk lagonäm nden  som avger sin reko m m en 
dation  i ärendet. Enligt gällande lagstiftning ä r  det också möjligt för 
k on su m en tom b ud sm an nen  att på konsum ents  begäran bit räda  denne i en 
rättegång.

K o n su m en to m bu dsm an nen  har en mycket vid inblick i k onsum en tfrå 
gor och erfarenhet i a tt föra konsum enttv is te r  vid domstol. Sålunda vore 
det ändamålsenligast a tt k on su m en to m b u d sm an n en  hade behörighet att 
representera  ko nsum enterna  i gruppta lan  som berör  konsum enttv is ter .  Av 
de olika form erna  för g rupptalan  förefaller en offentlig grupptalan  förd av
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myndighet även i övrigt lämpligast i konsum enttv is ter .  D å ko nsum enten  

kan vända sig till en m yndighet skulle fö rfarandet inte åsam ka  ho no m  
oskäliga kostnader  och han  skulle behändigt ku nn a  föra ä rende t  till d o m 
stols prövning.

G rupptalan i m arknadsdom sto len

M arknadsdom sto len  är en specialdomstol som b l.a .  handlägger m ark 
nadsförings- och avtalsvillkorsärenden m ed stöd av konsum entskydds
lagen. M arknadsdom sto len  kan förbjuda en näringsidkare  att  m arkn adsfö 
ra på ett visst sätt. Likaså kan m arknadsdom sto len  förbjuda  en näringsid
kare att  använ da  ett för konsum en te rna  oskäligt avtalsvillkor men avgö
randet har ingen direkt inverkan på redan slu tna avtal liksom inte heller på 
andra  näringsidkares avtalsvillkor. För  varje enskild näringsidkare bör 
skäligheten i ett avtalsvillkor skilt för sig underkas tas  m arkn ad sd o m s to 
lens prövning.

Då man överväger en lagstiftning om  gruppta lan  ä r  det också skäl att 
dryfta möjligheterna m ed gruppta lan  i m arknadsdom sto len .  Fö r  avtalsvill
korens del kunde m arknadsdom sto lens  utslag uts träckas att om fa t ta  alla 
näringsidkare i sam m a  bransch. Dessa skulle då inte längre kunna  an v än 
da sig av ett avtalsvillkor som av dom sto len  befunnits  oskäligt. Ä ndam åls
enligast vore a tt  ko nsu m en to m b u d sm an n en ,  som redan nu kan hänskjuta  
ärenden  som berör  m arknadsför ing  och avtalsvillkor till m ark n ad sd o m s to 
len, i dylika ä renden  vore behörig att fö reträda konsum enterna .

S a m m andrag

På basen av ovanstående  finner jag det synnerligen önskvärt att  m an  
börjar  undersöka och förbereda en lagstiftning om gruppta lan  ti llämplig i 
konsum enttv is ter .  Särskilt viktig finner jag  en undersökning  och bered
ning av lagstiftning om offentlig grupptalan.

Helsingfors den 21 maj 1990

G erhard aJSchultén  
Konsum entom budsm annen

K irsi H annula  
Tf. överinspektör



Industrins centralförbund. Handelns centralutskott, Centralhandelskam- 
maren. Småindustrins centralförbund. Företagarnas centralförbund, Parti
handelns centralförbund och M inuthandelns centralförbund:1

D e undertecknade  organ isa tionerna  konsta tera r  att  det ä r  fråga om 
beredning av sådan lagstiftning som mycket centralt angår näringsverk
sam heten . D ärfö r  fö rvånar  de sig över fö rfarandet a tt  inte be näringslivets 
o rganisationer yttra sig om ärendet samtidigt som begäran om  y ttrande 
har  givits förutom till justi t iem in isterie t  och handels- och indus tr im in is te 
riet ensidigt till konsum entm ynd ighe te r  och F inlands konsum entförbund .

För närvarande  försöker m an  utveckla konsum entskyddet på m ånga 
olika sätt. Bland dessa kan n äm n as  följande: st iftandet av lagstiftning 
angående produktansvar,  ökat konsum entskydd  vid bostadsköp, ändring
ar i konsumentskyddslagstif tningen bl. a. angående konsum entt jäns te r  och 
vissa p laner för ökad produktsäkerhet .  K onsum entförval tn ingens reform 
trädde  i kraft 1.6.1990. Inom konsum entskyddet pågår således en mycket 
livlig reformaktivitet .  Dc undertecknade organisa tionerna  utgår ifrån att 
de aktuella projekten i nödvändiga  delar slutförs och först däref ter  kan nya 
alternativ  för utvecklandet av lagstiftningen tas fram.

Nordiska rådet har hänvisat till en undersökning  som gjorts i Finland. 
Enligt denna används  konsum entm ynd ighe te rnas  t jänster proportionellt  
sett mest av s. k. starka konsum enter.  Vilken undersökning som avses 
fram går inte av delegationens förslag. Inte heller har  undersökningen 
fogats till begäran om  yttrande.

F in lands delegation i N ordiska rådet har motivera t  införandet av g rupp
talan b l.a .  genom att sådant förfarande är i bruk i USA, Australien och 
K anada. De undertecknade organ isa tionerna  konsta te ra r  att lagstiftningen 
och rättssystemen i dessa länder väsentligt avv iker från de princ iper  som 
följs hos oss och i övriga N orden. O rganisa tionerna  anser  att näm n d a  
länder på grund av de olika rättssystemen som sådana inte kan tas som 
exempel när  det nordiska konsum entskyddet utvecklas.

I F in land kan k o n su m en tom b ud sm an nen ,  i avvikelse från de övriga 
nordiska länderna, d ra  enskilda konsum en ttv is te r  u nd er  dom stols  p röv
ning. K o n su m en tom bu dsm ann en  kan enligt sin p rövning driva enskilda 
mål ifall det t. ex. i ärendet Finns ett behov för ett p rejudikat eller om 
sådant särskilt drag sam m an h äng er  m ed  ärende t sålunda, a tt  det anses 
vara nödvändigt att k o n su m en tom b ud sm ann en  för talan inför rätta. Så
lunda är k o n sum en to m bu dsm ann ens  verksamhetsmöjligheter som konsu
m enternas  representant mycket om fa t tan de  speciellt i Fin land. D etta  na
turligtvis m inskar  behovet att  hos oss införa ett förfarande med grupp
talan.

1 Y ttra n d e t ö versa tt J rå n  f in s k a .
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Införandet av g ruppta lan  har motivera ts  med behov av prejudikat .  I 

F in land  finns inte behov att på d enn a  grund  skapa särskilda norm er, 
eftersom det ä r  möjligt att m ed  de n uv arand e  s tadgandena få fram tillräck
ligt många prejudikat .

En princip  i processrätten är även att  rättsskydd ges endast till den som 
anhåller  om  det. Förfa rande t m ed  gruppta lan  skulle åsidosätta  denna 
princip, och därv id  skulle rä ttsskydd ges till sådan t håll som inte krävt det. 
D etta  svarar inte m ot p r inc iperna  i processrätten.

D et bör även erinras  att  också i F in land  kan ett stort antal konsu m en te r  
föra en sak till domstolsprövning. Då kan en av dem  vara ett befullmäkti- 
gat o m b u d  som skaffar fu llm akter av dem  som  inleder rättegång. D etta  
förfarande fö rekom m er faktiskt ofta i praktiken, t .ex .  i konsum entk lago
n äm n den  speciellt i sam band  m ed gruppresor.

Delegationens exempel på att förfarandet m ed  gruppta lan  skulle ha varit 
på sin plats i ett beslut om  researrangör utgör inte en solid grund  för 
förslaget. I teorin  ä r  det förstås möjligt att förfarandet med grupptalan  
skulle fö rbättra  k on sum enternas  rä ttskydd, eftersom m indre  rättskränk- 
ningar skulle föras till domstolsprövning. En an nan  fråga är hu ruv ida  detta  
är klokt och värt att  stödas ur processekonomisk synvinkel.

I bakgrunden till konsum entskyddslagstif tn ingen finns principen att 
m an  genom stadganden försöker ge konsum en te rn a  en ställning som är 
l ikvärdig m ed näringsidkarnas. Förfa rande t med gruppta lan  stöder inte 
nödvändig tv is  d enn a  princip  till alla delar. U r näringsidkarnas och konsu
m en ternas  synvinkel ä r  det fråga om  ett avtal mellan två parter,  som 
innehåller  m ånga individuella  drag i varje enskilt fall.

S tadgandena o m  konsum entskydd  som är  i kraft eller u n der  beredning 
b e tonar  näringsidkarnas meddelandeplik t  bl. a. i marknadsföringsskedet.  I 
försäljningssituationen ha r  olika konsu m en te r  kunna t ges varierande in
form ation  om  p roduk tens  egenskaper, varvid  också ansvaret för fel kan 
variera. På m otsva ran de  sätt kan en rättelse av felaktig inform ation  nå 
konsum en te rn a  på olika sätt och orsaka olika ersättningskrav, så att det 
inte ä r  vett igt att an v än d a  standardbeslu t  för a tt avgöra enskilda tvister.  I 
dessa fall kan det ifrågasättas h u ruv ida  näringsidkarens rättsskydd för
verkligas.

Införandet av gruppta lan  skulle föru tsä t ta  en u tredn ing  av m ånga myc
ket besvärliga frågor. Sådana ä r  exempelvis omfånget av utslag på basen av 
grupptalan , definiering av en konsum entgrupp ,  utslagets inverkan på ko n 
sum en ter  som inte kräver ersä ttn ing  och som inte är par te r  i rättegång, 
rä t tegångskostnader och deras  fördelning.

I E G -om råde t försöker m an  harm onisera  konsum entskyddet .  Något 
förfarande m ed gruppta lan  använd s  dock varken i EG- eller Efta-området 
för närvarande. Inte heller finns dä r  något gem ensam t a rrangem ang a k tu 
ellt för in förande av gruppta lan . D å EG-in tegra tionen  i de tta  skede inte 
förutsä t ter  att  ett u tredningsarbete  skall påbörjas, borde  m an  akta  sig för 
t l  — A 923/j Supplement
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att skapa ett förfarande som avviker från den a llm änna  in tegrationsut- 
vecklingen.

På o v an n äm n d a  g runder  anser de undertecknade  organ isa tionerna  att 
det i de tta  skede inte finns e tt behov för a tt  få till s tånd grupptalan . Ifall 
ä rende t blir aktuellt inom  ram en för EG-integrationen, ä r  det naturligt att 
d enna  utveckling följs såväl i F in land  som i de övriga nord iska  länderna.

Helsingsfors den 14 augusti 1990 

Industrins  c en tra lförbund

Tarm o Korpela

H andelns  centralu tskott 

Pentti K ivinen

S m åindustr ins  cen tra lförbund

Tuom o \'asa

Företagarnas cen tra lförbund 

K ari H eik ilä

C entra lhande lskam m aren  

M a tti Aura

P art ihande lns  cen tra lförbund  

G uy H i res

M inuthande lns  cen tra lförbund 

Veli Saarenheim o

Konsumentklagonämnden:

F ör  konsum enttv is te r  ä r  det karakteristiskt, a tt sam m a problem  kan 
beröra ett stort antal konsum enter.  M an  kan således ibland bli tvungen att 
behandla  likadana ä renden  flera gånger som separata  fall.

Även om  sam m a  fel i en vara eller en tjänst berör  flera konsum enter ,  
förs ärendet till dom sto l eller till k on sum entk lagonäm nden  i a llm änhet av 
endast en liten del av dem  som drabba ts  av felet. D e tta  kan bero  på att 
ko nsum enterna  antingen inte kan eller o rkar  driva sin sak. Också de höga 
rättegångskostnaderna och det ringa ekonom iska  intresset i fråga om  tvis- 
teföremålet kan leda till att  ä rende t inte förs vidare.

M ed gruppta lan  skulle m an  uppnå  kostnads- och resursbesparing, efter
som flera mål skulle kunna  behandlas  samtidigt . Förfarandet skulle för
bättra  konsum enternas  rättsskydd, eftersom också små rättskränkningar 
som berör  flera konsu m en te r  skulle fås behand lade  av domstol.  Å andra  
sidan förutsä t ter  införandet av gruppta lan  att ett flertal också synnerligen 
kom plicerade faktorer u treds. Av det hä r  slaget ä r  till exempel räckvidden 
av de d o m a r  som ti llkom m it på grundval av gruppta lan  (bland anna t  
defin ierandet av konsum entgruppen ,  do m en s  verkan i fråga om  en konsu
m en t som inte anses vara part i rä ttegången) och rättegångskostnaderna 
(fördelningen och upp bäran de t  av dem).
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Vid förande av enskild eller o rganisa tionsgruppta lan  k om m er kostna

derna för de för sakens u tredande  nödvändiga  undersökningarna  å tm in s
tone i första hand  att bäras av parterna . Av de olika form erna  för g rupp
talan kan offentlig gruppta lan  förd av en myndighet mycket väl läm pa sig 
för konsum entärenden .  Av en m yndighet kan m an  vän ta  sig sådan ak tiv i
tet och initiativkraft ,  att behandlingen av ärende t förblir okom plicerad  för 
konsum enten . H ärv id  skulle också ett av de mål förverkligas, som m an 
eftersträvar med konsum entskyddslagen, dvs. att behandlingen av ä ren 
den skall vara billig för konsum enten .

K o n su m en tom b ud sm an nen  kan i F in land på en konsum ents  begäran 
föra enskilda konsum enttv is te r  till domstol.  Av denna  orsak borde  särskilt 
utredas möjligheten att ge k on su m en to m b u d sm an n en  rätt att  föra g rupp
talan både  i a llmän dom sto l och i m arknadsdom sto len .

K onsum entk lagonäm ndens  verksam het kan jäm fö ra s  m ed  en dom stols  
verksamhet, även om  dess beslut också ä r  enbart  rekom m endat ioner .  Av 
denna orsak skulle det vara motivera t  a tt u treda  möjligheten att u ts träcka 
förfarandet med grupptalan  att gälla också behandlingen i näm nden .

På grundval av det ovan anförda  anser ko nsum entk lagonäm nden  det 
vara motivera t ,  att m an  på nordisk nivå u treder  möjligheterna att skapa 
ett för ko nsum enttv is te r  läm pat förfarande för grupptalan .

Helsingfors den 15 jun i 1990

R iitta  N ordberg  
Viceordförande

L eena  T u lkk i 
Tf. sekreterare

A vvikande åsikt

Till u t lå tandet av m ajori te ten  av ko nsum en tk lagonäm nden  till N ord iska  
rådet över medlemsförslaget om  gruppta lan  vill jag framföra följande:

K onsum entskyddslagens krav har  internaliserats väl inom  m in u th a n 
deln. Trots det relativt stora antalet fall av fel blir m an  g lädjande sällan 
tvungen att tillgripa hjälp från m yndigheter i fö rhållandena mellan konsu
m en terna  och handeln. Lösningar på konflikterna f inner m an  relativt lätt i 
fö rhandlingar sinsemellan.

Vidare kan k o n su m e n to m b u d sm an n en  i F in land  till skillnad från övriga 
nordiska  länder föra enskilda k onsum enttv is te r  till domstol.  K o n su m en t
o m b ud sm an n en  kan åta sig att föra enskilda ä renden  enligt egen prövning, 
om det till ärendet ankny ter  sig till exempel ett behov av ett p rejudikat 
eller om därtill ankny te r  sig något an na t  särdrag, på grund av vilket det
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anses vara nödvändig t att  ko nsu m en to m b u d sm an n en  för behandlingen av 

ärendet till domstol.
Det m å  ytterl igare påpekas, att  processer m ed  ett stort antal käranden  

vid behov är möjliga m ed hjälp av fu llmaktsförfarandet.
På  ovan anförda  g runder  anser jag  att  det p raktiska behovet sam t den 

eventuella nyttan  i förhållande till de problem som gruppta lan  m edför  är 
synnerligen ringa. O m  m an  dock börja r  u treda  saken, borde m an  vid 
beredningen fästa uppm ärksam he t  vid utvecklingen inom  EG  också på 
detta  om råde  sam t sträva till så enhetliga s tadganden som möjligt i hela 
regleringen av konsum enthandeln .

Helsingfors den 15 jun i 1990

Kaukeva — H andelns  centralu tskott 

A rto K ettunen

Ålands landskapsstyrelse:

Landskapsstyrelsen konsta tera r  inledningsvis att fråga ä r  om  en process
rätts! ig reglering, dä r  landskapet Åland saknar  rätt att  lagstifta. Eventuell 
finsk lagstiftning rörande grupptalan  skall följaktligen ti llämpas även på 
Åland.

Enligt landskapsstyrelsens uppfa t tn ing  ä r  lagstiftning av det slag som 
avses i medlemsförslaget välm otiverad , varför det förordas.

M arieham n den 1 jun i 1990

S u n e  Eriksson  
Lantråd

Lars Karlsson 
Tf. lagberedningschef

Finlands konsumentforbund r.f.:'

Fin lands k onsum en tfö rbund  r. f. har u n der  de senaste åren föreslagit att 
fö ru tsä t tn ingarna  för en lagstiftning som möjliggör gruppta lan  i F in land 
skall u tredas. Tills  v idare  ha r  dessa förslag inte lett till åtgärder. Sakkunn i
ga i k onsum enträ t t  i såväl F in land  som and ra  länder har i a llm änhet 
unders tö tt  rätten till grupptalan.

' Y ttra n d e t översa tt fr ä n  f in s k a .
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Eftersom ett system för g ruppta lan  saknas m ås te  varje konsum en t ge

n om  särskild rättegång k räva  sin rätt ifall näringsidkare inte på anna t  sätt 
e rk änn er  konsum entens  rätt.  I m ånga fall ä r  de tta  en orimlig tröskel för att 
rätten skall kunna  förverkligas. Bedrägliga näringsidkare a n v än d e r  sig 
hänsynslöst av si tuationen. N ä r  en förlust ä r  obetydlig för den enskilde 
konsum enten  v id ta r  han  i a l lm änhet inga åtgärder  om  t. ex. försäljaren inte 
e rsätte r  en felaktig vara. D etta  ger oanade  möjligheter för bedrägliga 
näringsidkare.

O m  ett system m o tsvarande  gruppta lan  ti lläm pades även för konsu- 
m en tk lagonäm ndens  rek o m m en da t ion e r  till lösningar skulle detta  minska 
anhopningen  av ä renden  och förkorta  behandlingst iderna  i k lagonämn- 
den.

F in lands k on sum entfö rbund  r. f. ti llstyrker medlemsforslaget om  lag
stiftning angående grupptalan.

Helsingfors den 30 maj 1990

Fin lands  ko nsum en tfö rbund  r. f.

L eena  S im onen  
Verksamhetsledare

Eero O llikainen  
Konsumentpolitisk sekreterare

I s l a n d

Forbrugerorganisationen (Neytendasam tökin):1

Bestyrelsen mener, at d e r  er et stort behov for disse, idet de vil forbedre 
de nordiske forbrugeres stilling væsentligt, ikke m indst de is landske for
brugeres.

Forbrugerorganisa tionen op fo rd rer  derfor på det kraftigste til, at disse 
medlemsförslag vedtages.

Reykjavik, den 5. ju n i  1990

på Forbrugerorganisa tionens vegne

Johannes G unnarsson  
Form and

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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N o r g e

Justis- og politidepartementet:

Vi stiller oss positivt til tanken om  å innføre gruppesøksmål i nordisk  
prosesslovgivning. Vi k jenner fra tidligere til at Familie- og forbrukerde
partem ente t ,  Forbrukerrådet og F o rb rukerom budet  er ti lhengere av at det 
åpnes for gruppesøksmål i forbrukersaker, og har derfor ikke funnet det 
nødvendig  nå å koordinere svaret næ rm ere  med de instanser som er nevnt 
i brevet fra Nordisk  Råd — Den norske delegasjon til U tenriksdeparte 
m entet 31 mars 1990.

N ord isk  M inisterråd  arrangerte  22 — 24 mai 1989 i Lejondal ved Stock
holm et nordisk  sem inar  om gruppesøksmål i forbrukersaker. Blant annet 
på denne  bakgrunn vil det være naturlig om den videre oppfølgning også 
skjer i nordisk  sam arbeid . (R apporten  fra sem inare t,  som fortsatt skal 
være u nd er  utarbeiding, vil være et nyttig grunnlagsmateria le  i det videre 
arbeid.)

Selv om  gruppesøksmål eventuelt vil utgjøre en nyskapning i norsk 
sivilprosess, kan en slik o rdn ing  lett innpasses i nåvæ rende lovgivning. 
Innføring av gruppesøksmål reiser im idlert id  enkelte spørsmål som må 
besvares. Vi nevner:
— Bør adgangen til å anlegge gruppesøksmål være begrenset til fo rbruker

saker, eller bør adgangen være videre, an ten  ved oppregning av aktuelle 
o m rå d e r  eller en generell adgang?

— H vem  bør kunne anlegge gruppesøksmål? M ed lem m er av gruppen bør 
kunne gjøre det. Trengs det særregler om representative organisasjoners 
adgang til å anlegge gruppesøksmål? Bør offentlige organer kunne anleg
ge gruppesøksmål på vegne av private  grupper?

— Trengs det egne regler om dom stolens veiledningsplikt m. m.?
— Trengs det særlige saksomkostningsregler?
— En dom  avsagt i et gruppesøksmål m å ha rettskraft for alle m ed lem m er 

av gruppen m ot saksøkte. M en bø r  en dom  i saksøktes favør ha retts
kraft m ot m ed lem m er av gruppen som ikke har  deltatt  i saken?

Oslo, 21. mai 1990

K nut H elge R einskou  
Lovrådgiver

Ingeborg A lsgårJ  
Kontorfullmektig
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Familie- og forbrukerdepartementet:

Det har fra forbrukerhold  lenge vært et ønske om å innføre gruppesøks- 
mål i norsk rett. Forb rukerråde t gikk inn for dette  i et R ådsved tak  i 1989. 
Kopi av rådsvedtaket følger vedlagt (se B ihang  1). Familie- og forbruker
departem en te t  har tatt dette  opp  flere ganger,  sist i m ars  i å r  i et brev fra 
Familie- og forbrukerm in isteren  til Jus tism inisteren . Kopi av brev følger 
vedlagt (.ve B ihang 2). Vi kan derfor fullt ut stø tte  den finske delegasjons 
initiativ i denne saken.

Vi ser positivt på at det videre arbeid  skjer i nordisk  regi. Det vil frem m e 
det nordiske sam arbeid  og gi de nordiske land ensartet lovgivning.

Oslo 30. mai 1990

G erd Sæ tness 
Ekspedisjonssjef

Bjørn E rik  Thon  
Konsulent

B IH A N G  1

Innføring av gruppesøksmål i norsk prosesslovgivning

Det har  fra forbrukerhold  lenge vært et ønske om  å innføre gruppesøks
mål i norsk prosesslovgivning. Forb rukerråde t ba i en resolusjon fra lands
m øtet i august 1990 o m  at Jus t isdepar tem en te t  skulle ta  et initia tiv  i saken. 
Våren 1989 ble de t  holdt en konferense i N ord isk  E m be tsm ann sko m ite  for 
forbrukerspørsmål hvor  em net var gruppesøksmål. Også i Familie- og 
fo rb rukerdepartem en te t  ha r  det vært a rbeidet med spørsmålet,  og vi 
m ener  tiden  nå er inne til å ta  et initia tiv  i saken.

Det er flere g runner  til dette.
Det er prosessøkonom isk heldig. Det vil virke avlas tende for dom sto lene  

å behandle  en sak på vegne av mange enn å behandle  f. eks. 20 indentiske 
saker.

Det er en viktig målsetting i forbrukerpolit ikken at den skal ha en 
oppdragende fu n ks jo n  og skape bevisste forbrukere. Innføring av gruppe
søksmål vil ha en slik effekt. Fo rb rukerne  vil utvikle en ” sam m en  er vi 
s terke” holdning. De vil også se at det ny tte r  å nå fram  m ed sine proble
mer.

Det vil ha en preventiv effekt på selgersiden. En m er  bevisst og prosess- 
sterk kjøperside vil skape en m er forsiktig og kvalitetsbevisst selgerside.

Det vil skape m er balanse  i prosessen. I dag er ofte den  sterke part 
selgeren og den svake part  kjøperen. D ersom  det var adgang til g ruppe
søksmål ville kjøperne få en sterkere posisjon, noe som vil gjøre det lettere 
å nå fram med sine krav.

Det vil føre til at ressurssvake kjøpere trekkes med i prosessen. I dag er 
det trolig slik at det er de ressurssterke som går til sak og får sin rett.
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Gruppesøksm ålsadgang  vil derfor være m er  rettferdig, slik at flere ikke 
bare har rett, men også Jar rett.

I saker der tv is tesum m en er liten kan ofte saksomkostningene overstige 
det en eventuelt kan oppnå  dersom  m an får m edhold. D ette  bevirker trolig 
at mange ikke går til sak om  småbeløp. D ette  er beklagelig fordi tvistesum- 
m ene  for samtlige forbrukere  likevel kan k o m m e opp  i betydelige beløp. 
Det sam m e problem kan oppstå  fordi saken er for liten til i det hele tatt å 
slippe til i retten. Saken kan også stoppes e tter  en instans behandling  fordi 
kravene til ankesum  ikke er oppfyllt. Som eks. kan nevnes en sak fra 
D an m ark .  H er ble ca 4 0 0 0 0  forbrukere som hadde  kjøpt bøker  på posto rd 
re avkrevd et større beløp enn avtalt.  For den enkelte dreide det seg om et 
par titalis kroner, men ti lsam m en kom det opp  i flere mill ioner kroner.

E tter  det vi erfarer er hovdlinjene for et g ruppesøksmålsins ti tu tt  relativt 
klare. Det som gjenstår er et in itiativ  i saken. Vi ber Jus tisdepartem ente t  
vurdere  om  et slikt initiativ  skal tas.

Vi deltar  gjerne i et sam arbeid  om  denne saken og håper  å bli holdt 
o r ienter t om utviklingen.

Oslo, 29. m ars  1990

Solveig Sollie

B I H A N  G 2

Resolusjon om ”gruppesøksmål" fra Forbrukerrådets landsmøte (brev fra 
Familie- og forbrukerminsteren til Justism inisteren)

Hovedregelen i gjeldende sivilprosess er at en dom  bare e r b indende  for 
den som har vært part i saken, og bare for den tvisten domstolen  har 
avgjort.

Med jevne  m ellom rom  har Forb rukerråde t saker hvor flere forbrukere 
klager på sam m e produkt og firma. I slike tilfelle ville det vært en fordel 
om m an kunne gått til felles søksmål: gruppesøksmål.

Gruppesøksm ål innebærer at en enkeltperson, en organisasjon eller et 
offentlig organ går til søksmål på vegne av fler som er i sam m e situasjon. 
H ovedform åle t  er at avgjørelsen i saken da blir rettslig b indende  for hele 
gruppen.

Søksmålsformen er kjent blant annet fra England og USA, og spørsmålet 
er under  u tredning  også i nordisk  regi, Den nordiske em betsm annskom i-  
téen for forbrukerspørsmål (NEK).

1 den anledning er det avhold t et nordisk  sem inar  om emnet.
G ruppesøksm ål vil være prosessøkonom isk: det er m er  rasjonelt og øko

nomisk å reise ett gruppesøksmål og få saken avgjort én gang for alle, enn å 
m åtte  anlegge f. eks. 500 saker om sam m e spørsmål.

I en del saker er tvistebeløpet for lite til at den enkelte fo rbruker ønsker å 
gå til sak, men samlet er det tale om store belop. Det finnes flere eksem pler 
på at næringsdrivende nærmest spekulerer i dette. Det er derfor ikke bare 
det reparative m o m en t  som er viktig ved gruppesøksmål, men i like stor 
grad den preventive effekten.

Pilotmål kan gjøre nytten i en del saker, m en  m an  er då avhengig av 
frivillighet på saksøktesiden. Dessuten foreligger den mulighet at saken 
kun blir behandle t i én instans, fordi an kesum m en  er for liten.
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Det at bare de som klager får sin rett er dessuten et urettferdig  system, 
utgangspunktet er at likt skal behandles  likt.

D ette  er spesielt viktig fordi undersøkelser viser at det er de ressursster
ke som ha r  overskudd til å forfølge en klage. De fleste gjør noe nå r  de er 
m isfornøyde m ed den vare/tjeneste  de har kjøpt (f. eks. p røver å reparere 
selv, får hjelp av naboen  e. 1.), m en  det er bare en liten gruppe som går hele 
veien frem — og det er ik ke  de svakeste forbrukerne. Ved å utbygge 
gruppesøksm ålsins ti tu tte t vil altså de svake  fo rbrukerne  k unne  ” være med 
på lasset”  u ten  å m åt te  yte for mye selv.

På bakgrunn av ovennevn te  forhold ha r  fo rbrukerrådets  landsm øte  ved
tatt  følgende vedtak:

” Erfaringer fra Forb rukerråde t viser at det er mange store klagesaker 
som kun gjelder ett f irma, en organisasjon eller ett oifentlig organ, men 
hvor den økonom iske  verdien pr. sak er så liten i forhold til kostnadene 
ved en rettssak at det h in d re r  forbrukerne  å drive g jennom sitt krav for 
domstolene eller den enkelte kvier seg av andre  grunner .  Til tross for at alle 
sakene i fellesskap represen terer et stort fo rbrukerproblem , er det i dag 
vanskelig å løse det for norske domstoler.  Som kjent e r  det i dag bare  den 
som frem m er enkeltsaken for dom sto lene  som blir ti lkjent re ttigheter og 
plikter.

Landsm øte t ber  Ju s t isdepartem en te t  sette i gang arbeid  med å gjøre det 
mulig for o rganisasjoner og enke lt ind iv ider  å anlegge gruppesøksmål ved 
dom sto lene .”

Oslo, 22. august 1989

for Forb rukerråde t

Solveig Brorson Olsen
A n n e  E lin d

B IH A N G  3

Brev fra Forbrukerombudet til Familie- og forbrukerdepartementet:

Som kjent ha r  forbrukerinsti tusjonene  i Norge i lengre tid ansett behov 
for lovgivning som åpner  for gruppesøksmål i domstolene. Det m å  derfor 
hilses med glede at den finske delegasjon i N ord isk  Råd  nå ta r  initia tiv  til 
en anbefaling til N ordisk  M inisterråd  om  forberedelse til slik lovgivning i 
de nordiske land.

Temaet synes å ligge vel til rette for et felles nordisk  lovarbeid. Det 
dreier seg om kollektive søksmålsinteresser som i s tor grad er felles. 
Forbrukerin teresser og m iljøvernin teresser er to  aktuelle o m råder ,  de r  det 
dreier seg om interesser som ofte er særpreget av at den reelle tvisteverdien 
i realiteten dreier  seg om  summeringsefTekten av et stort antall m indre  tap, 
eller om  saker som m er  gjelder å få handlingsendring  fra næringsdrivende 
enn kom pensasjon til ind iv ider  eller et fellesskap individer.

På forb rukerom råde t utgjør videre både  insti tusjonsoppbygging og ek
sisterende lovgivning et godt grunnlag  for felles arbeid  om  gruppesøksmål, 
m ed  de store likhetstrekk som eksisterer landene imellom. Alle land u te
nom  Island har  en F o rb rukerom buds ins t i tu s jon  som skal a rbeide  for ivare-
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tagelsen av kollektive forbrukerinteresser, med sikte på å forebygge mot 
urimelige markedsføringstil tak fra næringsdrivende. Forbrukere  som har 
blitt  ført bak lyset er henvist til individuell forfølgning av sine krav. Vi ser 
tendenser  til at useriøse næringsdrivende spekulerer i at kun et fåtall 
forbrukere  går videre m ed  slike tap. Det e r videre endel re ttsspørsmål som 
o ppstå r  hvor det for å få klarlagt forbrukernes rettigheter er behov for å få 
frem prejudikater.

Jeg vil således understreke at såvel reparasjon til tapslidende forbrukere  
som preventive  effekter bør inngå som hensyn som bø r  tilgodoses g jennom 
et gruppesøksmålsinsti tu tt .  Den videre oppbygging vil kreve en rekke 
vurderinger av prosessuell art, sam m enhengen  m ed det øvrige sivilrettslige 
og offentligrettslige system på forbrukerom råde t,  m .v .  F inansieringsfor
m er  bør vurderes særskilt, hvor en egen fondsoppbygging g jennom saker 
som vinnes og hvor det ikke er aktuelt med individuell kom pensasjon  er en 
mulig konstruksjon. Et nordisk sem inar  u nd er  N E K  om  G rupp ta lan  i 
K onsum entm ål ble avholdt i mai 1989. R apporten  som snart foreligger fra 
dette sem inare t vil kunne gi et godt grunnlag for videre nordiske overveiel-

Det kan også vises til at det i forbrukerm iljøet innen EF er vist interesse 
for kollektive søksmålsordninger. Således skal det i ok tober  iår holdes et 
sem inar  i Belgia om gruppesøksmål, finansiert av EF, der både  den sven
ske K o n sum en to m b ud sm an n  og jeg er bedt bidra.

Oslo, 28. mai 1990

K jersti Graver 
Forbrukerom bud

Den Norske Advokatforening hänvisar i skrivelse den 16 m a j 1990 till 
yttrande av advokat K jetil K rokeide av den 8 m a j 1990 (se nedan).

Adv. Kjetil Krokeide:

Etter at denne saken har  vært løselig vurdert i Foreningens faste utvalg 
for sivilprosess, finner utvalget å kunne  gi prinsipiell ti ls lutning til tanken 
om å åpne adgang til kollektiv saksøkning.

Det svenske forslaget gjelder typisk tv ister  i forbruksforhold. Å pner m an  
imidlert id  for et p r insipp  om kollektiv saksøkning, kan det tenkes at denne 
fremgangsm åten vil kunne fremstå som aktuell også i andre  rettsforhold, 
f. eks. ved visse typer  av ers tatningskrav, det være seg i eller u tenfor 
kontraktsforhold, hvor spørsmålet om  det foreligger ansvarsgrunnlag kan 
ha betydning for et større antall personer. M iljøskader kan være et eksem 
pel. Det kan derfor være noe snevert å avgrense denne ordningen til bare å 
gjelde forbruksforhold.

Hva angår  de nærm ere  enkeltheter, form odes det å være for tidlig å gi 
svar på dette  nå. Et slikt lovforslag må nødvendigvis  forberedes i d eparte 
mente t  på vanlig måte, og dere t ter  sendes ut til høring.



19

Utvalget vil likevel ti llate seg å påpeke at det bør være et viktig punkt om 

adgangen til å anlegge et slikt g ruppesøksm ål -  m ed  den konsekvens at 
avgjørelsen i saken får ret tskraftsvirkning også der rettssubjektet ikke selv 
har deltatt og derved heller ikke har fått an ledning  til å påvirke utfallet — 
bør være avhengig av rettens samtykke. Likeledes om  det bør være en 
forutsetning at det er en offentlig instans som saksøker — dette  for å sikre 
at saksøker har  de nødvendige  ressurser for å føre saken på en fullt ut 
forsvarlig måte. O m  gruppesøksm åle ts  spesielle re ttskraftsvirkning kan 
være en fordel for de in teresserte g rupper  om søksmålet fører fram. kan det 
på den annen  side fort vise seg å bli til s tor u lem pe dersom  søksmålet ikke 
fører fram.

I stedet for å lovfeste en direkte  rettskraftsvirkning, kunne m an kanskje 
tenke seg en o rdn ing  med ” pilo tsøksm ål” hvor  utfallet av pilotsøksmålet 
ble tillagt en legal p resum psjon  ved senere tv ister  om  det sam m e faktiske 
rettsforholdet mellom andre  parter. Videre supplert m ed  en adgang for 
saksøkte til å beskytte seg m ot senere søksmål fra andre  ved å avgi et 
fo rm uesbeløp — fastsatt av retten til saksøkeren i pilotsøksmålet til forde
ling blant samtlige skadelidte  som m elder seg e tte r  offentlig kunngjøring 
innen en fastsatt frist. Det store spørsmålet m å t te  da selvsagt bli hvem  som 
skulle få anledning til å anlegge et slikt ” p ilo tsøksm ål” , og u n der  hvilke 
forutsetninger ret ten skulle gi ti llatelse til at et anlagt søksmål skulle 
betraktes som et "p i lo tsøksm ål” .

Problemstillingen er vanskelig, for rent faktisk fungerer det allerede idag 
slik at utfallet av en tvist om  et prinsipielt spørsmål norm alt vil bli tillagt 
vekt av andre  domstoler,  selv uten spesielle lovregler om  rettskraftsv irk
ning.

Med disse bem erkninger  vil utvalget gi prinsipiell ti ls lutning til tanken 
om kollektiv saksøking. Det er likevel behov for grundig u tredning  før det 
kan tas stilling til næ rm ere  detaljer. På nåvæ rende s tad ium  er det heller 
ikke mulig å ha noen klar forestill ing om  hvilken reell betydning  en slik 
o rdn ing  kan tenkes å få i praksis.

Oslo, 8. mai 1990

K jetil K rokeide  
Advokat
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S v e r i g e  

Svea hovrätt:

1. S a m m a n fa ttn in g

H ovrä tten  saknar möjlighet att b edöm a det sakliga behovet av g rupp

talan i Sverige eller i de övriga nordiska länderna. Generellt kan endast 
sägas dels att det kan antas  att det — särskilt inom miljörättens,  konsu
m en trä t tens  och produk tansvare ts  o m råd en  — finns anspråk  som inte 
u tan  svårigheter kan göras gällande inom  ram en  för den tradit ionella  
tvåpartsprocessen, dels att  införandet av gruppta lan  skulle stärka de en
skilda m edborgarnas möjlighet att genom talan vid allmän dom sto l ti llva
rata  sin rätt.

H ovrä tten  redovisar några av de problem  som skulle föreligga ur rätts- 
systematisk synpunkt om  gruppta lan  införlivades m ed den  svenska rä t te 
gångsordningen. Införande av gruppta lan  innebär  b l.a .  ett brott m ot den 
hitti l lsvarande grundsatsen att  dom stols  dom  endast b in de r  parterna  i 
målet. — Slutligen pekar  hovrä t ten  på att  talan för gruppers räkning kan  
föras även m ed utny t t jande  av nu gällande processrättsliga regler sam t att 
a lternativ  till g ruppta lan  redan finns och anv änd s  — främst i form av s. k. 
pilotmål.

2. Vad är grupptalan?

M ed grupptalan  avser h ovrä t ten  i det följande att en k ärande  u tan  
u ppdrag  för talan till fö rm ån för en i processen angiven grupp, vars 
m ed lem m ar träffas av d om ens rättskraft trots  att  de  inte ä r  parter  i målet.  
D en na  bestäm ning  anslu ter till en definit ion som har getts av professor Per 

H enrik  L indblom  i hans arbete  G rupp ta lan .  Det anglo-amerikanska class 
ac tionins ti tu te t ur svenskt perspektiv, 1989 (s. 19).

3. Behovet av grupptalan

H ovrä tten  har inte möjlighet att överblicka och b edöm a det sakliga 
behovet av gruppta lan  i de nordiska länderna  och inskränker sig därför till 
att  f ram föra några a llm änna  synpunk te r  i frågan.

Produktionens m asskarak tär  i det m o derna  samhället — både då det 
gäller spr idningen av p roduk te r  och i fråga om produk tionens  skadeeffek
ter  — talar för att det kan finnas ett ökande  behov av grupptalan  i vissa 
fall. Det kan tänkas u p p k o m m a  s i tua t ioner dä r  varje individuellt  anspråk  
som kan resas i sådana frågor ä r  av begränsad om fattn ing  m edan  den 
sam m anlagda effekten för ett kollektiv av medborgare  likväl ä r  så stor att 
en dom stolsprövning från allmän synpunkt ter sig påkallad.

Det kan n äm nas  att för svenskt v id k o m m an d e  k onsum entverke t /K O  
senast i en skrivelse till regeringen den 6 m ars  i å r  har  anfört att  ett behov 
av grupptalan  föreligger inom k onsum en trä t tens  område.



Särskilt n ä r  det gäller m iljöskador kan det också tänkas  fall då det 
överhuvudtaget inte ter sig möjligt att varje d rabbad  medborgare  skulle 
föra en skadeståndstalan . Ett exempel på en sådan s i tuation  ä r  a tt  de 
boende i ett visst o m råde  på grund av miljöförstöring går miste om 
möjligheten att an vän da  en badplats. Det fram står  i ett sådant fall som 
mera realistiskt att tänka  sig en gruppta lan , dä r  de d rabbade  m edborgarna  
väcker talan om skadestånd g rundad  på kostnaden för att  återstä lla s t ran 
den i badbart  skick eller, i den m ån  detta  inte är möjligt,  på kostnaden  för 
att ersätta den förlorade badplatsen  med en jäm fö rb a r  nyttighet, t. ex. ett 
bassängbad.

Lagstiftning om  p rodu k tansva r  övervägs nu; även på detta  om råd e  kan 
grupptalan  vara ett  lämpligt sätt att t i llvarata de skadelidandes rätt.

Hittil ls har m an  i de nordiska  länderna  inriktat sig på lösningar som 
innebär  att det a l lm änna i sådana fall skall t i llvarata m edborgarnas intres
sen. D enna tendens avspeglas på k onsum enträ t tens  om råd e  i t. ex. möjlig
heten for ko nsu m en to m b u d sm an n en  att föra talan om  förbud och föreläg
ganden enligt 2 —4 §§ m arknadsföringslagen vid m arknadsdom sto len ,  med 
en subsid iär  ta lerätt för organ isa tioner (10 § sam m a lag). För  enskilda har i 
stället ö ppna ts  möjligheter till u tom processuella  förfaranden, t. ex. att göra 
gällande sitt anspråk  hos a llm änna  rek lam at ionsnäm nden .  Inom  m iljö rä t
tens o m råd e  gör sig delvis sam m a tendens  gällande genom att na tu rvå rd s
verket tillagts ta lerätt hos koncess ionsnäm nden  för miljöskydd (bl. a. 25 
och 41 §§ miljöskyddslagen).

Det finns enligt hovrä t tens mening  ett behov av att  s tärka de enskilda 
m edborgarnas möjlighet att  genom talan vid a llmän dom sto l ta till vara sin 
rätt i nu berörda  frågor. G ru pp ta lan  kan vara ett sätt att öka m edborgarnas 
möjligheter härvidlag och att därigenom  också stärka de a llm änna  do m s to 
larnas ställning inom de angivna rä t tsom rådena.

4. R ä ttssystem a tiska  problem  vid grupptalan

En möjlighet till g rupptalan  förutsätter , som angetts i defin it ionen ovan, 
att  talan förs u tan  att  uppdrag  läm nats  av samtliga berörda  i gruppen och 
att  g ruppens m ed lem m ar blir b u n d n a  av d om ens rättskraft tro ts  att  de inte 
är parter  i rättegången. D etta  skulle innebära  ett brott mot hittills t i l läm pa
de grundsatser såsom att dom stols  dom  endast b in de r  parte rna  i målet och 
att ingen m å d öm as  ohörd . Det kan häru töv e r  anm ärk as  att svensk rätt 
som huvudprinc ip  inte e rkänner  s. k. tred jem ansavta l ,  dvs. avtalet b inder  
endast  avtalsparterna.

I am erikansk rätt (se närm are  h ärom  L indblom  i anfört arbete, s. 210 ff) 
har  nu an tydda  problem lösts genom att det krävs att g ru pp m ed lem m arna  
underrä ttas  om  processen (” notice” ) an tingen individuellt  i skadestånds
mål eller genom m era allm änt rik tad  inform ation  vid förbudstalan , att 
domstolen  ha r  att  bedöm a om  talan ä r  tillräckligt representativ  (” ade-
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quacy o f  represen ta t ion” ) sa m t a tt möjlighet ges för den enskilde att  vid 
skadeståndstalan  förklara sig inte ingå i gruppen  (” o p t-ou t” ).

O m  grupptalan  skulle införas i Sverige to rde  något l iknande förfarande 
behöva övervägas. Den reflexionen kan då göras att det inte synes föreligga 
någon mera betydelsefull skillnad mellan, å ena sidan, kravet på ind iv idu
ell underrätte lse  med möjlighet att förklara sig inte önska ingå i gruppen 
och, å den andra, möjligheten enligt gällande ordning att  begära fullmakt 
från berörda  potentiella kärandeparter.

Vad gäller rättegångskostnaderna ä r  ju  huvudprinc ipen  i svensk rätt -  
till skillnad från vad som gäller i USA — att den tap p a n d e  skall ersätta 
m otpartens  rättegångskostnader. Vid gruppta lan  kan rä ttegångskostnader
na — med hänsyn till de mera om fa t tan de  intressen som så att säga ligger i 
bakgrunden  — på båda sidor bli mycket stora. Risken för den formella 
kärandepar ten  att behöva ersätta m o tpartens  rättegångskostnad måste 
rimligen k o m m a att utgöra en starkt å terhållande faktor om grupptalan  
skulle införas i Sverige. D et torde därför fordras särskilda regler om 
rättegångskostnadsansvare! i sådana  mål.

Slutligen kan det, som professor L indblom  påpekat,  erinras om  att det 
enligt gällande svensk rätt finns förfaranden som p å m in ner  om  grupp
talan. Det gäller t. ex. process rö rande tvistig fordran i konkurs  varvid 
talan kan föras av enskild borgenär. Övriga borgenärer u nderrä t tas  men 
in tar  inte partsställning och dom en  gäller m ot hela borgenärskollektivet i 
fråga om deras rätt till u tdelning i konkursen. Kungörelseförfarandet i 
vatten-, expropriations- och fastighetsbildningsmål ä r  också ett likartat 
förfarande (L indblom, a. a. s. 672 f).

5. A lternativ till grupptalan

De främsta a lternativen till g rupptalan  -  som är möjliga redan enligt 

gällande rätt -  är följande.
A. Ett större antal k ä randepar te r  väcker m ed  an v ä n d an d e  av ett gem en

samt om b u d  talan mot en svarandepart .  — D etta  har fö rekom m it i t. ex. 
läkemédelsmål. Ett stort antal personer som ansett sig ha skadats av ett 
läkemedel ha r  gett en eller flera advoka te r  uppdrag  att föra talan mot 
läkemedelsföretaget. En erfarenhet av sådana processer ä r  att de visat sig 
svåradm in is tre rade  ur kärandenas  synpunkt.  En del av kärandepar te rna  
har  upplevt att  de behandla ts  som ett kollektiv och icke som individuella 
parter  i rättegången — förhållandena har  således i realiteten varit snarlika 
dem  som råder  vid grupptalan. 1 de fall dä r  det i sådana mål träffats 
förlikning, eller en ex gratiaersättning erhålli ts , har ibland också uppstått  
oenighet om ersättningens fördelning b land m edp ar te rna  på kärandesidan.

B. Pilotmål, dvs. en process dä r  en av flera i och for sig möjliga käran 
departer  ensam väcker talan. ” Pilotens” m edin tressen ter  blir således inte 
parter  i rättegången och d ärm ed  inte heller bu nd na  av dom ens rättskraft. 
De får i stället förlita sig på en frivillig uppgörelse när dom stolen  avgjort
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pilotmålet eller, om en uppgörelse inte ä r  möjlig, u tnyttja  d om ens  be
visverkan i en efterföljande rättegång.

Pilotmål har betydande processekonomiska fördelar. En möjlighet kun
de vara att öka processformens an vän db arhe t  och att rak t ionskraft ,  t. ex. 
vad gäller rä ttegångskostnaderna. I fråga om  kärandens  kostnader  finns i 
Sverige ett s tadgande i rättshjälpslagen som utesluter a nd ra  rä ttssökande 
med likartade anspråk från möjligheten till rä t tshjälp så länge ett pilotmål 
pågår (8 § 8 p. rättshjälpslagen). Det kunde  övervägas om inte det förhål
landet att det ä r  fråga om  ett pilotmål samtidigt bör vara ett särskilt skäl 
för a tt bevilja rä ttshjälp för käranden  i detta  mål även om sådan av andra  
skäl annars  inte skulle k om m a i fråga.

Slutligen kan, för ko nsum entm ålens  del, tilläggas att det inte finns några 
h inder  för k o n su m en to m bu dsm an nen  att på flera enskilda konsum enters  
uppdrag väcka talan enligt den under  A ovan beskrivna m etoden. D enna 
möjlighet skulle kunna  kom ple tteras  med att k o n su m en to m bu dsm ann en  
tillförs särskilda medel ur vilka ersättn ing för svarandens rättegångskost
nader  kunde ges när k on su m en to m b u d sm an n en  förlorar ett mål.

Stockholm den 29 maj 1990

På hovrä t tens vägnar 

Birgitta  B lom
M ats M e!in

Marknadsdomstolen:

M ed hänsyn till att  m arknadsdom sto len  erhålli t knappt en veckas tid  för 
att avge detta  y ttrande  ä r  följande synpunk te r  på en eventuell lagstiftning 
angående gruppta lan  av p re l im inär  och översiktlig karaktär.

Vissa typer av ” g rupp ta lan "  finns redan nu i svensk rätt. Bland annat 
kan k o n su m en tom b ud sm an nen  (KO) i viss mening anses föra grupptalan  
när  han framställer yrkande i m arknadsdom sto len  enligt lagen (1971:112) 
om  avtalsvillkor i konsum entförhållanden  eller marknadsföringslagen 
(1975:1418). V idare finns det även möjlighet för sam m anslu tn ing  av 
konsum enter,  löntagare eller näringsidkare att väcka talan i m a rk nad s
domstolen. Beträffande den praktiska t i lläm pningen av de här angivna 
form erna  av "g rup p ta lan"  kan påpekas att . m edan  KOs rätt att  fora talan 
ofta u tnyttjas, det endast  är i några enstaka fall som sam m ans lu tn ing a r  av 
k onsum en ter  och löntagare begagnat sin möjlighet härtill.

Den typ av gruppta lan  som medlemsförslaget synes avse skiljer sig 
betydligt frän de nu varande  form erna  av "g ru pp ta lan"  i svensk rätt.  På 
grund av de fördelar som kan vara fö rkn ippade  med att införa utökade
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möjligheter till g rupptalan  finns goda skäl att  nä rm are  undersöka förut
sät tn ingarna  härför. Med hänsyn till a t t  det ä r  fråga om ett i stort sett nytt 
institut i svensk rätt torde frågan rym m a många och kom plicerade  pro
blem.

Sålunda måste bl. a. utredas den föreslagna grupptalans ” plats i syste
m e t” , med andra  ord hu r  denna  skall kom plettera  resp. kom pletteras  av 
andra  rättsliga och övriga funktioner  i vårt samhälle. V idare bör även 
övervägas huruv ida  ett eventuellt insti tu t för g ruppta lan  på kon su m en trä t
tens om råd e  bör sam ordnas  med ett m o tsvarande  institut på exempelvis 
m iljörättsom rådet.

Stockholm den 18 maj 1990

Lars Jonson
Eva Karlsson

Konsumentverket (KO):

S a m m a n fa ttn in g

Frågan om  KOs m edverkan  i tvistemål har varit aktuell sedan 1970- 
talet. Något initiativ  av lagstiftaren för a tt å s tad ko m m a en sådan m edver
kan har dock inte tagits. I denna  skrivelse aktualiseras å te r  frågan om 
talerätt för KO och om vidgad möjlighet till gruppta lan  på k o n su m en tom 
rådet.

Bakgrund

Reklam ationsu tredningen  föreslog i be tänkandet (SOU 1978:40) Tvist
lösning på konsum en to m råde t  a tt K O  skulle få rätt a t t  m edverka  i tviste
mål som om bu d  för en konsum ent.  Syftet med förslaget var  främst a tt  få 
fram prejudikat på k onsum enträ t tens  om råde,  något som ansågs i hög grad 
önskvärt. Enligt u tredningen kunde  det emellertid ib land även av andra  
skäl vara av särskild betydelse från konsum en tsynpunk t att ett allmänt 
organ förde talan i fall då exempelvis tv isten rörde en stor grupp konsu
menter. Som exempel på si tua t ioner  då en sådan talerätt i vid mening 
kunde vara aktuell angavs s i tua tionen då flera a nm äln ingar  av sam m a slag 
hade riktats mot en viss näringsidkare och denne  konsekvent underlå ti t  att 
ge konsum en terna  den rättelse som A llm änna rek lam ationsnäm nden  
(A RN) rekom m endera t .  V idare pekades på vissa fall av produk tskada  som 
skulle kunna  m otivera  d en na  talerätt.  En s ituation d ä r  ett a llm änt organ 
borde  kunna  föra talan vid a llmän domstol ansågs ytterligare vara när 
M arknadsdom sto len  funnit ett s tandardvil lkor oskäligt men näringsidka
ren vägrat att lägga den näringsrättsliga bedöm ningen  till grund för uppgö
relser med de k o nsum enter  som ” d rabb a ts” av villkoret.
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Många rem iss instanser ansåg att  det fanns ett behov av en reform, 
särskilt med hänsyn till bristen på prejudikat,  och de var också positiva till 
utredningsförslaget. Det fanns också kritiska rös ter (se SO U  1986:1 s. 207 
ff).

I skrivelser den 25 ju n i  1981 till Jus t i t iedepar tem en te t  och dåvarand e  
H ande lsdepar tem en te t  ak tualiserade K O  å te r  frågan om  en ta lerätt  för 
KO. Värdet från k on sum entsynpunk t  av en sådan ta lerätt  belystes med 
exempel från byggentreprenadsom rådet dä r  k onsum enten  ä r  beställare.

Regeringen beslöt i sep tem ber 1981 att R eklam ationsu tredn ingens  be
tänkande , rem issy ttrandena över detta  samt KOs skrivelser skulle över
läm nas till R ättegångsutredningen för a tt beaktas u nd er  dess arbete.

I sitt y tt rande  över R ättegångsutredningens de lbe tänkande  (SOU 
1982:25 — 26) Översyn av rättegångsbalken 1 — Processen i t ingsrätt  kon
s taterade K onsum entverket att be tänkande t inte behand lade  frågan om 
KOs talerätt.  Verket be tonade  å te r  vikten av a tt  K O  får möjlighet a tt  föra 
talan inför allmän dom stol i tv ister mellan konsum ent och näringsidkare 
om utgången av tv isten är av särskild betydelse från konsum entsynpunkt .

I R ättegångsutredningens de lbe tänkande  (SOU 1986:1) Högsta d o m s to 
len och rättsbildningen läm nades vissa förslag i syfte a tt fö rbättra  p re jud i
katbildningen. Bl. a. föreslogs att Högsta dom stolen  skulle ku nn a  begränsa 
sin p rövning till de egentliga prejudikatfrågorna. D essutom  föreslogs att 
H D , efter framställn ing av bl. a. KO, skulle ges möjlighet att  m eddela  s. k. 
rä t tsförklaringar fr istående från rät tsk ipn ing  eller tv ist lösning i det enskil
da fallet. V idare föreslogs att  en tingsrätt efter par te rnas  samtycke skulle 
kunna  få hänsk ju ta  en prejudikatfråga till H D  för prövning  redan u nder  
handläggningen av ett tvistemål vid underrä tten .

I sitt rem issy ttrande över  R ä ttegångsutredningens förslag å terkom  K on 
sum entverke t till frågan om möjlighet för KO att också i an d ra  fall än 
prejudikatfallen söka stärka konsum enternas  position genom att m edver
ka på konsum entens  sida i tv istemål. Som exempel på fall d ä r  en sådan 
m edverkan  ibland ä r  befogad angavs s i tua t ionen när ett stort antal k onsu
m en te r  lider ekonom isk  förlust till följd av att ett företags annonskam pan j 
varit v ilseledande eller att  företaget på något anna t  sätt uppträ tt  illojalt 
m ot konsum enterna .  K onsum entverke t ansåg att frågan om  förstärkt 
skydd för ko nsum enterna  i processuellt hänseende borde  övervägas ytterli
gare. En möjlighet som därv id  för tjänade att  up pm ärk sam m as  var vidgade 
möjligheter för konsum en te r  a tt  up p träd a  kollektivt i process.

På grundval av R ättegångsutredningens förslag ha r  ändringar  i rä t te 
gångsbalken genomförts . De innebär  bl. a. a tt H D  skall kunna  begränsa sin 
prövning  till en prejudikatfråga i målet och att t ingsrätten  u nder  pågående 
rättegång skall k u nn a  hänsk ju ta  en prejudikatfråga till H D  om  parterna  
har  träffat avtal om att t ingsrättens dom  inte skall överklagas.
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L äget nu

KOs medverkan  i tvistemål med kollektivt intresse har  främst diskute
rats m ot bakgrund av intresset av en förbättrad  prejud ikatb ildn ing  på 
ko nsum enträ t tens  om råde  och intresset av att driva fram rättelse när  en 
större grupp konsum enter  lider skada genom näringsidkares u p p trädan de  
på m arknaden .  Ibland sam m anfa ller  dessa intressen.

Lagstiftaren har genom de senaste ändringarna  i rättegångsbalken velat 
förbättra  IIDs möjligheter till prejudikatbildning. Det gäller p rejudikat i 
tvistemål i a llm änhet och inte speciellt på ko nsum entom råde t.

Vad gäller konsum enttv is te r  innebär  n uv arand e  regler i rättegångsbal
ken att  det krävs ti llstånd för att få ett mål om  m indre  värden prövat av 
hovrätt.  D ispensprövningen i hovrä t terna  innefa ttar  b l.a .  en prövning av 
om den överklagade dom en  bö r  granskas av prejudikatskäl. Målen om 
m indre  värden s tannar  i a l lm änhet i t ingsrätten. U n d e r  en pågående 
rättegång vid tingsrätten kan en prejudikatfråga av domstolen  föras till 
H D, om parterna  avtalat om  fullfoljdsförbud.

För att en prejudikatfråga i en konsum enttv is t  skall ko m m a till H D  
krävs sålunda antingen att hovrä t ten  gett ändrings- eller pre judikatd ispens 
och H D  gett prejud ikatd ispens for fullföljd på o rd in ä r  väg eller att  tings
rätten hänskjutit frågan till H D  och H D  gett p rejudikatd ispens . I det 
sis tnäm nda  fallet förutsätts  att konsum enten  går m ed  på att  inte överklaga 
tingsrättens dom och att  rätten ä r  up pm ärk sam  på att målet rör en p re jud i
katfråga.

Mot bakgrund av det anförda  kan konstateras att  inge särskilda lagstift
ningsåtgärder vidtagits for att få fram vägledande domsto lsavgöranden  på 
ko nsum entom råde t.  Ej heller har några initiativ  tagits när det gäller m öj
ligheterna att till domstol fora mål dä r  flera ko nsum enter  lider skada 
genom ett företags uppträdande .

Frågan hur man kan underlä tta  tvistemålsprocesser med kollektivt in
tresse har behandla ts  av professor P H L indblom  i boken ” G rupp ta lan .  
Det anglo-amerikanska class action ins ti tu te t  u r  svenskt perspek tiv” , 1989. 
Ä m net "g ru pp ta lan” stod också på dagordningen för en konferens a n o rd 
nad av N ordiska Ä m b e tsm an nak om m ittén  för K onsum entfrågor  i maj 
1989. En rapport från sem inarie t väntas  bli publicerad inom kort.

Frågor om ” access to  ju s t ice” och kollektiv domstolstalan  ingår i EGs 
konsum entpolit iska  program.

1 det följande diskuteras si tua t ioner  dä r  det kan finnas starka m otiv  för 
att någon företräder flera k onsum enter  inför domstolen  i civilrättsliga 
tvister.  Det fortsatta resonemanget utgår från att det ä r  KO som utövar  
ta lerätten. Skälen för de tta  ä r  att K O  redan nu före träder k onsum entko l
lektivet enligt b l .a .  marknadsföringslagen, lagen om avtalsvillkor i konsu
mentförhå llanden  och produktsäkerhetslagen. I s is tnäm nda  lag (8 §) ö p p 
nas möjlighet för KO att i M arknadsdom sto len  utverka ersättn ing till 
konsum enter.
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A tt få  fr a m  prejud ika t

Det är nödvändig t att de civilrättsliga reglerna på konsum en to m råde t  
inte s tannar  på pappere t  u tan  verkligen ti llämpas. Särskilt viktigt ä r  att  
frågor av principiell betydelse förs fram till avgöranden  med tyngd. O m  
lagstiftningen inte for tlöpande belyses genom rättspraxis, riskerar den att 
mista den effekt som är  åsyftad.

O m  de civilrättsliga konsum entskyddsreglerna  inte får genomslagskraft 
går det i första hand ut över konsum enterna .  Även företagen torde emeller
tid ha intresse av att  få f ram auktor ita tiva  avgöranden  i principiella frågor.

1 KOs skrivelser 1981 belystes värdet från k on sum entsynpunk t  av en 
KO-talerätt m ed  exempel från byggentreprenadsom rådet ,  d ä r  k o nsum en 
ten ä r  beställare. Dessa exempel ha r  lika s tor ak tualite t nu som då.

För nä rvarande  forebereds lagstiftning beträffande sm åhusen trep rena 
der med konsu m en te r  som beställare. Av proposit ionen  (prop 1989/90:77) 
framgår att sådana  en trep ren ader  visserligen skall om fattas  av kon su m en t
tjänstlagen. Men nä r  det gäller en trep renader  d ä r  k onsum en ten  ti llförsäk
rats sådant garanti-, försäkrings- och avtalsskvdd som ställts som villkor 
för statlig bostadsfinansier ing föreslås lagens regler inte bli tv ingande u tan  
dispositiva. I detta  läge k om m er det a tt behövas vägledande dom sto lsav
göranden på o m råde t  för sm åhusen trep renader .  Prejud ikatb ildn ingen  kan 
väsentligt underlättas,  om K O  får spela en aktivare  roll.

I en annan  sam tid ig  proposition  föreslår Regeringen en ny konsum ent-  
köplag (prop. 1989/90:89) med många nyheter i förhållande till gällande 
rätt. Det ä r  ofrånkomligt att  åtskilliga frågor i en sådan lag m åste  läm nas 
över till rä ttspraxis. H är  kan en m edverkan  från KO b idra  till att vägledan
de domsto lsavgöranden  k om m er till stånd.

Det finns också viktiga k o n sum en to m råden  som inte alls reglerats i lag. 
t. ex. ansvarsfördelning och an d ra  frågor i s am band  m ed  elektronisk betal
ningsförmedling. Det finns v idare o m råd en  dä r  det tro ts  viss lagreglering 
ä r  osäkert vad som gäller, t. ex. nä r  det råder  arbetskonflikt och bankerna  
ä r  stängda. Den nyligen avslutade bankkonflik ten  ha r  visat a tt rättsläget i 
m ånga fall är osäkert vad gäller tredje m ans  skydd m ot ekonom iska  förlus
ter  vid arbetskonflikter. Också d ä r  kan det behövas en ” d raghjä lp"  åt 
konsum enterna .

Behovet av en ta lerätt för KO med hänsyn till p re judikat in tresse t i vissa 
k onsum entm ål te r  sig m ins t  lika stort nu som tidigare. N u v a ran d e  möjlig
heter att få fram vägledande dom sto lsavgöranden  på konsu m en tom råd e t  
kan inte anses tillräckliga. Det förutsätts  ett b e tydande  m ått  av vaksam het,  
in itiativ  och uthållighet från konsum enten  själv för a tt ett principiell t 
intressant mål skall k om m a u nd er  högre rätts  prövning. D e nya reglerna i 
rättegångsbalken om möjlighet för tingsrätten att  u n der  pågående rä t te 
gång hänskjuta  en prejudikatfråga till H D  torde  knappast  få någon inver
kan på antalet prejud ikatm ål med konsum entankny tn ing .  En förutsättn ing 
för hänsk ju tande  ä r  ju  att pa r te rna  avtalat om att inte överklaga tingsrät-
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tens dom . Det får an tas  att  k onsum en ten  i a llm änhet har  lika lite intresse 
av att — för att få fram ett p rejudikat — avtala  bort överklagandemöjlighe
ten som att av sam m a skäl vilja överklaga tingsrättens dom .

R ättelse åt konsum enterna

Det ä r  också angeläget att  K O  ges möjlighet att  fö reträda k o nsum enter  
som lidit förluster genom att näringsidkare s trun ta r  i att  ge rättelse åt 
konsum enter,  trots  att  de ä r  skyldiga att  göra det. S tarka skäl ta lar  för a tt 
hjälpa enskilda konsum enter  eller g rupper  av k o nsum enter  att hävda sin 
rätt,  eftersom de ofta inte är benägna att  själva gå till domstol med sina 
krav.

Ett exempel på fall dä r  en m edverkan  från KO på k onsum entens  sida 
ib land ä r  befogad ä r  nä r  ett företag vägrar att  följa A R N s beslut. En sådan 
m edverkan  skulle vara ägnad att  s tärka A R N  som tvistlösare.

Det ä r  inte ovanligt a tt konsum en te r  lider ekonom isk  förlust till följd av 
att  ett företags annonskam pan j varit vilseledande. K onsum enten  d ra r  sig 
emellertid för att föra en process. H är  skulle en talerätt för KO fylla en 
viktig funktion inte minst för a tt å s tad ko m m a regelefterlevnad och sunda
re förhållanden på m arknaden ,  som ett kom plem ent till m arknadsrä t ten .

KO har i sin verksamhet stött på fall dä r  en m arknadsföringsåtgärd  eller 
ett avtalsvillkor stäm pla ts  som s tr idande  m ot marknadsrä t ts l ig  lagstiftning 
men dä r  det trots  de tta  inte skett någon rättelse till de konsum en te r  som 
drabbats.  Fö ljande exempel kan nämnas.

I ett ä rende som gällde m arknadsför ing  och avtalsvillkor avseende m o 
dellförmedling anförde M arknadsdom sto len  i sitt beslut (1988:25) b l.a .  
följande:

Som KO anfört skapar den påta lade  annonsen  intrycket att A llroundm o-
dellen erb juder  arbetsti llfällen för m o d e l l e r . --------- De som svarar på
annonsen  får dock i verkligheten endast  tillfälle att  beställa vissa fö rm ed
lingstjänster mot betalning. De lockas alltså på ett vilseledande sätt att  ta 
kontakt med bolaget. Det får an tas  a tt annonsen  i första hand  läses av 
ungdomar. Med hänsyn till a t t  bolaget u tny t t ja r  dessas b ris tande  erfaren
het m åste  vilseledandet anses allvarligt. M arknadsdom sto len  finner såle
des att bolagets annonsering ä r  otillbörlig såsom KO p å s t å t t . --------- Den
påtalade m arknadsföringen ger på det sätt K O  anfört intryck av att  den 
som kontak ta r  Allroundmodellen  kom m er att få modelluppdrag  i be tydan
de om fattn ing  genom bolaget. U tredningen  i ärendet tyder emellertid på 
att bolaget inte förmedla t några sådana  uppdrag. I varje fall har  inte 
bolaget visat att så skett. M arknadsföringen  m åste  därför anses vilseledan
de och, m ed  hänsyn till a tt den u tn ;  t t jar  ungdom ars  b ris tande  erfarenhet,
grovt o t i l l b ö r l ig . --------- . Y rk and e  2 a avser det vil lkor som innebär  att
invändningar  mot A llroundmodellens betaln ingsanspråk skall ske skriftli
gen genom rekom m endera t  brev för att vara giltiga. Som KO anfört har 
M arknadsdom sto len  i vissa tidigare ärenden  funnit att villkor som före
skriver skriftlig form för reklamation  är oskäliga. Det nu aktuella villkoret 
måste bedöm as på sam m a sätt.
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Företaget vägrade trots utgången i M arknadsdom sto len  att  ge rättelse åt 
dem  som genom marknadsföringen  lockats att betala pengar till bolaget.

Ett anna t  exempel gäller villkor om  förskottsbetalning som av M ark
nadsdom sto len  i några fall (se beslut 1985: 19 och 1986: 14) stäm plats  som 
oskäligt. Sannolikt u p p m ä rk sa m m a r  inte m ånga konsum en te r  att  de efter 
beslut av detta  slag kan kräva återbeta ln ing  eller också avs tå r  de från att 
begära rättelse med hänsyn till besvär och liknande.

Grupper av konsum en ter  

Även i a nd ra  sam m an h an g  kan det finnas anledning  för KO att ingripa, 
t. ex. nä r  tv isten  berö r  en s tor grupp  konsum enter .  D et kan gälla tv is ter  om 
skadestånd, t. ex. vissa fall av p roduktskada ,  tv ister  m ed  kredit insti tu t  
eller postorderföretag  eller tv ister  som rör  rä ttsförhållandet mellan konsu
m en te r  och a llm änna  in rä ttn ingar  och l iknande (exempelvis tele-, el- eller 
v a ttenabonnem ang, transportvillkor) .

Det kan visserligen invändas att  m ånga tv ister  av detta  slag gäller endast 
obetydliga e rsä ttn ingar  åt varje konsum ent.  Det är dock viktigt av främst 
p reventiva skäl att respekten för regelsystemet upprä t thå l ls  och att konsu
m en terna  skall kunna  förlita sig på att företagen fullföljer sina skyldigheter 
i f ramtiden. Det kan främjas genom en aktiv g ruppta lan  förd av KO.

Det bö r  övervägas möjligheten att  lå ta en dom sto lsdom  få rättslig ver
kan utöver  det enskilda fallet. A ndra  konsum en te r  i l iknande fall bör 
så lunda ku nn a  d irekt få åberopa  sig på ” p ilo tavgörande t” och inte själva 
behöva s täm m a näringsidkaren.

Bygga vidare på befintliga a lternativ  

I sin bok ” G ru p p ta lan ” redovisar P H Lindblom  vissa företeelser som 
kan betraktas  som alternat iv  till det ” class ac t io n” -insti tut som beskrivs i 
boken. A lternativen utgörs b l .a .  av statlig gruppta lan . organisationstalan 
och pilotmål. Som exempel anges förhållandena vid M arknadsdom sto len ,  
dä r  m an  finner dels statlig gruppta lan  i form av KOs verksamhet,  dels 
o rganisationstalan  (sam m anslu tn ing  av konsum enter ,  löntagare eller nä
ringsidkare) i fall då  K O  beslutat att inte väcka talan (se 10 § m arkn adsfö 
ringslagen, 3 § avtalsvillkorslagen och 17 § produktsäkerhetslagen).  L ind
blom framhåller att de olika form erna  för att uppnå  bättre  genomslag för 
den materiella lagstiftningen inte behöver vara konkurre rande  utan kan 
kom plettera  varandra . Vi in s täm m er i denna  uppfattning.

Förslag

K onsum en tv e rk e t /K O  anser sam m anfa ttn ingsv is  att  t iden  nu ä r  mogen 
att  t i l lerkänna KO talerätt i tv istemål som har  intresse från k o nsum en t
skyddssynpunkt. En sådan talan bör kunna  gälla enskilda anspråk  men 
också kollektiva in tressen enligt vad som här sagts. Möjligheten att ge
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d o m a r  rättskraft u töver  det enskilda fallet bör också undersökas enligt vår 
mening.

Stockholm den 3 jun i  1990

A x e l E dling
Per E k lu n d

Konsumentvägledarnas förening:

Ö nskem ål om att lå ta ko nsu m en to m b u d sm a n n en  föra gruppta lan  har  
vid flertalet tillfällen framförts  i vårt land, och ä r  ständigt aktuellt . Tyvärr 
går utvecklingen i Sverige en annan  väg, om  m an  jäm fö r  m ed  in förande 
och höjning av värdegränser vid A llm änna rek lam at ionsnäm nden .  D etta  
innebär ju  i princip  att  de centrala m yndigheterna  frånsäger sig ansvaret 
att behandla  rek lam ationsärenden  unders tigande ett visst belopp.

Vi anser det vara värdefullt att  ko nsum enter  skall kunna  få rättelse om 
en felaktighet ha r  konstatera ts , även om m an  inte enskilt gör en anm älan  
till A llm änna rek lam at ionsnäm nden .  Ett utslag från A R N  utgör en bra  
grund för en grupptalan, m en  då bör h ind e r  som värdegränser elimineras.

Sett ur ett nordiskt perspektiv, skulle en grupptalan  kunna  göras även 
inom  andra  nordiska länder. N ä r  det t. ex. gäller sällskapsresor, ä r  ju  
fö rutsä t tn ingarna  ganska så lika, vare sig m an  bor i Sverige, Norge, D a n 
mark, Island eller Finland.

Vi är övertygade om att ett in förande av en gem ensam  nordisk  g rupp
talan skulle höja kraven på seriositet hos m ånga säljare.

Vi vill därför tillstyrka rubr. förslag.

M almö den 30 maj 1990

K onsum entvägledarnas  förening

Sven-Å ke H ansson  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B ILAG A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk utvalg:

Utvalget ha r  fått anledning  til å  uttale seg om  ovennevnte  medlemsfor- 
slag.

Utvalget har behandle t det på sine m øter  den 26. sep tem ber 1990 i Oslo 
og den 12. novem ber 1990 i Snekkersten.

Medlemsforslaget inneholder  i hovedsak forslag om  kulturpolitisk  sam 
arbeid. Jur id isk  utvalg ha r  begrenset seg til å avgi uttalelse om  den delen av 
medlemsforslaget som gjelder avvikling av visumtvangen.

I medlemsforslaget foreslås det
— at N ord isk  R åd  re ko m m an dere r  de nordiske regjeringer å stille 

forslag om  avvikling av v isum tvangen mellom de nordiske og 
øst-europeiske land.

Utvalget vil innledningsvis bem erke at en k jenner stor sympati for å 
op pn å  gode relasjoner til befolkningen i de  øst-europeiske landene. U tval
get m ener  således at tankegangen om opphevelse  av v isum tvangen er 
riktig, m ed  sikte på å frem m e sam kvem m et mellom befolkningene i øst og 
vest.

U tvalget ha r  også bemerket seg at U n g do m m ens  N ordiske Råd i sitt 
s lu ttdokum ent fra Reykjavik i m ars  1990 b l .a .  krever at de nordiske 
regjeringer avskaffer v isum tvang  for alle europeiske land og Sovjetunio
nen.

Utvalget vil im idlert id  peke på at de store fo randringer som har  skjedd 
både i Sovjetunionen og i Ø st-Europa gjør det naturlig  at de nordiske land 
kan få en viss bekym ring for at innvandr ingen  til N orden  vil kom m e til å 
øke uforholdsmessig sterkt.
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Etter utvalgets mening kreves det således nøye overveielser før myndig
hetene beslutter å oppheve visumtvangen. Utvalget vil dessuten peke på at 
en i dette spørsmålet ikke kan behandle  alle de aktuelle landene samlet. 
Hvert enkelt land bør vurderes for seg. Utvalget st iller seg således tvilende 
til om m an i dag bør foreslå en generell oppheving av v isumtvangen 
mellom de nordiske og øst-europeiske land, slik som medlemsförslaget gir 
anvisning på.

Jurid isk  utvalg vil i stedet foreslå følgende:
at Nordisk Råd  rek o m m an dere r  de nordiske regjeringer å arbeide 

for at visumtvangen mellom de nordiske land og de øst-europei
ske land kan avskaffes, eventuelt i flere etapper.

Stockholm, den 17. decem ber 1990

S igh va lur Bjorgvinsson 
F o r m a n n  i J u r id i s k  u tva lg

Ledningsgruppen för samnordisk kulturinformation i utlandet:

— — — Jag vill emellertid kort redogöra för de aktiv ite ter  som lednings
gruppen bedriver eller p lanerar i Sovjetunionen. F ör  nä rvarande  föreligger 
inga p laner på kulturprogram i övriga östeuropeiska länder.

U nder  som m aren  har den stora utställningen ” M odern ism ens genom 
brott — nordiskt måleri 1910—1920” visats i m useer i Leningrad och 
Moskva. En svarsutställning med ryskt/sovjetiskt måleri från m otsvarande  
period diskuteras med det sovjetiska kulturm in ister ie t  samt d irekt med de 
aktuella museerna. Fö rhandlingar  pågår också om en utställning med 
nutida  nordisk landskapskonst som skall visas på flera platser i Sovjet — 
sannolikt även i de baltiska republikerna. Eventuellt kom m er den att följas 
av en m otsvarande  utställning i Norden.

Ledningsgruppen gav den 8 novem ber 1989 m an da t  åt en delegation 
som skall avlägga studiebesök i Baltikum med sikte på att ” undersöka 
intresset för att utveckla ett ku ltu rsam arbete  med de nordiska  länderna  
samt inventera  tänkbara  o m råden  som på kort respektive lång sikt ä r  mest 
ändamålsenliga för ett sådant sam arbe te” . Resan skulle ägt rum  i maj 
m ånad  innevarande år. På grund av den politiska utvecklingen i Litauen 
måste den uppskjutas men k o m m er med största sannolikhet att genom fö
ras inom den närm aste  tiden.

K öp enh am n  den 17 sep tem ber 1990

Björn F redlund  
K o n s u le n t
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Nordisk språksekretariat:

Større rørslefridom

N em n da  ser positivt på ti ltak som kan gjera det lettare for s tuden ta r  og 
lærarar frå Aust-Europa å reise til N orden. Korleis m anglande kontakt 
med N orden  kan verka inn på både  undervisninga og forskinga i nordiske 
fag, har ko m m e klart fram på dei konferansane som nem nd a  har  arrangert 
for lærarar og u tan landslek torar  i det aktuelle o m råde t (70 lærarar frå 
Sovjetunionen i Leningrad 5. - 8 . 4 . 9 0  og 62 lærarar frå Aust-Europa elles i 
Poznan  6. -  10.4.87). På desse konferansane, som var dei første i sitt slag i 
Sovjetunionen og Aust-Europa, kom det tydeleg fram kor vanskeleg det er 
å undervise  i språk som lærarar og s tuden ta r  så sjeldan får m øte  i kontakt 
med levande menneske. Det trengst studiereiser og utvekslingar både av 
lærarar og s tu den ta r  for å få kontakt m ed  det levande språket og for å få 
brote den isolasjonen som er til slik m ein  for både underv isn inga og 
forskinga i Aust-Europa i dag.

Ut vekslingsord,n i nga r

N em nd a  ser det ikkje som si oppgåve å ta  stilling til framlegget om 
u tviding av aktuelle u tvekslingsordningar. Med tanke på den interessa som 
desse ordn ingane sikkert vil m øte  om  ei u tv id ing  kjem i stand, er de t  e tter  
det n em n da  meiner,  viktig å klargjera kva for un g d o m m a r og stud en ta r  ein 
eventuelt vil rette seg til. For  at utvekslingane skal tene sitt formål på ein 
effektiv måte, vil det e tter  nem n da  sitt syn vera naturleg å stille krav om 
kunnskap  i eitt av språka i N orden  for å kunna få vera m ed  i ordninga. 
Språkkunnskapar  er ein viktig føresetnad for at ein skal ha fullt u tbytte  av 
eit opphald  i N orden .  S tuden ta r  og lærarar i nordiske språk b urde  ha ei 
eiga kvote, som sikrar at dei blir godt representer te  i eventuelle u tveks
lingsordningar.

In form asjon om  det nordiske utvekslingstilbodet kan gjerne gå gjennom 
det kontak tne tte t  som lektorsam arbeidet ha r  etablert.  D a Foreningen N o r
den arrangerte  nordisk miljøfestival på Hellerudsletta ved Oslo 28.6 — 
1.7.90, gjorde ein ne t top p  nytte av dette  nette t for å få representasjon av 
ungdom  frå Baltikum på a rrangem ente t.  Resulta tet vart at det kom  til å 
delta ei gruppe på 50 u ng d o m m ar som ikkje berre var interesserte i miljø, 
m en som hadde  sp råkkunnskapar  som gjorde dei i s tand  til å gjera seg 
nytte av in form asjonen dei fekk, og som gjorde det lettare for dei å få 
kontakt med annan  ungdom  på festivalen.

S tyrk in g  av språka

Det er gledeleg at medlemsframlegget legg vekt på å styrkje undervisninga 
og studia  i N ordens  språk som eit ledd i aktiv  nord isk  kulturpolit ikk  i
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forhold til Aust-Europa. Til det trengst det nye stillingar, fleire og betre 
læremiddel og ein m eir  utbygd kontak t m ed  faglege og pedagogiske miljø i 
dei nordiske landa.

Reiselektorar

O pprett ing  av lektorat er ei sak mellom vertslandet og den nasjonale 
lektoradm inistrasjonen i utsendingslandet. D ersom  ein vil gjera ein n or
disk innsats på dette om råde t,  kunne  ein tenkje seg at ein ved behov kunne 
sende ut reiselektorar m ed  oppgåve å førelese om  viktige nordiske emne.

L æ rem iddel

D et er stor mangel på læremiddel og undervisningsstoff i dei nordiske  faga 
i Aust-Europa. Fag- og sk jønnli t te ra tur  som m å kjøpast i u tlandet,  er så dyr 
at det ofte er uråd å nytte den i undervisninga. Samtidig finst det ikkje 
uts tyr som gjer det mogleg å kopiere aktuelt stoff. N em nd a  for nordisk 
lektorsam arbeid  ber om at ein vurderer  ei t i lskottsordning som gjer det 
mogleg å skaffe fram rimeleg li t te ra tur  i klassesett til universite ts institu tta ,  
først og fremst nordiske antologiar, og som også gjer det mogleg å hjelpe 
institutt u nder  oppbygging m ed nødvendig  faglit teratur. H er kan det n em 
nast at Nordisk  språksekretaria t er i ferd med å arbeide ut eit skrift på 
engelsk om språk og sam funnsforhold  i N orden .  D ette  skriftet re t tar  seg til 
ikkje-nordiske lesarar og vil passe godt for språks tuden ta r  på grunn- og 
mellomnivå. Det trengst t i lsvarande materia le  på andre  ikkje-nordiske 
språk.

O rdbøker

For alt sam arbeid  m ed A ust-Europa er det viktig at ein får gode leksikalske 
hjelpemiddel. Som grunnlag for det vidare  arbeidet med dette  bø r  det 

g jennomførast ei kartlegging av dei faktiske behova når  det gjeld ordbøker  
til og frå språka i N orden  slik at ein kan få sett opp  ei liste over prioriterte 
ordbokstiltak.

S tø tie  til sam arbeid  m ellom  lektorane

N em nd a  for nordisk  lektorsam arbeid  gjev økonom isk  støtte til sam nordi-  
ske tiltak som lærarar i N ordens  språk og li teratur ved u tan landske  un iver
sitet tek initiativ  til. Form åle t m ed støtta er å styrkje dei nordiske faga og 
auke interessa for N orden  ved universite ta  i u tlandet. G jenn om  løyvingar 
over d isposis jonsm idlane til N ord isk  m in is terråd  har nem nd a  dei siste åra 
fått ein viss sum til dette  formålet.  I 1990 var  det 100000 dkr. Ein effektiv 
måte  å leggje forholda betre til rette for dei nordiske faga i Aust-Europa, er 
å auke stø tta  til lektorinitiativ. N em n d a  gjev norm alt  ikkje pengar til 
utvikling av læremiddel, m en  ein kunne tenkje  seg at det vart sett av ekstra 
m id lar til dette formålet når det gjeld for eksempel Baltikum. Førese tna
den for at dette skal kunna  skje, er at det nordiske lek torsam arbeidet blir



5

styrkt g jennom auka løyvingar, og at løyvingane får ein fastare karakter 
enn no.

K ontaktskapande tiltak

N år det gjeld utbygging av kontak ten  m ed  det faglege og pedagogiske 
miljøet i dei nordiske landa, er det viktig at ein får oppre t ta  gode utveks- 
lings- og s t ipendordningar ,  og at det blir  halde konferansar og andre  
arrangem ent m ed  fagleg og kon tak tskapande  karakter. Dei konferansane 
n em n da  har arrangert i P oznan  og Leningrad, er eit viktig steg i denne 
sam anhengen. Dei store endringane i Balt ikum nå r  det gjeld N orden- 
interesse, gjer det aktuelt å følgje o pp  konferansen i Leningrad m ed  eit 
særleg arrangem ent for lærarar i Baltikum. N em n d a  for nordisk  lektorsam- 
arbeid tek sikte på å g jennom føre dette  i 1991.

N ordisk ku lturkonferanse

D ersom  det blir vedteke å halde ein nordisk  kulturkonferanse  i Aust- 
Europa, er det viktig å kople inn dei nordiske  sendelektorane og dei 
ansvarlege organa for underv isn ing  i dei nordiske landas språk og ku ltu r i 
A ust-Europa (universite ts ins ti tu tta ,  dei nordiske lek toradm inistrasjonane. 
N em n d a  for nordisk  lektorsamarbeid).

Oslo. 29. sep tem ber 1990

N em n d a  for nordisk  lektorsam arbeid

Ida M . Boisen  
F o r m a n n

S tå le  L ø la n d  
S e k re t a r i a t s s j e f

Foreningene Nordens Forbund:

På grunn av den raske utviklingen i Europa er det viktig å fokusere 
interessen på hele Europa og ikke bare på EF-landa i Vest-Europa.

Kulturutvekslingen i N orden  ha r  lange trad is joner  og idag føles det 
riktig og naturlig å utv ide dette  sam arbeidet og invitere represen tan ter fra 
Ø st-Europa og spesielt de baltiske land til å delta i de nordiske utvekslings
program m ene.

Foreningene N ordens  F o rbu nd  anbefaler derfor at m an  gjør de nø dv en 
dige tiltak for at de nordiske u tvekslingsordningene N ord jobb  og N ordp lus  
snarest åpnes for ungdom  fra Øst-Europa.

For  å styrke interessen for de nordiske språk i Ø st-Europa bør de 
nordiske u tvekslingsprogram m ene i særlig grad vende seg til ungdom  som 
studerer, eller har  k jennskap til skandinav iske  språk. Språkforståelsen
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styrker båndene  og øker kontak tm uligheten  mellom N orden  og land i Øst- 
Europa.

Foreningen N ordens Forbund  vil dessuten peke på at det nordiske 
ven nskapskom m unesam arbe ide t bø r  være et viktig ledd i den mellom fol
kelige og kulturelle  utveksling og kontakt.  Det kan allerede konstateres at 
det på dette felt er en utvikling i gang m ed oppret t ing  av vennskapskom - 
m unek jeder  mellom N orden  og Øst-Europa. Videre bø r  ungdom  fra Øst- 
Europa med kjennskap til et skandinavisk  språk, gis flere m uligheter til å 
studere ved folkehøgskoler i N orden.

I påvente  av endrede  regler og tilrettelegging av forutsetninger for at de 
nordiske u tvekslingsprogram mene skal åpnes for deltakere fra Øst-Euro- 
pa. anbefaler Foreningene N ordens  Forbund  at m an  snarest skaper t r ad i
sjon for at representanter fra Ø st-Europa og i særlig grad Baltikum, invite
res til å delta i lempelige nordiske sem inar  og møter.

N ordisk  Språksekretariat a rrangerte  april 1990 i Leningrad, en konfe
ranse for sovjetiske lærere om  underv iser  i nordiske språk. K onferansen 
samlet ca. 70 deltakere. Et em n e  på konferansen var det folkelige sam ar
beidet i N orden  ved innledning fra Foreningene N ordens  Forbund .  Det 
nylig oppre t tede  Danske K ultur inst i tu t  i Riga og eventuelle nordiske kul
tu rhus i de baltiske land vil være viktige ins ti tusjoner i dette  arbeidet.

Da Foreningen N orden ,  Norge inviterte baltisk ungdom til Nordisk  
Miljøfestival på Hellerudsletta ble kontak tene  fra konferansen i Leningrad 
benyttet.  Invitasjonene ble sendt til lærere i Balt ikum som underv iser i 
nordiske språk. D ette  lettet arbeidet og gjorde det på kort tid mulig å få 
to talt 51 ungdom m er fra Estland og Litauen til Miljøfestivalen. De fleste 
studerte  nordiske språk. Deres besøk i Norge gav unike muligheter til å 
oppre tte  kontakt med ungdom i N orden  og det ble opptak ten  til økte 
kontak ter mellom Foreningen N orden , Norge og Baltikum. U n g d o m m e
nes besøk i Oslo ble en viktig spore og inspirasjon til v idere s tudier i 
N ordens  språk og kultur.

Besøket førte også til at det ble inngått avtale om  gjenbesøk i Estland 
våren 1991 for å trekke opp  retningslinjer for det fremtidige sam arbeidet.  
D ette  er et eksempel på en vellykket utveksling der språk og kultur settes i 
sentrum.

Oppbyggingen av folkelige organisasjoner er avgjørende for en de m o k ra 
tisk utvikling i Ø st-Europa og en forutsetning for en utvidet kulturkontak t 
med  N orden. Foreningene N orden  anbefaler  derfor at folkelige organisa
sjoner i N orden  gis en spesiell tyngde på en kulturkonferanse m ed formål å 
oppre tte  kontak t landene imellom.

Som hovedorganisasjon for det frivillige nordiske sam arbeidet bør Fore
ningene N ordens Forbund ,  e tter  vår mening, spille en fram tredende  rolle 
på en slik konferanse. H er kan også nevnes at det for tiden  arbeides m ed  å
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oppret te  og utvikle N ordenforen inger  i Balt ikum og at det e r  allerede blitt 
etablert en N orden-forening i Estland.

Oslo, sep tem ber 1990

Foreningene N ord ens  Forbund

D orte B ennedsen  
O r d f ø r e r

D a n m a r k

Amtsrådsforeningen i Danmark:

På baggrund a f  det sidste års udvikling i retning a f  dem okratiske  styre
form er i Ø steuropa  foreslås en række in i tia tiver fra N ord isk  R åd, herunder  
anbefaling til N ord isk  M inisterråd  om en udvidelse a f  de nordiske udveks
lingsordninger for s tuderende, lærere m. v., koord inering  a f  den vesteuro
pæiske indsats på nogle ku ltu ro m råder  og fremsættelse a f  forslag overfor 
samtlige europæiske lande til, hvordan  det in ternat ionale  ku ltu rsam arbe j
de på længere sigt udbygges i en europæisk ram m e.

På den baggrund skal Amtsrådsforeningen oplyse, at der i flere am te r  
allerede er taget kontak te r  til østeuropæiske regioner, også på underv is
nings- og ku ltu rom rådet.  De kom m u na le  organ isa tioner i N orden  har 
drøftet de fremtidige k om m unale  ak tiv ite ter  i Østeuropa, og A m tsråds
foreningen har deref ter  a n m o de t  am tsrådene  om  løbende at m odtage  op 
lysninger om  planlagte østeuropæiske aktiviteter . Det er A m tsråds
foreningens hensigt,  at søge at koord inere  disse amtslige aktiv ite ter  overfor 
Ø steuropa.

K øbenhavn , den 31. august 1990

Per K aalund
L one  C hristiansen

Danmarks Turistråd:

Turisme er kultureksport — og i den danske  tu r is tb ranche  er der  store 
fo rventninger til de ko m m en d e  års ” ku ltu r tu r ism e” . F rem tidens  tur ister 
efterspørger individuelle  kvali tetsferier, hvis indhold  afspejler tur istens 
personlige interesser og livsstil — og her e r  det kulturelle  aspekt væsentligt. 
D anm ark s  Turis tråd  ser det derfor som en positiv udvikling, at N ordisk 
R åd  vil følge de nye politiske realiteter i E uropa  op m ed tiltag, de r  kan 
frem m e sam kvem m et og den  kulturelle udveksling mellem befolkningerne 
i N orden  og de østeuropæiske lande.
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Vores udgangspunkt er naturligvis D an m ark s  Turis tråds formål — ” at 
f rem m e tur ism en indenfor og til det danske rige”  — hvorfor  det ligger 
udenfor rådets kom petenceom råde  at kom m entere  alle sider a f  det frem 
sendte medlemsforslag om  kultursam arbejde.

Afvikling a f  visum tvangen  vil være a f  stor værdi for den kulturelle 
udveksling, tur ism en i sig selv rum m er.  Det danske tur is terhverv  — dvs. 
transport ,  indkvartering, seværdigheder og a t t rak t ioner  m. v. — står n a tu r 
ligvis parat , hvis borgerne i de østeuropæiske lande øger deres rejseaktivi
tet, men vi forventer ikke, at tu r is terhvervet vil deltage i noget der ligner 
en subsidiering a f  kulturudvekslingsrejser.

Endelig skal vi gøre opm æ rksom  på, at der  som led i Det Europæiske 
Turis tår  er gennemført en del pan-europæiske projekter i 1990, ne top  med 
de østeuropæiske lande som m ålgruppe og sam arbejdspartnere  — bl. a. har 
Århus Turis tforening gjort erfaringer med bolig-bytte-ferier D anm ark-  
Østeuropa. Hvis N ordisk  Råd  har  særlig interesse deri , vil vi overveje, 
hvorledes disse projekter bedst kan rapporteres  til rådet.

K øbenhavn , den 28. sep tem ber 1990

N iels-H enrik Larsen

Dansk Folkeoplysnings Samråd:

Sam rådet finder det vigtigt, at der etableres et stærkere sam arbejde 
mellem N orden  og de østeuropæiske lande samt Sovjetunionen m ed hvem 
vi allerede har et formaliseret sam arbejde, idet der er indgået en aftale 
mellem Znanie  og D ansk Folkeoplysnings Sam råd  (se vedlagte bilag).'

D er ha r  i de senere år været etableret en del kontak ter  mellem folkeop
lysningen i D anm ark  og de nævnte lande, angiveligt fordi flere a f  dem  har 

in ten tioner  om at skabe en demokratiopbygning  efter en tilrettet nordisk 
model.

D er ha r  været stigende interesse især fra de baltiske lande for det danske 
folkeoplysningsbegreb, som et folkeligt fundam ent  at bygge et dem okrati 
på. D ette  ha r  bl. a. resulteret i. at D ansk Folkeoplysnings Sam råd  sam m en  
m ed Det D anske K ultur inst i tu t  har  udarbejdet en plancheudstilling med 
t i lhørende teksthæfte, der ne top  nu tu rnere r  i Letland. Vi forventer at få 
m id ler  til, at teksthæftet kan oversættes til engelsk. Såvel udstillingen som 
teksthæftet dækker ” frivillig folkeoplysning og voksenundervisning i D a n 
m ark ” .

Vi finder det derfor vigtigt, at m an  i det videre arbejde med forslag 
A 927 /k  m edinddrager  folkeoplysningsbegrebet i samarbejdet.

1 H ä r  ej tryck t.
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Vi indgår gerne i et sam arbejde  herom , når det mere konkret skal føres 
ud i livet.

K øbenhavn, den  4. ok tober  1990

F lem m in g  Palle H ansen  
F o r m a n d  fo r  S a m r å d e t s  i n t e r n a t io n a l e  u d v a lg

Dansk Forfatterforening:

M eningerne var lidt delte om kring  forslaget. Nogle mente, det var foræl
det at blive ved m ed at fastholde opdelingen Øst-Vesteuropa, når m an  så. 
hvor hurtigt udviklingen går, andre  — og heri er jeg selv enig — at de 
økonom iske  ændringer, der  er u n der  udvikling i det tidligere Østeuropa, 
gør, at netop kulturlivet i disse lande givetvis vil opleve nogle barske 
ændringer, hvor et øst-vest sam arbejde  kunne være nyttigt.

1 den forbindelse vil jeg især nævne punkt 6. i forslaget. Vi har i vores 
in ternationale  udvalg haft diskussion om  et lignende forslag (der dog gik 
mere  bredt på en konference med deltagelse a f  deltagere fra hele Vest- og 
Ø steuropa), hvor m an  b l.a .  ville fokusere på de æ ndrede  økonomiske 
forhold for kulturlivet i Ø steuropa  med overgangen til markedsøkonom i. 
Ideerne er endnu  meget foreløbige, og skulle den konference, der omtales i 
det ti lsendte forslag, på et eller andet t idspunkt blive virkeliggjort, må I 
meget gerne kontakte  os.

K øbenhavn, den 11. sep tem ber 1990

To ni Liversage  
F o r m a n d  to r  d e t  I n t e r n a t io n a l e  U d v a lg

Dansk M usik Informations Center (MIC):

Som led i den in ternat ionale  sam m enslu tn ing  a f  m us ik in fo rm ations
centre, 1AMIC, har vi haft lejlighed til at diskutere  netop dette  forhold. 
Der er indenfor IA M IC ’s auspicier en særdeles positiv holdning til mulig
hederne  for sam arbejde  m ed de nævnte  lande.

D enne  holdning gælder naturligvis også på det specifikt nordiske felt, og 
vi bakker derfor med stor glæde op  bag alle in itiativer, som kunne  føre til 
øget kontakt. Vi ser de i R ådets  medlemsförslag opregnede muligheder 
som en række muligheder, der afgjort bør analyseres nærm ere  med henblik 
på iværksættelse for i hvert fald en dels vedkom m ende .

K øbenhavn, den 31. ok tober  1990

1 1 -A 9 2 7 /k  S u p p le m e n t
K nud  K elting
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Dansk Skuespillerforbund:

Vore kolleger i de lande, vi hidtil ha r  kaldt Ø stlandene, eller den sociali
stiske blok, lægger megen vægt på at få ” navnefo randring” . De ha r  selv 
foreslået, at vi benævnte  dem  C entra l-Europa eller M ellem-Europa. Det 
kan fo rekom m e lidt kunstigt at skulle im ø dek om m e dette  ønske, m en  vor 
erfaring er, at det er vigtigt for dem.

1 det væsentlige finder vi forslaget både  vigtigt og godt. Vores kendskab 
til projekterne N ord job  og N ordp lus  er begrænset. I princippet bifalder vi, 
at østeuropæerne (mellem-europæerne og Sovjetunionen) om fattes  a f  o rd 
ningen. Men vi finder det overordentl ig  væsentligt, at de mellem-folkelige 
rela tioner ko m m er i fokus.

Vi anbefaler, at der  udarbejdes nye kulturaftaler, som hviler på udveks
ling som hoveddelen, og delegationsbesøg som noget sekundært.

I de seneste årt ier  har kulturafta lerne haft en betydelig svaghed, b landt 
kulturarbe jderne  i D an m ark  kaldet ” delegationstyranniet” . Vi ha r  derfor 
m åtte t  opfinde alle hånde k rum spring  for at få og opre tho lde  reelle mel
lemfolkelige relationer.

D ette  har hidtil begrænset sig selv, ved at vi kunne tage til ”Ø steu ropa  og 
Sovjet” , men de kunne ikke kom m e hos os.

Vi anbefaler  således, at der  via kulturafta lerne eller på anden  m åde  
stilles m id ler  til rådighed, således at vi kan besøge h inanden ,  på s tud ieop
hold, a fk o r te re  eller længere varighed.

Dansk Skuespillerforbund har i alle å rene siden 1948 gennem den in ter
nationale  skuespillerorganisation FIA (Federa tion  In ternat ional des Ac- 
teurs) haft gode relationer til vore kolleger i udlandet ,  og alle de socialisti
ske lande i Europa har deltaget inkl. Sovjetunionen, og det er vort absolut
te indtryk, at de er yderst interesserede i og h a r  hård t  brug for en udvidelse 
a f  samarbejdet.

Sprogproblemerne er en alvorlig hæmsko for kom m un ik a t io nen  som 
vist alle erkender. D er kan derfor ikke lægges vægt nok på, at udbygge 
denne del a f  kultursam arbejdet.

Som eksempel kan nævnes, at dansk li tte ra tur har sin største udbredelse 
i Tjekkoslovakiet (i den del a f  verden) som et resultat a f  stort set en enkelt 
danskkyndig litterat i Prag. Men også denne  form for kulturudveksling 
skal naturligvis være gensidig.

På tea terom rådet er det i D a n m a rk  Tjekkoslovakiet, der  er mest kendt 
for sin d ram atik . Det kan principielt skyldes, at det er den bedste, men det 
er vort indtryk, at ungarsk teater f. x. h a r  været i en rivende udvikling de 
senere år, men vi kender ikke dram atikken ,  fordi den ikke er oversat.

K øbenhavn , den 9. juli 1990

L itten  H ansen  
F o r m a n d
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Det Danske Filminstitut:

Film inst i tu t te t  ha r  siden m id ten  a f  70’erne været ansvarlig for den 
praktiske udførelse a f  de bilaterale film uger, som er indehold t  i D anm ark s  
ku ltu rsam arbejdsafta ler m ed  udlandet.  D ette  har  resulteret i, at der hvert 
år har  været afholdt 2 — 3 danske fi lmuger i ud landet og et t i lsvarende antal 
udenlandske filmuger i D anm ark .

H ovedparten  a f  f i lmugeudvekslingerne er foregået med østeuropæiske 
lande (og USSR).

Så længe film fra disse lande ikke er en fast bestanddel a f  b iografreper
toiret, må filmuger anses for at være nødvendige arrangem enter,  hvis et 
m in im u m  a f  kendskab til de nationale  f i lm produk tioner  skal opre tholdes 
landene imellem.

I de seneste å r  er antallet a f  kontak te r  m ed  henblik  på et udvidet 
kulturelt sam arbejde  m ed de baltiske lande øget m arkant.

På f i lm om rådet kan der informeres om , at der  i ok tober  1989 afholdtes 
en dansk  fi lm u g e  i L e tla n d  og E stland  (uden om  de kulturelle  sam arbe jds
aftaler),  og at det forventes, at en række baltiske film præsenteres i et 
filmugearrangem ent i D an m ark  i slutningen a f  1990.

De nordiske f i lm institu tter  (eller ti lsvarende) sam arbe jder  på mange 
o m råder  både inden for N orden  og i arbejdet udadtil  i organisationen 
” Scandinav ian  F ilm s” . For nylig har o rganisationen fået henvendelse  fra 
fi lm organisationer i de baltiske lande m ed anm o d n in g  om  en nærmere 
t i lknytning til Scandinav ian  Films.

Scandinav ian  Films har  nedsat en arbejdsgruppe, som med udgangs
punkt i en positiv ho ldning vil indlede en dialog med de baltiske lande om 
formen for et sam arbejde.

De nordiske f i lm institu tter  har desuden ved de 2 seneste Moskva-festi- 
valer haft en fælles stand.

Afslutningsvis skal det meddeles, at Det D anske  F ilm inst i tu t  er positivt 
indstillet overfor et fortsat kulturelt sam arbe jde  mellem N orden  og de 
østeuropæiske lande og Sovjetunionen og ser frem til yderligere in fo rm a
tion  om  N ord isk  R åd s  forhandlinger herom.

K øbenhavn , den 28. august 1990

Det D anske  F ilm institu t

H elge S tru n k  
F i lm fag l ig  k o n s u le n t
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Det Danske Kulturinstitut:

D et D anske K u ltu rin stitu t har gennem  flere år fulgt udviklingen i Ø steu 
ropa nøje — og har efter bedste  evne forsøgt at reagere på den.

For et å r siden flyttede vi således vores østrigsk-bayerske afdeling  fra 
Salzburg til W ien for at kunne im ødekom m e in teresserne i U ngarn.

D et D anske K u ltu rin stitu t flyttede ind i generalkonsu latets lokaler i den 
cen tra le  del a f  W ien. Vi har i de sidste par å r  haft m ange ko n tak te r og 
a rrangem en ter i U ngarn . S em inarer, foredrag, udstillinger m. v. S iden det 
tidlige fo rår 1990 har vi også fået e tab lere t forskellige sam arbe jd sre la tioner 
i T jekkoslovakiet og har p lanlagt ak tiv ite te r også dér -  i sam arbejde m ed 
lokale in s titu tio n e r og m yndigheder.

1 som m er åbnede vi en ny afdeling  i B altikum . In itia tive t kom  fra 
L etland, og D et D anske K u ltu rin stitu t er derfo r p laceret i Riga. M en det 
skal også betjene E stland og L itauen. D a sprogene er helt forskellige i de tre 
lande, og de ikke har nogen trad itio n  for at sam arbejde, o p re tte r vi i løbet 
a f  e fteråret filia lkon to rer i Tallin og V ilnius — m ed lokale sekretæ rer.

D et D anske K u ltu rin stitu t har således nogle erfaringer, som  vi m eget 
gerne stiller til rådighed for N ord isk  R åd, V ore kon tak te r — også i andre 
lande end de næ vnte — kan m åske også være til ny tte  for N ord isk  R åds 
fo rtsa tte  bestræ belser på at udvikle ku ltu rsam arbe jde t m ellem  N orden  og 
de ost- og cen traleuropæ iske lande.

Selv om  vi m åske har været først til at reagere og derm ed  til at tage fat på 
det p rak tiske arbejde, har vi ingen ønsker om  at ” køre vort eget løb” . Vi 
går m eget gerne i sam arbejde m ed de an d re  nord iske lande, når det m åtte  
passe dem  — og n å r det kan frem m e sam kvem m et m ellem  befolkningerne.

Vi lægger sto r vægt på den m ellem folkelige d im ension  i ku ltu rfo rm id 

lingen.
Vi kan naturligv is helt stø tte  forslaget om  afvikling a f  v isum tvang.
D et er vores erfaring, at der er et meget stort behov for udvekslinger a f  

enhver art. Ikke bare  lærere, studerende og unge i alm indelighed  (N o rd 
plus og N ord job), m en også jo u rna lis te r , em bedsm æ nd, politikere, folk fra 
alle dele a f  erhvervslivet osv, osv. D et er ikke gjort m ed, at vi rejser over og 
fortæ ller om , hvordan  vi har det og gør det. D er er behov for selv at opleve 
vores m åde at gøre tingene på og om gås på.

M en de har ingen penge, der kan bruges D et m å være hovedprob lem et 
for N ord isk  R åd m. fl. at skaffe penge, så så m ange som  m uligt kan kom m e 
på besøg i de nord iske lande og m ed egne sanser ople ve en anden  form  for 
tilværelse.

M an vil form entlig  m ed fordel kunne udny tte  nogle folkehøjskoler i de 
forskellige nordiske lande. U dover at opleve folkehøjskolen ville det være 
m uligt at tilrettelæ gge re levante  kurser og besøgsprogram m er, og det ville 
blive le ttere  at klare de store sprogproblem er, d e r gør udvekslinger og 
studiebesøg vanskelige.
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D et kan naturligv is anbefales at styrke de nord iske sprog i Ø st- og 
C en tra leu ropa. D er b ø r udsendes flere nord iske lek to rer til un iversite te r 
og læ reanstalter på hele stræ kningen fra L eningrad til Sofia. Og d e r bør 
tilbydes sp rogkurser i de no rd iske lande.

I stedet for en sto r bred  ku ltu rkonference, som  foreslået i m ed lem sfo r
slaget, vil det nok være m ere hensigtsm æ ssigt at lave flere m ind re  konfe
rencer m ed de nord iske lande på den ene side og forskellige g rupperinger 
på den anden . F. eks. de baltiske lande: R usland; Polen og T jekkoslova
kiet; U ngarn . — S ådanne konferencer, d e r tager hensyn til fo rskelligheder
ne og de særlige p roblem er, vil bedre kunne nå konkrete  resu lta ter, d er kan 
være til nytte for frem tid ige hand lingsp laner og ak tiv ite tsp rogram m er.

Som næ vnt er D et D anske K u ltu rin stitu t til rådighed, hvis det m åtte  

ønskes.

K øbenhavn , den 24. sep tem ber 1990

Per H im m elstrup  
Generalsekretær

EES, Erhvervenes Eksportfreinme:

Som en p rak tisk  a rbejdende p ro jek to rgan isa tion , der a rbejder m ed eks
portfrem m ende foransta ltn inger, udstillinger, sem inare r m. v., som  pålæg
ges os a f  det offentlige og erhvervslivets o rgan isa tioner, ligger det udenfo r 
EES’ om råde  selv a t kom m entere  kultu relle  fo ransta ltn inger a f  den art, 
som  er sk itseret i det m edsend te  m edlem sförslag.

1 sit p rak tiske arbejde er EES helt opm æ rksom  på de m uligheder, som  de 
a f  EES pro jek tsty rede  a rrangem en ter h a r m ed hensyn til at nå et b red t 
k lientel i de berø rte  lande og derm ed  også at b idrage til at udfylde sådanne 
kulturelle tom rum , som  er skabt gennem  to genera tioners adskillelse. 1 sin 
bog "H an sen  og Ivanov — A fspæ nding m ellem  Øst og V est” 1985 har 

østlandsekperten  M ary D au  netop  peget på EES’ ak tiv ite te r som  led i det 
m ere generelt a fspæ ndende og ku ltu rfo rm id lende  arbejde  (s iderne 273 ff.).

EES’ ak tiv ite te r planlægges og styres ud fra kom m ercielle behov og 
betales a f  erhvervslivet. S tatslige bevillinger til m ere oplysende v irksom 
hed i form  a f generelle in fo rm a tio n sk o n to re r o. lign. i Ø steu ropa og S ovjet
un ionen , hvor ku ltu raspek te t udm æ rket kunne indgå, m angler sto rt set. 
EES har siden sin opre tte lse  i 1975 stået for p ro jek tsty ringen  a f  ca. 1 500 
ud landsak tiv ite te r, sto rt set alle a f  kom m erciel karak ter. Som m iddel til at 
frem m e sam kvem m et m ellem  befolkn ingerne i de europæ iske sta tshan- 
delslande og D anm ark  har disse arran g em en ter haft lignende karak te r som 
altid  har kendetegnet handel over græ nserne, nem lig  at de b id rager til at 
overv inde  nationale , politiske og kultu relle  b a rrie re r og skaber m enneske-
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lige kon tak ter. D ette  er sket uden a t der på nogen m åde er sat fokus på 
ak tiv ite te r, d er på det kultu relle  om råde  kunne bidrage til at udvik le  det 
m ere folkelige sam arbejde, selvom  m ulighederne, hvis de nødvendige 
bevillinger havde været tils tede, faktisk  forelå/foreligger.

Som pro jektstyringsorgan er EES ikke frem m ed for a t påtage sig arrange
m enter, hvo r kulturelle indslag indgår, jfr . f. eks. den for tiden  løbende 
” D enm ark  in B rita in” -kam pagne, som  adm in is tre res  a f  EES, og hvis kom 
m ercielle e lem en ter finansieres a f  E ksportfrem m erådet. EES er ligeledes 
fo rtro lig  m ed nord iske sam arbe jd sp ro jek te r og vedlægger eksem pelvis sin 
p rogram side til det nord iske m iljø- og tekno log isem inar i K ina i ok tober 
19881 og henviser til sit a rbejde  m ed det store  skand inav iske  fæ llescenter 
på Telecom  91 i Schweiz, som  i lighed m ed 1987 koord ineres a f  EES for de 
nord iske  te lekom m unikationssty re lser.

Skulle R ådets overvejelser om  udbygget sam arbejde m ed de ø steu ro 
pæ iske lande føre til ak tiv ite te r, hvo r EES’ særlige know -how  og fo rb indel
ser i Ø steu ropa  kunne være a f  interesse, er EES gerne til tjeneste, ligesom 
EES gerne m ed de nord iske eksportfrem m eorgan isa tioner, som  EES i 
forvejen  a rbe jder sam m en m ed, e r  para t til a t d rø fte  konkre te  rådsforslag, 
som  kan supplere  de p ro jek ter, som  allerede fin d er sted på nord isk  basis.

K øbenhavn , den 11. ju li 1990

Nils Teisen

Foreningen for Folkehøjskoler:

En åbn ing  a f  ku ltu rsam arbejdet m ellem  de nord iske lande og de cen tra l
europæ iske lande og Sov je tun ionen  hilses velkom m en. Både n å r det d re jer 
sig om  folkeoplysning i a lm indelighed  og fo lkehøjskoleform en i sæ rdeles
hed.

Folkehøjskoleform en h a r ganske lange tra d itio n e r i lande som  Polen, 
U ngarn  og Ø sttysk land , og i disse lande  er der nye in itia tiv e r i gang m ed 
henblik  på a t etab lere  folkehøjskoler.

D er er ikke m indst i den senere tid  livlig forb indelse  m ellem  nord iske 
fo lkehøjskoler og disse o rgan isa tioner på den  ene side og tilsvarende 
o rgan isationer, skoler, in itia tivg rupper og enkeltpersoner på den  anden  
side. D ette  er således kom m et til ud tryk  på B randbjerg-konferencen i ju n i 
om  ” Folkehøjskolernes rolle i den europæ iske udvik ling  i 1990’e rne” , hvor 
der deltog i 50 europæ iske folkeoplysere og højskolefolk, sam t på  konfe
rencen ” T he Folk High School in a p lu ralistic  W orld” i august på  N ordens

'  H ä r  e j tryck t.
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Folkelige A kadem i i K ungälv, som  havde om kring  100 deltagere fra hele 
verden.

1 D anm ark  koncentreres indsatsen  b l.a . om  en sam let ansøgning til den 
nyetablerede D em okratifond , hvis sek re taria t ligger i det danske U denrigs
m in is terium . D em okratifonden  sigter ikke m indst m od at give cen tra l
europæ ere og sovjetborgere, som  er in teresserede i at styrke den dem okra
tiske udvikling og m enneskere ttighederne  i deres h jem lande, m ulighed for 
at følge underv isn ing  i D anm ark  sam t stifte  bekend tskab  m ed danske 
politiske, kultu relle  og sociale forhold. F ondens budget er på 60 m io. kr.

Foreningen for Folkehøjskoler h a r i brev  fra den danske udenrigsm in i
ster fået en k lar tilkendegivelse af, at udenrigsm in isteren  anser fo lkehøj
skolerne som havende en væ sentlig rolle at spille i fo rbindelse m ed in d sa t
sen over for C en tra leu ropa. Foren ingens ansøgning forventes behand le t a f  
D em okratifonden  i ok tober 1990.

D et kan tilføjes, at det danske K u ltu rm in iste rium  allerede i som m eren 
1990 ydede en særlig bevilling til opho ld  for 2 ungarske og 2 polske 
deltageres ophold  på danske folkehøjskoler. I slu tn ingen a f  august 1990 
deltager den danske folkehøjskole m ed 12 deltagere i en konference i 
U ngarn  om  folkelig iden tite t.

D er er således overo rden tlig  m egen ak tiv ite t m ed henblik  på et væsentlig 
stø rre  sam kvem  m ed de næ vnte lande.

M en hensyn til rek o m m an d atio n ern e  skal F oren ingen  knytte  kom m en
ta re r til enkelte a f  dem .

M en hensyn til p unk te rne  3 og 7, hvori foreslås fælles no rd isk  opera tiv t 
sam arbejde vedr. ku ltu rafta ler, ku ltu rhand lingsp lanen  og generel koo rd i
nering  a f  indsatsen , m ener vi, at en vu rdering  a f  den h id tid ige effektivitet 
a f  det b ila terale  sam arbejde  i forhold  til et nord isk , m ultila te ra lt sam arbe j
de vil være ønskelig, førend m an lægger sig fast på en m odel. D et er 
Foren ingens opfatte lse , at fleksible, enkelte og billige m odeller m å fore
træ kkes uanset i hvilket regi o rdn ingerne  skal gennem føres.

M ht. punk t 4, hvori foreslås en cen tra leu ropæ isk  kvote vedr. N ord job  og 
N ordp lus kan F oren ingen  anbefale  en sådan o rdn ing  gennem ført som  en 
særlig fo ranstaltn ing , der ikke berø rer de h id til gæ ldende o rdn inger for 
nord iske statsborgere. D et er Foren ingens opfatte lse , at m an  i D anm ark  i 
D em okratifonden  h a r et redskab  til realisering  a f  disse tanker.

M ht. punk t 6, hvori foreslås afho ld t en bred  ku ltu rkonference  ” Ø ster
søen ru n d t”  i b red  betydning , skal Foreningen ud trykke sin helh jertede 
stø tte  til d e tte  forslag, idet det er vo r opfattelse, at m ellem m enneskelige 
ko n tak te r for ø jeblikket er a f  afgørende betydning  og vil kunne danne basis 
for en m ere system atisk  indsats i frem tiden .

K øbenhavn , den  17. sep tem ber 1990

Ole Borgå
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IC U , Informationscenter for studie- og udvekslingsrejser:

ICU finder forslaget a f  sto r betydning  for m ulighederne for en sam let 
no rd isk  indsats i forhold til udviklingen i Ø steu ropa og Sovjetun ionen .

Et a f  de grundlæggende p rob lem er i forbindelse  m ed kulturelle og m el
lem folkelige kon tak te r m ellem  Ø steuropa, S ov jetun ionen  og V esteuropa er 
de m anglende økonom iske m uligheder, de østeuropæ iske partnere  h a r for 
at få vestlig valuta. D et vil derfor være vigtigt, at kunne yde økonom isk 
stø tte  til østeuropæ isk  og sovjetisk deltagelse i ak tiv ite te r, d er finder sted i 
et vesteuropæ isk  land . D er bø r derfo r afsæ ttes m id ler til at yde ø konom i
ske stø tte  til ku ltu rsam arbejde  og m ellem folkelige k o n tak te r gennem  op
rettelse a f  en fond.

U d over ordn ingen  vedr. N ordp lus og N ord job  bør der åbnes op for 
østeuropæ isk  og sovjetisk deltagelse i ak tiv ite te r stø tte t a f  N ord isk  Ung- 
dom skom ité .

Vi håber, at disse få bem æ rkninger kan give an ledn ing  til overvejelser i 
forbindelse  m ed den videre behandling  a f  forslaget.

K øbenhavn , den 11. ju li 1990

F inn Guldbæk 
Centerleder

Kommunernes Landsforening har i skrivelse av den 17 ju l i 1990 förklarat 
sig  icke ha något a tt anjora i an ledning av m edlem sforslaget.

Det kongelige Bibliotek:

D et kongelige B ibliotek ser positiv t på forslaget om  næ rm ere kulturelt 
sam arbejde m ed de østeuropæ iske lande og S ovjetun ionen  og har da også 
allerede taget in itia tiv  til at indlede et særligt kultur- og b ib lio tekssam ar- 
bejde m ed de baltiske landes nationalb ib lio teker, jvf. vedlagte skrivelse a f  
29. august 1990 til K u ltu rm in is te rie ts  6. k o n to r .1

Sam tidig  kan henvises til D et første sov jetisk-danske Sem inar om  Bib
lio teksforhold . Bilag ved lag t.1

K øbenhavn , den 17. sep tem ber 1990

E rland  K olding Nielsen

' H ä r  e j tryck t.
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M ellemfolkeligt Samvirke:

MS stø tte r forslaget kraftigt. D ets in ten tio n e r ligger helt på linie m ed det 
m ellem folkelige arbejde, som  er kernen i M S’ m ålsæ tning. B ehovet for en 
in tensivering  a f  kon tak ten  m ellem  netop  N orden  og Ø stlandene er meget 
stort. D et ved vi fra vores m angeårige, folkeligt baserede, konkre te  udveks- 
lingssam arbejde.

D esuden ønsker MS at pege på en h id til upåagte t m ulighed for ku ltu relt 
sam arbejde m ellem  regionerne:

G røn land , hvo r MS gennem  m ange å r har arrangere t in te rna tiona le  
arbejdslejre, d an n er et naturlig t og enestående b indeled  m ellem  N orden  og 
Inu it i den nordøstlige del a f  S ovjetun ionen .

M an kan forestille sig en sæ rdeles in teressan t k u ltu rkon tak t etab leret 
gennem  nord iske/sov je tiske(Inu it) arbejdsle jr- og udvekslingspro jek ter i 
G ronland .

M ellem folkeligt Sam virke vil også gerne stille sine erfaringer og o rgan i
sation  til rådighed, hvis det b liver m uligt at frem m e denne type ku ltu rm ø-

K øbenhavn, den 1. ok tober 1990

M ellem folkeligt Sam virke

Peter Sigsgaard

Statens Filmcentral:

--------- vi finder et sådan t sam arbejde m eget vigtigt på film om rådet, da
netop  udveksling og forevisning a f  levende b illeder kan m edv irke til et 
gensidigt kendskab  til ku ltu r, h is to rie  og sam fundsfo rho ld , som  det før 
om væ ltn ingerne i øst ofte var svæ rt at e tablere.

N etop  derfo r arrangerede  S tatens F ilm cen tra l i sam arbejde  m ed TV 2- 
B ornholm  i m aj 1990 i G udh jem  på B ornholm  den første film- og TV- 
festival for de baltiske lande, hvor 80 p ro d u k tio n e r blev vist, og hvor 80 — 
100 gæ ster var til stede.

Festivalen  var en succes, b l.a . fordi det for m ange film folks vedkom 
m ende var første gang, de fik deres væ rker vist uden for deres eget land.

F or SFC ’s vedkom m ende har vi en del østeuropæ iske kon tak ter, som vi 
gerne vil udbygge ved at kunne få m uligheder for at e tab lere  re jser m ed
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danske kortfilm  og deres ophavsfolk , og vice versa m .h .t. østeuropæ iske 
film  og film folks besøg i D anm ark .

K øbenhavn , den 9. augusti 1990

S ta tens F ilm cen tra l

Tue S teen  M uller  
Inform ationschef

Rytmisk Musikkonservatorium:

R ytm isk  M usikkonservato rium  h a r i m ere end  et å r  haft regelmæssig 
udveksling  a f  o rkestre  (og derm ed  studerende) fra K øbenhavn  og M oskva. 
D et m usikalske såvel som det kulturelle og sociale udby tte  er m eget højt.

Vi h a r endv idere  i k u ltu rm in iste rie lt og M usikrådsregi p lanlagt afho ldel
se a f  et ry tm isk  ” stæ vne” på en dansk  højskole i som m eren  1991 m ed 
deltagelse a f  70 ry tm iske m usik studerende  fra østlandene og 70 fra D an 
m ark.

V ores e rfaringer m ed  N o rd p lu sad m in istra tio n en s arbejde  er m eget d å r
lige og vi m å fraråde  a t N ordp lu s involveres i et kom m ende Ø st-N ord isk  
udvekslingsarbejde.

K øbenhavn , den 2. ok tober 1990

Olav Harsløv  
Rektor

F i n l a n d

Utrikesministeriet, press- och kulturavdelningen:'

E tt förslag som  de nord iska  ländernas regeringar even tue llt ger för a tt 
avskaffa v isum tvånget m ellan de nord iska  länderna  och länderna  i Ö st
eu ropa gäller en fråga, d ä r den  finska regeringen fö rbehåller sig full p röv 
n ingsrätt och kom petens. Ifrågavarande m edlem sförslag  innehåller inte 
sådana synpunk ter som  kunde leda till en om prövn ing  av de tta  ställn ings

tagande.
F in land  har varit föregångare när det gäller a tt ingå och up p rä ttah å lla  

av tal om  v isum frihet m ed östeu ropeiska  länder i det europeiska sam arbe

1 Y ttra n d e t ö versa tt frå n  f in s k a .
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te ts anda. För nä rv a ran d e  har F in land  gällande av tal om  v isum frihet m ed 
B ulgarien, Jugoslav ien , Tyska d em okra tiska  repub liken , T jeckoslovakien  
och U ngern. Polen su spenderade  i decem ber 1981 tilläm p an d e t av visum - 
frihe tsav ta le t m ed F in land . F in land  å sin sida suspenderade  v isum frihets- 
av talet m ed R um än ien  i m aj 1990, tillsam m ans m ed de övriga no rd iska  
länderna.

N ord iska m in is te rråde ts  sek re taria t a rb e ta r redan  nu  för e tt sam nord isk t 
ku ltu ru tby te . V erksam heten  styrs av en särskild  ledn ingsgrupp  i m in is te r
rådets regi. V erksam heten  begränsas genom  en svår finansieringssitua tion  
i m in is te rråde t. D ärfö r kan förslaget till ö p p n an d e t av k u ltu rsam arbe te t 
m ellan de nord iska länderna  och Ö steu ropa sam t S ov jetun ionen  in te  be
trak tas som  en p rincip ie llt ny öppning . En del p ro jek t, bl. a. en sam nord isk  
konstu tstä lln ing  M odern ism ens genom bro tt pågår, och dessa in n eb är en 
verksam het av det slag som  föreslagits. V erksam heten  kan utv idgas enbart 
genom  a tt budgetunderlaget i m in is te rråd e t fö rstärks.

I in itia tive t föreslås även sam nord iska  ku ltu rav ta l m ed östeuropeiska 
länder och Sov je tun ionen . Tack vare sin verksam het har F in land  i m ånga 
m ed ku ltu rav ta le t fö rkn ippade frågor fått u tm ärk ta  u tgångspunk ter för 
ku ltu rsam arbete t. H är kan näm nas exem pelv is det i bö rjan  av 1960-talet 
ingångna av ta le t m ellan F in land  och Sov je tun ionen . M ed sam nord iska  
avtal kunde F in lands insats in te  på något sätt fö rstärkas. D essu tom  visar 
utvecklingen speciellt i ö steuropeiska län d er a tt i sam hälle ts b ry tn ingsske
de håller ku ltu rav ta len  på  att fö rlo ra  en sto r del av sin funktionsduglighet i 
och m ed att u tby tet överförs d irek t till de ensk ilda ak tö re rn a  och p a rte rna  
inom  ku ltu rlivet. Y tterligare  har genom fö randet av de ex is terande k u ltu r
av ta len  m ö tt svårighete r eftersom  den ena  parten  h a r saknat och fo rtfa ran 
de saknar finansiering.

U trikesm in is te rie t h a r ingenting a tt an m ärk a  em ot skulle N ord iska  rå 
det arrangera en o m fa ttan d e  ku ltu rkonferens. M in isterie t ä r  vid behov 
berett a tt b istå  F in lands delegation  om  denna i d e tta  sam m anhang  åläggs 
ansvar för arrangem ang eller förberedelser.

U trikesm in is te rie t anser det in te  m öjligt a tt genom föra den föreslagna 
koord ineringen  av k u ltu rsam arbe te t i V ästeuropa, eftersom  m in is terrådet 
k nappast h a r fö ru tsä ttn in g ar för a tt fungera på en sek tor d ä r de ex is te ran 
de in ternationella  o rgan isa tionerna  redan  fullödigt arbetar.

V ad beträffar punk t 8 i m edlem sforslaget fäster u trik esm in is te rie t up p 
m ärksam het på den verksam het som  redan  sker inom  ram en för ESSK- 
processen.

H elsingfors den 20 augusti 1990

U trikesm in is te rie t

R a lf  Friberg  
Avdelningschef
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Undervisningsministeriet:'

K ultu rsam arbete t har en central ställn ing  n ä r m an  u tveck lar ko n tak te r
na m ellan de nord iska länderna  och Ö steuropa. D e ensk ilda nord iska 
länderna  h a r sedan gam m alt goda b ila tera la  re la tioner till n ästan  alla av 
dessa länder. N är m an överväger a tt u tv idga den sam nord iska  k u ltu rp o liti
ken till Ö steu ropa b ö r m an speciellt b e tona  dess kom ple tte rande  betydel
se. D et finns rikligt m ed uppg ifter såväl för det sam nord iska  som  b ila terala  
ku ltu rsam arbe te t u nder de närm aste  åren .

På h isto riska, geografiska och ekonom iska  g runder bo rde  m an å tm in s to 
ne i fö rsta  skedet koncen trera  sig på de baltiska länderna . I ett senare  skede 
e rb juder an d ra  närom råden  i S ov jetun ionen  flera m öjligheter för u tveck
landet av ku ltu rsam arbete t.

N ord iska m in is te rråde t har berett e tt särskilt arbetsp rogram  for B alti
kum  och Ö steuropa. C en tra la  u tvecklingspro jek t ä r  en stipend ieo rdn ing , 
sam nord iska  ku ltu r- och in fo rm atio n sk o n to r sam t b id rag  till no rd iska 
in s titu tio n e r p rojektv is. L edningsgruppen  för no rd isk  ku ltu rin fo rm atio n  
p lanerar fö r n ä rvarande  ett o rien teringsbesök  till B altikum .

I sam band  m ed ov an n äm n d a  p ro jek t bo rde  m an  speciellt fram häva  en 
effektivisering av underv isn ingen  i nord iska  språk  och k u ltu re r såväl i de 
ensk ilda nord iska länderna  som  i B altikum ,

D e i förslaget ang ivna gem ensam m a ku ltu rav ta len  kunde d ärem o t knap 
past främ ja  k u ltu rsam arbe te t i avsevärd  grad. D e nord iska länderna  har 
in te  heller annars deltagit i olika europeiska  u tvecklingsprojekt m ed ge
m ensam m a avtal. D ärem o t ger den nord iska  ku ltu röversenskom m elsen  
fo rtsä ttn ingsv is ram ar för e tt gem ensam t agerande både  i och u tan fö r 
N orden.

Sam m ankallandet av en o m fa ttan d e  ku ltu rkonferens kan anses som  en 
idé värd  a tt stödas. M an borde  dock beak ta  a tt m an  redan  nu håller på  a tt 
a rrangera flera vetenskapliga sym posium  sam t ku ltu rsem inarie r, till vilka 
östeuropeiska länder och i synnerhet rep resen tan te r för B altikum  regel
bundet inkallas.

M in isterie t kom m er a tt ta  ställn ing  till m edlem sförslaget slutgiltigt när 
ärende t behandlas av organ för no rd isk t ku ltu rsam arbete .

H elsingfors den 28 sep tem ber 1990

U nderv isn ingsm in isterie t

Ja a kko  N u m m in en  
Kanslichef

Fredrik Forsberg 
Äldre regeringssekreterare

' Y ttra n d e t översa tt fr ä n  f in s k a .
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Centralkommissionen för konst1:

I u tby tesp rogram m en  för lä rare  och stu d e ran d en  sam t unga arbetstagare  
bo rde  ingå även en kvot för lä rare  och s tu d e ran d en  inom  o lika k o n stn ä rli
ga grenar. L ikaså b o rde  speciell up p m ärk sam h e t rik tas m ot a tt s töd ja  unga 
konstnärer som del av k u ltu rsam arbe te t länderna  em ellan.

1 m edlem sförslaget finns rekom m endation  om  a tt s tärka  de nord iska 
språken genom  a tt underv isn ingen  av  nord iska  sp råk  skulle ges stöd i 
un iversite t i Ö steu ropa. Som ett m ycket v ik tig t in s tru m en t fö r förm edling  
av den språkliga ku ltu ren  är enligt C en tra lkom m issionen  för konst a tt 
effektivt främ ja  översä ttn ings- och pub likationsm ö jligheterna  av litte ra 
tu r. A tt öka kännedom en  speciellt om  m odern  litte ra tu r både  v idgar och 
fö rd ju p ar växelverkan av ku ltu ren  i det p lanerade  sam arbete t.

Enligt C en tra lkom m issionen  för konst u tgör m edlem sförslaget en posi
tiv u tv idgning  av det in te rna tione lla  sam arbe te t, som  i no rd isk  praxis 
trad itione llt övas. C en tra lkom m issionen  för konst önskar a tt N o rd iska  
rådet ser till a tt tillräckliga ekonom iska resu rser beviljas fö r a tt verkställa 
projektet.

H elsingfors i augusti 1990

Irm eli N iem i 
O rdförande

Seija liisa  W ikström  
Vik. generalsekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapsstyrelsen  vill i sam m anhanget fram hålla  betydelsen  av att 
N o rden  — i olika fo rm er av sam arbete  m ellan N orden  och de ö steu ro 
peiska länderna  — för fram  de no rd iska  sjä lsty rande om rådena , därib land  
Å land, som  m ed sin självstyrelse och sin d em ilita rise rad e  sta tus visat sig 
vara en god m odell för a tt lösa m ino rite tsfråg o r på ett fredligt sätt.

D å flerta let östeu ropeiska  län d er käm p ar m ed svåra e tn iska  konflik ter 
m ed allvarliga kultu rella  och språkliga konsekvenser ä r  det y tte rs t viktigt 
att N orden  visar m edkänsla  och förståelse för dessa problem .

L andskapsstyrelsen  föreslår v idare , a tt ett h u v u d tem a  vid den föreslag
na ku ltu rkonferensen  m ed deltagare  från  sam tliga nord iska  och ö steu ro 

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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peiska länder borde vara m inorite tsfrågor u r kulturell och språklig  synv in 
kel.

M arieham n den 4 sep tem ber 1990

S u n e  Eriksson  
Lantråd

S len-E rik  A braham sson  
Utbildningschef

N o r g e

Utenriksdepartementet:

D et offentlige kulturelle sam arbe ide t m ellom  N orge og de Ø steuropeiske 
land (inkl. Sovje tun ionen) h a r i e tte rk rigstiden  væ rt regulert av  b ila terale  
av ta ler, iverksatt ved p rog ram m er som  h ar væ rt refo rhand le t hvert tred je  
eller fjerde år. En slik regulering g jennom  m yndighetsav ta ler har vært 
nødvendig  p. g. a. den sen tra liserte  o rganisering  av ku ltu rlive t i de nevnte 
land.

A vdelingen deler fullt ut forslagsstillernes syn på nødvend igheten  av å 
ny tte  de m uligheter for økt ku ltu re lt sam kvem  m ed de østeuropeiske land 
og S ovjetun ionen  i fo rb indelse  m ed den politiske og økonom iske endring  
som  har skjedd og fortsatt skjer i d e tte  om råde t. Im id lertid  tyder den 
strøm  av henvendelser fra disse land  på heller et ønske om  m er d irek te  
sam arbeid  m ellom  k u ltu rin stitu s jo n er i N orge og de respek tive land enn 
om  ønske om  økt m yndighets engasjem ent på det kulturelle om råde t. Da 
et slikt d irek te  sam arbeid  i s to r grad vil m åtte  bety okt økonom isk  be las t
ning for den enkelte ku ltu rin stitu s jo n  i de østeu ropeiske  landene og der
m ed i en økonom isk  vanskelig  periode kan bety et lavere ak tiv ite tsn iv å  er 
avdelingen innstilt på å gå inn i p rosjek ter som  er ensidig finansiert fra 
norsk side i stø rre  grad enn tidligere, a lte rn a tiv t, d er det e r naturlig , å 
u tv ide prosjek tet til et nord isk  fellesarrangem ent.

O slo, 27. ju li 1990

U D . K ultu rkon to re t

Tore Tanum

Utenriksdepartementet har i en skrivelse den 14 sep tem ber 1990 belt all 
f å  tillägga fö lja n d e  u tta lande till svar av den 27 ju l i 1990 (se ovan):
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A d  pkt. 1, s. 3 (visum tvangj:

A vvikling av v isum tvang  er det definerte  m ål for N orge, som  i løpet av 
våren opphevet v isum tvangen  overfo r D D R , U ngarn  og T sjekkoslovakia.

A d  pkt. 2, s. 3:

Som det vil frem gå av Presse- og ku ltu ravdelingens ovennevn te  no ta t, 
anser en det som  nødvendig  å u tny tte  de m uligheter for økt k u ltu rsam ar
beid som utvik lingen i S ov jetun ionen  og det øvrige Ø st-E uropa muliggjør. 
Som et godt eksem pel kan nevnes den nord iske  m odern ism e-u tstillingen , 
som nylig ble vist i L eningrad og M oskva. Særlig i forbindelse  m ed åpn ing 
en av u tstillingen i M oskva, ble det kny ttet k o n tak te r og u tvekslet forslag 
til oppfølging. Som det vil vites, h a r også N ord isk  M in iste rråd  latt u tføre 
en fo rstud ie  vedrø rende kultu relt sam arbeid  m ellom  N orden  og B altikum . 
R apporten  skal studeres av  en in tern  ad  hoc-gruppe, nedsa tt på Sam ar- 
be idsm in istrenes anm odn ing . G ruppen  skal kom m e m ed forslag til et 
foreløpig, konkret sam arbejdsp rogram  innen 1. ok tober d. å.

A d  pkt. 3, s. 3:

D et er ikke aktuell norsk politikk  å inngå nye bilaterale  av ta le r om  
kulturelt sam arbeid . Isteden h a r m an de senere å r  fo re trukket å satse på ad 
hoe sam arbeidsprosjek ter. På sam m a grunnlag  anser U ten rik sd ep artem en 
tet det ikke som  form ålstjenlig  å inngå en fo rm alisert ” b ireg ional” nor- 
d isk /øst-europeisk  ku ltu rav tale . L ikesom  i b ila tera l sam m enheng  tø r det 
være vel så u tb y tte rik t å bygge ut k u ltu rsam arb e id e t i praksis på ad hoc- 
basis.

A d  pkt. 5, s. 3 (styrking av de nordiske språks stilling  i Øst-Europa):

D et vises her til ovennevn te  ad hoc-gruppe innen M in iste rråde t. F o røv 
rig a rbe ider såv id t vites N ord isk  L ek to ra tnevnd  m ed denne saken, som  
også skal behandles på nevndens neste m øte (u ltim o  septem ber).

A d  pkt. 7, s. 3 (koordinering av vest-europeisk innsats):

D et vises til k o m m en tare r ad pkt. 3, s. 3. På sam m e m åte  anser U D  det 
heller ikke som  ønskelig at det tas skritt til en slik koord inering . E tte r norsk 
syn ville de tte  byråk ra tisere  k u ltu rsam arbe ide t m ed Ø st-E uropa i 
unødvend ig  grad.

G enerelt vil U ten rik sd ep artem en te t påpeke at det e r sto rt behov for 
p rak tiske, konkrete  utvekslings- og an d re  tiltak , og at by råk ra tiske  og 
adm in is tra tiv e  overbygninger bø r unngås i stø rst m ulig grad — især i en tid



24

da Ø st-E uropa forsøker å avbyråkratisere  sitt ku ltu rsam arbeid  m ed u ten 
verdenen.

O lso. 14. sep tem ber 1990

U ten rik sdepartem en te t 
N ord isk  S ekretaria t

Kjellaug M yhre  
Førstekonsulent

Justis- og politidepartementet:

I likhet m ed forslagsstillerne finner norske m yndigheter at det siste års 
politiske u tv ik ling  i Ø st-E uropa har foranlediget en gjennom gang av re
gelverket for innreisekontro ll av borgere fra de tte  om rådet. En em bets- 
m annsgruppe sam m ensatt av rep resen tan te r for U ten rik sdepartem en te t, 
Ju s tisd ep artem en te t, F o rsvarsdepartem en te t, U tlend ingsd irek to ra te t, Po
litiets O vervåk ingstjeneste  og Forsvare ts O verkom m ando  er b litt nedsatt 
for de tte  form ål. G ruppen  konk luderte  m ed at det var grunn til å revidere 
instruksen som  gjelder norske u ten riksstasjoners behandling  av v isum søk
nad er fra østeuropeiske borgere. Instruksen  er nå end re t i sam svar m ed 
dette , noe som  innebæ rer en forenklet og raskere behandling  av v isum søk
nad er fra østeu ropeere  som  vil reise inn i N orge.

V isum kravene overfor østeuropeiske borgere b lir fo rtløpende vurdert. 
N orge har i 1990 inngått v isum frihe tsav ta le r m ed D D R , Tsjekkoslovakia 
og U ngarn . V isum frihetsav talen  m ed B ulgaria ble opphevet av N orge i 
august 1989, og v isum frihetsav ta len  m ed R om an ia  ble suspendert i ju n i 
1990.

Jugoslaviske borgere er v isum frie  m ed hensyn til innreise  til N orge i 
henhold  til v isum frihetsav ta le  inngått m ellom  Jugoslavia og N orge den 6. 
m ai 1964. A lbanske, polske og sovjetiske borgere m å ha visum  for innreise 
til Norge.

At behovet for v isum plik t for borgere av øst-europeiske land som skal 
innreise till N orge vurderes ulikt for de ulike østeuropeiske landene, skyl
des b l.a . at det e r lagt vekt på innvandringspo litiske  hensyn. D et vises i 
denne forb indelse  til at S tortinget i fo rbindelse m ed sin behandling  av 
O delstingsproposisjon  n r 46 for 1986 — 87 om  utlendingsloven  ga sin til
slu tn ing til p rinsippet om  at v isum institu tte t kan og bør b rukes som  et ledd 
i innvandringskontro ll og-regulering .

Ju s tisdepartem en te t vil til slu tt fram holde at dagens regelverk og praksis 
hva gjelder østeuropeeres innreise  til N orge anses å være i sam svar m ed
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såvel slu ttak ten  fra K onferansen  om  S ikkerhet og S am arbeid  i E u ropa  som  
m ed s lu ttdokum en tene  fra dens u like oppfølgingsm øter.

O lso, 24. august 1990

L iv Hella M atre  
Fung. byråsjef

M agne H olter
Førstekonsulent
saksbehandler

Kirke- og kulturdepartementet:

D epartem en te t e r enig i at den end rede  politiske situasjon  bør u tny ttes 
til å bygge ut ku ltu rfo rb indelsene  og in tensivere  k u ltu rsam arbe ide t m ed 
Ø st-E uropa. E ksem pelvis kan nasjonale  bestem m elser om  u tv idet v isum 
frihet eller forenkling  av p rosedyrene ved v isum behand ling  være et verd i
fullt b id rag  til å le tte  personutveksling , spesielt in n en fo r ungdom sarbeide t 
og id retten .

M in isterråde t bø r kon tinuerlig  vu rdere  m ulighetene for u tv ide t sam ar
beid m ed Ø st-E uropa, også på k u ltu rom råde t. D et er allerede ta tt en rekke 
in itia tiv e r i den forbindelse. D epartem en te t e r likevel i tvil om  en fast 
ku ltu rav ta le  m ellom  N orden  og øst-europeiske land  vil være et egnet 
v irkem iddel. M an bør unngå tung rodde  og ressurskrevende o rgan isa to ri
ske struk tu rer.

Forslaget om  en bred  ku ltu rkon feranse  m ed  deltagelse av de nord iske og 
øst-europeiske land bø r vu rderes næ rm ere i organene u n d er den nord iske 
ku ltu rav ta len . En slik konferanse m åtte  i tilfelle fo rberedes grundig  m ed 
sikte på å gi konkre te  resu lta ter.

N år det gjelder forslagene om  et no rd isk  in itia tiv  for å koo rd inere  de 
vest-europeiske lands innsats for u tv ide t k u ltu rsam arbe id  m ed Ø st-E uropa 
og utbygging av k u ltu rsam arbe ide t innen fo r en all-europeisk  ram m e, viser 
vi til at den nord iske  ku ltu rav ta len  fo ru tse tte r no rd isk  fellesopptreden  i 
in ternasjonal sam m enheng.

D ette  er p rob lem er som  vi m ener m å løses innen fo r ram m en  av eksiste
rende o rganer eller sam arb e id sstru k tu re r for europeisk  sam arbeid  (E uro
parådet, K ESSE-prosessen, O E C D . EFTA o. a.).

Oslo, 11. sep tem ber 1990

Olav N yh a m a r  e. f.

Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent
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SI de la r uppfa ttn ingen  a tt k u ltu rsam arb e te t m ellande de nord iska  län
d ern a  och de östeuropeiska länderna  och Sov je tun ionen  b ö r u tökas. SI har 
så lunda till den  svenska regeringen u ttryck t starka  önskem ål om  en lång
siktig  uppbyggnad av Sveriges u tby te  m ed dessa länder på de om råden  som  
SI fö re träder, såväl in fo rm ations- och erfa renhe tsu tby te t på sam hällsom 
rådet som  k u ltu ru tby te t och det akadem iska  u tby tet.

SI an slu te r sig till några av m edlem sförslagets punkter:
•  R ekom m endationen  till N ord iska  m in is te rråd e t a tt u ta rb e ta  e tt förslag 

om  a tt in leda gem ensam t no rd isk t ku ltu rsam arbe te  på de om råden  där 

det ä r m öjligt (punk t 2).
•  R ekom m endationen  till N o rd iska  m in is te rråd e t a tt u tv idga u tby tesp ro 

g ram m et N ordp lus m ed en m ind re  kvot för ö steu ropéer (punk t 4).
•  R ekom m endationen  till N ord iska  m in is te rråd e t a tt u ta rb e ta  e tt förslag 

till a tt s tärka de nord iska  språkens ställn ing  i Ö steu ropa  (punk t 5). 
D ärem o t avv isar SI tanken  på a tt e tt gem ensam t nord isk-östeuropeisk t

ku ltu rav ta l på regeringsnivå (punk t 3). Sverige tecknar in te  i dag — m ed 
hänv isn ing  till ku ltu rlive ts frihe t och egna p rio rite rin g ar -  några ku ltu rav 
tal. D et finns enligt SI ingen an ledn ing  till a tt om pröva  de tta  stä lln ingsta

gande.
N är det gäller frågan om  en b re tt upplagd ku ltu rkonferens m ed deltagare 

från  alla no rd iska och östeu ropeiska länder (punk t 6) anser SI a tt denna 
f. n. har en lägre p rio rite t. E tt fö rhållandev is o m fa ttan d e  delegations- och 
besöksu tby te  m ed flera av dessa länder h a r redan  in letts från  bl. a. svensk 
sida. D et är därfö r m er angeläget a tt få till s tånd  ett d irek t k u ltu ru tby te  och 
-sam arbete  i konkreta  p ro jek t inom  o lika om råden .

Stockholm  den 3 sep tem ber 1990

Anders Clason

Statens kulturråd:

K ultu rråde t kan anslu ta  sig till synsätte t i m edlem sförslaget om  vikten  av 
ett utbyggt ku ltu rsam arbe te  m ellan  N orden  och de östeu ropeiska  länder
na. En rad sam arbe tsin itia tiv  h a r redan  tag its och olika s tru k tu re r för ett 
utbyggt sam arbete  d isku teras. D et finns an ledn ing  a tt skapa överblick  över 
alla dessa in itia tiv  så a tt in sa tserna  från  olika sam hällsorgan sä tts  in d ä r  de 
bäst behövs. K u ltu rråde t fin n er a tt en bred  ku ltu rkonferens skulle kunna 
b id ra  till en sådan p rio rite ring , u n d e r fö ru tsä ttn ing  a tt den ä r vä lp lanerad .
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På m iljöom rådet h a r nyligen o rd n a ts  en konferens på hög po litisk  n ivå, 
som  uppenbarligen  gett en god bas för e tt u tveck lat sam arbete  på det 
om rådet.

K u ltu rrådet vill peka på det in itia tiv  som  tagits av den svenska sam o rd 
n ingskom m ittén  för FN s ku ltu rå rtio n d e . Som fram går av den redogörelse 
som kom m ittén  1990-08-31 gett in till u tb ild n ingsdepartem en te t (b ifogas)1 
har kom m ittén  som  ett högp rio rite ra t sam arbe tsp ro jek t valt e tt. benäm nt 
” Ö stersjön som  länk m ellan länder och k u ltu re r” . Å rtiondekom m ittén  har 
inom  ram en för det p ro jek te t tagit e tt in itia tiv  till a tt genom föra ett 
sem inarium  om  svensk ku ltu rpo litik  för sovjetiska k u ltu rad m in is tra tö re r i 
m ånadssk ifte t sep tem ber/ok tober. K om m ittén  kom m er a tt u n d e r hösten 
arbeta  fram  ett program  för Ö stersjöpro jek te t, varv id  det gäller a tt på ett 
läm pligt sätt välja ut p ro jek tidéer b land den m ängd sam arbetsp ro jek t som 
pågår eller förbereds.

K u ltu rrådet finner det na tu rlig t a tt sam ordn ingskom m ittén  genom  sin 
rep resen ta tion  av olika statliga m yndigheter kan spela en roll i det u tv idga
de sam arbete  som  fö ro rdas i m edlem sförslaget.

I m edlem sförslaget föreslås a tt N ord iska  m in is te rråd e t skall u ta rbe ta  
förslag om  att öppna det no rd iska ku ltu rsam arbe te t för ett deltagande från 
östeuropeiska länder och Sovjet. D et går inte a tt bedöm a en sådan tanke 
generellt. K u ltu rsam arbe te t har m ånga olika fo rm er. O fta  bygger det på att 
vi kan anv än d a  våra no rd iska  språk. D et kan dock enligt ku ltu rråde t 
finnas an ledn ing  att m in is te rråde t går igenom  vilka nord iska  organ, d ä r 
det ä r m öjligt a tt innefa tta  e tt sam arbete  m ed Ö steu ropa. D et ä r  in te  säkert 
a tt den bästa  vägen ä r a tt enligt förslaget u ta rb e ta  ett no rd isk-östeuropeisk t 
ku ltu rav tal. M in isterråde t b ö r fö ru tsä ttn ingslöst p röva m ed vilka m edel 
det sam nord iska  sam arbete t m ed Ö steu ropa bö r främ jas. H ela tiden  bör 
g rund fö ru tsä ttn ingen  vara  a tt de v ik tigaste fo rm erna  för k u ltu rsam arbe te  
sker enligt avtal som träffas d irek t m ellan k u ltu rin s titu tio n e r, o rgan isa tio 
ner och adm in is tra tiv a  organ i de olika länderna.

K u ltu rrådet är positiv t till m etoder, som  sty rker de nord iska  språkens 
ställn ing i de östeu ropeiska  länderna.

S tockholm  den  24 sep tem ber 1990

Göran L ö fdah l
C arl-Johan Kleberg

' Här ej tryckt.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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A 929/s 
SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om uddybet samarbejde mellem Norden og de 
østeuropæiske lande og Sovjet om miljø
(S tillet a f  Claes Andersson, M argrete A uken, L illi G yldenkilde, H jörleifur  
G uttorm sson, Tora A asland  Houg, K jellbjørg L u n d e  og Lars Werner)

B IL A G A

Yttranden över medlemsforslaget 

D a n m a r k

Miljøministeriet:

A d  1.

M iljøm inisterie t e r ikke bekend t m ed, at ” D eb ts fo r N atu re  Sw aps” 
tidligere er blevet anvend t som  et redskab til dansk  forfølgelse a f  m iljøm ål.

M an kan dog pege på, at gæ ldssanering  kunne tæ nkes ivæ rksat i fo rb in 
delse m ed egenindsats i østlandene, eksem pelvis røgrensning på kraftvæ r
ker, sp ildevandsrensn ing  etc. M an b u rde  i så fald næ rm ere definere 
m iljøp ro jek terne  og fastsæ tte væ rd ier a f  egen indsatsen  for eventuel m od
regning.

En anden  m ulighed ville være e tab lering  a f  energ ipro jek ter, der skulle 
indgå i en o v ero rdne t energiplanlæ gning i udvalgte Ø stersøom råder. Så
danne energ ip ro jek ter skulle specifikt sigte m od en nedsæ ttelse a f  den 
m iljøbelastn ing , der er kny tte t til energ ip roduk tion  og energiforbrug. F i
nansiering  h e ra f m å etab leres via nord iske  fondsm id ler, idet overførsel a f  
energiteknologi er et p rio rite re t om råde  inden for N ord isk  M inisterråds 
arbejdsom råde. E ksem pelvis kan peges på det nyop re ttede  N ord iske 
M iljøfinansieringsselskab m ed en g rundkap ita l på 342 m io. kr. M idler fra 
de tte  selskab skal anvendes til finansiering  a f  in itia tiv e r i Ø steu ropa, som 
kan forbedre m iljøet i N orden.

A d  2.

De nord iske lande deltager alle på na tio n a lt, no rd isk  og in te rn a tio n a lt 
plan i en lang række stø tteo rdn inger, der i stø rre  eller m ind re  udstræ kning  
indebæ rer overførelse a f  m iljø teknologi fra de vestlige lande til de østlige 
lande.
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D et er M iljøm in isterie ts  fo rventn ing , at de vestlige landes m ultim il- 
lia rd stø tte  til østlandene vil resu ltere  i en væ sentlig teknologioverførsel via 
underv isn ing , dem onstra tionsan læ g  sam t fuldskalaanlæ g.

A d  3.

Forslaget begrundes b land t ande t m ed behovet for, at der i de ø steu ro 
pæiske lande findes, eller skabes en forståelse for en v iden om  og en 
ho ldn ing  til de lokale, regionale og globale m iljøhensyn.

D et er M iljøm in isterie ts  opfatte lse , at østlandenes teoretiske v iden i 
forskerkredse om  m iljøp rob lem er generelt e r udm æ rket, og at m iljødeba t
ten  i de østeuropæ iske lande i dag har m eget bedre v ilkår og generelt e r højt 
p rio rite re t a f  alle parter.

Inden  fo r H elsingforskonventionen  vedr. beskyttelse a f  Ø stersøens m iljø  
im od fo ru ren ing  foregår der et ganske v id tgående sam arbejde m ellem  de 
østeuropæ iske og nord iske forskere.

A d  4.

F or D anm arks vedkom m ende har Folketinget vedtaget en beslu tn ing 
om  en m iljø stø tteo rdn ing  for østlandene. O rdn ingens anvendelsesom råde 
falder inden  for forslagets ram m er. På lignende vis indebæ rer Ø stlande
pu ljen  og 10-fonden  sam t N ord isk  M iljøfinansieringsselskab (N E FC O ), at 
der stilles ekspertise til rådighed for østlandene.

A d  5.

D anm ark  har b ila tera lt indgået in fo rm ationsafta le r m ed sam tlige Ø ste r
sølande a f  den i forslaget om ta lte  art. På IAEA’s (D et in te rna tiona le  A tom  
Energi A gentur) generalkonference i W ien i sep tem ber 1990 agter D an 
m ark  at rejse spørgsm ålet om  etab lering  a f  en m ere generel in fo rm atio n s
pligt for de europæ iske nabolande.

A d  6.

D er foregår for tiden  inden for H elsingforskom m issionen  et rev isionsar
bejde a f  H elsingforskonventionen , hvo r m an  bl. a. skal vu rdere  m ere retlig 
b indende regler for kontro l m ed landbaseret fo ru ren ing  og en m ulig  o p ta 
gelse a f  vedtagne og kom m ende rek o m m an d a tio n e r som  annexer.

D anm ark  deltager ak tiv t i en række arrangem en ter om kring  energ i/m iljø  
sam arbejde m ed landene i Ø stersøregionen. E ksem pelvis kan næ vnes et 
baltisk-nord isk  sam arbejde på energi- og m iljøom rådet, der er igangsat 
m ed kortlæ gning a f  energi- og m iljø situa tionen  i E stland, L etland og 
L ithauen , afdæ kning a f  sam arbejdsm uligheder på p lanlæ gningsom rådet og 
det teknologiske om råde, i opbygning a f  k on tak tne t sam t op sta rt a f  kon
krete sam arbejdsp ro jek ter. P ro jek tet stø ttes via N ord isk  M in isterråds 
budget. F ra dansk side deltager Forsøgscenter Risø.

Et ande t planlagt in itia tiv  er afholdelse a f  en konference i 1991 m ed
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hovedform ål at belyse lu ftfo ru ren ingen  i Ø stersøregionen fra energ ip ro 
duk tion  og energiforbrug.

Et tred je  om råde  er et a llerede igangsat energ isam arbejde m ellem  D an 
m ark  og Polen, hvo r et a f  afta lens udgangspunkter er etab lering  a f  m iljø 
mæssig acceptabel energ ianvendelse  i Polen. E ndv idere  er der indgået et 
m iljøsam arbejde  m ellem  Polen og D anm ark .

Et fjerde om råde  er E nerg im in isterie ts sam arbejde m ed delstaten  
Slesvig-H olsten på energi- og m iljøom rådet.

T il sidst skal m an  bem æ rke, at N ord isk  N äringspolitisk  F orum  1990 skal 
behandle m iljø industrie lt sam arbejde  i N orden  m ed henblik  på a t styrke 
m iljø industriens konkurrenceevne. B landt de p ro jek ter, der skal d røftes, 
er p ro jek t ” Ren Ø stersø” , som  i et vist om fang  også vil kunne frem m e 
nogle a f  de problem stillinger, som  er næ vnt i m edlem sförslaget.

K øbenhavn , den 12. sep tem ber 1990

C harlotte B røndum

U ndervisnings- og Forskningsministeriet:

U nderv isn ingsm in isterie t kan oplyse, at S tatens S am fundsv idenskabeli
ge Forskn ingsråd  for ø jeblikket sam m en m ed de øvrige no rd iske sam 
fundsvidenskabelige forskningsråd  planlægger et fælles in itia tiv  til e tab le
ring a f  et forskningssam arbejde m ellem  sam fundsv idenskabelige forskere i 
de no rd iske lande og baltiske republikker.

De sam fundsvidenskabelige aspek ter a f  m iljø fo ru ren ingen  er et a f  de på 
fo rhånd  p rio rite red e  o m råd er i d e tte  sam arbejde. In itia tiv e t vil om fatte  
bl. a. fo rskeruddannelse , h e ru n d er specielt uddannelse  a f  østeuropæ iske 
forskere på post-graduate  n iveau , in form ationsudveksling , gæ steforsker
o rdn inger via D et N ord iske  F o rskeruddannelsesakadem i, stø tte  til no rd is
ke kom para tive  p ro jek te r m ed baltiske forskere som  sam arbe jd spartn ere  
og re jsestø tteo rdn inger for baltiske forskere. S am arbejdet forventes 
igangsat om kring  årssk ifte t 90/91.

Vedr. delforslag nr. 2 —4

D et er synspunktet, at overførsel a f  forskningsm æ ssig og teknologisk 
v iden til ø stlandene er vigtig og m å p rio rite res m eget højt m ed henblik  på, 
a t landene selv b liver i stand  til at vu rdere  behovene fo r m iljø fo rbedringer 
og tilrettelæ gge og gennem føre disse. 1 denne sam m enhæ ng er uddannelse  
det afgørende elem ent.

D et betyder, at der bø r ydes stø tte  til s tud ieopho ld  i de nord iske  lande 
for østeuropæ iske post-g raduate  n iveau  og for udveksling  a f  un iversite ts- 
og an d re  forskere. H vis der yderligere m åtte  være m ulighed for at s tø tte

+ 1 — A929/S S upplem ent
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opbygningen a f  den østeuropæ iske m iljøforskning, anses det fo r vigtigt, at 
de tte  ikke sker isoleret fra de d e lom råder og lande, hvo r der også satses på 
uddannelsen .

M ed andre  o rd  skal der ske en in teg ration  a f  de forskellige v irkem id ler 
og en koncen tra tion  om  udvalgte om råder, idet en fragm entarisk  indsats 
form entlig  vil være relativ t virkningsløs.

U nderv isn ingsm in isterie t kan tils lu tte  sig in ten tio n e rn e  i forslaget, m en 
skal dog opfo rd re  til, a t in itia tiv e t ses i sam m enhæ ng m ed allerede p lanlag
te og igangvæ rende in itia tiver, h e ru n d er også det p lanlagte m iljø forsk
n ingsprogram  i no rd isk  regi.

K øbenhavn , den 1. novem ber 1990

Ida M . Boisen  
Fuldmægtig

Udenrigsministeriets handelsafdeling, t i .  II:

Fi. II kan — qua  kon to re ts  løbende k o n tak te r til de central- og ø steu ro 
pæiske lande og Sov jetun ionen  — bekræ fte, at de eksisterende m iljøp ro 
b lem er åben t erkendes a f  de stedlige m yndigheder og er genstand  for 
megen debat. Bevarelse a f  m iljøet og indførelse a f  m iljøbeskyttende for
ansta ltn inger h a r nu høj p rio rite t i udvik lingsprogram m erne. O gså selv om  
sådanne tiltag  i flere tilfæ lde m åtte  ske på  bekostn ing  a f  p ro d u k tiv ite ten . 
D ette  e r  en k lar ho ldn ingsæ ndring  i forhold  til tid ligere tiders abso lu tte  
p rio rite ring  a f  opfyldelse a f  p lanm ål — for enhver pris.

F o r så v id t angår de stillede forslag skal H. II bem æ rke følgende:

ad 1, 2, 3)

Selv om  opm æ rksom heden  og in teressen  for de økologiske aspek ter er 
sto r i C entral- og Ø steu ropa og U SSR, sæ tter landenes ak tuelle økonom i
ske situa tion  generelt snæ vre græ nser for m iljø investeringer i det om fang, 
der er behov for.

D et synes helt k lart, a t løsningen a f  disse landes m iljøp rob lem er kun er 
m ulig i et næ rt sam arbejde m ed om verdenen , i første række de vestlige 
lande. D er er derfo r h ård t b rug for den  teknisk-videnskabelige b is tand  og 
de finansielle o rdn inger a f  forskellig art, som  overvejes i de nord iske lande 
over for Ø steuropa.

F o r at im plem enteringen  a f  især de foreslåede finansielle o rdn inger skal 
give det ønskede resu lta t, e r  det im id le rtid  a f  afgørende betydning, a t de 
nord iske lande g iver opdyrkelsen  a f  et erhvervsm æ ssigt ” m iljøk lim a” i de 
enkelte østlande  sto r opm æ rksom hed. D et er vigtigt, at m iljøsiden  som  en 
helt na tu rlig  fak to r løbende inddrages i alle aspek ter a f  den økonom iske 
reform proces. E ksem pelvis b u rde  det for østlandenes opnåelse a f  finansiel
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stø tte  fra ud lande t generelt gøres til et betingelse, at m iljøbesky ttende 
egenskaber tillægges en afgørende betydning  ved valget a f  m ask iner, udstyr 
og teknologi i fo rbindelse m ed nyinvesteringer i erhvervslivet.

D et synes i det hele taget rim eligt at overveje, om  m an generelt fra 
nord isk  side skal arbejde  for (tage in itia tiv  til), om  der i in te rna tiona le  
finansieringsordninger, som  stilles til rådighed fo r Ø steu ropa  og U SSR, 
skal indbygges m ekan ism er, som  tilbyder særligt favorable v ilkår til inve
steringer i p ro duk tionsudsty r, som  in deho lder dokum en terede  ” m iljøven
lige" egenskaber. På denne m åde vil begge p a rte r i en kon trak tfo rhand ling  
have in c itam en ter til at tage m iljøhensyn i fo rretn ingen: køberen fordi han 
kan få p ro d uk tionsudsty re t på gunstigere v ilkår, hvis det h a r særligt in d 
byggede m iljøbeskyttende egenskaber, og sælgeren fordi han  i sin p ro d u k 
tionsplanlæ gning vil være tilskyndet til at inddrage m iljøhensyn som  en 
vigtig param ete r i m arkedsføringen , hvilket vil kunne være en fordel over 
for konkurren terne .

D ette  p unk t vil også v irke fo rstæ rkende på p roduk tudv ik lingen  i e r
hvervslivet — både i de no rd iske lande og i de østeuropæ iske lande — og 
følgelig skabe et godt g rundlag  for m iljø forskning  og for den gensidige 
udveksling m ellem  forskere og erhvervsfolk , som  er fo rudsæ tningen for 
p rak tisk  anvendelige resultater.

ad 6)

D et synes naturlig t a t be trag te  de tte  forslag i en sam m enhæ ng, der går ud 
over ” s tru k tu r for et forp lig tende m iljøsam arbejde  i Ø stersø reg ionen” . 
Ø stersøreg ionen  synes i lyset a f  den udvikling , som  er i gang i C entral- og 
Ø steu ropa og i Sov je tun ionen , at kunne blive et a f  væ kstom råderne i 
verdensøkonom ien  i løbet a f  de kom m ende år. L andene om kring  Ø stersø 
en vil i en sådan  udvik ling  få en m ulighed for at genindtage tid ligere tiders 
position  som  hande lsknudepunk t og være kata lysator for kulturelle og 
m ellem folkelige forb indelser, sam tid ig  m ed at o m råde t kan tjene som 
eksem pel på sam arbejde  om  økologiske spørgsm ål a f  fælles interesse.

K øbenhavn , den 7. august 1990

(E j sign.)

Industrirådet:

1. Vi sym patiserer m ed hovedfo rm åle t om  at styrke m iljøsam arbejdet 
m ed de østeuropæ iske lande. D et kan gavne både  vort eget m iljø  og 
leveringer a f  know -how  og udsty r herfra.

2. Sym patien  svækkes im id le rtid  a f  forslagsstillernes erklæ rede ønske
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om  at nedlægge a tom kraftvæ rker. D er bø r sæ ttes ind  m od de v itterlige 
risici ved atom kraftvæ rker, ikke m od a tom kraft som  sådan. D en vil ikke 
kunne undvæ res i en global ” bæ redygtig udv ik ling” , bl. a. ford i den frem 
bringer energi uden  at p roducere  drivhusgasser.

3. Vi ser k ravet om  in form ationsplig t (forslag 5) m ellem  de europæ iske 
lande i forb indelse m ed e tab lering  a f  a tom kraftvæ rker og udbygning a f 
a llerede eksisterende anlæg som  yderst rim eligt.

4. B landt de øvrige forslag er vi skeptiske over for nr. 1 ,3  og 6.
” D eb ts for N atu re  Sw aps” (1) kan m åske være hensigtsm æssige i enkel

te, konkre te  s itua tioner, m en næ ppe som  en generel ordning.
S tø tte  for m iljø forskning  (3) vil kræ ve vo ldsom m e m idler, hvis det skal 

forslå noget i de østeuropæ iske lande. I den  forbindelse var det m åske værd 
a t overveje stø tte  til fo rskerkon tak t i form  a f  udvekslingsbesøg.

Et forp lig tende m iljøsam arbejde  i Ø stersøregionen (6) b ø r efter vores 
opfatte lse  ikke alene om fa tte  de lande, der e r  næ vnt i forslaget. Vi finder, 
at de r a llerede er for m ange forskellige konv en tio n er og aftaler, d e r griber 
ind  over h inanden .

Skulle disse k o m m en tare r til forslaget give an ledn ing  til spørgsm ål, e r 1 
naturligv is velkom m en til at kon tak te  os.

K øbenhavn , den 27. august 1990

L o tte  Ustrup

F i n l a n d

Miljöministeriet:

1. M in isterie t un d ers tö d er m edlem sförslaget i fråga om  att de nord iska 
länderna  skall underlå ta  a tt d riva  in de lån som  beviljats ö steuropeiska 
länder genom  a tt koppla lånearrangem angen  till ifrågavarande länders 
egna nya m iljö investeringar. F in land  h a r m ed Polen kom m it överens om 
ett likarta t fö rfarande, och redan i sta tsbudgeten  för år 1990 finns ett 
anslag om  30 m iljoner m ark  för ändam åle t. M in isterie t anser dock a tt det 
ä r  sakligast a tt varje nord isk t land  for sig kom m er överens om  b ila tera la  
arrangem ang m ed respektive östeuropeiska land.

2. M in isterie t hänv isa r i fråga om  de tta  förslag till det beslu t som  
N ord iska  m in is te rråde t fa ttade  2.3 .1990 i R eykjavik  om  in rä ttan d e  av ett 
no rd isk t m iljöfinansieringsbolag  (N E FC O ). N E F C O  ä r u ttryckligen avsett 
a tt främ ja sådana projekt som  m edlem sförslaget avser. V id det av m in is te r 
Kaj B ärlund sam m ankallade  m öte t m ellan de nord iska och östeuropeiska 
ländernas m iljöm in is tra r i H elsingfors 29 — 30.10.1990 kom m er frågor i
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anslu tn ing  till överföring  av  teknologi sam t N E FC O  a tt behand las n ä rm a
re.

F in lands regering to rd e  dessu tom  föreslå a tt anslag fö r främ jande  av 
b ila tera lt tekno log isam arbete  förs in i s ta tsbudgeten  för å r  1991.

3 — 4. F in lands regering to rde  även föreslå anslag för a tt s töd ja  och 
främ ja  m iljö fo rskn ingssam arbetet m ed de östeu ropeiska  länderna  i s ta ts
budgeten  för å r  1991. D essutom  bed riv e r N ord iska  m in is te rråde ts  äm bets- 
m an n ak o m m itté  fö r m iljö frågor sådan t sam arbete  i m ånga arbetsg rupper 
och p ro jek tg rupper sam t inom  an d ra  in te rn a tio n e lla  sam arbetsorganisa- 
tio n er såsom  FN :s ekonom iska  kom m ission  för E u ropa  (ECE), d ä r de 
no rd iska länderna  ak tiv t h a r a rb e ta t för de tta  sam arbete .

5. Inom  ECE bereds som  bäst en konven tion  om  bedöm ning  av m iljö 
konsekvenser, som  to rde  kom m a a tt undertecknas vid ett m in is te rm ö te  i 
H elsingfors å r  1991. K onven tionen  innehåller bestäm m elser om  bed ö m 
ningen av g ränsöversk ridande m iljökonsekvenser och m eddelande om  
sådana till v ederbö rande  länder. M in isterie t an ser a tt konven tionen  
läm par sig väl fö r klarläggande av de fall som  avses i m edlem sförslaget och 
anser a tt den skapar tillräckliga kom m u n ik a tio n sk an a le r m ellan länderna.

6. M iljövårdssam arbete t m ellan Ö stersjö länderna  sker speciellt inom  
ram en för Ö stersjökom m issionen  och dess arbetsgrupper. V id p rem iä rm i
n is term öte t för länderna  inom  Ö stersjöom rådet i R onneby i Sverige
2 — 3.9.1990 to rde  en utveckling  av d e tta  sam arbete  bli förem ål för d iskus
sion. Vid det m iljöm in iste rm ö te  i H elsingfors 29 — 30.10.1990 som  näm ns 
under punk t 2 kom m er också en reso lu tion  om  u tv idgn ing  av sam arbetet 
a tt d iskuteras.

H elsingfors den 28 augusti 1990

O lh Ojala  
Överdirektör

Peter von B o g u s la m ky  
Byråchef

Industrins centralförbund:1 2

N är det gäller a tt s töd ja  de ekonom iska refo rm erna  i Ö steu ropa spelar 
m iljösam arbete t en synnerligen cen tral roll. M iljövården  ä r en sektor, på 
vilken sam arbe te t m ed  östeu ropeiska  län d er fö ru tsä tte r stö d å tg ärd e r och 
sam verkan  både från  F in land  och de övriga no rd iska  länderna . D etta  är

1 Yttrandet översatt frän finska.
2 Y ttrandet avser även m edlem sförslag  A 910/e o m  m iljövårdsinsatser i B a ltiku m  och 
Polen.



nödvänd ig t uttryckligen d ärfö r a tt m iljövården  i ö steuropeiska länder in te  
ges tillräckligt m ed resurser, u tan  huvuddelen  av resurserna in rik tas  på 
sådana investeringar som  tjän a r till den ekonom iska tillväxten .

D e berö rda  länderna  h a r sällan tillgång till tillräckligt effektiv och m o
dern teknologi för a tt kunna lösa sina m iljöproblem . G enom  nordiskt 
m iljösam arbete  kan m an  också m edverka  till a tt det no rd iska k u nnande t 
och teknologin  bekantgörs i dessa länder, något som  på lång sikt kan vara 
till stö rre  ny tta  för p roduk tionslive t och u trikeshande ln  i N orden .

D e för F in land  v ik tigaste frågorna sam m anhänger m ed en m inskning  av 
de u ts läpp  som  kom m er till F in land  från  o m råde t bakom  F in lands östra  
gräns och från  Ö stersjöom rådet. U r F in lands synvinkel ä r  Polen , K arelen, 
L en ingradsom rådet och B altikum  b land  de v iktigaste m iljövårdsom råde
na. Alla dessa om råden  ingår också i m edlem sförslagen.

G enom fö rande t av m iljö investeringarna  fö ru tsä tte r även förm ånliga fi- 
nansieringsarrangem ang som  föreslagits i m edlem sförslagen. S ta tsm ak tens 
m edverkan  i varje no rd isk t land  spelar en cen tra l roll fö r a tt sådana skall 
k unna  åstadkom m as.

V erksam hetsfo rm er som  ä r m öjliga från m iljösam arbete ts synpunkt är 
b l.a . a tt användningssyften  m ed olika slags rän testödslån  u tv idgas och 
verksam hetsfo rm er i sam band  m ed dem  utvecklas och a tt särsk ilda anslag 
reserveras för ändam åle t. C en tra la  s töd fo rm er in n e fa tta r även b is tånd  for 
a tt forsknings- och u tb ildn ingsverksam het skall kunna  arrangeras för a tt 
m iljö förvaltn ing , m iljöno rm er sam t bedöm ning  av m iljö tillståndet i bi- 
ståndsländerna  skall kunna utvecklas.

In dustrin s  cen tra lfö rbund  tillsty rker d ä rfö r a tt å tgärderna  i N ord iska 
rådets m edlem sförslag  utvecklas av N ord iska  m in is te rråde t. Sam tidig t 
borde m an dock koord inera  p laneringen av å tgärder och projekt på en 
b redare  bas. I synnerhet bo rde  p ro jek ten  ankny tas till de å tgärder som  
överenskom m its vid e tt m ö te m ed s ta tsm in istra rn a  i Ö stersjö länderna. 
C en tra lfö rbunde t anser a tt H elsingforskom m issionen  och dess sek retariat 
som  genom för Ö stersjökonven tionen  ä r e tt läm pligt forum  för koo rd ine
ring och v idareföring  av pro jek ten .

H elsingfors den  24 sep tem ber 1990

F ör Industrin s  cen tra lfö rbund

E sa Torn m ila  
Direktör
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Ålands landskapsstyrelse:

L andskapsstyrelsen  ä r av den uppfattn ingen  a tt e tt fö rd jupat sam arbete  
m ellan N orden  och de östeu ropeiska  s ta te rn a  avsevärt kan b idraga till a tt 
m inska särskilt de g ränsöversk ridande m iljö fö ro ren ingarna , såsom  förore
ningen av atm osfären  och vatten resu rserna .

L andskapsstyrelsen  o m fa tta r  d ä rfö r i p rinc ip  de i m edlem sförslaget 
fram förda rekom m endationerna .

M arieham n den 4 sep tem ber 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

H åkan  Kulves 
M iljövårdsintendent

N o r g e

Miljøverndepartementet:

M erknader til forslagene 2 —6
(en går ut fra at forslag 1 besvares av F in an sd ep artem en te t.)

2. D et er i 1989 ta tt  in itia tiv  m ed stø tte  fra de nord iske land , innenfo r 
E C E -sam arbeidet om  luftfo ru rensn ingskonvensjonen , til å dan n e  en egen 
task  force fo r å u trede  de tte  spørsm ål. B akgrunnen er a t p artene  til lu ftfo r
urensn ingskonvensjonen  i Sofia-protokollen  om  reduksjon  av N O x vedtok 
en bestem m else (art. 3) om  å m edv irke til å lette slik teknologioverføring .

3. D e fleste nord iske  land  h a r e tab le rt tosid ige av ta le r m ed de øst
europeiske land  om  å frem m e sam arbeid  og kon tak t innen forskning. Fra 
de fleste land  stilles også m id ler til råd ighet for de tte  form ål. U n d e r de 
tosid ige m iljøvernav ta le r som  i de senere å r  er inngått m ellom  nord iske og 
øst-europeiske land  er de tte  form ål særlig ivare ta tt.

4. D en norske regjering h a r e tab lert et av talefestet m ljøvernsam arbeid  
m ed S ov je tun ionen  og Polen . En tilsvarende av ta le  m ed Tsjekkoslovakia 
er u nder u tarbeidelse . Et av hovedfo rm ålene  m ed de tte  sam arbeidet er fra 
norsk  side å stille til råd ighet for sam arbe id slandene  bl. a. v år ekspertise  på 
m iljøforskning, m iljøkontro ll og energiøkonom isering.

5. D et foreligger en konvensjonsfestet p lik t for alle land  tils lu tte t IAEA 
om  in fo rm asjon  ved rø rende  e tab lering  av a tom kraftverk  og utbygging av 
eksisterende anlegg. D e fleste no rd iske land h a r inngått tosid ige av ta ler 
m ed de øst-europeiske nabo land  om  u tveksling  av in fo rm asjon  om  atom - 
anlegg og varsling av atom ulykker.
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6. En s tru k tu r for fo rp lik tende m iljøsam arbeid  i Ø stersjø reg ionen  fore
ligger i H elsingforskonvensjonen av 1974. D ette  sam arbeid  ble bekreftet 
g jennom  sta tsm in isterdek larasjonen  om  Ø stersjøen fra R onneby , 2 . - 3 .  
sep tem ber 1990. D et m iljøvernsam arbeidet som  er etab lert u n d er ECE 
gjelder også Ø stersjø-regionen.

O slo, 19. sep tem ber 1990

A vdelingen for in ternajsonalt 
m iljøvernsam arbeid  og po larsaker

Irene B auer  (e.f.)
Byråsjef

M agnar Ø delien

S v e r i g e

Exportkreditnämnden:

Av de konkreta  forslagen i den ak tuella  rem issen har endast frågan om 
"D eb ts  for N atu re  Sw aps” ankny tn ing  till EK N s verksam het.

Förslag om  a tt u tny ttja  E K N s fo rd ringar för m iljöåtgärder h a r tid igare  
fram förts främ st vad gäller floden W isla i Polen. D en fö ljande d iskussio
nen visade a tt e tt byte skuld m ot m iljö  skulle vara kom plicerat.

F lera p roblem  identifieras.
— D e u testående, offentligt garan te rade  ford ringarna  på de ifrågavarande 

länderna  h a r no rm alt o m fö rhand la ts  m ultila te ra lt och därm ed  kom m it 
a tt om gärdas av in te rna tione llt överenskom na regler. D etta  kan göra 
det svårt a tt u tny ttja  dem .

— Lokala m edel h a r no rm alt in te avsatts  för betaln ing  av den valuta som 
krävs för reglering av skulderna. D etta  innebär a tt lokala m edel m åste 
om dirigeras från  an d ra  ändam ål om  en inflationseffekt skall undvikas.

— M iljöåtgärderna to rde  no rm alt k räva både tekn ik  och u tru stn in g  från 
u tlande t, vilket fö ru tsä tte r a tt också m edel i u tländsk  valu ta ställs till 
förfogande.

— E fterskänkande av fo rdringar to rde  k räva en sådan o rgan isation  av 
m iljöåtgärderna a tt g ivaren kan kon tro llera  a tt m edlen an vänds för 
överenskom m et ändam ål på ett effektivt sätt.

— G aran tiin s titu ten  skall verka på ett sådan t sätt a tt verksam heten  går 
ihop på sikt. D etta  innebär a tt in s titu ten  bör hållas skadelösa för de 
fo rd ringar som  byts m ot m iljöåtgärder.
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M ed hänsyn till den redov isade kom plex ite ten  fin n er E K N  det tveksam t 
om  ” D ebts for N atu re  Sw aps” ä r en läm plig  m etod  för finansiering  av 
m iljöå tgärder i Ö steu ropa och Sovjet.

S tockholm  den 13 sep tem ber 1990

R agnar Soh lm an
Jörgen H allsénius

Styrelsen för teknisk utveckling:

A llm än t

STU  in s täm m er i a tt ansvare t för den  ekonom iska po litiken  och ansva
ret på m iljön ligger entyd ig t hos östeu ropéerna . F lerta le t h a r t. ex. anslu tit 
sig till in te rna tione lla  k onven tioner rö rande  m iljön  och därm ed  m arkera t 
en m edvetenhet om  prob lem stä lln ingarna . ST U s u p p fa ttn ing  ä r a tt o m fa t
tande m iljökunskaper finns på akadem isk  n ivå och även inom  lokala 
förvaltn ingar. Som regel saknas m edel för a tt genom föra nödvändiga sats
ningar.

I det no rd iska perspek tive t u tgör Ö stersjön  en natu rlig  gem ensam  näm 
nare. Sov je tun ionen , Polen  och D D R  h ar deltagit i sam arbe te t inom  
ram en för konven tionen  om  skydd av Ö ste rs jöom råde ts  m arina  m iljö , den 
s. k. H elsingforskonventionen  från  1974. K onven tionen  m ed senare p ro to 
koll innehåller m ål för a tt reducera  u ts läppen  till Ö stersjön  m ed 50%  till 
1995 (1988 års beslut). K onven tionen  om  långväga gränsöversk ridande 
lu ftfö ro ren ingar (A ir 79) h a r också ra tificera ts av bl. a. Polen och D D R .

Sett i d e tta  sam m anhang  fram stå r det som  angeläget a tt det från nord isk  
sida arbetas fram  fo rm er för sam verkan  och stöd  som  kan b id ra  till en 
bä ttre  regional och global m iljö . D et av de no rd iska  m iljö m in is tra rn a  
föreslagna sam nord iska  riskbolag fö r investeringar b ö r därv id  be trak tas 
som  ett viktigt kom plem en t till an d ra  finansieringskällo r. STU  avstår 
därem o t från a tt y ttra  sig om  m öjligheterna och fo rm erna  för ” D ebts for 
N atu re  Sw aps” .

S T U s roll

STU  h ar e tt d e lansvar för det tekn iska  stödet till forskn ing  och u tveck
ling beträffande tekn ik  på m iljöom rådet. ST U s ansvar o m fa tta r  de delar 
av m iljöskyddsom rådet som  ä r av tekn isk  n a tu r och ä r  in rik tade  m ot 
utveckling av processer, p ro duk ter, u tru s tn in g a r och ren ingstekn iker fram  
t .o .  m. steget före p ro to typ- och dem onstra tionsan läggn ingar.

De om råden  som  om fa ttas  av an d ra  m yndigheters ansvarsom råden  är
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effektforskning (S tatens n a tu rvård sverk ), inom husm iljö  och viss in fra
s tru k tu r (B yggforskningsrådet), a rbetsm iljön  (A rbetarskyddsstyrelsen  och 
Y rkesinspektionen) sam t kärn tekn iska  frågor (K ärnk raftin spek tionen  och 
S trå lskyddsinstitu te t).

ST U s rik tade  verksam het gen tem ot Sovjet och de Ö steuropeiska sta te r
na har h ittills varit in tegrerat i de m ellanstatliga avtalen  om  ekonom iskt 
och teknisk t-vetenskaplig t arbete . N ågra konkre ta  projekt har in te  kom m it 
till stånd . D etta  avspeglar delv is in terna  prio rite ringar.

I fo rskn ingspropositionen  SOU 1989/90:90 anges att utvecklingen i 
Ö steu ropa  vän tas leda till ökad ak tiv ite t bl. a. inom  ram en för de s. k. 
b iandkom m issionerna , inom  vilka STU  har sam ordn ingsansvare t för tek 
niskt-vetenskaplig t sam arbete .

Enligt p ropositionen  bör m iljö tekn isk  utveckling  ingå i ST U s p rio rite 
rade om råden  för nästa  tre-årsperiod . M an understryker särskilt a tt det 
föreslagna in sa tsom rådet ” S tyrning av reningsverk” m ed en to tal budget
ram  på 18 m iljoner SEK u nder tre  år bö r genom föras.

ST U s avdeln ing  för energi-, m iljö- och processteknik  har u nder budget
året gett Sveriges T ekniska A ttachéer (STA TT) i uppdrag  a tt göra en 
inven tering  av m iljö teknisk  utveckling  och inb landade ak tö re r i S ov je tun i
onen. Särskild  vikt har lagts vid Ö stersjöom rådet. R appo rten  ingår i en 
b redare om världsanalys som  o m fa tta r  bl. a. USA och Japan  sam t EG, och 
har nyligen publicerats. STU  har också bidragit m ed underlag  till S tatens 
na tu rvård sverks skrivelse till regeringen om  ” Förslag till program  för ett 
in tensifierat m iljösam arbete  m ed Ö steu ro p a” .

STU  ser kunskapssp ridn ing  som ett väsentligt inslag i det m iljö tekniska 
sam arbete t. Två om råden  föreslås:

a) in sa tsom rådet TO B O S 85, som  avslu tades u nder 1989, h a r givit 
värdefulla kunskaper beträffande olje- och kem ikaliebekäm pning  till sjöss. 
Ä ndam ålsenlig  tekn ik  har utvecklats. Intresse har visats från Polen och de 
baltiska s ta terna  a tt ta  del av e rfarenheterna .

b) D et föreslagna in sa tsom rådet ” S tyrn ing  av reningsverk” p laneras i 
form  av s. k. konsortier, d ä r kunskapsutvecklingen vid högskoleinstitu 
tio n er och industrie ll u tveckling  d irekt kopplas till verksam heten  vid 
kom m unala  och industrie lla  reningsverk. E ventuellt kan ett sådan t kon
so rtium  b ildas i sam verkan  m ed in s titu tio n e r i B altikum . I u tkaste t till 
p lanering  ingår tankegångar om  en dem onstra tionsan läggn ing  i någon av 
de baltiska sta terna . Ett fo rskaru tby te  skulle ingå i sam verkan.

ST U s syn på förslaget

Förslaget sam m anfa ttas  i sex punk ter. STU  avstår från a tt kom m entera  
punk terna  1 och 5 som  faller u tan fö r ST U s ansvarsom råde.

Beträffande övriga punk ter, s tä ller sig STU positiv t till a tt delta  i u ta rbe
tan d e t av förslag till överföring  av m iljö teknik  till Ö steuropa. STU  kan 
också b id ra  m ed sitt stora  k o n tak tn ä t vad gäller forskare och enskilda



13

företag. N ågra särskilda m edel finns dock ej avsa tta  for de tta  ändam ål och 
lär knappast kunna rym m as inom  befintliga ekonom iska ram ar.

STU  anser a tt e tt ökat stöd till fo rskaru tby te  m ellan N orden  och ö sts ta 
terna  ä r  väsentligt. D et finns redan  nu ett e tab lera t sam arbete  m ellan 
akadem ier och in stitu t. En fö rstärkn ing  av denna verksam het skulle gynna 
m öjligheterna att få k o n tak te r och kunna verka på ett m indre  form aliserat 
sätt.

D e tta  ärende  h a r avgjorts av avdelningschefen C h ris te r H einegård . I den 
slutliga behandlingen  av ärende t h a r deltagit avdeln ingsd irek tö rerna  
G unnel D reborg, B ritt-M arie  Tygård, sam t M agdalena E hrström , fö red ra
gande.

Stockholm  den 14 sep tem ber 1990

C hrister H einegård
M agdalena Ehrström

Statens naturvårdsverk:

Sverige h a r sedan i bö rjan  av 1970-talet bed riv it m iljösam arbete  m ed ett 
flertal ö steuropeiska länder. In ledningsvis b ildades speciella m iljöarbets
grupper inom  ram en fö r sam arbetsav ta len  för tekn isk t och tekn isk t-veten - 
skapligt sam arbete . E tt o m fa ttan d e  erfarenhetsu tby te  och ko n tak tn ä t har 
på detta  sätt byggts upp. S am arbete ts in rik tn ing  och o m fa ttn ing  har fast
ställts i pro tokoll och arbetsp rogram  för tv åå rsp e rio d e r efter fö rhand lingar 
vartan n a t å r  m ed respektive land.

U n d er de senaste åren  h a r sam arbete t in tensifierats. D et tid igare  sam ar- 
be tsav talet m ed Sovjet övergick 1989 i e tt regeringsavtal. Inom  ram en för 
de tta  undertecknade  den svensk-sovjetiska b iandkom m issionen  för 
m iljövård  i ju n i 1990 ett av tal om  h u r det p rak tiska  m iljösam arbete t 
m ellan de bägge länderna  skall p rio rite ras . Sam arbete t kom m er i första 
hand  a tt in rik tas på kunskapsuppbyggnad för a tt m otverka de m ycket 
allvarliga m iljö stö rn ingarna  i Ö stersjöreg ionen . N a tu rvård sverke t h a r i sitt 
tid igare y ttrande  till N ord iska rådet den 21 m aj 1990 redovisat behovet av 
insatser från nord isk  sida och vilken in rik tn ing  dessa b ö r ges u nder den 
närm aste  treårsperioden .

R egeringen har i beslut 1990-06-21 fastställt a tt u n d er en treårsperiod  
skall m inst 45 m ilj. kr an v än d as för in sa tser inom  m iljöom råde t inom  
Ö steuropa.

E tab lerade fo rm er finns så lunda redan  inom  ram en  fö r det b ila tera la  
m iljövårdssam arbete t för erfa renhe tsu tby te  inom  m iljöforskning, m iljö 
kontro ll m. m. som  efterlyses i m edlem sforslaget. Ä ven m ultila te ra lt finns 
fo rm er för m iljövårdssam arbete t inom  Ö stersjö reg ionen .
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E tt flertal regionala konv en tio n er h a r slu tits m u ltila te ra lt i syfte a tt 
begränsa föroren ingarna. D e i d e tta  sam m anhang  två  v ik tigaste överens
kom m elserna ä r H elsingforskonventionen  om  Ö stersjöns m arin a  m iljö, 
vilken träd d e  i kraft 1980, och konven tionen  om  långväga g ränsöverskri
d an d e  lu ftfö roren ingar, som  slöts inom  ram en for FN :s ekonom iska k om 

m ission for E uropa (ECE) 1979.
H elsingforskonventionen  sy ftar till a tt fö rh in d ra  och m inska föroren ing  

av Ö stersjön  sam t V ästerhavet upp  till lin jen  Skagen — G öteborg  från  land, 
fartyg, luft eller an n an  föroreningskälla. K om m issionen  (H E L C O M ) ä r 
högsta beslu tande organ m ed b l.a . en teknisk  k om m itté  och en m iljökom 
m itté . T ill den senare ä r  knu ten  den  särsk ilda expertg ruppen  (G ESPA ) för 
bedöm ning  av m iljö tillståndets utveckling  u n d er den gångna fy raårsperio 
den . G enom  a tt ta  fram  fak tauppg ifter om  fö ränd ringar i det ekologiska 
system et erhåller k om m ittén s kunskapsunderlag  för a tt föreslå såväl fö r
b ä ttrad  övervakning  som  nya m iljövårdsm ål för Ö stersjön .

Inom  den  tekn iska k o m m ittén  h andhas åtgärdsfrågorna  sedan  1989 i 
huvudsak  inom  arbetsg ruppen  (R ID ) för reduk tion  av  industrie lla  u ts läpp  
till va tten  och luft. M ålsä ttn ingen  ä r a tt bästa  m öjliga teknik  skall an v än 
das i m iljö stö rande  in dustri. G ru p p en  h a r m ed denna u tgångspunkt u ta r
be ta t förslag till u tfo rm n ing  av  k rite ria  och s tan d ard s inom  pappers- och 
m assaindustri sam t jä rn - och stå lindustri. Sverige har haft e tt h uvudansvar 
för de tta  arbete. A ndra  ak tuella  b ranscher ä r  kem isk in dustri, garverier, 
y tbehand lingsindustri och m ekanisk  industri.

En särskild  expertgrupp  (E G A P) om  lu ftfö ro ren ingar ta r  fram  uppgifter 
om  depositionen  av o lika lu ftfö ro ren ingar i Ö stersjöom rådet, bl. a. kväve, 
organiska m iljögifter och m eta ller m ed  ledn ing  av de m ätn ingar som  görs 
från  olika sta tioner. Sverige svarar dessu tom  för vissa in terkalib reringar.

Vid den nyss avslu tade R onnebykonferensen  kunde regeringschefer och 
an d ra  högt uppsatta  po litiker från  sam tliga Ö stersjö sta ter sam t N orge och 
T jeckoslovakien  enas om  en dek lara tion  fö r fö rb ä ttra t skydd av Ö stersjön  i 
syfte a tt å terstä lla  dess ekologiska balans. E tt gem ensam t hand lingspro 
gram  för a tt nå d e tta  m ål skall skyndsam t tas fram  av en  ak tionsgrupp  på 
hög nivå. D enna skall koo rd inera  de nationella  p lanerna  för a tt m inska 
fö ro renande u tsläpp  och även  göra erforderliga kom ple tte rande  analyser 
för a tt förbereda det gem ansam m a p rogram m et.

E tt å terstä llande  av Ö stersjöns ekologi k räver o m fa ttande  åtgärder, bl. a. 
i de östeuropeiska länderna  och S ov je tun ionen . D ek lara tionen  u p p m u n t
ra r d ärfö r e tt u tökat kom m ersiellt sam arbete , m u ltila tera lt och b ila tera lt 
fö r a tt genom föra de nödvänd iga  u ts läppsm inskn ingarna . In te rna tione lla  
finansiella  in s titu t kom m er även a tt ingå i ak tionsgruppen . V ärldsbanken, 
europeiska banken  för å teruppbyggnad  och utveckling, europeiska investe
ringsbanken och nord iska investeringsbanken  h a r fö rk larat a tt m an  är 
beredda a tt ingå i denna.

Tanken a tt om vand la  ekonom iska fo rd ringar på de östeuropeiska län
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derna till sa tsn ingar på m iljövårdsp ro jek t (s. k. D ep t for N a tu re  Sw aps) är 
in te  ny. 1 ensk ilda  fall kan en sådan  lösning vara  en fram kom lig  väg for att 
få till stånd  angelägna åtgärder. D etta  gäller i all synnerhet för a tt stim ulera  
fö rsöksverksam het m ed m iljö fö rb ä ttran d e  åtgärder. D et ä r  dock knappast 
rim ligt a tt m an  generellt an v än d e r den n a  m etod  fö r a tt skriva av länders 
u tlandssku lder. D et skulle innebära  a tt m an  gör avkall på den grundläg
gande p rincipen  a tt varje land b ä r an svare t för den  egna m iljö förstöringen . 
D enna regel kom  till u ttryck  redan  vid F N -konferensen  i S tockholm  1972, 
som  stadgar a tt varje sta t an sv a ra r för a tt egna u ts läpp  ej fö ro rsakar skada i 
an n a t land . T illsam m ans m ed p rinc ipen  a tt den  som  fö ro ren ar själv är 
förplik tigad  a tt be ta la  kostnaderna  för nödvänd iga  skyddsåtgärder (den 
s. k. P o llu ter Pays p rincipen) u tgör p rinc ip  21 själva g runden  för det 
in te rna tione lla  m iljöskyddsarbetet.

M edlem sförslaget ta r  också upp  frågan om  in fo rm ationsp lik t vid e tab le
ring och utbyggnad av kärnkraft. H ith ö ran d e  frågor han te ras  inom  Sverige 
av kärnk rafts in spek tionen , varför verket av stå r från a tt kom m en tera  de tta  
förslag. N atu rv ård sv erk e t vill d ärem o t ta  upp  frågorna om  in fo rm atio n s
u tby te  m ellan  de no rd iska  länderna  om  det b ila tera la  sam arbete t m ed 
länderna  i Ö st- och C en tra leu ropa. I dag finns inga fasta  fo rm er för 
sam ordn ing  av de nord iska  ländernas sam arbetsp rogram . D et finns skäl 
a tt tro  a tt en bä ttre  anv än d n in g  av de to ta la  resu rserna  skulle erhållas vid 
en sådan sam ordn ing . D et in fo rm atio n su tb y te  och sam ordn ingsarbete  
som  bedrivs i kon tak tg ruppen  fö r in te rn a tio n e lla  havsföroren ingsfrågor 
(N K H ) inom  ram en  för nord iska  äm be tsm an n ak o m m ittén  för m iljö- 
vårdsfrågor kan vara en m odell för h u r den in te rn o rd isk a  sam verkan  bör 
organiseras.

Beslut om  d e tta  y ttran d e  h a r fa tta ts  av u n dertecknad  generald irek tör. 
V id handläggningen av ä rende t h a r  i övrig t n ä rv a rit en h e tsch ef B jörkbom  
och avdeln ingsd irek tö r E riksson, fö redragande.

S tockholm  den  13 sep tem ber 1990

Valfrid Paulsson
Su n e  Eriksson

Statens energiverk:

A llm änna  synpunkter

U tgångspunkter fö r  ett svenskt agerande i Ö steuropa 

E tt väl fungerande in te rn a tio n e llt sam arbe te  h a r u n d er senare å r  kom 
m it a tt fram stå  som  en nödvänd ig  fö ru tsä ttn ing  för a tt k lara såväl de
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regionala som  de globala m iljöprob lem en. D enna utgångspunkt gäller även 
för svenska m iljö insatser, vilket fram går tydlig t när m an  exem pelvis ser till 
a tt andelen  lu ftföroren ingar som  h ä rrö r sig från källor u tan fö r Sverige är 
långt stö rre  än de egna u tsläppen.

M an räk n a r m ed att om kring  10 p rocen t av det sam m anlagda svavel
nedfallet och m ellan 15 och 30 procen t av det to ta la  nedfallet av kväveför
en ingar kom m er från  inhem ska utsläppskällo r. R esten  — eller stö rre  delen
— h ärrö r sig således från  an d ra  länder. Sveriges fö ru tsä ttn in g ar a tt genom  
egna å tgärder m inska u tsläppen  av svavel- och kvävefö ren ingar ä r  således 
begränsade.

M ot denna bakgrund  vill S tatens energiverk  understryka  behovet av 
in te rna tione ll sam verkan  för a tt ås tadkom m a en sam hällsekonom isk t ef
fektiv  m iljöpolitik .

Sveriges sam arbete m ed  Östeuropa

S tatens energiverk  vill e rin ra  a tt riksdagen i U trikesu tsko tte ts  b e tän k a n 
de 1989/90: U U 15 In terna tionellt utvecklingssam arbete  och betänkande t 
1989/90: U U 16 Sam arbete  m ed  B a ltikum , Central- och Östeuropa  har 
behand la t Sveriges sam arbete  m ed Ö steu ropa. R iksdagen beslu tade  att 
anslå en m iljard  k rono r i b is tånd . Av dessa m edel skall 525 m iljoner 
användas för b ila tera la  insatser, varav  300 m iljoner för investeringar i 
Polen. 375 m iljoner k rono r reserveras for m ultila te ra lt b is tånd .

R iksdagen har dessu tom  an tag it en överenskom m else om  upp rä ttan d e t 
av ett no rd isk t bolag för m iljö investeringar i Ö steu ropa. (Se Jo rd b ru k su t
sko ttets betänkande 1989/90: JoU 24  Vissa ekonom iska  styrm edel inom  
m iljöpolitiken , m . m .)

M edlem sforslaget

S tatens energiverk  ställer sig positiv t till det in itia tiv  som  m ed lem m ar 
av  N ord iska  rådet tagit fö r a tt öka nord iska  ländernas engagem ang i 
Ö steu ropa. Förslagen bör em ellertid  — n är N ord iska  rådet ta r  ställn ing  till 
dessa — bedöm as u tifrån  de olika nord iska  ländernas u trikespolitiska 
perspek tiv  och m ed beak tande  av pågående och p lanerade  insatser i Ö st
europa. D et to rde  exem pelvis vara  onödig t a tt tv inga de nord iska  länderna  
a tt s ta rta  e tt m iljösam arbete  i Ö stersjöreg ionen  (Förslag nu m m er 6), om  
det redan  finns ett sam arbete  m ellan länderna  kring Ö stersjön .

S tatens energiverk  vill också e rin ra  N ord iska  rådet om  a tt regeringen 
p rio rite ra t in sa tser kring Ö ste rsjöom råde t n ä r BITS, B eredningen för 
In te rna tione llt tekn isk t-ekonom isk t sam arbete , fått i uppd rag  a tt senast 
den  1 m aj 1990 u ta rb e ta  en beredn ingsp lan  fö r den närm are  u tfo rm ningen  
av den b is tåndsfinansie rade  delen av m iljösam arbete t.

N är det gäller förslag n u m m er 2, 3 och 4 kan i p rinc ip  sam m a synpunk
te r som  redovisades ovan fram föras. Sverige b ed river redan  ett b ila tera lt 
m iljösam arbete  m ed ett flertal östeu ropeiska  länder, vilket ä r in rik ta t på
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huvudsakligen kunskaps- och erfarenhetsu tby te . (Se U trik esu tsk o tte ts  be
tän k an d e  1989/90: U U 16 sid. 17 — 18.) A tt i e fte rhand  an ta  en rek o m m en 
da tion  som  överensstäm m er m ed vad som  redan  i dag ä r verklighet verkar 
vara föga m eningsfullt.

S tatens energiverk  vill också påm in n a  om  att riksdagen avsty rk t e tt 
förslag om  s. k. ” D eb ts for N atu re  Sw aps” i det tid igare  näm n d a  b e tän k a n 
det (U trikesu tsko tte ts  be tän k an d e  1989/90: U U  16 sid. 23 — 24). U tsko tte t 
anförde b l.a . a tt en rad fö ru tsä ttn ingar m åste  vara  uppfyllda för a tt en 
önskvärd  effekt skall nås vid en om vand ling  av en skuld i u tländsk  valu ta 
till lokal valu ta , så a tt d enna u tny ttjas  till e tt p rio rite ra t m iljöprojekt. 
Skuldbytet får exem pelvis inte påverka m o ttagarlande ts ekonom iska likvi
d ite t negativ t, ansåg u tsko tte t.

S a m  m a n fa ttande  ko m  m en t arer

Statens energiverk  anser sam m anfa ttn ingsv is a tt föreliggande h em stä l
lan inte redov isar om  förslagen ä r e tt kom plem en t eller en u tökn ing  av 
ländernas åtagande m ed Ö steu ropa. S ta tens energiverk  finner också att 
förslagen är av sådan u trikespo litisk  ka rak tä r a tt det ä r svårt a tt u tifrån  
verkets u tgångspunkt göra en adekvat bedöm ning .

D etta  ärende  h a r avg jorts av genera ld irek tö r H ans R ode och b y råd irek 
tö r Juan  G aray  som  också varit fö redragande.

Stockholm  den 13 augusti 1990

H ans R ode
Juan  G aray

Industriförbundet har i skrivelse den 12 sep tem ber 1990 fö rk la ra t sig 
positivt till m edlem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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BILA G A  1

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska institutet för samhällsplanering — N O R D PLA N :

1. Velferdsstatens u tv ik ling  egner seg godt som  tem a  fo r  fo rskerko n ta k t og 
fe lles forskn ingsprogram  fo r  N orden-Ø steuropa

M edlem sforslagets anbefalinger om  å be N ord isk  M in isterråd  u tarbeide  
stö tte  til fo rskningssam arbeid  m ellom  Ø steu ropa  og N orden  om kring  vel
ferdsstatens u tv ik ling , e r  e tte r N O R D P L A N s m ening  velbegrunnet og 
fram tidsre tte t.

F orskerkon tak t er viktig  ikke bare  fo rd i Ø steu ropa  h a r m ye å lære av 
den nord iske m odellen , m en også fordi et gjensidig u tby tte  av kunnskap  og 
erfaringer om  sosiale o rdn inger i ulike system er kan være til berikelse for 
begge parter.

N O R D P L A N s m angeårige erfaring  m ed  underv isn ing  og forskning om 
kring den nord iske m odellen , v iser a t det k o m para tive  perspek tiv  er fruk t
bart i kunnskapsprosessen . O rdn inger som  i eget land  v irker selv innlysen
de, b lir u tfo rd re t i m ø te t m ed an d re  lands tan k em åte  og løsninger.

E tab lering  av et forskningsprogram  e r v ik tig  ford i det kan fungere sam 
lende og m o tiverende  for en system atisk  fo rskerkontak t.

2. N oen betingelser fo r  at fo rskerko n ta k t og forskn ingsprogram  ska l ku n n e  
bidra til bedre løsninger i praksis

På bakgrunn  av N O R D P L A N s erfaringer m ed forskn ing  og sam arbeid  
om  sam funnsplanlegging i et no rd isk  k o m p ara tiv t perspek tiv , vil vi trekke 
fram  noen hensyn som  vi m ener bø r ivare tas i a rbe ide t m ed  å realisere 
m edlem sforslaget:

V elferdskom m unen  som  strategisk  arena  for sam arbeid :

1 stedet for velferdsstaten  kan det være rik tigere å snakke om  den 
nord iske ” ve lfe rdskom m unen” . K om m unene har o v erta tt m ange sam -
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funnsoppgaver innen fo r bl. a. u tdann ing , om sorg og m iljø forbedringsar- 
beid, og de skal iverksette  nye p lan lover i sam virke m ed  sek to rlover på 
ulike om råder. K om m unaliseringen  gjør kom m unen  til en arena  der p riva
tisering  skal balanseres m ot voksende krav  om  dem okratisering .

L andene i Ø steu ropa stå r overfo r oppbygging av kom m unen ivåe t og det 
lokale selvstyret som  i våre land  er en selvfølge. K om m unen ivåe t og 
u tv ik ling  av kom m unal planlegging kan være en strategisk  arena  for for- 
skersam arbeidet.

T verrfaglighet

V elferdsstatens u tv ik ling  foregår g jennom  tiltak  og p rosesser som  in iti
eras av  planlegging innen fo r offentlig sektor, m en m er og m er i sam spill 
m ed p riva t sektor. Sam funnsplanlegging er i praksis et tverrfaglig  sam ar
beidsfelt, der ulike fag trad isjoner og pro fesjoner inngår (ark itek ter, inge
n iører, landskapsakadem ikere , sosionom er, sam funnsv itere , he lsearbeide
re, økonom er osv.) N O R D P L A N s erfaringer viser a t kunnskapsu tv ik ling  
for sam funnsplanlegging som  foregår innen  ram m en  av et tverrsek to rie lt 
og tverrv itenskapelig  sam arbeid , e r særlig fruk tbart. F o rskn ingssam arbei
det b ø r ivareta  tverrfaglighet.

Sk jæ ringspunktet m ellom  teori og praksis

K unnskapsu tv ik ling  innen  sam funnsplanlegging vokser fram  fra p rob le
m er i praksis. Forskningen  kan ikke kom m e videre  m ed de p rob lem er som  
prak tisk  planlegging ak tua lise re r u ten  fordypet teo re tisk  og v itenskapsteo- 
retisk  innsik t. (Et eksem pel kan væ re at m enneskesynet eller fo restillinger 
om  m enneskers behov kan forklare hvo rfo r noen  sosiale eller institu sjonel
le løsninger v irker bedre enn  andre .)

N O R D P L A N s erfaringer viser a t teo riu tv ik ling  og nye løsn inger innen  
sam funnsplanlegging utv ik les best i en vekselvirkning. E rfaringer fra b i
s tandsarbeid  i såkalte U -land  viser a t kunnskapsoverfø ring  m ed  fo ran d 
ring  som  m ål, best skjer i fo rb indelse  m ed  konkre te  u tv ik lingsprosjek ter 
m ed lokal deltakelse og styring.

F orskningsprogram m et b ø r involvere forskere såvel som  p rak tikere , og 
det bø r knyttes til ett eller flere lokale u tv ik lingsprosjekt.

H elhetlige perspektiv

I N O R D P L A N s forskning og underv isn ing  har den  sosiale d im ensjonen  
i planlegging stå tt sen tralt. E rfaringer m ed  sosial planlegging og m ed 
innarbeid ing  av sosial kunnskap  i planleggingssystem er som  p rim æ rt er 
bygget opp  fo r å ivare ta  økonom isk  vekst og tekn isk-økonom isk  hensyn, 
h a r vist nødvendigheten  av nye angrepsm åter og helhetlige perspek tiv . Et 
perspektiv  som  h a r vist seg å væ re fru k tb a rt ved N O R D P L A N , e r å se 
p lan leggingsaktiv ite tene i spenningsfelte t m ellom  stru k tu r og hverdagsliv . 
D ette  fanger såvel sam funnets overo rdne te  politiske, økonom iske og tekni-
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ske stru k tu rer som  det enkelte m enneskets hverdagsliv  i d isse struk tu rer. 
T il forskjell fra ” sosiale hensyn” ser hverdagslivsperspektivet livet i bo 
ligen, om sorgen, arbe ide t og fritiden  som  en helhet. H verdagslivet e r  idag 
sp litte t for m ange m ennesker, i tid  og rom , m ellom  ulike ak tiv ite te r , og i 
forhold til om givelser og m iljø. U like m ennesker lever i u like hverdagsvir- 
keligheter, o fte innen sam m e fam ilie, klasse og om råde. Sam funnsp lan leg
ging har i s to r grad væ rt struk tu renes planlegging, og h a r b id ra tt til å 
o pp re ttho lde  disse splitte lser. I de senere å r  h a r det foregått en o m fa ttende  
forsøksv irksom het i de no rd iske land , i sk jæ ringspunktet m ellom  den 
olfentlige sektors planleggende o rganer og lokalt tilkny ttede  foreninger, 
n e tto p p  for å åpne kanale r for innflytelse fra hverdagslivet til planlegging 
og adm in istrasjon .

N ye løsningsm odeller for et helhetlig  hverdagsliv  i dem okratiske  stru k 
tu re r kan sannsynligvis søkes i dialogen m ellom  stru k tu r og hverdag, hvor 
lokale endrings- og u tv ik lingsprosesser s tå r sen tralt.

V elferdsstatens p rob lem er kan neppe løses u ten  a t m iljøprob lem ene 
trekkes inn i m odeller og løsninger. Ford i hverdagslivet foregår i en  fysisk 
virkelighet og et n a tu rm iljø , kan et helhetsperspek tiv  b id ra  til a t også 

m iljøspørsm ålene trekkes inn i endringsprosessene.

L ikestilling

O m veltn ingene i Ø steu ropa  kan gi ulike konsekvenser for ulike g rupper i 
befolkningen, også for kv inner og m enn . G o d t u tbygde o rdn inger for 
barneom sorg  i f. eks. Ø sttysk land , har gitt kv innene en økonom isk  selv
stendighet som  reform prosessene kanskje vil true. K onservative  ideologier 
m ed sterk pa tria rka lsk  slagside i store  deler av Ø steu ropa vil ikke n ødven 
digvis sette  likestilling på dagsorden i re fo rm program m ene. K v innefo rsk 
n ingen i N orden  kan b id ra  m ed kunnskap  om  kv innene og velferdsstaten , 
om  hvorfo r dem o k ra tie t hos oss er ” uferd ig” , og om  hvo rdan  de ulike 
sosiale o rdn inger og om sorgsløsninger fungerer fo r kv inners og barn s hver
dagsliv.

Et forskningsprogram  om  velferdsstatens u tv ik ling  bør sikre kv innedel- 
takelse og likestillingsaspektet ivaretas.

3. N O R D P L A N s erfaringer og kom petanse  kan  k o m m e  til ny tte  fo r  å 
realisere m edlem sforslaget

— N O R D P L A N  h ar lang erfaring  m ed etab lering  av tverrn o rd isk  forsker- 
sam arbeid , tverrv itenskapelig  forskning og forskning  i sk jæ ringspunktet 
m ellom  planleggingens teori og praksis.

— N O R D P L A N  h ar et u ts trak t k o n tak tn e tt til forskere og planleggere fra 
alle sek torer i de no rd iske land , og kan fo rm id le  kon tak t til gode 
prosjek ter og eksem pler som  Ø steu ropa kan ha ny tte  av.

— h ar et k o n tak tn e tt av kvinnelige forskere som  arbe ider m ed  velferdssta
ten  og planlegging, også m ed kv inneperspek tiv .
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— h ar som  forsknings- og sa tsn ingsom råder bl. a. p lanlegging m ellom  
hverdag  og s truk tu r, m iljøplanlegging i tverrfaglig  perspek tiv , u rban  
utv ik ling , no rd isk  ideologi.

— h a r kvalifiserte forskere som  kan på ta  seg å organisere  og koo rd inere  et 
fo rskersam arbeid  og forskn ingsprogram  om kring  den nord iske  m odel
len og u tv ik ling  av velferdsstaten .

— e r sen tra lt lokalisert i N o rden , og h a r  finskspråk ig  personale  som  kan 
le tte  kon tak ten  til flere land i Ø steuropa.

S tockholm , 24. sep tem ber 1990

F or N O R D P L A N

Sigrun K aul 
Professor, instituttleder

L iselo tt H app-Tillberg

Nordiska samarbetsnämnden för sam hällsforskning (N O S-S):

M edlem sförslagets syfte ä r  a tt u ta rb e ta  e tt förslag till s tödo rd n in g  for 
fo rskarkon tak te r m ellan Ö steu ropa och N o rden , speciellt i fråga om  forsk
ning och stu d ie r i vä lfärdsstaten  och dagens välfärdsprob lem , sam t a tt 
tillstä lla  m edel för e tt forskningsprogram  m ed nord iska  och östeu ropeiska  
forskare rö rande  välfärdsprob lem , decen tra la  s tru k tu re r och nya lösnings
m odeller för sociala problem .

NOS-S fin n er in itia tiv e t lovvärt och anser det angeläget a tt forsknings
sam arbete  m ed Ö steu ropa  stöds. N äm n d en  finner dock a tt de tta  sam arb te  
väl kan ske inom  ram en  för redan  ex isterande organ. A nslagen till s töd  för 
fo rskarkon tak ter kunde kanaliseras genom  den n y u p p rä ttad e  N ord iska  
fo rskaru tb ildn ingsakadem in . A nslagen till gem ensam m a forskningspro
jek t kunde kanaliseras genom  de no rd iska  vetenskapliga sam arbetsnäm n- 
d ern a  eller de nationella  fo rskningsråden  varv id  dessa skulle konkurrera  
m ed an d ra  p ro jek t och en kvalite tsbedöm ning  skulle ske på sam m a g run 
d er som  för an d ra  forskningsprojekt.

N OS-S h a r in lett e tt sam arbete  m ed ve tenskapsakadem ierna  i de baltis
ka repub likerna  E stland, L ettland  och L itauen . I novem ber hålls e tt m ö te  i 
K öpenham n m ed rep resen tan te r fö r dessa akadem ier varv id  m an  d isku te 
ra r sam arbe tsfo rm em a. D essa föreslås innefa tta  fo rskaru tb ildn ing , in fo r
m ationsu tby te , gästforskarprogram  och gem ensam m a k o m para tiva  forsk
n ingsprojekt. D e i m edlem sförslaget angivna p rio rite rin g arn a  ingår i 
NOS-S förslag till sam arbetsom råden .

S am arbetsnäm nden  h a r em ellertid  till förfogande begränsade resurser 
för a tt s töda  forskn ingssam arbete  såväl m ellan  östeuropeiska och nord iska 
forskare som  m ellan nord iska  forskare inbördes. D et b lir d ä rfö r n ö d v än 
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digt a tt tillstä lla  sam arb e tsn äm n d en  ex terna  m edel, ifall m an  ö n sk a r y tte r
ligare in tensifiera  insatsen  på  de  fo rskn ingsom råden , som  n äm n s i m ed 
lem sförslaget.

H elsingfors den  11 sep tem ber 1990

F ö r N ord iska  sam arbe tsnäm nden  för sam hällsforskn ing

Bengt-Erik Andersson  
Ordförande

E ili Ervelä-M yreen  
Sekreterare

D a n m a r k

Institut for Sprog og Internationale Kulturstudier har i skrivelse den 2 
oktober 1990 förklarat sig  icke ha något a tt y ttra  m ed  anledning av m ed
lemsförslaget.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd har i skrivelse den 2 oktober 1990  
förklarat sig  icke ha något a tt y ttra  m ed  anledning av m edlemsförslaget.

Institut for Samfundsøkonomi og Planlægning:

Forslagets ak tu a lite t e r  ikke m in d st kom m et til ud tryk  ved, a t ø steu ro 
pæ iske po litikere  ved flere lejligheder — h e ru n d e r ved besøg i de no rd iske 
lande — h ar peget på  den  skand inav iske  m odel som  en efterstræ belsesvæ r- 
dig m odel for de østeuropæ iske lande. Forslaget v irker im id le rtid  m eget 
generelt, og vi skal d erfo r kny tte  følgende k o m m en ta re r til det frem satte  
forslag.

Vedr. forslagets forskningsm æ ssige problem stillinger 

Forslaget lægger u m id d e lb a rt op  til flere o v ero rdnede  forskningsm æ ssige 
problem stillinger, hvo rfo r det synes rim elig t a t foretage en  prio rite ring .

F or det første peges der på de m ere princip ie lle  p rob lem er, d e r er 
fo rb u n d e t m ed a t overgå fra en p lanøkonom i til en  m arkedsøkonom i, eller 
m åske re ttere  en b land ingsøkonom i. P å in te rn a tio n a lt p lan  er d e r ak tuelt 
en række forskn ingspro jek ter i gang m ed sigte på netop  a t belyse disse 
prob lem er. Således o m h an d le r bl. a. en række a f  b idragene til den  første 
konference, som  den  nystartede  o rgan isa tion  ” E uropean  A ssociation  for 
C om para tive  E conom ic S tud ies” a fho lder i sep tem ber m åned  i år, disse
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overgangsproblem er. D et synes derfor ikke oplagt at lægge særlig vægt på 
analyser a f  denne type.

F o r det ande t er det ikke abso lu t k lart i forslaget, hvad  der m enes m ed 
den nord iske  m odel. E r det en særlig udfo rm n ing  a f  den offentlige sektor, 
eller e r det sam spillet m ellem  den  offentlige og den p riva te  sektor, der er 
det karak teristiske? I forslaget synes især de nord iske  landes velfæ rdspoli
tik  at blive frem hæ vet. D er er således behov for, a t det præ ciseres, 
h vo rv id t det e r den offentlige sektors s tru k tu r og funk tion  eller de nord iske 
sam fundssystem er, hvor der er udbyggede re la tioner m ellem  den offentlige 
og den p riva te  sektor, der skal være m ålet fo r analyserne. I p rin c ip p e t kan 
m an  naturligv is vægte begge dele; m ens det første ved rø re r velfæ rdspoli
tikken , er det ande t i højere en diskussion a f  reguleringen a f  de nord iske 
landes økonom ier.

F o r det tred je  an tydes der m uligheden  a f  en analyse a f  udv ik lingstenden
serne i de offentlige sek torer i de nord iske lande. Spørgsm ålet e r således 
om  m an fo rtsa t kan tale om  en nord isk  m odel eller om  der er udvik lings
ten d en se r i gang, der fo rstæ rker forskellene m ellem  de nord iske  lande.

G enere lt lægges d e r op  til en ræ kke forskellige analyser i forslaget. D et 
skal im id le rtid  ud fra ovenstående anbefales, a t analyser a f  de nord iske 
landes velfæ rdssystem er p rio riteres .

Vedr. organisation

D er er i den seneste tid  blevet kny tte t en række nye fo rskerkon tak ter 
m ellem  Vest- og Ø steu ropa, bl. a. finansiere t a f  forskellige E F -program m er 
(Tem pus, A .C.E. m. m .). D et er d erfo r vigtigt, at den konkrete  ud fo rm ning  
a f  forslaget, i hvert fald set ud fra en dansk  synsvinkel, afpasses e fter EF- 
p rogram m erne.

D et skal derfor anbefales, a t m an  lægger vægt på gennem førelsen  a f  
kom para tive  nord iske analyser. D ette  gøres bedst ved at nedsæ tte  ar
bejdsgrupper, der kan belyse forskellige dele a f  velfæ rdspolitikken og d en 
nes udvikling, på tvæ rs a f  de no rd iske lande.

D et skal desuden anbefales a t østeuropæ iske studerende kan blive kny t
te t til disse arbejdsgrupper. D e tte  kunne kom bineres m ed kortere  eller 
længere opho ld  ved et no rd isk  un iversite t. 1 fo rbindelse herm ed er der 
behov for stipendier.

E ndelig  skal det anbefales, a t analyserne dels a frappo rteres ved en eller 
flere stø rre  konferencer, h v o r østeuropæ iske forskere inv iteres, og dels 
gøres tilgængelige for en b redere  kreds ved publicering  på et eller flere a f  
hovedsprogene.

R oskilde, den 17. sep tem ber 1990

Ole W inckler Andersen
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Handelshøjskolen i København:

D et e r  en kendsgerning, a t de nord iske  lande h a r k lare t sig økonom isk  
bedre igennem  ” k risen” end  de øvrige O E C D -lande (m åske bo rtse t fra 
Schw eiz og Ø strig). D e tte  gæ lder både  m akroøkonom isk  og fordelingsm æ s- 
sigt. D an m ark  udgør dog p å  det m akroøkonom iske  om råde  en undtagelse, 
d e r delv is kan henføres til den  valu tariske  b ind ing  til de øvrige E F-lande.

D e nord iske lande s tå r som  eksponen te r fo r en  b land ing  a f  m arkedsøko
nom i og o v ero rdne t økonom isk  styring, d e r på en  og sam m e gang åbner 
m ulighed for effektivitet, m akroøkonom isk balance og en m ere lige forde
ling  end den rene m arkedsm odel endsige ren p lanøkonom i. D enne n o rd i
ske m odel er også b levet benæ vnt den tredje vej fo r den  k iler sig ind  m ellem  
m arkedsm odellen  og den  cen tra lt d irigerede økonom i., M arkedet er den 
suveræ nt m est effektive m ekan ism e til allokering og fordeling  på  m ik ro 
p lanet; m en m arkede t kan ikke garan tere  en ov e ro rd n e t koo rd inering  og 
m akroøkonom isk  stab ilite t, d erfo r kan de  væ sentligste m akroøkonom iske  
” p rise r” : Løn- og p risn iveau , va lu takurs, ren te  m ed  fordel gives en  ” hjæ l
pende h ån d ” . Ligesom  den  rene m arkedsm odel vil im plicere  en fordeling  
a f  indkom ster og øvrige levekår, d e r set m ed  nord iske ø jne er uacceptabel, 
hvilket f. eks. den  am erikanske  økonom i e r et eksem pel på.

N etop  m ed  ovenstående som  insp ira tionsk ilde  h a r  en  lille gruppe a f 
økonom er u darbe jde t et forskn ingsprogram  til en  system atisk  gennem ar
bejdn ing  a f  både  den  teo re tiske  baggrund fo r Den tredje Vej og en kom pa
ra tiv  em pirisk  belysning a f  de no rd iske  lande set i fo rho ld  til m ere 
m arkedso rien terede  ø k o nom ier m ed  hovedvæ gten lagt på  en analyse a f  
effektiv itet, m ak roøkonom isk  balance og fordeling, jfr . vedlagte oplæg til 
fo rskningsprogram .

D a d e tte  program  e r tid sk ræ vende og yderm ere  im plicerer d irek te  udgif
te r  (til datafrem skaffelse og -behand ling  sam t rejseudgifter a f  en størrelses
o rden  på ca. 5 0 0 0 0 ,— kr.) vil det natu rligv is væ re en hjæ lp, hv is N ord isk  
R åd  finder det så væ sentligt, at der kan  b live ta le  om  d irek te  a t b idrage til 
de ts gennem førelse.

T il o rien tering  vedlægger jeg  CV, oversig t over tid ligere forskn ingsarbej
der sam t et frisk  p a p ir  om h an d len d e  D en  svenske M o d el.1

K øbenhavn , den  5. sep tem ber 1990

Inst. for F inansiering

Jesper Jespersen 
Ph. D. lektor

1 H ä r e j tryck t.



Institut for europæisk folkelivsforskning:

Jeg kan oplyse, at E U C IS-K øbenhavn  i 1989 udgav bogen ” L ønkapital 
u n d e r fo lkestyre” (forlaget R osinan te /M unksgaard ), som  b ehand le r den 
” skand inav iske  m odel” (m ed henblik  på Ø D -refo rm erne) i lyset a f  de nye 
re la tioner im ellem  landene i E uropa. B l.a . på grundlag a f  denne bog, som  
indd rager erfaringer fra såvel p lanøkonom ierne  som  den skandinaviske 
reform proces, er vi blevet kon tak te t a f  forskere fra østlandene, som  gerne 
vil sam arbejde om  stud ier a f  livsform er, sta tsfo rm er og reform processer, 
d e r kan b idrage til de nye o m struk tu reringer i deres egne lande.

V ore erfaringer er, at det vil være uhyre nyttigt at have specielle økono
m iske m id ler til rådighed, der kan bruges til at inv itere  disse forskere hertil 
på ko rtere  og længere ophold . D e h a r brug fo r at blive inv itere t ud  og få 
m ulighed for at færdes i vort fagm iljø. Først og frem m est for at kunne 
gennem drøfte  og sam m enligne den videnskabelige udvikling  og de sam 
fundsm æ ssige erfaringer, vi h a r gjort, m ed deres egen h id tid ige udvikling.

D et er m in  personlige erfaring  fra sådanne k o n tak te r m ed etno loger i 
L eningrad, at de er inde i en dybtgående, k ritisk  retæ nkning  a f  hele deres 
v idenskabelige grundlag. D en  o m hu  og evne til at tage fat om  de v idenska
belige grundlagsprob lem er, som  præ ger denne retæ nkning, kan meget vel 
give resu lta ter, som  også skand inav isk  forskning og planlæ gning kan få 
gavn a f  frem over.

D et er endelig vores erfaring , at der kan spildes megen tid  og ressourcer 
på at forsøge at bygge et sådan t sam arbejde op på de eksisterende form elle 
in stitu tionelle  struk tu re r. M est effektivt e r det at sæ tte ressourcer ind der, 
hvo r det faktisk lykkes ak tive forskere selv at skabe kon tak t og sam arbejde 
m ed h inanden  på tvæ rs a f  landene.

K øbenhavn , den 8. ok tober 1990

På vegne a f  EU C IS, K øbenhavn  

Thom as Højrup

F i n l a n d

Undervisningsministeriet:

Enligt avdelningen in tar u tb ildn ing  och forskning en cen tral ställn ing i 
den förnyelseprocess som  sker i cen tral- och östeuropeiska länder. 1 alla 
å tgärder borde g rundprincipen  vara a tt utveckla dessa länders egen utb ild- 
nings- och forskningsverksam het så a tt fö ru tsä ttn ingarna  för ett jä m b ö r
digt in te rna tione llt sam arbete  kan skapas. D ärfö r är det enligt avdeln ingen
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skäl a tt s träva till gem ensam m a utb ildn ings- och forskningspro jek t som  så 
väl som  m öjligt s töder u tb ildn ingen , grundforskningen  och fo rskaru tb ild 
ningen i högskolor och an d ra  lä roansta lte r i C entral- och Ö steuropa.

N ord iska rådets m edlem sförslag  ta r  upp  forskn ing  och s tu d ie r om  väl
färdsstaten  och dagens välfärdsprob lem  och föreslår e tt in itie rande  av 
fo rskarkontak ter. M ed hänsyn till vad som  sagts ovan finner högskole- och 
vetenskapsavdeln ingen  det angeläget a tt i sam arbe te t även  ink ludera  sam 
hällsvetenskaplig  forskning  och dess m ångfacetterade  frågeställn ingar. A v
delningen ko n sta te ra r a tt det på längre sikt ä r synnerligen viktigt a tt satsa 
på m ångsidiga och kvalite tshö jande u tb ildn ings- och fo rskningsak tiv ite ter.

Förnyelseprocessen i C entral- och Ö steu ropa  k om m er a tt fo rd ra  e tt 
o m fa ttande  in ternationellt och nord isk t u tb ildn ings- och fo rskningssam ar
bete inom  flera d iscip liner. H ögskole- och vetenskapsavdeln ingen  anser a tt 
N ord iska rådet här h a r en  viktig  uppgift a tt fylla.

H elsingfors den 12 sep tem ber 1990

H ögskole- och vetenskapsavdeln ingen

M arkku Linna
Avdelningschef,

överdirektör
H eidi Kuusi 
Överinspektör

Finlands Akademi, Vetenskapliga centralkommissionen:1

Fin lands A kadem i h a r i sin forskn ingspolitik  fäst uppm ärksam he t på de 
i E uropa pågående ändringsprocesserna . Inom  ram en för fo rskn ingspro
g ram m et angående F in land  och den eu ropeiska in teg ra tionen  håller m an  
på a tt sätta  i gång stö rre  forskningspro jek t. D essutom  erb ju d er A kadem ins 
no rm ala  finansiering  fo rtfa rande  m öjligheter a tt genom föra högklassiga 
forsknings- och fo rskaru tb ildn ingspro jek t, även in ternationella .

M ed finansiering  av N ord iska  sam arb e tsn äm n d en  för sam hällsveten 
skaplig forskning, NOS-S håller m an på att in leda ett o m fa ttan d e  Balti- 
kum -pro jek t, som  ö p p n a r m öjligheter a tt även genom föra kom parativa  
fo rskningsprojekt, d ä r olika sam hällssystem  jäm fö rs .

Y tterligare har N ord iska  m in is te rråde t 9 .10 .1990 an tag it e tt sam arbets- 
program  m ellan N orden , B altikum  och Ö steu ropa. D etta  program  innehå l
ler även fo rskaru tby te  och vetenskaplig t sam arbete .

' Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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F in lands A kadem i anser a tt det ä r  m öjligt a tt genom  dessa forsknings
program  och -in itia tiv  angripa sådana sam hälleliga prob lem  som  anges i 
m edlem sforslaget och ge dem  sådana  fo rm er och innehåll som  ä r re levan ta  

fö r vetenskaplig  forskning.

H elsingfors den 6 novem ber 1990
E rik  Allardt 
Ordförande

E lisabeth H elander  

Forskningsdirektör

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 4 septem ber 1990 förk lara t 
sig ha tagit del av m edlem sförslaget och an tecknat det till kännedom .

I s l a n d

Föreningen Norden har i skrivelse av den 18 septem ber 1990fö rk la ra t sig  
icke ha något a tt yttra  m ed  anledning  av m edlem sförslaget.

N o r g e

Utdannings- og forskningsdepartementet:

N O R A S h ar en o m fa ttende  forskn ingsinnsats på de tte  feltet, bl. a. i form  
av et eget program  for velferdsstatsforskning. F orskning  om  u tfo rd ringene 
for velferdsstaten  p rio rite res høyt, og det legges vekt på  kom para tive  
tilnæ rm inger og in ternasjonal kon tak t. D et er inn ledet kon tak t m ed  forsk
ningsm iljøer og rep resen tan te r for m ynd ighetene i flere øst-europeiske 
land  m ed sik te på forskningssam arbeid .

På denne bakgrunn  ser vi svæ rt positiv t på m edlem sforslaget i N ord isk  
R åd. D et er betydelig  behov for en felles no rd isk  innsats på dette  om rådet. 
En realisering  av de tiltakene  som  er nevnt vil kunne b id ra  til større 
forståelse for de fram tid ige u tfo rd ringene i velferdspolitikken både  i N or
den og i Ø st-E uropa og styrke grunnlaget for nye løsningsm odeller.

O slo, 24. sep tem ber 1990

K jell E ide  
Vitenskapelig rådgiver

Tom as Øvergaard
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Sosialdepartementet:

S osia ldepartem en te t v iser til m edlem sförslaget ved rø rende  anbefaling  
fra N ord isk  R åd til N ord isk  M in isterråd  om  å p rio rite re  et forsknings- 
sam arbeid  m ed Ø st-E uropa om  velferdsp rob lem er og løsn ingsm odeller for 
sosiale prob lem er. Vi ser spørsm åle t om  et slikt sam arbeid  p rim æ rt som  et 
u ten rikspo litisk  og forskn ingspolitisk  spørsm ål.

I de m ellom -europeiske sta tene som  nå er inne  i en o m fa tten d e  refo rm 
prosess er det en påtagelig  in teresse for den såkalte ” skand inav iske  m o
dell” . D et vil være et viktig  b id rag  til deres refo rm bestrebelser å gi po litike
re og offentlige tjenestem enn  i disse landene an ledn ing  til å studere  alle 
sider ved den ” skand inav iske  m odellen” , såvel politiske som  sosiale og 
økonom iske løsninger. D en  beste m åten  å gjøre de tte  på vil antageligvis 
være å inv itere  delegasjoner og enkeltpersoner til de nord iske land  og legge 
opp  b red t anlagte s tud iep rog ram m er som  dekker de fleste sider av  sam 
funnslivet. 1 slike s tud iep rog ram m er b ø r også p rob lem ene få en bred  plass, 
f. eks. ved at forskere og po litikere  av ulike avskygninger får an ledn ing  til å 
fremlegge sine syn på positive og negative sider ved politiske, sosiale og 
økonom iske aspekter. D erm ed  vil de som  d e lta r i slike stu d ie r selv kunne 
av jøre hva som  b ø r overføres av løsninger, hva som  even tue lt b ø r m od ifi
seres, og hva som  ikke passer.

Vi fo ru tse tte r at finansieringen  av et slikt sam arbeide  fo retas over N o r
disk M in isterråds budsje tt, som  foreslått i m edlem sförslaget.

O slo, i sep tem ber 1990

F or sosialm in isteren  
Jan M adsen

Finn H øvik

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

U H Ä , som  av u tb ild n in g sd ep artem en te t an m o d a ts  a tt till N ord iska  
rådets svenska delegation  avge y ttran d e  i rub ricerade  ärende, har b ere tt de 
sam hällsvetenskapliga faku lte terna  vid un iversite ten  i S tockholm , U p p sa
la, L inköping, L und, G ö teborg  och U m eå tillfälle  a tt inkom m a m ed syn
punk ter. D e hand lingar, som  fak u lte tsn äm n d ern a  respek tive un iversite ten  
därv id  h a r ingivit, b ifogas1.

U nivers ite ten  i S tockholm  och L inköping  sam t fak u lte tsnäm nden  vid 
un iversite te t i L und h a r beslu ta t avstå  från a tt y ttra  sig.

1 H ä r  ej tryck t.
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F aku lte tsnäm nden  vid un iversite te t i G ö teborg  finner de föreslagna 
fo rskark on tak te rna  m ellan Ö steu ropa  och N orden  vara angelägna och 
s töder förslaget a tt m edel ställs till förfogande för e tt fo rskningsprogram . 
Även un iversite te t i U m eå stä ller sig positiv t till förslaget.

Vid un iversite te t i U ppsala finns en in s titu tio n  för ö ststa tsstud ie r, inom  
vilken rym s såväl en ak tiv  fo rskarm iljö  som  ett s tu derandeu tby te  m ed 
Sovjetun ionen .

U H Ä  vill för sin del särskilt an slu ta  sig till fö ljande sy npunk ter som 
un iversite te t i U ppsala  fram fö r i s itt y ttrande  och som  to rde  ligga i linje 
m ed förslagsställarnas idéer. F rågan  b ö r in te  endast gälla kunskapsöverfö 
ring  till öst. Inga tid igare  e rfa renhe te r finns av en övergång från  p laneko
nom i och ” dem okratisk  cen tra lism ” till m arknadsekonom i och parlam en 
tarisk  dem okrati. B etydande nya kunskaper kring  tran sitionsp rob lem  av 
olika slag stå r a tt h äm ta  för den  sam hällsvetenskapliga forskningen i 
Sverige, kunskaper som  kom m er a tt bli m ycket svåra  a tt u tv in n a  u tan  ett 
ak tiv t sam arbete  m ed forskare i öst. En satsning på forskn ingssam arbete  
bö r således resu ltera  i en d ubbe lrik tad  kunskapsöverföring . U H Ä  tills ty r
ker — m ed den m odifieringen  — m edlem sforslaget.

S tockholm  den 20 sep tem ber 1990

G unnar Brodin
L ars M öller

Hum anistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet:

H S FR  h a r in te funn it an ledn ing  a tt göra någon värdering  av de i a llm än 
na te rm er ang ivna forskn ingsom rådena i m edlem sforslaget. E m ellertid  vill 
rådet fram hålla  a tt det för stöd till forskn ing  är av stö rsta  betydelse a tt 
uppehålla  den vetenskapliga kvalite ten . En av m etoderna  att göra d e tta  är 
a tt p rojektförslag  granskas och bedöm s i konkurrens m ed  an d ra  förslag i 
e tt b redare  sam m anhang . P rogram  och m edelsavsä ttn ingar m ed snäv av- 
g ränsning kan m otverka en sådan  konku rrens och därm ed  även den veten
skapliga kvaliteten .

R ådet vill v idare fö ro rda  a tt i den m ån nya m edel avsätts  för forsknings
sam arbete  m ed de östeuropeiska sta te rna , de såv itt m öjligt kanaliseras 
genom  befin tliga o rgan isationer. T illskapande av flera, parallellt verkande 
s töd in stanser skapar en fö rv irrande bild för de forskare och fo rskargrupper 
som  verkar inom  olika vetenskapsom råden .

Slutligen vill råde t påpeka a tt det redan i dag finns en rad sam arbetsav- 
tal m ellan råd  och akadem ier i N orden  och Ö steu ropa. Inom  de nord iska 
sam arb e tsn äm n d ern a  för hum an istisk  forskning (N O S-H ) resp. för sam 
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hällsforskning (NOS-S) fö rbereds f. n. sam arbetsp rogram  m ed de baltiska 
repub likerna. En sam ordn ing  m ed o lika sådana befin tliga sam arbetsfor- 
m er b ö r e ftersträvas vid d iskussioner om  ev. y tterligare  fo rskningsstöd .

S tockholm  den 10 sep tem ber 1990

Björn Thom asson

BILA G A  2

I efterhand inkommet yttrande 

D a n m a r k

Undervisnings- og Forskningsministeriet:

U nderv isn ings- og F orskn ingsm in isterie t finder det relevant, at det e tab 
leres og in tensiveres fo rskerkon tak te r m ellem  Ø steu ropa  og N orden  og 
anbefaler, at sådanne stø ttes fra N ord isk  M in iste rråds side.

V elfæ rdsstaten  og velfæ rdsstatens p rob lem er er efter M in isterie ts  o p fa t
telse særdeles væ sentlige tem aer, idet m an  dog anser en række prob lem er, 
der græ nser op  til ve lfæ rdstem aet, så relevan te , at disse også er s tø ttevæ rd i
ge. In itia tiv er, som  N ord isk  M in iste rråd  m åtte  sæ tte i gang på de tte  o m rå 
de, b ø r d erfo r have et b red t perspektiv .

K øpbenhavn , den  25. ja n u a r  1991

Ida M. Boisen  
Fuldmægtig

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990









N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 932/s 
SUPPLEMENT

Medlemsforslag

om grønt BNP og uddybet nordisk samarbejde 
omkring miljøstatistik
(Stille t a f  H jörleifur G uttorm sson, C laes Andersson, M argrete A uken , L illi 
G yldenkilde, Tora A asland  Houg, Kjellbjorg L u n d e  og Lars Werner)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk statistisk sekretariat:1

N ordiskt sta tistisk t sam arbete  

Inom  ram en för det no rd iska s ta tistiska  sam arbe te t finns ett no rd isk t 
u tsko tt för n a tiona lräkenskaper (N U N A ), e tt n o rd isk t u tsko tt fö r n a tu rre - 
surs- och m iljösta tis tik  (N U M ) och ett n o rd isk t u tsko tt för undersökn ingar 
om  leveransv illkor (N U U L ). (Se B ihang) M ed lem m arna av dessa u tsko tt 
h a r u n d e r som m aren  i sam arbete  m ed NSS u ta rb e ta t föreliggande y ttran 
de. U tsko tte t för n a tiona lräkenskaper behand lade  frågan om  infogande av 
m iljöaspek ter i n a tiona lräkenskaperna  vid m ö te  i O slo den  27 — 29 augusti 
1990. U tsko tte t för na tu rresu rs- och m iljösta tis tik  h a r tid igare  u ta rb e ta t en 
rap p o rt om  behovet av en nord isk  besk rivn ingsm odell fö r n a tu rre su rsrä 
kenskaper och avser a tt å te r  ak tua lise ra  dessa frågor, främ st genom  a tt 
fö rbereda nord isk t agerande i övrig t in te rn a tio n e llt sam arbete .

In terna tionellt u tvecklingsarbete  

E tt o m fa ttan d e  in te rna tione llt u tveck lingsarbete  pågår b l.a . inom  FN , 
O E C D  och EG  som  syftar till a tt v idareu tveck la  sta tistiken  på  de tta  
om råde. A rbetena inom  dessa o rg an isa tioner ä r  in tensiv t och världsledan
de konsu lte r an litas i a rbetena . U tvecklingen av natio n a lräk en sk ap ern a  
bö r följa in te rn a tio n e lla  rek o m m en d atio n er. Innehålle t i B N P får in te  
defin ieras avv ikande från SNA (FN s na tionalräkenskapssystem ) och u te 
slu ter beräkning  av  e tt såkallat ” grön t B N P ” på  k o rt sikt. T illkny tn ing

1 Yttrandet avser även medlemsforslag A 936/s om nordiskt samarbete jo r  att upprätta 
naturräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i nationalräkenskaperna.
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m ellan nationalräkenskaperna  och m iljö frågorna bör ske i förb indelse  m ed 
utvecklingen av m iljösta tis tiska  sa te lliträkenskaper. D etta  u tveck lingsar
bete  kan ta  m ånga år, och b ö r läggas upp  på basis av ett räkenskapssystem  i 
fysiska te rm er m ed eventuella m öjligheter för värdem ätn ingar. Lyckas 
de tta  långsiktiga arbete  kan det b id raga till brobyggning m ellan n a tio n a lrä 
kenskaperna och en slags m iljö räkenskaper.

D et nationella  arbetet 

D anm ark

D anm arks S ta tis tik  udgav i fo rsom m eren  1990 en generel m iljøstatistisk  
pub likation , ”Tal om  n a tu r og m iljø” , i sam arbejde m ed m iljøstyrelsen  og 
Skov- og N atu rsty re lsen . D et er den første pub likation  a f  sin a rt i D an 

m ark.
T il tro d s for, at m an  nu i D an m ark  s ta rte r  offentliggørelse a f  en generel 

m iljøsta tis tik , kan n iveaue t endnu  ikke siges at være tilfredsstillende, 

sam m enlignet m ed de øvrige nord iske  landes.
D er er endnu  ikke i D anm ark  påbegyndt et arbejde  m ed at udvik le  an a 

lysem etoder og et beg rebsapparat, d er giver m ulighed for at følge den 
økologiske situa tion  på linie m ed den  økonom iske s itua tion  og at supplere 
nationalregnskaber m ed re levan te  økologiske aspekter.

D er er im id lertid  nedsat en arbejdsgruppe vedrø rende sta tistisk  belys
ning a f  forho ldet m ellem  m iljø  og økonom i, m ed rep ræ sen tan te r for M iljø

m in is terie t og dets in s titu tio n er, D et Ø konom iske Sekretaria t, B udgetde
partem en te t og D anm arks S tatistik . A rbejdsgruppen  skal u d arbe jde  en 
indstilling  til R egeringens udvalg  fo r m iljø  og udvik ling  om  de overo rd n e
de ram m er for en s ta tis tik  om  det ydre m iljø. Et særligt om råde  er re tn ings
lin ier for ud fo rm ning  a f  en sta tistik  over de d irek te  m iljøom kostn inger i 

den offentlige og den p rivate  sektor.
I overvejelserne skal der tages hensyn til, at sta tistikken  skal kunne 

bruges til gennem førelse a f  konsekvensberegninger inden for m iljøom rå-

A rbejdsgruppen skal endv idere  redegøre fo r det arbejde, der for tiden  
udføres i såvel in te rna tiona le  o rgan isa tioner som  i udvalg te lande, i rela
tion  til sam m enkobling  a f  m iljø sta tis tik  og økonom isk  sta tistik . I denne 
forbindelse  skal undersøges eventuelle  fo rb indelseslin ier til n a tionalregn
skabet og m ulighederne for en sta tistisk  opera tionalisering  a f  bæredygtig- 
hedsbegrebet. Indstillingen fra arbejdsg ruppen  skal foreligge i sep tem ber 

1990.

F in land

I F in land  h a r m an utvecklat m iljösta tis tiken  u nder flera å r  och gjort 
fram steg  också beträffande natu rresu rsräkenskaperna . F in land  kom m er 
a tt satsa på m iljöekonom ista tis tiken , m en  tillsv idare  ä r  sta tistiken  bristfä l
lig. E tt u tvecklingsprogram  för m iljö- och n a tu rresu rssta tis tiken  kom m er 

a tt bli färdigt å r 1991.
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Island

I m aj de tte  å r  blev d e r godkend t i A ltinget et forslag om  at regeringen 
sæ tter i gang a rbejde  ved at beregne vigtige na tionaløkonom iske  stø rre lser 
m ed hensyn til de v irkn inger som  p ro d u k tio n sak tiv ite t h a r på m iljø  og 
natu rressourcer. Specielt lægges der vægt på at o rganisere s ta tis tik  om  
m iljø  og na tu rressou rcer og m an skal følge m ed udviklingen på dette  

om råde  i ud landet. Som  følge d e ra f  h a r S ta tsm in isterie t beslu tte t at S ta
tens økonom iske in s titu t og H agstofa i sam arbejde  skal tage sig a f  denne 
opgave.

N orge

N orge la a llerede tid lig  i m iljø sta tis tikkarbe ide t sto r vekt på ressursregn- 
skaber og forb indelsen  m ellom  økonom i og m iljø. S tørst vekt er det b litt 
lagt på energiregnskap og -analyser og på u ts lippsregnskap  til luft, u tslipps- 
fram skrivn inger og ulike analyser av økonom iske konsekvenser av lu ft
forurensninger. E ksisterende økonom iske planleggingsm odeller h a r b litt 
benytte t i de tte  arbeidet. D et h a r ennå ikke b litt u tfø rt noe arbeid  m ed å 
rev idere /supp lere  det eksisterende nasjonalregnskapet for å innarbe ide  
ressurs- og m iljøaspek ter i de tte , m en foreløpige beregninger av natu rres- 
sursform uen  (olje, gass og vannkraft) h a r b litt u tfø rt m ed tanke  på å 
supplere trad isjonelle  form uesbegrep.

K om m en terte  resu lta te r fra ressursregnskapene, sam m en m ed utvalgte 
analysearbeider, publiseres årlig i pub likasjonen  ” N atu rressu rse r og 
m iljø” . En m er o m fa tten d e  m iljøsta tis tikkpub likasjon  utgis om lag hvert 
fjerde år.

Sverige

Sverige h a r  en i in te rn a tio n e llt perspektiv  väl utbyggd m iljösta tis tik  och 
den ä r u n d e r fo rtsa tt stark  utveckling. In rik tn ingen  ä r a tt ta  fram  sta tistik  
för uppfö ljn ing  av m iljöpo litiska  beslut. H ittills  har liten  tonv ik t lagts vid 
sta tistik  om  m iljön  för infogande i ekonom iska överväganden . N yligen har 
em ellertid  fin ansdepartem en te t tillsatt en u tredn ing  om  hu r n a tio n a lrä 
kenskaperna kan kom pletteras så a tt m iljön  ges stö rre  vikt vid ekonom iska 
bedöm ningar. U tredn ingen  skall fram lägga förslag till den  1 ap ril 1991.

Sociala räkenskaper

B egreppet sociala räkenskaper ä r  tillsv idare  teo re tisk t och ex is tera r inte 
i p rak tiken . Vi h a r i N o rden  en m ycket väl u tveck lad  social- och välfards- 
s ta tistik  som  används i sam hällspo litiken . M ånga o lika no rd iska  u tsko tt 
a rb e ta r för a tt harm on isera  social- och välfardssta tistiken . D et ä r  inte 
ak tuellt a tt u tveckla e tt sådan t no rd isk t system  som  skulle in tegrera social- 
och välfärdssta tistik  m ed n a tu rresu rssta tis tik en  och n a tio n a lräk en sk ap er
na, m en  sam arbete t m ellan  de o lika u tsko tten  kunde m ed fördel ökas m ed 
sik te på en b redare  harm onisering .

1 1 — A 932/s Supplement
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K onklusion

D e tv å  m edlem sförslagen innehåller b åda  förslag om  arbeten  som  redan  
nu  får en o m fa ttande  behandling , såväl na tionellt, no rd isk t som  in te rn a 
tionellt. M ot bakgrund  härav  avsty rker N ord isk  sta tistisk  sek re ta ria t a tt 
särskilda a rbeten  på o m råde t påbörjas u n d er N ord iska  m in is te rråde t. Be
hovet av gem ensam m a nord iska  anpassn ingar och gem ensam  nord isk  
publicering  av da ta  bör i så fall ske inom  ram en  för det no rd iska  sta tistiska  
sam arbete t, genom  exem pelvis sam arbete  m ellan  de nord iska  u tsko tten  
fö r n a tiona lräkenskaper (N U N A ) resp. na tu rresu rs- och m iljösta tis tik  
(N U M ).

K öpenham n  den  11 sep tem ber 1990

Jon E rik  L indberg

B1HANG

M edlemsförteckning
1. N ord iska  u tsko tte t fö r na tiona lräkenskaper (N U N A )

D anm ark:
Finland:
Island:

Norge:
Sverige:

K o n to rch ef B ent T hage, o rd fö rande  
B yråchef M arkku  S uur-K ujala 
A fdelingschef G am alie l Sveinsson 
S tatens Ø konom iske In s titu t 
K alkofnsvegi 1 
IS -150 R eykjavik 
Tel. + 3 5 4  1 6 9 9 5 0 0  
R ådgiver E rling Jo a r  F lø ttum  
S ta tis tikchef A nn-M arie  B råthén

2. N ord iska  u tsko tte t fö r na tu rresu rs- och m iljösta tis tik  (N U M ) 
D anm ark : K o n to rch ef Lene Skotte
F in land : P lanera re  M aila P uo lam aa

B yråingenjör M arja-L iisa  P o iko lainen  
V atten- och m iljöstyrelsen 
B iblioteket 
Postbox 250 
SF-00101 H elsingfors 
Tel. +  3 5 8 0 4 0 2 8 1  

Island: V iced irek tör G u n n a r H . Hall
Norge: Førstekonsu len t F rode B runvall
Sverige: S ta tis tikchef Inger Ö hm an , o rd fö rande

3. N ord iska  u tsko tte t för undersökn ingar om  levnadsv illkor (N U U L ) 
D anm ark : K o n to rch ef C arsten  T orpe
F inland: P ro d u k tio n sch ef H eikki Salm i, o rd fö rande
Island: K o n to rch ef K ris tinn  K arlsson
Norge: F orsker A rne S. A ndersen
Sverige: A vdeln ingsd irek tör Joach im  Vogel
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D a n m a r k

Miljøministeriet:

1 medlemsforslaget foreslås, at N ord isk  Råd  rekom m anderer ,  at N ord isk  
M inisterråd  dels in tensiverer det nordiske sam arbejde  om  miljøstatistik, 
dels tager in i tia tiver til udarbejdelse  a f  et grønt BNP.

1. M ed hensyn til det miljøstatis tiske sam arbe jde  er der  allerede i de 
sidste pa r  å r  sket en intensivering a f  sam arbejdet,  dels i form a f  fælles 
udredningspro jek ter om  miljøstatis tiske em ner ,  dels i form a f  fælles s ta ti
stiske projekter, f. eks. er de t  besluttet at udarbejde  en fælles nord isk  miljø- 
statistisk publikation . M iljøministerie t e r  positiv  over  for en forøget 
indsats på o m råde t  inden for de eksisterende g rupper  i M in isterråde ts  regi.

2. M iljøministerie t er enig m ed forslagsstillerne i, at det i stigende 
om fang  er centralt  at få belyst sam m enhæ ngen  mellem økonom i og miljø 
sam t at få belyst konsekvenserne a f  den  sam fundsøkonom iske  udvikling 
for miljøet og naturressourcerne. I erkendelse h e ra f  ha r  den danske rege
ring i fo rsom m eren  i å r  u nd er  D an m ark s  Statistik nedsat en em beds
m andsgruppe o m  statistisk belysning a f  forholdet mellem miljø og økono-

Endvidere  overvejer de nordiske miljøm in istre  i øjeblikket om  der un
der  N ordisk  M inisterråd  er behov for yderligere arbejde, der kan bidrage 
til belysning a f  sam m enhæ ngen  mellem den økonom iske  udvikling og 
udviklingen i miljøti lstanden.

K øbenhavn , den 17. august 1990

Charlotte B røndum

Andelsselskabet EVA:

EVAs formål er at drive folkeoplysende v irksom hed, hvori det centrale 
em n e  er økonom i, forstået som god husholdning, de r  im ø d ek o m m er den 
økologiske udfordring, globalt,  nationalt ,  lokalt og personligt.

R ap po r t  ” Pengene og L ivet” fra febr. 90 er blevet til ved at vi ha r  bedt 
en række ø k o no m er  og an d re  eksperter om  at give deres b u d  på en sådan 
a lternativ  økonom isk  tankegang, anv en d t  i forskellig sam m enhæ ng  og 
h e ru nd er  jo  da ikke m in ds t  Jesper  Jespersens artikel: "O m  nationalregn
skab, økonom iske  m odeller og klodens overlevelse” — hvor der  lægges op  til 
en debat om  m uligheden a f  et g rønt B N P  ud  fra et økologisk-etisk ærinde. 
En ko m m en d e  rappor t  vil på forskellig m åde  prøve at indkredse den 
næ rm ere  betydning a f  begrebet ” bæredygtig udvikling” sam t belyse mulig-
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h eder  og begrænsninger om kring  opstil ling a f  ” G rø n n e  N ationalregnska
b e r” .

Såvel m. h. t. æ rinde og de problemfelter , som medlemsförslaget tager 
udgangspunkt i, føler EVA sig helt i overensstem melse, og finder det 
prisværdigt, at m an  på  nordisk  plan kan finde sam m en  om  en sådan 
bestræbelse! N å r  det e r  sagt, m å  det også siges, at ” EVA” jo  ikke s tår  for 
noget eller nogen bestemt sag eller opfattelse. Det er et folkeligt in itiativ, 
der ha r  anfægtelse til fælles m ed  forslagsstillerne. V or bestræbelse vil gå ud 
på  at holde vore politikere fast på den  folkelige opgave, at klargøre de 
po litiske  forudsætninger for den  valgte økonom iske  strukturudvikling . Vil 
m an  appellere til den folkelige medansvarl ighed  resp. offervilje, så m å  for 
dem okra tie ts  og naturens skyld opgaverne konkret anskueliggøres, ne top  i 
deres politiske betingethed. D en  økologiske ansvarlighed giver sig af, at 
økonom ien  ser ud som  den gør, fordi m an  har  valgt, at den skal se sådan 
ud, den er ikke nogen videnskabelig nødvendighed . D erfor vil vi også 
dykke ned i diverse regeringshandlingsplaner (energi og t ransport  f. ex.) og 
prøve at afdække de um idde lbare  økologiske omkostn inger ved de poli- 
tisk-økonom isk m otiverede  kompromisser.

EVA repræsenterer ikke nogen særlig sagkundskab! Vores væsentligste 
chance er, at vi uden  for adm in is tra t ive ,  sektorielle og politiske b indinger 
kan  formulere  og bringe til torvs et budskab, som tiden  i øvrigt ligger 
svanger med. Vi no terer  os en række glædelige ting, som erhvervslivets 
stigende årvågenhed over for den økologiske sag, i den forstand, at mange 
v irksom heder  (måske ikke m indst de kapitalistærke) ser en egeninteresse i 
at begrænse forureningen, dæ m pe energiforbruget og omstille p rod uk t io 
nen til renere teknologi.  Vi no terer os, at forbrugerne viser øget opm æ rk 
som hed for miljørigtige produkter.  M en den grundlæggende tænkning i 
erhvervslivet er dog stadig det kortsigtede profitm otiv , der skal d o k u m en 
tere sig i v irksom hedens årsregnskab. D rivkraf ten  er stadig væksten i 
økonom ien, dvs. øget materiel omsætn ing  ganske vist på  et m indre  miljø- 
belastende niveau. Og en del a f  vor vels tand e r  fortsat afhængig af/betinget 
a f  underleverancer fra svært m iljøbelas tende aktiv ite ter  i 3. lande. D en 
” hjemlige” m arkedsm ekan ism e er i den henseende ikke ” ren” eller i sig 
selv tilstrækkelig til at hidføre en økologisk bæredygtig udvikling. For
mentlig er en a f  vejene nationalt  som in ternationalt:  i de rige lande at 
indbygge i p r ism ekanism erne  realistiske miljøafgifter, som kan dække alle 
de miljømæssige belastninger både  i fremstil lingsfasen og i afsætnings-/ 
forbrugsfasen. M en de globale aspek ter  skal ikke h indre  nationale  endsige 
nordiske  politiske tiltag, som nu det aktuelle medlemsforslag er ud tryk  for!

K om m entarer til forslaget:

Som også FN .s  ” H u m an  D evelopm ent R eport  1990”  påpeger e r økono
m isk  vækst ikke uden  videre det sam m e som menneskelig udvikling. M an 
kan yderligere fremhæve, at på de nordiske landes vels tandsniveau kan
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m an ikke bruge behovet for øget økonom isk  vækst som begrundelse for at 
højne det menneskelige velfærdsniveau. D e r  e r  nemlig meget lidt velfærd 
at hente  ved blot a t  øge den økonom iske  aktivitet.  D et skal løses s t ruk tu 
relt og fordelingspolitisk! M en den relativt høje materielle leves tandard  
betyder menta lt  overskud til at gøre noget ved miljøspørgsmålene, hvad 
den  folkelige debat o vertyder  om. Hvis det kan gøres anskueligt, og hvis 
folk kan opleve d em okra t isk  medindflydelse, så vil m a n  også være p a ra t  til 
de eventuelle nødvendige  økonom iske  ofre, det vil indebære at realisere 
opgaven m ed at in tegrere et hensyn til miljø  i den  generelle økonomiske 
politik!

Det kan undre , at de r  i opregningen a f  m iljøp rob lem er slet ikke nævnes 
drivhuseffekten og de overvejelser a f  trafikpolitisk art, det m åt te  give 
anledning  til. M en det er måske i en samlet nordisk  sam m enhæ ng  et for 
ø m t  problem? Vi er enige i det politisk prob lem atiske  i, at  m a n  anvender  
BNP, ikke blot som en beskrivelse a f  den  sam lede nationale  økonom iske  
aktivitet,  m en  som et positivt ve lfærdsudtryk for så vidt det stiger. Og ikke 
m indst  em net  trafik-ulykker-sygehusvæsen il lustrerer BNP-tallets m ange
tydighed. M an  m å  i stedet forholde sig kvali ta t iv t til nationalregnskabets 
forskellige poster  og måske ikke m indst sam m enligne  over tid. N etop  
t idsfaktoren er sikkert den  afgørende vanskelighed, nå r  m a n  vil s am m en 
holde m iljøhensyn og økologiske problemstil linger m ed  økonom isk  ra t io 
nalitet og profithensyn. S ids tnævnte  art ikulerer sig karakterisk nok i et 
årsregnskab, hvo r im od  investeringer i miljøet ha r  langsigtede perspektiver 
og ikke giver um idde lbare  afkast for p roduktionen .

En samlet vurdering  a f  den  økonom iske  aktivite ts  betydning for miljøet 
er opgaven. Dels er der  arvesølvet, der ikke kan genskabes, olien m .m . ,  
dels er de r  erhvervslivets samliv m ed den levende n a tu r  (træer, fiskebe
stand m. v.), hv o r  der skal stiles m od  en afbalanceret udnyttelse, he runder  
j o  også a f  den  menneskelige natur/arbejdskraft .  Endelig e r  der de uønskede 
b iv irkninger ved den økonom iske  aktivitet,  forureningen a f  vand, luft og 
jord .

D er e r  brug for en opstil ling a f  en økologisk kap ita lbalance de r  ikke 
alene opgør aktiver og passiver i tradit ionel økonom isk  forstand, m en  som 
u dbreder  aktiv-begrebet til også at o m fa tte  den  naturgivne kapital og de 
menneskelige ressourcer, ligesom m an  på  passiv-siden m å  arbejde  på  en 
opgørelse a f  den økologiske gæld og de sociale omkostninger.  Et bæredyg
tigt grønt na t iona lp roduk t m å  således i sin sta tusopgørelse indbefatte  
samtlige forhold, de r  øver indflydelse på de fremtidige livsbetingelser.  Og 
det er naturligvis om kring  den talmæssige opgørelse a f  de naturg ivne  
ressourcer, at p rob lem atikken  er sværest at håndtere .

Vi synes, at det foreliggende forslag — som jo  nødvendigvis må være et 
ram meforslag  for fælles bestræbelser på nordisk  plan — er realistisk i sin 
satsning på:

dels den  fortsatte udvikling a f  miljøstatis tikken, som  den  finder sted



også på europæisk plan og derm ed  knytte til ved den allerede indhøstede 
viden,

dels forslaget om afsætte ressourcer til på nordisk  plan at forsøge at 
udarbejde en grønt BNP. D en høje grad a f  velfærd m ed indbygget socialt 
s ikkerhedsnet i de nordiske lande ville gøre integreringen a f  hensynet til 
miljøet i den økonom iske  aktivite t særlig eksem plarisk for den  øvrige 
verden.

M en EVA som sådan besidder på nuvæ rende t idspunkt ikke nogen 
særlig ekspertise i disse spørgsmål. E ndvidere  er forfatterne bag rappor ten  
” Pengene og Livet” ikke nødvendigvis  bunde t til at skulle ud trykke særlige 
EVA-synspunkter. Det er derfor muligt for forslagsstillerne at forholde sig 
til forfatterne hver for sig og søge råd.

Jeg er således bekendt med, at lek tor Jesper Jespersen, H andelshøjsko
len i Kbhv. m ed  skrivelse a f  5.9. (Sag A 930 /k  om  den nordiske m odel som 
frem tidsudfordring) til den danske delegation ved N ord isk  Råd  har givet 
ud tryk  for faglige overvejelser omkring  disse problemstillinger, som vi helt 
kan tils lutte  os.

N iels Jørgen Nedergaard  
Formand f. Andelsselskabet EVA

F i n l a n d

Statistikcentralen:1

Statis ikcentralen anser  att  initia tivet ä r  b ra  sam t att det in ternationella  
arbetet i utvecklingen av miljöstatis tik  ä r  mycket viktigt. Eftersom miljö
problem en till sin n a tu r  främst ä r  in ternationella  sam arbe ta r  Statis tikcen
tralen redan nu m ed  flera in ternationella  organisationer,  bl. a. FN , O E C D  
och de nordiska  sam arbetsorganen. F ö r  utveckling och koord inering  av 
miljöstatistik finns ett separat nordiskt utskott för naturresurs-  och miljö
statistik (N U M ).

Statis tikcentralen deltar  i nordiskt sam arbete  för utveckling av n a tu rre 
sursräkenskaper genom utskotte t för na t ionalräkenskaper  (N U N A ). Som 
ett av de viktigaste tem an  ha r  N U N A  vid sitt m öte  i augusti 1990 b e h a n d 
lat utvecklingen av naturresursräkenskaperna . Av de nordiska  länderna  
ha r  Norge k om m it  längst inom  detta  om råde. N aturresursräkenskaperna  
ha r  även utvecklats i F in land i ca 4 år, delvis m ed  stöd av finansiering 
u tan fö r  Statistikcentralen. Avsikten ä r  att  först utveckla fysiska indikato-

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  f in s k a .
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rer innan  m an  kan  börja värdera  dem. I dag anser m an  allt oftare  att  
tillförlitliga uppska ttn ingar  om den  s .k .  g röna b ru t ton a t io na lp ro du k ten  
inte kan uppgöras u tan  naturresursräkenskaper .

Statis tikcentralen följer även m ed  utvecklingen av sta tistik  inom  
O EC D -länderna . I bö rjan  av juli hölls e tt O E C D -expertm öte  beträffande 
nationalräkenskaper,  d ä r  e tt av de centrala  tem an  var  m ätn ingen  av per
m anen t utveckling. Avsik ten  ä r  då  a tt  uppska t ta  den ekonom iska  ti llväx
ten och användn ingen  av naturresurser,  m en  även föroreningen på  så sätt 
a tt  en jäm v ik t  mellan ekonom isk  tillväxt och användn ingen  av na tu rresu r
ser kunde säkerställas på  lång sikt. Begreppet ä r  något m e r  o m fa ttan de  än 
den  gröna b ru t tona t iona lp roduk ten .  F örhål landet mellan den ekonom iska  
tillväxten och miljön k o m m er  även a tt  vara  ett  viktigt tem a  vid ett  m öte  
som arrangeras av den  in ternat ionel la  o rganisa tionen för inkom ster  och 
förmögenhet (IARIW). Till de tta  m ö te  våren  1991 h a r  m an  godkänt F in 
lands inlägg o m  utvecklingen av naturresursräkenskaperna .

På basis av det ovanstående  anser Statis tikcentralen att de nordiska  
länderna  b orde  intensifiera sam arbete t  m ed  de redan  exis terande organen. 
M ånga m iljöproblem  och således även utvecklingen av miljöstatis tik  ä r  så 
o m fa ttande  att m an  i de t ta  utvecklingsarbete behöver sam arbete  även 
u tanför  N orden . D e nord iska  länderna  b orde  vara  m ed  då  in ternationella  
n o rm er  och avtal uppgörs, varvid  m an  kan snarare  anse att  det nordiska 
sam arbete t  redan av resursskäl kom ple tte ra r  det in ternationella  arbete t  än 
verkar som en separat företeelse.

Helsingfors den  30 augusti 1990

Olavi E. N iita m o  
Generaldirektör

Lee  na Söder 
Planerare

Ålands landskapsstyrelse:1

Medlemsförslaget gäller en angelägen m en  tekniskt mycket svårhanterl ig  
del av kunskapen  om  konsekvenserna av den  mänskliga aktiv ite ten  i våra 
länder. Förslaget gäller i g runden  u pp rä t tan d e  av ett  m e r  heltäckande 
nationalräkenskapssystem  som även ta r  hänsyn  till effekter som  inte låter 
sig m ätas  i m arknadsm ässiga  eller m on e tä ra  te rm er. O m  m a n  betänker  de 
svårigheter och sta tistiska osäkerhetsfaktorer som vårt  trad it ionel l t  u p p 
byggda na tionalräkenskapssystem  fortfarande  besitter, fö rs tår  m an  bättre  
vidden av det a rbete  som ett utvecklat system för natur-  och sociala 
räkenskaper i de nordiska  länderna  skulle innebära.

1 Yttrandet gäller även medlemsforslag A 936/s om nordiskt samarbete för att upprätta 
naturräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i nationalräkenskaperna.
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O vanstående  påpekande skall dock inte ses som ett argum ent m ot med- 
lemsförslagets initiativ  till en u tredning  av möjligheterna att utveckla den 
här  typen av m er heltäckande nationalräkenskaper.  Sannolikt krävs dock 
större resurser och m er  tidsåtgång for att å s tad ko m m a ett fungerande 
system än vad medlemsforslaget förutsätter . Ett anna t argum en t för att  se 
över de nordiska nationalräkenskapssystem en, är den utveckling som nu 
ä r  på gång inom  EG  med delvis nya system för nationalräkenskapernas 
handelsstatis tiska underlag som följd av den planerade  nedbrytningen av 
tullgränserna.

Med hänvisning till ovanstående påpekanden  stöder undertecknad  för
slagsställarnas a llm änna  in ten tioner  att  u treda  och om  möjligt upprä t ta  ett 
fungerande nordiskt system för framtagning av m er socialt och ekologiskt 
anpassade  nationalräkenskapsdata .

M arieham n den 9 oktober 1990

Bjarne L indström  
Planeringschef

I s l a n d

Islands statistiske departement (Hagstofa islands):1

--------- D er tales om øget nordisk  sam arbejde  om miljøstatis tikker og om,
at N ordisk  M inisterråd tager initiativ  til, at m an  ved udregning a f  na tio 
nalregnskaber tager hensyn til økonom iske  aspekter.

Islands statistiske depa r tem en t  e r  s temt for dette forslag og henviser i 
den sam m enhæ ng til Altingets resolution fra 5. maj om udregning a f  
nationalregnskaber og til den udtalelse, som det statistiske depar tem en t  
gav Altinget i förbindelse m ed  behandlingen a f  resolutionen. D en  udtalelse 
følger her vedlagt (se B ihang.)

De nordiske landes statistiske depa r tem en te r  har et om fa ttende  sam ar
bejde indenfor udarbejdelse a f  statistikker. Islands statistiske D epar te 
m en t deltager i dette  arbejde indenfor sine specialom råder,  der iblandt 
udregning a f  nationalregnskaber. Insti tu tionen  er bl. a. m edlem  a f  N ordisk  
Statistisk Udvalg  om  Nationalregnskaber,  som fornylig h a r  d iskuteret 
udarbejdelse a f  nationalregnskab m ed inddragning a f  miljøspørgsmål og 
udnyttelse a f  naturlige ressourcer.  Islands statistiske depar tem en t  deltager 
i europæisk såvel som nordisk  sam arbejde  om miljøstatistik. Det står klart, 
at udviklingen går i retning a f  stærkt forøget statistik a f  denne art i 
fremtiden. Bortset fra Island er de nordiske lande kom m et langt i planlæg
ningen og udviklingen a f  miljøstatistik, faktisk længere på dette  om råde  
end  de fleste euorpæiske lande.

'  Y ttra n d e t ö versa tt frå n  is lä n d ska .
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Det er Islands statistiske D ep ar tem en ts  opfattelse, at det er ønskværdigt 
og en fordel, hvis det viser sig muligt at øge det nordiske  sam arbejde , som 
det foreslås i medlemsforslaget.

Reykjavik 12. oktober 1990

H allgrim ur Snorrason  
Direktør for det statistiske departement

B IH A N G

Islands statistiske Departements (H agstofa Islands) udtalelse til formanden 
for Det forenede Altings socialudvalg, hr. Hjörleifur Guttormsson

D er henvises til brev a f  12. d .m .,  hvori m an  udbeder  sig udtalelse om 
forslag til resolution o m  revision a f  na tionalregnskab, sag nr. 142.

Ifølge loven sørger Statens økonom iske  Ins titu t for udregning a f  na t io 
nalregnskab her i landet. Ins ti tu tionen  h a r  gode specialister på dette  o m rå 
de, og det statistiske depa r tem en t  ved, at d e r  fra det økonom iske  insti tuts  
side følges med den in ternat ionale  udvikling i udregning a f  nationalregn
skab. Det økonom iske  insti tuts  vurdering  bør derfor veje tungt ved vurde
ring a f  det forslag, som  det he r  drejer  sig om.

Ved udregning a f  nationalregnskab benyttes her i landet, som i de fleste 
a f  verdens industri lande, D e Forenede N ation e rs  m etode , 2. revision fra
1 9 6 8 .1 den forbindelse lægges der vægt på, at Island e r  nødt til at følge de 
in ternat ionale  m etoder  og systemer, som benyttes i in ternat ionale  statis
tikker.  Islandsk statistik bliver nød t til at være k om para tiv  m ed  andre  
landes statistikker, både  på grund  a f  egen vurdering  a f  den økonomiske 
s i tuation og på grund a f  forpligtelser overfor in ternat ionale  insti tutioner. 
D et skal også nævnes, at i øjeblikkt lægges de r  stadig større vægt på 
koord ination  a f  na tioners  statistikker. De Forenede  N ationers  udregnings- 
m etode  for nationalregnskaber og forskellige andre  in ternat ionale  udreg- 
ningsmetoder,  som benyttes ved statistik, er nu til revision. M an  regner 
m ed, at dette  arbejde afsluttes i 1991. D et ser ikke ud til, at der ved denne 
revision tages særlig hensyn til de synspunkter,  som nævnes i forslaget til 
resolution og vedrører  p roduktionsv irksom heders  påv irkn ing  a f  miljø  og 
naturlige ressourcer. H ovedårsagen hertil er, at der stadig ikke findes 
holdbare  og tilfredsstillende m e tod er  til at vurdere  de påvirkninger, som 
omtales i forslaget.

M an  kan ikke være enig i det synspunkt,  som f rem k om m er i redegørel
sen for forslaget, at de målinger, som benyttes de fleste steder til at vurdere  
den økonom iske  udvikling, er forældede. D et er de r im od  klart og an e r
kendt,  ikke m inds t  a f  økonom er ,  at de e r  begrænsede og til en vis grad 
utilstrækkelige. D ette  beror  bl. a. på, at de r  ofte er en ti lbøjelighed til, at 
målsætningen for og resulta terne a f  na tionale  regnskaber mistolkes. D ette  
synes til en vis grad at være ti lfældet i redegørelsen m ed forslaget til 
resolutionen. H er  skal først og frem m est nævnes, at formåle t m ed  årlige 
nationalregnskaber ikke udelukkende er at måle  den økonom iske  u dv ik 
ling. U darbejdelsen  a f  nationalregnskaber ha r  ikke m ind re  til formål at 
belyse samspillet mellem produktion ,  indtægter og udgifter og fordelingen 
a f  disse faktorer efter næringsveje, e rhvervsgrene og instanser. Alt dette
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har  betydning  ved vurdering a f  økonom isk  udvikling og ved ø ko n o m iad 
minis tra t ion . D esuden  bø r  påpeges, at det e r  langt fra, at økonom isk  
udvikling, dvs. forandring a f  n a tiona lp roduk te t  efter fast noter ing fra et 
t id s ru m  til et andet,  er en ensidig målestok for økonom isk  udvikling, hvad 
enten  det ses på kortere  eller længere sigt. Til det er denne  m ålestok for 
ufuldstændig  og begrænset. D er  er forskellige grunde  til dette. D en  ene er, 
a t den ikke ene kan ti lkendegive, hvord an  det ha r  forholdt sig m ed  brug a f  
p roduktionsfak tore r.  D en  anden  er, at den  ikke kan være en d irekte 
m ålestok for velfærd, idet den  intet fortæller om  velfærdsstadie eller forde
ling a f  indtægter mellem samfundsborgere. D et 3. punkt,  som m an  burde  
nævne er, at målinger a f  na tiona lp rod uk t  kun  inddrager faktorer, som er 
prisfastsatte på m arkedet.  Således er husligt arbejde, som ikke e r  aflønnet, 
ikke regnet m ed  i nationalregnskabet.  Til sidst kan nævnes det punk t,  som 
omtales i forslaget til resolution, at målinger for na t ina lp roduk te t  og 
ændringer a f  det ikke inddrager påvirkningen a f  na tu r r ig do m m e eller 
indirekte  påvirkn ing  på miljø, hvad en ten  disse er negative eller positive.

Til trods for disse forbehold er nationalregnskab meget nyttigt, og m å 
ling a f  na t ionalprodukte t ,  na tionaludgifter  og nationalind tæ gter  giver 
holdbare  fingerpeg o m  disse faktorer og enkelte dele a f  dem , især æ n d 
ringer fra det ene å r  til det andet.  D e målinger, det her drejer sig om , er 
indre tte t  på sam m e m åd e  som de fleste målinger, dvs.,  at de giver resulta
tet a f  det, der måles, og intet andet.  D et b ø r  også pointeres, at begræns
ningen a f  den økonom iske  m ålestok ikke betyder, at m an  anser  det for 
formålsløst at tage hensyn til de tidligere næ vnte  faktorer. D e er da  også 
alle gamm elkendte ,  selvom prioriteringerne ha r  æ ndre t  sig. D ette  e r  dog 
forbunde t m ed  visse vanskeligheder, både  indholsmæssigt og teknisk. D er  
er gode grunde til at være opm æ rk so m  på dette  og især bø r  m a n  passe på 
ikke at læse mere ud a f  økonom iske  statistikker, end der er  grund til ifølge 
ovenstående. I forslaget til resolution m æ rker  m an, at der  søges efter en 
universel målestok  for æ ndringer  a f  vels tand eller velfærd. M en det bliver 
svært at finde en sådan målestok.

Det, der her ha r  været nævnt, bø r  mere ses som en slags advarsel snarere 
end en kritik. M an stø tter  forslagsstillerne kraftigt i, at det er nødvendig t at 
forøge miljøsta tst ikker mest muligt. I nogle a f  vore nabolande , ikke m indst 
i Norge, F in land  og Sverige, h a r  der  været gjort meget for dette  de seneste 
år. Island ha r  ikke kapacitet til i nogen særlig grad at forske på dette  
om råd e  på egen hånd. Det er derfor nødvendigt,  at de ins ti tu tioner,  som 
arbejder m ed  økonom iske  målinger og sta tistikker gives mulighed for at 
følge nøje med disse spørgsmål. D et er også uundgåeligt, at s tatistik  om 
miljø  og udnyttelse a f  naturlige ressourcer planlægges her i landet hurtigst 
muligt. D et skal nævnes, at det statistiske dep a r tem en t  gennem nogen tid 
ha r  deltaget i in ternat ional t  sam arbejde  på dette  om råde, m en  en dn u  ikke 
har  været i s tand til selv at udarbejde  statistik herom . D er  er dog interesse 
herfor i det statistiske departem en t ,  og m an  stiler m od  dette  i det omfang, 
der er mulighed for det.

Konklusionen a f  det, som her ha r  været sagt, er, at det statistiske 
depar tem en t  kan støtte de hovedsynspunkter,  som m enes  at indeholdes i 
forslaget til resolution, dvs., at det er nødvendig t at styrke måling  a f  og 
statistik om  miljø og udnyttelse a f  naturlige ressourcer, for at m an  kan 
medtage dette  i vurderingen a f  den  økonom iske  og sam fundsm æssige 
udvikling og ved ad m in is tra t ion  a f  den  nationale  økonom i. D esuden  er det 
nødvendig t mest muligt at følge m ed  i den  forskning, som nævnes i 
forslaget, og de forsøg, som n o rd m æ n d  og a n d re  na tioner  udfører  for at
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måle disse faktorer. D ette  er dog ikke ko m m et så langt, at de r  er g rund  til 
at æ ndre  udregningen a f  natinalregnskab her i landet. D et er heller ikke 
realistisk, at Island skiller sig ud fra a nd re  og benytter  sig a f  a nd re  m eto der  
ved fremsættelse a f  na tionalregnskab end  dem , der a lmindeligvis bruges 
in ternationalt.  I s tedet for at beslutte sig for en revision a f  grundlaget for 
udregning a f  na tionalregnskab, anser det  statistiske dep a r tem en t  det for at 
være bedre, at der tages beslutning om  regelmæssige målinger og statistik 
om miljø og udnyttelse  a f  naturlige ressourcer.

Reykjavik, den 20. februar 1990

H altgrim ur Snorrason  
Direktor

Islands statistiske depar tem en t

Islands Universitet, det økonomiske og nationaløkonomiske fakultet (Hå- 
skóli Islands, vidskipta- og hagfrædideild):1

--------- Det bør nævnes, at det økonom iske  og na t iona løkonom iske  fakul
tet som helhed ikke udta ler sig. D er im od  kan enkelts tående lærere udtale 
sig i sit eget navn og på eget ansvar. Efterfølgende bør  ses i lyset a f  dette.

U ndertegnede er enig i det, der i medlemsforslaget siges om  manglerne 
ved begrebet ” B N P ” . D esuden  anser jeg det for betydningsfuld t at forøge 
forskningen for at finde en målestok, som tager mere  hensyn til den 
økonom iske  aktivite ts  indflydelse på vort miljø, dvs. grønt BNP. D erim od  
m ener  jeg, at der vil gå lang tid, før et grønt B NP. D er im od  m en er  jeg, at 
de r  vil gå lang tid, før et grønt B N P  vil k o m m e til at afløse den  gamle 
målestok, idet uv ishedsfaktorerne vil være for store ved udregning a f  
nationalregnskab ifølge den ” grønne” m etode. Jeg forestiller mig, at m an  
fortsat vil udregne og benytte  BNP, m en  sam tid ig  parallelt udvikle en 
målestok for ” grønt B N P ” . Som før sagt anser  jeg det i øjeblikket for meget 
betydningsfuldt til at finde ud  af, om  m an  griber sagen rigtigt an.

Jeg vil nævne arbejde, der foregår indenfo r  N ord isk  økonom isk  Forsk
ningsråd, som blev nedsat a f  de nordiske landes f inansminis tre .  Jeg synes, 
det ville være en god idé, hvis dette råd koord inerede  og ledede forskning
en på dette  om råde. M an  m å  på den anden  side ikke g lemme, at forskning 
koster penge, således at N ord isk  økonom isk  Forskningsråds bevilling skal 
være tils trækkelig til at kunne  tage sig a f  forskningen. D esuden  vil jeg 
nævne, at på N ordisk  økonom isk  Forskningsråds seneste m ø de  i ju n i  i år 
blev em net miljøøkonom i taget op. R ådet inviterede nogle a f  de nordiske 
landes førende v idenskabsm æ nd på  dette  o m råde  til m ødet ,  og m an  d isku
terede bl. a. det emne, som tages op  i medlemsforslaget. N ord isk  økono

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  Is lä n d ska .
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misk Forskningsråd har udvis t s tor interesse for de tte  forskningsområde, 
og bl. a. derfor tror jeg, at sagen ville være i gode hæ nder  dér.

Reykjavik, den 6. oktober 1990

B rynjólfur Sigurðsson  
Dekan, Det økonomiske og nationaløkonomiske fakultet

Statens økonomiske Institut (Þjóðhagsstofnun):'

I medlemsforslaget foreslås det, at  de nordiske lande st iler m o d  øget 
sam arbejde  mellem statistikere, na itona løkonom er,  biologer og andre  med 

kendskab til miljøspørgsmål m ed  det formål
1) at øge og koordinere  statistik  om  miljøspørgsmål og
2) at udvikle analyseringsmetoder og koordinere  begreber, som gør det 

muligt at indregne vigtige m iljøfaktorer i na tiona lprodukte t .  D ette  
skulle ske ved at vurdere  m iljøfaktorer udfra  et økonom isk  synspunkt.

Forslagsstillerne foreslår, at disse m ål opnås  ved at styrke nordisk  sam 
arbejde om  udarbejdelse  a f  statistiske oversigter på  m iljøom rådet,  og at 
N ord isk  M inisterråd  tager in itia tiv  til oprettelse a f  et grønt BNP.

P å  grund a f  de tte  forslag vil Statens økonom iske  Ins ti tu t  m in de  om  
Altingsbeslutning om  nye m etod er  ved beregning a f  na tionalregnskab, som 
blev vedtaget i Altinget 5. maj 1990. Altingsbeslutningen lyder således: 
” Altinget beslutter at lade regeringen undersøge m e tod er  til udregning a f  
nationalregnskaber,  hvor  der  tages hensyn til p roduk tionsv irksom heds  
indflydelse på miljø  og naturlige ressourcer. Med dette  for øje lægges 
udarbejdelse  a f  statistiske oversigter om  miljøspørgsmål og udnyttelse a f  
naturlige ressourcer i faste r a m m e r  og udviklingen i ud lande t  på  dette 

om råd e  følges.”
Ifølge denne Altingsbeslutning skal Island følge udviklingen på  dette  

o m råde  i ud landet og drage nytte a f  andre  landes erfaringer i s tedet for at 
foranstalte m ange selvstændige undersøgelser. Statens økonom iske  Insti
tu t  anser dette  s tand pu nk t  for værende rigtigt. D e p rob lem er og tvivls
spørgsmål, som dukker  op, er ikke specielt islandske, m en  der im od  in ter
nationale, og vor rolle vil først og frem m est blive at ti lpasse udenlandske 
forskningsresultater til is landske forhold. Island bliver således snarere 
m odtager  end giver på  dette  om råde. U dfra  dette  synspunkt m å  m an  
faktisk betragte forøget udenlandsk  sam arbejde, som det i medlemsförslag 
A 932/s foreslåede, som en fordel for os, og m a n  kan anbefale vedtagelse a f  
forslaget. Inden  noget sådant foreslås er det dog rigtigst at se næ rm ere  på 
de nordiske  landes igangværende sam arbejde  på dette om råde.

U n d e r  de statistiske depa r tem en te r  arbe jder  21 specialudvalg, som hver

'  Y ttra n d e t översa tt fr å n  is lä n d ska .
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for sig behand le r  afgrænsede specialom råder.  Disse udvalg m ødes  gen
nemsnitligt hvert 2. år, og de r  belyses det, som er sket i hvert land, og 
hvilke planer, der  foreligger i næ rm es te  frem tid  inden  for hvert om råde. 
Statens økonom iske  Ins titu ts  personale  ha r  repræ sentan ter  s iddende  i 3 a f  
disse udvalg og anser dette  sam arbe jde  for at have  været meget nyttigt 
både  i praktiske og teoretiske spørgsmål. A f  disse 21 udvalg  kan m a n  sige, 
at 3 udvalgs a rbe jdsom råde  knyttes til det forslag, som her er til b e h a n d 
ling. Disse udvalg er 

N ord isk  udvalg for na tionalregnskaber  (N U N A )
N ordisk  udvalg for naturressource- og miljøstatis tik  (N U M )
N ordisk  udvalg for undersøgelser a f  levevilkår (N U U L )
Et a f  disse udvalg, N U N A , disku terede  bl. a. miljøspørgsmål og na t io 

nalregnskaber på sit m ød e  i Oslo i august i år.
Foruden  nordisk  sam arbejde  kan nævnes sam arbejdet  i in ternat ionale  

insti tu t ioner som f. eks. de Forenede  N ationer ,  O E C D  og de Europæiske 
Fællesskaber, hv o r  der  arbejdes m ed  omfangsrig  forskning på dette  o m rå 
de, som b l.a .  stiler m od  at undersøge, på hvilken m åd e  miljøfaktorers 
indflydelse kan  tilknyttes h æ v db un den t  nationalregnskab.

U n d e r  hensyn til det, som her ha r  været nævnt,  er det Statens økon om is
ke Instituts  konklusion, at u nder  de nuvæ rende  om stæ nd igheder  varetages 
is landske interesser rimeligt godt. H e rm ed  menes, at Island kan følge 
udviklingen i de nordiske  lande inden  for de specialgrupper, som nu 
arbejder, og udveksle synspunkter m ed  sine kolleger herom .

Reykjavik i sep tem ber 1990

(E j sign.)

Naturfredningsforeningen (Náttúruverndarráð):12

N aturfredningsforeningen s tø tter  synspunkte t om, at det er nødvendig t 
at vurdere  de naturlige væ rd ier og miljøeffekterne m od  de økonom iske  
forudsætninger. N ord isk  sam arbejde  på dette  om rå d e  er ønskeligt, idet det 
kunne fremskynde påbegyndelsen a f  en sådan vurdering  her i landet.

Reykjavik, den  12. sep tem ber 1990

Þóroddur F. Þóroddsson  
Generalsekretær

1 Yttrandet översatt från isländska
2 Yttrandet avseräven medlemsförslag A 936/som nordiskt samarbete for att upprätta 
naturräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i nationalräkenskaperna.
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N o r g e

Finans- og tolldepartementet:1

F inansdepartem en te t  h a r  innhente t  uttalelser fra Statistisk sentralbyrå 
og M iljøverndepartem ente t .  Deres synspunkter er innarbeidet her. Statis
tisk sentralbyrå h a r  også gitt uttalelse til forslagene gjennom N ordisk  
Statistisk Sekretariat.

Nasjonalregnskapet er en viktig informasjonskilde ved utform ing  av den 
økonom iske  poli tikken og for forskningsformål. E n av fordelene ved nasjo
nalregnskapet er at det bygger på retningslinjer gitt av FN . En slik enhetlig 
oppbygging gjør det mulig å sam m enlikne  nasjonalregnskapstall  fra ulike 
land. De nordiske landene er små, åpne  økonom ier.  Analyser av forholdet 
til andre  land er derfor viktig i m ange sam menhenger.

Nasjonalregnskapet m åler i hovedsak markedsmessige transaksjoner,  og 
registrerer f.eks. bare i liten uts trekning en rekke sosiale og miljømessige 
forhold som påvirker vår  velferd. N asjonalregnskapsarbeidet ha r  aldri hatt  
som am bisjon  å beregne mål for velferd. På en del om råder ,  f.eks. n å r  det 
gjelder miljøspørsmål, m å  en derfor basere seg på andre  datakilder .  De 
senere årene er det således satset betydelig på utvikling av miljøstatis tikk 
og bearbeid ing av denne i form av ressursregnskap for flere ressurskatego- 
rier.

N ord isk  R åd  foreslår ti ltak m ed  sikte på  å kunne korrigere b ru t tonasjo 
na lprodukte t  for velferdsvirkninger av miljø forandringer og bruk  av ikke- 
fornybare ressurser. Rådet foreslår videre et utv idet nordiskt sam arbeid  
om miljøstatistikk.

Statistisk sentralbyrå har ansvar  for u tarbeid ing av nasjonalregnskap og 
miljøstatis tikk for Norge. Begge disse fagom rådene et høyt prio ri te rt  i 
Statistisk sentralbyrås arbeid. Både Norge og andre  nordiske land deltar  i 
et u tbred t in ternasjonalt sam arbeid  innenfor  FN  og O E C D  bl. a. om s tan
dardisering av statistikk. En vil på det sterkeste advare  m ot sær-nordiske 
løsninger som bryter med de in ternasjonale  anbefalinger. D ette  er im id ler
tid ikke til h in de r  for at det kan gjøres forbedringer og v idereutviklinger på 
o m råder  hvor  det ennå  ikke eksisterer FN -standarder .  D ette  gjelder f.eks. 
beregninger av naturressursform uen . I en del tilfeller bø r  det også kunne 
være hensiktsmessig m ed et nordisk  sam arbeid  om  slikt arbeid.

Problem er med verdifastsetting av mange ressurskategorier og miljø
egenskaper framholdes av Statistisk sentralbyrå som en viktig innvending 
mot å  u tv ide  de s tan dard e r  som nasjonalregnskapet u tarbeides e tter  m ed  
sikte på å kunne  beregne et ” g røn t” BNP. Isteden anbefales det i første 
omgang å etablere miljøregnskap som sateli tter til nasjonalregnskapet.

1 Yttrandet avseräven medlemsförslag A 936/s om nordiskt samarbete JÖr att upprätta 
naturräkenskaper och sociala räkenskaper och infoga dem i natinalräkenskaperna.
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D ette  er arbeid  som er igang i m ange land, og som FN  ta r  sikte på å 
harm onisere .  En slik fram gangsm åte gir mulighet for å u ta rbe ide  m iljø
regnskap m ålt i fysiske enhete r,  m en  som  evt. kan utvikles videre m ed  
verdistørrelser på lengre sikt. D ette  er im idlert id  et o m fa t ten de  arbeid  som 
vil m åtte  strekke seg over m ange år.

D et kan nevnes at N orge ha r  utviklet ressursregnskap på en rekke 
om råder .  De mest sentrale er  bygget opp  e tter  sam m e  sektorinndeling  som 
nasjonalregnskapet. D ette  gir m uligheter for koblinger til økonom isk  sta
tistikk og til det økonom iske  analyseappara te t som kan være nyttig for 
flere formål, både innen  offentlig forvaltning og forskning.

En har  også fått opplyst fra Statistisk sentralbyrå at begrepet sosiale 
regnskaper ikke ha r  noe praktisk innhold  i s tatistikken idag, men at vel- 
ferdsindikatorer bø r  kunne  utvikles på m er  ad hoc basis. I de nordiske 
landene finnes det en forholdsvis god sosial- och velferdsstatistikk, og det 
arbeides m ed  harm oniser ing  av denne innen  flere nordiske  utvalg.

På grunn av det arbeid  som foregår i in ternasjonal regi på flere av de 
o m rådene  som  er nevnt i forslaget fra N ord isk  R åd ,  og betydningen av at 
statistikk fra de nordiske landene er u ta rbe ide t  e t te r  felles internasjonale  
standarder,  ser en det ikke som hensiktsmessig at det settes igang ytterlige
re utviklingsarbeid i regi av N ord isk  Råd.

Oslo, 4. sep tem ber 1990

E tter  fullmakt
Svein  G jedrem

H enn ing  S trand

S v e r i g e

Konjunkturinstitutet:

Institutet de lar  förslagsställarnas uppfa t tn ing  att miljöstatis tiken bör 
vidareutvecklas och knytas sam m an  m ed na tionalräkenskaperna ,  så att 
konsekvenser av ekonom isk  ak tiv ite t för na turresurser  och miljö kan 
belysas på ett systematiskt sätt.  D et  ä r  också en s tor fördel om  utvecklings
arbetet i de nord iska  länderna  kan sam ordnas, så att  de olika ländernas 
räkenskaper blir jäm förba ra .  I Sverige behandlas  h ith ö ran de  frågor för 
nä rvarande  av m iljöräkenskapsutredningen, som väntas  slutföra sitt a rbe
te u nd er  våren 1991.

Vad gäller frågan om  ”grön B N P ” finns anledning  att peka på några 
komplikationer .  Det n uv arand e  BNP-begreppet m åste  i första hand  be
traktas som ett huvude lem en t i e tt räkenskapssystem, som syftar till att 
belysa centrala  ekonom iska  m ekan ism er  och balansproblem  i en m ark 
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nadsekonom i. Inte m inst  för prognoser och analys av stabiliseringspolit is- 
ka frågor, t. ex. rö rande  arbetslöshet, inflation och y ttre  balans, ä r  detta  
system i sin n uv arande  form omistligt.

B N P  används  dessutom  ofta som ett slags m å t t  på  ” ekonom isk  välfärd” , 
t. ex. i jäm före lse  mellan länder. Av m ånga skäl — bl. a. frånvaron  av m ått  
på  m iljöpåverkan — ä r  B N P-begreppet föga läm pat för sådan användning. 
Vad som här behövs ä r  ett m er  utvecklat m å t t  på ne t tona t iona lp roduk t  
(N N P),  dä r  också den  ekonom iska  aktiv ite tens fö rbrukning av na tu r resu r
ser och dess m iljöpåverkan i övrigt beaktas — eller kanske snarare  en 
kom bina t ion  av flera m ått  inom  ram en  för s. k. satelliträkenskaper.

Enligt insti tutets  uppfa t tn ing  vore det olyckligt, om  arbetet inr ik tades på 
a tt  söka ersätta  n u va ran de  B N P -m ått  m ed  en grön BNP. I stället b ö r  
na tiona lräkenskaperna  kom pletteras  m ed  N N P-beräkn ingar ,  d ä r  miljö
aspekterna beaktas. Vi u p p fa t ta r  också detta  som  medlemsförslagets 
huvudsyfte.

Stockholm den 13 sep tem ber 1990

A l f  C arl ing

Statens naturvårdsverk:

N aturvårdsverke t (SNV), som an m od a ts  y ttra  sig i rubricerat ärende, 
vill e rinra  om  att det redan f. n. bedrivs ett  om fa t tand e  nordiskt sam arbete  
om  miljöstatis tik  och härtil l hö ran de  spörsmål. D et sker främst inom  det 
nordiska utskottet för miljöstatistik, den nordiska  kontak tg ruppen  för 
m iljödata  och det nordiska utskotte t för nationalräkenskaper.  I den m ån 
m an  skulle vilja satsa på  ytterligare in ternat ionel lt  sam arbete  i dessa 
frågor, bör de satsningarna snarast avse sam verkan  m ed  länder  u tanför  
N orden , b l.a .  EG-länderna.

Den svenske f inansm inis tern  ha r  nyligen tillsatt en u tredning  m ed  up p 
drag att  u treda  frågan om  en grön BNP. D en  u tredningen to rde  k om m a att 
bedöm a nyttan  av och kostnaderna  med en grön BNP. SNV föru tsä t ter  att 
u tredningen i sitt arbete  ta r  erforderliga k on tak te r  m ed  övriga nordiska 
länder.

Stockholm den 2 juli 1990

S tig  W andén  
Tf. enhetschef
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Statistiska centralbyrån:1

Fö r  det nord iska  s tatistiska sam arbe te t  finns organiserade olika nord is
ka utskott.  Sålunda finns ett nordiskt u tskott for na tiona lräkenskaper  och 
ett nordiskt utskott för naturresurs- och miljöstatistik. U tskottet för na t io 
na lräkenskaper behand la r  vid sitt m öte  i dagarna  frågan om infogande av 
miljöaspekter i na tionalräkenskaperna .  U tskotte t  för naturresurs-  och 
miljöstatis tik  har  tidigare utarbetet en rapport om en nordisk beskriv
ningsmodell för na turresursräkenskaper  och avser att  å ter  aktualisera des
sa frågor, främst genom  att förbereda nordiskt agerande i övrigt in te rna t io 
nellt samarbete.

Ett o m fa ttande  internationellt  u tvecklingsarbete pågår b l .a .  inom FN. 
O E C D  och EG vilka syftar till a tt vidareutveckla  statistiken på detta  
om råde. A rbetena  inom  dessa organisa tioner ä r  intensivt och världsledan

de konsulter anli tas i arbetena.
1 Sverige har f inansdepartem en te t  nyligen tillsatt en u tredning  om  hur 

na t ionalräkenskaperna  kan kom pletteras  så att  miljön ges större vikt vid 
ekonom iska  bedöm ningar.  U tredningen  skall framlägga förslag till den 
1 april 1991. SCB deltar  m ed  sakkunniga i den na  u tredning  såväl från 
nationalräkenskaperna  som från miljöstatistiken.

Medlemsförslaget A 936/s innefa ttar  även förslag att m ä ta  de totala 
in täk terna  och kostnaderna  för mänsklig  verksam het i N o rden  sam t att 
redovisa dessa i form av sociala räkenskaper. Även om det är något oklart 
vad som i förslaget avses med sociala räkenskaper to rde  delar av det som 
berörs avhandlas  och följas i det nordiska  utskottet för na t ionalräkenska
per samt i den särskilda nordiska  socialstatistiska kom m it tén  N O SO SK O .

K o m m ittén  har organiserats  för a tt koord inera  de nordiska  ländernas 
statistik på det sociala om råde t.  En svårighet i detta  arbete  är att  begreppet 
socialstatistik icke är entydigt.  För  det enskilda landet är avgränsningen 
mellan sociala och an d ra  o m råd en  oftast b es täm d  av nationella  his toriska 
tradit ioner.  Hittil ls  har det visat sig omöjligt att  basera  verksam heten  på 
en teoretisk avgränsning av det sociala om råde t.  Ett viktigt led i koordine- 
ringsarbetet är att få till s tånd en systematisering av de sociala utgifternas 
ändam ål.

De två medlcmsförslagen innehåller således båda  förslag om arbeten  
som redan nu följs och behandlas  i det nordiska  sam arbetet.  Också in ter
nationellt och inom Sverige bedrivs om fa t tan de  arbeten. Mot bakgrund 
härav  avstyrker SCB att ytterligare arbeten  på om råd e t  s ta r ta r  u nder  
N ordiska ministerrådet.

1 Yttrandet avser även m edlem sforslag  A 936/s om  nordiskt sam arbete  fö r  au  upprätta  
naturräkenskaper och sociala räkenskaper och in foga dem  i naturräkenskaperna.
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D etta  ärende ha r  avgjorts av t f  generaldirektören. I den slutliga h a n d 
läggningen ha r  dessu tom  deltagit avdelningschef F r i th io f  Billström, avdel
ningschef Nils E lm ham m er,  avdeln ingschef  H ans  L indblom , sta tistikchef 
A nn-M arie  Bråthén sam t sta tis t ikchef Inger Ö hm a n ,  den  s is tnäm n da  före
dragande.

Stockholm den 4 sep tem ber 1990

F ör  Statis tiska centralbyrån 

Gösta G uteland
Inger Ö hm an

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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BILAG A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk institut for regionalpolitisk forskning — NordREFO:1

Rent generelt er det N o rd R E F O ’s vurdering  at begge medlemsforslagene 
er svært aktuelle og viktige å få gjennom ført på et nordisk  plan. N o rd 
R E FO  vil derfor fullt ut anbefale at N ordisk  M inisterråd  igangsetter arbeid 
innen de foreslåtte p rob lem om råder .

N o rd R E F O  vil likevel ko m m e med følgende tre merknader:

Det er riktig at de nordiske lands geografiske beliggenhet i Europas 
u tkant utgjør en konkurransemessig  u lem pe for nordisk næringsliv. Men 
det er ti lsvarende viktig å være seg bevisst at dette også utgjør en ulempe 
for regionenes utvikling i de nordiske land. D ette  utgjør i dag et særlig 
problem, fordi vi vet at utviklingen i Europa går mot "T h e  Regions o f  
Europe" ,  dvs. en utvikling som opprio r ite re r  regionenes betydning på 
bekostning av nasjonalstatens ram m er. I vår sam m enheng  betyr det sa t
sing på fysisk in fras truk tur  både i og mellom regionene.

Det er derfor viktig å utvikle  transportsys tem er som gir oss rask og 
effektiv ti lgang til de europeiske m arkedene. Men det er ti lsvarende viktig 
at disse transportsystem ene har sin basis i de ulike regioners forutset
ninger, og at regionenes fysiske in fras truk tur  utvikles både intra- og inter- 
regionalt. Sannsynligvis vil det i den nære framtid  bli helt naturlig  også å 
snakke om "regionenes N o rden " .  D erfor m å  de u lem per som vår geogra
fiske beliggenhet innebærer bli m otvirket g jennom en slik flerdimensjonal 
fysisk in fras truk tur  utbygging.

1.

' Yttrandet avser även m edlem sförslag  A 934/t om  sam ordn ing  av forskningsresurser
na på transportom rådet.
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En konklusjon e r at det er en nær sam m enheng  mellom transportpoli tikk  
og regionalpolit ikk. Det er derfor viktig når en felles nordisk  t ransportpo li
tikk utformes at dette  skjer i nært sam arbeid  m ed den regionalpolit iske 
sektoren. Særlig viktig er at det skjer en sam ordn ing  av forskningsrcssurse- 
ne både innen transportom råde t og innen det regionalpolitiske om rådet.  
Det bør overveies om  ikke m an da te t  som frem m es angående sam ordn ing  
av forskningsressursene får et tillegg slik:

att u treda  . . .  førslag om en nordisk sam ordn ing  av forskningsresurserna 
på t ransportom råde t og det regionalpolitiske om rådet.

Det kan forøvrig i denne sam m enheng  vises til Nordisk  Em betsm anns- 
kom ite  for Regionalpolitikk (N E R P ) sitt sam arbeidsprogram  for de k o m 

m ende  fire år.

Den siste m erknaden  gjelder det viktige p rob lem om råde t t ransport  og 
miljø. Det e r  åpenbart  helt riktig nå r  det i medlemsforslaget påpekes at 
også for vår konkurranseevne er det av den største betydning at vi ivaretar 
de økende miljøkravs ins itament til fornyelse og utvikling av transportsek
toren.

Men det bør påpekes at årsaken til at transport  er blitt en negativ 
m iljøfaktor er tosidig. På den ene siden er årsaken åpenbart  teknologibe
tinget. På den andre  siden er den også organisasjonsbetinget. D ette  siste 
forhold kompliserer innsats på om råde t  i særlig grad. Fordi vi vet at hele 
transportsek torens organ isasjonsm ønster henger nøye sam m en  med måten 
hele vårt kunnskapssam funn  er organisert på. Bosettingskonsentrasjoner, 
avs tander  mellom arbeid og bolig, internasjonalisering av varetransport og 
personreiser osv. Vi trenger miljøvenlig teknologi innen transportsek to
ren. Men gjør vi ikke noe med organisasjonsmønstret vil m iljøproblemene 
vedvare. Men nettopp  fordi t ransportm ønstre t  er så fundam enta l t  en del 
av de totale sam funnss truk turene , er endringer kompliserte .

K øbenhavn, den 22. augusti 1990

(Ej sign.)

Nordiska kommittén för transportforskning (NKTF):

Ifrågavarande medlemsförslag berör  en angelägen fråga. Trots relativt 
likartade grundläggande mål för transportpoli tiken  och mångårigt sam ar
bete i olika organ förekom m er dock i praktiken skillnader i de nordiska 
länderna.

Vissa t revande  å tgärder i ha rm oniserande  riktning ha r  vidtagits. N ord is
ka äm b e tsm an nak om m it tén  för transportfrågor (NÄT) har sam manställ t
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en jäm före lse  av trafikpolitiska grundfrågor i de nordiska länderna. 1 
rapporten  ” Trafikpolitiken i N orden ,  H u v u d rap p o r t” (N O R D  1988:13) 
behandlas  skatte-, avgifts- och taxepolitik, investeringspolitik, direkta  re
gleringar samt EG:s politik och de nordiska länderna. Ett utkast till rap
porten behandlades på N K TF-konferensen  ” H arm oniser ing  av samf'ærd- 
selspolitikken i N o rd e n ” (N K T F -rappor t  n r  55/juli 1987).

Medlemsförslagets målsättn ing är dock mycket ambitiöst . R edan  utfor
m andet av national transportpo li t ik  har  ofta visat sig väldigt komplicerat. 
D e enskilda nordiska ländernas anpassning till EG:s transportpo li t ik  leder 
emellertid de fakto även till en större sam ordn ing  av de nordiska ländernas 
transportpoli tik .

D etta  förringar inte betydelsen av att kartlägga transportpoli tiska frågor 
och investeringsobjekt som ur in ternordiskt och k o m m an de  Europaper- 
spektiv är av gem ensam t nordiskt intresse. N K T F  b id rar  gärna till erfor
derlig forskning som underlag fö.' eventuella beslut.

Helsingfors den 5 sep tem ber 1990

På N K T F :s  vägnar

Per-OloJ L insén  
NKTF:s sekreterare

Nordens Fackliga Sainorganisation (N FS) m eddelar i .skrivelse den 31 
augusti 1990 a tt m an stöder m edlem sförslaget, som  m an  m enar ligger helt i 
linje m ed  N FS-rapporten "U tveckla de nordiska transporterna!".

Nordiska unionen for arbetsledare, tekniska funktionärer och ändra chefer 
(NAU):

M otionärerna  utgår ifrån att  de nordiska ländernas geografiska läge i 
Europas u tkant kräver ett transportsystem  som ger effektiv tillgång f ram 
för allt till den västeuropeiska marknaden .

NAU delar på kort sikt denna uppfattning.
Sett utifrån ett längre tidsperspektiv ,  k o m m er hela den europeiska u t

vecklingen också att innefatta de öst- och mellaneuropeiska länderna. 
D etta  kräver att m an  ser på de fram tida  t ransportbehoven  inte enbart  ur 
dagens och de närm aste  årens behov vilka otvivelaktigt fäster b lickpunk
ten vid den västeuropeiska integrationen och dess krav på ett effektivt 
transportsystem riktat mot EG-området.

I f ram tidens Europa ko m m e r m ed  all sannolikhet Öst- och M ellaneuro
pa också ha klart växande ekonom iska  intressen för N orden  i sin helhet. 
Man kan vänta sig att i sam band  med de politiska förändringarna  i
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Baltikum och inom Sovjetunionen k om m er dessa o m råden  a tt  ha  m er 
om fa ttand e  ekonom iska  förbindelser västerut och dä r  ha r  N orden  ett 
strategiskt läge. D etta  bör också återspeglas i fram tida  lösningar nä r  det 
gäller transportsystemen.

Miljöaspekterna i de nordiska länderna  h a r  k om m it  klart och tydligt till 
u ttryck och N orden  bör även i fram tiden  leda utvecklingen på detta  
o m råde  genom att sträva efter energisnåla och miljövänliga transport lös
ningar.

En sam ordnad  nordisk transportpo li t ik  bör inriktas på att  s tärka regio
nen som i dag på grund av sitt läge befinner sig i periferin av den europeis
ka m arknaden . T ransportpoli tiken  m åste  således kopplas till regionalpoli
tiken.

Med tanke  på a tt  Östersjön ko m m er att  utvecklas till ett M are Baltikum 
bör ett speciellt intresse riktas mot sjöfarten. Vidare bör längre transporter  
m ed  tungt gods i första hand  styras över till antingen sjöfarten eller 
spårbunden  trafik.

Spårbunden  trafik kom iner  i fram tiden  a tt  ha en central roll i t r a n spo r t
kedjan. En sak som h indrar  utvecklingen på detta  om råde  är Finlands 
avv ikande spårvidd. D et  bör undersökas om  m an  kan övergå till en enhe t
lig spårvidd i hela Norden.

N A U  stöder således förslaget och reko m m en dera r  att m an  skyndsam t 
u ta rbe ta r  en gemensam nordisk  transportpo li t ik  och ett samlat nordiskt 
investeringsprogram för transportsektorn .

N AU  utgår också från att m an  inte begränsar sig till transportm öjlighe
terna till den västeuropeiska m arknaden  utan ta r  sikte på fram tida  europe
iska m arknader ,  alltså inte bara  till E G -om råde t eller till europeiska eko
nomiska sfären u tan  också till Öst- och Mellaneuropa.

Helsingfors den 31 augusti 1990

N ord iska  unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och an d ra  chefer

E sko  T. Aro  
Generalsekreterare

Stiftelsen for industriutvikling i Norden:1

Stiftelsen for industriutvikling i N orden  er gitt an ledning til å uttale seg 
om  to medlemsförslag som behandle r  nordiske transportspørsm ål.  Stiftel
sen har i m ars  1990 foreslått for Nordisk  M inisterråd , t ransportm in is t re 
ne, en rekke tiltak for å bygge ut det nordiske transportsystem et og sam ar
beidet på t ransportom rådet.

1 Yurandel avser även medlemsförslag A 934/t om samordning av forskningsresurser
na pä transportområdet.
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Jeg vedlegger Stiftelsens forslag til m inis terrådet (se B ihang), og dette 
viser at det er meget godt sam svar  mellom de tanker  de to  aktuelle 
medlemsforslagene reiser og de vurderinger og forslag Stiftelsen for ind u 
striutvikling i N orden  har  lagt fram.

Vi kan derfor fullt ut støtte medlemsforslagene, m en  vil unders treke 
betydningen av at sam arbeidet mellom myndighetene, næringslivet og 
fagbevegelsen i N orden  forsterkes når det gjelder transportpoli tikken, in
vesteringer og transportforskningen. Vi vil også unders treke betydningen 
av å effektivisere den nordiske beslutningsprosessen i forbindelse med 
investeringsoppgavene, og vil særlig anbefale en revisjon av den nordiske 
transportav ta len  fra 1972 med dette  for øye.

Jeg kan også opplyse at Stiftelsen i løpet av 1990 vil legge fram forslag til 
alternative finansier ingsform er i forbindelse m ed  prioriterte  nordiske in- 
vesteringsoppgaver på transportom råde t.  Nordisk  Råd  vil selvfølgelig bli 
gjort kjent m ed  de vurderinger og forslag Stiftelsen vil presentere.

Stiftelsen vil anbefale N ordisk  Råd  at det settes klare tidsfrister for 
minis terrådet ved utarbeidelse av et nordisk  investeringsprogram, sam t et 
program for sam ordn ing  av forskningsressursene, og vil foreslå at denne 
fristen settes til novem ber 1991.

Oslo, 27. august 1990

Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden

U lfSundqvist
Styreformann

B IH A N G

Skrivelse till Nordiska ministerrådet angående 'T iltak  for å bygge ut det 
nordiske transportsystemet og samarbeidet på transportområdet"

Næringslivet i N orden  har  b lant annet g jennom de nordiske industrifor
bundene, Scandinav ian  L ink-gruppen og gjennom Stiftelsen for indus tr i
utvikling i N orden  engasjert seg i arbeidet m ed  å finne løsninger på viktige 
og nødvendige investerings- og utbyggingsoppgaver som kan forbedre 
transportm ulighetene  i N orden  og mellom N orden  og det øvrige Europa.

Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden  m en er  nå at det vil være 
nødvendig  å utv ide sam arbeidet mellom myndighetene  og næringslivet i 
N orden  for å styrke mulighetene til i fellesskap å realisere de p laner som 
allerede foreligger om investeringer og u tviklingsarbeide. men også for å ta 
opp  nye prosjekt og utviklingsoppgaver som kan være med på å forberede 
N orden  på de politiske, markedsmessige og økonom iske  endringene vi vil 
stå overfor i å rene framover.
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Stif te lsen  h a r  d e r fo r  u ta rb e id e t  et forslag "E t nordisk transportsys tem ” 
(se n e d a n )  h v o r  vi behandle r  flere sentrale problemstillinger som vi m ener  
b ø r  løses i fe llesskap  i N o rd e n .  Vi peker på 23 ulike investerings-, planleg
gings- og u tv ik l in g sp ro s jek t  so m  nå bør realiseres.

Stif te lsen  vil d e r fo r  foreslå a t  de nordiske transportm in is trene  tar  initia
t ive t  til d rø f t in g e r  mellom regjeringene og representative nordiske næ- 
r in g s l iv s in te resse r  og o rg a n is a s jo n e r  og med represen tan ter  for den nord i
ske fagbevegelsen  o m  et f lerpunktprogram for nordiske transport investe
r in g er  og  o m  a r b e id s f o r m e n e  fo r  å g jennom føre dette programmet.

Siktemålet må være å v idereutvikle det investeringsprogramm et som er 
fastlagt i den nordiske handlingsplanen Nordisk  M inisterråd har  besluttet 
for 1989 — 1992, samt å legge en prioritert nordisk  gjennomføringsplan for 
de nødvendige investeringene.

Stiftelsen for industriutvikling i N orden  vil for sin del a rbeide  videre 
m ed å engasjere næringslivet i N orden  i arbeidet med nordisk transport- 
spørsmål og å knytte kontak ter til næringslivsinteresser i de nordiske 
nærom rådene. Stiftelsen vil dessuten ta in itiativ til en analyse av f inan
sieringsformene for nordiske investeringer på transp o r tom råd e t  og u ta r
beide forslag til finansieringsmodeller for felles nordiske prosjekter.

Et nordisk transportsystem

1. Innledning
1 det følgende presenterer Stiftelsen for industriutvikling i N orden  en 

vurdering av hvilke behov det nordiske transportsystem et skal im ø tek om 
me og hvilke generelle krav næringslivet må stille til de transport t jenester 
som skal sikre nødvendige forsyninger for indus tr ip roduksjonen  og leve
ringsmuligheter til det nordiske og de europeiske m arkeder.  Vi vurderer 
også de beslutningsprosesser som må utvikles, og behovet for alternative 
f inansieringsformer for felles nordiske investeringer som kan sikre bedre 
in te rnkom m unikas joner  i N orden  og forbedre transportm ulighetene  til det 
øvrige Europa.

Vi foreslår dessuten ti ltak for å styrke kunnskapsgrunnlaget i N orden  
både nå r  det gjelder offentlige myndigheters bidrag til et rasjonelt t r a n 
sportsystem og når  det gjelder næringslivets egen organisering av 
transportoppgavene.

Vi legger fram et forslag til en arbeidsplan for et konkret utviklings- og 
investeringsprogram med hovedvekt på kollektiv- og godstrafikken i N o r
den og mellom N orden  og det øvrige Europa.

2. M otivering fo r  er nordisk transportsystem
Et in ternordisk transportsystem, som også kobles til et in tereuropeisk 

transportsystem, skal i første rekke betjene de behov det sterkt u tadvend te  
næringslivet i N orden  har. Form åle t m å  være å sikre forsynings- og leve- 
ransemulighetene for industrien på en effektiv og økonom isk m åte  og i 
størst mulig grad kom pensere  for de av s tandshand ikap  næringslivet i 
N orden  har  både  i det in terne nordiske m arkedet og overfor ek spor tm ar
kedene i det øvrige Europa.

Industrien  vil ikke ha de stordrifts- og volum fordeler som kan legges til
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grunn for transport t i lbudene  i de m er sentrale om råden e  i Europa, derfor 
bør investeringene i N orden  i s tørre grad enn hitti l skje e t te r  en felles 
nordisk investeringsplan uavhengig av de eksisterende riksgrensene og 
e tter  en samlet vurdering av de mest op tim ale  løsninger for N orden  som 
helhet. Dette m otivere r  for et sterkt og forpliktende sam arbe ide  mellom 
regjeringene og med næringslivet om de nødvendige  investeringsoppgave-

Synet på miljøvern og trafikksikkerhet i de nordiske land innebærer at 
de løsninger vi nå skal velge, i høyere grad enn hittil, må klargjøre tran- 
sportutviklingens konsekvenser for miljøet og trafikksikkerheten. Det gjel
der både de konkrete  utviklings- og investeringsoppgavene og anvendelsen  
og driften av transportsystem ene. Analyser av miljømessige konsekvenser, 
vurderinger av utviklingspotensialet i retning av m er miljøtilpasset tra- 
fikkdrift må derfor inngå i beslutningsunderlaget.

De regionale forholdene i store deler av N orden  innebæ rer også at ulike 
t ransportfo rm er må inngå i et samlet nordisk  transportkonsep t.  Det gjel
der både  sjø-, land- og lufttransport . D ette  krever at koordineringen mel
lom de ulike t r ansport fo rm er må tillegges stor vekt sam tid ig  som k o nk ur
ransen mellom transportfo rm ene  m å sikre forsvarlig kostnadsutvikling, 
større effektivitet og god m arkedsti lpasning. Også på dette o m råde t vil det 
være behov for et nært sam arbeide  mellom myndighetene, industrien  og 
transport t jeneste leverandørene i N orden.

Samarbeidet mellom m yndighetene  og næringslivet bør nå utvides bety
delig på nordisk plan både når det gjelder å definere de samfunnsmessige 
og miljømessige kravene som skal stilles til transportsek toren  i årene 
framover, og når det gjelder de prioriteringer som skal gjøres nasjonalt,  på 
nordisk  plan og i in ternasjonalt samarbeide.

For næringslivet er det viktig at forsknings- og u tviklingssam arbeidet 
innen transportsek toren  kan utvides mellom de nordiske land slik at 
kunnskapsnivået kan høynes og tilgangen på kvalifisert transportpersonell 
til næringslivet kan sikres i årene framover.

3. E ffektivisering av beslutningsprosessen i nordiske investeringsprosjekt
Staten u tøver i alle de nordiske land sitt investerings-,  vedlikeholds- og 

reguleringsansvar for trafikk infrastruk turen  gjennom  ulike statlige forvalt
ningsmyndigheter. Felles for alle de nordiske land er im idlert id  det sterke 
innslaget av regional- og lokal m edvirkn ing  i u tformingen av investerings- 
og drif tsp lanene for transport in fras truk tur .  N å r  ulike prosjekt skal gjen
nom føres på nasjonalt plan innebærer gjeldende behandlingsprosedyrer at 
et om fa ttende  antall kom m unale -  og regionale myndighetsorgan skal m ed 
virke i dette. Planleggings- og beslutningssystemet er derfor i første rekke 
tilpasset de rent nasjonale behovene, og ha r  åpenbare  svakheter overfor 
internordiske og andre  internasjonale  investeringsoppgaver.

På nordisk  plan e r  det i første rekke vegtransportspørsm ål som nå blir 
behandlet. Luftfarts-, je rnbane-  og s jøfartsspørsmål ha r  bare i begrenset 
uts trekning vært behandle t.  En konsekvens av dette  har  også vært at 
koordineringen og sam ordningen  mellom ulike t r ansport fo rm er i forbin
delse med utviklings- og investeringsoppgavene ikke har en særlig fram tre 
dende plass i det løpende arbeidet.

I de siste årene ha r  im idlert id  regjeringene fortjenestefullt søkt å forster
ke det nordiske sam arbeidet på transpo r to m råde t  g jennom  forslag som har 
vært tatt opp  i forbindelse m ed  nordiske handlingsplaner for økonom isk  
og industrielt sam arbeid . Men heller ikke i disse sam m enhenger  ha r  det



hittil avtegnet seg noen klar transportpoli tisk  prioritering eller planlegging 
for N orden  som helhet.

1 løpet av 1980-årene har næringslivet g jennom sitt Scandinav ian  Link- 
konsept konkretisert investeringsplaner innenfor forslag til en samlet no r
disk transportpoli tikk.

Den nasjonale håndteringen av transporispørsm ålene  og det nordiske 
sam arbeidet på t ransportom råde t er på m ange m åter  preget av sektoriell 
behandling  og av at det er mange ak tører  på lokalt/regionalt nivå. Det 
synes å være vanskelig med de nåvæ rende organisasjonsformer å få fram 
felles nordisk  investeringsprogram både for det in ternordiske transportsy
stemet og for å styrke transportm ulighetene  til m arkedene i Europa  forøv
rig-

Vi m ener  derfor at det nå er behov for å utvikle den nordiske beslut
ningsprosessen og å inkludere næringslivet sterkere i dette arbeidet.

4. F inansieringsform ene i nordiske investeringsprosjekt og foru tse tn ingen  
fo r  transportøkonom ien

På nasjonalt plan finansieres infrastrukturinvesteringene og løpende 
vedlikehold og drift av transportsystem et i det vesentlige ved offentlige 
midler. Et interessant trekk i alle de nordiske land er at investeringsvolu- 
met i løpet av 1990-årene har hatt en svak tilbakegang, m ens vedlikeholds- 
og driftsutgiftene i perioden har steget.

Et avvik fra den statlige finansieringsformen utgjør Norge hvor en 
stigende andel av investeringene finansieres ved brukerbetaling  (b om 
penger). Også i dc øvrige nordiske land er imidlert id  denne finansierings
form en under  utredning. D e store investeringsoppgavene vi nå står oven
for i N orden  motiverer sterkt for å finne fram til alternative finansierings
former.

I tillegg til d irekte  investerings- og vedlikeholds- og drif tskostnader 
støttes de ulike t ransportform ene gjennom forskjellige subsid ier  og ulike 
fo rm er for skatte- og avgiftsreduksjoner. G jen no m  tilskotts- og subsidiepo- 
litikken søker myndighetene å påvirke t ransportm ønstre t  og t ransportad-  
ferden sam tidig som det tils trebes at transport t jenestene  blir fordelt mel
lom ulike g rupper  og regioner.

Som finansieringsgrunnlag for transport investeringer anvendes i alle de 
nordiske land et stort utvalg av skat ter  og avgifter på transportm id ler ,  
drivstoff og anvendelse av transport insta llasjoner som flyplasser, havner
o. I. Motorvognsavgiftene er for alle land en vesentlig del av sta ts inn tek te
ne og brukes på sam m e m åte som subsid iene for å påvirke tra n sp o r tm ø n 
steret og transportadferden. I de senere årene  er ytterligere avgiftsformer 
in trodusert ved miljøavgifter som klart har  det formål å påvirke tran sp o r t
adferden.

De økonomiske v irkemidlene inngår som en vesentlig faktor i den 
transportpoli tikk  regjeringene legger opp  i de enkelte land. I tillegg har 
m yndighetene  g jennom ført d irekte reguleringer særlig på yrkestrafikken i 
form av bestemm elser om  adgangen til t ransportm arkede t (bevilgninger, 
konsesjoner, lisenser), reguleringer av d rif ts form er og p roduk te r  i form av 
s tandarder  og norm er, samt reguleringer av prisutviklingen (takster, geby
rer).

Både finansieringsformene, subsidieordningene, skatte- og avgifter og 
reguleringer er integrerte  deler av en samlet nasjonal transportpoli tikk  og 
det synes å være vanskelig å endre  på enkelte lem enter i denne  sam m ensa t
te politikken uten at det får konsekvenser for andre  kom ponenter .  Tran-
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sportsektorens økonom i og innbyrdes konkurransesituasjon og ikke minst 
konkurranseevnen  overfor andre  land er sterkt påvirket av dette  sett av 
nasjonale økonom iske  og reguleringsmessige virkemidler.

Innenfor EF pågår nå et o m fa ttende  arbeide med å deregulere t r an spo r t
markedet,  harm onisere  skatte- og avgiftspolitikken, og sam orde  investe
ringsplanene og -formene. D ette  har også påvirket det nordiske sam arbe i
det på transpo r to m rå de t  og spesielt når  det gjelder regelverket knyttet til 
transportsektoren  har de nordiske land på en fortjenestefull m åte  lagt opp  
til en parallell og sam ordne t utvikling med EF. D erim ot er de nordiske 
land ikke kom m et særlig langt i en sam ordn ing  av skatte-, avgifts- og 
subsidiepolitikken. Heller ikke på inves teringsom rådet er de nordiske land 
hittil kom m et særlig langt i sam ordningen.

5. Forslag til arbeidsplan  
På bakgrunn av de synspunkter som er framført overfor, vil Stiftelsen 

for industriutvikling i N orden  foreslå følgende arbeidsplan  for investe
ringer i det nordiske transportsystem et og utvikling av det nordiske t r a n 
sportsam arbeidet:

De nordiske regjeringene bø r  innenfor det nordiske t ranspor tsam arbe i
det legge o pp  følgende a rbeidsprogram  for 1990 — 2000:

In  vesteringsoppga ver
5.1 Beslutninger om utbygging av faste forbindelser over Ø resund  som 

inkluderer både  veg- og jernbaneforbindelse .
5.2 U tbedringer av veg- og je rnbaneforb indelsene  mellom Oslo —G ø te 

b o rg — Malmø.
5.3 U tbedringer av veg- og je rnbaneforb inde lsene  mellom Oslo og Stock

holm.
5.4 Utbygging av fast veg-/jernbaneforbindelse mellom Rødby — P uttgar

den (F ehm ar  —belt).
5.5 Utbygging av tverrforbindelsen T rondheim  —Sundsvall —Wasa — 

Helsingfors ved u tbedringer av je rnbane-  og vegkapasiteten/ferjefor
bindelsene.

5.6 Utbygging av vegforbindelsen Tromsø/A lta  — Kemi — Helsingfors.
5.7 Utbygging av vegforbindelsen T rom sø/A lta  —Torneå —Stockholm.

Planleggingsoppgaver
5.8 U tarbeide  en nordisk  plan for havneinvester inger som kan sikre 

optim al kobling mellom sjø- og land transpor t  innen N orden  og 
mellom N orden  og Europa/oversjøiske markeder.

5.9 U tarbeide  en nordisk plan for in frastrukturinvesteringer for Øster- 
s jøområdet som kan sikre rasjonelle transport løsn inger og som 
grunnlag for et transportpo li t isk  sam arbe id  m ed de øvrige Østersjø- 
landene.

5.10 U tarbeide  en nordisk  plan for in frastrukturinvesteringer i Vest- 
N orden -om råd e t  som kan sikre rasjonelle transport løsn inger  for 
Færøyene, Island og G rønland .

5.11 U tarbeide  en nordisk  plan for infrastruk turinvesteringer på N o rd 
kalotten som kan sikre rasjonelle transport løsn inger og være g ru nn 
lag for transportpoli tisk  sam arbeid  med Sovjetunionen (M u r
mansk).

t l  — A933/t Supplement
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Organisasjonsoppga ver
5.12 U tarbeide  et program for felles innenriks flyruter i N orden  og felles 

nordiske tilbr ingerru ter til de internasjonale  flyplassene i N orden.
5.13 U tarbeide et program for e tablering av felles nordiske driftsselska

per for je rnbanetraf ikken  på gods- og passasjertrafikkområdet.

Forsknings- og utviklingsoppgaver
5.14 U tarbeide  et flerårig nordisk program for transportforskning med 

hovedvekt på praktisk rettede utrednings- og utviklingsprosjekter 
om transportteknologi,  miljø- og trafikksikkerhetsanalyser, t ran 
spor tøkonom i, transportorganisasjon , informasjonsteknologi.

5.15 Etablere et nordisk dokum entasjons-  og in form asjonssenter for no r
disk og internasjonal transport in form asjon .

5.16 Etablere et nordisk kom petansesen ter  for u tdann ing  og forskning 
innen m ater ia ladm inistrasjon  og logistikk, og bygge ut sam arbeidet 
mellom utdannings- og forskningsinstitusjonene i N orden  på dette 
om rådet.

5.17 Etablere et felles nordisk  forsknings- og u tviklingsinstitutt for stor- 
bytraflkk som kan arbeide både med teknologiske, organisastoriske 
og økonom iske  løsninger på tra f ikkproblem ene i storbyene.

5.18 U tarbeide  et program for sterkere nordisk  m edvirkn ing  i europeisk 
og internasjonale  transportforskningsprogram m er.

H arm oniseringsoppgaver
5.19 U trede  forutsetningene for en nordisk harm onisering  av subsidie-, 

skatte- og avgiftsformene og nivåene på gods- og passasjer transpor
ten i lys av utviklingen i EF.

5.20 H arm onisere  reguleringsbestemmelser på gods- og passasjer tran
sportene  i N orden  i lys av utviklingen i EF.

Best ut ni ngsprosessen
5.21 Revidere  den nordiske t ransportav ta len  fra 1972 m ed sikte på å 

effektivisere den nordiske beslutningsprosessen i forbindelse med 
felles nordiske investeringsoppgaver.

5.22 Forsterke kontak ten  m ed det nordiske næringslivet og den nordiske 
fagbevegelsen i forbindelse med felles nordiske investeringsopp
gaver.

F inansieringsform er
5.23 U trede  og etablere alternative finansieringsformer i forbindelse 

m ed prioriterte  nordiske investeringsoppgaver.

6. A rbeidsform er og prioriteringer
Stiftelsen for industriutvikling i N orden  vil foreslå at de nordiske t ran 
spor tm in is trene  i løpet av 1990 innkaller representative nordiske nærings- 
livsinteresser og den nordiske fagbevegelsen til drøftinger og prioriteringer 
av et f lerpunktprogram for nordiske transport investeringer og for å fastleg
ge a rbeidsform ene i dette f lerpunktsprogram m et. U n d e r  disse d iskusjone
ne bør også beslutningsprosessen og finansieringsformene i forbindelse 
med felles nordiske investeringsoppgaver belyses. Siktemålet m å  være i 
kontakt med næringslivets- og fagbevegelsens representanter,  å videre
utvikle det investeringsprogramm et som er fastlagt i den nordiske hand-



lingsplanen som N ord isk  M inisterråd  har  besluttet for perioden 1989 — 
1992.

Stiftelsen for industriu tv ik ling  i N orden  vil også foreslå at en felles 
nordisk investerings- og utviklingsplan på transpo r to m rå de t  legges til 
grunn for arbeidet med å konkretisere sam arbe idsform ene  mellom EFTA 
og EF.

Oslo den 24 mars 1990

Stiftelsen for industriu tv ik ling  i Norden

U lf Sundqvist 
Styrets formann

Nordisk transportarbetarefederation (N I F):1

Federa tionen vill unders tryka  betydelsen av de forslag som m o t io n ä re r 
na framför. T ranspor tnäringarnas  in fras truk tu r  ko m m e r under  nittiotalet 
att kräva mycket om fa t tand e  investeringar. En upprus tn ing  och effektivi
sering av t ransporte rna  är  en nödvändighet tor att m otverka  den geografis
ka konkurrensnackdel de nordiska länderna  har  i förhållande till den 
europeiska m arknaden . Samtidigt m edför  de ökande m iljökraven nya 
restr ik tioner för transportsek torns  utveckling.

En gem ensam  nordisk  transportpo li t ik  och investeringsprogram kan 
med stöd av sam o rdn ad e  nordiska forskningsresurser verksamt bidraga till 
välfardsutvccklingcn i N orden  och N ordiska transporta rbe ta re federa t io 
nen ti llstyrker förslagen.

Stockholm den 29 augusti 1990

N ordiska transporta rbe ta re federa t ionen  

A nders L indström

D a n m a r k

Trafikministeriet:

Som det fremgår a f  medlemsforslaget er der gennem de senere år allere
de taget en række initia tiver med henblik på at sam ordne  den nordiske 
transportpoli tik  og at foretage en samlet nordisk vurdering a f  investerings
behovet på transportom råde t:

1 Yttrandet avser även m edlem sförslag  A l)3 4 /t om  sam ordn ing  av forskningsresurser
na pä transportom rådet.
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— transportm in is trenes  p r incipbeslu tn ing fra novem ber 1987,
— de to  økonom iske  handlingsplaner,
— projektet vedrørende in frastrukturinvesteringerne i Norden.

Transpor tm in is trenes principbeslu tning er lobende blevet fulgt op  gen
nem arbejdet i N ET med henblik på at sikre en harm oniser ing  a f  tran sp o r t
politikken i de nordiske lande som ligger på linie med udviklingen i det 

øvrige Europa.
Specielt for så vidt angår luf tfar tsom rådet er der allerede i dag en 

udstrakt grad a f  sam ordn ing  mellem myndighederne  i D an m ark ,  Norge, 
Sverige og F inland på den ene side og det øvrige Europa, navnlig i ECAC- 
og EF-regi. på den anden side.

Også for så vidt angår K øbenhavns  L ufthavn foregår der i dag en 
sam ordn ing  med svenske og norske lu f thavnsm yndigheder  (Arlanda og 
F orn eb u  lufthavn) a f  visse trafikale og funktionelle spørgsmål m ed  bag
grund i det skandinaviske luftfartssamarbejde.

Vi ser gerne en fortsættelse a f  dette  nordiske sam arbejde  og også en 
udbygning u nder  forudsætning af, at det sker i tæt sam m enhæ ng  med 
arbejdet i de øvrige in ternat ionale  organisationer, herunder  EF, C EM T, 
ECA C/IA CO, og uden svækkelse a f  den betydning, det europæiske sam ar
bejde har i dag.

Samtid ig  vil vi også gerne videreføre det hidtidige nordiske sam arbejde 
om mere konkrete problemstillinger på t ransportom råde t.  Det kan b l.a .  

nævnes, at miljøspørgsmål er et a f  de om råder ,  som vil blive prioriteret 
højt i det fremtidige nordiske sam arbejde  på t ransportom råde t.

M an kan imidlert id  ikke kom m e bort fra, at der eksisterer en række 
forskelle landene imellem, og at de r  specielt for så vidt angår investerings
m id le r  og prioriteringen hera f  må  tages hensyn til nationale behov såvel i 
transportsektoren  som i andre  sektorer. En samlet fælles nordisk  tran sp o r t
politik a f  b indende  karakter er derfor næppe hensigtsmæssig ligesom det 
næppe vil være muligt at udarbejde  et samlet nordisk investeringsprogram 
for transportsektoren.

Det bemærkes, at denne udtalelse også dækker DSB, ligesom den også er 
afhandlet med M iljöm inisteriet.

K øbenhavn , den 17. august 1990

Erling Christensen

Industrirådet:

På baggrund a f  tidligere p rincipbeslu tninger i Nordisk  Råds M inister
råd. om at udvikle en plan for m fras truk tu ien  i N orden  og et fælles nordisk 
t ransportm arked ,  foreligger der allerede en o m fa ttende  produk tion  a f  ud 
redninger og forslag på om rådet.
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Til gengæld mangler den politiske og økonom iske  opfølgning. Eksem
pelvis opfølgning på de fremlagte forslag til udbygning a f  je rnbane-  og 
vejforbindelser mellem Skandinavien  og kontinentet .

Den væsentligste opgave m å derfor bestå i na tionalt at få truffet de 
nødvendige beslutninger og konkret at få koordineret de na tionale  investe
r ingsprogram m er med de ovennæ vnte  forslag til in terskandinaviske  for
bindelser og tilslutning til kontinentet .

Forslag A 933/t vil næppe kunne yde noget afgørende bidrag til løsning 

a f  denne opgave.

K øbenhavn, den 5. sep tem ber 1990

Jens H enn ild

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

Arbejderbevægelsens E rhvervsråd kan tils lutte  sig forslaget om. at der 
snarest udarbejdes en fælles nordisk transportpo li t ik  og et samlet nordisk 
investeringsprogram for transportsektoren.

Etableringen a f  EF’s indre marked  samt æ ndringerne  i Ø steuropa  gør 
det særligt betydningsfuldt at knytte N orden  trafikalt til det øvrige Europa, 
og dette  vil kræve o m fa ttende  trafikinvesteringer i de ko m m en d e  år.

I den sam m enhæ ng  skal Arbejderbevægelsens Erhvervsråd — ligesom i 
tidligere afgivne udtalelser — fremhæve betydningen a f  en fast Ø resunds
forbindelse og af, at D an m ark  — og derm ed  N orden  — knyttes til et 
k om m end e  europæisk højhastigheds-tognet.

K øbenhavn , den 31. august 1990

F rith io f H agen

Transportøkonomisk Forening:

T Ø F  er meget i tvivl om sin holdning til forslaget. M an kan sige, at 
sporene skræmmer.

De tidligere in i tia tiver har været en uforpligtende add it ion  a f  de enkelte 
landes in frastrukturplaner ,  bunde t sam m en  a f  mange pæne nordiske ord. 
Nye ideer har  de r  ikke været taget højde for. F. eks. nævnes et muligt 
pr io r i te tsom råde som N ord ic  Link (forbindelserne mellem Vestsverige, 
Sydnorge og Nordjylland) overhovedet ikke i "E konom isk  handlingsplan 
1 9 8 9 - 9 2 " .

Samtidig  har landene ikke kunnet enes om centrale om råder ,  hvor en 
sam ordning  virkelig ville have betydning for transportbrugerne . Som ek
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sempel kan nævnes, at de nationale  jernbaneselskaber  a f  kommercielle 
grunde ti ls træber en national op tim er ing  og herm ed m odv irker  samlede 
kombiløsninger, der har  en fælles nordisk interesse, også energi- og miljø
mæssigt.

Vælger man att gå konstruktiv t ind i forslagets p roblem atik , anbefaler
T Ø F  følgende fremgangsmåde:
1. M an tager udgangspunkt i de 7 om råder,  der  er nævnt til sidst i 

forslaget, suppleret med enkelte emner,  der ikke er så investeringsbeto- 
nede.

2. M an iværksætter et udredningsarbejde for hvert a f  dem for at få gen- 
nem analyserede  løsninger og forslag frem.

3. Forslagene debatteres a f  brugere og forskere, åbent og på tværs a f  
landegrænser.

4. Resultatet a f  disse debatter  udm øntes  i sam m enhæ ngende  forslag, der 
forelægges de enkelte landes regeringer, samtidigt og på sam m e måde.

En egentlig fælles eller i hvert fald sam ordnet nordisk  transportpoli tik  
kan få stor betydning for landene indbyrdes og især i in ternational sam 
m enhæ ng (EF, O E C D  m.fl.).  Men sam ordnede  p rinc ipper  for afgifter, 
konkurrencevilkår,  miljøgrænseværdier, teknisk udvikling, forskning etc. 
vil have nok så stor en betydning som et investeringsprogram.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1990

(E j sign.)

Danmarks Tekniske Højskole, Institut for veje, trafik og byplan, m ed
delar i skrivelse den 17 augusti 1990 a tt ärendet faller utanför institu tets  
kom petensom råde varför m an avstår från att y ttra  sig.

Handelshøjskolen, Institut for trafik-, turist- og regionaløkonomi:

T T R  finder forslaget in teressant, m en  måske nok urealistisk i sin helhed.
Det kan jo  ikke afvises, at det eneste nordiske initiativ  på om råde t,  der 

har haft betydning for den faktisk førte politik, er Scandinavian  Link
projektet.

Skal dele a f  medlemsförslaget lykkes, m å  der sættes sa m m e  styrke bag, 
såvel i ressourcer som i en bred kontaktflade.

Forslaget er for investerings- og infrastrukturfikseret. En principdebat 
om  konkurrencevilkår, afgifter, miljøgrænseværdier, nødvendig  forskning 
og teknisk udvikling og specielt ti lpasningen til EF’s politik er vigtigere.

Endvidere  bør m an  ikke overse, at alle landene har tætbefolkede urbane 
o m råd er  og tyndtbefolkede om råder ,  og at prob lem erne mere går på denne 
si tuation end de følger landegrænserne.
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Hvis m an  er indstillet på at fremskaffe de nødvendige ressourcer og føre
en åben debat på dokem entere t  grundlag, kan T T R  pege på følgende
om råder  som særlig interessante:
1. Et fællesnordisk handlingsprogram, der lægger op til at løse p rob lem er

ne fra B rundtland-rapporten  (og den seneste skærpelse fra Sundsvall- 
m ødet sept. 90).

2. Overvejelser og undersøgeler om  transportbehov  (person og gods) og 

mobilitet,  set i lyset a f  I.
3. Konflikten mellem fremtidens logistikkrav. der  indebærer hyppigere og 

m indre  transporter ,  og ressourceforbruget til t ransport .
4. H vordan  får m an  skred i udviklingen a f  kom bi-transporter?  N ø dv end i

ge ændringer i je rnbaneselskabernes organisation og politik. Betydning
en a f  struk turændringer i resten a f  godssektoren og mulig privatisering.

5. Politikken på havne-, færge- og nærskibsfar tsom rådet,  der  hverken på 
nationalt ,  nordisk  eller europæisk plan er særlig målrette t eller konse
kvent, trods den centrale betydning for de nordiske lande.

6. Udnyttelse a f  Jyllandsvejen (Nordic  Link) i et regionalt sam arbejde  
mellem Sydnorge, Vestsverige og Jylland.

K øbenhavn, den 25. sep tem ber 1990

(E j sign.)

F i n l a n d

Trafikministeriet:1

Trafikministeriet har granskat N ord iska  rådets medlemsförslag och kon
s tatera r följande i sitt utlåtande:

På basen av N ordiska rådets rekom m enda tion  nr 19/1984  arbetade  
under  N ordiska äm b e tsm an nak om m it tén  för transportfrågor (NÄT) 
1 9 8 4 - 8 8  en projektgrupp med uppgift att genom föra  en jäm fö ra n d e  u n 
d e rsök n ing av  trafikpolit iken i de nordiska länderna. Ett N K T F-sem inar i-  
um kring äm net  hölls i februari 1987. Vid sin behandling av utkastet till 
projektets  s lu trapport i februari 1988 konsta terade  N Ä T  att rapporten  
utgjorde en viktig informationskälla  och ett stöd for fortsatt sam arbete  på 
både nordiskt och vidare internationellt  plan. Det konsta terades också att 
de frågor som i slu trapporten  togs upp  som särskilt viktiga redan b ehand la 
des antingen i N ÄT:s eller an nan  regi.

N Ä T  konstaterade också att frågan om harm oniser ing  av transportpo li
tiken hade fått en väsentligt an nan  karak tä r  efter rekom m en da t ion ens  
tillkomst. Införandet av den g em ensam m a transportpo li t iken  inom  EG

' Y ttra n d e t ö versa tt J iä n  f in s k a .
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samt de harmoniserings- och liberaliseringsåtgärder som hade beslutats 
eller avsågs beslutas på grund därav gjorde nämligen att  det num era  inte 
längre var aktuellt att harm onisera  den nordiska trafikpolitiken utan det 
gällde närm ast att anpassa den efter den utveckling som skedde ute i 
Europa.

På grund härav beslutade de nordiska t ranspor tm in is t ra rna  i novem ber 
1987 att mellan de nordiska länderna  skall h indren  dem  emellan på land- 
t ranspor tom råde t  avvecklas samt att detta skall ske i parallelli tet med 
m otsvarande  utveckling inom EG. En särskild beredningsgrupp under  
N Ä T  tillsattes for detta  ändam ål.

G ruppen  har sedermera lagt fram ett antal viktiga lorslag som antingen 
redan har  antagits eller håller på att behandlas  inom ministerrådet.

Vad gäller infrastruktur- och miljöfrågorna kan konstateras att  m otsva
rande grupper under  NÄT finns också tor dessa ändam ål.  Samtliga grup
per  bevakar utvecklingen i såväl N orden  som andra  delar av Europa.

Det ä r  uppenbart  att största delen av resurserna under  de k o m m ande  
åren måste ägnas åt EG- och EES-arbetet.  Trafikministerie t anser därför 
att  det redan av rent praktiska skäl knappast är möjligt att genom föra de 
förslag som har lagts fram i medlemsförslaget. På den andra  sidan leder 
ti llkomsten av ett EES- eller m otsvarande  avtal au tom atisk t till h a rm o n i
sering av de delar i de nordiska ländernas transportpo li t ik  som hittills inte 
harm onisera ts  men som förutsätts  bli ha rm oniserade  på internationellt 
plan. Trafikministeriet anser därför att medlemsforslaget inte behöver 
leda till några konkreta  åtgärder.

Helsingfors den 30 augusti 1990

Juhan i Korpela 
Kanslichef

M arkku  L ehtinen  
Konsultativ tjänsteman

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 5 oktober 1990 förk lara t att 
m an  in te har fö r  avsikt a tt yttra  sig i an ledning  av m edlem sförslaget.

Statens tekniska  forskningscentral:1

Som sitt y tt rande  konsta tera r Väg- och trafiklaboratorie t vid Statens 
tekniska forskningscentral att det ä r  en mycket stor och tidskrävande 
uppgift att utarbeta  en gemensam nordisk transportpoli tik  och ett samlat

1 Y ttra n d e t ö versa tt l iá n  lin ska .
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nordiskt investeringsprogram för transportsektorn . F ör  trafik- och trans
portsektorn ä r  nordiskt sam arbete  i olika form er hela tiden aktuellt och i 
än större uts träckning to rde  detta  framgå av de övriga rem issvaren. För  
närvarande  ä r  det synnerligen aktuellt att bevaka sam nord iska  intressen, 
eftersom flera fö rändringar  har  skett och for tfarande sker inom  trafiksek

torn. Dessa ändringar  sam m an hän ger  med  de i förslaget n ä m n d a  fram tids
perspektiven, logistikutvecklingen och miljöfrågorna.

Både sam nord isk  trafikpolitik och trafiksektorns investeringsprogram 
förutsätter  forskning i en betydande omfattn ing. För  att  trafikpolitik  och 
investeringsprogram skall kunna u tarbetas  på basen av tillräckliga kunska
per och med en helhetssyn borde forskningsaktiviteten inom trafiksektorn 
i Norden omedelbart  ökas. Bäst kunde detta  ske genom att anslagen för 
trafik- och transportsek torn  inom min is terrådet ökas.

F orskningsverksam heten  skulle kunna koncentreras  på forskningspro
gram kring följande helheter:
— framtidsforskning kring trafik och transport  så a tt olika transportslags 

utveckling granskas med hänsyn till fö rändringar och den tekniska 
utvecklingen i synnerhet när  det gäller te lekom m unika t ionerna  inom 
EG

— utvecklandet av logistiken för transport  av indus tr ip roduk te r
— trafikens m iljöpåverkningar m ed  hänsyn till kraven på M ellaneuropas 

tättbebyggda om råden  samt m iljöförhål landena i Norden.

Helsingfors den 27 augusti 1990

Statens tekniska forskningscentral

E sko  K ankare
Laboratoriechef,

professor

Veli H i m anen  
Specialforskare

Industrins centralförbund:1

Samarbetet mellan de nordiska länderna på transport-  och tra f ikom rå
det har  långa tradit ioner.  F öru tom  till internationella  organ u tanför  N o r
den har de nordiska länderna  av t rad it ion  sinsemellan upprät thål l i t  såväl 
officiella som icke-otficiella sam arbetsrela tioner .  C en tra lfö rbunde t anser 
dock att det jus t i dag — då i synnerhet EES-förhandlingarna pågår — inte 
är ändamålsenligt med en sam nord isk  transportpo li t ik  i skyndsam ordning 
och ett sam nord isk t investeringsprogram för transpor tom råde t .  C entra l
förbundets  transportpoli tiska  m ålsä t tn ing  ä r  att  m an  även på transport-

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .



18

och trafiksektorn borde  skapa ett så starkt och täckande  EES-om råde som 

möjligt.
Skulle en uppskisserad EES-överenskommelse dock inte ås tadkom m as 

eller visa sig bristfällig till en del, bör skapandet av en sam nord isk  trans
portpoli tik  och investeringsprogram tas i be trak tande  från nya utgångs
punkter.

Helsingfors den 31 augusti 1990

Industrins cen tra lförbund

Esa Tom m ila  
Direktör

N o r g e

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem ente t  har vurdert forslaget ut fra et miljøpolitisk 
hensyn. Til grunn for departem en te ts  vurdering ligger St. meld. nr. 46 
(1988 — 89) ” Miljø og utvikling” hvor regjeringens miljømål er skissert.

Stortinget har ved behandlingen av nevnte  St. meld. fastsatt en rekke 
miljømål, og det er flere av disse som Norge in ternasjonalt har forpliktet 
seg til å nå. D epartem en te t  f inner derfor grunn til å påpeke at det m å  legges 
opp  til en transportpoli tikk  som best mulig lar seg forene med disse 
miljømålene.

1 en felles nordisk samferdselspolitikk og i et sam ordne t investerings
program hvor det skal tas hensyn til miljø, effektivitet og økonom i, m å  det 
legges vekt på å velge t r ansport fo rm er som har de laveste kostnadene for å 
utføre arbeidet, herunder  også miljøkostnadene.

Ved behandlingen av St. meld. nr. 46 (1988 — 89) trakk Stortinget opp  
følgende hovedretninger for den fremtidige fordelingen mellom tran sp o r t

formene:
— øke kollektiv transportens andel og styrke je rn b anen s  rolle i person

transporten  i de store byom rådene
— redusere bilbruken i byene
— få m er gods over på je rnbanen  på lengre strekninger og styrke person

transporten  på hovedstrekningene.
D epartem ente t  vil spesielt fremheve je rn ban en  som en miljøvennlig 

transportform . Det er for innenriks samferdsel her i landet d okum enter t  at 
je rnbanen  er den miljømessige mest gunstige t ransportform en, målt både  i 
u ts lipp pr. tonnkilom eter  og pr. passasjerkilometer. Dette gjelder spesielt 
for elektrisk drevet je rnbane,  men også for dieseldrevet.  Av denne grunn 
anser departem ente t  det ønskelig at je rn ban ens  stilling styrkes, bl. a. gjen-
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nom investering i og tilrettelegging for høyhastighetstog. Likeledes m ener 
vi godstransport på bane h a r  et betydelig potensiale.

Videre vil departem en te t  påpeke at det fremtidige transportbehove t 
ikke bare kan sees på som en gitt størrelse som ikke kan påvirkes. Det 
fremtidige t ransportbehovet kan i s tor grad påvirkes gjennom en bevisst 
lokaliseringspolitikk. Lokaliseringspolitikken vil også være en avgjørende 
forutsetning for at et o m råde  lett kan betjenes m ed  kollektive t r anspo r t
midler.

På denne bagrunn  vil M iljøverndepartem en te t  støtte in tensjonene i 
medlemsforslaget. Dog foreslår departem ente t  et tillegg i forslagets ordlyd: 
"a t t  skyndsam t u tarbeta  en miljövänlig gem ensam  nordisk  t ransportpo li
tik och ett samlat investeringsprogram fór t ranspor tsek to rn” og at over
skriften endres  tilsvarende.

Oslo. 29. august 1990

Trygve H allingstad
Kari A. Olsen

Samferdselsdepartementet:

D epartem en te t  an ta r  at en generell og fullstendig sam ordn ing  av de 
nordiske lands transportpo li t ikk  neppe er verken realistisk eller hensikts
messig. Mange forhold er ulike og krever lokale løsninger og ti lpassinger.

Det er imidlert id  også vesentlige sider hvor  det m ed  fordel kan legges økt 
vekt på sam ordning. En vil her særlig fremheve
— viktige in frastrukturinvesteringer som har betydning for transport  mel

lom landene og ut av N orden . H eru nd er  kan en peke på trafikkprogno- 
ser og andre  forutsetn inger som legges til grunn for investeringene

— ram m ebetingelser for t ransportbedrif te r  og transportk jøpere
— sam arbeid  mellom de statlige jernbaneselskaper
— miljøpolitikk, særlig b ruk av v irkem idler som avgifter, tekniske krav 

m. v.
— samlet opptreden  i arbeidet med tilpassing til EF (EØS-forhandlingene) 

og den transportpoli tiske utvikling i Europa
Sam arbeidet om felles miljømål og derav  følgende transportpoli tiske 

konsekvenser, v irkemiddelbruk. avgifter m. v. er f. eks. viktige for å o ppnå  
felles vurderinger av behov for vegkapasitet, je rnbanesa ts ing  osv.

Det kan ut fra ovenstående b'i tale om koord inerte  beslutninger, men 
ikke minst også om utveksling av informasjon og sam arbeid  når det gjelder 
analyser,  forutsetninger og vurderingsgrunnlag for viktige beslutninger.
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Sam ferdse lsdepartem ente t an ta r  at disse hensyn bø r  kunne ivaretas ved 
å bygge videre på de etablerte sam arbeidsform er, ved felles u tredningspro

sjekter osv.

Oslo, 6. sep tem ber 1990

K nut R ønning
M agnus Bøen

Næringslivets hovedorganisasjon:

N ord isk  Råd  og N ordisk  M inisterråd  har tidligere truffet pr insippbeslu t
ninger om å utvikle en plan for in frastruk tur i N orden  og et felles nordisk 
t ransportm arked .  I medlemsförslag A 933/t foreslås det å u tarbeide  en 
” gem ensam  nordisk transportpo li t ik” . Ihh. til våre vurderinger vil et slikt 
arbeid neppe ha stor nytteverdi og kan lede til et stort d okum ent uten 
særlig konkretisering og gjennomslagskraft.  Skal det skapes en nordisk 
transportpoli tikk  må dette p rim æ rt skje g jennom den løpende t r a n spo r tpo 
litiske debatt  og beslutninger som fattes i N ordisk  Råd  og Nordisk  M inis
terråd.

Flere e lem enter i et nordisk investeringsprogram er ellerede godt u tre 
det,  men mangler poli tisk /økonomisk oppfølgning og prioritering. D ette  

gjelder bl. a. en opprus tn ing  av vei- og baneinvester ingene mellom Skandi
navia  og K ontinente t,  og organisering av et nordisk kombi-transportopp- 

legg.
Etter vårt skjønn består den største utfordringen i å koord inere  de 

nasjonale inves teringsprogramm ene i tid og ressurser med de grensekrys- 
sende investeringsobjektene. Det er en meget krevende oppgave fordi det 
innebærer en oppm ykning  av tradisjonelt strengt bu nd ne  nasjonale formål 
og prioriteringer. For  å m akte  dette m å  det letes e tter utradisjonelle frem 
gangsmåter.

Næringslivet i N orden  ha r  lagt ned betydelige ressurser i u tredning  av 
investeringsoppgaver med stor sam funnsøkonom isk  lønnsom het,  og vil 
kunne m edvirke  også ved u tform ing  av finansieringsmodeller m. v. for å få 
prosjektet realisert.

Flere av punk tene  i medlemsforslaget kan m ed fordel tas opp  i et arbeid 
m ed sam ordning  av forskningsressursene på t ranspor tom rå de t  i Norden. 
D et gjelder bl. a. kartlegging av de framtidige transportbehovene, define
ring av et miljøvennlig transportsystem  og transportenes integrasjon i 
industriens produksjonsplanlegging og dis tribusjon. Kfr. uttalelse til 
A 934/1 (ang. sam ordning  av forskningsressursene på transportom rådet) .
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V år uttalelse er u tarbeidet i sam arbeid  med Transportbrukernes fe lles
organ.

Oslo, 16. august 1990

Næringslivets hovedorganisasjon

H elge Fredriksen  
Direktor

Transportøkonomisk institutt:

Forslaget om at det snarest bor utarbeides en felles nordisk transpo r tpo 
litikk er begrunnet m ed  ønskeligheten av å lette betingelsene for in te rno r
disk varebytte og å styrke N ordens  konkurranseevne  overfor EF.

G ode transportm uligheter  for internasjonale  vares trøm m er er selvsagt 
en betingelse for å nå disse mål. Det tils ier en viss nordisk  koordinering  av 
både in frastruk tur  og transportavvik l ing  når det gjelder disse v a res trøm 
mer. I forslaget er det også pekt på en pr ins ippbeslu tn ing fra 1987 om at 
det bør utvikles et felles nordisk  transportm arked .  Det berører i særlig grad 
driftsbetingelser for henholdsvis innen- og u tenlandske  transportu tøvere .

Vårt syn på det foreliggende forslag er at det går langt ut over det behov 
som ligger i premissene. Et lands transportpoli tikk  inkluderer alle de 
v irkemidler staten bruker  for å utvikle landets transpo r ts truk tu r  i ønsket 
retning. Det gjelder f. eks.:
— Offentlige in frastrukturinvesteringer (bevilgninger og standardvalg)
— Offentlig drift av t ransportm id le r
— Subsidiering — hva skal subsidieres, subsidiertngsnivå. subsidierings- 

m åter
— Avgifter på transport  — hva slags avgifter, avgiftsnivå
— Direkte reguleringer basert enten på ønsker om behovsvurdert  ti lbuds- 

begrensning eller på ønsker om høy teknisk t ransports tandard .
Innenfor alle disse v irkemiddelfelter  er  det store variasjoner mellom de

nordiske land. Det er dokum enter t  i "Trafikpolitiken  i N o rd e n ” , N O R D  
1988:13.

En sam ordn ing  av landenes transportpoli tikk , bare fordi sam ordning  
stort sett regnes som noe positivt, ha r  neppe særlig verdi. På flere av de 
ovennevnte  virkemiddelfelter  er det vanskelig å se noe um iddelbar t  behov 
for sam ordning, selv om den politikk enkelte land fører kan virke m indre  
rasjonell enn politikken i andre  land. Eksempelvis nevnes de prinsipper 
som landene har for oppre ttholdelse  av u lø nn som m e jernbanestrekninger ,  
subsidieringspolitikk i fergedrift. rabat tsys tem er i kollektiv persontrafikk, 
regulering av personbilbruk i byom råder ,  avgifter på innenlandsk ruteflyg
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ing osv. Å prøve å kom m e frem til forslag om sam ordn ing  av landenes 
politikk på slike om råder,  synes lite nyttig.

Det finnes imidlertid klart o m råder  innenfor samferdselspolitikken 
hvor det er onskelig med en viss nordisk sam ordning. Det gjelder fremfor 
alt infrastrukturinvesteringer for internasjonale  t ran spo r ts trøm m er og for
skjellige transportpoli tiske bestemm elser som vedrører internasjonale 
transporter: f. eks. avgifter for lastebiltransporter, driftsvilkår for hen
holdsvis innen- og u tenlandske transportu tøvere , omlastningsforhold, 
takster  og fordelingsprinsipper for fraktinntekter.

Etter vårt syn, bør man i første omgang nøye seg med et forprosjekt med 
sikte på å klarlegge for hvilke deler av transportpo li t ikken  det er ønskelig 
med m er sam ordning  og som gir begrunnelser for hvorfor sam ordn ing  er 
ønskelig. Så kan m an i annen  omgang ta fatt på å u tarbeide konkrete 
samordningsforslag på de forholdsvis begrensede o m råd er  hvor fo rpro
sjektet påviser behov for m er  sam ordning.

Oslo. 15. august 1990

Transpor tøkonom isk  institutt

Ivar Sorlic  

lnstituttsjcf

S v e r i g e

Vägverket:

N orden  utgör geografiskt, kulturellt och socialt en naturlig enhet. De 
nordiska ländernas transportpoli tik  har därfö r  en mängd naturliga berö
r ingspunkter; det gäller framförallt behovet av v it tförgrenade transporter ,  
utvecklingen av de nordiska tvärförbindelserna, förbindelserna till övriga 
Europa och den nordiska synen på trafikens miljöproblem.

Samtliga nordiska länder är glesbefolkade i ett europeiskt perspektiv. 
Transpor tnäte t  måste vara vittförgrenat om  hela N orden  skall kunna ha 
likartade levnadsvillkor. Det enda transportnä t som kan uppfylla N ordens 
in terna  krav på geografisk flexibilitet är vägnätet. V ägtransporter kom m er 
för all överskådlig framtid att  vara det dom ineran de  transportm edle t  i 
Norden.

För att öka de in ternordiska kontaktm öjligheterna krävs en utveckling 
av de nordiska tvärförbindelserna. Eftersom vägnätet även i f ram tiden 
ko m m er att vara N ordens viktigaste t r ansportnä t krävs en upprus tn ing  av 
det in ternordiska vägnätet.  En satsning på det in ternord iska  vägnätet 
skulle kunna ge betydande regionala utvecklingsmöjligheter och nordiska 
samordningsfördelar.
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N orden  är en del i ett Europa i utveckling och omvandling . N orden  ä r  
kulturellt och socialt en naturlig  del av Europa; geografiskt ligger N orden  
u tanför Europas utvecklingscentrum. Vikten av snabba och säkra t rans
p orte r  mellan N orden  och övriga Europa kan inte överskattas. I ett central
europeiskt perspektiv  knyts fö rhoppningar  till bl. a. ett snabbtågnät som 
skall lösa de centraleuropeiska trafikproblem en. D et ä r  viktigt att  länka 
det nordiska transportsystem et på bästa sätt till övriga Europas t r an sp o r t
system.

Invånarna  i de nordiska länderna  har länge varit m iljöm edvetna; inom 
miljöpolitiken bör be tydande  sam ordn ingar  k un na  ske. Sverige ha r  nyli
gen infört miljöavgifter på dr ivm edel för vägfordon och flyg; för nä rva ran 
de d iskuteras miljörelaterade landningsavgifter för flyget och d:o h a m n av 
gifter for sjöfarten. Avgifterna k o m m er att  styra t ransportsystem en mot en 
miljövänlig och energisnål utveckling m ed inc i tam en t till teknisk u tveck
ling. Ett effektivt an am m a n d e  av miljöavgifter som ett miljöpolitiskt styr
medel skulle underlä ttas  med en gem ensam  nordisk  plattform. En sådan 
plattform skulle också underlä tta  kon tak terna  med övriga Europa.

Vägverket anser att  det ä r  väsentligt med utvecklade in ternord iska  tvär
förbindelser och förbindelser med Europa. Men ett samlat nordiskt in
vesteringsprogram är  endast  meningsfullt om  finansieringen löses. Vägver
ket anser att  avsaknaden  av en strategi för att finansiera in frastrukturens 
v idm akthål lande  och utveckling för fram tiden  ä r  den mest a la rm erande 
signalen för N ordens  roll i fram tidens Europa.

I f ram tidens Europa ko m m er kunskap  och kom petens  att  spela en allt 
större roll. Ett ökat nordiskt sam arbete  är önskvärt inom såväl forskning 
som utbildning. Sam arbete t  bör kunna  leda till be tydande  fördelar tack 
vare den g em ensam m a nordiska bakgrunden  m ed likartade problemställ
ningar.

Vägverket anser emellertid  att  den generella transportpo li t iken  och stra
tegin för in frastrukturens utveckling bäst u tform as nationell t m ed  hänsyn 
till N orden  och övriga Europa. Vägverket t ro r  a tt en  gem ensam  transpo r t
politik och investeringsplan ä r  ett mycket svåruppnåligt om  ens önskvärt 
mål.

D ärem ot finns stora fördelar med ett nordiskt sam arbete  vad avser 
gem ensam m a analyser. Vägverket ser med största intresse fram mot 
T ranspor tøkonom isk  institutt i Oslo analys av en gem ensam  infrastruk- 
turplan.

Det nordiska  sam arbetet bör i fram tiden  koncentreras  på
— analysen av de in ternord iska  transportbehoven  och på skapande  av 

effek.iva m iljöanpassade nordiska tvärförbindelser.  En sådan analys 
måste göras med en helhetssyn på de olika t ransportm ed lens  möjlighe

ter
— analysen av integrationen mellan det nordiska  transportsystem et och 

övriga Europas transportsystem
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— att säkra finansieringen av nordiska tvärförbindelser och förbindelser
na med Europa

— att skapa gemensam nordisk miljöplattform som st im ulerar den teknis
ka utvecklingen m ot nya vägfordon och miljövänligare in frastruk tur 
samt

— forskning och utbildning inom  infrastruk turom rådet.

Stockholm den 4 sep tem ber 1990

Per Anders Ö rtendahl

Sjöfartsverket:

Sjöfartsverket anser a tt arbetet med anpassning till E uropam arknadens  
avreglering på t ransportom råde t fram till 1993 måste  ges företräde i för
hållande till en specifik nordisk  transportpoli tik .  Först däref ter  kan avgö
ras om några trafikpolitiska frågor lämpligen harm oniseras  på nordisk bas.

Av N ordiska m inis terrådet initierat uppdrag angående in fras truk tur in 
vesteringar i N orden  kan — i likhet med m otsvarande  kartläggningar för 
C E M T  — ge värdefullt underlag för att bedö m a  om särskilda infrastruk
turfrågor då skall tas upp  från ett nordiskt perspektiv.

M otionärerna  framhåller -  som ett särskilt o m råde  att beakta  -  frågan 
om gemensam ham npolit ik  för att  m öta  konkurrens från k o n t in en th am 
nar.

Sjöfartsverket bed öm er  att — när  D an m ark  nu avreglerar ham nv äsen 
det — de nordiska h am n arna  all tm er arbe ta r  utifrån lika och affärsmässiga 
villkor. Härigenom u tjäm nas således institutionella olikheter. Sjöfartsver
ket har  svårt att  se möjligheter att  med en gemensam ham npolit ik  genom 
föra konkurrensbegränsningar i förhållande till andra  europeiska ham nar .

1 detta  ärende har sam råd  förevarit med Svenska ham nförbundet .

Stockholm den 22 augusti 1990

K aj Janérus
M ille Ringborg

Transportrådet:

N orden  är befolkningsmässigt en m indre  tung region i ett europeiskt 
perspektiv. Samtidigt kan konstateras att de nordiska länderna  är starkt 
beroende av en all tm er växande utrikeshandel. Utvecklingen av handeln  
och därm ed  sam m anhängande  krav på goda transportm öjligheter har  av
görande betydelse för den ekonomiska utvecklingen och väls tåndet i N o r
den. Ett effektivt och m odern t transportsystem som knyter sam m an  N o r
den med övriga delar av Europa utgör en grundföru tsä ttn ing  för a tt de
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nordiska länderna  i större u ts träckning skall k un na  in tegreras i en gem en
sam europeisk m arknad .  D et väckta förslaget om  en sam o rdn ad  nordisk  
transportpo li t ik  syftar till a t t  förstärka de sam arbe tsfo rm er som redan 
existerar inom k om m unika t ionsom råde t .

Transpor trådet ställer sig positiv  till förslaget om  åtgärder  för a t t  främ ja  
en gemensam nordisk  transportpoli tik .  D et ä r  angeläget a tt en gem ensam  
grundsyn kan formuleras vad gäller kom m unika t ionssys tem ens utbyggnad 
speciellt m ed  hänsyn till kraven på en ökad in tegrering inom  Europa. 
T ranspor trådet b edö m er  att en sam ord nad  transportpo li t ik  utgör en n a tu r
lig fortsättning på det arbete  som pågår för at t  up pn å  harm oniser ing  till de 
olika regelsystem som gäller för EG.

I förslaget från N ord iska  rådet redovisas ett antal frågeställningar som 
särskilt bör belysas n ä r  politiken skall formuleras. D e fram tida  t r an sp o r t
behoven och de olika t ransportgrenarnas utvecklingsmöjligheter utgör vä
sentliga baselement i en gem ensam t form ulerad  transportpoli tik .  Trans
portråde t bedöm er för sin del a tt frågeställningar kring fram tida  tr an sp o r t
behov och utvecklingsmöjligheter ha r  mycket nära  ankny tn ing  till försla
get om en nordisk  sam ordn ing  av forskningsresurserna på t ran sp o r to m rå 
det. O m  N ord iska  m in is terrådet beslu tar  om  en sådan  sam ordn ing  av 
forskningsresurserna bör det vara en naturlig  fråga för transportforskarna  
att t i l lsam m ans med berörda  m yndigheter klarlägga behov och u tveck
lingsmöjligheter inom  sektorn.

Transpor trådet vill särskilt unders tryka vikten av att  miljö- och energi
aspekterna  vägs in på ett lämpligt sätt i transportpo li t iken . De förslag och 
idéer till m iljö förbät trande  å tgärder inom  transportsek torn ,  vilka b l.a . 
d iskuteras  vid den europeiska transportm in is te rkonferensen  (CEM T), bör 
m ed  fördel kunna  vidareutvecklas inom  ram en för en gem ensam  nordisk  
transportpoli tik .

T ranspor trådet vill vidare i sam m anhange t n äm n a  det arbete  som bedri
vits sedan mitten  av 1980-talet vid m yndigheten  för att de m ate r ia ladm i
n is trativa principerna  skall kunna  få en ökad spridn ing  till näringslivet och 
om sätts  i praktisk  handling som en integrerad del av den industriella 
processen. Det ä r  självklart att  det logistiska tänkande t  även måste få en 
spridning när det gäller in ternationella  transporter .  I en gem ensam t for
m ulerad  transportpo li t ik  m åste  det vara en viktig uppgif t a tt skapa föru t
sättn ingar för ti l läm pningar  av ett m a te r ia ladm in is tra tiv t  tänk and e  för 
t ransporte r  inom  den vidgade europeiska m arknaden .

Transpor trådet b ed öm er  att  förslaget om  ett sam lat nordiskt investe
ringsprogram för transportsek torn  ha r  ett klart värde. Ett sådan t investe
ringsprogram bö r  innehålla vissa grundläggande strategier för investerings
planeringen i de nordiska länderna  i likhet m ed  vad som tidigare gem en
sam m a handlingsprogram tagit upp. M ed en gem ensam  grundsyn för 
utbyggnaden av in frastruk turen  inom  k om m unika t ionssek to rn  bö r  fö ru t
sättn ingar skapas för att  s ta tsm akterna  i de enskilda länderna  skall kunna
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form ulera  direktiv  till trafikverken så a tt  verkens agerande leder till en 
nordisk  harm oniser ing  av investeringsplanerna. P laneringen bör  ha som 
målsättn ing att uppnå  en tids- och kvalitetsmässig sam ordn ing  så att  en 
rationell utbyggnad kan ske av transportnä te t  över r iksgränsem a i N orden.

Transpor trådet avstyrker tanken  på ett överstatligt planeringsorgan som 
i enskildheter styr p rioriteringar i investeringsprogram upp rä t tad e  på n a 
tionell basis. U tvecklingen av m etod ik  för investeringsplanering, prognos
underlag och konsekvensbeskrivningar ä r  därem o t naturliga frågor i en 
vidgad sam nord isk  transportpoli tik .

Stockholm den 24 augusti 1990

Claes-Er i c Norrbom
Anders Torbrand

Statens järnvägar (SJ):

SJ ställer sig i huvudsak  positiv till förslaget. Enligt SJs uppfa t tn ing  bör 
dock arbetet särskilt beakta  föru tsä t tn ingar och möjligheter för en enhetlig 
t ran sp o r tm arkn ad .  Vilka ju r id iska  och adm in is tra t iva  h in de r  finns i dag 
och hu r  kan dessa undanröjas?  Enligt förslaget skall även snabbtågsfrågor 
behandlas  och kopplingen till den europeiska infrastrukturen . SJ vill i det 
sam m anhange t inform era om  att  de nordiska  järnvägsföretagen ha r  beslu
ta t  att gem ensam t u tarbeta  en nordisk  utvecklingsplan. D en n a  skall inne
fatta såväl utveckling av inom nord isk  trafik som trafik  mellan N orden  och 
övriga Europa. D en  nordiska  p lanen ä r  tänk t att  presenteras u nd er  våren 
1991. Således är det lämpligt a tt m in is terrådets  arbete  inr iktas på att skapa 
föru tsä t tn ingar för trafikföretagen a tt  verka. H ärv id  ha r  infrastruk tursa ts
n ingarna  en avgörande betydelse.

T idp lanerna  för de båda  arbetena  synes således s täm m a  väl överens. F ö r  
att  bl. a. undvika  dubbelarbete  ä r  det emellertid  viktigt att  SJ ha r  möjlighet 
att  på något sätt följa N ord iska  m in is terrådets  arbete.

Stockholm den 28 augusti 1990

S tig  Larsson  
Generaldirektör
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Luftfartsverket:

Förslaget ankny te r  till m in is terrådets  uppdrag till T ranspor tøkonom isk  
insti tutt  att u tarbeta  en plan för infrastruk turinvesteringarna  i N orden . 
D etta  följde på ett t idigare medlemsförslag (A 771/t), som luftfartsverket 
tidigare y ttra t sig över.

Från allmänt transportpoli tiska  synpunk te r  vill luftfartsverket in s täm 
ma i bedöm ningen  att en nordisk  helhetssyn är önskvärd , samtidigt som de 
nordiska transportfrågorna  måste ses i ett europeiskt perspektiv. En n or
disk sam verkan  inom dessa o m råden  har  gamla t r ad it ioner  och behövs 
också i f ram tiden. Med hänsyn till ländernas skiftande behov och föru t
sättn ingar och de olika transportslagens skilda behov förefaller det em el
lertid svårt att tänka sig "en  gemensam nordisk transportpo li t ik” annat än 
i form av foga förplik tande a llm änna  utta landen  om ti llfredsställande 
transportförsörjn ing, miljöhänsyn o. dyl.

Från specifikt luftfartspolitiska synpunk ter  vill luftfartsverket framhålla 
följande.

Luftfartens in fras truk tur  ä r  liksom sjöfartens i huvudsak  knuten  till 
vissa punkte r  -  flygplatser och anläggningar for flygtrafikledning. S am 
ordningsbehoven är därfö r  andra  (och antingen svagare) än nä r  det gäller 
fasta t ransportvägar  som järnväg, väg, rör ledning och kabel. Flyglinjenätet 
är alltså flexibelt i den meningen att linjer kan inrättas mellan godtyckliga 
p unk te r  i flygplatssystemet och att l injerna kan läggas ner utan att  stora 
värden läm nas outnyttjade.

M ed u ndan tag  av vissa regionalpolitiskt m otiverade  linjer inom  de 
enskilda länderna  och i någon m ån  i g rannlandstrafiken formas linjenätet 
inte genom mvndighetsbeslut. U tvecklingen har snarast inneburit  a tt m an  
i allt s törre uts träckning läm nat åt flygföretagen och m arknaden  att bedö
ma vilken trafik m an  vill etablera. Den politiska viljan att anpassa det 
svenska regelverket till EG:s har redan vidgat ram arn a  för flygbolagens 
agerande. F ör  de skandinav iska  länderna  har SAS-samarbetet sedan 1951 
varit av centralt luftfartspolitisk betydelse, och detta  påverkas n um era  av 
D an m ark s  m edlem sskap  i EG. Mot denna  bakgrund kan en gemensam 
nordisk transportpo li t ik  inte o m fa tta  en total koordinering  av den in te rna
tionella luftfartspolitiken i de fem länderna.

Även nä r  det gäller inrikesflyget förefaller betydelsen av politisk styrning 
och myndighetsbeslut för linjenätets  u tform ning  snarast att k o m m a att 
minska. 1 Sverige k om m er detta  att ske om  k onkurrenskom m it téns  förslag 
om ökad konkurrens (SOU 1990: 58) leder till åtgärder.

Mot bakgrund härav b ed öm er  luftfartsverket behovet av och möjlighe
terna för en gem ensam  nordisk  transport-po li t ik  på luftfartens om råde  
som små. D etta  innebär  givetvis inte att exis terande sam verkansfo rm er på 
skilda delom råden  inte skulle kunna  både  bestå och vidareutvecklas.

N ä r  det gäller den särskilda frågan om  ett samlat nordiskt investerings
program for transportsek to rn  vill luftfartsverket hänvisa  till det ovan 
gjorda påpekande t om  den flexibilitet som flygtrafikens u tny t t jande  av
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in frastrukturen  innebär. Pågående arbete  i Sverige m ed en sam ordnad  
investeringsplanering ger heller inte verket anledning  a tt  än d ra  den be
d öm ning  som gjordes i det inledningsvis n äm n d a  yttrandet 1986:

U ta n  a tt  ha en fullständig överblick av planeringsläget på tran sp o r to m 

rådet i de nordiska länderna  måste luftfartsverket, b l .a .  utfrån  erfarenhe
te rna  av de svenska trafikpolitiska ” uppföljn ingsprojekten” , u tta la  tvivel 
på möjligheterna att  på g rundval av föreliggande nationell t p lanm ateria l 
allsidigt belysa de långsiktiga konsekvenserna av olika u tvecklingsstrate
gier inom  kom m unikat ionssek torn .  D etta  förefaller snarare  att  vara  en 
uppgift för ett större forskningsprojekt. Först när ett sådant genomförts 
finns ett underlag för en verklig diskussion om  huruvida  en sam lad plan 
för de fortsatta  infrastruk turinvesteringarna  i N o rden  kan och bö r  tas 

fram.

Stockholm den 24 augusti 1990

Bengt A. W. Johansson

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF) avstår i skrivelse av dert 18 ju n i  
1990Jrån a tt y ttra  sig i anledning  av m edlem sförslaget.

Svenska vägforeningen:

Förslaget

Medlemsförslaget unders tryker behovet av en gemensam nordisk  trans
portpoli tik  och ett samlat nordiskt investeringsprogram på t ran sp o r to m rå 
det sett i ett Europaperspektiv . M ot bakgrund av de nordiska t ran sp o r tm i
n is trarnas beslut 1987, om skapandet av en gemensam nordisk  t ran sp o r t
m arknad  och m in is terrådets  uppdrag  till T ranspor tøkonom isk  insti tutt  i 
Oslo att  u tarbeta  en "p lan  för in frastrukturinvesteringarna  i N o rd e n ” , bör 
enligt medlemsförslaget särskilt beaktas
— de fram tida  transportbehoven
— de olika transportgrenarnas utvecklingsmöjligheter
— transporternas  integrering i indus tr ip roduktionen
— miljöaspekterna
— hur ett nordiskt transportsystem kan knytas ihop med EGs satsningar 

på utbyggnad av in frastruk tur och snabbtåg
— hur tvärförbindelserna i N orden  kan utvecklas
— förutsä t tn ingarna  för en gem ensam  nordisk  ham npolit ik  för a tt m öta 

tillväxten i u tskeppningen av nordiska p roduk te r  via centraleuropeiska 
ham nar.
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F ram tida  transportbehoven styrande

Vägforeningen in s täm m er i förslagets analys och särskilt den  klarsynta 
inställningen att de fram tida  t ransportbehoven  skall var vägledande för 
investeringar i infrastrukturen.

Praktiskt taget alla u tredningar  och analyser som presenterats  de senaste  
10 åren ger vid handen  att t ransporte rna  k o m m er att öka. Ökningstakten  
hänger nära sam m an  m ed konjunkturutvecklingen i det europeiska integ- 
ra t ionsarbetet inom ram en för den g em ensam m a m arknaden .  Även den 
snabba omvandlingen  i Ö steuropa  kom m er,  i accelerande tem po, a tt  föra 
med sig ökade t ransportbehov . U tbyte  av varor och t jänster  är i själva 
verket en av de fundam enta la  p r inciper varpå integrationsarbetet bygger. 
Tillgänglig och sam stäm m ig  forskning visar på en tendens  till ökning av 
snabba transporte r  av all tm er förädlade p rodu k te r  i något m indre  satsvisa 
volymer samtidigt som person transporte rna  ökat mycket snabbt.

I de två ekonom iska  handlingsplaner som m inis terrådet lagt fram u nder
stryks detta  och, såsom råds ledam öterna  framhåller i sitt förslag, pr io ri te 
ras ett nordiskt deltagande i det t i l lväxtskapande internationella  integra
tionsarbetet inom jus t transportsektorn .

Vidare har  min is terrådet anfört a tt uppdraget till T ranspor tøkonom isk  
institutt innebär  a tt ett huvudlänksystem  och definierade t r ansportko rr i
dorer mellan regioner ko m m er att  utpekas.

Svenska vägforeningen anser att det redan finns en betydlig eftersläp
ning i infrastrukturinvesteringarna, vilket ytterligare unders tryker behovet 
av en mycket m ålm edveten  satsning på ett konkret u tförande av de inve
steringsforslag som kom iner  att föreslås av de olika pågående u tredn ingar
na och studierna.

Svenska vägforeningen anser det nödvändig t med en sam ordnad  no r
disk in frastruk tur för att på bästa sätt ta tillvara de fördelar som ett 
integrerat sam arbete  m ed  den europeiska gem enskapen ger. Det får också 
anses vara något av en moralisk skyldighet från de nordiska länderna att i 
ett ömsesidigt utbyte med övriga europeiska länder kunna ti llhandahålla 
en t ransports truk tu r  anpassad efter behoven. En gem ensam  strategi på 
detta om råde  kan också ko m m a att uppfattas  som en styrka i det hårdare  
internationella  konkurrensk lim at som kan förutses.

Stockholm den 31 augusti 1990

Svenska vägforeningen

Lars-G unnar Tannerfors 
Verkst. direktör



30

Biltrafikens arbetsgivareförbund:

Biltrafikens arbetsgivareförbund är det arbetsgivarförbund inom Svens
ka arbetsgivareföreningen (SAF) som organiserar den svenska nationella 
och internationella  gods- och person transport  verksamheten  på landsväg.

Transportpoli tiken skall möjliggöra och underlä tta  för m änn iskor  och 
varor a tt flyttas inom och mellan länder.

T ransportpoli tiken ä r  effektiv bara om den verkar för en teknisk, ekono
miskt och jur id isk t  sett ”gränslös” värld. Multinationella  lösningar kan 
här  skapa avsevärda stordriftsfordelar.

En särskild "n o rd isk "  transportpo li t ik  kan vi ti llstyrka endast under 
fö rutsättn ing att det är fråga om exklusivt nordiska problem. I alla andra  
fall måste transportpoli tiken sträva mot mycket större mål. En EG-anpass- 
ning i linje med Sveriges arbete  med harm oniser ing  av nationella regel- 
komplex måste vara r ik tpunkten  för all transportpoli tik .

Medlemsförslaget om sam ordnad  nordisk transportpoli tik  har drag av 
” by tän kan de” . Ett aktivt arbete inom ram en för en europeisk (dvs. EG) 
transportpoli tik  ko m m er att avsätta  resultat som gynnar hela N orden  utan 
onödig omgång kring en särskild nordisk transportpoli tik .

Stockholm den 31 augusti 1990

Biltrafikens arbetsgivareförbund

R o lf Greger Höglund  
Verkställande direktör

Norstedts Tryckeri. Stockholm 1990
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BILAG A

Yttranden över medlemsforslaget

Nordisk institut for regionalpolitisk forskning — NordREFO 1:

Rent generelt er det N o rd R E F O ’s vurdering  at begge medlemsforslagene 
er svært aktuelle og viktige å få g jennom ført  på et nordisk  plan. N o rd R E 
FO  vil derfor fullt ut anbefale at N ord isk  M inis te rråd  igangsetter arbeid 
innen de foreslåtte p rob lem om råder .

N o rd R E F O  vil likevel k om m e m ed følgende tre m erknader:

Det er riktig at de nordiske lands geografiske beliggenhet i Europas 
u tkant utgjør en konkurransem essig  u lem pe for nordisk  næringsliv. Men 
det er ti lsvarende viktig å være seg bevisst at dette  også utgjør en u lempe 
for regionenes utvikling i de nordiske land. D ette  utgjør i dag et særlig 
problem, fordi vi vet at utviklingen i Europa går m ot " T h e  Regions o f  
E urope” , dvs. en utvikling som o pprio r ite re r  regionenes betydning på 
bekostn ing av nasjonalstatens ram m er.  1 vår sam m en hen g  betyr det sats
ing på fysisk in fras truk tu r  både  i og mellom regionene.

Det er derfor viktig å utvikle transportsys tem er som gir oss rask og 
effektiv ti lgang til de europeiske m arkedene. M en det e r  ti lsvarende viktig 
at disse transportsystem ene har sin basis i de ulike regioners forutset
ninger, og at regionenens fysiske in fras truk tu r  utvikles både  intra- og 
interregionalt. Sannsynligvis vil det i den nære fram tid  bli helt naturlig 
også å snakke om ” regionenes N o rd e n ” . D erfor må de u lem per som vår

1 Yttrandet avser även medelmsforslag .4 933/t om en samordnad nordisk transportpo
litik.

1.
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geografiske beliggenhet innebæ rer bli motv irket  g jennom  en slik flerdi- 
mensjonal fysisk in frastruk tur  utbygging.

En konklusjon er at det er en nær sam m enheng  mellom transportpo li t ikk  
og regionalpolitikk. Det er derfor viktig n å r  en felles nordisk  transpo r tpo li
tikk u tform es at dette  skjer i nært sam arbeid  m ed den regionalpolitiske 
sektoren. Særlig viktig e r at det skjer en sam ordn ing  av forskningressurse- 
ne både innen transpo r to m rå de t  og innen det regionalpolitiske om rådet.  
Det bø r  overveies om  ikke m an d a te t  som frem m es angående sam ordn ing  
av forskningsressursene får et tillegg slik:

att  u t r e d a ........................forslag om  en nordisk  sam ordn ing  av forsknings
resurserna på t ran sp o r tom råd e t  och det regionalpolitiska om rådet.

D et kan forøvrig i denne sam m enheng  vises til N ord isk  Em betsm anns-  
kom ite  for Regionalpolitikk (N E R P) sitt sam arbe idsprogram  for de k o m 
m ende  fire år.

D en siste m erknaden  gjelder det viktige p rob lem o m råd e t  t ransport  og 
miljø. D et er åpenbart  helt riktig n å r  det i medlemsforslaget påpekes at 
også for vår konkurranseevne e r det av den største betydning at vi ivare tar 
de økende miljøkravs insitam ent til fornyelse og utvikling av transportsek 
toren.

Men det bør påpekes at årsaken til at t ransport  er blitt en negativ 
miljøfaktor er tosidig. På den ene siden er årsaken åpenbar t  teknologibe
tinget. På den andre  siden er den også organisasjonsbetinget. D ette  siste 
forhold kompliserer innsats på o m råde t  i særlig grad. Fordi vi vet at hele 
t ransportsek torens organ isasjonsm ønster henger nøye sam m en  m ed  m åten  
hele vårt kunnskapssam funn  er organisert på. Bosett ingskonsentrasjoner, 
avs tander  mellom arbeid  og bolig, internasjonalisering  av vare transpor t  og 
personreiser osv. Vi trenger miljøvenlig teknologi innen  transportsek to 
ren. Men gjør vi ikke noe m ed organisasjonsm ønstret vil m iljøproblem ene 
vedvare. Men ne ttopp  fordi transpor tm øns tre t  er så fu ndam en ta l t  en del 
av de totale sam funnss truk turene , er endringer kompliserte.

K øbenhavn ,  den 22. august 1990

(E j sign.)

Nordiska institutet for sam hällsplanering — NOR DPLAN :

N ationella  insti tu t för forskning inom  transpo r to m råde t  finns i såväl 
F in land som Norge och Sverige. I Sverige finns dessutom  Transportforsk-
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ningsberedningen med uppgift främst att fördela forskningsmedel och 
sam ordna  forskningen inom  landet. K on tak te rna  mellan dessa organ är 
jäm före lsevis  väl utvecklade.

Inom  de olika transportsek to re rna  såsom inom  vägtrafiken och j ä r n 
vägstrafiken sker också ett sam arbete  genom  vägm yndigheter och j ä r n 
vägsföretag.

Inom  N ord iska  m in is te rråde t a rbe ta r  nord iska  k o m m it tée r  för såväl 
trafiksäkerhetsforskning som transportforskn ing  m ed  sam arbetspro jek t,  
konferenser och förmedling av kontak ter  mellan forskare i de nordiska 
länderna.

Vid N ord iska  ins ti tu tet för sam hällsp lanering  finns en professur i trafik- 
och kom m unika t ions tekn ik  och en forskargrupp som tidvis a rbe ta r  med 
nordiska projekt. G ru p p en  har bedriv it  forskning kring såväl snabbtåg  
som städernas kollektivtrafik och trafikens miljöeffekter.

Det finns så lunda ganska o m fa ttand e  nord iska  kon tak te r  inom  trans
portforskningen. Bristen förefaller främst att vara: (1) Y tterst ringa resur
ser för nordiska forskningsprojekt. Det har  t. ex. genom åren visat sig 
mycket svårt a tt få resurser till nordiska  projekt till den n äm n d a  gruppen 
vid N ordp lan  trots a t t  d enn a  ä r  adm in is tre rad  inom  N ord iska  m in is te rrå 
det och främst borde  a rbe ta  m ed  nordiska  projekt i stället för svenska 
såsom nu ä r  fallet. (2) Alltför små resurser för yngre forskare främst vid 
universitet och högskolor att  få och upprät thå l la  kontak t med forskare i de 
a n d ra  nordiska  länderna.

Dessa brister avhjälps sannolikt inte bäst genom in rä t tande  av ett nor
diskt t ransportforskn ingscen trum  utan genom förstärkning av de organ 

som nu finns — N ord iska  kom m it tén  för trafiksäkerhetsforskning, N o rd is 
ka kom m it tén  för transportforskning, N ord iska  ins ti tu tet för sam hällsp la
nering.

Vi ti llstyrker den föreslagna u tredningen om  sam ordn ing  av forsknings
resurserna inom  transpo r to m råde t  m ed  beak tande  av de anförda  sy npunk
terna.

Stockholm den 27 augusti 1990

Nordiska kommittén for transportforskning (NKTF):

N K T F  förhåller sig givetvis positivt till medlemsförslagets in tentioner.  
N K T F  skall enligt sina arbetsstadgar u n der  ledning och överinseende av 
N ordiska äm be tsm a n n ak o m m it tén  för transportfrågor  (N ÄT) verka för ett 
nordiskt sam arbete  och in fo rm ationsu tby te  inom  transportforskningen. 
En av huvuduppg if te rna  härv id  är att  främja och sa m ord na  den  nordiska 

f l  —A 934/t Supplement

S igrun K aul 
P ro fe sso r , fö re s tå n d a re

S tig  N ordqvist 
P ro fe ss o r
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transportforskningen. N ord iska  trafiksäkerhetsrådet och dess sam arbets- 
organ, N ord iska  kom m it tén  for trafiksäkerhetsforskning s trävar  till m o t
svarande sam ordn ing  av resurserna för trafiksäkerhetsforskning. Väg- och 
järnvägsförvaltn ingarna  har dessu tom  sina egna sam arbetsorgan.

Det exis terar således redan organ för sam ordn ing  av den nordiska t rans
portforskningen. Ö kad  sam ordn ing  kan bäst uppnås  genom att stärka och 
utveckla dessa organ. D en i medlemsforslaget n ä m n d a  professurens roll 
vid u tvecklandet av de befintliga organens verksam het bö r  undersökas. 
Nya organ u töver professuren to rde  dock inte behövas.

Helsingfors den 5 sep tem ber 1990

På N K T F :s  vägnar

P er-O lo f L insén  
N K T F :s  s e k re te ra re

Nordens Fackliga Samorganisation (N F S) m eddelar i skrivelse den 31 
augusti 1990 a tt m an  stöder m edlem sforslaget, som  m an  m enar ligger helt i 
lin je m ed  N FS-rapporten ”Utveckla de nordiska transporterna!".

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer 
(NAU):

N AU  delar m ot ionärernas  uppfa t tn ing  om  att en lösning av dagens och 
fram tidens  transportp rob lem , speciellt nä r  det gäller N ord en  som har  
avv ikande  klimatiska och miljömässiga p rob lem  jäm fö r t  m ed  övriga E uro
pa, kräver om fa t tan de  insatser på forskningsområdet.  N A U  ins täm m er 
också i den grund tanken  att  de nordiska länderna  ha r  likartade problem 
som kan och bö r  lösas på likartat sätt.

I enlighet h ärm ed  stöder N A U  medlemsforslaget och anser  a tt ökat 
sam arbete  leder till bä ttre  u tny t t jande  av forskningsresurserna. Ett seriöst 
alternativ  kan vara att grunda det av N FS föreslagna transportforskn ings
centret.

Helsingfors den 31 augusti 1990

N ord iska  un ionen  för arbetsledare, tekniska funk tionäre r  och an d ra  chefer

E sko  T. Aro  
G e n e ra ls e k re te ra re
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Stiftelsen for industriutvikling i Norden1:

Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden  er gitt an ledning  til å uttale seg 
om to medlemsforslag som behand le r  nordiske  transportspørsm ål.  Stiftel
sen har i m ars  1990 foreslått for N ordisk  M inisterråd , tran sp o r tm in is t re 
ne, en rekke ti ltak for å bygge ut det nordiske  transportsys tem et og sam ar
beidet på t ransportom råde t.

Jeg vedlegger Stiftelsens forslag til m in is te r råde t2, og dette  viser at det er 
meget godt sam svar mellom de tanker  de to  aktuelle medlemsforslagene 
reiser og de vurderinger og forslag Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden  
har lagt fram.

Vi kan derfor fullt ut støtte medlemsforslagene, m en  vil unders treke 
betydningen av at sam arbeidet mellom myndighetene, næringslivet og 
fagbevegelsen i N orden  forsterkes når det gjelder transportpo li t ikken , in 
vesteringer og transportforskningen. Vi vil også unders treke  betydningen 
av å effektivisere den nordiske beslutningsprosessen i forbindelse med 
investeringsoppgavene, og vil særlig anbefale en revisjon av den nordiske 
t ransportav ta len  fra 1972 m ed dette  for øye.

Jeg kan også opplyse at stiftelsen i løpet av 1990 vil legge fram forslag til 
a lternative finansier ingsform er i forbindelse m ed  prioriterte  investerings- 
oppgaver på t ransportom råde t.  N ord isk  Råd  vil selvfølgelig bli gjort kjent 
m ed  de vurderinger og forslag Stiftelsen vil presentere.

Stiftelsen vil anbefale N ordisk  Råd  at det settes klare tidsfrister for 
min is terrådet ved utarbeidelse av et nordisk  investeringsprogram, sam t et 
program for sam ordn ing  av forskningsressursene, og vil foreslå at denne 
fristen settes til novem ber 1991.

Oslo, 27. august 1990

Stiftelsen for industriu tv ik ling i N orden

U lf Sundqvist 
S ty re s m a n n

Nordiska transportarbetarefederationen (N T F ) :1

F edera t ionen  vill unders tryka  betydelsen av de forslag som m o tio nä re r
na framfor. T ranspor tnäringarnas  in fras truk tu r  k o m m er  u nd er  n ittiotalet 
att kräva mycket o m fa t tan de  investeringar. En upprus tn ing  och effektivi
sering av t ranspor te rna  ä r  en nödvänd ighe t för att  m otverka  den geografis-

1 Yttrandet avser även medlemsforslag A 933/1 om samordnad nordisk transportpoli
tik.

1 S e  B ih a n g  t i l l  S ti f te ls e n s  y t tr a n d e  över  m e d le m s fo r s la g  A 9 3 3 /t.
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ka konkurrensnackdel de nordiska länderna  har i förhållande till den 
europeiska m arknaden .  Samtidigt m edför  de ökande  miljökraven nya 
res tr ik tioner för transportsek torns  utveckling.

En gem ensam  nordisk  transportpo li t ik  och investeringsprogram kan 
m ed stöd av sam o rdn ade  nordiska  forskningsresurser verksam t bidraga till 
välfärdsutvecklingen i N orden  och N ord iska  tran sporta rbe ta re federa t io 
nen ti llstyrker förslagen.

Stockholm den 29 augusti 1990

N ord iska  transporta rbe ta re federa t ionen  

Anders L indström

D a n m a r k

Trafikministeriet:

Trafikministerie t er a f  den opfattelse, at transportsek toren  i de k o m 
m end e  å r  vil blive stillet overfor øgede krav om effektive og miljøvenlige 
transporter .  På den baggrund er det naturligt, at de r  også sker en styrkelse 
a f  den forskningsmæssige indsats på om rådet.

De nordiske lande har  igennem mange å r  haft et stærkt netværk indenfor 
t ransportforskningen og ti lrettelæggelsen a f  transportpo li t ikken . Både 
uformelt gennem et udstrakt personligt kon tak tne t  over grænserne ind en 
for transportsek toren  og mere formelt gennem N ordisk  E m bedsm andsko- 
m ité  for Transportspørgsmål (NET). Nordisk  K om ité  for T ransportForsk- 
ning (N K T F ),  N ordisk  Vejteknisk F orbu nd  (N VF) m. fl.

D a n m a rk  indgår i dag i forskellige fo rm er for forskningssamarbejde som 
led i sit m edlem skab a f  EF og andre  in ternat ionale  organisationer. I mange 
a f  disse sam m enhæ nge sker der  en koord ina tion  a f  den nordiske  indsats. 

På den baggrund er T rafikministerie t a f  den opfattelse:
— at de r  allerede i dag sker en v idtgående sam ordn ing  a f  forskningsres

sourcerne indenfor t r a n sp o r tom råd e t  mellem de nordiske lande.
— at det kunne  indgå som en del a f  opgaverne i det a f  N ordisk  M inisterråd  

udlovede professorat i in ternat ionale  transpo r te r  at overveje, hvorvidt 
det vil være formålstjenligt m ed  en eventuel yderligere sam ordn ing  a f  
den nordiske transportforskning.

K øbenhavn ,  den 20. august 1990

(E j sign.)
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Industrirådet:

Industri rådet finder, at en sam o rdn in g  a f  forskningsindsatsen indehol
der  mange positive elem enter .  Im idlertid  kan det befrygtes,  at en koo rd i
nering og sam arbe jde  alene på nordisk  plan vil virke h æ m m en d e  og fratage 
forskningen den dynam ik , der  ligger i et bredere  sam arbejde.

D e r  skal derfor dels peges på muligheden  for iværksættelse a f  et flerårigt 
nordisk  program  inden for ram m e rn e  a f  N ord isk  K om ité  for t r an spo r t
forskning (N K T F ) m en også muligheden fo r e n  indsats inden fo rd e t  a fE F -  
kom m issionen  foreslåede E U R E T-program . D ette  p rogram  er som be
kendt også foreslået åbnet for deltagelse a f  bl. a. Norge, Sverige og F inland.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1990

Jens H en n ild

Transportøkonomisk Forening:

Principielt er T Ø F  særdeles positiv  over  for forslaget. M en til vejledning 
og advarsel ønsker vi at påpege nogle fakta om  nordisk  transportforskn ing  
og nogle mulige faldgruber for en k o m m e n d e  sam ordning:
a) N ytteværdi: F or  meget begrænsede m id le r  ha r  N K T F ,  N K T  og N V F  

vist, at m an  kan k o m m e langt ved nordisk  sam arbejde. Styrken er det 
fælles sprog samt det store kendskab  til de a nd re  landes forhold og 
politiske tankegang. På  faglige nodiske  m ø d e r  tales m ed  en åben h ed  og 
en gensidig viden, de r  er unik  i in ternat ional sam m enhæ ng. Erfarings
udveksling foregår smertefrit,  og en sam o rdn in g  kan lade sig gøre.

b) Projekter: Det er vigtigt, at em nerne  ikke b liver anstrengt fcelles-nord is 
ke. Kun på få o m rå d e r  er dette relevant ( in terna tionale  transportsys te
mer, formulering a f  fællesnordiske s tan d p u n k te r  i en in ternational 
debat,  regionale sam arbe jdsp ro jek te r  som N ord ic  Link).

M en på en række o m rå d e r  er kom para tiv t-nordiske pro jek ter eks
tremt vigtige. O v er  hele t ransportv idenskabens  o m rå d e  følges landene 
ad, b l .a .  betinget a f  parallelle sam fundsforhold , m ed  sm å forskelle. Et 
mere intenst sam arbe jde  mellem eksisterende ins ti tu t ioner,  em n e  for 
emne, vil give meget store fordele.

c) Ressourcer: Det giver p roblem er, at landene satser meget forskelligt på 
transportforskning. Målt i såvel m a n d å r  som penge ligger Sverige og 
Norge i spidsen, m ed  F in land  lige efter på m ange om råder .  D en  danske 
forkningsindsats er desværre lille, bortset fra veje og trafiksikkerhed, jf. 
vedlagte b ilag1.

1 H ä r  ej tryek t.



Hvis en sam ordn ing  skal have  m ening  på et b red t felt, skal F in land 
forpligte sig til forstærkning på enkelte om råder ,  m ens D a n m a rk  skal 
oprus te  i ganske væsentlig grad. (M in im um  ekstra 10 mill. kr. pr. år).

N K T  og N V F  ha r  ne top  fungeret på de om råder ,  hvo r  landene 
arbe jder  på nogenlunde sam m e niveau, m ens  N K T F  har været noget 
h æ m m et a f  F in lands  og D an m ark s  manglende ressourcer,

d) Styring: En sam ordning, der m edfører  end nu  mere  forskningsbureau- 
krati,  vil være næsten ubærligt.

Flexible sam arbejdsform er, unders tø tte t  a f  rimelige økonom iske  vilkår,  
med respekt for de enkelte landes ins ti tu t ioner,  m å  tilstræbes.

Det er essentielt,  at styringen lægges hos brugerne og fo rskerne  i fæ lles
skab, m ens de enkelte landes tra fikm yndigheders  indflydelse begrænses. 
Hellige køer og s tram  politisk styring er i s trid  m ed  a lm ene  forskningsprin- 
cipper. M an  vil sk ræ m m e kvalificerede forskere væk ved en sådan  politik. 
Og — der mangler jo  aldrig penge til em ner,  der  har regeringens aktuelle 

interesse.
Endelig vil T Ø F  benytte  lejligheden til at understrege, at det oplæg fra 

NFS, som nævnes i forslaget, er tyndt og fantasiløst.
D ets  enøjede satsning på visse fo rm er for (økonom isk) vækst er helt ude 

a f  tr it  m ed  transpor tdeba tten  i de k o m m e n d e  år. D et  er skrevet, som om 
B rund tland rapp o r ten  og handlingsp laner fra Sverige, D a n m a rk ,  Holland 
og EF-kom m issionen  slet ikke eksisterede.

D er kan ikke nok advares m od en sam ordn ing  på forældede præmisser.

K øbenhanv ,  den 5. sep tem ber 1990

(E j sign.)

Danmarks Tekniske H øjskole, Institut for veje, trafik og byplan:

Vedr. sam ordn ing  a f  forskningsressourcerne på t r an sp o r to m rå de t  be
mærkes, at IVTB finder det ønskeligt, at d e r  sker en fortsat styrkelse a f  det 
nordiske  sam arbejde. D e r  er allerede i dag en velfungerende nordisk  
sam ordn ing  a f  forskningen, især på tra f iks ikkerhedsom rådet.

T ransportforskning er ofte et betydningsfuld t led i den politiske beslu t
ningsproces. Det er derfor vigtigt for regering og m in is te r ium  at have  let 
kontakt til forskere. N ationa le  forskningsorganer kan derfor ikke undvæ-

Et nordisk  forskningsorgan vil være særligt velegnet til at udrede  spørgs
mål a f  fællesnordisk karakter. D et er et spørgsmål, om  disse spørgsmål i 
dag er ti ls trækkeligt tungtvejende til at kunne  m otivere  et institut. N å r  den 
nordiske professur ha r  eksisteret i et pa r  år, vil det være lettere at b e d ø m 

me behovet.
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D er er i hvert fald i D a n m a rk  sket en reduktion  a f  m id le rne  til t r a n spo r t
forskning i de senere år. Det vil ikke være hensigtsmæssigt at finansiere  en 
ny nordisk aktivite t gennem  yderligere beskæring a f  nationale  budgetter  til 
transportforskning.

Lyngby, den 17. august 1990

På insti tu tte ts  vegne 
N. O. Jørgensen  

P ro fe ss o r

Handelshøjskolen, Institut for trafik-, turist- og regionaløkonomi:

T T R  har altid haft et godt sam arbejde  om forskerudveksling og fælles 
forskningsprojekter på nordisk  plan. Derfor kan vi stø tte  forslaget u nder  
visse forudsætninger:
1. I D an m a rk  har  hverken traf ikm inisterie t eller de 2 relevante  forsk

ningsråd vist nogen interesse i at s tø tte  trafikforskning. Miljøet er 
derfor på en række centrale  o m rå d e r  meget tyndt.

Skal D an m ark  deltage på blot nogenlunde lige vilkår,  m å  m an  ind 
drage konsu len tfi rm aernes viden og forskningen m å  styrkes. Et ansv a r
ligt organ, hvor  brugere og forskere t i lsam m en  ha r  en dom ineren de  
indflydelse, til fordeling a f  væsentligt større  ressourcer end nu, må 
betragtes som en forudsætning.

At forvente  at m in is te rråde t (dvs. tra fikm inisterie t)  lægger op  til 
denne løsning e r vel ret optimistisk.

2. De eksisterende organer  N K T F , N K T  og N V F  ha r  arbejdet godt i 
betragtning a f  deres begrænsede midler. Specielt N K T F  bø r  styrkes 
økonom isk  og organisatorisk, hvis medlemsförslaget skal realiseres.

3. Sam arbejdet bø r  baseres på styrken i det nordiske  sam arbejde: U for
melt,  åben t og m ed stor indsigt i de a nd re  landes forhold.

K øbenhavn , den 25. sep tem ber 1990

(E j sign.)

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:
Arbejderbevægelsens E rhvervsråd  kan ti ls lutte sig, at der udarbejdes 

forslag om en nordisk  sam ord n ing  a f  forskningsressourcerne på t r an sp o r t 
om rådet.
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I den  forbindelse skal m an  foreslå, at der sker en koord inering  m ed de 
forskningsprogram m er, de r  i EF-regi gennemføres på disse om råder .

K øbenhavn ,  den 31. august 1990

F r ith io f H agen

F i n l a n d

Trafikministeriet:1

T rafikm inisterie t ha r  granskat N ord iska  rådets  m edlemsförslag och k o n 
sta tera r  följande i sitt utlåtande:

1 medlemsförslaget föreslås en u tredning  om  möjligheterna att  bättre  
sam ord na  forskningen inom  transportsek to rn  i N orden .  T rafikministerie t 
förhåller sig positivt till förslaget i den  m ån  det gäller a t t  bä tt re  sam ord na  
arbetet inom  redan exis terande nord iska  transportforskningsinsti tu t .

T rafikministerie t anser därem o t a tt  det nord iska  transp o r tcen tru m  som 
näm n s  i medlemsförslaget inte behöver  grundas. Ministerie t anser  att det 
redan  n u  finns tillräckligt m ed  forskningsinstitut inom  den nord iska  trans
portsektorn .

Trafikministerie t ha r  den uppfat tn ingen  att en bättre  sam ordn ing  av 
transportforskningen i N orden  erhålls också inom  nu varan de  organisa tio
ner genom att  öka deras  forskningsresurser och sam o rdn a  forskningsarbe
tet bä tt re  än för närvarande .  In rä t tand e t  av sam nord isk  professur för 
in ternationella  tran po r te r  finns redan i N ord iska  äm b e tsm an n ak o m m it -  
téns för transportfrågor (N ÄT) arbetsprogram.

Helsingfors den 30 augusti 1990

Ju h a n i Korpela  
K a n s lic h e f

M a rkku  L eh tinen  
K o n su lta t iv  t jä n s te m a n

Industrins centralförbund:1

Såsom det i förslagets m otiver ingar  konstateras, ha r  de nordiska  länder
na ett be tydande antal gem en sam m a problem på t ransportom råde t.  Dessa 
sam m an h än g er  bl. a. m ed  miljön, t ransport tekn iken  och internationella  
transportpo li t iska  frågor. V idare konsta teras  i förslagets m otiver ingar  att

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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de nordiska forskningsresurserna kunde utnyttjas bätt re  genom ökat sam 
arbete.

I och med att  t ranspor te rna  blir a ll tm er in ternat ional iserade  skapar 
nordiskt sam arbete  även på forskningssektorn nya behov och möjligheter. 
Enligt cen tra lförbundet ä r  det motivera t  att  u tred a  h u r  de nu varan de  
forskningsresurserna kan tillgodogöras bä tt re  genom att det nuvaran de  
sam arbete t  — som idkas på flera håll — koord ineras  bättre.

Samtidigt bör m an  dock hålla i m inne t att  det även finns be tydande 
skillnader mellan de nord iska  t ransportm iljöerna .  Således kan det no rd is
ka sam arbetet inte avsevärt ersätta  de nationella forskningsbehoven.

Det transportforskn ingscen ter som n äm n s  i förslaget to rde  avse det av 
N FS framlagda förslaget om in rä ttande  av ett nordiskt transportfo rsk 
ningscenter. C en tra lfö rbunde t anser  att ett ökat sam arbete  i detta  skede i 
första hand föru tsä t ter  ytterligare koordinering. Först i händelse  av att 
behoven visar sig vara tillräckligt stora och möjligheterna realistiska ä r  det 
anledning  att  överväga in rä t tande  av ett transportforskningscenter.

Ifall N ordiska m in is terrådet börjar u treda  en ytterligare sam o rdn in g  av 
nordiska forskningsresurser ä r  m an  vid cen tra lförbundet beredd  att  bistå 
för att kartlägga behoven.

Helsingfors den 3 sep tem ber 1990

Industrins  cen tra lförbund

Esa Tom m ila
D ire k tö r

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse Jen  3 oktober 1990 fö rk la ra t att 
m an ej avser a tt y ttra  sig  i an leJn ing  av m eJlem sförsiaget.

N o r g e

Samferdselsdepartementet:

----------Sam ferdselsdepartem ente t  skulle foreta den nødvendige  koord i
nering av U tdannings- og forskningsdepartem ente ts  og Sam ferdselsdepar
tem ente ts  uttalelser om  ovennevn te  medlemsforslag.

D epartem en tene  slutter seg til den betydning  medlemsförslaget tillegger 
forskning om kring  transport /ko l lek t iv transport  og de gevinster som ligger i 
nærmere sam arbeid  m ellom  de nordiske  m iljøer som driver forskning på 
feltet. F o r  å m øte  fram tidens  t ransportbehov  ha r  forskningen en sentral 
rolle og et viktig sam funnsansvar .  N å r  m an  ta r  i betrak tn ing  at de nordiske
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landene i s tor grad s tår  overfor likeartede transportp rob lem er,  peker det i 
re tn ing av at sam ordn ing  og sam arbeid  ut over dagens nivå er nødvendig  
for å u tnytte  ressursene m er  effektivt.

En koordinering av den nordiske transportforskningen kan skje etter 
flere modeller. Begge depa r tem en te r  er im idlert id  skeptiske til tanken  om  å 
oppre t te  et nordisk  transportforskningssenter.

U tdannings- og forskn ingsdepartem ente t  foreslår en koord ineringsgrup
pe bestående av de fremste nordiske eksperter  på om råde t,  hvor  gruppen 
kunne  ivareta behovet som det foreslåtte insti tutte t skulle ha.

U tdannings-  og forskningsdepartem ente t m ener det muligens kan være 
hensiktsmessig å be N ordisk  M inisterråd  foreta en u tredning  av hvordan  
en videre sam ordn ing  av forskningsressursene på t ranspo r to m råde t  bør 

skje.
Sam ferdse lsdepartem ente t  m ener  at forskningen m å kunne  sam ordnes  

bedre u nder  dagens organisering av forskningsaktiviteten. F. eks. kan N o r
disk K om ite  for Transportforskn ing  spille en m er sentral rolle i sam o rd 
ning av den samlede nordiske transportforskningen. En del nordiske eks
perter er allerede representert i denne  kom iteen, sam tid ig  som der  er 
represen tan ter  fra oppdragsgiversiden.

Oslo, 4. sep tem ber 1990

Olav Prestm o
S idsel Søvik

Næringslivets hovedorganisasjon:

En bedre sam ordn ing  av forskningsressursene på t ranspo r tom råd e t  i 
N orden  er ingen ny tanke. Et økt sam arbeid  vil gi en bedre ressursutnytte l
se. F ragm enter ing svekker slagkraft og kan skape unødig  dobbeltarbeid . På 
den annen  side kan oppdeling  i flere miljøer også ha betydelige positive 
sider. Det gjelder b l .a .  m uligheten for å behandle  likeartede problem stil
linger ut fra forskjellige innfallsvinkler. Det bør også påpekes at nasjonale 
forskningsinstitusjoner som f. eks. T ranspor tøkonom isk  Ins ti tu tt  i Norge 
og Statens Veg och Trafik institu tt  i Sverige har betydelig kom petanse  på 
flere o m rå d e r  sett i nordisk sam m enheng.

En bedre sam ordn ing  av forskningsressursene i Norge er e tte r  vårt 
skjønn ikke prim æ rt et spørsmål om  å bygge o p p  nye nordiske ins ti tu
sjoner, men å styrke de som allerede finnes. At det annonser te  nordiske 
professorat i in ternasjonale  t ransporte r  ennå  ikke e r  satt ut i livet viser 
svik tende vilje til g jennom føring av gode hensikter. Et slikt professorat 
knyttet til et allerede etablert miljø  vil raskt kunne gi betydelige ringvirk
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ninger. Et ønske om  bedre sam ordn ing  kan lett bli et slag i luften hvis det 
ikke sam tid ig  følges o p p  m ed nødvendige  ressurser.

Det bør u tarbeides et flerårig nord isk  program  for transportforskning, 
u tdannelse  og utveksling av informasjon. D ette  p rogram m et m å også sikre 
en sterkere nordisk m edv irkn ing  i europeisk  og in ternasjonale  t r a n sp o r t 
forskningsprogram m er. P rog ram m et bø r  g jennom føres desentraliser t og 
bygge på felles søknader  fra to  eller flere insti tusjoner i de nordiske  land. 
En slik modell vil både  sikre at større p ro g ram m er av felles nordisk  
interesse blir g jennom ført og sam tid ig  styrke sam arbeidet.  Utarbeidelsen  
av p rogram m et kan gjennom føres i regi av N ord isk  K om ité  for T ranspor t
forskning (N KTF).

Vi vil med utgangspunkt i ov ennevn te  stø tte  en u tredning  o m  bedre 
sam ordn ing  av transportforskningsressursene i N orden ,  og vil sam tid ig  be 
om at næringslivets interesser blir ti lstrekkelig ivaretatt  i et eventuelt 
utredningsarbeid .

V år uttalelse er u ta rbe ide t i sam arbe id  m ed T ranspor tb rukernes  Felles
organ.

Oslo, 16. august 1990

Næringlivets hovedorganisasjon

H elge Fredriksen  
D ire k tø r

Transportøkonomisk institutt:

Vi er enige i at de nordiske landene  i s tor grad ha r  likeartede t ran sp o r t
problemer, og at kunnskapsoppbygging er nødvend ig  for å m øte  fram ti
dens t ransportbehov .  Vi tviler im idlert id  på at dobbe lta rbe id  er et stort 
p roblem  innen nord isk  transportforskn ing . Til en viss grad er det n ø d v en 
dig at flere forskningsinstitusjoner a rbe ider  m ed  sam m e tem a; d erm ed  får 
m an  en kontroll på at resulta tene er holdbare.

Vi er likevel enige i forslag om at bedre sam arbe id  kan gi bedre  u tnytting  
av forskningsressursene. Ved at nordiske  forskere som arbe ider  innen 
sam m e felt, h a r  god kontak t og god k jennskap  til hv erandres  arbeid, vil 
resultatene raskere bli kjent og kunne  tas i bruk, og forskningen i ett 
nordisk  land kan lettere bygge på resulta ter  fra de andre  nordiske  land. 
Bedre kontak t og sam arbe id  m ellom nordiske  forskere vil også b id ra  til at 
in ternasjonale  forskningsresulta ter spres lettere innen N orden .

K on tak t og sam arbeid  m ellom  nord iske  transportfo rskere  st im uleres 
g jennom  nordiske forskningsprosjekter, f .eks. f inansier t av N ord isk  M i
nis terråd  g jennom  N ord isk  T rafikksikke rhe ts råd /N ord isk  K om ite  for Tra- 
fikksikkerhetsforskning og N ord isk  E m b e tsm an n k o m ite  for T ransportsa-
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ker/N o rd isk  K om ite  for T ransportfo rskn ing . N ord iske  og in ternasjonale  
konferanser for slik forskning h id ra r  også til å styrke k o n tak ten  m ellom  
nord iske  forskere.

N ord isk  trafikksikkerhetsfo rskn ing  koord ineres g jennom  N ord isk  K o
m ite  for T rafikksikkerhetsforskning  (N K T ) og gjennom  N ord isk  T rafikk- 
sikkerhetsråd , som  fo rvalte r c irka 4 m illioner danske k ro n er til tra fikksik 
kerhetsfo rskn ing  årlig. H vert prosjek t styres av en arbeidsg ruppe b eståen 
de av m inst en rep resen tan t fra hvert land. D erm ed  sikres at foreliggende 
kunnskap  fra alle land  u tny ttes, og a t det ikke gjøres dobbe lta rbe id  m ellom  
landene . P rosjek tene  skaper også ko n tak t m ellom  rep resen tan tene  som  
disse u tn y tte r  v idere  i sitt n asjonale  og nord iske arbeid . D et kan im id le rtid  
være ønskelig m ed bedre sam arbeid  m ellom  trafikksikkerhetsfo rskn ingen  
og den øvrige tran spo rtfo rskn ingen  ford i disse på visse o m råd e r g renser 
over i hverandre . Slikt sam arbeid  kan stim uleres ved m ø te r eller sem inare r 
om  felles tem aer, f. eks. en gang hvert år. T rafikksikkerhetsforskn ingen  bør 
im id le rtid  beholdes u n d er et eget no rd isk  organ. En even tuell sam m enslå 
ing av N K T F  og N K T  vil på sikt an take lig  føre til en n ed p rio rite rin g  av 
trafikksikkerhetsforskn ingen .

En m åte  å bedre kon tak ten  m ellom  de nord iske  fo rskningsorganene på 
er å styrke de nord iske fo rskn ingsak tiv ite tene  i regi av N ord isk  R åd . Vi 
stiller oss im id le rtid  m eget skep tisk  til å e tab lere  et no rd isk  forskn ingssen
te r  spesielt for tran sp o rto m rå d e t. Vi m ener a t det e r viktig  fo r forsknings
in s titu sjonene  å ha et godt inngrep  m ed fo rvaltn ing  og næ ringsliv . Et slikt 
inngrep  vil være vanskelig å få for et slikt no rd isk  senter.

Vi vil fo r øvrig  tilla te  oss å peke på et visst behov fo r bedre sam ordn ing  
m ellom  de nord iske  o rganene n å r det g jelder tran spo rtfo rskn ing . Både 
em betsm annskom iteene  fo r tran sp o rt (N E T), m iljø  (N E M ) og energi 
(N EE) in itie re r og finansie re r tran spo rtfo rskn ing . E tte r vår oppfatn ing , 
b ø r N ord isk  K om ite  for T ranspo rtfo rskn ing  (N K T F ), som  er underlag t 
N E T , spille en m er sen tral rolle i sam ordn ingen , f. eks. ved et fast sek re ta
ria t. N K T F  b ø r på denne m åten  k o o rd inere  den sam lede nord iske  tran s
portfo rskn ingen  som  idag går u n d er betegnelsene tran sp o rt, m iljø , energi 
og trafikksikkerhet.

O lso, 15. august 1990

T ranspo rtøkonom isk  in s titu tt

Ivar Sørlie  
I n s t i t u t t s j e f
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S v e r i g e

Statens väg- och trafikinstitut:

I m edlem sforslaget till N o rd iska  råde t föreslås a tt m in is te rråd e t skall 
lå ta  u tred a  och till N o rd iska  råd e ts  session 1992 redov isa  förslag om  en 
nord isk  sam ordn ing  av fo rskn ingsresu rserna på tran sp o rto m rå d e t. D et av 
N FS fram lagda förslaget om  in rä ttan d e  av e tt n o rd isk t tran sp o rtfo rsk 
n ingscenter skall särsk ilt beaktas.

S tatens väg- och tra fik in s titu t (V TI) vill i frågan an fö ra  följande.
Som fram hålls i m edlem sforslaget är fo rskn ingsresu rserna i de nord iska 

länderna  begränsade. U tö v er den forskning  som  bed riv s v id  un iversite ten  
finns i Sverige V TI, som  u n d er senare å r  u tveck la ts i rik tn ing  m ot ett 
h eltäckande tran sp o rtfo rsk n in g sin stitu t. I vårt land  finns också e tt särskilt 
organ, TFB , som  svarar för p lanering , sam ordn ing  och finansiering  av 
transportfo rskn ingen .

I N orge svarar två in s titu t för huvuddelen  av de om råden  som  VTI 
täcker, näm ligen T Ø I (T ranspo rtøkonom isk  In s titu tt) och V eglaborato- 
riet. I D an m ark  bedrivs tran spo rtfo rskn ing  av S tatens V ejlabora to rium  
och V e jda ta labo ra to rie t och i F in lan d  av Väg- och tra fik lab o ra to rie t 
(V T T /T IE ).

O m fattn ingen  av den nord iska  tran spo rtfo rskn ingen  ä r fö rhållandev is 
blygsam . G enom  ett ökat sam arbete  skulle resu rserna  kunna u tny ttjas  
bä ttre .

R edan  idag fö rekom m er ett välu tvecklat sam arbe te  m ellan de nord iska  
in stitu ten . D els d riv s e tt an ta l gem ensam m a p ro jek t, huvudsak ligen  finan 
sierade via N ord iska  m in is te rråd e ts  budget (N Ä T, N K T F , N T R ). På det 
vägtekniska om råd e t finns N ord iska  V ägtekniska F ö rb u n d e t (N V F), som  
h ar ett m ycket välutbyggt kom m ittésystem  m ed led am ö te r från näringsliv , 
m ynd igheter och fo rskn ingsinstitu t.

D e nord iska  in s titu tionschefe rna  h a r e tt kon tinuerlig t sam arbete , dels 
inom  ram en för O E C D s vägforskningsprogram , dels vid årliga institu ts- 
chefsm ötena. H ä r d isku te ras  både  gem ensam m a p ro jek t och m öjligheter
na a tt utveckla gem ensam  u trustn ing .

D anm ark , F in land , N orge och Sverige fin an sie ra r v idare  gem ensam t en 
tjän stem an s placering  i W ashing ton , för a tt bevaka det am erikanska  väg- 
fo rskningsprogram m et SH R P.

För sam ordn ing  på nord isk  basis finns N K T F , som  enligt sin ins truk tion  
skall sam o rd n a  den  no rd iska  tran spo rtfo rskn ingen  och in itie ra  p ro jek t. 
N K T F  h a r dock begränsade resurser, både vad gäller anslag  för a tt stöd ja  
forskningspro jek t och kansliresurser.

Ett gem ensam t problem  för de no rd iska  tran sp o rtfo rsk n in g sin stitu ten  
och un iversite ten  ä r svårighete rna  a tt rek ry tera  kom p e ten ta  forskare. Re-
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dan  idag är prob lem en påtagliga att upp rä tth å lla  kvalite ten  vid befintliga 
in s titu t och problem en kom m er alt öka u n d er 90-talet.

VTI anser m ot denna bakgrund att en fö rbä ttrad  sam ordn ing  av forsk
n ingsresurserna på tran sp o rto m rå d e t in te  bö r åstadkom m as genom  a tt ett 
nytt no rd isk t tran spo rtfo rskn ingscen te r in rä ttas , u tan  den b ö r ta  sin u t

gångspunkt i redan befintliga in s titu tio n e r och fungerande forskarm iljöer.
D etta  kan underlä ttas  genom  att N K T F  får en fö rstärk t roll som  nord isk  

fo rskn ingssam ordnare  på tran sp o rto m rå d e t. F ö r a tt kunna hålla k o n tin u 
erliga k o n tak te r m ed nord iska forskare  och an o rd n a  gem ensam m a n o rd is
ka konferenser och sem inarie r krävs en fast resurs. A tt som  idag v a rtan n a t 
å r  bygga upp  en sek re ta ria ts funk tion  i det no rd iska  land  som  svarar for 
o rd fö randeskape t i N K T F  leder till b ris tan d e  effektiv itet och k o n tin u ite t i 
verksam heten . D ärfö r bö r N K T F  få ett p erm an en t sek re taria t, förslagsvis 
p lacerat, som  tid igare  var fallet, vid T Ø I i Oslo.

N K T F  bör v idare  ges ökade resu rser för p ro jek t, konferenser och stip en 
d ier. F ör a tt den nord isk t in itie rad e  forskningen skall in rik tas m ot de m est 
väsentliga prob lem en , b ö r slutligen i N K T F  i första hand  ingå rep resen tan 
te r  for fo rskn ingsinstitu ten , m en också fo r fo rskn ingsavnäm arna , t. ex. 
näringsliv  och tran spo rto rgan isa tioner.

L inköping  den 27 augusti 1990.

M onica  Sundström  
G eneraldirektör

Transportrådet:

D e nord iska  länderna  h a r en rad  likartade  prob lem  och fö ru tsä ttn ingar, 
vilka b ö r skapa en bas for gem ensam  F oU -verksam het inom  tran sp o rto m 
rådet. D e v idsträck ta  g lesbygdsom rådena k räver särskild  uppm ärksam het. 
K o m m u n ik a tio n e rn a  h a r i dessa om råden  en avgörande betydelse fö r a tt 
hålla sam m an  och b id ra  till rim liga u tveck lingsm öjligheter i de m est 
glesbefolkade delarna. Inom  m iljöom rådet h a r de nord iska  länderna  a rbe
ta t för a tt öka m edvetenheten  om  k o m m un ika tionssek to rn s m öjligheter 
a tt m edverka till en b ä ttre  energ ihushålln ing . E tt in tensifie ra t no rd isk t 
fo rskn ingssam arbete  bö r ha som  m ålsä ttn ing  att öka kunskapen  om  tran s
portsek to rn s negativa m iljöpåverkan .

D et o m fa ttan d e  och växande tra fik u tb y te t m ellan länderna  i N orden  är 
ytterligare en fak to r som  ta la r för en ökad sam ordn ing  av fo rskningsresur
serna inom  kom m un ika tionssek to rn . E tt v idgat tran sp o rtsam arb e te  b ö r ge 
ökad styrka och b ä ttre  m öjligheter a tt agera i e tt s tö rre  in te rn a tio n e llt 
sam m anhang . V åra länder ä r  var for sig befolkningsm ässig t sm å m ed ett 
perifert läge i E uropa, varfö r ett gem ensam t agerande b ö r ge ökad tyngd i 
de in te rna tione lla  kon tak terna .
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U tvecklingen går snabbt m ot e tab leringen  av  en gem ensam  tra n sp o rt
m arknad  i E uropa. B etydande fo rskn ingsresurser m ed an k n y tn in g  till in 

terna tione lla  e rfa ren h e te r behöver sä ttas  in för a tt tran sp o rtv äsen d e t i 
N orden  skall k unna  byggas ut och anpassas till u tvecklingen på den  eu ro 
peiska m arknaden . O m  forskningen i N orden  skall ligga väl i fas m ed 
utvecklingen av världshandeln  och u tr ik es tran sp o rte rn a  ä r det in te  till
räckligt a tt en b a rt fö rlita  sig på de ensk ilda fo rskn ingsresurser som  finns 
tillgängliga vid un iversite t, högskolor, m ynd ighe te r och in s titu tio n e r inom  
tran sp o rto m rå d e t i de nord iska  länderna . D e sam lade resu rserna  inom  
transpo rtfo rskn ingen  i N orden  bör dock m ed en effektiv sam ordn ing  
kunna b ilda en tillräcklig  bas för a tt m ö ta fram tid a  behov.

D en av N ord iska  m in is te rråd e t u tlovade p ro fessuren  i in te rn a tio n e lla  
tran sp o rte r  är en fö rsta  å tgärd  som  kan lägga grunden  till e tt fö rd jupa t 
fo rskn ingssam arbete  i N orden . In rä ttan d e t av en enstaka  p ro fessu r ä r  dock 
enligt tran sp o rtråd e ts  bedöm ning  en alltfö r begränsad  insats om  am b itio 
nen ä r a tt skapa en bred  sam ordn ing  av fo rskn ingsresu rserna  på tra n sp o rt
om råde t. V id N ord iska  in s titu te t för sam hällsp lanering  (N ordp lan ) finns 
ett em bryo  till en sam lad  nord isk  forskning. N ord p lan  har dock snarare  
karak tären  av ett forum  d ä r forskare från de nord iska  länderna  kan träffas 
och d riva  sina ensk ilda  forskn ingspro jek t. In s titu tio n en  har inget speciellt 
forskningsprogram  fastlagt m ed an kny tn ing  till tran sp o rto m rå d e t och m ed 
ett no rd isk t perspek tiv . F ö ru tom  N ordp lan  a n o rd n a r N K T F  regelm ässigt 
konferenser för forskare och av n äm are  m ed an k n y tn in g  till tran sp o rtråd e t. 
D essa konferenser u tgör värdefu lla  inslag i s träv an d en a  att utveckla en 
gem ensam  p laneringsfilosofi på ko m m u n ik a tio n so m råd e t.

U n d er senare å r  har e tt an ta l sjä lvständiga fo rskningspro jek t kring  b l.a . 
ko llek tiv trafiken  b ed riv its  inom  N orden . Inom  ram en  fö r N Ä T -pro jek te t 
har exem pelv is de lp ro jek ten  N O R D K O L T  och ST IN A  b ed riv its  m ed be
tydande  forskn ingsinsatser. På grund  av brist på k o n tin u ite t och sam o rd 
ning av fo rskn ingsresu lta t riskerar dessa k ostsam m a projekt a tt delv is 
förfelas. E ftersom  en sam lad forskningsresurs i N orden  på tra n sp o rto m rå 
det saknas h a r det in te  varit m öjligt a tt följa upp  de fo rskn ingsresu ltat som  
uppnåtts .

F rågestä lln ingar kring  m etod ik  för investeringsp lanering , konsekvens
besk rivn ingar, trafikp rognoser m .m . behöver lösas och v idareu tveck las 
m ed gem ensam m a forskn ingsinsa tser i N orden . T ran sp o rtråd e t vill sär
skilt unders tryka  behovet av a tt y tterligare  förfina prognostekn iken  inom  
tran sp o rtsek to rn  då behovet av beslu tsunderlag  av m ycket hög kvalite t ä r 
sto rt. D et u tveck lingsarbete  som  b ed riv its  inom  Sverige vad gäller sam o rd 
nad  investeringsp lanering  b ö r kunna b ilda  u tgångspunkt för ett u tv idgat 
no rd isk t sam arbete . Enligt tran sp o rtråd e ts  b edöm ning  finns det e tt klart
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d o k u m en te ra t behov av en utbyggd o rgan isa tion  fö r a tt k lara de sam o rd 
n ingsbehov som  föreligger inom  transpo rtfo rskn ingen .

Solna den 24 augusti 1990
Claes-Eric N orrbom

A nders Torbrand

Transportforskningsberedningen:

I förslaget från  N ord iska  råde t föreslås a tt sam ordn ingen  av forskn ings
resu rserna  på tran sp o rto m rå d e t inom  N orden  bö r u tred as varv id  ett fö r
slag om  in rä ttan d e t av ett no rd isk t tran spo rtfo rskn ingscen te r bö r beaktas.

T FB  vill i d enna fråga an fö ra  fö ljande.

Transportforskningen i N orden idag

Idag föreligger sto ra  sk illnader i o rgan isa tionen  och satsn ingen  på tra n s
portfo rskn ing  m ellan  de olika nord iska  länderna . I Sverige finns ett särskilt 
organ, T FB  som  har an sv ar för a tt p lanera , sam o rd n a  och finansiera  
tran spo rtfo rskn ing . N ågot liknande  finns ej i övriga länder. D ä r fin an si
eras p ro jek t o fta  från  vägverken, dep a rtem en ten  eller na tu rve tenskap lig 
tekn iska  fo rskningsråd .

1 N orge och F in land  finns m otsvarigheten  till V TI m en det ä r  ej fallet i 
D anm ark .

O m fattn ingen  på tran spo rtfo rskn ingen  ä r m ycket blygsam  i D anm ark . 1 
N orge pågår en hel del forskn ing  vid T ranspo rtøkonom isk  In s titu tt m en  i 
övrigt re la tiv t lite. I F in land  finns en del verksam het vid V T T  (m otsvarig 
heten  till V TI) m en i övrigt m ycket lite.

S am m anfattn ingsv is kan sägas a tt tran spo rtfo rskn ingen  ä r väsentligt 
m er o m fa ttan d e  i Sverige än i de övriga no rd iska  länderna .

S am ordn ing  av den nordiska fo rskn ingen

N K T F  skall enligt sin in s tru k tio n  bl. a. sam o rd n a  den nord iska  tra n s
portfo rskn ingen  och in itie ra  projekt.

N K T F  har em ellertid  dels begränsade sek re ta ria ts funk tioner, dels m yc
ket begränsade pro jek tm edel. M ed s tö rre  resu rser skulle em ellertid  N K T F  
kunna få sto r betydelse när det gäller a tt sam o rd n a  och stim ulera  no rd isk  
transportfo rskn ing .

Förslaget a tt in rä tta  e tt särskilt no rd isk t tran spo rtfo rskn ingscen trum  
kan TFB  ej stödja. Enligt de tv å  senaste  fo rskningspolitiska p ro p o s itio n e r
na skall F oU -verksam het främ st stöd jas vid un iversite t och högskolor. Ett 
n y in rä tta t fo rskn ingscen trum  skulle helt s trid a  m ot dessa sträv an d en . V i

dare  finns, som  näm n ts  ovan , såväl i Sverige som  i N orge och F in land  
redan  ex isterande, väl fungerande in s titu t som  b ed river tran sp o rtfo rsk 
ning. O m  e tt nytt cen trum  skall in rä ttas, k om m er det a tt bli svårt a tt
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rek ry tera  k o m peten ta  forskare och det finns risk att resu rser tas från  redan 
väl fungerande fo rskarm iljöer v id  ex is terande in s titu t sam t un iversite t och 
högskolor.

T FB  fö reslår istället a tt det no rd iska  sam arb e te t inom  tran sp o rtfo rsk 
n ingsom rådet stärks så a tt redan  fungerande m iljöer lä tta re  kan sam arbe
ta. D etta  kan t. ex. ske genom  a tt N K T F  få r e tt fast sek re ta ria t som  kan ha 
fo rtlöpande  k o n tak te r m ed  no rd iska  fo rskare , a tt resu rserna  till p ro jek tan 
slag ökar och a tt s tip en d ie r kan delas ut till no rd iska  forskare  för a tt kunna 
a rbe ta  i an n a t n o rd isk t land  eller deltaga i fo rskaru tb ildn ing . V ad gäller 
den senare pu n k ten  h a r TFB  redan  tagit e tt såd an t in itia tiv . S ålunda kan 
nu nord iska  forskare  deltaga i T FB s fo rskarku rs u tan  någon kostnad , 
N K T F  b e ta la r deras u ppehå llskostnader och T FB  ta r  ej ut någon kursav 

gift.
T FB  stöd je r också n o rd isk t sam arbete  genom  a tt tillsä tta  no rd iska  rep re

sen tan te r i flertalet av T FB s ledningsgrupper.

O m  så önskas ä r  T FB  villigt a tt y tterligare  u tveckla  tankegångarna  om  
h u r sam arbete t kan stärkas.

S tockholm  den  18 ju li 1990

B engt H olm berg  
Ö verdirektör

Svenska arbetsgivareföreningen (SA F) avstår i skrivelse av den 18 ju n i  
1990frå n  a tt y ttra  sig  i an ledning  av m edlem sförslaget.

M otormännens riksförbund (M ):

Inom  M o to rm än n en s riksfö rbund  fin n er vi en no rd isk  sam ordn ing  
önskvärd .

D e nord iska  länderna  h a r enligt vår up p fa ttn in g  likartade  prob lem  inom  
tran sp o rto m rå d e t och en sam ordn ing  av forskn ingsresu rserna  ä r d ä rfö r a tt 
föredra.

G enom  en sam ordn ing  u p p n ås specia listfö rdelar sam tid ig t som  en b red 
dad  forskningsinsats m öjliggörs. F ö rd e la r m ed en sam ordn ing  ser vi också



i a tt resu rser kan delas m ellan  länderna , vilket rim ligen b id ra r  till ett 
ekonom isk t bä ttre  u tbyte.

S tockholm  den 31 augusti 1990

M o to rm än n en s rik sfö rbund

Bo Lundgren  
Verkst. dir.

Tom as N ilson  
Inform ationschef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990
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B IL A G A

Yttranden över medlemsforslaget 

Nordisk statistisk sekretariat:'

N ordiskt s ta tistisk t sam arbete  

Inom  ram en fo r det nord iska sta tistiska  sam arbe te t finns ett no rd isk t 
u tsko tt för na tiona lräkenskaper (N U N A ), e tt no rd isk t u tsko tt for na tu rre- 
surs- och m iljösta tis tik  (N U M ) och e tt no rd isk t u tsko tt för undersökn ingar 
om  levnadsv illkor (N U U L ) (se B ihang). M edlem m arna av dessa u tsko tt 
h a r u nder som m aren  i sam arbete  m ed N SS u ta rb e ta t föreliggande y ttran 
de. U tsko tte t for n a tiona lräkenskaper behand lade  frågan om  infogande av 
m iljöaspek ter i na tiona lräkenskaperna  vid ett m öte i O slo den 27 — 29 
augusti 1990. U tsko tte t för na tu rresu rs- och m iljösta tis tik  har tid igare 
u ta rbe ta t en rappo rt om  behovet av en nord isk  beskrivn ingsm odell för 
n a tu rresu rsräkenskaper och avser a tt å te r  ak tualisera  dessa frågor, främ st 
genom  att fö rbereda no rd isk t agerande i övrig t in te rna tione llt sam arbete .

In ternationellt u tvecklingsarbete  

E tt o m fa ttan d e  in te rna tione llt u tveck lingsarbete  pågår bl. a. inom  FN , 
O EC D  och EG som  syftar till a tt v idareu tveck la  sta tistiken  på de tta  
om råde. A rbetena inom  dessa o rgan isa tioner ä r  in tensiv t och världsledan
de konsu lter an litas i arbetena . U tvecklingen av na tiona lräkenskaperna  
bör följa in te rna tione lla  rekom m endationer. Innehålle t i B N P får inte 
defin ieras avv ikande från SNA (FN :s nationalräkenskapssystem ) och ute-

1 Yttrandet avser även m edlem sförslag  A 932/s o m  grönt B N P  och utvecklat nordiskt 
sam arbete om  m iljösta tistik .
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slu ter beräkning  av ett såkallat ” grönt B N P ” på kort sikt. T illknytn ing  
m ellan nationalräkenskaperna  och m iljö frågorna bör ske i förb indelse  m ed 
utvecklingen av m iljöstatistiska sa te lliträkenskaper. D etta  u tvecklingsar
bete  kan ta m ånga år, och bör läggas upp  på basis av ett räkenskapssystem  i 
fysiska te rm er m ed even tuella  m öjligheter for värdem ätn ingar. Lyckas 
d e tta  långsiktiga arbete  kan det b idraga till brobyggning m ellan n a tio n a lrä 
kenskaperna och en slags m iljö räkenskaper.

D et nationella  arbetet 

D anm ark

D anm arks S tatistik  udgav i forsom m eren  1990 en generel m iljøstatistisk  
pub likation , ” Tal om  n a tu r og m iljø” , i sam arbejde m ed  M iljøstyrelsen og 
Skov- og N atursty relsen . D et er den  første pub likation  a f  sin art i D an 
m ark.

Til tro d s for, a t m an nu i D anm ark  s ta rte r  offentliggørelse a f  en generel 
m iljøsta tis tik , kan n iveauet endnu  ikke siges at være tilfredsstillende, 
sam m enlignet m ed de øvrige nord iske landes.

D er er endnu  ikke i D anm ark  påbegyndt et arbejde m ed at udvikle 
analysem etoder og et begrebsappara t, d er giver m ulighed for at følge den 
økologiske situa tion  på linie m ed den  økonom iske situa tion  og at supplere 
nationalregnskaber m ed re levan te  økologiske aspekter.

D er er im id lertid  nedsat en arbejdsgruppe vedrø rende sta tistisk  belys
ning a f  forho ldet m ellem  m iljø  og økonom i, m ed rep ræ sen tan te r for M iljø
m in isterie t og dets in s titu tio n er, D et Ø konom iske Sekretaria t, B udgetde
partem en te t og D anm arks S tatistik . A rbejdsgruppen  skal udarbe jde  en 
indstilling  til R egeringens udvalg for m iljø  og udvikling  om  de overo rd n e
de ram m er for en sta tistik  om  det ydre m iljø. Et særligt om råde  er retn ings
lin ier for ud fo rm ning  a f  en sta tistik  over de d irek te  m iljøom kostn inger i 
den offentlige og den p rivate  sektor.

1 overvejelserne skal der tages hensyn til, at sta tistikken  skal kunne 
bruges til gennem førelse a f  konsekvensberegninger inden for m iljøom rå-

A rbejdsgruppen skal endv idere  redegøre for det arbejde, der for tiden  
udføres i såvel in te rna tiona le  o rgan isa tioner som  i udvalgte lande, i rela
tion  til sam m enkobling  a f  m iljøsta tis tik  og økonom isk  sta tistik . I denne 
forbindelse skal undersøges eventuelle fo rb indelseslin ier til n a tionalregn
skabet og m ulighederne for en statistisk  opera tionalisering  a f  bæredygtig- 
hedsbegrebet. Indstillingen fra arbejdsgruppen  skal foreligge i sep tem ber 
1990.

F in land

I F in land  har m an utvecklat m iljösta tis tiken  under flera år och gjort 
fram steg  också beträffande natu rresu rsräkenskaperna . F in land  kom m er
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att satsa på m iljöekonom ista tis tiken , m en tillsv idare  ä r  s ta tistiken  b ristfä l
lig. Ett u tvecklingsprogram  fö r m iljö- och n a tu rresu rssta tis tiken  kom m er 
a tt bli färdigt å r  1991.

Island

I m aj de tte  å r  blev d e r godkendt i A ltinget et forslag om  at regeringen 
sæ tter i gang arbejde  ved at beregne vigtige na tiona løkonom iske  størrelser 
m ed hensyn til de v irkn inger som  p ro d u k tio n sak tiv ite t h a r på m iljø  og 
natu rressourcer. Specielt lægges der vægt på at organisere sta tistik  om 
m iljø  og na tu rressou rcer og m an skal følge m ed udviklingen på dette  
om råde i ud landet. Som følge d e ra f h a r  S ta tsm in iste rie t beslu tte t a t S ta
tens økonom iske in s titu t og H agstofa i sam arbejde  skal tage sig a f  denne 
opgave.

N orge

N orge la a llerede tid lig  i m iljø sta tis tikkarbe ide t s to r vekt på ressursregn- 
skaber og forbindelsen  m ellom  økonom i og m iljø . S tørst vekt er det b litt 
lagt på energiregnskap  og -analyser og på u tslippsregnskab  til luft, ut- 
slippsfram skrivn inger og ulike analyser av økonom iske konsekvenser av 
lu ftfo rurensn inger. E ksisterende økonom iske p lanleggingsm odeller har 
b litt beny tte t i de tte  arbeidet. D et h a r ennå ikke b litt u tfø rt noe arbeid  m ed 
å rev idere /supp lere  det eksisterende nasjonalregnskapet for å innarbeide  
ressurs- og m iljøaspek ter i de tte , m en foreløpige beregninger av natu rre- 
ssursform uen  (olje, gass og vannkraft) har b litt u tfø rt m ed tanke på å 
supplere  trad isjonelle  form uesbegrep.

K om m en terte  resu lta te r fra ressursregnskapene, sam m en m ed utvalgte 
analysarbeider, publiseres årlig  i publikasjonen  ” N atu rressu rser og m iljø” . 
En m er o m fa tten d e  m iljøsta tis tikkpub likasjon  utgis om lag hvert fjerde år.

Sverige

Sverige har en  i in te rn a tio n e llt perspektiv  väl utbyggd m iljö sta tis tik  och 
den  är u n d e r fo rtsa tt stark  u tveckling. In rik tn ingen  ä r  a tt ta  fram  sta tistik  
för uppfö ljn ing  av m iljöpo litiska  beslut. H ittills h a r liten to n v ik t lagts vid 
sta tistik  om  m iljön  för infogande i ekonom iska överväganden . N yligen har 
em ellertid  finan sd ep artem en te t tillsa tt en u tred n in g  om  h u r n a tio n a lrä 
kenskaperna kan kom ple tte ras så a tt m iljön  ges stö rre  vikt vid ekonom iska 
bedöm ningar. U tredn ingen  skall fram lägga förslag till den 1 april 1991.

Sociala räkenskaper

B egreppet sociala räkenskaper ä r  tillsv idare  teo re tisk t och ex is tera r inte 
i p rak tiken . Vi h a r i N o rden  en  m ycket väl u tveck lad  social- och välfärds- 
s ta tis tik  som  an vänds i sam hällspo litiken . M ånga olika nord iska  u tsko tt 
a rb e ta r fö r a tt h a rm on isera  social- och välfärdssta tistiken . D et ä r  in te 
ak tuellt a tt u tveckla e tt såd an t no rd isk t system  som  skulle in tegrera social-
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och välfärdssta tistik  m ed n a tu rresu rssta tis tiken  och nationa lräkenskaper
na, m en sam arbete t m ellan de o lika u tsko tten  kunde m ed fördel ökas m ed 
sik te på en b redare  harm onisering .

K onklusion

D e tv å  m edlem sförslagen innehå lle r b åda  förslag om  arbeten  som  redan  
nu får en o m fa ttande  behandling , såväl na tionellt, no rd isk t som  in te rn a 
tionellt. M ot bakgrund härav  avsty rker N ord isk  sta tistisk  sek re taria t a tt 
särsk ilda a rbeten  på o m råde t påbörjas u n d er N ord iska  m in is te rråde t. Be
hovet av gem ensam m a nord iska  anpassn ingar och gem ensam  nord isk  
publicering  av da ta  bö r i så fall ske inom  ram en  för det nord iska  sta tistiska  
sam arbete t, genom  exem pelvis sam arbete  m ellan de nord iska u tsko tten  
för na tiona lräkenskaper (N U N A ) resp. na tu rresu rs- och m iljöstatistik  
(N U M ).

K øbenhavn , den 10. ju li 1990

F or N ord isk  sta tistisk  sek re taria t 

Jon  E rik  L indberg

B IH A N G

Medlemsförteckning
1. N ord iska  u tsko tte t för n a tiona lräkenskaper (N U N A )

D anm ark:
Finland:
Island:

Norge:
Sverige:

K o n to rch ef Bent T hage, o rd fö rande  
B yråchef M arkku  Suur-K ujala 
A fdelingschef G am aliel Sveinsson 
S tatens Ö konom iske In s titu t 
K alkofnsvegi 1 
IS -150 R EY K JA V IK  
Tel. +  354 1 69 95 00 
R ådgiver E rling Jo a r F lø ttum  
S ta tis tikchef A nn-M arie  B råthén

2. N ord iska  u tsko tte t för natu rresu rs- och m iljösta tis tik  (N U M ) 
D anm ark : K o n to rch e f Lene Skotte 
F in land : P lanerare  M aila P uo lam aa

B yråingenjör M arja-L iisa Poikolainen 
V atten- och m iljöstyrelsen 
B iblioteket 
Postbox 250
SF-00101 H EL SIN G FO R S 
Tel. +  358 0 4 0 2 8 1  

Island: V iced irek tö r G u n n a r H . Hall
N orge: Førstekonsu len t F rode  B runvoll
Sverige: S ta tis tikchef Inger Ö hm an , o rd fö rande
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3. N ord iska  u tsko tte t för undersökn ingar om  levnadsv illkor (N U U L ) 
D anm ark : K o n to rch ef C arsten  Torpe 
Finland: P ro d u k tio n sch ef H eikki Salm i, o rd fö rande
Island: K o n to rch e f K ris tinn  K arlsson
N orge: Forsker A rne S. A ndersen
Sverige: A vdeln ingsd irek tö r Joach im  Vogel

D a n m a r k

Økonomiministeriet:

D er er i D an m ark  som  i det øvrige N orden  og m ere b red t in te rn a tio n a lt 
en stæ rkt stigende in teresse fo r a t tilvejebringe e t bedre statistisk  grundlag 
for at belyse sam m enhæ ngen  m ellem  på den ene side den økonom iske 
udvikling  og på den anden  side udviklingen i m iljøet, h e ru n d er også 
sociale forhold.

D er er a llerede arbejde  i gang, såvel i de enkelte no rd iske lande som  i de 
no rd iske sam arbejdsorganer og de in te rn a tio n a le  o rgan isa tioner som  
O EC D  og FN . På denne baggrund overvejer de no rd iske  m iljøm in istre , 
om  der u n d er N ord isk  M in iste rråd  er behov fo r yderligere arbejde, d e r kan  
b idrage til belysning a f  sam m enhæ ngen  m ellem  den økonom iske udvik ling  
og udviklingen i m iljø tilstanden .

K øbenhavn , den 11. sep tem ber 1990

D et Ø konom iske Sekre taria t

(E j S ign.)

F i n l a n d

Finansm inisteriet:1

B ärkraftig  utveckling  stä ller o taliga nya behov för a tt kunskapsunderla
get skall u tvidgas. D agens kunskap  om  de tta  ä r  o fta sp littra t och ger inte 
tillräckligt underlag  fö r beslu t eller forskning. A tt u p p rä tta  nya täckande 
datasystem  kräver än d å  i a llm änhet in te rna tione ll forskn ing  om  begrepp, 
d e fin itioner och klassificering. D essu tom  kan  de fö ru tsä tta  a tt m an  m åste  
börja  m ed helt ny g rundsta tistik . M ätn ing  av bärk raftig  u tveckling  är 
num era e tt cen tra lt fo rskn ingsom råde i in te rn a tio n e lla  o rgan isa tioner.

F inansm in iste rie t ä r p rinc ip ie llt av den upp fa ttn ingen  a tt det ä r  viktigt 
a tt m äta  natu rtillgångar och m iljökonsekvenser och a tt u p p rä tta  n a tu rrä 

1 Y ttra n d e t ö versa tt från  fin ska .
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kenskaper och sociala räkenskaper. Enligt m in is te rie t ä r  det knappast 
m öjligt a tt verkställa dem  m ed en b art nord iska  resu rser å tm in sto n e  in te 
m ed den tid tabell och i den u ts träckn ing  som  m edlem sförslaget avser. 
F o rskn ingsresu lta t över m iljökonsekvenser ä r  inom  m ånga om råden  del
vis m otstrid iga, varfö r konsekvenserna in te  ä r  he ltäckande m ätbara . D ä r
em ot har m an erfarenhet av utveckling  av n a tu rräk en sk ap er i de nord iska 
länderna , och ett sådan t p ro jek t pågår också i F in land .

F rågor som  tas u p p  i m edlem sförslaget tillh ö r S ta tis tikcen tra lens verk
sam hetsom råde. D ärfö r läm n ar finansm in is te rie t den  n ärm are  bed ö m 
ningen av m öjligheterna a tt i p rak tiken  verkställa  förslaget till S ta tis tik 
centralen .

H elsingfors den 27 sep tem ber 1990

E ino  K einänen  
Statssekreterare

Seppo Su o kko  
Bitr. avdelningschef, finansråd

Miljöministeriet:

D et ä r  en m ycket viktig  angelägenhet som  berörs i m edlem sförslaget. I 
n u tiden  ä r det abso lu t nödvänd ig t a tt beslu ten  inom  sam hällspo litikens 
o lika sek torer sam t enskilda beslu t som  gäller p ro duk tion , konsum tion  
osv. m ed urskiljn ing  grundas på na tu rresu rsbasen  för vår ekonom i och 
även a tt m an  beak ta r hu r o lika å tgärder p åverkar m iljöns kvalite t. D ärfö r 
skall b eslu tsfa ttarna  ha tillgång till tillräckliga m ängder tillförlitlig  in fo r
m ation  b land  an n a t om  existensen och n y ttjan d e t av natu rresu rser. En 
utveckling  av na tu rräk en sk ap er ä r  e tt sä tt a tt d isponera  kunskaperna  i en 
så an v än d b ar form  som  m öjligt.

1 m edlem sförslaget konsta teras a tt om råd e t ä r  sta tt i sta rk  u tveckling 
b åde  i enskilda länder och i in te rna tione lla  o rgan isationer. O ckså i F in land  
pågår e tt såd an t arbete  inom  ett av S ta tis tikcen tra lens projekt. O avsett a tt 
det ä r  m ånga som  in tensiv t a rb e ta r m ed de tta  om råde, h a r b land  an n a t 
frågan om  infogandet av n a tu rräk en sk ap em a  i nationalhushålln ingen  
ännu  in te  avgjorts, för sådana  räkenskaper kan också u ta rb e tas  separat. I 
varje fall behövs tillräckligt enhetliga defin itio n e r och k lassificeringar som  
bas för na tu rräkenskaperna .

M iljöm in isterie t anser det v ik tig t a tt det no rd iska  sam arbete t in tensive
ras i fråga om  u tvecklandet av natu rräkenskaper. D et i m edlem sförslaget 
an fö rda  önskem ålet om  a tt de första  räkenskaperna  som  ett resu lta t av det
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föreslagna pro jek te t skulle kunna läggas fram  senast å r  1992 to rde  dock 
vara  a lltfö r op tim istisk t.

H elsingfors den  28 sep tem ber 1990

M iljövårdsavdeln ingen
S im o  M äkinen

Avdelningschefens ställföreträdare 
regeringsrådet

T im o  P arkkinen  
Planerare

Ålands landskapsstyrelse:1

M edlem sforslaget gäller en angelägen m en tekn isk t m ycket svårhan terlig  
del av kunskapen  om  konsekvenserna av den m änskliga ak tiv ite ten  i våra  
länder. Förslaget gäller i g runden  u p p rä ttan d e  av e tt m er heltäckande 
nationalräkenskapssystem  som  även ta r  hänsyn  till effekter som  in te  lå ter 
sig m ätas i m arknadsm ässiga eller m onetä ra  term er. O m  m an betänke r de 
svårigheter och sta tistiska  osäkerhetsfak to rer som  vårt trad itio n e llt u p p 
byggda nationalräkenskapssystem  fo rtfa rande  besitter, fö rs tå r m an  b ä ttre  
v idden  av det a rbete  som  ett u tveck lat system  fö r na tu r- och sociala 
räkenskaper i de nord iska  länderna  skulle innebära.

O vanstående påpekande skall dock in te  ses som  ett argum ent m ot m ed- 
lem sförslagets in itia tiv  till en u tredn ing  av m öjligheterna a tt u tveckla den 
h ä r typen av m er heltäckande nationalräkenskaper. Sannolik t krävs dock 
stö rre  resurser och m er tidsåtgång  fö r a tt å s tad k o m m a e tt fungerande 
system  än vad m edlem sforslaget fö ru tsä tter. E tt an n a t argum ent för a tt se 
över de nord iska  nationalräkenskapssystem en , ä r  den u tveckling  som  nu 
ä r på gång inom  EG  m ed delvis nya system  för na tionalräkenskapernas 
handelssta tis tiska  underlag  som  följd av den  p lanerade  nedbry tn ingen  av 
tu llgränserna.

M ed hänvisn ing  till ovanstående påpekanden  stöder undertecknad  för
slagsställarnas a llm änna in ten tio n e r a tt u tred a  och om  m öjligt up p rä tta  e tt 
fungerande nord isk t system  för fram tagning  av m er socialt och ekologiskt 
anpassade  n ationalräkenskapsdata .

M arieham n den  9 o k to b er 1990

B jarne L indström  
Planeringschef

1 Yttrandet avser även m edlem sförslag  A 932/s om  grönt B N P  och utvecklat nordiskt 
sam arbete  o m  m iljösta tistik .



Statistikcentra len :'

N är det gäller m iljösta tis tik  hänv isar S ta tis tikcen tra len  till b ifogade 
u tlå tan d e  som  givits om  N ord iska  rådets m edlem sförslag  A 932/s. S ta ti
stikcen tra len  u p pska tte r a tt u tveck lingspro jek tet beträffande n a tu rresu rs
räkenskaper färdigställs å r  1992. A vsikten ä r a tt å r  1993 tas i b ruk  som  ett 
ny tt basår fö r nationalräkenskapskalky ler till fasta priser. E fter d e tta  skall 
vi övergå till den 3:e rekom m endationen  beträffande nationa lräkenskaper 
(SN A  3rd revision). A vsikten ä r  a tt den  av  FN :s sta tistikbyrå  sam m anstä ll
da  rekom m endationen  först bearbetas och godkänns av FN :s sta tis tik k o m 
m ission å r 1993. Sam tidig t ä r  det in te m öjligt a tt genom föra övriga om fa t
tan d e  u tvecklingsprojekt.

Inom  social- och välfärdssta tistik  d e lta r S ta tis tikcen tra len  i det no rd iska 
sam arbe te t bl. a. via u tsko tte t för levnadsv illko r (N U U L ) och socialsta tis
tiska k o m m ittén  (N O SO SK O ). P å uppdrag  av den fö rstnäm nda  u tkom  
nyligen en o m fa ttan d e  jäm fö re lse  m ellan  levnadsfö rhållandena i N orden  
(Leva i N orden . L evnadsfö rhållanden  och o jäm likhet vid slu tet av 80- 
talet). S ta tis tikcen tra len  p lanerar (beroende på resurserna) a tt u tföra  föl
ja n d e  undersökning  om  levnadsfö rhållanden  åren  1993 — 94. Av denna 
undersökning  to rde  en del u tföras som  nord isk  jäm före lseundersökning . 
En dylik socia lrapportering  av befolkningens o lika vä lfärdskom ponen ter 
e rsä tte r i s to r om fa ttn ing  de sociala räkenskaperna  inom  na tio n a lräk en 
skaperna. N O SO SK O s cen tra la  uppgift ä r  a tt u tveckla jäm fö rb a rh e ten  av 
no rd isk t socialskydd och uppgöra s ta tis tik  över det vart 3:e år.

V id övergång till den  s. k. nya SNA ä r det m eningen a tt dela upp  
hushållssek torn  inom  na tiona lräkenskaperna  enligt socioekonom isk grup
pering, vilket kan anses som  ett steg m ot sociala räkenskaper. S ta tis tik 
cen tralen  h a r fö r n ä rvarande  inget projekt beträffande utvecklingen av 
sociala räkenskaper. Inom  de tta  om råde finns in te heller något no rd isk t 
eller in ternationellt projekt. D essu tom  ä r begreppet tillsv idare  teo re tisk t 
och fö ru tsä tte r o m fa ttan d e  fo rskningsinsatser för operationalisering . D ä r
för ä r  in te  tid tabellen  i m edlem sförslaget heller möjlig.

På basen av det ovanstående anser S ta tis tikcen tra len  a tt det no rd iska 
sam arbe te t u r resu rssynpunk ter bo rde  kanaliseras främ st via redan  befin t
liga nord iska  organ och O E C D , och p rio rite ra r u tveck landet av m iljösta
tis tik  och n a tu rresu rsräkenskaper i fö rhållande till sociala räkenskaper.

H elsingfors den 27 sep tem ber 1990

Olavi E. N iitam o
Generaldirektör

L e ena Söder 
Planerare

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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Island

Naturfredningsforeningen (Náttúruverndarráð):' 2

N aturfredn ingsfo ren ingen  har gjort sig bekend t m ed ovennæ vnte  m ed
lem sforslag.

N atu rfredn ingsfo ren ingen  s tø tte r synspunk te t om , a t det e r nødvendig t 
at vu rdere  de naturlige væ rd ier og m iljøeffekterne m od  de økonom iske 
forudsæ tninger. N ord isk  sam arbejde  på de tte  o m råd e  er ønskeligt, id e t det 
kunne frem skynde påbegyndelsen a f  en sådan  vurdering  her i landet.

R eykjavik, den 12. sep tem ber 1990

Þóroddur F. Þóroddsson  
Generalsekretær

N o r g e

Finans- og tolldepartementet:2

F in an sd ep artem en te t h a r innhen te t u tta le lser fra S ta tis tisk  sen tralbyrå 
og M iljøverndepartem en te t. D eres synspunk ter er innarbe ide t her. S ta ti
stisk sen tra lby rå  har også gitt u tta le lse  til forslagene g jennom  N ord isk  
S tatistisk  S ekretariat.

N asjonalregnskapet er en viktig  in fo rm asjonsk ilde  ved u tfo rm ing  av den 
økonom iske po litikken  og for forskningsform ål. En av fordelene ved nasjo
nalregnskapet er a t det bygger på re tn ingslin jer gitt av FN . En slik enhetlig  
oppbygging gjør det m ulig å sam m enlikne  nasjonalregnskapstall fra ulike 
land. D e nord iske landene er sm å, åpne økonom ier. A nalyser av  fo rho ldet 
til an d re  land er derfo r viktig  i m ange sam m enhenger.

N asjonalregnskapet m åler i hovedsak  m arkedsm essige transaksjoner, og 
reg istrerer f. eks. b are  i liten  u ts trekn ing  en rekke sosiale og m iljøm essige 
forhold  som  påv irker vår velferd. N asjonalregnskapsarbeidet h a r a ld ri ha tt 
som  am bisjon  å beregne m ål for velferd. P å en del om råder, f. eks. n å r det 
gjelder m iljøspørsm ål, m å en derfo r basere seg på an d re  datak ilder. De 
senere årene  er det således satset betydelig  på u tv ik ling  av m iljøsta tis tikk  
og bearbeid ing  av denne i form  av ressursregnskap  for flere ressurskatego- 
rier.

N ord isk  R åd  foreslår tiltak  m ed sik te på å kunne korrigere b ru tto n as jo 
n alp roduk te t for ve lferdsv irkn inger av m iljø fo rand ringer og b ruk  av ikke-

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
2 Yttrandet avser även m edlem sforslag  A  932/s o m  grönt B N P  och u tveckla t nordiskt 
sam arbete  om  m iljösta tistik .
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fo rnybare ressurser. R ådet foreslår v idere  et u tv ide t no rd isk  sam arbeid  om  
m iljøstatistikk .

S tatistisk  sen tralbyrå h a r an svar fo r u ta rbe id ing  av nasjonalregnskap  og 
m iljøsta tis tikk  for N orge. Begge disse fagom rådene er høyt p rio rite rt i 
S tatistisk  sen tralbyrås arbeid . Både N orge og an d re  nord iske land  d e lta r i 
et u tb red t in te rnasjona lt sam arbeid  innen fo r FN  og O EC D  bl. a. om  s tan 
dard isering  av sta tistikk . En vil på det sterkeste advare  m ot sæ r-nordiske 
løsninger som  b ry ter m ed de in ternasjonale  anbefalinger. D e tte  er im id le r
tid  ikke til h in d er for at det kan gjøres fo rbedringer og v idereu tv ik linger på 
om råd er hvo r det ennå ikke eksisterer F N -standarder. D ette  gjelder f. eks. 
beregninger av na tu rressu rsfo rm uen . 1 en del tilfeller bø r det også kunne 
være hensik tsm essig  m ed et no rd isk  sam arbeid  om  slikt arbeid .

P rob lem er m ed verd ifastse tting  av m ange ressurskategorier og m iljø 
egenskaper fram holdes av S ta tis tisk  sen tra lby rå  som  en viktig  innvend ing  
m ot å u tv ide  de s tan d a rd e r som  nasjonalregnskapet u tarbeides e tte r  m ed 
sikte på å kunne beregne et "g rø n t” B N P. Isteden anbefales det i første 
om gang å etab lere  m iljøregnskap som  sa te litte r til nasjonalregnskapet. 
D ette  er arbeid  som  er igang i m ange land , og som  FN  ta r sikte på å 
harm onisere . En slik fram gangsm åte gir m ulighet fo r å u ta rbe ide  m iljø 
regnskap m ålt i fysiske enhete r, m en som  evt. kan u tv ik les v idere  m ed 
verd istø rrelser på lengre sikt. D ette  er im id lertid  et o m fa ttende  arbeid  som  
vil m åtte  strekke seg over m ange år.

D et kan nevnes at N orge h a r u tv ik let ressursregnskap på  en rekke 
om råder. D e mest sen trale  er bygget opp  e tte r  sam m e sek torindeling  som 
nasjonalregnskapet. D ette  g ir m uligheter for koblinger til økonom isk  sta
tistikk  og til det økonom iske ana lyseappara te t som  kan være nyttig  for 
flere form ål, både innen offentlig fo rvaltn ing  og forskning.

En h a r også fått opplyst fra S ta tis tisk  sen tra lby rå  at begrepet sosiale 
regnskaper ikke h a r noe prak tisk  innhold  i s ta tistikken  idag, m en at vel- 
fe rd sind ika to re r bø r kunne u tvikles på m er ad  hoe basis. 1 de nord iske 
landene finnes det en forholdsvis god sosial- og velferdsstatistikk , og det 
arbeides m ed harm onisering  av denne innen  flere no rd iske utvalg.

På grunn  av  det arbeid  som  foregår i in ternasjonal regi på flere av de 
o m rådene  som  er nevn t i forslaget fra N ord isk  R åd, og betydningen av at 
sta tistikk  fra de nord iske landene er u ta rbe ide t e tte r felles in ternasjonale  
s tandarder, ser en det ikke som  hensik tsm essig  at det settes igang ytterlige
re u tv ik lingsarbeid  i regi av N ord isk  Råd.

O slo, 4. sep tem ber 1990

E tte r fullm akt

Svein  G jedrem
H enn ing  S trand
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S v e r i g e

Expertgruppen for studier i offentlig ekonomi (E SO ) har i skrivelse den 21 

septem ber 1990 fö rk la ra t sig  icke ha något a tt anföra i an ledning  av m ed- 
lemsjorslaget.

Statistiska centralbyrån:1

F ö r det nord iska  sta tistiska  sam arbe te t finns organ iserade  olika no rd is
ka u tskott. S å lunda finns e tt no rd isk t u tsk o tt för n a tiona lräkenskaper och 
ett no rd isk t u tsko tt fo r na tu rresu rs- och m iljösta tis tik . U tsko tte t for n a tio 
nalräkenskaper beh an d la r vid sitt m öte i dagarna  frågan om  infogande av 
m iljöaspek ter i na tiona lräkenskaperna . U tsk o tte t för na tu rresu rs- och 
m iljösta tis tik  h a r tid igare  u ta rb e ta t en rap p o rt om  en nord isk  besk riv 
ningsm odell för n a tu rresu rsräkenskaper och avser a tt å te r  ak tualisera  des
sa frågor, främ st genom  a tt fö rbereda  nord isk t agerande i övrig t in te rn a tio 
nellt sam arbete .

E tt o m fa ttan d e  in te rna tione llt u tveck lingsarbete  pågår b l.a . inom  FN , 
O EC D  och EG vilka syftar till a tt v idareu tveck la  sta tistiken  på de tta  
om råde. A rbetena inom  dessa o rgan isa tioner ä r  in tensiv t och världsledan
de konsu lter an litas  i arbetena .

I Sverige har fin an sd ep artem en te t nyligen tillsa tt en u tredn ing  om  hur 
na tiona lräkenskaperna  kan kom pletteras så a tt m iljön ges stö rre  vikt vid 
ekonom iska bedöm nngar. U tredn ingen  skall fram lägga förslag till den 1 
april 1991. SCB d e lta r m ed sakkunniga i den n a  u tredn ing  såväl från 
n a tiona lräkenskaperna  som  från  m iljösta tis tiken .

M edlem sforslaget A 936/S in n e fa tta r även  förslag a tt m ä ta  de to ta la  
in täk te rna  och kostnaderna  för m änsklig  verksam het i N orden  sam t att 
redovisa  dessa i form  av sociala räkenskaper. Ä ven om  det ä r  något ok lart 
vad som i förslaget avses m ed  sociala räkenskaper to rde  de la r av det som 
berörs avhand las och följas i det no rd iska  u tsk o tte t fö r n a tiona lräkenska
per sam t i den särsk ilda nord iska  socialstatistiska kom m ittén  N O SO SK O .

K om m ittén  h a r o rganiserats för a tt k o o rd inera  de nord iska  ländernas 
sta tistik  på det sociala om råde t. En svårighet i d e tta  a rbe te  ä r  a tt begreppet 
socialsta tistik  icke ä r entydigt. F ö r det ensk ilda landet är avgränsningen 
m ellan sociala och an d ra  om råd en  o ftast bestäm d  av nationella  h isto riska 
trad itio n er. Flittills h a r det visat sig om öjligt a tt basera  verksam heten  på 
en teoretisk  avgränsn ing  av det sociala om råde t. E tt viktigt led i koord ine- 
ringsarbetet ä r  a tt få till stånd  en system atisering  av de sociala u tg ifternas 
ändam ål.

1 Yttrandet avser även m edlem storslag  A 932/s o m  grönt B N P  och utvecklat nordiskt 
sam arbete  o m  m iljösta tistik .
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D e tv å  m edlem sförslagen innehåller således båda  förslag om  arbeten  
som  redan  nu  följs och behand las i det no rd iska  sam arbete t. O ckså in te r
nationellt och inom  Sverige bedrivs o m fa ttan d e  arbeten . M ot bakgrund  
härav  avsty rker SCB a tt y tterligare  a rbeten  på  o m råde t s ta r ta r  u nder 
N ord iska  m in is terrådet.

D etta  ärende har avgjorts av tf. genera ld irek tö ren . 1 den  slutliga h an d 
läggningen h a r dessu tom  deltagit avdeln ingschef F rith io f  B illström , avdel
n ingschef N ils E lm ham m er, avdeln ingschef H ans L indblom , s ta tis tikchef 
A nn-M arie  B råthén  sam t s ta tis tik ch ef Inger Ö hm an , den s is tn äm n d a  före
dragande.

S tockholm  den 4 sep tem ber 1990

F ör S ta tis tiska  cen tralbyrån  

Gösta G u tdan d
Inger Öhman

Riksrevisionsverket:

Vad gäller na tu rresu rsräkenskaper h a r den svenska regeringen tillsa tt en 
u tredn ing  m ed uppd rag  a tt u treda  frågan om  en kom plettering  av n a tio n a l
räkenskaperna  m ed m iljö- och natu rresu rsräkenskaper. I d irek tiven  till 
den n a  u tredn ing  finns angivet a tt e rfa renhe te r från  an d ra  län d er och från  
de in te rna tione lla  stu d ie r som  pågår b ö r beaktas. D e frågor som  m edlem s
förslaget i d enna del o m fa tta r  k om m er alltså  a tt behand las av näm n d a  
u tredn ing . D et b ö r d ä rfö r i fö rsta  hand  ankom m a på denna u tredn ing  a tt 
bedöm a läm pligheten  av a tt i särskild  o rdn ing  sta rta  e tt no rd isk t pro jekt 
avseende natu rresu rsräkenskaper. R R V  u tgår ifrån  a tt en kom plettering  av 
na tiona lräkenskaperna  m ed in fo rm ation  om  n a tu rresu rser in te  kom m er 
a tt fö rsvåra  to lkningen av de egentliga na tionalräkenskaperna .

Sakläget beträffande sociala räkenskaper ä r  ok lart fö r R R V  och verket 
saknar underlag  fö r en bedöm ning  av m edlem sförslaget i d enna del.

D e svenska na tiona lräkenskaperna  h a r h is to risk t se tt anpassa ts m ycket 
n ära  till F ö ren ta  natio n ern as rekom m endationer. En u tv idgning  av n a tio 
nalräkenskaperna  m ed na tu rresu rsräkenskaper och sociala räkenskaper 
bö r enligt R RV s m ening också bygga på in te rna tione llt vedertagna p rin c i
per. M ot denna bakgrund  fö ro rdar d ärfö r R R V , a llm än t sett, en b redare 
in ternationell bas för arbete t än vad de nord iska  länderna  utgör.
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Ö verd irek tö r A rne G ad d  h a r  beslu ta t i d e tta  ä rende  i närv aro  av  d irek 
tö r  G ert Jönsson  och föred ragande, rev is ionsd irek tö r G eorg  D anielsson .

A rne G add  
Ö verdirektör

Georg D anielsson  
Revisionsdirektör

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1990









N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A  9 3 7 /s  
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om internationell samverkan på handikappom
rådet
(Väcki av G rethe Lundblad. S ten  Svensson och L ena  Ö hrsvik sam t L illi 
G yldenkilde. Sakari K nuuttila . K jellbjørg L u n d e  och Tellervo Renko)

BILA G A

Y ttranden  över m ed lem sfo rsla g e t

Nordiska nämnden för handikappfrågor (N N H ):

N ordiska n äm nden  för hand ikapp frågo r (N N H ) de la r förslagsställarnas 
uppfa ttn ing  att de nord iska  länderna  bör ak tiv t s töd ja  och sam verka vid 
genom förandet av det av FN :s ekonom iska och sociala råd  (EC O SO C ) 
an tagna resolu tionsförslaget m ed syfte a tt inom  FN -system ets ram  för

verkliga världsak tionsprogram m ets m ål om  full delak tighet och jäm likhe t 
för hand ikappade. R eso lutionsförslaget in n eb ä r a tt en in te rna tione ll a r
betsgrupp  bestående av regeringsexperter skall tillsä ttas  m ed uppgift a tt 
u ta rbe ta  s tandard reg ler som  säkerställer han d ik ap p ad es fulla in tegrering  i 
sam hället. A vsikten ä r a tt d o kum en te t skall u tfo rm as så a tt det kan läggas 
till grund  för p rak tiska å tgärder i alla länder oavsett u tvecklingsnivå.

Enligt N N H :s upp fa ttn ing  är det både nödvänd ig t och m öjligt för de 
nord iska länderna  a tt gem ensam t och i aktiv  m edverkan  s töd ja  a rbete t i 
den in ternationella  expertg ruppen , sam t att i o lika in te rna tione lla  sam 
m anhang  ak tiv t sam verka för a tt in itia tive t om  standard reg ler för h an d i
kappade kom m er till genom förande. H ärv id  är sam arbete t m ed han d ik ap 
pade? egna o rgan isa tioner en fö ru tsä ttn ing . N N H  rekom m enderar a tt en 
nordisk  referensgrupp  b ildas för arbete t.

S tockholm  den 31 ok tober 1990

N ord iska  näm nden  för hand ikapp frågo r

Finn Petrén 
Kanslichef



H andikapporganisationernas N ordiska råd (H N R ):

H N R  går varm t ind for, a t det frem satte  forslag vedtages a f  N ord isk  
R åd, således at der træffes p rak tiske fo ransta ltn inger til a t frem m e arbe j
det m ed at ud fo rm e in te rna tiona le  s tan d a rd e r for hand icappede, og at der 
navnlig  straks sæ ttes de fo rnødne ressourcer a f  til de tte  arbejde.

H N R  foreslår, at der udarbejdes et fælles nord isk  oplæg til den arbe jd s
gruppe, som  vil blive nedsat a f  ECO SO C. H N R  m edv irker m eget gerne til 
de tte  arbejde  og går i øvrigt også ud fra, at det ville være helt utæ nkeligt, at 
et sådan t arbejde  ville blive ud fø rt, uden a t H N R  som  rep ræ sen tan t for 
N ordens h and icapo rgna isa tioner b liver inddraget ak tiv t i dette.

F orm ålet m ed at udfæ rdige h an d icap stan d ard e r er at realisere F N 's  
V erdenshandlingsprogram  fo r hand icappede. V erdenshandlingsprogram - 
m et er for så v id t godt nok, m en det har desvæ rre vist sig, at det er m eget 
vanskeligt a t få det om sat i praksis. D er er selvsagt m ere end een grund til 
de tte . D et d re je r sig navnlig  om  m o tiva tion , holdninger, p rio rite ring  og 
ressourcer, m en selv når alle disse fak to rer er i o rden , lykkes det ikke uden 
videre, og det skyldes, at opgaven er uvant og heller ikke helt let at 
overskue.

F o r a t gøre de tte  lettere, dvs. for at gøre det le ttere  at kom m e fra den 
rigtige beslu tn ing  om  at e fterkom m e V erdenshand lingsprogram m et helt 
eller delvis til en række p rak tiske, in teg ra tionsfrem m ende foransta ltn inger 
bør der opstilles en række in te rna tiona le  s tan d ard e r på hand icapom rådet.

H vis m an  følger dem , er m an på re tte  vej, og m an kan også re lativ t let til 
stadighed se, hvo r langt m an  er kom m et.

Fordelen  ved gode s tandarder, som  er fælles for alle, er i øvrigt, at 
hand icappede ikke får behov for kom pensation  på det felt, som  s tan d a r
den dæ kker. H vis m iljøet og om givelserne er ind re tte t således, at h an d i
cappede kan klare sig, e r sæ rfo ransta ltn inger og sæ rydelser overflødige. 
H vis trap p er kom bineres m ed elevator, eller ved m ind re  n iveauforskelle 
m ed ram per, kan alle kom m e ind. H vis offentlige tran sp o rtm id le r er 
tilgængelige, fa lder behovet for sæ rtransport fra dø r til dør. H vis m eddelel
ser gives både m ed lyd og skrift, kan alle læ sende og ikke-læ sende, og både 
b linde  og døve m odtage budskabet.

D et gælder blot om  at ud form e s tan d a rd e r m ed behørig hensyntagen til 
alle grupper.

E fter H N R ’s opfatte lse  bø r der både udvikles generelle s tan d a rd e r m ed 
indbygget hensyntagen til m ennesker m ed funktionsnedsæ ttelse  og i et vist 
om fang tillige visse særlige s tan d a rd e r for hand icappedes levevilkår.

Som om råder, hvor s tan d ard e r i hvert fald b ø r udform es, skal m an  pege 
på:
— K om m unikation .
— U ddannelse , skole og v ideregående uddannelser.
— Boliger.
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— O ffentligt tilgængelige bygninger.
-  O ffentlige tran spo rtm id le r.
— A rbejdsm arkedet.

-  K ultur, sport og fritid .
— Sundhedssek to ren , læ gebehandling, m ed ic in , og fysio terapi.
-  Social tryghed, pension , boligsikring, h jæ lpem id ler og invalideb il.

H N R  op fo rd rer N ord isk  R åd til at vedtage det frem satte  m edlem sfor-
slag.

K øbenhavn, den  22. ok tober 1990

II. Kallehauge
Landsdomm er

Form and

D a n m a r k

Socialministeriet:

--------- Forslaget er en natu rlig  konsekvens a f  reso lu tionen  i E C O SO C ’s 2.
udvalg om  ligestilling a f  hand icappedes m uligheder, frem sat a f  Sverige og 
m ed de øvrige nord iske lande som  m edforslagsstillere.

Socialm in isterie t kan således tils lu tte  sig behovet for in te rna tiona le  
s tan d a rd e r på dette  om råde, og har ikke indvend inger m od rekom m anda- 
tionsforslaget.

K øbenhavn , den 22. ok tober 1990

In te rna tiona lt kon to r 

Palle N. H eilesen

De Samvirkende Invalideorganisationer har i skrivelse av den 19 novem 
ber 1990fö rk la ra t sig  stödja m edlem sforslaget.

Det centrale Handicapråd:

---------- D e t  cen t ra le  H and icap råd  har den 14. ju n i 1990 og den 25. sep
t e m b e r  1990 d rø f te t  forslaget om , at  F N ’s kom m ission  for social udvikling 
nedsæ tter en arbejdsgruppe a f  regeringseksperter til udarbejdelse  a f  stan 
dardreg ler for ligestilling a f  personer m ed hand icap .
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D et cen trale  H and icap råd  finder, at det er et godt in itia tiv  i bestræ bel
serne fo r at sikre m ennesker m ed  hand icap  fuld m edbestem m else og 
ligestilling i sam fundslivet og i udviklingen.

K øbenhavn , den 11. ok tober 1990

M argit Jespersen

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm in isterie t ger forslaget om  u ta rb e tan d e t av in te r
nationella  standard reg ler for h and ikappade  sitt stöd. L ikaså fö rhåller sig 
m in is te rie t positiv t till a tt m ö jligheterna a tt finansiera  näm n d a  arbete  m ed 
nord iska m edel u treds.

På h an d ik ap p o m råd e t h a r de nord iska  länderna  bed riv it en m ycket 
enhetlig  po litik  som  in te rna tione llt sett ofta fram stå tt som förebild . R edan 
u r denna synpunkt passar det väl a tt de nord iska länderna  är ak tiva i 
frågan.

F ör a tt sam la stöd åt genom förandet av ovan n äm n d a  uppgift ä r  det 
viktigt a tt de no rd iska länderna  sam verkar i o lika in te rna tione lla  sam m an 
hang, särskilt inom  FN .

H elsingfors den 10 ok tober 1990

T uu likk i H äm älä inen  
M inister

R a lf  E kebom  
Tf. överinspektör

Riksomfattande handikapprådet (VYN):

R iksom fattande han d ik ap p råd e t stöder N ordiska rådets m edlem sförslag 
som  syftar till en konkretisering  av hand ikappo litiken  genom  att u tarbeta  
s tandard reg ler till h jälp  fö r sta terna .

M ålsä ttn ingarna  för han d ik ap p å rtio n d e t 1983— 1992 har, som det 
näm ns i m edlem sförslaget, b liv it oförverkligade i sto r del särskilt vad 
gäller den  tred je  m ålsättn ingen , anpassn ing  av sam hället, och å rtionde t 
n ä rm ar sig sitt slut. FN  h a r för sin del strävat efter a tt stöda u tveck landet 
av hand ikapp frågo r genom  a tt an o rd n a  expertm öten , av  vilka tv å  har 
a n o rd n a ts  i N orden: 1987 i Sverige och 1990 i F in land.
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D e nord iska länderna  u tgör en enhetlig  grupp  in te rn a tio n e llt n ä r det 
gäller vä lfärdspolitik  och hand ikappo litik . F astän  alla de no rd iska  län d e r
na fo rtfarande h a r sto ra  hand ikappo litiska  u tm an ingar, h a r de ku n n a t lösa 

m ånga sådana problem  som  rö r han d ik ap p ad es ställn ing  i sam hälle t som  i 
m ånga an d ra  länder fo rtfa rande  är o lösta. Sålunda ä r e tt v idare u tn y ttjan 
de av de nord iska  ländernas erfa ren h e te r och resu rser m otivera t.

F rågor rö rande  h and ikapp  har varit ak tuella  i m ånga in te rna tione lla  
sam m anhang  i v ilka de nord iska länderna  har varit m ed. F ö ru tom  F ören ta  
N ationerna  behövs det no rd iska  sam arbete t också vid behandlingen  av 
hand ikappo litiska  frågor i bl. a. E uroparådet och E uropeiska G em enska
perna.

R iksom fattande han d ik ap p råd e t vill på sam m a gång fram föra även 
fö ljande ur det no rd iska  sam arbete ts synpunkt viktiga ärenden:

I sam band  m ed de politiska fö ränd ringarna  i Ö steu ropa h a r m an klart 
kunnat m ärka  att de hand ikappades ställn ing  i dessa länder på m ånga sätt 
ä r svår. Bl. a. b risten  på h jälpm edel är e tt stort problem . D e hand ikappade  
har bö rja t o rganisera  sig och de behöver stöd för a tt kunna igångsätta och 
utveckla sin verksam het. R ik som fa ttande  han d ik ap p råd e t föreslår till d is
kussion stödande  av de hand ikappades organ iserande i de östeuropeiska 
länderna  u nder de närm aste  åren.

F ör a tt fö rbä ttra  de hand ikappades ställn ing  h jälper de s tandard reg ler 
som  skall u ta rbe tas  både s ta te rna  och m edborgaro rgan isa tionerna  a tt 
konkretisera  behövliga åtgärder. F ö rb ä ttran d e t av de hand ikappades ställ
ning i u tveck lingsländerna k räver u n d er de kom m ande  åren  speciell up p 
m ärksam het. R ik som fattande han d ik ap p råd e t hoppas a tt det i N ordiska 
rådets m ed lem sstaters u tveck lingssam arbete  skulle finnas både projekt 
som  direk t är in rik tade  på att fö rbä ttra  h and ikappades ställn ing  och a tt 
s tödande t av han d ik ap p ad e  skulle utgöra tyngdpunk ten  också i övriga 
projekt.

H elsingfors den 12 ok tober 1990

E ero V ilkkonen  
Ordförande

A in i M erentie  
Generalsekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

--------- ställer sig positiv  till det föreliggande m edlem sförslaget om  in te r
nationell sam verkan  på h an d ikappom råde t.

L andskapsstyrelsen  anser det vara  angeläget a tt de hand ikappades krav
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på delaktighet och jäm stä lld h e t i sam hället s töds genom  sådana in te rn a tio 
nella standard reg ler som  avses i m edlem sforslaget.

M arieham n den 13 novem ber 1990

S u n e  E r ik s s o n  

Lantråd

Bengt L inde  
Socialchef

Handikapporganisationernas samarbetsråd:

--------- det ligger i H and ikappo rgan isa tionernas sam arbetsråds m edlem s
organ isa tionernas in tresse a tt N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska 
m in is te rråde t a tt v id ta  erforderliga åtgärder to r a tt in ternationella  s tan 
dardreg ler för hand ikappade  in lörs och ställa finansiella resurser till förfo

gande för detta.
Sålunda fö rbättras m öjligheterna att beak ta  hand ikappaspek te rna  i u t

veckling och sam hällsplanering.

H elsingfors den 19 sep tem ber 1990

På H and ikappo rgan isa tionernas sam arbetsråds vägnar

Periti R itakosk i 
Ordförande

Ålands handikappförbund r.f.:

Å lands hand ikapp fö rbund  o m fa tta r  det förslag som in itia tiv tagarna  har 
väckt. D et ä r  av sto r betydelse a tt h and ikappfrågorna  behandlas på ett 
liknande sätt oberoende av den geografiska hem visten . D en enskilde in d i
v iden m åste garan teras en korrek t bedöm ning  av sitt h and ikapp  oavsett 
vilket land  m an  lever i.

H and ikappade  m änniskors ställn ing i sam hället har b liv it bä ttre , men 
det finns ännu m ånga frågor a tt lösa. O m  m an kan kom ina fram  till en 
in ternationell sam verkan  på h an d ik ap p o m råd e t så befäster m an på ett b ra  
sätt de hand ikappades m öjligheter a tt på lika villkor deltaga i sam hälls

livet.
Å lands hand ikapp fö rbund  vill m ed y ttrande t också fram hålla a tt sam ar

bete t inom  N orden , när det gäller hand ikapp frågo r kunde fö rbättras. Inte 
m inst m ed tanke på de regler och fö ro rdn ingar som  är olika i de nord iska 
länderna. Speciellt frågor k iing  m öjligheter a tt anv än d a  rehabiliterings-
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p latser i an d ra  nord iska länder och erhålla  h jälpm edel från  an n a t nord isk t 
land.

M ed hänvisn ing  till ovanstående  s töder Å lands han d ik ap p fö rb u n d  det 
väckta m edlem sförslaget.

M arieham n den 17 ok tober 1990

Per L ycke  
Sekreterare

Norge

Sosialdepartementet:

Vi kan m eddele  at S osia ldepartem en te t ikke har noen m erknader til 
m edlem sforslaget. Vi m ener im id lertid  at m an b o r ta  sikte på nasjonale 
b idrag  till dekning av kostnadene og ikke belaste det nord iske budsjette t 
m ed disse utgiftene.

Oslo, novem ber 1990

Ø ystein O pdahl e. f
H eidi S t ien

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

Socialstyrelsen anser a tt det ä r  angeläget a tt FN :s V ärldsaktionsprogram  
för h and ikappade  genom förs vilket stark t skulle b id ra  till a tt h an d ik ap p a
de tillförsäkras jäm lik h e t och full delaktighet i sam hällslivet.

Som ett led i en strävan  enligt ovan tro r socialstyrelsen att ett in te rn a tio 
nellt in s tru m en t, som  innehåller n o rm er och s tandard reg ler för a tt genom 
föra hand ikappades rä tt till jäm likhe t och full delaktighet, skulle un d erlä t
ta  och påskynda d e tta  viktiga arbete.

Styrelsen vill dock understryka  v ik ten  av  a tt de tta  in s trum en t får en 
sådan u tfo rm ning , som  förslagsställarna också påpekar, a tt det få r sam m a 
relevans i alla länder oavsett u tvecklingsnivå. O m  m an in te  lyckas m ed 
d e tta  föreligger sto r risk att de tta  in s trum en t kan kom m a att be trak tas som 
någon m in im in ivå . Blir det så kan in s trum en te t fö rh ind ra  den m åluppfy l
lelse som  var syftet fö r allt arbete , fram förallt i de länder som  fram  till idag 
bedriv it e tt progressiv t arbete  inom  d e tta  om råde.



Styrelsen anser det angeläget a tt m edlem sförslaget an tas av N ord iska 
m in is te rråde t och a tt finansiella resurser ställs till förfogande för u tarbe
tande  av instrum en te t.

S tockholm  den 24 ok tober 1990

Ä ldre- och hand ikappenheten

Carl-A nders IIvarsson 
Överdirektör

Rolf Carlsson 
Byrådirektör

Statens handikappråd:

SH R  tillsty rker förslaget och vill understryka  vikten av a tt erforderliga 
ekonom iska resurser ställs till förfogande för a tt rep resen tan te r för h an d i
kapporgan isa tionerna  ska kunna m edverka i den föreslagna arbetsgruppen  
och arbete t i övrigt.

A rbetet b ö r skyndsam t igångsättas för a tt få en d irek t ankny tn ing  till 
avslu tn ingen av FN :s h and ikappårtionde .

S tockholm  den 1 ok tober 1990

F ör S tatens hand ikapp råd  

B eng t-O lo f M  a tt sson
Eva Sandborg

Handikappinstitutet:

H and ik ap p in s titu te t stöder fullt u t å tgärder som  syftar till a tt ge m än n i
skor m ed h and ikapp  ökad livskvalitet. Vi ser fram tagandet av e tt in te rn a 
tionellt in s trum en t m ed no rm er och standard reg ler för a tt genom föra 
hand ikappade  m änniskors rä tt till jäm likhe t och full delaktighet i sam häl
let som  ett b ra  m edel a tt påverka fö ru tsä ttn ingarna  för hand ikappades 
situa tion  i olika länder i för h and ikappade  m änn isko r positiv  riktning.

H and ik ap p in s titu te t vill liksom  förslagsställarna understryka  vikten av 
a tt de hand ikappades egna o rgan isa tioner bereds tillfälle a tt d irek t delta  i 
a rbete t m ed a tt ta  fram  föreslaget in s trum en t m ed in ternationella  stan 
dardregler.

Stockholm  den 30 ok tober 1990

Eva Jacobsson
Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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Medlemsförslag

om skapandet av en nordisk bio- och genteknik
konvention
(V äckt av G ustav B jörkstrand  sa m t Svein A lsaker, H ugo Bergdahl, H elga  
H augen, Tytti Isohookana-A sunm aa, A nne li Jää tteenm äki, A n n e  E nger 
Lahnstein , E eva-L iisa  M oilanen, Seppo Pelttari, Tellervo R enko, M irja  
R yynänen , E in o  S iuruainen , K arin Söder och M arja tta  Väänänen)

B IL A  GA

Yttranden över medlemsforslaget 

D a n m a r k  

Justitsministeriet:

Jus titsm in is te rie t h a r m od taget bem æ rkn inger til forslaget fra M iljø m i
nisteriet, Socia lm in isteriet, Landbrugsm inisterie t, Sundhedsm in isterie t og 
K ulturm inisteriet.

P å denne baggrund skal m an  ud ta le  følgende:

M edlem sforslaget ved rø rer væ sentlige spørgsm ål, m en m an  skal frem 
hæve, a t det på nuvæ rende tid sp u n k t kan  væ re vanskeligt a t overskue de 
p rob lem er, d e r vil opstå  i tak t m ed  den  frem adsk ridende  tekniske u dv ik 
ling.

Inden  for E F  er d e r a llerede gennem ført en vis regulering, og yderligere 
regulering i EF-regi kan  forven tes på en række a f  de om råd er, d e r e r  næ vnt 
i forslaget.

D anm arks m uligheder fo r at deltage i et no rd isk  sam arbejde  er således 
begræ nsede. M an fin d er på  denne baggrund ikke a t k unne  s tø tte  de tte  
m eget generelt ud fo rm ede  forslag.

K øbenhavn , den  20. n o vem ber 1990

P. m. v.

C hristian  Trønning
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Det Etiske Råd:

D et E tiske R åd  finder, a t det e r m eget vigtigt m ed  det no rd iske  sam ar
bejde om  etiske re tn ingslin ier inden  fo r om råd e t gen tekn ik  og b iom ed ic in . 
D et er bl. a. baggrunden for, a t D et E tiske R åd  i sam arbejde  m ed  N orges 
R åd  for M edicinsk  F orskn ing  a rrangerer et a rbe jd ssem inar fo r alle etiske 
råd  i N orden . H oved tem aet for arbe jd ssem inare t vil hovedsageligt b live de 
etiske spørgsm ål, d e r rejser sig i fo rb indelse  m ed anvendelse a f  tekn ik  i 
livets begyndelse. R åde t skal i øvrig t henvise  til rådets redegørelser: ” Be
skyttelse a f  m enneskelige kønsceller, befrug tede æg, fosteranlæ g og fostre” 
og ” F osterd iagnostik  og e tik ” .

D eru d o v er deltager D et E tiske R åd  i N ord isk  R åds udvalg  fo r etik  inden 
for b io teknologi. En erfaring  fra arbe jde t i d e tte  udvalg  er bl. a ., a t det er 
uhensigtsm æ ssigt a t inddrage alle aspek te r om  bio teknologi, h e ru n d er 
inden  fo r o m råderne  landbrug , industri og m edicin . D erved  b liver de 
m ange spørgsm ål, der skal besvares sam tid ig  og arbe jde t b liver nem t 
uoverskuelig t. H vis forslaget ønskes gennom ført vil D e t E tiske R åd  an b e
fale, a t d e r udarbejdes flere k o n v en tioner, som  o m fa tte r  h v ert sit d e lom rå
de og en ræ kke an d re  spørgsm ål, eksem pelvis etiske spørgsm ål i fo rb indel
se m ed brugen a f  b iom ed ic in , gen terap i og -kirurgi, risiko  ved p ro duk tion , 
udsæ tn ing  a f  nye gensplejsede p lan te r m . v.

R åde t skal i fo rb indelse m ed  N ord isk  R åds forslag pege på, a t D an m ark  
gennem  sam arbe jde t i E F  allerede h a r eller vil forpligte sig på en  lang 
række a f  de om råd er, som  om tales i forslaget.

R åde t skal på den baggrund foreslå, at d e r afho ldes en konference, hvor 
behovet for en konven tion  kan drøftes.

K øbenhavn , den 21. sep tem ber 1990

E lse  M arie  Sejer Larsen  
Form and

Ole M unster  
Sekretariatschef

F i n l a n d

Justitieministeriet:

A llm ä n t

Jus titiem in is te rie t an ser det viktigt a tt tillräcklig  up p m ärk sam h e t fästs 
v id de etiska och ju r id isk a  frågor som  utvecklingen inom  b io- och gentek
n iken ger upphov  till. M ånga av dessa p roblem  ä r sådana a tt behandlingen
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av dem  kräver m ångsidig  sakkunskap , t. ex. inom  etiken , filosofin och 
na tu rve tenskaperna . Ju s titiem in is te r ie t h a r  i d e tta  u tlå tan d e  koncen tre ra t 
sig på de frågor som  h ö r till m in is te rie ts  verksam hetsom råde.

P rob lem en inom  bio- och gentekniken  ä r i sto r u ts träckn ing  desam m a 
for alla de länder som  bed riv e r b io- och gen teknisk  forskn ing  och an v än d er 
den n a  tekn ik . D et in te rn a tio n e lla  sam arbe te t på  o m råd e t ä r  d ä rfö r o m fa t
tande. T . ex. inom  E uroparåde t och V ärldshälsoorgan isa tionen  W H O  
söker m an lösn ingar på de etiska prob lem en . N ord iska  m in is te rråd e t h a r 
tillsa tt en arbetsg rupp  som  beh an d la r b io teknolog ins etik . O ckså t. ex. 
pa ten tsystem et u treds inom  ram en  för e tt in te rn a tio n e llt sam arbete . D e tta  
in te rna tione lla  arbete  b efinner sig än så länge på  e tt in ledande  s tad ium  och 
m ånga prob lem  ä r än n u  olösta.

U r rättslig  synpunk t ä r  p rob lem en  inom  b io- och gen teknik  av o lika art 
beroende på om  det ä r  fråga om  en åtgärd  rik tad  m ot en m änn iska  eller 
m ot an d ra  o rgan ism er. En m änn iskas rä ttsskydd  bygger på  an d ra  p rin c ip er 
än d ju rens eller växternas. U tgångspunkten  för vårt rä ttssystem  kan anses 
vara  varje enskild  m änn iskas o k ränkbarhe t, v ilket fram går t. ex. av  in te r
nationella  konv en tio n er om  de m änskliga rä ttighe te rna  och stadganden  i 
g rundlagarna om  grundläggande rä ttighe te r (rä tten  till liv, kroppslig  in te
grite t och privatliv ). V årt rä ttssystem  kän n er in te  till något m o tsvarande  
skydd för d ju r eller växter. U n d er beredn ingsarbete t ä r  det d ä rfö r skäl a tt 
hålla dessa två p rob lem grupper isär och göra upp  särsk ilda no rm er för 

vardera  gruppen.

T illäm pn ing  av gen tek n ik  på  m ä nn iskan

M edlem sforslaget ta r  upp  m öjligheterna  a tt an än d a  gentekniken  på 
m änn isko r och de risker som  hänger sam m an  m ed detta . Ju s titiem in is te r i
et fö rhåller sig negativ t till a tt gen tekniken  an vänds så a tt verkn ingarna  
d ärav  nedärvs. G en tekn iken  ger em ellertid  också nya m öjligheter t. ex. i 
fråga om  vård  av sjukdom ar. G en te rap in  ä r  ännu  på  begynnelsestadiet, 
m en  de t ä r  skäl a tt an ta  a tt den u n d er de n ärm aste  å rtio n d en a  ko m m er a tt 
u tvecklas till en  viktig  och effektiv vård fo rm  vid vissa s jukdom ar. G en tek 
n ikens u tveckling  b ö r d ä rfö r in te  kringskäras genom  alltfö r strik ta  norm er.

U r rä ttslig  synpunk t fö ru tsä tts  det a tt gen terap i används på m änn isko r 
endast m ed vederbö rande  persons sam tycke (eller fö rä ld ra rnas sam tycke 
om  det ä r  fråga om  en åtgärd  som  rik tas m ot e tt b arn  eller e tt foster). En 
sådan  åtgärd , v id tagen  m ot vederbö rande  persons vilja, skulle m ed stöd  av 
strafflagen i regel utgöra straffbar m isshandel. V id u ta rb e tan d e t av  ev en tu 
ella stadganden  om  gen tekn ik  ä r  d e t skäl a tt också i fo rtsä ttn ingen  hålla 
fast vid k ravet på  sam tycke.

I de stadganden  om  genteknik  som  even tue llt ko m m er a tt uppgöras 
m åste ställn ing  tas också till genkartläggning. Ju s titiem in is te r ie t fin n er det 
viktigt a tt sådana å tgärder begränsas en b art till god tagbara ändam ål. T . ex. 
sådana genkartläggningar som  gäller hela befolkningen eller vissa befolk-



4

n ingsgrupper och som  kan användas fo r d isk rim inering , får in te  kom m a i 
fråga.

B io tekn ikens m iljöverkn ingar

B iotekniken kan förorsaka nya m iljöproblem . D en kan an v än d as som  
m edel i p roduk tionsprocessen  och m ed h jälp  av den kan helt nya organis
m er tas fram . 1 v artdera  fallet m åste  kon tro llen  av skadliga m iljöverkn ing
a r u pp rä tthå llas . I de fall i vilka b io tekn iken  an v än d s som  ett m edel är 
s itu a tio n en  ju r id isk t sett densam m a som  i an d ra  fo rm er av p ro duk tion , 
dvs. avfallet och an d ra  u ts läpp  som  up p k o m m er i p ro d u k tio n en  skall göras 
ofarliga för om givningen på  det sä tt som  stadgas i lagstiftn ingen. Svåra nya 
prob lem  u p p stå r vid p ro d u k tio n en  av genetisk t fö ränd rade  organ ism er 
och kon tro llen  av dessa o rgan ism ers o bem ästrade  m iljöverkningar.

B ioteknikens verkningar på m iljön  kan num era  i F in land  till en del 
kon tro lleras m ed stöd av den  gällande lagstiftn ingen. I de olika m iljö lagar
na h a r begreppet u ts läpp  defin iera ts så v idsträck t a tt det o m fa tta r  också 
m ånga b io tekn iska  p roduk ter. D e t stö rsta  p rob lem et gäller u ts läppen  av 
genetisk t fö ränd rade  organ ism er i m iljön . D et ä r  in te  sjä lvklart a tt dessa 
u ts läpp  faller inom  ram en fö r m iljövårdsstadgandena. D et ä r  d ä rfö r skäl 
a tt överväga en u tveckling  av m iljö lagarna. I F in land  h a r en arbetsg rupp  
vid m iljöm in isterie t u tre tt frågan. P å basis av arbetsg ruppens betänkande 
som  överläm nades 31.1 .1990 to rde  en k om m itté  inom  k o rt tillsä ttas  fö r a tt 
bereda den lagstiftn ing som  behövs.

B io tekn ik  vid krigföring

I en konven tion  av å r 1972 fö rb juds u tveckling, p ro d u k tio n  och lagring 
av bakterio logiska (biologiska) vapen  och tox invapen . I konven tionen  
ingår också en överenskom m else om  fö rstö rande t av  sådana vapen. D en 
fö rb juder em ellertid  in te  fredlig  an v ändn ing  av äm n en a  i fråga. D essu tom  
skall konven tionen  tilläm pas så a tt den in te  inverkar m enlig t på av talssta- 
te rn as ekonom iska och teknologiska u tveck ling  eller det in te rna tione lla  
sam arbe te t inom  en fredlig bakterio logisk  verksam het. D et ä r  dock m ycket 
svårt a tt övervaka tilläm pningen  av konven tionen  delvis beroende på a tt 
begreppet fredlig  in te nä rm are  h a r defin iera ts i konventionen .

U tvecklingen inom  vapenteknologin  h a r  beak ta ts också i 1977 års till- 
läggsprotokoll I till G enévekonven tionerna . P ro toko lle t gäller skyddande 
av offren för in te rna tione lla  väpnade konflik ter. Enligt tilläggsprotokollet 
ä r  av ta lsparte rna , då  de undersöker, u tvecklar, skaffar eller ta r  i b ruk  nya 
vapen eller k rig föringsm etoder, skyldiga a tt ta  reda på om  användn ingen  
av dessa ä r  fö rb juden  i något e ller alla  sam m anhang  enligt d e tta  protokoll 
eller någon fo lkrättslig  bestäm m else som  gäller vederbö rande  av ta lspart. 
E ftersom  bestäm m elsen  ä r  synnerligen a llm än t fo rm ulerad , h in d ra r den 
in te  nödvänd ig tv is a tt vapen som  bygger på den  nya tekn iken  utvecklas 
och tas i bruk.
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P atentering av b io tekn iska  produkter

D en gällande paten tlagstiftn ingen  i F in land  h a r b ringats i ö verensstäm 
m else m ed  det europeiska  p a ten tav ta le t. D et ä r  skäl a tt i dessa tid e r  av 
in te rn a tio n e llt ekonom isk t sam arbete  göra regleringen av m öjligheterna 
a tt d ra  ekonom isk  n y tta  av en upp finn ing  så enhetlig  som  m öjligt i de olika 
länderna . D e tta  h a r varit avsik ten  m ed a tt harm on isera  paten tlagstiftn ing -

P aten teringen  av organ ism er som  h a r  skapats m ed b io tekn iska  m edel är 
i d e tta  nu  en i m ånga avseenden  öppen  och kontroversiell fråga. M ot 
varan d ra  s tå r å ena sidan  de forskare som  an v än d e r b io tekn ik  och fö re ta 
gens ekonom iska in tressen , å  an d ra  sidan  det a llm änna  in tresset och de 
etiska synpunk terna . E nligt § 1 i v å r n u v aran d e  paten tlag  m eddelas p a ten t 
in te  på ” väx tso rte r eller d ju rra se r eller väsentligen biologiskt fö rfarande 
för fram stä lln ing  av  väx ter eller d jur. P a ten t m å dock m eddelas på  m ik ro 
biologiskt fö rfarande och a ls te r av sådan t fö rfa ran d e” . B io teknikens u t
veckling h a r le tt till svårighete r v id  to lkn ingen  av d e tta  stadgande.

Behovet av nordiska konventioner

Jus titiem in is te rie t an ser a tt p rob lem en  inom  den m ed icinska gen tekn i
ken in te än n u  ä r m ogna a tt lösas genom  konven tioner. D et ä r  in te  heller 
klart om  frågorna kan  lösas m ed en enda konven tion . D e no rd iska  länder
na bör i d e tta  skede tillsam m ans följa m ed u tvecklingen på om råd e t och i 
m ån av m öjlighet in ta  en gem ensam  s tån d p u n k t i frågor som  k om m er upp. 
F örst senare  ser m an  om  det ä r  m öjligt a tt ingå en eller even tue llt flera 
konven tioner.

D et ä r  m öjligt a tt de o lika etiska å skådn ingarna  i län d e r inom  olika 
ku ltu rk re tsa r leder till a tt någon in te rna tione ll k o nven tion  om  m edicinsk  
gen teknik  aldrig  k om m er a tt ingås. En nord isk  konven tion  vore sannolik t 
lä tta re  a tt ås tad k o m m a tack  vare  den  gem ensam m a ku ltu rbakgrunden . 
D enna  m öjlighet b ö r in te  g löm m as b o rt, m en i de tta  skede ä r det in te  skäl 
a tt påskynda någon nord isk  konven tion .

D e no rd iska  länderna  h a r goda skäl fö r a tt sam arbe ta  vid beredningen  
av lagstiftn ing om  b io tekn ikens m iljöverkn ingar. D essa verkn ingar be
gränsas em ellertid  in te  b ara  till snäva o m råd en  u tan  de kan överskrida 
stats- och t .o .  m . världsdelsgränser. En m era o m fa ttan d e  in te rna tione ll 
konven tion  vore d ä rfö r ändam ålsen ligare  än  en no rd isk  konven tion . D e 
no rd iska  länderna  m åste  också i fo rtsä ttn ingen  sam arb e ta  vid in te rn a tio 
nella forum  för a tt lösa m iljöp rob lem en .

En nord isk  konven tion  skulle knappast ha någon betydelse för reglerna 
för krigföring.

F rågor som  gäller pa ten tsy stem et i sam band  m ed b io tekn ik  håller på att 
u tredas i olika in te rn a tio n e lla  o rgan isa tioner. F in land  och de övriga n o r
diska länderna  d e lta r i d e tta  arbete . En separa t no rd isk  k o n ven tion  ä r
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knappast nödvänd ig  i d e tta  hänseende heller, u tan  a rb e te t på in te rn a tio 
nella konv en tio n er b ö r fo rtsä tta  och göras effektivare.

H elsingfors den 30 ok tober 1990

Jan  Törnqvist 
Lagstiftningsdirektör

H arri P alm én  
Lagstiftningsråd

Jord- och skogsbruksministeriet:1

M edlem sforslaget h an d la r om  b io- och gen tekn ikom rådet, som  ä r  y tterst 
ak tuellt och viktigt. Såsom  det k o nsta te ras  i förslagets m otiveringar, har 
dessa m etoder, som  u n d er en ko rt tid  k raftig t u tvecklats , sanno lik t en sto r 
användn ingspo ten tia l bl. a. inom  jo rd - och skogsbruket. S am tid ig t kan 
dock uppstå  p rob lem  i och m ed  a tt m an  b ö rja r  anv än d a  dessa m e to d er i en 

p roduk tionsskala .
M etoderna  h a r  u tvecklats så snabb t a tt den  d iskussion  som  den n ö d v än 

diga lagstiftn ingen fö ru tsä tte r beträffande o lika sypunk ter på den n a  fråga 
in te  h a r in le tts  i F in land  fö rrän  fö r någon tid  sedan.

Av de no rd iska  länderna  h a r endast D an m ark  godkänt en lag om  m iljö- 
och genteknologi. I Sverige Finns in te  några stadganden  i sam band  m ed 
gen teknik  m en  d ä r  h a r m an  genom  fö ro rdn ing  tillsa tt en delegation , som  
h a r  till uppgift a tt in fo rm era  om  b io tekn ikens u tveckling  och behand la  
gen teknikens tilläm pningar. 1 N orge och Island Finns in te  egna stadgan
den. I dessa länder iak ttas frivilligt N IH :s (N ationa l In s titu te  o f  H ealth ) 

stadganden . O ckså i F in land  h a r m an  följt N IH :s stadganden  på  basen  av 
frivillighet.

Av E G -länderna  h a r Tyskland en särskild  lag om  gen tekn ik  u n d e r bered 
ning. I N ederländerna , F rank rike  och S to rb ritan n ien  regleras gen teknik  på 
basen av an d ra  lagar och stadganden .

EG  h a r up p sa tt som  sitt m ål a tt skapa m öjligast enhetliga stadganden  
om  genteknik  i m ed lem sländerna . Å r 1990 godkändes två d irektiv :
1. A nvändn ingen  av genetisk  m an ipu le rad  o rgan ism er i s lu tna fö rhållan 

den  (90 /219/EE) och
2. A vsiktlig sp ridn ing  av genetisk t m an ipu le rade  o rgan ism er i m iljön  

(90/220/EEC).

V id jo rd -  och skogsbruksm in isterie t h a r m an  u n d er sista tid en  a rb e ta t 
m ed p a ten t- och föräd lingsrättsliga frågor m ed anslu tn ing  till u tny ttjan d e t 
av forsknings- och u tveck lingsarbetets resu lta t inom  gentekniken.

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .
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F ö r reglering av b io- och gen tekn iken  b ö r m an  på allvar sä tta  sig in  i de 

etiska aspek terna  i frågan såväl fö r d ju rs som  växters v idkom m ande .
D et h a r b eräkna ts  a tt en beredn ing  av lagstiftn ing som  täcke r gen tekn i

kens cen tra la  p rob lem  i F in land  k om m er a tt ta  m inst tv å  å r  i anspråk .

Jo rd - och skogsbruksm in is terie t an ser a tt m edlem sförslaget ä r  värt a tt 
tillstyrkas. D iskussion  m ellan  de n o rd iska  län d ern a  ä r en v ik tig  del vid 
beredningen  av den  föreslagna konven tionen . I no rd isk t sam arbe te  bö r 
u tny ttjas det pågående a rb e te t t. ex. inom  nord isk  p ro g ram k o m m itté  för 
b io teknologi (N PB ) sam t i no rd isk  e tik k o m m itté  för b io tekn ik . N ord iska  
m in is te rråd e t h a r  också tillsa tt en arbetsg rupp , ” A rbetsg ruppen  fö r im m a- 
teria lrä ttslig t skydd av b io teknolog iska up p fin n in g ar” , d ä r  jo rd - och 
skogsbruksm in is terie t ä r  rep resen tera t. A rbetsg ruppen  skall också beak ta  
etiska synpunkter.

Enligt jo rd - och skogsbruksm in is terie ts upp fa ttn in g  är det dock n ö d v än 
digt a tt vid beredn ing  av ett no rd isk t ram av ta l vara  i nära  k on tak t m ed EG 
m ed hänsyn till det a rbe te  som  görs inom  EG. På d e tta  sä tt kan m an  redan  
i begynnelseskedet m edverka  till en gem ensam  prax is i E uropa.

H elsingfors den 2 n o vem ber 1990

R ein o  Uronen 
Kanslichef

l lk k a  V ainio-M attila  
Avdelningschef

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och h ä lsovårdsm in is te rie t fö ro rd a r sträv an d en a  a tt å stad k o m m a 
in te rn a tio n e lla  överenskom m elser för reglering av b io- och gentekniken. 
E ftersom  utvecklingen på om råd e t går fram  m ycket snabb t an ser m in is te 
riet dock a tt ifrågavarande reglering knappast kan vara  långt de ta ljerad .

F ö r n ä rv a ran d e  a rb e ta r E u ro p aråd e ts  exp ertk o m m itté  fö r b ioetik  
(C A H B I) för a tt u tv ä rd e ra  vilka frågor — rö rande  m ed ic inala  tilläm pn ing 
a r — som  skyndsam t borde  reguleras av en in te rna tione ll överenskom m el
se. L ikaså h a r N ord iska  m in is te rråd e t tillsa tt en k o m m itté  fö r a tt behand la  
frågor angående etik  inom  bioteknolog in .

M ed beak tande  av  o v an n äm n d a  fö rberedelsearbete  an ser social- och 
hä lsovårdsm in iste rie t a tt ingen separa t beredn ing  av en nord isk  b io- och 
gen tekn ikkonven tion  för n ä rv a ran d e  ä r aktuell.

H elsingfors den  8 n ovem ber 1990

M auri M ie ttinen  
M inister

R a l f  E kebom  
Tf. överinspektör



Miljöministeriet:

F örem ålet fö r  det in ternationella  sam arbetet 

I m edlem sförslaget beh an d la r m an både b io tekn ik  och genteknik . G en 
tekn iken  b ö r anses vara  en del av den v idare  och ä ld re  benäm ningen  
b io tekn ik . U tveck landet av  b io tekn iken  h a r u n d er den senaste  tiden  till 
s tö rsta  delen in rik ta ts  på undersökn ing  av de genetisk t m od ifierade  m ikro 
o rgan ism erna  (G E M s) och tilläm p n in g ar av dessa. D e om stän d ig h e te r som  

p resen te ra ts  i m edlem sförslaget och fram tid su ts ik te rn a  h a r i a llm änhet 
kopp la ts till a rbete t m ed G EM s. E tt even tue llt a llm än t av tal b o rde  d ärfö r 
begränsas till enbart gen tekniken  och den övriga b io tekn iken  b o rde  så lun
da  läm nas u tan fö r avtalet.

Sam arbete t u tanför N orden  

Enligt förslaget behövs det e tt a llm än t av ta l om  genteknik  m ellan  de 
nord iska  länderna . T ill gen tekniken , och speciellt till gen teknikens inver
kan på m iljön  och hälso tillstånd , h ö r likadana  prob lem  som  till u tveck lan 
det och an v ändn ing  av kem iska p roduk ter. D essa problem  h a r in te rn a tio 
nellt sett i huvudsak  behand la ts på b redare  bas än  enbart m ellan  de 

nord iska  länderna.
R egleringen och sty rn ingen  av gentekniken  h a r i E uropa fö rbere tts  fram 

fö r allt inom  organ isa tionen  för ekonom isk t sam arbete- och utveckling  
(O E C D ) sam t inom  europeiska  gem enskapen  (EG ). Inom  dessa o rganisa
tio n e r har ärendet som  ett resu lta t av flera års arbete  h u n n it re la tiv t långt, 
å tm in s to n e  då  jä m fö rt m ed  den  beredskap  som  de o lika no rd iska  länderna  
h a r a tt behand la  den a d m in is tra tiv t rättsliga regleringen av  genteknik .

V id utvecklingen och tilläm pningen  av gen teknik  behövs d e t in te rn a tio 

nellt sam arbete . D et ä r  dock u p p en b art a tt d e t för de no rd iska  länderna  
skulle löna sig a tt k oncen tre ra  sig på  det a rbe te  som  görs inom  O E C D  och 
a tt s träva  till a tt b eak ta  E G s d irek tiv . Ä ven det fak tum  a tt regleringen av 
gen tikn ik  ä r  o lika långt h unnen  i de o lika no rd iska  länderna  ta la r  för detta. 
Som  E G -land har D an m ark  s tifta t en lag som  reglerar genteknik . I de 
övriga nord iska  länderna  finns m o tsvarande  lagstiftn ing in te. En gem en
sam  no rd isk  arbetsg rupp  beh an d la r G E M s pa ten trä ttig h e te r.

F in land  berett a tt sluta a llm än t avtal 

I F in lan d  h a r m an  gjort en  undersökn ing  om  den in te rn a tio n e lla  lagstift
n ingen och de in te rn a tio n e lla  av ta len  om  b io tekn ik  och på  basen av  de tta  
u tv ä rd e ra t om  den  fin ländska  lagstiftn ingen räcker till fö r reglering av 
b io tekn ik . I sitt b e tän k an d e  d ry ftade  arbetsg ruppen  behovet a tt k o m ple tte 
ra  den fin ländska  lagstiftn ingen. D et fö rberedande lagstiftn ingsarbetet 
to rde  kom m a i gång u n d e r å r  1991.

V id  sidan  av lagstiftn ingsarbetet h a r m an  fö r avsik t a tt b ereda  detaljera-
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de anv isn ingar och rek o m m endationer. En n äm n d  fö r b io tekn ik , som  
sanno lik t k om m er a tt tillsä ttas i bö rjan  av å r 1991, skulle u tfö ra  d e tta  

arbete. I sam band  m ed dessa två uppg ifter to rd e  m ynd igheterna , in d u s tri
erna  och o rgan isa tionerna  inom  b io tekn ikb ranschen  tillsam m ans lägga 
upp  rik tlin je rna  for u tveck landet och regleringen av b io tekn ik  i F in land . 
D ärfö r ä r  det för tid ig t a tt bö rja  d ryfta  regleringen av b io tekn ik  m ellan  de 
nord iska länderna .

S tälln ingstagande

M iljöm in isterie ts  konklusion  ä r a tt läget in te  än n u  ä r m oget fo r en 
beredn ing  av e tt såd an t a llm än n o rd isk t av ta l som  avses i m ed lem sförsla
get. M an borde  i stä lle t avvak ta  i fö rsta  ru m m et resu lta te t av det a rbete  
som  görs inom  O E C D  och EG gällande reglering av b io tekn ik . 1 F in land  

har m an  för avsik t a tt inom  de n ärm aste  åren  förnya lagstiftn ingen som  
gäller b io tekn ik  och sam tid ig t göra den  förenlig  m ed  de in te rna tione lla  

kraven. I sam band  m ed b io tekn ikens u tveckling  kan  d e t i e tt senare  skede 
uppstå  behov av ak tivare  sam arbete  inom  N orden .

H elsingfors den 12 novem ber 1990

Olli Paasivirta  
Biträdande avdelningschef

Tuija Talsi 
Vf. överinspektör

Finlands Akademi avdelningen för forskningsetik:'

I m edlem sförslaget föreslås a tt N o rd isk a  råd e t rek o m m en d era r N o rd is
ka m in is te rråd e t a tt v id ta  å tgärder fo r en beredn ing  av en no rd isk  b io- och 
gen tekn ikkonven tion . K onven tionen  b ö r bl. a. innehålla  skydd fö r person 

lig genetisk  in teg rite t, regler fo r gen tekn isk t fö rfa rande  på m änskliga em 
bryon  och regler för u ts läpp  i n a tu ren . E nligt förslaget bo rde  k onven tionen  
också ha ett fungerande kontro llsystem .

F lera av de frågor som  upp tag its  i in itia tiv e t behand las redan  i både 
nord iska  och fin ländska  k o m m ittée r och a rbetsg rupper, och lagstiftn ing 
eller an d ra  s tadganden  angående dem  ä r  u n d e r beredning .

M in iste rråde t tillsa tte  1989 en arbetsg rupp  för a tt b eh an d la  e tiska  frågor 
m ed anslu tn ing  till b io tekn iken  (N ord isk  u tvalg  for e tik  inden  for b io tek 
nologi). A rbetsg ruppens uppgift ä r  a tt in sam la  och bearbe ta  in fo rm ation  
om  den m oderna  b io tekn ikens m etoder, b edöm a dem  i e tisk t hänseende

1 Yttrandet översatt frän finska. 

t l  -A 9 3 9 /j Supplement
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och bedöm a deras risker sam t delta  i den  nord iska  d iskussionen  om  
b io tekn ikens etik . A rbetsgruppen  kan vän tas p roducera  ju s t den in fo rm a

tion  som  b o rde  läggas som  grund  för en gem ensam  no rd isk  linje när det 
gäller a tt kon tro llera  och reglera b io tekn ikens tilläm pn ingar m ed hänsyn 
till risker och etiska synpunk ter. A rbetsgruppen  h a r speciellt fäst u p p m ärk 
sam het på gentekniska tilläm pn ingar for m än n isk o r (i synnerhet gend ia
gnostik), på d ju r in rik tad  genteknik , m iljö tilläm pn ingar och e tik  i sam 
band  m ed riskbedöm ning . A rbetsg ruppen  p ro d u cera r m ateria l fo r en of
fentlig  d iskussion  om  gen- och b io tekn ikens etiska frågor. D enna  d iskus
sion skall till slut u tfo rm a de gränser fö r användn ingen  som  ä r accep tab la  

u r etisk  synvinkel.
M an h a r tillsa tt en arbetsg rupp  i N ord iska  m in is te rråde ts  regi (A rbets

g ruppen  för im m ateria lrä tts lig t skydd av b io tekn iska  uppfinn ingar) fö r a tt 
beh an d la  frågor om  bio- och gen tekn iska upp finn ingars pa ten tskydd .

M iljöm in isterie t i F in land  tillsa tte  1989 en arbetsg rupp  m ed uppgift a tt 
b l.a. värdera  behovet fö r a tt i F in land  uveckla lagstiftn ing angående b io 
tekn ik . I sin s lu trap p o rt reko m m en d era r arbetsg ruppen  a tt m an  borde  
u tveckla lagstiftn ing angående b io tekn ik  i syfte a tt reglera skado r som 
genetisk t fö rän d rad e  organ ism er even tue llt o rsakar, genom  a tt nödvändiga 
stadganden  ink luderas i ex is terande speciallagar. F ö r a tt m an  skulle kunna 
sam o rd n a  o lika m yndigheters fu n k tio n e r skulle det vara  nödvänd ig t a tt 
tillsä tta  en särskild  gen tekn iknäm nd  som  expertorgan. S ta tsråde t borde 
tillsä tta  en k om m itté  för n ödvänd ig  lagstiftn ingsarbete.

Som  cen tra lt innehåll skulle den  föreslagna konven tionen  innehålla  
ov an n äm n d a  regler och s tadganden  som  olika no rd iska  och nationella  
organ håller på a tt bereda  och behand la . E ftersom  deras behand ling  ännu  
in te  h a r slu tfö rt eller b efinner sig i e tt begynnelseskede, skulle det vara 
ändam ålsen lig t a tt uppsk ju ta  e tt even tuellt beslu t om  beredn ing  av kon

ven tionen  till en senare tid p u n k t.
M odern  b io tekn ik  och gen teknik  h a r h ittills  v isat sig vara säkra. N ä r det 

gäller a tt förebygga deras even tuella  nackdelar ä r  det även  i fram tiden  
cen tra lt a tt finna m etoder genom  vilka det ä r  m öjligt a tt tillförlitlig t 
bedöm a risker som  even tue llt ä r fö rkn ippade  m ed dess olika tilläm p n in g ar 
och i synnerhet m iljö tilläm pningar. Både nationell no rd isk  och in te rn a tio 
nell verksam het (bl. a. B R ID G E -program m et inom  EG  och a rbete t inom  
O E C D ) pågår för a tt u tveckla sådan  riskbedöm ning . D et skulle vara  v ik
tigt för de no rd iska  länderna  a tt k unna  delta  effektivt i d enna verksam het, 
som  befräm jar tillgodogörandet av b io tekn iken  och m in im era r dess p o ten 
tiella nackdelar.

H elsingfors den 6 novem ber 1990

K eijo P aunio  
Ordförande

Paavo Löppönen  
Sekreterare
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Ålands landskapsstyrelse:

L andskapsstyrelsen  ä r av den upp fa ttn ingen  a tt de i m edlem sförslaget 
fram förda  sypunk terna  och defin ie rade  p rob lem stä lln ingarna  i an ledn ing  
av den nya bio- och gen teknikens snabba och m ångsid iga u tveckling  ä r väl 
g rundade.

L andskapsstyrelsen  o m fa tta r  d ä rfö r m edlem sförlaget som  syftar till a tt 
ås tadkom m a en nord isk  bio- och gen tekn ikkonven tion  och e tt kontro llsys
tem  för ändam åle t.

M arieham n den 29 novem ber 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

H åkan  Kulves 
M iljövårdsintendent

I s l a n d

M iljøm inisteriet (U mhverfisráðuneytið):1

M in isterie t ha r o rien te re t sig om  forslagets indho ld  og kan anbefale 

vedtagelse a f  det.

R eykjavik, den  3. decem ber 1990

Júlíus Sólnes
Páll L in d a l

N o r g e

Sosialdepartementet:

O vernevn te  m edlem sförslag  ble d rø fte t på et m øte m ellom  U ten rik sd e
p artem en te t, L an d b ru k sd ep artem en te t, N æ ringsdepartem en te t, U tdan - 
nings- og fo rskn ingsdepartem en te t, M iljøverndepartem en te t, F iskeride
p artem en te t, F am ilie- og fo rb ru k erd ep artem en te t, F o rsv arsd ep artem en te t 
og S osia ldepartem en te t 2. n ovem ber 1990. D ep artem en ten e  ble anm odet 
om  å avgi skriftlig  tilleggsuttalelse dersom  de fant de tte  ønskelig. U tta le lser 
fra Ju s tisd ep artem en te t og N orges A llm ennvitenskapelig  Forskn ingsråd  
(NAVF) følger vedlagt (se nedan).

D et er bred  enighet b lan t de respektive d ep artem en te r om  a t det ikke er 
hensik tsm essig  å sta rte  et slikt konvensjonsarbeid . E tte r  departem en tenes 
syn bør m an  b ruke de nord iske  g rupper som  eksisterer til å u trede  ulike

' Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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sider ved saksfeltet, og forøvrig  søke en  stø rst m ulig nord isk  koo rd inering  i 
in ternasjonale  fora, så som  E u roparåde t og FN -system et (derib lan t 
U N E P).

N AVF peker på a t det likevel er næ rliggende å a rbeide  for en felles 
vu rdering  av de etiske no rm er som  b ø r legges til grunn  fo r reguleringen av 
den  bio teknologiske forskningen og dens anvendelse, og fo reslår a t m ed 
lem sförslaget oversendes til N ord isk  u tvalg  fo r e tikk  innen  bio teknologi 
u n d e r N ord isk  M in iste rråd  for v idere bearbeidelse. Sosia ldepartem en te t 
s lu tte r seg til dette.

O slo, 5. desem ber 1990

K ari H olst
Grete Gjertsen

Justis- og politidepartementet:

M ellom  de nord iske  land  foregår det et kon tinuerlig  lovsam arbe id  av 
m er eller m ind re  form ell karak te r og m ed en  stø rre  eller m in d re  grad av 
harm onisering  som  resu lta t. K onvensjonsfo rm en  er m eget tung  og bør 
m ellom  de nord iske land  generelt bare  b rukes n å r det et nødvend ig  av 
f. eks. konstitu sjonelle  eller folkerettslige grunner.

F o r b io- og genteknologiske spørsm ål er det na tu rlig  fo r oss å sondre 
m ellom  på den  ene side spørsm åle t om  rettsbeskytte lse  av  bio teknologiske 
oppfinnelser, som  e r J d ’s fagom råde, og på den  an n en  side de and re  
spørsm ålene om  regulering, som  ikke er J d ’s fagom råde.

F o r spørsm ålet om  rettsbeskytte lse  av  b io teknologiske opp finnelser vil 
det vanskelig  kunne etableres en  no rd isk  enighet i form  av en konvensjon . 
Sverige og D an m ark  er tils lu tte t den europeiske paten tkonvensjon , som  
tilla te r pa ten te ring  av bio teknologiske opp finnelser i s tø rre  grad enn  den 
norske regjeringen h a r  gått inn  for i st. m eld. n r  7 (1990 —91) om  b io tekno
logi. D an m ark  kan bli bu n d e t av eventuelle  E F  d irek tiv er om  rettsbesky t
telse av b io teknologiske oppfinnelser.

D et frem holdes i forslaget at de nord iske  land  i hovedsak  savner lovgiv
ning for b io teknologi. F o r N orge er det s to rt sett riktig. E t eventuelt 
konvensjonsprosjek t vil im id le rtid  høyst sannsynlig  trekke ressurser fra 
lovgivningsarbeidet. Som forslagstillerne også frem holder, går den b io tek 
nologiske u tv ik ling  raskt. D et tils ier også varsom het m ed  konvensjonsfor
m en. Et konvensjonsprosjek t kan lett resu ltere  i en konvensjon som  ingen
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vil ratifisere , for å holde åpen  m uligheten  fo r å følge m ed i u tv ik lingen , 
eller en konvensjon  som  på en u tils ik te t m åte  h in d re r en ønsket u tv ik ling .

O slo, 4. ok tober 1990

E tte r fu llm akt

K nut H elge R ein skou  
Lovrådgiver

B erit Johannessen  
Førstesekretær

Utdannings- og forskningsdepartementet:

U tdann ings- og fo rskn ingsdepartem en te t h a r  lagt m edlem sforslaget 
fram  for N orges a llm envitenskapelige fo rskn ingsråd  som  i b rev  av 15. 
novem ber d. å. h a r u tta lt seg slik det fram går av vedlagte kopi. Vi viser til 
d enne u tta le lse  (se nedan).

I sam svar m ed de tte  kan  U tdann ings- og fo rskn ingsdepartem en te t for 
sin del ikke anbefale  at det u ta rbe ides en no rd isk  konvensjon  på det 
grunnlag  som  er skissert i m edlem sforslaget, og vi vil tilrå  a t en foreløpig 
satser på det sam arbe ide t som  er i gang, både på nord isk  og in te rnasjona lt 
nivå.

O slo, 27. n ovem ber 1990

S tig  K lingstedt 
Ekspedisjonssjef

Tom as Overgaard

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd (NAVF):

D e nord iske  land  følger noe ulike ve ier i a rbe ide t m ed  sam funnsm essig  
kon tro ll av b io teknolog ien . D an m ark  fikk  en lov om  m iljø  og genteknologi 
i 1983, den  norske regjering er i ferd  m ed å u ta rb e id e  et lovverk  som  trolig  
vil kom m e til å ligge næ r det danske, m ens Sverige og F in land  velger å 
regulere denne v irksom heten  ved fo rsk rifter h jem let i eksisterende 
lovverk, slik USA også gør.

D et er likevel næ rliggende å a rbe ide  fo r en felles no rd isk  vu rdering  av de 
etiske no rm er som  bø r legges til g runn  for reguleringen av den b io tekno lo 
giske forskningen og dens anvendelse , en ten  nå fo rsk riftene  er kny tte t til 
eget lovverk  eller ikke. D et er vesentlig  a t disse fo rskriftene ikke b lir så 
forskjellige a t det av denne g runn  b lir forsk jeller i ram m ebetingelsene  for 
bio teknolog ien  i de no rd iske  land.
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D et foreliggende forslag er im id le rtid  av en slik o rdlyd av det an ty d e r et 
ikke fu llstendig  k jennskap  til v iktige saklige fakta på om rådet. D et er for 
eksem pel ikke korrek t at de no rd iske land  ” saknar i huvudsak  lagstiftn ing 
inom  b io tek n ik o m råd e t” , (kfr. ovenfor).

1 tred je  av sn itt om tales den ” oreglerade u tveck lingen” . I v irkeligheten 
h a r genteknologien  i for eksem pel N orge væ rt selvregulert m ed hensyn til 
s ikkerhe tsm om en te t e tte r N T H  guidelines, i senere tid  også u n d e r oppsyn 
av S osia ldepartem en te ts utvalg (Blix G undersen -kom itéen).

I sam m e avsn itt om tales ” o rgan ism er m ed helt ny g enuppsä ttn ing” . D et 
e r  en vrangforestilling  å tro  at m an  kan skape organ ism er m ed helt ny 
” g enuppsä ttn ing” ved genteknologiske m e toder eller skape ” nye a r te r” 
(avsn itt 5), og det e r heller ingen forskere som  forsøker dette.

Forslagsstillerne peker på visse u rovekkende m ulige konsekvenser av 
bio teknologien: forstyrrelse av den økologiske balansen  ved u ts lipp  av 
genetisk  m odifiserte  o rganism er: n a tu ren , m er effektive m id le r til b io lo
gisk krigføring, og genteknisk  end ring  av m enneskelige kjønnsceller. At 
slikt bø r fo rh indres, vil det neppe være noen  uenighet om  i N orden . M en 
når forslagsstillerne ønsker å forby overføring  av genm ateria le  fra m enne
sker til dy r og ønsker å forby p a ten te ring  av genm odifiserte  m ik roorgan is
m er, ty d er det på m anglende innsik t i hva m oderne  m edisinskbiologisk  
forskning og bio teknologi i praksis går ut på.

N ord isk  M in isterråd  h a r satt igang et no rd isk  b io teknologisk  sam ar
beidsprogram , og innen  ram m en  av de tte  o p p re tte t N ord isk  utvalg for 
e tikk  innen  b io teknologi, som  h a r  som  oppgave å arbeide  m ed ne ttopp  

disse problem ene.
NAVF vil på denne bakgrunn  foreslå at m edlem sforslaget oversendes til 

N ord isk  utvalg for e tikk  innen  b io teknologi, for v idere  bearbeidelse. D et 
er viktig  a t en eventuell no rd isk  konvensjon  bygger på et faglig bedre 

fundert og etisk  m er nyansert g runnlag  enn  næ rvæ rende forslag.

O slo, 15. novem ber 1990

N orges a llm ennvitenskapelig  forskningsråd

B erit M ørland  
Fung. avdelingsdirektør i RMF

K jersti S letho lt 
Fagkonsulent i RMF
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S v e r i g e

Genteknikberedningen:

D e nord iska  länderna  h a r in tag it o lika s tån d p u n k te r i fråga om  behov av 

regel- och lagverk för sam hälle ts kon tro ll av tilläm pn ing  av b io teknologi, 
särskilt genteknologi. D an m ark  h a r en gentekniklag  av å r 1985, som  nu, 
vad avser d ju r och väx ter, skall bli fö rem ål för översyn i och for h a rm o n i
sering m ed E G s d irek tiv . N orge h a r  e tt lagförslag rö rande  d ju r och väx ter 
u te på rem iss. F in land , varifrån  förslaget väckes, saknar än n u  ett form ali- 
serat regelverk och så gör även Island.

Sverige slutligen h a r i flera om gångar u tre tt olika avsn itt av to ta l
kom plexet. D et fö rsta  b e tän k an d e t H ybrid-D N A  tekn iken  u n d er kontro ll 
(D s U 1978:11) fram lades redan  1978. R iksdagen beslu tade  sederm era  att, 

i en lighet m ed förslaget, tillgodose kon tro llbehovet genom  tillägg till a r
betsm iljö lagstiftn ingen  och m iljöskyddskungörelsen  sam t a tt in rä tta  dele
gationen  för hybrid -D N A  frågor. V idare  h a r regeringen u n d e r hösten  lagt 
fram  en p roposition  om  anv än d n in g  av gen teknik  på  m änn iska , d ä r  bl.a. 
frågor rö ran d e  den personliga in teg rite ten  och h u m an a  em bryon  ä r  före
m ål för förslag. Y tterligare  frågor rö ran d e  användn ingen  av gen tekniken  
bereds för n ä rv a ran d e  inom  G en tekn ikbe redn ingen . B eredningens m an d a t 
fastställdes i m ars 1990 och den började  sitt arbete , som  skall pågå u n d er 
en tvåårsperiod , i augusti 1990. B eredningen h a r a tt se ö ver frågor rö rande 
ekologiska konsekvenser av  u ts läpp  av  gen tekn isk t m od ifie rade  organis
m er, etiska p rin c ip e r beträffande gen tekniska fö ränd ringar, p rin c ip e r för 
tills tåndsg ivn ing  fö r gen teknisk  verksam het sam t överg ripande im m ate- 
ria lrä tts liga  frågor.

D e ensk ilda no rd iska  länderna  ä r också i v arie ran d e  u ts träckn ing  redan  
b u n d n a  av in te rn a tio n e lla  av tal och överenskom m elser.

D en u n d er N ord iska  m in is te rråd e t so rte ran d e  N ord iska  p rog ram kom 
m ittén  för b io teknologi har i sin lägesrapport fö r de gångna två åren  av 
nord iska  sam arbe tsp rog ram m et inom  bio teknologi k o nsta te ra t, a tt de en 
skilda no rd iska  länderna  av sä tte r be tydande  resu rser för a tt u tred a  h u r 
m an skall reglera forskn ing  kring  och an v än d n in g  av b io teknologin . H it
tills h a r d e tta , som  fram går ovan , resu ltera t i lagar och fö resk rifter som  
skiljer från land  till land . P ro g ram kom m ittén  anser d ä rfö r a tt det vore 
önskvärt m ed  ett gem ensam t n o rd isk t o rgan fö r dessa frågor. G enom  ett 
sådan t skulle det också i högre grad bli m öjligt a tt även  kunna  påverka  det 
in te rn a tio n e lla  a rb e te t m ot en ökad grad  av harm onisering .

M ot bakgrund  av det an fö rd a  ser gen tekn ikberedn ingen  nu en d ast be
gränsade fö rdelar av a tt gå så långt som  m ot en nord isk  b io- och gen tekn ik 
konven tion . D ärem o t kan  beredn ingen  an slu ta  sig till den  uppfa ttn ing , 
som  fram förs av den N ord iska  p ro g ram k o m m ittén  fö r b io teknolog i, a tt ett 
sam arberso rgan  fö r koo rd inering  av de n o rd iska  ländernas s tån d p u n k te r i
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b erö rda  frågor skulle kunna vara till fordel b l.a. som  fö rberedande organ 
in fö r in te rna tione lla  förhandlingar.

M artin  H .son H o lm dah l 
Ordförande

Charlotte a f  M alm borg

Statens naturvårdsverk:

B iotekniken  u p pv isar en hel skala av fö rfaranden . F rån  u rå ld rig  a n v än d 
n ing av bak teriella  k u ltu re r av t. ex. jä s t i b rödbakn ing  över avel respek tive 
fö räd ling  av  d ju r och väx ter genom  system atisk t u rval och korsning av 
in d iv id e r m ed önskade egenskaper till den  ” nya b io tekn iken , speciellt 
gen tekn iken” , som  närm ast åsyftas i m edlem sförslaget. H ä r kan det röra 
sig om  fram ställn ing  av ett an ta l in d iv id e r m ed  exakt sam m a arvsm assa 
genom  cellsam m ansm ältn ing , s. k. k loning, eller d irek t fö ränd ring  av cel
lens arvsm assa  främ st genom  a tt m an  in fö r genetisk t m a te ria l från  en 
an n an  organism .

E tt m ål för m iljövården  i Sverige så som  det nyligen u ttryck ts av n a 
tu rv ård sv erk e t ä r  a tt i e tt fram tid a  m iljöanpassa t sam hälle  u tny ttjas  b io 
tekn ikens m öjligheter inom  m iljövården , och tekn ikens m ånga tilläm p 
n ingar inom  olika om råden  p rövas och styrs så a tt negativa m iljöeffekter 
in te  uppkom m er.

B iotekniken spelar redan  idag en viktig  roll i m iljövårdsarbe te t genom  
a tt m ik roorgan ism er an vänds för ren ing  av av loppsva tten  och nedbry tn ing  
av avfall. H ittills  h a r det i Sverige endast v arit fråga om  natu rlig t fö rekom 
m ande  m ikroorganism er. H ä r finns dock  sto r u tveck lingspoten tia l. D e tta  
gäller sanno lik t också anv än d n in g  av levande o rgan ism er i in dustrip roces
ser för a tt bl. a. m inska kem ikalieanvändn ingen . A nvändn ing  av biologis
ka bekäm pningsm edel istä lle t för kem ikalier ä r  e tt an n a t såd an t exem pel.

E tt u töka t no rd isk t sam arbete  fö r a tt främ ja  utvecklingen av b io tek n i
ken i dess positiva  bem ärkelse för m iljövården  bör kom m a till stånd .

D en nya b io tekn iken  kan också innebära  ekologiska risker om  genetiskt 
fö ränd rade  o rgan ism er få r en  ok o n tro lle rb ar sp ridn ing  och ru b b a r den 
ekologiska balansen . E ventuella  in tro d u k tio n e r bö r d ä rfö r ske u n d er sto r 
res trik tiv ite t och u n d e r betryggande kontro ll. D etta  gäller dessu tom  gene
rellt om  det ä r  fråga om  in fö rande av naturliga m en för en viss m iljö  
främ m an d e  arter.

F lerta le t av de no rd iska  länderna  h a r någon form  av lagstiftn ing inom  
b io tekn ikom råde t. I Sverige finns så lunda bl. a. tills tåndstvång  för odling  
av genetisk t fö ränd rade  väx ter inom  ram en för växtskyddslagen. Förslag 
h a r nyligen väckts av kem ikalie inspek tionen  a tt likställa  biologiska be
käm pningsm edel m ed kem iska och därigenom  få en obligatorisk  för-
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handsp rövn ing  av varje m edel. E tt lagförslag för a tt reglera forskningen på 
m änskliga em bryon  och för a tt fö rb juda  genetiska fö ränd ringar av könscel
ler ä r  v idare  u n d er riksdagsbehandling .

En översyn av lagstiftn ingen i Sverige pågår f. n. genom  en p a rlam en ta 
risk beredn ing  fö r frågor rö rande  anv än d n in g  av gen tekniken . B eredning
en skall m ed fö rtu r behand la  frågan om  h u r p rövningen  av gen teknikens 
tilläm pning  b ö r gå till och h u r denna p rövn ing  skall vara  o rgan iserad  m ed 
särskild  hänsyn  till de ekologiska riskerna. V erket har i y ttrande  
1990-10-23 till beredn ingen  an fö rt a tt d en n a  bör p röva  m öjligheten  a tt 
kon tro llera  genetisk t m od ifierade  o rgan ism er (G M O ) enligt den  lagstift
n ing d ä r  respek tive  fråga nä rm ast h ö r hem m a. En sådan  fördeln ing  av 
m ynd ighetsansvare t stäm m er överens m ed m iljöpo litikens strävan  a tt in 
tegrera m iljöansvare t hos respektive sektororgan.

D e lagar som  kan kom m a ifråga fö r kon tro ll av G M O  är sinsem ellan  
m ycket olika. D et ä r  d ä rfö r v ik tig t a tt g a ran tie r byggs in i system et fö r a tt 
få så enhetlig  och likartad  bedöm ning  som  m öjligt av de ekologiska risker
na vid sp ridn ing  av  G M O  i m iljön  ink lusive krav  på  underliggande doku 
m en ta tion  m . m. F ö r a tt få e tt b ä ttre  underlag  till sådana riskbedöm ningar 
h a r  n a tu rv å rd sv e rk e t p åb ö rja t e tt fo rskn ingsprogram  om  ekologiska risker 
m ed sp ridn ing  av transgena organism er.

M edlem sförslaget ta r  up p  ett flertal o lika aspek te r på  b io- och gen teknik  
som  svårligen kan behand las i en gem ensam  konven tion . D et ä r  dessu tom  
tveksam t a tt d isk u te ra  risker m ed  bio teknologi skilt från  an d ra  kän d a  eller 
po ten tie lla  m iljö risker. M an m åste  i sam tliga fall göra en så god risk /n y tto 
analys som  m öjlig t och den  görs bäst i d e t sam m anhang  respek tive  fråga 
hö r hem m a. D et kan visserligen vara  m er eller m in d re  svårt a tt bedöm a 
den ekologiska risken från  en viss kem ikalie, en s trå ln ing  eller sp ridn ing  av 
en gen teknisk t m od ifierad  organ ism . S ärsk ilda ru tiner, k rav  på basin fo r
m atio n , testsystem  m . m . fö r bedöm ning  av riskerna  kan  så lunda behöva 
u tvecklas för de senare. H ä r b lir  det också v ik tig t a tt successivt få ökad 
e rfa renhe t genom  bedö m n in g ar i p rak tisk t fö rekom m ande  fall.

V issa av de aspek ter som  m edlem sförslaget ta r  up p  ä r idag reglerade för 
E G -länderna  genom  E G -d irek tiv  om  a tt fö rh in d ra  sp ridn ing  genom  
o lyckshändelse (90/219/E E C ) och om  avsik tlig  sp ridn ing  (90/220/E E C ). 
R eglerna bygger delvis på  inom  O E C D is (O rgan isa tionen  fö r ekonom isk t 
sam arbete  och u tveckling) u ta rb e tad e  säkerhetsk rav  för anv än d n in g  av 
gen teknisk t m od ifie rade  o rganism er. U tvecklingen  h a r d ä rfö r antagligen 
redan  sp rung it ifrån  en särskild  no rd isk  konven tion  på om råde t. N a tu r
vårdsverket an ser d ärem o t a tt sam arbe te t inom  ram en  fö r N ord iska  m in is
te rråd e t bö r e rb juda  goda m öjligheter till u tö k a t in fo rm atio n su tb y te  och 
till a tt ta  upp  frågor om  riskbedöm ning  och riskvärdering  av gen teknisk t 
m odifierade  o rgan ism er och s tra teg ier se tt i e tt v idare  in te rn a tio n e llt p e r
spektiv . En aspek t i d e tta  sam m anhang  ä r  a tt m an  p å  E G -n ivån  behöver 
fo rtsä tta  a rbete t m ed  a tt im p lem en tera  de n äm n d a  d irek tiven . O m  också
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E fta-länderna  an ta r  dessa d irek tiv  och fö ru tsa tt a tt dessa länder på ett eller 

an n a t sä tt får m öjlighet a tt påverka  E G :s fo rtsa tta  arbete  kan en gem ensam  

no rd isk  strategi här bli betydelsefull.
E tt an n a t de lom råde som  det kan finnas an ledn ing  fö r de no rd iska  

länderna  a tt ta  upp  gem ensam t avser paten tfrågor. P aten tlagstiftn ingen  
u teslu ter m öjligheten  a tt ta  p a ten t på d ju r och växter. M ed gentekniken  
h a r  det em ellertid  k om m it e tt ökat tryck  a tt tän ja  p a ten trä tten  till a tt även 
om fa tta  levande o rgan ism er av olika slag. D enna  fråga övervägs f. n. av 
E uropeiska p a ten tkon to re t. D et är f. ö. redan  tillå te t i alla nord iska  länder 
a tt ta  pa ten t på m ikrobiologiska processer och i alla u tom  N orge att också 
ta  p a ten t på m ikroorgan ism er. E tt ökat in fo rm ationsy tby te  och sam arbete  
m ellan  de nord iska  länderna  skulle vara  värdefullt även på de tta  om råde.

Solna den  30 n o vem ber 1990

Göran Persson
S u n e  Eriksson

Lantbruksstyrelsen:

L an tb ruksstyrelsen  h a r i y ttran d e  1990-05-28 över rap p o rten  ” G en tek 
n ik  — väx te r och d ju r” redov isa t sin syn på vissa frågor om  gen tekn ik  (se 
B ihang). Styrelsen h a r bl. a. an fö rt a tt ” en m ycket v ik tig  fråga i sam band  
m ed överväganden  om  k o n tro llå tgärder inom  o m råde t ä r  a tt tillräcklig  
hänsyn tas till den in te rna tione lla  u tvecklingen. D essa hänsyn  b ö r tas såväl 
vid överväganden  om  behovet av och u tfo rm ningen  av ko n tro llå tg ärd er i 
s to rt som  vid u tfo rm n ing  av detaljregler, såsom  i fråga om  tilläm pn ings
om råde  för lagstiftning, no rm er för testn ing , rik tlin je r för p rövning  av 
u ts läpp  m . m .” .

Som fram går av förslaget föreslås även a tt de nord iska  län d ern a  bör 
a rbeta  för en in ternationell konven tion .

M ed hänsyn till bio- och gen tekn ik frågornas m ycket s to ra  in te rn a tio 
nella räckv idd  kan behovet av  en nord isk  konven tion  stark t ifrågasättas. 
A rbete t inom  o m råde t b ö r i stället ske m ed  in r ik tn ing  d irek t på en in te rn a 
tionell konven tion . 1 d e tta  arbete  b ö r de no rd iska  länderna  u tveckla for
m er fö r e tt gem ensam t u p p träd an d e .

Jönköp ing  den 31 ok to b er 1990

A lfW a ll in  
T .f. generaldirektör

Evert Jonsson  
Avdelningsdirektör
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B IH A N G

Lantbruksstyrelsens yttrande till jordbruksdepartementet över rapporten 
”Genteknik — växter och djur”

A llm änna sy npunk ter på behovet av lagstiftn ing  inom  om rådet 

B akgrund
U tvecklingen av  den m o d ern a  gen tekniken  h a r in n eb u rit a tt effektiva 

in s tru m en t ställs till förfogande för bl. a. väx tföräd ling  och avelsarbete  
m ed djur. S am tid ig t h a r även  an d ra  m e to d er u tvecklats , vilka b id ra r  till 
ökade m öjligheter a tt lösa o lika p rob lem  sam t a tt fram stegen nu kan göras 
i snabbare tak t. Som exem pel kan näm nas fu s ioner av växtceller från  olika 
a rte r  inom  växtföräd ling . Inom  husd ju rso m råd e t kan u tvecklingen av 
tekn ik  för överföring  av em bryon , deln ing av em bryon  m .m . få sto r 
betydelse. Som  fram går av u tredn ingen  bedöm s gentekniken  u n d e r över
skådlig tid  in te  e rsä tta  an d ra  trad itio n e lla  m etoder fö r föräd ling  av väx ter 
och d ju r u tan  snarare  vara e tt kom plem en t till dessa.

V äxtföräd ling  och avelsarbete  in n eb är alltid  a tt v äx ternas och d ju rens 
egenskaper fö rändras. D iskussioner om  risker m ed fö rän d rad e  egenskaper 
hos d ju r, väx te r och m ikroorgan ism er sam t behovet av å tgärder fö r a tt 
kon tro llera  dessa h a r dock stark t sam m ankopp la ts  m ed  gentekniken . D et 
är förklarlig t m ed hänsyn  till de ökade m öjligheter som  tekn iken  innebär. 
D e ökade riskerna sam t ett ökat behov av etiska b edöm ningar ä r  m otiv  för 
särskilda å tgärder från  sam hällets sida för a tt följa u tvecklingen av gen tek
niken och fö r a tt k u n n a  ingripa m ot oaccep tab la  tilläm pningar.

Föreliggande u tredn ing  redov isar nuläget inom  berö rd a  om råden . Som 
fram går av  u tredn ingen  m åste  e fte rhand  den sam lade in fo rm ationen  u t
vidgas och kom pletteras. Sam hällets in fly tande över tekn iken  kom m er 
också a tt behöva anpassas till u tvecklingen.

L an tbruksstyrelsen  de la r u tredn ingens bedöm ning  a tt genteknisk  forsk
ning eller anv än d n in g  i p ro d u k tio n en  av  gen teknisk t fö rän d rad e  växter, 
d ju r eller m ik roo rgan ism er in te  generellt b ö r fö rb judas. D ärem o t bör 
sam hälle t ha m öjlighet a tt följa utvecklingen och vid behov  ingripa m ot 
oacceptab la  tilläm pn ingar. Styrelsen de la r u tredn ingens upp fa ttn in g  att 
bo rtse tt från  d ju rskyddshänsyn  ko m m er de etiska frågorna a tt vara  av 
stö rsta  in tresse i fråga om  gen tekn ik  på  d ju r, m edan  frågor om  risker för 
hälsa och m iljö  kom m er a tt dom in era  i fråga om  väx ter och m ikroorgan is
m er.

En m ycket v ik tig  fråga i sam band  m ed överväganden  om  kon tro llå tgär
der inom  o m råd e t ä r  a tt tillräcklig  hänsyn tas till den  in te rna tione lla  
u tvecklingen. D essa hänsyn b ö r tas såväl v id  överväganden  om  behovet av 
och u tfo rm ningen  av kon tro llå tgärder i s to rt som  vid u tfo rm n ing  av d e ta lj
regler, såsom  i fråga om  tilläm pn ingsom råde  för lagstiftn ing, id en tif ik a 
tion  av organ ism er och p ro duk te r, n o rm er för testn ing , rik tlin je r för p rö v 
ning av u ts läpp  m. m.

Tilläm pningsom råde
I u tredn ingen  behand las i enlighet m ed  d irek tiven  endast effekter av en 

ökad anv än d n in g  av gentekniken  sam t å tg ä rd e r för a tt kon tro llera  dessa. 
G enetiska  fö ränd ringar av d ju r, väx ter och m ik roo rgan ism er som  genom 
förs m ed h jälp  av an n an  tekn ik , liksom  an d ra  fo rm er av in tro d u k tio n  av
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genetiskt m ateria l i en viss ekologisk m iljö , kan  leda till icke önskvärda  
effekter av sam m a slag som  de som  kan nås m ed  h jä lp  av genteknik . E tt 
exem pel kan näm nas. G en tekn ik  h a r  fö rvän ta ts  m öjliggöra a tt även  ickele- 
guinoser skulle kunna fö ränd ras så a tt de skulle k unna  fixera kväve. D e tta  
skulle fö ru tom  vissa positiva  effekter även  m edfö ra  risker, bl. a. fö r fö r
än d rin g a r av floran  och risker fö r ökad kväveutlakn ing . Sådana egenska
per synes m öjliga a tt nå även  m ed an n an  tekn ik  än genteknik . Forskn ing  
pågår för närv a ran d e  inom  om rådet. En lagstiftn ing  av det slag som  nu 
föreslagits rö ran d e  gen teknik  kan in te  tilläm pas i e tt sådan t fall. E ffekterna 
ä r  dock jäm fö rb a ra . M ånga likartade  p rob lem stä lln ingar kan an fö ras som  
skäl m ot en lagstiftn ing som  rik ta r sig m ot en viss tekn ik . En lagstiftn ing 
som  avser u n d an rö ja  vissa risker b ö r rik ta  sig m ot riskerna och de egenska
p e r som  fö ro rsakar dem  och in te  m o t en av flera tekn iker som  fö ran leder 
dem . Som  styrelsen senare redov isar föreligger d ä ru tö v er be tydande p ro 
blem  a tt på  e tt m ed  hänsyn till syftet tillfredstä llande  sätt avgränsa till- 
läm pn ingsom rådet fö r en lag av  det slag som  nu föreslagits.

M ot den n a  bakgrund  avsty rker lan tb rukssty re lsen  en lag inom  o m råde t 
som  specifik t r ik ta r  sig m ot genteknik . U tgångspunk ten  b ö r istället vara  de 
risker som  o lika egenskaper hos växter, d ju r och an d ra  organ ism er kan 
förorsaka. I första hand  bö r undersökas om  syftet kan nås genom  fö rän d 
ringar inom  ram en  för befin tlig  lagstiftn ing, såsom  m iljöskyddslagstift
ning, d ju rskyddslagstiftn ing  och växtskyddslagstiftn ing.

Sam ordn ing
F rågor om  genteknik  b e rö r även  an d ra  om råden  än  de som  om fa tta s  av 

föreliggande u tredn ing , såsom  anv än d n in g  av  gen teknik  på m änn iska . I e tt 
fo rtsa tt u tredn ingsarbete  b ö r sam ordn ing  ske m ellan  olika om råden . En 
sådan  sam ordn ing  b ö r k unna  ske inom  den  p arlam en tarisk a  beredn ing  om  
m era generella frågeställn ingar kring  gen tekniken  som  regeringen beslu ta t

Övergå ngs lagstift n i ng
1 avvak tan  på  kom plettering  av beslu tsunderlaget i b erö rd a  frågor är 

enligt lan tbruksstyrelsens m en ing  gällande lagstiftn ing till fyllest.
B eträffande gen teknik  på väx ter sam t anv än d n in g  av gen teknisk t m o d i

fierade väx ter och organ ism er vid växtod ling  finns som  fram går av u tred 
n ingen underlag  för kon tro llå tgärder i växtskyddslagen. Enligt 30 § fö ro rd 
n ingen (1990 :34) om  änd ring  i väx tskyddskungörelsen  krävs fr. o. m . 
1990-04-01 lan tb ruksstyrelsens tills tånd  av  ” den  som  o d la r gen teknisk t 
fö ränd rade  väx ter i väx thus eller u to m h u s” . V äxtskyddslagen ger underlag  
för y tterligare sådana  bem ynd iganden , bl. a. fö r an v ändn ing  av genteknik  
på  väx ter och anv än d n in g  av gen teknisk t m od ifie rade  organ ism er vid 
växtodling.

I den m ån  växtskyddslagen in te  kan an v än d as fö r a tt reglera an v än d 
n ingen av gentekniskt fö ränd rade  m ikrooganism er, b ö r m öjligheterna till 
kom plettering  av an n an  lagstiftn ing  undersökas, t. ex. av m iljöskydds
lagen. G en tekn isk t fö rän d rad e  organism er, som  an vänds som  biologiska 
bekäm pningsm edel, b ö r behand las på  sam m a sätt som  an d ra  biologiska 
bekäm pningsm edel. K em ikalie inspek tionen  h a r läm n at förslag till rege
ringen om  prövn ing  av  sådana m edel enligt lagstiftn ingen om  kem iska 
bekäm pningsm edel. F ö r de behov som  kan finnas a tt reglera u ts läpp  av 
m ikroorgan ism er u tö v er vad nu berö rts  b ö r m öjligheterna undersökas att 
kom ple tte ra  m iljöskyddslagen.



21

V ad gäller d ju r kan d jurskyddslagen  tilläm pas. E nligt 12 § i d ju rskydds
lagen (1988:534) kan regeringen eller e fter regeringens bem ynd igande 
lan tbruksstyrelsen  m eddela  fö resk rifter om  förbud  m ot eller v illkor för 
anv än d n in g  av gen teknik  på  d ju r. L an tb rukssty re lsen  h a r i skrivelse 1989- 
09-18 hos regeringen begärt a tt få d e tta  bem yndigande. N ä r det gäller 
genteknik  h a r lan tb rukssty re lsen  begärt a tt d ju rskyddsfö ro rdn ingen  skall 
få ett tillägg m ed fö ljande lydelse: ” O m  gen tekn ik  på d ju r skall föras u t i 
prak tisk  anv än d n in g  skall lan tb rukssty re lsens tills tånd  in h äm tas”

F ö r fö rsöksd ju r h a r de d ju rfo rsöksetiska  n äm n d e rn a  redan  idag a tt göra 
etiska b edöm ningar vid an v ändn ing  av försöksd jur. En u tökn ing  av n äm n 
dernas arbe tsuppg ifte r m ed  etisk  p rövn ing  av g en tekn ikanvändn ing  kan 
lösas genom  a tt y tterligare  kom petens knyts till dessa.

I en övergångslösning av redov isa t slag behöver olika m yndigheters 
uppgifter in te  fö ränd ras och därm ed  ej heller m ynd ighetsstruk tu ren .

Föreliggande förslag  till lag om  g en tekn ik  

Ä ven om  lan tb rukssty re lsen  i det fö regående avsty rk t en lag som  speci
fikt rik ta r sig m ot gen teknik , vill styrelsen for det fall en sådan  lag ändå  
införs läm na fö ljande synpunk ter i o lika de lavsn itt av den föreslagna lagen 
d ä r det enligt styrelsens m ening  föreligger b rister.

Lags t i ft n ingens tilläm pningsom råde  
D en föreslagna lagstiftn ingen avses o m fa tta  gen teknisk t fö rän d rad e  o r

ganism er. B egreppet gen teknik  h a r  defin iera ts. D ärem o t to rd e  innebö rden  
av begreppet ”genteknisk t fö rän d rad ” behöva b ä ttre  defin ieras. Begreppet 
to rde  vara  tillräck lig t k lart då  en gen eller gener m ed h jälp  av gen teknik  
fö rsta  gången fors över till en viss organism . S vårigheter u p p stå r em ellertid  
då  den n a  gen sedan via t. ex. konven tionell väx tfö räd ling  eller husd ju rs- 
avel fors v idare  genom  att den  fö rän d rad e  o rganism en utgör fö rä ld ram ate- 
rial för fram stä lln ing  av ny tt väx tm ate ria l eller d ju r m ed nya egenskaper. 
Frågan ä r  om  allt m ate ria l som  innehå lle r gener som  någon gång överförts 
m ed genteknik  alltid  skall b e trak tas  som  gen teknisk t fö rän d ra t, eller om  
såd an t m ateria l e fter e tt v isst an ta l genera tioner å te r  skall b e trak tas  som  
icke gen teknisk t fö rän d ra t. M ot det s is tn äm n d a  be trak te lsesä tte t ta lar, a tt 
det in te  ä r  den  tek n ik  som  an v än ts  fo r a tt å s tad k o m m a fö rändringen  som  
u tgör risken u tan  fö rändringen  i sig själv. Effekten k v a rs tå r g ivetv is även 
om  egenskapen fors v idare  m ed  konven tionell tekn ik .

D enna frågeställn ing ä r av m ycket sto r betydelse vad gäller lagstift
ningens tilläm pn ingsom råde , såväl i fråga om  reglerna om  an m älan  och 
tillstånd  som  reglerna om  m ärkn ing  vid im port. F ö r det fall alla organis
m er som  innehåller gener, som  någon gång överfö rts  m ed  h jälp  av gentek
nik, skall be trak tas som  genteknisk t fö rän d rad e  ko m m er e fter e tt an ta l å r 
tilläm pn ingsom råde t a tt bli m ycket s to rt och svårhan terlig t. D et ä r  därfö r 
nödvänd ig t a tt in fö ra  begränsn ingar. En å tgärd  som  skulle begränsa till- 
läm pn ingsom rådet ä r  a tt godkänna gener i stället för a tt ge tills tånd  till 
anv än d n in g  av gen tekn isk t fö rän d rad e  organ ism er. B etydande problem  
k v ars tå r än d å  a tt avgöra h u ru v id a  en organism  om fa ttas  av lagstiftn ingen 
eller ej. Särskilt i fråga om  m ik roo rgan ism er och för in p o rte rad e  p ro d u k te r 
synes p roblem en vara stora.

M yndighetsorganisation  
En m yndighetso rgan isa tion  u tfo rm ad  enligt u tredningsförslaget ä r  ak tu 

ell endast i det fall en speciell gen tekniklag  övervägs. Som  tid igare  fram gått
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h ar lan tbruksstyrelsen  avstyrk t en sådan  lag och föreslagit a tt en ny lagstift
ning u tfo rm as u tifrån  an d ra  u tgångspunkter. En fram tid a  m yndighetsorga- 
n isa tion  m åste  anpassas m ed hänsyn  till u tfo rm ningen  av en sådan  lagstift
ning. Skulle den n a  u tfo rm as enligt u tredn ingens förslag bö r fö ljande iak t
tas.

H ybrid-D N A -delegationen  föreslås få e tt s to rt an ta l ledam öter. M ed 
hänsyn till a llm änna  önskem ål om  en så enkel och ra tionell beslu tso rdn ing  
som  m öjligt, bö r an ta le t led am ö te r i e tt organ av d e tta  slag kunna  reduce
ras i fö rhållande till förslaget. D e tta  gäller även  den föreslagna näm nden . 
F ö r a tt få en ra tionell beslu tsprocess bö r det dessu tom  vara  m öjligt a tt 
in fö ra  en o rdn ing  som  innebär, a tt beslu t i ä renden  som  följer efter hand  
u tveck lad  p rax is b ö r kunna avgöras på tjän stem an n an iv å .

U tredn ingen  h a r föreslagit a tt n u v aran d e  kanslifunk tion  vid delegatio 
nen för hybrid-D N A -frågor skall byggas ut. E nligt lan tb rukssty re lsens m e
n ing ä r den föreslagna u tv idgningen  m ed en hand läggartjänst in te  tillräck 
lig m ed  hänsyn till de nya uppg ifter ifråga om  handläggning av ä renden  
och tillsyn som  föreslås åvila  de legationen  och den till de legationen  k n u tn a  
näm nden .

A nvändn ing  av g en tekn ik  på  d jur
I fråga om  genteknik  på d ju r h a r u tredn ingen  föreslagit a tt an v ändn ing  

av gen teknik  på d ju r i vetenskaplig  forskning  skall p rövas från  etisk syn
p unk t sam t a tt tills tånd  skall krävas för a tt an v än d a  gen teknik  på d ju r i 
p ro d u k tio n  eller gen teknisk t fö ränd rade  d ju r i p roduk tion .

B egreppet d ju r ä r  in te  k lart defin ie ra t. D e d ju r som  avses berö ras av 
reglerna i 1 — 4 §§ i författn ingsförslaget, ä r  enligt lan tb rukssty re lsens m e
n ing högré d jur, d ä r husd ju ren  ä r en viktig  grupp. U tredn ingen  h a r u nder 
av sn itte t om  väx ter och m ik roo rgan ism er föreslagit å tgärder fö r kontro ll 
av gen teknisk t fö ränd rade  insek ter. D etta  fram går dock in te  av fö rfa tt
n ingen. N egativa effekter från  d ju r av de tta  slag bö r vara  av likarta t slag 
som  de som  rö r väx ter och m ikroorgan ism er. R egler om  eventuella  kon
tro llå tgärder m ot sådana  d ju r bö r d ä rfö r finnas i fö rfa ttn ingen  u n d er 
av sn itte t om  växter och m ikroorgan ism er.

V id d ju rfö rsök  görs redan  idag m ed stöd  av  d ju rskyddsfö ro rdn ingen  en 
etisk  p rövn ing  i de d ju rfö rsöksetiska  n äm n d ern a . En u tökn ing  av den 
etiska prövningen  m ed avseende på  gen tekniska frågor b ö r inom  de d ju r
försöksetiska n äm n d ern a  o rd n as så a tt dubbe la rbe te  undv iks och a tt p rö v 
ningen in te  fö rdrö js i onödan .

U tredn ingen  h a r tag it av stånd  från  a tt tills tånd  skall ges a tt anv än d a  
transgena d ju r i liv sm edelsp roduk tionen . D en  föreslagna lagtexten ger 
dock in te tillräcklig  anv isn ing  om  en sådan  tilläm pning . L agtexten kan bli 
tvetydig  särskilt som  exem pelvis p ro d u k tio n  av laktosfri m jölk  och i viss 
m ån  m änsklig  b röstm jö lk  i u tredn ingen  om n äm n s som  m öjliga a lte rn a tiv  i 
fram tiden . Enligt lan tb rukssty re lsens m ening  b ö r dessa a lte rn a tiv  för 
fram ställn ing  av sådana  p ro d u k te r in te  d e fin itiv t u teslu tas. En prövn ing  
b ö r ske från  fall till fall.

G en tekn isk t fö ränd rade  d ju r kan i fram tid en  å te rfinnas på flera p la tse r i 
e tt d ju rs härstam ning . Exem pelvis kan resistens m ot en viss sjukdom  ha 
tillskapats genom  genteknik  i en lin je  av härstam ningen  m edan  gentek
n iskt tillfö rda  anlag fö r hög p ro d u k tio n sn iv å  finns i en an n an  linje av 
h ärstam ningen . F ram fö ra llt i sam band  m ed im p o rt av  avelsd ju r kan s itu a
tionen  vara  sådan  a tt hela k o m b ina tionen  m åste  tillå tas eller förb judas. 
U tredn ingen  och förslaget till lagtext ger b ris tan d e  ledning för beslu t i 
d enna typ  av ärenden .
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L antbruksstyrelsen  vill även  peka på tv å  om råden  som  in te  särskilt 
b erö rts  i u tredn ingen . 1 fram tid en  kan det bli ak tuellt a tt an v än d a  gen tek
niskt fö ränd rade  m ik roo rgan ism er som  lever i sym bios m ed  till exem pel 
liv sm edelsp roducerande d ju r. D essa m ik roo rgan ism er kan m edfö ra  ökad 
p roduk tion  hos värd d ju re t, a lte rn a tiv t lägre foderfö rb rukn ing , m en kan 
också innebära  en risk fö r faunan  om  de sp rids till v ilda d ju r. Även 
gentekniskt fö rän d rad e  m ik roo rgan ism er som  d e lta r i o lika b io tekn iska 
processer i livsm edelskedjan , t. ex. i foderkonserveringen , kan bli aktuella. 
L an tbruksstyrelsen  an se r a tt även  såd an a  tilläm p n in g ar bö r tills tåndsp rö - 
vas.

A nvändn ing  av g en tek n ik  på  växter och m ikroorgan ism er
I fråga om  väx ter och m ik roo rgan ism er behand las dels p rövn ing  av 

forskn ing  dels u ts läpp  av fö rän d rad e  väx ter och m ikroorgan ism er. F ra m 
ställn ingen ä r in te  helt klar, m en  avsik ten  synes ha  v arit a tt anm älan  skall 
krävas för forskning och tills tånd  fo r anv än d n in g  i p ro duk tion . U tfo rm 
ningen av 6 § kan dock to lkas som  a tt tills tån d sp lik t föreligger även  då 
fo rskn ingsm ateria l od las i väx thus. D enna  verk sam het b ö r dock, på sam 
m a sätt som  lan tb rukssty re lsen  nu tilläm p ar 30 § i väx tskyddsförordn ing- 
en, in te  k räva tills tånd  m ed  hänsyn till de begränsade  riskerna  fö r sp rid 
ning. O m  det skulle anses nödvänd ig t b ö r enligt styrelsens m ening  i an n a t 
fall generella fö resk rifter om  skyddsåtgärder m. m. an v än d as i dessa fall. 
F ö resk rifter om  tills tånd  enligt 6 § b ö r d ärm ed  om  de skall tilläm pas 
u tfo rm as så a tt de avser anv än d n in g  av gen teknisk t fö rän d rad e  organ ism er 
vid p rod u k tio n  i väx thus och på friland  sam t forskning på  friland . O rga
n ism er som  skall om fa tta s  b ö r kom ple tte ras enligt fö ljande.

I u tredn ingen  har föreslagits a tt det in förs krav på tills tånd  fö r u ts läpp  
av genetisk t fö rän d rad e  insekter. D et finns skäl a tt överväga om  in te  även 
an d ra  g rupper av d ju r, såsom  n em atoder, b ö r om fattas. Lagtexten  bör 
kom pletteras i dessa avseenden . Insek ter och n em ato d e r bö r dock inte 
behand las enligt de regler som  gäller fö r d ju r u tan  istället enligt reglerna 
för väx ter och m ikroorgan ism er. Av u tredn ingen  fram går v idare  a tt virus 
avsetts täckas av begreppet m ik roorgan ism er. D etta  to rd e  defin itionsm äs- 
sigt in te vara k lart och fö rfa ttn ingen  b ö r kom ple tte ras i d e tta  avseende.

D et synes föreligga skäl överväga a tt in fö ra  tills tåndsp lik t även ifråga 
om  p u n k tern a  2 —4 i 5 §. I fråga om  5 § punk t 3 kan ifrågasättas om  det är 
läm plig t a tt i en lag fastlägga e tt L D S0-värde. D e tta  b ö r läm pligen ske i 
tilläm pningsföreskrifter.

Enligt u tredn ingen  b ö r en etisk  p rövn ing  av u ts läpp  av genetisk t fö rän d 
rade  väx ter och m ik roo rgan ism er begränsas till en eventuell risk  för u ta rm 
ning av den  genetiska m ångfalden . F rågor om  u ta rm n in g  av den  genetiska 
m ångfalden ä r en m ycket kom plex fråga, d ä r  å tm in s to n e  fo r väx ter risken i 
huvudsak  in te  kan kopplas till gen teknisk t fö rän d rad e  växter. F ö rs ta  m e
ningen i 7 § b ö r därfö r utgå.

Im port
U tredn ingen  h a r föreslagit a tt v id  im p o rt av d ju r, em bryon , växter, 

m ik roorgan ism er och an d ra  o rgan ism er in förs krav  på m ärkn ing  d ä r det 
fram går om  det som  tas in till lande t ä r  gen teknisk t fö rän d ra t eller h ä rrö r 
från  gen teknisk t fö rän d rad e  organ ism er. K raven  som  sådana  ä r m o tiv e ra 
de av flera skäl. De behövs bl. a. fö r a tt det skall vara  m öjligt a tt tilläm pa 
kraven  på tills tånd  fö r an v än d n in g  av sådana organ ism er.
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U tredn ingen  föreslår in te någon p rövn ing  av användn ingen  av p ro d u k 
te r fram stä llda  via gen teknisk t fö ränd rade  organism er. F ör inhem skt fram 
ställda p ro d u k te r kom m er in d irek t a tt finnas en kon tro ll genom  a tt a n 
vändningen  av de o rgan ism er som  används for fram ställn ing  av p roduk ten  
prövas. F ö r im porte rade  p ro d u k te r föreligger ingen m o tsv aran d e  p rö v 
ning. D etta  leder till a tt det b lir m öjligt a tt tillh andahå lla  p ro d u k te r som  
h ä rrö r från  gen teknisk t fö rän d rad e  o rgan ism er som  in te  varit förem ål for 
p rövning . K raven b ö r var lika för inhem ska och im p o rte rad e  p roduk ter. 
N ågon form  av prövn ing  av im p o rte rad e  p ro d u k te r b ö r d ä rfö r ske.

F ör a tt göra kon tro llen  av im p o rte rad e  o rgan ism er och p ro d u k te r effek
tivare  bö r det övervägas a tt göra den  p rövn ing  som  skall ske i sam band  
m ed im porten  istället for då  o rganism en eller p rod u k ten  skall användas. 
E fte rhand  kom m er sanno lik t be ty d an d e  svårighete r a tt föreligga a tt vid 
im port avgöra och kon tro llera  om  det ä r  fråga om  genteknisk t fö ränd rade  
o rgan ism er eller p ro d u k te r från  sådana organ ism er. L antbruksstyrelsen  
vill d ä rfö r stark t ifrågasätta  om  regler av  det slag som  d isku te ra ts  ä r  
m öjliga a tt tilläm pa.

Resursfrågor
L antbruksstyrelsen  tillfö rdes i sam band  m ed änd rin g  av växtskyddskun- 

görelsen våren 1990 nya uppgifter. S tyrelsen tillfö rdes dock in te  några nya 
resu rser for a tt k lara de nya uppg ifterna . I e tt in ledn ingsskede h a r  styrelsen 
räkna t m ed a tt k lara de ak tuella  uppg ifterna  genom  o m p rio rite rin g  av 
befin tliga resurser. Styrelsen b edöm er dock a tt a rbetsuppg ifterna  inom  
o m råde t kom m er a tt öka stark t. D e tta  gäller oavsett vilken form  av lag
stiftn ing  och organ isa tion  som  väljs fo r fram tiden . F ö ru to m  e tt u tökat 
resursbehov för ärendehand läggn ing  i olika fo rm er ä r  det h ä r en fråga om  
att u tveckla kom petens inom  o m råd e t. S tyrelsen kom m er a tt ta  upp  frågan 
om  behov av  y tterligare  resu rser i anslagsfram ställn ingen  för 1991/92.

Jönköp ing  den  28 m aj 1990

A lfW a ll in  
T f generaldirektör

Evert Jonsson  
Avdelningsdirektör

Sveriges lantbruksuniversitet:

B ioteknik  ä r  e tt m ycket s to rt och heterogent o m råd e  som  h a r  både 
gam la och nya tilläm pn ingar inom  SLU s ansvarsom råde. I några fall finns 
det ingen k lar gräns m ellan b io tekn iska och an d ra  m etoder som  används 
inom  forskning  och u tvecklingsarbete  vid t. ex. växtförädling . G en tekn ik  
u tgör en b a rt en av de tekn iker som  an v än d s inom  b io tekn ikom råde t. D et 
finns ingen an ledn ing  a tt sä rbehand la  d en n a  tekn ik  jäm fö rt m ed  an d ra  
m o tsvarande  tekniker.
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I de no rd iska  länderna  finns ett an ta l m ynd igheter som  h a r e tt na tu rlig t 
an svar för m ånga av de b io tekn iska  tilläm pn ingarna . 1 Sverige finns t. ex. 
hybrid-D N A -delegationen , na tu rv ård sv erk e t, lan tb rukssty re lsen  och livs
m edelsverket. D et finns redan  e tt an ta l lagar som  gör det m öjligt för dessa 
m ynd igheter a tt kon tro llera  och reglera olika an v än d n in g a r av b io tek n i
ken.

D et ä r  na tu rlig tv is en fördel om  de no rd iska  län d e rn a  har liknande 
synsätt, lagstiftn ing m. m. för p rob lem  och m öjligheter som följer m ed en 
ökad anv än d n in g  av b io tekn iken  i v id  m ening. D en  bästa  sam ordn ingen  
bör em ellertid  k unna  uppnås om  m an ser till a tt de m ynd igheter som  har 
sam m a ansvarsom råde  inom  de olika no rd iska  länderna  får goda m öjlighe
te r a tt d isku tera  h u r b io tekn ik frågor b ö r behandlas. D et finns redan  flera 
nord iska g rupper som  beh an d la r olika a spek te r inom  b io tekn ikom rådet. 
D et b ö r därfö r vara  m era ändam ålsen lig t a tt s tö d ja  dessa gruppers arbete  
än att sam o rd n a  de heterogena frågorna inom  en generell no rd isk  b io- och 
gen tekn ikkonven tion .

Inom  e tt av de o m råd en  som  tas upp  i det rem itte rad e  förslaget, n äm li
gen skydd fö r personlig  genetisk t in teg rite t, finns em ellertid  speciellt s ta r
ka skäl a tt nu d isku tera  och ta  ställn ing  till v ilka fö resk rifter och lagar som  
bör gälla. SLU  föreslår d ä rfö r a tt en eventuell no rd isk  b io- och gen tekn ik 
konven tion  in rik tas  m ot uppgiften  a tt tillgodose a tt vi få r e tt effektivt 
skydd för den  personliga genetiska in teg rite ten . S am tid ig t b ö r no te ras a tt 
d enna fråga få tt en ökad betydelse i flera länder u n d e r den  senaste tiden . 
D et ä r  d ärfö r tän k b a rt — och natu rlig tv is även  önskvärt — a tt FN  kan 
u ta rb e ta  en konven tion  som  gäller för sam tliga län d e r och vari regleras 
skydd för personlig  genetisk in tegrite t. D et ä r  angeläget a tt k lara u t vad 
som  pågår inom  d e tta  om råde  inom  ram en för FN s a rbe te  innan  ett 
no rd isk t a rbe te  startar.

U ppsala  den 12 novem ber 1990

På styrelsens fö r Sveriges lan tb ru k su n iv ersite ts  vägnar 

M årten  Carlsson
B engterik  R onne

Socialstyrelsen:

Socialstyrelsen få r efter hö ran d e  av  sin rådg ivande näm n d  fö r etiska 
frågor fram hålla  följande:

F rågor om  bio- och gen teknik  ä r  m ycket kom plicerade  och om fa ttande . 
K unskapen  om  genetisk t m ateria l ä r  ännu  ofullständig . D e vetenskapliga 
fram stegen inom  dessa om råd en  sker dock snabb t. Svårighet föreligger 
d ärfö r a tt få olika länder a tt nå  en ighet om  han teringen  av dessa frågor.
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I Sverige pågår for nä rv a ran d e  liksom  i hela E uropa olika u tred n in g ar 
och ak tiv ite te r inom  det bio- och gentekniska om råde t. Som exem pel kan 
näm nas a tt den svenska regeringen nyligen fram lagt en p roposition  om  
an v ändn ing  av genteknik  på m änn iska  m. m. (prop. 1990/91: 52). Förslag 
om  lagstiftn ing i vissa frågor läggs fram . Socialstyrelsen föreslås v idare  få i 
uppd rag  a tt bl. a. på g rundval av o lika etiska n o rm er u ta rb e ta  fö reskrifter 
och a llm änna råd för genetisk d iagnostik , genterapi sam t forskning  och 
försök på befruk tade  ägg.

M ed hänvisn ing  till a tt m ånga o lika ak tiv ite te r  pågår för a tt få fungeran 
de kontro llsystem  till skydd fö r personlig  genetisk  in tegrite t an ser social
styrelsen a tt en no rd isk  k o nven tion  inom  b io- och gen tekn ikom råde t f. n. 
in te  bö r tillskapas. S am arbete  m åste  dock ske inom  de tta  om råde  både 
inom  N orden  och Europa.

S tockholm  den 29 novem ber 1990

O lo f E dhag  
Ö verdirektör

Statens medicinsk-etiska råd:

Statens m edicinsk-etiska råd  h a r till uppgift a tt från  etiska u tgångspunk
te r bevaka frågor som  ä r särskilt känsliga för m änn iskans in tegrite t. D et är 
d ärfö r na tu rlig t a tt råde t fo rtlö p an d e  fö ljer u tvecklingen inom  gentekniken 
vad avser forskning inom  hum an o m råd e t.

M ot den bakgrunden  kan rådet konsta te ra  a tt regeringen nyligen av läm 
nat en p roposition  om  anv än d n in g  av gen teknik  på m änn iska  (1990/ 
91 :52). I denna föreslås en lag om  an v ändn ing  av gen teknik  i sam band  
m ed a llm änna hälsoundersökn ingar och en  lag rö rande  å tgärder vid forsk
ning på befruk tade  ägg. I propositionen  d isku teras också e tt an ta l etiska 
norm er. D essa skall u tgöra underlag  vid socialstyrelsens bedöm ning  av 
behovet av a llm änna råd  för gen teknikens tilläm pning  inom  hälso- och 
sjukvården.

Såväl socialstyrelsen som  sta tens m edicinsk-etiska råd  k om m er d ä ru t
över a tt följa u tvecklingen och göra beslu tande  organ observan ta  på behov 
av kom ple tte rande  eller än d rad e  rik tlin je r inom  om rådet.

F ör a tt få en sam lad överblick  av gen tekn ikanvändn ingen  inom  hum an-, 
d jur-, växt- och m iljöom rådet tillsa tte  regeringen våren 1990 gen tekn ik 
beredningen , som  avses kom m a m ed sitt s lu tbe tänkande  u n d e r 1992. 
Enligt d irek tiven  skall översynen om fa tta  fö ljande huvudom råden :
1. K unskapsläget beträffande de ekologiska risker som  ä r fö rbundna  m ed 

e tt frisläppande av genetiskt fö ränd rade  organ ism er, p rinc iper för eko
logisk riskvärdering  sam t behovet av forskning kring de ekologiska 

riskerna.
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2. E tiska p rin c ip e r för vad  som  b ö r vara  tillå te t och o tillå te t vid a n v än d 
ningen av genteknik .

3. P rin c ip e r för anm äln ingsp lik t och p rövn ing  av genteknisk  verksam het 
och organ isa tionen  av denna kontro ll i fram tiden .

4. Ö verg ripande im m ateria lrä tts liga  frågor.
F ör svenskt v idkom m ande  pågår alltså en översyn inom  de om råden  

som  m o tio n ä re rn a  efterlyser.

V id E u roparåde ts  konferens fö r ju s titie m in is tra r  i ju n i 1990 väcktes ett 
förslag om  u ta rb e tan d e  av en europeisk  konven tion  om  b io tekn ik . F örsla
get fick s ta rk t stöd i debatten .

D anm ark , N orge och Sverige delade  i och fö r sig övriga länders u p p fa tt
ning om  behovet av  in te rn a tio n e lla  överenskom m elser om  b ioetik  m en 
ifrågasatte  om  in te  förslaget a tt u ta rb e ta  en k o n ven tion  var för tid ig t väckt. 
F rån  svensk sida fram hölls a tt frågorna om  b io te tik  ä r  m ycket kom plicera
de och v itto m fa ttan d e  sam t att det tid igare  v isat sig vara  m ycket svårt a tt 
nå enighet på in te rna tione ll n ivå  i dessa frågor. D en svenska delegationen  
fram höll d ä rfö r behovet av y tterligare  u ndersökn ing  och g ränsdragning  av 
b io tekn ik frågorna  innan  det konkre ta  a rb e te t på en konven tion  påbörjas. 
D e tta  för a tt un d v ik a  a tt a rb e te t skall bli resu lta tlö st. Sverige ansåg det 
därfö r läm plig t a tt h änsk ju ta  frågan till ex pertkom m ittén  i b ioetik  
(CA HBI).

D en reso lu tion  som  antogs in n eb ar a tt CAH BI fick i uppd rag  a tt u n d er
söka m öjligheterna a tt u ta rb e ta  en k o nven tion  i b ioetik .

D et pågår också för n ä rv a ran d e  ett a rbete  på no rd isk  basis t. ex. i 
” N ord iska  k o m m ittén  för etik  inom  b io tekno log i” och i ” N ord iska  p ro 
g ram kom m ittén  fö r b io teknolog i” .

M ed hänv isn ing  till ovanstående  fin n er sta ten s m edicinsk-etiska råd  att 
det in läm nade  m edlem sförslaget bö r avslås i av vak tan  på  resu lta t från 
pågående arbete.

S tockholm  den 29 no v em b er 1990

F ö r S tatens m ed icinsk-etiska råd

L illy  H ansson  

O rdförande

W anja Gavelin

M edicinska forskningsrådet:

R ådet b ö rja r m ed a tt k onsta te ra  a tt en p ro p o sitio n  om  an v än d n in g  av 
genteknik  på m änn iska  (prop . 1990/91:52) nyligen av läm n ats  till rik sda
gen. D enna o m fa tta r  ett förslag till lag om  anv än d n in g  av gen teknik  i 
sam band  m ed a llm änna  hä lsoundersökn ingar liksom  ett lagförslag om
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å tgärder vid forskning på befruk tade  ägg. V idare  anges de etiska no rm er 
som  skall u tgöra grund  för de fö resk rifter och a llm änna  råd  för tilläm pning  
av gen teknik  inom  hälso- och s ju kvårdsom råde t som  socialstyrelsen kom 

m er a tt u tarbeta .
R egeringen har u nder våren 1990 tillsa tt en särskild  gen tekn ikberedn ing  

m ed uppdrag  a tt ge en sam lad överb lick  över användn ingen  av genteknik  
inom  alla berö rda  om råden . B eredningen h a r bl. a. i uppd rag  a tt redovisa 
p rin c ip e r fö r ekologisk riskvärdering  i sam band  m ed genetisk t fö ränd rade  
organism er, etiska p rin c ip e r i sam band  m ed u tn y ttjan d e  av genteknik  
sam t p rin c ip e r för p rövn ing  och kon tro ll av sådan  verksam het. Ä ven 
im m ateria lrä tts liga  frågor skall behand las av beredningen .

E tt uppd rag  a tt som  ett fö rberedande  arbete  undersöka m öjligheterna a tt 
u ta rb e ta  en europeisk  konven tion  i b ioetik  h a r  genom  bl. a. svensk till- 

skyndan givits en expertkom m itté  i b ioetik  (C A H B I) inom  ram en  för 
a rb e te t inom  E uroparåde t. N yligen h a r  den  in te rna tione lla  o rgan isa tionen  
för m ed ic insk  forskning, C IO M S, fram lagt en dek lara tion , T he D eclara- 
tion  o f  Inuyam a, d ä r  etiska och m änskliga aspek ter i anslu tn ing  till k a rt
läggning av det m änskliga genom et, genanalys och gen terap i behandlas.

R åde t ko n sta te ra r d ä rfö r a tt a rbete’ pågår såväl in te rn a tio n e llt som  inom  
landet n ä r det gäller de etiska  aspek terna  i sam band  m ed b io tekn ikens 
användn ing . Som ett av resu lta ten  av det sam arbetsp rogram  för no rd isk  
bio teknologi som  u ta rbe tades å r  1987 och som  fastställdes av N ord iska  
råde t finns även ett no rd isk t u tsk o tt fö r e tik  inom  b io teknologin  in rä tta t 
d ä r e tt kon tinuerlig t u tby te  sker av e rfa ren h e te r av d e t a rbe te  som  fortgå
ende äger rum  nationellt inom  N o rd en  liksom  in te rn a tio n e llt på de tta  

om råde.
B eträffande det föreliggande m edlem sforslaget a tt genom  en nord isk  

konven tion  fastställa gem ensam m a regler fö r användn ingen  av  bio- och 
gen teknik  sam t in fö rande av kontro llsystem  fö r för deras efterlevnad  gör 
rådet för närv a ran d e  den bedöm ningen  a tt m er arbete  krävs nationellt 
innan  det b lir m eningsfullt a tt överväga frågan om  en gem ensam  nord isk  
konvention .

S tockholm  den  29 n ovem ber 1990

F ö r m edicinska forskningsrådet

Tore Scherstén  
Professor, sekreterare

Ivar Vallin 
Kanslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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BILA G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk utvalg:

U tvalget h a r fått an ledn ing  til å u tta le  seg om  ovennevn te  m edlem sförslag.
U tvalget har behand le t det på sine m ø ter den 26. sep tem ber 1990 i O slo 

og 12 .— 14. novem ber 1990 i Snekkersten .
Inn ledningsv is vil u tvalget u ttrykke sin fo rundring  over at m ed lem sfo r

slaget, som  i all hovedsak gjelder re ttss ikkerhe tsspørsm ål i offentlig for
valtn ing, ikke ble henv ist til Ju rid isk  utvalg for behandling.

Ju rid isk  utvalg har tid ligere in teressert seg for ulike spørsm ål i tilk n y t
ning til u tv ik lingen på edb -om rådet, f.eks. beskyttelse av da tap ro g ram m er 
og edb-baserte  verd ipap irsystem er. S pørsm ålene som  om hand les i m ed 
lem sforslaget er bl. a. ta tt opp  av Ju rid isk  utvalg i pkt. 8.5 i forslaget til et 
m odern isert lovgivningsprogram  som  ble v ed ta tt på  N ord isk  R åds 36. 
sesjon i 1988. M edlem sforslaget kan bl. a. ses som  en oppfølging av de 
synspunk ter som  kom m er til u ttrykk  der.

M edlem sforslaget er e tte r u tvalgets m ening  vel begrunnet, og ta r  opp  
viktige og in teressan te  spørsm ål ved b ruk  av d a tam ask inbaserte  system er 
som baserer seg på ny teknologi.

D et er e tte r u tvalgets m ening  åp en b art at kravene til re ttss ikkerhe ten  i 
forvaltn ingen  også m å o pp re ttho ldes og u tv ik les i fo rho ld  til system er som  
baserer seg på ny teknologi.
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D et er i den forb indelse  viktig  å være oppm erksom  på de sæ rproblem ene 
som  kvalite ten  av da ta  i offentlige registre rep resen terer. D et treffes beslu t
n inger basert på data  som  finnes i eksisterende offentlige registre fra 
folkeregistre og ned til m ange fo rm er for spesialregistre. M an vet im id le r
tid  lite om  hvo r ofte det fo rekom m er feil i disse registrene, og om  den 
sta tistiske  sannsynligheten  fo r a tt d isse system er treffer riktige ved tak  for 
enkeltm ennesket. U tvalget er k jen t m ed a t stikkp røver har vist at det 
fo rekom m er en foruroligende høy grad av feil, opp  til 50% . D et er således 
åp en b art behov for u tredn ing  for å få innsik t i svakheter som  hefter ved 
eksisterende system er, og å få innsik t i de forbehold  m an m å ta  ved 
etab lering  av system er. U tvalget h ilser derfo r m ed giede de i m ed lem sfo r
slaget foreslåtte  in itia tiv e r som  kan sikre rettss ikkerhe ten  ved b ruk  av 

d a tam ask inbaserte  system er.
E tte r de tte  kan utvalget gi sin fulle stø tte  til m edlem sforslaget.
1 p rem issene til m edlem sforslaget an tydes a t en også bø r vu rdere  forsla

get i Ju rid isk  utvalgs forslag til et m odern ise rt lovgivningsprogram  om  
m ulighetene for å op p re tte  et no rd isk  in s titu tt for re tts in fo rm atikk . Ju r i
disk utvalg kan stø tte  et slikt in itia tiv , og viser i den forb indelse  til pkt. 
10.1. i L ovgivningsprogram m et.

” Et sto rt og viktig  om råde  er de nye retlige in fo rm ationssystem er. Alle 
de nord iske lande h a r nu retlige in fo rm asjonstjeneste r baseret på d a tam a
skiner, og det vil være m uligt at udny tte  nabo landenes retlige in fo rm ation , 
ikke bare love og det u n d ero rdnede  regelværk, m en også re tsp raksis og 
ad m in is tra tiv  praksis, ved a t sam m enkoble de retlige in fo rm atio n stjen e

ster i de no rd iske lande.
D ette  vil for det første betyde, at m an  le ttere  vil kunne træ kke re tsp rak 

sis fra et andet no rd isk  land ind og således få en øget harm on isering  a f 
retsutv ik ling .

For det andet vil system erne kunne anvendes tilfæ lde, hvo r retsreglerne 
er forskellige, m en prob lem erne  er ensartede , og hv o r de d u kker op  nogen
lunde sam tid ig  i de no rd iske sam fund . F o r det tred je  vil m an  herigennem  
kunne løse rene in fo rm ationsp rob lem er i de re la tiv t hyppige tilfæ lde, hvor 
m an m å anvende nabo lande ts ret, f.eks. i forb indelse m ed nord isk  handel 
og anden  form  for nord isk  sam kvem .

I et s tø rre  perspektiv  vil det føre til en koord inering  i retsudvik lingen , 
uden at m an  g riber ind  m ed d irek tiv er for at gennem føre en sådan. 
U dvalget er bekendt m ed, at der i ø jeblikket er et eksperim en t i gang i 
F in land , hvor m an har adgang til de næ vnte re tsin fo rm a tionssystem er i de 
øvrige no rd iske lande. H ögsta D om sto len  forsøger at vurdere , hvilken 
nytte m an kan have av dette.
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M an bør overveje a t undersøge m ulighederne for at o p re tte  et no rd isk  
in s titu t for sam m enlignende re ts in fo rm a tik .”

S tockholm , 17. desem ber 1990

S ighva tur Björgvinsson  
Formann i Juridisk utvalg

D a n m a r k

Justitsministeriet:

--------- 1 den an ledn ing  vedlægges en no tits  til brug ved besvarelsen (se
Bihang).

For så vidt angår F inansm in isteriet, A dm in istra tions- og Personaledepar
tem en te t henvises til skrivelsen a f  4. sep tem ber 1990 (se nedan).

K øbenhavn , den  1. novem ber 1990

P. m. v.

E. b.

John Vogter

B IH A N G

Justitsm inisteriets (Lovafdelingen) notits den 24. oktober 1990

I D an m ark  b efinder overvejelserne om  anvendelse  a f  edb-baserede beslu t
nings- eller beslu tn ingsstø ttesystem er i den offentlige fo rvaltn ing  sig endnu  
i en helt ind ledende fase. System erne har, e fter det over for Ju s titsm in is te 
riet oplyste, ingen p rak tisk  betydning, og der e r  ingen m yndigheder, som 
har re tte t henvendelse  til Ju s titsm in is te rie t om  de forvaltn ingsre tlige kon
sekvenser a f  sådanne svstem er.

Især i social- og skattesek to ren  forefindes der enkelte cen tra le  a u to m a ti
serede system er, hvorpå der foregår en beregning a f  ydelser, satser m .v. 
D et er Ju s titsm in iste rie ts  opfatte lse , a t denne anvendelse  a f  edb ikke har 
g ivet an ledn ing  til næ vnevæ rdige problem er.

E F-kom m issionen  h a r i et udkast til råd sd irek tiv  om  beskyttelse a f  
personer i fo rb indelse m ed behand ling  a f  personoplysn inger stillet et for
slag, d e r i praksis vil begræ nse adgangen til at træffe ad m in is tra tiv e  afgø
relser, som  udelukkende er blevet til på baggrund a f  edb-reg istrerede 
oplysninger. F orhand lingerne  om  d irek tiv forslaget forventes ind led t i 
1991.

På den baggrund finder Ju s titsm in is te rie t ikke, at de r er behov for i 
N ord isk  regi at ivæ rksæ tte et ud redn ingsarbejde , som  foreslået.

t l — A940/t Supplement
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F inansm in isteriet, A dm in istrations- og Personaledepartem entet:

A dm in istra tions- og P ersona ledepartem en te t vil ikke afvise væ rdien  a f  at 
få undersøgt de p roblem stillinger vedrø rende da takva lite t m .m ., der o m 
tales i forslaget. D et er im id lertid  vores um iddelbare  vurdering , at p rob le
m erne ikke har en sådan  vægt, at vi m ener at kunne afse ressourcer til 
arbejdet.

K øbenhavn , den 4. sep tem ber 1990

Jens Ulrik D algaard

Dansk Dataforening:

— — — skal vi herved oplyse, at det næ vnte forslag h a r været udsend t til 
høring hos de a f  vore m edlem m er, d e r har speciel indsigt og in teresse i 
em net (ca. 150).

På baggrund a f  ovennæ vnte  høring  kan vi m eddele  vor stø tte  til det 
frem lagte m edlem sförslag. Alle de fire om ta lte  forhold , som resu lterer i de 
næ vnte indstillinger på forslagets sidste side — pagina 4 — reflekterer 
re levan te  p rob lem er inden  for vort fagom råde i re la tion  til offentlig for
valtning.

Vi skal bem æ rke, at nogle a f  vore m ed lem m er gerne vil henlede D eres 
opm æ rksom hed på, at d a takva lite t ikke er noget nyt in teresseom råde, og 
at m an derfo r kan tv iv le på, hvor m eget nyt en undersøgelse vil frem 
bringe. m ed m ind re  kom m issoriet præ ciseres, f.eks. til især a t vedrøre 
lokale /d istribuerede  registre, der benyttes i forb indelse  m ed PC -baserede 
ekspert- eller sagsbehandlingssystem er.

Endelig skal vi frem hæ ve at p rob lem et m ed at sikre, at p rogram m ellet til 
sagsbehandlingssystem er på adæ kvat vis reflek terer den  m aterielle  ret, er 
nyt, hastigt voksende og a f  stø rste  p rincip ielle  in teresse på grund  a f  de 
åbenbare  retssikkerhedsaspekter.

Såfrem t m an  m åtte  ønske vor b is tand  i fo rb indelse m ed udpegningen a f 
rep ræ sen tan ter til det udvalg, der skal forestå ud redn ingsarbejdet, s tå r vi 
naturligvis til d isposition .

K øbenhavn , den 11. decem ber 1990

D ansk  D atafo ren ing

H enrik  Juh l 
Næstformand

Ole B uck  
Direktør
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F i n l a n d

Dataombudsmannens byrå:

D ataom budsm annens byrå anser det vara  viktigt a tt i enlighet m ed fram 
ställningen i m edlem sforslaget u treda  de å tgärder som  b o rde  v id tas for a tt 
avlägsna de problem  som  hän fö r sig till ib ruk tagande av A D B -system  
ävensom  för övervakningen  av system ens kvalitet.

K valite tskon tro llen  sker i F in land  genom  den övervakn ing  av person re
gisterlagens verkställighet som  h andhas av da tao m b u d sm an n en s byrå. 
D essutom  kan frågor gällande A D B -tilläm pningarnas lagenlighet och upp
gifternas kvalite t kom m a fram  vid den offentliga fö rvaltn ingens no rm ala  
övervakningsverksam het. M yndigheternas verksam het övervakas av de 
a llm änna övervakn ingsorgan isa tionerna  (t. ex. riksdagens ju s titieo m b u d s
m an, ju s titiekansle rn , s ta tsrev iso rerna , sta tens revisionsverk , k o m m uner
nas revisorer) och m ynd igheternas in te rn a  rev isionsenheter. F rågor som  
gäller sta tsfö rvaltn ingens datasystem  behand las också vid finansm in is te 
rie ts enhet för förvaltn ingsutveckling .

Personregisterlagen innehåller m ånga stadganden  som  syftar till a tt sä
kerställa a tt uppg ifter i personregisterlagens 5 § 2 m om en te t kan  i register 
insam las och införas endast sådana uppg ifter som  m ed hänsyn till regist
rets användn ingsändam ål ä r  nödvändiga. Personregisterlagens 9 § in n e
håller stadganden  om  uppgifternas kvalitet. D en reg isteransvariga ä r  i 
enlighet m ed 42 § personregisterlagen skyldig a tt e rsä tta  ekonom isk  skada 
som  orsakats av an v ändn ing  och u tläm n an d e  av felaktig uppgift eller som  
bero tt på a tt användn ingen  och u tläm n an d et av uppgifter varit lagstridig. 
D en registrerade h a r enligt lagen rä tt a tt g ranska uppg ifter om  sig själv i 
register (11 §) och rä tt a tt få felaktig uppgift korrigerad  (15 §). E nvar har 
rä tt a tt få uppgifter om  A D B -baserade register, registrens ändam ål och 
data innehå ll och om  de no rm ala  uppg iftskällo rna och om  u tläm n an d e  av 
uppgifter.

D en i personregisterlagen avsedda förhandsövervakn ingen  gäller endast 
i begränsad u ts träckn ing  den offentliga fö rvaltn ingens datasystem . Av 
denna orsak har d a tao m b u d sm an n en  m ycket begränsade m öjligheter a tt 
på fö rhand  försäkra sig om  system ens sakenlighet. F ö r d e tta  ändam ål stå r 
in te  heller tillräckliga resu rser till förfogande. V id da tao m b u d sm an n en s 
byrå fö rbereder m an sig dock för nä rv a ran d e  på a tt s ta rta  flera olika 
u tredn ingar d ä r m an  har för avsik t a tt kartlägga nuv aran d e  dataskyddssy- 
stem  och särskilt o lika s tandardp rog ram  som  används inom  k o m m u n 
förvaltn ingen.

S itua tionen  kan in te  anses vara  tillfredsstä llande  u r m edborgarnas syn
punk t. M edborgarna har o fta in te  tillräcklig  kännedom  om  lagstiftn ingens 
innehåll och kan i a llm änhet in te  heller fö rsäk ra  sig om  a tt användn ingen  
av datasystem en leder till lagenliga beslut. System en kan kännas så svårbe
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gripliga och enskilda personers m öjligheter a tt bevaka sitt eget rä ttsskydd  
kan härigenom  m inska.

E tt a llm än t p roblem  kom m er sig av a tt A D B -system planerarna inte 
tillräckligt k än n er eller in te kan tilläm pa lagstiftningen och a tt o rgan isa tio 
nernas ju r id isk a  sakkunskap  in te  i tillräcklig  grad används vid p laneringen 
av datasystem . L agstiftn ingsexperterna ä r eventuellt in te  tillräckligt in sa t
ta  i frågor som  gäller d a ta tekn ik  fór a tt kunna u tvärdera  A D B -tilläm pning- 
arnas bristfälligheter. S am arbete t m ellan A D B -sakkunskapen och den ju r i
diska sakkunskapen  få r anses vara bristfällig.

N ågra särskilda undersökn ingar om  kvalite ten  på uppgifter som  ADB- 
system  innehåller har da tao m b u d sm an n en s byrå sålunda in te  gjort. G e
nom  u tredn ingar och övervakningsverksam het gällande ensk ilda sek torer 
kan först senare  fås n ärm are  in fo rm ation  om  saken. 1 p rak tiken  har m an 
vid övervakn ingsverksam heten  funn it b ris te r b l.a . när de gällt u p p d a te 

ringen av polisens register.
D atao m b u d sm an n en  anser a tt det föreligger behov av sådana u tredn ing 

a r gällande datasystem ens kvalite t som  avses i m edlem sförslaget. I u tred 
ningsarbete t bo rde  m an också fästa uppm ärksam he t vid A D B -program - 
p roducen te rnas ro!l sam t också u treda  hur m an  på ett ändam ålsen lig t sätt 
kunde genom föra en kvalite tskon tro ll gällande ADB-system .

H elsingfors den 29 novem ber 1990

A n na-R iitta  VValhn 
Dataombudsmannen

M aija  K leem ola  
Byråchef

Finska dataforbundet:

F inska d a ta fö rb u n d e t k onsta te ra r som  sitt u tlå tan d e  över N ord iska  rådets 
m edlem sforslag  högaktningsfullt följande:

1. Betydelsen av m ed lem sm otionen

M edlem sförslaget rö r e tt äm ne, som  ä r m ycket aktuellt. 1 alla nord iska 
länder ä r  faktisk t flera da tap ro jek t på gång, m ed vilka m an  direk t påverkar 
den service, som  m ynd igheterna  ger. O ftast ä r  m ålsättn ingen  en kostnads- 
inbesparing , m en också i allt flera fall u tveck landet av effektiv iteten , 
k valite ten  och d is tribu tionskana le rna  för servicen.

O ckså m ed avseende på kvalite tsfunk tionen  ä r m edlem sförslaget m yc
ket aktuellt. 1 N orden  finns det m ånga gem ensam m a kvalite tspro jek t för 
datasystem , som  den av N ord isk  ind u strifo n d  finansierade  tilläm pnings- 
handboken  för ISO -9000 stan d ard  på d a to rapp lika tioner. D en ä r närm ast
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avsedd för dem  som  u tveck lar system , m en läm par sig som  stom m e också 

fö r kvalite tsd irek tiven  för den offentliga ad m in is tra tio n en s  d a to rap p lik a 
tioner.

O ckså i F in land  lösar m an  på m ånga håll de ju r id isk a  frågorna. E tt av de 
m est ak tuella  p ro jek ten  to rde  vara den ju r id isk a  arbetsg ruppen , som  grun 
d a ts i sam band  m ed p ro jek te t fö r det a llm änna  d a tan ä te t. D en  beh an d la r 
även ju r id isk a  to lkn ingar och u tvecklingsbehov fö r den  offentliga sek torns 
tjänster.

2. S tä lln ingstagande fö r  åtgärder fö r  m edlem sförslaget

2.1 M öjlighet och behov fö r  system revision (förslag 3)

1 m edlem sförslaget d ry fta r m an  om  någon neu tra l p art kunde verka som  
datarev iso r. R evisionsro llen  delas upp  i lag lighetsövervakning och system 
revisioner. 1 F inska  da ta fö rb u n d e ts  stä lln ingstagande ta r  m an  ställn ing  
närm ast till sä tte t a tt u tfö ra  system revisioner.

M an har de längsta trad itio n e rn a  av system revision  inom  bank- och 
fm anssek torn . D ä r h a r d a ta rev iso rer verkat inom  företagen sedan slu tet av 
1960-talet. N yligen skapade yrkeskåren för d a ta rev iso rer fö r sina m ed lem 
m ar i F in land  en in te rna tione ll rev isionsexam en, som  avlades av 11 d a ta 
revisorer. F inska d a ta fö rb u n d e t u tta la r  som  sin s tån d p u n k t, a tt m an  på 
basen av  den p rocedu r som  skapats av da ta rev iso re rn a  kan bygga u p p  en 
stom m e också för den offenliga sek torns behov. Fö ljande å tgärder krävs:
— en enhetlig  u tb ildn ing  av d a ta rev iso rer
— kom petensexam en  fö r d a ta rev iso rer
— d a ta rev is ionsd irek tiv  fö r den offentliga sektorn

F ö rbundet föreslår, a tt m an  för de tta  ändam ål m ed bred bas b ildar ett 
gem ensam t nord isk t pro jekt. P ro jek tets uppgift skulle vara , a tt sam m an 
ställa det n u v a ran d e  m ateria le t och p rax is sam t a tt på basen av d e tta  göra 
en version som  passar för den  offentliga sek torn . F inska d a ta fö rb u n d e t och 
U tveck lingscen tralen  för da ta tek n ik  kunde i F in land  vara neu tra la  delta- 
garrep resen tan ter.

1 m edlem sförslaget h än v isar m an  till den höga au to m atio n sg rad en  inom  
adm in is tra tio n en  i de nord iska  länderna  (sida 2). 1 förslaget k o n sta te ra r 
m an , a tt anv än d n in g  av kunskapsbaserade  system  ö kar ovan n äm nda  
rev isionsprob lem . F inska  d a ta fö rb u n d e t u ttrycker som  sin egen åsik t, a tt 
de kunskapsbaserade  system en in te  fö rs to ra r rev isionsprob lem en , m en 
u tökar dock system ens flexib ilitet och tilläm pn ingsom råden . D etta  är 
endast av godo.

2.2 F örbättrandet av da takva lite ten  (förslag 1)

Finska d a ta fö rb u n d e t u n d ers tö d e r uppsam ling  av erfarenhet på en gem en
sam  nord isk  nivå, såsom  det föreslås i förslaget.



2.3 Ö vervakning av lagligheten (JÖrslag 2)

Finska d a ta fo rb u n d e t u nders töder uppgörandet av in ven ta rium  på om rå-

D et ä r  svårt a tt ge d irek tiv  fór laglighetsövervakningen, fast det ä r  en 
u tvecklingsvärd  sak. Saken kan enligt vår åsik t ses också så, a tt lagstiftarna 
m era i sin verksam het borde beak ta  de resu rser och den  tid  som  u tveck lan
det av datorsystem  kräver. O fta  råkar m an  i en situa tion  d ä r u tvecklandet 
av datorsystem  sker u nder en särskilt hård  press. D å h in n e r m an  in te  i 
tillräcklig  grad försäkra sig om  kvalite tsn ivån  m ed h jälp  av t. ex. en o m fa t
tan d e  testn ing . E tt ak tuellt exem pel i F in land  ä r u tveck landet av beskatt- 
n ingslagstiftningen.

F ö r de ju r id isk a  frågorna krävs också en grundundersökn ing , som  bäst 
kunde u tfö ras genom  a tt befräm ja det no rd iska  sam arbe te t m ellan enhete r 
som  redan  ex isterar, t. ex. m ed gem ensam m a p ro jek t och sem inarier.

2.4 Besvärsm öjligheter (förslag 4)

F inska d a ta fö rb u n d e t un d ers tö d er u tred an d e t av tillräckliga besvärsm öj
ligheter sam tid ig t som  m an sam lar upp  erfarenheten  av kvalite ten  på da ta  
och system  och rev isionsm öjligheterna.

Esbo den 16 novem ber 1990

F inska d a ta fö rb u n d e t

H eikk i R ä ikkönen  
Verksamhetsledare

L eena  L ah tinen  
Byråchef

Finska dataforbundets standardiseringskommitté:1

D atafö rbunde ts  s tandard ise ringskom m itté  h a r vid sitt m öte den 
5 .12.1990 behand la t forslagstexten och fram fo r sin s tån d p u n k t som  följer:
— 1 förslaget fästes uppm ärksam he t på  tre  synnerliga cen tra la  p rob lem om 
råden , som  fö ru tom  i den offentliga förvaltn ingen  u tgör prob lem  även i 
den p rivata  sektorn.
— D e i förslaget fram fö rda  synpunk terna  ä r u r  A D B -teknisk synvinkel 
dock ej i den m ån relevanta , a tt dessa skulle innefa ttas i det k va lite ts tän 
kande, som  gäller p rogram vara  och A D B -system .
— S ta tsförvaltn ingen  innehåller e tt an ta l funk tioner, vilka på basen åv 
gällande uppgiftsbeskrivn ing  redan nu har hand  om  de i forslaget n äm nda  
övervakningsuppgifterna.

1 Y ttra n d e t översa tt frå n  f in s k a .
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-  På det no rd iska  p lanet h a r redan  u n d e r c irka e tt å r  pågått e tt p ro jek t, 
d ä r m an utvecklat en nord isk  tilläm pning  av  ISO 9000-3 kva lite tss tan d a r
den (färdig 1/91), som  ur A D B -teknisk  syn vinkel tillsam m ans m ed redan  
ex is terande in te rna tione lla  s tan d a rd e r u tgör en tillräcklig  tekn isk  grund  
för skötseln av  även de  i förslaget näm n d a  p roblem en. D et cen tra la  p rob le
m et därem o t ä r  in fö rande t av k va lite ts tänkande  i de en h e te r inom  fö re ta 
gen och sta tsfö rvaltn ingen , vilka u tveck lar A D B -system . I bakgrunden  för 
de tta  skym tar skolnings- och o rgan isa to riska  h inder, vilkas e lim inerande  
skulle k räva speciell uppm ärksam he t. D et no rd iska  sam arbete t h a r visat 
sig ge goda resu lta t vid u tfö ran d e t av kv a lite tss tan d a rd e r och tilläm pnings
föreskrifter fö r dessa. Vi anser det v iktigt, a tt fö ru tsä ttn in g a rn a  för k o n ti
nu ite ten  i d e tta  redan  p åbö rjade  a rbe te  existerar.

H elsingfors den  5 decem ber 1990

F inska d a ta fö rb u n d e ts  standard ise ringskom m itté

H annu  Jaakkola  
Ordförande

I s l a n d

Justits- og kirkeministeriet (Dóm s- og kirkjumálaráðuneytið):1

--------- vil m in is te rie t frem hæ ve, at m an  m ener, der kan være behov fo r at
undersøge, hvo r nøjagtige offentlige registre er, og h v o r gode de p rogram 
m eringer er, som  styrer behandlingen  a f  disse oplysn inger i næ vnte regist-

D er kan også væ re brug for at undersøge, om  de registreringer, det 
offentlige foretager, i en h v er henseende er i overensstem m else m ed loven.

D er im od er m in isterie t i tv iv l om  ny tten  a f  en fæ llesnordisk undersøgel
se a f  disse forhold , idet udviklingen i d a tam atise rin g  a f  registrering  ikke er 
nået lige langt in d en fo r den  offentlige ad m in is tra tio n , og idet en undersø 
gelse af, om  registrering  s tem m er overens m ed gæ ldende lov, m å være 
afhængig a f  lcven  i hvert enkelt land.

R eykjavik, den 19. decem ber 1990

P. m . v.

Þ orsteinn Geirsson
Jón Tors

' Y U randel ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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A rbeids- og adm inistrasjonsdepartem entet:

A rbeids- och ad m in is tras jo n sd ep artem en te t (A ad) s lu tte r seg til m erkna
dene fra Ju s tisd ep artem en te t og fra U td an n in g sd ep artem en te t (se nedan). 
A ad e r i likhet m ed disse d epartem en tene  svæ rt positiv  til at det igangset
tes u tredn ingsarbeid  som foreslått.

Vi vil bem erke at departem en tenes rolle og ansvar m å vurderes i denne 
forbindelse.

I u tsend t m ateria le  er det an tyde t at det kan være ak tuelt å innføre  såkalt 
system tilsyn. A ad slu tte r seg til det. Vi vil til d e tte  bem erke følgende:

B enevnelsen ” system tilsyn” nyttes no rm alt om  tilsyn av v irksom hetens 
in ternkon tro ll, in te rnkon tro ll er på sin side den del av v irksom hetens 
kvalite tssik ring  som re la terer seg till offentlig fastsatte  krav. I denne sam 

m enheng  kan en like gjerne benevne in te rnkon tro ll som  ak tiv ite t for å påse 
at krav  fastsatt av overo rdne t m yndighet b lir etterlevd . D et presiseres at 
det her er tale om  ” k rav” og således om  pålagt in ternkon tro ll.

Spørsm ål om  å ny tte  pålagt in ternkon tro ll innad i forvaltn ingen  som  
styringsredsskap  er reist i vedlagt kopi av artikkel av prosjek tleder B rynjar 
M ørkved, ved F orvaltn ingspo litisk  avdeling  i Aad. i tid ssk rifte t N ord isk  
A d m in istra tiv t T idsskrift n r 2 /9 0 '. D et vises særlig til punk t 7 i artikkelen .

Vi vil dessu ten  opplyse at det e r igangsatt arbeid  for å sam ordne ulike 
m yndigheters krav til da tasikkerhet. K onkret arbeides det m ed å sam ord 
ne D atatilsynets regelverk m ed S ikkerhetsin truksen , B eskyttelsesinstruk
sen og D atasikkerhetsd irek tive t fastsatt av Forsvare ts overkom m ando . 
D et tas sikte på at forslag skal foreligge i m ars neste år. Spørsm ål om 
datakva lite t behandles i denne forbindelse.

Aad de lta r gjerne i en dialog om  hvordan  en slik undersøkelse bør 
u tform es.

Oslo. 21. desem ber 1990

E.f.
E iv ind  Jahren

Ellen N itter-H auge

' H ä r  e j tryck t.
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J u stis - og politidepartem entet:

V edlagt følger D ata tilsynets u tta le lse  («• nedan).
Jus tisd ep a rtem en te t e r i likhet m ed D ata tilsynen  av den o p p fa tn ing  at 

det foreligger et behov for å foreta u tredn inger som  nevnt i m ed lem sforsla
get.

O slo, 13. desem ber 1990

E tte r fu llm akt

E spen Bergh 
Fung. lovrådgiver

Berit Johannessen  
Førstesekretær

Datatilsynet:

D et foreslås å u trede  erfaringer m ed d a takva lite t og behov for tiltak  for å 
bedre da takva lite ten , e rfaringer m ed sikring  av p rogram m ers kvalite t qua 
no rm rep resen tasjon , re tn ingslin jer for u tv ik ling  av p rog ram m er sam t 
lover og forsk rifter som  skal u ttrykkes i p rog ram m er og behov for kontro ll 
m ed d a tam ask inbaserte  beslu tn ings- eller stø ttesystem er.

D ata tilsynet er i sin helhet positiv  til at de nevn te  u tredn inger foretas. Vi 
ser et m eget s to rt behov for hver av de fire de lu tredn inger. I s to r grad er 
de tte  aktuelle p rob lem stillinger for personvernet.

D ata tilsynets d irek te  erfaringer fins først og frem st innen kontro ll m ed 
datakva lite t i personregistre. T il dels e r  det betydelige svakheter å finne. 
D ette  er helst fo rbunde t m ed den m anuelle  kontro ll m ed  registreringer, 
sam t u tilstrekkelige a jou rh o ld sru tin er. På grunn  av a t behand ling  av kon
sesjonssøknader legger beslag på så sto r del av vår tid , b lir det ikke 
g jennom ført så m ange kon tro ller som  vi skulle ønske. K valite tskontro llene 
er ressurskrevende, så vårt erfaringsm ateria le  er sm alt.

D atatilsynet er av den opp fa tn ing  at te rm en  datakva lite t m ed fordel kan 
byttes m ed in form asjonskvalitet, slik at også kvalitet av den  da tam odell 
som  dataene  skal represen teres i tas m ed, sam t kvalite ten  av to lkninger  
som  foretas, i forbindelse m ed registrering  i eller b ruk  av register, og ikke 
bare datakva lite t som  i forslaget.

N år det gjelder kvalite t av da tam ask in p ro g ram m er har D atatilsynet 
m eget begrensete erfaringer, idet slike kon tro lle r ikke no rm alt u tføres av 
T ilsynet. Vi a n ta r  at T ilsynet i økende grad  m å være i stand  til å foreta 
p rogram kontro ller. D erfo r er forslaget fra vår side m eget nyttig.
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D atatilsynet vil reise spørsm ål om  det kan være behov for å e tablere 
kva lite tssik ringsstandarder for p rog ram m er som  i sto r grad inneho lder 
ju rid isk e  norm er. Slike s tan d a rd e r finnes for u tv ik ling  av tekniske p ro 
gram m er.

M an m å spørre  om  det er behov for godkjenn ingsordn inger for p rogram 
m er? Og hvo rdan  slik godkjenning kan organiseres.

I forlengelsen av de tte  forslaget kan en spørre  om  det i regi av N ord isk  
R åd  likedan kunne u tredes om  behov fo r — og m uligheter til — å etablere 
evalueringstjenester og sertifiseringstjenester for IT -sikkerhet. F o r tiden  
vurderes de tte  i de g rupper som  a rb e id e r m ed sam ordn ing  av norske 
datasikkerhetsreg ler. D ata tilsynet vil even tuelt kom m e tilbake til de tte  
senere.

O slo, 10. desem ber 1990

(E js ig n .)

Utdannings- og forskningsdepartementet:

U tdann ings- och fo rskn ingsdepartem en te t har lagt saken fram  for U n iver
site te t i O slo, Ju rid isk  fakultet, som  har avgitt slik uttalelse som  fram går av 
vedlagte skriv  av 5.10.1990 (se nedan). D epartem en te t viser til de tte , dog 
u ten på nåvæ rende tid sp u n k t å ta  stilling  til ønskeligheten  av å e tab lere  et 
særskilt nord isk  in s titu tt for re ttsin fo rm atikk .

O slo, 11. desem ber 1990

K jell E ide  
Vitenskapelig rådgiver

Tom as Øvergaard

Universitetet i O slo, Juridisk fakultet:

1 m edlem sförslaget reist for N ord isk  R åd  ta r  m an  opp  enkelte av de 
spørsm ål som  ak tualiseres ved at saksbehand ling  i offentlig adm in is tras jon  
i stigende grad b lir da tam ask inbasert, særlig i fo rbindelse m ed au to m atise 
ring av hele eller deler av beslu tn ingsprosessen som  m u n n er ut i enkeltved
tak. D e p rob lem ene som  angis, e r reelle. F orskn ing  ved D et ju rid iske  
fakulte t ved U n ivers ite te t i O slo, kanskje særlig vid In s titu tt fo r re tts in fo r
m atikk , underbygger at de problem stillingene som  i forslaget tas opp  u nder 
stikkordene ” d a tak v a lite t” , ” legalite tskontro ll” og ” sys tem revisjon” er 
realisert i norsk, offentlig forvaltn ing. D et m å være en høyt p rio rite rt
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oppgave å sikre at de generelle p rin sip p er for re ttss ikkerhe t også vil finne 
anvendelse på en høyt au to m atise rt fo rvaltn ingsv irksom het. Vi slu tte r oss 
til det syn som  k om m er frem  i forslaget, nem lig at det er grunn  til å an ta  at 
de trad isjonelle  g aran tie r ikke er tilstrekkelige i fo rho ld  til d a tam ask in b a
serte beslutnings- eller beslu tn ingsstø ttesystem er.

Forslaget m u n n er ut i forsiktige anbefaln inger, som  først og frem st ta r  
sikte på å danne en oversik t over de erfaringer som  er gjort i de ulike 
nord iske land , og på denne bakgrunn  frem m e forslag til even tuelle  v idere 
tiltak , f  eks u tv ik ling  av re tn ingslin jer for hvilke hensyn m an  bør ta  til et 
da tam ask inbasert forvaltn ingssystem  ved u tfo rm ing  av lover eller forskrif
ter. H vis m an skal ta  opp  de prob lem er forslaget angir, e r  de tte  et første 
skritt. M an slu tte r seg til a t det vil være ønskelig  m ed en oversik t over de 
erfaringer og resu lta te r som  allerede er høste t fø r m an går v idere, m en ser 
likevel de foreslåtte  tiltak  som  en begynnelse på et stø rre  og m er langsiktig 
arbeid . M an vil ikke u n n la te  å nevne at det an ta s  at a rbe ider som  er u tført 
og frem deles pågår ved In s titu tt fo r re tts in fo rm atik k  ved D et ju rid isk e  
fakultet i O slo vil være re levante  i en slik sam m enheng .

M an slu tte r seg til m edlem sforslagets syn om  at det kan være hensik ts
m essig å g jennom føre en slik u tredn ing  på nord isk  n ivå. Selv om  det også 
er forskjeller i organisering  av offentlig fo rvaltn ing  m ellom  de nord iske 
land, an ta r m an at det vil være betydelige fo rdeler ved å  se resu lta te r og 
erfaringer i sam m enheng  n å r m an skal vu rdere  prob lem enes ka rak te r og 
anbefale eventuelle  tiltak  for sikring  av d a tak v a lite t, legalitetskontro ll og 
system revisjon .

D et ju rid isk e  fakulte t hen leder endelig  oppm erksom heten  på den 
henvisn ing  m edlem sforslaget har til ” Et m odern isert no rd isk  lovgivnings
p rogram ” pkt 10.1, hv o r det reises spørsm ål om  det vil være ønskelig  å 
etab lere  et no rd isk  in s titu tt fo r re ttsin fo rm atikk . M an a n ta r  a t det arbeid  
som  vil bli iverksatt på grunnlag  av m edlem sforslaget kan gjøre det hen 
siktsm essig å ta  de tte  spørsm ålet opp  til rea lite tsvurdering . O m  m an  gjør 
det, vil D et ju r id isk e  faku lte t ved U n ivers ite te t i O slo gjerne få lov til å 
frem m e synspunk te r på organisering  og lokalisering  av et slikt nord isk  
in s titu tt.

O slo, 5. ok tober 1990

Jon  B ing
N ils Bugge 

Fakultetsdirektør
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Sverige

Datainspektionen:

D atainspek tionen  (D I) an ser sig in te  på det föreliggande m ateria le t böra 
eller kunna ta någon ställn ing  till h u ru v id a  e tt no rd isk t in itia tiv  b ö r tas till 
en u tredn ing  såsom  föreslagits. In te  heller h a r DI några sy n punk ter på 
fo rm erna  for en even tuell u tredning .

E m ellertid  kan fram föras fö ljande sy npunk ter i sak som  fram kom m it 
vid en genom gång inom  DI av m edlem sforslaget.

A llm änt sett finns givetvis e tt behov av a tt m ed hänsyn till rä ttssäker- 
hetskrav  och enskildas in teg rite t säkra en tillfredstä llande  d a takva lite t i 
p ersonreg ister inom  den offentliga sek torn  som  fors m ed h jälp  av au to m a
tisk databehand ling . F ö r a tt det skall kunna ske ä r av sto r betydelse a tt 
system ens u tfo rm n ing  anpassas till den rättsliga reglering som  gäller for 
verksam heten  på en m yndighets verksam hetsom råde. D I vill upplysa om  
att riksrev isionsverket i en rev is ionsrappo rt (R ä tt d a ta?  S tu d ie r av  in fo r
m ationskvalite t i statliga A D B -system ; d n r 1989:393) nyligen föreslagit a tt 
s ta tskon to re t tillsam m ans m ed DI och riksark ivet skall utveckla en mall 
fö r hu r in fo rm ationens kvalite t kan dek lareras och h jälpm edel for hu r 
dek lara tionen  bör förvaltas.

B eträffande punk ten  3 i det föreliggande m edlem sforslaget h a r inom  DI 
fram kom m it synpunk ten  a tt det förefaller äventyrlig t a tt slå in på en väg 
d ä r rä ttsu tveck lingen  i någon avgörande m ån  få r påverkas av A D B -teknis- 
ka önskem ål. D et förefaller tveksam t om  det alls b ö r u tredas sådana 
rik tlin jer.

I fråga om  punk ten  4 i förslaget anser vi a tt ensk ildas m öjligheter a tt 
överklaga m yndigheters beslut b ö r gälla oberoende av om  beslu tet fa tta ts  
m ed stöd  av ADB eller ej. S ystem revisioner ä r  alltså inget a lte rn a tiv  till 
överklagningsm öjligheter u tan  endast e tt kom plem en t. D et ä r  tveksam t 
om  det ä r  läm pligt a tt an fö rtro  ett särskilt organ uppgiften  a tt u tfö ra  
system revisioner. En m era fram kom lig  och sanno lik t m inst lika effektiv 
väg to rde  vara a tt riksrev isionsverket och an d ra  cen tra la  tillsynsm yndighe
te r och deras m otsvarigheter i an d ra  nord iska  länder skaffar sig den 
y tterligare  kom petens som  kan behövas för a tt de inom  ram en för sina 
tillsynsuppgifter skall kunna utföra även system revisioner. D en n ö d v än d i
ga kunskapen om  de regler som  skall styra de rev iderade  m yndigheternas 
verksam het finns redan  i dag hos tillsynsm yndigheterna.

S tockholm  den 7 februari 1991

S tin a  W ahlström  
Generaldirektör

L e i f  L indgren  
Bitr. verksjurist
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Förslagsställarna p ek ar på e tt p rob lem om råde  som  ä r väsentligt såväl 
från effek tiv ite tssynpunkt som  från  in teg rite ts- och rättsäke rhetssynpunk t. 
D et är också ett om råde  d ä r de no rd iska  länderna , m ed likartade  fö rva lt
n ingstrad itioner, h a r m öjlighet a tt sam verka  och u tn y ttja  v aran d ras e rfa 
renheter.

D atakvalitet

Frågor om  da ta - och in fo rm ationskva lite t h a r  nyligen studera ts  av riks- 
revisionsverket, som  ger exem pel på  kvalite tsp rob lem  och b ris te r i b efin t
liga system  (” R ä tt da ta?  S tu d ie r av  in fo rm ationskva lite t i statliga ADB- 
system , RRV  d n r 1989:393, pub licerad  ja n u a r i 1991). R iksrev isionsverket 
föreslår också ett å tgärdsp rogram  m ed in sa tse r från  system ansvariga , an 
vändare  och bl. a. s ta tskon to re t, för a tt hö ja  kvalite ten .

R appo rten  belyser flera av de aspek ter som  d isku teras i förslaget, och 
den kan ses som  b id rag  till en sådan  redov isn ing  av ” erfaringer m ed 
datakva lite t i offentlige reg istre” som  förslagsställarna föreslår. D en be
hand las nu i regeringskansliet.

A vbildar da tasystem en gällande rätt?

Förslagsställarnas obse rv a tio n e r om  d isk repanser m ellan  datasystem  
och gällande rä tt överensstäm m er väl m ed e rfa ren h e te r från  s ta tskon to re ts 
verksam het. N ä r regler och lagstiftn ing som  k räv er o m fa ttan d e  system för
änd rin g a r in fors snabb t, och system anpassn ingen  m åste  ske i e fterhand , 
uppstå r ofta en eftersläpning  då system et in te  överensstäm m er m ed regler
na. D en accen tueras na tu rlig tv is om  system avdeln ingen  in te  h in n e r m ed 
än d rin g a r eller pengar saknas.

I m ellanperioden  m åste  handläggare och an d ra  tjän s tem än  vara  m edvet
na  om  b riste rna , och på olika sä tt kom plettera  m ed saknad  in fo rm ation  
och korrigera beslu t i en lighet m ed de gällande, nya reglerna. D et ä r  som 
a tt behöva fylla i uppg ifter m ellan rad ern a  i en fö r gam m al b lankett. D etta  
kostar pengar, och ä r e tt p rob lem  fö r den ansvariga m ynd igheten . D ess
u tom  är det e tt yrkese tisk t spörsm ål fö r berö rd a  tjän stem än  hu r noggrannt, 
och m ed vilken resursinsats, d e tta  ko rrigeringsarbete  skall göras.

N ya system  skall testas u r flera aspekter, varav  ” lagenligheten” ä r en av 
de grundläggande. D e a llm änna  sy s tem arbe tsm etoder som  nu  anbefalls 
lägger sto r vikt vid system test, och pekar på o lika fo rm er att göra dessa. I 
no rm ala  funk tionstest skall ingå att p röva  t. ex. om  e tt b id ragsärende ges 
rä tt beslu tsunderlag  och rä tt belopp, enligt de lagregler som  gäller.

System ansvariga m ynd igheter skall se till a tt dessa rek o m m en d a tio n e r 
följs, sam t vid behov u tfä rda  m er p rec iserade  tilläggsregler, baserade  på 
egna erfa renhe te r och de specifika p rob lem  som  finns i verksam heten . Ett 
ökat e rfa renhetsunderlag  kring regeltest m .m . kan vara  välkom m et. N å 

Statskontoret:
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gon specia linriktad  insats fö r  "lagenligheten” bedöm er sta tskontoret inte  
befogad, eftersom  den bör ingå i funk tions testen .

Att datasystem  och regelverk /tilläm pningsprax is gradvis g lider ifrån  
varan d ra  ä r  inte ovanlig t. D et kan vara  svårt a tt ursk ilja  fö rrän  efter längre 
tid , och alltså sä tts heller in te  ko rrigerande å tgärder in.

I vissa fall kan fel i beslu tsunderlag  leda till påtagliga konsekvenser, 
exem pelvis a tt s traffpåfö ljder tilläm pas efter gam la regler, eller a tt b id rag  
beräknas på fö rå ld rade  g runder. D ä r kan k lagom ål från  a llm änheten , eller 
in te rn a  granskningar, vara  signaler som  fö ran leder system översyn.

N orm alt bö r dock m ynd igheterna  bevaka dessa p rocesser genom  a tt ha 
an v än d arg ru p p er m ed in fly tande k n u tn a  till stö rre  system , a tt kvalitets- 
granska beslu t och handläggning i sedvanlig  verksam hetsuppfö ljn ing , sam t 
genom  att om pröva  och utveck la  sina tjän s te r i p laneringsarbetet.

Sta tskon toret är in te  berett nu a tt förorda  någon särskild  ”system revi
s io n ”, utöver revisionsorganens norm ala  insatser. D ärem o t kan  det vara 
rim ligt a tt sam la in och system atisera  exem pel från  fö rvaltn ingen  på  ” sy
stem avv ikelser" , deras o rsaker och följder, som  stöd för p lanerings- resp. 

revisionsarbete .
Fall d ä r system en sty r lagreglerna kan också konsta teras. D et kan vara 

a tt onödig t krångliga regler in te  fö renklas u tan  b ibehålls, d ärfö r a tt de kan  
översä ttas och behand las snabbare  i en da tam ask in . 1 an d ra  fall kan 
” o tillbörlig” hänsyn tas till de tekn iska  fö ru tsä ttn in g a rn a  som  få r styra 
lagreglerna.

Inom  sta tsk o n to re t h a r tekn ikens påverkan  på lagstiftn ingen och dess 
tilläm pning  d isku te ra ts i te rm er av begreppet ” rä ttsså rb a rh e t” . E tt konsta 
te rande  därv id lag  ä r a tt det kan behövas en u p psä ttn ing  etiska n o rm er och 
värderingar på an v än d an d e t av tekn iken . En fö rstud ie  pågår, som  kan 
m ynna ut i förslag om  fo rtsa tt kartläggning och analys av några konkre ta  
fall.

K l agom  öjl igh eter, ku  nskapssystem

I det av slu tande  delförslaget behand las m öjligheterna  a tt klaga som  ett 
kon tro llm edel, sam tid ig t som  tex ten  tid igare  p å ta la r a tt da tasystem  m ed 
fört a tt de vanliga k lagom öjligheterna reducera ts till kontro ll av a tt in 
gångsvärdena i en beslu tsprocess ä r  ko rrek ta . System ets funk tion  skulle då 
fram stå  som  en ogenom skinlig  och svårkon tro lle rba . ” svart låd a” .

D et h an d la r då, som  sta tsk o n to re t ser de t, om  flera olika frågor. Frågan 
om  system ets överensstäm m else m ed rättsreg lerna  h a r  vi behand la t ovan. 
En an n an  fråga ä r om  personalen  m ed  kun d k o n tak t har kunskap  om  hur 
system et fa k t is k t fungerar eller ej. In te  sällan  ä r u tb ildn ing  och kunskaps
nivå bristfällig , vilket dock i fö rsta  hand  b ö r å tgärdas m ed p e rsona lu tb ild 
ning. D en  u n d erlä tta s  om  system et i sig själv redov isar, på b lan k e tte r till 
m edborgaren  eller på handläggarens da taskärm , h u r olika beräkningsm o- 
m en t m. m . är uppbyggda.
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Exem pel kan slutligen ges på system  som  av tekn iska  skäl in te  kan  svara  
på kraven i lagstiftn ingen, t. ex. u td rag  till m edborgaren  m ed egna uppg if
te r u r personregister. D et bö r dock vara  allt m er av e tt h is to risk t prob lem .

I förslaget sägs a tt in fö rande t av kunskapssystem  fö rstä rk er de prob lem  
som d isku teras här. D et ä r  en sann ing  m ed m o d ifika tion . I bifogade 
bihang  redovisas de o lika fo rm er av  kunskaps- och beslu tsstödssystem  som  
nu ä r ak tuella  a tt p röva  i offentlig förvaltn ing . S lu tsatsen  ä r i k o rthe t a tt 
vissa system typer, som  ” au to m a tise ra r” beslu t u tifrån  g ivna inda ta , in n e
b är m ånga risker u r rättslig  synvinkel. System  som  ä r in rik tad e  på a tt ge 
handläggaren stöd  för bedö m n in g ar och beslu t, och d ä r  reglerna ä r  fo rm u 
lerade i k lartext i en särskild  regelm odul, ä r  dä rem o t både  k larare  och 
tydligare än m o tsvarande  konven tionella  system , och betydlig  lä tta re  a tt 
än d ra  till nya lagregler.

På sikt, kanske fram  em ot sekelskiftet, kan d ä rfö r den senare typen av 
kunskapsbaserade  system , tilläm p ad  i avgränsade  system  eller ” in y m p ad ” 
i system  m ed konven tionell system teknik , snarast u n d erlä tta  en snabb  och 
synlig anpassn ing  av datasystem en  till en fö ränderlig  lagstiftning.

S ta tskontorets rekom m enda tion

Flera olika in sa tser har berö rt de frågor som  förslaget avser. Sakläget är 
dock ännu  för ok lart fö r a tt nu föreslå k onk re ta  å tgärder eller beslut. 
D ärem ot finns det skäl a tt göra en sam lad bedöm ning , på grundval av 
e rfa ren h e te r från  alla de no rd iska  länderna , av de ak tuella  p rob lem en  och 
deras räckv idd , sam t av m öjliga angreppssätt. S ta tskon to re t fö reslår därfö r 
att en överläggning i dessa frågor sker m ellan  de nord iska  ra tionaliserings- 
o rganen , och m ed rep resen tan te r för expertis b l.a . på rä ttso m råd e t. V id 
överläggningen kan det sedan bedöm as om  det finns behov  av fö rstu d ie r 
eller an d ra  ak tiv ite ter.

S tockholm  den 31 jan u a r i 1991

Sören L indh

B IH A N G

Offentligrättsliga synpunkter på användning av kunskapsteknik i förvalt
ningen i anledning av Nordiska rådets medlemsförslag A 940 /t ”om kvali
tetssikring og legalitetskontroll i forbindelse med datamaskinbaserte syste
mer i offentlig forvaltning”

1 rubr. m edlem sförslag  pekas på riskerna  fö r rä ttssäkerhe ten  m ed  den 
ökande dato riseringen  av offentlig förvaltn ing . B ris tande da tak v a lite t och 
legalitet — främ st i betydelsen  sk illnader i gällande rä tt och de regler som
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rep resen teras av program m en  — och behov av system revision  ä r  några av 
h u v udpunk terna .

In fö rande av kunskapsbaserade  system  i fö rvaltn ingen  kom m er, m enar 
fö rslagsställarna, a tt accen tuera  p rob lem en . M ed avseende på kunskapsba
serade system  föreslås avslu tn ingsv is (punk t 4) a tt m an  u tred er hu ruv ida  
m edborgarens m öjligheter a tt överklaga ensk ilda ä renden  tillfredsställer 
behovet av kontro ll av dessa system  eller om  t. ex. någon form  av system 
rev ision  b ä ttre  skulle kunna  säkra rä ttssäkerheten .

V erksam heten  i och e rfa ren h e te rn a  från  s ta tskon to re ts  u tvecklingspro
jek t för kunskapsbaserade  system , ” V äx th u se t” , h a r gett an ledn ing  till 
fö ljande reflek tioner i dessa frågor. D et ä r  e tt försök a tt dels nyansera, 
p rob lem atise ra  och vidga de u tp ek ad e  frågeställn ingarna, dels ange m öjlig
heter a tt anv än d a  ju s t kunskapstekn ik  i strävan  a tt kom m a tillrä tta  m ed en 
del av de ang ivna prob lem en .

V äxthuset har belyst dessa frågeställn ingar i bl. a. ” K unskapstekn ik  och 
ju r id ik  i offentlig fö rvaltn ing”  s ta tskon to re ts  rap p o rt 1988:11 och ” V erk
tyg för handläggare" Bilaga D ' ” N ågra ju r id isk a  aspek ter på D U S-projek- 
te t”  s ta tskon to re ts rappo rt 1990:27.

En del av uppm ärksam he ten  kring  kunskapstekn iken  har u tg jorts av 
farhågor kring  kunskapstekn ikens effekter i ju rd isk t/o ffen tlig rä ttslig t avse
ende i förvaltn ingen. M ot fö rhoppn ingarna  om  sto ra  ra tiona lite ts- och 
effek tiv ite tsv inster h a r ställts riskerna  för en avsevärt urho lkad  rä ttssäker
het för den  enskilde.

K unskapstekn iken  och dess tilläm p n in g ar be trak tades (och betrak tas) av 
k ritikerna  som re la tiv t entyd iga företeelser. M en som  bl. a. V äxthusets 
verksam het visat kan kunskapstekn iken  an v än d as på en m ängd olika sätt 
och beroende på u tgångspunk ter och perspek tiv  ges m ycket o lika u tfo rm 
ning; a lltifrån  a tt fungera som  en m askin  eller beslu tsau tom at, som  m atad  
m ed på fö rhand  bestäm t slag av d a ta , au to m atisk t genererar beslu t, till a tt 
skapa avancerade  verktyg fö r professionella  y rkesu tövare. D et k ritiska 
betrak te lsesä tte t var dock natu rlig t då den d o m in eran d e  ansatsen  präg la
des (och i viss u ts träckn ing  fo rtfa ran d e  präglas) av den n a  s. k. beslu tsau to- 
m atansats. E xpertens kunskaper skulle läggas in i expertsystem et och 
denne helst e rsä ttas av m ind re  u tb ildad , och därm ed  billigare, personal 
som  skulle kunna u tfö ra  a rbete t snabbare.

K unskapssystem , och då  u n d erfö rs tå tt b es lu tsau tom atansa tsen , h a r  k ri
tisera ts  och ifrågasatts på flera punk ter. M an h a r bl. a. pekat på svårigheten  
a tt han te ra  ansvarsfrågan. V em  h a r ansvare t för e tt m er eller m ind re  
au tom atisk t genererat beslu t? T jän stem an n en  eller p rogram m eraren?  Sy- 
stem utveck laren? V ad b lir de offentligrättsliga konsekvenserna om  an 
svarsfö rhållandena inom  fö rvaltn ingen  riskerar a tt bli diffusa och därm ed  
a tt successivt uppluckras?

V ad betyder det u r e tt rä ttssäkerhetsperspek tiv  a tt en handläggares 
yrkesm ässiga  bedöm ning  e rsä tts  av en visserligen kunskapsbaserad  m en 
likväl au tom at?

En an n an  fråga var konsekvenserna av "rig id iseringen” av i ju r id ik en  
vanligt fö rekom m ande ” vaga” begrepp. D et ä r  genom  to lkn ingen  av dessa 
och den innebörd  de ges re la tiv t det ensk ilda  fallet som  handläggaren 
u tö v a r sitt specifika yrkeskunnande. O m  dessa vaga begrepp e rsä tts  av

1 H ä r  e j  tryck t.
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fasta eller låsta begrepp fö rsvåras m öjligheterna till hänsynstagande i det 
enskilda  fa lle t  resonerade m an . V id u tveckling  av expertsystem  tv ingas 
handläggaren a tt ge m ycket precisa  och fasta  to lkn ingar av begrepp  fö r a tt 
dessa skall kunna bli fo rm aliserbara  och m öjliga a tt o m vand la  till en tydiga 
regler eller kod. R esu lta te t riskera r a tt bli en rig idare  rä tts tilläm pn ing  där 
specia listkom petens ersä tts  av stelt regeltilläm pande om  gränsen för det 
fo rm aliserbara  oversk rides genom  att på tv inga vaga begrepp en precision  
och låsning som  de in te  h a r — och in te  heller skall ha. D et finns också risk 
a tt rä ttsu tveck lingen  genom  anv än d n in g  av kunskapssystem  fixeras till 
fö rhållandena vid ett visst tillfälle och därm ed  h äm m ar den nödvändiga 
praxisutvecklingen. D et m inst dåliga som  då kan hän d a  är a tt kunskapssy- 
stem et b lir inak tuellt och så o in tressan t a tt det in te  används.

En likartad  fråga är h u r svårform aliserbara  och för handläggningen ofta 
avgörande fö reteelser som  helhetsbedöm ning , trovärd ighe tsbedöm ning  
och 'T ingertoppskänsla” han teras?  H ur och vad gör handläggaren n ä r h an / 
hon t. ex. skall skilja ” synnerliga skäl”  från ” särsk ilda skäl” , och, ä r  det 
m öjligt a tt översä tta  den n a  typ  av begrepp till kod eller regler i e tt kun
skapssystem ?

D etta  är en kritik  som  har rik ta ts  även  från  an d ra  u tgångspunk ter än 
ju rid iska .

D et ä r  dock m öjligt a tt välja en an n an  ansats som  sanno lik t in n eb ä r a tt 
huvuddelen  av de angivna prob lem en  kan undv ikas. O m  kunskapssyste- 
m et i stället för a tt vara en beslu tsau tom at u tfo rm as som  ett handlägg- 
ningsverktyg, som  h jä lper handläggaren a tt söka, s tru k tu re ra  in fo rm ation  
och att frilägga och defin iera  det ak tuella  p rob lem et och som  s töder den 
tunga ad m in is tra tiv a  in fo rm ationshan te ringen  — även  den tr iv ia la  — så 
kan ansvarsfö rhå llandena  g ivetv is b ibehållas och kanske t .o .  m. tydliggö
ras. D et ä r  ju  in te  fråga om  av system et genererade beslut. M öjligheten  a tt 
ha kontro ll över t. ex. beslu tsunderlagets in fo rm ationskva lite t förefaller 
snarast vara b ä ttre  än i fö rekom m ande trad itio n e lla  A D B -system  d ä r 
in fo rm ation  av osäker kvalite t från  d a tab ase r in h äm tas för a tt ingå i en 
slu ten  au tom atisk  process d ä r b lo tt s lu tresu lta te t syns. 1 e tt kunskapssy
stem  enligt verk tygsansatsen  u tsä tts  in fo rm atio n en , oavsett om  den kom 
m er från  d a tab aser eller an n an  källa, för den professionella handläggarens 
bedöm ning.

P rob lem et m ed vaga rättsliga begrepp och risken för a tt i system et låsa 
fast betydelsen  och to lkn ingen  av dessa m ed en fö rm en t precision  och 
å tfö ljande rig id isering  har i V äxthuset lösts genom  a tt sällan söka form ali- 
sera dessa i form  av regler i kunskapsbas eller p rogram kod. V erktyget kan 
istället b id ra  till a tt ta  fram  avgörande m en vaga begrepp som  ä r re levan ta  
i det ak tuella  ärendet. H andläggarens bedöm ning  kan bibehållas och stä r
kas genom  att system et tydliggörs såväl de re levan ta  o m ständ ighe te rna  i 
ä rende t som  de tilläm pbara  fak to re rna  vid bedöm ningen . G enom  a tt 
verktyget m öjliggör effektivisering av den  a d m in is tra tiv a  och in fo rm a
tionssökande delen  av  handläggningsprocessen som  ofta  ä r  ganska tid s
ödande  kan de ind iv iduella  övervägandena och hänsynen  — som  ä r h an d 
läggarens specifika kom petens — ges m er u trym m e i ett ärende.

K unskapstekn iken  m edger lagring och sökning av tid igare  ä renden  m ed 
avseende på ä rende ts  k arak te ris tika  och bedöm ningsgrunder. M ed stöd  av 
en sådan ” p rax ish an te ra re” kan tid igare  p rax is klarläggas och avv ikelser i 
fö rhållande till tid igare  avgjorda ären d en , dvs. ny praxis, fo rm uleras och 
en  m edveten  prax isb ildn ing  bli möjlig. R isken a tt rä ttsu tveck lingen  skulle 
bli m er låst över tiden  kan på d e tta  sätt m inska. H andläggaren  får också
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m öjlighet a tt s. a. s. bli m edveten  om  sin egen p rax is och jäm fö ra  den n a  
m ed kollegors.

D en m edborgerliga insynen kan genom  verktygets ” genom skin lighet” 
stärkas. D en ad m in is tra tiv a  överb licken  och ä rendenas lättillgänglighet 
m öjliggör snabb  in fo rm ation  till sökandena om  ak tuellt s ta tu s  på ärendet. 
Ä ven dessa fö rhållanden  kan b id ra  till b ä ttre  insynsm öjligheter för den 
enskilde.

D et ä r  sannolik t så a tt de risker n ä r det gäller rä ttssäkerheten  för den 
ensk ilde som  fram förts avseende kunskapstekniken  i dess beslu tsau tom at- 
form  ä r v ärd a  a tt tas på allvar. O m  m an d ärem o t läm n ar den n a  form  av 
anv än d n in g  av kunskapstekn iken  och in r ik ta r sig på en m er verktygsbeto- 
nad  ansa ts  förefaller riskerna  a tt väsentlig t kunna reduceras. 1 vissa fall 
kanske kunskapstekn iken  m ed en sådan  u tfo rm n ing  t .o .  m . kan stärka 
rättssäkerheten . T rad itionella  A D B -system  förefaller skapa stö rre  p roblem  
i dessa avseenden. (Se även  s ta tskon to re ts  rappo rt 1987:54, ” A D B och 
fö rvaltn ingsju rid ik” .)'

S tockholm  den 25 jan u a ri 1991

S ta tskon to re t 

Anders Berg

1 H ä r  e j  tryc k t.

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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Medlemsforslag

om förenklade tullprocedurer för sportflyget inom 
Norden
(V äckt av K arin Söder sa m t Ylva A nnerstedt, H ugo Bergdahl, G rethe 
L undb lad  och Eeva-Liisa  M oilanen)

BILA G A

Y ttranden  över m ed lem sfö rsla g e t

D a n m a r k

Skatteministeriet:

K ontrollen  m ed fly trafikken er baseret på reglerne i S kattem in is terie ts  
bekendtgørelse om  to ldbehand ling , jf . bekendtgørelse  nr. 649 a f  20. o k to 
ber 1988. D et er heri fastsat at fly, d e r an k o m m er til eller afgår fra 
to ldom råde t, kun m å lande i og afgå fra godkend te  to ld lu fthavne, at 
lu fthavnsm yndighederne  skal u n d erre tte  to ldvæ senet om  flys fo rven tede 
ankom st og afgang og om  uanm eld te  flys ankom st, og at føreren a f  et fly, 
der befinder sig i to ld o m råd e t, inden inkv ireringen  påbegyndes skal afgive 
en to lddek lara tion .

Sportsfly er som  regel ikke afhæ ngige a f  de sam m e landingsfac ilite ter, 
som  andre  og stø rre  fly. m en kan lande på alle fo rm er for landingspladser, 
såvel to ld lu fthavne som  ikke-godkendte land ingsp ladser.

Sportsfly kan således passere ind i to ldom råde t og lande hvo r som  helst 
og i alle døgnets tim er.

D en kontro l, to ldvæ senet fører m ed b iltrafikken  og lystfartø jer, kan 
derfo r ikke sam m enlignes m ed kon tro llen  m ed sportsfly , idet to ldvæ senet 
ikke kan planlægge kon tro ltiltag  over for sportsfly  på sam m e m åde, som  
kon tro ltiltag  kan planlægges over for b iler og lystfartøjer.

I D anm ark  er ca 30 land ingsp ladser spred t over hele landet godkendt a f  
to ldvæ senet som  to ld lu fthavn . I en række a f  de to ld lu fthavne, to ldvæ senet 
ikke regelmæssigt e r til stede, e r flyvepladslederen eller en to ldopsynsm and  
ansat a f  to ldvæ senet, og kan derm ed afvikle de m est alm indelige fo rekom 
ne to ld fo rretn inger.
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M an finder således, at p rob lem erne  i D an m ark  m ed to ldbehand ling  a f 
sportsfly er a f  så begrænset om fang, at der ikke på nuvæ rende tid sp u n k t er 
grundlag  for at æ ndre de danske to ld p ro ced u rer for sportsfly ved rejser 
m ellem  nord iske lande.

D et kan tilføjes, at to ldregler for sportsfly tid ligere er blevet d røftet i en 
arbejdsgruppe u n d er N ord isk  T o ldad m in istra tiv t Råd.

K øbenhavn , den 2. novem ber 1990

Ulla Tro/le

Told- og Skattestyrelsen,

I denne an ledn ing  kan styrelsen m eddele, at to ldreg lerne for sportsfly, 
d e r flyver m ellem  de no td iske  lande, blev drø fte t på et m øde i kon tro lg rup 
pen u n d er N ord isk  T o ldad m in istra tiv t R åd i m aj 1990.

På baggrund a f disse d rø fte lser skal styrelsen ud ta le  følgende:
K ontrollen  m ed flytrafikken er baseret på reglerne i to ldbehandlingsbe- 

kendtgørelsen  om , at ily. der ankom m er til eller afgår fra to ld o m råd e t, kun 
m å lande i og afgå fra godkend te  to ld lu fthavne, at lu fthavnsm ynd igheder- 
ne skal un d erre tte  to ldvæ senet om  flys fo rven tede ankom st og afgang og 
om  uanm eld te  flys ankom st, og at fø reren  a f et fly, der befinder sig i 
to ldom råde t, inden inkvireringen  påbegyndes ska! afgive en to lddek la ra 

tion.
Sportsfly er som  regel ikke afhængige a f  de sam m e landingsfac ilite ter, 

som  an d re  og stø rre  fly, m en kan lande på alle fo rm er for landingspladser, 
såvel to ld lu fthavne  som  ikke-godkendte landingspladser.

Sportsfly kan således passere ind i to ld o m råd e t og lande hvo r som  helst 
og i alle døgnets tim er.

D en kontro l, to ldvæ senet fører m ed b iltrafikken  og lystfartø jer, kan 
derfo r ikke sam m enlignes m ed kontro llen  m ed sportsfly, idet to ldvæ senet 
ikke kan planlægge kon tro ltiltag  over for sportsfly på sam m e m åde, som 
kon tro ltiltag  kan planlægges over for b iler og lystfartø jer.

1 D anm ark  er ca 30 land ingsp ladser sp red t over hele landet godkendt a f  
to ldvæ senet som to ld lu fthavn . I en række a f  de to ld lu fthavne , hvor to ldvæ 
senet ikke regelm æssigt e r til stede, er flyvepladslederen eller en to ld o p 
synsm and ansat a f  to ldvæ senet, og kan derm ed afvikle de m est a lm indelig t 
fo rekom ne to ldforretn inger.

P rob lem erne  i D an m ark  m ed to ldbehand ling  a f  sportsfly er derfo r efter 
styrelsens op fatte lse  a f  så begræ nset om fang, at der ikke på nuvæ rende 
tid spunk t er g rundlag  for at æ ndre de danske to ld p ro ced u rer for sportsfly 
ved rejser m ellem  de nord iske lande.
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M an vil dog være opm æ rksom  på spørgsm ålet u nder de kom m ende 
d rø fte lser om  de frem tid ige regler for den trafika le  græ nsepassage i Euro-

K øbenhavn , den 13. sep tem ber 1990

B ente N ielsen

F i n l a n d

Tullstyrelsen

Enligt 3 § i tullagen ä r u trikestrafik  såsom  sportflyg tillå ten  endast längs 
tu llvägar över a llm änna  tra fikp la tse r från och till F in land . D essu tom  kan 
d is trik ts tu llkam m aren  av särskilda skäl tillå ta  a tt u trikestrafik  kan ske 
även  längs an d ra  vägar.

För närv a ran d e  finns det i F in land  15 flygfält avsedda for u trikestrafik : 
H elsingfors-V anda, K ronoby, R ovan iem i, Ivalo, K em i U leåborg, Vill- 
m an stran d , K uopio , B jörneborg, T am m erfors, St. M ichel, Jyväskvlä, Åbo, 
V asa och M arieham n.

Av dessa har endast H elsingfors-V anda flygfält en tu llbevakn ing  dygnet 
run t. På de övriga flygfälten har tu llbevakn ing  o rd n a ts  så, a tt personal m ed 
an d ra  tu llbevakn ingsuppg ifter kom m er till s tädes före flygens ankom st och 
avgång.

M otivering  saknas för a tt u r tu llbevakningssynvinkel jäm fö ra  sportflyg
trafik  m ed p rivatb ilism  och fr itid sbå ttra fik . I jäm fö re lse r bo rde  beak tas 
vilka prak tiska  m öjligheter tu llm ynd ighe te rna  h a r för a tt m ed sin n u v a ran 
de m aterie l och an d ra  resu rser övervaka u trikestrafiken .

P ersonb ils trafiken  sker längs tu llvägar över tu llan s ta lte r. D essa ansta lte r 
h ar i p rinc ip  alltid  en dagstjänst i någon form . V ad beträffar no rd iska 
fritid sb å ta r har m an nog gjort anm äln ingsp rocedu ren  enk lare  u n d er vissa 
fö rhållanden . F ritid sb å ta rn a  övervakas vid sidan  av tu llverket även av 
polis- och gränsbevakn ingsm ynd ighelerna , så a tt m an genom  m yndighe
ternas sam arbete  kan t. ex. m inska risken for illegal trafik . V idare  koncen
tre ras  fritid strafiken  endast u n d er viss period  om  året.

Även om  fr itid sbå ttra fiken  övervakas av så m ånga m yndigheter, h a r de 
övervakande m ynd igheterna  problem  n ä r det gäller a tt kon tro llera  fr itid s
bå ta rna . F ritid sb å ta r och sportflyg u tgör en po ten tie ll riskgrupp, och under 
de närm aste  åren  m åste m an  satsa  m er än tid igare  på deras övervakning.

Sportflygplan an län d e r o ftast till sådana flygplatser d ä r tu llverket inte 
h a r en p erm anen t personal, m en tu llpersonal kan beställas till p latsen 
u nder tu llbevakningstiden . E ftersom  faststä llda ankom st- och avgångsti

'  Y ttra n d e  ö versa tt frå n  fin ska .
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d er saknas, ä r  det redan nu fö rtiden  svårt a tt övervaka sportflygplan speci

ellt på de m indre  tu llansta lterna .
1 sam band  m ed a tt tu llp rocedu rerna  görs enklare fö rsöker även sådana 

personer som  u tövar illegal handel a tt u tn y ttja  sig av dessa förenklingar. 
T u llm yndigheterna skall beak ta  även detta . D en i förslaget n äm n d a  var- 
ningstiden  om  30 m in u te r är i p rak tiken  för kort för a tt m an skulle kunna 
v id ta  nödvänd iga  övervakn ingsåtgärder. F ö r a tt m an skall k unna  bibehålla  
den n u varande  tu llsäkerheten  m ed tillgängliga resurser sam tid ig t som  
sportflygtrafiken hela tiden  ökar, förefaller det som  om  tu llm ynd igheterna  
ännu  in te  har m öjligheter a tt övergå till den  föreslagna proceduren .

Saken ä r synnerligen m ångfase tterad  och k räver ta lrika  tillläggsutred- 
n ingar. Som begrepp ä r sportflyget ganska diffust och m an  vet in te  h u r det 
sk iljer sig från u trikestrafiken  m ed an d ra  sm åflygplan. M an borde  även 
veta vilka m öjligheter sportflyget h a r a tt i en lighet m ed fö ro rsakandeprin - 
cipen  delta  i betaln ingen av övervakn ingskostnaderna . D et är u p penbart 
a tt en beredskapstid  om  30 m in u te r skulle fö ru tsä tta  någotslags system  
m ed hem beredskap .

T ullverket ä r  in te  den enda m yndighet som  övervakar u trikestrafiken , så 
a tt m an  borde  även för övriga m yndigheters del reda  ut kostnadsfrågorna. 
Passlagen fö ru tsä tte r a tt avgång från och ankom st till landet bö r ske över 
passkontro llstä llena som  fastställs m ed förordning , så a tt sam m a frågor 
om  en beredskapstid  på 30 m in u te r även gäller po lism ynd igheterna  m ed 
ansvar för passkontro ll. Av den n a  an ledn ing  vore det kanske m otivera t a tt 
u p p m an a  även in rikesm in isterie t a tt y ttra  sig om  ärendet.

I p rinc ip  m o tsä tte r sig tu llstyrelsen  in te  i och för sig m änn isko rnas och 
varo rnas m öjligast o b eh ind rade  rö relser över gränser. T ill sin ak tua lite t ä r 
m edlem sförslaget synnerligen in tressan t, eftersom  sam tliga frågor som  
k räver tilläggsu tredningar borde u tredas m ed hänsyn till a tt m an i sam 
band  m ed den europeiska in teg rationsprocessen  eventuellt ä r  tvungen  att i 
fram tiden  bevilja  alla fö renklingar inom  den nord iska  lu ftfarten  till övriga 
sportflygare inom  det in tegrerande om rådet.

H elsingfors den 14 novem ber 1990

Jerm u  L a ine  
Generaldirektör

Veli T iihonen  
Tullråd
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I s l a n d

Finansministeriet (Fjármálaráðuneytið):1

D en forenkling, m an  her foreslår, synes a t bestå  i, at flyvning til et ande t 
land m eddeles m ed rejseplan 1/2 tim e før start i stedet for den regel, som 
nu gælder, at p lanlagt flyvning m ellem  lande m eddeles på kon to re t m indst
2 tim e r før s ta rt. M in isterie t kender ikke til, at denne regel gæ lder her i 
landet. I forslaget henvises der even tue lt til de regler, som  gælder m ellem  
N orge og Sverige om  "fo renk lede  regler for k larering /to llkon tro ll av sm åfly 
som  krysser grensen m ellom  N orge og Sverige” , jv f. III kap. i m edfølgende 
brev fra det norske Toll- og A vgiftsd irek tora t til F inans- og to lldeparte 
m en te t (se B ihang).

Forslaget m enes ikke at afs tedkom m e k o m m en ta re r fra islandsk side; 
afs tanden  fra Island til de øvrige no rd iske lande er da også sådan , a t der 
synes at være tilstræ kkelig t varsel til a t forberede to lddek larering  for 
sportsfly, som  kom m er her til landet.

Reykjavik, den  12. decem ber 1990

P. m. v.

Gudrun A sta  Sigurðardótlir
K ristján G unnar Valdim arsson

B IH A N G

Brev fra det norske Toll- og avgiftsdirektoratet til Finans- og tolldeparte
mentet vedr. ”Diskriminerende tollbehandling av småfly”

Vi viser til d ep artem en te ts  oversendelse av 6. m ars 1990 jn r . 90-3204-1.

Trafikken til og fra to llom rådet er regulert i to llovens p a rag ra f 21 og 
to liovforskriftenes kap. 4.

Av punk t 4.1.1 går det fram  at fører av lu ftfartøy  p lik ter å sørge for at 
lu ftfartøyet går d irek te  til godkjen t to lland ingsp lass for fly. En to llandings- 
plass vil a lltid  ha sta tus som  in ternasjonal landingsplass og det legges visse 
k rite rie r tilg runn  fo r at landingsplassen kan o ppnå  slik sta tus.

Ved land ing  på in ternasjonal to llandingsp lass som  ligger u ten fo r kom 
m unegrensen for vedkom m ende to lls ted , eller ved land ing  u tenom  to llve
senets kon to rtid , m å om kostn inger ved even tuell to llkon tro ll dekkes av 
flyselskapet/flyets eier.

Søknad om  å få godkjent flyplass som  in ternasjonal landingsp lass sendes 
L uftfartsverket som  in n h en te r m erknader til søknaden  fra Ju s tisdeparte -

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d ska .
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m entet, Toll- og avg iftsd irek to ra te t og eventuelt and re  berørte  m yndighe
ter.

En arbeidsgruppe m ed rep resen tan te r for de nevnte e ta te r h a r nylig laget 
en rappo rt om  problem ene ved etab lering  og oppre ttho ldelse  av in te rn a 
sjonal sta tus for landingsplasser. A rbeidsgruppens konklusjon er at det bø r 
settes ganske strenge krav fordi det e r m eget ressurskrevende å betjene en 
in ternasjonal landingsplass.

D ersom  føreren av et luftfartøy  ønsker å beny tte  en landingsplass som 
ikke  h a r in ternasjonal sta tus, m å vedkom m ende to lld is trik ts je f i sam råd  
m ed berø rte  m yndigheter gi tillatelse til det. O m kostn ingene i forbindelse 
m ed eventuell to llk larering  og kon tro ll m å dekkes av flyselskapet/flyets 
eier.

Som nevnt i b revet fra N orsk  A lm ennflyforening er det fastsatt fo renk le
de regler fo r k larering /to llkontro ll av sm åfly som  krysser grensen m ellom  
N orge og Sverige. A vtrykk av regelverket vedlegges til o rien te r in g .1

Den ordn ing  som  an tydes av p residen ten  i N orsk alm ennflyforen ing  vil 
virke meget uheldig sett fra et kon tro llsynspunkt. D et kan ikke settes 
likhetstegn m ellom  den kontro ll tollvesenet kan føre m ed bil- og sm åbåt- 
trafikken  og småfly som  kan lande hvo r som  helst til alle døgnets tider.

Småfly er ikke avhengig av faste landingsplasser, m en kan passere inn i 
norsk  lu ftom råde og benytte  både flygplasser, p riva te  landingsplasser og 
vann og vassdrag som landingsom råde.

D et sier seg selv at to llvesenet ikke kan planlegge kon tro lltiltak  overfor 
sm åfly på sam m e m åte  som  overfo r land- og sjøvertstrafikk .

Vi er av den oppfa tn ing  at det på det nåvæ rende tid spunk t ikke er 
ak tuelt å endre de g jeldende regler, m en er enig i at m an  bør ha p rob lem e
ne m ed in ternasjonal trafikk  m ed sm åfly for øyet, n å r det skal u tarbeides 
nye regler for kryssing av grenser m ellom  land i E uropa.

Oslo, 19. april 1990

Inge  Brøvik  
Avdelingsdirektør

Vidar Vestreng  
Kontorsjef
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N o r g e

Finans- og tolldepartementet hänvisar i skrivelse den 21 decem ber 1990 
tiII Toll- og avgiftsdirektoratets y ttrande av den 18 decem ber 1990 (se 
nedan).

Toll- og avgiftsdirektoratet:

P riv a te  luftfartøyer, som  ikke er registrert i to llom råde t, og som innføres 
til m idlertid ig  bruk av personer som  ikke er fast bosatt eller som  ikke skal 
b o se tte  seg i to llom rådet, kan innføres m ed iertid ig  fri for toll og m erv e rd i
avgift i m edhold  av  to lltariffens inn ledende bestem m elser § 13 nr. 5, og 
forskrift nr. 12 av 12. desem ber 1975, § 4 første ledd.

1 forslagets fjerde avsn itt tas det o p p  om  sportsfly  bø r kunne foreta 
grensepasseringer på lik linje m ed p riv a tb ile r og lystfarøyer. D et kan i 
denne forbindelse nevnes at spø rsm ålet om  g jennom føring  av prinsippet 
om  lik behand ling  for m id lertid ig  innførelse av  e thvert tran sp o rtm id d e l er 
under behandling  i forb indelse m ed C C C  s T em porary  C onven tion , 
A nnex C.

D et synes forøvrig  å foreligge en liten m isforståelse om  prosedyren  for 
trafikk  for sportsfly. O m  sportsflyene ben y tte r in te rnasjona le  flygplasser 
skal de følge den sam m e prosedyre som  for vanlige trafikkfly. D et vil si at 
de ikke behøver å søke om  landingstillatelse. m en bare  levere ferdsplan 
e tte r de sam m e re tn ingslin jer som  for annen  trafikk.

D e m å naturligv is in n re tte  seg e tte r de åpn in g stid e r som  gjelder for den 
aktuelle flygplass på linje m ed annen  trafikk . A vvik fra disse tid e r vil få 
store konsekvenser, ikke bare for T ollvesenet, m en også for L uftfartsver-

D ersom  sm åfly, h e ru n d e r sportsfly, ønsker å beny tte  an d re  enn  in te rn a 
sjonale flyplasser, m å det søkes spesiell trafikk tilla te lse  og iak tta  de tidsbe- 
grensn inger som  er fastlagt i fo rskriften  av 6. sep tem ber 1984 om  sm åfly- 
trafikk  m ellom  N orge og Sverige.

D et kan naturligv is hevdes at forskriftene se tte r sterke begrensninger, 
m en vårt inn trykk  er at reglene har åpne t m uligheter for en rim elig  fri 
ferdsel.

En sam m enlikn ing  m ed sportsflyging og bil- og sm åbåttra fikk  e r neppe 
relevant, i det Tollvesenet fo re tar den stikkprøvekon tro ll m ed de s is tn e v n 
te kategorier i den u ts trekn ing  det er ønskelig.

Vi kan forøvrig  opplyse at verken danske eller finske to llm ynd igheter



ønsket å innføre slike le tte lser i sm åfly trafikken som  forskriften  av 5. 
sep tem ber 1984 hjem ler.

O slo, 18. desem ber 1990

R agnh ild  M. H agen  
Kontorsjef

Berit Ass 
Konsulent

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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Medlemsförslag

om en samordning af transportpolitik og erhverv s 
udvikling i Skagerrak-området
(Stillet a f  K aj Poulsen sa m t N iels A hlm ann-O hlsen, Dorte Bennedsen, K nud  
Glønborg, J. K. H ansen, H ans Jørgen Jensen, E lver Jonsson, O ddrunn  
Pettersen, Inger S tilling  Pedersen og K arl-Erik Svartberg)

B ILA G A

Yttranden över medlemsforslaget

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS):

N FS tillsty rker a tt in satser görs för a tt få en sam ordn ing  av tran sp o rtp o 
litiken i Skagerrak-om rådet. F ö rb ä ttrad e  tran sp o rte r  i o m råde t skapar 
bä ttre  fö ru tsä ttn in g ar för regionalt sam arbete  och för näringslivets u tveck 
ling. Vi vill dock understryka  betydelsen av att ifrågavarande arbete  sker 
m ed utgångspunkt från ett he lhetsperspektiv  på de no rd iska  tran sp o rte rn a , 
b land an n a t när det gäller kopplingen till tran spo rtsy stem en  i övriga Euro-

S tockholm  den 19 decem ber 1990

Nordisk informasjonskontor — Skagerraksenteret:

M edlem sforslaget er av spesiell in teresse for Skagerraksen teret, og ble 
d erfo r behand le t av sen terets styre i m ø te 23.11.90. S tyret ved tok  en stem 
m ig følgende u ttalelse om  forslaget:

” D et vises til m edlem sförslag  A 942/t til N ord isk  R åd  om  en sam o rd 
ning av tran sp o rtp o litik k  og ervervsu tv ik ling  i Skagerrak-regionen. Styret 
for N ord isk  in fo rm asjonskon to r/S kagerraksen tere t i A rendel vil s terk t an-

N ordens Fackliga Sam organisation

S u n e  Ahlén  
Generalsekreterare
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befale at de tte  forslaget får den norske delegasjonens stø tte  når det tas opp  
til behandling  i N ord isk  Råd.

Skagerrak-regionen o m fa tte r landsdeler i b åde  N orge, D an m ark  og Sve
rige som  er inne i o m fa ttende  om stillinger, og som  uten  tvil vil kunne ha 
ny tte  av et næ rm ere næ ringsm essig sam arbeid .

Skagerrak-regionen ligger også strategisk plassert for å kunne fungere 
som  arena  for u tv ik ling  av nye fo rm er for no rd isk  sam arbeid  i relasjon til 
det nye E uropa som  vokser fram . D ette  gjelder såvel i forhold til EF som  til 
det nye Ø st-E uropa (gjennom  et nytt Ø stersjø /N ordsjø -sam arbeid ). F o r
ho ldene ligger derfo r sæ rdeles godt til re tte  fo r å e tab lere  Skagerrak- 
regionen som  et g renseregionalt sam arbeidsom råde, m ed hovedvekt på 
næ ringssam arbeid .

M edlem sforslaget er godt i tråd  m ed fo ran ledningen  og begrunnelsene 
for etableringen  av N ord isk  in fo rm asjonskon to r/S kagerraksen tere t, som 
ble åpnet i A rendal 12.02.90, m ed bl. a. s tø tte  fra N ord isk  M in isterråd . 
Skagerraksen teret er da også i gang m ed planlegging av konkre te  sam ar
be idsprosjek ter som  vil falle godt inn i det sam arbe id sm ønste r m edlem s
forslaget skisserer.

Skagerraksen teret e r  altså en allerede eksisterende ressurs som  vil kunne 
settes inn i et u tv idet g renseregionalt sam arbeid  i Skagerrak-regionen, og 
som  vil kunne b id ra  til al et slikt sam arbeid  skal gi konkrete  re su lta te r.”

A rendal, 20. desem ber 1990

F or Skagerraksenteret

E rik  Sk ind lo  
Styrets leder

H arald  Olsen 
Daglig leder

D a n m a r k

Miljøministeriet:

D et skal indledningsv is bem æ rkes, a t M iljøm in isterie t finder det væ
sentligt, at der i N ord isk  R åds regi e tab leres sam arbejder og gennem føres 
projekter, der gavner den regionale udvikling  i udkan tsom råderne .

M iljøm in isterie t finder det im id le rtid  tv iv lsom t, om  det er hensig tsm æ s
sigt at udpege S kagerrak-om rådet til græ nseregionalt sam arbejdsom råde.

Som det frem går a f  T rafikm in isterie ts  skrivelse a f  19. decem ber 1990, 
ru m m er den eksisterende tran sp o rts tru k tu r i N ord jy lland  så s to rt et kapa- 
c ite tsoverskud , at m an  vil kunne klare selv en betydelig  forøgelse a f  den 
aktuelle trafikm æ ngde, uden at det b liver nødvendig t m ed en udbygning a f 

de eksisterende transportan læ g.
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D et er på den baggrund M iljøm in isterie ts  vurdering, a t d e r ikke er 
behov for udarbejdelse  a f  yderligere p laner for udbygning a f  trafikanlæ gge

ne i N ordjylland.
D esuden må de generelle k rite rie r for e tab lering  a f  et græ nseregionalt 

sam arbejde fraviges, hvis p ro jek te t skal gennem føres, idet det n o rm alt e r 
tale om  en ten  et sam arbejde  m ellem  om råd er, der græ nser d irek te  op til 
h inanden  eller et tem ao rien te ren d e  sam arbejde  m ellem  regioner m ed ens 
forudsæ tn inger og problem er.

F orskn ingsin stitu tionerne  N ordR E F O  og Bas, som  er tilkny tte t N ord isk  
E m bedsm andskom ite  for R egionalpo litik , følger til stadighed den reg iona
le udvikling  i N orden  og gennem fører p t. en undersøgelse a f  tu rism en  i de 
her om hand lede  tre  om råder.

O m  d er er behov for a t gennem føre yderligere tem ao rien te red e  undersø 
gelser eller egentlige p ro jek te r i de o m hand lede  tre  om råder, h v o ra f 
N ordjylland og Sydnorge m å betegnes som  o m råd er i tilbagegang, kan 
efter M iljøm in isterie ts  vu rdering  ikke afgøres alene på  det foreliggende 
grundlag. M iljøm in isterie t skal d erfo r anbefale , at det henstilles til N o r
disk M in isterråd  (R eg ionalm in is trene) at anm ode  een eller begge deres 
tilkny ttede  fo rskn ingsin stitu tioner (N ordR E F O  og Bas) om  en vurdering  
heraf.

K øbenhavn , den 3. ja n u a r  1991

Sven K cefoed-H ansen

Trafikministeriet:

M inisteriet ønsker ikke a t frem sæ tte bem æ rkninger til forslaget om  at 
udpege o m råde t til et græ nseregionalt sam arbejdsom råde.

Til de to  øvrige anbefalinger kan oplyses følgende:

B anegodstransporterne  fra V estsverige, Skåne og Sjæ lland til ko n tin en 
tet vil i vid udstræ kn ing  i frem tiden  blive sam let til en hovedko rrido r, der 
går gennem  Sjæ lland. N ord ic-L ink  m å betrag tes som  et supplerende a lte r
nativ  til denne ko rrido r. En styrkelse a f  Sydnorges adgang til C en tra leu ro 
pa kan p rim æ rt ske ved fo rbedrede  fo rb indelser m ellem  N orge og H irts
hals /F rederikshavn . De nord iske je rn b an e r indgår idag i et tæ t sam arbejde 
om  at styrke den nord iske in frastruk tu r. D er e r  ak tuelle  overvejelser om  at 
forbedre forho ldene på N ord ic-L ink  ved at foretage investeringer på færge
ruten  m ellem  K ristian sand  og H irtshals.

Både i H irtshals havn  og F rederikshavns havn  er d e r i dag kapacite t til 
overførsel a f  yderligere godsm æ ngder. F o r ve jtrafikkens vedkom m ende 
kan bem æ rkes, at d e r i fo råre t blev vedtaget anlægslov for m otorvej fra 
N ørresundby  til H irtshals og fra N ørresundby  til F rederikshavn . M o
torvejene skal stå færdige i å r  2000, og de første e tape r åbnes i 1996. På 
vejom rådet er der således idag konkre te  p laner som  kapacite tsudv idelser, 
der vil kunne klare selv m eget betydelige trafikøgninger.
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F o r L u ftfa rtsom råde t kan oplyses, a t der på nuvæ rende tid sp u n k t er 
fly forbindelser m ellem  A alborg og O slo og m ellem  A alborg, K ris tian sand  
og S tavanger. D et har tid ligere været ru te r m ellem  A albo rg—G öteborg  og 
A albo rg— Bergen, m en de pågæ ldende flyselskaber opgav driften  på grund 
a f  m anglende passagergrundlag. D eru d o v er er der givet fo rhåndstilsagn  til 
selskaber om  ru te rne  m ellem  henho ldsv is A albo rg—T ro llhättan , og A al
b o rg — T orp /S andefjo rd . Selskaberne h a r dog ikke beny tte t sig a f  disse 
tilsagn. H eller ikke på lu ftfa rtsom råde t synes det således a t være kapaci- 
tetsm æ ssige begræ nsninger.

På baggrund a f  ovenstående fin d er m in is te rie t ikke, at det e r tran sp o rtin 
frastruk tu ren , som  sæ tter begræ nsninger fo r øget sam handel og udvik ling  i 
de berø rte  om råder, hvorfo r der ikke på nuvæ rende tid sp u n k t er behov for 
udarbejdelse  a f  yderligere p laner fo r udbygning a f  tra fik in frastru k tu ren  i 

N ord jy lland .
En yderligere v iden indsam ling , d e r sigter m od en belysning av kapaci

te tsbehov , er således ikke velm otivere t. O plysninger, d e r kan tjene  ti! at 
forøge overb likket over sam handelsm uligheder og det d e ra f afledte og 
tran sp o rtb eh o v  m ellem  de nord iske lande, kan dog p rincip ie lt betragtes 

som  et gode.

K øbenhavn , den 19. decem ber 1991

T rafikm in isterie t 
8. kon to r

E j sign.

Danske Statsbaner (D SB ), Internationalt kontor:

--------- skal det herved m eddeles, at DSB generelt kan stø tte  bestræ bel
sen på at øge v idenn iveauet om kring  trafik fo rb indelserne  i N orden  som 
helhed, hvilket også gælder Skagerrakom rådet.

DSB ser spæ ndende udv ik lingsperspek tiver for sam hand len  m ellem  det 
nordlige Jy lland og Sydnorge hhv V estsverige.

DSB a rbe jder derfo r i ø jeblikket på at forbedre trafik fo rb indelserne  
inden fo r ram m erne a f  ” N ord ic  L ink” . D et sker via en satsning på fæ rgeru
ten  H irtshals —K ristianssand  og G øteborg  —Frederikshavn , koord inere t 
m ed godstogsforbindelser v idere m od syd. Sigtet er både at sikre gode 
forb indelser in tern t i regionen og at placere N ord jy lland  som  ind fa ld spo r
ten for en del a f  tran sittra fikken  v idere gennem  D anm ark  til Tyskland.

K øbenhavn , den 14. decem ber 1990

M ads Ko fod  
Kontorchef
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Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:

AE kan tils lu tte  sig de vedlagte forslag i N ord isk  R åd , h e ru n d e r at der 

u darbejdes en handlings- og investeringsp lan  for tran sp o rtsek to ren s u d 
bygning i Skagerrak-regionen.

A ftalen om  den faste forb indelse  over S torebæ lt indebæ rer bl. a. en 
udbygning a f  m o to rvejsystem et i det nordlige Jy lland .

D et m å h erudover være vigtigt også at styrke banetrafikken .
AE er enig i, a t en styrkelse a f  Skagerrak-regionen og N ord ic  L ink ikke 

bør betragtes som  et konku rre rende  in itia tiv  til udv ik ling  a f  Ø resund- 
regionen eller en udbygning a f  Scanlink, m en  tvæ rtim od  ses som  et a f  flere 
m id ler til fo rbedring  a f  beskæftigelse, m iljø  og sam fundsøkonom i i de 
berørte  regioner.

M an bør i den forbindelse  være opm æ rksom  på eventuelle  stø ttem u lig 
heder fra EF.

K øbenhavn , den 10. decem ber 1990

F rith io f H agen

Institut for Trafik-, Turist- og Regionaløkonomi:

Vi h a r læst m edlem sforslaget m ed s to r in teresse og kan fu ld t ud stø tte  de
3 afs lu ttende rekom m andationer.

In s titu t for T rafik-, Turist- og R eg ionaløkonom i — T T R  — har i de 
seneste å r  sam arbejdet m ed  in s titu tio n e r i N ord jy lland  om kring  forskellige 
erhvervs- og tran spo rtp rob lem er. B landt an d e t har lek to r Jørgen K ris tian 
sen, A U C , og lek to r Uffe Jacobsen, T T R , i en artikel ” R egional T ransport 
N etw orks", sept. 1990, beskæ ftiget sig m ed de perifere regioners p rob le
m er i et stad ig  m ere in tegreret E uropa og specielt brugt N ord jy lland  og 
Skagerrak-regionernes tra fik fo rb inde lse r som  eksem pel.

D e frem hæ ver 2 forhold , som  er a f  d irek te  be tydn ing  for m edlem sforsla-

1. a t p ro jek ter, d e r bygger på  sam arbejde  m ellem  reg ioner henover lan
degræ nser, e r m eget svæ rere at få igangsat end sam arbe jd sp ro jek te r 
m ellem  nationer. Å rsagerne hertil e r bl. a. den  konsekvent cen tra lis ti
ske opbygning a f  den politiske og den organ isa to riske  stru k tu r, f. eks. 
n a tiona le  je rn b an er.

2. at fæ rgeruter, de r skal tjene som  led i in frastru k tu ren , b ø r styres tra fik 
po litisk  på sam m e m åde  som  veje og je rn b an e r. D eres analyse peger 
også på, at rederiernes in teresser i et frit m arked  ikke er sam m enfa lden 
de m ed tran sp o rtk ø b ern es eller regionernes.

Begge disse forhold  kunne afbødes ved en fælles v idenopbygning  og en 
fælles handlingsp lan  for trafikken  m ellem  de 3 regioner.

1 1 — A942/t Supplement
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I artik len  peges på (m ed S candinavian  Link som  eksem pel), at der 
kræves en selvstæ ndig styring a f  et sådan t p ro jek t m ed egen finansiering , 
f. eks. også fra EF. Ellers tabes dynam ikken  i forhold  til de nationale  
regeringer og organ isationer.

Selv om  m an ikke skal overvurdere  trafik fo rb indelsernes betydn ing  for 
erhvervslivet, jf. lek tor P eter M askelis og lek to r Uffe Jacobsens negative 
ud ta le lser om  m otorvejene i N ord jy lland  og ” L ogistikplanlæ gning og in 
fra s tru k tu r” a f  ad junk t Lanni Fiissel og lek tor Tage Skjøtt-L arsen, begge 
T T R , er det oplagt, at en bevidst styret udvik ling  a f  trafik fo rb indelserne , 
som  m edlem sförslaget lægger op til, kan blive a f  sto r be tydning  for de 3 
involverede regioner, fo rm entlig  en d d a  for stø rre  dele a f  N orge og hele 
Jylland.

S årbarheden  over for tilfæ ldige udsving i rederiøkonom ien  er blevet 
illustreret de tte  efterår, og æ ndringer som  følge a f  afskaffelse a f  det toldfri 
salg kan risikere a t få langvarige skadevirkn inger, de r kan undgås ved 
planlægning.

I alle 3 regioner har m iljø- og tu ris tin te resser sto r vægt. D erfo r er det 
også a f  sto r betydning, at en sam let planlæ gning giver m ulighed for så store 
godsm æ ngder, at en tilfredsstillende kom bitrafik  kan organsieres. H erved 
aflastes m iljøet for m egen tung lastb iltrafik .

D et er bekendt, at A U C  ak tiv t vil gå ind i fo rtsa tte  undersøgelser 
om kring  de regionale trafik fo rb indelser, og Uffe Jacobsen herfra  har senest 
været p ro jek tleder på forpro jek tet om  N ord ic  Link (rappo rt nov. 90).

T T R  regner m ed at gå ak tiv t ind i et eller flere a f  de 5 prosjek ter, som 
denne rappo rt foreslår, da vi anser udviklingen a f  N ord ic  Link fo r et 
undervu rdere t, m en meget vigtigt p roblem  for D anm ark . Sam tid ig  giver 
det m ulighed for et nyttigt sam arbejde  m ed forskere og trafikfolk  i N orden  
og EF.

K øbenhavn , den 18. decem ber 1990

W olfgang F ram ke  
In s t i t u tb e s ty re r

Transportøkonomisk Forening:

T ransportøkon isk  F oren ing  (T Ø F) kan varm t anbefale de 3 forslag til 
rekom m andationer, som  m edlem sförslaget s lu tte r m ed. U d fra følgende 
betragtninger:

E uropæ isk tran sp o rtp o litik  op lever i disse å r  2 sto re  konflikter:
1) K onflikten m ellem  vækst og m iljø. In teg rationsprocesserne i E uropa 

betyder voldsom  vækst i tran sp o rta rb e jd e t, især over landegræ nserne. 
Sam tid ig  øges kravene om  en m indskn ing  a f  den regionale luftfo rure-
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ning (” syreregn” ) og det globale forbrug a f  energi og derm ed C 0 2- 
udsiippet ("d rivhuseffek ten” ).

T ransportsek to ren  er kun delvis i gang m ed at løse lu ftfo ru ren ings
p roblem erne, m ens der ikke (endnu) er nogen løsning på sek torens 
hastigt voksende energiforbrug.

2) K onflikten m ellem  offentlig passiv ite t og p riva te  in itia tiver. S cand i
navian  L ink-konsortie t og senest N orth  E uropean  C lub er blot no rd iske 
eksem pler på det p riva te  erhvervslivs u tilfredshed  m ed tem poet og 
konstruk tiv ite ten  i de politiske beslu tn ingsprocesser.

E F-kom m issionens u tilfredshed  m ed jernbaneselskabernes n a tio n a 
listiske tankegang og de d e ra f følgende forslag til restruk tu rering  a f 
je rnbanesek to ren  (hø jhastighedsnet, kom binerede  tran sp o rte r, p riva ti- 
ering a f d riften ) er et andet udslag a f  tran spo rtsek to rens m anglende 

organ isatoriske dynam ik.
De 2 konflik ter viser det påtræ ngende behov, der er for at få v iden og 

overblik  og for at få nogle overo rdnede ram m er for tran spo rtsek to rens 
udvkling.

D ette  var da også m eget k lart eksperternes konklusion på m ødet m ed 
N ord isk  R åds k o m m u n ika tionsu tsko tt i L illeham m er 8 .—10. ok tober

1990.
I D an m ark  (og Sverige) er der en tilbøjelighed til at indskræ nke denne 

debat til de faste forb indelser. M en som  m edlem sforslaget påpeger, e r der 
andre vigtige o m råd er i g ræ nseoverskridende nord isk  trafik .

Siden m edlem sforslaget frem kom , har fo rskningsgruppen om kring  N or- 
dic Link færdiggjort sin fo rp ro jek trappo rt (m edio  novem ber 1990). H er 
h ar norske, svenske og danske forskere og transportfo lk  klarlagt tran sp o rt
m ønstrene  om kring  Skagerrak og påpeget den cen tra le  betydn ing  fo rb in 
delserne her har for stø rstedelen  a f  N orge, V estsverige og Jylland.

Punk t for punkt d o k u m en tere r rappo rten  a rgum en ta tionen  i m edlem s
forslaget. R appo rten  en d er m ed at foreslå 5 v idere  p ro jek te r om kring  
N ord ic  Link. T Ø F  finder det naturlig t og vigtigt, at der hurtigst m uligt 
e tableres kon tak t m ellem  disse 5 p ro jek ter og den  politiske interesse, der 
frem går a f  de 3 rekom m andationsforslag .

K øbenhavn , den 17. decem ber 1990

F or T ransportøkonom isk  Foren ing

Jørgen D am gaard  
Formand



T il det frem sendte  m edlem sförslag  skal kun bem æ rkes følgende:
Ud fra et nord isk  synspunkt m å det anses for ønskeligt, at d e r skabes et 

forbedret beslu tn ingsgrundlag  for en evt. udbygning a f  tra fik fo rb inde lse r
ne i Skagerrak-om rådet.

Den bør dog bem æ rkes, at de sam lede ressourcer til investeringer i 
trafikanlæ g er m eget begrænsede.

D et er d erfo r uundgåeligt — uanset bem æ rkningerne i forslaget — at 
forøgede investeringer i Skagerrak-om rådet vil betyde færre investeringer 
ande ts ted ts , f. x. i Ø resundsom rådet.

O m  det er ønskeligt at und e rs tø tte  erhvervslivet i det sydlige N orge og 
det nordlige Jy lland gennem  at kanalisere  trafik investeringer fra and re  
dele a f  N orden  til Skagerrak-om rådet e r  et politisk  spørgsm ål, som  ligger 
uden for in s titu te ts  kom petenceom råde.

K øbenhavn , den  21. decem ber 1990

/V. O. Jørgensen  
Professor

D anm arks T ekniske H øjsk o le , Institut for V eje, Trafik og Byplan:

Aalborg Universitetscenter, Institut for Samfundsudvikling og Planlægning:

I den forbindelse henvises til vo rt brev  da t. 09 .08 .1990  vedrø rende sag 
A933/1  og A 934/t, d e r også indeho lder op lysninger og synspunk ter a f  
relevans for sag A 942/I.

D et i brevet om ta lte  forskningspro jek t ved A alborg U niversite tscen ter 
” T ransportfo rb indelser og nord jysk  erhvervsudv ik ling” er nu igangsat. 

F or at sikre dette  pro jek ts regionale sam arbejdssig te  i skand inav isk  sam 
m enhæ ng deltager en rep ræ sen tan t fra A gder F orskning  i K ris tian sand  og 
fra G øteborg  U niversite t i p ro jek te ts følgegruppe. H ovedparten  a f  p ro jek 
tet fo rventes gennem ført i 1991, og det er vo rt håb, a t det også vil stim ulere  
til konkrete  sam arb e jd sin itia tiv er på tvæ rs a f  Skagerrak og K attegat.

A alborg U niversite tscen ters transpo rtfo rskn ingsp ro jek t indgår i et lø
bende og uform elt sam arbejde  m ed det i 1990 gennem førte  og nu publice
rede forprojekt "S kagerrak -p ro jek te t” . In itia tivg ruppen  til Skagerrakpro- 
jek te t har æ ndret sit navn  til ” N ord ic  L ink-gruppen” . R esu lta terne  a f  dette  
p ro jek ts foranalyse præ senteres på en konference i A alborg d. 14. ja n u a r
1991. 1 den publicerede rappo rt (N ord ic  L ink. H ovedresu lta ter. N ovem 
ber 1990) foreslår N ord ic  L ink-gruppen b land t andet, at der igangsættes et 
strategisk udvik lingspro jek t, som  skal m arkedsføre og p roduk tudv ik le  
N ord ic  L ink-konceptet, så det kom m er på ” n iv eau ” m ed S candinavian  
L ink-konceptet. N ord ic  L ink-pro jek tet sigter m od at blive en sam let p a ra 
ply for de forsknings- og udvik lingspro jek ter, der fo rventes ivæ rksat. D et
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frem går at N ord ic  L ink-gruppen inden  for denne ram m e især vil fokusere 
på et udredn ingsarbejde , der som  resu lta t vil have en udbygning og en 
effektivisering a f  N ord ic  L ink-transpo rtko rrido ren .

De forskellige udrednings- og fo rskn ingspro jek ter vil supplere  h inanden  
m ed henblik  på at tilvejebringe et sam let analysegrundlag  for tran sp o rt- og 
erhvervsfo rho ldene i Skagerrak- og K attega t-om rådet. P ro jek te t ”T rans
portfo rb indelse r og nordjysk  e rhvervsudv ik ling” vil således kunne drage 
nytte a f  foranalysen til N ord ic  L ink-pro jek tet og vil om vend t kunne b id ra 
ge til N ord ic  L ink-gruppens v idere udredn ingsarbejde . H ovedsigtet m ed 
pro jek tet ” T ranspo rtfo rb indelser og nordjysk  e rhvervsudv ik ling” er:
— at vu rdere  den nordjyske tran sp o rtsek to r inden  for ram m erne  a f  den 

sam lede tran sp o rts tru k tu r i K attegat- og Skagerrakom rådet,
— at sam m enstille  tran spo rtsek to rens udvikling  m ed m ulighederne for et 

øget erhvervsøkonom isk  sam arbejde på tvæ rs a f  landegræ nserne gen
nem  Skagerrak og K attegat,

— at bidrage til et fo rbedret beslu tn ingsgrundlag  for offentlige, regionale 
in itia tiv er på tran sp o rto m rå d e t, og

— at skitsere nogle m ulige hand lingsin itia tiver.
Vi h ilser derfo r m edlem sforslag A 942/t meget velkom m ent. Det er i den 

forbindelse  vigtigt at m an ikke på fo rhånd  lægger sig for fast på, hvilke 
fo rm er sam ordningen  a f  tran sp o rtp o litik  og erhvervsudv ik ling  i Skager- 
rak- og K attega t-om rådet bø r tage. E ndv idere  m å det anbefales
— at alle frem tid ige in itia tiv e r koord ineres i v idest m uligt om fang
— at der frem skaffes finansielle m id ler til en begrundet videreførsel a f  

igangsatte ud redn ingsarbejder og til opbygning a f  et hensigtsm æ ssigt 
s ta tistisk  datagrundlag

— at nye institu tionelle  sam arbe jd sfo rm er udvikles i tak t m ed behovet
— at den v idenbaserede udvikling  på om rådet sikres en regional fo ra n  k- 

ring , b land t ande t gennem  en aktiv  inddragelse a f  regionale forsknings
in s titu tio n e r i a rbejdet.

K øbenhavn , den 6. decem ber 1990

Jørgen K ristiansen  
Lektor

Nordjysk Transportcenter:

N ordjysk T ranspo rtcen te r be trag ter m edlem sforslag  A 942/t som  et væ r
d ifu ld t e lem ent i bestræ belserne på at skabe en erhvervsm æ ssig  udvikling  i 
Skagerrak-regionen. En styrkelse a f  tran sp o rtfo rb in d e lse rn e  til K o n tin en 
tet via N ord ic  L ink er en fo rudsæ tn ing  for den ønskede erhvervsm æ ssige 
udvikling.
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G ennem  N ordjysk T ransportcen ters deltagelse i N ord ic  L ink-forpro jek
tet h a r vi konsta tere t, at
— N ord ic  Link allerede i dag h a r en m arkedsandel a f  færgegodset m ellem  

D anm ark  og N orge/Sverige på næ sten 1/3. På lastb ilsiden er andelen 
knap 50%

— der findes et frem tid ig t po ten tia le  for N ord ic  Link
— d er er gode m uligheder for at fo rbedre tran sp o rtk o n cep te t for N ord ic  

L ink og derm ed udvide kapaciteten
— en udvidelse a f  kapacite ten  vil betyde m ere hensigtsm æssige tran sp o rt

fo rb indelser for de tre  regioner, og at en effektiv N ord ic  L ink-forbindel- 
se vil sikre, al der ikke o p stå r flaskehalse på de øvrige tran sp o rtk o rrid o 
rer m ellem  N orden  og K on tinen te t

— det er m uligt at fo rbedre N ord ic  L ink-korridoren  relativ t hurtig t, og at 
investeringerne hertil kan holdes på et rim eligt n iveau.

Forudsæ tn ingen  for at etab lere  en effektiv tran sp o rtk o rrid o r er, at der
sker en koord ineret udvikling i de tre  regioner Sydnorge, V estsverige og 
det nordlige Jylland. N ordjysk  T ranspo rtcen te r vil derfor anbefale, at 
Skagerrak-regionen udpeges som  et græ nseregionalt sam arbejdsom råde.

Foranalysen for "S kagerrak -p ro jek te t” viste, at m an m angler d a tag ru n d 
lag for at sta rte  en koord ineret konceptudvik ling , som  N ordjysk  T ran sp o rt
cen te r ser sig selv som et vigtigt e lem ent i.

D erfor m å vi anbefale, at der i regi a f  N ord ic  Link for det første b liver 
igangsat et analysearbejde a f  de sam fundsøkonom iske  perspek tiver a f  N or
dic Link, opdelt på følgende delanalyser:
— E F-perspektiv
— M iljø-perspektiv

— R eg iona lt/in te rna tiona lt perspektiv
— N ord ic  L ink-perspektiv

At der for det andet b liver igangsat et strategisk udviklingspro jek t, der 
h ar som  endem ål at lave en konceptudvik ling  for N ord ic  Link.

D ette  analysearbejde ser N ordjysk  T ranspo rtcen ter som et grundlag  for 
en handlings- og investeringsplan  for tran spo rtsek to rens udbygning i Ska
gerrak-regionen.

Ligeledes vil et sådan t analysegrundlag  være a f  betydning  for bl. a. de 
overvejelser. N ordjysk  T ranspo rtcen ter skal gøre vedrørende en frem tid ig  
udbygning som  d is tribu tions- og tran sitcen te r i Skagerrak-regionen.

1 øvrig t ville e tableringen a f  et fo rskn ingscenter inden  for tran sp o rto m 
rådet, som  foreslået i m edlem sförslag A 934/t, sikre en kontinuerlig  v iden 
opsam ling til brug for en frem tid ig  udbygning a f tran spo rt- og erhvervs
struk tu ren  i Skagerrak-regionen.

M edlem sförslag A 942/t fa lder i god tråd  m ed de in itia tiver, som  EF 
fornylig har taget, idet m an h a r udpeget Jy llands-forb indelsen  som  en 
vigtig hovedfæ rdselsåre m ellem  S kandinav ien  og K on tinen te t, sidestillet 
m ed forbindelsen  via S jæ lland/Sverige. Som  en m anifestering  a f  dette
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in itia tiv , h a r EF tild e lt 2 m io. ecu a f  in fra stru k tu rm id le rn e  til e tab lering  og 
udbygning a f  N ord jysk  T ranspo rtcen ter.

N ordjysk  T ran sp o rtcen te r håber, at ovennæ vnte  ud talelse  m å finde an 
vendelse i behand lingen  a f  m edlem sforslaget og deltager gerne m ed næ r
m ere op lysninger, hvis de tte  m åtte  ønskes.

A alborg, den 14. decem ber 1990

N ordjysk  T ran sp o rtcen te r A/S

K ent B entzen  
A d m .  d i r e k t ø r

F i n l a n d

Trafikministeriet:1

T rafikm in isterie t har granskat N ord iska  rådets m edlem sförslag  och kon
sta te ra r fö ljande i sitt u tlå tande:

I m edlem sförslaget föreslås en u tredn ing  om  m öjligheterna a tt u tse det 
s. k. S kagerrak-om rådet, dvs. södra N orge, västra  Sverige, och no rra  Jyl
land, till e tt gränsreg ionalt sam arbe tsom råde . 1 förslaget föreslås a tt e tt 
särskilt handlings- och investeringsprogram  fö r S kagerrak-om rådet up p 
rä ttas i avsik t a tt fö rb ä ttra  tran sp o rt- och handelsfö rb indelserna  i och 
tran s itfö rb inde lse rna  genom  om rådet.

T rafikm in isterie t ta r  in te  ställn ing  till förslaget eftersom  F in land  in te  
om fa ttas  av det i förslaget föreslagna gränsreg ionala  sam arbete t. 1 p rinc ip  
ger tra fik m in iste rie t sitt stöd åt alla sam nord iska  in itia tiv  inom  tra n sp o rt
po litiken  som  h ar som  m ålsä ttn ing  a tt fö rb ä ttra  tran sp o rtfö rb in d e lse rn a  
inom  N orden  sam t m ellan N orden  och det övriga E uropa. T ra fikm in iste ri
et kon sta te ra r också a tt betydelsen  av den n a  typ  av  tran spo rtpo litisk t 
planerings- och investeringssam arbete  b lir stö rre  i fram tid en  när de n o r
diska länderna  s träv a r till a tt b ä ttre  anpassa  sig till tran sp o rtm ark n ad e r i 
ett in tegrerat E uropa.

H elsingfors den 28 novem ber 1990

Ju h a n i Korpela 
K a n s l i c h e f

M a rkku  Leh tinen  
K o n s u l t a t i v  t j ä n s t e m a n

' Y ttra n d e t ö versa tt fr å n  f in s k a .
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Industrins centralförbund:

Betydelsen av land trafik fo rb indelserna  inom  S kagerrakom rådet ä r  rä tt 
liten lö r det fin ländska näringslivet, i m otsats till de m era ö steru t b efin t
liga to rb indelserna  i nord-sydgående rik tn ing. Vi fö rv än ta r oss, a tt u tveck
landet av Skagerrakom rådet ba lanseras m ed and ra , fö r oss v ik tigare fö r
b indelser.

H elsingfors den 30 novem ber 1990

Industrin s cen tra lfö rbund  

Esa Tom m ila

N o r g e

Miljøverndepartementet:

Vi har vu rdert forslaget ut fra m iljøvernhensyn . Vi vil spesielt legge vekt 
på at den ønskede næ ringsutvik lingen ikke b ø r m edføre vesentlig behov 
for økt tran sp o rta rb e id , og at det nødvendige tran sp o rta rb e id e t søkes 
u tført m ed de tran sp o rtfo rm er som  gir lavest m ulig m iljøskader. D ette  
innebæ rer at tran sp o rten e  i stø rst m ulig grad bør skje m ed skip og je rn b a 
ne, fram for på veg. D et m å v idere legges vekt på at utbygging av tran sp o rt
anlegg skjer m ed m inst m ulig inngrepsskader.

M iljøverndepartem en te t h a r u tover de tte  ingen m erknader til forslaget.

O slo. 13. decem ber 1990

Trygve H allingstad
E li M arie Åsen

Aust-Agder fylkeskommune:

Saken ble behandle t i fylkesutvalget i A ust-Agder, og det ble fa tte t slikt
vedtak:

"A ust-A gder fy lkeskom m une gir sin fulle tils lu tn ing  til forslag av
28.8.90 fra K. Poulsen og J. K. H ansen. Fy lkeskom m unen anbefa ler at 
N ord isk  R åd ber N ord isk  M in isterråd  om  å u tv ik le en handlings- og 
investeringsplan  for tran spo rtsek to rens utbygging i Skagerrakregionen. 
Fy lkeskom m unen anbefa ler v idere at Skagerrakregionen utpekes til et 
grenseregionalt sam arbeidsom råde.
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A ust-A gder fy lkeskom m une ber om  å bli ho ld t o rien te rt om  sakens 
v idere u tvikling, og d e lta r g jerne som  sam arb e id sp a rtn e r u n d e r det v idere 

a rb e id e t” .

A rendal, 11. desem ber 1990

Sverre Fosse  
F y lk e s p la n s je f

Vest-Agder fylkeskommune:

Fylkesutvalget behand le t saken den  27. n o vem ber 1990, og fatte t følgen
de enstem m ige vedtak:
” 1. V est-A gder fy lkeskom m une gir sin fulle tils lu tn ing  til forslag av

28.08.90 fra K. Poulsen og J. K. H ansen  til N ord isk  R åd  om  at 
Skagerak-regionen utpekes til et g renseregionalt sam arbeidsom råde.

2. V est-A gder fy lkeskom m une ønsker å de lta  i d e tte  sam arbe ide t m ed sin 
politiske og ad m in is tra tiv e  ledelse og er fo rbered t på å ta  en del av de 
økonom iske u tg ifter, sam t stille ad m in is tra tiv  kapasite t til d isposi
s jon .”

Fy lkesrådm annens saksfram legg ligger ved (se B ihang).
V est-A gder fy lkeskom m une ser til et godt og k o n stru k tiv t sam arbeid .

K ris tian sand , 4. desem ber 1990

Torgeir Grosaas 
F y lk e s p la n s je f

B IH A N G

Samordning av transportpolitikk og næringsutvikling i Skagerrakområdet

B akgrunn
V est-A gder fy lkeskom m une h a r fra den norske delegasjonen til N o rd isk

R åd fått oversend t følgende forslag fra to  danske rep resen tan te r til u tta le l-

” N ord isk  R åd  anbefa ler N ord isk  M in iste rråd  
at Skagerrak-regionen, dvs. Sør-N orge, V est-Sverige og det nordlige 

Jy lland  u tpekes som  et grensereg ionalt sam arbe id som råde  
at det hu rtigst m ulig — og k o o rd inert m ed  det igangsatte ” Ska- 

gerrakp rosjek te t”  — skjer en kartlegging av eksisterende k u n n 
skap og g jennom føres y tterligere  undersøkelser for å få fram  
nødvend ig  beslu tn ingsgrunnlag  for en sam ordne t tran sp o rtp o li
tikk  fo r Skagerrakregionen,
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at det på de tte  grunnlag  u ta rb e id es en handlings- og investerings
plan for utbyggning av tran sp o rtsek to ren  i Skagerrakregionen 
m ed sik tem ål å stim ulere  handelsforb indelsen  m ellom  Syd- 
N orge, V est-Sverige og det nordlige Jy lland  sam tid ig  som be
tingelsene for tran s itttra fik k en  b ed res .”

Fy lkeskom m unen e r bed t om  å avgi eventuell u tta le lse  innen  1.12.90. 
D ette  in itia tiv  faller godt sam m en  m ed det arbeid  V est-A gder fylkes

kom m une har hatt igang noen tid  u n d er arbeid stitte len  ” S ørlandet -  
po rten  og b in d e led d e t” . Vi har derfo r i neste av sn itt søkt å få fram  hva 
V est-A gder kan tilby et p rosjek t som  foreslått.

Vi er også k jent m ed an d re  in itia tiv  som  er ta tt og p ro s jek te r som  er 
igang for å se på tran sp o rts tru k tu re n  i S kagerrakom rådet. D et nevnes:
•  D en felles no rd iske forberedelse  til E F ’s ind re  m arked  som  bl. a. 

resu lterte  i en konferanse på L illeham m er ok tober 1990 i N ord isk  R åds 
kom m unikasjonskom ité .

•  E F ’s o rganer h a r stø tte t ” Skagerrakprosjek te t”  for å u tv ik le  N ord ic  
Link konseptet.
H andelshøyskolen  i K øbenhavn  er p rosjek^eder.
Forprosjek t-fasen  er ferdig og m an  foreslår d e r å v idereføre arbeidet i 3 
hovedprosjekter:
— Strategisk  u tv ik ling  m ed  sik te på å sam le oppslu tn ing  om  N ord ic  

L ink forbindelsen
— K unnskapsu tv ik ling , dvs. en sam funnsøkonom isk  analyse
— R egional oppfølging m ed sik te  på å trekke sam arbe id spartnere  i 

bl. a. N orge m ed i prosjektet.
•  D et er ta tt in itia tiv  for å få til et forskningsarbeid  m ellom  G øteborg  

U niversite t, A alborg U n ivers ite tscen te r og A gder D istrik tshøgskole  om  
et lignende prosjekt. D er er søkt N ord isk  R åd  om  prosjek ts tø tte .

•  D et arbeid  som  foregår m ed S cand inav ian  L ink-konsep tet h a r selvsagt 
også betydning  i denne saken.

Foru ten  nasjonal stø tte  har også E F -kom m isjonen  stø tte t p rosjek tet 
og de nasjonale  je rnbanese lskaper h a r egen gruppe for å følge opp  
prosjektet. Scand inav ian  L ink bestå r som  kjen t av:
— 4-felts m oto rvei O slo — G øteborg  — M alm ø — K øbenhavn
— 2-spors je rn b an e  sam m e strekning
— System  for kom binert godstransport bil-tog
— Ny teknologi for godstog (160 km /t)
— Jernbaneferje  Sverige — F in land
— Supplerende utbygging av en del eu ropaveier i N orge, Sverige og 

F in land .

Sør-Norges og Sørlandets m uligheter
D et vises til b rosjyren  ” S ørlandet. P o rten  og b ind e led d e t” som  er en 
sam m enfa tn ing  av det arbeid  vi til nå har lagt ned. 1 tillegg er det viktig  å 
nevne:
— K ristiansand  havn tilrettelegges areal og driftsm essig  for økt ferje- og 

je rn b an e tra fik k , også m ed m uligheter for an d re  rederie r enn  det som  
idag tra fike re r havna.

— 1 tilkny tn ing  til K ris tian sand  havn tilrettelegges også area le r for felles- 
te rm ina l b il-bane og det arbeides m ed  å  fo rbedre adkom sten  til E-18. 
Og det er i d enne forb indelse  ta tt in itia tiv  for å se hvo rdan  fylkeskom 
m unen  best kan b id ra  til u tv ik ling  av en  fellesterm inal/transportsen ter.
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— D et arbeides ak tiv t fo r å forsere u tbed ring  av dårlige parse lle r på 
E 18 og fy lkeskom m unen har i den forb indelse gått inn i K ysts tam veiu t- 
valget for å være m ed på å u tv ik le  en ferjefri europavei K ris tian sand  — 
T rondheim .

Vi regner m ed at det vil være betydelige nasjonale  fo rtrinn  fo rbundet 
m ed å styrke forbindelsen  over Skagerrak. D et vil bed re  tran sp o rten  for 
store deler av V est-N orge til D an m ark /K o n tin en te t. N orge vil få flere 
fo rb indelseslin jer og bli m er a ttrak tiv  både  for dagens næ ringsliv  og for 
m uligheter for nyetablering . E tter vår vu rdering  er de tte  nasjonale  per
spektiv  vel så v ik tig  som  S ørlandets egne m uligheter fram over. N asjonale  
organer i N orge har vel til nå ikke væ rt oppm erksom  på  de tte  perspek tiv  og 
for ensidig vu rdert fo rb indelsene  sø rover g jennom  Sverige.

Vurdering og forslag  
D et fram går at refererte  forslag til N ord isk  R åd  er helt i sam svar m ed de 

perspek tiver fy lkeskom m unen selv har. D et er også v ik tig  at Skagerrak
regionen nå b lir u tpek t til et ” grenseregionalt sam arb e id so m råd e” da  dette  
åp n er opp  for spesiell oppm erksom het og tilfø ring  av m id ler fra N ord isk  
Råd.

M en det følger også av vårt engasjem ent til nå  a t fy lkeskom m unen vil 
stille egne økonom iske ressurser til d isposisjon  i et slikt sam arbeid . D ette  
fo ru tse tte r trolig  at det o pp re ttes  et regionalt sam arbeidsorgan  bestående 
av politikere  og ad m in is tras jo n  fra regionene. F ra  Sør-N orge vil det være 
naturlig  a t fy lkesordførerne og sam ferdselssjefene i A gderfylkene d e lta r i et 
slikt sam arbeid .

Forslag til vedtak
M ot denne bakgrunn  anbefa ler jeg fylkesutvalget å  fa tte  slikt vedtak:

1. V est-A gder fy lkeskom m une gir sin fulle tils lu tn ing  til forslag av
28.08.90 fra K. Poulsen og J. K. H ansen  til N ord isk  R åd om  a t Skager- 
rak-regionen u tpekes til et g renseregionalt sam arbeidsom råde.

2. V est-A gder fy lkeskom m une ønsker å delta  i d e tte  sam arbe ide t m ed sin 
politiske og ad m in is tra tiv e  ledelse og er fo rbered t på å ta  en del av de 
økonom iske u tg ifter, sam t stille ad m in is tra tiv  kapasite t til d isposisjon .

K ris tian sand , 9. n ovem ber 1990

Birger S trøm svåg  
Fylkesrådman

Telemark fylkeskommune:

T elem ark fy lkeskom m une stiller seg positiv  til at det u tv ik les et næ rm ere 
regionalt sam arbeid  i denne regionen.

! den forbindelse vil en v idereu tv ik ling  av tran sp o rtsek to ren  æ re avgjø
rende. Effektive tran sp o rtlø sn in g er vil være en av nøkkelfak to rene  dels for 
u tv iklingen innen regionen, m en også for kon tak ten  til de øvrige eu rope is
ke m arkeder. T anken på å u tv ik le  en ” N ord ic-line” bestående av en
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m otorvei og fo rbedrede banefo rb indelser over Skagerrak og K attega t ser 
T elem ark fy lkeskom m une som  svæ rt in teressan t. Særlig gjelder d e t u tv ik 
lingen av je rnbanefo rb inde lsen  over Skagerrak, hv o r en fergejem banefor- 
b indelse til G ren lan d so m råd e t vil være en fram tid sre tte t sa tsn ing  både av 
tran spo rtøkonom iske  og m iljøm essige årsaker. B egrunnelsen for en slik 
fo rb indelse  til T elem ark  e r a t en i T elem ark  fin n er en  av N orges største 
industrikonsen trasjoner. D e tre  G ren lan d sh av n en e  hadde en sam let gods
om setn ing  på ialt ca. 8 mill. tonn  i 1989 herav ca. 1.2 m ill. tonn  stykkgods. 
En produksjonstekn isk  og m arkedsm essig  u tv ik ling  g jør en overgang til 
leveranser på je rn b an e  m eget ak tuelt.

Telem ark fy lkeskom m une sam m en m ed kom m une Porsgrunn , B am ble 
og K ragerø  d e lta r i ” Skagerrak-prosjek tet” m ed, e tte r vår m ening, positiv t 
resu lta t. A utv ik le de tte  p rosjek tet v idere kan være en m odell for å kartleg
ge og analysere regionen videre.

Skien, 28. novem ber 1990

5. G unnar Thorsdal 
F y lk e s r å d m a n n

Bjørn R eisz  
F y lk e s p la n s je f

S v e r i g e

Transportrådet:

K ustzonen  m ellan O slo och M alm ö-/K öpenham nsreg ionen  o m fa tta r  ett 
industrie llt och befolkningsm ässigt betydelsefullt om råde  m ed sto r ekono
m isk växtkraft. 1 en k o rrido r från  Ö stfo ld  via västkusten  till Ö resundsom - 
rådet finns ett b e tydande personresande såväl lokalt, regionalt, in terregio- 
nalt som  in te rna tione llt sam t stora  godsvolym er till/från  industrie r, h am 
n ar och kon tinen ten . D essa fö ru tsä ttn in g ar h a r varit avgörande för Sveri
ges del a tt skapa e tt effektivt, säkert och högkvalita tiv t k o m m un ika tions
system  i denna tran sp o rtk o rrid o r. D en h ittills bristfälliga s tandarden  i 
kom m unikationssystem et to rde  ha sin förk laring  i svårighete rna a tt sam 
o rdna  u tbyggnadsstrategierna i de tre  berö rda  länderna.

D et väckta förslaget om  en sam ordn ing  av tran sp o rtp o litik  och närings
utveckling i S kagerrakom rådet g ru n d ar sig på farhågorna  a tt främ st 
N ord jy lland  och Sydnorge kan kom m a att stå u tan fö r en gynnsam  högtek- 
nologisk utveckling  till följd av kraftfu lla  investeringar i en k o rrido r m el
lan O slo och H am burg . En utveckling  av tran sp o rt- och handelsfö rb indel
serna i Skagerrakom rådet bedöm s b id ra  till en positiv  utveckling  för 
främ st no rra  Jy lland. En kraftfull u pp rustn ing  av in frastruk tu ren  i form  av 
m oto rvägar och järnvägsfö rb indelser genom  Jylland i kom bination  m ed
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fö rbä ttrade  fá rjefö rb indelser över K attegat och Skagerrak via den s. k. 
” N ord ic  L ink” bedöm s kunna m edverka till a tt d äm p a  fö rvän tade  nega
tiva effekter i form  av stru k tu ro m v an d lin g  till följd av anpassn ingen  till 
EGs inre m arknad .

T P R  de la r m o tio n ä re rn as upp fa ttn ing  om  a tt de förslag till tra fik lös
n ingar som  kom m it till u ttryck  genom  olika sam verkanspro jek t som  exem 
pelvis ” N ord ic  L ink” , ” Scanlink” och ” Baltic L ink” m åste  inpassas i en 
helhetslösning som  in n eb är a tt N orden  får ett effektivt och m o d ern t tran s
portsystem  m ellan de nord iska  länderna  och övriga E uropa. T P R  h a r i ett 
y ttrande  till regeringen 1990-08-24 över e tt förslag om  sam ordnad  nord isk  
tran sp o rtp o litik  stä llt sig positiva till å tgärder som  främ ja r en gem ensam  
tran sp o rtp o litik  i N orden . Förslaget om  ” N ord ic  L ink” får bedöm as i en 
sådan gem ensam t fo rm ulerad  tran spo rtpo litik .

1 m edlem sförslaget fram förs v idare  önskem ål om  a tt ett forsknings- och 
u tredn ingsarbete  genom förs för a tt analysera hu r ” N ord ic  L ink” påverkar 
tran spo rtsy stem en  m ed hänsyn till m iljöeffekter och regional u tveckling 
inom  S kargerrakom rådet. T P R  ställer sig y tterst tveksam  till a tt knyta ett 
sådant forsknings- och u tredn ingsarbete  till ” S can link” -konsortie t. D etta  
projekt finansieras i sin helhet av skand inav isk t näringsliv  och d riv s u t
ifrån de in tressen som  näringslivet har a tt bevaka. Enligt T P R s u p p fa tt
ning bör ett b redare  sam hällsekonom isk t synsätt läggas på uppbyggnaden 
av olika tran spo rtsy stem  som  kny ter sam m an  N orden  m ed övriga E uropa. 
Förslaget a tt u tpeka Skagerrakregionen som  ett g ränsreg ionalt sam arbets- 
om råde  och därm ed  sam m anhängande  krav på beslu tsunderlag  för en 
sam ordnad  tran sp o rtp o litik  för regionen b ö r enligt T P R s u p p fa ttn ing  väl 
kunna bedöm as i ett a rbete  för en gem ensam  nord isk  tran sp o rtp o litik .

Solna den 6 novem ber 1990

Claes-Eric N orrbom
A nders Tor brand

Statens industriverk:

Statens in dustriverk  (S IN D ) h a r an m o d a ts  avge y ttran d e  i ärendet.
S1ND b ed river f. n. inga p ro jek t, som  d irek t b erö r den  ak tuella  regionen 

inom  ram en för det reg ionalpo litiska program m et. Ej heller d rivs några 
projekt m ed in rik tn ing  m ot tran spo rtfrågo r. V erket h a r in te  heller för 
avsik t a tt p rio rite ra  regionen u tö v er vad som  följer av a tt tre  av k om m u
n erna  i Ä lvsborgs län tillh ö r det reg ionalpo litiska s tö d o m råd e t. S IN D  
d riv er eller m edverkar i ett an ta l p ro jek t, som  rik ta r sig m ot u n d erlev e ran 
tö re r bl. a. till b ilindustrin . S IN D s upp fa ttn in g  ä r a tt tillv erkn ingsindustrin  
h a r en sto r betydelse för u tvecklingen i V ästsverige, såväl i d irek t syssel
sä ttn ing  som  i tran sp o rte r  över Skagerrak.
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SIN D s synpunk ter på föreslagna å tgärder ä r  generella och avser effekter, 
som  kan uppstå  i anslu tn ing  till sa tsn ingar inom  Skagerrak-regionen.

V erket finner de föreslagna å tgärderna  väl m otiverade . Det finns behov 
av a tt ak tiv t stödja regionen eftersom  t. ex. sysselsättningen i fiskenäringen 
an tas  m inska kraftigt i regionen u n d er de närm aste  åren . D et sto ra  beroen 
det av b ilindustrin  i V ästsverige kan kom m a a tt m edföra stora  struk tu re lla  
påfrestn ingar för hela Skagerrakom rådet. A lternativ , som  befräm jar en 
gem ensam  sak, är a tt fö redra fram för nationella  lösningar.

S1ND anser, a tt i ett regionalpo litisk t perspek tiv  kan sam arbete  över 
riksgränserna m ånga gånger vara  ett u tm ärk t kom plem ent, eftersom  det 
kan ge b ä ttre  fö ru tsä ttn in g ar än  nationella  lösningar. N ya sam verkansm e- 
to d e r syns vara en fö ru tsä ttn ing  för a tt de regionalpo litiska in ten tio n e rn a  
skall kunna förverkligas i gränsbygderna.

S1ND är positiv t till fö rstärkn ing  av sam arbete t över g ränserna. S IN D  är 
självfallet berett att b id ra  m ed erfarenheter, kunskaper och an d ra  resurser 
inom  såväl det regional- som  industripo litiska  om rådet som  kan efterfrå
gas vid genom förandet av föreslagna åtgärder.

S tockholm  den 26 novem ber 1990

Göran Theolin
Kjel! B odvik

Handelshögskolan vid Göteborgs universitet, nationalekonomiska institu
tionen:

Som m edlem  i styringsgruppen for ” Skagerrakpro jek te t” og som m ed 
fo rfa tter av den svenske d e lu tredn ing  i de tte  p ro jek tet, h ar jeg  arbeidet en 
del m ed problem stillingene i Skagerrakom rådet som i praksis også o m fa t
te r K attegat.

N å r det gjelder tran sp o rt, e r fo rb indelsen  m ellom  G öteborg  og F redriks- 
havn den avgjort v iktigste for V est-Sverige i Skagerrak- og K attegat-om rå- 
det. Alle de in ter-nord iske  fo rb indelsene i disse om rådene  h a r vi kalt 
N ord ic  L ink. F orb indelsen  m ellom  G öteborg  og F red rikshavn  er en viktig 
regional fo rbindelse for V est-Sverige. D en er idag for lite u tn y tte t som 
je rnbanefo rb inde lse  fordi hverken SJ eller DSB har u tny tte t dens po tensi
ale. Jeg viser i den  forbindelse  til vedlagte delu tredn ing , kap itte l 3.4. D et 
er m ye som  ta le r for at N ord ic  L ink og spesielt fo rb indelsen  G ö teb o rg — 
Fredrikshavn  kan bli en viktig  kon tinen ta lfo rb inde lse  i frem tiden , dersom  
de nord iske je rnbanefo rva ltn inger, først og frem st DSB og SJ. satser på 
den. F o r å u tp røve  viljen til slik satsing, vil vi i en konferanse om  hele
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N ord ic  Link den 14. ja n u a r  1991, få en d iskusjon  om  konseptet m ellom  
DSB, NSB og SJ, jr . vedlagte kon ferenseprogram '.

G enerelt gjelder det at vi i N orden  m å få flere effektive tran sp o rtk o rri
do rer til K on tinen te t. I denne sam m enheng  er N ord ic  L ink ikke først og 
frem st en konku rrerende fo rb indelse til an d re  fo rb indelser, som  f. eks. 
Scandinav ian  L ink, m en et kom plem ent. Jeg viser i denne forb indelsen  til 
kapittel 5 S lu tsatser i vedlagte delu tred n in g '.

Fordi vi idag vet fo r lite om  den m ulige frem tid ige betydn ing  av N ord ic  
L ink i europeisk  sam m enheng  har vi i sty ringsgruppen gått inn fo r en 
storre og b red t anlagt analyse av N ord ic  L ink, hvor fo rb indelsens betyd 
ning også i den regionale næ ringslivsutvik ling  får betydelig  plass. Såv id t vi 
h ar kunnet finne ut, e r det ikke tid ligere fo re ta tt noen slik analyse av de tre  
lands tilgrensende o m råd er rund t Skagerrak og K attegat.

Det arbeides fo rtiden  m eget ak tiv t for å få finansiering  av en tran spo rt- 
og næ ringslivsanalyse i om rådet. K onferansen  i Å lborg 14. ja n u a r  1991 
kan sees som et ledd i disse anstrengelsene. In itia tiv e t til N ord isk  R åd 
kom m er derfo r meget beleilig.

G öteborg . 7. ja n u a r  1991

Dag B jörnland  
P ro fe ss o r

Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län:

1 rub ricerade  m edlem sforslag  föreslås
— att Skagerrakregionen, dvs. Sydnorge, V ästsverige och no rra  Jylland 

utpekas som  ett g ränsregionalt sam arbe tsom råde

— att det tas fram  ett beslu tsunderlag  för en sam o rd n ad  tran sp o rtp o litik  
för regionen

— att det u ta rb e tas  en handlings- och investeringsp lan  för tran sp o rtsek 
to rn s utbyggnad i regionen m ed syfte a tt s tim u lera  handelsu tby te t inom  
regionen och a tt fö rbä ttra  tran sittra fik en s betingelser.

In ledningsvis vill länsstyrelsen u ttrycka sto r tillfredsställelse över de tta
in itia tiv  till a tt genom  sam arbete  över g ränserna  ta  till vara  och u tveckla 
den po ten tia l som  finns i Skagerrakregionen. I e tt perspek tiv  m ed fö rhopp
ningsvis ökad in teg ra tion  m ellan de eu ropeiska  länderna  u n d er 90-talet 
bö r enligt länsstyrelsen både m öjligheterna till och behovet av ökad regio
nal sam verkan  förstärkas.

K om m unikations- och tran sp o rtfråg o rn a  ä r i de tta  sam m anhang  av 
cen tralt intresse. H är finns genom  ex isterande tran sp o rtm ö n ste r e tt öm se-

'H ä r  e j tryck t.
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sidigt beroende- och påverkansfö rhållande inom  regionen. Sam tidig t är 
regionens transportsystem  av s tö rs ta  v ik t även  u r nationell synpunkt. 
Ö kande krav  på tran spo rtsy stem ens kapacite t, kvalitet, effektiv itet och 
m iljövänlighet u tgör starka  skäl fö r sam verkan  inom  regionen för a tt 
ås tadkom m a goda helhetslösn ingar och ta till vara  den p o ten tia l som 
finns. Beslut om  investeringar i den överg ripande in frastruk tu ren  för 
tran sp o rte r  bö r in te  fa ttas u tifrån  snäva nationella  överväganden  och 
p rio rite rin g ar u tan  också beak ta  de gem ensam m a nord iska  behoven  och 
in tressena.

N ord iska  rådet m . fl. in tressen te r h a r här en viktig  uppgift a tt m edverka 
till a tt bärkraftiga u tbyggnadsprojekt in te  s tan n a r på idéstad ie t u tan  också 
k om m er till e tt förverkligande. E tt angeläget sådan t pro jekt m ed nationell 
och regional strategisk  betydelse ä r  väg- och järnvägsu tbyggnaden  m ellan 
K ö penham nsom råde t — den  svenska västkusten  — Ö stfo ld  — O slore
g ionen. E tt förverkligat sådan t tran spo rtsy stem  kan också fungera sam o rd 
nat m ed kom m u n ik a tio n sn ä te t på Jy lland  sam t yia ham n- och te rm in a l
system  främ ja  sam verkansm öjligheterna  m ellan  olika transportm edel. 
L änsstyrelsen de la r uppfa ttn ingen  a tt det ä r  angeläget a tt n ä rm are  u treda  
hur de inom regionala  tran sp o rte rn a  kan fö rbä ttras  m ed  sam tid ig t beak tan 
de av behoven för den långväga trafiken .

D et gem ensam m a havsom rådet kan  enligt länsstyrelsens m ening  vara 
u tgångspunkten  för y tterligare  sam verkansm öjligheter i Skagerrakre- 
g ionen. N ärhe ten  till havet h a r i m ånga avseenden  — u tö v er betydelsen  för 
tran spo rtsek to rn  — präglat utvecklingen i de berö rda  om rådena. Ö kade 
kunskaper behövs om  den sam lade F oU -verksam het som  bedrivs m ed 
ankny tn ing  till den gem ensam m a resursen K attegat och Skagerrak.

I V ästsverige finns ett sam verkansorgan  genom  Stiftelsen V ästerhavet 
m ed uppgift a tt bl. a. in fo rm era  om  nya kunskaper sam t sam o rd n a  ak tiv i
te te r kring havsresursfrågor. S tiftelsen  h a r b ilda ts av länssty relserna i 
G öteborgs och B ohus sam t H allands län, ko m m y n er och näringsliv . L äns
styrelsen har nyligen tagit in itia tiv e t till a tt S tiftelsen V ästerhavet skall 
göra en in ledande kartläggning av den sam lade FoU -verksam heten  i Ska- 
gerrakregionen m ed in rik tn ing  på h av sanknu tna  verksam heter. En gem en
sam  uppslu tn ing  kring de tta  arbete  borde  i förlängningen kunna stim ulera  
y tterligare  ak tiv ite te r inom  an d ra  sam verkansom råden .

Länsstyrelsen i Älvsborgs län:

1 förslaget anförs a tt en koncen tra tion  av tran spo rtse rv ice  och närings- 
livsutveckling  längs den s. k. S canL ink-korridoren  kan kom m a a{t m edföra 
a tt sto ra  om råden , såsom  Sydnorge och N ord jy lland , näringslivspiässig t 
läm nas å t sidan . D ärfö r an ser förslagsställarna a tt e tt ökat, no rd isk t sam ar
bete på tran sp o rto m råd e t bö r kom m a till stånd . N äm n d a  om råden , jäm te
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V ästsverige, b ö r u tpekas som  ett g ränsregionalt sam arbetsom råde. En 
kartläggning b ö r ske i syfte a tt ås tad k o m m a ett beslu tsunderlag  for en 
sam ordnad  tran sp o rtp o litik  och en på d en n a  g rundad  handlings- och in 
vesteringsplan för tran sp o rtsek to rn s u tbyggnad i Skagerraksom rädet.

L änsstyrelsen ser fö rdelar i, om  de i m edlem sförslaget ang ivna grannre- 
g ionerna i Sverige, D anm ark  och N orge u tpekas som  gränsreg ionalt sam 
arbetsom råde.

Frågan hur arbete t a tt främ ja  trafik  och näringsliv  m ellan dessa regioner 
skall läggas upp  bö r innefa tta  d iskussioner m ed beö rda  statliga och kom 
m unala  organ i om råde t. V iktigt ä r  a tt det, via berö rd a  regeringar, kan 
ställas gem ensam m a utveck lingsresurser till b e rö rda  organs förfogande.

V änersborg  den 24 jan u a ri 1991

H ans Å kerlund
Lave Thorell

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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BILA G A  1

Yttranden över medlemsforslaget

Nordiska kommittén för byggbestämmelser (NKB):

N ord iska  kom m ittén  för byggbestäm m elser, N K B, är e tt sam arbetsor- 
gan for de fem nord iska  ländernas cen tra la  byggm yndigheter. S am arbetet 
inleddes redan på 50-talet.

N K B s uppgift ä r  a tt sam ordna  byggbestäm m elserna i de nord iska  län
derna  inom  de om råden  d ä r en sam ordn ing  ä r  angelägen sam t främ ja 
nord isk t sam arbete  av väsentlig  betydelse för en sund  utveckling  rö rande 
byggbestäm m elser i enlighet m ed vad som  anges i N K B s arbetsprogram .

Inom  o m råde t för b ranskyddsbestäm m elser har de nord iska  länderna  
haft ett nära  sam arbete . NKB har u ta rbe ta t flera rik tlin jer för b ran d b e
stäm m elser som  d ä re fte r helt eller delvis har im p lem en tera ts i de enskilda 
ländernas byggbestäm m elser. Exem pel på sådana rik tlin je r är:

N K B -skrift n r 25 ” R etn ingslin jer fo r bygningsbrandtekniske bestem 
m elser for en fam iliehuse” , ju li 1975.

N K B -skrift n r 29 ” G em ensam  nord isk  brandk lassindeln ing , R ik tlin jer 
för no rd iska byggbestäm m elser” , ju n i 1977.

N K B -rapport n r 37 ” Byggtekniskt b ran d sk y d d ” , novem ber 1980. 
N K B -skrift n r 56 ” Ö verbyggda gårdar eller gator. B randskydd” . R ap 

port. Maj 1988. F rem tid ige  bygningstekniske b randbestæ m m elser — en 
udvalgsrapport, m anusk rip tudkast. K øbenhavn  og O slo 1986-04-07.

D äru tö v er har N K B  u ta rb e ta t 7 p roduk treg le r inom  b ran d o m råd e t. 
D essa används vid typgodkännande av p roduk ter, som  redan  fått godkän
nande i e tt an n a t nord isk t land.

En arbetsg rupp  h a r u n d er det senaste året u ta rb e ta t e tt förslag till a rbets
program  som fram lades på N K B s hu v u d k o m m ittém ö te  i novem ber 1990. 
På m ötet beslöt m an  n edsätta  e tt b ran d u tsk o tt, som  till en bö rjan  skall 
arbeta  m ed a tt utveckla m odeller för b randscenarie r , bestäm m elser för 
användn ing  av plast u r b randhänsyn  och in fo rm ation  om  sto ra  bränder.
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U tvecklingen i E uropa ä r en viktig  bakgrund för arbete t. B asisdokum en
tet för b randsäkerhet, som  hän fö r sig till byggvarud irek tivet (89/106/E E C ) 
håller på a tt färd igställas inom  EG. A rbetet i den eu ropeiska s tan d a rd i
seringsorganisationen C EN  följs av en nord isk  koordineringsgrupp.

N KB stå r gärna till förfogande ifall y tterligare klarläggning i ärendet 
behövs.

Esbo den  21 decem ber 1990

På uppdrag  av N K B s h u v udkom m itté

Sven-E ric R om an  
N K B ,  o r d f ö r a n d e

H elena Vuorelm a  
N K B ,  a d m .  sekr.

D a n m a r k

Boligministeriet, Bygge- og Boligstyrelsen:

1 den an ledn ing  skal Bygge- og Boligstyrelsen m eddele, at der efter 
styrelsens opfatte lse  ikke ses at være behov fo r en æ ndring /skæ rpelse a f  de 
krav vedrø rende b rand fo rho ld , der er indeho ld t i gæ ldende danske bygge- 
bestem m elser.

Byggelovgivningens b rand tekn iske  krav, der p rincip ielt o m fa tte r alt byg
geri f. eks. hoteller, forsam lingslokaler, skoler, in s titu tio n e r o. lign., e r 
indeho ld t i bygningsreglem ent 1982. K ravene er baseret på bygningsm æ s
sige foranstaltn inger, det vil sige krav til ko n stru k tio n er og m ateria le r sam t 
krav til ind retn ing , heru n d er krav til flugtveje og redningsm uligheder sam t 
krav til sikring a f  b randvæ senets slukningsindsats. Som supplem ent til de 
bygningsm æssige krav forlanges u nder visse om stæ nd igheder udført 
sprinkleranlæ g, au tom atiske  brandalarm an læ g  sam t personvarslingsanlæ g.

Bygninger a f  de om ta lte  kategorier er d erefter i d riftsfasen  om fa tte t a f  
brandlovgivningens eftersynsbestem m elser.

E ksisterende æ ldre hoteller, in s titu tio n e r o. lign. e r endv idere  om fatte t 
a f  Ju s titsm in is te re ts  bekendtgørelse nr. 252 a f  21. m aj 1974 om 
brandvæ rnsfo ransta ltn inger i æ ldre ho teller m v., som  påbød gennem førel
se a f  en række bygningsm æssige fo ransta ltn inger sam t insta lla tion  a f  
personvarslingsanlæ g i de a f  bekendtgørelsen  om fa ttede  hoteller, in s titu 
tio n e r mv.

D er er efter styrelsens v iden ingen erfaringer fra hjem lige b rande i 
bygninger til ovennæ vnte form ål, som  er opfø rt e fter gæ ldende bestem m el
ser eller tid ligere gæ ldende bestem m elser a f  tilsvarende indhold  og sikker
hedsn iveau , der kan m otivere  generel skæ rpelse a f  gæ ldende krav.
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D ertil kom m er, at D anm ark  som  m edlem  a f  EF stå r overfo r im plem en
tering  a f  R ådets d irek tiv  a f  21. decem ber 1988 om  tilnæ rm else a f  m ed 
lem sstaternes love og adm in is tra tiv e  bestem m elser om  byggevarer. Bygge- 
og Boligstyrelsen kan derfo r ikke for næ rvæ rende anbefale  at stø tte  et 
forslag om  at gennem føre en harm onisering  a f  skæ rpede regler om  b ra n d 
sikkerheden i de nord iske lande.

K øbenhavn i ok tober 1990

P .d .v .  
e. b.

John Larsen 
C iv i l in g e n iø r

Forsvarsministeriet meddelar i skrivelse av den 6 november 1990 att man  
inte har något att anföra i anledning av medlemsförslaget och hänvisar 
samtidigt till Justitsministeriets yttrande i saken (se nedan).

Justitsministeriet:

Ju s titsm in iste rie t e r  enig i, at det som  et overo rdne t, generelt sigte er 
ønskeligt på in te rna tiona lt p lan, heru n d er nord isk  p lan , at koord inere  og 
harm onisere  de enkelte landes lovgivning om  brandsikkerhed . En sådan 
harm onisering  vil i givet fald kunne øge de enkelte landes b randsikkerhed .

Efter Ju s titsm in iste rie ts  op fatte lse  er der in te t på træ ngende behov for en 
skærpelse a f  de i D an m ark  gæ ldende brandm æ ssige bestem m elser for 
hoteller, p le je in s titu tioner, fo rsam lingslokaler m .m ., idet personsikker
heden er tilgodeset i fo rnøden t om fang a f  de bestem m elser, der er inde
holdt i bygningsreglem entet og diverse driftsm æ ssige forskrifter.

Indenfo r EF er d e r den 21. decem ber 1988 vedtaget et d irek tiv  om  
byggevarer, som  D anm ark  stå r overfo r at skulle im plem entere. 1 henhold 
til d e tte  d irek tiv  skal der inden fo r de kom m ende å r e tableres en række 
fælles in te rna tiona le  s tan d a rd e r for byggem aterialer m .v . R esu ltate t a f  
de tte  arbejde  m å forventes at få konsekvenser for de nugæ ldende danske 
bygningsbestem m elser, også for så v id t angår bestem m elser a f  b randm æ s- 
sig karak ter. E ndv idere  m å det forventes, at der inden fo r EF vil kom m e 
yderligere regler om  brandsikkerhed .

Ju s titsm in is te rie t finder på den baggrund, at en eventuel harm onisering  
bø r tilsigte en tilnæ rm else til de kom m ende regler i EF-regi. U n d er hensyn 
til det igangvæ rende arbejde i EF-regi, finder Ju s titsm in is te rie t i øvrigt, at 
et even tuelt no rd isk  sam arbejde  b ø r afven te  resu lta te rne  a f  de tte  arbejde, 
således at det ikke ad flere gange inden fo r en kort årræ kke b liver n ødven 
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digt m ed en  revision a f  na tionale  og in te rna tiona le  b randsikkerhedsbe
stem m elser.

K øbenhavn , den 12. novem ber 1990

(E j sign.)

Danmarks Rederiforening:

Forslaget synes udelukkende re tte t m od bygninger og in s ta lla tioner i 
land , og da de tte  ligger uden for vort om råde, vil vi ikke kom m entere  
forslaget, m en i stedet supplerende oplyse, hvorledes brandsik ring  a fsk ib e  
reguleres.

D e væ sentligste krav til b randsik ring  a f  skibe, såvel passagerskibe som 
lastskibe, er indeho ld t i den  in te rna tiona le  konven tion  om  sikkerhed for 
m enneskeliv  på søen, som  ei vedtaget i F N ’s sø fartsorganisation  IM O  
(In te rna tiona l M aritim e O rganization). K onven tionen  betegnes også som 
SO L A S-konventionen (Safety o f  Life at Sea).

K onven tionens bestem m elser er gæ ldende for skibe i in te rna tiona l fart 
hjem skrevet i alle de lande, som  har ra tificere t konven tionen , hvilket p. t. 
er 108, h e rib land t de nordiske. K onven tionen  æ ndres jæ vnlig t baseret på 
de erfaringer, der drages efter ulykker.

1 forbindelse m ed dette  arbejde  foregår et løbende sam arbejde m ellem  
de nordiske sø fartsm yndigheder og også m ellem  de nord iske rederifo re
ninger m ed henblik  på en koord inering  a f  synspunkter. O fte h a r de tte  
sam arbejde resu lteret i fe llesno rd iske  forslag frem send t til IM O. H erved 
opnås en harm onisering  a f  reglerne, ikke b lo t i de nord iske lande, m en 
in ternationalt, hvilket e r a f  sto r betydning, da søfart er et in te rna tiona lt 
erhverv.

A fslutningsvis skal det næ vnes, a t de no rd iske lande som  følge a f  b ran 
den på ” S candinavian  S ta r” allerede h a r frem lagt forslag i IM O  om  skær
pede krav  til SO L A S-konventionens regler om  brandsikring .

K øbenhavn , den 21. decem ber 1990

D anm arks rederiforen ing  
P. d. v.

H. H. Petersen
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Assurandør-Societetet:

D e nord iske lande har trad itio n  for a t have et hø jt b randsik ringsn iveau . 
P å trods herfo r ligger n iveaue t for b rand d ø d so fre  og for skadestab  uaccep
tabelt højt.

D et er vores erfaring , a t de sto re  skadestab  fo rtrin sv is o p stå r hvo r 
e tab lerede b randsik ringsfo ransta ltn inger kom prom itte res. E ksem pler her
på er gennem brydn inger i b randadsk ille lser og åbenstående b randdøre .

D et er således vores opfattelse, at passiv b randbesky tte lse  ikke kan stå 
alene. D er m å tillige skabes nogle driftsm æ ssige ram m er, d e r s tø tte r den 
passive beskyttelse. N å r de tte  ikke sker i tilstræ kkelig  grad i dag, skyldes 
det e fter vor opfatte lse , at der ikke skabes den tilstræ kkelige m otiva tion  for 
d riftspersonalet og bygningers brugere, til at overho lde de spilleregler der 
dik teres a f  ildens n a tu r og de brandbegræ nsende foranstaltn inger.

H vis N ord isk  R åd beslu tte r at igangsætte et a rbejde  m ed sam ordn ing  a f 
de no rd iske brandbestem m elser, vil vi anbefale  at a rbejdet som  hovedsigte 
søger at skabe m ulighed fo r at bedre sam m enhæ ng im ellem  bygningers 
passive b randbeskytte lse  og bygningernes driftsm æ ssige betingelse. E ndv i
dere bø r det overvejes hvilke fo ransta ltn inger, der kan begrænse ildens 
opståen heru n d er forebyggelse a f  ildspåsæ ttelse.

Såfrem t N ord isk  R åd senere m åtte  ønske det, stiller vi os til rådighed i et 
fo rtsa t sam arbejde.

K øbenhavn , den  11. ja n u a r  1991

Bo B alschm id t

Kommunernes Landsforening:

L andsforeningen ser generelt positiv t på en in te rn a tio n a l sam ordn ing  a f 
b randbestem m elser. D anm arks m edlem skab  a f  EF betyder im id lertid , at 
vi e r særligt forplig tede til at harm onisere  vores bestem m elser m ed de 
øvrige E F-lande. D ette  udelukker dog ikke, at d e r sam tid ig  kan søges en 
harm onisering  m ed de an d re  nord iske lande.

L andsforeningen kan således tils lu tte  sig, at D et nord iske M inisterråd  
undersøger forudsæ tn ingerne for en harm onisering  a f  reglerne om  b ra n d 
sikkerhed i de no rd iske lande som  indstille t a f  N ord isk  R åd.

L andsforeningen har anm odet D ansk B rand inspek tø rfo ren ing  om  en 
udtalelse om  sagen. B rand inspek tø rfo ren ingens svar vedlægges i k o p i1.

K øbenhavn , den 6. decem ber 1990

M ogens B rabrand Jensen

' E j bi fogad.
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Dansk Brandinspektørforening:

G enerelt set e r det positiv t, n å r flere lande på tvæ rs a f  græ nserne a rbe j
d e r sam m en om  forhold , der p rinc ip ie lt e r ens i landene. D et gælder 
naturligv is også på det b randm æ ssige om råde.

D et findes i forvejen en udveksling a f  ho ldn inger og spørgsm ål indenfo r 
det b randm æ ssige om råde m ellem  de nord iske lande, f.eks. gennem  S ta
ten s B rand inspek tion , D ansk B randvæ rns-K om ité , D ansk B rand inspek
tørfo ren ing  m. fl. D er søges herigennem  en vis form  for harm onisering , 
m en den kan naturligvis blive bedre og søges udbygget.

F ra dansk  side m ener vi, at vi gennem  vore bygningsm æssige bestem 
m elser, driftsm æ ssige forhold , oplysningskam pagner m. v. ikke er bagud 
på det b randm æ ssige om råde.

G ennem  D anm arks m edlem skab a f  EF h a r vi en forpligtigelse til at 
harm on isere  vore bestem m elser m ed de øvrige EF-lande næ rm ere end til 
de nord iske lande, der jo  stå r uden fo r EF. D et bør im id lertid  ikke være en 
begrundelse for ikke også at søge en harm onisering  m ed de an d re  nord iske 
lande.

D ansk  B rand inspek tø rfo ren ing  kan anbefale det stillede forslag. 

A alborg, den 22. ok tober 1990

Per M iller

F i n l a n d

Inrikesministeriet:

D anm ark , F in land , N orge och Sverige undertecknade 1989 avtal om 
sam arbete  över te rrito ria lg ränserna  i syfte a tt vid o lyckshändelser h ind ra  
eller begränsa skador på m änn isko r eller egendom  eller i m iljö. A vtalet ger 
även m öjligheter till u tveck lande av allt sam arbete  inom  räddningstjäns-

S am arbete  inom  räddn ingstjänsten  h a r u tfö rts  i m er eller m indre  
inofficiella bem ärkelser. R esu lta te t av sam arbete t i harm oniseringen  av 
bestäm m elser och in s tru k tio n er h a r b liv it b lygsam m a på grund  av brist på 
officiellt koord inera t sam arbete .

In rikesm in isterie t ser harm oniseringen  av de nord iska bestäm m elserna 
som  m ycket betydelsefullt. In rikesm in isterie t föreslår, a tt N ord iska m in is
te rråd e t skulle påbörja  harm oniseringen  av de nord iska brandskyddsreg- 
lerna och m ed det snaraste  skulle in sä tta  en tjän stem an  for a tt koord inera
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harm oniseringen  av de nord iska b randskyddsreg lerna och organiseringen 
av an n a t sam arbete  inom  räddn ingstjän sten  inom  N orden .

H elsingfors den 14 decem ber 1990

Pekka M yllyniemi
A v d e ln in g s c h e f

Ö v e r d i r e k t ö r

Harry Frelander 
Ö v e r i n s p e k t ö r

Finansministeriet meddelar i skrivelse av den 14 december 1990 att man 
inte har något att anföra i anledning av medlemsförslaget.

Miljöministeriet:

E tt fram gångsrik t sam arbete  för a tt harm on isera  byggbestäm m elserna i 
N orden  har bedriv its  inom  N ord iska  K om m ittén  för B yggbestäm m elser, 
NKB. M iljöm in isterie t har ak tiv t, inom  de resu rsram ar som s tå r till buds i 
F in land , deltagit i d e tta  arbete . D etta  sam arbete  har b l.a . lett till a tt de 
förebyggande byggnadstekniska b randsäkerhetsbestäm m elserna  i m ånga 
avseenden överensstäm m er m ed varand ra  i N orden . Speciellt gäller de tta  
synsätte t a tt m änniskoliv  och stora  ekonom iska uppoffringar kan sparas 
genom  en ökad insats, bl. a. sa tsn ingar på m era b ran d säk ra  byggnadsm ate
rial och in redn ingsm ateria l.

V år upp fa ttn ing  är, a tt eftersom  ständ ig t nya och delvis okända bygg
nadsm ateria l och nya, op rövade  konstruk tionslö sn ingar tas i b ruk , bö r 
n u varande  nord iska  rekom m endationer, s. k. gem ensam m a rik tlin jer, till 
byggbestäm m elser genom gås och fö rbättras. D etta  bö r ske i snabb  o rdn ing  
icke m inst på grund av de harm on iseringssträvanden  som  för närvarande  
m ed sto r in tensite t pågår inom  EG. V ad beträffar förebyggande byggnads- 
tekn isk t b randskydd  kan o v an n äm n d a  N KB läm pligast sköta denna fråga. 
E tt arbetsp rogram  för e tt dylikt sam arbete  har redan godkänts i novem ber 
innevarande å r av N K B :s huvudkom m itté .

M iljöm in isterie t i F in land  in s täm m er sålunda i sak i förslagsställarnas 
förslag till a tt undersöka fö ru tsä ttn ingarna  för en översyn av b ran d säk er
hetsbestäm m elserna. 1 sam band  m ed den n a  kan behovet av b ran d v arn a re  
i olika typer av  byggnader övervägas som  en delåtgärd  vad beträffar 
b randsäkerheten . Enligt vår upp fa ttn ing  e rsä tte r dessa dock ej det behov 
av ökad kunskap  om  bl. a. m ateria lens b randegenskaper som  a llm än t synes 
föreligga.
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Till övriga delar hänvisar  vi till det u tlå tande  som med anledning av 
näm n d a  medlemsförslag u tarbeta ts  av N ordiska kom m ittén  för byggbe
stämmelser.

Helsingfors den 10 decem ber 1990

Bengt-G öran L indqvist 
Överingenjör

Pirjo K urki 
Byråingenjör

Ålands landskapsstyrelse:

Enligt landskapsstyrelsens uppfa t tn ing  utgör redan nu gällande b ran d 
skyddsbestäm m elser på Åland en relativt god förutsättn ing för u nd v ik an 
de av b rand sk ad o r  och skador till följd av dessa.

Säkerheten i detta  sam m an han g  är dock beroende av efterlevnaden av 
gällande bestämmelser. Landskapsstyrelsen bedö m er  att  m an  redan med 
en förbättrad  bevakning av efterlevnaden av bestäm m elserna  samt förbätt
rad u tbildning och in form ation  kan höja säkerheten inom  om rådet.  L and
skapsstyrelsen stöder dock ett fortsatt arbete  att  utveckla sam nordiska  
brandskyddsbestäm m elser ,  varvid arbetet borde ta sikte på att gem ensam t 
från de nordiska länderna framföra en enhetlig linje i sam band  m ed EG- 
anpassningen.

M arieham n den 28 decem ber 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

Göran Frantzén  
Överinspektör

Finska försäkringsbolagens centralförbund:

Å stad ko m m an de t  av sam nord iska  b randskyddsbestäm m elser  ä r  ett bra 
och angeläget in itiativ, genom att byggnaderna i de olika nordiska länder
na då i händelse av brand  uppvisar  ett l ikartat b randförlopp  och också de 
berörda  m änn iskorna  kan handla  korrekt. Därtill  kan sam nord iska  be
stäm m elser utgöra en grund för europeiska bestämmelser, varvid den 
relativt höga nordiska säkerhetsnivån kan bibehållas. Det torde inte före
ligga skäl till en generell skärpning av bestämm elserna, men ett förenhet- 
ligande kan till vissa delar i vissa länder leda till att bestäm m elserna  blir 
s trängare.
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Vi unders töder  ett  snabbt å s tad k o m m an d e  av sam nord iska  b ran d 
skyddsbestämmelser.

Helsingfors den 26 novem ber  1990

Finska försäkringsbolagens centralförbund 

M a tti L. A ho

Finlands stadsförbund:

Stadsförbundets  byrå fö ro rdar  förslaget. Det är likväl skäl a tt samtidigt 
fästa u p pm ärk sam h e t  även vid hu r  den europeiska integrationen fram skri
der: i vilken m ån  m a n  vid norm beredn ingen  t de nordiska länderna  redan 
nu måste beakta  också d enn a  framtidsbild . En gem ensam  norm sam ling  
skulle dessu tom  säkert effektivera sam arbete t  på flera olika sektorer, bl. a. 
då det gäller rådgivnings- och upplysningsarbetet i anslu tn ing till byggande 
och b rand  värn.

Helsingfors den  23 jan u a r i  1991

K yösti Virtanen  
Bitr. avdelningschef

H arry Åhlgren  
Jurist

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):1

Suom en kunnallis li it to  anser  a tt  det ä r  viktigt att b randskyddsbestäm 
m elserna ä r  ti llräckligt enhetliga i samtliga nordiska länder såsom i hela 
Europa. D etta  ä r  av vikt inte bara  i om edelbara  olyckssituationer med 
tanke på räddningsverksam heten  och möjligheterna att rädda sig även ur 
en a llmän synvinkel,  eftersom enhetliga b randskyddsbes täm m elser  p åver
kar redan nä r  byggnader planeras och byggs. G eno m  enhetliga b es täm m el
ser kunde också tillverkning av och handel med fö rnödenhete r  integreras. 
Som följd av detta  skulle också rådgivnings- och upplysningsverksamheten 
i sam band  m ed  brandsäkerhe ten  bli m era  konsekvent och lättare a tt  ge
nomföra.

1 Yttrandet översatt frå n  fin ska . 

f l  — A 943/s S u p p l e m e n t
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N ä r  sam nord iska  b randskyddsbestäm m elser  bereds bö r  m an , såsom 
man också i förslaget föreslår, eftersträva att de harm on ie ra r  m ed  EG:s 
m otsvarande  bestäm m elser och s tandarder .  N är  sådan harm onisering  
eftersträvas torde m an  i vissa fall enligt behov vara tvungen att  göra 
b randskyddsbestäm m elserna  strängare, om  ock de i F in land  gällande be
s täm m elserna som sådana to rde  vara huvudsakligen tillräckliga vad be
träffar deras  påverkningar och förplik tande natur.

Helsingfors den 7 januar i  1991

P ekka N urm i 
Avdelningschef

A ntero  O ksanen  
Bitr. avdelningschef

Finlands svenska kommunförbund:

Med anledning av att delegationen berett F in lands svenska k o m m u n 
förbund tillfälle att yttra sig över o v an n äm n d a  medlemsforslag, önskar vi 
framhålla att  en harm oniser ing  av brandskyddsbestäm m elserna  i N orden  
är synnerligen önskvärd. Det ä r  dock sannolikt a t t  harm oniser ingen  skulle 
pågå samtidigt som det inom  den Europeiska gemenskapen diskuteras  nya 
direktiv  för tekniska byggstandarder m. m. D e f inländska b ran dm y nd ig 
heterna  har i olika sam m an han g  fram fört sin oro för den  risk som finns att 
denna  harm oniser ing  inom EG sker utgående från klimat- och andra  
förhållanden i sydligare Europa, dä r  behovet av skyddsbestäm m elser för 
eldstäder m. m. ä r  helt andra.

Det nordiska harm oniseringsarbete t kan också, och bör enligt fö rbun
dets uppfa t tn ing  syfta till att skapa och driva en gem ensam  syn på denna 
fråga i europeiska sam m anhang .

Vad beträffar kravet på en skärpning av b randskyddsbes täm m elserna  
konsta tera r förbundet a tt an d ra  m yndigheter har  större sakkunskap att 
uttala sig om  denna  omständighet.

Helsingfors den 15 oktober 1990

Fin lands svenska k om m u n fö rb u n d s  byrå

K. J. Brunström
A strid  Thors
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M ed sam nord iska  brandskyddsbestäm m elser  kan v innas den fördelen 
att likadana byggnader i de nordiska länderna skulle fungera på sam m a 
sätt i brandsituat ioner .  På  detta  sätt kunde m an  underlä tta  sam nord isk  
upplysningsverksamhet.

I a llm änhet ä r  inte en skärpning av bes täm m elserna  helt entydig. Det är 
ändå  uppenbart ,  att forenhetl igande av bestäm m elserna  m edför  skärpning 
av bestäm m elserna  i några länder till någon del.

F inlands b randvärnsfö rbund  utta lar  sig for det gjorda förslaget.

Helsingfors den 25 ok tober  1990

Suom en palon torjun ta l i i t to  r. y.
F in lands b randvärnsfö rbund  r. f.

Paavo H eikkonen  
Direktör

F inlands brandvärnsförbund:

Ålands brandkårsforbund:

Ålands brandkårsfo rbund  r. f. får som yttrande anföra  följande: Åland, 
vars geografiska läge och mål för en synnerligen o m fa t tand e  resandeström, 
utgör det o m råde  i N orden  som kunde ha den största nyttan  av sam nord is
ka brandskyddsbestäm m elser .

Redan nu to rde  ett sam arbete  ske mellan brand- och räddningsmyndig- 
heterna i N orden .  Men harm oniserade  regler i N orden  skulle öka trygghe
ten på bl. a. passagerarfärjor, i hotell och stugbyar och inverka positivt på 
det förebyggande brand-  och räddningsarbete t på Åland.

Ålands b randkårsfo rbund  r. f. fö ro rdar  medlemsforslaget om  sam nor
diska brandskyddsbestäm m elser .

M arieham n den 21 n ovem ber 1990

På styrelsen för Ålands b randkårsfo rbund  r. f. vägnar

R agnar Erlandsson  
Ordförande

R o lf  K alm  
Sekreterare

Finlands rederiforening:

Beträffande rubricerade  medlemsförslag kan F in lands rederiförening 
r. f. ins täm m a med de i förslaget f ram förda  synpunkterna . Förslaget berör



12

inte b randskyddsbestäm m elser  för fartyg. D etta  ä r  enligt vår mening rik
tigt då dessa redan nu behandlas  internationellt  genom Internat ional M ari

tim e O rganizations (IM O) verksamhet.

Helsingfors den 13 decem ber 1990

Suomen varus tam oyhdistys  r. y.

Per Forsskåhl

Ålands redarförening r.f.;

Enär handelssjöfarten ä r  en utpräglad internationell näring och som vad 
angår brandsäkerhetsfrågor ansetts  behöva en egen särreglering avvikande 
från den som gäller landförhållanden har m an  inom det FN  underlydande 
organet International M arit im e Organization  (IM O) sedan länge på in ter
nationell bas utarbetat och enats om gem ensam m a brandsäkerhetsregler 
för handelsfartyg. Dessa g em ensam m a brandsäkerhetsregler ingår i dag i 
SOLAS (In ternat ional C onvention  for the Safety o f  Life at Sea). D e in ter
nationella bestäm m elserna  om  brandsäkerhet på passagerarfartyg och last
fartyg återfinns i SOLAS kapitel II.

IM O  håller nu på att  uppgradera  b randsäkerhetsbestäm m elserna  på 
f ram tida  passagerarfartyg. IM O  ko m m er ait fatta beslut i dessa frågor 
1 9 9 1 -1 9 9 2 .

F inländska passagerarfartyg och lastfartyg ha r  i dag en erkänd  hög 
brandsäkerhetsstandard . V år b randsäkerhe tss tandard  om b ord  ligger över 
den nivå som föreskrivs i SOLAS.

Vidare ä r  de nationella t i l läm pningarna  av SOLAS brandsäkerhetsbe
s täm m elserna i stor uts träckning harm oniserade  mellan F inland och Sveri

ge.
Ålands redarförening anser det vara av stor vikt att u tarbetandei av 

brandsäkerhetsbestäm m elser sker internationellt  inom  IM O  även fram 
deles sam t att  de nationella m yndigheternas ti l lämpning av brandsäker
hetsbestäm m elserna förenhetligas särskilt dä r  far tom rådet inbegriper två 
nordiska länder.

M ot denna  bakgrund anser vi således a tt  de tan ka r  förslagsställarna 
framlagt i sitt medlemsforslag sedan gam m alt  redan förverkligats beträf
fande sjöfarten såväl in ternationellt  som på nordiskt plan. Sjöfarten kan i 
de tta  avseende sta tuera  exempel för en nordisk  harm onisering  av brandsä- 
kerhetsreglerna rörande hotell och stora byggnadskomplex på land.

M arieham n den 13 decem ber 1990

Ålands redarförening r. f.

H ans A hlström
Verkst. direktör
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H otell-, restaurang- och kaféfbretagarförbundet r.f.:'

Vi tillstyrker if rågavarande medlemsförslag, enligt vilket N ord iska  m i
nis terrådet u p p m an as  a tt  undersöka föru tsä t tn ingarna  för en h arm onise
ring av skärpta regler om  brandsäkerhet i de nordiska länderna. Vi be trak 
ta r  det som ytterst viktigt att  den  fortsatta  harm oniser ingen  av de nordiska  
stadgandena överenss täm m er m ed m otsva ran de  bestäm m elser  och s tan
dard e r  inom  EG. Ytterligare ä r  det viktigt för oss a tt vår näringsgrens 
represen tan ter  kan deltaga i beredningen av s tadganden om  hotell-, restau
rang- och kafésektorerna.

Helsingfors den 19 decem ber 1990

Juhan i H opsu  
Om budsm an

V eli-M atti A itton iem i 
Jurist

I s l a n d

Socialministeriet (Félagsráðuneytið);'

Socialministeriet støtter, at der  foretages en undersøgelse af. om der er 
grundlag for koord inerede  nordiske regler om brandvæ rnsbestem m elser.  
Det er ønskværdigt, at statslige ins ti tu t ioner  og andre  i N orden ,  som har 
m ed  brandspørgsm ål at gøre, har mest muligt sam råd  herom.

Socialministeriet vil pege på, at ifølge 1.74/1982 o m  brandvæ rn  og 
brandspørgsm ål er det en a f  Statens Brandinspektions (B runam ålas tofnun 
rikisins) største opgaver, at varetage disse spørgsmål, og insti tu t ionen  tager 
sig ifølge lovens bestem m elser a f  den daglige drift i forbindelse med 
brandspørgsm ål i landet u nd er  socialministeriets  overopsyn.

1 3. kap. i ovennæ vnte  lov siges det b l .a .  om Statens B randinspektions 
arbejdsområde:
f. at opre tho lde  forskning om  brandspørgsm ål og vejlede om  valg, opsæt

ning og brug a f  b randslukningsm ateriel og alarmsystemer;
i. efter behov at forberede og revidere reglementer om  brandspørgsm ål,  

og deref ter  sørge for, at de altid er i overensstem melse med tidens krav; 
j. at sam arbejde  med ti lsvarende ins ti tu t ioner  i nabo landene  og følge 

med i nyheder udenlands  om  brandvæ rn .

Reykjavik, den 13. decem ber 1990

P. m. v.

B erglind Á sgeirsdóttir

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r ä n  f in s k a
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Statens Brandinspektion (Brunamálastofnun ríkisins):1

I den med forslaget fulgte redegørelse tales bl. a. om brandskader,  som er 
steget voldsomt i N orden  de seneste år. M an kan kun være enig heri, idet 
b randskader  også her i landet er steget kraftigt.

Ved Statens B randinspektion har m an  især de sidste to  år konstant 
arbejdet med udform ning  a f  skærpede regler og reglementer og øgede krav 
til b randvæ rn  i landet.

Ifølge lov nr. 74/1982 om brandvæ rn  og brandspørgsm ål er det en a f  
Statens B randinspektions hovedopgaver at tage sig a f  disse opgaver, og 
insti tu t ionen  tager sig, som insti tu tion  u nder  socialministeriet, ifølge 
lovens bestemm elser a f  den daglige drift  i forbindelse med brandspørgs
mål.

I 3. kap. i ovennæ vnte  lov siges det b l .a .  om Statens B randinspektions 
arbejdsområde:
f. at opre tholde  forskning om  brandspørgsm ål og vejlede om valg, opsæt

ning og brug a f  brandslukningsmateriel og a larmsystemer,
i. efter behov at forberede og revidere reglementer om  brandspørgsm ål,  

og deref ter  sørge for, at de altid er i overensstem melse m ed tidens krav. 
j. at sam arbejde med ti lsvarende insti tu t ioner i nabolandene og følge 

med nyheder udenlands om brandvæ rn .
Statens B randinspektions synspunkter er derfor som følger:
Statens Brandinspektion kan tils lutte  sig det forslag, som foreligger og 

anser det for ønskeligt, at statslige ins ti tu t ioner  og andre  i N orden , som 
beskæftiger sig med brandspørgsm ål,  udv ider  sam arbejdet så meget som 
muligt.

D esuden anser m an  det for tilstrækkeligt og i overensstem melse med 
gældende lovbestm melser om brandvæ rn  og brandspørgsm ål,  at Statens 
Brandinspektion  først og fremmest repræsenterer Island i et sådant sam ar
bejde.

Reykjavik, den 7. ja n u a r  1991

Bergsteinn Gizurarson  
Branddirektør

1 Y ttra n d e t översa tt f r å n  i sländska .
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Islandske forsikringsselskabers sammenslutning (Samband islenskra tryg- 
gingafélaga — S. Í .T .):1

I medlemsforslaget tales om nødvendigheden  a f  regler, som har til 
formål at forebygge brand . D er  lægges særlig vægt på b randvæ rn  i store 
bygninger a f  forskellig art, men desuden påpeges det nødvendige i at 
informere dem , de r  i nødsituationer,  som f. eks. ved brand , skal udføre 
forskelligartet arbejde.

Ifølge forslagets redegørelse findes der  ikke sam nord iske  regler på dette 
område. Desuden må m an gå ud fra, at b randvæ rnsbestem m elser  alment 
bør være strengere i disse lande. D erfor foreslår N ordisk  Råd, at der på 
Nordisk  M inisterråds fo ranledning finder undersøgelser sted om nø dven
digheden af, at der sættes strengere sam nord iske  brandværnsregler i N or
den. S. f .T .s  bestyrelse kan for sin del være enig i dette, idet man da også 
må regne med, at de r  er nogen fordel a f  et fælles arbejde a f  denne art, 
foruden at man må regne med, at alle landenes erfaringer på b ra n d o m 
rådet t i lsamm en skulle kunne udnyttes godt ved udarbejdelse a f  regler. I 
redegørelsen for forslaget henvises der til. at m an  indenfor EF arbejder 
med lovgivning om b randvæ rn  og med b randvæ rnss tandard ise r inger  for 
medlemslandene. S. Í. T .s  bestyrelse mener ,  at hvis der  skal arbejdes for 
fe l lesnordiske regler på dette  om råde, er det meget vigtigt, at m an  har  EFs 
regler in mente.

Til sidst takker S. Í. T .s bestyrelse for at have fået sagen ti lsendt og fået 
lejlighed til at udtale sig.

Reykjavik, den 12. decem ber 1990

Sam band  islenskra tryggingafélaga 

S ig m a r Årm annsson

Hotel- og restaurationssammenslutningen (Samband veitinga- og gisti-
húsa):1

Hotel- og res taura t ionssam m enslu tn ingens  bestyrelse ha r  fået ov en 
nævnte forslag til udtalelse og ha r  drøftet sagen. D esuden  er de tte  forslag 
blevet d iskuteret i den nordiske hotel- og res taura tionsorganisa tion , hvor 
b randvæ rn  ofte har  været på dagsordenen, b l .a .  som tem a på årsmåde, 
som afholdtes i Sverige i 1988. De nordiske  brandvæ rnsreg ler i hotel
bygninger er da også meget lig.

Ifølge forslaget er der  en stærk forøgning i antallet a f  b rande,  hvor

'  Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  is lä n d s k a .
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Sverige nævnes som eksempel, m en  det fremhæves endvidere,  at forøgel
sen især er i h jem m ene, i landbruget og i industrien.

Det er klart, at det vigtigste er, at personalet på hoteller og res taura t ioner  
ved, hvordan  de skal reagere, hvis der  opstår b rand , og at hotelgæster har 
let adgang til oplysninger herom . D et har  været på tale indenfor  SVG at 
lave en ” b randvæ rnskam pagne” i sam arbejde  m ed b randm yndighederne . 
SVG er i besiddelse a f  en videofilm om  brandvæ rn  til udlån  for m ed lem 
mer, foruden at de r  på kursus i SV G  for ufaglært personale undervises i 
brandvæ rn ,  men det e r  så sandelig påkrævet m ed  en betydelig forøgelse a f  
undervisning, træning og opsyn.

S V G ’s bestyrelse er b l .a .  bekym ret over alle slags gæstgiverier, som det 
er lovligt at have i gamle træhuse sam t over sam m enkom ster ,  som holdes i 
alle mulige slags private  festsale.

SVG m ener derfor, at m an  først og fremmest bør lægge vægt på forøget 
underv isn ing  og træning a f  personale, oplysninger til gæster og forøget 
opsyn m ed overholdelse a f  de nugældende regler, m en  sætter spørgs
målstegn ved kravene om  o m fa ttende  og dyrt appara tur .

Reykjavik, den 13. decem ber 1990

Hotel- og restaura t ionssam m enslu tn ingen  

Erna H auksdó ttir
Generalsekretær

N o r g e

Miljøverndepartementet:

Vi stil ler oss positive til at forutsetningene for en harm oniser ing  av 
skjerpede krav til b rannsikkerhet undersøkes av N ordisk  M inisterråd . Vi 
vil understreke at også miljøhensyn m å tillegges vekt ved vurdering  av 

aktuelle tiltak.

Oslo, 30. ja n u a r  1991

R ichard  G. Fort 
Spesialrådgiver

Grete O degaard

Kommunaldepartementet:

K om m un a ld epar tem en te t  ha r  forelagt forslaget for Jus tisdepartem ente t ,  
Sam ferdselsdepartementet,  he runder  Luftfartsverket, NSB og Vegdir^kto-
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ratet,  sam t D irek tora te t  for brann-  og eksplosjonsverne (se B ihang) og 
Bolig og bygningsavdelingen i K om m un a ld epar tem en te t .

K o m m u na ld epar tem en te ts  inntrykk av høringsuttalelsene e r  at m an  
ikke ser noe um iddelbar t  behov for en harm oniser ing  av skjerpede regler 
om  brannsikkerhet for Norges del.

D e forskjellige ins tansene har  følgende kom m entare r:

Sam ferdelsdepartem entet opplyser i sin uttalelse at det brannforebyggen- 
de arbeidet innen transport  av brannfarlig  gods i mange å r  ha r  væert 
gjenstand for et uts trakt og grundig in ternasjonalt sam arbeid , der D a n 
mark, F inland, Sverige og Norge er med. Arbeidet har  resultert i felles 
regler for in ternasjonal t ransport  og h a r  i s tor uts trekning også resultert i 
harm oniser ing  av de regler som gjelder nasjonal ( innenlands) t ransport  av 
brannfarlig  gods.

Luftfartsverket opplyser at de  ser positivt på det svenske in itia tiv  i saken, 
men forutsetter  at de til enhver  tid gjeldende brann lover  og forskrifter 
ivaretas og eventuelt koordineres g jennom K om m u na ldep ar tem en te t .  D a 
Sverige, D an m a rk  og Norge er medeiere  i SAS, kan det være behov for 
felles forskrifter vedrø rende  hangar- og terminalbygninger.

D irektoratet fo r  brann- og eksplosjonsvern  påpeker  i sin uttalelse, som vi 
vedlegger i kopi (se Bihang), at Norge ha r  fått nye forskrifter om brannfo- 
rebyggende tiltak og brannsyn, og f rem hever  at det er viktig at disse 
forskriftene får virke over  en viss periode for a gi effekt, og at det således 
ikke kan være i norsk interesse å gjøre vesentlige endringer i bestem m else
ne på kort sikt.

M iljøverndepartem entet har  ikke sendt oss uttalelse, og de øvrige in s tan 
sene som ha r  fått seg forelagt forslaget, har opplyst at de ikke har k o m m e n 
tarer

K om m unaldepartem en te t vil, nå r  det gjelder bygningsteknisk b ra n n 
vern, påpeke at det fra 1950-tallet ha r  vært et nært nordisk  sam arbeide  
om  bl. a. bygningsteknisk b rannvern  i N ordisk  kom ite  for byggebe- 
stemmelser, (NKB), som er et sam arbeidsorgan  for de  fem nordiske lands 
sentrale bygningsmyndigheter. Arbeidet finansieres av N ordisk  M inister
råd. (Se B ihang)

N KB:s oppgave er å sam ord ne  byggebestemmelsene i N orden ,  h erunder  
også å frem m e nordisk  sam arbeid  i in ternasjonale  fora for byggestemmei- 
ser, i sam svar  m ed  NKB:s arbeidsprogram.

N K B  følger kontinuerlig  utviklingen i Europa, bl. a. m ed  Bassisdoku- 
m entet for brannsikring, som referer seg til EF:s Byggevaredirektiv (86/ 
106/ —EF). Arbeidet innenfor  C EN  (den europeiske s tandardiseringsor- 
gansiasjonen) på denne  sektoren følges av en nordisk  koord ineringsgrup
pe. F o r  øvrig er det et nært sam arbeid  i N o rd en  innenfor det bygningstek
niske feltet m ellom myndigheter ,  s tandardiseringsorgansiasjonene og 
byggforskningen, og m ed gode k on tak te r  til byggebransjen.

N å r  det gjelder brannforebyggende tiltak og brannsyn  for øvrig, viser



18

K om m una ldep ar tem en te t  til D irek tora te t  for b rann- og eksplosjonsverns 
uttalelse, og unders treker viktigheten av at de nye forskriftene om  brannfo- 
rebyggende ti ltak og brannsyn får virke over en periode for å gi effekt.

På bakgrunn av ovenstående, kan K o m m u n a ld epar tem en te t  ikke se 
behov for en harm oniser ing  og skjerping av regler om brannsikkerhet på 
det nåvæ rende t idspunkt.

Oslo, 16. Jan u a r  1991

Torm od R ødsten  
underdirektor

Bjørn H enrik  L u n d

B IH A N G

Direktoratet for brann- og eksplosjonsvern:

Det foreslås i nevnte  dok um en t at N ordisk Råd henstiller Nordisk 
M inisterråd om  å undersøke forutsetningene for en harm oniser ing  av 
skjerpede regler om brannsikkerhet i de nordiske landene.

I utredningen som fører fram til forslaget vises det spesielt til de nye 
norske bestem m elsene — Forskrift om  brannforebyggende tiltak og b ran n 
syn — som tråd te  ikraft 20. sept. d. å.

Bakgrunnen for de nye norske bestem m elsene er den særskilt negative 
brannskadeutvik lingen vi har hatt i Norge over lengre tid. De siste 10—15 
år  ha r  denne utviklingen vært vesentlig m er  negativ enn  i de øvrige 
nordiske land, og da særlig i forhold til F inland. De økonom iske  tapene 
har  blitt  så store at de er av nasjonaløkonom isk  betydning. Speielt har  de 
ram m et industri  og næringsliv, som m å bære kostnadene av at det særlig er 
innen disse sektorene skadetviklingen har skjedd.

De bestemm elsene som nå er innført ta r  sikte på å redusere både tap  av 
liv og materielle skader i forbindelse med brann . Bestem melsene krever 
selektive ti ltak innefor de om råd ene  hvor m an  i Norge har hatt  en særlig 
negativ skadeut vi kling, og er således tilpasset norske forhold og beregnet 
for å løse det norske brannproblem et.  F or  å få effekt av bestemm elsene er 
det viktig at disse får virke over en lengre periode. Det kan således ikke 
være i norsk interesse å gjøre vesentlige endringer i bestemm elsene på kort 
sikt.

Økt sam kvem  mellom landene øker behovet for sam ordn ing  av bes tem 
melser. Behovene vil im idlert id  variere fra sektor til sektor. Eksempelvis 
vil det være viktigere å sam ordne  regler for brannsikkerhet på hotell enn 
på institusjoner. Et eventuelt arbeid  m ed utgangspunkt i harm onisering  
bø r  derfor i første omgang kartlegge de o m råder  hvor behovet for og
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muligheten til sam ordn ing  er størst. D irek tora te t  for b rann  og eksplo
sjonsvern stil ler seg velvillige til å b idra  i forbindelse med et slikt arbeid.

Oslo, 18. desem ber 1990

Norsk brannbefals landsforbund:

Styret i Norsk  brannbefals landsforbund  har i m øte  den 25. ok tober  d. å. 
behandle t ovennevn te  sak.

Vi ser det som en stor fordel at nordiske  beredskapsenheter  kan gjen
nom føre  redningsinnsatser e tte r  noen lunde  parallelle retningslinjer og 
arbeidsrutiner .  Ved rednings- eller s lokningsoppgaver i grenseom råder  vil 
innsatsene m åtte  ko-ordineres og da vil fordelene ved å ha et relativt 
entydig regelverk være tydeligst.

Forøvrig er forbindelsene mellom de nordiske land åpen og fri på den 
m åten  at alle kan reise i N orden  uten pass og alle kan ta seg arbeide  i et 
annet nordisk  land. D ette  er også en grunn  til at brannvernreg lene  bør 
være t i lnærm et like.

Trafikkregler,  luftfartsregler og sjøvegsregler er eksem pler på regelverk 
som virker, uten hensyn til h vo r  lendegrensene går.

Vi håper  at a rbeidet m ed  sam nord iske  brannvernreg ler  vil gi positive 
resultater.

Oslo, 10. desem ber 1990

Norsk hotell- og restaurantforbund:

Etter  det Norsk  hotell- og re s tau ran tfo rbund  forstår, ha r  Norge e tte r  at 
de siste endringene i brannvernforskr if tene  tråd te  i kraft høsten 1990, de 
strengeste reglene på dette om råde t.  Såvidt vi har bragt i erfaring, har også 
de norske forskriftene vakt oppm erksom he t  og interesse internasjonalt .

Norsk  hotell- og res tau ran tfo rbund  ga i sin høringsuttalelse av 14.6.89 
(vedlagt i kop i)1 sin støtte til de nye forskriftene, selv om de for enkelte av

'H ä r  e j tr yck t.

Avdeling for brannvern

H elge S ta m n es  
Avd. direktør

F inn  Mørch A ndersen  
Seksjonssjef

R o n n y  Røren  
President

Sverre B raaten  
Sekretær
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bedriftene i hotell- og res taurantnæringen vil kunne  medføre betydelige 
kostnader.

E tter  vår oppfa tn ing er det en fordel om  brannvernbestem m elser  er mest 
mulig like i N orden. D ette  vil e tter  vå r  oppfa tn ing  bety at de øvrige land 
vil bringe sitt system på det nivå m an ha r  i Norge.

Oslo, 19. desem ber 1990

K jell B. E inarsen  
Adm. direktør

NSS-Sekretariatet:

---------- kan meddeles a tt NSS h a r  behandle t  saken. NSS fant imidlert id
at de spørsmål som er ta t t  o p p  i medlemsförslaget ligger u tenfor  NSS:s 
arbe idsom råde  og har  derfor ingen k om m entare r ,  bortse tt  fra at det anses 
at et slikt arbeid bør foregå på et europeisk  plan.

Oslo, 15. ja n u a r  1991

D. Vik 
NSS-sekretær

S v e r i g e

Statens naturvårdsverk:

N aturvårdsverket ställer sig villigt a tt for sin del m edverka i en sam o rd 
ning om  brandskyddsbestäm m elser .

I sam m anhange t kan följande noteras. N atu rvårdsverke ts  ansvarsom rå
de for den  y ttre miljön överlappas i frågor om  b ran d  till en del av vad som 
finns stadgat i räddningstjänstlagen, varvid  räddningsverket centralt  har  
e tt myndighetsansvar. D etta  u tövas i sam ordn ing  m ed N aturvårdsverket .  
Det finns i sam m anhange t  vissa frågor d ä r  a nd ra  in tressen — således också 
räddningstjänstens — till de lar kan vara m ots tående  de intressen 
N atu rvårdsverke t ha r  att  bevaka. Exempel på sådana  frågor ä r  val av 
släckmedel (t .ex . CFC), avledning av släckvatten, an vän dn in g  av flarn- 
skyddsmedel etc.

Valfrid Paulsson

Inga Birgitta  Larsson
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Erandsäkerhe tsbes täm m elserna  i de nord iska  länderna  ställer redan i 
dag stora krav på  innehavare  av byggnader och anläggningar nä r  det gäller 
å tgärder för a t t  trygga liv och egendom  m ot och vid brand.

Den  senare tidens s tora  brandka tas trofe r  och den ökning  av antalet 
b rä n d e r  som h a r  no tera ts  visar ä n d å  a tt  de t  finns skäl a tt  k räva en skärp 
ning av reglerna.

K onsum entverke t ti llstyrker därför förslaget.

K onsum entverket:

Vällingby den 23 nov em b er  1990

A xe t E d ling
G un-B ritt Sandström

Svenska kommunförbundet:

Svenska k om m u n fö rb u n d e t  ställer sig positivt till att  N ordiska rådet 
rekom m en dera r  N ord iska  m in is terrådet a tt undersöka  föru tsä t tn ingarna  
för en harm oniser ing  av regler om  b randsäkerhe t  i de  nordiska  länderna.

Stockholm den  29 novem b er  1990

Svenska k o m m un fö rb un de t  

Sverker B randelius

Svenska försäkringsbolags riksförbund:

Riksförbundet ser positivt på förslaget. Mot bakgrund av att det inom  
C EN  (C om ité  Européen de N orm alisa t ion )  pågår ett standardiseringsar-  
bete m ed  a tt  ta  fram  g em ensam m a s tandards  för både EG- och EFTA- 
länderna  bör emellertid enligt fö rbundets  mening  eventuellt  skärpta  regler 
om brandsäkerhe t endast  om fa t ta  föreskrifter om hu r  och när dessa skall 
ti llämpas. De tekniska lösningarna bö r  så långt det ä r  möjligt förankras i 
k om m an d e  eu ropas tandard ,  som förvän tas  k o m m a  inom de n ärm aste  
åren. I avvaktan  h ärpå  bö r  dock n u va ra n d e  föreskrifter, anv isn ingar  och 
regelverk som utfärdats  av b l .a .  Statens R äddningsverk , SRV, Boverket 
och Försäkringsbranschens Serviceaktiebolag, FSAB, ges en klarare 
tillämpning. F ö rbu nd e t  syftar härvid  på ” M eddelande  från s ta tens b ra n d 
n äm nd , 1982:3” , ” Nybyggnadsregler” resp. försäkringsbranschens regel
verk för b ra n d la rm -o c h  släckanläggningar (R U S 110, 115, 120 m. fl.)
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D essu tom  anser r iksförbundet a tt en central sam nord isk  organisation 
bör inrättas för att  sam ordna  de nordiska  ländernas utveckling av de 
nationella brandförsvaren  och brandforskningen.

Y ttrandet har beretts i sam råd  m ed  FSAB:s norm avdelning.

Stockholm den 10 decem ber 1990

Svenska försäkringsbolags riksförbund 

Olov H ertzm an
A nders Beskow

Svenska brandförsvarsföreningen (SBF):

SBF vill avge följande kom m entarer :
SBF har bl. a. u pp m ärk sa m m at  de u tökade krav som behövs för ” b ra n d 

skydd dä r  många m änn iskor  tillfälligt vistas” och a rbe ta r  f. n. med ett 
program för dessa frågor. Som exempel på detta  behov kan näm nas  hotell, 
restauranger, diskotek, sjukhus- och andra  vård inrä t tn ingar ,  färjetrafik, 
varuhus, glasinbyggda säljcentra, historiska byggnader, underjordsan- 
läggningar (för fordonstrafik  och tunnelbana).

Bidragande orsaker till skador ä r  avsaknad  av eller brister  i funktioner  
hos u trym ningslarm  och utrymningsvägar,  s läckinstallationer och överfö
ring av larm till räddningstjänsten .

Antalet anlagda b rän der  ha r  u nd er  de senaste 10—15 åren ökat kraftigt. 
M otiven bakom  m ord b rän d e r  och ann an  form av anlagd b rand  varierar, 
vilket gör det svårt att finna förebyggande metoder.  SBF ha r  t i l lsam m ans 
m ed Rikspolisstyrelsen, Statens Räddningsverk , F örsvarsdepartem ente t ,  
Skolöverstyrelsen, K o m m u nfö rbu nd e t ,  Statens K rim inaltekniska  labora
to r ium , Brandbefälets  R iksförbund och försäkringsbolagen u ta rbe ta t  ett 
ak tionsprogram  mot anlagda bränder .  F inansieringen av detta  projekt har 
änn u  ej klarats ut.

Brändernas snabba spridning beror bl. a. på olämpliga material, o läm p
lig inredning och byggtekniska förhållanden. Äldre hotell m. fl. kan erford
ra kom ple tteringar för att  få säkrare u trymning. Begränsade ekonomiska 
resurser b ö r  inte leda till att  b randskyddskraven  mildras.

Vi unders töd je r  helt synpunk te rna  på m ålgruppsinrik tad  in form ation 
och särskild u tb ildning av personal för nödsi tuat ioner,  vilket f. n. pågår 
inom hotell och restauranger och ” heta  arbeten  på tak” ti llsam m ans med 
de olika branscherna.

SBF ingår i den grupp av fyra nordiska brandförsvarsfören ingar där  
d irek töre rna  m öts  varje å r  liksom i den  europeiska organisationen CFPA 
Europé (C onfedera tion  o f  Fire Protection  Associations). Brandskydds-
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teknikerna inom dessa organ isa tioner sam verkar  också. Exempel på p ro 
jekt som bearbetas på europeisk  basis ges i bilagda folder.

I grunden föreligger ett gem ensam t synsätt på b randskydde t för den 
skadebegränsande  verksam heten . Så vitt vi känner  till pågår f. n. d iskussio
ner hu r  en sam verkan  kan ske inom  N o rden  vid större katas trofer på 
färjor, vid oljeuts läpp eller skogsbränder etc.

Det skadejorebyggande  arbetet bö r  ske un der  e tablerade form er och leda 
till att de förebyggande reglerna blir l ikartade i de nord iska  länderna.

N u  pågår också i Efta och EG in tensivt arbete  m ed  E uropastandard .  1 
de tta  arbete  de ltar  represen tan te r  för de nordiska länderna. 1 vissa delar är 
sam arbete t  inom  EG endast öppet för D anm ark .  D etta  ä r  beklagligt då 
även övriga nordiska länder i högsta grad k o m m er att  påverkas av EG- 
direktiven och standards, som tas fram  inom  EG.

Inom  N orden  bör enligt vår  mening  en nordisk  grupp  få uppgiften att 
sam ordna  det regelverk, som gäller i dag. I de delar dä r  reglerna är 
otillräckliga bö r  gruppen föreslå kom ple tter ingar  som kan gälla samtliga 
nordiska länder  eller beröra  det land, dä r  dagens bestäm m elser  ä r  svagare 
än i övriga. De nordiska länderna  h a r  en erfarenhet och kunskap  som 
sam stäm m igt bö r  kunna  fram föras vid den harm oniser ing  m a n  efter
s trävar inom Europa och därigenom  leda fram till ett  bä ttre  b randskydd.

Många händelser u n der  senare å r  tyder  på att nu varan de  krav i flera 
avseenden har  varit oti llräckliga. Det gäller då  t. ex. sådana  lokaler eller 
platser,  d ä r  m ånga m änn isk o r  samlas. M en det gäller också stora anlägg
n ingar inom  industri ,  skolor och förvaltning. Det ä r  m ot den  bakgrunden  
som en nordisk  granskning kan vara till s tor nytta.

Svenska brandförsvarsföreningen ti llstyrker varm t en sam nord isk  grupp 
för a tt undersöka  föru tsä t tn ingarna  för en harm oniser ing  av skärpta  regler 
om brandsäkerhe t i de nord iska  länderna. Föreningen ä r  beredd  — gärna 
ti l lsam m ans m ed systerföreningarna i övriga nord iska  länder — delta i 
expertarbete  rö rande  sådana  regler. D etta  bö r  ske i sam klang m ed utveck
lingen av de nationella räddningstjäns terna  och även o m fa tta  synpunkter  
på brandforskningen.

Stockholm den 7 decem ber 1990

Svenska brandförsvarsfören ingen  

K jell G unnarson
G u sta f R ennéus

Sveriges hotell- och restaurangförbund (SHR):

O v anstående  förslag h a r  för y tt rande  ti llställts Sveriges hotell- och 
res taurangförbund, SH R , och m otsva ran de  organ isa tioner i övriga nord is
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ka länder. Mellan dessa finns sedan lång tid ett väl etablerat och formalise- 
rat sam arbete  inom Nordiskt hotell- och res taurangförbunds ram. Inför 
besvarandet av remissen ha r  sam råd  skett inom  förbundet.

M ed hänsyn till viss skillnad beträffande de olika organisationernas 
arbete  m ed  brandfrågor  läm nas dock ett y t t rande  från varje enskilt land. 
Men det unders tryks att b rand-  och säkerhetsfrågor har en framskjuten 
position i N ordiskt hotell- och res taurangförbunds arbete. Vid å rsm ötet 
1988 i Sverige var således brand-  och säkerhetsfrågor hu v u d tem at  och 
represen tan ter  för Brandförsvarsföreningen i Sverige medverkade.

SHR är  på olika sätt engagerade i förebyggande brandskyddsarbete ,  men 
en koncentra tion  har skett till informations- och kunskapsom rådet .  SH R  
ha r  därfö r  t i l lsam m ans m ed försäkringsbolaget Skandia  och B randför
svarsföreningen producera t  en broschyr ” K unskap  ä r  trygghet om  det 
bö rja r  b r inn a” . D en finns på de flesta Sveriges hotellrum 

S H R  m edverkar  även med Brandförsvarsföreningen och försäkringsbo
lagen Skandia, Trygg-Hansa och W asa i ett  utbildnings- och in fo rm a
tionsprojekt som sedan 1989 ä r  i full verksamhet.

F ö ru tom  ovanstående  sker for tlöpande inform ation  i dels SH R:s in terna  
m edlem scirkulär och dels i fö rbunde ts  tidskrift R estauratoren , som sprids 
till nästan  alla svenska hotell och restauranger 

Enligt vad SH R  inhäm ta t ä r  regelsystemet for b rand  och säkerhet på 
hotell relativt lika inom  N orden  vad gäller konstruk tionskrav  på  byggna
der, krav på brandcellsindelning, krav på u trym ningsvägar och deras  till
gänglighet, krav på au tom atiska  larm- och släckningsanläggningar jäm te  
u trymningslarm samt b randtekniska  krav på invändiga vägg- och takytor,  
övrig bek lädnad  och inredning. Dessa krav uppfyller också de b es täm m el
ser som kan kom m a att  gälla inom EG.

1 förslaget påstås att  an talet b ränd er  ökar  och att  de  största ökningarna  
finns inom villa, hem, lan tbruk  och industri . Efter denna  inledning uppe
håller sig förslagsställarna vid säkerheten på hotell D ärav  skulle kunna 
dras  slutsatsen att  ho te l lb ränderna  skulle ha ökat. Enligt vad S H R  in h ä m 
tat från b randteknisk  sakkunskap faller emeller tid  ingen eller ytterst m a r 
ginell del av ökningen på hotell. Det ä r  således tveksam t att ta den ökade 
brandförekom sten  till in täkt för strängare krav på brandsäkerhet på hotell.

D et to rde  också vara så att  de som o m k o m m e r  eller skadas vid hotell
b rän der  ha r  utsatts  för brandrök . D irekta  b rän nskad o r  ä r  ovanligt.  Det 
tycks också vara klarlagt att  skador kunna t fö rhindras  om  personal och 
gäster vari t tillräckligt inform erade om  h u r  de skall handla  vid b rands i tua
tioner. D etta  ä r  därfö r  en punkt som m åste  åtgärdas. Det förebyggande 
b randskyddsarbete t bör inriktas härpå. En ökad och förbättrad  in fo rm a
tion till personal och gäster om  hur m an  skall bete sig i b rands ituat ioner ,  
övning av personalen och sam verkan  m ed lokala b randm yndighe te r  ä r  de 
om råden  d ä r  i första hand  ytterligare insatser behövs.



SH R  hemställer  att  N ord iska  rådet to r sin del anslu ter sig till d enna  
bedömning.

Stockholm den 3 jan u a r i  1991

Sveriges hotell- och res taurangiorbund  

Allan N yrén
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Sveriges redareförening:

In ternationella  b randskyddsbes täm m elser  finns i 2:a kapitlet av In te rna
tionella K onventionen  om  säkerheten av m änniskoliv  till sjöss, SOLAS. 
Kraven i SOLAS är  obligatoriska för all in ternationell handelssjöfart.  För 
passagerarfartyg gäller SOLAS oavsett fartygets storlek. F ör  lastfartyg gäl
ler SOLAS om  fartyget har en större bru t todräk tighet än 500.

De b randsäkerhetsbes täm m elser  som gäller för svenska fartyg finns i 
Sjöfartsverkets kungörelse (1985:24) om brandskydd  på fartyg som om fa t
tas av 1974 års in ternationella  konvention  om  säkerheten för människoliv  
till sjöss. Det hör till saken att de svenska bestäm m elserna  ä r  betydligt 
strängare än de som gäller i de övriga nordiska länderna. D etta  ä r  otill
fredsställande och utgör en konkurrensnackdel för den  svenska sjöfarts
näringen. En harm oniser ing  av de nordiska b randsäkerhe tsbes täm m el
serna för sjöfarten ä r  ett absolut måste. Ä nnu viktigare ä r  givetvis att  de 
nordiska länderna  gem ensam t verkar för en bätt re  global säkerhets
s tandard  för fartyg. Sjötrafiken till våra länder och mellan våra länder 
upprätthålls  ofta med fartyg från an d ra  länder.

Föreningen vill i detta  sa m m an han g  också n äm n a  att  s jöfartsorga
nisationen IM O  nu u ta rbe ta r  bä ttre  no rm e r  för b randskydd  i nya och 
befintliga passagerarfartyg. De nya reglerna to rde  träda  ikraft i m itten  av 
90-talet.

Föreningen vill också n ä m n a  att de flesta sjöolyckor inklusive b ränder  
på fartyg har sin orsak i och får ibland katastrofala följder därför att 
m änniskorna  o m b ord  tyvärr  inte kan hantera  up p k o m n a  situationer.

För  att fö rbättra  b randsäkerhe ten  på fartyg krävs framdeles betydligt 
större insatser än nu från samhällets sida. De bö r  syfta till a t t  öka ko m p e
tensen, m otivat ionen  och beredskapen främst hos befälet på alla fartyg. 
Föreningen vill dock särskilt framhålla  att svenskt befäls säkerhetsmed- 
vetande  ä r  i a llm änhet högt och har  all tid haft en hög n ivå jäm fö r t  med 
vissa andra  länders befäl.

För att bekäm pa fartygsbränder krävs ofta insatser från b rand kåre r  i 
land nä r  det nödställda fartyget befinner sig i närheten  av kusterna  eller i 
ham narna .  För att effektivt kunna bekäm pa  fartygsbränder krävs att
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brandförsvare t i de nordiska länderna  kan sam o rdn a  sina insatser och dä r  
så blir nödvändigt kunna  u pp träda  gemensamt. För  de tta  krävs bra  kun
skap om fartyg i a llm änhet och praktiska övningar  i sam klang med 
fartygsbesättningar. Föreningen anser  därför att  ett ökat sam arbete  mellan 
de nordiska brandförsvarsorganisa tionerna  ä r  viktigt.

Avslutningsvis in s täm m er föreningen i m ot ionärernas  önskan, dvs. ett 
ökat nordiskt sam arbete  när  det gäller brandsäkerheten . D etta  gäller också 
brandsäkerheten  på fartyg. De nordiska länderna  bör också gem ensam t 
påverka den  internationella  utvecklingen inom  ram en för IM O. Vidare 
bör å tm ins tone  de nordiska brandsäkerhetsreglerna harmoniseras.

G öteborg  den 18 decem ber 1990

Sveriges redareförening 

Per Jessing
Ulrich Jahnke

BILA G A  2

I efterhand inkommet yttrande 

D a n m a r k

Centralforeningen af hotelværter og restauratører i Danmark:

B randvæ rnsforansta ltn inger reguleres i D an m ark  a f  b randloven og den i 
henhold  hertil  udstedte  bekendtgørelse nr. 196 a f  21. m ar ts  1990. I m edfør 
a f  § 3 udfærdiger Statens B randinspektion  driftmæssige foreskrifter for 
v irksomhederne. Foreskrif terne, der  vedlægges, er senest redigeret i 1983, 
m en  der  forventes at ske en æ ndring hera f  i løbet a f  1991 som følge a f  ti ltag 
i EF.

De driftmæssige foreskrifter om fa t te r  såvel regler for indretn ing a f  hotel
ler, forsamlingslokaler mv. som påbud  om  installation a f  varslingsanslæg, 
b randslukningm ateriel ,  kontrolforansta ltninger,  instruks a f  personale 
samt vejlending a f  gæster.

1 m edfør  a f  disse regler ha r  Centralforeningen udarbejdet vedlagte vej
ledning til gæsterne.1 D enne  skal i m edfør  a f  de driftsmæssige foreskrifter 
ophænges i hvert enkelt hotelværelse. E ndvidere  ha r  branchesikkerhedsrå
det (sam m enslu tn ing  a f  arbejdsgivere og arbejdstagerorganisationer)  u d a r 
bejdet vedlagte pjece om alarmering på hoteller — BSR 8, der b l.a .  
om fa tte r  rådgivning a f  personale .1

1 H ä r  e j tryck t.
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I efteråret 1990 afholdte  Centralforeningen i sam arbejde  m ed S a m m en 
slutningen a f  sikkerhedsledere i D a n m ark  en konference om  brands ikker
hed på hoteller, res tau ran te r  og diskoteker. D enne  konference blev afholdt 
med henblik på sam arbejde  organ isa tionerne  imellem om kring  forbedret 
brandsikkerhed.

D an m a rk  deltager både i kraft a f  vort m edlem skab  a f  EF og i kraft a f  
Centralforeningens m edlem skab  a f  den in ternat ionale  hotelorganisation 
1HA i arbejde vedrørende sam ordningen  a f  de in ternat ionale  regler o m 
kring brandvæ rnsforansta ltn inger .  På baggrund a f  ti ltag fra EF, der fo rven
tes udm ø n te t  i nye regler i D an m ark  i foråret 1991 om  påbudte  flugtvejs- 
og oversigtsplaner på hoteller, har  vi i efteråret 1990 taget kontakt med 
såvel D ansk B randvæ rnskom ite  som ark i tek tf irm aer  med henblik  på koor
dineret udarbejdelse  heraf.

Det er bl. a. på denne  baggrund C entralforeningens opfattelse, at der 
ikke er behov for en skærpelse a f  de danske  brandvæ rnsforansta ltn inger  
for hoteller, forsamlingslokaler m .v . ,  idet disse bestem m elser samt de 
bygningsmæssige bestemmelser, som gælder herudover ,  giver den fornød
ne sikkerhed for såvel personale som gæster. D an m ark  har  da heller ikke 
siden de første regler om  b randvæ rnsforansta ltn inger  i 1974 oplevet nogen 
alvorlig hotelbrand.

Vi Finder imidlert id , at en sam ordn ing  a f  reglerne på in ternat ional t  plan
— og he ru nd er  nordisk  — vil øge b rands ikkerheden  både  som følge a f  en 
højnelse a f  sikkerheden i enkelte lande, uden særlige regler herom , men 
ligeledes på grund a f  den forbedring de r  opnås  a f  personale og gæsters 
kendskab til, hvorledes m an  skal forholde sig i k risesitua tioner ved et 
ensarte t regelsæt landene imellem.

Centralforeningen anser det for hensigtsmæssigt m ed  en sam ordn ing  a f  
de nordiske regler, men finder, at udform ningen  hera f  bør afvente k o m 
m ende  EF-regler.

Centralforeningen stiller sig naturligvis til rådighed med yderligere op
lysninger, såfremt N ordisk  Råd m åtte  ønske dette.

Frederiksberg, den 13. februar 1991

M ogens Beier 
Adm. direktør

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om effektivisering av jordbrukssamarbetet mellan 
Norden och Baltikum
(V äckt av G ustav B jörkstrand sa m t Svein  A lsaker, G unnar Björk, Tytti 
Isohookana-A sunm aa, A nneli Jää tteenm äki, Sakari K nuuttila , Ju h a n i Lai- 
tinen, E eva-Liisa M oilanen, Tellervo Renko, H eikk i Riihijärvi, M irja Ryy- 
nänen, E ino  Siuruainen , Valgerður Sverrisdóttir och M arjatta  Väänänen)

BILAG A

Y ttranden över m ed lem sfö rsla g e t

Nordisk embetsmannskoinité for jord- og skogbrukssporsmäl (NEJS):

Spørsmålet om  næ rm ere  sam arbeide  på jord- og skogbrukssektoren m el
lom N orden  og Baltikum h a r  vært behandle t av N ordisk  em betsm anns-  
komité  for jo rd-  og skogbruksspørsmål (NEJS) ved to anledninger inne
værende år.

NEJS har  konkludert m ed  at forholdene ligger vel ti lrette for jo rd -  og 
skogbrukssam arbeide mellom de nordiske  og de baltiske land, men at dette 
fortrinnsvis bør skje på bilateral basis.

Foreløpig har  NEJS besluttet å kartlegge den nasjonale v irksom het på 
landbruksom råde t m ed  ti lknytning til Øst-Europa. D ette  vil kunne danne  
grunnlag for å identif isere sam arbeidsprosjek ter som kan iverksettes eller 
koordineres i nordisk regi.

Som det fremgår av m inis terrådets  u tredning  ” N orden  og Balt ikum ” er 
st ipend- og p rak t ikan to rdn inger  spesielt prioritert fra baltisk side. NEJS 
ser også dette  om rådet som et av de mest sentrale mulige sam arb e id som 
råder fremover. Innenfor ram m en  av m in is terrådets  nylig vedta t te  a r
beidsprogram for Baltikum og Ø st-Europa blir det etablert en st ipendie
ordning, for opphold  i Norden for baltiske s t ipendia ter  og praktikanter. 
NEJS forutsetter at ordn ingen  på ti lfredsstillende m åte også vil dekke 
behovet for st ipendiat- og p rak t ikan toppho ld  innen landbruket.

På nasjonalt plan er det i flere av de nordiske land igangsatt om fa ttende  
sam arbeide med Ø st-Europa generelt og de baltiske land spesielt. NEJS 
finner at det nordiske sam arbeidet overfor Baltikum på jo rd -  og skog
brukssektoren bør funderes på det arbeid  som allerede er igangsatt nasjo-



2

nalt, og ikke dublere dette. NEJS bør her først og fremst spille en koord ine

rende rolle.
Dessuten kan eventuelle særskilte prosjekter på enkelte o m råd er  iverk

settes under  det nordiske arbe idsprogram m et for B altikum og Øst-Europa.
Utifra  disse betrak tn inger f inner N EJS at sam arbeidet  mellom de no r

diske og baltiske land hovedsaklig bør skje bilateralt , m ens det 
fellesnordiske sam arbeide  bør organiseres og finansieres u n der  det tver- 
rsektorielle arbeidsprogram og ikke u nder  et særskilt sektorprogram.

K øbenhavn, 5. desem ber 1990

Nordisk  em be tsm annskom ité  for jo rd-  og skogbruksspørsmål

N ils Bernstein  
Form ann

D a n n i  a r k  

Landbrugsministeriet:

L andbrugsm inister ie t har modtaget bem æ rkninger til forslaget fra 
miljøministeriet.

På denne  baggrund skal m an  udtale følgende:
På nationalt plan er der i tiere a f  de nordiske lande igangsat et o m fa t ten 

de sam arbejde  med Østeuropa, h e run der  de baltiske lande. D ette  gælder 
også D anm ark .

Det er D anm arks  opfattelse, at sam arbejdet mellem de nordiske lande 
og Baltikum på jo rd-  og skovbrugsom rådet fortrinsvis bør foregå bilateralt , 
således som det allerede sker nu.

Som supplem ent hertil kan der igangsættes særlige fe llesnordiske 
projekter i forhold til de baltiske lande u n der  N ord isk  M inisterråds a r
bejdsprogram for Baltikum og Ø steuropa, der blev vedtaget a f  M in isterrå
det i ok tober  1990.

Landbruget er nævnt som særligt prioriteret om råde  i dette program.
Inden for ram m ern e  a f  M inisterrådets  arbejdsprogram etableres der 

således en st ipendieordning  for baltiske s t ipendiaters  og prak t ikan ters  
ophold i Norden. Det forudsættes, at o rdningen på ti lfredsstillende måde 
også vil dække behovet for st ipendia ter og prak t ikan topho ld  inden for 
landbruget.

Som konsekvens a f  arbejdsprogram m et er der  endvidere  oprette t en 
Baltikum /Ø steuropapulje  til s tøtte a f  sam arbejdspro jek ter  mellem de n or
diske lande og Baltikum, herunder  sam arbejde  på jo rd -  og skovbrugsom
rådet.
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Det er vigtigt, at sådanne  sam arbejdspro jek ter  har et nordisk  perspektiv, 
og at de funderes på det arbejde, som allerede er igangsat nationalt.

Det er endvidere  a f  stor vigtighed, at m an  i N orden  ved at støtte 
udviklingen a f  landbruget i de baltiske republikker ikke au tom atisk  leder 
landbruget i disse lande ind i sam m e betydelige belastning a f  miljøet,  som 
det er sket i de vestlige lande. M an m å  derim od  allerede nu forsøge at 
vejlede i en for miljøet mere  skånsom landbrugsdrift.

Det bør derfor være en forudsætning for støtte til p rojekter på landbrugs
om rådet,  at m iljøaspekterne  prioriteres højt , således at det kan lade sig 
gøre at formidle en mere  bæredygtig udvikling for landbruget i disse lande,

K øbenhavn , den 13. decem ber 1990

F. m. v.
e .b .

M arianne M ochau Jensen

Landbrugsraadet:

De baltiske landes behov fo r  sam arbejde inden fo r  landbrug  

L andbrugsraadet ha r  i flere sam m enhæ nge haft kontak t m ed  de baltiske 
lande. H erved  ha r  vi fået nogle oplysninger om  disse landes behov på det 
landbrugsmæssige om råde.

De danske Landboforen inger ha r  fra starten a f  1990 haft løbende k on
takt m ed  landbrugsorganisa tioner i Letland, jf . u n d e r  ” ak tiv ite ter” .

D en estiske p rem ierm in is te r  besøgte i august bl. a. Landbrugsm in ister ie t  
og Landbrugsraadet og har henvend t sig til Landbrugsm in ister ie t  med 
ønsker om  sam arbejde  inden for tre områder:
— jo in t  ventures  inden for lokal-fremstilling a f  m indre  landbrugsm askiner 

og -udstyr til de nye private  estiske landbrug
— etablering a f  dem ons tra t ionsgårde  i Estland (svinebedrif ter  og kvæg

brug)
— træning og uddannelse  inden for landbrug  (rådgivning og landbrugs

uddannelse) samt forarbejdningsindustr i .
Estlands Landboforen ing  har henvend t sig m ed  ønske o m  sam arbejde  

inden for:
— forelæsninger
— prak t ikophold  for estiske unge lan dm æ nd  på danske landbrug
— organisering a f  studie  og feriebesøg i D anm ark  og i Estland
— indsamling a f  brugte landbrugsm askiner  m. v. til nystartede brug i 

Estland
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— skabelse a f  jo in t  ventures inden for p roduk tion  a f  landbrugsprodukter  
og landbrugsudstyr.

D anske aktiv ite ter i B a ltikum

Vi kan oplyse følgende om vores kendskab til det danske landbrugs 
sam arbejde  m ed de baltiske lande:

L andboforeningerne  sam arbejder  m ed  Letlands L andbrugsakadem i, 
Letlands L andbrugsm in ister ium  og de nyetablerede Lettiske L andbofore
ninger (foreninger for p rivate  landbrugere). Samarbejdet finder sted inden 
for om råderne: Rådgivning, uddannelse ,  udveksling a f  unge landm æ nd/ 
landbrugsstuderende, konsulen tb is tand  vedr. landbrugslovgivning. D er  er 
sam arbejde  på det overordnede plan, hvor De danske Landboforeninger, 
Landbrugets Rådgivningscenter i Skejby ved Århus og Foreningen for 
D anske Landbrugsskoler er involveret, og på lokalt plan, hvor lokale 
landboforeninger i Letland og D an m ark  samarbejder.

Det in terministerielle øs tlandeudvalg  ha r  i sep tem ber 1990 bevilget 
penge fra Østlandepuljen  til Landbrugets Rådgivningscenter og De danske 
Landboforen inger til 3 m indre  projekter inden for rådgivning, landbrugs
skolekursus og studiebesøg fra Letland.

Den N ordiske Projekt-eksport Fond (N O P E F ) bevilgede i sep tem ber 
1990 320000  kr. til D anagro  Adviser og De danske Landboforen inger til 
indledende projektering a f  Nordic-Baltic Agro-Forestry C en te r  i t i lknyt
ning til Letlands Landbrugsakadem i ved Jelgava. Det skal indeholde et 
forsøgs- og dem ons tra t ions landbrug , uddannelses- og udstillingsfaciliteter 
samt en rådgivningsdel.

Flere danske v irksom heder  inden for agro-industri er aktive i de baltiske 
lande. Bl.a. inden for slagteriudstyr til dem onstra t ionsbrug , træning og 
uddannelse  i mejerisektoren.

På baggrund a f  ovennæ vnte  kendskab til de baltiske landes behov for 
sam arbejde  inden for landbrug sam t de aktiviteter , der allerede er i gang 
fra dansk landbrugs side, ser Landbrugsraadet derfor positivt på det frem 
sendte forslag.

Landbrugsraadet vil gerne høre, hvilke t iltag N ordisk  Råd  agter at gøre i 
denne sag og på det landbrugsmæssige o m råde  i Balt ikum generelt.

K øbenhavn, den 14. decem ber 1990

Jeanette  Thom sen



5

F i n l a n d

Efter a tt  Sovje tunionens jo rdb ruk -  och l ivsm edelsproduktion  ha r  h a m 
nat i klart allvarliga svårigheter har  jo rd -  och skogsbruksministeriet kart
lagt si tuationen speciellt i F in lands n ä rom råden .  På initiativ  av jo rd -  och 
skogsbruksministeriet har redan m ed Karelska au to n o m a  sovjetrepubliken 
och Leningrads om råd esk om m it té  ti llsatts sam arbetsgrupper  för att u t
veckla jo rdbruke t  och livsmedelsförsörjningen. M otsvarande sam arbete  
förbereds med Estland.

Syftet med sam arbete t  ä r  att klarlägga den akuta  livsmedelssituationen 
och att koncentrera  sig på det vetenskapligt-tekniska sam arbete t och pro- 
duktionssam arbete t  i syfte att utveckla livsmedelsförsörjningen i Fin lands 
nä rom råden  i Sovjet. Sam arbete t  innebär  b l .a .  hjälp  till etablering av 
privata  familjeodlingar. F ör  att finansiera verksam heten  har regeringen 
yrkat anslag i 1991 års budget.  Regeringen har  också tillsatt en bred 
a rbetsgrupp för p lanering och koordinering  av F in lands eventuella an d ra  
insatser för utveckling av Sovjets ekonomi.

Eftersom F in lands resurser ä r  begränsade, koncentreras  livsmedelssam- 
arbetet till a tt gälla närm ast F in lands  n ä rom råden .  Det ä r  uppenbart  att 
a rbetsfördelningen mellan de nordiska länderna  ä r  ändamålsenlig , då  N o r 
diska min is terrådet kunde ha en koord inerande  uppgift.

Helsingfors den 15 decem ber 1990

R eino  Uronen 
Kanslichef

Seppo H assinen  
Specialforskare

Jord- och skogsbruksm inisteriet:'

Ålands landskapsstyrelse:

Delegationen för Ålands lantmannagillen  utförde ti l lsam m ans med 
Ålands producen tfö rbund  våren 1990 en framgångsrik m askininsam ling 
där  å ländska jo rd b ru kare  skänkte begagnade m askiner  till Ösel. M askin
insamlingen visade att behovet av m ask iner  och rådgivning inom  jo r d 
brukssektorn  är stort.

Landskapsstyrelsen stöder med anledning  av detta  medlemsforslaget,

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a
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m en anser det viktigt att  en sam ordn ing  sker så att  m an  undv iker  dubbel
arbete  och får ut snabba resultat med rimliga kostnader.

M arieham n den 13 decem ber 1990

S u n e  E riksson  
Lantråd

H enry L indström  
Landskapsagronom

Lantbruksproducenternas centralförbund (MTK):

L an tbruksproducente rnas  cen tra lförbund  in s täm m er m ed m ed lem sfo r
slag beträffande om fa ttan de  sam arbetsprogram  och föreslår att det 
förverkligas i sam råd  med nordiska lan tbruksproducente rnas  och andra  
lantbruksorganisa tioner .

Helsingfors den 18 decem ber 1990

M arkku  Nevala

Esa H ärm älä

Svenska lantbruksproducenternas centralförbund (SLC):

SLC har tagit del av Er skrivelse om en effektivisering av jordbrukssam - 
arbetet mellan N orden  och Balticum. SLC:s styrelse konsta te ra r  att  beho 
vet av sam arbete  ä r  stort och stöder de förslag som b id ra r  till a tt hjälpa 
lan tb rukarna  såväl i Balt ikum som i övriga delar av Sovjetunionen. SLC 
stöder d ärm ed  också Ert förslag till sam arbetsprogram  på jo rd b ru k so m rå 
det med de baltiska länderna. SLC har  dock ansett sin viktigaste uppgift 
vara att stöda det sam arbete  som sta tsm akten  i F in land  bedriver  inom 
jo rdbrukssek torn  med vårt östra  grannland. Sam arbete t  gäller b l .a .  tek
niskt sam arbete  och livsmedelshjälp.

Helsingfors den 17 decem ber 1990

Svenska lan tbruksproducente rnas  centralförbund 

Ola R osendahl

Tage G inström
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Förslaget da tera t den 25 ok tober  1990 är aktuellt och har gjorts med 
sakkunnighet både  vad det gäller underlaget och det egentliga beslutsför- 
slaget. Speciellt vill vi poängtera  att det verkligen ä r  b rå t to m  m ed att 
inleda sam arbete ,  vilket vi m o t ive ra r  senare.

V idare skall konstateras a tt  sam arbete t  som startades i slutet av 1988 på 
initiativ  av Estlands jo rdbru ksm y nd ig he te r  har visat f in ländarna  s i tua tio
nen i Estland och vilka konkreta  å tgärder  som om edelbart  borde  vidtas.

I P ro  Agrieesti-projektet av L antbrukscen tra lernas fö rbund  deltar  exper
ter i jo rdb ruk  och jo rdbruksm ask ins indust r in .  Till Estland har levererats 
stora m ängder nya jo rdb ru ksm ask in e r  till arbetsbruk, underv isn ing  och 
som provexem plar till p lanerade sam arbetsprojekt.

Lantbrukscentra lernas förbund och deltagande lantbrukscentra ler  har 
inte fått något anslag från offentliga medel. S itua tionen  ä r  d en sam m a  på 
lokal nivå, d ä r  jo rdbrukssä llskapen och jo rd b ru ksp rod ucen te rn as  för
eningar t i l lsam m ans ha r  samlat in och levererat jo rdbruksm askiner .

S truk turom vandlingen  av Estlands jo rd b ru k  ä r  både  ett psykologiskt 
och teknologiskt problem. Erfarenheterna  kan ti llämpas inom hela Balti
kum, m en också för att  utveckla jo rd b ru ke t  i Östkarelen och Vitryssland 
om m an så vill.

Folkförsörjningen har hela tiden försäm rats  i Estland. Det råder  stor 
brist på p roduktionsm edel och maskiner. Bärgning av skörd lyckas till
fredsställande med tanke  på om ständigheterna . Försörjn ingssituationen 
försämras av a tt  livsmedel flyttas över gränsen, eftersom priserna d ä r  är 
betydligt högre. P roduktionsm edel,  byggnadsmaterial och reservdelar får 
man genom byteshandel. Ofta  är det det enda  alternativet.

S truk turom vandlingen  av jo rd b ru ke t  har inletts m ed  politiska beslut. 
Beslutsfattarna har inte varit fö rberedda på att  "d e  nya jo rd b ru k a rn a ” 
skulle få ens de mest nödvändiga  m ask inerna  och redskapen för att  klara 
det praktiska arbetet.

Politiska beslutsfattare vill inte tala så mycket om denna brist. Från 
F inland ha r  skänkts över 2 0 0 0  olika maskiner,  som m yndigheterna  inte 
officiellt tackat för. Egen m ask inproduk tion  i Estland och i a llm änhet i 
Balt ikum finns knappast .  Maskiner för storbruk är  också svåra att få tag på 
och de passar inte till sm åbruk. Politiska beslutsfattare ha r  skjutit ansvaret 
för att skaffa m ask iner  och p roduktionsm edel till t jänstem än inom jord-  
bruksförvaltningen. Eftersom valuta fattas ä r  svårigheterna enorm a; det är 
omöjligt att få m odern  teknologi u tan fö r  Sovjetunionen.

Syftet med sam arbete t  m ed de baltiska länderna  är  a tt å s tad ko m m a egen 
p roduk t ion  av jo rdbruksm ask iner .

Lantbrukscentralernas förbund, (M aata lou skesk usten  liitto ):1

1 Y ttra n d e t ö versa tt f r å n  f in s k a .



1 F inland vill många for tfarande skänka överblivna m askiner  till 
p r iva tbrukarna .  U töver  åkerbruksm askiner  ä r  det stor brist på m askiner 
och u trustn ing lör boskapsskötsel.  M askiner och u trustn ing har h uvudsak
ligen mottagits av Ecstimaan Talonpitäjien  Keskusliitto (C entra lförbundet 
för jo rdbrukare  i Estland). Varken förbundet eller myndigheterna  har  
kunnat finansiera insamlings- eller frak tkostnader  i Finland.

I dag finns 2 500 — 3000  privata  jo rd b ru k  med en riktareal på ca 30 
åkerhektar,  vilka är avsedda att brukas som heltidssyssla. D äru tö ve r  finns 
ett obes täm t antal bostads- och odlingslägenheter som brukas som bisyssla 
närm ast för familjens eget bruk.

Rådgivning om familiebruk har man inga erfarenheter av. Det råder 
total brist på ” konsulenter” . K onsulentutb ildningen har inletts i sam arbe
te m ed  Högskola för ledarskap. Lantbrukscentra lernas förbund och lant
bruksskolor. Det finns inte folk som skulle kunna  fungera som lärare för 
m od ern t  verksam m a konsulenter. A tti tyderna borde ändras.

M änniskor  som startar  fam iljebruk är inte vana vid personligt ansvar 
eller ekonomisk planering. Brist på allting gör det svårt för b rukarna  att 
hålla sams och sam arbete  ä r  svårt att  uppnå. Rådgivning och stöd finns 
sällan att tillgå.

1 sam band  med Pro Agrieesti-projektet har m an  kartlagt de problem, 
som finns i rådgivningen och teknologin. Samtidigt har m an  konstaterat 
att planering av ekonom ibyggnader är bristfällig och de tekniska tanke
gångarna ålderdomliga.

Finsk teknologi har  kunnat prövas och dem onstreras  i p raktiken i es tn i
ska förhållanden.

Några samföretag inom maskinbyggnad har startats, men något ekono
miskt resultat kan inte väntas den närm aste  tiden. I Estlands iantbruks- 
reform har  m an  politisk ka tas trof  att vänta.

Politiska beslutsfattare har visserligen varit positiva till att grunda 
privata jo rdb ruk ,  men m an har gjort väldigt litet för att få dem  igång och 
upprusta  dem. De estniska lantbruksexperterna  förespår att 1/3 måste 
läggas ner, 1/3 balanserar allt efter tillgång på produktions- och a rbetsred
skap och bara 1/3 är tillräckligt sega för att fortsätta. Att fä marken till sin 
besittning löser inga problem, det är då svårigheterna börjar.

Esterna har ännu  vilja och nostalgisk entusiasm för a tt s tarta privata  
jo rd b ru k  om de praktiska förutsättn ingarna skapas.

Det ä r  mycket lätt att  hålla med den prognos som estländska experter 
gjort. M yndigheterna har hittills haft gott om problem, och kontakterna  
m ed de sovjetiska myndigheterna har  varit svåra. På jo rdbruksm in is te r ie t  
har m an  ändra t  organisationen flera gånger. Jo rdbrukarnas  centralförbund 
i Estland grundades först i början av 1989 och är alltså inte speciellt 
gamm alt .  M ed lem m arna  i lan tbruksproducenternas förbund ä r  sovchoser 
och kolchoser,  vilkas intresseorganisation det är. O rganisationen ä r  inte 
speciellt angelägen om att öka privat jo rdbruk .
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I Estland har s t ruk tu rom vand lingen  av lantbruket inletts som följd av 
samhälleliga och ekonom iska  förändringar. Med skäligt u tländsk t bistånd 
kunde inledningsskedet hjälpas väsentligt.  Estland, Lett land och Litauen 
är ganska lika sinsemellan och om  den gynsam m a utvecklingen fortsätter 
utgör de också ett potentiellt mål för finsk lan tbruksm askins indus tr i  och 
byggnadsproduktion.

För  N ord iska  rådet ä r  förebyggande av miljöförstöring och förorening 
av havsom råden  ett viktigt mål. F öroren ingar  från stora husd jursenheter 
och hitti l lsvarande jo rdbrukstekniska  m e tod er  har  belastat vattendragen 
och g rundva t teno m råd en .  Småskaligt lantbruk och personligt ansvar  för 
m arken  och naturen  skulle fö rh indra  en slutgiltig ekokatastrof.

Avtalet mellan jo rdbruksm in is te r ie t  i republiken Estland och L.ant- 
brukarcen tra lernas fö rbund har förnyats 27.11.1990. Föregående avtal om 

lan tbrukssam arbete  ingicks 9.3.1989.

Helsingfors den 12 decem ber 1990

Antti Viirimäki

Pellervosällskapet rf:

Pellervosällskapet anser  det viktigt a tt aktivera  sam arbete t inom  jo r d 
brukssektorn mellan N orden  och Baltikum. En grundläggande förutsätt
ning för de baltiska folkens utveckling mot självständighet är att livs- 
m edelsekonom in  och livsmedelsförsörjningen fungerar.

Det ä r  inte lätt att  finna en utgångspunkt för N ordens  och Baltikums 
jo rdbrukssam arbe te  och det finns inga snabba lösningar på problemen. 
U tgångspunkten för sam arbete t borde vara att  s töda och u p p m u n tra  jo r d 
b rukarnas  egen aktivitet.

F in land ha r  lång erfarenhet av fam ilje jordbruk och den därtil l anslu tna 
andelsrörelsen. vilka båda ha r  givit bevis för sin effektivitet . D enn a  modell 
kunde  utgöra en u tm ärk t  utgångspunkt för u tvecklandet av Baltikums 
lan tbruk  och livsmedelsekonomi och m an  kunde från finsk sida överföra 
e rfarenheterna  på detta  område.

Det vore av största vikt a tt organisera lan tbrukarnas  u tb i ldning och 
rådgivning. G eno m  att anskaffa g ru ndfö rnödenhe te rna  för jo rdb ruk e t  
kunde m an hjälpa till a tt fö rbättra  gårdarnas verksam hetsförutsä ttn ingar .

En andelsrörelse som baserar sig på frivillig självhjälp ä r  ett gott a l te rna
tiv vid utvecklandet av jo rdb ruk sp rod uk te rn as  for tsatta  förädling. Jo rd 
brukarnas sam arbete  enligt nordisk  modell inom lantbruksandelslag ger 
p r ivatföretagarna inom  lantbruket även ett bredare  stöd under  starten.

Inom  Pellervosällskapet och dess m edlem sorganisa tioner  följer man 
m ed intresse de baltiska ländernas utveckling inom  lantbruket och livs-

1 1 — A 944/e Supplement
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m edelsekonom in och är redo  att s töd jande m edverka  i ett ra tionellt u t
vecklingsarbete i Baltikum.

Helsingfors den 17 decem ber 1990

Sam uli Skitrnik  
Verkställande direktör

I s l a n d

Landbrugsministeriet (Landbúnaftarráöuneytið):'

1 den forbindelse skal det oplyses, at landbrugsskolerne i H ölar og 
Hvanneyri har  meddelt landbrugsministerie t,  at de er i s tand til at m o d 
tage landm æ nd  og landbrugselever fra disse lande på kurser,  teoretiske og 
praktiske, inden for forskellige landbrugsområder.

Ministeriet er positivt indstillet over for Nordisk  Råds vedtagelse a f  øget 
sam arbejde  på landbrugsom rådet for at skabe større fagligt kundskab  i 
Balt ikum.

Reykjavik, den 14. decem ber 1990

P .m .v .

S vein björn Dagfin nsson

Islands landboforening (Búnaðarfélag Islands):1

De islandske landbrugsorganisationer, dvs. Is lands landboforening og 
Landm æ ndenes  faglige Organisation, e r  blevet orienteret om nogle a f  de 
synspunkter, som findes om disse spørgsmål blandt landbrugsorganisatio
nerne i de andre  nordiske lande, sam t i sam arbejde  m ed  dem indenfor 
N BC  (N ordens Bondeorganisationers C entra lråd) og ved deltagelse i F o r
bundet Nordisk V uxenupplysning (FNV).

Det sidstnævnte  er et frit fo rbund a f  faglige nordiske organisationer, 
som arbejder med voksenundervisning, særlig b landt landm æ nd. De har 
allerede vurderet disse spørgsmål med det for øje at undersøge, på hvilken 
m åde  hjælp fra de nordiske lande kunne være gavnlig. D ette  blev drøftet

' Y ttra n d e t ö versa lt f r å n  is lä n d ska .
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på et møde (F.N.V.), som holdtes i Helsingfors 2 6 . - 2 8 .  ok tober  i år. D er 
deltog repræsentanter fra Estland og Letland, som beskrev p rob lem erne  i 
deres hjem lande. Det blev lagt mest vægt på nødvendigheden  a f  en gen
opbygning a f  landbruget i disse lande.

Det fremgik b land t andet,  at enhver  faglig assistance på landbrugsom 
rådet ville være meget gavnlig. Det kunne være i form a f  vejledning og 
undervisning mellem landene eller m ed  længere eller kortere  kursusophold  
og studierejser for folk fra v edk om m ende  lande, afholdt i de lande, som 
ville yde hjælp. D et frem kom , at hjælp til opbygning a f  foreningsvirks
om hed  inden for landbrug, inklusive salgsforeninger og enhver  form for 
andelsforeninger, var en a f  de ting, der ville være langt bedst for vækst og 
fremgang i landbruget — idet familiedrift  må opbygges på ru inerne  a f  
kollektivdriften.

Det står klart,  at sprogproblemet er stort, idet disse landes sprog i 
oprindelse ligger meget langt fra f. eks. engelsk og nordiske sprog bortset 
fra finsk. D e r  m å  tages sigte på dette.

Islands landboforening opfordre r  til, at forslaget vedtages, og anser det 
som en selvfølge, at Island bø r  bidrage hertil.

Faglig hjælp fra is landske enkeltpersoner, ins ti tu t ioner  og organisationer 
synes helst at k o m m e på tale på følgende måde:
1) K ursursophold  for unge fra disse lande på islandske landbrugsskoler. 

L andbrugsm inister ie t menes allerede at have  fremsat forslag herom  i 
sam råd  m ed landbrugsskolerne.

2) S tudieophold  for unge og/eller aktive lan dm æ nd  på is landske gårde,
f. eks. gårde med fårehold.

3) R ådgivende arbejde fra is landske specialister (konsulenter) i v edk om 
m ende  lande. H er  m å  især peges på konsu len ter  inden for kvæg- og 
fåreavl.

4) Rådgivende arbejde  på det sociale om råde, bl. a. om  grundlæggelse og 
drift a f  andelsforeninger inden for landbrug  og andre  landbrugssam- 
menslutninger.

H er  er ikke nævnt eller taget stilling til om kos tn ingerne  ved en sådan 
bis tand eller f inansieringen heraf.

Reykjavik, den 12. decem ber 1990

Jónas Jónsson
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N o r g e

Norges bondelag:

N orsk landbruk  ha r  til nå engasjert som m ot Ø st-Europa først og fremst i 
forhold til Polen. Selskapet for Norges Vel har stått som k oord ina to r  de 
siste to  årene på prosjekter som re t ter  seg m ot p roduksjon av kvalitetsmelk 
og utvekslingsopplegg m ed tre m åneders  opphold  og kurs for polske prak ti
kanter. Sogn- og F jordane  bondelag har  i flere år vært engasjert i p rak t i
kantutvekslinga. En utvidelse av dette  engasjement kan være aktuelt ved at 
andre  fylker/regioner ta r  im ot p rak t ikan te r  fra ett eller flere av de baltiske 
landa. Både Norges bondelag og andre organisasjoner er igang med å 
vurdere slike muligheter.

M hp. p raktikantutveksling  kan et sam arbeid  i N orden  gi:
— bedre kontakt m ed  jordbruksorganisas jonene  som er helt nødvendig  for 

å plukke ut aktuelle p rak t ikan ter
— en arbeidsdeling i mellom landene slik at utvekslinga kan organiseres 

enkell
— muligheter for sam arbeid  om utvekslingsformaliteter i de baltiske lan

da.
Enkelte av samvirkeorganisasjonene, bl. a. Landbrukets  bygge- og rasjo

naliseringskontor, har  ha tt kontak ter  i Estland m ed sikte på konkrete 
byggeprosjekter.  Disse er foreløpig u n der  vurdering.

Norges bondelag er enig m ed forslagstillernes vurdering av at et om fa t
tende og vedvarende sam arbeid  m ed de baltiske statene ikke kan basere 
seg på dugnadsånd  i organisasjonene. Norges bondelag vil være åpen for å 
delta i en koordinering av ulike norske landbruksorganisasjoners innsats, 
dersom Nordisk  råd kan initiere en sikker f inansiering av prosjektene.

Norges bondelag  stiller seg m ed dette  utgangspunktet positive til et 
nordisk  sam arbeidsprogram  og tro r  et slikt sam arbeide  vil kunne gi cn 
samlet bedre og m er  effektiv hjelp til de baltiske stater på jo rd b ru k so m 
rådet. En vil gjerne ta del i en videre diskusjon av de praktiske elem enter 
og omfanget i et slik samarbeid.

Oslo, 27. desem ber 1990

D agfinn Sundbo
L e ifR iis  S trøm
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Norsk bonde- og småbrukerlag (NBS):

1 forbindelse med represen tan tskapsm øtet i Norsk  Bonde- og S m åbru 
kerlag i vår, ble det nedsatt en gruppe til å a rbeide  m ed  spørsmål som 
angår vår organisasjon og dens m uligheter til å b idra  positivt til u tv ik lin
gen i Øst-Europa.

N orsk  Bonde- og Sm åbrukerlag  organiserer idag ca 15000 aktive land
brukere, og representerer alle p roduks joner  og bruksstørrelser. Tradis jo
nelt ha r  NBS vært særlig o pp ta t t  av å trygge spesielt de m indre  brukene, og 
beskytte disses eksistens. D ette  er fortsatt en sentral del av organisasjonens 
ideologi, selvom det i de senere årene ha r  utviklet seg en annen  og viktigere 
problemstil ling: Nemlig hvordan  landbruket skal drives.

I denne d iskusjonen ha r  NBS engasjert seg sterkt til fordel for et m er 
økologisk jo rdbruk ,  og et p rod uks jonsm ønste r  som  ta r  hensyn til bevaring 
av bosetting i d is triktene og utnyttelse av ressursene på hvert enkelt bruk. 
NBS har hele t iden  m otarbe ide t en utvikling i re tn ing av ” fabrikk-jord- 
b ruk ” og den tiltagende forventning om  at jo rd b ru ke t  skal fungere m er  på 
” markedsmessige prem isser” .

M edlem sförslag A 944/e  

Det forslag som ble stilt i N ordisk  R åd, og som er bli tt  ti lsendt oss til 
u ttale, m ener vi er meget in teressant. Det sam svarer  helt med vår oppfa t
ning av problemstillingen nå r  nødvendigheten  av å satse på ” fam ilje jord
b ru k ” fremheves, likeledes deler vi den oppfa tn ing  at det er meget de 
nordiske land kan  b idra  m ed  i denne sam m enhengen.

N å r  det gjelder helt konkrete  ti ltak som N orsk  Bonde- og sm åbrukerlag  
kunne b idra  med, vil vi da kort nevne ting som:
— praktikantplasser for Baltisk ungdom  på norske gårdsbruk
— åpning  av norske landbruksskoler for elever fra Baltikum (kanskje 

s t ipendordninger  e. 1.)
Dette for å im ø teko m m e behovet for k unnskaper  og teknisk opp da te 

ring.
V idere vil Norsk Bonde- og Småbrukerlag  kunne:

— hjelpe til i u tform ningen av organisasjonsopplegg for fremtidige selv- 
e iende b ø nd er  (samvirketi ltak  e. t. c.)

— stille vårt erfaringspotensiale fra jo rdbrukspolit isk  arbeide  til disposi
sjon

— forskjellige andre  ” konsu len toppdrag” e tte r  behov.
N oe m er  er det vanskelig å k o m m e inn på det nuvæ rende t idspunkt ,  og 

et praktisk engasjement i nevnte  problemstil linger fra vår side blir jo  også 
et økonom isk  spørsmål, som igjen vil avhenge av omfanget på de oppgaver 
man ønsker å løse.
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Det er im idlert id  ingen tvil om  at NBS er villige til å være med å gjøre en 
job b  her,  og vi håper  at N ord isk  R åd  bes tem m er seg for å ta  på seg de 
oppgaver som forslaget antyder.

Bø, 13. desem ber 1990

Norsk bonde- og sm åbrukerlag  

Dag B lakkisrud

S v e r i g e

Lantbrukarnas riksförbund (LRF):

Ett förslag har väckts om  nordiskt sam arbete  genom N ord iska  rådet vad 
gäller att utveckla familje jordbruket i Baltikum.

Lan tb rukarnas  riksförbund bedriver  sedan två å r  ett om fa t tan de  sam ar
bete med alla de baltiska republikerna. Sainarbetspartners  är de nybildade 
bondeorganisa t ionerna  E T K L  Estland, LZF Lettland, L ithuanian Farm ers  
U nion  samt respektive jo rd bruksm in is te r ium .

Samarbetet sker i en m ängd olika form er såväl lokalt som på nationell 
nivå i form av exempelvis vänortsutbyte .  m askininsam lingar ,  p rak t ik an t
verksamhet,  skolutbyte, u tb i ldning sam t d iskussioner om affarsutbyte/ 
jo in t  venture. Sam arbetet har blivit o m fa t tand e  och b l .a .  kan n äm nas  att 
svenska b ö nd er  fram till idag ha r  skänkt ca 4 000 lan tbruksm askiner/  
redskap till Estland, ca 1 500 till Lett land och ca 1 500 till Litauen. M er är 
på väg.

Antalet vänorter  är idag m inst 20 i Estland, 26 i Lettland och 44 i 
Litauen.

U n der  1990 har ca 90 baltiska prak tikan te r  varav 60 från Estland 
a rbeta t på svenska gårdar. L R F  k o m m er  i början  av 1991 a tt  s tarta  upp 
om fa ttand e  utb ildningsprogram i alla de baltiska republikerna. Innehållet 
syftar till att s tödja utvecklingen av de nysta r tande  priva ta  böndernas  
fackliga och producen tkoopera t iva  organisationer. P rogram m en finan
sieras av Sida och Bits. Svenska institutet b id ra r  även med stöd for 
expertu tbyte  inom jo rdb ru ke ts  område.

Kungliga Skogs- och L an tbruksakadem ien  i Stockholm har  ett o m fa t tan 
de program avseende u tb i ldning av lärare, rådgivare, privata  lantbrukare  
på lantbruksskolan Turi i Estland. D etta  finansieras av Bits. L R F  sam arbe
ta r  här genom att t i l lsam m ans m ed ETK L  organisera 6 d em ons tra t ions
gårdar  knu tna  till Turi m en  spr idda  run t om  i Estland.

Med detta  som bakgrund vill L R F  framföra följande synpunkter  på 
nordiskt sam arbete  i de baltiska staterna.

L RF har idag så om fa ttande  kontak ter  i alla de baltiska s ta terna  att vi
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inte ser någon ” ansvarsfördeln ing” av republikerna som varken möjlig 
eller lämplig.

D ärem o t vore det en s tor fördel om de baltiska republikerna själva tog 
in itiativ till någon form av sam arbetsgrupper  för de nordiska  projekt som 
är  på gång. F ram fö r  allt skulle det vara en fördel vid större investeringar 
typ utveckling av u tb ildningscentra  etc.

R epresen tan ter  i sådana  grupper skulle lämpligen från den baltiska 
republikens sida vara o rd fö rande  i bondeorganisa t ionen  samt representant 
för jo rdbruksm in is ter ie t .  De nordiska länderna  skulle representeras av 
respektive bondeorganisa t ion , lantbruksuniversitet/skogs- och lantbruks
akadem i samt jo rdbruksdepar tem en t .

K oord ina to r  och sam m ankal lande  bör i möjligaste mån vara respektive 
baltisk bondeorganisation .

Stockholm den 7 decem ber 1990

L R F Näringspolitiska sektorn

Jan de W oul 
Sektorchef

Arbetsgruppen for landsbygdsutveckling. Antroposofiska sällskapet i 
Sverige:

Arbetsgruppen för landsbygdsutveckling ä r  en s. k. professionell organi
sation, med särskild inr iktning på jo rdbruksutveckling . Arbetsgruppen är 
sedan 1989 verksam i Estland med att bygga upp  ett program (or omlägg
ning av kollektivjordbruk till biologisk dynam isk  odling. Som organisation 
ä r  A rbetsgruppen anknu ten  till Antroposofiska sällskapet.

1 medlemsförslaget konstateras den kritiska si tuation, som jo rdbruke t  i 
de  baltiska s ta terna  befinner sig i och framhålls att  jo rd b ru ke t  är ett 
verksam hetsom råde, dä r  förhållandevis brett verkande resultat kan u p p 
nås m ed redan begränsade insatser. Det läm nas också en rad exempel på 
initiativ  inom  detta  om råde, som redan utvecklats och läm nat resultat i 
denna riktning.

De erfarenheter vi u nd er  vårt praktiska utvecklingsarbete i Estland 
kunnat göra bekräf tar  i allt väsentligt dessa iakttagelser. Jo rdbruke t  är ett 
ve rksam hetsom råde — som få — d ä r  ett brett folkligt sam arbete  kan 
initieras kring de oerhörda  uppgifter som nygestaltningen av jo rd b ru ke t  i 
östs ta terna  utgör — snart sagt varje bonde  (under  etablering) i Baltikum 
skulle behöva kontak t med en nordisk  kollega — för a tt få råd, hjälp med 
maskiner,  moraliskt stöd. Vi upp fa t ta r  det därför som i hög grad positivt 
om N ord iska  rådet skulle engagera sig på de tta  om råde  med syfte att 
st imulera till ett b redda t samarbete.
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O m struktureringen  av jo rdb ruk e t  måste  på många sätt börja inom  de 
stora kollektivjordbruken, som ännu  svarar for den helt dom in erand e  
andelen av jo rdb ruksproduk tionen .  Dessa företag s tår  inför mycket be
svärliga och påfrestande omställningsprocesser i sam band  med att växan
de arealer skall avvecklas till fam ilje jordbruk under  b ildande och härvid 
de ofta bästa m edarbe ta rna  läm nar sina befattningar. U tbildningsuppgif
ten i sam band  med denna  om struk ture r ing  ä r  enorm  — kollektiv jordbru
ken är byråkratiskt organiserade och alla m edarbe ta re  ä r  specialister m e
dan  fam ilje jordbrukaren m åste  vara generalis t och kunna o m fa tta  allt som 
skall ske på en gård. Vi har funnit att en framgångsrik utveckling förutsät
te r  att b reda  u tbildningsinsatser görs redan inom kollektivjordbrukens 
ram . för a tt  dä r  börja utbilda de lantbrukare, som vill ta över egna gårdar 
och för att  underlä tta  avvecklingsprocessen av dessa storföretag. D enna 
u tbildning måste  då vara helt praktisk och verklighetsanknuten och kan 
ske i anslu tn ing till att delar av kollektivjordbruken läggs om till biologiskt 
självförsörjande drif ts form er — detta  att  arbeta  u tan  några fo rm er av 
kemiska insatsmedel kräver en biologisk helhetssyn av odlaren, som också 
möjliggör en u tbildning av dennes egenskaper som generalist och företaga
re, något som annars  är svårt att  få till i den kaotiska struk turekonom iska  
si tuation som råder. Vi bilägger en beskrivning av vårt eget projektarbete  i 
Estland (se B ihang), som närm are  il lustrerar dessa tank a r  och kanske 
också kan ge uppslag till hur det föreslagna jo rdbrukssam arbe te t  skulle 
kunna  praktiseras.

Vi delar förslagsställarnas iakttagelse att Estland och F inland ha r  goda 
sam arbetsförutsättn ingar .  Samtidigt har vi själva — som svensk organisa
tion — lyckats mycket bra att etablera ett brett sam arbete  på olika n ivåer i 
Estland och vi t ro r  därför att den föreslagna länderindelningen skall 
ti l lämpas med försiktighet och med stor lyhördhet för var mänskligt frukt
bara kontak ter  kan etableras.

G öteborg  den 11 decem ber 1990

Arbetsgruppen för landsbygdsutveckling

H åkan Blom berg  
Ordförande

B IH A N G

Biologisk dynamisk odling i Estland och Sovjetunionen

Beskrivning av ett u tvecklingsprogram i Estland och Sovjetunionen för 
omläggning av kollektivjordbruk till biologisk dynam iska  drif ts form er och 
utveckling av associativa m ark nad sfo rm er  i anslutning härtill.
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En sa m m a n fa ttn in g
Jordbruke t i Sovjet och till del även i Estland s tår  idag på  randen  till en 

ekologisk och ekonom isk  kollaps, som sam m an hän ger  m ed  den systema
tiska misshushållning och kompetensavveckling, som kollektiviseringen 
och planhushållningen medfört. Skall en positiv utveckling kunna  kom m a 
till stånd inom jo rdb ruk e t  m åste  en slags pedagogisk process påbörjas,  som 
kan utveckla en kom petens  och arbe tsm otiva t ion  på alla p rob lem nivåer  — 
hos den enskilde individen, hos jo rdbruksföre taget ,  i m arknaden .  Det är 
emellertid svårt a tt se h u r  en sådan process skulle k un n a  utvecklas ens i 
begränsad skala i det kaos, som idag råder  på alla dessa problemnivåer.

I föreliggande p ro m em o ria  beskrivs möjligheten att i en sådan foränd- 
ringsprocess utgå från de ekologiska lagm ässigheter, som ligger till grund 
för allt jo rd b ru k  och som därfö r  kan vara en verksam korrektionsfaktor. 
D etta  kan ske genom den biologisk dyn a m iska  m etoden, som stegvis och 
till en början i begränsad skala kan in troduceras  på kollektivjordbruken 
och på sätt som efter hand  kan bli en skapande  inlärningsprocess på alla 
problemnivåer.

Projektet har som arbetsm ål att  etablera  några m odelljordbruk  u nd e r  en 
period av 6 — 7 å r  och att  utveckla en m odellrådgivning, en organisation, 
som kan sprida erfarenheterna. V idare a tt bygga upp  en 'm odell-associa
tion  en sam verkansform  mellan producenter,  handel och k onsum enter  på 
detta varuom råde. Projektuppläggningen in ry m m er a tt  vissa frågor bear
betas i form av forskning sam t att  en förberedande studie görs av möjlighe
terna att  utveckla en m otsvarande  process inne  i egentliga Sovjetunionen 
som ett nästa steg.

Arbetet m ed  dessa frågor har redan pågått i ett års tid varvid projektet 
e tablerats  och i flera hänseenden  redan påbörja ts  i Estland. Sålunda har 
flera konkreta  omläggningsprojekt påbörjats,  bl. a. ä r  denna  säsong 60 ha 
u nder  omläggning på en sovchos. En o m fa t tand e  kursverksam het ha r  ägt 
rum , både i Estland och Sverige, som om fa t ta t  ett 80-tal ester. Projekten 
har bearbetats  och förankrats  i berörda  företag och organisationer, b l .a .  i 
B iodynam iska föreningen och även i Estlands högsta sovjet,  företrätt  av 
Arnold Ruiitel och A ndrus  Ristkok.

Ansvarig organisation ä r  Arbetsgruppen för landsbygdsutveckling, en 
s. k. professionell organisation, som arbe ta r  m ed  b reda  utvecklingspro
gram inom  detta  om råde. A rbetsgruppen a rbe ta r  utifrån b iodynam iska  
och antroposofiska koncept. D en ä r  ank nu ten  till Antroposofiska sällska-

Sovjets jo rdbruk  som  problem
"E n av de få saker om vilka det tycks råda  ett brett sam förs tånd  i 

ledningsgruppen om kring  G orba tjov  . . .  ä r  a t t  jo rd b ruk e t  utgör ett svart 
hål i den sovjetiska ekonom in . Det fungerar som ett sug på resurser och 
utgör ett enorm t h inder  for ekonom iska  framsteg.” O rden  är Stefan H ed
lunds i en uppsats om  ” Peres tro jka i Sovjets jo rd b ru k ” från 1988. Bakom 
dem ligger en närm ast katastrofal s i tuation  för läget i jo rd b ruk e t  — 3/4 av 
allt vete fór konsum tion  beräknas im porteras ,  mellan 2 0%  och 30%  av de 
sam lade investeringarna går till jo rdbrukssek torn ,  u nder  vissa perioder  är 
upp  till 40%  av all tillgänglig arbetskraft sysselsatt i jo rdbruke t ,  t. ex. med 
skördearbete. Trots de tta  sjunker livsm edelsproduktionen  och Sovjet 
ko m m er allt nä rm are  en sådan akut livsmedelsbrist,  som m edför  hunger- 
eller svälttil lstånd for växande grupper.
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Samtidigt sker på grund av jo rd b ru ksm eto derna  ett t i ll tagande sönder
fall av den yttre miljön, som är  svår a tt förstå eller känslomässigt acceptera 
omfattn ingen  av och som uppenbarligen i snabbt tem po  håller på att 
undergräva de yttre fö ru tsä t tn ingarna  för att framgent alls kunna  bedriva 
jo rd b ru k  inom stora delar av Sovjet. I t. ex. centrala Asien försaltas stora 
o m råden  och blir ob rukbara  för jo rd b ru k  — m an  räknar  med att årligen 75 
m iljoner ton salt sprids v indburet  från Aralsjöns u tto rkade  havsbotten  
över o m fa ttand e  arealer jo rd b ru k sm ark  — ytterst till följd av de jo rd b ru k s 
m etod er  och kemiska insatsmedel som in troducerats  för att öka bom ulls
skördarna  och som fått ersätta  det ekologiskt balanserade växelbruk mel
lan leguminoser och bomull som var fö rhärskande till tiden efter kriget. I 
U kra ina ,  det bördiga svar t jo rdsom rådet,  som en gång kallades Europas 
kornbod, b e räknar  m an  att 25 — 4 0 %  av dessa jo rd a r  förstörts eller för
svunnit,  också till följd av industriella, kemikaliebaserade jo rd b ru k sm e to 
der och denna  kapitalförstöring rullar obrutet vidare. U ppräkningen  skulle 
kunna  göras lång, vi hänvisar  till en bilagd artikel, som översiktligt beskri
ver p ro b lem en1.

D enna  u nder  lång tid uppk om na  s ituation  skapar  en d jup  oro  hos alla 
berörda  i Sovjetunionen. Inte m inst det faktum är  o roande  att det hittills 
inte hjälpt att m an  gjort sig m edveten  om  problem en och utvecklat starka 
ansträngningar att få till fö rändringar i en positiv riktning. Uppenbarligen 
saknas i allt väsentligt konstruktiva  idéer om hu r  p roblem en kan angripas.

Problem ens bakgrund
I början av seklet livnärde sig m er än 95%  av befolkningen på jo rd b ru k  i 

det som idag är Sovjet. Den d o m in erand e  boform en på landet var länge 
den s. k. miren , en slags bygemenskap, i vilken landsbygdsbefolkningen 
ti lläm pade ganska långtgående sociala sam m anlevnadsfo rm er  med t. ex. 
regelbundna jo rdby ten  mellan bönderna .  Mellan 1927 och 1938 genom för
des av bolchevikerna en om fa t tand e  kollektivisering av jo rdbruken ,  som i 
periodens slut kom att  om fatta  närm are  100% av hela lantbruket. Proces
sen stod i d jupaste  kontrast till de  h ä v d vu nn a  l ivsformerna på den ryska 
landsbygden och till den kultur och själss tämning som där rådde. Den var 
också u tom ordentlig t brutal och beräknas ha kostat m er  än 15 miljoner 
m änn iskor livet.

Syftet m ed  kollektiviseringen var att fram skapa en fullständig politisk 
kontroll över jo rd b ruk e t  — ej att påverka eller fö rbättra  p roduktionen . 
D etta  uppsåt har på visst sätt ' lyckats’ med ett produktionsfientligt jo r d 
b ruk som följd. Alla in itiativ av betydelse i jo rdb ruk e t  togs bort från 
m änn iskorna  dä r  och förlädes till olika fo rm er av planhushållningsorgan. 
M änn iskorna  fjärmades systematiskt från ett omedelbart  ansvar  för sina 
arbetsuppgif ter  och hu r  dessa skulle b idra  till den sam lade  produktionen . 
D etta  m edförde  en om fa t tand e  ’desorganisa tion’ och ledde efter hand  till 
en orimlig misshushållning. Med kollektiviseringen på 30-talet öppnades 
m .a .o .  slussarna för den utveckling, som ovan antytts  och som inneburit  
en gradvis nedbrytning av livsmedelsförsörjningen och av miljön till grän
sen av dess kollaps i nästan  hela Sovjetväldet.

' H ä r  e j  tryck t.
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Perestrojkan i jo rdbruket
Idag finns en allmän insikt om detta, på alla nivåer, och att en föränd

ring m åste  börja  i själva arbetsorganisationen, i de enskilda m änn iskornas  
m otivat ion  och vilja att fö rändra  sig själva och sitt sätt a tt a rbeta  respekti
ve sam arbeta .  P.g. a. jo rdb ruk e ts  avgörande betydelse för ekonom in  är 
m an  överlag överens o m  att här måste ett genom brott  ske om  perestrojkan 
skall kunna utvecklas i några branscher alls.

Frågan ä r  bara  h ur  detta  skall ske. En avgörande punkt,  som num era  
ställs i fokus i den sovjetiska debatten  om perestrojkan på detta  o m råde  ä r  
jo rdbruke ts  och ekonom ins  (t. ex. prissystemets) närm ast to tala  oförmåga 
att motivera  m edarbe ta rna  pä ett p roduk tiv i te tsbefräm jande  sätt. Kan 
inte m änn iskorna  förmås att  a rbeta  och ta ansvar  på ett sakenligt sätt,  kan 
heller ingen positiv utveckling förväntas.

K ollektivt eller privat jordbruk?
I den politiska debatten  har  frågan om  utvecklingen av det p riva ta  

jo rdbruke t,  som en motpol till och ersättning av kollektivjordbruket, dä r
för setts som en utväg för jo rdbruke t  ur dess förlamning. Nyligen har också 
ett beslut tagits av högsta sovjet att upplåta  jo rd  i större om fa ttn ing  till 
enskilda b ö nd er  (tidigare var  endast jo rd lo t te r  på upp till 0,5 ha ti llå tna för 
privatbruk).

Som Stefan H edlund  visar i sin avhandling  "P r iv a t  agriculture in the 
Soviet U n io n ” utgör emellertid det privata  jo rdbruke t ,  som ett alternativ , 
ingalunda någon självklar lösning på de egentliga problemen. D et ä r  ett 
jo rdbruk ,  som hittills legat pä en låg n ivå vad gäller m etoder  och p roduk t i
vitet; det lever i hög grad av sin närhet till kollektivjordbruken från vilka 
det på ett ib land oegentligt sätt kan häm ta  resurser av olika slag; det har  i 
sig en begränsad potential att bryta den planekonom iska  förlamning, som 
präglar jo rdbruke t  i sin helhet, osv.

Den kanske viktigaste begränsningen i denna ansats ligger dock i svårig
heten att få till s tånd  en tillräckligt bred utveckling av familje jordbruk, för 
a tt dessa ska få någon betydelse. Den helt dom ineran de  arealen ligger hos 
kollektivjordbruken, vars ledningar — oavsett om de ä r  för eller em ot en 
privatisering — p åpekar  a tt det finns en mycket begränsad grupp m än n i
skor som har k om petens  och resurser att  s tarta och driva privata  jo rdbruk .  
De allra flesta som ä r  verksam m a inom kollektiv jordbruken idag ä r  specia
lister av olika slag och m åste  därfö r  undergå en om skolning för att  klara 
uppgiften att som 'generalister’ driva ett jo rd b ru k  — om viljan alls finns 
eller kan utvecklas. Och för att ge en omskolning av detta  slag saknas i hög 
grad kom petens  och resurser.

Det ekonom iska  system ets inverkan på jordbruket
Inte heller ger det sönderfallande ekonom iska  systemet några inci tam ent 

för in itiativ i denna riktning. Pengar är n ärm ast värdelösa eftersom det 
genomgående saknas produkter,  m askiner o. dyl. att köpa. F ö r  att kunna 
driva ett jordbruksföre tag  gäller det därför i hög grad a tt  kunna  byta sig till 
erforderliga insa tsvaror eller att vara sjä lvförsörjande på strategiska k o m 
ponen ter  — varje kollektiv jordbruk har  t. ex. sin egen m askinverks tad , 
ofta med en avancerad  tillverkning av reservdelar för mask inparken . Att 
med hjälp av m arknaden  utveckla resurser av detta  slag för en fa- 
milje jordbrukare är därför svårt eller omöjligt.

I prissystemet finns heller ingen å terkoppling  till kos tnaderna  för en
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produkt,  vilket över tiden lett till a tt absurda  förhållanden utvecklats . Så 
kostar  t. ex. en råglimpa bara  bråkdelen av dess produk tionskos tnad  (följd
riktigt ha r  m an  fått lagstifta fö rbud  för jo rd b ru ke t  att  u tfo rdra  sina k rea tur  
m ed  råglimpor). Att utveckla sitt jo rdbruksföre tag  genom strategiska inve
steringar och lyhörd anpassning till m arknadens  signaler via prissystemet 
ä r  därför inte möjligt. Alla yttre fö ru tsä t tn ingar  för de tta  saknas och skall 
en positiv utveckling av jo rd b ru ke t  alls kun na  k o m m a  igång m åste  därfö r  i 
g runden  annorlunda ansatser utvecklas än dem  som d o m in era t  debatten  
om  perestro jkans u tfo rm ning  på jo rdbruksom råde t .

Behovet av en pedagogisk process 
M an kan på m ånga sätt beskriva ovan sagda som den o nda  cirkelns 

problem. D en ena begränsningen unders töder  den a nd ra  och det ä r  svårt 
att  se h u r  positiv utveckling alls skall kunna  initieras och vidm akthål las  ur 
det kunn and e  och den struk tur  som idag existerar.

Frågan är om det överhuvudtaget går att  få till någon förändringspro
cess, som inte sam tidigt och i första hand  ä r  upplagd som en pedagogisk  
process. Folk i jo rdb ruk e t  m åste  beredas möjlighet a tt börja  lära sig ett 
produktionsrealistisk t synsätt och på ett  sådant sätt a t t  det efter hand  kan 
leda till en allm än spridning  av de nya erfarenheterna. Praktisk t måste 
de tta  i s tor uts träckning ske ute på jo rdb ruk en  och i anslu tn ing till den 
löpande driften. En process av detta  slag m åste  kunna  bidra  till att
— skapa en m otiva tion  hos m änn iskorna  inom  jo rdb ruk e t  att  alls ta  tag i 

sina om edelbara  produktionsuppgifter
— bygga upp  en personlig  yrkeskom petens  för de tta  ändam ål
— bygga upp  en organisatorisk kom petens  hos jo rdbruksföre tagen  — stora 

eller sm å — som kan klara odlingsuppgifterna på gårdsenheten m .h . t .  
de krav, som dessa ställer

— bygga u pp  en m arknadskom petens, dvs. en förmåga för de inb landade 
parterna  — producenterna , handeln  och konsum enterna  — att  sam ar
beta  på ett  affärsmässigt sunt sätt och m ed en riktig prisbildning som en 
central kom petens i d enna  m arknad .

F inns  någon ” fast p u n k t” utifrån vilket en sådan process skulle kunna  
initieras? Ett system eller ett kraftfält,  som finns tillgängligt på alla jo rd 
bruk och som kan inverka korr igerande på å tgärder i lan tbruksproduk- 
tionen, på dess organisation och på sättet på vilket m an  också nä rm a r  sig 
m arknaden?

E kologin som  utgångspunkt och korrektiv i en pedagogisk process 
Svaret ligger i naturunderlaget — jo rden ,  växterna  och d juren och de 

lagmässigheter, som gäller för dessa, dvs. förutsättn ingen för allt jo rdbruk ,  
grunden  för dess verksamhet.  Eller nationalekonom isk t uttryckt, i jo rden  
som ” produktionsfak tor" .

Trots alla politiska ansträngningar,  som utvecklats u n der  de senaste 72 
åren att i praktiken ta död på naturen  är for tfarande dennas underliggande 
lagmässigheter levande. D e karaktäriseras av ett komplext, ekologiskt 
dynam isk t samspel,  som är  känsligt för s tö rande ingrepp, vilket inte enbart 
m iljösituationen i Sovjetunionen illustrerar.  Samtidigt in rym m er de stora 
potentiella utvecklingsmöjligheter för jo rdb ruk e t  och för de lantbrukare, 
som utvecklar ett grepp om dem  på sätt som skett i den biologisk dyn am is
ka odlingen under  de senaste 66 åren.

H ä r  finns m. a. o. en kvarvarande  ansa tspunkt för utvecklingen av jo r d 
bruket i Sovjet.
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Den biologiska dyn a m iska  odlingsm etoden  
D en na  m etod  utvecklades på 1920-talet av R u d o lf  Steiner och ha r  sedan 

dess varit föremål för en om fa t tan d e  forskning och praktisk  tillämpning. 
Det finns idag ca 6 0 0 0  lan tb ruk  av olika slag i världen, som ti l läm par 
denna  m etod  och ett 50-tal forskningsinstitutioner,  d ä r  m e toderna  bearbe
tas och vidareutvecklas i olika hänseenden.

M etoden har  sin utgångspunkt i de ekologiska sam m anhangen .  Den 
betrak tar gården som en ” lan tb ruksorgan ism ” , ett begrepp, som bygger på 
några grundläggande iakttagelser
— varje lantbruk kan drivas biologiskt självförsörjande  genom att de i vid 

mening  levande processerna i jo rd b ru ke t  på rätt sätt iakttas och s t im u
leras.

— detta  kräver en lantbrukare, en slags ”jag -funk tion” i lantbruksorganis- 
men, som kan iaktta och följa dessa processer och som med olika 
åtgärder d yn a m isk t kan  balansera  mellan olika förlopp — kvantitativ  
tillväxt och kvali tat iv  mognad, n ärande  och tä rand e  processer t. ex. vad 
gäller kväveförsörjningen, mellan växtodling och d jurhålln ing etc.

O m läggning av lan tbruk till b iodynam isk  drift 
Att utveckla ett b iodynam isk t lan tbruk  är i sig en långsam process, som 

kan ta 6 —7 år  innan  gården i sin helhet är omlagd. P rincipen är a tt indela 
gården i skiften och d ä r  sedan varje skifte läggs om  enligt en separat 
växtföljdsplan. Det ena årets  gröda, den s. k. förfrukten, skall på ett p lan 
mässigt sätt b id ra  både till den biologiska självförsörjningen av skiftet 
ifråga och det ekonom iska  utfallet för gården i sin helhet. Syftet ä r  att  med 
m in im ala  stö rn ingar i d r if tsekonom in  ås tad k o m m a  en harm onisk  omlägg
ning av hela gården, som efter hand  sKall leda till en ekologiskt och 
ekonom isk t allt gynnsam m are  drift.

I Sovjetunionen och Estland do m in e ra r  olika form er av kollektivjord
bruk, ofta med 1 000 anställda eller m e r  och med mycket stora arealer 
jo rdbruksm ark .  Omläggning kan h ä r  praktisk t börja  i liten skala och på 
sätt som helt ä r  inr iktad på att  m in im era  risker och intäktsbortfall .  O m 
vänt skapar  en stegvis omläggning föru tsä t tn ingar  för den säkrast möjliga 
e rfarenhetsutveckling och därigenom  en gradvis spr idn ing  av m etoderna  
till allt s törre de lar  av jo rdbruksarea lerna .

Omläggningsprojekt av detta  slag inom  ett kollektiv jordbruk kan eller 
bör organiseras kring enskilda lan tbrukare  (där fam ilje jordbruk ef ters trä
vas) eller g rupper  av lan tbrukarkand ida te r ,  som bä r  det ekonom iska  och 
lantbruksmässiga ansvaret för hela processen. På så vis kan stegvis den 
byråkratiskt uppbyggda s t rukturen  hos kollektiv jordbruken brytas och 
ersättas av en resultatorienterad organisationsstruktur, d ä r  ansvar  och 
befogenheter k om m er att  ligga ute på fältet, dä r  jo rd b ru ke t  bedrivs, och 
dä r  re la tionerna  till g em ensam m a funk tioner  — centrala  verkstäder, redo- 
visningstjänster, m ark nad sk on tak te r  m .m .  — kan regleras genom affärs
m ässiga  uppgörelser mellan periferi och cen trum  på kollektivet.

B iodynam isk  odling som  pedagogisk process
H uvu dm åle t  för själva omläggningsprocessen ä r  a tt m in im era  och kon

trollera såväl de biologiska som de ekonom iska  riskerna. G en o m  den långa 
t idsrym den. 6 — 7 år, möjliggör den för lan tbrukaren  eller lantbrukarkol- 
lektivet att i lugn och ro göra iakttagelser,  om pröva  sina o m d ö m en  och 
k om m a till en konsoliderad  inlärningsprocess.
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Själva omläggningsprocessen ä r  därför också en u tm ärk t utgångspunkt 
för en pedagogisk process,  som kan involvera  även m änn iskor  från k on
ventionellt d r ivna  lantbruk. I Sverige t i lläm pas ” ringbildning” mellan 
lan tbrukare  und er  omläggning. G en o m  å te rk om m and e  faltvandringar, där  
varje skifte och gröda studeras i sitt sam m an han g  i växtföljden eller med 
djurhålln ingen och hu r  det ekonom isk t b id ra r  till gården, lär m an  efter 
h and  känna  denna  odlingsform u nder  de växlande betingelser m an  möter.

På ett  kollektivjordbruk kan m o tsvarande  pedagogiska verksam het u t 
vecklas stegvis. I första hand  med de om edelbart  engagerade och ansvar i
ga. I ett nästa steg med övriga intresserade inom  kollektivet,  något som 
gradvis kan ökas att  om fa tta  flera g rupper från personalen. D ärefter  i form 
av ” ringbildning” m ed lan tbrukare  från andra  kollektiv och slutligen i 
form av separata  och särskilt d r ivna  kurser för egen personal inom  kollek
tivet, lan tbrukare  från andra  håll, handlare ,  konsum enter  m. fl. Även en 
sådan utveckling kan gestaltas som en stegvis och ” r isk m in im erad ” p ro 
cess, som får ta  form ur det som m änn iskorna  på kollektivet vill initiera.

Den b iodynam iska  odlingens ekonom i
Biologisk dynam isk  odling i Sverige, på gårdsenheter med  både växtodling 
och djurhållning i en avvägd relation, ä r  idag norm alt  m er  lönsam än 
konventionell odling.

Avkastningstalen i den b iodynam iska  odlingen i Sverige ofta 6 0 0 0  kg 
mjölk per  ko och å r  eller 4 — 6 ton  vete per hek tar — överstiger vida den 
avkastn ing som uppnås  i den konventionella  odlingen i Sovjet och även i 
Estland och som kanske kan sägas återspegla den t i llbakabildade kom pe
tensen på alla nivåer. D et ä r  därfö r  rimligt a tt förvänta  sig en gradvis 
tillväxt av de jo rdb ruk s  avkastningsförmåga, som övergår till biologisk 
dynam iska  od lingsm etoder och en m o tsvarande  tillväxt i dessa företags 
ekonomi.

På det sam hällsekonom iska planet k o m m e r  en bred övergång till denna 
odlingsform att m edföra  up pen bara  vinster på alla nivåer.

Projektarbetets uppläggning
Projektet sönderfaller i två steg, ett  första projektarbete  i Estland, som 

beräknas pågå 6 — 7 å r  och ett nästa steg i det egentliga Sovjetunionen, som 
påbörjas  1 —2 år  efter starten i Estland och i övrigt m ed  sam m a principiel
la uppläggning.

N edan  beskrivna uppläggning gäller för båda  dessa steg.

P ro jektm ålsä ttn ing
V erksam hetsidén bygger på a tt  etablera följande modellverksam heter
1. Modell-lantbruk, på några kollektivjordbruk och familjejordbruk.
2. Modell-rådgivning, i en fungerande organisation för att spr ida erfa

renheterna.
3. Modell-association, uppbyggnad av en sam verkansform  mellan 

b ran schparte rna  producenter,  handel och konsum enter.
U tgångspunkterna  för nedanstående  å tgärder ä r  några grundläggande 

antroposofiska och b iodynam iska  koncept
1. Lantbruksorganism en, som kom m entera ts  ovan
2. D e lagmässigheter, som  utsäger h u r  det ekonom iska  samspelet mellan 

p roducenter ,  handel och konsu m en te r  kan utvecklas på ett dynam iskt 
balanserat sätt.
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I. M odell-lantbruk
N ästan all jo rd  i Estland och i Sovjet ti llhör ko llektiv jordbruk av olika 

slag. Det är också på dessa, som alla egentliga förändringsprocesser måste 
börja.

Vår ansats är att koncentrera  våra insatser till ett kollektiv jordbruk, dä r  
vi går in och tar  ett m er direkt drifts- och resulta tansvar för omläggnings- 
arbetct inom  ram en för ett sam arbetsavtal .  Syftet ä r  a tt op tim era  föru tsä t t
n ingarna för att 'k o m m a  igenom ’ och etablera  ett mönster-  eller referens
jo rdbruk .  1 detta  syfte pågår samtal med d irek tö r  Juhan  Sergava, Saida 
Sovchos, med vilken ett sam arbete  har inletts. Saida ha r  ca 2 000 ha 
åkerm ark  och 300 anställda. Ett om råde , N urm e, med 400 ha åkerm ark  
och med en ladugård m ed 150 kor har  reserverats fór biologisk dynam isk  
odling och innevarande  å r  läggs 60 ha om enligt en flerårig omläggnings- 
plan under  utveckling.

H äru töver  är avsikten att med rådgivning b it räda  utvecklingen hos 
begränsat antal kollektivjordbruk samt hos ett antal familje jordbruk. Vi 
avser att  bilda en 'forskningsring ' for e rfarenhetsutbyte  m. m. mellan dessa 
och i vilken även vårt ’eget’ referensjordbruk på Saida k om m er att ingå. I 
detta  syfte har kontak ter  inletts m ed  flera jo rd b ru k  och ett sam arbete  
etablerats  m ed  Kaiu Kolchos, o rd fö rande  Leino Wessart och chefsagro
nom  Enno Praats. Kaiu har  ca 60 00  ha åkerm ark  och ca 1 000 anställda. 
Två ödebyar i kolchosens u tkant har  reserverats fór biologisk dynam isk  
odling. På den ena har  omläggningsarbetet redan påbörja ts  och de t i ll tänk
ta fam il je jo rdbrukarna  befinner sig f. n. i Sverige respektive F in land  for en 
längre grundutbildning. Med Kaiu har också ett pre l im inärt  avtal om  
utvecklingssamarbete  tecknats.

1 övrigt ä r  avsik ten  att genom våra sam arbe tspartners  u nder  innvarande  
höst /v in te r  inbjuda potentiella 'm o de l l jo rdb ruk ’ till en in troduktionskurs  
som utgångspunkt för de tta  arbete.

O m läggning a v jordbruksm etoderna
O van sagda arbete  sönderfaller i följande principiella  steg, som delvis 

följer efter varandra  i tiden men som, av h it ti l lsvarande erfarenheter  att 
döm a, k o m m e r  att utvecklas mycket olika hos de företag, med vilka ett 
sam arbete  inleds.

a. Kartläggning av de biologiska föru tsä t tn ingarna  fram till fleråriga 
omläggnings- och driftsplaner. D etta  arbete  ä r  av m er  u tredande  karaktär,  
det bygger på de erfarenheter vi för m ed  oss från övriga N orden  och 
ansvaret för dess resultat vilar i första hand  därfö r  också på Arbetsgruppen 
samt, efter hand , på den rådgivningsgrupp som byggs upp  (se nedan).

b. Arbetets organisation på de omlagda jo rd b ru ken .  D etta  är f ram för 
allt en viktig fråga för det omläggningsarbete, som genomförs inom  ett 
kollektivjordbruk och i ett första steg på en begränsad areal där.  F ör  detta  
gäller det att  organisatoriskt avsöndra  en resultatansvarig grupp  för ’lant- 
b ruksorganism en’ ifråga och, så långt möjligt,  finna affärsmässiga samar- 
betsform er med den e tablerade organisationen i övrigt på kollektivet samt 
med den m arknad  för den na  p roduktgrupp ,  som växer fram.

c. Den pedagogiska processen. D enn a  process k o m m er att löpa som en 
röd tråd genom hela arbetet och har redan påbörjats.  IJnder vin ter  1990 
genomförde Arbetsgruppen en kurs över 7 förlängda veckoslut ( f r e d a g -  
söndag) i biologiskt dynam isk t lantbruk och näringskvalitet,  ekonom i och 
associativa m arknadsfo rm er.  Kursen följdes av ca 30 personer. Vidare, sju



24

personer, varav fem från K aiu  Kolchos, befinner sig f. n. på en 6-m ånaders  
u tb ildning i Sverige, som är  upplagd särskilt för de tta  ändam ål,  och i 
augusti h a r  en grupp om  10 personer från Saida Sovchos varit i Sverige på 
en veckolång in troduktionskurs .  Vi har u nd er  det gångna året själva också 
hu nn it  ge vissa in troduktionskurser  på K aiu  och Siada. — Avsikten ä r  att  i 
allt högre grad, genom utbildning etc., lägga initia tivet i dessa frågor på 
esternas egna organisationer och, för kollektiv jordbrukens del, på de resul
ta tsansvariga g rupperna  för varje ’lan tbruksorganism ’ u nder  utveckling.

Investeringar
En ansenlig del av den låga p roduktiv i te ten  på jo rd b ru ken  i Estland kan 

återföras till den  låga s tandarden  på byggnader och maskinell utrustning, 
vilket ä r  en faktor av stor betydelse i de tta  projekt. På t. ex. N urm e, Saida 
Sovchos, exis terar ingen grovfoderhanter ing  i form av hötork, ensilage- 
platta eller halmlager. För  han ter ing  och beredning  av fodersäden behövs 
enkla torkar, lagringsfickor, en kross och transportanordningar .  Stall
miljön m åste  förbättras  liksom gödselhanteringen, det senare genom bl.a .  
en urinuppsam lingsbrunn .  V idare behövs en gårdsverkstad för det dagliga 
underhålle t .  M otsvarande  beskrivningar kan göras för de an d ra  modellgår
darna  på Kaiu Kolchos.

U n d e r  de första åren m åste  vissa av dessa investeringar göras m ed  hjälp 
av im porterade  m askiner  och materiel. Investeringarna u n d e r  denna  fas 
ko m m er i s tor u ts träckning a tt  vara koncenterade  på N urm e, referensjord
bruket, och i övrigt på att b i t räda  de övriga jo rd b ru k ,  som sam arbete  
inleds m ed, med projekterings- och u tredningsarbete.

Livsm edelsförädling, sm åska lig  produktion
En annan  del av verksam heten  på m odellgårdarna  ä r  a tt utveckla och 

beliva det småskaliga han tverkskunnande  inom  om råde t  för livsmedels
förädling, som i hög grad ti llhört utvecklingen inom  jo rdbruks-  och livs
medelssektorn och som på ett naturligt sätt kan anknytas  till en biologisk 
dynam isk  lan tbruksproduktion . Sönderfallet av transportsystem et i Sovjet 
idag gör ett sådant kunn and e  till en allt viktigare förutsättn ing för den 
dagliga födan. D en na  so m m ar ha r  i Arbetsgruppens regi nio ester varit på 
en 12-dagars kurs i Sverige kring frågor som berör  förädling av trädgårds- 
p rodukter,  kostfrågor utifrån b iodynam isk  näringskvalitet,  förebyggande 
hälsovård i hem m et och m otsvarande . Utifrån  de erfarenheter, som dä r  
gjorts k o m m er  vi a tt lägga upp  en projektverksam het ,  som gradvis får ta 
form i sam arbete t m ed  m odellgårdarna  u nd er  de närm aste  åren.

M odell-rådgivning
R edan  i ett kort perspektiv  — u nder  de första åren — kan en viss 

kursverksam het dras igång för ansvariga från m ånga kollektiv jordbruk och 
dä r  de grundläggande principerna  för biologisk dynam isk  ordling presente
ras m en  dä r  också avgränsade m en viktiga frågeställningar för p roduk t iv i
te tsutvecklingen på dessa jo rd b ru k  kan tas upp. Ett exempel ä r  frågan om 
hu r  jo rd a rnas  kvalitet och avkastn ingsförmåga kan ökas genom förbätt
rade komposteringstekniker.

I ett längre perspektiv ä r  uppbyggnaden av en uppsökande  rådgivnings- 
o rganisation av avgörande betydelse för odlingsimpulsens u tvecklingsmöj
ligheter. En sådan utveckling ta r  f. n. form i den nystartade  B iodynam iska 
föreningen, dä r  Ulo Mander ,  docent vid L an tb ruksakadem in  i Tartu , nu
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utbildar sig till den förste konsulenten, bl. a. här i Sverige, d ä r  han denna 
som m ar samrest med Per Sjöberg, B iodynam isk  Konsulenttjänst.

D enna uppbyggnadsprocess är tänkt a tt ske i en in tim  sam verkan  med 
den erfarenhetsutveckling, som k om m er äga rum  på modcllgårdarna. Den 
kom m er att ske i form av u tbildning och kurser i F in land (som har goda 
språkliga förutsättningar), i Sverige samt i form av att  erfarna svenska och 
finska rådgivare sam reser med estniska konsulenter u nder  utbildning.

S am arbe tspa rtner  i Estland på detta  o m råd e  ä r  sagda B iodynam iska 
föreningen, en organisation som etablerats  och registrerats 1989 och som 
idag har  närm are  ett 100-tal aktiva m ed lem m ar  b land odlare. V idare 
k om m er ett tätt sam arbete  med B iodynam iska föreningen i F in land att 
eftersträvas pä detta  om råde.

M odell-association
Idag saknas ännu  e tablerade former av m arknadsekonom i,  som kan 

verka gestaltande på utvecklingen av ett nytt jo rd b ru k .  Arbetet m ed  att 
etablera modellassociationer innebär  ett  systematiskt försök att  utveckla 
o rdnade, affärsmässiga sam verkansfo rm er mellan producenter,  handel och 
konsum enter  på detta  om råde. Det kom m er i ett första steg på 2 —3 år att 
vara inriktat pä att kartlägga och bygga upp de grundläggande förutsätt
ningarna. Det gäller dels att i form av kurser och affärskonsultation beskri
va och skapa en förståelse för m arknadsekonom in .  Dels att  på ett tidigt 
s tad ium  anställa en ” associatör” , en kontak tperson , som på heltid kan 
bygga upp  ett fungerade kon tak tnä t och sam rådsförfarande mellan de 
fram växande parterna  i branschen.

Detta  arbete  avses att ske inom ram en for D em ete rfö rbundc t i Estland, 
en underavdelning till B iodynam iska föreningen. Det internationella  D e
meterforbundet är en partsgemensam branschorganisation  mellan p ro du 
center, d is tr ibu tö rer  och konsum enter  och har  bl. a. ansvaret för kontro l
len av att gällande odlingsregler för biologisk dynam isk  odling ti llämpas 
ute på de gårdar, som är  auktoriserade  som dem eterodlare .

Förberedande projektarbete fö r  Sovjetunionen
Sedan något år har vi i A rbetsgruppen olika kontak ter i Sovjetunionen 

u nder  upparbetn ing, i Len ingradom rådet ,  M oskvaom rådet ,  Georgien och 
i N ordkazakstan . I den senare regionen har vi kontakt med s. k. sovjet- 
tyskar. en etnisk minorite tsgrupp, invandrad  på 1800-talet, tyskspråkig 
och med en om v it tnad  hög kom petens vad gäller jo rdbruk .

Avsikten ä r  att u n der  de närm aste  åren  göra besök hos dessa för att i 
s am band  m ed en begränsad rådgivning kring aktuella spörsmål, som de 
har,  klarlägga förutsä t tn ingarna  för att arbeta  fram m er  långsiktiga pro
jek tuppläggningar utifrån våra grundkoncept.

Projektarbete -  forskning  
A llm änt

I vår ansats utgår vi från vissa antroposofiska begrepp, t. ex.: ” lantbruks- 
o rgan ism en" ,  som lagts till grund för den praktiska arbetsmålsättn ingen,
— att etablera modell- lantbruk. I detta  fall ä r  vår s t rävan m. a. o. a tt bygga 
upp  modell- lantbruken så att de så långt möjligt, ur de förhållanden som 
råder, förverkligar de lagmässigheter, som inrym m es i ” lantbruksorganis- 
m en"  som teoretiskt begrepp.

Detta kräver, under  de förhållanden som råder, ett i hög grad forskande
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förhållningssätt som ligger invävt i det löpande arbetet. F ör  att  k o m m a åt 
fruk tbarheten  i koncepten eller g rundbegreppen och hu r  dessa verkar in i 
det löpande arbetet gör vi regelbundna å terb lickar i t. ex. sem inarieform, 
dä r  vi både  bearbe ta r  begreppen och våra erfarenheter i arbetet m ed  hjälp 
av dessa.

D enn a  del av projektarbetet k o m m e r  vi att i ti llämpliga delar göra inom  
ram en  för Fria  högskolan för antroposofi ,  dess sektioner för lan tbruk  och 
socialvetenskap. H ärigenom  kan vi vidga forskningsarbetet u töver  Arbets
gruppens egen krets att även om fatta  and ra  kollegor m ed  värdefulla erfa
renheter,  t. ex. från Mellaneuropa, dä r  det f. n. utvecklas en om fa t tan de  
pro jektverksam het utifrån antroposofiska koncept gentem ot Östeuropa.

F orskning kring  särskilda jordbruksfrågor
P roduktiv i te ten  i jo rdb ruk e t  i Estland — och än m er  i Sovjet — ligger 

långt u n der  den svenska nivån. Jo rda rn a  är ofta förstörda genom ensidiga 
och okänsliga m etoder,  kunskaperna  och sjä lvförtroendet lågt osv. D et har 
därfö r  visat sig a tt det föreligger ett starkt behov av att  gå in på enskilda 
m en  strategiskt viktiga frågeställningar genom särskilda forskningspro
gram  för att  snabbare  och m er säkerställt  få ett grepp om  de särskilda 
betingelser som råder  och b idra  till att ett fö r troende kan etableras. Det 
som  i första hand  ä r  aktuellt är
— omläggningsstudier med inr ik tn ing på markvårdsfrågor,  växtnärings- 

försörjning m. m.
— kvävestud ier med inr ik tn ing på växtföljder och å tgärder a tt m inska 

kväveförluster.
— s tudier av olika kom posteringsm aterials  (torv resp. halm) betydelse för 

bördigheten.
Dessa stud ier avses att  anknytas  till m o tsvarande  forskning i Sverige för 

att på så sätt få fram jäm fö rand e  material.  Inom och i anslu tn ing  till 
Arbetsgruppen finns en be tydande kom petens  på detta  om råde  (Agr d r  
A rtu r  G ransted t,  SLU, sta tskonsulent i a lternativ  odling, agr d r  Lennart 
Salomonsson, SLU) liksom inom  B iodynam iska  föreningen/Lantbruks- 
akadem in  i Estland (docent Olo Mander).  F örberedande  sam tal h a r  förts 
med dessa. Projekten avses a tt  planeras och genomföras u n der  de n ä rm as
te åren, förutsatt deras finansiering kan säkerställas. Det huvudsakliga 
arbetet utföres av estniska forskare m edan  den svenska insatsen koncen
treras till att  vara hand ledande  och u tbildande.

Arbetsgruppen fö r  landsbygdsutveckling
Arbetsgruppen ä r  en professionell organisation som a rbe ta r  m ed  breda 

utvecklingsprogram för landsbygdsutveckling. G rup pen  h a r  varit verksam 
i ca fem år, i D o m in ikanska  Republiken, i Sverige och, sedan ett år 
ti llbaka, i detta  projekt. Det finns inom  gruppen en bred kontak ty ta  till 
företrädare för den antroposofiska rörelsen m ed kom petens på här  ak tu 
ella arbetsom råden . 1 bilaga 6 återfinns en förteckning över de personer, 
som ingår i detta  p ro jek tarbete ' .  Arbetsgruppen är anknu ten  till A n tro 
posofiska Sällskapet.

1 H är ej tryckt
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A ntroposofiska sällskapet 
D e tta  sällskap har till uppgift a t t  bä ra  en fri högskola för antroposofisk  

forskning, som i sig är uppbyggd med sektioner för olika arbe tsom råden .  
Det ha r  sitt säte i D ornach ,  Schweiz, och ä r  represen tan t i m ånga länder, 
varav i Sverige sedan 1913.

I här  beskrivna projek tarbete  ä r  flera före trädare  för d enn a  högskolas 
lantbrukssektion och socialvetenskapliga sektion engagerade.

Budget fö r  projektarbetet 
P ro jektarbetet i Estland ko m m er att pågå i 6 —7 år,  vilket ä r  den tid det 

ta r  att lägga om ett jo rdb ruk .  Erfarenhetsmässigt vet vi att  frågorna inte 
ko m m er att av ta  u n der  en sådan period, snarare  bli a n d ra  och flera i takt 
m ed  att  omläggningsarbetet går in i nya faser. 1 föreliggande fall ligger det 
dessutom i m ålsättn ingen för arbetet — att fram skapa förebildliga m odel
ler — att verksam heten  skall expandera  över t iden och aktualisera  all tm er 
komplexa frågeställningar.

Bilagda budget '  ä r  begränsad till perioden  t . o . m .  1992. Efter denna  
period bör en revision av arbetet göras och en fortsatt finansiering av 
projektet kan då baseras på vad som d ä r  fram ko m m er.  K ostnaden  för de 
två första åren uppgår till 2 750 tkr.

G öteborg  i augusti 1990.

Arbetsgruppen för landsbygdsutveckling 

H åkan  B lom berg

' Här ej tryckt.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1991
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BILA G A

Yttranden över medlemsforslaget 

Nordisk Råd, Økonom isk Udvalg:

Indledning

Medlemsforslaget (A 945/j) og rappor ten  fra organ isa tionskom iteen  (N U  
1990:7) er sendt på remiss til N ord isk  Råds udvalg, par t ig rupper  og 
delegationer. Ø konom isk  Udvalg  ha r  behandle t  sagen på  m ø d e r  12. no 
vem ber 1990 og 28, —30. ja n u a r  1991 og besluttet at afgive følgende 
udtalelse.

Udvalget ha r  den opfattelse, at det generelle formål m ed  organisations
kom iteens forslag, nemlig at effektivisere o rganisationen og gøre den mere 
fleksibel, kan opnås m ed den fremlagte reformpakke.

Samtid ig  finder udvalget im idlert id ,  at organ isa tionskom iteen  h a r  været 
alt for t i lbageholdende og forsigtig i sine forslag til reformer, og udvalget 
ser derfor reformforslagene som første del a f  et reformarbejde, som må 
fortsætte i de k o m m end e  år.

Det er således vigtigt løbende at tilpasse organisationen til de krav, som 
stilles, for at det nordiske sam arbejde  kan anvendes  som p la tform  i forhold 
til den europæiske integration. Særligt vil dette  gælde, nå r  resulta tet a f  EF- 
EFTA forhandlingerne begynder at tage konkre t  form.

Udvalget er enig m ed  kom iteen , n å r  den  understreger, at det generelt set 
næppe er regelsystemet i sin nuvæ rende  udform ning , som  s tå r  i vejen for 
videre fremgang i det nordiske sam arbejde , og at kri tik  for m anglende 
resulta ter derfor pr im æ rt m å  rettes m od manglende politisk vilje til at 
udnytte  sam arbejdssystemet.

Udvalget f inder im idlert id ,  at de r  også m ed  dette  udgangspunkt kan 
foretages en række forbedringer a f  a rbejdets  tilrettelæggelse, ligesom
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udvalget generelt finder, at enhver  organisation løbende bør vurdere  sin 
virksom hed m ed henblik på at gennemføre effektiviseringer og forbed
ringer a f  arbejdet.

Et a f  de vigtigste forslag i rappor ten  er efter udvalgets opfattelse præcise
ringerne i Helsingforsaftalen a f  den in ternat ionale  d im ensions plads i det 
nordiske sam arbejde. En sådan m arkering  vil have s tor symbolværdi, 
ligesom den vil legitimere og bekræfte den praksis, som allerede er u nder  
udvikling i Rådet.

Udvalget vil forøvrigt begrænse sig til at k om m entere  de forslag, som er 
a f  direkte  betydning for udvalgenes arbejdsforhold, idet andre  aspekter  a f  
forslagene vil blive bed øm t i andre  sam m enhænge.

Forslagene til reform er a f  udvalgsarbejdet

I. Udvalgenes an ta l og sagsom råder

Udvalget konstaterer, at kom iteen foreslår overflytning a f  en række sags
o m rå d e r  fra Ø konom isk  Udvalg  til andre  udvalg. Således flyttes jo rdbrug , 
skovbrug og fiskeri samt regionalpolitik til det nye Miljø- og K om m unika-  
tionsudvalg, og boligpolitikken flyttes til det nye Social- og Arbejdsmar- 
kedsudvalg.

1 stedet ti lføres Ø konom isk  U dvalg  om råd erne  tur ism e, dataspørgsmål 
og meteorologi, og udvalget ti ldeles ansvare t for at følge den europæiske 
in tegration efter inspiration fra det danske  Folketings markedsudvalg.

Udvalget ser ikke, at der er fremført saglige eller politiske grunde til 
disse overflytninger, og finder det særligt ikke naturligt at overflytte fiske
rispørgsmål til Miljø- og K om m unikationsudvalget.  T ilsvarende synes det 
mere naturligt at knytte meteorologien til Miljø- og K om m u n ik a t io n s
udvalget end til Ø konom isk  Udvalg. Udvalget ha r  i øvrigt ikke indven
dinger im od overflytninger a f  praktiske eller arbejdsmæssige grunde. 
Udvalget vil dog foreslå en m ere ensarte t og systematisk opregning a f  
udvalgenes arbejdsfelter, således at meteorologi og dataspørgsm ål ikke 
nævnes separat i a rbejdsordningen. Eventuelle fremtidige forslag på disse 
felter bø r  fordeles efter forslagenes respektive faglige perspektiv.

Udvalget stø tter  forslaget om , at Ø konom isk  U dvalg  gøres til et udvalg 
for europæisk in tegration, men konstaterer, at opgaverne ikke er uddybet 
næ rm ere  i kom iteens rapport.  K om iteen  peger derim od  på en række af
grænsningsproblemer i forhold til a nd re  udvalgs arbejde  og særligt i rela
tion til Præsidiets overgribende ansvar  for det in ternat ionale  sam arbejde. 
S ådanne afgrænsningsproblemer kan naturligvis løses senere, og udvalget 
vil m edvirke  til at finde en fornuftig a rbejdsform  i disse spørgsmål.

Udvalget vil endelig pege på, at kom iteens forslag om  øget anvendelse  a f  
underrem iss  mellem udvalgene formentlig  vil m o darbe jde  det generelle 
formål m ed  reformforslagene. U nderrem iss  mellem udvalgene forlænger 
og besværliggør sagsbehandlingen, b l .a .  fordi udvalgene som regel holder 
m ø de  samtidig, og bør derfor kun anvendes i undtagelsestilfælde. I stedet
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b ør andre  kanaler anvendes  til den nødvendige koordinering  f. eks. pa r t i 
grupperne og/eller delegationerne.

2. N y forslagsform  — ”udvalgsforslag ”

Udvalget stø tter  forslaget om , at udvalgene får mulighed for at tage 
direkte  in itiativ over for p lenum  i form a f  udvalgforslag. Proceduren  bør 
im idlert id  være mere enkel og give mulighed for hurtige, spontane  in iti
ativer.

3. A n ta l m ed lem m er i udvalgene

Forslaget om  at æ ndre  antallet a f  m ed lem m er til 13 får relativt store 
konsekvenser for Ø konom isk  Udvalg, som i dag ha r  22 m edlem m er. 
U dvalget kan dog tils lutte  sig de praktiske, økonom iske  og andre  grunde, 
som er fremført til s tø tte  for forslaget.

4. Valg a f  fo r m a n d  og næ stform and i udvalgene

1 dag vælger udvalgene formelt set selv fo rm and  og næ stform and. D ette  
foreslås ændret, således at fo rm and  og næ stform and vælges a f  p lenarfor
samlingen efter indstilling fra Præsidiet eller en særlig valgkomité. U dval
get stø tter  dette forslag fra komiteen.

5. Rem iss-proceduren

K om iteen  und lader  at frem m e forslag til æ ndringer i remiss-proceduren, 
men peger på behovet for forenkling og effektivisering. K om iteen  m ener  i 
øvrigt,  at de videre overvejelser på dette  o m råde  bø r  overlades til de 
nationale  delegationer.

Udvalget lægger stor vægt på, at de r  gennemføres forslag, som forenkler 
og effektiviserer remiss-proceduren. Øget anvendelse  a f  begrænsede remis
ser, a fkortn ing a f  remiss-tiden, undladelse a f  remiss i en række tilfælde 
sam t tættere sam arbejde  m ed min is terrådssekre taria te t  om belysning a f  
st illede forslags konsekvenser er allerede u nder  udvikling og bø r  indgå i 
disse overvejelser, som hele det nordiske sam arbe jdsappara t  bø r  involve
res i.

Det er endvidere  vigtigt, at der skabes mulighed for hurtigere afvisning 
a f  initiativer, som ikke har udsigt til at blive realiseret. Et krav om bredere 
medlemsgrundlag i forbindelse m ed  fremsættelse a f  medlemsförslag indgår 
i disse overvejelser.

6. Budgetproceduren

Udvalget kan principielt ti ls lutte  sig kom iteens ønske om at øge den 
parlam entariske  indflydelse på budgettet.

D er er i øvrigt devergerende opfatte lser i udvalget af, hvordan  dette 
bedst sikres. Udvalget henviser til udtalelserne fra part ig rupperne  om 
dette  spørgsmål, 

t l  — A 945/j Supplement
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7. N ordisk om budsm andsfunktion

Udvalget har tidligere vist interesse for dette  forslag i sam m enhæ ng  med 
den økonom iske  handlingsplan, idet m an  ha r  støttet,  at sagen udredes, 
uden derm ed at tage stilling til, om  et organ eller en funktion  faktisk skal 
oprettes. Udvalget s tø tter  fortsat, at sagen udredes, nå r  Præsidiet finder 
tiden m oden  til dette.

8. Sekretarialsorganisationen

Udvalget deler kom iteens generelle synspunkt om, at det bø r  overlades 
til Præsidiet og præsidiesekretæren at løbende arbejde med effektivisering 
a f  sekretaria tsorganisationen. Det sam m e bør gælde de nationale  delega
tioner og part ig rupperne  og deres sekretariater, ligesom det b ø r  sikres, at 
de sam lede sekretaria tsressourcer udnyttes  effektivt.

9. A ndre forslag  a f  betydn ing  fo r  udvalgsarbejdet.

Udvalget stø tter  æ ndringerne  i a rbejdsordningen, som overlader det til 
udvalgene selv at bestemm e, hvem  som kan være til stede og ytre sig ved 
udvalgenes møder ,  idet m an  ser forslaget som en unders tregning a f  udval
genes suverænitet.  Udvalget fo rventer i øvrigt ikke, at ændringen giver 
anledning til en radikalt ændret praksis i udvalgene, og forudsætter , at der 
ops tå r  en nogenlunde ensartet praksis mellem udvalgene vedrørende delta
gelsen i de o rdinære møder .  Udvalget konstaterer, at enkelte m ed lem m er 
s tø tter  opretholdelsen  a f  de gældende regler på  om rådet.

U dvalget vil v idere foreslå, at reglerne om proceduren ved stillingsbe- 
sættelser, f. eks. medvirken  a f  en udvalgsrepræsentant og høring a f  respek
tive udvalg, skrives ind i a rbejdsordningen, hvilket b l .a .  vil gøre denne 
praksis mere  synlig.

10. Forslag vedrørende M inisterrådet

Udvalget konstaterer, at M inisterråde t ikke har m edvirket i kom iteens 
arbejde, og at M in isterråde ts  ho ldninger til en række a f  de fremførte 
forslag ikke er kendt. Det forudsættes derfor, at der gennemføres en 
forhandling med M inisterråde t om  forslagene, hvori udvalgets nedenfor 
anførte  synspunkter kan indgå.

Udvalget stø tter  forslaget om  oprettelse a f  et m inis terråd  for b is tåndspo
litik og et for udenrigshandel og henviser til, at udvalget ved en række 
tidligere lejligheder selv har foreslået dette.

Forslaget om  at gøre finansm in is trene  til anvarlige for det nordiske 
budget kræver uddybning, før der kan tages stilling til det. Det er således 
afgørende at kende afgrænsningen i relation til sam arbejdsm in istrene , hvis 
stilling som k oord ina to r  og pådriver  i det nordiske sam arbejde  på rege
ringssiden generelt set ikke bør undergraves.

Forslaget om indførelse a f  ” m in is terrådsrep l ik” på sessionen, som u d 
sætter behandlingen a f  et forslag, og som skal gennemgå um iddelbar
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udvalgsbehandling, vil sikkert kunne m edvirke til en v ita lisering  a f  deb a t
ten. U dvalget vil anbefale, at de tte  i g ivet fald indføres som  en p rø v eo rd 
ning.

S tockholm , den 28. ja n u a r  1991

På Ø konom isk  U dvalgs vegne

Anders Taller aas 
Formand

Nordiska rådet, kulturutskottet:

K u ltu ru tsko tte t tack a r för tillfället a tt få y ttra  sig över m edlem sförslag  
om  det no rd iska sam arbete ts fo rm er och organ isa tion  m .m .. A 945/j, 
fram lagt av p resid iets m edlem m ar.

1- In ledning

K ultu ru tsko tte t kon sta te ra r a tt o rgan isa tionskom m ittén  har lagt fram  
in tressan ta  reform förslag  och idéer till fö rändringar. M ånga av förslagen 
anser u tsko tte t m ycket viktiga och ägnade att fö rb ä ttra  och effektivisera 
det nord iska sam arbe te t i sam svar m ed än d rad e  fö rhållanden  i det in te rn a 
tionella  sam arbete t. En del av de fram förda  idéerna  h a r kom m ittén  em el
lertid  in te  tagit d irek t ställn ing  till. U tsko tte t ä r  av den  upp fa ttn ingen  att 
det ä r m ycket angeläget a tt se över den nord iska  verksam heten  i en tid  av 
ständ ig  in ternationell fö rändring  och b e to n ar a tt verksam heten  ko n tin u er
ligt bo rde  rev ideras och anpassas efter än d rad e  s tru k tu re r i världen.

U tsko tte t n o te ra r a tt N ord iska rådets p resid ium  in te har realbehand lat 
o rgan isa tionskom m ittén s rappo rt, m en a tt själva b e tän k an d e t avgivet av 
o rgan isa tionskom m ittén  föreligger i sin helhet för ställn ingstagande.

U tsko tte t vill påpeka att m ånga av de föreslagna fö ränd ringarna  in te  är 
ju r id isk t genom arbe tade  m en  fö ru tsä tte r a tt ju r id isk a  u tsko tte t behand la r 
den lagtekniska delen. U tsko tte t anlägger d ärfö r inte särsk ilda synpunk ter 
på detta.

E ftersom  de nationella  delega tionerna  och p a rtig ru p p e rn a  vid N ord iska 
rådet också har bere tts  tillfälle  a tt y ttra  sig över förslaget har u tsko ttet 
d ärfö r valt a tt huvudsakligen y ttra  sig över de förslag som  b erö r a rbete t i 
u tsko tten .

2. O rgan isa tionskom m ittéens förslag

2 .1 U tskottens nam n

K om m ittén  har föreslagit fö rändring  av flera u tsko tts  nam n och fram 
håller a tt n am nen  så långt som  m öjligt bö r ange vilka sakom råden  som  
ingår i u tsko ttens a rbe tsom råden . Således föreslås k u ltu ru tsk o tte t i fram ti
den få n am net ku ltu r- och u tb ildn ingsu tsko tte t.
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U tsko tte t anser a tt nam nen  på u tsko tten  inom  N ord iska  råde t b ö r vara 
enkla. K u ltu ru tsko tte t ha r tre  sto ra  sakom råden  inom  sitt om råde, näm li
gen a llm änku ltu r, u tb ildn ing  och forskning. O m  k om m ittén s m o tiv  skulle 
följas borde  u tsko tte ts  nam n in rym m a alla de tre  om rådena.

Y tterligare fram håller u tsko tte t a tt för de m ed lem m ar som  in te  har de 
skand inav iska  språken  som  sitt m odersm ål ä r  det svårare  a tt a rbe ta  m ed 
och anv än d a  långa u tsko ttsnam n. Slutligen anser u tsko tte t a tt fö rko rtn ing 
a rna  för u tsko tte t kan vålla m issförstånd , t. ex. K U  för ku ltu r- och u tb ild 
n ingsu tsko tte t och K för k onstitu tions- och rä ttsu tsko tte t.

2.2  U tskottens verksam hetsom råden

K u ltu ru tsk o tte t h a r valt a tt in te  anlägga synpunk ter på förslagen till 
v e rk sam hetsfö rändringar för de övriga u tsko tten . U tsko tte t n o te ra r a tt för 
ku ltu ru tsk o tte ts  del ta r  m an  upp  m edia som  det fjä rde  s to ra  om rådet. 
U tsko tte t har ingenting a tt e rin ra  m ot de tta .

2.3 U tskottsförslag

Enligt rappo rten  kan u tsko tt ta  egna in itia tiv  på g rundval av in k o m m an 
de skrivelser, u tredn ingar eller in itie rande  på an n a t sätt. D et understryks 
a tt de tta  gäller endast inom  u tsko tte ts  arbetsom råde.

U tsk o tte t anser a tt d enna idé ä r  in tressan t och ägnad  till a tt fö renkla och 
skynda på angelägna saker. U tsko tte t vill em ellertid  sä tta  frågetecken för 
hu ruv ida  rem issfö rfarandet skulle behövas vid utskottsförslag . U tsko tte t 
to rde  redan ha m ateria l och underlag  fö r saken och skulle k u n n a  avge en 
rekom m endation  d irek t om  förslaget u tan  föregående sedvanlig  rem issbe
handling. U tsko tte t vill i sam band  m ed de tta  hänvisa  till u tsko tte ts  u tta 
lande om  än d ra t rem issförfarande (2.4).

2.4 R em issförfarandet

O rgan isa tionskom m ittén  av stå r från  a tt p resen tera  e tt eget förslag till 
re fo rm erad  rem issverksam het och anser a tt d e tta  m åste  p rövas inom  varje 
delegation. D et fram hålls a tt rem issprocessen anses vara  både o m fa ttan d e  
och tid sk rävande .

Enligt § 44 i arbetso rdn ingen  beslu tar p resid ie t om  m edlem sförslag  skall 
undergå rem issbehandling . U tsk o tte t anser a tt varje fackutsko tt to rde  
bä ttre  kunna bedöm a nödvänd igheten  av rem iss fö r förslag inom  dess 
verksam hetsom råde. På så sätt kan även en m in o rite ts  önskem ål om  
rem issbehandling  tillgodoses. D e tsam m a skulle sjä lvklart gälla u tsko ttsfö r
slag, se ovan (2.3).

2.5 A n ta l m ed lem m a r i utskott

D et föreslås a tt an ta le t m ed lem m ar i va ije  u tsk o tt skall bli 13 och i 
p resid iet 10(11). D et fram hålls a tt inga m otiv  finns bakom  det fak tum  att 
rådets u tsko tt har olika an ta l m edlem m ar.
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K u ltu ru tsko tte t an ser a tt idén till än d ra t an ta l m ed lem m ar i u tsko tt 
verkar förnuftig . U tsko tte t påpekar dock a tt inom  vissa o m råden , t. ex. 

k u ltu ru tsko tte t, kan svårighete r uppstå  vid fö rdeln ing  av m ed lem m ar m el
lan länder, p a rtig rupper och in te  m inst de sjä lvsty rande om rådena . U t
skotte t fö ru tsä tte r a tt råde t fin n er en lösning så a tt de sjä lvsty rande o m rå 
dena b lir rep resen terade  i u tsko tte t.

2.6 Val av ordförande och vice ordförande  

Enligt o rgan isa tionskom m ittén s rap p o rt bo rde  val av o rd fö ran d e  och 
vice o rd fö rande  flyttas från u tsko tte t till p lenarforsam lingen  av den an led 
ningen a tt teo re tisk t kan den situ a tio n en  u ppkom m a att u tsko tt väljer 
annan  person till o rd fö ran d e  eller vice o rd fö ran d e  än den p resid iet n o m i
nerat.

U tsko tte t anser a tt d en n a  a rgum en ta tion  in te  håller i p rak tiken  eftersom  
även p lenarforsam lingen  teo re tisk t kan välja an d ra  o rd fö ran d en  och vice 
o rd fö randen  än presid ie t (va lkom m ittén ) föreslår. U tsko tte t ser därfö r 
ingen an ledn ing  till a tt flytta val av o rd fö ran d e  och vice o rd fö rande  från 
u tsko tten  till p lenarforsam lingen . U tsko tte ts  s jä lvbestäm m anderä tt bo rde  
gälla beträffande denna punkt.

2. 7 N ärvarorätt vid u tsko ttsm öten  

Enligt nu gällande a rb e tso rdn ing  har vissa tjän s tem än  au to m atisk  n ä rv a 
ro- och y ttran d e rä tt vid u tsko ttsm ö ten . O rg an isa tionskom m ittén  fram hål
ler a tt h är bö r u tsko tten  själva fa tta  beslut om  närvaro - och y ttran d e rä tt, 
m en fö ru tsä tte r a tt nuv aran d e  praxis i fråga om  n ä rv a ro rä tt består.

V id jäm fö re lse  av den nu gällande paragrafen  m ed den föreslagna ä n d 
ringen (§ 27 i arbetso rdn ingen ) h a r u tsko tte t kom m it fram  till a tt i p rak ti
ken kan den n a  änd ring  bli m ycket kom plicerad . Vid varje m öte m åste 
u tsko tte t form ellt beslu ta  vilka som  t. ex. skall höras. D et fö rsvårar m ötes- 
fö rberedn ingen  för o rd fö randen  och sek re taria t. U tsk o tte t kunde ev en tu 
ellt vid konstituering  d isku tera  p rinc ipen  för n ä rv a ro rä tt vid u tsk o ttsm ö 
ten . U tsko tte t anser a tt tjän stem än n en s m ötesdeltagande är sjä lvklart m ed 
tanke på deras fö rberedande arbete  in fö r m ö tena  och har h ittills aldrig  
vållat några problem  eller besvär för u tsko tte ts  arbete . U tsko tte t anser 
d ärfö r a tt det in te finns an ledn ing  a tt än d ra  på den n a  regel. U tsko tte t vill 
y tterligare påpeka a tt lagtekniskt h a r förslaget sto ra  brister.

2.8 N y  m ö testekn ik  

B eträffande förslaget om  ny m ötestekn ik  vill u tsko tte t endast und ers try 
ka a tt vid sådana  än d ringar får det in te  g löm m as a tt ingenting  e rsä tte r den 
personliga kon tak ten  för po litisk t sam arbete .

t2  — A 945/j Supplement



2.9 U tsko t ts.se k  re lera m a s  stä lln ing  i presidiesekretariatets organisation

O rgan isa tionsko m m ittén  h äv d ar a tt den in te  h a r granskat sek re taria te ts
organ isa tion . En konsult ha r fram lagt förslag m ed den konklusionen  a tt en 
lin jeo rgan isa tion  borde  in föras vid sek re taria te t. K om m ittén  anser sekre
ta r ia te t redan  vara väl o rganiserat m ed sik te på effektivtet och kvalitet. 
M an anser dock a tt u tsko ttssek re te ra rna  skall in tegreras fullt u t i sek re ta
ria te ts  organisation .

U tsk o tte t n o te ra r a tt förslaget i p rak tiken  innebär en överfly ttn ing  av 
ansvare t för u tsko ttsa rbe te t från u tsko ttssek re terarcn  till p resid iesekrete- 
raren  och a tt han /h o n  b lir a rbe te ts  ledare.

U tsko tte t an ser a tt d enna änd rin g  kan försvåra  a rb e te t i u tsko tten  i och 
m ed a tt parlam en ta rik ern as m öjlighet a tt styra a rbete t m inskar och tjän s
tem annasty rn ingen  ökar. D essu tom  kan intresse- och lo ja lite tskonflik ter 
lä tt skapas. U tsko tte t an ser a tt de nu gällande reglerna ger presid iesekrete- 
raren  de m öjligheter som  erfo rd ras a tt leda och sam ordna  a rb e te t inom  
sek re ta ria te t. I e tt y ttran d e  ö ver B enkow -kom m itténs rappo rt om  förslag 
till den  n u varande  ordn ingen  fram höll u tsko tte t a tt p resid iesek re teraren  
b ö r ges m öjlighet a tt u tny ttja  den resurs som  u tsko ttssek re te ra rna  inom  
var sitt sakom råde u tgör för p resid iesek re taria te t i beredn ingen  av saker 
för p resid ie t, dock m ed det u ttryckliga förbehålle t a tt d e tta  in te  får ink räk 
ta  på u tsko ttssek re terarens o rd in a rie  arbetsuppg ifter, något som  skulle 
vara till förfång för u tsko tte ts  eget arbete . U tsko tte t anser a tt den n u v aran 
de ordn ingen  h a r fungerat tillfredsstä llande  och anser in te att det finns 
an ledn ing  till a tt än d ra  u tsko ttssek re te ra rnas ställn ing  i p resid iesekre taria-

2.10 D en nordiska budgeten

U tsko tte t h a r m ed in tresse tagit del av k om m ittén s förslag om  a tt rådet 
bo rde  ges rä tt a tt beslu ta  om  fördeln ing  av m edel inom  en av m in is te rråde t 
fastställd  ram  och a tt parlam en ta rik e rn a  därigenom  b o rde  få stö rre  infly
tan d e  och ansvar över resursfördeln ingen  till o lika sam arbetssek to rer.

D et ä r  u tsko tte ts  upp fa ttn ing  a tt e tt stö rre  budgetansvar för parlam en ta 
rikerna  skulle fö rb ä ttra  a rb e te t inom  de no rd iska  organen . U tsko tte t un 
d ers tryker em ellertid  a tt förslaget k räver a tt m ed lem m arna  m åste  få m yc
ket stö rre  kunskap  om  de nord iska  in s titu tio n e rn as verksam het och pågå
ende projekt. D etta  k räver helt an n o rlu n d a  arbete  än  tid igare  både  inom  
u tsko tt och sek retariat.

U tsko tte t s töder kraftig t a tt N ord iska  rådet a rb e ta r för a tt m in is terrådet 
ger råde t ökat p a rlam en ta risk t in fly tande på budgeten  både n ä r  det gäller 
ram ar och prio rite ringar.

2.11. N ordiska  rådets in form ationsverksam het

O rgan isa tionskom m ittén  h a r in te  tagit ställn ing  till om  in fo rm atio n s
verksam heten  inom  rådet bo rde  än d ras  m en fram håller a tt det åligger 
p resid iet a tt fram lägga förslag till fö ränd ringar om  de anser det behövas.
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U tsko tte t n o te ra r a tt k o m m ittén  har behand la t idén om  sam m anslag 
ning av in fo rm ationsverksam heten  i råde t och m in is te rråd e t u tan  att ta 
ställn ing  till den. U tsko tte t h a r upp repade  gånger efterlyst en fö rstärkn ing  
av  in fo rm ationsarbe te ts  o rgan isa tion  och fram hållit en ännu  m era in teg re
rad organ isa tion  för in fo rm ationsarbe te t m ellan rådet och m in isterrådet 
vara m otiverad . 1 sitt b e tän k an d e  över m edlem sförslag  A SOO/k om  en 
fö rbä ttrad  nord isk  in fo rm ationsverksam het ansåg u tsko tte t a tt no rd isk t 
sam arbete  hos den s to ra  a llm änheten  up p fa tta s  som  ” n o rd isk t sam arb e te” 
o beroende om  det ä r  rådet eller m in is te rråde t som  b ed river det.

U tsko tte t an ser a tt p resid ie t bo rde  överväga sam m anslagning  av rådets 
och m in is te rråde ts  in fo rm ationsverksam het u n d e r fö ru tsä ttn ing  att rådets 
a rbete  synliggörs.

Stockholm  den 29 jan u a ri 1991

F ör N ord iska  rådets k u ltu ru tsko tt

J. K. H ansen  
Förman

Nordiska rådet, kommunikationsutskottet:

Enligt p red id ie ts  beslut h a r m edlem sförslag  A 945 /j om  det nord iska 
sam arbete ts fo rm er och organ isa tion  m. m ., hänv isa ts till ju rid isk a  u tsko t
te t. D et skall dessu tom  rem issbehand las av rådets övriga u tsko tt, rådets 
na tionella  de lega tioner och rådets partig rupper. R em isstiden  ä r den 30 
jan u a r i 1991.

1. M edlem sforslaget

M edlem sforslaget hänv isar till de förslag som  finns i N ord iska  rådets 
o rgan isa tionskom m ittés  be tänkande , ” D et no rd iska  sam arbe te t — in te r
nationalisering  och effektivisering — förslag till re fo rm er” (N U  1990: 7).

K om m unik a tio n su tsk o tte t har behand la t b e tänkande t vid sina m öten  i 
S nekkersten  den 12 och 14 novem ber 1990 och i S tockholm  den 28 — 30 
jan u a ri 1991.

2. In ledn ing

M ed hänsyn till a tt m edlem sforslaget h a r sän ts på rem iss till rådets 
nationella  de lega tioner sam t rådets p a rtig rupper kom m er kom m u n ik a
tionsu tsko tte t i det fö ljande enbart a tt y ttra  sig över förslag som  d irek t eller 
ind irek t berö r u tsko ttens arbete.

K o m m u n ik a tio n su tsk o tte t kon sta te ra r in ledn ingsv is a tt de flesta av för
slagen i o rg an isa tionskom m ittén s be tän k an d e  kan b id ra  till a tt effektivise
ra N ord iska rådets verksam het. U tsko tte t an ser a tt en fö rstärkn ing  av det
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parlam en tariska  in fy tandet i det no rd iska  sam arbete t ä r  betydelsefullt och 
b ö r vara en m ålsä ttn ing  i det fo rtsa tta  a rb e te t m ed  o rgan isa tionskom m it

tén s förslag.
H är vill u tsko tte t e rin ra  om  följande kon sta te ran d e  i o rgan isa tionskom 

m ittén s betänkande:

” K o m m ittén  vill så lunda understryka  a tt no rd isk t sam arbete  fungerar så 
långt regeringarna och nationella  p arlam en t i N o rden  själva vill. D et är 
ren t generellt in te  regelverket i sin nuv aran d e  u tfo rm n ing  som  s tå r i vägen 
fö r fram gång. Skall no rd isk t sam arbete  k ritiseras för b ris tan d e  resu lta t b ö r 
k ritiken  rik tas m ot avsaknad  av po litisk  v ilja .”

i .  Presidiets fö rstä rk ta  roll sam t in ternationella  frågor  

K o m m u n ika tionsu tsko tte t tills ty rker de förslag som  verkar för a tt rådets 
p resid ium  får en fö rstärk t politisk  roll. L ikaledes tills ty rker u tsko tte t a tt 
p resid iet få r det koo rd in eran d e  ansvare t för de in te rna tione lla  frågorna 
och fackutsko tte t an v ara r fö r dessa frågor inom  respektive sakom råden .

N är det gäller de in te rna tione lla  frågorna anser u tsko tte t a tt den  före
slagna o rdn ingen  i p rak tiken  ä r densam m a som  redan  tilläm pas i dag.

4. D en europeiska integrationsprocessen  

K o m m u n ika tionsu tsko tte t no te ra r m ed tillfredsställese och b e to n ar
k om m ittén s konsta terande

” a tt de no rd iska  ländernas och N ord iska  rådets m edverkan  i den pågående 
processen in te  endast får ges karak tären  av en anpassn ing  till den  eu ropeis
ka u tvecklingen .”

U tsko tte t u p p rep a r sina tid igare  y ttran d en  a tt i den såkallade in teg ra
tionsprocessen  i E uropa bö r N ord iska  rådet, N ord iska  m in is te rråd e t och 
därm ed  de nord iska  regeringarna, verka för en  för N orden  gynnsam  u t
veckling av den process som  nu  pågår inom  EG.

U tsko tte t tills ty rker förslaget om  a tt rådets ekonom iska u tsko tt ges 
huvudansvare t a tt följa den eu ropeiska in teg rationsprocessen  och i an slu t
ning till det in itie ra  och bereda  dessa ä renden  fö r N ord iska  rådet.

5. Transportöverenskom m elsen

K om m unika tionsu tsko tte t tills ty rker förslaget om  a tt in te rna tione lla  
sjö- och lu ftfartspo litiska  frågor skall om fa ttas  av tran sp o rtö v eren sk o m 
m elsen.

U tsko tte t h a r vid upp repade tillfällen påpekat behovet av detta . Senast 
v id u tsko tte ts  m öte m ed tra fik m in is tra rn a  den  12 novem ber 1990 konsta
te rade  m inste rråde t a tt det nuv aran d e  undan tage t om  den in te rna tione lla  
lu ftfarten  i överenskom m elsen  i p rak tiken  knappast tilläm pas.

M ed hänsyn till d e tta  kon sta te ran d e  av m in ste rråd e t sam t m ed hänsyn 
till det faktum  a tt den in te rna tione lla  lu ftfartspo litiken  i a llra högsta grad 
p åverkar även den nord iska lu ftfarten , anser u tsko tte t det m ycket angelä
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get a tt den  in te rn a tio n e lla  lu ftfartspo litiken  tas m ed  i tran sp o rtö v e ren s
kom m elsen.

N ä r det gäller den in te rn a tio n e lla  sjö fartspo litiken  e rin ra r u tsko tte t om  
att det för n ä rv a ran d e  a rbe tas  m ed u tfo rm ningen  av en harm on iserad  
sjö fartspo litik  inom  EG  d ä r det även d isku teras a tt u p p rä tta  e tt EG- 
skeppsregister. D et ä r  up p en b art a tt u tfo rm ningen  av E G -politiken  inom  
sjö fartsom rådet sam t even tue llt e tt E G -reg ister kan påverka  den nord iska  
sjö farten  på oanade sätt. U tsk o tte t an ser det d ä rfö r v ik tig t a tt öka sjöfarts- 
sam arbete t, i synnerhet det sjö fartspo litiska  sam arbe te t i N orden . U tsk o t
te t an ser a tt det effektivaste sä tte t ä r  a tt ta  m ed  den  in te rn a tio n e lla  sjö
fartspo litiken  i den no rd iska  tran spo rtöverenskom m elsen .

Som en natu rlig  konsekvens av dessa fö rän d rin g a r i tran sp o rtav ta le t bö r 
lu ftfartsfrågorna tillfö ras m in is te rråd e ts  ( tra fik m in is tra rn a ) arbetsom råde. 
V idare b ö r ett m in is te rråd  för sjö fartsfrågor b ildas. D et fak tum  a tt sjö- 
fartsfrågorna handläggs i o lika dep artem en t i de nord iska  länderna  behö
ver enligt u tsko tte t in te  ställa några h in d e r i vägen för b ild an d e t av ett 
m in is terråd .

6. R ådets beslutsrätt om  anvisn ing  av m edel av den nordiska  budgeten  

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt N ord iska  rådet ges rä tt a tt beslu ta
om  fördeln ing  av budgetm edel inom  en av m in is te rråd e t fastställd  ram .

K om m un ik a tio n su tsk o tte t tillsty rker förslaget om  beslu tan d erä tt fö r rå
det beträffande innehålle t i den  no rd iska  budgeten . U tsk o tte t m en ar a tt e tt 
genom förande av de tta  på ett avgörande sätt skulle v ita lisera  arbe te t inom  
N ord iska  rådet och b id ra  till a tt s tärka det p arlam en ta risk a  in fly tandet på 
det nord iska  sam arbetet.

7. Ä ndringar av u tsko tte ts nam n, sakom råden  och a n ta l ledam öter  

B eträffande u tsko tte ts  nam n  e rin ra r u tsko tte t om  a tt innan  da ta tekno lo -
g ifrågorna hänv isades till nuv aran d e  kom m u n ik a tio n su tsk o tt kallades det 
för " tra fik u tsk o tte t” . N är det nu föreslås a tt data tekno log ifrågorna  å tergår 
till ekonom iska u tsko tte t föreslås a tt m an  igen ta r  upp  det gam la nam net 
och u tsko tte ts  nam n fortsä ttn ingsv is b lir ” trafik - och m iljö u tsk o tte t” .

U tsko tte t accep te ra r o rg an isa tionskom m ittén s förslag om  fördeln ing  av 
sakom råden  till e tt "m iljö - och k o m m u n ik a tio n su tsk o tt. U tsko tte t anser 
dock a tt tu rism  också skall ingå i d e tta  u tsko tts  sakom råde på grund  av 
denna sektors nära  an kny tn ing  till både trafik - och regionalpolitik .

K om m un ik a tio n su tsk o tte t fö reslår således a tt trafik - och m iljöu tsko tte ts  
verksam hetsom råden  blir:
— trafik
— trafiksäkerhet
— turism
— post/te le
— m iljövård
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— jordbruk /fiske/skogsbruk
— regionalpolitik

N är det gäller an tal ledam ö ter i u tsko tten  tillsty rker u tsko tte t förslaget 
a tt tre tto n  (13) ledam ö ter s itte r i varje u tskott.

8. A n ta l sessioner

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår en o rdn ing  m ed två (2) årliga ses
sioner, dvs. en v in tersession  och en höstsession , u tan  a tt an ta l sessions- 
dagar per år b lir fler än vad som  gäller i dag.

U tsko tte t an ser a tt vissa fö rdelar skulle uppnås m ed en sådan  ordning. 
D et påpekas a tt rådet sam m an träd e r regelm ässigt u n d e r novem ber m å

nad varje år. D et skulle d ä rfö r skapa jäm n a re  a rbetsry tm  och ökad  effekti
vitet om  råde t skulle hålla en höstsession  i sam band  m ed n o vem berm ö te
na.

V id höstsessionen skulle då budgeten  behand las sam t an d ra  aktuella 
frågor, t. ex. slu tbehand lade  m edlem sforslag  etc. V intersessionen  kan i 
stort sett ha sam m a karak tä r som  n u varande  session.

9. U tskottsjorslag

I b e tänkande t föreslås att rådets u tsko tt skall få rä tt a tt ta  egna d irek ta  
in itia tiv  till förslag på grundval av till u tsko tte t inkom na skrivelser, u tred 
n ingar och frågor in itie rad e  på an n a t sätt. D enna  rä tt skall endast gälla 
inom  vederbörande u tsko tts a rbetsom råde.

K o m m u n ika tionsu tsko tte t tills ty rker de tta  förslag som  anses k u n n a  öka 
u tsko tten s och därm ed  rådets effektivitet.

10. M inisterrådsreplik och voteringsordningen  

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt en ta lesm an  från  m in is te rråde t i en
sakdebatt m untlig t skall kunna fram föra  ett m in is terrådsfö rslag  i replikens 
form . E tt sådan t förslag skall sedan behand las av berö rt u tsko tt, enligt 
vissa regler som  beskrivs i o rg an isa tionskom m ittén s betänkande , innan  
frågan slutligen avgörs.

K o m m u n ika tionsu tsko tte t anser a tt den föreslagna forslagsordningen i 
m änga hänseenden  kan öka v ita lite ten  i sakdeba tte rna . D en ger m in is te r
rådet en m öjlighet a tt påverka ett kom m ande  beslut och ger rådets u tsko tt 
u trym m e att reagera på utspel från m in is te rråd e t u nder deba tte rna .

U tsko tte t tills ty rker d ärfö r a tt en fö rsöksordn ing  m ed m in isterrådsrep li- 
ker införs.

U tsko tte t tills ty rker v idare förslaget om  a tt rösträkn ing  in te  skall be
hövas för beslut om  varje rek om m endation  som  an tas u nder sessionen.

U tsko tte t vill dessu tom  föreslå a tt sakbehandlingen  av ärenden  
sam m anförs till e tt an ta l stö rre  d eb a tte r  u n d e r varje u tsko tt i stället för 
som nu d ä r  varje ärende d eb a tte ras  för sig. På d e tta  sätt skulle m an
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dessu tom  kunna sam m anfö ra  beslu ten  u n d er varje u tsk o tt till e tt an ta l 
stö rre  block.

11. R em issförfarande

I o rgan isa tionskom m ittén s be tän k an d e  föreslås a tt frågan om  effektivi
sering av rem issfö rfarandet p rövas inom  varje delegation , m ed sik te på a tt 
ås tadkom m a förenklingar.

K o m m u n ik a tio n su tsk o tte t an ser a tt n ä r det gäller de nationella  rem iss
instanserna  ä r de tta  och m åste  vara en nationell angelägenhet. D et påpe
kas a tt det finns skilda tra d itio n e r i de n o rd iska  länderna  vad gäller 
rem issinstanser etc. U tsko tte t har d ä rfö r svårt a tt se a tt någon enhetlig  
o rdn ing  skulle k unna  uppnås.

N är det gäller beslu t hu ru v id a  o lika ä renden  skall rem itte ras  till no rd is
ka och nationella  in s tanser an ser u tsko tte t a tt d en n a  rä tt borde delegeras 
från p resid iet till u tsko tten .

12. U tskottssekreterarna

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt u tsko ttssek re te ra rna  skall in tegre
ras i p resid iesek re taria te ts  o rgan isa tion  i syfte a tt p resid iesek re teraren  vid 
behov b ä ttre  skall kunna  koo rd inera  och b is tå  vid p laneringen  av rådets 
a rbete  sam t fö rb ä ttra  p resid iesek re terarens m öjligheter a tt vara rådg ivan
de och insp irerande.

K om m un ik a tio n su tsk o tte t in s täm m er i o rg an isa tionskom m ittén s m o ti
vering angående sam arbe te t m ellan p resid iesek re teraren  och u tsko ttssek
re te ra rn a  som  fram går av k o m m ittén s b e tänkande , punk ten  5.12.2.2.

K o m m u n ika tionsu tsko tte t an ser a tt e tt n ära  och in tegrerat sam arbete  
m ellan u tsko ttssek re te ra rna  och p resid iesek re teraren  ä r m ycket viktigt. 
U tsko tte t vill dock varna för a tt in fö ra  nya ad m in is tra tiv a  led i o rgan isa
tionen . D e tta  skulle k unna  m otverka  am b itio n en  a tt s tärka  det p arlam en 
ta riska  in fly tandet.

U tsko tte t har in te  b liv it övertygat om  att den föreslagna ordn ingen  ger 
dessa fö rdelar och anser a tt det in te  öve ren stäm m er m ed  o rgan isa tions
k om m ittén s m otivering  och k om m ittén s förslag till arbetso rdn ing .

13. U tskottet

M ed an ledn ing  av det an fö rda  vill k o m m u n ik a tio n su tsk o tte t föreslå a tt 
ju rid isk a  u tsko tte t i s itt b e tän k an d e  över m edlem sförslag  A 945/j särskilt 
lägger vikt vid

a tt refo rm ens p rim ära  syfte ä r  a tt s tä rk a  no rd isk  sam verkan , effek
tiv ite t och p a rlam en tarisk t in fly tande, sam t
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a tt i övrig t beakta k o m m u n ik a tio n su tsk o tte ts  ovan an fö rda  syn
punkter.

S tockholm  den 3 0 ja n u a r i 1991

På vägnar av kom m u n ik a tio n su tsk o tte t

Elver Jonsson  
Förman

Nordiska rådet, social- och miljöutskottet:

1. M edlem sforslaget

Till social- och m iljöu tsko tte t har för y ttran d e  ö verläm nats m ed lem sfö r
slag om  det no rd iska  sam arbete ts  fo rm er och organ isa tion  m .m . Till 
förslaget har fogats rappo rten  från  rådets s. k. o rgan isa tionskom m itté .

Förslaget har även rem itte ra ts  till de nationella  de legationerna och p a rti
g rupperna  i rådet. H u v u d b e tän k an d e t u ta rb e tas  av ju r id isk a  u tsko tte t.

1 förslaget, som  väckts av p resid ie ts  m ed lem m ar, sam tid ig t som  presi
d iet in te  tagit ställn ing  till de ensk ilda förslagen i o rgan isa tionskom m ittén s 
rappo rt, föreslås

a tt N ord iska  rådet reko m m en d era r regeringarna i D anm ark , F in 
land , Island, N orge och Sverige att beslu ta om  de änd rin g a r i 
H elsingforsavtalet och det no rd iska  tran sp o rtav ta le t som  organ i
sa tionskom m ittén s förslag föranleder, 

a tt N ord iska rådet beslu tar om  de än d ringar i N ord iska rådets a r
betso rdn ing  som  o rgan isa tionskom m ittén s förslag fö ran leder 

a tt N ord iska  rådet ger p resid iet i uppd rag  a tt bedöm a de refo rm 
förslag som  fram förs av o rgan isa tionskom m ittén  och som  det 
åligger p resid iet a tt ta  in itia tiv  till eller beslu ta  om.

2. O rgan isa tionskom m itténs rapport 

O rgan isa tionskom m ittén s rappo rt u tm y n n ar i e tt sto rt an ta l förslag till
reform er av N ord iska rådets verksam het, inklusive förslag till fö rändring
a r i no rd iska  av ta l (H elsingforsavtalet och  tran sp o rtav ta le t) sam t rådets 
arbetsordn ing .

U tsko tte t finner, a tt o rgan isa tionskom m ittén  i det sto ra  hela innehåller 
förslag som  ä r ägnade att fö rbä ttra  effektiv iteten  i rådets arbete . U tsko tte t 
k om m en tera r nedan de förslag som  m er d irek t berö r social- och m iljöu t
skottet.

2.1 A n ta l sessioner 

U tsko tte t tills ty rker o rgan isa tionskom m ittén s förslag a tt m an  genom  en 
änd rin g  av H elsingforsavtalet ö p p n ar m öjligheten a tt hålla m er än en 
o rd in a rie  session årligen.
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2.2 U tskottets sakom råde  
D et m est iögonfallande förslaget vad gäller u tsko tte t avser den änd rade  

fördelningen  av sakom råden  på u tsko tt sam t utsko ttens benäm ning.
Sålunda föreslås a tt social- och m iljöu tsko tte t u p p h ö r i sin n u varande  

form  och att u tsko tte ts  sakärenden  fördelas på ett m iljö- och kom m unika- 
tio nsu tsko tt och ett social- och arbe tsm ark n ad su tsk o tt. S is tnäm nda  u t
skott föreslås få fö ljande a rbetsom råden :
a) Sociala frågor
b) H älsovård
c) A rbetsm arknad
d) A rbetsm iljö
e) Bostad

M iljö- och k o m m u n ik a tio n su tsk o tte t föreslås få fö ljande a rb e tso m rå 
den:
a) M iljövård
b) Trafik
c) T rafiksäkerhet
d) Jordbruk /fiske/skogsbruk
e) R egionalpolitik
0  Post/te le

Som  m otivering  pekar k om m ittén , u tö v er den  nu råd an d e  sned fö rdel
n ing i arbetsbelastn ingen , på a tt de sociala frågorna m ed nuv aran d e  o rd 
ning riskerar a tt kom m a i skym undan  för de idag do m in eran d e  m iljö frå 
gorna. V idare  anser k om m ittén  att särskilt trafik frågorna , sådana de be
handlas i rådet, m ycket o fta num era  också har en m iljöd im ension  som  gör 
det rim lig t a tt föra sam m an  m iljö- och trafik frågor. D et fak tum  a tt kom 
m u n ik a tio n su tsk o tte t u nder senare å r  haft ett re la tiv t färre  an tal förslag att 
b ehand la  h a r också spelat in vid k o m m ittén s bedöm ning .

K om m ittén  vill i d e tta  sam m anhang  betona  m öjligheten  till u n d e rre 
m iss till an n a t u tsko tt och m en ar a tt den m öjligheten  b ö r beak tas i ökad 
utsträckning .

K om m ittén  h a r också p röva t om  presid iet skall ges rä tt a tt fa tta  beslut 
om  fördeln ing  av sakärenden  på u tskott, m en stanna t för a tt i d enna del 
in te  föreslå någon fö rändring . Beslut om  fördeln ing  av sakärenden  på 
u tsko tt bö r som  hittills stanna  hos p lenarforsam lingen . Vid bedöm ningen  
h a r k om m ittén  ansett det rim lig t a tt ä rendefö rdeln ingen  ligger någorlunda 
fast, fö r a tt i sin tu r  säkerställa enhetlighet i rådets arbete  och politiska 
beslut.

U tsko tte t finner, a tt d enna än d rad e  fördeln ing  skulle innebära  en avse
värd m inskad  a rb e tsbö rda  för det u tsko tt som  h an d h a r sociala frågor, 
a rb e tsm ark n ad er m. m . m edan  m o tsv aran d e  kraftiga ökning  skulle falla på 
n u varande  kom m u n ik a tio n su tsk o tte t. R isken ä r därfö r a tt a rb e tsb ö rd an s 
fördeln ing  m ellan u tsko tten  skulle bli lika o jäm n som  fö r närv a ran d e  m ed 
de konsekvenser de tta  skulle få för övriga om råden  inom  m iljö- och 

-f3 — A 945 /j  S u p p le m e n t
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ko m m u n ika tionsu tsko tte t. D et kunde förefalla rim lig t a tt något av o m rå
d en a  u n d er det föreslagna m iljö- och k o m m u n ik a tio n su tsk o tte t istället 
läggs u nder social- och arb e tsm ark n ad su tsk o tte t. N ärm ast kunde detta  
gälla reg ionalpo litiken , som  h a r sam band  m ed a rbe tsm arknads- och även 
bostadspo litiken . V iktigast ä r  a tt m an  åstad k o m m er en jä m n a re  a rbe tsfö r
deln ing  m ellan rådets u tsko tt än den nuvarande. M ot bakgrund  av de 
senaste årens e rfa renhe te r kunde det övervägas a tt in föra e tt renod la t 
m iljöu tsko tt, då m iljö frågornas betydelse och po litiska tyngd vuxit stark t 
u n d e r senare å r  och dessa frågor to rd e  kom m a a tt d om inera  a rb e te t inom  
vilket u tsko tt som  än får an sv a r fö r m iljö frågorna. F ö r a tt undv ika  att 
an ta le t u tsko tt ökar, Finge då  e tt stö rre  an ta l äm nesom råden  fördelas på 
övriga u tskott.

U tsk o tte t vill för sin del föreslå a tt e tt ny tt social- och a rb e tsm ark n ad s
u tsk o tt även får hand  om  reg ionalpo litiken  som  h ar nära  sam band  m ed 
a rbe tsm arknadspo litiken .

2.3 Val av ordförande och vice ordförande

Enligt o rgan isa tionskom m ittén s rap p o rt bo rde  val av o rd fö rande  och 
vice o rd fö ran d e  flyttas från  u tsko tte t till p lenarforsam lingen  av den an led 
n ingen a tt teo re tisk t kan den s itu a tio n en  uppkom m a a tt u tsko tt väljer 
an n an  person till o rd fö ran d e  eller vice o rd fö rande  än den  presid ie t n o m i
nerat. U tsko tte t in s täm m er däri.

2.4 D en nordiska budgeten

U tsko tte t hä lsar m ed tillfredsställelse kom m ittén s förslag a tt råde t ges 
rä tt a tt beslu ta  om  fördelning av m edel inom  en av m in is te rråd e t fastställd  
ram  och a tt parlam en tarik ern a  därigenom  få r stö rre  infly tande och an sv ar 
över resursfördeln ingen  till o lika sam arbetssek to rer. D etta  k om m er att 
k räva en stö rre  arbe tsin sa ts från  u tsko tte t då det fö ru tsä tte r a tt m edlem 
m arn a  m åste  få m ycket stö rre  kunskap  om  de nord iska  in s titu tio n e rn as 
verksam het och pågående projekt.

U n d er alla fö rhållanden  b ö r rådet och m in is te rråd e t söka sam arbete  för 
a tt fö rstärka  det p a rlam en tariska  in fly tandet över budgeten .

2.5 U tskottsförslag

E tt an n a t förslag som  d irek t b erö r u tsko tte t ä r  a tt rätten a tt väcka förslag  
i rådet u tv idgas från  m ed lem m ar, regering och m in is te rråd  till a tt även 
gälla p resid iet och fackutsko tten .

K om m ittén s förslag in n eb ä r rä tt för u tsko tt a tt ta  egna d irek ta  in itita tiv  
på g rundval av in kom m ande  skrivelser, u tredn ingar, eller in itie rade  på 
an n a t sätt inom  u tsko tte ts  a rbetsom råde.

D etta  skulle kunna fungera så a tt t. ex. genom  a tt e tt u tsko tt får sig 
tillsän t en skrivelse m ed  förslag a tt N ord iska  rådet fö re ta r sig något, 
u p p d ra r åt u tsko ttssek re teraren  a tt bereda  ärendet; u tsko ttssek re terare
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h an d h a r rem iss (u tsko ttsrem iss) och efter rem issbehandlingen  avger sitt 
b e tänkande  till p lenarforsam lingen  på sedvanligt sätt eller till p resid iet 
d irekt.

U tsko tte t ta r  enligt denna m odell slutlig  ställn ing  till frågan om  ett 
u tsko tts in itia tiv  eller ej först sedan ä rende t bere tts  och av u tsko tte t u t
valda rem issinstanser y ttra t sig i saken.

Som m otivering  för de tta  förslag anges a tt en sådan  reform  skulle effekti
visera a rbete t inom  råde t och göra det m öjligt a tt in troducera  ä renden  i 
rådet u tan  a tt i trad itio n e ll m ening gå vägen över m edlem sförslag.

V idare anser kom m ittén  att u tsko ttens gem ensam m a m öten m ed fack- 
m in is terråden  kan få en helt an n an  betydelse eftersom  sam talen  och u t
sko ttets synpunk ter d irek t kan om vand las till ett u tsko ttsförslag  i rådet. 
U tsko ttens ställn ing  gen tem ot m in is te rråd e t kom m er härigenom  a tt s tä r
kas.

U tsko tte t finner a tt d enna nya m öjlighet till in itia tiv  to rde  innebära  en 
s tarkare  ställn ing  för u tsko tten  och även ett stö rre  an ta l nya a rbe tsuppg if
te r och vill tillsty rka d e tta  förslag.

2.6 N ärvarorätt vid u tsko ttsm öten

Beslut om  närvarorätt vid u tsko tte ts  m öten  regleras av a rbe tso rdn ingens 
§ 27 som  au to m atisk  ger närvaro - och y ttran d e rä tt till vissa tjän stem än  vid 
u tsko ttsm öten . U tsko tten  bör vara  suveräna a tt själva fa tta  beslut i dessa 
frågor och även ges m öjlighet a tt m ötas u tan  att tjän stem än  ä r närvarande. 
K om m ittén  föreslår a tt u tsko tten  ges denna rä tt i förslag till nya tred je  
stycke i föreslagen ny § 26 i a rbetso rdn ingen . D et nya tillägget har fö ljande 
lydelse:

” U tsko tte t beslu tar, m ed enkel m ajo rite t, v ilka rådsm ed lem m ar, sup
p lean ter, tjän stem än , sakkunniga m. fl. som  skall äga rätt a tt närvara  och 
y ttra  sig vid u tsk o ttsm ö te .”

K om m ittén  fö ru tsä tte r a tt nuv aran d e  praxis i fråga om  n ärvaro  består. 
K om m ittén  vill v idare  understryka  a tt ändringen  in te  tilläm pas så att 

ledam öter, som  för sitt a rbete  i u tsko tte t behöver to lk -/sp råkh jä lp , för
h ind ras  a tt få sådan t b is tånd .

U tsko tte t h a r ingen e rin ran  m ot de tta  förslag, och n o te ra r a tt det även 
fo rtsättn ingsv is ä r  u tsko tte t som  h a r b estäm m an d erä tten  i de tta  avseende.

2. 7 In ternationella  frågor

K om m ittén  finner det ej ak tuellt a tt föreslå in rä ttan d e  av ett särskilt 
in te rna tione llt u tsko tt u tan  föreslår a tt p resid ie t, som rådets ledande poli
tiska organ ges det överg ripande och sam o rd n an d e  ansvare t för de in te rn a 
tionella  frågornas han te ring  inom  rådet.

H äru tö v er h a r k o m m ittén  ko n sta te ra t a tt respek tive facku tsko tt h an te 
ra r u ppkom m ande  in te rna tione lla  frågor inom  sitt fackom råde. Enligt 
kom m ittén s m ening  g aran te ra r en sådan  o rdn ing  att de in te rna tione lla
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frågorna han te ras  effektivt och u n d e r en sam m anhållen  ledning. H ä ru t
över g a ran te ra r förslaget a tt facku tsko tt få r an ledn ing  a tt u tveck la  egen 
in te rn a tio n e llt b e tonad  ak tiv ite t inom  sitt a rbetsom råde.

S am m antaget to rd e  föreslagen o rdn ing  innebära  en  fö rd jupn ing  och 
b reddn ing  av  arbe te t inom  hela råd so rgan isa tionen , vilket k o m m ittén  
b e trak ta r som  önskvärt.

U tsk o tte t finner dessa u tta lan d en  av k o m m ittén  positiva.

2.8 R em issförfarandet

K o m m ittén  av stå r från  a tt p resen te ra  e tt eget förslag till re fo rm erad  
rem issverksam het m en  konsta tera , inom  ram en  för sin genom gång av 
m öjligheter a tt genom föra besparingar, fö renkla  och ra tiona lise ra  rådets 
arbete , a tt nu gällande o rdn ing  i fråga om  rem issfö rfarandet bö r kunna 
s tram as up p  och förenklas.

E nligt k om m ittén s m ening  b ö r frågan om  effektiv isering  av rem issfö rfa
rande t p rövas inom  varje delegation , m ed  sik te  på a tt ås tad k o m m a fö renk
lingar.

En sådan  p rövning  b ö r även  inbegripa ändam ålsen ligheten , om  någon, 
a tt cen tra lisera  rem issfö rfarandet, vilket fö r nä rv a ran d e  ä r både o m fa ttan 
de och tid sk rävande . D å han teringen  sker na tione llt tilläm pas i huvudsak  
de nationella  regler för rem issfö rfarande som  gäller.

K om m ittén  h a r övervägt in fö rande av rem iss till m in is te rråde t. D enna  
o rdn ing  tilläm pas fö r nä rv a ran d e  in te  i råde t m edan  den nationellt, t. ex. i 
N orge, ä r  vanlig (dvs. rem iss till departem en t/regeringar). D et anses dock 
kunna vara  av värde a tt på  ett tid ig t s tad ium  u trö n a  m in is te rråde ts  inställ
ning till viss fråga, in te  m inst a tt få even tue lla  kostnadsaspek ter belysta.

M ot den bakgrunden  anser k o m m ittén  a tt det för fram tiden  in te  b ö r 
föreligga några h in d e r a tt även  ink ludera  m in is te rråd e t i e tt fram tid a  
fö renklat rem issförfarande.

U tsko tte t n o te ra r a tt rem issfö rfarandet äv väl om fa ttan d e , och m edfö r 
na tionell obalans i b akg rundsm ate ria le t för rådets beslut. V id flera tillfä l
len h a r p resid iet u tta la t sig fö r en m er restrik tiv  p raxis både vad gäller 
rem iss överhuvud taget och an ta le t rem issinstanser. D et finns ett behov  av 
gem ensam m a regler för h u r saker sänds på rem iss i de olika länderna . 
D essa m åste  dock förenas m ed m öjlighet för u tsko tte t självt a tt välja ut 
rem issinstanserna .

2 .9  N y  tekn ik  vid u tsko ttsm öten

K om m ittén  ta r  upp  frågan om  refo rm ering  av de nord iska  m ö tesfo rm er
na genom  in fö rande av m odern  tekn ik  m ot bakgrund  av de u p penbara  
effek tiv ite tsv inster och ekonom iska besparingar som  kan göras, både nor
diskt och nationellt. D et föreslås a tt p res id ie t får i uppdrag  a tt se över 
frågan i sin helhet: vilken tekn ik  som  skall väljas och vilka sam ordnade  
ekonom iska  insa tser som  behövs.

U tsko tte t stä ller sig positiv t till a tt rådets organ få r tillgång till ny teknik .
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2.10 M inisterrådsreplik

D et foreslås a tt en  ta lesm an  från  m in is te rråd e t skall i en sakdeba tt 
k unna  m untlig t fram föra  ett m in isterrådsfö rslag  i rep likens form . O m  ett 
sådan t förslag fram ställs från  ta larsto len  kan vo tering  i saken sk ju tas upp  
til! påfö ljande dag. A vsikten  ä r a tt u tsko tte t i m ellan tiden  skall om  de så 
önskar k unna  sakbehand la  det m untliga förslaget. R esu lta te t kan  bli a tt 
u tsko tte t än d ra r  sitt förslag till beslut; det kan också bli så a tt m o tiveringen  
till beslut ändras.

U tsk o tte t fin n er det tveksam t a tt m in is te rråd e t på  d e tta  sä tt u n d e r 
p lenum  kan än d ra  fö ru tsä ttn in g a rn a  fö r en saksbehandling , även  om  de tta  
fö rfarande skulle k unna  göra råd sd eb a tte rn a  m er in tresseväckande. Idé
skissen om  m in is te rrådsrep lik  inger p rinc ip ie lla  betänk ligheter. U tsko tte t 
fö ro rd a r istället e tt n ärm are  sam arbete  m ellan  sek re taria ten .

2.11 U tskottssekreterarnas stä lln ing

K om m ittén  föreslår en än d rad  lydelse av arbe tso rdn ingen  för p resid ie- 
sek re taria te t för a tt öka p res id iesek re ta ria te ts  effektiv itet genom  a tt u t
sko ttssek re terarna  in tegreras i p res id iesek re ta ria te ts  o rganisation .

U tsko tte t kan tillstyrka de tta  förslag, m en unders tryker a tt u tsko ttssek 
re te ra rna  även i fo rtsä ttn ingen  h a r a tt e fte rkom m a u tsko tte ts  in s tru k tio n e r 
och önskem ål vad gäller sakbehandlingen . P resid iesek re terarens ansvar 
vad gäller koord ineringen  och p laneringen  vid p res id iesek re ta ria te t in n e
b ä r m öjlighet a tt d isponera  tillgängliga arbetsk raftsresu rser.

S tockholm  den 30 jan u a ri 1991

Särskilt y ttrande

U n d ertecknade  u tsk o ttsm ed lem m ar anser a tt e tt ökat budge tansvar för 
rådet fö ru tsä tte r tv å  sessioner årligen.

S tockholm  den 30 ja n u a r i 1991

F ö r social- och m iljöu tsko tte t

M arja tta  V äänänen  
Förm an

Svein A lsaker (K rF) 
M ats N yby (SD P)

K nud G lønborg  (K rF) 
M arja tta  V äänänen  (K esk.)
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Reservation 1

Vi anser a tt rådet skall b ibehålla  en o rd in a rie  session per år, så länge 
nu varande  budgetordn ingen  gäller.

U tsko tte ts  nam n bör vara  socialu tsko tte t.

S tockholm  den 30 jan u a r i 1991

Sten Svensson (m ) Tore A. L iltved (H )

Reservation 2

U ndertegnede s tø tte r o rgan isa tionskom iteens indstilling  om  m in is ter- 
rådsrep lik  og konsta te re r derm ed , at dersom  afstem ningen  i udvalget ikke 
var foregået på et tid sp u n k t, hvo r vi sad i m øde i valgkom iten , havde d e r i 
udvalget væ ret flertal for denne indstilling.

S tockholm , den 30. ja n u a r  1991

D orte  B ennedsen (S) Lilli G yldenkilde (SF)

Nordiska rådet, budget- och kontrollutskottet:

1. In ledning

M edlem sförslag A 945/j om  det no rd iska  sam arbete ts fo rm er och orga
n isa tion  m .m . har, tillsam m ans m ed rap p o rten  från  O rgan isa tionskom 
m ittén , hänv isa ts  till ju r id isk a  u tsko tte t m ed  u nderrem iss till råd e ts  övriga 
u tsko tt, de nationella  delega tionerna  och partig rupperna .

Budget- och kon tro llu tsko tte t h a r b eh an d la t m edlem sforslaget vid m ö
ten 1 2 - 1 4  novem ber 1990 sam t 28 —29 jan u a r i 1991.

2. M edlem sforslaget

I m edlem sforslaget, som  väckts av presid ie ts  m ed lem m ar, u tan  a tt p resi
d iet tagit ställn ing  till de ensk ilda förslagen i o rgan isa tionskom m ittén s 
rap p o rt, föreslås
a tt N ord iska  rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark , F in land , Is

land, N orge och Sverige a tt beslu ta  om  de änd rin g a r i H elsingforsav ta
let och det nord iska  tran sp o rtav ta le t som  organ isa tionskom m ittén s 
förslag fö ran leder

a tt N ord iska  råde t beslu tar om  de än d rin g ar i N o rd iska  rådets a rb e tso rd 
ning som  organ isa tionskom m ittén s förslag fö ran leder 

a tt N o rd iska  rådet ger p res id ie t i uppdrag  a tt bedöm a de reform förslag  
som  fram förs av o rgan isa tionskom m ittén  och som  det åligger p resid iet 
a tt ta  in itia tiv  till eller beslu ta  om .
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3. O rgan isa tionskom m itténs rapport

U tsko tte t kan in ledningsv is konsta tera , a tt m ånga av de förslag, som  
fram läggs i o rg an isa tionskom m ittén s rap p o rt, kan u tgöra en grund  för 
effektivisering av det no rd iska  sam arbete t. U tsk o tte t vill em ellertid  sam ti
digt in s täm m a i n edanstående  k o nsta te rande  av o rgan isa tionskom m ittén :

” K om m ittén  vill så lunda understryka  a tt no rd isk t sam arbete  fungerar så 
långt regeringar och nationella  parlam en t i N orden  själva vill. D et är ren t 
generellt in te regelverket i sin n u v aran d e  u tfo rm n ing  som  stå r i vägen för 
fram gång. Skall no rd isk t sam arbete  k ritiseras för b ris tande  resu lta t bö r 
k ritiken  rik tas m ot avsaknad  av politisk  v ilja .”

M ot den n a  bakgrund  m enar u tsko tte t, a tt det varit ön skvärt om  o rgan i
sa tionskom m ittén s rappo rt i något högre grad präg lats av po litiska vyer för 
det no rd iska  sam arbe te ts  fram tid . U tsk o tte t h a r em ellertid  förståelse för, 
a tt den tid sp ress o rgan isa tionskom m ittén  a rb e ta t under, har fö rsvårat 
a lltfö r ingående po litiska d iskussioner. O rgan isa tionskom m ittén s arbete  
är slu tfört m en m ot bakgrund  av den u tveckling  som  sker, fram för allt 
inom  E uropa, ä r  e tt fo rtsa tt re fo rm arbete  nödvänd ig t om  det no rd iska 
sam arbe te t i tillräcklig t hög grad skall kunna effektiviseras och bli m er 
flexibelt.

U tsk o tte t h a r n o te ra t a tt e tt flertal av de föreslagna fö ränd ringarna  av 
H elsingforsavtalet och A rbetso rdn ingen  in te  ä r  ju r id isk t genom arbetade, 
u tsko tte t fö ru tsä tte r em ellertid , a tt de lagtekniska frågorna behand las av 
ju r id isk a  u tsko tte t, och av stå r därfö r ifrån  y tterligare  k o m m en tare r till 
de tta .

M ot bakgrund  av a tt o rg an isa tionskom m ittén s rap p o rt rem itte ra ts  till 
flertalet av rådets organ k om m er budget- och k o n tro llu tsko tte t i det fö ljan 
de endast behand la  de förslag som  b erö r a rb e te t inom  u tsko tten .

4. O rgan isa tionskom m itténs förslag

4.1 In ternationella  frågor

K om m ittén  föreslår a tt p resid ie t ges det överg ripande och k o o rd in e ran 
de ansvare t för de in te rna tione lla  frågornas han te ring  i rådet, m edan 
u tsko tten  ges an sv a r för de in te rna tione lla  frågornas h an te ring  inom  re
spektive verksam hetsom råde. E konom iska u tsko tte t föreslås få h u v u d an 
svaret a tt för rådets räkn ing  följa den europeiska  in tegrationsprocessen  
och a tt in itie ra  och bereda  sådana ä renden  fö r rådet.

K om m ittén  föreslår v idare  a tt frågan om  sam råd  kring  in te rna tione lla  
frågor tas in i H elsingforsavtalet.

U tsko tte t ha r inga e rin ringa r em ot d e tta  förslag då det enligt u tsko tte ts  
m ening s tad fäste r rådande  praxis.

U tsko tte t m enar även att en natu rlig  följd av de tta  vore a tt u trikes-, 
u trikeshandels- och b is tån d sm in is tra rn a  b ild a r egna m in is te rråd .



4.2 A nta let sessioner

K om m ittén  fö ro rdar två sessioner per år, dvs. en vår- och en höstses
sion. u tan  a tt an talet sessionsdagar ökas.

U r budget- och kon tro llu tsko tte ts  synpunk t vore de tta  en fördel, då 
m in is te rråde ts  budgetförslag, m ed en sådan o rdning , a lltid  skulle bli före
mål för behand ling  i p lenarforsam lingen .

U tsko tte t anser v idare, a tt det skulle skapa en jä m n a re  a rbe tsry tm  och 
snabbare  behandling  av rådets ärenden . O m  höstsessionen läggs i sam band  
m ed novem berm ö tena , då rådet m ed lem m ar ändå  ä r sam lade, skulle en 
an d ra  session inte heller innebära  fler m ötesdagar per år.

4.3 U tskottens antal, n am n  och sakom råden  

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt rådet skall ha o fö rän d ra t an tal
u tsko tt, dvs. sex stycken, och a tt fördeln ingen  av sakärenden  även i fo rt
sä ttn ingen  skall göras av p lenarforsam lingen .

U tsk o tte t h a r inget a tt e rin ra  m ot de tta .
K om m ittén  föreslår v idare viss om fördeln ing  av ä renden  inom  u tsko t

ten och a tt nam nen  på fyra av u tsko tten  än d ras  enligt följande:
— Ju rid iska  u tsko tte t b lir K onstitu tions- och rä ttsu tsk o tte t
— K o m m u n ika tionsu tsko tte t b lir M iljö- och kom m u n ik a tio n su tsk o tte t
— K ultu ru tsko tte t b lir K ultur- och u tb ildn ingsu tsko tte t
— Social- och m iljöu tsko tte t b lir Social- och arbetsm ark n ad su tsk o tte t 

B udet- och kon tro llu tsko tte t sam t E konom iska u tsko tte t behåller sina
n u varande  nam n.

Budget- och kon tro llu tsko tte t har inga synpunk ter på fö rdelningen av 
sakärenden  inom  fackutsko tten . U tsko tte t ställer sig em ellertid  tveksam  
till de föreslagna nam n än d rin g arn a . U tsko tte t in s täm m er visserligen i 
kom m ittén s m ening, a tt n am nen  i stö rsta  m öjliga u ts träckn ing  skall ange 
u tsko ttens sakom råden , m en de föreslagna nam nen  ä r  a lltfö r långa och 
otym pliga. Enligt budget- och kon tro llu tsko tte ts  m ening  bör Ju rid iska  
u tsko tte t fo rtsa tt heta  Ju rid iska  u tsko tte t då det nam net bä ttre  beskriver 
u tsko tte ts  sakom råden  än konstitu tions- och rä ttsu tsko tte t.

4.4 A n ta l m ed lem m a r i u tskotten

K om m ittén  föreslår a tt alla u tsko tt skall ha 13 m edlem m ar. U tsko tte t 
h a r funn it det sm idig t a tt a rbe ta  m ed n io  m ed lem m ar, m en m ot bakgrund  
av a tt rådet kan få e tt ökat budgetansvar, kan u tsko tte t se e tt visst behov 
för en u tökn ing  av an ta le t m ed lem m ar. M ot den n a  bakgrund  har u tsko tte t 
inga d irek ta  invän d n in g ar m ot o rgan isa tionskom m ittén s förslag.

4.5 Val av ordförande och vice ordförande

K om m ittén  föreslår a tt p lenarforsam lingen , och inte som  nu u tsko tten , 
väljer o rd fö rande  och vice o rd fö ran d e  i u tsko tten . M otivet för d e tta  är, a tt 
teo re tisk t kan den s itua tionen  uppkom m a, a tt u tsko tte t väljer an n an  o rd 
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fö rande och vice o rd fö ran d e  än dem  som  nom inera ts av p resid ie t eller 
va lkom m ittén .

U tsko tte t m enar a tt d en n a  teo re tiska  s itua tion  kan uppkom m a även om  
plenarforsam lingen  väljer o rd fö rande  och vice o rd fö rande.

U tsko tte t kan em ellertid  konsta te ra  a tt o rg an isa tionskom m ittén s förslag 
in te  i p rak tiken  ä n d ra r  nuv aran d e  o rdn ing  och ä r d ä rfö r berett a tt accep te
ra k om m ittén s förslag.

4.6 U tskottsförslag

O rgan isa tionskom m ittén  fö re s lå ra tt rä tten  a tt väcka förslag i rådet skall 
u tvidgas från m ed lem m ar, regering och m in is terråd  till a tt gälla även 
p resid iet och u tsko tten .

Förslaget innebär rä tten  för ett u tsko tt a tt ta  egna d irek ta  in itia tiv  på 
grundval av inkom na skrivelser, u tred n in g ar och frågor in itie rad e  på an 
nat sä tt inom  u tsko tte ts  verksam hetsom råde.

Budget- och kon tro llu tsko tte t vä lkom nar de tta  förslag, som . om  det 
genom föres, in n eb är a tt u tsko tte ts  kon tro lluppg ifter kan tas upp  som egna 
ärenden  inför p lenarforsam lingen .

4.7 N ärvarorätt vid u tsko ttsm öten

Enligt gällande a rb e tso rdn ing  h a r vissa tjän stem än  närvaro - och y ttran 
d e rä tt vid u tsko ttens m öten . K om m ittén  föreslår a tt u tsko tten  ges rä tt att 
själva bestäm m a vilka som  skall närvara  vid u tsko ttsm öten . K om m ittén  
fö ru tsä tte r em ellertid  a tt nuv a ran d e  p rax is i fråga om  n ä rv a ro rä tt består.

U tsko tte t h a r inget a tt invända m ot förslaget, m en  fö ru tsä tte r att till- 
läm pningen  kan ske på ett sm idigt sätt, och att u tsko tten  inte skall behöva 
ha en om röstn ing  i bö rjan  av varje m öte om  vilka som  skall få närvara .

4.8 R em issförfarandet

K om m ittén  föreslår a tt rem issfö rfarandet förenklas. K om m ittén  läm nar 
inga förslag till h u r d e tta  skall ske u tan  ö v e rläm n ar till det na tionella  
de legationerna att undersöka m öjligheterna till förenkling.

Budget- och kon tro llu tsko tte t in s täm m er i a tt rem issfö rfarandet m åste  
förenklas och effektiviseras. U tsko tte t har också tagit upp  den n a  fråga i sitt 
be tänkande  över m in is te rråde ts  budgetförslag för 1991.

U tsko tte t ha r även m ed sam arb e tsm in is te r T h o r Pedersen  d isku tera t 
m öjligheterna, a tt i e tt tid igare  skede än  vad som  nu ä r vanligt, få m in is te r
rådets p re lim inära  inställn ing  till nya m edlem sförslag.

4.9 Den nordiska budgeten

Enligt o rgan isa tionskom m ittén  b ö r det parlam en tariska  in fly tandet över 
den nord iska budgeten  öka. K om m ittén  föreslår därför:
— beslu tsrä tt för rådet om  fördeln ing  av m edel på den  no rd iska  budgeten

inom  en av m in is te rråde t beslu tad  ekonom isk  ram .

| 4  — A 945 /j  S u p p le m e n t
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Budget- och kon tro llu tsko tte t anser, av naturliga skäl, a tt d e tta  ä r  ett 
m ycket in tressan t förslag, som , om  det det kunde genom föras, skulle 
v ita lisera  rådet och väcka ökat in tresse för rådets arbete . U tsko tte t är 
em ellertid  också m edvetet om , att det skulle k räva, a tt rådets m edlem m ar, 
på e tt helt an n a t sätt än nu, sa tte  sig in i den nord iska sam arbe tsappara ten . 
P lanerings- och p rio rite ringsd iskussionerna  skulle m ed all säkerhet bli 
betydligt livligare än  vad som  nu ä r  fallet.

U tsko tte t ä r  em ellertid  in te  helt säkert på a tt o rgan isa tionskom m ittén  
m enar a tt rådet skall få det fulla p rio rite ringsansvare t. Enligt det förslag 
till fram tida  budgethan tering  inom  rådet, som  organ istionskom m ittén  
fram lägger, skall ett fu llständigt budgetförslag  u ta rbe tas inom  m inister- 
rådso rgam sationen  enligt i p rinc ip  sam m a p rocedu r som  tilläm pas i dag. 
D etta , av sam arb e tsm in is tra rn a  sank tionerade  förslag, skall föreläggas 
rådet senast den 31 augusti å re t före budgetåret. Först däre fte r skulle 
rådets u tsko tt kom m a in i budgethan teringen  och göra de o m p rio rite rin g 
ar, som  rådet kan kom m a överens om , för a tt i novem ber fram lägga ett 
be tänkande  m ed förslag till änd rin g a r i m in is te rråde ts  budgetförslag. U t
sko tte t m enar att rådets m öjligheter att göra några stö rre  o m prio rite ringar 
i e tt redan färdigt budgetförslag  ä r re la tiv t begränsade. Dels ä r  en sto r del 
av budgetm edlen  redan upp b u n d n a , n ä r rådet får budgetförslaget, dels är 
den tid  rådet får på sig a lltfö r kort för a tt några verkliga p rio rite ringsd is
kussioner skall kunna hållas inom  rådet.

O m  rådet i fram tiden  skall kunna u töva  en reell beslu tsrä tt m åste  råds
organen kom m a in i fö rhand linga r m ed m in is terrådet redan  i in ledningsfa
sen av budgetarbete t. R ådet m åste  också skaffa sig en d jupare  kunskap  om  
verksam heten  inom  de olika sek to rerna  sam t om  vad som  ä r m est än d a 
m ålsenligt a tt genom föra i no rd isk t sam arbete .

S am arbe tsm in istra rna  har i brev av 29.08.1990, k lart dek larera t, att 
m an av princip iella  skäl in te kan ge rådet rä tt a tt fa tta  beslu t om  fördel
n ingen inom  given ram . D et ä r  således in te  tro lig t a tt d enna fråga kom m er 
a tt lösas inom  den närm aste  tiden.

S am arbe tsm in istra rna  fram håller em ellertid  också, a tt m an  gärna vill 
m edverka till, a tt anpassa budgetp roceduren  så a tt rådet kan få ökat 
infly tande på den nord iska budgeten.

M ot denna bakgrund  föreslås a tt budget- och kon tro llu tsko tte t får i 
uppdrag  a tt på rådets vägnar göra en seriös granskning  av m öjligheterna 
att öka rådets infly tande på budgeten .

1 sam band  m ed förslaget om  budgetp roceduren  föreslår k o m m ittén  att 
fin an sm in is tra rn a  b lir ansvariga budgetm in istrar.

U tsko tte t anser, a tt sam arb e tsm in istra rn a  fo rtsatt skall ha ansvare t för 
den nord iska budgeten . U tsko tte t vill em ellertid  fä m öjlighet a tt hålla 
m öten  även m ed fin an sm in is tra rn a  i frågor som  rö r den nord iska budge-
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4 .10 U tskottssekreterarna stä lln ing  i presidiesekretariatets organisation

Som  underlag  for o rg an isa tionskom m ittén s bedöm ning  av rådets sekre- 
ta r ia tso rgan isa tion  ligger en k o n su ltrap p o rt vari bl. a. föreslås, a tt en lin je
o rgan isation  u p p rä tta s  vid p resid iesek re ta ria te t, innebärande  att u tsko tts
sek re terarna  in tegreras fullt ut i sek re ta ria te t och att sek re ta ria te t organ ise
ras i avdeln ingar.

K om m ittén  hävdar, a tt m an  in te  kän t något behov av a tt i detalj granska 

pres id iesek re ta ria te ts  o rgan isa tion , då m an  ren t generellt anser a tt presi- 
d iesek re ta ria te t ä r  väl o rgan isera t m ed tanke  på  effektivitet och kvalite t. 
N är det gäller förslaget om  u tsko ttssek re te ra rnas in tegrering  i 
p res id iesek re ta ria te ts  o rgan isa tion  m en ar kom m ittén  em ellertid , a tt det ä r 
en naturlig  uppfö ljn ing  av den sam lokalisering  av u tsko ttssek re te ra rna  
som skett och att det ökar p resid iesek re terarens m öjligheter a tt koord inera  
och planera arbete t. K om m ittén  p åpekar em ellertid  a tt p resid iesek re tera
ren in te  skall u p p fa tta  en sådan  in teg ra tion  på så sä tt a tt h an /hon  skall gå 
in i u tsko ttssek re te ra rnas sakbehand ling  av ärenden . U tsko ttssek re te ra rna  
skall även i fo rtsä ttn ingen  efte rkom m a respek tive u tsko tts in s tru k tio n e r 
och önskem ål.

U n d er fö ru tsä ttn ing  av att o rg an isa tionskom m ittén s in ten tio n e r följs 
och a tt a rbe tssä tte t inom  u tsko tten  in te  änd ras  kan u tsko tte t accep tera  
kom m ittén s förslag.

S tockholm  den 29 jan u a ri 1991

F ör N ord iska  rådets budget- och kon tro llu tsko tt

Wiggo K om sted t 
Ordförande

M ed åbero p an d e  av a tt W iggo K om sted t ingått i o rg an isa tio n sk o m m it
tén  har han avstå tt från  a tt delta  i u tsko tte ts  beslu t rö rande  o rgan isa tions
k om m ittén s rapport.

Jens M arcussen h a r  in te  heller deltagit i u tsko tte ts  beslut m ed åb e ro p an 
de av den  liberalistiska partig ruppens u tta lan d e  om  o rg an isa tionskom m it
téns rapport.

Socialdemokratiska gruppen i Nordiska rådet:

I ett m edlem sförslag, A 8 9 3 /j , som den socia ldem okratiska  g ruppen  i 
N ord iska råde t i bö rjan  av å r 1989 ställde sig bakom , underströks behovet 
av översyn av innehålle t i och fo rm erna  för N ord iska  rådets arbete . En 
sådan översyn skulle ha till syfte b l.a . a tt ås tad k o m m a en b ä ttre  m ålsty r
ning, ra tionellare  beslu tsprocess och effektivare arbete  i rådet

U tvecklingen och fö rän d rin g arn a  i E uropa, särskilt den europeiska  in-
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teg rationen , kunde förutses m edföra fö ränd rade  v illkor för det no rd iska 
sam arbe te t, vilket också gjorde det angeläget m ed en översyn av N ord iska  

rådets arbete.
F ö rän d rin g ar av N ord iska  rådets o rgan isa tion , som  ä r av någon o m fa tt

ning, berör m ed nödvändighet också m in is te rråde t. Så ä r  också fallet m ed 
flera av k om m ittén s förslag. D et finns därfö r skäl a tt beklaga a tt m in is te r
rådet in te  fann an ledn ing  a tt m edverka  i k om m ittéarbe te t.

O rgan isa tionskom m ittén , som  tillsa ttes av p res id ie t i decem ber 1989, 
h a r läm nat sitt b e tänkande. D ess arbete  b ö r ses som  ett led i en nödvändig  
process för a tt göra N ord iska rådet b ä ttre  skickat a tt fullgöra sin uppgift 
och stärka det nord iska  sam arbete t. I b e tänkande t redovisas förslag till 
ra tionalisering  och effektivisering av N ord iska  rådets arbete , vilka den 
socialdem okratiska g ruppen  i huvudsak  ställer sig bakom .

D ärem o t har kom m ittén  in te  m äk ta t m ed a tt analysera konsekvenserna 
för det no rd iska sam arbe te t av ett in tegrerat E uropa och därav  fö ljande 
erforderliga åtgärder. M ed den y tterst pressade tid sram  som  kom m ittén  
getts för sitt a rbete  ä r  de tta  in te  a tt fö rund ras  över.

E tt effektivare arbete  i N ord iska  råde t fö ru tsä tte r strängare p rio rite ring  
och värdering  av m edlem sförslag  på ett tid ig t stad ium . V issa krav bör 
ställas för a tt u tsko tt skall behand la  e tt m edlem sförslag, t. ex. a tt en p a rti
grupp, m inst hälften  av ett lands delegation  eller ledam ö ter från tre  länder 
stå r bakom  förslaget.

Inte bara  N ord iska  rådet som  parlam en tarikero rgan  u tan  också i högsta 
grad m in isterrådet m åste  skynda på processen för effektivisering och ra tio 
nalisering.

En to ta l genom gång av H elsingforsav talet bö r göras, b l.a . m ed hänsyn 
till utvecklingen i E uropa. E tt sådan t a rbe te  ä r  en gem ensam  uppgift för 
N ord iska  m in is te rråd e t och N ord iska  rådets parlam en tarikerfö rsam ling .

Den in ternationella  d im ensionen

1 ett in ledande kapitel fastslås k om m ittén s u p p fa ttn ing  att N orden  och 
N ord iska  råde t skall finnas m ed i den  pågående processen i E uropa, och 
p resid iet uppm anas a tt ta  nödvänd iga  in itia tiv  n ä r resu lta te t av EES- 
fö rhand linga rna  är kända. D et borde em ellertid  redan  nu vara m öjligt a tt 
analysera effekterna för no rd isk t sam arbete  av den europeiska in teg ra
tionen , och p resid iet u p p m an as a tt ta  in itia tiv  till d enna översyn. E tt 
sådan t arbete  har för övrigt i viss m ån p åbö rja ts  i sam arbete  m ellan 
p resid iesek re taria te t och m in is te rråde ts  generalsekreterares kontor.

D et ä r  synnerligen angeläget a tt den europeiska utvecklingen och konse
kvenserna fö r det no rd iska sam arbe te t följs m ycket noggrant och att å tgär
der v id tas m ed sik te på a tt N ord iska  råde t skall kunna spela en cen tra l och 
dynam isk  roll i e tt allt m er u tveck lat eu ropeisk t sam arbete .

K om m ittén  har också tagit upp  frågan om  hu ruv ida  in te rna tione lla  
frågor kan eller bö r behand las i N ord iska  rådet och k onsta te ra r a tt Hel-
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singforsavtalet i n u varande  u tfo rm ning  in te  lägger h in d e r i vägen. Likväl 

m enar kom m ittén  a tt för a tt un d an rö ja  eventuell tveksam het bö r e tt tillägg 
till H elsingforsav talet göras. M ed tanke  på a tt N ord iska  råde t i e tt flertal 
in te rna tione lla  frågor redan sam arbe ta r, t. ex. u tveck lingsb istånd , m iljö 
frågor, k o n tak te r och sam arbete  m ed B altikum , Ö st- och C en tra leu ropa, 
kan k om m ittén s förslag sägas huvudsak ligen  innebära  en reglering av 
rådande  praxis.

1 de tta  sam m anhang  kan no teras a tt sam tliga u tsko tt i N ord iska  rådet 
berörs av ett v idgat in te rn a tio n e llt sam arbete . P resid ie ts  överg ripande 
ansvar för in te rn a tio n e lla  ko n tak te r b ö r understrykas.

Partigrupper

U n d er senare år har p a rtig ruppernas verksam het i N ord iska rådet fram 
hållits som  särskilt angelägen. K om m ittén  unders tryker betydelsen av- 
partig rupperna . En av u tgångspunk terna  fö r k om m ittén s arbete  h a r varit 
a tt p resen tera  förslag som  skall leda till s tä rk t parlam en ta rikerin fly tande . 
D etta  har ett d irek t sam band  m ed p a rtig ruppernas roll och deras m öjlighe
ter a tt verka.

1 våra  p arlam en ta risk a  system  h a r de po litiska p a rtie rn a  en grundläggan
de betydelse. D et ä r  naturlig t a tt de tsam m a gäller sam arbe te t de nord iska 
länderna  em ellan.

R esurser m åste  ställas till p artig ru p p e rn as förfogande dels för m öten , 
konferenser m .m ., dels för sek re taria ts töd . D et ä r  också nödvänd ig t a tt 
alla N ord iska  rådets organ i sam band  m ed p lanering  av m ötesverksam het 
ta r  hänsyn till p a rtig ruppernas behov av  in te rn a  överläggningar. Så bör 
t. ex. u tsko ttens m öten  läggas upp  så a tt p a rtig rupperna  i u tsko tten  ges 
rim liga fö ru tsä ttn ingar till fö rm öten . In te m inst som  ett led i a tt fö rbä ttra  
budgetarbete t och åstadkom m a en fö rd jupad  d ialog m ellan  N ord iska  rå 
dets parlam en ta rik e r och m in is te rråde t m åste  partig ru p p e rn a  ges ekono
m iska och tidsm ässiga m öjligheter a tt m ötas.

Plenarforsam lingen

K om m ittén  föreslår en änd ring  i H elsingforsav talet, så a tt N ord iska  
rådet in te  b inds a tt hålla endast en o rd in a rie  session per år. D e tta  förefaller 
vara en enkel och p rak tisk  åtgärd  för a tt bl. a. m öjliggöra en b ä ttre  budget
han tering  och på sikt b ä ttre  arbetsry tm  i rådet.

M ed k om m ittén s förslag kan N ord iska  råde t i fram tid en  än d ra  an ta le t 
o rd in a rie  sessioner per år, om  d e tta  bedöm s nödvänd ig t, u tan  a tt H elsing
forsav talet för den skull m åste  revideras. F lera sessioner än en per å r  kan 
också m otiveras av a tt det no rd iska  sam arbe te t skall k unna  spela en stö rre  
roll i e tt v idare  eu ropeisk t och in te rna tione llt sam m anhang .
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Valkommitté
Efter sessionen 1989 uppdrogs åt ju r id isk a  u tsko tte t a tt u treda  frågan 

om  valordningen  i N ord iska  rådet. D elvis i lin je m ed u tsko tte ts  förslag 
tillsa tte  p resid iet in fö r sessionen 1990 en valkom m itté  m ed fyra ledam ö
ter, en från varje partig rupp  i rådet. D å hade o rgan isa tionskom m ittén  fått 
i uppdrag  a tt som  en del av sitt a rbete  y tterligare  u tred a  frågan om  
valkom m itté . In fö r 1991 års session tillsa tte  p resid iet återigen en valkom 
m itté , denna gång m ed sju ledam öter.

D etta  visar a tt k om m ittén s förslag om  a tt en valkom m itté  skall utses ä r  
synnerligen välm otiverade. D ock bör, bl. a. m ed  hänv isn ing  till övervägan
dena i sam band  m ed tillsä ttande  av valkom m ittén  in fö r 1991 års session, 
k o m m ittén  bestå  av sju ledam öter.

Presidiet

N ord isk t sam arbete  s tå r in fö r sto ra  u tm an ingar. P resid ie ts  roll som 
rådets ledande och sam ordnande  organ b lir därm ed  a lltm er avgörande. 
In te m inst gäller d e tta  i fråga om  de in te rna tione lla  frågornas behand ling  i 
rådet.

I fråga om  presid iets sam m ansä ttn ing  har det visat sig vara svårt inom  
den n u varande  o rdningen  a tt tillgodose alla rek o m m en d a tio n e r om  rep re
sen ta tiv ite t som  u tta las  i H elsingforsavtal och A rbetsordningen . K o m m it
téns förslag a tt an ta le t ledam ö ter i p resid ie t skall vara tio  eller elva u n d er
lä tta r m ed stö rsta  sannolikhet för en valberedning  a tt enas om  ett förslag. 
D et ä r  dock ingen garan ti, och d ä rfö r kan det finnas skäl a tt dessu tom  
u ta rb e ta  p reciserade anv isn ingar, baserade  på  råd an d e  praxis a tt d ’H on ts 
m etod  an vänds för fördeln ing  m ellan p a rtig rupperna  av m an d at i rådets 
organ, för h u r listval skall genom föras, om  valkom m ittén  in te kan enas om 
e tt för alla p arte r godtagbart förslag.

U tskotten

K om m itténs förslag om  an ta l u tsko tt, an ta l ledam ö ter per u tsko tt och 
ärendefö rdeln ing  b ö r ge fö ru tsä ttn in g ar för e tt väl fungerande u tsko ttsar- 
bete.

B eträffande frågan om  in te rn a tio n e llt u tsko tt avv isa r k om m ittén  detta  
förslag m ed tanke på a tt sam tliga u tsko tt berörs av den  in te rna tione lla  
d im ensionen , särskilt i fråga om  den europeiska in tegrationen .

B udgethanteringen

Budgeten för det no rd iska  sam arbe te t och budgetprocessen  har na tu rlig t 
nog varit förem ål för o m fa ttan d e  d eb a tt i N ord iska  rådet. En in te  helt 
ovanlig  synpunkt är a tt resurserna ä r  fö r blygsam m a. V idare u ttrycks o fta 
k ritik  m ot a tt p arlam en ta rik e rn a  i råde t h a r för litet in fly tande över 
budgetens o m fa ttn ing  och in rik tn ing .

U n d er senare å r  har m in is te rråd e t tagit in itia tiv  till fö rb ä ttr in g ar i
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budgetprocessen  m ed sik te på a tt få till stånd  en fö rd jupad  dialog m ellan 
rådet och m in is te rråde t. S jälva beslu tsrä tten , som  kan sägas vara den 
cen tra la  frågan, h a r dock in te  b erö rts  av  dessa in itia tiv .

Fö rd jupad  dialog m ellan rådet och m in is te rråde t om  budgeten  — rö ran 
de såväl dess ram  som  p rio rite rin g ar inom  ram en  — och stärk t p arlam en- 
ta rikcrin fly tandc är av avgörande betydelse för det no rd iska sam arbete ts 
fram tid .

O rgan isa tionskom m ittén  har strävat efter a tt föreslå å tgärder som  skall 
stärka  det p a rlam en tariska  in fly tandet över det no rd iska  sam arbe te t och 
har kom m it fram  till a tt ett stö rre  inslag av beslu tsrä tt skulle gagna det 
no rd iska sam arbete t.

H elt visst ä r  en avgörande fö ru tsä ttn ing  för effektivare och m er kon
s truk tiv t a rbete  i N ord iska  rådet e tt stö rre  fo rm ellt och reellt infly tande för 
dess ledam öter. D en n u varande  ordn ingen , d ä r m in is te rråde t in te  har 
skyldighet a tt följa ens enhällig t beslu tade rek o m m en d a tio n e r från  rådet, 
m o tivera r knappast rådets ledam ö ter a tt ingående pene tre ra  och p rio rite ra  
m ellan olika förslag och in itia tiv . D etta  kan i sin tu r  — m edvete t eller 
om edvete t — tas till in täk t för a tt m in is te rråd e t in te  behöver känna sig 
bundet av rådets rekom m endationer.

K om m ittén s förslag till fram tida  budgethan tering , a tt rådet ges rä tt a tt 
beslu ta  om  fördeln ing  av m edel inom  ram en för den budget som  m in is te r
rådet föreslår, s tä rk er p a rlam en tarik ern as in fly tande och skapar därm ed  
b ä ttre  fö ru tsä ttn in g ar för e tt k o n struk tiv t och effektivt no rd isk t sam arbe
te. Förslaget stä ller förvisso stö rre  krav på parlam en tarik ern a  att ägna tid 
och kraft åt det no rd iska sam arbetet.

I d e tta  sam m anhang  finns skäl a tt unders tryka  det angelägna i a tt den 
fram tida  finansieringen  av det nord iska  sam arbe te t prövas, vilket kom 
m ittén  också fö ro rdar. En fram tid a  finansiering  genom  en ” N O M S” — i 
linje m ed ett fö r några å r  sedan in läm nat socia ldem okratisk t m ed lem sfö r
slag — skulle fö rbä trra  fö ru tsä ttn ingarna  för det nord iska sam arbe te t och 
för e tt s tärk t parlam en tarikerin fly tande .

K om m ittén  anser a tt fin an sm in is tra rn a  b ö r bli ansvariga för m in is te rrå 
dets budget. D en socia ldem okratiska  g ruppen  fin n er in te  a rgum en ta tionen  
för en sådan  fö ränd ring  övertygande och fö ro rd a r a tt den n u varande  
ordn ingen  b ibehålls och a tt sam arb e tsm in is tra rn a  även  i fo rtsä ttn ingen  är 
ansvariga för budgeten.

R ådets sessioner

K om m ittén  har b l.a . d ry fta t frågan om  obse rv a tö re r — särsk ilda gäster 
och föreslår a tt rep resen tan te r för folkvalda organ skall kunna inb judas 
som  o bserva tö re r till rådets sessioner. D ock, anger k o m m ittén , skall en 
sådan inb judan  in te  förstås så a tt o rgan isa tionen  i fråga har getts rä tt att 
också för fram tiden  följa N ord iska  rådets sessioner.

N ågon form  av m arkering  av vissa särskilda gästers s ta tu s  kan vara
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befogad, m en det är angeläget att d e tta  sker u tan  risk for a tt m issförstånd  
skapas om  vilken sta tus inb judan  avses ges. D ärfö r bör inte benäm ningen  
o bserva tö r brukas i de tta  sam m anhang . P resid iet b ö r i speciella fall — 
såsom  kom m ittén  fö ro rdar — kunna beslu ta  om  a tt ge särsk ilda gäster 
tillfälle a tt ta la  vid sessionen.

K om m ittén s förslag, a tt U ngdom ens N ord iska R åd bör ges m öjlighet a tt 
u nder sessionen p resen tera  resu lta ten  från sina överläggningar, kan vara 
e tt sätt for N ord iska rådet a tt u ppm ärksam m a och stim ulera  de ungas 
engagem ang för no rd isk t sam arbete .

Ytterligare m inisterråd  

M in isterråde ts o rgan isation  bestäm s av m in is te rråde t självt och inte 
genom  beslut i N ordiska rådet. Sam tidig t som  de tta  konsta teras bö r em el
lertid  också fram hållas a tt m in is te rråde ts  o rgan isation  och a rbe tssä tt i hög 
grad b e rö r N ord iska rådet. Förslag om  särsk ilda m in is te rråd  kan m o tive
ras m ed a tt frågor, för vilka vissa m in is tra r ä r  ansvariga, behand las eller 
b ö r behand las i det nord iska sam arbetet.

Så h a r nord isk t b is tåndssam arbe te  u tvecklats u nder ett an tal år. m en 
tro ts  det h a r inget m in isterråd  for b is tån d sm in is tra r u pp rä tta ts .

K om m ittén s förslag att m in is te rråde t u p p rä tta s  för u trikes-, b istånds- 
och u trikeshande lsm in is tra rna  sam t för de m in is tra r  som  har ansvare t för 
sjö- och lu ftfartsfrågor ger rådets ledam ö ter och berö rda  u tsko tt m est 
välägnade m in is te rrådspartners . D en socialdem okratiska gruppen  delar 
kom m ittén s upp fa ttn ing  om  behovet av de förslagna m in is te rråden .

N ordiska rådets sekretariat 

N ord iska rådets sek re taria tso rgan isa tion  präglas b l.a . av att den byggts 
ut och k om plettera ts i olika om gångar u tan  n äm nvärda  fö ränd ringar i de 
grundläggande rik tlin je r som fastlades n ä r det nord iska  sam arbe te t först 
form aliserades m ed betydligt b lygsam m are sek re taria tsresu rser än i dag.

Som kom m ittén  påpekar behöver sek re taria tso rgan isa tionen  reform eras 
för a tt åstadkom m a ett ra tionellare  och effektivare arbete . F ö r a tt u n d er
lä tta  en sådan process och för a tt undv ika  onödiga konflik ter är det 
nödvänd ig t a tt alla berö rda  ä r in ställda på och accep terar fö rändringar. 

P resid ie ts  roll som  ledande och sam o rd n an d e  organ bör stärkas.
En åtgärd i syfte a tt effektivisera arbete t ä r a tt u tsko ttssek re terarna , som 

kom m ittén  fö ro rdar, fastare in tegreras i p resid iesek re taria te t.

S tockholm  den 29 jan u a ri 1991

F ör den socialdem okratiska gruppen

Jerry Svensson  
Gruppsekreterare
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Den Venstresocialistiske gruppe i Nordisk Råd:

D en V enstresocialistiske gruppe er a f  den holdning, at det endelige 
forslag fra O rgan isa tionskom iteen  er et godt kom prom is m ellem  forskelli
ge gruppers ho ldn ing  til N ord isk  R åds o rgan isation  og et godt forsøg på at 
effektivisere organ isa tionen . G ruppen  s tø tte r det sam lede forslag.

G ruppen  er a f  den grundlæ ggende holdning, at det e r den politiske vilje, 
som  b estem m er indho ldet af, og n iveaue t for, det no rd iske arbejde. D er 
ville selv m ed den nuvæ rende s tru k tu r og regelværk ikke være noget, der 
fo rh ind rede  et langt m ere am b itiø st sam arbejde.

M en o rgan isa tionskom iteens forslag lægger op  til en række fo rbedringer 
og sm idiggørelser a f  system et. H er tæ nkes ikke m indst på forsøget på at 
løfte en del a f  tekn ikken  ud a f  H elsingforsaftalen  og ind i rådets arbejds- 
o rdn ing  eller an d re  regelværk. En sådan  revision h a r den fordel, at rådet 
selv kan gennem føre æ ndringer i o rgan isa tionen  uden at sæ tte den store 
m ekanism e, som  rev isioner a f  m ellem statslige a fta le r er, i sving. G ruppen  
stø tte r derfo r en sådan  revision.

F ra nord isk  side har vi været v idne til hastige fo rand ringer i vores 
om verden . D et er ikke m uligt i dag at afgøre, h v o r den europæ iske in teg ra
tion  og refo rm erne  i Ø steu ropa fører hen. Og det e r  derfo r heller ikke 
m uligt at fastlægge den  rolle, som  N orden  og den nord iske sam arbe jd so r
gan isation  får i det kom m ende E uropa. D en usikkerhed, og de fo rtsatte  
fo rand ringer g ø re n  fleksibel o rgan isation  nødvendig . D en V enstresocialis
tiske gruppe fo rudser at o rgan isa tionen , a llerede inden for en kortere 
årræ kke, igen skal gennem ses.

D en in te rna tiona le  udvik ling  har haft k lar a fsm ittende  v irkn ing  på 
arbejdet i N ord isk  R åd . E fter g ruppens m ening  er det na turlig t, at den 
in te rna tiona le  udvikling  har s to r be tydning  fo r såvel det no rd iske sam ar
bejde som  arbe jde t i N ord isk  R åd . D erfo r finder D en  V enstresocialistiske 
gruppe det na turlig t, at der e tableres et uden rig sm in isterråd  som  sam tale
p a rtn e r for p ræ sid iet i in te rna tiona le  spørgsm ål. D et er k lart, a t e tab le rin 
gen a f  et sådan t m in is te rråd  ikke anfæ gter det faktum , at landenes uden 
rigspolitik  er regeringernes præ rogativ .

Et a f  e lem en terne  i o rgan isa tionskom iteens forslag er en om læ gning a f  
udvalgenes a rbejdsom råde. V enstresocialisterne finder, a t såvel m iljø  som  
arbejdsm arkeds- og sociale spørgsm ål m å være hoved o m råd er for det 
no rd iske arbejde, og gruppen  s tø tte r derfo r, at begge disse o m råd er får 
hvert deres udvalg.

E t an d e t elem ent e re n  styrkelse a f  rådets p ræ sid ium . V enstresocialis ter
ne ser gerne en sådan  styrkelse a f  præ sid iet u nder den forudsæ tning, at 
præ sid iets leg itim itet som  ledende politisk  organ, sikres. D et vil sige, at 
alle p artig rupper og lande skal sikres rep ræ sen ta tion  i p ræ sidiet, gæ lder 
de tte  som  bekendt ikke partig rupperne . D et h a r be tydet, a t V enstresocia
listerne, m ed op m od halvanden  m illion  vælgere og ti procen t a f  stem m er-

|5  — A 945/j Supplement
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ne, ikke h a r været repræ senteret. D et forslag om  en udvidelse  a f  p ræ sidiet, 
d er er foreslået a f  O rgan isa tionskom iteen , skulle sikre denne rep ræ sen ta
tion . H ertil kom m er forslaget om  en valgkom ite, et forslag g ruppen  helt 
kan stø tte . En helt uforholdsm æ ssig  m æ ngde tid  er blevet brugt på  at 
forsøge a t løse valgspørgsm ål a f  næ r-gotisk kaliber. T id , som  b u rde  have 
væ re investere t i at løse nogle a f  de politiske prob lem er, N orden  s tå r  over 
for. En valgforberedende gruppe vil her kunne gøre fyldest.

D en V enstresocialistiske gruppe h a r tid ligere argum entere t for o p re tte l
sen a f  et sæ rskilt in te rn a tio n a lt udvalg. G ruppen  håber, at p ræ sid iet 
frem over vil vise sig i s tand  til a t h ånd te re  rådets in te rna tiona le  arbejde, 
uden  hjæ lp fra et in te rn a tio n a lt udvalg.

E ndelig  som  afslu ttende bem æ rkning  understreger g ruppen, a t den  ser 
o rgan isa tionskom iteens forslag som  et sam let hele — specielt hvad  angår 
de dele, som  g iver præ sid iet m ere indflydelse og sik rer den  partipo litiske  
og nationale  rep ræ sen ta tion . H vis m an  skal udny tte  det po ten tia le , sam tli
ge rådsm eldem m er udgør, m å de tte  være en  forudsæ tning.

K øbenhavn , den  28. ja n u a r  1991

Lars W erner 
Form and

A nders Andersen  
Gruppesekretær

Mittengruppen i Nordiska rådet:

M ittengruppen  i N ord iska  råde t h a r  vid sina m öten  12.11.1990 och 
28.1.1991 tagit upp  den  av N ord iska  rådets p resid ium  tillsa tta  o rganisa
tionskom m ittén s be tänkande  (N U  1990: 7) och m edlem sförslag A 945/j 
som  hänger sam m an  m ed be tän k an d e t. M ittengruppen  an fö r fö ljande 
y ttrande:

N ordens roll i det fra m tid a  Europa

M ittengruppen  h a r i s itt program  ” N orden  in fö r 2000-talet” angett rik tlin 
je rn a  för h u r det no rd iska  sam arbe te t skall utvecklas. M ittengruppen  
be to n ar d ä r bl. a. följande:

D e nord iska  m itten p a rtie rn a  ä r  fast beslu tna  a tt u tn y ttja  å te rstoden  av 
1900-talet för a tt bygga det nord iska  sam arbe te t än fastare. Vi vill förena 
e tt tä ta re  sam arbete  m ellan de no rd iska  länderna  m ed ett be jakande av 
in tresset fö r ö p penhe t gen tem ot om världen . Vi ser in te  e tt n o rd isk t sam ar
bete  som  ett a lte rn a tiv  till e tt v idare  in te rn a tio n e llt sam arbete  u tan  som  ett 
verktyg för a tt öka de nord iska  s ta ternas infly tande över och u tby te  av 
in te rna tione llt sam arbete  i a llm änhet.

M ittengruppen  i N ord iska  råde t an ser a tt a rbe tssä tte t m åste  bli m era
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m ålin rik ta t och dynam isk t fö r a tt göra de s to ra  princ ip ie lla  frågorna synli
ga och m öjliga a tt genom föra på ett raskt och effektivt sätt. F ö r a tt 
m öjliggöra de tta  krävs fö rän d rin g a r i handläggnings- och beslu tsgång sam t 
organ isation .

M ittegruppen  anser a tt m an  b ö r a rbe ta  för a tt göra de no rd iska  frågorna 
till en m era in tegrerad  och högre p rio rite rad  del av de nord iska  p a rlam en 
tens arbete.

Or ga n isationskorn m itten s fö rslag

O rgan isa tionskom m ittén  har lagt fram  sina förslag efter genom gång av en 
sto r m ängd u tredn ingar, förslag och an n a t m ateria l om  det nord iska  sam 
arbete t. Tack vare sin sam m ansä ttn ing  och k o m m ittém ed lem m arn as e rfa 
renhet h a r kom m ittén  haft m öjlighet a tt b edöm a det no rd iska  sam arbete ts 
nuläge och fram tidsperspek tiv . K om m ittén s förslag tjä n a r i själva verket 
som  en positiv  u tgångspunkt och e tt fö rsta  steg i en u tveckling  av N ord iska  
rådets verksam het.

M ed tanke på k o m m ittén s a rbe te  u tgör såväl den snabba västeu ropeiska 
in tegrationsu tvecklingen  som  de om skakande fö ränd ringarna  i de central- 
s ty rda socialistiska länderna  i C entral- och Ö steu ropa  e tt o säkerhetsm o
m ent. D en snabba händelseu tvecklingen  skulle em ellertid  också ha m ed- 
gett friare  tankegångar — en m öjlighet t .o .  m. till rad ikala  förslag på hur 
det no rd iska  sam arbete  kan u tvecklas och uppslu tn ingen  kring  den de 
facto ex is terande gem enskapen in tensifieras. M en kom m ittén  har in te  gett 
sig in på e tt sådan t scenario . I stä lle t h a r m an tagit det säkra för det osäkra. 
D ebatten  om  t. ex. de nationella  in teg ra tionsavgörandena i respektive land 
v isar dock a tt de som  sä tte r  sin tillit till det no rd iska  sam arbe te t har ali 
an ledn ing  att ak tivera  sig y tterligare om  de vill hålla fast vid sam arbete ts 
resu lta t och ställa m ålen  högt i u tvecklingen av det.

R egeringarnas ansvar

O rg an isa tionskom m ittén  k om m er in te  m ed några rad ikala  förslag av po li
tisk n a tu r jäm fö rt m ed vad som  ä r rådande  praxis. Förslagen ä r till 
övervägande del av tekn isk -o rgan isa to risk  a rt och avser a tt ge N ord iska 
rådets "m ask in e ri” stö rsta  m öjliga m ått av effektiv itet, precision  och 
flexibilitet. Som kom m ittén  k o n sta te ra r in n eb är o rgan isa tionsu tveck ling 
en ett fo rtlöpande arbete  för a tt anpassa  o rgan isa tionen  till själva arbete t. 
K om m ittén  stå r m estadels enad  bakom  förslagen, vilket m edger en snabb 
verkställighet. G enom  korrigeringar och än d rin g a r kan m ånga by råk ra tis
ka p rocedu rer avskaffas och N ord iska rådets o rgan isa tion  göras ” slagkraf
tigare” m ed tanke på nya u tm an ingar.

D e nord iska  ländernas regeringar b ö r ak tiv t se till a tt det nord iska 
sam arbeet utvecklas, effektiv iseras och få r tillräck liga resurser. R ekom 
m en d a tio n e r som ä r om fa ttad e  av N ord iska  rådet bö r snarast tas upp  till 
b ehandling  i m in is te rråd e t och leda till förslag i de natione lla  parlam en ten .
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A tt u tveckla det no rd iska sam arbe te t ä r  ingen självk larhet u tan  en fråga 
om  politisk  vilja. Saknas den gem ensam m a viljan a tt fa tta  m era o m fa ttan 
de struk tu re lla  avgöranden , finns det in te  heller m öjligheter a tt få dem  
igenom . I de tta  hänseende u tgör k o m m ittén s förslag en realistisk  politisk  
kom prom iss.

P arlam entarikernas roll

I det no rd iska  sam arbe te t har p a rlam en ta rik e rn a  en v ik tig  funk tion . En 
sådan  s tru k tu r är m öjlig b ara  i sam arbe te t m ellan län d e r d ä r  folket och det 
fo lkvalda p a rlam en te t in n eh ar m ak ten  i begreppets sanna  bem ärkelse. 
T ro ts a tt rik sdagsledam öterna  — m ed lem m arna  i N ord iska  råde t — spelar 
en cen tral roll i det nord iska  sam arbe te t, finns det vissa spänn ingar i 
re la tio n ern a  m ellan N ord iska  råde t och N ord iska  m in is te rråde t, o fta dess
u tom  till nackdel för N ord iska  råde t m ed tanke  på balansen  m ellan  dessa 
två cen tra la  sam arbetsorgan .

M ittengruppen  i N ord iska  rådet vill kraftig t understryka  p a rlam en ta ri
kernas roll i u tvecklingen av det no rd iska  sam arbete t. D etta  b ö r kom m a 
fram  också i o rgan isa to riska  avgöranden . O rg an isa tionskom m ittén s för
slag till a tt rådet b ö r ges rä tt a tt beslu ta  h u r m edlen fördelas inom  den  ram  
som  m in is te rråd e t anger ä r  ett steg i rä tt rik tn ing . M ittengruppen  anser 
dock a tt det p a rlam en tariska  in fly tandet över budgetp roceduren  y tterliga
re bö r förstärkas.

In ternationella  frågor

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt rådsp resid ie t ges ansvare t för han te 
ringen av a llm änna in te rna tione lla  frågor och a tt ekonom iska u tsko tte ts  
arbete  i allt högre grad får k arak tä ren  av ett in teg ra tionsu tsko tt. D et h a r i 
m itteng ruppen  funn its  stöd för förslaget a tt in rä tta  e tt särskilt in te rn a tio 
nellt u tsko tt u tgående från  den s. k. S öderkom m ittén s förslag. Förslaget 
har em ellertid  in te  väckt behövligt gensvar.

M ittengruppen  k onsta te ra r a tt kom m ittén s förslag till om fördeln ing  av 
a rbete t i in te rna tione lla  frågor på d e tta  s tad ium  kunde göra han teringen  
effektivare och stöd je r d ä rfö r förslaget. D et faller sig natu rlig t a tt sam tliga 
u tsko tt i råde t även i fram tid en  h an te ra r sådana  in te rna tione lla  frågor som 
tangera r deras respek tive om råden . P resid ie ts  fö rstärk ta  k o o rd inerande  
roll fö ru tsä tte r a tt han teringen  av dessa frågor backas upp  av tillräckligt 
sto ra  personella  resurser som  ta r  hand  om  beredn ingen  genom  o m p rio rite 
ring av ex is terande resurser. M an kunde också ge presid ie t m öjlighet a tt 
o rd n a  ” hearings” för a tt kartlägga de nord iska  konsekvenserna av sto ra  
nationella  och in te rna tione lla  beslut.

A nta le t sessioner

K om m ittén  föreslår a tt H elsingforsav talet än d ras  så a tt det går enklare  a tt 
o rd n a  tv å  o rd in a rie  sessioner, m en  a tt det in te  b lir  obligatorisk t. R ådande
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praxis ä r  a tt den årliga sessionen i m ånadssk ifte t feb ruari —m ars v ara r en 
vecka. A rbetso rdn ingen  ä r  ganska tung. R åde t h a r u n d er de senaste  åren  
hållit ex tra  sessioner om  ak tuella  frågor.

M ittengruppen  i N ord iska  råde t har väckt en m o tion  om  två regelbund
na årliga sessioner. M ötesp rax is bö r enligt m otionen  änd ras så a tt rådet 
sam m an träd e r till tv å  o rd in a rie  sessioner. Sessionerna kunde i så fall 
begränsas till 3 — 4 dagar i sänder. D e årligen å te rk o m m an d e  frågorna 
kunde i så fall delas up p  så a tt höstsessionen  b eh an d la r budgeten  och 
verksam hetsp lanerna , m edan  vårsessionen h an te ra r bl. a. verksam hetsbe
rätte lserna . O m  ru tin frågo rna  delas upp  på  d e tta  sä tt kunde sessionerna 
koncen trera  sig på tem an  som  växlar från  m öte till m öte, såsom  nu ä r fallet 
m ed de ex tra  höstsessionerna. T illfälle till a llm än  d eba tt skall dock ges vid 
vaije  session. D et kan påpekas a tt även k o m m ittén  anser a tt det krävs två 
o rd in arie  sessioner om  m an vill u tveckla budgetbehand lingen  i rådet. 
O ckså m ed tanke  på det in tensifierade  in te rn a tio n e lla  sam rö re t ä r  det 
behövligt a tt det hålls två  sessioner, vilket m edger en p lanm ässigare verk 
sam het.

M ittengruppen  i N ord iska  råd e t fram håller a tt k o m m ittén s förslag om  
an ta le t sessioner in te  ta r  steget full u t — t. ex. för pa rtig ru p p e rn a  ä r  det 
nödvänd ig t a tt veta på längre sikt än vad k o m m ittén s m odell m edger om  
sessionerna ä r en eller två. A n ta le t o rd in a rie  sessioner bo rde  fastslås till

Partigruppernas arbete

K om m ittén  stä ller sig positiv  till den ökande  partipo litise ringen  inom  
rådet. G enom  a tt lägga ökad vikt vid p a rtig ruppernas arbete  i råde t kan 
det garan teras a tt frågor som  ä r p rinc ip ie lla  och väsentliga för u tveck lan 
det av de no rd iska  sam hällena  som  helhet b lir u pp fö rda  på dagordningen . 
A tt finna  den  rä tta  balansen  i re la tio n ern a  m ellan  de po litiska  g rupperna  
och de natione lla  delega tionerna  ta r  sin tid  och kan i vissa fall ge upphov  
till konflik ter.

K om m ittén s stä lln ingstaganden  till de po litiska  g ruppernas ak tiv ite t ä r 
positiva m en in te  särskilt konkreta . D et väsentliga i utvecklingen av de 
po litiska  g ruppernas arbete  ä r  a tt sam arbe te t byggs ut på  basen  av fast
stä llda no rd iska  p artip rog ram , så a tt p artig ru p p e rn a  kan  fungera sam 
stäm m igt i det nord iska  sam arbete t. D etta  är i sin tu r  in te  m öjligt u tan  
regelbundna sam m ankom ster och tillräckliga ekonom iska  resurser.

M ittengruppen  sam m an fa tta r  sitt y ttran d e  i fö ljande punkter:
— N ord iska  sam arbete t m åste  in tensifieras och effektiveras;
— N orden  m åste  hävda sin viktiga roll i det eu ropeiska  in tegra- 

tionsarbete t;
— R egeringarna b ö r tillm ä ta  det no rd iska  sam arbe te t stö rre  be

tydelse;
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— D et p a rlam en tariska  in fly tandet b ö r stärkas, speciellt n ä r det 
gäller budgetproceduren ;

— P artig ruppernas ställn ing  i det no rd iska sam arbe te t b ö r k lar
läggas och stärkas;

— Förslagen till nya m in is te rråd  b ö r förverkligas;
— D et b ö r hållas två o rd in a rie  sessioner varje år, v ilket får 

konsekvenser för sessionernas längd, an ta le t sakkunniga och 
övriga arrangem ang;

— D en nord iska  o m b u d sm an n a in s titu tio n en  bör in rä tta s  sna
rast m öjligt.

S tockholm  den 29 jan u a ri 1991

G ustav B jörkstrand  
Ordförande

M artti K. K orhonen  
Part igruppsekreterare

Konservativa gruppen i Nordiska rådet:

Till grund  för m edlem sförslaget ligger o rgan isa tionskom m ittén s be tän 
kande ” D et nord iska  sam arbe te t — in te rna tiona lise ring  och effektivise
ring — förslag till re fo rm er” (N U  1990:7).

In ledn ing

D e nord iska  länderna  u tgör i m ånga avseenden ett gem ensam t k u ltu r
om råde  tvärs  över na tionsgränserna . D en  folkliga ku ltu ren  u p pv isa r stora  
likheter i alla de fem nord iska  länderna . D e skand inav iska  språken  står 
v a ran d ra  så nära  a tt danskar, no rrm än  och svenskar o ftast u tan  problem  
kan ta la  m ed v aran d ra  på sina hem språk . Svenska språkets ställn ing  i 
F in land  som  obligatorisk t språk  i g rundskolan  stä rker sam hörigheten  yt
terligare.

M en N orden  ä r sam tid ig t, såväl ku ltu re llt som  ekonom isk t, en del av 
E uropa.

R edan  sedan det förra  å rh u n d rad e t finns det en trad itio n  av sam arbete  
m ellan  de nord iska  länderna . D et finns nu en no rd isk  passun ion , en 
gem ensam  a rb e tsm arknad  och e tt no rd isk t socialförsäkringsavtal.

B rytn ingstid  och kris 

D e t no rd iska  sam arbe te t befinner sig i en avgörande bry tn ingstid . E fter 
in ledande decenn ier av ett allt d jupare  sam arbete  h a r kraften  i sam ar- 
b e tss trävandena  u n d e r senare å r  gradvis ebbat ut. D et finns skäl a tt ta la  
om  en kris fö r det no rd iska  sam arbe te t i a llm änhet och N ord iska  råde t i 
synnerhet.
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D e nord iska länderna  riskerar idag a tt m arginaliseras i den  europeiska  
om vand lingen  sam tid ig t som  in tresset för det nord iska  sam arbe te t har 
m inskat.

D et har gått lång tid  sedan refo rm er genom fördes som  på ett påtagligt 
sätt p åverkar de no rd iska  m edborgarnas vardag. D et senaste sto ra  no rd is
ka pro jek tet — satelliten  Tele-X  — kunde in te  förverkligas.

Sam tidig t ä r osäkerheten  fo rtfa rande  sto r om  hu r fram tiden  för no rd isk t 
sam arbete  k om m er a tt se ut inom  ram en  för e tt b redare  sam arbete  i 
E uropa. D etta  m inskar för nä rv a ran d e  m öjligheterna a tt v id ta  o m fa ttan d e  
fö ränd ringar av o rgan isationen .

O rgan isa tionskom m ittén  h a r u tfö rt s itt a rbete  inom  ram en  för dagens 
fö ru tsä ttn ingar. D en h a r dock in te  gått u tö v er dessa och försökt a tt sä tta  in 
det nord iska sam arbe te ts  nya problem  och nya m öjligheter i e tt större 
perspektiv . D ess förslag ä r  d ärfö r m era a tt se som  in trem istik t i ljuset av de 
stö rre  u tm an in g a r som  N orden  kom m er a tt ställas in fö r u nder 1900-talet.

Norden i Europa

D et ä r  den konservativa  g ruppen  som  sedan e tt an tal å r  tillbaka hävdat, 
a tt det fram tida  nord iska  sam arbete t m åste  ses inom  en v idare  europeisk  
sam arbetsram . ” N orden  i E uropa” lanserades ursprungligen av den  kon
servativa gruppen.

Sedan början  av 1970-talet ä r  D anm ark  m edlem  av EG, och E G -sam ar- 
betet har gradvis skom m it a tt få en allt stö rre  betydelse för den danska 
sam hällsutvecklingen.

Sedan några år tillbaka har den v italisering  av E G -sam arbetet som  skett 
sedan 1985 u töva t en allt s tarkare  dragn insk raft på de övriga nord iska 
länderna . D e konservativa  p a rtie rn a  h a r i de o lika no rd iska  länderna  varit 
påd riv an d e  n ä r det gällt a tt uppm ärksam m a de nya krav som  det nya 
europeiska sam arbete t ställer.

Ju s t nu pågår de avgörande fö rhand linga rna  om  det s. k. E EA -avtalet 
(E E S-avtalet) m ellan EG och Efta. D en konservativa  g ruppen  h a r vid olika 
tillfällen, icke m inst vid sessionen i R eykjavik, försökt a tt fästa u p p m ärk 
sam heten  vid den genom gripande betydelse som  ett EEA -avtal k om m er a tt 
få också på det no rd iska  sam arbete t.

EEA -förhandlingarna ä r nu inne i e tt slutskede. D et ä r  rim ligt a tt vän ta  
a tt de kom m er a tt s lu tfö ras u n d er fö rsta  ha lvåre t 1991. D et te r  sig m ot den 
bakgrunden  kanppast realistisk t a tt nu begära o lika typer av än d rin g a r och 
tillägg i dessa fö rhand lingar för a tt nu ta hänsyn till det nord iska sam arbe-

M en det finns an ledn ing  a tt an ta , a tt EEA för flera no rd iska  länder bara 
kom m er a tt bli en m ellansta tion  på vägen till e tt fullt m ed lem skap  i EG. 
D e konservativa  p a rtie rn a  spelar en påd riv an d e  roll i den m edlem skapsde- 
ba tt som  nu pågår i de o lika länderna . Sveriges riksdag h a r den 12 decem 
ber fa tta t beslut om  a tt en ansökan  om  m ed lem sskap  skall läm nas in u nder 
1991.
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D ärm ed  fö ränd ras grundläggande fö ru tsä ttn ingar för det no rd iska sam 
arbete t under kom m ande år. D et fram tid a  nord iska sam arbete ts fö ru tsä tt
n ingar b lir i realite ten  en funktion  av de olika nord iska ländernas E uropa-

D et är den konservativa  g ruppens uppfa ttn ing , a tt det skulle innebära  en 
renässans för det nord iska sam arbe te t om  sam tliga no rd iska  län d er blev 
m ed lem m ar av EG.

T illsam m ans skulle de no rd iska länderna  få en stark  ställn ing  inom  ett 
u tv idgat och fö rd jupat EG. M ed den fördelning av röster m . m. som  gäller 
inom  EG skulle de nord iska länderna  tillsam m ans få fler röster än det 
fö renade Tyskland i EG:s m in is te rråd  och nästan  lika m ånga p la tser i 
E uropaparlam en te t.

D et no rd iska sam arbetet m ed alla sina in s titu tio n er skulle m ed sam tliga 
no rd iska länder i EG ge de nord iska länderna  en stark  p la ttfo rm  i den 
v idare europeiska sam arbetsark itek tu ren .

V arje nord isk t land m åste g ivetvis fa tta  sitt eget beslut om  sin egen plats 
i det fram tid a  E uropa. F ö ru tsä ttn in g a rn a  såväl ekonom isk t som  politisk t 
ä r  stark t varierande i de no rd iska  länderna . M en inget land kan i sina 
överväganden  bortse från den styrka ett sam lat N orden  i EG skulle innebä
ra eller den försvagning som  en ny sp littring  av N orden  skulle innebära.

N ord iska rådet skulle då bli det forum  d är parlam en tarik er i N orden  
träffas för a tt d isku tera , in itie ra  och vara  p åd rivande  i frågor som  rö r det 
europeiska sam arbetet.

Sessionerna blir då en slags nord isk  riksdag d ä r parlam en ta rik e r på hög 
nivå sam las för överläggningar.

Sam tidig t som  det ä r  lätt a tt se de m öjligheter som  denna situa tion  
skulle innebära  för det nord iska  sam arbe te t ä r  det in te  svårt a tt se de nya 
problem  som  kom m er a tt uppkom m a om  huvuddelen  av m en icke sam tli
ga N ordens länder b lir m ed lem m ar av EG.

Enligt den konservativa  g ruppens u p p fa ttn ing  är det viktigt a tt d iskus
sionen om  det no rd iska sam arbete ts fram tid  redan  nu u tgår från dessa två 
o lika m öjligheter och de konsekvenser dessa får.

O rgan isa tionskom m ittén s förslag in n eb ä r a tt ekonom iska u tsk o ttte t u t
vecklas till e tt in teg ra tionsu tsko tt m ed uppgift a tt följa den  europeiska 
integrationsprocessen och i an slu tn ing  till det in itie ra  och bereda ä renden  
för rådet. K om m ittén s förslag i denna del är därfö r bra.

In ternationellt sam arbete

D em okratiseringsprocessen  i C entral- och Ö steu ropa har m öjliggjort ett 
sam arbete  och en dialog m ellan p a rlam en ta rik e r i N orden  och i dessa 
länder som  in te  har funn its  tid igare.

Mest o m fa ttan d e  h a r kon tak ten  m ed de baltiska s ta te rna  varit. D e ser de 
no rd iska länderna  som sina naturliga sam arbe tspartners  i E uropa. D et 
b ero r självfallet på a tt de ä r  våra  n ärm aste  g ran n ar på an d ra  sidan  Ö ster
sjön och a tt det finns gam la band  m ellan våra  länder.
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D enna  process h a r  också le tt till a tt råd e t h a r få tt en in te rna tione ll roll 
som  den in te  har haft tid igare.

F ö r N ord iska  råd e t m åste  k o n tak te rn a  och sam arbe te t m ed de baltiska 
länderna  vara  en  v ik tig  uppgift v id  sidan  av  EG  i d e t fo rtsa tta  in te rn a tio 
nella arbete t. H är kan råde t göra betydelsefulla insatser.

I d e tta  arbete  h a r p res id ie t det överg ripande ansvare t, m edan  u tsko tte t 
svara r för frågornas han te ring  inom  respek tive  sakom råde.

K om m ittén s förslag om  a tt p res id ie t kan inb juda  rep resen tan te r för 
folkvalda organ a tt som  o bserva tö re r övervara  sessionen ä r ett första steg 
till n ä rm are  ko n tak te r även  på den n a  nivå.

O rg an isa tionskom m ittén  ko n sta te ra r a tt H elsingforsav talet i sin  n u v a
rande u tfo rm n ing  in te  u tgör h in d e r fö r a tt in te rn a tio n e lla  frågor deba tte ras  
eller han te ras  i råde t eller i dess o rgan om  rådet så önskar.

M en för a tt und an rö ja  va ije  tveksam het på denna punk t föreslår den att 
m an  gör e tt tillägg till H elsingforsavtalet.

E ftersom  H elsingforsavtalet ä r  e tt m ellanstatlig t av ta l ä r  det regeringar
nas uppgift a tt b edöm a om  det finns behov  av ett förtydligande.

O rg an isa tionskom m ittén  för fram  tanken  på a tt det b ildas e tt separat 
m in is te rråd  för u trikesm in is tra rna . Enligt den konservativa  g ruppens m e
ning finns det dock an ledn ing  a tt snara re  p röva  m öjlighten  till e tt separat 
N ord isk t Po litisk t S am arbete  (N PS) e fter E G :s EPS-m odell för a tt stärka  
det nord iska  sam arbete t.

N PS in n eb ä r a tt det e tab leras en separa t sam arb e tss tru k tu r för de u tr i
kespolitiska frågorna. D enna  skall självfallet kopplas till det no rd iska  
sam arbete t i övrig t, m en k räver på grund  av de u trikespo litiska  frågornas 
särsk ilda k a rak tä r en an n o rlu n d a  s truk tu r. D et te r sig t. ex. na tu rlig t a tt det 
ä r  t. ex. en separat tjän s tem an n ak o m m itté  snarare  än  m in isterrådssekre ta- 
ria te t som  svarar för sam arbete ts förberedelser.

Ä ven inom  EG, d ä r det u trikespo litiska  sam arbe te t gått långt, up p rä tt- 
hålles en skillnad m ellan  de tta  och det övriga sam arbete t.

D et är, enligt den konservativa  gruppens upp fa ttn ing , viktigt a tt gräns
dragningen gentem ot de säkerhets- och fö rsvarspo litiska  frågorna up p rä tt- 
hålles. D et ä r  sjä lvklart a tt frågor som  b erö r de no rd iska  ländernas olika 
säkerhetspo litiska  o rien tering  och dess konsekvenser icke hör hem m a 
inom  det nord iska sam arbete t.

D et är, enligt den  konservativa  g ruppens uppfa ttn ing , också naturlig t a tt 
det u trikespo litiska  N P S -sam arbete t i fö rsta  hand  koncen tre ras  till frågor 
inom  vår egen del av världen.

U nderlätta förändringar

D et råd e r sto r osäkerhet om  h u r det fram tid a  nord iska  sam arbete t 
k om m er a tt se ut. U n d er den n a  b ry tn ingstid  ä r  det v ik tig t a tt m an  inte 
genom för förslag som ytterligare  skulle tynga ner den nuv aran d e  o rgan isa
tionen .
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M ot den bakgrunden  vill konservativa  g ruppen  b ibehålla  en o rd in a rie  
session per å r  så länge nuv aran d e  budge to rdn ing  gäller. P recis som  vi h a r 
sagt tid igare  ä r  det v ik tig t a tt p a rlam en ta rik e r på hög n ivå  h a r m öjlighet a tt 
delta  i det no rd iska sam arbete t. U tö k a r m an  an ta le t sessioner fö rsäm ras 
N ord iska  rådets m öjligheter a tt h ävda sig gen tem ot an d ra  in te rna tione lla  
engagem ang.

G ruppen  anser v idare  a tt m an  in te  i nuläget b ö r ta  ställn ing  fö r a tt 
in rä tta  e tt an ta l nya m in is te rråd .

S am arbete  m ellan m in is tra r  i N orden  kan ske u tan  a tt fo rm ella  m in is te r
råd  m ed tillhö rande  byråkra ti in rä ttas.

H elsingforsav talet ger också redan  idag m öjlighet för m in is tra r  a tt n ä r
vara  på sessionerna och delta  i d eba tten . D et in n eb är a tt rådso rgan isa
tio n en  in te  behöver gå m iste  om  sy npunk ter som  de y tterst ansvariga 
m in is tra rn a  kan ha inom  sina respektive sakom råden .

Liksaså finns det ingen an ledn ing  a tt nu gå v idare  m ed  frågan om  en 
nord isk  o m budsm annao rgan isa tion .

K onservativa  g ruppen  stöd jer d ärem o t k o m m ittén s förslag om  refo rm e
ring av m ötesfo rm erna . S jälvklart skall m an anv än d a  m odern  tekn ik  för 
a tt öka effektiv iteten  och m inska kostnaderna .

M ed sam m a u tgångspunkt b o rde  m an  u tan  a tt nu ta  ställn ing  till a tt slå 
sam m an  p res id iesek re ta ria te t och m in is te rråd ssek re ta ria te t se om  m an 
kan fö rd jupa  sam arbete t m ellan sek re taria ten  så a tt resu rser kan frigöras 
och beredningsprocessen  förenklas.

G ru p p en  stöd jer v idare  k om m ittén s förslag a tt avskaffa red ak tio n sk o m 
m ittén  för N ord isk  K ontak t.

Förstärkt in fly tande över budgeten

G ru n d en  för sam arbe te t i N orden  ä r i första hand  den nord iska  k u ltu r
gem enskapen. D et v isar om  in te  an n a t a tt drygt en tred jedel av den 
nord iska budgeten  går till ku ltu rsam arbete .

1 det fram tid a  nord iska  sam arbe te t k om m er k u ltu rsek to rn  a tt kom m a än 
m er i fokus.

P arlam en tarik ern a  har länge k ritise ra t budgethan teringen  inom  rådet. 
F ö rän d rin g a r h a r v id tag its m en fo rtfa rande  ä r m öjligheterna att påverka 
p rio rite rin g arn a  i den nord iska  budgeten  liten. V id den  senaste sessionen i 
R eykjavik var det p rio rite rin g a r inom  ku ltu rsek to rn  som  stod i cen trum  
för den  debatten .

K om m ittén  anser a tt det p a rlam en tariska  in fly tandet ö ver budgeten  bö r 
öka. Vi de la r den  upp fa ttn ingen . Vi tro r  a tt det ä r v ik tig t a tt råde t ges 
ökade m öjligheter a tt ak tiv t delta  i p lanerings- och prio rite ringsd iskussio 
nerna.

Likaså anser vi a tt fin an sm in is tra rn a  skall an svara  för den nord iska 
budgeten . I dialogen m ellan rådet och m in is te rråd e t h a r sam arbe tsm in ist- 
ra rna  ett sto rt ansvar.



41

K om m ittén  ta r  upp  den  gam la idén  om  a tt in fö ra  en no rd isk  o m sä tt
n ingsskatt fö r a tt finansiera  den no rd iska  verksam heten . D et avv isa r vi.

1'italisera arbetet

K om m ittén  h a r lagt fram  en m ängd förslag för a tt v ita lisera  och effekti
visera rådsarbete t. K onservativa  g ruppen  stö d je r förslagen u tom  på fö ljan
de punkter:

K onservativa  gruppen  an se r a tt p resid ie t skall bestå  av e tt fast an ta l 
m ed lem m ar och a tt det an ta le t skall regelb indas i H elsingforsav talet. A n
talet m ed lem m ar i p resid ie t bö r även fo rtsä ttn ingsv is vara tio .

A ntalet m ed lem m ar i p resid iet ä r  en så v ik tig  fråga a tt det in te  får bli ett 
årligt spelobjekt. T illäm pningen  av d 'H o n d ts  m etod  g aran te ra r a tt den 
p ropo rtione lla  rep resen ta tiv ite ten  förverkligas.

N är det gäller an ta le t frågeinstitu t in s täm m er gruppen  i de synpunk ter 
som  K im m o Sasi fö r fram  i sin reservation . H ar m an  in te  för avsik t a tt 
göra någon an n an  skillnad m ellan fråga och snabbfråga än  tid sfristen  
borde m an klara sig m ed en m untlig  och skriftlig  fråga. Skall det därem o t 
finnas en speciell snabbfråga b ö r det vara en fråga m ellan frågeställaren  
och m in is te rn  enligt W iggo K om sted ts sy npunk te r i hans särsk ilda y ttra n 
de.

K onservativa  g ruppen  delar också K im m o Sasis sy npunk ter när det 
gäller u tsko tten .

K om m ittén  fö r fram  önskem ål om  re fo rm er inom  m in is te rråd e ts  o rga
n isation . E tt av de m er betydelsefulla ä r  förslaget om  a tt än d ra  be
slu tsprax is till något som  m an  kallar 4/5 konsensus vilket i p rak tiken  ä r ett 
m ajo rite tsbeslu t.

Förslaget förefaller icke genom tänk t i och m ed  a tt det skulle ge det 
no rd iska  sam arbe te t en överstatlig  k a rak tä r som  gör a tt det knappast kan 
förenas m ed m edlem skap  i en an n an  översta tlig  o rgan isa tion  m ed  m o tsva
ran d e  in rik tn ing . D et ä r  därm ed  icke m öjligt a tt realisera.

F rågan om  m in is te rråd e ts  ställn ing  to rd e  få överklagas n ärm are  efter det 
a tt k larhet v unn its  om  de olika no rd iska  ländernas E uropa-po litiska  vägval 
u n d e r de n ärm aste  åren.

K om m ittén  lägger fram  en idéskiss för något som  m an  kallar m in ister- 
rådsrep lik . Förslaget verkar m ycket krångligt och in te  i alla de la r genom 
tänk t. F ö r u tsk o ttsa rb e te t ä r  d e t bä ttre  a tt m an  i e tt så tid ig t skede som  
m öjligt får veta  vilken upp fa ttn in g  m in is te rråd e t h a r om  något förslag, 
vilket lä tt kunde fås till stånd  genom  nä rm are  sam arbe te  m ellan  sekretaria-

F örstärk den partipo litiska  d im ensionen

K om m ittén  vä lkom nar det ökade inslaget av p a rtipo litise ring  i rådets 
arbete . E nligt k o m m ittén s m ening  skall det, d ä r  så kan ske, y tterligare  
u tvecklas och fö rd jupas.
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K onserva tiva  gruppefl de la r den  u pp fa ttn ingen . D et sam arbe te  som  växt 
fram  i Övriga E uropa, E u ro p aråd e t och E G  h a r  i fö rsta  h an d  värdege
m enskapen  som  grund . D et avspeglar sig i a tt p a rtig ru p p e rn a  ä r basen för 
a rb e te t både  i råd e t och parlam en te t.

S am arbete t i N o rd iska  råd e t m åste  gå i sam m a rik tn ing . D et no rd iska  
sam arbe te t få r i d en n a  del in te  bli en kvarleva av  e tt m er begränsat synsätt 
på  sam arbete  m ellan  eu ropeiska  n a tio n er, K om m ittén s förslag om  a tt även 
partig ru p p e rn a  skall ges rä tt a tt no m in era  led am ö te r till p res id ie t ä r  e tt 
tecken på  detta .

E tt tyd lig t steg i rik tn ing  m ot en  fö rstä rk t p a rtip o litisk  d im ension  inom  
råde t skulle vara  a tt val och valfö rberedelsér sker m ed pa rtig ru p p e rn a  som  
bas och a tt sam råd  äger rum  m ed de natione lla  de lega tionerna  fö r a tt säkra  
den  natione lla  fö rdelningen.

S tockholm  den 29 ja n u a r i 1991

F ö r den  konservativa  gruppen

Carl Bildt 
Ordförande

Chris H eister  
Gruppsekreterare

Den Liberalistiske gruppe i Nordisk Råd:1

D en L ibera listiske gruppe s lu tte r seg til m ange av forslagene fra o rgan i
sasjonskom iteen , m en  vil frem m e avv ikende hovedsynspunk te r på  o rgan i

seringen av den  p a rlam en ta riske  forsam lings arbeid .
D en nuvæ rende o rdn ing  m ed  innslag  av  både  landsrep resen tasjon  gjen

nom  delegasjoner fra enkeltlandene og de p artipo litiske  gruppers inn tog  
v irker organisasjonsm essig  ro te te  og b ø r opphøre .

U tv ik lingen  i E u ropa  går nå  slik a t det m å  påregnes a t sam tlige m ed
lem sland re la tiv t snart b lir  m edlem  i EF.

D en folkevalgte parlam en tariske  del av E F -sam arbeidet, E F -parlam en- 
te t v irker som  et p artip o litisk  organ og a rb e id e t er o rgan isert p a rtipo litisk  
og ikke basert på land .

N ord isk  R åd  b ø r derfo r snarest følge d e t sam m e p rin s ip p  slik a t N ord isk  
R åd -sam arbeidet vil klargjøre N orden  fo r full deltaging i E F  n å r  m ed lem 
skapet er g jennom ført. N å r de no rd iske land  er b litt m ed lem m er av E F m å 
N ord isk  R åds situasjon  og eksistensberettigelse  vu rderes nøye.

L ibera listisk  gruppe m ener derfo r a t N ord isk  R åd  b ø r om organiseres 
slik a t alt arbeid  ta r  partig ruppene  som  u tgangspunkt og a t all referanse til

1 M edlemmene fra Frem skrittspartiet i Norge og D anm ark har dannet en partigrup
pe med navnet Den Liberalistiske Partigruppe. Vedtekter vil bli fastsatt under 
sesjonen i Danm ark i februar 1991.
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m edlem sland  o p p h ø re r bo rtse tt fra selve m ed lem skapet fo r de enkelte 
m ed lem m er som  oppnevnes på  pa rtib asis  fra de enkelte  lands n asjona lfo r
sam linger.

En rendyrket p a rtip o litisk  m odell fo r a rb e id e t vil v irke som  en v itam in - 
innsp røy tn ing  i a rb e id e t ved a t de natu rlige  partip o litisk e  forsk jeller frem 
kom m er og de kunstige delegasjonsm eninger fra land  b lir borte.

En konsekvens av  d e tte  syn er også a t sam m ensetn ingen  av  P resid ie t 
u telukkende skal reflektere p a rtig ru p p e r og a t de  nasjonale  sek re ta ria te r 
ersattes av partig ruppe-sek re ta ria te r.

En ytterligere konsekvens er at partig ru p p esam arb e id e t m å opp justeres 
m ed m er fo rm alisert sam arbe id  n å r alt de legasjonsarbeid  fra  landene b lir 
borte . D isse og an d re  m er p rak tiske  konsekvenser m å vurderes næ rm ere  av 
de enkelte pa rtig ru p p e r og regler for g rup p sam arb e id e t m å også innføres 
m er form ellt.

L ibera listisk  g ruppe m en er a t en rendyrket p artim odell vil kunne være 
redn ingen  for N ord isk  R åd  og vil v ita lisere  det po litiske a rb e id e t i N orden  
og ber om  at denne m odell forseres frem . D et nuvæ rende sam arbeid  i 
nasjonale  delegasjoner fo ru tse tte r i dag konsensustenkn ing  og konsensus- 
sam arbeid  og derved  svekkelse av raskhet, k larhet og konsekvens av  for
slag og rekom m endasjoner, noe som  svekker in teressen  fo r det nord iske  
sam arbeid .

S tockholm , 29. ja n u a r  1991

D en L ibera listiske gruppe

C arl I. H agen  
Form ann

Nordisk Råd, Den Danske Delegation:

D elegationen  h a r på sit m øde den 9. ja n u a r  1991 d rø fte t m ed lem sforsla
get i an ledn ing  a f  betæ nkningen  fra N ord isk  R åds O rgan isa tionskom ité  
(N U  1990: 7) og vil i den  an ledn ing  an fø re  følgende:

D elegationen  tils lu tte r sig a lm en t kom iteens be trag tn inger om  den  po li
tiske udv ik ling  i E u ropa  og de krav , denne udvik ling  stiller til N ord isk  
R åds arbejdsfo rm er. D elegationen  s tø tte r  således forslagene om  yderligere 
at m arkere den  in te rn a tio n a le  d im ensions p lads i rådets arbejde , incl. de 
æ ndringer i o rgan isa tionen , det indebæ rer. D en  øgede in te rn a tio n a lise 
rings krav på m in is te rråd e t fin d er m an  ligeledes b ø r m arkeres bl. a. ved, at 
m an  a rbe jder v idere  m ed spørgsm ålet om , at u den rig sm in is trene , m in i
strene m ed  an sv a r fo r søfart og lu ftfart sam t m in is tren e  m ed  an sv a r for 
udenrigshandel og b is tån d sp o litik  k o n stitu e re r sig som  form elt m in is te r
råd.
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D elegationen  tils lu tte r sig ligeledes bestræ belserne for at effektivisere og 
sm idiggøre arbejdsfo rm erne . D e forslag til æ nd ringer i H elsingforsaftalen  
og i rådets fo rre tn ingsorden , d e r sigter m od en forenklet arbejdsgang, kan 
m an derfo r stø tte .

Specielt hvad angår forslaget om  æ ndring  a f  budgetp roceduren , således 
at N ord isk  R åd får ret til at træffe beslu tn ing  om  budgette t inden  for en 
to ta lram m e, som  fastsæ ttes a f  m in is te rråd e t, ønsker delegationen at 
understrege det sæ rdeles væ sentlige i, at p a rlam en tarikernes indflydelse på 
og an sv a r for det no rd iske  sam arbejde  forstæ rkes. D ette  m å væ re det 
o v ero rd n ed e  m ål fo r en æ ndring  a f  budgetp roceduren . D elegationen  er 
derfo r enig i hovedsig tet m ed forslaget og anser, a t æ ndring  a f  H elsingfors- 
afta lens artike l 45, som  foreslået a f  o rgan isa tionskom iteen , kan væ re en a f  
vejene til at nå de tte  m ål. M an fin d er dog, a t sagen fo rtsa t træ nger til nogen 
overvejelse, og peger i den fo rb indelse  på sam arbe jd sm in is trenes brev  til 
p ræ sid iet a f  den  29. august 1990, som  m an  m ener bør indgå i de fo rtsa tte  
overvejelser.

Såfrem t konklusionen  a f  overvejelserne b liver den foreslåede æ ndring  a f  
artikel 45, m ener delegationen , at den logiske konsekvens h e ra f m å være, 
at finansm in is trene  får an svare t for det no rd iske budget m od nu sam ar- 
be jd sm in istrene . D et vil i den  situ a tio n  være nødvend ig t fo r p a rlam en ta ri
kerne at kunne træ kke på fin ansm in is te rie rnes erfaringer ved vu rdering  a f  
et forslags om kostn ingsn iveau . H verken  sam arbe jd sm in istrenes sek re ta ri
a te r eller M in iste rrådssek re ta ria te t h a r kapac ite t til at vejlede p a rlam en ta 
rikerne  i det om fang, som  vil b live påkræ vet.

H vad  angår forslagene om  p ræ sid ie t, finder delegationen  det a f  hensyn 
til ønsket om  fo rtsa t øget partip o litise rin g  i N ord isk  R åd  vigtigt, at o rgan i
sa tionskom iteens forslag om  an ta l p ræ sid iem ed lem m er gennem føres. D e
legationen er endv idere  enig i, a t p ræ sid iet skal have ret til selv at frem sæ t
te og behand le  forslag.

D elegationen  går ind  fo r forslagene om  an ta l m ed lem m er i udvalgene, 
fordelingen a f  sager på udvalgene og udvalgenes ret til selv at frem sæ tte 
forslag.

D elegationen  s tø tte r ligeledes, at der indføres en valgkom ité til fo rbere
delse a f  valg i p lenum .

Som  næ vnt oven fo r er delegationen  enig i, at der sker en øget p a rtip o liti
sering, og kan derfo r stø tte  forslagene om  øget s tø tte  til partig rupperne , 
sam t at stø tte  til m ed lem m er uden  fo r p a rtig rupperne  afskaffes.

M ed hensyn til spørgsm ålet om  nedlæggelse a f  R edak tionskom iteen  for 
N ord isk  K on tak t kan delegationen  ikke følge o rgan isa tionskom iteens for
slag, m en henv iser til den  udtalelse, delegationen  afgav herom  til præ sid iet 
den  16.5.1990'.

1 H ä r  e j tryck t.
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Lars P. G am m elgaard  og Helge A dam  M øller henviser i øvrig t til den 
skrivelse, som  Lars P. G am m elgaard  h a r foranlediget send t til Ø konom isk  
U dvalg den 4. ja n u a r  1991 (se Bihang).

K øbenhavn , den 23. ja n u a r  1991

H enrik  H agem ann

B IH A N G

Uddrag af brev til udvalgssekretær Henrik W'ichmann, Nordisk Råd, dateret 
den 4. januar 1991:

” Lars P. G am m elgaard  ønsker, at der tages hensyn til de m arkerede 
s tan d p u n k te r i h ans ta le  a f  21. novem ber 1990.

D et vil sige:
1. K om iteen  er for tilbageholdende.
2. U dvalgsarbejdet bø r indskræ nkes.
3. Ingen nord isk  m om sfinansiering .
4. N ord isk  R igsdag i stedet for det nuvæ rende system .
5. Sagkyndig gennem gang a f  hele N ord isk  R åds bu reauk ra ti og sagsforløb

— foretaget a f  nogle få uvildige eksperter.
6. P artide lega tioner i stedet for nationale  delegationer.
7. A dgang til ob serva tø rs ta tu s  og senere m edlem skab  fo r E stland , Letland 

og L itauen.
8. D e baltiske lande  tilkny ttes N O R D P L U S .
9. P ræ sid iet besøger de baltiske lande og d rø fte r deres tilkny tn ing  til 

N ord isk  R åd .”

Lars P. Gammelgaards tale v/1. behandling af Nordisk Råds beretning 
1989 — 90, den 21. november 1990

D en debat, vi skal føre i dag, bø r resu ltere  i en styrkelse a f  det no rd iske 
sam arbejde.

Inden jeg næ rm ere begrunder de tte  synspunk t, vil jeg gerne takke, fordi 
m an h a r efterkom m et m in kritik  af. at der tid ligere gik så lang tid  m ellem  
sam lingerne i N ord isk  R åd og drøftelsen  her i Folketinget.

Jeg vil sam tid ig  takke m in isteren  fo r en in teressan t redegørelse, der har 
været velegnet som  debatg rund lag  sam m en m ed den delegationsberetn ing . 
som  jeg anbefa ler a t Folketinget tager til e fterretn ing .

D et er nu klart og tydeligt, at de no rd iske lande igen er på vej im od EF. 
Jeg vil vove den påstand , at et sto rt flertal a f  de no rd iske  landes befolkn ing  
om  re lativ t få å r  vil se deres lande som  m ed lem m er a f  EF. M åske vil vi 
endnu  i de tte  å rti se hele N orden  inden  for EF.

H vert land b estem m er jo  sin egen skæ bne. M en fra konservativ  side 
o p fo rd re r vi de nord iske  lande til at sta rte  den  udvikling , d e r vil m edføre, 
at de alle inden længe sam let kan være m ed i EF. D en europæ iske frem tid  
giver allerede nu det nord iske sam arbejde  en helt ny d im ension . D er b liver 
brug for at hæ vde den nord iske ku ltu r og det no rd iske  særpræg i E uropa. 
Det er også en udfo rd ring , at vi nu h a r et frit Ø steu ropa og et sam let 
Tyskland.
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EF e r jo  for nylig udv idet m ed  tre  lande  i Syd. D e nord iske lande vil på 
m ange m åder kunne afbalancere  disse landes indflydelse — på en positiv  
m åde. D et vil blive et bedre E uropa, der påv irkes a f  både  N ord  og Syd — 
og som  er åbne t over for C entral- och Ø steu ropa. D en balance kan vi slet 
ikke undvæ re.

Vi h a r i de seneste 17 — 18 å r op levet visse vanskeligheder i det nord iske 
sam arbejde , ne to p  fordi ét land  v a r inde, m ens de an d re  var ude. D an m ark  
kan og vil ikke gå ud. m en det er tydeligt, a t d e r i N orge og Sverige allerede 
nu tegner sig politiske flertal, som  er positive over for EF. D en nye 
udv ik ling  vil fjerne nogle barrierer, d e r h a r svækket d røftelsen  a f  konkrete  
em ner, h vor D an m ark  havde bu n d e t sig i EF.

N å r disse em n er løftes over i EF-regi for alle e ller flere nord iske  landes 
vedkom m ende, kan  landene s tø tte  h in an d en  i EF, og deb a tten  herom  i 
no rd isk  regi vil om sider igen blive præget a f  sto r realism e.

Vi m å alle i D anm ark  give det nord iske  og n a tiona le  arbejde  højere 
p rio rite t i denne s itua tion . Lad os præge det nye E uropa — også kultu relt. 
Lad os gøre m ere for, at vo r ku ltu r b liver kendt i E uropa. Og lad os 
in sp irere  a f  E uropa. Lad os i D an m ark  a rbejde  på tre  n iveauer, dansk, 
no rd isk  og europæ isk  — f.ek s. for, at danske og nord iske  fo rfa ttere  og 
d ig tere  får betydelig  stø rre  m uligheder fo r a t få udgivelsen a f  deres væ rker 
på hovedsprogene s tø tte t økonom isk  og på  an d en  vis. D et er m ere værd 
end nogle overbu reauk ra tiske  in fo rm atio n sk o n to re r i alle m ulige lande.

Lad os i d enne debat op fo rd re  alle danske  til igen at o p p rio rite re  det 
no rd iske  sam arbejde.

N år alt d e tte  er sagt, m å jeg  vende m ig til det p rak tiske  sam arbejde  i 
N ord isk  R åd  og N ord isk  M in isterråd . Jeg vil gå lige løs på  organ isa tions
kom iteens betæ nkning  og sige: D en  er alt for tilbageho ldende og frygtsom .

På flere o m råd er vil kom iteen  udv ide  det bu reau k ra ti, d er i fo rvejen  er 
a lt for sto rt. D et gæ lder f.eks. forslaget om  en ny valgkom ité og nye 
fagm in isterråd . M an ud v id er næ rm est udvalgsarbejdet, m en der var i 
novem berm øderne  i å r  slet ikke s to f nok til at fylde tiden  ud. T anken om  
en nord isk  m om sfinansiering  e r fo rhåben tlig  dødfød t.

M in hoved indvend ing  im od betæ nkningen  er im id le rtid , at den  blot 
bygger v idere på noget, der fungerer alt for dårligt. H ør dog græsset gro for 
et udv idet no rd isk  sam arbejde i det nye E uropa. Lad ikke alt blive som  det 
var. Lad os overveje at få en eller to  no rd iske rigsdage — på en eller to  dage
— hvert år. O gså m ed udenrigsem ner, m en ikke sikkerhedspolitik . Og lad 
m ig så gentage m it forslag fra i fjor: Lad nogle få sagkyndige gennem gå hele 
bu reau k ra tie t i N ord isk  R åd  og skære det ned  til en brøkdel. O rga
n isa tionskom iteens bere tn ing  er jo  én sto r bekræ ftelse på, at vi ikke kan 
klare denne opgave uden uvild ig  ekspertb is tand .

O p m ed den levende nord iske debat, der kan b rede sig ud i befo lkn inger
ne. N ed m ed b u reauk ra tie t og sm åtingene, der lægger gift fo r det nord iske 
sam arbejde. D et no rd iske sam arbejde, der ald rig  har været m ere n ødven 
digt end nu.

Én ting  kan vi gøre straks. Lad os — til tro d s for o rgan isa tionskom itens 
rappo rt — tage et sto rt skrid t frem  im od et virkeligt po litisk  a rbejde  i 
N ord isk  R åd.

D en nuvæ rende arbejdsform  m ed den  stæ rke stilling for de nationale  
delegationer h a r for længst overlevet sig selv. Vi er jo  nordiske. O rganisa
tionskom iten  kører v idere ad det gam le spor m ed sit forslag om , at der skal 
være så og så m ange fra hver na tion  i alle udvalgene — og partig rupperne  
får allernåd igst lov til at foreslå p ræ sid iem edlem m er.
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Alt det e r an tikvere t. D et er, som  om  vi ville opdele  Folketinget i jyder, 
københavnere  og øboer — eller lade m æ nd og k v in d e r have hver sin 
gruppe.

Lad os lade p a rtide lega tioner afløse de nationale  delegationer, og lad os 
lade partie rn e  vælge udvalg, p ræ sid ium  osv.

D et vil give no rd isk  deba t og nord isk  sam arbejde. Alt det ande t g iver 
kun nord isk  bureaukrati!

O rgan isa tionskom iten  er im od , at m an  skal have o bserva tø re r i N ord isk  
R åd. D et er helt fo rkert. Vi b ø r lade døren  stå åben  for, at de baltiske  lande 
kan sende o bservatø rer, hvis de nu eller senere ønsker det. E stland , Let
land og L itauen  bør også kunne blive m ed lem m er, n å r de forhåben tlig  
snart får na tional status.

Jeg h ilser m ed glæde, at M in iste rråde t er i færd m ed  at gennem føre et 
arbejdsprogram , som  også ru m m er B alticum . Også de baltiske in fo rm a
tio nskon to rer. M en vi m å langt videre. Lad os få disse lande tilkny tte t 
nogle a f  vore eksakte p rog ram m er allerede nu, f. eks. N ordp lu s, så de har et 
fo rtrin  frem  for det øvrige Ø steuropa.

Lad p ræ sid iet besøge de tre  lande, d rø fte  deres ønsker og sta rte  en 
drøftelse om  deres tilkny tn ing . N ord isk  R åd stå r langt friere  end  rege
ringerne og M in isterråde t. Lad os beny tte  os a f  det. D e e r vore nord iske 
brødre.

Lad m ig i øvrigt til sidst igen takke m in is te ren  for m ange gode tiltag  i 
hans ind ledende redegørelse her i dag. D og m å jeg  sige, at m ange a f  de 
bem æ rkninger, jeg  h a r frem ført, også er egnede til d røfte lse  i N ord isk  
M inisterråd .

Nordiska rådet, Finlands delegation:

F in lands delegation  i N ord iska  råde t h a r b eh an d la t m edlem sforslaget 
A 945/j och det be tän k an d e  från  N ord iska  rådets o rg an isa tionskom m itté  
(N U  1990: 7) som  h a r legat till grund  fo r forslaget.

I det fö ljande anges de frågor som delegationen  vill fästa u p p m ärk sam 
het vid u n d er den fo rtsa tta  behandlingen  av o rg an isa tionskom m ittén s 
forslag i ju r id isk a  u tsko tte t. T ill d e tta  y ttran d e  har fogats en bilaga i vilken 
synpunk ter anläggs på de föreslagna än d rin g a rn a  i av tal och reglem enten, 
(se bihang) D elegationen h a r även tid igare  u nder arbe te ts gång, genom  en 
p rom em oria  av den 20.4 .1990 om  o rgan isa tio n sk o m m ittén s arbete , som 
då översändes till k om m ittén , fram fö rt synpunk te r på  h u r N ord iska  rådets 
o rgan isation  borde reform eras.

Å land och de övriga sjä lvsty rande om råd en a  avger e tt särskilt y ttrande  
över o rgan isa tionsfrågorna . D elegationen finner det v ik tig t a tt de saker 
som  d ä r föreslås tas upp  u n d er den fo rtsa tta  behand lingen  av organ isa
tionsfrågorna i ju rid isk a  u tsko tte t.

A llm än t

D et ä r  av väsentlig  betydelse för det no rd iska  sam arbe te t a tt N o rd iska  
rådets arbete  kan u tvecklas så a tt en hög am b itio n sn iv å  kan u p p rä tthå llas
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på alla sam arbe tsom råden . N orden  b ö r även i fram tiden  kunna fram stå  
som  en m odell för e tt fram gångsrik t regionalt sam arbete .

Frågan om  N ordens roll i den europeiska  in teg rationsu tveck lingen  ä r i 
s to r u ts träckn ing  en fråga om  h u r m an  ytterligare  kan stärka  sam arbete t 
inom  N orden  och h u r de vunna resu lta ten  bäst kan tillgodogöras i en 
d ialog m ed an d ra  sam arbetso rgan  i hela E uropa. N ord iska  rådet kan inom  
ram en  for e tt b redare  sam arbete  i E uropa främ ja  nord iska  in tressen  i den 
västeu ropeiska in teg ra tionen , e tab lera  sam arbete  m ed B altikum  och u t
veckla ko n tak te rn a  till Ö steuropa. En u tveckling  i sådan  rik tn ing  fö ru tsä t
te r  a tt a rb e te t läggs om  så a tt m an  inom  det no rd iska  sam arbe te t p rio ri
te ra r  frågor som  har en europeisk  d im ension  eller ä r så specifikt nord iska  
a tt en ren t no rd isk  lösning ä r naturlig . N ord iska rådet kan på vissa o m rå 
den utvecklas till ett fo rum  d ä r  nord iska  po litiker koo rd in e ra r stä lln ingsta
ganden  in n an  saker behand las na tione llt eller i an d ra  stö rre  in te rna tione lla  
o rgan isationer.

M ed hänv isn ing  till de ovan an fö rda  principella  sy npunk te rna  hade 
delegationen  fö rvän ta t sig a tt k o m m ittén  hade fram lagt förslag till m era 
långtgående fö rstärkn ingar av rådets o rgan isa tion . B etänkandet u tv isa r a tt 
k o m m ittén  h a r varit oenig i m ånga cen tra la  frågor. K om m ittén  anger även 
m ånga betydelsefulla frågor m en ta r  in te  ställn ing till dem , vilket ger ett 
o sam m anhängande in tryck och fö rsvårar det fo rtsa tta  arbete t m ed o rgan i
sa tionsfrågorna. E nbart de förslag som  fram läggs av k om m ittén  ger därfö r 
in te e tt tillräckligt underlag  för a tt genom föra de fö ränd ringar av organ isa
tionen  som  delegationen anser nödvändiga. Ju rid iska  u tsko tte t bö r därfö r 
på g rundval av de tta  och an d ra  inbegärda y ttranden  på eget in itia tiv  lägga 
fram  ytterligare förslag till u tveckling  av rådets o rganisation .

D elegationen  kon sta te ra r a tt några av k o m m ittén s förslag (u p p rä tta n d e t 
av m in is te rråd  för u trik esh an d e lsm in is tra r och b is tån d sm in istra r) in te  är 
nya u tan  redan  tid igare  h a r fö ro rd a ts  av rådet. En del av förslagen som  
syftar till a tt fö rsnabba och förenkla p rocedu rerna , och som  delegationen  i 
p rinc ip  stöder, har även  givits en sådan  u tfo rm n ing  i b e tän k an d e t a tt m an  
kan ifrågasätta  om  de leder till önskat resultat.

D elegationen  kon sta te ra r a tt det föreligger en u p p en b ar d isk repans i h u r 
k o m m ittén  h a r tagit ställn ing  till tid igare  u tred n in g ar och fram lagda idéer. 
K om m ittén  h a r i detalj genom gått b e tänkande t om  arbe tsfo rm erna  i det 
nord iska  sam arbete t (N U  1983:9) och en k o n su ltrappo rt angående p resi
d iesek re taria te ts  o rganisation . D ärem o t h a r k o m m ittén  u ttryckligen inte 
tagit ställn ing  till m ånga av in te rna tione lla  sam arbe tskom m ittén  förslag 
(N U  1988:4 och N U  1989:7) eller till de id ép ro m em o rio r som  fram lagts 
av några tid igare  p resid iesek re terare  och som  har bilagts betänkandet. 
D elegationen anser det vara  en brist a tt särskilt dessa s is tn äm n d a  p ro m e
m o rio r in te  h a r givits en m era seriös behandling.
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Några stora reform er

I syfte a tt stärka  det no rd iska  sam arbe te t genom  en effektivering av 
rådets a rbe te  bö r några stora  re fo rm er snabb t genom föras. F in lands dele
gation  vill för sin del p rio rite ra  fö ljande fyra frågor:

M inisterråd  för u trikes-, u trikeshandels-, och b is tån d sm in is tra rn a

D elegationen s töder k o m m ittén s förslag till p rec iseringar av H elsing
forsav talet beträffande fö ru tsä ttn in g a rn a  fö r sam arbe te t kring  in te rn a tio 
nella frågor. D elegationen k o n sta te ra r sam tid ig t a tt en behand ling  av 
in te rna tione lla  frågor m ed ankny tn ing  till det no rd iska sam arbe te t har 
varit en trak ta tfä s t del av sam arbe te t sedan  H elsingforsav talet träd d e  i 
kraft 1962. R edan  före H elsingforsav talets tillkom st förekom  inom  N or
diska rådet en behand ling  av no rd iska  sam arbetsfrågo r på in te rna tione llt 
p lan u tgående från den praxis som hade u tveck lats sedan rådet g rundades. 
H elsingforsavtalet lägger därfö r in te  heller i n u v aran d e  u tfo rm n ing  h inder 
i vägen lö r en u tv idgning  av nuv aran d e  praxis vad gäller u trikespo litisk t 
sam arbete .

D elegationen o m fa tta r  v idare  det nya förslaget om  m in is te rråd  för u tr i
kesm in istra rna  och s tö d e r som  tid igare  u p p rä tta n d e t av m in is te rråd  för 
u trikeshande ls- och b is tån d sm in istra rn a . D elegationen ko n sta te ra r a tt 
kom m ittén  h a r u tgått från  a tt m ilitä rp o litisk a  frågor, liksom  h ittills, skall 
ligga u tan fö r rådets kom petens.

På p arlam en tarik ersid an  föreslår k om m ittén  a tt p res id ie t ges an svare t 
för behandlingen  av överg ripande in te rna tione lla  frågor, och a tt ekono
m iska u tsko ttet utvecklas i rik tn ing  m ot e tt in teg ra tionsu tsko tt. D elegatio 
nens u p p fa ttn ing  h a r varit a tt ett in te rn a tio n e llt u tsko tt b o rde  in rä ttas  
enligt det förslag som  tid igare  har fram lagts. N ord iska  råde t behöver e tt 
organ som  helt kan koncen trera  sig på substansfrågorna  i re la tio n ern a  m ed 
övriga E uropa, särskilt m arknadsfrågorna  och det no rd iska  sam arbe te t 
inom  ett u tv idgat eu ropeisk t ekonom isk t sam arbe tsom råde . D elegationen  
kan em ellertid  stöda k om m ittén s förslag, genom  a tt det in n eb är e tt första 
steg m ot en förstärkn ing  av arbete t m ed in te rn a tio n e lla  frågor inom  råds- 
o rgan isa tionen . D elegationen unders tryker att p resid iet och ekonom iska 
u tsko tte t bö r ges de personalresu rser som  ä r  nödvänd iga  för a tt de nya 
uppg ifterna skall kunna h andhas på ett tillfredsstä llande  sätt. D elegatio 
nen anser, i likhet m ed k o m m ittén  a tt alla u tsko tt på sina o m råd en  som  
tid igare  bö r behand la  in te rn a tio n e lla  frågor, särsk ilt såd an a  som  ä r v ik ti
gare m ed tanke  på sam arbe te t i E uropa.

G em ensam t nam n och sek re ta ria t för hela råd sorgan isa tionen

Enligt H elsingforsavtalet ä r  N ord iska  rådet e tt sam arbetso rgan  for pa rla 
m en t och regeringar. N ä r m in is te rråd e t g rundades än d rad es  av ta le t in te  på 
denna punkt. D et no rd iska  sam arbe te t skulle särskilt u tå t få en m ycket 
k larare  profil om  m an skulle slå fast a tt allt sam arbete  u tfö rs inom  ram en



50

for ju s t N ord iska  rådet och an v än d a  det som  gem ensam t nam n för såväl 
råd som  m in is terråd , i H elsingforsav talets anda . U n d er N ord iska  rådet 
skulle då finnas en p a rlam en tarikerfo rsam ling  och en m in isterrådso rgan i- 
sation . B ruket av N ord iska  m in is te rråde t som  en helt separat benäm ning  
skulle upphöra.

D elegationen  n o te ra r a tt k o m m ittén  in te n ärm are  h a r analyserat frågan 
om  en sam m anslagning  av de tv å  gem ensam m a sekre taria ten . T anken  a tt 
slå ihop  p resid iesek re taria te t och m in is te rråd ssek re ta ria te t av färdas m ed 
a tt en sådan  sam m anslagning  kan bli kostsam  och a tt rådet och dess 
p resid ium  "k an  önska” ett eget sek re taria t. Enligt delegationen ä r det m est 
vägande skälet för en sam m anslagning  den kvalita tiv t fö rb ä ttrad e  och 
fö renk lade  substansberedn ingen  av ä ren d en a  som  ett närm are  sam arbete  
m ellan sek re taria ten  skulle ge. S am tid ig t skulle denna fö rb ä ttrad e  bered 
ning ge p a rlam en ta rik e r och m in is te rråd  b ä ttre  grund  för po litiska avgö
ran den  och lin jeavvägningar. En sam m anslagning  skulle in te  heller inne
bära  a tt p resid iesek re taria te t skulle fö rsv inna. D et gem ensam m a sekre ta
ria te t skulle ha en sjä lvständ ig  enhe t för parlam en ta rik e rsam arb e te t och 
dessu tom  skulle parlam en ta rik e rn a  i s itt a rbe te  ges tillgång till sek re ta ria 
te ts  hela kom petens.

Två sessioner per år

F ö r a tt få till stånd  en snabbare  a rbetsry tm  och fram for allt ett snabbare 
b eslu tsfa ttande  b ö r N ord iska  rådet i fo rtsä ttn ingen  hålla å tm in s to n e  två 
sessioner per år. E fra renhe te rna  v isar a tt en höstsession kan hållas u tan  att 
flera dagar behöver reserveras fö r höstm ö tena . D et h a r även  varit m öjligt 
a tt k om prim era  den o rd in a rie  sessionen. H ela råde t ä r  sam lat i slu tet av 
jan u a ri till u tsko ttsm ö ten , och nästan  hela rådet m öts på olika tid p u n k te r i 
m aj och sep tem ber. D et finns alltså  också an d ra  a lte rn a tiv a  tid e r som  kan 
u tny ttjas  för sessioner. A tt e tt särskilt beslut om  en an d ra  session m åste 
fa ttas varje å r fö ro rsakar sto ra  problem  och osäkerhet i p laneringen  av 
a rbe te t, särskilt för det land  som  s tå r i tu r  a tt vara  arrangör.

S trävan  b ö r vara  a tt koncen trera  den  ena årliga sessionen på några stö rre  
sakfrågor, m en d e tta  skall in te  ställas som  ett d irek t k rav . R ent arbetsm äs- 
sigt ä r  det viktigt a tt sessionerna kan an v än d as för a tt s lu tbehand la  saker 
och sända dem  v idare  till m in is te rråde t. En höstsession är angelägen 
särskilt m ed tanke  på rådets budgetbehandling . T id  borde  i regel vid varje 
session reserveras för generaldebatt. M in is te rråde t och presid ie t kan vid 
behov m ed sina an fö randen  styra in deba tten  på något cen tra lt politisk t 
tem a.

D irek t infly tande på budgeten

D et sam arbete  som  i budgetbehandlingen  har u tvecklats m ellan parla 
m en ta rikerna  och m in is te rråde t har gradvis givit N ord iska rådet stö rre  
m öjligheter a tt påverka  innehålle t i den  no rd iska  budgeten . D elegationen
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anser a tt m an  nu bör gå v idare på denna linje och infora  en p ro ced u r som  
ger parlam en ta rik e rn a  reell budgetm ak t. En sådan  fö rän d rin g  av p ro ced u 
ren skulle vara ägnad a tt skapa s tö rre  realism  i b udge ta rbe te t och sam tid ig t 
gc parlam en ta rik ern a  en stä lln ing  som  m er än fö r närv a ran d e  vore förenlig  
m ed deras roll som  fö re trädare  för de nationella  p a rlam en ten . En fö rstä rk 
ning av p a rlam en tarikerin fly tande t ä r  även en viktig  aspekt m ed tanke  på 
utvecklingen av regerings- och parlam en ta rik e rsam arb e te t i E uropa m era 
generellt.

D elegationen stöder, som ett första steg, den av k o m m ittén  föreslagna 
ändringen  av behand lingsproceduren . D elegationen anser em ellertid  a tt 
m ålet b ö r vara  a tt ge parlam en ta rik e rn a  ett d irek t in tly tande  på  budgetens 
to ta ln ivå . Enligt de legationen  kan en sådan  o rdn ing  införas i form  av en 
fö rhand lingsprocedur m ellan rådet och m in is te rråd e t, u tan  att form ell 
överstatlig  beslu tanderä tt införs.

Övriga frågor

I det fö ljande ta r  delegationen  ställn ing  till några övriga frågor som  är 
väsentliga m ed tanke  på det fo rtsa tta  arbete t.

R egeringssam arbetet

H uvudprob lem et i det no rd iska sam arbete t idag ä r a tt regeringarna in te  
har visat tillräcklig  in itia tiv k ra ft när det gäller no rd iska  sam arbetsfrågor. 
En förstärkn ing  av sam arbete t på regeringsnivå ä r därfö r av väsentlig  
betydelse för a tt det no rd iska  sam arbe te t skall kunna  d rivas  fram åt m ed 
kraft. D elegationen beklagar a tt m in is te rråd e t in te  lät sig rep resen teras i 
kom m ittén  och att kom m ittén s be tän k an d e  följaktligen innehåller få fö r
slag beträffande m in is te rråde ts  arbete . D elegationen fram håller em ellertid  
a tt det på de tta  o m råd e  sedan tid igare  finns olika förslag som  syftar till en 
förstärkn ing  av m in is te rråd e ts  arbete . N ord iska  rådets p resid ium  bör d ä r
för inleda en dialog m ed sam arb e tsm in istra rn a  om  hu r m in is te rråde ts  
arbete  kan ges stö rre  tyngd och s tarkare  fö rankring  i de nationella  regering
arna.

A ntalet p res id iem ed lem m ar

D elegationen anser a tt k om m ittén s förslag om  att p resid iem ed lem m ar- 
nas an ta l skall vara  m inst tio  och högst elva in te  ä r  tillfredsställande. F ör 
a tt undvika speku lationen  och ständiga fö ränd ringar i p resid ie ts  sam m an 
sä ttn ing  m åste  m ed lem san ta le t vara  fast. D elegationen  h än v isa r h ä r till de 
m o tiveringar som  h a r an fö rts  i en reservation  på denna punk t av kom m it- 
tém ed lem m en  K im m o Sasi. D elegationens u p p fa ttn ing  är a tt p resid ie t bö r 
bestå av 10 m edlem m ar.

U tsko ttens ställn ing

R apporten  innehåller flera förslag, som  b erö r u tsko tten s arbete , nam n
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och sam m ansättn ing . D elegationen s töder k om m ittén s förslag om  att alla 
u tsko tten  b ö r vara  lika stora, dvs. a tt alla har 13 m ed lem m ar. I fråga om 
förslaget om  u tsko ltens nam n, de la r delegationen  därem o t in te  k o m m it
téns uppfa ttn ing  u tan  ställer sig bakom  de synpunk ter, som  riksdagsm an 
Sasi fram hällit i sin reservation  i frågan. U tsko tten s nam n  skall i p rinc ip  
vara  så enk la  som  m öjligt. En täckande  saksbeskrivn ing  i nam nen  ä r  ändå  
om öjlig  a tt förverkliga.

D elegationen stä ller sig betänksam  till hela det refo rm paket, som  rör 
valet av u tsko ttso rd fö rande , tillsä ttan d e t av u lsko ttsek re terare  sam t än d 
ringen av u tsko ttssek re terarens stä lln ing  och ansvarsre la tion  i fö rhållande 
till sitt u tsko tt. D elegationen u tgår från a tt u tsko ttens in tegrite t och själv
b estäm m an d erä tt inte får begränsas u tan  snarare  bör stärkas. Av denna 
an ledn ing  m o tsä tte r sig delegationen  förslaget om  att p lenarforsam lingen  
skall utse o rd fö randen . N u v aran d e  praxis, som  även är den rådande  i de 
nationella  parlam en ten , a tt u tsko tten  själva u tse r sina o rd fö randen  bör 
gälla även i fo rtsä ttn ingen . L ikaledes bö r n u varande  o rdn ing  gälla angå
ende u tsko ttssekre terarens ansvarsfö rhållande. D elegationen godkänner 
in te k om m ittén s förslag, att u tsko ttssek re teraren  även i substansfrågor 
inom  u tsko tte ts  ansvarsom råde  b lir understä lld  p resid iesekre teraren . Pre- 
sid iesekreterarens sam ordn ing  och ledning av verksam heten  inom  sekreta
ria te t ä r  fullt möjlig och har också skett inom  nuvarande regelverk. S lu tli
gen vill delegationen in te  heller, av sam m a ovan an fö rda  an ledning , stryka 
den paragraf, som  ger u tsko tten  rä tt a tt u tta la  sig vid val av u tsko ttssekre- 
terare.

K om m ittén s förslag om  att än d ra  närvaro - och y ttran d e rä tten  på u t
sko ttsm ö tena  finner delegationen  opåkallad . Nu gällande praxis h a r inte 
lett till o k la rhe te r eller kom plikationer. T värtom  kunde kom m ittén s fö r
slag leda till en ökad byråkra ti i och m ed in fö randet av en tung beslu tsp ro 
cess om  t. ex. höring av sakkunniga. V ad angår de nationella  tjän s tem än 
nens närvaro  vid m ötena, anser delegationen att det bö r ligga i de n a tio n e l
la de legationernas kom petensom råde  a tt bedöm a de tta  behov och fatta  
beslut.

D en m ötesry tm  som  kom m ittén  sk isserar i anslu tn ing  till förslaget om 
ny m ötestekn ik  förefaller något betänklig . E fter sessionen skulle u tsko tten  
enligt den föreslagna m odellen  in te  ha no rm ala  m öten  förrän  u n d er som 
m aren , och därefte r skulle de träffas först i novem ber. Enligt delegationens 
upp fa ttn ing  är det viktigt a tt N ord iska  rådets arbete  kom m er i gång snabbt 
e fter sessionen och a tt u tsko tten  håller m öten  redan  u nder våren . L ikaså är 
det viktigt a tt u tsko tten , särskilt m ed tanke  på budgetbehandlingen , sam 
las redan tidigt på hösten. D ärem ot kan u tsko ttens som m arm öten  bedö
m as m era kritisk t. S om m arm öten  bör p rim ärt hållas om  någon särskild  
fråga om  u tsko ttens arbete  k räver de tta , och om  denna ger speciell an led 
n ing a tt studera  någon in s titu tio n  eller någon aktuell region.
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D elegationen  h a r tid igare  u tta la t s töd  fö r a tt in fö ra  en ny in itia tiv fo rm , 
u tskottsförslag. D elegationen  har d ä rfö r i p rinc ip  inga in v än d n in g a r m ot 
kom m ittén s förslag på den n a  punk t, och kan även  stöda  a tt förslagsform en 
presid ieförslag  införs. D e m o tiveringar som  k o m m ittén  fram för ger em el
lertid  en ok lar bild av  de nya forslagsform erna. P resid ie- och u tsko ttsfor- 
slagen beskrivs närm ast som  en ny form  av m edlem sförslag . D elegationen  
fram håller a tt den ursprungliga idén h a r varit a tt ett u tsko tt u tgående från 
den po litiska vilja u tsko tte t h a r snabb t skall k unna  ta in itita tiv  och lägga 
fram  förslag d irek t for p lenarforsam lingen . M ed den  uppläggning av de 
nya in itia tiv en  som  skisseras i k om m ittén s b e tän k an d e  ä r det tveksam t om  
de kan leda till snabbare behandling . Enligt de legationens u p p fa ttn ing  bör 
u tskotts- och presid ieförslag  närm ast jäm fö ra s  m ed färdiga betänkanden  
av u tsko tten . F ö r a tt undv ika  sam m anb landn ing  m ed de nuv aran d e  fo r
slagsform erna kan det d ärfö r vara skäl att överväga en an n an  nam nform  
för de nya in itia tivm ö jligheterna .

R isken för onödiga konflik ter inom  rådsorgan isa tionen  ökar genom  att 
p resid iet kom m er a tt börja  arbeta  som  ett u tsko tt om  k om m ittén s förslag 
förverkligas. F ö r a tt undv ika  rev irs trid e r bo rde  presid ieförslagen begrän
sas till p resid ie ts  eget verksam hetsom råde. D elegationen anser a tt d enna 
begränsn ing  in te p åverkar p resid ie ts  m öjligheter a tt agera så som  det 
politiska läget fö ru tsä tter. G enom  ett ak tiv t och nära  sam arbete  m ellan 
p resid iet och u tsko tten , och m ed u tny ttjan d e t av den nya förslagsform en 
för u tsko tten , kan nya po litiska in itia tiv  på specia lom råden  i fram tiden  tas 
snabbt av u tsko tten  och föras v idare  till m in is te rråd e t genom  fram stä ll
n ingar avgivna av p resid iet.

O bservatö rer

U tbyggnaden av de ex terna  k o n tak te rna  in n eb är a tt N ord iska  rådet 
efterhand  får flera in te rna tione lla  gäster till sessionerna. D elegationen 
anser därfö r, i likhet m ed  ko m m ittén , a tt en ny deltagarkategori m ed 
rubriken  o bserva tö re r bö r öppnas för sessionerna. D elegationen fram hål
ler em ellertid  a tt begreppet observa tö r i in te rna tione lla  o rg an isa tioner har 
en bestäm d  betydelse och anser a tt även N ord iska  rådet, om  den n a  term  
tas i bruk, bö r p recisera o b serva tö re rnas sta tus. K om m ittén s förslag är 
oklart pä denna punk t, och kan ge dem  som  de lta r som  o bserva tö re r en 
felaktig bild  av sin ställn ing  inom  rådet.

F rågeinstitu te t

D et nya förslaget om  ” förespörsel” verkar in te  a tt i sig tillfö ra  rådets 
a rbete  något nytt. som  in te  redan  inom  nuv aran d e  regelverk vore m öjligt. 
Frågan presen teras även i k om m ittén s be tän k an d e  på ett sätt som  skapar 
y tterligare förv irring  kring det redan  nu brokiga frågeinstitu te t. D elegatio
nen anslu ter sig till det förslag som  h ar fram förts i reservationen  av

N ya forslagsform er
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k o m m ittém ed lem m en  K im m o Sasi, enligt vilket rådet skall ha endast två 
fo rm er av frågor, m un tliga och skriftliga. M untliga frågor skulle då som  
n u varande  snabbfrågor besvaras u n d e r sessionen och skriftliga frågor skul
le besvaras inom  den tidsfrist som  nu gäller fö r frågor m ellan sessionerna.

Sekreterarkollegiet

D elegationen  m o tsä tte r sig en fo ränd ring  av sekreterarko lleg iets status. 
K ollegiets d irek ta  m edverkan  och infly tande ä r  v ik tig  för a tt säkra att 
rådets hela sek re taria tso rgan isa tion  kan u tny ttjas  så väl som  m öjligt, och 
för a tt upp rä tth å lla  ansvare t och in tresse t för den gem ensam m a verksam 
heten  i de nationella  sek re taria ten . D elegationen  anser även a tt p resid iet 
bö r kunna av lastas genom  en långtgående delegering av ä renden  till sekre
terarkollegiet. V idare fö ru tsä tte r delegationen  a tt sek re taria te ts  uppgifter 
även i fo rtsä ttn ingen  defin ieras enligt den lydelse nuv aran d e  § 33 i a rb e ts
o rdningen  har.

D elegationen anser i likhet m ed kom m ittén  det vara riktigt a tt en 
särskild  a rbe tso rdn ing  för sekreterarkollegiet u tarbetas . I arbetso rdn ingen  
bö r em ellertid , enligt vad som  ovan h a r an fö rts , sekreterarko lleg iets up p 
gifter slås fast enligt den lydelse som  §§ 13 och 14 i a rbe tso rdn ingen  för 
p resid iesek re taria te t nu har.

D elegationen be to n ar a tt ökad tjän stem an n am ed v erk an  i arbetet även i 
övrig t förefaller oundvik lig  om  a rb e ts in ten site ten  skall ökas u tan  a tt p arla 
m en ta rik ern a  anv än d er m era tid  än för nä rv a ran d e  för råd sarbe te t. V issa 
saker borde kunna behandlas på tjän stem an n an iv å  efter a tt de nationellt 
h a r k larerats m ed de ansvariga po litikerna . V id sidan  av p resid iets arbete 
kunde de tta  även gälla för u tsko ttens del, så a tt en viss delegering av 
ru tin sak e r och m indre  politiska frågor görs till tjänstem annag rupper.

M in isterrådsrep lik

D elegationen avv isa r k om m ittén s förslag om  a tt införa  s. k. m in is te r
rådsreplik . Förslaget kallas för en idéskiss, m en h a r lagts fram  u tan  n ä rm a
re analys. Förslaget kan i värsta  fall leda till a tt u tsko ttens arbete , som  har 
u tfö rts u n d er hela året och ofta h a r förelegat i färd ig t skick i flera m ån ad e r 
före sessionen, plötsligt under pågående session slås sönder genom  att 
m in is te rråd e t först då kom m er m ed sina synpunkter.

D ärem ot anser delegationen det vara angeläget a tt själva tanken  bakom  
d e tta  förslag förverkligas, näm ligen m öjligheterna a tt inom  rådsarbete t i 
e tt tid ig t skede beakta  de synpunk te r som  m in is te rråd e t even tue llt kan ha 
på någon sak som  ä r u nder beredning . En stö rre  växelverkan bör fås till 
stånd  m ellan u tsko tten  och m in is te rråd e t genom  ett n ärm are  sam arbete  
m ellan  sek re taria ten , och genom  a tt någon ledande tjän stem an  från  mi- 
n is te rrådssek re ta ria te t ru tinm ässig t ä r  nä rv a ran d e  vid u tsko ttens m öten.
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N ordisk  om budsm an  

D elegationen  n o te ra r a tt k o m m ittén  beträffande frågan om  en nord isk  

om budsm an  har valt a tt endast föreslå a tt saken skall u tredas y tterligare. 
F rågan h a r b eh and la ts  u n d e r en lång följd av å r i o lika in s tan ser inom  
N ord iska  rådet och m in is te rråd e t. D e po litiska  aspek terna  på frågan d is
ku terades senast i b e tänkande t från  råd e ts  in te rn a tio n e lla  sam arbetskom - 
m itté . D elegationen  anser d ä rfö r a tt e tt po litisk t stä lln ingstagande till 
denna fråga nu b ö r tas och a tt m an  därefter, om  en ighet om  a tt u p p rä tta  en 
o m b u d sm an n a in s titu tio n  uppnås, u tred e r h u r den  exakt skall förverkligas. 
D elegationen ä r  fö r sin  del beredd  a tt i positiv  anda  d isku te ra  hu r N o rd is
ka rådet kunde tillvara ta  en om b u d sm an n afu n k tio n . D et behövs en in 
stans som  h ar i uppgift a tt bevaka no rd iska  m edborgares rä ttig h e te r i 
fö rhållande till nord iska  avtal.

Ny m ötestekn ik

Förslaget om  att införa  ny tekn ik  i m ö tesru tin e rn a  ä r som  såd an t bra. 
TV - och te lefonkonferenser får em ellertid  in te  innebära  a tt p a rlam en ta ri
kerna i N orden  i fo rtsä ttn ingen  i m in d re  u ts träckn ing  än fö r nä rv a ran d e  
träffas personligen. F ö r vissa ty p er av tjänstem annaöverläggn ingar b ö r 
em ellertid  den nya tekn iken  k unna  an v än d as m ed fördel. Av kostnadsskäl 
b ö r tekn iken  byggas ut i n ära  sam arbete  m ed m in is te rråd e t och de n a tio 
nella stä llfö re träd ark o n to ren . D en tekn ik  som  behövs b ö r k unna  b rukas av 
hela rådso rgan isa tionen .

H elsingfors den 18 jan u a ri 1991

E lsi H etem äki-O lander  
Ordförande

G uy L indström  
Generalsekreterare

B IH A N G

Bilaga till Finlands delegations yttrande över medlemsförslag om det nordis
ka samarbetets former och organisation m.m.:

U tgående från  det generella u tlå tan d e  som  F in lands delegation  h a r 
avgivit m ed an ledningen  av o rg an isa tionskom m ittén s rap p o rt h a r  i det 
fö ljande sam m an fa tta ts  de detalj k o m m en ta re r som  u tlå tan d e t ger an led 
ning till angående de föreslagna avtals- och arbe tso rdn ingstex te rna .
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K om m en tarer till ändringarna i H elsingforsavtalet (Bilaga I)

Art. 51

Fin lands delegation  h a r i sitt u tlå tan d e  tagit ställn ing  till an ta le t ses
sioner per å r  och anser a tt de bö r fastställas till två . I det fall a tt k o m m it
téns förslag dock går igenom  b ö r fo rm uleringarna  ses om . O rdalydelsen  i 
m om en t tv å  i artikel 51 (” p lenarforsam lingen  håller o rd in a rie  session 
m inst en gång om  å re t” ) s tå r i konflik t m ed form uleringen  i m om en t tre, 
d ä r  m an ko n sta te ra r a tt p lenarforsam lingen  (b land  an d ra) kan beslu ta  om  
att hålla ex trasession. V ad b lir då skillnaden m ellan en ” an d ra  o rd in arie  
session” och en ”ex trasession?”

Art. 52

D elegationen h a r i s itt u tlå tan d e  an se tt a tt an ta le t p resid iem ed lem m ar 
b ö r vara  10. (I den nya tex ten  ta la r m an  om  ” led am ö te r” , m edan  m an  i 
övriga de la r av av ta le t ta la r om  ” m ed lem m ar” . T erm inologin  bö r i av 
ta lstex ten  vara konsekvent.)

Art. 53

D å m an i kom m ittéförslaget ger även p resid ie t förslagsrätt och egen 
saksbehandling  (nya art. 55), vore det logiskt a tt i artikel 53 tillägga att 
fö ru tom  u tsko tten  även p res id ie t h a r  till uppgift a tt fö rbereda  sakernas 
behand ling  i rådet.

Art. 55

K om m ittén  h a r i s itt b e tänkande  föreslagit tv å  nya fo rm er av förslag: 
p resid ieförslag  och u tskottsförslag . O m  d e tta  går igenom  bör an d ra  m o
m en te t i art. 55 om form uleras så a tt det in te  in n eb ä r a tt u tsko tten /resp . 
p resid ium  bör u tsko tts- resp. p resid iebehand la  sina egna förslag. A rtikeln  
bö r innehålla  e tt tred je  m om en t d ä r  m an  besk river fö rfa rande t i dessa fall. 
Ä ven borde kom petensom råde t (dvs. överg ripande in te rna tione lla  frågor) 
för p resid ieförslagen slås fast, för a tt undv ika  rev irtv is te r m ellan u tsko tt 
och p resid ium . (Jfr även ko m m en tare rn a  nedan  angående a rb e tso rd 
ningens §§ 30 och 38.)

K om m entarer till ändringarna i arbetsordningen (Bilaga II)

§ 1 2

1 första m om en te t ta la r  m an  igen om  ledam ot (jfr k o m m en ta r om  art. 
52), b ö r vara  m edlem . E ftersom  pres iden ten  också ä r  vald m edlem  borde 
m an  an tingen  stryka o m n äm n an d e t av p residen ten  som  överflödigt eller i 
fo rtsä ttn ingen  tala om  ” annan  vald m ed lem .”

§ 1 4

D en nya frågeinstitu tionen  ” forespörsel” h a r  i delegationens u tlå tan d e  
in te  m ö tt förståelse. G å r förslaget dock  igenom  bö r saken beskrivas på  ett
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m era u ttö m m an d e  sätt i a rbe tso rdn ingen . I den form  förslaget nu har 
fö rb lir term en  y tterlig t dunkel. U r tex ten  fram går ej vad som  avses, e ller 
vem som  har in itia tiv rä tt.

§ 1 7

Sista m om en te t i nya § 17 om  a tt e rsä tta re  i p resid ie t fungerar som  
fullvärdig  m edlem , förefaller opåkallad . H ela det no rd iska  system et verkar 
på alla n ivåer u tgående från  a tt e rsä tta re  d e lta r fu llvärdigt i a rbetet. I så 
fall bö r tillägg göras på flera punk ter.

§20

Form uleringen  a tt b erö rda  u tsko tt skall beredas m öjlighet a tt y ttra  sig 
innan  presid ieförslag  föreläggs p lenarforsam lingen  ä r olycklig och b äd d ar 
för k om petenstv is te r m ellan  u tsko tt och p resid ium . D et om råde  som  p re
sid iet kan avge förslag om  borde vara  så k lart d efin iera t a tt de in te  skall 
finnas något ” berö rt u tsk o tt”  m era i saken. J fr  kom m en taren  ovan  angå
ende art. 55.

§22

D elegationen h a r i s itt u tlå tan d e  fram hållit a tt sekreterarko lleg iets stä ll
n ing som  beredande  och beslu tande instans skall bevaras. I en lighet m ed 
de tta  bo rde  så lunda § 22 u tfo rm as enligt följande: ” P resid ie t kan beslu ta  
om  delegation  av beslu tan d erä tt till sekreterarkollegiet, p resid iesekretera- 
ren eller an n a t o rgan i rå d e t” . J fr  även  kom m en ta re rn a  nedan  till § 34 
sam t rö ran d e  sekreterarko lleg iets arb e tso rd n in g  § 4.

N u gällande § 23

K o m m ittén  föreslår a tt paragrafen  om  procedu ren  vid val av u tsko tts- 
sek reterare  strykes. 1 den n a  ges u tsko tten  rä tt a tt u tta la  sig innan  p resid iet 
fastslår valet. F in lands delegation  anser a tt den bö r b ibehållas, för a tt 
befästa  u tsko ttens legitim a in tressen  i frågan. J fr  även k o m m en ta re rn a  till 
§ 25 sam t rö rande  arbe tso rdn ingen  för p res id iesek re ta ria te t § 9.

§ 2 3

Frågan om  obse rv a tö re r i in te rn a tio n e lla  organ ä r  m ycket m ångfacet
te rad  och b ö r behand las m ed y tte rs ta  precision . F orm uleringen  i § 23 är 
för diffus och läm nar m ånga frågor öppna. T. ex. bo rde  tillvägagångssättet 
vid observatö rers begäran a tt få y ttran d e rä tt bestäm m as. V ilken b lir skill
naden  m ellan redan nu inb judna  ”gäster” och ” o b se rv a tö re r” ? 1 m otive
ringarna  fram går a tt m an  in te  velat skapa en p erm an en t o bserva tö rssta tu s
— m en d e tta  fram går in te  u r tex ten  i a rbetso rdn ingen .

§ 2 4

I den nya a rbetso rdn ingen  har k o m m ittén  föreslagit en kort arbetsupp - 
g iftsbeskrivn ing  för u tsko tten  och in lett paragrafen  m ed: ” F ör beredning
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av ä renden  in fö r p lenarforsam lingen  D enna  form ulering , som  i och 
för sig ä r  korrekt, beskriver än d å  bara  en del av u tsko ttens uppgifter. 
B ättre  vore a tt an tingen  hålla fast v id  den gam la form uleringen , d ä r 
u tsko tten  helt enkelt räknas upp , eller a tt i ko rta  ordalag  m en dock u tfö rli
gare beskriva u tsko ttens uppgifter.

§ 2 5

D elegationen  h a r i sitt u tlå tan d e  se tt det som  princip ie llt v ik tig t a tt 
u tsk o ttso rd fö ran d en a  även  i fo rtsä ttn ingen  väljs av u tsko tten  b land  dess 
m ed lem m ar. D en av kom m ittén  fö ro rdade nyordningen  s trid e r m ot all
m än parlam en tarisk  praxis i alla nord iska  länder. Paragrafen  bör bestå i 
o fö rän d ra t skick.

§ 2 6

M otiveringen till änd ring  av delega tionernas plikt eller rä tt a tt utse 
(” b ö r” har än d ra ts  till ” k an ” ) an n an  m edlem  vid förfall av o rd in arie  
m edlem  fö rb lir oklar.

§ 2 7

B egränsningen av närvaro - och y ttran d e rä tt i u tsko ttsm ö tena  behandlas 
även i delegationens u tlå tande . D en nya form uleringen är illa underbyggd 
och väcker m ånga frågor. T eoretisk t kan m an  u testänga egna u tsko ttsm ed- 
lem m ar. V ilka tjän stem än  få r delta? B lir det en personlig  rä tt?  D isk rim ine
ring m ellan länder och g rupper b lir möjlig.

§ 3 0

Förefaller ologiskt a tt u tsko tten  skall begära u tredn ing  om  sina egna 
förslag. Förslagen borde  redan  i sig vara  underbyggda och u tredn ingarna  
g jorda innan  m an gör förslaget. Paragrafens an d ra  m ening  b ö r utgå. Jfr 
även ko m m en tare rn a  rö rande  art. 55 ovan och § 38 nedan.

§ 3 4

D elegationen h a r i s itt u tlå tan d e  generellt tagit ställn ing  för ett b ev a ran 
de av sekreterarko lleg iets ställn ing, vilken behand las i flera av kom m itténs 
ändringsförslag  (jfr kom m en taren  ovan till § 22 och nedan  ang. sekreterar- 
kollegiet a rb e tso rdn ing  § 4). Sekreterarkollegiet b ö r även i fo rtsä ttn ingen  
b is tå  p lenarforsam lingen  och p resid ie t, och in te  såsom  föreslagits i § 34 
var rådg ivande organ till p resid iesekreteraren .

N u gällande § 35

K om m ittén  föreslår strykning av paragrafen  d ä r m an  k o n sta te ra r a tt 
p resid iet u tser p resid iesek re teraren  och faststä ller p resid iesekre taria te ts  
p laceringsort. M otivering  för strykningen saknas. Förefaller opåkallad .
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K om m ittén  föreslår a tt de nationella  delega tionerna  ” skall bevaka att 
beslut i råde t och m in is te rråd e t genom fors na tio n e llt” . D et ä r  v ik tig t a tt 
s tram a upp uppföljn ingen av beslu ten . V ad gäller m in is te rråd e t finns 
m yndigheten  in te i delega tionerna  u tan  på regeringssidan. D et fram går 
in te  vilka befogenheter den nya form uleringen  ger delegationerna.

§38

I pa rag ra f 38 (sam t 41 och 46) behand las u tsko tts- och presid ieförslagen 
när det gäller deras behand ling  i råd s in stanserna  som  iden tiska m ed van li
ga m edlem sförslag, dvs. som  om  u tsko tten , resp. p resid ium  gav betänkan- 
den om  sina egna förslag. D etta  kan in te  vara  rim ligt (jfr kom m en taren  
ovan om  art. 55 sam t § 20). D essa parag rafer m åste  till dessa de la r skrivas

§44

K om m ittén  har valt a tt in te än d ra  på rem issfö rfarandet, u tan  hållit 
beslu tskom petensen  om  rem isserna  hos p resid iet. F in lands delegation  har 
sett a tt det vore logiskt om  beslu ten  att införskaffa u tlå tan d en  kunde fattas 
av u tsko tten  själva och fö ro rd a r så lunda  en änd ring  av första  m om en te t i 
d enna paragraf.

K om m entarer till arbetsordningen JÖr rådets presid iesekretaria t (Bilaga III)

F in lands delegation  h a r i s itt u tlå tan d e  k o n sta te ra t a tt u tsko ttens befo
genheter a tt sjä lvständ ig t u tfo rm a sitt a rbete  och beslu ta  om  dess fo rm er 
inte får begränsas. D ärfö r o p p o n era r m an  sig även m ot a tt u tsko ttssek re te
rarnas an svarsre la tioner änd ras  och att de i fo rtsä ttn ingen  skulle u n d ers tä l
las p resid iesek re teraren  även  i frågor gällande fö rberedelser och uppfö lj
n ing av ä renden  inom  u tsko tte ts  an svarsom råde . D elegationen  håller fast 
vid den ursprungliga form uleringen  (i den  n u v aran d e  a rbetso rdn ingen  
§ 10). J fr  även k o m m en ta r ovan om  rådets a rb e tso rdn ing  rö ran d e  nu 

gällande § 23.

K om m entarer till arbetsordning för N ord iska  rådets sekreterarkollegium  
(Bilaga IV)

§ 4

F in lands delegation  h a r m o tsa tt sig a tt sekreterarko lleg iets beredande  
uppgifter kringskärs och a tt det degraderas till a tt bli e tt rådg ivande organ. 
D ärför vill m an hålla fast vid fo rm uleringarna  i nu gällande § 13, sam t 
anser a tt även nu gällande § 14 ä r av cen tra l betydelse fo r regleringen av 
sekreterarkollegiets befogenheter. S trykning  fö ro rdas således inte. J fr  även 
k o m m en tare rn a  ovan  om  arbe tso rdn ingen  för råde t §§ 22 och 34.

§36

H elsingfors den 18 jan u a ri 1991
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1. In ledn ing

Islands delegation  i N ord iska  rådet h a r vid m öten  den 15 och den 22 
jan u a ri behand la t m edlem sförslaget A 945/j  och o rgan isa tionskom m ittén s 
be tän k an d e  (N U  1990: 7), som  ligger till g rund  för m edlem sförslaget.

D elegationen  vill in ledn ingsv is konsta tera , a tt det tas u p p  vik tiga re
form förslag  i b e tän k an d e t, som  sy ftar till effektiv isering  av rådets arbete. 
D et ä r  betydelsefullt i ljuset av de änd ringar, som  nu äger rum  i E uropa, a tt 
rådet kan fram stå  som  en fram gångsrik  sam arbetso rgan isa tion . R åde t bör 
v idare  kunna främ ja  nord iska  in tressen  i den västeu ropeiska in teg ra tionen  
och etab lera  sam arbete  m ed B altikum . D elegationen  beklagar a tt N ord iska  
m in is te rråd e t in te  önskade bli rep resen te ra t i k o m m ittén  vilket h a r resul
te ra t i a tt b e tän k an d e t in te  innehå lle r tillräck lig t konkre ta  förslag b e trä f
fande m in is te rråd e ts  arbete.

D elegationen  y ttra r  sig i fö ljande ordning:
a) änd rin g a r som  k o m m ittén  föreslår i H elsingforsavtalet,
b) än d rin g a r som  föreslås i a rb e tso rdn ingarna ,
c) förslag som  b lo tt om ta las i b e tän k an d e t u tan  något d irek t ändrings- 

e ller tilläggsförslag av av ta l eller a rbetso rdn ing , och
d) några förslag som  in te  ingår i k o m m ittén s förslag.

2. K om m entarer till de  joreslagna  ändringarna av H elsingforsavtalet

2.1 D e in ternationella  frågorna, artike l 1

D elegationen  stö d je r förslaget om  a tt p recisera  n ärm are  a tt u trikesfrågor 
om fa ttas  av  H elsingforsavtalet.

Ä ven om  H elsingforsav talet, så som  det nu är fo rm ulera t, in te h in d ra r 
rådet ifrån  att b ehand la  frågor av in te rna tione ll karak tär, så förefaller 
förslaget om  u trikesfrågor natu rlig t nu , n ä r m an  önskar fö rstärka rådets 
in te rna tione lla  roll.

2.2 Budgetfrågorna, a rtike l 45

D elegationen  fin n er det y tte rs t vik tig t, a tt råde t får s tarkare  infly tande 
över den nord iska  budgeten . E tt sätt ä r, så som  kom m ittén  föreslår, a tt 
rådet får rä tt a tt beslu ta  om  fördeln ing  av m edel inom  den av m in is te rrå 
det fastsa tta  ram en , m en huvudm ålsä ttn ingen  borde  dock vara a tt ge rådet 
stö rre  in fly tande över budgetens to ta ln ivå . D elegationen  k o nsta te ra r, a tt 
rådet kan kom m a i en m ycket svår kon flik tsitua tion , om  förslaget fö rverk 
ligas och m in is te rråd e t något å r  b eslu ta r sänka budgetens to ta ln iv å  avse
värt. D elegationen anser ändå , a tt förslaget skulle fö rb ä ttra  rådets fö ru t
sä ttn ingar a tt styra den verksam het som  bekostas av den  nord iska  budge
ten  och stöd jer d ä rfö r förslaget.

N ord isk a  rådet, Islan ds delegation:
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2.3 Tvä ordinarie sessioner per år, a rtike l 51

D elegationen bed ö m er det som  viktig t för arbe tsry tm en  i rådet, a tt det 
kan hållas två o rd in a rie  sessioner om  året, in te  m inst m ed tan k e  på 
budgetbehandlingen . D elegationen  stö d je r d ä rfö r förslaget, m en  ko n sta te 
rar, a tt det kan finnas skäl a tt g ranska tex ten  i den  föreslagna ändringen .

2.4 A nta let p resid iem edlem m ar, a rtike l 52

K om m ittén  föreslår, a tt an ta le t p res id iem ed lem m ar in te  d irek t anges i 
H elsingforsavtalet på an n a t sätt än så, a tt det anges, a tt alla de legationer 
skall vara  fö re trädda  i p resid ie t m ed lägst tv å  m ed lem m ar vardera . D etta  
innebär, a tt an ta le t p res id iem ed lem m ar kan ökas, u tan  än d rin g a r av H el
singforsavtalet. D elegationen accep te ra r de tta  förslag från o rgan isa tions
kom m ittén .

I d iskussionerna  fram kom  den synpunk t, a tt den  föreslagna ordn ingen  
m ed p resid ium  bestående av 10 till 11 m ed lem m ar, som  in te  ingår i något 
u tsko tt, kunde m edfö ra  risk för fö rsäm rade k o n tak te r m ellan presid ie t och 
u tsko tten . D essa p rob lem  skulle kunna  m in im eras genom  en ordning , 
enligt vilken p resid iet skulle bestå av fem m ed lem m ar n o m in erad e  var av 
sin delegation. Sedan kunde m an u p p rä tta  en p o litisk  k o m m itté , bestående 
av p resid iet och u tsk o ttso rd fö ran d en a  och, om  så skulle behövas för a tt få 
en rä ttv is  politisk  balans, några m ed lem m ar n o m in erad e  av de  p a rtig rup 
per, som  enligt gällande regler skulle ha rä tt till a tt bli rep resen te rade  där 
u tan  att ha rep resen ta tion  i p resid ie t e ller b land  u tsk o ttso rd fö ran d en a . 
D enna po litiska  k o m m itté  skulle sam m an träd a  an tingen  regelbundet eller 
vid behov för a tt ta  po litiska  beslu t eller an d ra  beslu t av stö rre  räckvidd . 
D et fak tum , a tt m an  nu förm odligen k om m er a tt hålla  å tm in s to n e  två 
sessioner per år p åverkar också behovet av  po litiska beslu t på d e tta  p lan.

D elegationen kan dock accep tera  förslaget på 10 till 11 m ed lem m ar 
u nder fö ru tsä ttn ing  av, a tt det b lir delega tionerna, som  de facto  n o m in era r 
sina m ed lem m ar till presid iet.

3. N ordiska  rådets arbetsordning

3 .1 F rågeinstitutet, a rtike l 14

D elegationen konsta tera r, a tt det föreslagna frågeinstitu te t m ed fyra 
slags frågor ä r  kom plicera t och kan skapa förv irring . O m  m an  anser, a tt 
d e tta  system  skall införas, föreslår delegationen , a tt in te bara  de nord iska 
p a rtig rupperna  u tan  även delega tionerna  skall ha rä tt a tt fram lägga ” före- 
spörsel” .

3.2 Observatörer, a rtike l 23

D et föreslås i b e tän k an d e t, a tt p resid ie t kan inb juda  rep resen tan t för 
folkvalt organ a tt som  observa tö r övervara  sessionen, och att p resid ie t kan 
ge observatö ren  rä tt a tt y ttra  sig u n d er sessionen.

D elegationen konsta tera r, a tt o b serva tö rssta tu s in te rn a tio n e llt innebär
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an d ra  och m era o m fa ttan d e  rä ttig h e te r än vad som  föreslås i b e tänkande t. 
D elegationen  anser liksom  o rg an isa tionskom m ittén , a tt en inb judan  att 
de lta  vid rådssession som  o b serv a tö r in te  b ö r innebära  a tt o rgan isa tionen  i 
fråga därm ed  h a r rä tt a tt också fö r all fram tid  följa N ord iska  rådets 
sessioner.

D elegationen  anser dock, a tt ob serva tö ren  b ö r få m era o m fa ttan d e  
rä ttig h e te r än  föreslagits. Enligt de legationen  b ö r den , som  d e lta r i en 
rådssession som  observatö r, ha rä tt a tt delta  i d iskussioner u n d e r sessionen 
och u tsko tten s m öten .

3.3 U tskottens m öten, artike l 27

K om m ittén  fö reslår bl. a. a tt u tsko tten  m ed enkel m a jo rite t beslu tar 
vilka rådsm ed lem m ar, supp lean ter, tjän stem än , sakkunniga m .f l., som  
skall äga rä tt a tt n ärv ara  och y ttra  sig vid u tsko tten s m öten.

D et ä r  enligt delegationens åsik t e tt na turlig t krav , a tt u tsko ttsm ed lem  
b eslu ta r själv, om  han önskar ha m ed sig tjän stem an  eller to lk  på m ötena.

N u gällande p rax is har, såv itt de legationen  kan bedöm a, in te lett till 
några kom plikationer. D ärfö r föreslår delegationen , a tt den nuvarande 
parag ra f 27 b ibehålls m ed tillägg om  p artig ruppsek re te ra rnas rä tt a tt n ä r
vara.

3.4 V a lkom m itté , a rtike l 33

D elegationen  kan acceptera , a tt det u p p rä tta s  en v a lkom m itté  u n d er 
fö ru tsä ttn ing  av, a tt den u tses av p resid ie t, bestående av fem  ledam öter, en 
från  varje delegation , no m in erad e  av delega tionerna. V alkom m ittén  bör 
enligt delegationens åsik t fram lägga sina förslag om  fördeln ing  av fö rtro en 
d eposte r för såväl delega tionerna  som  partig rupperna .

3.5 Sekreterarkollegiet, a rtike l 34

D elegationen  avv isa r förslaget om  änd ring  av sekreterarko lleg iets sta tus 
och föreslår, a tt den  nuv aran d e  artike l 33 s tå r o fö ränd rad . D elegationen 
anser sålunda, a tt sekreterarko lleg iet bö r vara  e tt rådg ivande organ för 
p resid ie t, och a tt p resid ie t b ö r kunna  delegera en rad  ä renden  till sekrete
rarkollegiet. D et kan vara  natu rlig t, a tt u ta rb e ta  en särskild  a rbetso rdn ing  
för sekreterarkollegiet, m en  den defin ition  av  a rbetsuppg ifterna , som  finns 
i a rtik la rn a  13 och 14 i p res id iesek re ta ria te ts  a rbe tso rdn ing  b ö r in te  änd-

3.6 D en nationella  bevakningen, a rtike l 36

D elegationen  stä ller sig bakom  d e tta  förslag, m en anser a tt det b ö r ingå i 
H elsingforsavtalet.
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4. Förslag, som  Inte har återgetts i fö rslag  till nya  avtals- eller arbetsord- 
ningstexter

4 .1 M in isterråd  fö r  u trikesm in istrarna , u trikeshandelsm in istrarna  och bi
ståndsm in istrarna

En naturlig  konsekvens av önskem ålen om  a tt fö rstärka  rådets in te rn a 
tionella  roll ä r, a tt det b ö r finnas m o tp a rt på m in is te rråd ssid an , som  
an sv arar fö r u trikesfrågor, u trikeshande lsfrågor och b is tåndsfrågor. D ele
gationen  stö d je r d ä rfö r förslagen om  m in is te rråd  för u trik esm in istra r, för 
u trik esh an d e lsm in is tra r och fö r b is tån d sm in istra r.

4.2 U trikesm inistrarna som  sam arbetsm in is trar

D elegationen fin n er inga skäl för a tt än d ra  på den  nu  gällande o rdning , 
a tt regeringarna u tse r var sin nord iska  sam arbe tsm in is te r, u tan  a tt denna 
post knyts till någon särskild  m in isterpost. D elegationen  avv isa r d ärfö r 
förslaget om , a tt den  nord iska  sam arbe tsm in is te rposten  fö ljer u trikesm i
nisterposten .

4.3 B udgetansvaret på m inisterrådssidan

D elegationen avv isa r förslaget om  a tt flytta an svare t fö r m in is te rråde ts  
budget från sam arb e tsm in is tra rn a  till fin an sm in is tra rn a .

4.4 Ä ndringar i det nordiska transportavtalet

D elegationen stöd je r förslaget om  a tt tran sp o rtav ta le t änd ras , så a tt det 
också skall o m fa tta  in te rn a tio n e lla  sjö fartspo litiska  och lu ftfartspo litiska  
frågor.

5. A ndra förslag

5.1 N ordisk om budsm an  

D elegationen konsta tera r, a tt frågan om  en no rd isk  o m budsm an  har 
u n d er flera å r  b eh and la ts  i o lika in s tanser både  inom  råd e t och m in is te rrå 
det, b l.a . av den in te rna tione lla  sam arbe tskom m ittén . D elegationen 
finner därfö r, a tt tid en  är inne  för e tt po litisk t beslu t om  u p p rä tta n d e t av 
en nord isk  om b u d sm an n afu n k tio n . D äre fte r kan m an  sä tta  igång u tred 
ning om placering och förverkligande. D elegationen  ä r  fö r sin del inte 
övertygad om , a tt den  läm pligaste p laceringen  ä r i p resid iesek re taria te t.

R eykjavik , den 25 ja n u a r i 1991

Ó lafur G. E inarsson  
Ordförande

Snjó laug  Ó lafsdóttir 
G eneralsekreterare
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D en in ternasjonale d im ensjonen

D elegasjonen konsta tere r, liksom  O rgan isasjonskom iteen , at Helsing- 
fo rsav talen  i sin nåvæ rende u tfo rm ing  ikke u tg jø r noe h in d e r fo r a t in te r
nasjonale  spørsm ål debatteres eller hånd te res  i R åde t eller i de ts organer 
som  det e r  ønsket av R ådets m edlem m er. F o r likevel å tydeliggjøre R ådets 
in ternasjonale  d im ensjon  kan delegasjonen slu tte  seg til kom iteens forslag 
om  å ink ludere in ternasjonale  spørsm ål i H elsingforsavtalen .

D elegasjonen vil sterk t unders treke  a t m ilitæ rpo litiske  spørsm ål holdes 
u ten fo r R ådets in ternasjonale  d im ensjon .

D et vil, e tte r delegasjonens m ening, væ re en natu rlig  konsekvens av 
R ådets sterkere in te rnasjona le  engasjem ent at u tenriks-, u ten rikshande ls- 
og b is tan d sm in is tren e  d an n e r egne m in is te rråd . D elegasjonen ser det som  
nødvend ig  a t p arlam en tarikersiden  ved behand ling  av saker m ed  u ten rik s
po litiske d im en sjo n er b lir tilfø rt de synspunk te r som  de ansvarlige m in i
stre  kan ha.

Sesjonens g jennom førende

D elegasjonen kan slu tte  seg til kom iteens forslag om  forenklet avstem - 
m ingsprosedyre.

K om iteen  foreslår a t spø rreo rdn ingen  slik den  er i dag kom pletteres m ed 
en  o rdn ing  tillsvarende det danske ” forespørselssystem et” .

D elegasjonen n o te re r a t forslaget svarer til den  norske in terpellasjonsde
ba tt og s tø tte r forslaget.

K om iteens idéskisse av en o rdn ing  m ed  m in is terrådsrep likk , synes dele
gasjonen m an  bø r arbeide  v idere m ed.

D elegasjonen s tø tte r  opp  om  kom iteens forslag om  a t p lenarfo rsam lin 
gen velger en sæ rskilt valgkom ité bestående av  (5 eller 7) m ed lem m er, der 
hvert land  og hver partig ruppe  skal være rep resen tert.

D elegasjonen ser positiv t på  kom iteens forslag om  å gi P resid ie t re tt til å 
innby rep resen tan te r for folkevalgte o rganer som  o bserva tø re r ved se
sjonen.

D elegasjonen s tø tte r  ellers opp  om  den  begrensningen som  kom iteens 
forslag innebæ rer, at inv itasjonene b lir vu rd ert hvert å r og at det bare  er 
ta le  om  rep resen tan te r for folkevalgte organer.

D elegasjonen s tø tte r kom iteens forslag om  å kunne innby  sta ts/reg je
ringssjefer til å ta le  til m ed lem m ene av rådet, m en vil understreke  at 
o rdn ingen  bare  b ø r p rak tiseres hvis det faller naturlig  i forhold  til de saker 
råde t er o p p ta tt av.

D elegasjonen h a r ingen innvend inger m ot forslaget om  å gi en rep resen
ta n t fra U ngdom m ens N ord iske  R åd  m ulighet til å p resen tere  U N R :s 
slu ttd o k u m en t til p lenarforsam lingen .

N ord isk  Råd, D en norske delegasjon
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Presidiets rett til å delegere 

K om iteen  foreslår at det i R ådets a rb e id so rdn ing  k lart slås fast a t P resi
d ie t har re tt til å delegere beslu tn ingsm yndighet. D elegasjonen ser på 
forslaget som  et ledd i å gjøre råd e t til et m er effektivt organ og s tø tte r 
kom iteens forslag.

D elegasjonen foreslår a t i saker hv o r de nasjonale  delegasjoner har 
sæ rskilt in teresse, b ø r p res id ie t v u rdere  å delegere d isse til sekretæ rkolle
giet.

D elegasjonen går u t fra at re tten  til å gjøre frem stillinger overfo r m in i
s te rråde t ikke gjøres til g jenstand  for delegering.

R edaksjonskom iteen  fo r  N ordisk K on tak t 

D elegasjonen b ifaller kom iteens forslag om  å oppløse redaksjonskom i
teen. D elegasjonen n o te re r at sjefredak tø ren  vil ha k on tak t m ed delegasjo
nene.

E n nordisk om budsm ann  

D elegasjonen ser det slik a t en nord isk  o m b u d sm an n  i første rekke skulle 
overvåke nord iske borgeres re ttighe te r i fo rho ld  til no rd iske av ta le r og 
konvensjoner. U t fra de henvendelser som  k om m er till delegasjonen synes 
det å være et k lart behov for en instans som  enke ltpersoner kan henvende 
seg til. Spesielt skattesaker og u tbeta ling  av pen sjo n er er p rob lem fe lte r ved 
fly ttinger eller m er kortvarige bofo rho ld  i an d re  land.

D elegasjonen stiller seg positiv t til en v idere u tred n in g  av forslaget om  
en nord isk  om budsm annsfunksjon .

N ordisk  R åds sekretaria t

K om iteen  fo reslår at det i R ådets arb e id so rd n in g  skal presiseres at 
sekretæ rkollegiet skal være et koord ineringsorgan  m ellom  presid iesek re ta
ria te t og de nasjonale  delegasjonssekretaria t og i tillegg et rådg ivende 
organ til presid iesekretæ ren .

D elegasjonen vil peke på  a t i saker av vesentlig  be tydn ing  fo r de nasjo 
nale delegasjoner, som  in ternasjonale  spørsm ål og budsje ttsaker, b ø r sek
retæ rkollegiet være et d irek te  rådgivende organ også fo r p resid ie t. D ette  
innebæ rer at den  foreslåtte  parag ra f 34 i R åde ts a rb e id so rdn ing  om fo rm u 
leres slik at inn ledningen  b lir den sam m e som  i den nåvæ rende parag ra f 33 
og at den  øvrige tekst ju s te res  tilvarende.

O slo, 24. ja n u a r  1991

(E js ig n .)
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Nordiska rådet, svenska delegationen:
Svenska  delegationens y ttrande  över O rgan isa tionskom m itténs betänkande  
om  det nordiska sam arbetet (N U  1990: 7)

1. A llm ä n n a  synpunkter

S am arbetsscenario t i E uropa h a r genom gått sto ra  och d ram atisk a  fö rän d 
ringar u n d e r de senaste åren  och u tvecklingen m ot nya sam arbetsm odeller 
fo rtgår i rask  tak t. E u roparåde ts  snabba u tv idgn ing  österu t, EFTA -EG - 
fo rhand linga rna  om  EES som  ä r inne  i e tt avgörande skede och ESK- 
av ta le t i P aris ö p p n a r nya sam arbetsperspek tiv  som  än n u  in te  kan över
blickas fullt ut. D et ä r  d ä rfö r in te  m öjligt a tt i dagsläget göra en fu llständ ig  
bedöm ning  av h u r det no rd iska  sam arbe te t k om m er a tt u tveck la  sig i 
perspek tive t av de b redare  sam arbetsarrangem angen  som  N orden  liksom  
det övriga E uropa k om m er a tt ingå i inom  kort. En sak ä r  em ellertid  ställd  
u tom  tvivel: i en kon tinuerlig  u tveckling  som  den vi upp lever för närv a
ran d e  kom m er det regionala sam arbe te t a tt vara  av fo rtsa tt stor, sannolik t 
även ökande betydelse.

I denna situ a tio n  ä r  det varken m öjligt eller läm plig t a tt slutligt slå fast 
h u r den nord iska  sam arbetso rgan isa tionen  skall se ut. D e förslag till än d 
ringar av H elsingforsav talet och N ord iska  rådets a rb e tso rdn ing  som  d isku 
teras i be tänkande t bö r ses som  etapp refo rm er, som  re la tiv t snart kan 
kom m a a tt behöva änd ras på nytt. D en  sto ra  u tredn ing  som  b ö r kom m a 
h ärnäs t m åste  enligt delegationens u p p fa ttn ing  o m fa tta  hela den nord iska  
sam arbetso rgan isa tionen , vilket k o m m ittén  också fö ro rdar. Först då kan 
det fram tid a  nord iska  sam arbe te ts  o rgan isa tion  fastställas fö r a tt så effek
tiv t som  m öjligt svara m ot m ålsä ttn ingar och behov.

Som ett exem pel på frågor som  enligt de legationen  hade  bo rt d isku teras 
m era ingående kan näm nas frågan om  ökad beslu tskom petens (s 11 i 
be tänkande t). K om m ittén  k o n sta te ra r a tt ” in fö rande av en s ta rkare  be
slu tskom petens fö r N ord iska  råd e t in te  m ö te r e tt b re tt gensvar b land 
rådets m ed lem m ar” och m en a r a tt ” frågan b ö r ak tualiseras i e tt senare 
skede” , dvs. sedan EES-processens resu lta t ä r  kända. D elegationen  ifråga
sä tte r  om  de tta  in te  h ade  b o rt ske redan  nu.

En granskning  av parlam en ta rik e rn as in fly tande i EG  och Efta visar 
näm ligen, a tt d e tta  ä r  re la tiv t svagt, vilket också p arlam en tarikérfö rsam - 
lingarna själva vid o lika tillfallen h a r p å ta la t. D et hade  — m ed e tt ökat 
p a rlam en tarisk t in fly tande som  m ålsä ttn ing  — varit värdefu llt om  frågan 
h u r e tt p a rlam en ta rikersam arbe te  i EES skulle k unna  u tfo rm as hade  be
lysts.

2. K oncensusprincipen

På sidan  12 d isk u te ra r k o m m ittén  m in is te rråde ts  beslu tspraxis och för
o rd a r m etoden  4/5 koncensus, eftersom  m an  m en ar a tt ” m ajo rite tsbeslu t i
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vissa fall kan bli nödvänd iga  a tt tillg ripa” . B egreppet koncensus ä r  något 
odelbart, och d ä rfö r b ö r ” 4/5 koncensus” ej införas.

D et ä r  v ilseledande som  begrepp  och fo rm ellt orik tig t: e tt beslu t som 
om fa ttas  av fyra av länderna  kan p .g . a. frånvaron  av  översta tlighet inte 
be trak tas som  ett för hela N o rd en  b in d an d e  beslut. D elegationen  anser a tt 
frågan om  översta tlighet bo rde  ha p röva ts  m er ingående av kom m ittén .

3. Form ella frågor beträffande genom förandet

K om m ittén  föreslår a tt rådet beslu ta r om  än d rin g ar i N o rd iska  rådets 
arbetso rdn ing . D essa än d rin g a r skall enligt p lanerna  an ta s  vid råd e ts  39:e 
session 1991. D etta  kan leda till en situ a tio n  d ä r  arbe tso rdn ingen  änd ras  
av rådet innan  beslut tag its av regeringen om  änd rin g  av H elsingfo rsav ta
let. Ä ndringarna  i H elsingforsav talet m åste  dessu tom  anm älas i p a rlam en 
ten innan ra tifika tion  kan ske. D et bö r d ä rfö r enligt de legationens u p p fa tt
ning skyndsam t klarläggas om  det av fo rm ella  skäl ä r  m öjligt a tt rev idera  
e tt u n d e ro rd n a t dok u m en t, a rbe tso rdn ingen , innan  det överg ripande av ta 
let. H elsingforsav talet, ra tificerats.

4. Den in ternationella  d im ensionen

D elegationen  anser a tt den  u tveckling  m ot in tensifie rade  ko n tak te r m ed 
om världen  som  präg lar även N ord iska  rådets verksam het b ö r återspeglas i 
H elsingforsavtalet på sätt som  k o m m ittén  föreslår. D et bö r dock övervä
gas om  de tta  b ö r kodifieras både i p ream beln  och artike l 1 i av talet.

En ökad in te rna tiona lise ring  av rådets a rbe te  fö ru tsä tte r a tt råde t fo r
m ellt få r en m o tp a rt på regeringssidan även  i u trikespo litiska  frågor. 
D ärfö r b ö r enligt de lega tionsm ajo rite ten s u p p fa ttn ing  m in is te rråd  in rä ttas  
för utrikes-, u trikeshande ls- och b is tån d sm in istra rn a .

D et ä r  m ot denna bakgrund  också naturlig t a tt ekonom iska  u tsko tte t ges
i uppgift a tt fungera som  ett in teg ra tionsu tsko tt och att rådets övriga 
u tsko tt handlägger in te rna tione lla  frågor inom  sitt om råde. P resid ie t b ö r 
ha det överg ripande ansvare t för rådets in te rna tione lla  verksam het.

5. F örbättrad budgetproeedur

D elegationen stä ller sig, bakom  förslaget a tt p arlam en ta rik e rn a  får ett 
ökat infly tande på den no rd iska  budgeten  genom  a tt rådet inom  av m in is
te rråd e t faststä llda ram ar får beslu ta  om  m edelsanvändn ingen .

6. A ndrad  voteringsordning

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår i § 12 arbe tso rdn ingen  att om röstn ing  
om  rekom m endation  eller y ttran d e  sker om  pres iden ten  eller vald ledam ot 
så begär. D etta  in n eb ä r således a tt i fram tiden  kan en rek om m endation  
an tas även m ed ack lam ation . Sam tid ig t fö reslår k o m m ittén  a tt nu gällande 
regel om  att m inst tre ttio  m ed lem m ar skall ha röstat för att en rekom m en
dation  eller ett y ttran d e  skall ha an tag its , b ibehålls. D elegationen  anser a tt
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regeln om  ack lam ation  in te  går a tt fö rena m ed den  s is tn äm n d a  regeln 
varfö r den n a  b ö r utgå u r a rbetso rdn ingen .

7. A n ta le t sessioner

D elegationens m ajo rite t stä ller sig bakom  förslaget a tt H elsingforsavta- 
lets a rt. 51, an d ra  st. få r lydelsen: ” P lenarfo rsam lingen  håller o rd in a rie  
session m inst en gång om  å re t” . Av språkliga skäl föreslås dock nästa  
stycke få fö ljande lydelse: ” U tö v er d e tta  hålles ex tra  session, n ä r p lenarfo r
sam lingen” osv.

8. Valet av presid ium

A rtikel 52 i H elsingforsav talet föreslås av  k o m m ittén  ä n d rad  så, a tt 
m eningen ” S åv itt m öjligt bö r o lika po litiska  m en ingsrik tn ingar bli rep re
sen te rade  i p res id ie t” utgår. D elegationen  kon sta te ra r a tt d e tta  ä r  en 
sjä lvk larhet och a tt redan  p lenarfo rsam lingens sam m ansä ttn ing  g aran te ra r 
detta.

D et är enligt delegationens upp fa ttn in g  dock tveksam t om  den  fö ljande 
m eningen: ” Alla delega tioner skall vara  fö re träd d a  i p resid ie t m ed  lägst 
tv å  m ed lem m ar v a rd e ra” bö r fo rm uleras på  de tta  sätt. F orm uleringen  ger 
in trycket a tt alla delega tioner kan ha fler än  tv å  m ed lem m ar sam tid ig t och 
går ej ihop  m ed den föreslagna änd ringen  i a rbetso rdn ingen , § 17: ” P resi
d ie t skall bestå  av lägst tio  och högst elva led am ö te r” . F ö rs tn äm n d a  
m ening  b o rde  d ä rfö r förtydligas och hellre lyda: ” F yra av  delega tionerna  
skall vara  fö re trädda  i p resid ie t m ed två m ed lem m ar, och, om  så krävs för 
a tt flerta let p a rtig rupper skall vara  rep resen te rade  i p resid ie t, en delega
tion  i fö rekom m ande fall m ed  tre  m ed lem m ar.”

9. F örenklat nationellt rem issförfarande

K om m ittén  fö ro rd a r en effektiv isering  av rem issfö rfarandet och fram 
håller a tt d e tta  bö r p rövas inom  varje delegation  m ed sikte på a tt å s tad 
kom m a förenklingar.

D elegationen in s täm m er i den n a  m å lsä ttn ing  och vill särsk ilt fram hålla , 
a tt e tt m edlem sförslag  som  nära  ankny ter till e tt nyligen behand la t sådan t 
ej b ö r rem itte ras  eller, om  så sker, till en så liten  kre ts  av rem issinstanser 
som  m öjligt. B evakningen av  d en n a  fråga b ö r i fö rsta  hand  åvila  u tsko tts- 
sekreteraren .

E ftersom  k o m m ittén  n äm n er det svenska rem issfö rfarandet som  det 
m est kom plicerade vill delegationen  fram hålla  fö ljande. Enligt gällande 
o rdn ing  m åste  delegationen  in h äm ta  y ttran d e  från  svensk statlig  m yndig
het genom  a tt tillskriva d epartem en tschefen  i det dep a rtem en t u n d er 
vilket m yndigheten  so rterar. D enna  ” om väg” ä r alltså fo rm ellt betingad.

D elegationen k om m er a tt ak tua lise ra  frågan om  statlig  m yndighets skyl
d ighet a tt tillh andahå lla  delegationen  vissa h and lingar d irek t. En sådan
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ordn ing  tilläm pas fö r e tt an n a t av riksdagens verk, näm ligen riksdagens 
revisorer.

D en svenska handläggningen av rem isser avv iker även  på en an n an  
punk t. L edam öterna  i det u tsk o tt som  i råd e t beh an d la r e tt v isst m ed lem s
forslag inb juds att läm na förslag till ev. y tterligare  rem iss in stanser u töver 
de av u tsko ttssekre teraren  föreslagna. D enna  m etod  stä rker enligt delega
tionens u p p fa ttn ing  p a rlam en ta rik e rn as in fly tande och behöver ej in n eb ä 
ra någon försening av arbetet.

10. R ed a k tio n sko m m ittén  fö r  N ordisk  K on tak t

D elegationens m ajo rite t anser, vilket även  fram förts i p resid ie t av  de 
svenska ledam ö terna , a tt red ak tio n sk o m m ittén  bö r finnas kvar i rådso rga
n isationen .

11. M oderniserade m ötesform er

D elegationen anser de av k o m m ittén  fram fö rda  förslagen vara  in tres
san ta  m en de beak ta r b l.a . in te  sp råkprob lem en . E tt in fö rande  av den 
avancerade  tekn ik  som  k o m m ittén  sk isserar (s 51) in n eb ä r sto ra  investe
rings- och d riftskostnader. D elegationen  anser d ä rfö r a tt y tterligare  över
väganden bör göras in n an  investeringar påbörjas.

D et ä r  v ik tig t a tt påpeka, a tt m ö ten  i v ilka rådets m ed lem m ar d e lta r och 
vilka förläggs till o lika de la r av  N orden  ger m öjligheter till en fö rd jupad  
kunskap  om  fö rhållandena i o lika regioner. D et ä r  även  m ed hänsyn till 
behovet av personliga k o n tak te r v ik tig t a tt den  e tab le rade  m öteso rdn ingen  
bibehålls. N y tekn ik  b ö r endast ses som  ett kom plem ent.

12. U tskottens beslu tanderätt när det gäller tjänstem ännens närvaro vid  
m öten

D elegationen  in s täm m er i k o m m ittén s förslag a tt u tsko tten  själva skall 
fa tta  beslu t i frågan om  vilka personer u tö v e r u tsk o tte ts  m ed lem m ar som  
skall k unna  n ärv ara  och y ttra  sig vid u tsko ttsm ö te . D et kan  dock  ifrågasät
tas om  o rd e t ” råd sm ed lem m ar” skall ingå i upp räkn ingen , eftersom  det 
ger in trycket a tt inga personer ä r sjä lvskrivna vid ett m öte. F orm uleringen  
borde  för a tt vara  korrek t lyda ” vilka rådsm ed lem m ar”  u tö v e r u tsko tte ts  
m ed lem m ar, tjän stem än  osv. D elegationen  vill dock påpeka a tt den  n u v a
rande § 27 i a rbe tso rdn ingen  redan  idag ger u tsk o tten  den föreslagna rä tten  
a tt fa tta  beslu t om  närvaro .

13. A nsvarsfördelningen m ellan  presidiesekretariatet, sekreterarkollegiet 
och de nationella  sekretariaten

D elegationen  fö ro rd a r a tt a rbe tso rdn ingen  § 33 och § 34 b ibehålls i sin 
nuv aran d e  form  och vill fram hålla  fö ljande. Så länge som  N ord iska  rådet 
består av nationellt valda delega tioner ä r  det v ik tig t a tt delegationens 
m ed lem m ar h a r till s itt fö rfogande ett effektivt na tio n e llt sek re taria t.



70

D etta  krävs for den  fo rtlöpande bevakningen  och beredn ingen  av rådets 
ä renden  och för a tt m ed lem m arna lä tta re  skall k unna  in fo rm era  sig om  
ak tuella  frågor. D e nationella  sek re ta ria ten  h a r också som  en vik tig  uppgift 
a tt in fo rm era  olika m ålg rupper i sam hälle t om  det officiella no rd iska  
sam arbete t.

En cen tralisering  av ansvare t till p resid iesek re teraren  ä r in te  ägnad att 
fö rb ä ttra  servicen till ledam ö terna  och därm ed  in te  heller det p a rlam en ta 
riska in fly tandet. D ärfö r bö r sekreterarkollegiet fo rtsa tt vara  ett b ered 
nings- och delegeringsorgan för presid iet.

S tockholm  den 7 februari 1991

F ö r N ord iska  råd e ts  svenska delegation  
G rethe L undb lad

Bert Isacsson

B IH A N G

Reservationer

P unkt 6. A n ta le t sessioner
Vi anser a tt rådet skall b ibehålla  en o rd in a rie  session per å r  så länge 
n u varande  budgeto rdn ing  gäller.

Sten Svensson (m ) F ilip  F rido lfsson  (m )

P unkt 7. Valet av presid ium
Vi anser a tt p resid iet skall bestå  av e tt fast an ta l m ed lem m ar och a tt det 
an ta le t skall regelbindas i H elsingforsavtalet. A ntalet m ed lem m ar bör 
även fortsä ttn ingsv is vara  tio .

Sten Svensson (m ) F ilip  F rido lfsson  (m )

P unkt 9. R ed a k tio n sko m m ittén  fö r  N ordisk  K on takt
Vi anser a tt p unk t 9 om  red ak tio n sk o m m ittén  för N ord isk  K o n tak t bö r
utgå.

Sten Svensson (m ) F ilip  F ridolfsson (m )
Y lva A nnersted t (fp)

De självstyrande områdena i Nordiska rådet:

D e sjä lvsty rande om råd en a  anser a tt o rgan isa tionskom m ittén s förslag 
till re fo rm er av rådets arbetsfo rm er, även om  det in te  ä r  så långtgående
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som  m an kunde önska, ä r  e tt steg i syfte a tt efFektivera rådets a rbe te  och 
göra det m er flexibelt. S am tid ig t önskar de sjä lvsty rande om råd en a  betona 
v ik ten  av att verksam heten  kon tinuerlig t ses över i syfte a tt fö rb ä ttra  och 
effektivera arbetet.

Presidiet

I rap p o rten  understryks v ik ten  av a tt p resid ie ts  roll som  rådets ledande 
organ förstärks och att de m öjligheter som  redan  idag form ellt finns för 
p resid iet a tt u töva  sin ledande funk tion  används i s tö rre  u ts träckn ing  än 
h ittills. D e sjä lvsty rande om råd en a  anser a tt en fö rstärkn ing  av presid ie ts  
roll som  ledande organ i och fö r sig ä r  ändam ålsen lig t, m en  k o n sta te ra r 
sam tid ig t a tt det in n eb är en  fö rsäm rad  ställn ing  fö r de sjä lvsty rande o m rå 
d ena eftersom  de i stö rre  u ts träckn ing  än  h ittills  ställs u tan fö r v ik tiga de la r 
av det a rbete  som  bed riv s inom  rådet, då de saknar rep resen ta tion  i 
presid iet.

Enligt de sjä lvsty rande o m rådenas m en ing  vore det värdefu llt m ed 
d irek ta  kanale r till p resid ie t. D e sjä lvsty rande om råd en a  föreslår m ed 
hänvisn ing  härtill a tt de ges sam m a rä tt som  de nu  h a r enligt a rb e tso rd 
ningens § 27 an d ra  stycket a tt deltaga i u tsko tten  d ä r  det in te  ingår någon 
vald m edlem  från  dessa om råd en , dvs. rä tt a tt n ärv ara  och y ttra  sig. D e 
sjä lvsty rande om råd en a  h a r  valt a tt u tn y ttja  den n a  rä tt väldigt restrik tiv t 
och endast vid tillfällen  då frågor som  bed ö m ts vara  angelägna u r de 
sjä lvsty rande om rådenas synvinkel behand la ts.

K om m ittén  föreslår a tt respek tive  facku tsko tt skall an svara  för de in te r
nationella  frågornas han te ring  inom  sina fackom råden  m edan  presid ie t 
skall ha en ledande och sam o rd n an d e  roll vad gäller de in te rna tione lla  
frågornas han te ring  inom  rådet. K o m m ittén  föreslår d ä rfö r a tt e tt in te rn a 
tionellt u tsko tt in te  in rä ttas . Enligt de sjä lvsty rande om råd en a  synes den 
föreslagna o rdn ingen  ändam ålsen lig , m en  in n eb ä r sam tid ig t a tt de själv
sty rande om råd en a  k om m er i e tt säm re läge än  om  ett in te rn a tio n e llt 
u tsko tt hade in rä tta ts , e ftersom  de sjä lvsty rande om råd en a  sak n ar rep re
sen ta tion  i p resid ie t, m edan  de h a r rä tt a tt de lta  i u tsko ttsa rbe te t på 
konsu lta tionsbasis i de u tsko tt d ä r  egen rep resen ta tion  saknas. D essutom  
in n eb är det fö rsvårade  m öjligheter för de sjä lvsty rande om råd en a  a tt följa 
de in te rna tione lla  frågorna, eftersom  de in te  ä r  rep resen terade  i alla u t
skott, varfö r ett in te rn a tio n e llt u tsko tt även av den an ledn ingen  ä r a tt 
föredra.

Sekreterarkollegiet

K om m ittén  föreslår a tt sekreterarkollegiet skall vara  ett koordingerings- 
organ m ellan p res id iesek re ta ria te t och de nationella  de legationssekretaria- 
ten  sam t ett rådg ivande organ till p resid iesekre teraren . I arbetso rdn ingen  
för N R :s sekreterarko lleg ium  föreslås a tt det u ttryckligen skall åligga det 
a tt m edverka i frågor av stö rre  räckv idd  eller av särskilt in tresse för de
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nationella  de legationerna. D e sjä lvstyrande om råd en a  anser a tt rä tt a tt 
närvara  och y ttra  sig för de sjä lvstyrande o m rådenas delegationssekretera- 
re borde införas vid sekreterarko lleg iets m öten , å tm in sto n e  n ä r frågor som  
bedöm s vara  av in tresse u r de självsty rande o m rådenas synvinkel behand-

N ärvarorätt i u tskotten

Enligt gällande § 27 tred je  stycket arbetso rdn ingen  har presid iesekrete- 
raren , sekreterarkollegiets övriga m ed lem m ar sam t u tsko ttssekre teraren  
rä tt a tt närvara  och y ttra  sig vid u tsko ttsm ö ten . Enligt den praxis som 
utvecklats h a r också de sjä lvsty rande o m råd en as sek reterare  rä tt a tt n ä rv a
ra. K om m ittén  föreslår nu a tt u tsko tten  själva skall k unna  fa tta  beslu t i 
dessa frågor och även ges m öjlighet a tt m ö tas u tan  att tjän stem än  är 
n ärv aran d e . S am tid ig t fö ru tsä tts  a tt n u v a ran d e  praxis i fråga om  närvaro  
består. D e sjä lvsty rande o m rådena  h a r inget a tt invända  m ot förslaget att 
u tsko tte t kan fa tta  beslu t om  närv aro  — och y ttran d e rä tt vad gäller tjän ste 
m ännen , m en fö ru tsä tte r a tt den praxis som  utvecklats vad gäller de 
sjä lvstyrande o m rådena  består.

N ordisk  K on takt — R edak tio n sko m m ittén

K om m ittén  fö ro rdar a tt red ak tio n sk o m m ittén  avskaffas och a tt chefre
dak tö ren  får en in s truk tion  innebärande  årlig t deltagande i m öte m ed 
natione lla  de legationer varv id  frågor som  gäller N ord isk  K on tak t behand-

Å lands delegation  h a r i s itt y ttran d e  över förslaget till nytt reglem ente 
för N ord isk  K on tak t u ttryck t o ro  över a tt red ak tio n sk o m m ittén s avskaf
fande skulle innebära  försäm rade m öjligheter fö r de sjä lvsty rande o m råd e
na a tt påverka  u tfo rm ningen  och utvecklingen av N ord isk  K on tak t, e fter
som  de varken ä r rep resen terade  i p resid ie t eller sekreterarkollegiet. De 
sjä lvstyrande o m rådena  fö ro rd a r d ä rfö r a tt redak tio n sk o m m ittén  b ibe
hålls.

I händelse av att red ak tionskom m ittén  avskaffas och chefredak tö ren  
som  föreslås få en in s truk tion  som  in n eb är årlig t deltagande i m öte m ed de 
nationella  delega tionerna  d ä r den natione lla  redak tö ren  skall n ärv ara  för
u tsä tts  a tt det i in s truk tionen  även u ttryckligen sägs a tt årliga m öten  skall 
hållas m ellan chefredak tö ren  och de sjä lvsty rande o m rådenas delegation, 
d ä r  de fasta m edarbe ta rna  skall närvara .

N ordisk  om budsm anna funk tion

O rgan isa tionskom m ittén  föreslår a tt p resid iet ges i uppdrag  a tt u treda  
g runder och d e ta lje r kring in rä ttan d e t av en om b u d sm an n afu n k tio n  och 
å te rk o m m a till rådet m ed konkre ta  förslag. En nord isk  om budsm ans 
främ sta  uppgift skulle enligt kom m ittén  vara  a tt bevaka no rd iska  m edbor
gares rä ttighe te r i fö rhållande till no rd iska  av tal och konven tioner. D e
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självstyrande o m rådena  vill redan i det h ä r skedet u tta la  sitt stöd  för 
in rä ttan d e t av en no rd isk  om b u d sm an n afu n k tio n , e ftersom  det finns b ris
te r vad gäller uppfö ljn ing  och tilläm pning  av no rd iska  av ta l som  kunde 
fö rbättras om  en tjän st som  nord isk  o m budsm an  in rä ttades. O m b u d s
m annen  skulle även  ha ett in fo rm atio n san sv ar gen tem ot n o rd b o r och 
deras rä ttigheter och gentem ot m ynd igheter angående tilläm pningen  av 
no rd iska  överenskom m elser.

(E j dat. o. ej sign.)

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991









N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 9 4 6 /j  
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om rätt för nordiska medborgare att delta i val till 
parlamentet/riksdagen i det land där de är bosatta
(V äckt av M ats N yby sa m t Claes Andersson, M argrete A uken , S in ik k a  
H urskainen, A n ita  Johansson. S akari K nuuttila , Lauri M etsäm äki, Sauli 
N iinistö , M arianne Sam uelsson, Jouko  Skinnari, O tto Steenholdt, Lars 
W erner och O lle Östrand)

B ILAG A

Y ttranden  över m ed lem sfo rsla g e t

D a n m a r k

Indenrigsministeriet:

--------- anm odet Justitsm in is terie t og Indenrigsm in isterie t om  en u d ta 
lelse over et m edlem sförslag  i N ord isk  R åd, sag nr. A 946/j, om  nordiske 
statsborgeres ret til at deltage i valg til p a rlam en t/rigsdag  i det land, hvor 
de er bosat.

Ju s titsm in is te rie t h a r over for Inden rig sm in isterie t ud ta lt folgende: 
” G rund lovens § 29, stk. 1 har følgende ordlyd:

Stk. 1. Valgret til Folketinget har enhver, som  h a r dansk  indfødsret, fast 
bopæl i riget og h a r nået den i stk. 2 o m hand lede  valgretsalder, m edm ind re  
vedkom m ende er um yndiggjort. Det bestem m es ved lov, i hvilket om fang 
s tra f  og understø tte lse , der i i lovgivningen betrag tes som  fattighjæ lp, 
m ed fø rer tab  a f  valgret.”

Valgret til F olketinget fo rdusæ tte r således e fter g rundloven  dansk in d 
fødsret.

D er er derfo r ikke m ulighed for ved lov — således som  det er sket ved 
valg til kom m unalbesty re lserne  — at tillægge en person, der ikke har dansk 
indfødsret, valgret til F o lketinget.”

Indenrigsm in isterie t kan henho lde  sig til Ju s titsm in iste rie ts  udtalelse.

K øbenhavn , den 21. decem ber 1990

§ 29

A nne  B. Pade



F i n l a n d

Justitieministeriet:

2

G enom  de lagändringar som  har genom förts u n d er de senaste åren  har 
stadgandena om  u tlänn ingars rä ttss tä lln ing  i m ånga avseenden än d ra ts  så 
att de i allt högre grad m o tsvara r de stadganden  som  reglerar finska 
m edborgares rättsstä lln ing . Ä ndringarna  har gällt också de ltaganderä ttig 
heter. U tlän n in g ar som  är stad igvarande  bosa tta  i landet kan num era  höra 
till politiska partie r, o rdna  a llm änna  m öten  och publicera tryckalster. D et 
har dessutom  b liv it möjligt för u tlänn ingar a tt inneha de flesta statliga och 
kom m unala  tjänsterna .

O ckså den del av u tlänn ingarnas rä ttss tä lln ing  som  gäller valdeltagande 
håller på att revideras. M edborgare i de övriga no rd iska länderna  har 
sedan 1976 under vissa fö ru tsä ttn in g ar kunnat delta  och ställa upp  som 
k an d id a te r i kom m unalvalen  på sina hem orter. En k om m itté  som  inrikes
m in is te rie t h a r tillsa tt u tred er nu m öjligheten av a tt kunna bevilja ko m m u 
nal rö s trä tt och valbarhet också åt an d ra  u tlän n in g ar som  ä r fast bosa tta  i 
landet. I statliga val ä r  u tlänn ingar em ellertid  varken röstberä ttigade  eller 
valbara, och inga å tgärder för a tt än d ra  stadgandena i de tta  avseende är 
heller ak tuella  i F in land .

D e k onven tioner om  de m änskliga rä ttighe te rna  som  ä r b in d an d e  för 
F in land  och som i regel fö ru tsä tte r a tt u tlänn ingar i en fö rd ragsslu tande 
stat ges sam m a rä ttighe te r som  landets egna m edborgare, tillå te r a tt u tlän 
n ingar fö rsä tts i en säm re situa tion  än m edborgarna  i fråga om  politisk t 
deltagande. A rtikel 16 i E u roparådets konven tion  om  de m änskliga rä ttig 
heterna  tillå te r a tt u tlänn ingars politiska verksam het begränsas, tro ts  a tt 
som  allm än regel gäller a tt u tlänn ingar beviljas y ttran d efrih e t, fö renings
frihet och försam lingsfrihet. A rtikel 25 i F ö ren ta  N a tio n e rn as konvention  
om  m edborgerliga och po litiska rä ttighe te r g a ran te ra r å sin sida rösträ tt 
och valbarhet i a llm änna val endast för dem  som  ä r m edborgare i den 
fördragsslu tande sta ten . 1 be trak tan d e  av förp lik telserna enligt dessa 
konven tionsbestäm m elser är de politiska rä ttighe te r som  F in land  beviljar 
u tlänn ingar redan  nu synnerligen om fa ttande .

1 E uroparådet och i de E uropeiska gem enskaperna pågår beredningen  av 
hand lingar som gäller u tlänn ingars rö s trä tt och valbarhet. N är dessa h an d 
lingar kom m er a tt vara  klara kan em ellertid  in te sägas m ed säkerhet. 
U tgångspunkten  i beredningen  av dessa hand lingar har varit a tt u tlänn ing
a r skall ha rä tt a tt u töva kom m unal rö s trä tt i det land d ä r de har bosa tt sig, 
m en a tt statlig  rö s trä tt skall kunna utövas endast i det land d ä r personen  i 
fråga ä r m edborgare.

Såsom  av ovanstående  fram går h a r vi i lagberedningen u tgått från sam 
m a p rinc iper som  de på vilka E u roparåde ts  och de E uropeiska gem enska
pernas hand lingar om  valdeltagande g ru n d ar sig. D en nord iska  rösträ tten
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och valbarheten  är begränsad till kom m unalval och u tsträckn ingen  av 

dessa rä ttighe te r till a tt gälla också m edborgare i an d ra  länder h a r över
vägts endast inom  m o tsv aran d e  ram . Å an d ra  sidan  h a r genom  sam nord is
ka arrangem ang m edborgarna  i de övriga nord iska  länderna , till skillnad 
från an d ra  u tlänn ingar, redan  länge i flera avseenden  haft en sådan  ställ
n ing i det land d ä r de bo r som  m o tsv a ra r den  ställn ing  som  landets egna 
m edborgare har. D et ä r  d ärfö r k lart a tt frågan om  nord isk  rö s trä tt och 
valbarhet i statliga val har tagits upp  och u tre tts  också i F in land .

D elegationen för m ig ra tionsärenden  uppstä llde  redan  i sitt V b e tän k an 
de 1980 (K o m m ittéb e tän k an d e  1980:63) som  sitt m ål a tt u tlandsfin lända- 
re skall beviljas rö s trä tt och vara valbara  i statliga val å tm in s to n e  i no rd is
ka sam m anhang  och k onsta te rade  a tt de olika a lte rna tiven  för h u r m ålet 
kan uppnås skall u tredas i b rådskande ordning . 1 sitt VI be tän k an d e  1981 
(K o m m ittéb e tän k an d e  1981:60) föreslog k o m m ittén  a tt frågan skall u tre 
das på sam nord isk  väg.

Få uppdrag  av ju s titiem in is te rie t h a r p ro feso r A llan R osas 1984 u tre tt 
frågan i ljuset av F in lands rä ttso rdn ing . På basis av professor R osas 
u tredn ing  konsta terades det a tt å tm in s to n e  fö ljande frågor k räver y tte rli
gare u tredn ing  (Ju stitiem in iste rie ts  lagberedningsavdeln ing  PM
11.4.1984):
— en eventuell u ts träckn ing  av reform en så a tt den o m fa tta r  val av repub 

likens p residen t och fo lkom röstn ingar,
— tillå tande  av dubbel röstn ing  (röstn ing  i det land d ä r  den rö s tande  bor 

och i hem landet),
— b ibehållande av valbarheten  i hem landet, om  reform en i det land  d ä r 

den rö s tande  bo r bara  gäller rö s trä tten  och om  dubbel röstn ing  in te  
tillåts,

— eventuell va ria tion  i fråga om  m in im itid en  för e rhållande av rö s trä tt 
vid olika slag av val och o m röstn ingar och

— m öjligheten  att välja fritt (den röstandes rä tt a tt välja om  han  vill rö sta  i 
det land d ä r han  bor eller i s itt hem land) sam t vissa tekn iska frågor som 
ett sådan t arrangem ang m edför.

Ju s titiem in is te rie t an ser a tt de ovan angivna u tredn ingarna  fo rtfarande 
är av nöden , innan  frågan om  bev iljande  av nord isk  rö s trä tt vid statliga val 
kan tas u nder övervägande. D essu tom  bör bl. a. synpunk te r som  sam m an 
hänger m ed värnp lik ten  och beskattn ingen  u tredas. D et na tu rligaste  sätte t 
a tt u treda  frågan vore inom  ram en för no rd isk t sam arbete . O m  en sådan 
u tredn ing  anses befogad, an m äler ju s titiem in is te rie t sig vara bere tt a tt 
delta  i u tredn ingsarbete t.

H elsingfors den 11 jan u a ri 1991

Teuvo Kallio  
K a n s l i c h e f

M a tti N iem ivuo  
L a g s t i f t n in g s d i r e k tö r
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Inrikesm inisteriet:

En reform  av valsystem et på det sä tt som  föreslagits in n eb ä r en rä tt 
b e tydande fö ränd ring  och fö ru tsä tte r allsidig belysning. F rågor som  bör 

u tredas ä r  bl. a.:
— skall reform en gälla också valbarheten
— skall rö s trä tten  i hem landet b ibehållas (dubbelröstn ing)
— skall va lbarheten  i hem landet b ibehållas
— skall valrätten  vid sidan  av riksdagsvalen även gälla val av republikens 

p resident
— b ö r reform en gälla rådg ivande fo lkom röstn ingar
— g runderna  för valrä tten  (boendetiden  och defin iering  av den)
— skall va lrä tten  bestäm m as d irek t på i lag stadgade form ella g runder eller 

skulle en y tterligare fö ru tsä ttn ing  vara en v iljeyttring  av personerna i 
fråga (anm älan  for in tagande i vallängd)

— bör g runderna  för uppgörandet av vallängderna i de tta  skede förnyas 
t. ex. genom  slopande av vallängderna för valkretsarna.

I 1988 års kom m unalval var an ta le t röstberä ttigade  m edborgare i anna t 
nord isk t land 3 184. I F in land  finns för nä rv a ran d e  knapp t 7000  m edbor
gare i an n a t no rd isk t land och av dessa ä r  an ta le t röstberä ttigade  u p p sk a tt
ningsvis under 5 000. I 1991 års riksdagsval to rde  cirka 228 000 rö s tb e rä tti
gade in tas i vallängderna för valkretsarna.

D et kan näm nas a tt i 1987 års riksdagsval var sam m anlag t 247 373 
personer in tagna i vallängderna för valkretsarna. Av dessa var 112 375 i 
Sverige bosatta  finska m edborgare. R östn ingsprocen ten  fö r dem  som  an 
tecknats i vallängderna för va lk re tsa rna  var 5,8 och för i Sverige bosatta  
9,2.

En reform  av detta  slag kan tekn isk t genom föras på flera olika sätt. De 
frågor som ankny ter till den tekniska u tfo rm ningen  borde  u tredas m ed 
om sorg.

I F in land  finns fö r närv a ran d e  cirka 4 0 0 0  m edborgare i an n a t nord isk t 
land som  skulle ha i förslaget avsedd  rö s trä tt i F in land .

Inrikesm in isterie t anser a tt de verkningar som anslu te r sig till reform en 
kunde u tredas inom  ram en for N ord iska m in is te rråde t. In rikesm in isterie t 
och befolkn ingsreg isterm yndigheterna ä r beredda att b id ra  till u tredn ings
arbetet.

H elsingfors den 19 decem ber 1990

Ja rm o  R anlanen  
Inrikesminister

Klas G. Ivars
Biträdande avdelningschef, 

regeringsråd
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I s l a n d

Ju stitsm in ister iet (D óm sm álaráðuneytið):1

Ifølge den  islandske g rundlov  er s tem m ere t til A ltinget afhæ ngig a f  
islandsk sta tsborgerskab . H ovedreglen  er, at fast bopæ l her i landet også er 
en betingelse. V ed en æ ndring  a f  g rund loven  i 1984 b lev givet bem yndigel
se til at tildele  islæ ndinge, som  e r flyttet til ud lande t, stem m ere t i 8 å r  efter, 
at de fly tter fra landet og længere efter særlig ansøgning.

Såvid t vides har der ikke væ ret d iskussioner i gang om  at yde u d en lan d 
ske sta tsborgere (nord iske eller and re) s tem m ere t her i landet. D erim od  
har nord iske  sta tsborgere siden  1982 h aft s tem m eret ved kom m unalvalge
ne efter 3 års bosæ ttelse i landet.

D et skal påpeges, at et særligt fo rfatn ingsudvalg  har haft til opgave at 
revidere  g rundloven . Såv id t vides h a r d e tte  prob lem  ikke væ ret til b eh an d 
ling dér. D ette  udvalg blev nedsat a f  A ltinget.

D et b ø r frem hæ ves, at spørgsm ål, som  ved rø rer g rundlov  og rev idering  
a f  denne, hø rer u n d er s ta tsm in isterie t.

R eykjavik, den 17. ja n u a r  1991

P. m. v.

Ó lafur W. S tefansson

N o r g e

Kommunaldepartementet:

K om m u n a ld ep a rtem en te t vil bem erke:
I St. M eld. nr. 39 (1987 — 88) O m  innvand ringspo litikken  u tta le r d ep a r

tem en te t følgende:

"V ed S to rtingsbehandlingen  av stem m erettsu tv idelsen  ble også spørs
m ålet om  stem m ere tt for u ten landske  sta tsborgere reist. Både davæ rende 
regjering og kom ite  u tta lte  at en slik re tt skulle væ re fo rbeho ld t norske 
borgere p. g. a. "d en  d irek te  innflytelse landets fo rfatn ing  og rikspolitikk  
som  slik s tem m ere tt g ir” . En slik u tv idelse  ville dessu ten  kreve en endring  
i G runn lovens § 50 . . .  D et er fo rtsa tt na tu rlig  å kny tte  s tem m erett ved 
stortingsvalg  til norsk  statsborgerskap . D ep artem en te t vil d e rfo r ikke fore
slå at de tte  spørsm ålet vu rderes på n y tt.”

D a m eldingen ble behand le t i S tortinget fikk dep a rtem en te ts  forslag 
bred tilslu tn ing .

1 Y ttra n d e t ö versa tt fr å n  is lä n d ska .
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På bakgrunn  av dette  finner K om m u n ald ep artem en te t at det ikke er 
ak tuelt å stø tte  forslaget om  re tt for no rd iske statsborgere til å de lta  i 
p arlam en tsvalg  i an d re  land  enn  der de er statsborgere.

Justisdepartem entet h a r i brev  av 4. ja n u a r  1991 til K om m u n a ld ep arte 
m en te t avgitt u ttalelse om  forslaget, jfr . vedlagte g jenpart. (Se nedan.)

O slo, 21. ja n u a r  1991

K jell Borgen

Justis- og politidepartementet:

D et kn y tte r seg ulike re ttigheter og p lik tc r til norsk  statsborgerskap , 
f. eks. s tem m erett ved stortingsvalg , et abso lu tt vern  m ot u tv isn ing  fra 
N orge og utøvelse av verneplik t. D et frem går av grunn lovens § 50 og 
valglovens § 3 første ledd at s tem m ere tt ved stortingsvalg  er fo rbehold t 
norske statsborgere. M ed hjem m el i s ta tsborgerlovens § 6 anne t ledd er 
b o tid sk rave t redusert fra n o rm alt 7 å r  til 2 å r  for no rd iske borgere.

Vi h a r forståelse for synspunk te r om  a t no rd iske  borgere bosatt h e r i 
landet h a r in teresse av å påv irke  po litikken  i det landet d e r de bor. Likevel 
fin n er vi det rim elig  både  at det stilles krav om  2 års b o tid  for å oppnå 
s tem m ere tt ved stortingsvalg , og om  at en da  m å velge å bli norsk  s ta tsbo r
ger for å få slik stem m erett.

O slo, 4. ja n u a r  1991

E tte r fu llm akt

E li F isknes  
Byråsjef

E li K ristin  N ordsiden
Konsulent,

saksbehandler

S v e r i g e

Riksskatteverket:

RSV begränsar sitt y ttran d e  till en bedöm ning  av forslaget u r ad m in is t
ra tiv  och tekn isk  synpunkt.

F rågan om  rö s trä tt vid val till riksdagen fö r in vand rare  h a r  behand la ts 
av 1983 års R östrä ttsk o m m itté  i b e tän k an d e t R ö strä tt och m edborgarskap
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(SOU 1984:11). K om m ittén s forslag a tt ge m edborgare i de nord iska  
länderna  rö s trä tt i svenska riksdagsval u n d e r sam m a fö ru tsä ttn in g a r som  
gäller i kom m unala  val h a r dock in te  genom förts , då  tillräcklig  en ighet in te  
gick a tt u ppnå  i den fo rtsa tta  behand lingen  av förslaget.

Enligt RSV:s bedöm ning  skulle förslaget a tt in föra  rö s trä tt vid riks
dagsval för här boende nord iska  m edborgare k unna  genom föras u tan  
stö rre  svårighete r u r  v a lad m in is tra tiv a  synpunkter.

Solna den 9 ja n u a r i 1991

Lars R en  m yr
B ritt-M arie G rundström

Statens invandrarverk:

Statens in v an d ra rv e rk  (SIV) h a r dessa sy npunk ter på förslaget.
SIV vä lkom nar alla å tgärder som  kan b id ra  till a tt främ ja  in v an d ra rn as  

anpassn ing  till och in teg ra tion  i det svenska sam hälle t. R ä tten  a tt de lta  i 
a llm änna val i det land  d ä r  m an  bor, m en  vars m edborgare m an  in te  ve lat/ 
hunn it bli tillhö r i och för sig den å tgärdskategorin . T ill en del har ju  också 
in v an d ra rn a  den rä tten  eftersom  de u n d er vissa fö ru tsä ttn in g a r får de lta  i 
de k om m unala  valen. M en sträv an d en a  a tt främ ja  anpassn ing  och in teg ra
tion  kan in te  undanskym m a det fak tum  a tt tanken  på en u tv idgn ing  av 
in v an d ra rn as  rä tt a tt de lta  i a llm änna  val till a tt o m fa tta  även  parla
m entsvalen  i e tt an n a t land  än m edborgarskapslandet, fram stå r som  p rin 
cip iellt m ycket tveksam t och ju r id isk t/tek n isk t kom plicerad . D et förefaller 
vara  svårt a tt finna en lösning på det k o n stitu tio n e lla  d ilem m a som  ligger 
a tt en person  skulle kunna  utse led am ö te r i det högsta po litiska  organet i 
två  länder. R edan  a tt kom m a ru n t den frågan stö ter, såv itt SIV kan förstå, 
på så sto ra  svårighete r a tt de förslag som  nu ligger ä r  d ä rfö r knappast 
rea lise rbart, h u r tillta lande  dess syfte än är.

N orrköp ing  den 15 jan u a ri 1991

F ö r invan d ra rv e rk e t 

P er-E rik N ilsson

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om koncernfacklig samverkan i Norden
(V äckt av A n ker Jørgensen sa m t Claes Andersson, L ennart Andersson. 
Dorte Bennedsen, Thor-Eirik Gulbrandsen, K irsti Kolle Grøndahl, L illi 
G yldenkilde, Tytti Isohookana-A sunm aa, A nita  Johansson, Sakari K nuutti- 
la, Grethe Lundblad, L auri M etsäm äki, E eva-IJisa  M oilanen, M ats Nyby, 
Sighvatur Björgvinsson och Jouko  Skinnari)

BILA G A  1

Y ttranden  över m ed lem sfo rsla g et  

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS):

Frågan om  nord isk  koncernfacklig  sam verkan  har u n d er lång tid  d riv its 
av den nord iska fackföreningsrörelsen b land an n a t genom  N FS.

Enligt vår m ening  ä r det en självklar rä ttighet för de anställda a tt erhålla 
sam m a m öjligheter till insyn och infly tande över företagens verksam het på 
nord isk t plan  som  nationellt. T yvärr har de tta  inte varit m öjligt främ st på 
grund av de cen tra la  arbetsg ivaro rgan isa tionernas hårda  och konsekventa 
m otstånd . E ftersom  någon förhandlingslösn ing  m ellan a rbetsm arknadens 
p a rte r in te  tycks vara m öjlig hälsar vi m ed tillfredsställelse a tt N ordiska 
rådet ånyo ak tua lise ra r frågan för ett politisk t ställn ingstagande.

F rån  N F S ’ sida ser vi m ed största  o ro  på a tt de anstä lldas infly tande i 
no rd iska fö retagskoncerner på in te t sätt m o tsv a ra r de regler som  gäller 
na tionellt. I tak t m ed a tt den nord iska arbe tsm arknaden  utvecklas och 
an ta le t no rd iska  koncerner e tab leras b lir en lösning på denna fråga a lltm er 
angelägen. F ö ru tom  att no rd isk  koncernfacklig  sam verkan  ä r en självklar 
facklig rä ttighet, väl i sam stäm m ighet m ed långvarig nationell trad itio n  på 
den nord iska arbetsm arknaden , är det enligt vår m ening också till gagn för 
näringslivet. D en fackliga m edverkan  — och därm ed de anställdas de lta 
gande — i företagens verksam het och produk tionsu tveck ling  borde  upple
vas som  en viktig  konkurrensfördel jäm fö rt m ed företag som  saknar de tta  
engagem ang från sina m edarbetare .

Vi vill s tark t understryka de krav och synpunk ter som  fram förs i m ed 
lem sforslaget och tillsty rker härm ed  detsam m a. N FS u tgår ifrån a tt N or
diska rådet vid sin behand ling  av nord isk  koncernfacklig  sam verkan  en 
gång för alla lägger fast de rik tlin je r som  skall gälla på den fria nord iska
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arbetsm arknaden  och tille rkänner de anställda sam m a dem okratiska infly
tande  som  sedan länge varit praxis i de enskilda nord iska länderna.

Stockholm  den 7 jan u ari 1991

S u n e  Ahlén  
Generalsekreterare

Nordiska akadeniikerrådet (NAR):

N ordiska akadem ikerrådet NAR anser a tt löntagarna bör ha rä tt till 
koncernfacklig  sam verkan  i N orden .

1 no rd iska koncerner u tfo rm as de övergripande m ålen och verksam - 
hetsstrateg ierna cen tralt av koncernledningen, m edan den prak tiska verk
sam heten  sam tid ig t decentraliseras ut till företagen i de enskilda länderna. 
En allm änt accepterad  åsikt både b land arbetsg ivare och arbetstagare i 
N orden  är a tt en god sam verkan  m ellan företagsledningen och arbetstagar
na och deras fackliga rep resen tan ter stärker företagets p roduk tiv ite t. En 
m eningsfull facklig sam verkan  bör dock ske på sam m a nivå som  verksam 
heten. Inom  de nord iska koncernerna borde sålunda den lokala fackliga 
verksam heten kom pletteras m ed cen tral sam verkan och öppen in fo rm a
tion  från koncernledningen.

N A R be to n a r a tt nord isk  koncernfacklig  sam verkan  bör basera sig på 
överenskom m elser m ellan alla berö rda  personalgrupper inom  företaget. 
Det är viktigt att också involvera de högre tjän stem ännen /ledande  m edar
betarna  som ofta spelar en viktig roll som  länk m ellan ledningen och 
övriga arbetstagargrupper.

EG -kom m issionen har lagt fram  ett lagförslag gällande anställdas rä tt till 
koncernfackligt inflytande i koncerner m ed verksam het i flera E G -länder. 
I de nord iska länderna  m ed deras rela tiv t likartade näringsstruk tu r förelig
ger enligt gjorda u tredn ingar inga form ella h in d er fö r arbe tsm arknadens 
parte r a tt u tfo rm a avtal om koncernfacklig  sam verkan  i no rd iska foretags- 
koncerner.

E ftersom  koncernfacklig  sam verkan  tro ts  de tta  in te  fö rekom m er i den 
om fattn ing  som an ta le t nord iska foretagskoncerner skulle m otivera  är 
N ord iska akadem ikerrådet enigt m ed förslagsställarna om  att det finns 
behov att rekom m endera N ord iska  m in is terrådet e tt förnyat in itia tiv  i 
frågan. In itia tive t kan om fa tta  ett förslag till sam ordnad  nord isk  lagstift
ning som  tillfö rsäk rar lön tagarna rä tt till koncernfacklig  sam verkan  i enlig
het m ed principerna  i m edlem sförslaget. Sam tidig t bör m an dock icke 
uteslu ta  lösningar som baserar sig på avtal m ellan berörda parte r på 
a rbetsm arknaden  i företagen.
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N AR anser a tt m an i det fo rtsa tta  arbetet bö r sträva till parallellitet m ed 
det m otsvarande arbete  som  försiggår i EG-regi. både när det gäller p rinc i
per och genom förande av lagstiftning.

Eftersom  koncernfacklig  sam verkan  även berö r N A R s m edlem sgrupper 
u tgår vi från a tt N A R  bereds tillfälle a tt delta  i det fo rtsa tta  arbetet.

H elsingfors den 21 decem ber 1990

N ordiska akadem ikerrådet

M ona H em m er  
Generalsekreterare

D a n m a r k

Dansk arbejdsgiverforening:1

Forslaget, d er er indleveret a f  den socialdem okratiske gruppe i N ord isk  
R åd, skal ses som en opfølgning på den debat, der fandt sted om  dette  
em ne ved sessionen i S tockholm  i 1989. Forslaget er tydeligv is inspireret a f  
N ordens Fagelige S am arbejdsorgan isation  (N FS), der som  bekend t længe 
har presset på for at få po litikkerne til at igangsætte et lovgivningsarbejde 
på dette  om råde.

1 forslaget anføres, at de r i debatten  i 1989 blev anbefalet, at a rbe jd sm ar
kedets pa rte r bu rde  gives en tid sfrist på 2 år, og såfrem t m an ikke inden for 
denne periode kunne forhandle  sig frem  til en en overenskom st om kon
cernfagligt sam arbejde, bu rde  sagen på ny tages op i N ord isk  R åd . D et 
frem føres endvidere , at der i den m ellem liggende periode ikke er sket 
nogen næ vnvæ rdig udvikling  bl. a. på grund a f arbejdsg ivero rgan isationer
nes fælles m odstand  m od at indgå afta ler på de tte  om råde.

På arbejdsgiverside kan det godt undre, a t denne sag nu på ny føres frem 
i regi a f  N ord isk  R åd . A rgum enterne herfo r er tilsyneladende helt paralle l
le til de, der blev brugt i fo rbindelse m ed forslagets behandling  i 1989. 
E fter vo r opfatte lse  bekræ fter de tte  b lo t, at der ikke i den m ellem liggende 
periode er foregået en udvikling i de nord iske lande, der ta ler for at 
fastsæ tte særlige regler om  koncernfagligt sam arbejde i N orden . Ingen kan 
vel i dag være i tvivl om , at k ræ fterne nu m å sam les om  det, der i de 
kom m ende å r skal foregå i E uropa m ed udgangspunkt i de europæ iske 
fællesskaber.

E fter vor opfatte lse  kan d e r i N ordisk  R åd ikke være tvivl om  h o ldn in 
gen på arbejdsgiverside til de tte  spørgsm ål. V or ho ldn ing  blev understreget 
i den rapport, der blev udarbejdet om  em net a f  N ord isk  m in isterråd  i

1 G e m e n s a m t y ttr a n d e  f r å n  d e  n o rd isk a  a rb etsg iv a ro rg a n isa tio n ern a .
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1988, og den blev endv idere  præ ciseret i kom m entaren  til det frem lagte 
m edlem sforslag i 1989. D e nord iske arbejdsg iverforen inger h a r således 
k lart m arkeret en enighed om , at der ikke er behov for en nord isk  særløs
ning på dette  om råde, og m an kan derfor ikke acceptere lovgivning eller 
cen trale  aftaler.

D ebatten  i 1989 m edførte  im id lertid , at der m ellem  de nord iske arbejds
giverforen inger blev udarbejdet et sæt fælles re tn ingslin jer for behandling  
a f  spørgsm ål om  in fo rm ation , høring  og fo rhand linger på tvæ rs a f  græ nser
ne i in te rna tiona le  koncerner. R etn ingslin jerne er udsend t til sam tlige 
m ed lem sorganisationer og til stø rre  m edlem svirksom heder. D et er i re t
n ingslin jerne understreget, at hvert enkelt datterse lskab  eller na tional en 
hed selvstæ ndigt skal tage vare på alle sine in form ations-, hørings- og 
forhand lingskon tak ter m ed de ansatte  og deres o rgan isa tioner i det land, 
hvo r datterse lskabet befinder sig. K on tak ten  skal ske i henhold  til n a tio n a 
le regler og praksis.

D et er endv idere  præ ciseret, at koncernledelsen  f. eks. i fo rbindelse m ed 
besøg i da tterse lskaber sam m en m ed den lokale ledelse godt kan have 
uform elle kon tak ter m ed de ansatte  og/eller deres rep ræ sen tan ter m ed 
henblik  på m ere d irek te  in fo rm ation  og drøftelse p a rte rne  im ellem . D er er 
endv idere  — i overensstem m else m ed de særlige ILO- og O E C D -koder for 
m ultina tiona le  selskaber — peget på, at ledelsen ikke b ø r lægge h ind ring  i 
vejen for eventuelle ønsker fra tillid srep ræ sen tan ternes side om  at m ødes 
indbyrdes på tvæ rs a f  landegræ nserne — i og uden for N orden . I et rim eligt 
om fang bør der gives frihed til sådanne m øder — helt afhængig a f  koncer
nens størrelse og struk tu r, a rten  a f  den v irksom hed, der drives, da tte rse l
skabernes an tal m .v

D e nye retn ingslin jer h a r i praksis ikke givet an ledn ing  til prob lem er, og 
det e r derfo r vort indtryk, at de, i det om fang der er behov herfor, følges a f  
vore m edlem svirksom heder.

D et skal her på ny understreges, at no rd iske koncerner i a lm indelighed 
ikke d river forretn ing, som  opdeles eller tilpasses specielt til N orden . D e 
fleste koncerner er in ternationale , og det e r derfo r afgørende for dem , at de 
kan konkurrere  in te rn a tio n a lt, og a t der ikke i N orden  fastlægges vilkår, 
som  forringer disse konkurrencem uligheder. En nord isk  sæ rordn ing  vil 
b lo t m edføre, at in teressen m indskes for in te rna tiona le  investeringer og 
nyetab leringer i de nord iske lande, og det vil i så fald få en negativ 
indv irkn ing  på beskæftigelsen.

Som det sikkert er N ord isk  R åd bekendt, e r spørgsm ålet om  in fo rm ation  
og høring i koncerner m edtaget i det sociale ch a rte r i EF. D et har betydet, 
a t E F-kom m issionen nu h a r vedtaget at fremlægge et forslag om  arbejds
tagernes in form ations- og høringsret i koncerner m ed v irksom heder i flere 
a f  E F’s m edlem sstater. Forslaget skal nu behandles i M in isterråde t og vil, 
hvis det gennem føres, givet få betydning  også for de d røftelser, der foregår 
m ellem  EF og EFTA. D et siger sig selv, at en koncern i N orden  ikke kan
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leve m ed såvel na tionale  regler, no rd iske regler som  EF-regler. H ertil 
kom m er de retn ingslin jer, som  allerede er fastlagt inden  fo r O E C D  og ILO.

Fra arbejdsg iverside skal vi på denne baggrund fraråde , at m an  i N o r
disk R åd s tø tte r det foreliggende m edlem sförslag  om  koncem faglig t sam 
arbejde i N orden . Forslaget tjen e r ikke noget form ål og kan  kun give 
an ledn ing  til ekstra  fo rv irring  i re la tion  til den debat, d e r foregår i E uropa 
på de tte  om råde.

O vennæ vnte k om m en tare r til det frem lagte m edlem sförslag  til N ord isk  
R åd om  koncernfagligt sam arbejde i N orden  er en fcelles udtalelse fra  de 
nordiske arbejdsgiverorganisationer: A rbetsg ivarnas i F in land  C en tra lfö r
bund , V innuve itendasam band  islands, N æ ringslivets H ovedorganisasjon , 
Svenska A rbetsgivareföreningen og D ansk  A rbejdsgiverforening.

K øbenhavn , den 19. decem ber 1990

På foreningernes vegne 

H ans Skov  C hristensen

BILA G A  2

I efterhand inkommet yttrande 

Nordiska bankmannaunionen:

N ordiska bankm an n au n io n en  (N B U ), som rep resen te ra r ca 170000 
bankanstä llda  i de no rd iska  länderna , h a r d isku tera t ov an n äm n d a  förslag 
och vill inför rådets session i K öpenham n i å r  härm ed  göra fö ljande 

uttalande:
F inanssek to rn  i de nord iska länderna  präglas av ett ständ ig t växande 

sam arbete  och i viss m ån också ägande över na tionsgränserna . Bifogad 
rappo rt från N B U s sekre taria t visar de o m fa ttan d e  kon tak ty to r som  finns 
m ellan fin an sin s titu tio n ern a  i de no rd iska län d e rn a1. N BU  u tgår ifrån  att 
d e tta  sam arbete  kom m er a tt öka i om fattn ing , a tt sam arbe tsfo rm erna  b lir 
allt m er fo rm aliserade och a tt ett ägande över nationsgränserna  b lir allt 

vanligare.
M ot denna bakgrund  finner N BU  det synnerligen angeläget a tt sam ar- 

betsfo rm er etab leras och att fackliga re la tioner m ellan pa rte rn a  i a rbe tsli
vet skapas, som  g aran te ra r a tt den trad itione lla  no rd iska fö retagsdem okra
tin  v idareu tveck las och förstärks i fö rhållande till d enna utveckling. De 
anställda m åste genom  sina o rgan isa tioner beredas m öjlighet a tt m edverka 
i processen och få ett reellt infly tande på sin egen a rb e tss itua tion  på  en 
u tv idgad nord isk  arbetsm arknad . D et m åste  be trak tas som  självklart, a tt

1 H ä r  e j tryck t.
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de anstä llda  skall ha sam m a rä ttighe te r och m öjligheter till insyn och 
m edbestäm m ande  på  nord isk  som  nationell nivå.

N B U  beklagar, a tt arbetsg ivarna  h ittills in te  h a r v isat någon vilja a tt 
tillm ötesgå kraven om  e tt fo rm alisera t av ta l fö r koncernfacklig t sam arbete  
inom  N orden , och stöder varm t N ord iska  rådets m edlem sförslag  A 949/e.

D et ä r  nödvänd ig t a tt det snarast utvecklas en sam ordnad  nord isk  
lagstiftning, som  ger de anstä llda  och deras o rgan isa tioner rä tt till koncern 
fackligt sam arbete  på no rd isk t p lan  enligt na tionella  p rinc iper för m edbe
stäm m ande  och av ta lade  rättigheter.

S tockholm  den 20 februari 1991

Frode Sørensen  
President

Jan-E rik  L idström  

Generalsekreterare

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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A 952/s 
SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om etablering af et forpligtende miljøsamarbejde 
omkring Østersøen
(Stillet a f  Claes Andersson, M argrete A uken , L illi G yldenkilde, H jörleifur 
G uttorm sson, Tora A asland  Houg, Kjellbjørg L u n d e  og Lars Werner)

BILAG A I

Yttranden över medlemsforslaget

Hclsingforskommissionen (Baltic Marine Environment Protection Com- 
m ission):1

B eträffande revisionen av H elsingforskonventionen  kan jag  upplysa att 
kom m issionen  vid sitt senaste m öte den 13—16 februari 1990 i H elsing
fors beslöt in rä tta  en ad hoc-grupp for revision  av konven tionen . G ruppen  
hade ett fö rberedande m öte i slutet av ju n i 1990 och sitt första o rd inarie  
m öte 16—19 ok tober 1990 i Helsingfors.

H elsingforskom m issionens 12:e m öte som  äger rum  i H elsingfors den 
19 — 22 februari 1991 kom m er att behand la  rappo rten  från gruppens första 
m öte, vilken bifogas (m ötesdokum ent H ELC O M  12/10)2.

Som synes i m issivbrevet avser kom m issionen  a tt beslu ta  om  utv idgning  
av konven tionsom räde t genom  a tt ink ludera inre vatten  i konventionen . 
V idare kom m er y tterligare bestäm m elser a tt ink luderas vad gäller p roce
du rer n ä r konven tionen  ej uppfylls, no tifika tion , in fo rm ationsu tby te  sam t 
p rocedurer för konsu lta tion  och beslu tsfa ttande . K om m issionen  skall vi
dare  överväga hu ru v id a  m an i konven tionen  skall ink ludera bestäm m elser 
om  naturskydd  och biodi versitet liksom  även överväga och beslu ta  om  den 
rev iderade tid sp lanen  för färd igställande av arbete t m ed a tt rev idera  kon
ven tionen  till slutet av 1991.

V ad gäller denna tidsp lan  hänvisas till A nnex 7 i rappo rten  från  första 
m ötet m ed H EL C O M :s ad hoc-grupp för revision  av konven tionen . Av 
denna rappo rt fram går a tt begreppen ” renare  teknologi”  och ” försiktig
hetsp rinc ipen" ä r u n d e r övervägande av gruppen  för a tt införas i den 
rev iderade konven tionstex ten .

1 Yttrandet översatt frå n  engelska.
2 H är ej tryckt.
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B eträffande sam m ankallande av fasta m öten  på m in istern ivå  vill jag  
hänvisa till § 19 i Ö stersjödek lara tionen , d ä r det rekom m enderas att m ö
ten m ed H elsingforskom m issionen även i fo rtsä ttn ingen  hålls på m in is te r
n ivå m ed läm pliga m ellanrum .

H elsingfors den 12 februari 1991

F lem ing  O tzen  
Exekutivsekreterare

D a n m a r k

Danmarks Naturfredningsforening:

På grund a f  Ø stersøens lukkede k arak ter er om rådets tils tand  i over
vejende grad afhængig a f  belastn ingen fra de om kringliggende lande, 
selvom  betydningen a f  den atm osfæ riske belastn ing m ed kvæ lstofforbin
delser og a f  vandsk ifte t m ed Skagerak langs bunden  ikke b ø r overses.

Foreningen kan derfo r fu ld t ud tils lu tte  sig in ten tio n ern e  om  a t skabe et 
m ere forplig tende m iljøsam arbejde m ellem  landene i Ø stersøens afstrøm - 
ningsopland.

Foreningen er ligeledes enig i, at den  frem tid ige vækst i Polens, E stlands, 
L etlands, L itauens og Sovjets økonom ier gør det nødvendig t, at renere 
teknologi og forsig tighedsprincippet b liver indført som  grundliggende 
p rinc ipper for udviklingen. D isse p rinc ipper m å ligeledes være ledende i 
de økonom iske og teknologiske s tø tteo rdn inger til Ø steu ropa, som  udgår 
fra såvel de nord iske lande som  EF. D et e r  således afgørende, at d e r ikke til 
de østeuropæ iske lande ukritisk  overføres teknologiske løsninger, som 
allerede nu anses for u tidssvarende og utilstræ kkelige i de vesteuropæ iske 
lande.

D et er foreningens opfatte lse , at ” N ord isk  R åd-m odellen” e r god i den 
henseende, at der er trad itio n  for at inddrage synspunk ter fra de folkelige 
o rgan isa tioner og parlam en tarikere , inden beslu tn inger træffes på m inis- 
te rrådsp lan . Svagheden h a r  her — som  i H elsink ikonventions-sam m en- 
hæng — været den m anglende forpligtelse i de ltagerlandene overfo r ved ta
gelserne, og foreningen skal derfo r hilse in itia tiv e t til et m ere forplig tende 
sam arbejde velkom m ent.

1 sæ rdeleshed skal in ten tionen  om  inddragelse a f  folkelige o rgan isa tio 
ner, og her især på m iljø -om rådet, hilses velkom m en, og i den forbindelse 
skal opm æ rksom heden  henledes på, at m iljøo rgan isa tioner i Ø stersø lande
ne har danne t en parap lyorgan isation  — C oalition  C lean Baltic (CCB) —
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hvis hovedform ål ne top  er en koord inere t m iljø indsats om kring  Ø stersø-

K øbenhavn , den  12. feb ruar 1991

H enning  M ørk Jørgensen

G reenpeace D anm ark:

G reenpeace m ener generelt, at forslaget peger på nogle a f  de helt afgø
rende punk ter, hvo r Ø stersøkonven tionen  m å forbedres, hvis den skal 
kunne danne grundlag  for en genopretn ing  a f  Ø stersøens økologiske ba lan 
ce. D et d re je r sig om  indførelse a f  ” forsigtigheds p rin c ip p e t” , en satsning 
på ren teknologi og en styrkelse a f  konven tionens in s titu tio n e r og økono
m iske ressourcer.

1. Forsigtigheds princippet

D en eksisterende Ø stersøkonven tion  fra 1974 bygger som  and re  m iljø
konven tioner fra den tid  på en antagelse om  at havet h a r en vis evne til at 
absorbere  eller neu tra lisere  farligt affald fra det m enneskelige sam fund. 
A rbejdet indenfo r Ø stersøkonven tionen  h a r ligeledes bygget på den a n ta 
gelse, at v idenskaben  kunne beregne hvo r m eget affald havet kunne tåle.

Ø stersøens tils tand  idag viser k lart, at disse an tagelser er uholdbare. 
H avet h a r ingen absorberingsevne m ed hensyn til giftige, persisten te  sto f
fer, m en alene en fortyndingsevne. D eru d o v er e r  v idenskaben  ude a f  stand  
til m ed sikkerhed a t forudsige hvad den sam lede effekt a f  ud led te  stoffer 
vil være. V idenskaben kan alene m åle effekterne efterfølgende og foreslå 
korrigerende tiltag.

Ø ste rsøkonven tionen  h a r således beskyttet m iljøet ved hjæ lp a f  bakspej
let. Indførelse a f  forsigtigheds p rincippet er nødvend ig t for at æ ndre denne 
uansvarlige form  for m iljøpolitik . Som næ vnt i m edlem sförslaget, be tyder 
forsigtigheds p rinc ippe t, a t ” al tv iv l k om m er m iljøet til gode” . D en  fulde 
konsekvens h e ra f er, a t alle ud ledn inger, som  ikke m ed sikkerhed kan vises 
a t være m iljøm æ ssigt acceptable, b ø r stoppes.

2. Ren teknologi

På denne baggrund frem stå r ren  teknologi og i det hele taget rene 
p rod u k tio n sm åd er som  det cen tra le  m iddel til en konsekvent gennem førel
se a f  forsigtigheds p rinc ippe t. G reenpeace  har i d enne forb indelse  tre 
bem æ rkninger til m edlem sförslaget.

D en første angår term inologi. I begrundelsen  benyttes o rdene  ” ren tek
nologi” , m ens der i rekom m endationen  til N ord isk  M in iste rråd  bruges 
o rdene ” renere teknologi” . G reenpeace  m ener, at sid stnæ vn te  term inologi

f l  — A 952 /S  S u p p lem en t
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er uheldig fordi den er uklar. ” R enere" i forhold til hvad? Snart sagt 
enhver m in im al fo rbedring a f  eksisterende, fo ru renende teknologi kan 
anses for at være ” renere teknologi” . H vis form ålet e r en konsekvent 
gennem førelse a f  forsigtigheds p rincippet, som  ifølge forslagets begrundel
se ikke ink luderer renseteknologi, må ” ren teknologi” være den rette 
term inologi. Det er også den term inologi det danske folketing har brugt i 
sin N ordsødagsorden  a f  22. feb ruar 1990.

D en anden  bem æ rkning angår defin itionen  a f  begrebet. G reenpeace er 
enig i. at ” ren teknologi” m å forståes som ” teknologi som ikke m edfører 
fo ru ren ing” . Det er im id lertid  vigtigt at understrege, at de tte  m å gælde alle 
faser i et p roduk ts to tale  livscyklus, fra udv ind ing  a f  råvarer over p roduk 
tions- og forbrugsfaserne til affaldsfasen, hvor p roduk te t m å være designet 
og produceret på en m åde der tillader genanvendelse i industri eller sikker 
tilbageføring  til naturen .

D erudover m å defin itionen  a f  ” ren teknologi”  tilstræ be en m in im ering  
a f  presset og dræ net på ressourcer inklusive vand og energi. D ette  helheds
perspektiv  a f  p roduk tionsprocessen  er vigtig for at undgå, at m an løser et 
fo rureningsproblem  et sted blot ved at flytte det til et ande t sted.

Endelig m ener G reenpeace, at det e r vigtigt at overveje hvilke styrings
in strum en ter, det bør udvikles til im p lem en tering  a f  ren teknologi. U dover 
skæ rpet p ro d u k tan sv ar og m iljøm æ rkning, m ener G reenpeace, at en ob li
gatorisk m iljørevision  a f  alle v irksom heder, som  kræ ver m iljøgodkendelse, 
bø r indføres.

En del nord iske v irksom heder h a r a llerede frivilligt ind fø rt en form  for 
intern  m iljø rev ision  m ed henblik  på at sikre at lovgivningens m iljøkrav 
overholdes. D enne form  for m iljørevision vil derfor sjæ ldent føre til m iljø
fo rbedringer udover det lovbefalede og hvad v irksom heder m åtte  finde 
økonom isk  fordelagtig.

F or a t sikre at m iljø rev ision  b liver frem adskuende og iden tificerer nye 
m uligheder for indførelse a f  ren teknologi, m å den være ekstern  i den 
forstand , at p aram etrene  for m iljørev isionen  reguleres ved lov og eksplicit 
sigter på at klarlægge m iljøp rob lem er i hele p roduk tionsfo rløbet fra ” vugge 
til grav”  sam t at iden tificere  de tekniske og økonom iske konsekvenser ved 
indførelse a f  ren teknologi. M iljørevisionen m å også være ekstern  i den 
forstand , at en ekstern  rev isor gennem går analysen, og at m iljøm yndighe
d er sam t offentligheden har adgang til den endelige m iljø rev isions rapport.

G reenpeace vil derfor gerne foreslå, at rekom m endationen  til. N ord isk  
M in isterråd  kom m er til at indeholde et forslag om  a t de nord iske rege
ringer indenfo r Ø stersøkonven tionen  tager in itia tiv  til indførelse a f  obliga
torisk , ekstern  m iljø rev ision  som  in s tru m en t til indførelse a f  ren teknologi.

3. S tyrkelse  a f Ø stersøkonventionen

M edlem sförslaget indeho lder en lang række forslag til styrkelse a f  Ø ster
søkonventionen  og dennes udøvende organ, H elsingforskom m issionen
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(H ELC O M ). D er peges på det ønskelige i a t gøre H E L C O M ’s beslu tn inger 
b indende, indføre årlige m in is te rråds-m øder, styrke den p arlam en tariske  
og folkelige deltagelse i H E L C O M ’s arbejde, o p re tte  m iljø -fond , og endelig 
styrke H E L C O M ’s sek re ta ria t både  m ed hensyn til frem sæ ttelse a f  forslag 
og overvågning a f  overho ldelsen  a f  vedtagne reguleringer. G reenpeace  kan 
stø tte  disse forslag og h a r kun  ganske få supp lerende bem æ rkninger at gøre 
på  nuvæ rende tid spunk t.

G enerelt e r det vo r opfattelse, at årlige m ø d er på m iljøm in iste r niveau 
og even tuelt parlam en ta rik e r m øder ville kunne b idrage til en væsentlig 
politisk  o p p rio rite ring  a f  beskyttelsen a f Ø stersøen ’s m iljø.

H vad angår rekom m endationen  om  etab lering  a f  en m iljø-fond, vil 
G reenpeace i forlængelse a f  vore bem æ rkninger u n d er p unk t 2 foreslå at 
te rm en  ” ren tekno log i” bruges snarere  end  ” renere teknologi” . D erudover 
vil vi gerne påpege at en m iljø-fond kunne etab leres i forlængelse a f  det 
allerede pågående arbejde  inden fo r H E L C O M ’s a d  hoc H igh Level Task 
Force (H ELC O M  TF).

D enne Task Force blev e tab lere t e fter s ta tsm in is te rm ø d et i august/ 
sep tem ber 1990 i R onneby, Sverige, ikke m in d st m ed henblik  på a t sikre 
financiering  a f  overførsel a f  m iljø teknologi til Sovjet og Polen. En a f  de 
ting, som  im id le rtid  ikke er k lart i det h id tid ige arbejde  inden fo r denne 
Task F orce er netop  hvilken type teknologi, m an  vil stø tte  financielt.

Som næ vnt i begrundelsen  til m edlem sforslaget, s tå r Ø st E uropa overfor 
en industrie l m odern isering  og derm ed  overfo r en lang række ny-investe- 
ringer. D et er ne top  i forb indelse  m ed ny-investeringer, a t det er lettest at 
indføre  nye, rene p roduk tionsm åder.

Ø st E uropa har derfo r på nuvæ rende tid sp u n k t en enestående m ulighed 
for at kom binere  en industrie l og m iljøpo litisk  revo lu tion  ved at der i 
forbindelse  m ed teknolog ioverførsler satses på ren teknologi. Satses der 
derim od  på trad itio n e l renseteknologi vil det let kom m e til økonom isk  at 
b inde  Ø st E uropa i de næ ste å rtie r til en foræ ldet m iljøpo litik  og derm ed 
fastholde disse lande  i en tilbagestående position  sam m enlignet m ed Vest 
E uropa.

G reenpeace  vil d erfo r gerne foreslå at d e r tilfø jes en rek om m endation  til 
N ord isk  M in isterråd  om , at ” ren teknologi” a llerede nu gøres til hovedkri
terie t for arbejdet i H E L C O M ’s Task Force.

H vad  endelig angår de folkelige o rgan isa tioner, skal der gøres opm æ rk
som  på at der for så v id t angår in te rna tiona le  m iljøo rgan isa tioner allerede 
eksisterer en m ulighed for at opnå  observa tø r s ta tu s  ved H EL C O M . 
G reenpeace  In te rna tiona l h a r opnået denne status.

G reenpeace m ener derfo r der bør ske en tilføjelse til rekom m endationen  
til N ord isk  M in isterråd  i hvilken det foreslås, a t denne observa tø r sta tus 
for in te rna tiona le  m iljøo rgan isa tioner styrkes således a t den  giver de o m 
ta lte  o rgan isa tioner re t til at overvæ re m øder, ikke alene i H elsingforskom - 
m issionen, m en også i H E L C O M ’s kom iteer og arbejdsgrupper. D erm ed
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ville H ELC O M  kom m e til at ligge på linie m ed hvad der er gæ ldende 
inden fo r L ondonkonven tionen .

K øbenhavn , den 15. feb ruar 1991

Jesper Grolin
Nordisk konventionskoordinator 

Greenpeace

F i n l a n d

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapsstyrelsen  anser a tt allt a rbete  som  syftar till en m inskning  av 
föroren ingen  av Ö stersjön  ä r  viktigt.

D e inom  N ord iska  rådet väckta å tgärdsförslagen för a tt fö rb ä ttra  Ö ste r
sjöns m iljö  ä r  och h a r varit av sto r betydelse.

L andskapsstyrelsen  anser a tt den av sam tliga Ö stersjö sta ter u n derteck 
nade konven tionen  om  skydd av Ö stersjöns m arina  m iljö  (H elsingfors- 
konven tionen) ä r  det v iktigaste in stru m en te t m ed vilket m an  kan uppnå 
m era b indande  åtgärdsförslag  och dessu tom  följa upp  effekten av  å tgärder
na. K onven tionens syfte ä r  a tt fö rh ind ra  alla fo rm er av fö roren ing  såväl 
landbaserade  som  lu ftbu rna . M an sträv ar efter a tt ständ ig t fö rbä ttra  
konven tionstex ten . L andskapsstyrelsen  anser a tt de i föreliggande m ed
lem sförslag fram förda  förslagen läm pligen behandlas i sam band  m ed Hel- 
singforskonventionen .

M arieham n den 14 februari

S u n e  E riksson  
Lantråd

O lo f E rland  
Avdelningschef

S v e r i g e

Naturskyddsföreningen:

Föreningen ser positiv t på flera av de idéer som fram förs i m edlem sfor
slaget. Vi har fö ljande kom m entarer.

R egeringarna i länderna  run t Ö stersjön  sam arbe ta r redan på m iljöom rå
det genom  organisationen  H ELC O M . A tt skapa någon ytterligare s tru k tu r 
pä regeringsnivå för ett m iljösam arbete  to rde  in te  vara  m öjligt. D ärem ot 
vore det in tressan t a tt skapa e tt regelbundet å te rkom m ande  m iljösam arbe
te run t Ö stersjön på parlam en tarisk  nivå. D e tta  skulle kunna utgöras av
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parlam en tarikerm ö ten  eller konferenser m ed t. ex. en hearing  m ed exper- 
ter-forskare. E tt såd an t p a rlam en tarisk t fo rum  skulle k unna  fungera som  
påtryckare på ländernas regeringar a tt d riva  en kraftfull politik  for a tt 
snabbast möjligt fö rbä ttra  m iljö fö rhållandena i Ö stersjöom rådet.

In fö r den nu p lanerade  om arbetn ingen  av Ö stersjökonven tionen  före
slås a tt av ta len  görs b in d an d e  och a tt överträde lse r kan m edföra ekono
m iska sanktioner.

S jälvklart m åste  de beslut som  fattas inom  Ö stersjökonven tionens ram  
bli b in d an d e  för de fö rdragsslu tande s ta te rn a  i stället för a tt bara  vara 
rekom m endationer. E tt viktigt krav ä r d ä rfö r a tt alla överenskom m elser 
m åste fullföljas genom  a tt m o tsvarande regler in förs i varje sta ts  nationella  
lagstiftning.

A tt införa  ekonom iska sank tioner om  m an inte uppfyller överenskom 
m elserna är en in tressan t tanke. D et skulle i så fall. vad vi känner till. vara 
första gången som sådana regler införs i en konven tion . D et finns säkert 
svårigheter a tt få alla sta te r a tt accep tera  denna idé. D et vore in tessan t a tt 
se ett konkret förslag till hu r det skulle kunna utform as.

Föreningen in s täm m er i a tt fö rsik tighetsprincipen  och en ren teknologi 
borde utgöra grundläggande p rin c ip er i den o m arbe tade  konven tionen  för 
Ö stersjön . F ö ru tsä ttn ingen  ä r  em ellertid  a tt dessa begrepp k lart defin ieras. 
Försik tighetsp rincipen  h a r t. ex. ib land u ttryck ts m ycket vagt. vilket inne
b ä r a tt tveksam het om  m iljöfarligheten  av u tsläpp  från anläggningar eller 
varor, fysiska ak tiv ite te r m. m. in te  alltid  kom m er m iljön till godo.

Ideella m iljöo rgan isa tioner b ö r få en stärk t roll i m iljöarbete t för Ö ster
sjön. Såväl närvaro - som  y ttran d erä tt b ö r ges på H elsingforskom m issio- 
nens m öten  och vid m öten  på k om m ittén ivå . O m  m iljöorgan isa tionerna  
skall kunna få en aktiv  roll m åste  de få delta  i d iskussionerna på alla 
nivåer.

Förslaget om  a tt in rä tta  en m iljövårdsfond  fö r länderna  kring Ö stersjön 
ä r  bra. Polen , B altikum  och an d ra  delar av Sovjet kom m er u nder en lång 
följd av å r a tt behöva ekonom isk t stöd för a tt införa ren teknologi som  
m inskar m iljöbelastn ingen  i Ö stersjöom rådet.

Stockholm  den 13 februari 1991

N aturskyddsfören ingen

L ars-E rik  L ilje lund  
Naturvårdschef

G unnar Norén  
M iljövårdssekreterare



I efterh an d  in k om n a yttranden  

D a n m a r k

M iljøm inisteriet:

B I L A G A  2

E ksisterende aktiv ite ter i Ø stersøom rådet

D er har i en årræ kke foregået et fo rplig tende in te rn a tio n a lt m iljøsam arbej
de om kring  m iljøforhold  i Ø stersøom rådet, som  m an fra dansk  side ak tiv t 
har deltaget i. S am arbejdet foregår p rim æ rt indenfo r ram m erne  a f  H el
singforskonventionen  (” Ø stersøkonven tionen” ) i den såkaldte 
H elsm gforskom m ission. H ertil kom m er det b ila terale  kom m issionsarbej- 
de om  henholdsvis Ø resund  og Flensborg  F jord  sam t afta le r om  bekæ m 
pelse a f  o lieforuren ing  m ed de nord iske lande og T yskland. T ilsam m en  
dæ kker dette  sam arbejde de fleste fo ru ren ingsprob lem er i Ø stersøen . H er
udover har D anm ark  indgået b ila terale  m iljøafta ler m ed Polen og Sovjet
un ionen , og afta ler m ed T jekkoslovakiet og de baltiske lande er u nder 
overvejelse.

Som noget nyt er der nedsat en såkald t Task Force i forlængelse a f  stats- 
og m iljøm in isterkonferencen  den 2 . - 3 .  sep tem ber 1990 i R onneby , Sveri
ge. M in istrene  vedtog en dek lara tion , som  angiver m ålsæ tningerne og 
p rincipperne  for en styrkelse a f  sam arbejdet om  beskyttelse og fo rbedring  
a f  Ø stersøens m iljø tilstand  inden for ram m erne  a f  H elsingforskom m is- 
sionen. D en særlige Task Force skal udarbejde  en sam let m iljøp lan  for 
genopretn ing  a f  Ø stersøom rådets økologiske balance. D et forventes, at 
planen skal godkendes a f  m iljøm in istrene  på H elsingforskom m issionens 
m øde i feb ruar 1992.

Et andet nyt in itia tiv  er N ordisk M iljøinvesteringsselskab, N EF C O , som  
er op re tte t a f  N ord isk  M in isterråd  i 1990. B aggrunden for a t op re tte  
selskabet er dels at stø tte  m iljø investeringer i C entral- og Ø steu ropa og 
derved  opnå m iljøm æssige forbedringer, dels at opnå m iljøm æ ssige fo r
bedringer i de nord iske lande, idet en del a f  foruren ingen  i disse lande 
stam m er fra C entral- og Ø steuropa.

I D anm ark  har m iljøm in isteren  netop  frem sat forslag om  lov om  tilskud  
til m iljøaktivite ter i Ø stlandene. Loven vil fo rbedre m ulighederne for at 
stille teknologi og rådgivning til rådighed for Ø stlandene.

Som det frem går, e r der således allerede ivæ rksat en bred  vifte a f  
sam arbejde om kring  Ø stersøen sam t skabt m uligheder fo r konkrete  m iljø- 
fo rbedrende p ro jek ter via m iljøstø tteo rdn inger. F ra  dansk  side vurderes 
det sam let, at eventuelle nye m iljøak tiv ite te r i Ø stersøom rådet b ø r over
vejes nøje i sam m enhæ ng m ed det eksisterende arbejde, således at ” dob
be lta rbe jde” undgås, og således a t ressourcerne ikke spredes unødigt.

H vad angår forslagets enkelte dele skal følgende bem ærkes:
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Revision a j H elsingforskonventionen

H elsingforskonventionen er u nder revision , og resu lta terne  forventes at 
kunne forelægges på K om m issionsm ødet i feb ruar 1992. D ette  m øde vil 
blive afholdt på m in is tern iveau . F orm ålet m ed revisionen er at skabe et 
m ere tid ssvarende og effektivt in s trum en t til genopretn ing  a f  Ø stersøens 
miljø. R evisionsarbejdet bygger b l.a . på de synspunkter, der frem kom  på 
N ordisk  R åds P arlam en tarikerkonference  i K øbenhavn  i ok tober 1989.

Foreløbig er der frem kom m et en række æ ndringsforslag. D anm ark  s tø t
ter b l.a . forslag om  udvidelse a f  konven tionens anvendelsesom råde til 
også at om fatte  de indre te rrito ria le  farvande og op landet. D anm ark  
arbejder desuden  for, at p rinc ipperne  om bæ redygtig udvikling, forsigtig
hed og forebyggende indsats, heru n d er renere  teknologi, indarbejdes i 
konventionen . D anm ark  har også arbejdet for, at deponering  a f  rad ioak 
tiv t affald under havbunden  via skak ter fra land b liver reguleret i konven
tionen.

D anm ark  har også været fo rta le r for en bredere deltagelse i H elsingfors- 
kom m issionens arbejde. B l.a. har D anm ark  stø tte t deltagelse a f  Norge, 
T jekkoslovakiet, K om m issionen  for D e europæ iske Fæ lleskaber og 
in teresseorgan isationer. D en baltiske F iskerikom m ission  og H elsingfors- 
kom m issionens deltager i h inandens å rsm øder som  observatører, b l.a . 
m ed henblik  på en tæ ttere  fo rbindelse m ellem  de to  o rganisationer. G reen 
peace deltager som  observa tø r ved kom m issionsm øderne , og V erdensna- 
tu rfonden  har anm odet om  observatø rsta tus. Også sam m enslu tn ingen  a f 
naturfredn ingsfo ren inger om kring  Ø stersøen har anm odet om  observa
tø rstatus. D et er endv idere  beslu tte t, at in teresseo rgan isa tioner skal høres i 
fo rbindelse m ed revisionsarbejdet.

E fter den nuvæ rende o rdn ing  afholdes en del kom m issionsm øder på 
m in is tern iveau . H id til h ar m øderne  været på m in istern iveau  hvert 4. år. 
Det fo rekom m er rim eligt, at Ø stersøm in istrene  m ødes regelm æssigt, og at 
der ligeledes jæ vnligt holdes p arlam en tarikerm øder. Inddragelse a f  parla 
m en tarikere  fra Ø stersø landene kan m edvirke til at styrke sam arbejdet.

M ed hensyn til en eventuel op rette lse  a f  en fond for renere teknologi m å 
beslu tn inger herom  efter dansk  opfatte lse  afven te  resu lta terne  a f  arbejdet i 
den særlige Task Force. Task F orce arbejdet har ne top  til form ål at u n d er
søge, hvilke indsatser der er behov for. D esuden m å overvejelser om 
eventuel opre tte lse  a f  en ny fælles fond bero  på en vurdering  a f  de eksiste
rende finansieringskilder, herunder de m uligheder, som ligger i eksisteren
de b ila terale  o rdn inger, N E FC O  sam t N ord isk  Investeringsbank.

K onklusioner

I forlængelse a f  ovenstående vurderes det fra dansk  side, at d er allerede 
eksisterer et b redt og forplig tende sam arbejde om kring  m iljøforhold  i 
Ø stersøom rådet, at a rbejdet m ed revisionen a f  H elsingforskonventionen  
er godt i gang. og at en række konkrete  æ ndringsforslag — svarende til
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idéerne i m edlem sförslaget -  stø ttes a f  D anm ark , at s truk tu ren  i arbejdet 
indenfo r H elsingforskonventionen  allerede er under fo randring  henim od 
en b redere deltagelse, og at overvejelser om  etab lering  a f  en ny fond bør 
bero på en vurdering a f  de eksisterende finansieringsm uligheder.

K øbenhavn , den 27 feb ruar 1991

A n n  M erete M ortensen

F i n l a n d

M iljöm inisteriet:

M iljöm in isterie t avger högaktningsfullt fö ljande u tta lande om  enskilda 
förslag i m edlem sförslaget.

K onven tionen  för skydd av Ö stersjöom rådets m arina  m iljö, som  trädde  
i kraft å r  1980, o m fa tta r alla ak tiv ite te r som påverkar havet m enligt. De 
fördragsslu tande s ta terna  ä r också fö rd ragsslu tande p arte r i an d ra  reg iona
la och globala konven tioner. D e har således fö rbund it sig a tt fö reta  skydds
åtgärder inom  olika m iljösektorer. Förslaget som  går ut på a tt sam arbetet 
om  m iljövård  skall u tvidgas kunde, om  förslaget förverkligades, förbruka 
resurser och till och m ed skapa organ isa tioner som  k onku rre ra r m ed 
varandra . D ärem ot skulle in ternationella  å tgärder för a tt skydda m iljön 
sannolik t in te  fö rstärkas genom  förslagets förverkligande.

H elsingforskom m issionen tillsa tte  i februari 1990 en arbetsg rupp  för a tt 
u treda  dels behovet a tt rev idera  konven tionen , dels dess u tgångspunkter 
och eventuella nya sakinnehåll. K om m issionens 12. m öte 19 — 22.2.1991 
har d isku tera t a rbetsgruppens förslag. E ventuella förslag av N ordiska rå 
det kunde läm pligen kom m a att tas i beak tande vid rem issbehandling  av 
konventionsförslaget och höringen av olika o rganisationer. De förslag som 
berö r innehållet i konven tionen  har i p rak tiken  redan  upptag its i saklistan 
för den arbetsgrupp  som  tillsa tts  av H elsingforskom m issionen.

Att göra konven tionen  m er fö rp lik tigande och ta i b ruk  ekonom iska 
styrm edel skulle i p rak tiken  knappast göra skyddet av Ö stersjön effektiva-

D etta  kunde därem ot göra det svårare  för kom m issionen  a tt fa tta  nya 
beslut som  ä r strängare än  förut.

1 det a rbete  för a tt revidera  H elsingforskom m issionen som  har igång
satts har de fördragsslu tande s ta te rna  kunnat höra m edborgarorganisa- 
tio n e r och m iljö rörelser u tan  att fö rfarandet m ed att höra  dem  har skrivits 
in i själva konven tionen . K onven tionen  ä r ju  e tt dokum ent m ellan rege
ringarna  och e ttv art lands regering är, i enlighet m ed det system  som  råder 
i landet, ansvarig  för av konven tionen  fö ran ledda åtgärder b l.a . inför det 
folkvalda parlam entet.
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Förslagen a tt fö rstärka  H elsingforskom m issionens sek re taria t h a r h ittills 
stö tt på m o tstånd  från  förd ragsslu tande p arte rs  sida p.g.a. de u tg ifter som  
de tta  skulle föranleda. F in land  föreslog vid kom m issionens 12:e m öte att 
sek re taria te t skall ta  in itia tiv  o ftare  än h ittills. F in land  unders tryker också 
a tt sek re taria te t b ö r garan teras vederbörliga resurser.

U nder de senaste åren  h a r flera förslag om  a tt öka användn ingen  av 
sådan teknologi som  ä r  renare  än  h ittills behand la ts i H elsingforskom m is- 
sionen. I det a rbete  för a tt göra upp  ett m ångsidig t m iljövårdsprogram  
(Task Force-arbetet), som  igångsattes av s ta tsm in istra rn as Ö stersjökonfe- 
rens i sep tem ber 1990 och i synnerhet i verkställigheten  av de tta  program , 
d e lta r in te rna tione lla  finansieringsansta lter, t. ex. N ord iska  investerings
banken  och N ord iska  m iljöfinansieringsbolaget.

Vad det in te rp arlam en tarisk a  sam arbete t be träffar ex is tera r det redan 
m ånga organ för det. M iljövården  ä r en väsentlig  sek to r och d im ension  av 
deras verksam het.

H elsingfors den  27 februari 1991

Olli Ojala
Avdelningschef,

överdirektör

Tapani K ohonen
Ylitarkastaja,
överinspektör

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991





N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 953/t 
SUPPLEMENT

Medlemsförslag

om transportsamarbete med Baltikum
(V äckt av Berit Oscarsson och K arin Söder sa m t Ylva Annerstedt, L illi 
G yldenkilde, E lsi H etem äki-O lander, H jörleifur G uttorm sson, A n ita  Jo 
hansson, P oul N ielson, PálI Pétursson och Olle Östrand)

BILA G A

Y ttranden  över m ed lem sfo rs la g e t  

Nordisk Råd, Økonom isk Udvalg:

Ved skrivelse a f  19. decem ber 1990 h a r præ sid iesekretæ ren  frem send t 
m edlem sförslag  A 953 /t på rem iss til Ø konom isk  U dvalg. Ø konom isk  
U dvalg  har behand le t sagen på m ødet den 28. —30. ja n u a r  1991 og beslu t
te t at anføre  følgende.

Ø konom isk  U dvalg  har forud fo r 39. session behand le t en række forslag 
til udbygget sam arbejde  m ellem  N orden  og Ø steu ropa, h e ru n d er B alti
kum . D et gæ lder m edlem sforslagene A 910/e  om  m iljø indsa tse r i B altikum  
og Polen , A 915/e  om  øget økonom isk  og ku ltu re lt sam arbejde  m ed lande
ne om kring  Ø stersøen , A 931/e  om  Ø stersøscenarium  og A 944/e  om  
effektivisering a f  jo rd b ru g ssam arb e jd e t m ellem  N orden  og B altikum .

U dvalgets hovedsynspunk t e r  en positiv  indstilling  til et udbygget sam 
arbejde. U dvalget ser de tte  som  en langsigtet udv iklingsproces, som  løben
de bør tilpasses politiske, p rak tiske  og økonom iske m uligheder.

U dvalget h a r  konkre t foreslået, at N ord isk  M in iste rråd  pålægges at 
a rbejde  for udbygningen a f  det økonom iske og kulturelle sam arbejde  om 
kring Ø stersøen , a t N ord isk  R åd  s tø tte r udarbejdelsen  a f  p rio rite rede  
investerings- og m iljøbeskytte lsesp laner fo r østersø landene, h e ru n d er in 
vesteringsstø tteo rdn inger for B altikum , Polen og L en ing radom rådet, og at 
e t udbygget jo rd b ru g ssam arb e jd e  m ellem  N orden  og B altikum  etableres.

U dvalget finder, a t en række grundlæ ggende fo rudsæ tn inger m å være til 
stede for at de tte  øgede sam arbejde  m ed bl. a. B altikum  kan gøres p rak tisk  
m uligt. F lere a f  disse fo rudsæ tn inger findes på kom m u n ik a tio n so m råd e t i 
form  a f  re jseforb indelser, post og televæ sen sam t an d re  dele a f  in frastru k 
tu ren .
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D et vil derfo r være naturlig t, a t den  nord iske indsats sker både på en 
række specifikke sek torer og som  en indsats til frem m e a f  udbygningen a f  
den nødvendige in frastruk tu r. H vordan  denne indsats konkret b ø r tilre tte 
lægges, m å vurderes a f  K om m unikationsudvalget.

Ø konom isk  U dvalg  skal endelig  henvise til de ud redn inger om  investe
ringsbehov m v i bl. a. B altikum , som  en ten  er foreslået gennem ført (f. eks. 
a f  N IB ) eller a llerede er gennem ført (f.eks. a f  N O F E P ) eller igangsat 
(f.eks. a f  udenrigshandelsm in istrene). I disse sam m enhæ nge h a r in fra 
s tru k tu r også indgået i vu rderingerne , og ud redn ingerne  b ø r i det m indste  
kunne udgøre en del a f  g rundlaget for det v idere  arbejde m ed p rio rite ring  
a f  indsatsen .

S tockholm , den 29. ja n u a r  1991

På Ø konom isk  U dvalgs vegne

Anders Talleraas 
Formand

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991



N O R D IS K A  R Å D E T
39:e sessionen 1991

A 9 5 4 /k
SUPPLEMENT

Medlemsforslag

om ett parlamentariskt praktikant- och ut
bytesprogram mellan Norden och de baltis
ka staterna
(väckt av Ylva A nnerstedt sa m t G unilla André, H ugo Bergdahl, G unnar  
Björk. Jon  Krisljänsson, Tellervo R en ko  och K arin Söder)

BILA G A

Y ttranden  över m ed lem sfö rsla g e t  

Den Liberalistiske Gruppe i Nordisk Råd:

D en L ibera listiske G ru p p e  s lu tte r seg til in ten sjonene i de tte  m edlem sfor- 
slaget og s tø tte r innstillingen  slik den  er frem satt.

D en L ibera listiske G ru p p e  er av den op p fa tn in g  at N ord isk  R åd  bør 
benytte  sine m uligheter til å styrke de baltiske landers u tv ik ling  m ot 
selvstendighet og frihet, og vil be de nord iske pa rlam en t stille sin eksperti
se og erfaring  til råd ighet slik at baltiske parlam en ta rik e re  kan  tilbys 
opplæ ring og u tveksling  av erfaringer for å k unne  h ånd te re  den  d em o k ra
tiske prosess på beste m åte.

D en L ibera listiske G ru p p e  fo ru tse tte r at de tte  forslaget, slik det er 
frem satt, følges op p  m ed konkre te  henstillinger til de nasjonale  parlam en 
tene, som  bør forestå den  prak tiske  g jennom føringen .

O slo, 13. feb ruar 1991

D en L ibera listiske G ru p p e  i N ord isk  R åd

(E j sign.)
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D a n m a r k

Folketinget, Chefen for International Afdeling:

U n d er henvisn ing  til skrivelse a f  31. ja n u a r  1991 (jou r.n r. 10.A .2.d/4) kan 
det oplyses, at Folketinget g ivetv is vil stille sig positiv  til det m ed  skrivel
sen frem send te  m edlem sförslag  om  et parlam en ta risk  p rak tik an t- og 
udvekslingsprogram  m ellem  N orden  og de baltiske lande.

Folketingets p ræ sid ium  h a r  a llerede u n d e r sit besøg i de tre  lande  11 .—
14. feb ruar 1991 inv itere t de lega tioner fra p arlam en tern e  til snarest at 
besøge D anm ark , m en vil u tv iv lsom t også være rede til at m odtage enkelte 
p a rlam en tarikere  på læ ngerevarende ophold .

1 øvrig t går jeg  ud fra, at Folketingets m edlem  og observa tø r i N ord isk  
R åds p ræ sid ium  sam t de øvrige m ed lem m er a f  den  danske delegation  vil 
y tre sig om  forslaget u n d e r sessionen i næ ste uge.

Folketingets ad m in is tra tio n  m od tager ligeledes gerne p rak tik an te r fra de 
baltiske landes pa rlam en tsad m in is tra tio n e r.

K øbenhavn , den 19. feb ruar 1991

Jens A dser Sørensen

Udenrigsministeriet, sekretariatet for ministeren for nordisk samarbejde:

F ra  dansk  side er m an enig i, at et p rak tik an tp ro g ram  for p a rlam en ta ri
kere og em bedsm æ nd  fra de baltiske  landes p a rlam en te r til ko rtere  opho ld  
ved de nord iske p a rlam en te r vil være velegnet til at udfylde det m anglende 
kendskab  til og erfaring  m ed d em okra tiske  p ro ced u re r og beslu tn ingsm o
deller i de baltiske parlam en ter.

Et såd an t p rak tik an tp ro g ram  b ø r ud fo rm es og ad m in is tre res  a f  de n o r
diske parlam en ter. E t p rogram  a f  denne k a rak te r vil e fter dansk  opfatte lse  
være velegnet til at m odtage økonom isk  s tø tte  fra de m id ler, som  stilles til 
rådighed u n d er N ord isk  M in iste rråds a rbejdsp rogram  for B altikum  og 
Ø steuropa.

K øbenhavn , den  8. feb ruar 1991

P .m .v .
E.b.

Ib  A lken



3

F i n l a n d

På grundval av d iskussioner i riksdagens ta lm anskon ferens och efter 
kontak t m ed riksdagens in te rn a tio n e lla  enhet anläggs i det fö ljande syn
pu n k ter på m edlem sforslaget.

Det ä r  ett faktum  att um gänget m ellan  N orden  och de baltiska länderna  
har ökat betydligt u n d e r de senaste åren , såväl på det p riva ta  som  det 
offentliga p lanet. D e tta  gäller även  p a rlam en ten , som  flitigt u tby te r delega
tio n er och ofta ser baltiska gäster på sina sem in arie r och an d ra  evenem ang. 
D enna u tveckling  ä r y tterst positiv  och värd  allt stöd.

De baltiska repub likernas parlam en t, liksom  även p a rlam en ta rik e r från  
and ra  östeu ropeiska parlam en t, skulle ha s to rt u tby te  av stud iebesök  och 
personliga ko n tak te r m ed de nord iska  p arlam en ten , d ä r de kunde få in 
blick i våra dem okra tiska  p rocedu rer och beslu tsm odeller. T anken  på ett 
m era system atisera t u tby tesp rogram  m ed en m öjligast sto r täckning  kan 
d ärfö r stöd jas. D et m est ändam ålsen liga  och effektiva vore em ellertid  a tt 
d et föreslagna u tby te t skedde på b ila tera l basis, då  m an även  på ett 
naturlig t sätt kunde engagera en stö rre  krets i respek tive nord iska  p arla 
m ent än  den som  utgörs av m ed lem m arna  i N ord iska  rådet. F ö r ett 
b ila tera lt engagem ang ta la r även  de ekonom iska  rea lite te rna  och m in is te r
rådets av iserade  noil-tillväx tlin je  de n ärm aste  åren . M in is te rråde ts  Balti- 
kum -program  ä r redan  till bristn ingsgränsen  u tn y ttja t, och rådet kom m er 
u nder sessionen m ed stö rsta  sanno likhet a tt kom m a m ed ytterligare  förslag 
till baltisk t sam arbe te  på om råden  d ä r  na tionell finansiering  kan vara  
svårare  a tt uppbåda.

D ärem o t kunde det finnas goda g runder för gem ensam  koord inering  och 
uppfö ljn ing  inom  N ord iska  rådet på de tta  om råde, så a tt det konkreta  
p a rlam en ta riska  u tby te t fö rdelade sig så jä m n t som  m öjligt både i tid  och i 
rum  m ellan såväl u tsän d an d e  som  m ottagande  parter. E tt ås ik tsu tby te  och 
en jäm fö re lse  av e rfa ren h e te r kunde vara en regelbundet å te rk o m m an d e  
punkt på presid ie ts  agenda. En viss ” specialisering" eller arbetsfö rdeln ing  
vore också logisk de nord iska länderna  em ellan . T . ex. ä r  e tt n ärm are  
finsk t-estn isk t sam arbete  natu rlig t, och h a r de facto  redan  p åbö rja ts  parla 
m en ten  em ellan . I F in lands delegations in fo rm a tio n sp lan  för innevarande  
år ingår ett in fo rm ationssem inarium  för p a rlam en ta rik e r från E stland.

H elsingfors den 18 februari 1991

N ordiska rådet, F in lands delegation:

G uy L indström  
Generalsekreterare
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U n d er senare å r  h a r e tt visst sam arbe te  m ellan Å land och B altikum , 
främ st E stland, u tvecklats. S am arbete t h a r b ed riv its  inom  bl. a. o m rådena  
ku ltu r, kom m unalfö rvaltn ing , jo rd b ru k  sam t social- och hälsovård . Såväl 
m ynd igheter som  p riva ta  o rg an isa tioner h a r  deltag it i sam arbete t. Besök 
av o lika delegationer h a r fö rekom m it i öm sesid ig  rik tn ing.

L andstingets ta lm anskonferens k o n sta te ra r a tt besöksu tby te  m ellan  o li
ka parlam en t, såväl avseende p a rlam en ta rik e r som  tjän stem än , ä r  en tra d i
tionell form  för sam arbete  och in h äm tan d e  av kunskap . D essa ko n tak te r 
ä r  av hävd särskilt tä ta  m ellan de nord iska  parlam en ten . O ckså Å lands 
landsting  har i viss u ts träckn ing  deltag it i såd an t u tby te  genom  a tt sända ut 
de legationer och m o tta  besökare, tillsv idare  dock in te  i fö rhållande till de 
baltiska sta terna .

T alm anskonferensen  h a r svårt a tt u tifrån  föreliggande uppg ifter bedöm a 
behovet av e tt i m edlem sförslaget berö rt u tby tesp rogram . M ed beak tande 
av de tä ta re  fö rb indelserna  m ellan  N orden  och B altikum  och den  ren t 
geografiska närhe ten  ligger det dock n ära  till hands a tt o lika ko n tak te r 
utvecklas och fö rd jupas. I den  m ån  förslaget förverkligas ser ta lm anskon 
ferensen det som  naturlig t a tt fö ru tom  de fem  no rd iska  s ta te rn a s parla
m en t också de självsty rda om råd en as pa rlam en t och därm ed  Å lands lands
ting, inom  ram en fö r sina resurser, inbegrips i p rogram m et.

T alm anskonferensen  vill unders tryka  a tt vissa fö ru tsä ttn in g a r b ö r vara  
k larg jorda innan  v idare  å tgärder fö r a tt förverkliga m edlem sförslaget 
even tue llt v id tas:
— genom  tillgängliga kanale r b ö r m an  u n d e rä tta  sig om  de baltiska  p arla 

m en tens p rincip iella  inställn ing  till tanken ,
— finansieringen  av verksam heten  bö r n ä rm are  granskas. E ven tuellt k u n 

de någon form  av nord isk  s tip end ieo rdn ing  eller liknande stöd fo rm  
övervägas,

— m an bö r noggrant reda u t de språkliga fö ru tsä ttn ingarna . A ntingen bör 
de ltagarna  i u tby te t tillräckligt väl behärska ett på fö rhand  överenskom 
m et språk  m ed vilket m an  kan kom m unicera  m ed den m o ttagande 
p arten  eller i a n n a t fall b ö r to lkservice p laneras,

— u tby te t bö r k o o rd ineras  av någon cen tra l in stans, exem pelvis presid ie- 
sek re taria te t.

M arieham n den 20 feb ruari 1991

På ta lm anskonferensens vägnar

O lo f Jansson  
Talman

L ars Ingm ar Johansson  
Sekreterare

Å lands landsting:
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I s l a n d

Islands Alting (Alþingi íslendinga):1

N ord isk  R åds islandske delegation  h a r  i b rev  a f  7. ds. ud b ed t sig A l
tingets ud talelse  om  m edlem sförslag, som  nylig h a r  væ ret frem lagt i N o r
disk R åd . Forslaget d re je r sig om  a t o rganisere  en særlig p ræ sen ta tion  a f  de 
no rd iske p a rlam en te r fo r parlam en ta rik e re  og personale  ved de baltiske 
p a rlam en ter, hv ilket ger d e t m ulig t fo r dem  i egen person  a t stifte  bek en d t
skab m ed de nord iske  p a rlam en ters  v irksom hed  og arbejdsfo rm er.

Forslaget b lev d isk u te re t på  m øde den  11. feb ru a r i å r  i A ltingets præ si

d ium , og p ræ sid ie t erk læ rede sig enig i de idéer, som  h e r frem sæ ttes, idet 
de da  også e r  i fuld overensstem m else m ed A ltingets p o litik  og synspunk ter 
i B altikum -prob lem atikken . D er h a r væ ret fuld en ighed om  a t stø tte  de 
baltiske sta te r i deres selvstæ ndighedskam p, og d e r h a r væ ret lagt vægt på 
a t frem m e k o n tak ten  til dem  så m eget som  m uligt. H er kan  bl. a. næ vnes, 
at fo rm anden  for det lithau iske  parlam en ts  udenrigsudvalg , E m anuelis 
Z ingeris, kom  h e r til landet på  A ltingets in v ita tio n  fo r a t redegøre fo r 
situ a tio n en  i L ithauen  og regeringens synspunk ter. D esuden  h a r islandske 
parlam en tarik ere  som  A ltingets rep ræ sen tan te r besøgt de baltiske lande  og 
desuden  deltaget i konferencer i Ø stersøom rådet.

A ltingets p ræ sid ium  anbefaler, a t N ord isk  R åd  ved tager forslaget.

R eykjavik, i feb ru ar 1991

(E j sign.)

' Yttrandet översatt från isländska 

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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B ILA G A

Yttrande över ministerrådsförslaget

N ordiska rådet, social- och m iljöutskottet:

T ill social- och m iljöu tsko tte t h a r fö r y ttran d e  öv erläm n ats  e tt m in ister- 
rådsförslag  om  m iljö forskningen  och N orden  — N ord isk t m iljö forskn ings
program . Förslaget som  behand las av ku ltu ru tsk o tte t, h a r u ta rb e ta ts  av en 
nord isk  p rog ram kom m itté  på uppd rag  av m in is te rråd e t, och översän ts av 
m in is te rråd e t m ed en m issivskrivelse d a te rad  den  28 ja n u a ri.

Social- och m iljöu tsko tte t, som  erhöll de tta  m in isterrädsfö rslag  först 
e fter sitt ja n u a rim ö te , har behand la t förslaget vid sitt m öte i K öpenham n 
den 25 februari 1991. U tsko tte t fin n er det o tillfredsstä llande  a tt m in ister- 
rådsförslaget först förelåg efter jan u a rim ö ten a . U tsk o tte t vill a llm än t u tta 
la a tt sto ra  m in is terrädsfö rslag  av den n a  typ b ö r vara respek tive u tsko tt 
tillh an d a  redan  till n o vem berm ö tena  fö r a tt m öjliggöra en tillfredsstä llan 
de behand ling  före sessionen.

S törre delen av program tex ten  bestå r av en genom gång av pågående 
m iljö forskn ing  i de no rd iska  länderna  och även in te rna tione llt. Ö versik ten  
visar a tt m iljön ä r e tt av de högst p rio rite rad e  fo rskn ingsom rådena i de 
nord iska  länderna , vars fo rskn ingsinsa tser på m iljöom råde t beräknas u p p 
gå till inem ot 1,5 m ilja rder D K K  per år. C irka 4 0 0 0 —5000  forskare 
a rb e ta r på heltid  m ed m iljöforsknm gsuppgifter.

U tsko tte t, som  finner det tillfredsstä llande  a tt de no rd iska  länderna  
redan p rio rite ra r m iljö forskning  högt, vill an fö ra  fö ljande sy npunk ter an 
gående de konkre ta  förslagen i p rog ram m et (som  å te rfinns i den sista 
fjärdedelen  av texten).

P ro g ram kom m ittén  har valt ut tre  tem ao m råd en  som  särskilt ägnade för 
nord iska fo rskn ingsinsatser, näm ligen k lim a tfö ränd ringar. Ö ste rsjö o m rå
det och m iljöpo litikens sam hälleliga fö ru tsä ttn in g a r (styrm edel och m iljö 
ekonom i).
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V ad gäller o m råde t klim atförändringar, n o te ra r u tsko tte t m ed tillfreds
ställelse a tt de nord iska  länderna  ak tiv t d e lta r i det in te rn a tio n e lla  forsk
n ingssam arbete t inom  världsm eteoro log io rgan isa tionen  (W M O ) sam t 
inom  ett program  ”T he In te rn a tio n a l G eosphere-B iosphere P rog ram m e” 
som  utförs av det in te rn a tio n e lla  råde t for vetenskapliga sam m anslu tn ing 
a r (IC SU ). S is tnäm nda program  avser stu d ie r av globala k lim atfö rän d rin g 
a r och o m fa tta r  e tt s to rt an ta l natu rvetenskap liga , jo rd - och skogsbruksve- 
tenskapliga, tekn iska och sam hällsvetenskapliga d icip liner. V idare  har den 
nord iska  sam arbe tsnäm nden  för skogsforskning u ta rb e ta t e tt förslag till 
forskningsprogram  om  skog och m iljö , som  b land  anna t innehåller förslag 
till forskning om  lu ftfö ro ren ingars och an d ra  atm osfäriska  fö rändringars 
effekter på skog och m ark.

I N orden  finns en be tydande paleoklim atologisk  forskn ingsm iljö  som  
forskar om  de processer som  styr k lim atu tveck lingen . U tsko tte t finner a tt 
forskn ing  på dessa om råden  är av betydelse, in te  m inst för a tt kunna 
föru tse  k lim atfö ränd ringar till följd av m iljö fak to rer och för a tt kunna 
skilja dessa från  fö ränd ringar som  h a r an n an  bakgrund.

U tsko tte t anser a tt det an d ra  tem ao m råd e t, dvs. Ö stersjöom rådet, bör 
p rio rite ras , in te  m inst m ot bakgrund  av den senaste tidens u tveckling  i 
d e tta  om råde. U tsko tte t n o te ra r m ed tillfredsställelse att en europeisk  
un iversite ts rek to rkon ferens lå tit u ta rb e ta  en program skiss, C O P E R N I- 
C U S, för sam arbe te t om  forskning och underv isn ing  om  Ö ste rsjöom råde ts 
m iljö. C O P E R N IC U S  ä r avsett som  in sp ira tio n  till tvärvetenskaplig t 
fo rskningssam arbete  m ellan un iversite ten  i hela Ö stersjöom rådet. U tsk o t
te t ser positiv t på de tta  förslag och vill u tta la  fö rhoppn ingen  a tt u n iversite 
ten ges m öjlighet a tt in rä tta  e tt sam arbete  på denna bas.

U tsko tte t vill understryka  påpekandet i m in is te rråde ts  program , att 
även om  Ö stersjön  varit förem ål för m ycken forskning, ä r  kunskaperna  om  
situa tionen  i tillrinn ingsom rådcna  osam m anhängande . Särskilt gäller d e t
ta  de sydöstliga om rådena , d ä r också de biologiska kunskaperna  och kun
skaperna om  m iljö fö ro ren ingarnas elfekter ä r  o tillräckliga, i synnerhet vad 
gäller ekotoxikologiska stud ier, dvs. tran sp o rt, o m sä ttn ing  och effekter av 
m iljögifter. U tsko tte ts  delegation  no terade  vid sitt besök i B altikum  a tt 
s tark t d ivergerande uppg ifter och b edöm ningar g jordes från  officiellt re
spektive lokalt håll angående kvan tite te r och effekter av m iljögifter.

Som  påpekas även i m in is te rråd e ts  hand lingsprogram  m ot havsförore- 
ning finns redan en be tydande  forskning om  Ö stersjöns eu tro fie ring  ge
nom  närsa lte r m ed å tfö ljande syrebrist och algblom ning. K unskaperna  om 
källo rna till kväve- och fosforbelastn ing  i Ö stersjön  är dock ännu  osäkra på 
flera punk ter. P rog ram kom m ittén  vill dock speciellt fram häva behovet av 
a tt fö rstärka forskningen om  ekotoxikologi. F orskning, speciellt i Ö stersjö 
o m råd e t, krävs då  gifters be teende och effekter kan vara an n o rlu n d a  i 
Ö stersjön  än u n d er an d ra  k lim atfö rhållanden . B eträffande Ö st-V ästsam ar- 
betet fram håller p rog ram kom m ittén  att det nu finns un ika tillfällen att
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jäm fö ra  m iljöeffekter på m änn iskans hälsa och n a tu ren  genom  k o m p ara
tiva  epidem io logiska stud ier. M an kan t. ex. jäm fö ra  effekterna i hårt 
belastade in d u stricen tra  öster och söder om  Ö stersjön  m ed referensom rå
den i de no rd iska  länderna  som  investera t i ren ingsteknik . processteknik  
m. m. En annan  forskningsuppgift ä r  h u r växtlighet, m ark  och va tten  skall 
å terstä llas i d rab b ad e  in d ustriom råden .

U tsko tte t vill s tark t tillstyrka att dessa fo rskningsuppgifter p rio rite ras 
och vill även fram hålla  v ik ten  av a tt B altikum  och de östeuropeiska 
länderna  får m öjlighet a tt ak tiv t delta  i u tfo rm ningen  av de olika forsk
n ingspro jek ten . in te  m inst för a tt få till stånd  ett gott sam arbete  kring 
forsknings- och u tb ildn ingsfrågor. P rog ram kom m ittén  påpekar a tt d e tta  

sam arbete  b land  an n a t kan kanaliseras genom  det o v an n äm n d a  C O PE R - 
N lC U S -p rog ram m et. U tsko tte t vill v idare  unders tryka  p rog ram kom m it
téns påpekande a tt sam arbete t bö r bygga på de övervakn ingsak tiv ite te r 
som  redan  finns i Ö ste rsjöom råde t och a tt m an ej fö rb iser m öjligheterna 
till sam ordn ing  m ed in te rna tione llt forskningsarbete , t. ex. E G :s delp ro 
gram  om  Ö stersjön  inom  ram en  for dess havsforskn ingsprogram . I de tta  
sam m anhang  vill u tsko tte t understryka  a tt ett sam arbe te  även bör kunna 
e tab leras m ed arbete t inom  EC'E:s konven tion  om  g ränsöversk ridande 
lu ftfö ro ren ingar i enlighet m ed rek o m m en d atio n  från rådets havsförore- 
n ingskonferens 1989.

V ad gäller det tred je  tem ao m råd e t, forskn ing  om  m iljöpo litikens sa m 
hälleliga förutsättningar, n o te ra r u tsko tte t a tt det gäller sam ordn ing  av 
m iljöekonom isk  forskning m ed beteendevetenskaplig , politologisk och an 
nan sam hällsvetenskaplig  forskning, som  anses n ödvänd ig  för a tt belysa 
kom plexa och m ålkonflik tfy llda frågor kring  besluts-, styr- och livsstilspro- 
blem . D et konsta teras i p rogram m et att åtskillig  forskning inom  de tta  
om råde  kan vara po litisk t kontroversiell, och u tsko tte t har svårt a tt b edö 
m a värdet därav .

U tsko tte t har i d e tta  de lom råde dock särskilt n o te ra t frågorna om  styr
medel, dvs. forskning  om  sam spelet m ellan ekonom iska  (skatter, avgifter, 
su b ven tioner etc.) och ad m in is tra tiv a  (förbud , påbud  etc.) styrm edel och 
effekterna på m iljöbelastn ingen  från energ isek torn , tran sp o rtsek to rn , in 
dustrin  och jo rd b ru k e t. U tsko tte t, som  betonat vikten av undersökn ingar 
angående styrm edel i sitt b e tän k an d e  över m in is te rråde ts  m iljöprogram , 
anser a tt de av p rog ram kom m ittén  föreslagna k o m p ara tiv a  stu d ie rn a  och 
fram åtrik tad  forskning om  m öjliga styrm edelssystem  ä r angelägna och bör 
prio rite ras .

Styrgruppen ta r  även upp  forskning om  m iljö in d ik a to re r och fram håller 
därv id  a tt det behövs m etoder for p rissä ttn ing  av m iljövärden  och inarbet- 
ning av m iljökostnader i p riser pä v a ro r och tjän ste r. M an b ö r kunna 
kom binera  m iljökonsekvensbedöm ningar m ed de m akroekonom iska  pla- 
neringsm odeller som  används. U tsko tte t vill u nders tryka  betydelsen  härav  
och e rin ra r om  det arbete  som  pågår i flera län d er för a tt u tveck la  ” m iljö 
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räkenskaper” . D essa frågor behand las av u tsko tte t i e tt separat be tänkande  
om  tv å  m edlem sförslag  angående ”grön B N P ” .

S lutligen n äm ner p rog ram kom m ittén  ett an ta l konkre ta  förslag till sam - 
arbetsprojekt som  tag its fram  av nationella  fo rskn ingsm iljöer och nord iska 
forskargrupper. D et fram hålls a tt u tvärdering  och precisering  av p lanerna  
sam t finansieringsfö ru tsä ttn ingarna  e rfo rd ras innan  slutliga beslut om  u t
fö rande av projekten  kan fattas.

En nord isk  fo rskarg rupp  har u ta rb e ta t ett förslag till oceanografisk t/ 
k lim atologiskt forskn ingspro jek t (N O R D IC  W O CE). P ro jek tet är e tt n o r
diskt b id rag  till det in te rna tione lla  forskn ingsprogram m et W orld O cean 
C ircu la tion  E xperim ent (W O C E) som  syftar till att öka förståelsen  av 
oceanernas betydelse för k lim atfö rän d rin g ar sam t utveckla m odeller för 
förutsägelse för k lim atfö ränd ringar flera å rtionden  fram åt. De nord iska 
vetenskapliga forskningsråden  har tillsatt en arbetsg rupp  för a tt detaljbe- 
döm a kostnaderna  fö r e tt no rd isk t deltagande i W O CE. U tsko tte t ser de tta  
som  en in tressan t m öjlighet.

En an n an  pro jek tansökan  till m in is te rråd e t avser no rd isk t deltagande i 
det sam europeiska G reen land  Icecore P roject (G R IP ) som syftar till a tt för 
vetenskapliga analyser h äm ta  upp en 3,2 k ilom eter lång (d jup) iskärna vid 
den grön ländska högsta punk t. De natu rvetenskap liga  forskn ingsråden  har 
u tta la t sig för ekonom isk t stöd för sam lat no rd isk t deltagande i de tta  
projekt.

U tsk o tte t har m ed särskilt in tresse no tera t det tred je  förslaget som  gäller 
u töka t m iljö toxiko log isk t sam arbete i Norden, vari b land  an n a t d isku teras 
dels behovet av ett nord isk t in s titu t för m iljö toxikologi, dels m öjligheter 
till an d ra  förm er för m iljö toxikologiskt sam arbete , sam t tillgången pä 
resu rser h ä rfö r i de no rd iska  länderna . P rog ram kom m ittén  anser in te  att 
förslag om  ett p erm anen t in s titu tio n slik n an d e  sam arbete  hö r hem m a i ett 
tid sbegränsat forskningsprogram , m en fäster sto r vikt vid a tt det e tab leras 
en serie nord iska  fo rskaru tb ildn ingskurser i ekotoxikologi, särskilt m ed 
hänsyn till delp rogram m et om  fo rskn ingssam arbete  fö r Ö stersjöom rådet. 
D et påpekas a tt K uopio  un iversite t som m aren  1990 in läm nat förslag om  
nord isk t sam arbete  om  fo rskaru tb ildn ingskurser om  m iljötoxikologi.

U tsko tte t vill i d e tta  sam m anhang  erin ra  om  de synpunk ter som an fö r
des vid an tagandet av rekom m enda tion  nr 31 /1990  om  ett toxikologiskt 
in s titu t och ser m ed tillfredsställelse a tt frågorna om  m iljötoxikologi tas 
u pp  av m in is te rråde t i d e tta  sam m anhang .

Vad gäller ekonom iska resurser, b e räknar p rog ram kom m ittén  att beho
vet av sam nord iska  resurser för m iljö forskningsprogram m et varie ra r från 
en lägsta årlig  n ivå på genom sn itt 28 m iljoner D K K  till m ax im alt 50 
m iljoner D K K  per år. U tsko tte t fram håller v ik ten  av a tt p rogram m et 
inklusive ram budgeten  fastställs så tid ig t som  m öjligt u n d er 1991.

U tsko tte t no te ra r a tt d enna p rogram kom m ittés budgetförslag ej helt får 
stöd av m in is te rråde t, som  i följeskrivelsen b lo tt lakonisk t skriver att
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m in is te rråd e t ” ko m m er i sam band  m ed den  o rd in a rie  budgetp roceduren  
a tt ställa högst 25 m ilj. D K K  per å r  till fö rfogande u n d e r den fem åriga 
p rogram perioden  1993 — 97” . D etta  tillsam m ans m ed  u tta lan d e t a tt m in is
te rråd e t i d en n a  fas in te  tag it ställn ing  till o rgan isa tionsfo rm en  angående 
genom förandet av program m et ger in trycket a tt p rog ram m et från  m in is
te rrådss idan  ej h u n n it bli helt genom arbe ta t innan  det i hast översän ts till 
N o rd iska  rådet. D et översända  förslaget ger ej någon konkre t u p p fa ttn ing  
om  hu r m in is te rråd e t tän k er sig genom fö randet av p rogram m et. F räm st 
gäller de tta  vilka de la r av  p rog ram kom m ittén s förslag som  m an kom m er 
a tt genom föra m ed  p rio rite t inom  ram en  fö r de tillgängliga 25 m ilj. D K K  
per år, och vilka de la r som  skall sk ju tas på fram tiden .

S am m anfattn ingsv is an ser u tsko tte t, som  ej h a r m öjlighet till så de ta lje
rad  granskning  av förslaget, a tt d e t kan  rek o m m en d era  något av de konkre
ta p ro jek ten  i p rog ram kom m ittén  förslag, a tt d e tta  dock innehåller flera 
in tressan ta  idéer till fo rskn ingspro jek t som  m in is te rråd e t b ö r a rb e ta  v id a
re m ed.

S tockholm  den  25 ja n u a r i 1991

F ör social- och m iljöu tsko tte t

M arja tta  V äänänen  
Ordförande

Norstedts Tryckeri AB, Stockholm 1991
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